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Lof van partijraad voor 
,,Ongebroken Lijnen~or.RENYDIJKMAN 
APELDOORN- De partijraad heeft op 12 januari in zijn nieuwe 
samenstelling zonder voorbehoud zijn grote lof uitgesproken 
over het discussiestuk van de commissie-Nord: "Ongebroken 
Lijnen - een liberaal perspectief'. Het stuk dat, zoals VVD
voorzitter Ginjaar het in zijn inleiding schetste, niet is bedoeld 
als voor-ontwerp van een verkiezingsprogramma, maar in zijn 
totaliteit en op onderdelen tot discussie binnen de gehele partij 
zal leiden. "Kortom, een stuk dat als basis zal moeten dienen 
voor de komende zo noodzakelijke inhoudelijke discussie bin
nen de partij." De voorzitter sprak zijn vertrouwen uit dat 
de VVD-leden deze discussie graag zullen aangaan, "omdat de 
VVD-leden ervan overtuigd zijn dat het noodzakelijk is die 
toekomst met duidelijke liberale ideeën tegemoet te treden". 

Geen details 

Commissievoorzziter Hans 

ontraadt bij voorbaat bepaalde 
coalities af te wijzen of aan te 
prijzen voordat duidelijk is met 
wie een akkoord mogelijk zou zijn, 
waarin wij onszelf voldoende her
kennen." 

zich de avond en de nacht vooraf
gaand aan de partijraad afge
speeld. 

Dankzij de VVD-fractie moest 
premier Lubbers met het duide
lijke antwoord komen dat, ingeval 
er een oorlog uitbreekt, de twee 
Nederlandse fregatten onder 
Amerikaans commando komen. 
Deze uitspraak stond lijnrecht op 
hetgeen door PvdA-fractieleider 
Wöltgens was beweerd, namelijk 
dat in geval van oorlog Nederland 
zich opnieuw zou beraden op 
deelname daaraan. Daaruit bleek 
wel dat de kabinetsbrief aan de 
Kamer niet op alle punten even 
duidelijk was. 

Bolkestein in het Kamerdebat: 
"De vrede wordt niet gediend met 
halfslachtige maatregelen. Wie 
met dictators te maken heeft, 
moet zich zo stevig mogelijk op
stellen. Dat is de les van de jaren 
dertig. Toen zijn demQcratieën 
besluiteloos geweest en we ken
nen de gevolgen. In Saddam 
Hoesseins wereld van totaal ge
weld worden tegenstanders ge
liquideerd en is dialoog een on
bekend begrip. Dat is eergisteren 
in Genève helaas nogmaals be
wezen. De hechtheid en onverzet
telijkheid van deze unieke inter
nationale coalitie zijn dus de beste 
waarborg voor de vrede. Nu en 
vooral ook op termijn." 

De inhoudsopgave treft u 
in dit nummer op pagina 2. 

" ... Bij dit alles is de rol van de 
Verenigde Staten cruciaal. Ame
rika heeft de consensus gesmeed 
waarop de 12 Veiligheidsraad
resoluties zijn gebaseerd. Het 
Amerikaans beleid heeft geleid tot 
die multi-nationale macht van 28 
VN lidstaten in de Golf. Amerika 
is de magneet die deze internatio
nale macht bijeen houdt." 

... Gestel dat de VS hadden ge
zegd: de Europese belangen in het 
geding zijn groter dan de onze, dus 
Europa is aan zet! Is er iemand 
die denkt dat de Europese landen 
dan een coherent en effectief be
leid hadden gevoerd? Of wij het 
leuk vinden of niet: Amerika is 
het enige land dat leiding kan ge
ven in een crisis als deze." 

De commandanten van de 
fregatten zijn Frits Bolkestein er 
dankbaar voor. Nu weten zij ook
eindelijk - waar zij aan toe zijn. • 

Nord benadrukte in zijn korte 
speech: "Wij hebben uitwerking 
van onze uitgangspunten verme
den. ;Niet alleen vanwege de ge
wenste kortheid, maar ook omdat 
wij vonden dat die uitwerking niet 
van ons maar vanuit de partij 
moet komen... De leden zullen 
onze stellingen aanvullen, cor
rigeren en preciseren. Heel sterk 
hebben wij de nadruk gelegd op de 
invloeden die van buitenaf zullen 
komen, van datgene wat er in de 
wereld om ons heen gebeurt. We 
hebben het toegespitst op de Eu
ropese integratie en de instorting 
van het communisme met de 
daaraan verbonden machtsver
schuivingen in de wereld." En 
waarschuwend - gezien de mon
diale crisissituatie -: .. Het is nog 
niet zover dat onze zwaarden tot 
bloemscharen kunnen worden 
omgesmeed. De ontwikkelingen 
in de Sovjet-Unie zijn zorgbarend 
en de crisis in de Perzische Golf is 
bezig haar hoogtepunt te berei
ken. Ons land is daar ten nauwste 
bij betrokken." 

Voorronde Van de voorzitter 

Classificatie 

Doorgaand over "Ongebroken 
Lijnen - een liberaal perspectief' 
ging Hans N ord nog nader in op 
het feit dat bij ieder stuk dat door 
de VVD wordt geproduceerd de 
buitenwereld vraagt: "Is dit nu 
een ruk naar links of naar 
rechts?''. 

"Wij hebben in ons stuk de 
traditionele links-rechts classifi
catie als ouderwets bestempeld. 
Als niet goed meer hanteerbaar en 
niet meer passend bij de moderne 
omstandigheden. Wij vonden het 
beter en noodzakelijker te con
stateren dat er drie hoofdstro
mingen zijn. Wij menen dat deze 
drie in wisselende coalities re
geringsverantwoordelijkheid 
zouden moeten dragen, omdat de 
democratie op die wijze het beste 
functioneert. 

In verschillende ons omrin
gende landen gebeurt dat, bij ons 
niet. Wij hebben dat in beginsel 
een ongezonde toestand genoemd. 
Daarom hebben wij voor onze 
Partij een opstelling bepleit die 

De partijraadsleden kregen de 
. gclegenhéd om als eersten 
gl-obaar commentaar te leveren op 
"Ongebroken Lijnen". Pas nadat 
de resoluties per hoofdstuk vanuit 
de partij zijn binnengekomen en 
door de commissie-Nord zijn 
voorzien van commentaar (publi
katie in V&D van 12/3) en de uit
spraken van de ledenvergadering 
van 5 en 6 april zijn verwerkt, zal 
het rapport zijn definitieve vorm 
hebben. 

Bij enkele partijraadsleden 
bestond de zorg dat na die datum 
de belangstelling zou kunnen af
nemen. VVD-voorzitter Ginjaar 
beloofde dat het bestuur zich over 
de follow-up zal beraden en kc
voorzitter Haafkeus wees de aan
wezigen op de themacongressen 
die gedurende dit jaar op basis 
van dit rapport zullen worden ge
houden. 

De tijd leek te kort. De hoofd
stuksgewijze behandeling baarde 
rond de lunch zorgen. Men was 
pas tot hoofdstuk 4 gevorderd en 
het rapport telt er 10. In de mid
dag werd stevig de pas erin gezet, 
zodat geen tweede partijraads
vergadering gepland hoefde te 
worden. 

Om de discussies in de afdelin
gen die nog volop in gang zijn niet 
te beïnvloeden gaan wij in dit 
artikel niet nader in op de 
thema's, die vanuit de partijraad 
bijzondere aandacht kregen. 

Lof voor Bolkestein 
Buiten de officiële planning om 

was plaats gemaakt voor een 
speech van politiek leider Bolkes
tein. Groot was de waardering van 
de aanwezigen dat hij het initia
tief had genomen de Kamer terug 
te laten roepen van het reces voor 
de debat n.a.v. een brief van het 
kabinet van 8 januari over de rol 
van Nederland in geval de situatie 
in de Golf escaleert. Dit debat had 

G
raag wil ik u allen aan het 
begin van dit jaar een heel 
voorspoedig 1991 toewen

sen, persoonlijk, zakelijk en po
litiek. 

Wij staan daarbij aan de voor
avond van een aantal belangrijke 
gebeurtenissen. In het buitenland 
allereerst de Golf-crisis, waarvan 
wij allen hopen dat deze op een 
vreedzame wijze kan worden op
gelost, maar waarvan ook zeker 
is, dat een optreden als door Irak 
vertoond, moet worden bestreden, 
zonodig met alle daartoe strek
kende middelen. 

En dan de situat~e in de Sovjet
Unie, waarbij wij vurig moeten 
hopen dat de eerder ingezette, 
hoopvolle ontwikkelingen niet 
zullen worden afgeremd. 

In ons eigen land wachten ons 
de tussenbalans en de Statenver
kiezingen. Als één ding inmiddels 
duidelijk is geworden dan is het 
wel dat het financieel-economisch 
beleid van het kabinet op drijf
zand is gebouwd. Dat zogenaamd 
nieuw beleid is ingezet zonder 
deugdelijke financiële dekking. 
Integendeel de problemen worden 
vooruitgeschoven. Voor. de oplos
sing van zijn problemen staan het 
kabinet ombuigingen ter beschik
king; het zal echter tevens terug
grijpen op het aloude stokpaardje 
van de PvdA t.w. lastenverzwa
ringen met name voor de midden
en hogere inkomens en het be
drijfsleven. Waar zulk beleid toe 
ieidt hebben we al eens eerder 
meegemaakt. 

Maar ook anderszins kan dit 
kabinet de toets der kritiek niet 
doorstaan. Teveel luchtballonnen, 
die snel worden doorgeprikt; te
veel tegengestelde uitlatingen 
van bewindslieden, als teken van 
grote onzekerheid. In feite een 
kabinet zonder uitstraling, zonder 
daadkracht. Een kabinet waarvan 
de bewindslieden met elkaar via 

de media discussiëren. Een dui
delijk teken van zwakte. 

Op 26 januari begint onze 
verkiezingscampagne · voor de 
Statenverkiezingen van 6 maart. 
Ik behoef u niet te zeggen hoe be
langrijk deze verkiezingen zijn. 
Niet alleen als graadmeter voor 
de landelijke politiek, maar ook 
om te zorgen dat wij met grote 
liberale fracties in de provinciale 
staten terugkeren. Dat is belang
rijk voor het provinciaal beleid, 
maar ook voor de machtsverhou
dingen in de Eerste Kamer. De 
opkomst voor de Statenverkie
zingen is nooit erg groot. We zul
len de kiezers met argumenten 
duidelijk moeten maken waarom 
deze verkiezingen zo belangrijk 
zijn en waarom het zo belangrijk 
is dat zij op de VVD gaan stem
men. En als de andere partijen 
soms een liberaal idee overnemen, 
dan wil dat nog niet zeggen dat zij 
daardoor liberaal zijn geworden. 
Integendeel. Dit wordt nog wel 
eens vergeten. 

In dit verband mag de par
tijraad van zaterdag jl. sym
bolisch worden genoemd. Een 
vernieuwde partijraad, die in zijn 
samenstelling meer rechtstreeks 
de leden vertegenwoordigt. Met 
als onderwerp van discussie het 
rapport van de commissie-Nord 
"Ongebroken lijnen- een liberaal 
perspectief'. Naast deze column 
treft u het verslag. Ik beperk mij 
tot de constatering dat het een 
goede pa..1;ijraadsvergadering 
was, waar met enthousiasme 
werd gediscussieerd over de po
litieke lijnen van de VVD in de 
toekomst. Een partijraad die hoop 
en vertrouwen geeft voor de toe
komst. Waarover nog tijdig voor 
de jaarlijkse algemene verga
dering op 26 en 27 april zal wor
den gerapporteerd. 

Maar het andere werk gaat ook 

door. Het hoofdbestuur is druk 
doende met een verdere uitwer-

. ldng van het Verenigingsplan. 
Allereerst natuurlijk de inhoude
lijke discussie, te voeren aan de 
hand van door de partijcommis
sies op te stellen werkdocumen
ten. Enige van deze themacon
gressen zijn reeds gehouden, an~ 
dere zullen volgen. Waarbij het 
rapport van de commissie-Nord 
en de daarover genomen besluiten 
op de buitengewone algemene 
vergadering van 6 april aan
staande als basis kunnen dienen. 

Hard wordt gewerkt aan de 
verdere opzet van een professio
neel public-relations-beleid, dat 
zich over een reeks van jaren zal 
uitstrekken. Vorming en scholing 
blijven belangrijk voor politici en 
bestuurders, professionelen en 
vrijwilligers. Het is aan het 
hoofdbestuur daar steeds opnieuw 
vorm en inhoud aan te geven. 

Interne en externe communi
catie, zowel van de politiek als de 
partij, naar leden en niet-leden. 
De hernieuwde VVD-Expresse is 
daartoe een uitstekend medium. 
De resultaten van een lezerson
derzoek zullen de basis moeten 
vormen voor een nieuw redactio
neel beleid van Vrijheid & Demo
cratie. 

Afronding van de zo brood
nodige herziening van de regle
menten en partijstructuur zal op 
een buitengewone algemene ver
gadering van 5 oktober kunnen 
plaatsvinden. 

Voorwaar, een druk program
ma. Alleen de voortdurende inzet 
en betrokkenheid van onze vele 
vrijwilligers zullen dit mogelijk 
maken. Het hoofdbestuur wil hen 
daarvoor oprechte. dank betuigen. 
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Sociale vernieuwing 
volledig doorgelicht 
WOLFHEZE -In een drietal weekendsessies hebben ruim dertig 
VVD-ers tijdens de topkadercursus in Hotel Wolfheze zich ver
diept in alle facetten die samenhangen met het begrip "sociale 
vernieuwing''. 

Een keur van inleiders legde, 
steeds op andere deelterreinen, de 
mogelijkheden en onmogelijk
heden van de sociale vernieuwing 
onder de loupe. Deskundigen 
vanuit het bedrijfsleven en diver
se politieke partijen lieten hun 
licht over dit onderwerp schijnen. 
Maar dat hield niet in dat de cur
sisten zich passief konden opstel
len. Huiswerk, projecten in 
groepsverband en gedegen trai
ning op het gebied van presen
tatie- en discussietechnieken ma
ken deze cursussen beslist niet 
eenvoudig. 

Elk jaar wordt een dergelijke 
sessie door de Haya van So
merenstichting, bijgestaan door 
de stuurgroep vorming en 
scholing en trainers, terdege 
voorbereid en begeleid. 

Tot de laatste avond was het 
dan ook een bloedserieus gebeu
ren. Maar toen verschenen twee 

Cursusvoorzitter Loek Hermans en vice-fractievoorzitter Hans Dijkstalluisteren 
aandachtig naar de vragen van een cursist. 

sinterklazen: een zwarte met wit
te Pieten en een witte met zwarte 
Pieten. Toen is er dan ook even 
gedold. 

Die laatste zondagochtendses
sie was het weer gewoon werken 
geblazen, waarvoor de voorzetten 

foto's: PETER DRENT B.V. 

werden gegeven door Frits Bol
kestein en Hans DijkstaL 

De Haya van Somerenstichting 
kadert terdege. Tijdens de cur
sussen ziet men dan ook de deel
nemers en deelneemsters groeien 
in kennis en mondigheid. • 

Nauwlettend volgden de mensen aan de 
tafel achter in de zaal de discussies en 
inleidingen. V.l.n.r. Carafine Kwek
keboom - adjunct secretaris Vorming en 
Scholing, Jan Broekhuis - trainer, lneke 
Sybesma - medewerkster algemeen 
secretariaat, Dick van Kalkeren - P.R.
functionaris WO, René Klaassen - trai
ner, Frans Steenmeijer - hoofdbe
stuurslid belast met de portefeuille vor
ming en scholing en Hans van den 
Broek - lid van de stuurgroep. 
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,

, Utrechtse gedeputeerde Cees van den Oosten was voor
fter van de commissie Provincieprogram 1991 van de 
>reniging van Staten- en Raadsleden. Zijn commissie be
idde een leidraad provincieprogram voor die werd uit
~geven door het WD-hoofdbestuur. Zo'n program is na
~urlijk geen blauwdruk voor alle provincies, omdat elke 

• treek van ons land zijn eigen problematiek kent, maar het 
~ wel het liberale basis-uitgangspunt. En natuurlijk be
ekent het tevens de afstemming van de 12 WD provinciale 

,,erkiezingsprogramma's. 
Dat Van den Oosten hiervoor werd gevraagd is niet ver

;vonderlijk. Hij kon bogen op ruime ervaring in het be-
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drijfsleven voor hij definitief de politiek inging. Zijn WD
carrière begon met het wethouderschap gecombineerd met 
het statenlidmaatschap. Daarna werd hij fractievoorzitter 
van de Utrechtse statenfractie en vanaf 1983 is hij al 
gedeputeerde. Ook dit jaar trekt hij weer de campagnekar 
voor de Utrechtse statenfractie. 

Daarom vroegen wij aan hem aan de vooravond van de 
campagne wat de hoofdpunten worden waarmee de WD 
de verkiezingen zal ingaan. 

Redactie 

Cees van den Oosten • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

Voorde liggende 
kansen voor het grijpen 
Aan het begin van dit nieuwe jaar maakt onze partij zich op 
voor de Statenverkiezingen die op 6 maart a.s; worden gehou
den. 
De kandidatenlijsten zijn vastgesteld; de verkiezingsprogram
ma's geschreven, de campagneplannen in onze twaalf provin
cies liggen klaar. Er is een goed werkende Rfstemming met 
onze Landelijke Propagandacommissie. Materieel zijn wij dus 
gereed voor de verkiezingen, maar er is meer. Onze afdelings
besturen, raadsleden, kamercentrales, hoofdbestuur, Eerste en 
Tweede Kamerleden en ... onze kandidaten, zijn enthousiast, 
zéér gemotiveerd en eensgezind. En nog belangrijker, in ge
sprekken met onze leden merk je steeds meer hetzelfde. 
Statenverkiezingen zijn belangrijke verkiezingen, het gaat im
mers bij die verkiezingen om meerdere doelstellingen. 

Meer VVD-Statenleden 
Vanzelfsprekend is een eerste 

doelstelling vermeerdering van 
het aantal VVD-statenzetels. 
Op basis van de verkiezingsuit
slag van 18 maart 1987 heeft de 
VVD 111 zetels van het totaal 
aantal van 7 48 statenzetels. 
Bij de verkiezingen van 6 maart 
a.s. gaat het om een totaal ze
telaantal van 752. In de provincie 
Utrecht wordt het aantal zetels 
uitgebreid met 4 i.v.m. de groei 
van de Utrechtse bevolking. 

Wij zullen er met ons allen 
hard aan werken dat het aantal 
VVD-statenleden wordt vergroot; 
daartoe liggen er goede kansen. 
Het beleid dat de provinciebe
sturen de komende jaren moeten 
voeren, bijvoorbeeld t.a.v. Europa 
92 in relatie tot de regio's, de eco
nomische ontwikkeling, het mi
lieu, het verkeer en vervoer, ma
ken een versterkte liberale in
vloed noodzakelijk. 

Meer VVD
gedeputeerden 

Dat het van groot belang is 
onze positie in de twaalf dagelijk
se besturen van de provincies te 
versterken, behoeft nauwelijks 
betoog. Ook in de relatie tussen 
het provinciebestuur en de ge
meentebesturen is een sterke li
berale invloed onmisbaar. 

Er zijn thans 77 gedeputeer
den, waarvan er na de GS-verkie
zingen van 28 april 1987, 34 door 
de PvdA, 27 door het CDA en 15 
door de VVD werden geleverd. 
Onze partij is relatief het sterkst 
vertegenwoordigd in de colleges 
van GS in Utrecht en Zeeland 
(namelijk 2 van de 6 gedeputeer
den). In Friesland kwam er geen 
VVD-gedeputeerde terug. Dat 
moet nu anders. Hoewel de ver
kiezingsuitslag voor de vergroting 
van het aantal gedeputeerden per 
partij de belangrijkse factor is, 
kunnen ook de onderhandelingen 
van belang zijn, zoals bijvoorbeeld 
de keuze van een goede strategi
sche opstelling. 

Interessant in dit verband was 
een onderzoek in het blad "Bin-

nenlands Bestuur" gepubliceerd 
d.d. 8-5-1987 met ondermeer als 
conclusie dat, gelet op de verkie
zingsuitslag en de daaruit voort
vloeiende onderhandelingsmarge, 
de VVD redelijk goed onderhan
deld heeft. 

Het moge duidelijk zijn: voor 
onze partij vraagt dat om een her
haling. Overigens draagt een goe
de samenwerking met de andere 
partijen in een college - en als li
beralen doen wij dat nadruk
kelijk - ook bij aan de continuï
teit van het bestuur. 

Meer VVD Eerste
Kamerleden 

De Statenverkiezingen hebben 
een sterke doorwerking op de lan
delijke politiek. Dat is vooral het 
geval sinds de Grondwetswijzi
ging, waarbij de invloed van de 
Statenverkiezingen zich direct 
vertaalt in de politieke samen
stelling van de gehele Eerste Ka
mer. 

Thans heeft onze partij 11 
Eerste Kamerleden. Uitbreiding 
is zeer gewenst al was het alleen 
maar ter versterking van ons te
genwicht tegen een aantal ka
binetsvoornemens. 

Cees van den Oosten 

Het signaal van de 
kiezers 

Bij onze kiezers en potentiële 
kiezers is het besef van de nood
zaak van een sterke VVD weer 
helemaal terug. Men ziet duide
lijk wat er landelijk gebeurt. Zo 
blijkt bijvoorbeeld uit een onder
zoek van het C.P.B., in opdracht 
van de Centraal Economische 
Commissie (recent gepubliceerd), 
dat Nederland in West-Europa 
koploper is in de hoogte van de 
collectieve uitgaven en de daar
mee samenhangende belasting
en premiedruk voor gezinnen en 
bedrijven. Ondanks dat doen le
den van dit CDA-PvdA-kabinet en 
de regeringsfracties series voor
stellen tot verdere lastenverzwa
ring. 

Opmerkelijk is dat dit keer het 
CDA daarin voorop loopt. Voor
beelden te over. Minister-presi
dent Lubbers doet uitspraken 
over beperking van de 
hypotheekrente-aftrek, over het 
niet doorgaan van een verdere 
verlaging van de BTW. Van 
Amelsvoort vervolgens over ac
cijnsverhoging en beperking van 
de rente-aftrek. Maar de absolute 
topper, als het om lastenverzwa
ring gaat, is CDA-minister May
Weggen. 

Over de zo noodzakelijke las
tenverlichting, verlaging van de 
collectieve uitgaven, · vergroting 
van het vrij besteedbaar inkomen 
wordt nauwelijks meer gespro
ken. Laat staan dat er iets aan 
wordt gedaan. Met de VVD in de 
twee vorige kabinetten ging dat 
anders. Voor het eerst in jaren 
gingen BTW, Inkomstenbelasting 
en Vennootschapsbelasting om
laag en tóch was er ruimte voor 
nieuw beleid. 

Frits Bolkestein heeft het in 
Zwolle duidelijk gezegd: "Met de 
VVD in het kabinet gingen de be
lastingen omlaag, nu gaan ze om
hoog." Laten wij allen dat duide
lijk uitdragen. Laten wij de kie
zers op deze en andere belangrijke 
immateriële zaken wijzen, zoals 
vrijheid op de kabel. Laten deze 
Statenverkiezingen ook een sig
naalwerking hebben en dat zal 
niet voor het eerst zijn. 

HetProgram 
Het verkiezingsprogram in 

Utrecht is mede afgeleid van de 
leidraad Provincieprogram 91 en 
bevat een aantal specifieke, voor. 
de kiezer herkenbare, Utrechtse 
punten. 
De hoofdlijnen komen neer op het 
volgende: 
- Deze verkiezingen zullen sterk 

het karakter hebben van de 
plaatsbepaling van de provin
ciale besturen in de jaren '90. 

Maar ook - het magische jaar 
2000 komt steeds dichterbij - zal 
er over de eeuwwisseling heen 
moeten worden gekeken. 
De Vierde Nota op de Ruimte
lijke Ordening en het Nationaal 
Milieu Beleidsplan doen dat 
ook. 

- Heel concreet zal dit ook moeten 
gebeuren in onze provincie om
dat in de komende zittingsperi
ode een nieuw streekplan moet 
worden vastgesteld. De provin
ciale besturen zullen in de jaren 
'90 hun plaats moeten bepalen 
in een .Europa zonder binnen
grenzen. Hoe groot wordt niet 
"ons binnenland"? Daarin zal de 
betekenis van de regio's toene
men vooral van onze Randstad. 

- Onze statenfractie zal in goede 
samenwerking en overleg met 
anderen, zoals de liberale Ka
merleden en de gemeentebe
stuurders tijdig beleid moeten 
neerzetten dat mede daarop ge
richt moet zijn. 

Belangrijke liberale prioritei
ten in de jaren '90 zijn: het streven 
naar een terughoudende over
heid, ook wanneer het gaat om 
provinciale belastingen, tarieven 
en regelgeving. 

De provinciale organisatie 
moet doelmatig zijn, flexibel en 
zich klantgericht opstellen. Ook 
nu geldt: de overheid is er voor de 
burger en niet andersom. 

De overheid moet primair 
voorwaarden scheppen opdat 
burgers en bedrijven de ruimte 
wordt geboden zelf zaken op te 
pakken en te kunnen onderne
men. Daarbij gaat het o.a. om het 
stimuleren van economische be
drijvigheid, inclusief toerisme. 

Werkgelegenheid, het behou
den van bestaande en het schep
pen van nieuwe arbeidsplaatsen, 
blijft een van de hoogste prioritei
ten. Daartoe moet worden voor
zien in voldoende aan de eisen van 
onze tijd aangepaste bedrijfster
reinen en een goede infrastruc
tuur. 

Werkloosheidsbestrijding is 
vooral gericht op meer arbeids
plaatsen in de marktsector. 

De economische centra moeten 
bereikbaar blijven in het bijzon
der ook voor het verzorgende ver
keer. Het bevorderen van de kwa
liteit van het openbaar vervoer is 
een beter middel om het autoge
bruik terug te dringen, dan ver
dergaande lastenverzwaring voor 
de automobilist. 

De milieuproblemen vragen 
om praktische en voor de burger 
merkbare oplossingen, waarbij de 
financiering vooral moet worden 
gevonden in een prioriteitsstel
ling binnen de bestaande finan-

(vervolg op pagina 7) 
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Samen 
naar de 

E
en gezond en creatief 1991! 
Dat wens ik u allen toe in 
deze eerste maand van het 

nieuwe jaar. Een nog praktisch 
onbeschreven jaar, waarvan we 
zelf de dagen als lege bladen mo
gen invullen. 

Nu onze kennismakingsperio
de er grotendeels op zit, breekt de 
periode aan dat we samen aan de 
slag moeten op weg naar de 
Statenverkiezingen. Veel tijd zal 
ik besteden aan die zo belangrijke 
mijlpaal voor onze VVD! Het geeft 
mij bovendien de gelegenheid me 
nog meer te verdiepen in de sfeer 
en de cultuur van onze liberale 
partij. 

Die sfeer is zo belangrijk! Als 
die goed is dan stomen we sámen 
op naar 6 maart en komt het vele 
campagnewerk niet op enkelen 
neer. Dan is het plezierig om el
kaar ·op de uitslagenavond met 
voldoening in de ogen te kunnen 
kijken en het gevoel te hebben: 
deze klus hebben we gezamenlijk 
geklaard. 

Uit ervaring weet ook ik hoe 
moeilijk het soms is je zelf, laat 
staan anderen, 's avonds uit dat 
warme huis los te weken voor 
"weer een avondje politiek". Twee 
uiteenlopende soorten gevoelens 
kunnen dan bij thuiskomst 
's avonds laat overheersen. Die 
uitersten liggen tussen: ,;zonde 
van mijn avond" en "wat een lek
kere oppepper was dit". 

Natuurlijk hoop ik dat dit 
laatste gevoel de komende periode 
na VVD-bijeenkomsten zal over
heersen. Een politieke partij moet 
meer zijn dan een steunpilaar van 
de democratie; hoe belangrijk die 
functie ook is. Een politieke partij, 
onze partij, betekent ook een ont
moeting met gelijkgestemde li
berale geesten, betekent leven
dige ·discussies en een verscher
ping en verrijking van de geest. 

De VVD is in de ruimste· zin 
van het woord àltijd een levendigè 
partij geweest. Die levendigheid 
mag wat mij betreft het· komend 
jaar best "spraàkmakend" wor
den, maar danwel in positieve zin, 

Elkjaar biedt een mogelijkheid 
tot een nieuw begin. Als dat begin 
nu goed is, moet het eind ook goed 
zijn. Als de intentie en de wil · 
daartoe bij ons allen· aa,nwezig 
zijn, moeten we een zeer aan
vaardbare · verkiezingsuitslag 
kunnen maken. Dat vraagt wel 
a,ctiviteit en creativiteit, want 
succes wordt niemand zo in de 
·sèhoot · geworpën. 

Laten Wij allen onze pro$:- . 
· ciale kandidaten steunen. Een· 
brede VVD-vertegenwoordiging 
in alle provincie~ versterkt de 
VVD en.zet gezonde ·pijlers in het 
menselijk bouwwerk van onze li-
berale partij. · 

Wat kan ik u beter wensen dan 
veel inspiratie, transpiratie. en 
daarna voldoening? 

Frits Bolkestein 
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Tien 
de Omroep 
door OICK DEES, WO-Tweede-Kamerlid 

1. 
Een fundamentele herziening van 
het mediabeleid is om tenminste 
een drietal redenen dringend 
noodzakelijk en gewenst. 

In de eerste plaats wordt in het 
mediabeleid te weinig in prin
cipiële zin uitgegaan van de com
municatievrijheid, zoals die is 
neergelegd in de Grondwet en in 
Internationale Verdragen. De 
overheid regelt, gebiedt en ver
biedt te veel. 

In de tweede plaats wordt on
voldoende gebruik gemaakt van 
de nieuwe technologische moge
lijkheden. De ruimte voor omroep 
in de ether, op de kabel en via een 
satelliet heeft het schaarstear
gument, dat gold als een recht
vaardigingsgrond voor stringente 
overheidsinterventies, groten
deels weggenomen. 

In de derde plaats verkeren de 
Hilversumse omroepverenigingen 
in zodanige problemen, dat dras
tische reorganisaties geboden 
zijn. 

2. 
Allereerst dient de rol van de 
overheid opnieuw te worden ge
formuleerd. Uitgangspunten die
nen daarbij te zijn: communi
catievrijheid, pluriformiteit en 
het tegengaan van monopolie
posities. 

Nu de schaarste door de tech
nologische mogelijkheden voor 
omroep relatief is geworden, kan 
de overheid sterk terug treden ten 
gunste van de private omroepsec
tor. De overheidsrol heeft dan nog, 
afgezien van interventies, indien 
vitale staatsbelangen in het ge
ding zijn, twee dimensies. 

In de eerste plaats is over
heidsregulering nodig in een sec
tor met schaarste (de ether) of om 
technische storingen e.d. te voor
komen. De overheid is hier als het 
ware een verkeersagent. 

In de tweede plaats dient de 
overheid te formuleren welke pu
blieke functies in de omroep die-
nen te worden vervuld. · 

Het gaat daarbij om: 
a. Informatie en voorlichting die 

nodig zijn voor het functio
neren van de democratische 
rechtsstaat; 

b. Faciliteiten opdat ook opvat
tingen van minderheden tot 
hun recht kunnen komen 
(pluriformiteit); 

c. Behoud en bevordering van de 
Nederlandse cultuur; 

d. Educatieve programma's; 
e. Programma's van nationale 

betekenis. 

Opiniërende commentaren, 
amusement, sport e.d. dienen in 
beginsel niet tot de publieke taken 
in de omroep te worden gerekend. 

3. 
Nadat de publieke taken en func
ties in de omroep zijn gefor
muleerd komt vervolgens de 
vraag aan de orde wie deze func
ties gaat uitvoeren. 

Volgens de VVD ligt het voor 
de hand om deze functies niet door 
private, Hilversumse omroep
verenigingen te laten vervullen, 
maar door een aparte nationale 
omroep. Hiertoe dient de NOS te 
worden geherstructureerd tot een 

zelfstandige omroep, die geen 
banden meer heeft met de om
roepverenigingen. De bestuurlij
ke vormgeving vindt plaats vol
gens het principe "overheid op af
stand". Financiering geschiedt via 
een verplichte omroepbijdrage 
omdat het hier gaat om publieke 
taken en functies. Omdat deze 
omroepbijdrage niet voor andere 
doelen dient te worden gebruikt, 
kan de huidige verplichte om
roepbijdrage omlaag. 

In beperkte mate vindt finan
ciering via reclame plaats. 

4. 
De particuliere Hilversumse om
roepverenigingen worden verlost 
van de wettelijk opgelegde taak 
om publieke functies te vervullen. 

Zij kunnen voortaan functio
neren naar eigen keuze: al dan 
niet met een geprofileerde iden
titeit; commercieel of niet-com
mercieel. Kortom: de autonomie 
van deze omroepveremgingen 
komt centraal te staan; beper
kende overheidsinterventies die
nen achterwege te blijven. 

Voor ·wat betreft de financie
ring van deze omroepverenigin
gen wordt de verplichte omroep
bijdrage geleidelijk verminderd 
en uiteindelijk afgeschaft. Wie 
voorstander is van één of meer 
dezer veremgingen betaalt 
vrijwillig een eigen bijdrage. De 
mogelijkheden daarvoor worden 
vergroot doordat de verplichte 
omroepbijdrage slechts is afge
stemd op beperkte publieke func
ties, en dus omlaag kan. 

Financiering vindt plaats via 
vrijwillige eigen bijdragen van de 
leden, reclame, sponsoring e.d. 

5. 
Vervolgens is er de puur commer
ciële omroep, zoals RTL4. De VVD 
·ziet niet in waarom de commer
ciële omroep alleen toegang tot 
de kabel en niet tot de ether zal 
krijgen. In een nieuw drie
stromenland: nationale omroep, 
de Hilversumse omroepver
enigingen en de puur commerciële 
omroep, dient ook de laatste sec
tor via de ether te worden toe
gelaten. Financiering vindt plaats 
via reclame, sponsoring e.d. 

6. 
Op grond van diverse ontwikke
lingen kan worden verwacht, dat 
het verschil tussen de Hilver
sumse omroepverenigingen en de 
commerciële omroepen zal afne
men. 

De Hilversumse omroepvere
nigingen worden echter in de 
voorgestelde structuur vooral 
verlost van de knellende banden, 
die de wetgever het zogenaamde 
publieke bestel heeft opgelegd. 

De door het huidige kabinet 
gepredikte waterscheiding tussen 
het publieke bestel en de com
merciële omroep is kunstmatig, 
geforceerd en in strijd met de rea
liteit. Het is overigens in de nieu
we structuur aan de (leden van) 
omroepverenigingen om beslis
singen te nemen over identiteit, 
programmering, financiering e.d. 
Zij krijgen meer vrijheid en min
der verplichtingen. 

JANUARI 1991 

7. 
Nadat in de vorige punten vooral 
de principes aan de orde zijn ge
weest, is nu de vraag hoe voor de 
korte termijn de etherruimte van 
Nederland 1, 2 en 3 wordt inge
vuld. Voor de langere termijn is 
deze vraag van beperkte beteke
nis omdat technologische ontwik
kelingen ertoe kunnen leiden dat 
de omroep de "aardse ether
netten" gaat verlaten. Voor de 
korte termijn is een verdeling van 
de ruimte op Nederland 1, 2 en 3 
wellicht niet te vermijden. In dat 
geval kan qua oriëntatie gedacht 
worden aan: één net voor de na
tionale omroep (een nieuwe NOS); 
en twee commerciële netten voor 

de Hilversumse omroepvere
nigingen en commerciële omroep. 
Fusie van en samenwerking tus
sen Hilversumse omroepinstel
lingen dient door de overheid be
loond te worden met extra zend
tijd. 

8. 
In een eerder debat heeft de VVD 
zich fel verzet tegen de afwijzing 
van commerciële omroep op lokaal 
en regionaal niveau. 

Bij komende wetgeving zal de 
VVD wijZigingsvoorstellen indie
nen om dit te veranderen. 
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Dick Dees 

9. 
Het kabinetsstandpunt dat er per 
gemeente of regio slechts ruimte 
is voor één omroep wordt door de 
VVD krachtig bestreden. Ook 
dienstverlening aan de con
sument via ether of kabel komt 
hierdoor ten onrechte niet tot 
ontwikkeling. Odk hierover zal de 
VVD te zijl!er tijd amendementen 
indienen. 

10. 
De kabel dient zo vrij te zijn als 
papier. Het initiatiefvoorstel dat 
is ontworpen door Loek Hermans 
zal door ondergetekende worden 
overgenomen. Indiening bij de 
Kamer: eerste helft 1991. 11 

Ziektekostenverzekering 
opnieuw ter discussie 
door OICK OEES, WO-Tweede-Kamerlid 

De wijziging van het stelsel van ziektekostenverzekeringen 
staat deze maanden opnieuw hoog genoteerd op de agenda van 
de Tweede Kamer. Voor de VVD-fractie is het eigen verkie
zingsprogramma 1989-1993 leidraad bij de beoordeling van de 
kabinetsvoorstellen. 

In dit verkiezingsprogramma 
kiest de VVD voor een verplichte 
verzekering voor iedereen met als 
pakket de inhoud van zieken
fondsverzekering en A.W.B.Z. De 
Commissie-Dekker (1987) koos 
voor een kleinere verplichte ver
zekering. Geneesmiddelen, tand
heelkunde en fysiotherapie waren 
in dat plan opgenomen in een 
vrijwillig af te sluiten aanvullen
de verzekering. Volgens de VVD 
horen deze voorzieningen in de 
verplichte verzekering. 

Op dit punt is er geen verschil 
met het kabinetsvoorstel. 

Premiestructuur · 
Een groot meningsverschil met 

het kabinet is er wel over de 
premiestructuur. 

Welk deel van de premies is 
inkomensafhankelijk (de procen
tuele premie) en welk deel no-

minaal (een vast bedrag per ver
zekerde)? 

Het CDA-PvdA-kabinet kiest 
voor een premie die voor 85 % in
komensafhankelijk is en voor 
slechts 15 % onafhankelijk van de 
inkomens. De VVD denkt hier 
volstrekt anders over: hoogstens 
70% inkomensafhankelijke pre
mie en tenminste 30 % nominaal. 

Inkomenspolitiek 
Het kabinetsvoorstel voor hoge 

inkomensafhankelijke premies is 
ingegeven door de dogmatische 
wens van socialisten om ook via 
de ziektekostenpremies inko
menspolitiek te bedrijven. De 
VVD wijst dit af. 

Bovendien zijn nominale pre
mies van voldoende omvang van 
vitale betekenis voor de werking 
van het nieuwe stelsel. Het Dek-

ker-stelsel is immers zo gecon· 
strueerd dat verzekeraars en ver· 
zekerden eigenlijk voor het eerst 
echt zelf een direct belang krijgen 
bij kostenbeheersing. Zuinigheid 
en doelmatigheid bij verzekeraars 
en verzekerden worden beloond 
met lagere nominale premies, die 
men rechtstreeks aan de zelf ge· 
kozen verzekeraar betaalt. Ver· 
zekerden kunnen bovendien in de 
eigen polis de wettelijke rechten 
in overleg met de verzekeraars 
nader concretiseren. Die keuze· 
vrijheid vertaalt zich in hogere of 
lagere nominale premies. Om 
deze twee redenen moet de no· 
minale premie een grote band· 
breedte hebben. Een ruimte van 
30 % voor de nominale premies 
geeft dus meer financiële en 
zorginhoudelijke keuzevrijheid 
voor de verzekerden dan de 15% 
zoals het CDA-PvdA-kabinet 
voorstelt. Voor de VVD is dit punt 
van essentiële betekenis. 

Tempo van invoering 
Verschil van inzicht tussen 

VVD en kabinet is er ook over het 
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fmpo van invoering van eei!f 
ieuw stelsel. Het kabinet kiest 
)Or 1995, de VVD geeft de voor
eur aan een geleidelijke hervor
ting over een periode van acht 
1t tien jaar. Het gaat immers om 
m gigantische reorganisatie, die 
estuurlijk zeer zorgvuldig moet 
'orden afgewikkeld. 

Overigens wij st de VVD een 
lassieke volksverzekering per
inent van de hand. Het nieuwe 
,telsel zal tal van prikkels voor 
tostenbeheersing en keuzevrij
heden voor individueel verzeker
den moeten bevatten. 

Door het vorig kabinet was met 
dat doel reeds een wetsvoorstel 
aan de Raad van State voorgelegd, 
dat door het huidige kabinet on
gewijzigd is overgenomen. Rond
uit verrassend is dat wel, omdat 
het hier om voorstellen gaat die in 
het verleden altijd door de PvdA 
werden afgewezen. Het gaat 
daarbij om de keuzemogelijkheid 
voor een eigen risico (zieken
fondsverzekerden hebben die 
keuze nu niet), de opheffing van 
regionale monopolies van zieken
fondsen, de keuze tussen een res
titutie- of in-natura-verzekering 
en dergelijke. 

Ook dit zijn voor de VVD we
zenlijke randvoorwaarden. Stof 
genoeg dus voor fundamentele 
debatten in de Tweede Kamer. Op 
één punt staan VVD en kabinet 
niet ver van elkaar: een verplichte 
verzekering voor iedereen, met 
een breed pakket. 

Geen 
volksverzekering 

Op een ander punt staat de ba
rometer op wisselvallig: de VVD 
wenst geen klassieke volksver
zekering en het kabinet lijkt dat 
te volgen. Maar wat doet de PvdA? 
Op twee hoofdpunten is er een 
groot verschil van inzicht. Het 
tempo van invoering en de ver
houding procentuele-nominale 
premie. 

Er zijn nog heel wat concessies 
van het kabinet nodig om op de 
verschillende onderdelen me
dewerking van de VVD te krijgen. 
Voor de VVD gaat het daarbij om 
voldoende keuzevrijheid voor 
verzekerden, garanties voor kos
tenbeheersing en tegengaan van 
monopolieposities. 

Het licht voor de stelselwijzi
ging staat nog niet op groen. • 

PECHVOGEL 
DICKDEES 
December was publicitair voor 
het VVD-Tweede-Kamerlid 
drs. Dick Dees een uitgespro
ken pechmaand! 
In het vorig nummer van 
Vrijheid & Democratie werd 
zijn artikel over de ziektekos
tenverzekering tot een soort 
tombola doordat de tekststro
ken verkeerd waren geplakt. 
Menig lezer zal dan ook de 
wenkbrauwen hebben ge
fronst. V anclaar dat wij - met 
excuses - deze tekst opnieuw 
plaatsen. 
Maar op de 13de december bij 
het uitkomen van het 11de 
Jaarboek sloeg het noodlot op
nieuw bij hem toe. In de op
somming van onze Tweede 
Kamerleden ontbreekt hij in de 
overzichtslijst. Wel staan op de 
volgende pagina's zijn por
tefeuilles vermeld. Als aanvul
ling op het Jaarboek nog even 
voor de volledigheid: drs. D. J. 
D. Dees, Zandberglaan 7, 

l
4818 GH Breda. 
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WD Tweede Kamerlid Piet Blauw: 

Landbouw is geen 
speelgoed van de 
sam.enl 
door RENY DIJKMAN 

DEN HAAG - Nadat het GATT-overleg (mondiale vrijhandel
overleg, red.) in december strandde op de landbouwsubsidies 
en in januari aan een tweede ronde begint, werd het hoog tijd 
om met onze landbouwspecialist in de Tweede Kamer, Piet 
Blauw, van gedachten te wisselen over de toekomst van de 
Nederlandse boeren en tuinders. Want, valt er nationaal eigen
lijk nog iets te regelen of komen alle maatregelen via Brussel? 

Piet Blauw, zelf boer geweest 
en in zijn vrije tijd nog werkzaam 
op het landbouwbedrijf van zijn 
zoon, laat er geen twijfel over be
staan dat vele touwtjes nog in Ne
derlandse handen zijn. "Het ka
binet is met de Landbouw
structuurnota gekomen. Dat geeft 
een goede analyse van de huidige 
stand van zaken, maar men is 
vergeten een prikkelend toe
komstbeleid te formuleren. En 
daar draait het toch om!" 

Hij spreekt met afschuw over 
de enorme hoeveelheid regels en 
wetten waarmee de boeren te ma
ken hebben. "We zullen bij dat 
toekomstperspectief iedere keer 
weer moeten hameren op deregu
lering. We zouden eigenlijk moe
ten ophouden mee te werken aan 
nieuwe wetten, indien zo'n wet 
niet in de plaats komt van een 
aantal bestaande wetten. Een po
sitief voorbeeld is de Gezond
heidswet voor Landbouwhuisdie
ren. Daardoor worden 7 tot 10 an
dere wetten overbodig. Maar er 
liggen nog meer dan 50 beleids
voornemens. Om er een paar te 
noemen: de wijziging van de 
Pachtwet, de nota emancipatie
beleid voor de landbouw, de per
manente wijzigingen van norm
stellingen voor het mestbeleid, 
waardoor de uitrijverboden weer 
veranderen. Dat is om knetter van 
te worden." 

Concurrentiepositie 
Piet Blauw ziet voor de natio

nale overheid zonneklaar drie 
duidelijk taken: 
1. De reeds genoemde deregu

lering; 
2. Onderzoek, voorlichting en 

onderwijs, waarbij een aantal 
produktie-omstandigheden 
centraal staan; 

3. Zorg voor de handhaving van 
een goede concurrentiepositie 
van de Nederlandse land- en 
tuinbouw. 
"TNO heeft daar net een studie 

over afgerond. Daaruit blijkt dat 
bij de eerste tien sterke produkten 
van de Nederlandse economie er 
zeven nationale land- en tuin
bouwprodukten zijn. De snijbloe
men staan nummer 1. 

Onze Nederlandse land- en 
tuinbouw exporteert voor 17 mil
jard méér dan wij invoeren. Dat 
overschot vloeit mooi in 's lands 
schatkist. Bovendien zorgt deze 
sector voor 11 % van de werkgele
genheid." 

Hij is er niet verrukt over dat 
thans de hele Nederlandse sa
menleving, gefixeerd door de mi
lieuproblematiek, zich bemoeit 
met de land- en tuinbouw. Regel
geving, die misschien wel noodza
kelijk is voor het land, maar niet 
enthousiasmerend werkt voor de 
Nederlandse boeren en tuinders 

gaat veelal ten koste van het 
draagvlak. 

"We moeten er wel op toezien 
dat de landbouw niet verwordt tot 
speelgoed van de samenleving. Ik 
merk die toenemende belangstel
ling in de Kamer ook. Als er maar 
iets is met landbouw en milieu, 
hup dan zit de vast~ Kamercom
missie Milieu in het agrarisch 
winkeltje. Is het EG-beleid aan de 
orde dan is het de commissie EG
zaken, die zich met ons bezig
houdt. Gaat het om de GATT dan 
wandelt de commissie Buiten
landse Handel binnen. Landbouw 
komt in toenemende mate in de 
belangstelling te staan. Dat hangt 
natuurlijk samen met het feit dat 
wij ongeveer tweederde van de to
tale oppervlakte van Nederland 
hebben om te exploiteren. 

We zullen er terdege op moeten 
toezien dat wij aan onze kansrijke 
opties als agrarische exporteur 
moeten vasthouden. Nederland is, 
ondanks dat het een van de klein
ste landen is, de op een na grootste 
exporteur ter wereld. Dat mag 
best eens een keer worden ge
zegd." 

Sectorale benadering 
In vogelvlucht schetst de VVD

landbouwspecialist de huidige 
gang van zaken in het boerenbe
drijf. 

"De arbeidsopbrengst is in de 
land- en tuinbouw structureel te 
laag. Ik schat dat op ongeveer 
40.000 gulden per werker. Als je 
de circa 2. 000 arbeidsuren x het 
CAO-loon van f 28,- per uur 
neemt, kom je al op 56.000 gul
den. Bovendien moet je van die 
inkomsten ook nog de eventuele 
winst aftrekken. V oor de akker
bouw ligt het inkomen nog veel 
lager. Die sector vraagt extra 
aandacht. Daar kom ik zo nog op 
terug. 

De veehouderij heeft het vorig 
boekjaar goede zaken gedaan met 
een gemiddeld gezinsinkomen 
van 94.000 gulden, maar daar is 
dit jaar de klad in gekomen. Dit 
jaar kreeg de veehouder 15 cent 
minder per kilogram melk, bracht 
de opbrengst van een kalf gemid
deld 250 gulden minder op en is 
de restwaarde van het dier mede 
door vleesdumping vanuit Oost
Europa een stuk lager komen te 
liggen. Het komt erop neer dat de 
veehouder dit jaar per melkkoe 
f 1.250,- minder beurt. Dat zijn 
allemaal minder inkomsten die 
·ten laste vallen van het inkomen, 
want de uitgaven blijven hetzelf
de. 

Wat de akkerbouw betreft blij
ven de suikerproduktie en de 
aardappelpoot qua financiële op
brengst verdedigbaar. De proble
men spitsen zich toe op de granen. 
Dat is het grote zorgpunt en die 

sector is haast perspectiefloos. We 
zullen alles op alles moeten zetten 
om die akkerbouwer weer per
spectief te bieden door een goed 
flankerend beleid. Ik ben daar al 
in 1987 in de Tweede Kamer mee 
gekomen. Die VVD-wensen zijn 
pas in 1990 door de toenmalige 
minister van Landbouw overge
nomen. Pas toen was hij door
drongen van de ernst van de si
tuatie. Eerlijk gezegd heb ik me 
wel gesteund gevoeld door de in
tensieve protestacties van de ak
kerbouwers." 

Oplossing 
De Nederlandse overheid heeft 

nu voor de komende 5 jaar 90 mil
joen per jaar uitgetrokken om de 
akkerbouwers te helpen. Drie 
maatregelen moeten voorlopig de 
ergste financiële nood lenigen. 
Dat zijn de braaklegpremies, de 
inkomensondersteunende re
gelingen en de bedrijfsbeëin
digende premies. 

Nog veel belangrijker vindt 
Blauw het beleid en geld dat 
wordt uitgetrokken om de toe
komst voor deze beroepsgroep 
financieel gezonder te maken. 
"Van dat geld moeten bijvoor
beeld herstructureringsprogram
ma's worden opgezet. Verder zijn 
commissies met regionale overle
vingsplannen gekomen. De ak
kerbouwproblematiek heeft sterk 
wisselende regionale tendensen. 
In het Noord-Oosten kampt men 
met andere problemen dan in het 
Zuid-Westen. Al die plannen 
moeten nu naast elkaar worden 
gelegd. Dan kunnen we bekijken 
waar ze conflicterend werken en 
waar ze elkaar versterken. Voor 
de uitvoering is ook geld beschik
baar. Voorbeelden zijn agrarische 
produktie ten gunste van energie, 
afbreekbare plastics of snelgroei
ende cellulose ten gunste van de 
papierindustrie, zodat minder 
bossen hoeven te worden gekapt. 
In mijn sectorplan akkerbouw 
noemde ik in 1987 al de produktie 
ten gunste van bio-ethanol. De 
Amerikaanse overheid is daar 
zeer enthousiast mee bezig. Een 
dergelijk produkt heeft grote mi
lieuwaarde. 

De deur naar een nieuwe toe
komst staat dus op een kier, maar 
moet nog worden geopend. We 
doen daar ons uiterste best voor." 

'GATT 
Durft hij een voorspelling te 
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Piet Blauw 

doen over de uitslag van de tweede 
GATT-ronde in januari? 

Piet Blauw: "Ik vind het te
leurstellend dat de eerste is mis
lukt, maar het verbaasde me niet. 
Daar zaten twee gedachtenwerel
den aan tafel gedeeld over meer 
dan 100 nationaliteiten. Voor de 
Nederlandse landbouw is het erg 
belangrijk dat de GATT slaagt. 
Twee op de drie Nederlandse 
agrarische ondernemingen leeft 
bij gratie van de export. 70 % van 
deze onze land- en tuinbouwbe
drijven zijn afhankelijk van hun 
inkomen uit de vrije markt. Hoe 
makkelijker en korter die weg 
wordt des te meer consumenten 
we zouden kunnen bereiken door
dat de barrières wegvallen. 

Als de GATT een flop wordt, 
krijgen we een geïrriteerde we
reldsituatie met als risico een 
handelsoorlog. En dan verliest ie
dereen. 

Het is goed dat de zaken tot 
januari zijn opgeschort en alle 
partijen rond de jaarwisseling 
eens rustig de tijd hebben om zich 
af te vragen of ze het wel goed 
hebben gedaan in december in 
Brussel. Als ik kijk naar Amerika 
dan produceert dat continent wel 
de meeste decibellen, maar heb
ben zij hun eigen markt voor een 
aantal Europese en Nederlandse 
produkten afgesloten. Kaas, bij
voorbeeld, krijg je in de Verenigde 
Staten niet ingevoerd. Overigens 
is het bedrag dat Amerika aan de 
instandhouding van de eigen 
landbouw besteedt ongeveer even 
groot als wij hier voor die 12 EG
lidstaten reserveren. Maar dan 
moet je wel het verschil incalcule
ren dat de Verenigde Staten 2,5 
miljoen boeren heeft en de EG 
ruim 10 miljoen. 

Aantrekkelijke markt 
Europa hoeft echt niet zo te

rughoudend te doen, want de EG 
is qua koopkracht het krachtigste 
gebied ter wereld. Het steekt bo
ven Japan en de Verenigde Staten 
uit. Hier ligt dus een zeer aan
trekkelijke toekomstmarkt voor 
die andere partners. Dus als men 
straks richting Genève reist voor 
die tweede ronde hoeft de EG haar 
eigen positie niet te onderschat
ten. 

Het is overigens erg verstandig 
dat eerst op ambtelijk niveau 
voorbereidingen worden getroffen 
en pas afhankelijk van die ont
wikkelingen de bewindslieden 
weer bij elkaar worden geroe
pen." • 
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Loco-burgemeester van Amsterdam Frank de Grave: 

,, brengt stadsbestuur 
dichterbij 
de burger" 
door RENY DIJKMAN 

AMSTERDAM - De loco-burgemeester van Amsterdam, tevens 
wethouder van Financiën, mr. Frank de Grave, heeft na zijn 
Kamerlidmaatschap volledig zijn draai gevonden in het Am
sterdamse college van B & W. Zijn begroting voor 1991 werd in 
december door de centrale gemeenteraad aangenomen. Een 
begroting waar voor de Amsterdammers heel herkenbare VVD
elementen inzitten. En dat voor een partij die qua grootte sa
men met Groen Links de derde plaats inneemt. Een klein w~n
der. Een gesprek met een bevlogen VVD-bestuurder. 

Afwijkende politieke 
verhoudingen 

Frank: "Je hebt in Amsterdam 
te maken met politieke verhou
dingen die sterk afwijken van de 
rest van het land. De PvdA heeft 
12 zetels, D66 9, Groen Links en 
de VVD staan met 7 zetels gelijk 
en het CDA, dat bij de laatste ver
kiezingen nog een zetel verloor, 
heeft er nu 5. Als je als VVD in 
zo'n verhouding moet opereren in 
een college met PvdA, D66 en 
Groen Links is het duidelijk dat 
je het met je standpunten niet 
wint op basis van de macht van 
het getal. Het zal dus moeten ge
beuren op kracht van argumen
ten. 

Mijn eerste begroting is niet 
alleen sluitend, maar we willen in 
1991 ook nog 22,5 miljoen afboe
ken op de 'staatsschuld' van Am
sterdam. Daarnaast voert Am
sterdam een buitengewoon ge
matigd belasting- en tarieven
beleid, waarin een verlaging van 
de Onroerend Goedbelasting 
(OGB) voor de eigenaren is inbe
grepen. Ook zal een belasting
meevaller via de energie-afre
keningen worden teruggegeven 
aan de belastingbetaler. Men kan 
dus wel stellen dat in deze eerste 
begroting sprake is van een dui
delijke inbreng van de VVD. Zo is 
het in de stad ook opgevat." 

Omzet: 10 miljard 
Praten over de begroting van 

Amsterdam betekent een gesprek 
over een ingewikkelde materie. 

Amsterdam krijgt haar in
komsten voor 85 % van het rijk en 
voor 15 % uit de stad. De totale 
omzet van "het concern Amster
dam" - waar 28.000 ambtenaren 
werken - inclusief politie, ge
meentelijk vervoersbedrijf, ener
giebedrijf, etc., bedraagt 10 mil
jard. De begroting in wat engere 
zin, dus zonder deze diensten, 
gaat over circa 6 miljard. 

Frank de Grave: "De tekorten 
uit het verleden moeten in 1994 
zijn weggewerkt. Ik wil een dub
bel gezonde situatie hebben. Niet 
alleen een sluitende begroting, 
maar ook een sluitende balans. 
Maar daarmee zijn we er niet. Een 
stad als Amsterdam moet reser
ves kweken voor slechtere tijden. 
1994 is nog maar een tussenfase, 
maar goed, je kunt niet alles tege
lijk. 

Toch zijn er ook enkele proble
men bijvoorbeeld over de kosten 
van de activering stadsvernieu
wing. Die vormen een heel oude 
zaak, die deels nog uit de jaren 
zeventig dateert. 

Daarover zijn toen diverse af
spraken met het rijk gemaakt en 
ze zijn nog steeds een punt van 
discussie. Het standpunt van 
Amsterdam is dat we gewoon 
recht hebben op dat geld. We we
ten nu nog niet wat de resultaten 
van die gesprekken met het rijk 
zullen zijn. 

Ook over de sanering van de 
Bijlmer, een grote geldverslin
dende operatie, is de stad nog in 
onderhandeling met het rijk en 
het Centraal Fonds om tot oplos
sing van de problemen te komen. 
Pas bij overeenstemming zal dui
delijk zijn hoeveel geld de ge
meente daaraan zal moeten bij
dragen. Dat zal dan binnen de re
guliere begroting moeten worden 
opgevangen. 

Kijkje naar de begroting in wat 
engere zin, dus het vrij beslisbare 
deel exclusief personeelslasten en 
dergelijke, dan houden we .1,5 
miljard over als reëel beschikbaar 
bedrag. Daarop is 50 miljoen nog 
altijd een heel bedrag." 

Mes erin 
Om tot een betere bestuur- en 

beheersbaarheid van de moloch 
Amsterdam te komen en een ge
zondere financiële basis te krij
gen, is een aantal jaren geleden 
door college en raad het mes in 
een aantal heilige huisjes gezet. 
Men kwam tot de instelling van 
16 stadsdeelraden. Van recenter 
datum is de aandacht voor de po
sitie of verzelfstandiging van de 
14 staf- en steundiensten. 

Om met de laatste te beginnen. 
Het gaat om 14 bedrijven waar 
2.500 mensen werken en die te-

zamen 200 miljoen omzetten, zo
als de stadsdrukkerij, het ge
meentelijk computercentrum, het 
milieulaboratorium, het schoon
maakbedrijf, kledingbedrijf, we
genbouwersbedrijf, de centrale 
garage, etc. 

Frank de Grave: "In het verle
den zijn er vooral tussen PvdA en 
VVD lange ideologische gesprek
ken over geweest. De VVD zei 
dan: 'Al die onderdelen behoren 
niet tot de kerntaken van de ge
meente. Die kunnen ook in de 
markt plaatsvinden en hoeven 
niet door gemeente-ambtenaren 
te gebeuren. Dus privatisering!' 
De PvdA stond op het standpunt: 
"Als gemeente hebben wij voor 
onze mensen bepaalde verant
woordelijkheden. Zo kunnen wij 
die taken uitvoeren op een sociaal 
verantwoorde wijze. 

Het was de bekende discussie 
tussen voor- en tegenstanders van 
privatisering. We hebben dat heel 
pragmatisch opgelost. Beide par
tijen waren het erover eens dat de 
Amsterdammer recht heeft op een 
optimaal produkt tegen een zo 
laag mogelijke prijs. McKinsey 
heeft op ons verzoek vervolgens de 
staf- en steundiensten doorgelicht 
vanuit de opdracht na te gaan wat 

Frank de Grave, tijdens toelichting op begroting 

moest gebeuren om die bedrijven 
marktconform te maken. Want op 
1 januari 1992 zal - wat wij in 
hetjargon noemen- de gedwongen 
winkelnering worden opgeheven. 
Vanaf dan zijn gemeentelijke op
drachtgevers niet meer verplicht 
bij deze staf- en steundiensten te 
'winkelen'. Ze mogen dat dan ook 
elders doen. Dat betekent vol
komen vrije concurrentie. Houden 
de gezamenlijke staf- en steun
diensten die concurrentie niet vol 
dan worden ze afgestoten. Het 
'produkt' is dan immers beter el
ders voor de Amsterdammer te 
krijgen. 

Opdrachten 
Nu zie je al dat dit heel verras

send werkt. De stadsdrukkerij 
krijgt al opdrachten uit de par
ticuliere markt. Binnen het ge
meentelijk schoonmaakbedrijf is 
het ziekteverzuim van 40 % - 2,5 
jaar geleden- gedaald tot 9 %, dus 
onder het landelijk gemiddelde. 
Dat gebeurt omdat ook het perso
neel ziet: het is óf marktconform 
opereren óf ten onder gaan. Een 
aantal staf- en steundiensten, zo
als de centrale garage, is inmid
dels al door de gemeente gesloten. 
Daar zat geen toekomst in. 

Natuurlijk zijn er ook staf- en 
steundiensten waar de beslissing: 
gaan we er mee door of stoppen 
we ermee, veel moeilijker is. 

Met deze operatie lopen wij 
voor op een heleboel andere ge
meenten. Het is een heel grote 
operatie geweest die, tegen het 
verzet van de vakbonden in, is 
doorgezet. Waaruit blijkt dat er 
best politieke consensus tussen 
PvdA en VVD valt te bereiken. 
Het is aardig dat ik nu als wet
houder van die bedrijven deze 
operatie zelf kan afmaken." 

Stadsdeelraden 
Om de 700.000 inwoners tel

lende hoofdstad beter te besturen, 
zijn in Amsterdam 16 stadsdeel
raden opgericht. 

Frank de Grave: "Met name 
komt het er op neer dat beheers
bevoegdheden zijn overgedragen. 

Na lang onderzoek is daar thans 
ook een goede financiële verdeel
sleutel voor gemaakt. Die be
voegdheden gaan vrij ver. De cen
trale gemeenteraad hoeft zich nu 
niet meer met elke boom in de 
stad bezig te houden en zich te 
versnipperen in futiliteiten. Voor 
de burger betekenen die deel
raden dat hij met zijn problemen 
veel dichter bij huis terecht kan. 

De centrale gemeenteraad 
houdt de verantwoordelijkheid 
voor de binnenstad en voor de 
deelraad-grensoverschrijdende 
activiteiten zoals verkeer en· het 
grondbeleid. En natuurlijk voor 
de planning hoe Amsterdam zich 
in de toekomst moet ontwikkelen. 
Daarnaast voor projecten met een 
stadsdeeloverschrijdend belang, 
zoals de RAl, het havengebied en 
de grote industrieterreinen. 

Die deelraden zijn een belang
rijke doelmatigheidsoperatie ge
weest. Ze zijn kleiner, dus beter 
controleerbaar en bestuurbaar. Ze 
vormen een aanzienlijke verbete
ring van de vergroting van de ef
ficiency. Amsterdam had vroeger 
31.000 ambtenaren voor het 
stadsbestuur; nu 28.000. 

Voor de centrale raad betekent 
het dat hij niet meer wordt onder
gesneeuwd door details en dat hij 
zich veel intensiever kan bezig
houden met de grotere projecten 
en toekomstplanning. Het is nog 
niet allemaal 100% met de deel
raden, maar het gaat beter dan 
vele kritikasters hadden voor
speld." 

Permanente campage 
Frank is er terecht trots op dat 

de VVD tegen de landelijke koers 
in bij de laatste raadsverkiezin
gen haar 7 zetels wist te behou
den. "De VVD-Amsterdam is al
tijd actief geweest en niet alleen 
tijdens verkiezingscampagnes. 
We zijn in alle stadsdeelraden 
vertegenwoordigd. In Zuid en 
Buitenveldert zijn we de grootste 
partij. In al die deelraden zijn de 
VVD-ers ook actief geworden. Je 
hebt dus een veel groter kader 
waarop je kunt bouwen. 
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Elke week houden we een po
itiek café. Dat doen we in Am
>terdam al langer dan 10 jaar. 
}een enkele andere partij doet 
lat. Dan nodigen wij sprekers uit 
ran diverse pluimage. Na het of
iciële deel van ongeveer 5 kwar
;ier bestaat alle mogelijkheid om 
ie raadsleden en mij aan hetjasje 
;e trekken. Maar ook wij infor
neren altijd hoe de zaken lopen. 

Statenca~npagne 1991 

Daarnaast is onze fractie bezig 
met een rondtocht langs alle deel
raden. Die organiseren dan een 
programma naar eigen inzicht. 
Ook het kc-bestuur gaat altijd 
mee. Die bezoeken zijn uitermate 
nuttig en vaak heel leuk." 

Peiling 

"Verder houden we regelmatig 
een VVD-peiling. Dan nemen we 
een bepaald thema - in december 
was dat de begroting - waarbij te
gen de Amsterdammers wordt 
gezegd: 'Vertel maar wat u ervan 
vindt! Wat deugt er niet? Wat 
heeft u op te merken?' 

Op die wijze houèen we voeling 
met de stad. Ik denk dat het door 
al die activiteiten komt dat de 
VVD als derde partij het meest 
de publiciteit haalt. Maar ook dat 
mede hierdoor de VVD dit keer 
na een lange periode weer in het 
college is gekomen en deze por
tefeuille in de wacht wist te 
slepen. Je hebt het gevoel dat je 
als VVD-er een maatschappelijke 
kracht bent, waar in Amsterdam 
rekening mee moet worden ge
houden. Die VVD is hier een en
thousiaste, prima op elkaar afge
stemde club. Interne problemen 
hebben we, geloof ik, al tien jaar 
niet gehad. Ik kan me tenminste 
niet herinneren dat - sinds ik in 
1981 actief werd in de Amster
damse VVD - er ooit ledenver
gaderingen zijn geweest die over 
interne conflicten gingen. Dat 
komt niet voor." 

Loco-burgemeester 

Hij geniet ook van het loco
burgemeesterschap. Frank wilde 
meer doen dan alleen financiën, 
wat toch sterk wordt bepaald in 
het stadhuis aan de Amstel. Door 
de regelmatige vervanging van de 
druk bezette burgemeester Ed 
van Thijn, krijgt hij volop ge
legenheid om voeling te houden 
met wat onder en bij de Amster
dammers leeft. Dat betekent: er 
op uit trekken. 

Met Van Thijn heeft hij een 
uitstekende relatie. Die dateert 
al van begin jaren tachtig. Even 
nog zaten beiden in de Tweede 
Kamer en speelden ze in die tijd 
samen in het Hoogoven Schaak
tournooi. Het eerste huwelijk dat 
Ed als burgemeester voltrok was 
dat van Frank en zijn vrouw Do
rienke en vier jaar combineerde 
Frank zijn Kamerlidmaatschap 
met de Amsterdamse raad. 

Mist hij de Tweede Kamer? 
"Ik heb daar een heel leuke tijd 
gehad," zegt Frank, "maar" -
brede grijns - "het functioneren in 
Amsterdam vergoedt veel!" • 

door DICK VAN KALKEREN, 
campagnemanager 

Nog bijna twee maanden al
vorens .;)eh een voor de VVD 
bijzonder belangrijke datum 
aandient: 6 maart 1991, de dag 
van de verkiezing van de pro
vinciale staten! 

Even nog in herinnering roe
pen waarom deze verkiezingen zo 
belangrijk zijn: 
1. in alle twaalf de staten moet de 

VVD sterk uit de bus komen; 
2. de VVD-fractie in de Eerste 

Kamer moet sterk zijn en deze 
wordt op haar beurt weer ge
kozen door de statenleden; 

3. er moet een signaal worden af
gegeven dat de VVD een ander 
beleid voorstaat dan het thans 
gevoerde kabinetsbeleid. 
Kortom, drie redenen die u, als 

vaste VVD-achterban ongetwij
feld zult doen besluiten uw stem 
op de VVD uit te brengen. 

En de zwevende 
kiezers? 

Er zijn - zelfs nog tot op de 
dag van de verkiezingen- veel z.g. 
"zwevende kiezers", die met goede 
argumenten over te halen zijn om 
VVD te _stemmen. 

Er hebben zich in de afgelopen 
weken enkele momenten voorge
daan waarin de VVD zich duide
lijk kon profileren. Ik noem u de 
tolpleinen van mevr. May-Weg
gen en de discussie over de beper
king aftrek hypotheeklasten. 
Maar ook bij de tussenbalans be
gin dit jaar kunnen de argumen
ten om VVD te stemmen ons als 
rijpe appelen in de schoot vallen. 
Voor u ligt daarin natuurlijk een 
geweldig schone taak weggelegd. 
Aan u daarom mijn verzoek om 
niet alleen in georganiseerd VVD
verband "campagne te voeren", 
maar ook in uw naaste omgeving 
uit te leggen waarvoor de VVD 
staat. Veelal heeft dit meer over
tuigingskracht dan het uitdelen 
van een folder of het ophangen 
van een affiche (hetgeen natuur
lijk ook niet nagelaten moet wor
den!). 

De VVD moet aanwezig 
zijn 

De VVD zal in de periode tot 6 
maar 1991 veelvuldig en intensief 
onder de aandacht van de kiezer 
moeten worden gebracht. In het 
straatbeeld, op radio en t.v., in de 
marktkramen, etc. 

In Den Haag hebben we in de 
afgelopen maanden hard gewerkt 
aan het veel en kwalitatief goed 
aanwezig zijn van de VVD tijdens 
de campagne. We hebben ons 
daarvoor laten bijstaan door het 
reclame- en marketingbureau 
PPGH/JWT uit Amsterdam. Toch 

is er naast de landelijke onder
steuning een minstens zo belang
rijke component die "in het land" 
zal moeten worden ingevuld. Ik 
doel daarbij op het werk van alle 
campagnisten, maar ook op hun 
en uw gezamenlijke inzet, en
thousiasme en creativiteit. 

Waar kunt u de VVD 
tijdens de campagne 
aantreffen? 

- Op t.v. in de zendtijd voor 
politieke partijen op vrijdag 25 
januari 1991 en woensdag 20 
februari 1991 (Nld. 3 19.54-
20.00 uur). En op de radio 1 x 
per twee weken op dinsdag
avond van 18.20-18.30 uur via 
radio 5. 

- In de grote landelijke bladen 
met een intensieve media-cam
pagne. Een voorproefje daarvan 
hebt u in de grote landelijke 
dagbladen op 15 december 1990 
kunnen vinden. In deze adver
tentie wees de VVD de beper
king aftrek hypotheeklasten af. 

- Hopelijk achter veel ramen en 
op borden langs de weg met af
fiches (in Vrijheid en Democra
tie van februari a.s. treft u een 
affiche aan). 

- In kraampjes bij verschillende 
gelegenheden, zoals bijvoor
beeld op de markt. Neem daar 
ook een exemplaar van de spe
ciale VVD-verkiezingskrant 
mee. Of liever: meerdere exem
plaren zodat u ze kunt uitdelen. 

- Op zaterdag 26 januari 1991 in 
Ouwehand Congrescentrum te 
Rhenen bij de grote campagne
start! Vanaf 11.00 uur tot circa 
16.00 uur zal het startsein wor
den gegeven voor het begin van 
de provinciale statencampagne 
1991. 

Voor de VVD liggen de kansen 
voor het grijpen (vervolg van pagina 3) 

ciële middelen, in tegenstelling 
tot het zwaarder belasten van de 
burger. Voor ons liberalen is de 
oplossing door middel van lasten
verzwaring een te gemakkelijke 
weg. 

Juist voor de vraagstukken in 
de jaren '90 is een goede samen
werking tussen provincie en ge
meenten van meer belang dan 
ooit. Daarom ook veel aandacht in 

ons program voor versterking van 
de regio's Utrecht en Amersfoort. 
Bij verdere concentratie van wo
nen en werken in deze stadsge
westen moeten hoge eisen worden 
gesteld aan de kwaliteit van wo
nen en voorzieningen. 

Wij zijn voor sterke autonome 
gemeenten. De provincie hoort 
niet op de stoel van de gemeente te 

zitten en moet dat ook niet willen. 

Ook voor de provinciale ont
wikkelingen in de jaren '90 zullen 
onze liberale beginselen de basis 
zijn voor ons politiek handelen. 

Het dynamische karakter van 
de liberale politiek, dit program
ma en de kandidaten maken het 
meer dan waard om op 6 maart 
a.s. VVD te stemmen. • 

Dick van Kalkeren 

Frits Bolkestein met zo mogelijk 
alle provinciale lijsttrekkers en 
ondersteund door VVD-par
lementariërs zullen bij dit fees
telijk gebeurenactede présence 
geven. 
Wij hopen dat u met een grote 
afvaardiging uit uw afdeling 
naar deze sprankelende bijeen
komst zult komen, zodat we van 
een enorme opkomst kunnen 
spreken. 
De lokatie is overigens goed be
reikbaar met de auto (ruime 
parkeergelegenheid) en met het 
openbaar vervoer. 

- Het slot van de campagne zal 
plaatsvinden op 4 maart 1991 
in gemeenschapscentrum "den 
Domp" te Haaren (N.B.). Hier
over volgt in de volgende 
Vrijheid en Democratie nadere 
informatie. 

- De VVD-uitslagenavond op 6 

maart 1991 in het Provinciehuis 
van Noord-Holland te Haarlem. 

- VVD-parlementariërs zullen 
tijdens de campagne "het land 
ingaan" voor spreekbeurten, 
fora en werkbezoeken. Let 
daarom goed op de rubriek van 
A tot Z in dit blad of er in uw 
omgeving wellicht een VVD
spreker komt! 

- De duo-presentaties (de z.g. 
grote avonden) van de provin
ciale lijsttrekker met Frits 
Bolkestein of een andere VVD
parlementariër. Onderstaand 
vindt u het schema van de grote 
avonden. In alle gevallen is de 
aanvang 20.00 uur. Het ver
dient echter aanbeveling om een 
halfuur voor aanvang in de zaal 
aanwezig te zijn i.v.m. eventu
ele t.v.-opnames. 

De campagne-slogan 

De slogan die we in de staten
campagne (maar ook daarna) zul
len gaan hanteren luidt: 
ER GAAN STEEDS MEER 
STEMMEN OP VOOR HET 
LIBERALISME 

Deze slogan is gekozen omdat, 
van Moskou tot Managua, het li
beralisme steeds meer terrein 
wint, ook in Nederland en ook in 
de provincie! Steeds meer krijgen 
liberalen gelijk en steeds meer 
andere politieke partijen probe
ren liberale standpunten te clai
men. Elke reclame-uiting van de 
VVD waarin deze slogan voor
komt zal daarom worden afgeslo
ten met: 
VVD. DE ENIGE LIBERALE 
PARTIJ VAN NEDERLAND 

Tot slot 
Het jaar 1991 moet voor de 

VVD het jaar van goede Staten
verkiezingen worden. Uw steun 
en inzet, op welk niveau en in 
welke vorm dan ook, is daarbij 
onmisbaar. • 

Provincie Datum Sprekers Lokatie 

Utrecht za. 26 jan. 
(Start campagne) 

Flevoland ma. 4 febr. 

Amsterdam ma. 11 febr. 
(grote avond i.v.m. 
stadsdeelraad v.k.) 

Limburg vr. 15 febr. 

Gelderland ma. 18 febr. 

Zuid-Holland do. 21 febr. 

Drenthe vr. 22 febr. ---

Noord-Brabant! ma. 25 febr. 
Zeeland 

Overijssel vr. 1 maart 

Groningen vr. 1 maart 

Friesland ma. 4 maart 

N-Brabant ma. 4 maart 
(Slot campagne) 

* Provinciale Lijsttrekkers. 

F. Bolkestein Ouwehand 
* C. G. J. v.d. Oosten Congrescentrum 

Grebbeweg 109 
Rhenen 

F. Bolkestein 
* P. Loos 

H. F. Dijkstal 

Agora Theater 
Agorahof2 
Lelystad 

nog niet bekend 

H. F. Dijkstal "De Postkoets" 
* M. H. C. Lodewijks Beegderweg 1 

Horn 

F. Bolkestein 
* J. de Bondt 

E. Terpstra 
*Th. F. J. Jansen 

F: Bolkestein 
* S. B. Swierstra 

F. Bolkestein 
* J. L. Hennekeij 

H. F. Dijkstal 
* A. Ph. Hertog 

F. Bolkestein 
* J. Remkes 

P.M. Blauw 
* L. J. Lijklema 

F. Bolkestein 
* P. Neeb 

Musis Sacrum 
Velperbuiten
singel 25 
Arnhem 

De Boterwaag 
Grote Markt Sa 
's-Gravenhage 

De Tamboer 
Hoofdstraat 17 
Hoogeveen 

Café-Rest. 
De Raayberg 
Antwerpsestrwg 276 
Bergen op Zoom 

De Hongerige Wolf 
eoevorderweg 276 
Ommen 

Stadsparkpaviljoen 
Paviljoenln. 3 
Groningen 

Café Wouters 
Sofialaan 5 
Leeuwarden 

DenDomp 
Kerkstraat 26 
Haaren 

Overigens zullen op een aantallokaties meerdere prominente VVD-politici het woord 
voeren 
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Europese Econo:mische 
Monetaire Unie van belang 
voor Nederland 
door GIJS DE VRIES, WO-Europarlementariër 

Tijdens de Europese Raad in Rome is het startschot gelost voor 
twee marathonconferenties die het aanzien van de Europese 
Gemeenschap ingrijpend zullen veranderen. De twee conferen
ties zullen de weg moeten vrijmaken voor - uiteindelijk - één 
munt in de EG, een eensluidend buitenlands beleid, slagvaar
dige besluitvorming door de EG-instellingen en grotere par
lementaire controle. 

De voorbereidingen voor een 
Economische en Monetaire Unie 
zijn al een eind gevorderd. Zo be
staat er overeenstemming over de 
noodzaak inflatiebestrijding tot 
kerntaak te maken van het te 
vormen Europese stelsel van cen
trale banken. Ook het idee dat de 
toekomstige Europese centrale 
bank goeddeels onafuankelijk zal 
moeten zijn van de regeringen 
(zodat deze zich niet uit finan
cieringsmoeilijkheden kunnen 
bevrijden door de bankbiljetten
pers te laten draaien), heeft brede 
steun gekregen. Toch moeten er 
nog stevige knopen worden door
gehakt: wanneer kunnen wij 
overgaan tot onverbrekelijke, 
vaste wisselkoersen? Moeten alle 
EG-landen in hetzelfde tempo de 
weg naar de Economische en Mo
netaire Unie afleggen, of zijn 
meerdere snelheden aanvaard
baar? Moeten op EG-niveau bin
dende regels worden afgesproken 
over de begrotingstekorten van de 
lidstaten (die zich kunnen verta
len in wisselkoersonzekerheid)? 

Stabiliteit 
V oor Nederland zijn twee be

langrijke voordelen verbonden 
aan een Europese economische 
monetaire unie. Als handelsnatie 
hebben wij belang bij wissel
koersstabiliteit. Een hechtere EG 
zal niet alleen in Europa, maar 
ook in de verhoudingen tot dollar 
en yen meer rust op het valuta
front kunnen brengen. In de 
tweede plaats betekent een EMU 
datdeN ederlandsche Bank en het 
Ministerie van Financiën niet 
langer als bijkantoor van hun 
Duitse evenknieën hoeven te fun
geren, maar dat zij in EG-verband 
hun partij kunnen meeblazen. 
V oor de VVD is bovendien een be
langrijke overweging, dat ons 
standpunt, dat een lager finan
cieringstekort in Nederland ge
boden is, kracht kan worden bij
gezet met het argument dat zon
der zo'n verlaging geen EMU mo
gelijk is. Een hechtere EG is voor 
de VVD dus ook een partijpolitiek 
belang. 

Hulp bij opbouw 

Meer nog dan de weg naar een 
EMU is de weg naar een Europese 
Politieke Unie (EPU) bezaaid met 
voetangels en klemmen. Het ver
deeld optreden van de EG-landen 
in de Golfcrisis illustreert hoe 
moeilijk het is tot een gemeen
schappelijk buitenlands beleid te 
komen. Om nog maar te zwijgen 
over het optreden van oud-minis
ters en nationale parlementen die 
zich naar Irak haastten om land
genoten vrij te onderhandelen, 
ongeacht het effect op de onder
handelingspositie van de EG en 
de VS. Belgische parlementsleden 
lieten zich zelfs strikken voor het 

Gijs de Vries 

tekenen van politieke verklarin
gen. 

Toch zijn stappen nodig in de 
richting van één Europees bui
tenlands beleid, inclusief veilig
heidsbeleid. Zeker op ons conti
nent zijn politieke, militaire en 
economische aspecten van de vei
ligheid onverbrekelijk verbonden, 
zoals de perestroika-politiek van 
Gorbatsjov duidelijk maakt. En 
juist op ons continent kan de Eu
ropese Gemeenschap een grote rol 
vervullen - zij doet dat al ten dele -
als stabiliserend element. De EG 
moet het kader bieden waarbin
nen de buitenlandse politiek van 
het machtige, verenigde Duits
land gestalte krijgt. De EG moet 
de jonge democratieën in Oost
Europa hulp bieden bij het op
bouwen van hun economieën en 
het weerstaan van nationalisti
sche aandrijvingen. Lukt dit alles 
niet, dan zijn brokken onont
koombaar. 

Meerderheidsbesluiten 
Meer eenheid op economisch 

en monetair terrein en in de bui
tenlandse politiek is natuurlijk 
alleen mogelijk als de EG slag
vaardig kan optreden. Daar horen 
sterke instellingen bij: een Raad 
van Ministers die met meerder
heid van stemmen beslist, en een 
Europese Commissie die eenmaal 
genomen besluiten kan uitvoeren 
zonder bij elke stap te worden 
dwarsgezeten door horden natio
nale ambtenaren, zonder contro
lemogelijkheden voor nationale 
parlementen of het Europese 
Parlement. Meerderheidsbeslui
ten vormen een waarborg dat de 
belangen van kleine en middel
grote landen worden meegewo
gen - de BeNeLux-landen samen 
hebben immers meer stemmen 
dan grote landen als Duitsland of 
Frankrijk. Bij intergouverne
mentele besluitvorming (praatjes 
bij de haard van de regeringslei
ders, zonder stemregels) geldt 
uiteindelijk het recht van de 

sterkste. Dus is het voor Neder
land zaak dat ·het die laatste kant 
niet uit gaat. 

Te meer, omdat er dan van 
parlementaire controle al he
lemaal geen sprake meer kan zijn. 
Vanuit Oost-Europa bezien biedt· 
de EG op dit punt een raar 
schouwspel. Terwijl in Oost-Eu
ropa de parlementaire democratie 
opbloeit, met hartelijke steun van 
de EG-regeringen, doen diezelfde 
regeringen hun uiterste best 
sterkere controle door het Eu
ropees Parlement te voorkomen. 
Die controle komt alleen tot zijn 
recht als de EG volgens vaste pro
cedureregels besluit, en niet als 
de premiers achter gesloten deu
ren de dienst uitmaken. 

Na een veelbewogen jaar gaan 
we dus opnieuw spannende tijden 
tegemoet. 
Gelukkig nieuwjaar! • ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

De EVP is het CDA niet en de UDF niet de ELD! 

Giscard blijft fractievoor 
zitter van de ELD 
door FLORUS WIJSENBEEK, WO-Europarlementariër 

Terwijl u in het goede vaderland zich op het heerlijke avondje 
samen met Wim Kok bezighield met de al dan niet eerlijke 
verdeling van koek en gard, ontstond er voor de drie VVD
ers en hun 46 makkers in de ELD-fractie groot geraas op hun 
traditionele decembervergadering in Parijs. Op 5 december 
s' ochtends werd in de fractie onder leiding van voorzitter Gis
card d'Estaing nog diepgaand gediscussieerd over de hervor
ming van de werkwijze van het Europees Parlement. Giscard 
liet zich daar een opmerking ontvallen dat naar zijn oordeel 
tien fracties in het EP teveel was, maar niets deed vermoeden 
dat hij dezelfde dag van het samenwerkingsverband van Franse 
politieke partijen, de UDF, toestemming kreeg om tot de Eu
ropese Christen-Democraten, de EVP, toe te treden. 

U kunt zich voorstellen dat dit 
de vertegenwoordigers van de an
dere dan de Franse partijen in 
onze fractie in het verkeerde 
keelgat schoot. Op de eerstvol
gende vergadering werd dat bij 
monde van Gijs de Vries het dui
delijkst onder woorden gebracht. 
Hij stelde Giscard voor de keuze 
tussen het voorzitterschap van de 
de UDF of de ELD-fractie en gaf 
hem daar 24 uur voor. Op dinsdag 
12 december werd in de liberale 
fractie in Straatsburg met 37 
stemmen bij 9 onthoudingen een 
resolutie aanvaard waarbij elke 
aansluiting bij de EVP of enige 
andere fractie werd uitgesloten; 
de lid-partijen van de ELD wer
den opgeroepen zich daar even
eens aan te houden. Overleg en 
coördinatie met andere fracties 
om de huidige grote coalitie in het 
Europees Parlement (Christen
Democraten en Socialisten) te 
doorbreken, mocht wel worden 
gezocht. De Portugese liberalen, 
die zich van stemming hadden 
onthouden, dienden daarop een 
motie van wantrouwen in tegen 
Giscard, deze werd echter met 27 
(waaronder de drie VVD-ers) te-

*** *EP* * PE * 
***** 

gen 10 en met 8 onthoudingen 
verworpen. 

Giscard zegde daarop toe zich 
aan de aangenomen resolutie te 
zullen houden en dat in Parijs 
mede te zullen delen. 

Hoe kan zo'n misser door zo'n 
ervaren politicus gemaakt worden 
en hoe moeten wij daar als VVD
ers, die nu echt wel genoeg sores 
over personen meegemaakt heb
ben, op reageren? 

Valery Giscard d'Estaing 
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Onbegrijpelijk 
Giscard is nieuw in het Eu

ropees Parlement en heeft anders 
dan op regeringsniveau nooit met 
partijpolitiek buiten Frankrijk te 
maken gehad. Hoe de verhoudin
gen intern in de andere lidstaten 
liggen, weet hij gewoon niet. U 
mag dat een onbegrijpelijk manco 
vinden, maar in Frankrijk liggen 
de politieke verhoudingen zo an
'ders dat dat voor ons weer on
denkbaar is. Ons tijdschrift voor 
achtergronden "Liberaal Réveil" 
heeft een artikel van mijn hand 
over de Franse partijpolitiek ge
weigerd omdat de redactie de ma
terie te ingewikkeld vond. Een 
paar voorbeelden: een vijftal mi
nisters van Giscard's rechtse coa
litie is nu weer minister in de 
linkse coalitie van Mitterand; Si
mone Veil, eens minister van 
Volksgezondheid onder Giscard 
als lid van de UDF en notabene 
initiatiefneemster van de abor
tuswet, heeft bij de laatste Eu
ropese verkiezingen een lijst ge
sticht tegen Giscard met uitslui-

1 tend Christen-Democraten, maar 
weigerde nu als eerste met Gis
card naar de Christen-Demo
craten over te stappen. 

Politieke partijen met organi
saties, afdelingen en betalende 
leden bestaan in Frankrijk niet. 
Elke individuele politicus verza
melt in zijn departement een 
aantal medestanders om zich 
heen en sluit zich dan vaak nood
gedwongen bij een landelijke 
kiesvereniging aan. Dat is nodig, 
omdat in het districten-kiesstelsel 
op landelijk niveau in de tweede 
kiesronde door de partijleiders 
verbonden worden gesloten, die de 
onderlinge concurrentie tussen 
links en rechts organiseren. Het 

Florus Wijsenbeek 

linkse kamp en het rechtse kamp 
verenigen zich dan achter één 
kandidaat. Daardoor worden de 
verschillen binnen het linkse en 
het rechtse kamp verdoezeld, om 
in de tweede ronde tussen de twee 
sterkste kandidaten zoveel moge
lijk steun van afvallers van ver
wante partijen te kunnen krijgen: 
Giscard's eigen Parti Républicain 
is een afscheiding van de Gaullis
ten. Toch komen ze nooit tegen 
elkaar uit en staan voor de Eu
ropese verkiezingen samen op een 
lijst. Wie niet met de landelijke 
stemoverdracht mee doet krijgt 
geen steun meer uit Parijs, waar 
de Chef die met andere partijen 
onderhandelt, de dienst uitmaakt, 
en kan een verdere carrière wel 
vergeten. 

De UDF is een federatie van 
niet-Gaullistisch rechts: 
Parti Républicain (lid ELD): 
15 % van het Franse electoraat 

De nog jonge partijcommissie Europese Zaken kwam tot de 
"opendeur"-conclusie: "Het Europese éénwordingsproces staat 
nog veel te ver af van burgers en partijleden." 
Nu is dat ook geen eenvoudige zaak om dat helder over te 
brengen. Het commissielid drs. Joop de Boer zal in 1991 in 
alle nummers van Vrijheid & Democratie in een eenvoudig 
gestelde column op deze moeilijke materie nader ingaan. 

Redactie 

Europese samenwerking 

Europa, ons land 
nr. I 
Voor tweeërlei uitleg 
vatbaar 

We kunnen tegen dat Brussels 
gedoe aankijken als N ededander, 
ons land tegenover Europa. Hier 
kennen we onze eigen verworven
heden en als via Europees beleid 
hieraan nog wat wordt toegevoegd 
zullen we ons vol enthousiasme 
Europees opstellen. Maar wéé 

wanneer Europees beleid onze 
verworvenheden dreigt aan te 
tasten, dan ligt "Inbreuk op Na
tionale Autonomie" vooraan in de 
mond, met hoofdletters. 

Europa gezien door de Eu
ropeaan ziet er heel anders uit. 
Europeanen zien hun land met 
320 mln. koopkrachtige burgers in 
staat tot een leidende rol in de 
wereld. Toegerust met een rijk 
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Parti Radical (lid ELD): 
1,5 % van het Franse electoraat 

Christen-Democraten: 
8 % van het Franse electoraat 

Demoera tisch -Socialisten: 
0,5 % van het Franse electoraat 

Clubs Perspectivesde Réalités 
Rechtstreekse leden. 

Voorzitterschap 
De Christen-Democraten vor

men dus maar eenondergeschikte 
bloedgroep van de UDF en dat 
rechtvaardigt getalsmatig dus al
lerminst een overstap van de 
ELD-fractie naar de EVP. Echter: 
Europees zijn de Christen-De
mocraten aan de beurt voor het 
Parlementsvoorzitterschap en de 

tweede fractie in grootte. Dus dat 
leek Giscard aantrekkelijk. Te
meer daar de Britse Conservatie
ven - waar wij in economisch op
zicht vaak gelijke ideeën mee 
hebben - daar ook al toetreding 
gevraagd hebben. Een Par
lementsvoorzitterschap zou hem 
goed uitkomen, want daardoor 
krijgt hij weer een goede publi
citeit en statuur voor zijn revan
che tegen Mitterand in 1994. Dat 
verlies zit hem hoger dan wat dan 
ook. 

We zullen er heus nog wel wat 
over horen. De kans dat hij alsnog 
Parlementsvoorzitter wordt,- is 
door dit mislukt avontuur eerder 
groter dan kleiner geworden. 
Mark my words. • 

VAN DER HORST & VERBEEK 
HUIZENBEHEER 

Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten beheren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN COPES VAN CATTENBURCH 127 M FAX 070 - 3 60 29 67 
2585 EZ DEN HAAG ••• 

palet aan culturen. In opmars 
naar welvaart en optimale verde
ling daarvan vanuit een diep dal 
van eeuwenlange onderlinge 
strijd (de laatste twee "verschil
len van mening", de meest be
schamende, worden met enige ar
rogantie wereldoorlogen genoemd 
waarbij we nota bene van buiten 
af tot de orde mo.esten worden ge
roepen). 

Eénwording in 
stroomversnelling 

Na een enthousiaste start 
midden vijftiger jaren is vanaf 
1970 het Europese élan ingestort. 
Gekissebis over landbouwprijzen, 
"I want my money back", veel ge
praat zonder effect, bepaalden het 
gezicht van de Gemeenschap naar 
de burger. Geen wonder dat de 
verkiezingen een bedroevend 
slechte opkomst lieten zien, de 
kiezer nam het niet. De laatste 
jaren is het élan teruggekeerd. 
Alle lyriek en kritiek ten spijt, de 
nuchtere waarnemer ziet de zaak 
weer op gang komen "gelijke 
rechten mannen en vrouwen", 
"Europa zonder Grenzen", 
"1992". De staten hebben de 
noodzaak van een verenigd Euro
pa herontdekt. Het is tenslotte 
niet niks als in Europa 3 Konin-

. ginnen, 2 Koningen, 1 Groother
tog en 6 presidenten plechtig ver
klaren: 

"Bezield door de wil de op de 
grondslag van de Verdragen tot 
oprichting van de Europese Ge
meenschappen aangevatte taak 
voort te zetten en het geheel van 
de betrekkingen tussen hun 
Staten om te zetten in een Eu
ropese Unie. 

Ervan overtuigd dat de Eu
ropese gedachte, de bereikte re
sultaten op het terrein van de 
economische integratie en de po
litieke samenwerking alsook de 

•****************' 
ie * • ~ * 
ie "" * • ~ * 
ie g. * 
ie ~ * • ·* • ~ * 
ie * • * 
ie * 
ie * ! Vlooien in het 
ie Eurohemd 
! Verschil in cultuur leidde tot 
ie verschil in gewoonten. De 
ie Fransman begint 's morgens 
• 7.30 uur, maar Engeland kun -! je voor 10.00 uur beleefdheids
iC halve niet bellen. In Duitsland 
ie kun je tot 12.00 uur terecht. 
ie Mahlzeit. Tussen 14.00 en 
ie 17.00 uur is Griekenland on! bereikbaar, lunch + siësta, 

I 
! maar daarna gaat het prima 
~ tot 's avonds 19.30 uur. Dat is 
ie voor de Nederlanders wat las-
• tigwant die beginnen om 16.00 ! uur met variabele werktijd. 
• Wanneer kunnen we even Eu
ie ropees samenwerken? 

• * 
.**************** 
noodzaak van nieuwe ontwikke
lingen, beantwoorden aan de ver
langens van de Europese demo
cratische volkeren, voor wie het 
door middel van algemene ver
kiezingen gekozen Europese Par
lement een onontbeerlijk middel 
is om zich uit te drukken." 

*** *EP* * PE * 
***** uit de preambule tot de Europese Acte -

febr. 1986 
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DE WEG naar de hel 
is bezaaid met goede voornemens. 
Bent u er halverwege januari ook 
al achtergekomen? Voornemens 
zijn niet aan 1 januari gebonden. 
Ze kunnen elke dag worden ge
maakt ... en korter oflater ga je er 
weer mooi de mist mee in. Het 
blijft een voordeel dat elke dag 
nieuwe mogelijkheden biedt, die 
goede wil tót... Soms lukt het. 
Soms niet. Maar het hele leven 
bestaat uit dagelijks "opnieuw 
beginnen". 

Opmerkelijk is de uitzaaiing 
van het aantal Nieuwsjaars
speeches. Vaak zijn ze zo gericht 
dat de media ze oppikken. De wa
penfeiten van het oude jaar wor
den in de laatste maanden vaak 

. opgespaard tot een speech die, 
over de hoofden van personeel 
heen, direct is gericht op de me
dia. In de haast om aan bod te 
komen bespeurde ik dit jaar in de 
dagbladen een nieuw fenomeen, 
namelijk de oudejaarsspeech. In 
die komkommertijd is men er dan 
helemaal zeker van dat het eigen 
bedrijf of de instelling de pers 
haalt. Of het leuk is voor de me
dewerkers - want dat was toch het 
uitgangspunt: even samenzijn en 
de teamgeest versterken - laat 
zich raden. 

En op die wijze hoor je dan bij
voorbeeld weer dat het ziektever
zuim nog sterker is gestegen en 
meer van dergelijke droeve zaken. 
Slecht nieuws krijgt nu eenmaal 
altijd meer aandacht dan goed 
nieuws. 

Bij de vele mondelinge wensen 
zat er één tussen van een oude 
bekende die me werkelijk trof: "Ik 
wens je een jaar waarin je tevre
den kunt zijn met wat je hébt." Hij 
bedoelde geen gezapige tevreden
heid, want op mijn vragende blik 
lichtte hij toe: "Ik ken mensen die 
leven met gigantische handicaps, 
maar die kans zien alles uit dat 
leven te peuteren wat mogelijk is. 
Die gelukkig zijn. Maar ik ken er 
ook genoeg bij wie alles mee zit, 
gezondheid, rijkdom, noem maar 
op ... en die altijd ontevreden zijn." 
Het is een wens om bij stil te 
staan. 

In dit blad dat medio januari 
bij u in de bus valt, zou ik boven
staande wens willen combineren 
met: "Laten we het leuk maken 
voor elkaar." Dus- hoe tegenstrij
dig ook - toch een wens. Inspire
rende discussies; een leuke, geza
menlijke, hartverwarmende 
campagne en een positieve instel
ling. Daarmee bereiken we binnen 
onze partij niet alleen het meest, 
maar het geeft ook aan ieder per
soonlijk de meeste voldoening. 

In alle opzichten maar vooral 
mentaal: Een positief1991! 

In het artikel over de begro
tingsbehandeling van VVD
Eerste Kamer-fractievoorzit
ter David Luteijn in het de
cembernummer is tweemaal 
"AOW" genoemd in plaats van 
"WAO". 
Dank aan de lezers die ons 
daarop attendeerden. 

Redactie. 
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Jaarcongres Vrouwen in de WD 

Moderne voortplantings
technologie: grenzeloos 
begrensd? 
22 en 23 februari 1991, Blije Werelt, Lunteren 

door DICKY V.D. PLAS, Secretaris Vorming en Scholing Organisatie Vrouwen in de WO 

De ontwikkeling van nieuwe medische technieken is de laatste 
jaren zeer snel gegaan en zal zich in de toekomst naar verwach
ting voortzetten. Ook op het gebied van bevruchting en voort
planting is via "medische weg" steeds meer mogelijk. Juist die 
voortplantingstechnologie heeft een ingrijpende invloed op het 
leven van veel vrouwen. 

Reserveringsbon Lunteren 
1991 
1. hele congres (2 pers. kamer) 
2. vrijdagavond + diner, logies + ontbijt 
3. vrijdagavond + diner 
4. vrijdagavond zonder diner 
5. zaterdag + lunch 
6. toeslag eenpersoonskamer, na toewijzing in Lunteren te voldoen 

(prijzen zijn inclusief koffie/thee) 

(s.v.p. omcirkelen wat van toepassing is) 

f 130,
f 105,
f 47,50 
f 12,50 
f 37,50 
f 25,-

Naam: ................................................................................................................ .. 

Adres: ................................................................................................................. .. 

Postcode/Woonplaats: ........................................................................................ . 

Ik zou graag een kamer delen met: .................................................................. .. 

Reservèringsbon zenden aan: 
Mevrou:w J. Weeder-van 't Hof, Schootseclijk 11, 5491 TD Sint
Oedenrode. Onder gelijktijdige overmaking van het verschuldigde be
drag op gironummer 5485003, t.n.v. penningmeester Organisatie 
Vrouwen in de VVD te Zwolle, met vermelding van reserveringsnum
mer(s). 

Bij betaling in Lunteren zal een bedrag van f 15,- voor administra
tiekosten in rekening worden gebracht (dit geldt alleen voor de reser
veringsnummers 1 en 2). 

Bij annulering binnen een week voor het congres wordt f 25,
administratiekosten in rekening gebracht. 

Aan deelnemers ouder dan 65 jaar en aan deelnemers, die door bijv. 
arbeidsongeschiktheid of andere bijzondere financiële omstandigheden 
niet in staat zijn de volle congresbijdrage te betalen, kan een reductie 
worden gegeven. Een verzoek hiertoe kunt u richten aan de Organisatie 
Vrouwen in de VVD (mevrouwJ. Weeder-van 't Hof, adres zie hierbo
ven). 

Vacature 
Landelijk Bestuur 

Organisatie 
Vrouwen in de VVD 

In het Landelijk Bestuur van de Organisatie Vrouwen in de VVD 
is de functie van Penningmeester vacant. 
Aangeslatenen bij de Organisatie kunnen zich, via de Advies
raadsleden in hun regio of via het Landelijk Bestuur, als kan
didaat voor deze vacature aanmelden tot 1 april1991. 
Deze aanmelding dient vergezeld te gaan van een korte levens
beschrijving. 
Tot het maken van een voordracht zijn bevoegd zowel drie leden 
van de Adviesraad als het Landelijk Bestuur (art. 9lid 6 Statuten 
van de Organisatie Vrouwen in de VVD). 
De benoeming van de kandidaat zal in de Adviesraadsvergade
ring van 31 mei 1991 plaatsvinden. 

drs. J. M. de Vries, 
voorzitter Organisatie Vrouwen in de WD 

Er heeft zich een scala van mo
gelijkheden ontwikkeld waarvan 
het einde nog niet in zicht is. We 
denken hierbij onder meer aan 
kunstmatige donorinseminatie, in 
vitro fertilisatie, draagmoeder
schap, prenatale diagnostiek. 

Bezorgdheid 
Naast de wetenschappelijke 

voldoening over de stormachtige 
ontwikkelingen heerst er ook een 
maatschappelijke bezorgdheid. Is 
en blijft de ontwikkeling beheers
baar? Tot hoever kunnen we 
gaan? Is alles wat medisch/tech
nisch mogelijk is ook ethisch/juri
disch aanvaardbaar? Zijn de 
rechten en belangen van de moe
der soms niet in strijd met de 
rechten en belangen van het kind? 

Betaalbaar 
Bovendien kan de vraag ge

steld worden of het betaalbaar is. 
Hoe is dit in te passen in ons stel
sel van ziektekostenverzekering 
waar juist een trend tot beheer
sing van de uitgavengroei waar
neembaar is? Zal de "cure" met 
de nieuwste medische technieken 
daardoor meer aandacht krijgen 
dan de "care", de verzorging van 
chronisch zieken, ouderen en ge
handicapten? 

Politieke 
besluitvorming 

De medische ontwikkelingen 
op het gebied van voortplanting, 
vruchtbaarheid en erfelijkheid 
roepen vragen op die politieke be
sluitvorming noodzakelijk ma
ken. 

In het voortraject van die po
litieke keuzen willen wij als 
Vrouwen in de VVD over dit on
derwerp meedenken en -discus
siëren. 

Topkader 
cursus 

VVD/JOVD 

Op 20 en 21 april 1991 wordt 
de vijfde Topkadercursus 
VVD/JOVD gehouden. 

Dit is een cursus voor VVD- en 
JOVD-leden tot en met 30 jaar. 

Centraal staat het onderwerp 
Allochtonenbeleid. 

Ingegaan zal worden op de as
pecten: 
- Arbeidsmarkt 
- Onderwijs 
- Integratiebeleid 
- Vluchtelingenbeleid. 

De cursus wordt gehouden in 
het IBIS Hotel te Tilburg. 

Het maximum aantal deelne
mers is 30 personen. 

Voor informatie kunt u contact 
opnemen met: 
mw. C. Kwekkeboom, tel.: 070-
3613010. 

vrouwen 

Monique de Vries 
- voorz. Organisatie Vrouwen in de WO -

Congresprogrannna 
Vrijdag 22 februari 1991 
vanaf 14.30 uur aankomst en inschrijving 
15.00-17.00 uur huishoudelijke vergadering (alleen voor aangeslatenen van de 

Organisatie Vrouwen in de VVD) 
17.00-19.45 uur aperitief en diner 

20.00 uur opening congres door drs. Monique de Vries, voorzitter Organi
satie Vrouwen in de VVD 

20.15 uur 
20.30 uur 

21.00 uur 
21.30-22.15 uur 

22.15- uur 

mr. Ivo Opstelten, vice-voorzitter Hoofdbestuur 
mr. drs. Frits Bolkestein, fractievoorzitter Tweede Kamer; 
aansluitend gelegenheid tot het stellen van vragen 
pauze 
mevr. Erica Terpstra, Tweede-Kamerlid, over de maatschappe
lijke kansen en problemen rond de moderne voortplantingstech
nologie 
Lunterse kringen 

Zaterdag 23 februari 
09.00 uur heropening congres 

09.15-09.45 uur mevr. dr. L. Christiaens, gynaecologie in het Academisch Zie
kenhuis Utrecht, over dilemma's en keuzen in de praktijk van 
een medicus 

09.45-10.15 uur prof. dr. G. A. van der Wal, hoogleraar wijsbegeerte in het 
bijzonder de ethiek en de rechtsfilosofie aan de Erasmus Univer
siteit in Rotterdam, over de ethische aspecten van het congres
thema 

10.15-10.45 uur drs. J. Bultman, arts en secretaris van de Ziekenfondsraad, over 
de financiële/verzekeringstechnische aspecten 

10.45-11.15 uur pauze 
11.15-12.45 uur zes workshops (*) waarin aan de hand van stellingen gediscus

sieerd wordt over: 
- donatie en draagmoederschap 
- erfelijkheidsonderzoek en prenatale diagnostiek 
- de prijs van een mens 
Het is de bedoeling om te komen tot vragen en aanbevelingen 
voor de politiek. 
Voorzitters zijn o.a.: 
- drs. Cobi de Blécourt-Maas 
- drs. Esther de Ferrante-Kock 
- drs. Annette Nijs 
- dr. Elly Plooij-van Gorsel 

12.45-13.30 uur lunch 
13.30-15.00 uur ronde-tafelgesprek waarin de uitkomsten van de workshops zul

len worden besproken. 
Hiervoor zijn uitgenodigd de Tweede-Kamerleden drs. Margreet 
Kamp, mr. Benk Korthals, drs. Dick Dees en Eerste-Kamerlid 
mr. Els Veder-Smit. 
Gespreksleider: drs. Louise Engering, fractievoorzitter gemeen
te Den Haag. 

15.30 uur sluiting van het congres 

(*) Bij aankomst in Lunteren kan de voorkeur voor een workshop kenbaar gemaakt 
worden. 
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Een toekoDl.St voor 
liberalen 
door DRS. HILDEBRAND P. G. DE BOER 

Links katten Sie. 
Rechts wollen Sie nicht. 
Wählen Sie die starke Mitte. 

D
it treffende stemadvies 
hadden de Oostduitse li
beralen op de Berlijnse 

Muur geplakt voor de par
lementsverkiezingen van maart 
1990. Na 12 jaar dictatuur van 
"rechts" en 45 jaar dictatuur van 
"links" is het sterke midden méér 

, dan een stemadvies: het is het 
enige reële toekomstperspectief. 
Het gesloten systeem van opge
legde orde in Oost-Duitsland heeft 
een enorme economische ineffec
tiviteit en morele schade te weeg 
gebracht. Initiatieven werden in 
de kiem gesmoord. Het zelf
bewustzijn van een volk is onder 
bijna 60 jaar fascistische en com
munistische "Monopolherrschaft" 
aangetast. 

Het communistische experi
ment van een maakbare samen
leving heeft het land een astro
nomisch debet opgeleverd. De 
reageerbuizen zijn eindelijk ge
broken. Maar hoevéél kracht was 
daarvoor nodig! 

reidheid en durf tot risico. Vergt 
dat van burgers misschien te veel? 

Vele burgers verkiezen kenne
lijk de zekerheden van het onvol
komene bóven de onzekerheden 
die het perspectiefbieden tot meer 
persoonlijke vrijheid en minder 
staatsinmenging. 

V oor een dynamische partij als 
de VVD is het noodzakelijk steeds 
weer na te gaan waar onze bakens 
moeten staan. De voortreffelijke 
Beginselverklaring van de VVD 
(1980) vormt daartoe- evenals het 
Liberaal Manifest (1981) als uit
werking van onze beginselen - een 
belangwekkend oriëntatiepunt. 

De commissie N ord heeft de 
mogelijke eindspurt van de VVD 
naar het volgende millennium 
onderzocht. Onze verwachtingen 
zijn hoog gespannen. 

Vast staat dat de VVD als 
emancipatoire partij bij haar 
streven naar vrijheid, verant
woordelijkheid, verdraagzaam
heid, sociale rechtvaardigheid en 
gelijkwaardigheid, over een groot 
eigen werkterrein in de samen
leving beschikt. Dat andere par
tijen, zoals het CDA en de PvdA, 

Drs. Hildebrand P. G. de Boer 

steeds meer gebruik (moeten) 
maken van liberale beleidspunten 
doet aan dit werkterrein niets af. 
Politieke beleidspunten behoren 
op beginselen te berusten en 
daarin verschilt de VVD wezenlijk 
van PvdA en CDA. Beginselen be
palen de positie en de waarde van 
een partij in het politieke krach
tenveld. 

Kan een liberale partij als zo
danig conservatief zijn? Ik meen 
van niet. Volgens de Franse po
liticoloog Guy Sormann verlaat 
het conservatisme zich louter op 
de sociale, historische en morele 
continuïteit van zijn maat
schappij. Een conservatief staat 
achterdochtig tegenover hervor-
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mingen en is in ieder geval van 
mening dat niet elke hervorming 
op zichzelf goed is; uiteindelijk zal 
hij een kwaad verkiezen dat hij 
kent boven een kwaad dat hij nog 
niet kent. In die betekenis zou het 
conservatisme in de westerse de
mocratiën wel eens een zeer ver
breid en overwegend erfgoed 
kunnen zijn. Een gegeven waar 
het liberalisme als emancipatoire 
uitdaging rekening mee moet 
houden. Een gegeven waaraan het 
liberalisme de fundamentele be
ginselen van individualisme, ge
lijkwaardigheid, universalisme 
en optimisme wil toevoegen. 

Het ligt voor de hand dat een 
liberale partij als de VVD in de 
maatschappij een belangrijke rol 
heeft te vervullen, daar waar deze 
maatschappij tekort schiet door 
onvolmaaktheid, zwakte en stag
natie. De VVD heeft een duidelijk 
vooruitstrevende intentie, om de 
verwarrende en misbruikte term 
"progressief' maar te vermijden. 

De rol die de Staat bij verande
ringen moet spelen wordt - in te
genstelling tot zogenoemde linkse 
en rechtse groeperingen - door li
beralen gering geacht. Ons ver
trouwen in de staat is beperkt. 
V oor de Oostenrijkse filosoof 
Friedrich Hayek zijn slechts zij li
beralen, die toegeven dat de we
reld gehoorzaamt aan wetten die 
zij niet beheersen. Het gevolg van 
dit principe is, dat voor liberalen 

de som van de individuele initia
tieven altijd te verkiezen blijft bo
ven de opzettelijke planning van 
een regerende elite. In het naoor
logse Europa hebben we op dit 
punt onze les kunnen leren. 

Welke positie zal de VVD in de 
jaren '90 innemen? De VVD zal 
als liberale pijler van onze demo
cratie vanzelfsprekend een mid
denpartij zijn. Zij staat centraal 
in het politieke spectrum. Niet 
omdat de VVD links en rechts 
door andere partijen geflankeerd 
wordt, maar omdat zij een 
ideeëngoed hanteert dat wordt 
ontleend aan de organische, orde
lijke wanorde van de menselijke 
samenleving. Daarmee staat de 
VVD ook - en dat is van grote 
waarde - midden in de samen
leving. Zij is er onderdeel van, zij 
beweegt de samenleving en wordt 
daardoor zelf in beweging ge
bracht. De VVD erkent de hier
mee verbonden particuliere be
langen en vormt daarmee zèlf een 
belang voor burger en samen
leving. Een garantie voor een be
scheiden handhavende overheid, 
een overheid die - evenals van 
zichzelf- van de burgers een hou
ding op basis van verantwoor
delijkheidsgevoel wil signaleren. 

Dat de VVD deze uitermate 
bruikbare en praktische betekenis 
heeft, zullen wij steeds aan de sa
menleving moeten verduidelij
ken: direct, van mens tot mens! • 

Het is huiveringwekkend te 
zien van welke middelen de 
staatsmacht zich bediende om het 
experiment te koesteren. Alleen al 
zeven van de negen miljoen vol
wassen Oostduitsers waren "er
faBt" door het informatiesysteem 
van de Staatssicherheit. Deze in
formatie vormde de grondslag 
vóor allerlei absurde vormen van 
individuele en collectieve provo
catie, knechting en daadwerkelij
ke terreur van alle lagen van de 
bevolking. 

Minister Jan Pronk "was not 
am.used" 

Nieuw evenwicht 
Een "starke Mitte" is brood

nodig om een uit het lood geslagen 
samenleving weer in evenwicht te 
krijgen. De liberale waarden 
vrijheid, verantwoordelijkheid en 
verdraagzaamheid zijn binnen de 
kaders van een democratische 
rechtsstaat in de landen van het 
voormalige Oostblok een levens
noodzaak geworden. Maar het is 
niet alleen daar een noodzaak. 

Vrijheid, verantwoordelijkheid 
en verdraagzaamheid op basis 
van gelijkwaardigheid zijn ook in 
ons land niet vanzelfsprekend. 
Wij zullen steeds opnieuw klaar 
moeten staan om daarvoor een 
democratische strijd te voeren. 
Want het mislukken van socialis
tische recepten - ook in Neder
land - betekent niet automatisch 
het succes van de liberale politiek. 
Bij de Oostduitse parlementsver
kiezingen in maart 1990 verwierf 
de Bund Freier Dernokraten in 
feite een gering percentage in 
vergelijking met de CDU, SPD en 
de communistische PDS. De ge
meenteraadsverkiezingen in die
zelfde maand in Nederland be
tekenden met een gemiddeld 
14,6% van de stemmen voor de 
VVD nog geen herstel. 

Op de grote mate van persoon
lijke vrijheid en beperkte over
heidsinvloed, zoals de VVD en de 
andere liberale partijen die na
streven, reageren brede lagen van 
het electoraat terughoudend. Li
beralen streven naar een dy
namische maatschappij van vrije, 
concurrerende individuen. Wij 
doen daarvoor een beroep op be-

Na afloop van het marathondebat over Ontwikkelingssamen
werking schudden VVD-woordvoerster Erica Terpstra en mi
nister Jan Pronk elkaar de hand, zoals dat hoort na een fair 
politiek "gevecht". Maar, om de titel van de lijvige beleidsnota 
van Pronk te parafraseren, er was "een wereld van verschil" 
tussen de perceptie van de minister en het VVD-kamerlid: Jan 
Pronk "was not amused", Erica Terpstra daarentegen straalde 
tevredenheid uit. En terecht: in de twee ucv's en de daaropvol
gende drie plenaire debatten was het haar gelukt de verschillen 
tussen PvdA en CDA behendig uit te spelen en zo vanuit de 
oppositie de beleidsplannen van Jan Pronk op enkele essentiële 
punten bij te stellen. 

"De beleidsnota van Jan 
Pronk, 'Een Wereld van Verschil', 
is een lijvig boekwerk met een in" 
drukwekkende analyse van de 
mondiale ontwikkelingen in het 
perspectief van de ontwikke
lingslanden," zo vertelt Erica 
Terpstra, "en ik heb de minister 
oprecht geprezen voor vele ele
menten eruit die sporen met de 
opvattingen van de VVD. Zo kon 
ik met hele passages uit zijn eigen 
nota toejuichen dat hij nu wel 
(in tegenstelling tot zijn eerste 
ambtsperiode in het kabinet Den 
Uyl) het belang onderkent van de 
private sector in de ontwik
kelingslanden zelf. De PvdA
woordvoerders zaten er een beetje 
ongemakkelijk bij toen ik Pronk 
uitbundig prees voor zijn nieuwe 
inzichten inzake vrije, onderne
mingsgewijze produktie. Een we
reld van verschil, zeg dat wel. 
Enig!" 

Grabbelton van ideeën 
De kritiek van de VVD spitste 

zich toe op de bijbehorende be
leidsplannen, die Erica Terpstra 
"een grabbelton, voor elck wat 
wils" noemde. Conform het VVD
verkiezingsprogramma, de Tel
clersstichting-nota "de markt 
helpt mee" en in overleg met de 
partijcommissie Ontwikkelings
samenwerking besloot Erica 

Terpstra in een reeks moties de 
eigen VVD-lijn vast te leggen, ge
richt op 

- het tegengaan van de versnip
pering van beleid (Pronk wilde 
weer met een grote gieter de 
hele wereld over), 

- een twee sporenbeleid (Pronk 
wilde zich toeleggen op louter 
directe armoedebestrijding: 
VVD en CDA willen ook ruimte 
voor het andere spoor: "verzelf
standiging"), 

- daadwerkelijk meer ruimte voor 
de private sector in ontwik
kelingslanden en ook meer 

ruimte voor het Nederlandse 
bedrijfsleven daarbij, 

- intomen van de ongebreidelde 
beleidsruimte die Pronk zich 
wilde toeëigenen (VVD wil sa
men met CDA meer controle 
vooraf) 

- en het sterker aanspreken van 
ontwikkelingslanden op hun ei
gen beleid (VVD wil samen met 
PvdA en D66 enerzijds het 
mensenrechtenbeleid meer la-

Erica Terpstra, WO-Tweede-Kamerlid 

ten meespreken en anderzijds 
geen hulp geven aan ontwik
kelingslanden die van hun eigen 
budget onevenredig veel uit
geven aan (niet defensieve) mi
litaire doeleinden. 

Muisstil 

Erica Terpstra: "Mijn grootste 
zorg betrof de standvastigheid 
van het CDA in zijn steun aan 
de VVD-kritiek op Pronk. Dat de 
PvdA in haar nieuwe rol van re
geringspartner muisstil in de 
bankjes zit en alles nalaat wat het 
CDA zou kunnen ergeren, weten 

we nu wel. Gezien de ruzie in de 
tent tussen Pronk (PvdA) en V.d. 
Broek (CDA) over de mensen
rechtentoets rekende ik niet op de 
uiteindelijke steun van de PvdA 
op dit punt, hoe principieel dit ook 
altijd voor de PvdA was. Maar het 
zou nuttig zijn om die ruzie tussen 
PvdA en CDA bloot te leggen en 
dat is gelukt! Dat vonden ze niet 
leuk!" 

Ongeloofwaardig 
Op de andere punten ging het 

erom het CDA ervoor te behoeden 
voor Pronk door de knieën te 
gaan. En als het dat al deed, bloot 
te leggen hoe ongeloofwaardig die 
knieval wel was. In de debatten 
schilderde Erica keer op keer tot 
in detail hoezeer het CDA het met 
de VVD eens en met Pronk oneens 
was. En keer op keer voorspelde 
zij hoe het CDA zou kunnen ope
reren om te gaan draaien richting 
Pronk. Daarmee bracht zij zowel 
Pronk als het CDA in een pijnlijk 
parket. "Het was eigenlijk heel 
simpel: ofwel het CDA bleef bij 
zijn kritiek en zou met onze har
telijke .steun het beleid op essen
tiële onderdelen bijstellen, ofwel 
het CDA voegde niet de daad bij 
het woord en dan was al zijn 
scherpe kritiek op Pronk alleen 
bedoeld om Pronk aan de voor
avond van het marathondebat 
optisch pootje te lichten." 

De uitkomst van het debat le
verde het beeld op van een zwab
berend CDA dat het eigenlijk met 
de VVD eens bleef, maar deels 
voor Pronk door de knieën ging. 
Op tal van punten werd het beleid 
evenwel halfslachtig bijgesteld. 
Op de controle op de uitvoering 
komt het straks aan. Erica ver
heugt zich erop. Pronk niet. We 
zeiden het al: "He was not 
amused". • 
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Veertig jaar in 
provinciale staten 

van Brabant 
Feestje in 

Den Bosch, 
beetje 

campagne? 

Lijsttrekker Peter Neeb ontvangt uit handen van Ben van der Klis namens beide Brabantse kamercentrales een herdenkingscol
lage voor de statenfractiekamer. 

Stiekem denken ze al aan de cam
pagne voor de staten verkiezingen. 
Een enkeling laat zelfs die ge
dachte aan de lippen ontsnappen, 
maar fractievoorzitter Peter Neeb 
is streng. We zijn bij elkaar om 40 
jaar VVD in de Brabantse staten 
te herdenken, meer niet. 

Op die voorwaarde mag de 
fractie in de sfeervolle Bois le Duc
zaal van het provinciehuis de 
achterban ontvangen. Een feestje, 
prima, zo hebben de beheerders 
van het provinciehuis gezegd. 
Voor een politieke happening 
moet naar een andere ruimte 
worden omgezien. 

De 400 gasten weten niet van 
het beding en denken er lustig op 
los. Dat mag, erover praten niet. 
Tot heimelijk vermaak van de en
kele ingewijde poetst Peter Neeb 
met kwinkslagen een al te 
vrijmoedige opmerking weg. Er 
zitten immers politieke vrienden 
van andere partijen in de zaal. Zij 
kennen ook de voorwaarde en 
mogen geen aanstoot nemen aan 
wat wordt gezegd. 

Ben v.d. Klis weet kennelijk 
niet van de afspraak. Hij spreekt 
namens de besturen van de twee 
kamercentrales en ... de provin-

ciecentrale. Ga dan maar op het 
puntje van de stoel zitten. De fe
licitaties vallen goed. En met het 
geschenk voor de fractie-kamer is 
voorzitter Neeb ook blij. Op trots 
en goede samenwerking valt ook 
niets aan te merken. Dan komt de 
uitsmijter, heel onschuldig en uit 
het hart gegrepen. "We zullen er 
alles aan doen om de campagne 
voor de komende verkiezingen tot 
een succes te maken. Om de groei 
van de fractie door de jaren heen 
zich te laten voortzetten." 

Verleiding is groot 
Die woorden blijven in het 

tekstballonnetje hangen tot Peter 
Neeb het ballonnetje doorprikt. 
"We beginnen geen verkiezings
campagne, maar herdenken 40 
jaar VVD-vertegenwoordiging in 

Oe "liberale moeder van Brabant", Jet Sengers, werd op deze feestavond uitvoerig 
in het Naast haar haar ect.ltOe'nalJt. 

het provinciebestuur." Wat is de 
verleiding groot! 

Een feestje dus met feestre
denaars. Alles best, als het niet 
te lang duurt. De 400 uit de hele 
provincie hebben elkaar een tijd 
niet gezien. De behoefte aan bij
praten is groot. Zo vaak zijn be
stuurders en gekozenen uit alle 
lagen niet bij elkaar. 

Zonder de strenge blik van Pe
ter N eeb, buiten de beslotenheid 
van de Bois le Duc-zaal, vallen de 
remmen weg. Met een pot bier in 
de hand wordt in de immense hal 
toch een begin gemaakt met de 
campagne van de Statenverkie
zingen. Achter de schermen is al 
heel wat werk daarvoor verzet. De 
tijd van de ruimere gedachten
wisseling is aangebroken. 

Het valt niet op, dat op de ach-

warme belangstelling en diep ge
voel voor de verhoudingen in 
Brabant. Het kan niet uitblijven. 
Al sprekend onthult hij (bij wijze 
van spreken) twee monumenten: 
Jet Sengers en Y me van der W erff. 
Twee voortrekkers, die langdurig 
van grote waarde zijn geweest in 
de provinciale politiek. Een ont
hulling bij leven. Er is geen groter 
compliment denkbaar. 

Ze hebben het niet gemakkelijk 
gehad. De voortrekkers moeten 
opboksen tegen de gevolgen van 
het bisschoppelijk mandement uit 
1954, waarin voor katholieken al
les buiten de KVP wordt verket
terd. 

De eerste vertegenwoordigers 
hebben, aldus de VVD-fractie
voorzitter in de Tweede Kamer, 
tevens als breekijzer gefungeerd. 
Zij hebben een einde gemaakt aan 
de geheimzinnige politiek vanuit 
de besloten KVP-achterkamers, 
door in alle openheid politiek te 
bedrijven. Hun inzet geeft meer
waarde aan het bestuur van de 
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tegen andere problemen: het 
wegvallen van textiel- en schoen
industrie, twee traditionele pijlers 
van bedrijvigheid. De achteruit
gang bij Philips en de verzuring 
van het land stemmen ook al niet 
tot vrolijkheid. 

"Verbetering van milieu en 
werkgelegenheid", zo zegt Frits, 
"vragen veel inzet." De staten
Ieden krijgen van hem het advies 
de oplossing van de problemen 
niet te zoeken in dirigisme, dat is 
ten dode gedoemd zoals de ont
wikkelingen in Oost-Europa le
ren. 

Met absolute vrijheid is de we
reld ook niet gediend, omdat 
daaruit egoïsme voortkomt. Dan 
liever het accent gelegd op 
vrijheid in verantwoordelijkheid. 

Voortrekkersrol 
John van Graafeiland, oud 

Brabants gedeputeerde, senator 
en burgemeester van Venlo, doet 
er nog een schepje bovenop. Heeft 
Brabant niet net zoveel inwoners 
als Groningen, Friesland en 
Drenthe samen? Dan behoort 
Brabant als grote provincie het 
voorbeeld te geven en een voor
trekkersrol te spelen. Brabant 
heeft een enorme potentie om de 
economie te ~aten groeien: ruimte, 
gelegen tussen Randstad, Ant
werpen, Roergebied. 

"Brabant mag niet alle eieren 
in het mandje van de Randstad 
laten leggen. Brabant moet een 
deel voor zichzelf opeisen." Vol
gens John maakt het Zuiden een 
grote kans, omdat de aderen in 
de Randstad dichtslibben. Daar is 
nauwelijks nog een meter grond 
te veroveren. 

"Maij-Weggen kan nog zoveel 
'besturen bij kreet', de oplossingen 
voor de Randstad lopen dood." 
Daarom dienen de Brabantse 
provinciale politici eensgezind 
met gestrekte rug de wankelmoe
dige politici in Den Haag tegemoet 
te treden en zelfbewust hun deel 
op te eisen. 

Tot slot van de zitting in de 
Bois le Duc-zaal reikt Jet Sengers 
de eerste exemplaren uit het ge
denkboekje: "Liberalen in 
Brabant, 40 jaar VVD in provin
ciale staten". 

JAN VAN DE VEN, 
foto's: GERARD DAMOISEAUX • 

tergrond de Wageningse studen
ten zigeunerkapel Malac Banda 
speelt. Meisjes en jongens doen er 
alles aan om zoveel mogelijk ge
luid uit hun instrumenten te 
scheuren. Vraag toch niet wat er 
is gespeeld. Niemand zal het we
ten. 

en niet alleen in de zaal, maar ook in de wandelgangen. 

Bij het betreden van de Bois le 
Duc-zaal houdt menigeen de pas 
in bij de Wageningse zigeuners. 
Hun aanwezigheid wordt echter 
vergeten als de gastsprekers ach
ter de microfoon staan. Frits Bol
kestein verdiept zich in de his
torie, John van Graafeiland waagt 
zich aan het schetsen van een toe
komstbeeld. 

Monumenten 
De tekst van Frits getuigt van 

Veel persoonlijke offers liggen 
eraan ten grondslag. Neem Broos 
van Erp als voorbeeld. Hij moet 
thuis een bedrijf in gang houden 
om daarnaast zowel de VVD-be
langen in de Brabantse staten als 
in het parlement te behartigen. 
Zijn idealisme leidde tot het ma
ken van tropenjaren. 

Nieuwe problemen 
Er is ondertussen veel ten goe

de veranderd. De nieuwe genera
tie statenleden kijkt echter aan 
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~ijeenkomst liberale kring Meppel-Steenwijk 
to's VONK 

Eind vorig jaar heeft de liberale kring 
Meppel-Steenwijk weer zijn jaarlijkse 
bijeenkomst gehouden. Deze bijeen
komsten trekken altijd honderden WO
ers uit Zuid-Drenthe en de kop van 
Overijssel. 
Spreker was politiek leiderFrits Bolke
stein. De avond was een groot succes 
en Bolkestein merkte dan ook op dat 
zo'n vorm als deze liberale kring mis
schien ook elders in het land stimulerend 
zou kunnen werken. 
Drenthe heeft in het verleden diverse 
liberale kringen gekend. Ze stammen 
eigenlijk uit een tijd waarin het nog 
moeilijk was om voor dat liberaal zijn 
openlijk uit te komen. Dus organiseer
den verschillende regio's ,,liberale krin
gen", waardoor voor de van nature wel 
liberale Drent de toegangsdrempel 
werd verlaagd. Naarmate de WO vaster 
voet aan de grond kreeg, verwaterden 
de liberale kringen of werden ze gewoon 
opgeheven. Maar Meppel-Steenwijk 
bewees weer eens dat een dergelijke 
liberale kring nog steeds goed is voor 
.,een volle bak" liberalen. 

Eindelijk een liberaal 
landbouwbeleid? 
door JAN KEES MARTIJN, pol. secr. JOVD 

De landbouwsector wordt tegenwoordig vanuit verschillende 
richtingen onder vuur genomen. De roep om strengere milieu
eisen treft, naast het verkeer en de industrie, vooral de land
bouwsector. Onlangs publiceerde een groep van dertien "agra
rische vertrouwenslieden", waaronder de ex-ministers Nijpels 
en Winsemius, een aantal drastische voorstellen om te komen 
tot een duurzame en milieuvriendelijke landbouw. Een tweede 
ontwikkeling is dat het binnen de Europese Gemeenschap 
steeds duidelijker wordt dat het huidige landbouwbeleid teveel 
geld kost en daarom moet worden aangepast. En tenslotte vin
den in wereldwijd verband, in het kader van de GATT, onder
handelingen plaats over de toekomst van het landbouwbeleid. 
In deze onderhandelingen pleiten veel landen, en met name de 
Verenigde Staten, voor niets minder dan de complete ontman
teling van het bestaande landbouwbeleid van de Europese Ge
meenschap. In dit artikel wil ik nagaan welke veranderingen 
in landbouw vanuit een liberale optiek geboden zijn. 

In het liberaal economisch 
denken staat de markt centraal. 
Vrije ondernemers en consumen
ten dienen te bepalen wat en te
gen welke prijs er wordt geprodu
ceerd en geconsumeerd. De over
heid dient alleen in te grijpen als 
het echt mis gaat, en dan nog is 
een terughoudende opstelling ge
boden. Bij het Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid van de EG is 
overduidelijk van deze regel afge
weken. De prijzen van de meeste 
landbouwprodukten worden 
vastgesteld door de EG en niet 
door de markt. Het EG-prijsni
veau is daarbij aanzienlijk hoger 
dan de prijzen op de wereldmarkt, 
vaak zelfs meer dan twee keer zo 
hoog. De gevolgen laten zich ra
den. Aangespoord door het hoge 
prijsniveau heeft de landbouw
produktie in de Gemeenschap zich 
gedurende de afgelopen dertig 
jaar enorm uitgebreid. Van een 
importeur van landbouwproduk
ten ontwikkelde de EG zich tot 
een grote exporteur. 

Dat geld is vooral nodig om de 
enorme overschotten die de EG 
produceert met behulp van ex
portsubsidies alnog aan andere 
landen te verkopen. Uit studies 
voor de Wereldbank en het Inter
nationale Monetaire Fonds blijkt 
dat de totale kosten van het EG
landbouwbeleid per gezin on
geveer tweeduizend gulden per 
jaar bedragen! Van dat geld komt 
overigens maar tachtig procent 
echt ten goede aan producenten 
van landbouwprodukten. De rest 
gaat verloren als gevolg van de . 
inefficiënte aanwending van land, 
kapitaal en arbeid die het gevolg 
is van de verstoorde prijsverhou
dingen. 

Slachtoffers 
Naast de consumenten c.q. be

lastingbetalers in de EG zijn er 
ook daarbuiten slachtoffers van 
ons landbouwbeleid. Vooral in 
ontwikkelingslanden ondervin-

den boeren veel hinder van de ge
sloten EG-markt en de dumping 
van EG-overschotten op de we
reldmarkt. Om te voorkomen dat 
de hoge prijzen binnen de EG 
worden ondermijnd door goed
kope importen van buitenaf, bij
voorbeeld vanuit ontwikkelings
landen, kent de EG een vrijwel 
waterdicht stelsel van variabele 
invoerheffingen. Deze verhogen 
de prijs van geïmporteerde 
landbouwprodukten tot een ni
veau dat zelfboven de EG-prijzen 
uitstijgt. 

Instabiele markt 
Welke verklaringen en recht

vaardigingen worden er voor dit 
beleid aangedragen? De belang
rijkste verklaring is waarschijn
lijk de relatief grote macht van de 
boerenlobby's. Het is bijvoorbeeld 
tekenend dat deze vrij kleine sec
tor (ongeveer 4 % van de beroeps
bevolking) in Nederland een eigen 
minister en een eigen universiteit 
heeft. Als rechtvaardiging wordt 
vaak gewezen op het belang om 
onze voedselvoorziening veilig te 
stellen en niet afhankelijk te zijn 
van importen. Welnu, dat is ons 
dus meer dan gelukt. Maar wel 
ten koste van de consument en ten 
koste van nog veel kwetsbaarder 
boeren in ontwikkelingslanden. 
Een veelgehoorde drogreden is 
dat landbouwmarkten van nature 
te instabiel zouden zijn en dat er 
daarom overheidsingrijpen in de 
prijsvorming nodig is. Maar hoe 
meer er afzonderlijke blokken van 
de wereldmarkt worden afge
splitst; zoals door het EG-beleid is 

Voedselprijzen 

Helaas laat de markt zich niet 
ongestraft omzeilen. De hoge 
landbouwprijzen zijn weliswaar 
zeer aantrekkelijk voor de boeren, 
maar de consumenten betalen via 
twee wegen het gelag. In de eerste 
plaats natuurlijk via de sterk ver
hoogde voedselprijzen. Maar 
daarnaast ook via de belastingen 
die nodig zijn om het EG-land
bouwbeleid te financieren. Maar 
liefst tweederde van de EG-be
groting gaat naar de landbouw. 

JOVD congresseert over ~ 
milieu en onderwijs 
Op 16 en 17 maart 1991 zal te Lelystad het eerstvolgende lande
lijk congres plaatsvinden van de Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Democratie (JOVD). De hoofdonderwerpen van het congres 
zijn milieu en onderwijs. Daarnaast is er uiteraard ook ruimte 
voor discussie over andere politieke onderwerpen, zowel tijdens 
de vergaderingen als in informele sfeer. 
Voor meer informatie kunt u zich wenden tot het Algemeen 
Secretariaat van de JOVD, Prins Hendrikkade 104, 1011 AJ 
Amsterdam (tel. 020-242000). 
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I 
gebeurd, hoe instabieler de prijs 
op die wereldmarkt zal zijn. Im
mers, om de prijzen in het eigen 
blok stabiel te houden wentelt de 
EG alle schokken in de produktie 
af op de wereldmarkt. Vooral de 
weinig kapitaalkrachtige boeren 
in derde wereldlanden zijn de 
dupe van de daaruit voortvloeien
de prijsschommelingen. 

Fiasco 
Al met al is het grootscheepse 

experiment van de EG om in de 
landbouwsector de markt buiten 
spel te zetten op een fiasco uitge
lopen. Heel traag is de EG zelf al 
begonnen om de bakens te verzet
ten, door de landbouwprijzen 
minder te verhogen of zelfs iets te 
verlagen. Dramatische protesten 
uit de agrarische wereld zijn het 
gevolg. Dat is begrijpelijk. Gedu
rende ongeveer dertig jaar is de 
sector kunstmatig ondersteund. 
Waar andere sectoren gedwongen 
waren zich aan te passen aan ver
anderde omstandigheden, denk 
aan de mijnbouw, de scheepsbouw 
en de textiel, bleef steeds de land
bouw buiten schot. Het is tijd dat 
er aan deze voorkeursbehan
deling een eind komt. De verloren 
subsidies aan het RSV -concern 
zijn immers "peanuts" in verge
lijking met de subsidies waar de 
landbouw nog steeds op mag re
kenen. 

Het is tragisch dat de inter
nationale onderhandelingen in 
het kader van de GATT, over de 
vrijmaking van het internationale 
handelsverkeer, dreigen te mis
lukken in verband met de wei
gering van de EG (en Japan) om 
hun landbouwmarkten te openen. 
Politiek gezien heeft de Verenigde 
Staten wellicht te hoog ingezet 
door van de EG te eisen dat deze 
het Gemeenschappelijk Land
bouwbeleid opgeeft. Maar inhou
delijk is er alle reden om dat be
leid te verlaten, los van welke 
aansporing daartoe dan ook van 
buitenaf. 

Inkomenssteun 

Het vrijmaken van de land
bouwmarkten betekent overigens 
niet dat de overheid geen rol meer 

hoeft te spelen. In de eerste plaats 
zouden de negatieve sociale ge
volgen op korte en middellange 
termijn van een drastische verla
ging van de landbouwprijzen 
groot zijn. Om te voorkomen dat 
de meeste boeren er noodgedwon
gen het bijltje bij neer moeten 
gooien en met grote schulden blij
ven zitten is inkomenssteun no
dig. Liberaal beleid is immers 
geen asociaal beleid. Directe m
komenssteun laat daarbij de 
marktprijzen in tact zodat de 
marktsignalen niet opnieuw wor
den verstoord. In de tweede plaats 
kan ingrijpen nodig zijn om te 
voorkomen dat boeren, om de la
gere prijzen te compenseren, hun 
produktie juist verder gaan uit
breiden. Dat kan bijvoorbeeld 
door zogenaamde "braakligpre
mies" worden voorkomen. En ten 
slotte, maar zeker niet in de laat
ste plaats, vergt het milieu meer 
aandacht. Het afremmen van het 
gebruik van vervuilende stoffen, 
stimulering van milieuvriendelij
ke landbouw en een beter natuur
beheer zijn ook binnen een li
beraal landbouwbeleid taken 
waar de overheid niet omheen 
kan.B 
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Elly en Jan Mol- CH-1923 Les Marécottes 
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Technisch advies en groslijst 
Eerste Kamer 1991 
Technisch advies 
Op I november I989 is de nieuwe Kies
wet in werking getreden. 

Gelet op de mogelijkheden die deze wet 
biedt en mede gelet op het thans nog 
vigerende reglement EK van de VVD zelf 
heeft de 83ste algemene vergadering het 
ondervolgende technisch advies vastge
steld. 
Daarbij is rekening gehouden met de 
volgende feiten: 
1. de dag der kandidaatstelling PS is 22 

januari I99I; 
2. de dag der stemming PS is 6 maart 

I99I; 
3. de dag der kandidaatstelling EK is 

23 april I99I; 
4. de dag der stemming EK is 27 mei 

I991. 

Het advies * houdt het volgende in: 
1. Het aantal in alle provincies in te 

dienen lijsten bedraagt twaalf, in elke 
provincie één (deze lijsten worden 
onderling verbonden); 

2. Het vermoedelijk, mede op basis van 
de Tweede-Kamerverkiezing I989, 
en van het aantal VVD-leden in de 
provinciale staten, te verwachten 
aantal door de leden van de VVD te 
bezetten zetels in de Eerste Kamer 
bedraagt I2 ofmeer; 

3. In elke provincie zal een lijst van 
dertig kandidaten worden ingediend; 

4. Uitsluitend verkiesbare kandidaten 
zullen op de twaalf lijsten voorko
men; 

5. Het aantal voorlopige (verkiesbare) 
kandidaten dat naar landelijke voor
keur zal worden gerangschikt be
draagt ten minste 32; 

6. Op alle lijsten zullen dertig kandida
ten in dezelfde gelijkluidende volgor
de worden gerangschikt; 

7. De aantallen voorlopige kandidaten 
die de centralevergaderingen van de 
kamercentrales dienen te plaatsen op 
de door hen op te stellen advieslijsten 
beloopt 25. 

Toelichting: 
Het advies is ongewijzigd t.o.v. dat uit 
I986 (75ste algemene vergadering). Zo
wel in I983 als in in I987 is bewezen 
dat een voor het hele land gelijkluidende 
lijst met 30 namen voldoende is zowel 
bij verkiezing als plaatsvervulling. De 
algemene vergadering ziet dan ook geen 
reden om van deze lijn thans af te wij
ken. 

Het voordeel is daarbij dat de landelijke 
lijst die eerst door de kandidaatstel
lingsraad dient te worden vastgesteld 
tevens de uniforme lijst zal zijn die in 
alle provincies zal worden ingediend. 
Deze lijst zal - afgezien van een tussen
tijdse verkiezing - gelden voor vier jaren 
(I995). 

N.B. 
Een beknopte procedurebeschrijving is 
gepubliceerd in Vrijheid en Democratie 
van oktober I990. Vanaf die datum is op 
schriftelijke aanvraag van leden tevens 
een uitvoerige procedurebeschrijving 
beschikbaar (algemeen secretariaat 
VVD, Postbus 30836, 2500 GV 's-Gra
venhage). 

* Dit advies is gebaseerd op art. 4.I EK. 
Dit artikelluidt als volgt: 
In de beschrijvingsbrief voor een alge
mene vergadering, die wordt gehouden 
voor 3I december voorafgaande aan dat 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van de Eerste Kamer zal 
plaatsvinden, wordt mede het voorstel 
van het hoofdbestuur vermeld met be
trekking tot een zo beknopt en duidelijk 
mogelijk technisch advies, dat ten min
ste inhoudt: 

1. aantal in te dienen lijsten; 
2. het op grond van het aantal VVD

leden in de provinciale staten te 
verwachten aantal door leden van 
de VVD te bezetten zetels in de Eer
ste Kamer; 

3. het aantal in elke provincie te stel
len kandidaten; 

4. het aantal ten minste op elke lijst te 
plaatsen verkiesbare kandidaten; 

5. totaal aantal voorlopige kandidaten, 
dat naar landelijke voorkeur zal 
worden gerangschikt; 

6. al dan niet stellen van dezelfde eer-

ste kandidaat (lijstaanvoerder) op 
alle lijsten; 

7. al dan niet samenstellen van een 
landelijke kopgroep van een bepaald 
aantal kandidaten voor alle lijsten; 

8. al dan niet plaatsen van een zeker 
aantal kandidaten in een vaste 
volgorde op bepaalde plaatsen van 
alle lijsten (ijzeren ring); 

9. wijze van spreiding over de lijsten 
van de overige op de eventuele op 
de ijzeren ring volgende landelijke 
kandidaten; 

IO. aantal voorlopige kandidaten, dat 
de centralevergaderingen van de 
kamercentrales dienen te plaatsen 
op de samen te stellen advieslijsten 
als bedoeld in artikel I3. 

Groslijst 
Conform artikel I2 van het reglement 
op de kandidaatstelling voor leden van 
de Eerste Kamer der Staten-Generaal is 
van de voorlopige kandidaten voor het 
lidmaatschap van de Eerste Kamer de 
groslijst opgesteld. 

Betekenis der letters: 
1. algemene politiek 
2. buitenlandse zaken 
3. binnenlandse zaken 
4. onderwijs 
5. wetenschappen 
6. sociale zaken 
7. volksgezondheid 
8. cultuur 
9. maatschappelijk werk 

IO. defensie 
11. financiën 
I2. economische zaken 
I3. justitie 
I4. volkshuisvesting 
I5. ruimtelijke ordening 
I6. verkeer 
I7. waterstaat 
I8. landbouw 
I9. visserij 
20. middenstand 
2I. ontwikkelingssamenwerking 
22. sport, toerisme 
23. milieu 
24. energie 
25. innovatie 
26. emancipatie 
27. mediabeleid 
28. jeugd- en jongerenwerk 

29. ··························································· 
30. ··························································· 

Alfabetische opgave van de namen 
van de zittende leden, die zich over
eenkomstig artikel 12.1 onder 1 EK 
van het reglement op de kandidaat
stelling voor de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal bereid hebben 
verklaard een kandidatuur voor een 
verkiesbare plaats in overweging te 
nemen, met vermelding van de ge
gevens, welke volgens artikel 8.2 EK 
op het desbetreffende formulier 
EKA1991 zijn vermeld. 

van Boven, drs. A. 

van Diepenbui-ehstraat I02, 2597 PW 
's-Gravenhage/28-I-I925/ gymnasium
A; studie letteren en wijsbegeerte 
(studierichting geschiedenis en staats
inrichting) RU Leiden; doctoraal ex.!lid 
VVD sedert I948/tot I983 rector Maer
lant Lyceum 's-Gravenhage en voorz. 
College van Rectoren en Directeuren bij 
gemeenteL V.O./van I96I tot I967 ach
tereenvolgens bestuurslid, vice-voorz. 
en voorz. van de kamercentrale 
's-Gravenhage; lid van verdienste van 
de afd. 's-Gravenhage/van I967 tot I975 
hoofdbestuurslid VVD/ van I980 tot 
I98I en opnieuw sinds I982 lid Eerste 
Kamer/lid div. onderwijs commissies en 
andere bestuurslidmaatschappen/voorz. 
Stichting tot Behoud Zeebad Scheve
ningen/I, 2, 3, 4, 5, 8. 

Ginjaar, dr. L. 

Westerseweg I, 4328 RP Burgh Haam
stede/28-05-I928/RU Leiden (gepro
moveerd, I960)/sinds I959 lid VVD/was 
minister van Volksgezondheid en Mi
lieuhygiene in het kabinet Van Agt/ 
Wiegel (I977-I98I); voordien werkzaam 
bij de Nederlandse Organisatie voor 
toegepast onderzoek, laatstelijk als di
recteur studie- en informatiecentrum 
TNO voor milieu-onderzoek; nadien 
voorzitter van het college van bestuur 
van de Rijksuniversiteit te Utrecht 
(I982-I986); is sinds I985 voorzitter van 

de Gezondheidsraad en van de Centrale 
Raad voor de Milieuhygiëne; was voor
zitter van de afdeling Rijswijk van de 
VVD (I967-I970); lid provinciale staten 
van Zuid-Holland (I971-I977), laatste
lijk als fractievoorzitter; lid van het 
hoofdbestuur sinds I983; voorzitter van 
de partij sinds 29 november I986; sinds 
I98Ilid van de Eerste Kamer der Staten
Generaal/5, 7, I5, I7, 23, 24 en 25. 

van Graafeiland, J. A. 

Burg. van Liebergenstraat I4, 59I3 AT 
Venlo/29-09-I937/HBS-A; Koninkl. Mi
litaire Academie, administratief-econo
mische studie; I967 accountant lid 
NIVRA!lid VVD sedert I969; wethouder 
te Breda I971-I978; lid prov. staten 
Noord-Brabant I974-I985; lid gedepu
teerde staten I978-I984; burgemeester 
van Venlo I985-heden; lid Eerste Kamer 
I983-I986 en I987-heden; lid van de 
werkgroep "De financiele positie van de 
Nederlandse gemeente" (prof. mr. B. M. 
Teldersstichting); lid redactiecommissie 
VB accountants en auteur boekje "Mi
lieu-Accountancy: toets voor milieu
zorg"; voorzitter Gewest Noord-Limburg 
I985-heden; lid Raad Gemeente Finan
cien I988-heden; lid DB van de V.L.G.; 
lid-president/vice president grensregio 
Rijn-Maas-Noord; voorzitter Instituuts
raad NlVRA, zomer '90 benoemd/3, IO 
en Il. 

Heijmans, H. F. 

Prof. Lorentzstraat 6, 7557 AX Hengelo 
(0)/I8-2-I927/ gymnasium-A; enige ja
ren Nederl. letteren RU Leiden/vanaf± 
I958 lid VVD/oud-voorz. Raad van 
Arbeid Hengelo; oud- vice-voorz. Ver. 
Raden van Arbeid/lid Eerste Kamer; 
oud- voorzitter Voorlichtingscentrum 
Sociale Verzekeringen (V.S.V.); oud
voorz. Sociale commissie; oud-lid Soc.
Econ. Commissie; oud-lid c.q. oud-voorz. 
div. werkgroepen prof. mr. B. M. Tel
dersstichting; oud-secr. kamercentrale 
Overijssel; oud-redacteur Liberaal Re
veil/lid redactieraad "Vrijheid en De
mocratie"; plv. kroonlid Ziekenfonds
raad; lid bestuurscommissie beroeps
zaken sociale zekerheid in de provincie 
Overijssel/I, 3, 6, 8 en 27. 

Heijne Makkreel, mr. ir. H. 

Rijnegomlaan I3, 211I XL Aerdenhout/ 
30-7-I93I/gymnasium-B; TU Delft afd. 
vliegtuigbouwkunde; RU Leiden Neder I. 
recht/lid van de VVD sedert I956/leraar 
HTS Haarlem tot I984; sedertdien 
rechter arr. rechtbank Haarlem/lid prov. 
staten Noord-Holland tot I977; lid Eer
ste Kamer/I3, I6, I7 en 24. 

Luteijn, ir. D. 

Parkweg 5, 446I SG Goes/11-07-
I943/HBS-B; agrarische economie land
bouwuniversiteit Wageningen/lid VVD 
sedert I974/ landbouwer; voorzitter be
stuur Cebeco-Handelsraad; lid van Raad 
van Beheer Rabobank Nederland; com
missaris bij Heidemij Holding, Vaste 
Waarden Nederland, Bruynzeel en 
Agrarisch beleggingsfonds Fagood; lid 
bestuur Stichting Behoud Natuur en 
Leefmilieu (S.B.N.L.); oud-voorzitter 
Koninklijke Nederlandse Landbouw 
Comite en Landbouwschap; oud-lid So
ciaal Economische Raad; oud-voorzitter 
VVD-afdeling Noord-Beveland/11, I2, 
I5, I8 en 20. 

Talsma, mr. H. P. 

Holleweg 4, 72I4 EP Epse/I3-08/I92I/ 
gymnasium-B; ned. recht notariaat/ lid 
VVD sedert I948/rechter!lid db (vice
voorz.) VVD; lid finan. econ. commissie; 
lid commissie Justitie; bestuurslid (pen
ningm.) Liberale Internationale; be
stuurslid Eur. Lib & Dem. Federatie; 
vrz. Groep Nederland Liberale Inter
nationale; vice-voorz. KC. Gelderland; 
vice-voorz. afd. Gorsseli-/bestuurslid 
vormingsinstituut, educatief streeks
centrum, woningbouwvereniging/I, 2, 
11, I3, I4 en 20. 

Verbeek, J.W. 

Molenlaan I99, 2055 GC Rotterdam/29-
07-I934/middelb. school; studie econo
mie in Rotterdam en Brussel, seminars 
Harvard Business School/lid VVD sedert 
I953/alg. directiefuncties in het be
drijfsleven, laatstelijk voorzitter hoofd-

directie N.O.B. NV/oud-lid Soc. Ec. 
Commissie; oud-HB-lid;oud-lid Rijn
mondraad; oud-voorz. kc. Rotterdam; 
I970-I988 statenlid, sed. I977 voorz. 
fractie; lid commissie Hoofdlijnen/lid 
Eerste Kamer sedert I982, vice-presi
dent Raad van Europa, lid Assemblée 
WEU sedert I989/ hoofdingeland Hoog
heemraadschap Schieland; penning
meester Stg Humanitas/I, 2, 3, 7, 8, I2 
en 27. 

van der Werff, drs. Y. P. W. 

Wilhelminasingel2I, 48I8 AC Breda/I2-
6-I9I8/Kennemerlyceum; gymnasium
A; doctoraal geschiedenis en Nederlands 
(GU Amsterdam en RU/ gemeenteraad 
Breda I962 tot I974; lid prov. staten 
(ged. staten '74!78) Noord-Brabant tot 
I982; lid Eerste Kamer sedert I969 (on
dervoorz. fractie)/I966 lid interpar
lementaire Benelux Raad; bestuursac
tiviteiten op div. terreinen; spreekbeur
ten en lezingen op velerlei gebied/I, 2, 3, 
8, IO, I5, I6, I7, 22, 25, 26, 27 en 28. 

Alfabetische opgave van de namen 
van de overige kandidaten (artikel 
I2.1 onder 2 EK), die zich bereid 
hebben verklaard een kandidatuur 
voor een verkiesbare plaats in over
weging te nemen, met vermelding 
van de gegevens, welke volgens ar
tikel 8.2 EK op het desbetreffende 
formulier EKA1991 zijn vermeld. 

van Aardenne, drs. G. M. V. 

Hooikade 5, 3311 CD Dordrecht/I8-03-
I930/gymnasium-B; doctoraal wis- en 
natuurkunde RU Leiden/minister van 
Economische Zaken; voorzitter College 
voor Ziekenhuisvoorzieningen; voorzit
ter Ned. Instituut voor Vliegtuigbouw en 
Ruimtevaart; diverse commissariaten 
en advieseurschappen!lid VVD sedert 
ca. I959/lid commissie Hoofdlijnen; lid 
commissie Wetenschap- en Technolo
giebeleid en Financieel Economische 
Commissie/lid Tweede Kamer I981-
I982/voorzitter Energieonderzoek Cen
trum; voorzitter Centrale commissie 
voor de Statistiek/I, 7, 11, I2, 24 en 25. 

Baljé, drs. Chr. L. 

Randel 28, 9363 HC Marum/09-IO
I939/gymnasium; Rijksuniversiteit 
Utrecht; school militaire inlichtingen
dienst Salzburg Seminar/wet. hfd. me
dew. RUG; docent en coördinator "Be
leid en bestuur in internationale organi
saties"; Jean Monnet Cahirholder in 
"Theory and history of European Inte
gration"llid VVD sedert I970/lid van 
werkgroepen en partijcommissies/lid 
prov. staten Groningen; fractie-voorzit
ter; voorzitter statencommissie ruimte
lijke ordening; voorzitter provinciale 
AROB-commissie/lid raad voor het bin
nenlands bestuur; vele nationale en in
ternationale functies gericht op "Euro
pa"/2, 3, 5, 8, I5 en 29: Europese inte
gratie. 

de Beer, ing. L. M. 

W. de Zwijgerlaan I5, 3I36 AP Vlaar
dingen/06-08-I934/HBS-B; HTS-bouw
kundellid van de Tweede Kamer I969-
I989/lid VVD sedert I960/bestuurslid 
Rotterdam I96I-I964; gemeenteraads
lid Utrecht I966-I970/lid van de Be
neluxraad (tot I986); lid van de Assem
blee van de Raad van Europa; lid van de 
Assemblee van de W.E.U./-/I, 2, 5, IO, 
I4, I5, I6, I7, 23, 24, 27 en 29: Europa. 

de Blécourt-Maas, drs. J. 

Kottenseweg 67, 710I JN Winterswijk/ 
20-0I-I944/HBS-B; doctoraal biologie 
met onderwijsbevoegdheid!I985-heden: 
studiebegeleider natuurwetenschap
pen en examinator milieukunde aan de 
Open Universiteit Heerlen/lid VVD se
dert I971/I980- I985: vrz. org. Vrouwen 
in de VVD Waterland-Oost; I985-heden: 
func. vorming en scholing org. Vrouwen 

in de VVD Gelderland; I986: secr. VVD
afd. Winterswijk; I98I-heden: lid resp. 
secr. VVD-partijcommissie Milieu
hygiëne/I982-I984: fractievrz. gemeen
teraad Edam-Volendam; I986-I990: lid 
gemeenteraad Winterswijk/ I982-I984: 
lid Intergem. Samenw. org. Waterland; 
I986-I988: lid Intergem. Samenw. org. 
Oost-Gelderland; I980- I985: lid prov. 
staten Noord-Holland, cie milieu; I987-
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heden: lid provinciale staten Gelder
land, cie milieu/I980-I983: vrz. lande
lijke cie milieu Nederlandse Vrouwen 
Raad; I980-I984: vrz. openbare biblio
theek Edam; I980-I985: lid Stichting 
Geluidhinder Schiphol; I987-heden: lid 
alg. bestuur Nederlandse Stichting Ge
luidhinder/4, 5, I7, 23, 24 en 26. 

van Blerck-Woerdman, mr. A.M. 

Debussylaan 7, 5049 AB Tilburg/20-04-
I944/gymnasium; RU Utrecht - doc
toraal examen Nederlands Recht/lid 
VVD sedert I977/lid van het afdelings
bestuur in Tilburg/lid gemeenteraad in 
Tilburg vanaf I98I; wethouder sociale 
zaken en gezondsheidszorg vanaf I mei 
I990/lid algemeen bestuur samenwer
kingsverband Midden-Brabant; voor
zitter stuurgroep HALT; voorzitter be
leidsoverlegplatform drugsverslaving; 
voorzitter projektburo opvang nieuw
komers/I, 6, 7, I3, I5 en 26. 

ten Brink, H. 

Kantemarsweg 30, 3871 AP Hoevela
ken/I7 -09-I926/middelbaar, daarna In
stituut Perswetenschappen RU Gronin
gen/algemeen directeur Elsevier-Bo
naventura; directeur Euro Pers Produc
ties/lid VVD sedert I980/ publici· 
teitscommissie /-/ voorzitter woning
bouwvereniging/3, 7, I4, 22 en 27. 

van den Broek-Laman Trip, N.H. 

Genteldijk I6, 4I9I LE Geldermalsen/ 
I9-07 -I937 /M.M.S. kleuterleidster/lid 
van het college van gedeputeerde staten 
van Gelderland! lid VVD sedert I964/ 
mede opsteller diverse verkiezings
programma's; lid partijraad; dagelijks 
bestuur Vereniging van Staten- en 
Raadsleden/voorzitter Interprovinciaal 
Overleg (lpo) welzijn; lid curatorium 
Ipo; lid Nationale Raad Volksgezond· 
heid!vrz. rijkscommissie voor de musea; 
president International Cremation Fe
deration/2, 3, 4, 7, 8, I4, I5, 26, 27 en 
28. 

Dake, dr. A. C.A. 

Amaliastraat 4, 25I4 JC 's-Graven
hage/04-03-I928/gymnasium-B; mees
ter in de rechten; master in internatio
nal relations (V.S.); doctor in de politieke 
wetenschappen (West-Berlijn; cumlau· 
de)/directeur DeltaKablet B.V. Den 
Haag/Gouda I973-1981; dir. DeltaKabel 
Holding B.V. Den Haag (1973-heden)/lid 
VVD sedert 1976/lid commissie Buiten· 
land I978-heden; voorzitter koepelcom· 
missie buitenland I982-1986; vice-voor
zitter kamercentrale Den Haag I980· 
I98I; voorzitter kamercentrale Den 
Haag I98I-I984/-!lid, penningmeester, 
vice-voorzitter, erelid Atlantische Com
missie I976-I98I; medeoprichter Cen· 
trum voor Informatiebeleid C.I.B. I979; 
voorzitter idem I984-I986; lid algemeen 
bestuur VNO I984- I986; lid Mediaraad 
I989-heden/I,2,8,IO, I2, 16,I8,20,24, 
25 en 27. 

Delvaux, drs. P.A. 

Groen van Prinstererweg I4, 373I HB 
De Bilt/17-06-I93I/ gymnasium-A; 
Duitse taal- en letterkunde/weten
schappelijk hoofdmedewerker resp. 
'univ. docent/lid VVD sedert I96I/ meer
malen afgevaardigde naar algemene 
vergaderingen/-/-/1, 2, 4, 5, 7, 8, I3, I8 
en 23. 

Dop, dr. J. A. 

Grotiuslaan 4, 2353 BV Leiderdorp/02-
04-I945/gymnasium-B; doctoraat En
gelse letteren/tot I98I wetenschaps
voorlichter Vrij Universiteit Amster
dam; I981-986 hoofd communicatie Mc
Kinsey Company; I986-heden directeur/ 
oprichter Business Communications 
Europe, adviesbureau voor beleidscom
municatie/ lid VVD sedert I962/I987-
heden (vice)voorzitter afdelingsbestuur 
Leiderdorp/I978-I988 lid!plv. lid com
missie beroep- en bezwaarschriften Lei
derdorp/lid beheerscommissie/ restau
ratiecommissie Remonstrantse Kerk 
Oude Wetering/I, I2, 23, 24 en 29: Eu
ropa. 

Evenhuis, A. J. 

Vincent van Goghlaan 6, 7944 EL Mep
pel/08-12-I94IIULO; Rijkskweekschool 
voor onderwijzers/essen; M.O.-geschie
denis Utrecht/tot I986 lid Tweede Ka
mer; I986-1989 staatssecretaris van 
Economische Zaken/lid VVD sedert 
1966/I971-I975 lid HB VVD;I970-1982 
statenlid prov. Drenthe/1975-I982 frac
tievrz. Statenfractie VVD; I982-1986 
voorzitter Defensiecommissie Tweede 
Kamer; I979-I986 voorzitter kamer-



1missie Noorden des lands/I982-I986 
~-vrz. Tweede-Kamerfractie VVD; 
,ns o.m. opdrachten ministerie van 
momische Zaken en 4 Noord. prov./3, 
B, I2, 20, 22, 25, 27, 29: consumen
taangelegenheden en 30: verze
:ingsregiem, volksgezondheid (Dek
cs). 

lskens, mr. E.C. P. G. M. 

tagweg 366, 48I3 XE Breda/27-05-
50/mulo-A; HBS-A Ned. Recht (Ci
lll/advocaat & procureur; div. best. 
ncties en commissariaten/lid VVD se
lrt I974/vice-vrz. afd. Breda; gemeen

eraadslid Breda I982; prov. statenlidi-I 
bestuurslid St. Ignatius ziekenhuis 
Breda; div. adv. schappen; div. afge
vaardigden o.a. prov. genootschap kun
sten en wetenschappen/I, 3, 11 en I3. 

Glasius, A.P. (v) 

Valerinslaan 8, I422 HT Uithoorn/I0-
06-1945/MULO-A; 5 jr. handelsavond
school/zelfstandig ondernemer; I986-
1989 wethouder; zelfstandig winkelier/ 
secr. afdeling vanaf I976; secr. oe. vanaf 
'77; 1980-I985 secr. kc./wethouder fi
nanciën, economische zaken, onderwijs 
en sport/vice-voorzitter schoolbestuur/I, 
3, 4, I2, 22 en 26. 

Groen, H. H. M. 

Postbus I79I, IOOO ET Amsterdam/22-
06-1944/gymnasium (gedeeltelijk); mid
delbare Handelsavondschool/lid Raad 
van Bestuur sinds I988; voorzitter Raad 
van Bestuur Nederlandsche Crediet
verzekering Mij. n.v.!lid VVD sedert 
1982/I968-I980 lid gemeenteraad Uit
hoorn voor D66/I987-I988 lid bestuur 
afd. Amsterdam VVDI-/voorzitter World 
Press Photo, verschillende commis
sariaten; voorzitter Amsterdamsche 
Kring/I, 11, I2 en I5. 

de Hart, drs. C. 

Leidseweg 426, 2253 JP Voorschoten!I8-
06-1929/Doctoraal Ned. Recht; staat
kundige studierichting/voorz. college 

van bestuur TU Delft; voorz. adviesraad 
hoger onderwijs/lid VVD sinds I969/ 
voorz. onderwijscommissie (thans lid) 
voorz. commissie wetenschap- en tech
nologiebeleid (thans lid); lid commissie 
verkiezingsprogramma I982-1986/lid 
proyinciale stateil Z11id-Holland 1978-
1982/lid Ambt. gerecht Den Haag; voorz. 
bestuur A.P.Z. Rosenburg/1, 3, 4, 5 en 
25. 

Hilarides, drs. L. 

Slinge 42, 9204 KM Drachten/25-09-
I94I/HBS-B; doctoraal economie (alge
meen economie) RU Groningen/I970-
I98I lid van gedeputeerde staten van 
Friesland; I981-heden algemeen direc
teur Friese Bandsspaarbank te Leeu
warden/lid VVD sedert I964/I972-I978 
bestuurslid Vereniging Staten- en 
Raadsleden; I983-I988 lid dagelijks be
stuur VVD/I970-I982 lid provinciale 
staten Friesland (w.v. I970-I98I als lid 
G.S.)/I977-I987 lid Raad van de Water
staat, Den Haag; I978-I98I lid RvC 
Noordelijke ontwikkelingsmaatschap
pij, Groningen; huidige nevenfuncties: 
voorzitter Integraal kankercentrum N. 
Nederland, Groningen; lid RvC Inter
nationaal transport-maatschappij PAX, 
Leeuwarden; voorzitter stichting St. 
Anthony Gasthuis, Leeuwarden/I, 3, 11, 
I2,I6eni7. 

Huisman, mr. ir. J. 

Middelmeet 43, 4464 AX Goes/05-02-
I954/gem. lyceum Dordrecht HBS-B, 
techn. universiteit Delft doctoraal Geo
desie, universiteit van Amsterdam, 
kandidaats Nederlands recht, Erasmus 
Universiteit Rotterdam, doctoraal Ne
derlands recht/adjunct-secretaris Land
bouwschap (I984); directeur Legal and 
Business Consultants International BV 
(thans); directeur Yeoman International 
BV (thans)/bestuurslidmaatschap afde
ling Goes; bestuurslidmaatschap onder
centrale De Bevelanden; bestuurslid
maatschap kamercentrale Zeeland 
(I987, daarna adviseur)!lid gemeen
teraad Goes, I987-I990; lid provinciale 
staten van Zeeland, I987-hedenldiverse 
bestuursfuncties in verenigingen en 
stichtingen/I, 3, I2,1 I3, I4, I5, I8, I9, 
23, 24, en 25. 

van Huissteden, 8. 

Herengracht I6, I398AAMuiden/07-01-
I932/-/manager!lid VVD sedert 1985/ 
penningmeester/raadslid/I en I2. 

Korthals Altes, mr. F. 

Oudarpweg 9, 3062 RB Rotterdam/I5-

05-I93I/gymnasium-A, Nederlands 
Recht/I958-1982 advocatuur; I982-I989 
minister van Justitie; I989-heden lid 
Tweede Kamer; I990-heden advocaat/ 
lid VVD sedert I956/1975-I98I voorzit
ter VVD;I98I-I982 lid Eerste Kamer; 
I989-heden lid Tweede Kamer/I979-
I982 commissaris Elsevier-NOU; I990-
heden commissaris Bloemer Groep; 
I990- heden voorzitter Nicolaas Witsen 
Stichting/I, 3, I3 en 23. 

van Leeuwen-Schut, mr. E. J. J. E. 

Balomeschouw I66, 2726 JX Zoeter
meer/I9-II-I939/gymnasium-A; Recht 
Univ. Nijmegen!I979-I983 lid dagelijks 
bestuur Vrouwenraad; I983-I989 voor
zitter Emancipatieraad; voorzitter Raad 
van Toezicht Centraal Bureau Rijvaar
digheidsbewijzen; voorzitter landelijke 
vereniging Thuiszorg; lid commissie 
Stevens (belastingvereenvoudiging)/ 
I98I-I983 voorzitter werkgroep Eman
cipatie van de Teldersstichting/I988-

1990 voorzitter werkgroep Ontgroening 
van de Teldersstichting; lid curatorium 
van de Teldersstichting/I982-I984 lid 
provinciale staten van Zuid-Holland/ 
1982-I983 lid stuurgroep Brede Maat
schappelijke Discussie Energiebelei
d/I983-I989 voorzitter Emancipatie
raad; lid Raad van Advies voor Post en 
Telecommunicatie; lid commissie van 
Toezicht en Raad van Organisatie-ad
viesbureaus/I, 3, 6, 7, 11, I2, 20 en 26. 

Lodewijks, ir. M. H. C. 

Hambeek 11, 604I ND Roermond/OI-04-
I930/HBS-B; TH Delft, Geod. inge
nieur/directeur van het Kadaster in de 
provincie Limburg/lid VVD sedert 
I972/lid partijraad; lid partijcommissie 
Milieu; adviseur kc. Limburg/raadslid 
Roermond tot I978; lid prov. staten tot 
I978/vrz. district Midden-Limburg van 
het Groene Kruis; vrz. Regiobestuur 
V.H.M.O.-scholen te Roermond; vrz. 
Vereniging K.N.H.M. afd. Limburg/4, 7, 
I2, 15, I7, I8, 20, 23 en 25. 

Nieuwland, ing. F. 

Hoekwantweg 9, 8256 PS Biddinghui
zen/23-03-I933/lagere landbouwschool; 
landbouw Winterschool Dordrecht; re
gionaal kadercursus; Coöp. Zaakvoer
ders cursus; Middenstandscursus; enige 
tijd avond Mulo en nog enkele andere 
algemene èh technisch gerichte cursus: 
sen/vanaf 1960 bedrijfsleider van de ak
kerbouwproefboerderij "de Kandelaar"/ 
medio 1964-I965/voorzitter oe. Noord
west-Veluwe en Harderwijk/I982 lid 
van de gemeenteraad Dronten; vanaf 
I986 fractievrz./vice-vrz. van de Stich
ting Flevo maneges; president-commis
saris van de Onderlinge Verzekerings 
Maatschappij/4, 11, I2, I4, I5, I6, I7, 18 
en 23. 

van den Oosten, C. G. J. 

Maarsseveensevaart 7b, 360I CC 
Maarssen/OI-04-1944/MTS; div. cur
sussen/directeur b.v./lid VVD sedert 
1971/vrz. commissie leidraad provincie
programma I991-I995/tot 1983 wet
houder; lid prov. staten vanaf 1974; 
fractievrz. statenfractie; gedeputeerde 
vanaf 1983, portefeuilles: economische 
zaken en werkgelegenheid, natte wa
terstaat, financieel toezicht op de ge
meenten; vrz. statencommissie voor 
nutsbedrijven, economische zaken en 
werkgelegenheid/bestuurslid van de 
Maatschappij voor Nijverheid en Handel 
(Utrecht); bestuurslid van het Economi
sche Technologisch Instituut voor 
Utrecht/I, 3, 12, 14, 15, 16, 17, 20 en 22. 

Spruit, prof. mr. J. E. 

Zonnelaan 26, 1217 NJ Hilversum/28-
02-1937/gymnasium; faculteit de 
Rechtsgeleerdheid RU Utrecht; faculteit 
letteren RU Utrecht&oogleraar Fac. 
Rechtsgeleerdheid te Utrecht; bijzonder 
hoogleraar Fac. Rechtsgeleerdheid RU 
Limburg; rector magnificus Universiteit 
van de Nederlandse Antillen/lid VVD 
sedert 1975/lid gemeenteraad Hilver
sum I986-I990/-/voorzitter Maatsch. tot 
Bevordering der Toonkunsten (1969-
1989); lid Raad van commisarissen van 
de Krediet- en Effectenbank, Utrecht 
(1984-heden); vice-voorzitter commissie 
Muzikale vorming; voorzitter commissie 
Buitenland en overzeese Rijksdelen van 
het Kon. Julianafonds (1983-heden); en 
vele andere/3, 4, 5, 8, 9, I3, 2I, 23, 26 en 
28. 

Steengracht van Oostcapelle, jhr. J. W. 

Langbroekerdijk IOa, 3972 ND Drieber
gen/28-05-1927 /HBS-BI directeur Me
taal warenfabriek/lid VVD sedert 
1972/lid commissie Natuur, Recreatie en 
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Sport; vrz. afd. Driebergen/statenlid 
Utrecht; gemeenteraadslid Driebergen/ 
vrz. diverse schoolbesturen; db-lid Wa
terschap; vrz. landbouw organisatie in 
Utrecht; bestuurslid landbouwschap/4, 
10, 15, 16, 17, 18, 19, 22 en 23. 

Steinz, mr. A. 

Velthuijsenlaan 14a, 1251 KL Laren/08-
12-1945/gymnasium-B; rechten/ad
vocaat; presentator/mede samensteller 
TV- programma's/lid VVD sedert 
1972/propagandist Laren/Blaricum; 
voorzitter Laren/Blaricum; voorzitter 
ondercentrale Gooi- en Vechtstreek; lid 
commissie Hoofdlijneni-/bestuurslid 
Stichting Nederlandse Top 40; schrijver 
van diverse artikelen; columnist Braad
cast Magazine; docent stagiare opleiding 
(advocatuur)/!, 6, 11, 13, 16, 23 en 27. 

Troost, drs. ir. N. J. 

Wouwersmanslaan 3, 1701 VJ Heer
hugowaard/26-05-1945/HBS-B; TU 
Delft, chemische technologie; RU 
Utrecht, farmacie/docent Hoger Beroeps 
Onderwijs/lid VVD sedert I973/secreta
ris/ penningmeester ondercentrale/lid 
gemeenteraad Heerhugowaard; lid pro
vinciale staten van Noord-Holland/lid 
bestuur Medisch Centrum Alkmaar/I, 7, 
16, 17,23 en 24. 

Verstegen, RA, G. 

Dubbelsteynlaan 46, 3319 EL Dor
drecht/07-02-1929/HBS-A; diploma Ned. 
Inst.v. Accountants thans register ac
countants/ openbaar accountant eigen 
kantoor tot 1989 (pensioen) thans 10-
tal functies als commissaris en adviseur, 
partner project ontwikkeling (bouw 
kantoren en winkelcentra); directeur 
van vennootschappen/lid VVD sedert 
1952/vice-voorzitter afd. Barendrecht; 
voorzitter ondercentrale IJsselmonde; 
voorzitter afdeling en ondercentrale 
Dordrecht; financieel adviseur KC. Dor
drecht; vice-voorzitter partijcommissie 
Belastingen!-/ voorzitter societeit econ. 
overleg Dordrecht; penningmeester St. 
Jeugdzorg Dordrecht en Drechtstreek; 
penningmeester Triump TR Club Hol
land; lid Probusclub Merwestad/1, 6, 11, 
12 en 29: fiscale zaken. 

Weide, K. 

Weg voor de Jagerskampen 2, 9751 EN 
Haren/22-07 -1931/middelbare algemene 
opleiding; middelbaar argrarisch onder
wijs/1976-198I burgemeester Marum; 
1981-heden burgemeester Haren/lid 
VVD sedert 1955/1980-1987 voorzitter 
kamercentrale Groningen; lid commis
sie VVD-JOVD/-!lid commissie Finan
ciën VNG; lid Raad van Toezicht F.O.G.; 
lid bestuur K.J.F.; voorzitter Stichting 
Hortus-Haren; voorzitter Meerschap 
Paterswolde; lid bestuur J. B. Schotel-

fonds; voorzitter Rotary Groningen 
Oost; voorzitter Landinrichtings-com
missie Haren; lid bestuur Centrum In
gebouwde Vorming/I, 3, 8, 12,1 14, 15, 
18, 20, 22, 23 en 28. 

Westerdijk, ing. 8. K. 

de Galop 19, 8252 EN Dronten!I9-09-
1928/ULO A.B.+H.A.S./-!lid VVD sedert 
medio 50'er jarenlvrz. afd. Dronten; vice
vrz. Flevoland i.o./fractievrz. en lid 
VVD-fractie Dronten/lid bestuur Zui
derzee Ziekenhuis; lid bestuur Stichting 
Kruiswerk Flevoland/1, 11, 12, I8 en 23. 

Zevenbergen, drs. P. 

Bolwerk N 77, 4611 DS Bergen op 
Zoom/27-10-1940/HBS-A; doctoraal 
examen; bestuurskunde Nederlandse 
Economische Hogeschool Rotterdam/ 
burge·meester van Voorst; 1982-heden 
burgemeester van Bergen op Zoom; lid 
van het dagelijks bestuur van het Hoog
heemraadschap West-Brabant; vice
voorzitter waterschap de Agger/lid VVD 
sedert I962/voorzitter koepelcommissie 
Leefbaarheid; commissie voor provin
ciaall gemeentelijk verkiezingspro
grammalalgemene vergadering Hoog
heemraadschap; Waterschap gewest
raad Streekgewest Westelijk Noord
Brabant/lid van de Raad van de Water
staat; voorzitter produktschap voor bier; 
voorzitter Kon. Nederlandse Wielren 
Unie; voorzitter Nederlandse Jeugdher
berg Centrale; voorzitter Universiteits
fonds Erasmusuniversiteit Rotterdam; 
voorzitter commissie Financiering wa
terschapsbestel/3, 15, 16, 17, 22 en 23. 

Alfabetische opgave van de namens 
van de overige kandidaten (artikel 
I2.1 onder 3 EK), die zich bereid 
hebben verklaard een kandidatuur 
voor een niet-verkiesbare plaats in 
overweging te nemen, met vermel
ding van de gegevens, welke volgens 
artikel 8.2 EK op het desbetreffende 
formulier EKA1991 zijn vermeld. 

Hoorens, drs. V. H. W. 

Parklaan I7, 6006 NT Weert/20-12-
1924/HBS-B; HTS-WTB (gedeeltelijk); 
doctoraal-examen psychologie (Univ. 
A'dam)/ zelfstandig praktiserend psy
choloog/lid VVD sedert I970/ vrijwel 
voor elke verkiezing actief lid van pro
paganda-commissie en plaatselijke pro
grammacommissie/ -/bestuurslid Stich
ting Jongeren en hun Milieu; secr. 
Stichting Lambert Verstarenfonds; vrz. 
Veilig Verkeer Nederland, afd. Weert 
(en eerder hoofdbestuurslid)/lid dage
lijks bestuur Regionale Automobielsport 
Club; RAL-Zuid (eerder voorzitter); 
waarnemend voorzitter Stichting voor 
Remedial Teaching weert e.o./I, 4, 5, 7, 
9, 12, 16 en 28. 

VOORDEELBON 
Voor de lezers van 

Vrijheid en Democratie 

geldig van 15 januari tot 15 maart 1991 

Tegen inlevering van deze (ingevulde en ondertekende) bon 

betaalt U bij aankoop van De engel en het beest van 

Frits Bolkestein slechts f 29,90 in plaats van f 34,90. 

NAAM 

ADRES 

POSTCODE/WOONPLAATS 

HANDTEKENING 

Deze bon inleveren bij Uw boekhandel Aktienummer 426.001 
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Knottuerus-den Engelse, 8. A. 

Julianaplein 4, 3708 BH Zeist/23-04-
1939/lerares HBO- opleiding; MULO
B/1986-1990 wethouder Zeist; 1980-
1986 directeur school voor LBO en MBO; 
lid APVO (adviesgroep projecten 
voortgezet onderwijs 2e fase)!lid VVD 
sedert 1967/lid gemeenteraad; lid van 
de partijcommissies voor onderwijs en 
volwassenen educatie; wethouder ver
keer en vervoer, milieu, openbare wer
ken en welzijn/voorzitter Vrouwenraad; 
voorzitter sectie Education Permanente 
van de prov. vrouwenraad; voorzitter 
P.U.W.C. (prov. Utr. Welstandscie); lid 
db gemeenschappelijk vuilstortplaats; 
lid bestuur gasdistributie; lid A.V.U. 
(afvalverwerking Utrecht)!lid db 
O.V.D.B. (opleiding verzorgende dienst
verlenende beroepen in het leerling
wezen); vice-vrz. Muziekschool/I, 4, 8, 
16 en 23. 

Steenbeek, ir. E. 

de Spiker 3I, 886I VB Harlingen/27-2-
I932/gymnasium-B; landbouwuniversi
teit Wageningen/ministerie van Land
bouw en Visserij; chef stafbureau Agr. 
Vertegenwoordiging Buitenland; alge
meen secretaris Kamer van Koophandel 
en Fabrieken te Leeuwarden/lid VVD 
sedert 1975/lid commissie Ontwik

kelingssamenwerking/ - /Dijksgedepu
teerde Waterschap "Fryslän"/1, 2, 3, 8, 
10, 17, 18, I9, 20, 21 en 26 (is slechts 
beschikbaar voor het aanvaarden in ge
val van plaatsvervanging na 1 mei 
1994). 

Wiebenga, mr. J. G. C. 

Sparrenlaan 17, 2111 AE Aerdenhout/ 
06-04-I94 7 /gymnasium B; doctoraal 
examen Nederland recht te Leiden/bur
gemeester; lid Tweede Kamer/lid VVD 
sedert 1966/diverse/lid Eerste Kamer 
I977-1982/-/ .• 
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MIJN OPINIE IS ... 

De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder
schrijft. 

Nóg zieker? 
In het laatste, nummer van Vrijheid & 
Democratie staat onder "Gastrubriek" 
een artikel van de hand van een chirurg
opleider getiteld: "Het zieke Nederland 
nog zieker", zonder vraagteken. Nu is 
m.i. de kop al tendentieus en in het arti
kel komen ook nogal wat aanvechtbare 
beweringen voor. 

Het gaat over de werktijden van as
sistenten in opleiding, waarvoor het plan 
is gelanceerd om die terug te brengen tot 
48 uur. Dit is onmogelijk, betoogt de 
schrijver, omdat een chirurg in opleiding 
in minder dan de nu toegewezen tijd van 
60 uur per week het vak niet onder de 
knie kan krijgen en het werken met meer 
assistenten duur en ook anderszins on
gewenst is. 

Waar zit 'm nu het controversiële? 
Schrijver stipt het wel aan: "Tot voor 
kort waren die werktijden 70 à 80 uur." 
Dat zou dan veroorzaakt zijn door week
end- en nachtdiensten die waarlijk geen 
rustige wachttijden zijn, ook 's nachts 
doen zich acute gevallen voor, zelfs een 
derde valt daaronder! "Er bestaat heden 
ten dage een maatschappelijke tendens 
om de arbeidstijd te verkorten, ook in de 
sector volksgezondheid," stelt schrijver 
zoetsappig. Hij vermeldt niet dat de hui
dige verkorting van genoemde exor
bitante werktijden met veel moeite on
dermeer beuochten is doordat de assis
tenten zich eindelijk gingen organiseren, 
waar zeker moed voor nodig was, daar
om heeft het ook zo lang geduurd. Omdat 
de vraag om als specialist te worden op
geleid veel groter is dan het aanbod, ver
keerden (verkeren) de gevestigde oplei
ders namelijk in een machtspositie, 
waardoor de assistenten kunnen (kon
den) worden uitgebuit, een term die in 
dit geval niet overdreven mag heten. 

Dr. Hougendam en zijn collega's zou
den dan ook sterker staan met hun argu
menten als ze eerder en uit eigen be
weging wat aan dit euvel hadden ge
daan. Bij dusdanig overwerkte mensen 
hoeft men zich niet te verbazen als er 
misschien fouten worden gemaakt. Wie 
wordt er dan nog zieker? 

NCO 

M. A. de Jong-de Monchy, 
Rotterdam. 

Op 9 november jl. hield Kamerlid Van 
Heemskerck een spreekbeurt voor de 
WD-afdeling Oisterwijk/Moergestel. 
Tijdens de gelegenheid tot het stellen van 
vragen vroeg ih wat het standpunt van 
de WD is over de subsidiëring met 17,2 
miljoen gulden van de NCO. De NCO 
staat voor de Nationale Commissie 
Voorlichting en Bewustwording Ont
wikkelingssamenwerking waaruit ter 
onzer "bewustwording" o.a. actiegroepen 
als het Komitee Zuidelijh Afriha, Anti
Apartheidsbeweging Nederland en het 
Nederland-Nicaragua Comité worden 
gesubsidieerd. "De WD is tegen de NCO 
en heeft derhalve en amendement inge
diend," aldus het Kamerlid. Uit een hop ie 
van een amendement van de WD-fractie 
op de begroting voor 1988 vroeg de WD
fractie echter alleen de subsidiever
hoging van 2 miljoen ongedaan te ma
hen. Dat lijkt mij niet geheel in overeen
stemming met het antwoord van het Ka
merlid. 

Flevoland 

L. Nelen, 
Kruisland. 

Met veel genoegen las ik het december
nummer van Vrijheid en Democratie. Er 
stonden veel lezenswaardige verhalen in 
en als ik nu de enquête van het NIPO 
had moeten invullen, zou mijn oordeel 
nog positiever zijn geweest. 

Een boeiend verhaal over "ongebro
ken lijnen", een goed verslag over de 
Themadag Ruimtelijke Ordening in Le
lystad, en boeiende interviews met lijst
trekkers voor de Statenverkiezingen. 

Met qnige teleurstelling zag ik echter 
een kaartje van Nederland bij het artikel 

"Het zieke Nederland nog zieher". Het 
han er aan liggen, dat dit verhaal in de 
gastrubriek staat, maar desondanks stelt 
het mij teleur dat de Noordoostpolder en 
Urk nog steeds bij Overijssel ingedeeld 
lijken. Nu inmiddels de provincie Flevo
land vijf jaar bestaat, vind ik dat derge
lijke fouten niet meer voor mogen komen. 

P. Loos, 
Lid Gedeputeerde Staten Flevoland. 

Naschrift redactie: Het lag niet aan de 
schrijver van het artikel. De illustratie, 
die nog in het archief zat, is verouderd 
en zal niet meer worden gebruikt. 

Plastic verpakking 
Mijn brief geldt niet de inhoud van uw 
blad. Tot mijn verbijstering ontving ik 
onlangs het novembernummer van 
Vrijheid & Democratie verpakt in plas
tic. Ih meen dat in deze tijd van een ieder, 
dus ooh van u, mag worden verwacht dat 
hij of zij niet onnodig schadelijk afval 
produceert en verspreidt. 

Ih meen zelfs dat van een politiehe 
partij in milieuzaken een voorbeeldfunc
tie geëist mag worden. U gelieve deze 
wijze van verzending in de toekomst 
achterwege te laten. 

D. Kieboom-Jansen, 
Pijnacker. 

Naschrift redactie: Alleen het novem
bernummer van V&D wordtjaarlijks in 
het best afbreekbare plastic verzonden. 
Alle andere nummers ontvangt u in een 
papieren hoes. In november blijft de 
noodzaak bestaan doordat anders de ac
cept-giro's voor de contributie (plus dit
maal het rapport "Ongebroken Lijnen") 
uit de hoes dreigen te glijden. Een der
gelijk gecombineerde verzending scheelt 
de VVD bovendien vele tienduizenden 
guldens. En u weet het, we zijn geen 
rijke partij. 

Onwaardig 
In het laatste nummer van Vrijheid & 
Democratie stond een artikel over de Be
groting Onderwijs 1991 van Henk van 
Ginkel. Hij stelt hierin dat mevrouw 
Ginjaar met veel energie aan het Kamer
debat deel nam. Energie die mevrouw 
Van Es ontbeerde om haar Kamerlid
maatschap voort te zetten. De beslissing 
van mevrouw Van Es om het moeder
schap voorrang te geven boven het Ka
merlidmaatschap is een volledig respec
tabele privé-beslissing geweest. Dat 
hiernaar in dit kader op deze wijze wordt 
gerefereerd getuigt van een zeer slechte 
smaak en is een WD-er onwaardig. 
Daarenboven sloeg de opmerhing als een 
tang op een varken. Ik hoop in het vervolg 
van gemene, zure opmerkingen in mijn 
partijblad verschoond te blijven. 

E. J. H. Bleeker, 
Lisse. 

Naschrift redactie: Uit interviews is ge
bleken dat mevrouw Van Es niet als 
hoofdmotief het moederschap opgaf om 
de Kamer te verlaten, maar dat zij de 
periode dat zij Kamerlid is geweest lang 
genoeg vond. Mevrouw Van Es heeft te
vens duidelijk aangegeven dat zij zeker 
naar een andere betrekking zou uit
kijken. 

Archief 
In het decembernummer van V&D is een 
oproep te lezen van de Siebers & Voet
stichting om archivalia van liberalen 
aan deze stichting afte staan. Ter intro
ductie worden drie betellenissen van het 
woord archief uiteengezet. 

Tegen deze oproep heb ih bezwaar. 
Als laatste bete he nis van het woord geven 
de schrijvers de voor de hand liggende 
betekenis van dat woord, namelijk een 
hoeveelheid geordend en goed beheerd 
oorspronhelijh materiaal in een daarvoor 
bestemd gebouw, dan wel dat gebouw 
zelf Deze betekenis van het woord archief 
vinden wij terug in rijhsarchieven, ge
meentearchieven en archieven van wa
terschappen, derhalve bij overheidsar
chieven. Al vele decennia acquireren deze 
instellingen als aanvulling op hun van 
de overheid afkomstige bestanden, ar
chieven van particulieren, van bedrijven, 
van (kerh)genootschappen en van ver
enigingen en stichtingen. Zoekt men bij 
een bepaalde archiefdienst naar een con
crete persoon of een vereniging, dan blijkt 
bijna altijd dat van betrokkene in ver
schillende archieven gegevens zijn te 
vinden. Juist in de omgeving waarin de 
betrokhene heeft gewerkt of waar de ver-
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eniging was gevestigd komt de samen
hang naar voren met verschillende be
standen. Concreet voor het onderzoek 
naar liberalen kan worden gezegd, dat 
men bij een archiefdienst zowel gegevens 
kan vinden op zijn naam, op een (libera
le) vereniging, op zijn mogelijk optreden 
als politicus en op zoveel meer waarin 
het handelen van een persoon naar voren 
komt. 

Voorts zou het zeer te betreuren zijn 
wanneer een samenhangend archief uit
een wordt gepluht om het vervolgens per 
onderwerp op verschillende plaatsen on
der te brengen. Een persoonlijk archief 
ontleent zijn waarde aan al hetgeen erin 
voorkomt. 

Het verzamelen van archieven door 
categoriale instellingen als de bovenge
noemde stichting komt mij dan ook on
gunstig voor. Het opzetten van een do
cumentatiecentrum voor de bestudering 
van het liberalisme kan zinvol zijn, het 
verzamelen van archieven door datzelfde 
centrum is een grote geldverspilling en 
een beperhing van het (wetenschappelijk) 
onderzoek. 

C. 0. A. Schimmelpenninch 
van der Oije, 

gemeente-archivaris 
van Rotterdam. 

Naschrift redactie: Zoals de heer Oster
holt al schreef vindt de Groninger ar
chivering plaats in samenwerking met 
het Documentatiecentrum voor Neder
landse Politieke Partijen, dat een on
derdeel vormt van de Rijksuniversiteit 
van Groningen. Het DNPP beheert al 
sindsjaren de complete landelijke VVD
archieven. 

Los daarvan staat de wens van en
kele kamercentrales om over de "eigen" 
mensen een eigen archief aan te leggen. 
Vaak geschiedt dat i.v.m. regionale ju
bilea of personen die zich voor de partij 
hebben onderscheiden. 

Er zal dus eerder sprake van een 
dubheling dan van een versnippering 
zijn en het is aan de kamercentralebe
sturen om hun eigen beleid te bepalen en 
te bekijken of men de eigen geschiedenis 
ook in de eigen regio wil hebben. 

In deze rubriek worden alleen 
aankondigingen opgenomen 
van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici 
het woord voeren. 

ALMELO - 14 januari. Mevr. Mr. J. E. 
S. Larive. Postiljon Motel, Aaiderink
singel 1, Almelo. Aanvang 20.00 uur. 
Nederland en Overijssel in Europa. 

ALMERE - 28 januari. R. L. 0. Lin
schoten. Rest. "La Couronne", Metro
poolstraat 7, Almere. Aanvang 20.15 
uur. Act. politiek in het zicht van 
staten verkiezingen. 

AMSTERDAM/WATERGRAAFS
MEER- 12 februari. Wijkopbouworgaan 
"Watergraafsmeer", Hugo de Vries
straat 2, Amsterdam. Aanvang 20.00 
uur. Act. politiek. 

BAARN- 25 februari. Drs. D. J. D. Dees. 
"Brandpunt", Oude Utrechtseweg 6, 
Baarn. Aanvang 20.00 uur. Forum Ge
zondheidszorg. 

BARENDRECHT - 19 januari. Mevr. 
E. G. Terpstra. Café-zaal "De Uitspan
ning", Doormanplein 7, Barendrecht. 
Aanvang 20.00 uur. Nieuwjaarsbijeen
komst, m.m.v. "Liberal Swing For
mation". 

BOARNSTERHIM - 18 februari. R. L. 
0. Linschoten. Hotel "De Wildeman", 
Schulten 6, Lemmer. Aanvang 20.00 
uur. Act. politiek. 

DEVENTER- 21 januari. J. Franssen. 
Rest. "Royal", Brink 96, Deventer. Aan
vang 20.00 uur. Alg. politiek. 

KC DRENTHE/GROTE AVOND - 22 
februari. H. F. DijkstaL Cult. centrum 
"De Tamboer", Hoofdstraat 17, Hooge
veen. Aanvang 20.00 uur. Act. politiek. 

EDElWAGENINGEN- 25 februari. R. 
L. 0. Linschoten. Rest. "De Avondwa-

ke", Hoevestein 217, Wageningen. Aan
vang 20.00 uur. Tussenbalans. 

EINDHOVEN - 28 januari. Mevr. E. 
G. Terpstra. Postiljon Motel, Aalsterweg 
322, Eindhoven. Aanvang 20.00 uur. 
Act. politiek. 

FLEVOLAND - 21 januari. Mevr. Drs. 
M. M. H. Kamp. Hotel congrescentrum 
"Lelystad", Agoraweg 11, Lelystad. 
Aanvang 20.00 uur. Alg. politiek. 

GEERTRUIDENBERG/RAAMS
DONK - 18 februari. Mr. F. Korthals 
Altes. Cult. centrum "De Schattelijn", 
Vismarktstraat 4a, Geertruidenberg. 
Aanvang 20.00 uur. Criminaliteit in de 
jaren 90. 

KC GELDERLAND/GROTE AVOND 
- 18 februari. Mr. Drs. F. Bolkestein. 
"Musis Sacrum", Velperbuitensingel25, 
Arnhem. Aanvang 20.00 uur. Act. po
litiek. 

GENDRINGEN - 5 februari. A. A. M. 
E. van Erp. Rest. "Smithuus", Banger
straat, ffift. Aanvang 20.00 uur. Per
spectieven Midden- en Kleinbedrijf in de 
Achterhoek. 

GIETEN - 11 februari. Mevr. E. G. 
Terpstra. Hotel Braams, Brink 7, Gie
ten. Aanvang 20.00 uur. Alg. politiek. 
Spreekbeurt gecombineerd voor vier af
delingen. 

OC GOEREE-OVERFLAKKEE - 18 
februari. Mevr. E. G. Terpstra. Ver.ge
bouw "De Schakel", Beatrixlaan, Dirks
land. Aanvang 20.00 uur. Act. politiek. 

's-GRAVENZANDE -14januari. Mevr. 
A. Jorritsma-Lebbink. Rest. "De 
Spaanse Vloot", Bogerstraat 71, 's
Gravenzande. Aanvang 20.00 uur. 
Nieuwsjaarsreceptie. 

GRONINGEN/GROTE AVOND - 1 
maart. Mr. Drs. F. Bolkestein. "Stads
parkpaviljoen", Stadsparklaan 1, Gro
ningen. Aanvang 20.00 uur. Act. po
litiek. 

HAARLEMMERMEER - 4 februari. R. 
L. 0. Linschoten. Hotel rest. "De Beurs", 
Kruisweg 1007, Hoofddorp. Aanvang 
20.00 uur. Overheidsfinanciën. 

OC "HET GROENE HART" - 11 fe
bruari. Dr. R. de Korte. Café Rest. van
ouds "Het Raadhuis", Oostlaan 15, 
Pijnacker. Aanvang 20.30 uur. Alg. po
litiek/mid term review. 

KAMPEN - 4 februari. Mevr. E. G. 
Terpstra. Hotel van Dijk, IJsselkade 30, 
Kampen. Aanvang 20.00 uur. Alg. po
litiek. 

LEEUWARDEN 4 maart/Grote 
Avond. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink en 
P.M. Blauw. Café "Wouters", Sofialaan 
5, Leeuwarden. Aanvang 20.00 uur. Act. 
politiek. 

LEIDEN- 28 januari. Drs. G. M. V. van 
Aardenne. Het Parlement, Nieuwstraat 
45, Leiden. Aanvang 20.30 uur. Rapport 
Commissie Hoofdlijnen. 

LELYSTAD - 4 februari. Mr. Drs. F. 
Bolkestein. Agoratheater, Agorahof 11, 
Lelystad. Aanvang 20.00 uur. Alg. po
litiek. 

LEMMER - 28 februari. Mevr. A. Jor
ritsma-Lebbink. Hotel "De Wildeman", 
Schulten 6, Lemmer. Aanvang 20.00 
uur. Openbaar vervoer in de regio. 

KC LIMBURG - 15 februari. H. F. 
DijkstaL Grote Avond. "De Postkoets", 
Beegderweg 1, Horn. Aanvang 20.00 
uur. Act. politiek. 

KC LIMBURG/MAASTRICHT - 18 
februari. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. 
Rest. "De Grenadeer", Rijksweg 41, 
Gronsveld. Aanvang 20.00 uur. Act. po
litiek. 

KC LIMBURG/OSS - 20 februari. P. 
M. Blauw. Cult. centrum "'t Gasthoes", 
Gasthuisstraat 25, Oss. Aanvang 20.00 
uur. Act. politiek. 

LUNTERENIVROUWEN IN DE 
VVD - 22 en 23 februari. Jaarcongres. 
Opening door Mr. Drs. F. Bolkestein. 
Inleiding mevr. E. G. Terpstra. 23 febr. 
Forumdiscussie Mr. A. H. Korthals, 
Mevr. Mr. N. Veder-Smit, Drs. D. J. D. 
Dees, Mevr. E. G. Terpstra. 

OC KRIMPENERWAARD - 15 febru-
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ari. Mevr. E. G. Terpstra. Café rest. "De 
Witte Brug", Lekkerkerk Aanvang 
20.00 uur. Welzijn. 

OC KRIMPENERW AARD/STOL
WIJK - 25 februari. P. M. Blauw. "De 
Polderkamer", Stolwijk. Aanvang 10.00 
uur, dagprogramma. Krimpenerwaard 
2000. 

NAARDENIVROUWENINDEVVD-
18 februari. Mevr. Drs. N. J. Ginjaar
Maas. "Het Pakhuis", Nieuwe Haven 
25-27, Naarden. Aanvang 14.00 uur. 

NIJMEGEN - 19 februari. A. A. M. E. 
van Erp. "De Vereniging", Keizer Ka
relplein, Nijmegen. Aanvang 20.00 uur. 
Middenstand. 

NOORD-BRABANT/GROTE 
AVOND- 25 februari. Mr. Drs. F. Bol
kestein. "De Raayberg", Antwerpse
straatweg 276, Bergen op Zoom. Aan
vang 20.00 uur. Act. politiek. 

NOORD-BRABANT - 4 maart. Slot 
Campagne. Mr. Drs. F. Bolkestein. "Den 
Domp", Kerkstraat 26, Haaren. Aan
vang 20.00 uur. Act. politiek. 

ODOORN - 28 januari. J. Franssen. 
Dorpshuis, Hoofdstraat, Valthe. Aan
vang 20.00 uur. Basisonderwijs in de 
kleine kernen. 

OC OOST ACHTERHOEK - 25 febru
ari. J. Franssen. Café Reyrink, Lievei
derweg 118, Lievelde. Aanvang 20.00 
uur. Onderwijs in relatie tot de arbeids· 
markt. 

PUTTEN- 12 februari. J. D. Blauw. Soc. 
Cult. Centrum "Stroud", Brinkstraat 9, 
Putten. Aanvang 20.00 uur. Forum· 
avond Oost-Europa. 

RIDDERKERK - 18 februari. T. J. 
Jansen. Rest. "St. Joris", Ridderkerk. 
Aanvang 19.30 uur. Forum Verkeer 
Vervoer. 

RIJSWIJK - 18 februari. A. A. M. E. 
van Erp. "Ton's Muziekcafé", Heren
straat 97a, Rijswijk. Aanvang 20.00 uur. 
Positie van het Midden- en Kleinbedrijf 
na 1992. 

STEENWIJK, BREDERWIEDE EN 
IJSSELHAM - 16 januari. Mevr. A. 
Jorritsma-Lebbink. "Oosterzalen", In
gang Goeman Borgesiusstraat, Ooster
straat 71, Steenwijk. Aanvang 20.00 
uur. Act. politiek. 

ST. MIGHELSGESTEL - 25 februari. 
Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Dorpshuis 
"De Huif', Hortensiastraat, St. Mi· 
chelsgestel. Aanvang 20.00 uur. Act. po
litiek. 

UTRECHT - 26 januari. Mr. Drs. F. 
Bolkestein. Start Statencampagne 1991. 
"Ouwehand", Congrescentrum, Greb
beweg 109, Rhenen. Aanvang 20.00 uur. 
Act. politiek. 

WEERT - 27 februari. Guy Verhofstadt. 
Rest. "De Poort van Limburg", Weert. 
Aanvang 20.00 uur. Europese politiek. 

WESTERVOORT- 21 januari. R. L. 0. 
Linschoten. Zaal Huygen, Dorpsstraat 
71, Westervoort. Aanvang 20.00 uur. 
Alg. politiek. 

WINTERSWIJK- 21 januari. Mevr. A 
Jorritsma-Lebbink. "De Frederikshof', 
Frederikshof 2, Winterswijk. Aanvang 
20.00 uur. Alg. politiek. 

ZEEVANG- 21 februari. P.M. Blauw. 
"De Koggehoorn", Provinciale Weg, 
Oosthuizen. Aanvang 20.00 uur. Land
bouwpolitiek. 

ZUID HOLLAND/GROTE AVOND 
21 februari. Mevr. E.D. Terpstra en Ir. 
D. Luteijn. "De Boterwaag", Grote 
Markt Sa, 's-Gravenhage. Aanvang 
20.00 ur. Act. politiek. 

ZWOLLE - 11 februari. Mr. A. J. te 
Veldhuis. Rest. "Borrel", Badhuiswat 9, 
Zwolle. Aanvang 20.00 uur. Milieupro
blematiek 



JANUARI 1991 

Beschrijvingsbrief 
,uitengewone algemene vergadering 
85ste algemene vergadering) 

e houden op vrijdag 5 en zaterdag 6 april 1991 in De Flint te Amersfoort, 
~nvang: 14.00 uur. 
)oor de ledenvergaderingen van de afdelingen, de centralevergaderingen 
ian de ondercentrales en kamercentrales, de commissies van advies (art. 
10 hr.) en de bijzondere groepen (art. 78.1 hr.) kunnen tot en met 31 januari 
i991 resoluties bij de algemeen secretaris worden ingediend op de strek
king van de tekst (per hoofdstuk) van de nota van de commissie Hoofdlijnen 
Ongebroken lijnen". Deze resoluties worden gepubliceerd in Vrijheid en 

Democratie van maart 1991 (zie voor wijze van indiening: N.B.l.). Het 
hoofdbestuur brengt daarbij nadrukkelijk onder de aandacht van degenen 
die een resolutie wensen in te dienen dat het tweede gedeelte van de nota 
"Ruimte voor Liberalisme" (bijlage), opgesteld door een achttalleden van 
de partij (zie ook bijlage I van de beschrijvingsbrief voor de 44ste jaarlijkse 
algemene vergadering), bij het behandelen van de nota "Ongebroken lij
nen" kan worden betrokken. 

vrijdag 5 april 1991, 14.00 uur 

AGENDA: 
I. Opening door de voorzitter, 
dr. L. Ginjaar 

11. Toelichting door de voorzitter 
van de commissie Hoofdlijnen, 
mr. H.R. Nord · 

Hl. Plenaire gedachtenwisseling 
van de afgevaardigden met de leden 
van de commissie Hoofdlijnen 

IV. Hoofdstuksgewijze behande
ling van de nota Hoofdlijnen op ba
sis van de voorliggende tekst, de in
gezonden resoluties en deel 11 van 
de nota "Ruimte voor liberalisme" 
(bijlage) 

vrijdagavond 5 april1991, 19.30 uur 

V. Redevoering door de voorzitter 
van de VVD-Tweede-Kamerfractie, 
mr. drs. F. Bolkestein 

Vl. Voortzetting 
agendapunt IV 

behandeling 

zaterdag 6 april1991, 10.00 uur 

VII. Voortzetting 
agendapunt VI 

behandeling 

VIII. Integrale beslissing over de 
nota met de door de algemene ver
gadering overgenomen resoluties 

IX. Rondvraag 

X. Sluiting. 

N.B.1: 

grondslag van het aantal leden dat een 
week voor de dag van de vergadering tot 
de afdeling behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de 
bepaling van het ledental van een afde
ling als bedoeld in artikel 20.2 en 20.3 
buiten beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afde
ling worden benoemd door de ledenver
gadering van die afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de 
algemene vergadering zonder last, naar 
vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardig
den als bedoeld in artikel 20.5 van de 
statuten, benoemt de ledenvergadering 
een of meer plaatsvervangers, al dan 
niet per afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering meer 
dan een afgevaardigde benoemt, kan zij 
tevens vaststellen hoeveel stemmen ie
dere afgevaardigde met inachtneming 
van het in artikel 20 van de statuten 
bepaalde aantal stemmen ter algemene 
vergadering zal uitbrengen; toezicht op 
de naleving van zodanig besluit berust 
bij de afgevaardigden van de afdeling 
zelf. 

49.3. Afgevaardigden kunnen hun ver
tegenwoordiging overdragen aan andere 
afgevaardigden van dezelfde of van een 
andere afdeling. 

49.4. De voorzitter kan van iedere afge
vaardigde verlangen dat deze zijn be
voegdheid aantoont, bij gebreke waar
van de betrokken afgevaardigde geen 
stemmen meer mag uitbrengen. 

N.B.3: 
Het is noodzakelijk dat de sprekers zich 
tijdig voor het betreffende agendapunt 
aan de orde komt, hebben aangemeld bij 
de algemeen secretaris, opdat een even
redige verdeling van de beschikbare 
spreektijd kan worden vastgesteld. 

BIJLAGE 
HOOFDSTUK 11 Beleidspunten 

Wij pretenderen niet om een compleet 
programma te schetsen maar hebben 
een keuze gemaakt uit onderwerpen die 
wij in de jaren negentig van bijzonder 
belang achten. Bij de formulering van 
het beleid hebben wij ons· laten leiden 
door de liberale beginselen die wij 
zwaarder hebben laten wegen dan deel
belangen. 

2.1. Internationaal 

Het uitgangspunt van het liberalisme, 
te weten de koppeling van vrijheid en 
verantwoordelijkheid, komt ook tot uit
drukking in de visie op het internatio
nale beleid. Landen kunnen niet meer 
hun gang gaan, zonder rekening te hou
den met de gevolgen voor andere landen. 
Zie bijvoorbeeld de gevolgen die een der
gelijk gedrag voor het milieu zou kunnen 
hebben. Uiteindelijk moet er een mon
diale rechtsorde komen, waarbij de 
vrijheid zo groot mogelijk is, zonder dat 
dit betekent de vrijheid om je aan de 
verantwoordelijkheid voor anderen te 
onttrekken. In het buitenlands beleid 
dient het streven naar een dergelijke 
mondiale rechtsorde tot uitdrukking te 
komen. In. dit kader dient de Europese 
integratie gezien te worden. Tevens zal 
een tijdige realisatie van de Economi
sche en Monetaire Unie het welzijn in 
Europa ten goede komen. De monetaire 
unie, waarbij voor de gehele EG één 
munt zal gelden, vergt een onafhanke
lijke Europese Centrale Bank, die prijs
stabiliteit tot mandaat heeft. De natio
nale autonomie op monetair gebied 
wordt daarmee opgegeven. Voor de eco
nomische integratie moet evenwel niet 
mèer dan nodig aan de Europese over
heid worden overgedragen. 

Met name is het voor het begrotings
beleid niet noodzakelijk - en ook niet 
wenselijk - om nationale bevoegdheden 
af te staan. wel zal het voor ieder land 
afzonderHik noodzakelijk zijn om een 
verstandig begrotingsbeleid te voeren; 
de marktdiscipline zal het daartoe 
dwingen. 
Op de vele regelingen die ook nu al door 
de Raad van Ministers in Brussel wor
den vastgesteld, ontbreekt vooralsnog 
voldoende democratische controle. De 
Raad kan immers als zodanig niet als 
een afspiegeling van de Europese bur
gers beschouwd worden, en kan ook niet 
tot aftreden gedwongen worden. 
Het is daarom een noodzaak de demo
cratische controle op de besluitvorming 
in Brussel te versterken. Hiertoe dient 
het Europees Parlement het hoogste or
gaan van de Europese Gemeenschap te 

MODEL I 

worden. Onder meer moet het recht ver
krijgen initiatieven tot regelgeving te 
nemen. 

Zeer hoopvol zijn de recente ontwikke
lingen in Oost-Europa, waar zowel naar 
democratie als naar een vrije markteèo
nomie gestreefd wordt. Het is van belang 
dat de democratische Europese landen 
er alles aan doen om het proces van de
mocratisering in Oost-Europa te doen 
slagen. 
Dit evenwel onder de voorwaarden dat 
de ontwikkelingen door de bevolking van 
de landen zelf gedragen worden, dat er 
sprake is van een ontwikkeling van een 
werkelijke democratie en dat de hulp de 
ontwikkeling van een vrije markteco
nomie niet frustreert. 

De hulp kan in verschillende vormen 
gegeven worden. Overdracht van kennis 
kan onder meer plaatsvinden door het 
uitwisselen van deskundigen, het op
zetten van opleidingen ter plaatse en 
samenwerking tussen universiteiten en 
hogescholen en bedrijven. Tevens kun
nen bij wijze van noodhulp schenkingen 
in natura worden gedaan; hierbij kan 
onder meer gedacht worden aan hulp in 
de vorm van eerste levensbehoeften. In 
het verstrekken van leningen schuilt het 
gevaar dat daarmee de schuldenlast in 
de toekomst te zeer wordt verzwaard. 
Leningen moeten daarom alleen gericht 
zijn op projecten die de draagkracht van 
de economie versterken. 

De ontwikkelingen in Oost-Europa ver
sterken de reeds bestaande noodzaak de 
integratie binnen de EG te realiseren. 
Wel zullen deze ontwikkelingen de ver
houdingen tussen de verschillende EG
landen beïnvloeden. Het is daarom 
wenselijk dat de kleinere landen, de Be
nelux, Ierland, Portugal en Denemar
ken, nauwer samenwerken opdat geza
menlijk initiatieven kunnen worden 
ontplooid en standpunten ingenomen. 

De nieuwe aandacht voor Oost-Europa 
mag niet ten koste gaan van de hulp aan 
ontwikkelingslanden. Zowel de bevol
kingsgroei als de milieuproblemen ma
ken die hulp des te meer noodzakelijk. 
Wel kan verwacht worden dat de ont
wikkelingslanden baat zullen hebben bij 
de economische groei die voortvloeit uit 
de versterking van de EG en de intro
ductie van markteconomieën in Oost
Europa. 
De hulp aan ontwikkelingslanden moet 
geconcentreerd worden op die landen die 
een marktconform economisch beleid 
voeren. Het is immers ook in de praktijk 
gebleken dat de hulp daar het meest 
effectief wordt aangewend. 
Milieu, mensenrechten en democrati
sche gezindheid zullen een rol bij de ont
wikkelingssamenwerking moeten 
spelen. Voor de ontwikkelingslanden als 
ook voor Oost-Europa is het van groot 
belang dat de EG een toegankelijke af
zetmarkt voor hun produkten is. In een 
liberale visie dienen de handelsbarriè-

Alle leden die Vrijheid en Democratie 
van november 1990 hebben ontvangen, 
zijn ook in het bezit gesteld van de nota 
"Ongebroken lijnen". In het colofon van 
voornoemde nota is reeds de procedurele 
gang van zaken vermeld. In de Medede
lingen nr. 239 van 5 november 1990 
hebben de besturen van afdelingen en 
centrales tevens kennis kunnen nemen 
van de gedetailleerde gang van zaken. 
Met die Mededelingen is ook een model
formulier HL1991 t.b.v. het indienen 
van de resoluties meegezonden. Het 
hoofdbetuur acht de nota "Ruimte voor 
Liberalisme" van zodanige importantie 
dat het de afdelingen en centrales aan
beveelt om de inhoud van deel II van 
dez~ nota mee te wegen bij het beoorde
len van de nota "Ongebroken lijnen". 

N.B.4: 
Ondergetekende voorzitter/secretaris* van de afdeling: 

N.B.2: 
De aandacht van de afdelingen wordt 
gevestigd op art. 20 van de statuten en 
op art. 49.1 t/m 49.4 van het huishoude
lijk reglement van de partij die als volgt 
luiden: 

20.1. Het stemrecht in de algemene 
vergadering wordt uitgeoefend door af
gevaardigden van de afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van een 
afdeling per een januari onderscheiden
lijk een juli van het lopende jaar wordt 
een stem uitgebracht; daarbij wordt het 
aantalleden van elke afdeling naar bo
ven afgerond tot vijftig of een veelvoud 
daarvan. 

20.3. Voor afdelingen, die na éénjanua
ri onderscheidenlijk één juli van het 
lopende jaar zijn opgericht of waarvan 
de grenzen na die data zijn gewijzigd, 
Wordt het aantal stemmen op de in arti
kel 20.2 bepaalde wijze vastgesteld op 

Afgevaardigden dienen zich bij de aan
vang van de vergadering te laten regi
streren, waarna stemkaarten en stem
boekjes worden uitgereikt. Met klem 
wordt er op aangedrongen dat de afge
vaardigden (conform art. 49.4 hr;) hun 
bevoegdheid, tot het uitbrengen van 
stemmen, kunnen aántonen en voorts 
conform het reglement handelen als het 
gaat om het machtigen van andere afge
vaardigden. 

verklaart hierbij (conform art. 49.4 hr.) dat door de ledenvergadering van zijn 
afdeling de volgende afgevaardigde(n) naar de 85ste AV werd(en) benoemd: 

* doorhalen wat niet van toepassing is 

Ondervolgende modellen kunnen gelet 
op de artikelen 49.3 en 49.4 hr.worden 
gebruikt. 

MODELil 
Ondergetekende, afgevaardigde van de afdeling: 

draagt hierbij (conform art. 49.3 hr.) over aan 

afgevaardigde van de afdeling: .......................................................................... . 

t.b.v. het uitbrengen van stemmen op de 85ste AV. 

1991 

Ondertekening: 

1991 

Ondertekening: 

res - zoals voor landbouwprodukten -
daarom zoveel mogelijk weggenomen te 
worden. 

2.2. Financiën van de collectieve 
sector 

De verdergaande internationale econo
mische integratie brengt de noodzaak 
met zich om de concurrentiepositie van 
Nederland te verbeteren. 
De overheid kan daaraan bijdragen door 
de collectieve lasten - zijnde belastingen 
en sociale lasten - zo laag mogelijk te 
houden, en tevens het financieringste
kort verder te verlagen. Om dit te berei
ken moeten de collectieve uitgav~n - die 
in Nederland nog aanzienlijk hoger zïn 

dan elders - worden verlaagd. 
Zo moeten onder meer de overheidsuit
gaven permanent op hun effectiviteit 
getoetst worden. Bureaucratische ap
paraten dienen te verdwijnen. Zo zou het 
Ministerie van Landbouw & Visserij met 
dat van Economische Zaken kunnen 
worden samengevoegd en afgeslankt. 
Ook de overproduktie van beleid moet 
teruggedrongen worden. De bureaucra
tische kolos van Onderwijs & Weten
schappen zal na een forse afslankings
kuur beter functioneren dan nu. 
Individuele inzet en creativiteit van de 
ambtenaren moeten naar waarde be
loond worden, waarbij verschil in be
loning mogelijk moet zijn. 

Subsidies kunnen nog aanmerkelijk 
verlaagd worden. Dit geldt met name 
voor de subsidies op het gebied van de 
volkshuisvesting, op het gebied van cul
tuur en voor de subsidies aan bedrijven. 
Subsidieregelingen moeten zodanig zijn 
dat de ontvanger ook zelf gedwongen 
wordt de afweging te maken of de 
schaarse middelen wel zo effectief mo
gelijk besteed worden. 
Inkomensafhankelijke subsidies dienen 
zoveel mogelijk te worden vermeden. 
Voorzover inkomensbeleid gevoerd 
wordt, dient dit via de belastingheffing 
te geschieden en niet via de subsidies. 

Ook het belastingstelsel zelf dient zoda
nig te zijn dat niet iedere prikkel om een 
betere prestatie te leveren wordt weg
genomen, noch dat minder efficiënte ac
tiviteiten om louter belastingtechnische 
redenen worden ontplooid. 
Met name zijn de overdrachtsuitgaven 
in Nederland aanmerkelijk hoger dan in 
het buitenland. 
In Nederland is een zeer goed stelsel van 
sociale voorzieningen opgebouwd. So
ciale voorzieningen passen geheel in de 
gedachtengang van het liberalisme, niet 
uitsluitend om inkomenssteun te ver
schaffen, maar ook en vooral om van 
diegenen die zich buiten hun schuld geen 
eigen inkomen kunnen verschaffen de 
onafhankelijkheid te waarborgen en de 
vrijheid van handelen te herstellen. Te
genover het recht op een uitkering staan 
daarom ook plichten. Plichten die in de 
liberale visie ieder mens vanuit zijn ei
gen verantwoordelijkheid dient na te 
komen. 
Het beleid moet er op gericht zijn om het 
stelsel van sociale voorzieningen in grote 
lijnen in de toekomst te kunnen behou
den. In belangrijke mate zal dit afhan
gen van de vraag of de sociale zekerheid 
op termijn betaalbaar blijft. De overheid 
dient alleen financiële ondersteuning 
aan afhankelijke personen te verschaf
fen wanneer tegelijkertijd alles in het 
werk wordt gesteld om ze onafhankelijk 
te maken. De uitkeringen moeten daar
om niet zo hoog zijn dat het zoeken van 
werk erdoor wordt ontmoedigd. 
Zo kan van hen die in principe in staat 
moeten zijn om weer aan het arbeids
proces deel te nemen verlangd worden 
dat zij bereid zijn aan scholing deel te 
nemen. Indien iemand dit weigert, geeft 
hij te kennen vrijwillig van deelneming 
in het arbeidsproces af te zien. In dat 
geval moet de overheid kunnen weigeren 
nog langer een uitkering te verstrekken. 
Dit ligt alleen al uit ethische overwegin
gen voor de hand. Niets verslaaft im
mers zozeer, maakt zozeer afhankelijk 
en beneemt mensen zozeer hun eigen
waarde als structurele inkomenssteun 
aan personen die in principe zichzelf 
kunnen redden. 

2.3. Economische bedrijvigheid 

Het liberalisme staat bij uitstek een 
vrije en sociale markteconomie voor. 
Niet alleen omdat de vrijheid van het 
individu in een markteconomie het best 
gewaarborgd is, maar ook omdat de 
markteconomie de meest efficiënte wijze 
is om welvaart te creëren en tevens te 
waarborgen. 

Bovendien biedt het op de meest doel
matige wijze een waarborg voor hen die 
uit de boot dreigen te vallen. De overheid 
dient zorg te dragen dat de economie 
zodanig is ingericht dat bij minimale 
machtsconcentratie een maximale vrij
heid bestaat. 
In de jaren tachtig is het beleid er op 
gericht geweest om het marktmecha
nisme in ·de economie te versterken. 
Niettegenstaande een aantal positieve 
resultaten, kan op een aantal gebieden 
de marktwerking nog aanzienlijk ver
beterd worden. Hiermee zullen zowel de 
keuzevrijheid van de burgers als de al
gemene welvaart gebaat zijn. 

Enkele voorbeelden: 



Op de· arbeidsmarkt doen zich nog vele 
starheden voor. Bij een flexibele ar
beidsmarkt zal de werkloosheid sneller 
kunnen dalen dan thans het geval is. 
Teneinde de marktwerking te verbe
teren, zou onder meer gedacht kunnen 
worden aan het niet meer algemeen ver
bindend verklaren van CAO's en aan het 
vrij laten afsluiten van pensioenen, 
waardoor pensioenbreuk voorkomen 
wordt. 
Ook kan het ontslagrecht worden ver
soepeld. Een deel van de arbeidsonge
schiktheid wordt veroorzaakt doordat 
het ontslagrecht te star is. Het flexibeler 
maken van de arbeidsmarkt zal de 
werkgelegenheid doen toenemen. De 
hogere belastingen die hieruit voort
vloeien zullen tevens de overheidsfi
nanciën verbeteren. 
De winkelsluitingswet had destijds de 
strekking om bescherming te bieden aan 
de belangen van de winkeliers en het 
winkelpersoneel. Thans zijn zij zeer goed 
in staat om voor hun eigen belangen op 
te komen. De wet benadeelt daarentegen 
de consument, die gebonden is aan win
keltijden, die binnen de gebruikelijke 
werkuren vallen. Een verruiming van de 
openingstijden van winkels zal boven
dien tot veel extra werkgelegenheid voor 
laaggeschoold personeel leiden. 

Concurrentiebelemmeringen dienen zo
veel mogelijk bestreden te worden. 
Voorbeeld: een beleid waarbij aan artsen 
een vrije vestiging wordt toegestaan, en 
waarbij eenieder die dat wenst de mo
gelijkheid krijgt zich te specialiseren zal 
zowel de werkgelegenheid ten goede ko
men als de kosten in de gezondheidszorg 
verlagen. 

Ook ten aanzien van het semi-openbaar 
vervoer (taxi's) bestaat nog overbodige 
regelgeving, die de belangen van de ge
vestigde ondernemers tracht te be
schermen. Dit gaat uiteindelijk ten kos
te van zowel de werkgelegenheid als de 
dïenstverlening. Het openbaar vervoer 
kan eerst goed functioneren, wanneer 
dit wordt aangevuld door een goed stel
sel van semi-openbaar vervoer, waar de 
concurrentie borg staat voor een goede 
dienstverlening. 

Veel van de hiergenoemde marktver
storende regelgeving_dient louter ter be
scherming van gevestigde belangen en 
gaat ten koste van zwakkere partijen. 
Het past in de liberale visie om de ge
vestigde belangen niet sterker te be
schermen dan potentiële concurrenten. 
Marktconforme hoge inkomens zijn ui
teraard prima, maar het is bepaald niet 
zo dat alle hoge inkomens marktconform 
zijn. 

2.4. Milieu 

De zorg voor het milieu zal in toenemen
de mate beperkingen stellen aan de wij
ze van produktie. Te weinig is in het 
verleden - en ook nu nog - rekening ge
houden met de belasting van het milieu 
die voortvloeit uit de economische be
drijvigheid. Het milieu is een schaars 
goed: het vervullen van het milieu kan 
beschouwd worden als het interen op het 
vermogen van de samenleving. Bij het 
bepalen van de waarde van de economi
sche produktie dient daar rekening mee 
gehouden te worden. 

Initiatieven tot het opzetten van de 
"groene" Nationale Rekeningen - zoals 
thans door de Verenigde Naties ge
nomen - dienen dan ook krachtig onder
steund te worden. 

Het milieu is bij uitstek een collectief 
goed: het kan niet in stukjes over de 
individuen verdeeld worden, laat staan 
dat er individueel, door ieder apart voor 
betaald kan worden. Dit betekent dat er 
een duidelijke rol voor de overheid is 
weggelegd. 
De overheid dient er voor zorg te dragen 
dat het milieu niet te zeer wordt belast. 
Het milieubeleid dient zo marktconform 
mogelijk te zijn. Dit houdt in dat zoveel 
mogelijk het prijsmechanisme gebruikt 
wordt: de vervuiler betaalt. 
Vervuilende activiteiten dienen ook aan 
heffing onderworpen te zijn. Met deze 
heffing brengt de overheid de waar
devermindering tot uitdrukking die het 
milieu ondergaat als gevolg van de ver
vuiling. De heffing dient zodanig te zijn 
dat daardoor een prikkel ontstaat om de 
vervuiling zoveel mogelijk te vermin
deren. Voor zover de vervuiling uit tech
nisch oogpunt niet te vermijden is, zal de 
heffing in de prijs van het eindprodukt 
worden doorberekend. De extra mid
delen die de overheid uit de heffingen 
binnen krijgt dienen te worden omgezet 

om de algemene belastingdruk - en met 
name de BTW - te verlagen. 
Hierdoor zullen goederen, waarvan de 
produktie het milieu vervuilt, duurder 
worden dan schone goederen. Dit prijs
verschil zal de consument er toe brengen 
meer schone en minder vervililende 
goederen te consumeren. De extra in
komsten die de overheid uit de heffingen 
verkrijgt mogen in geen geval worden 
aangewend om extra uitgaven te doen. 

Maatregelen, zoals het afdwingen van 
een statiegeldregel voor bijvoorbeeld 
batterijen en ijskasten, passen zeer goed 
in een marktconform milieubeleid. An
dere maatregelen zoals regelgeving en 
subsidies dienen met terughoudendheid 
te worden toegepast. Regelgeving is op 
zich star en geeft de vervuiler geen 
stimulans om de vervuiling zo veel mo
gelijk technisch te verminderen. 

Subsidies geven geen prikkel om naar 
een minder vervuilende technologie te 
zoeken. Hooguit kunnen zij een instru
ment zijn om eenmalige veranderingen 
op gang te brengen. 
Daarnaast is het van belang dat activi
teiten die een positief effect op het milieu 
hebben, beloond worden. Vooral klein
schalige landbouwbedrijven kunnen 
bijvoorbeeld een belangrijke rol spelen 
in het landschapsonderhoud, dat van 
belang is voor het handhaven van het 
ecologische systeem. Burgers die de 
moeite nemen hun afval te sorteren 
moeten kunnen rekenen op een reductie 
in hun afValstoffenheffing. 

Een liberaal, marktconform milieu
beleid zal door de permanente stimulans 
om te zoeken naar schonere produktie
technieken het behoud van het milieu 
meer ten goede komen dan het huidig 
beleid, dat te zeer gericht is op starre 
regelgeving en op subsidies. 
Ook zal de noodzakelijke internationale 
coördinatie makkelijker zijn wanneer 
het beleid marktconform is. 

2.5. Verkeer en communicatie 

Het scheppen van mogelijkheden voor 
de vrije verplaatsing van personen en 
goederen blijft een belangrijke taak van 
de overheden. 
De enorme groei van de behoefte aan 
transport, zowel zakelijk als privé, heeft 
ons echter tot aan de grenzen van wat 
met de traditionele methoden mogelijk 
is, gevoerd. Hoewel de auto zijn grote 
waarde voor de vrijheidsbeleving van de 
individuele burger bewezen heeft staat 
daar tegenover dat door de groei van het 
autoverkeer het milieu te zwaar belast 
wordt. Door congestie (ook in steden) 
wordt ernstige overlast veroorzaakt en 
door het aantal ongelukken valt een 
onaanvaardbaar groot aantal slachtof
fers te betreuren. 

Bevordering van het openbaar vervoer 
is deels een oplossing voor dit probleem. 
Maar dan dient het openbaar vervoer 
een grotere frequentie te hebben, meer 
service en comfort te bieden. Dit biedt 
ruimte voor een zekere mate van sa
menspel tussen overheid en bedrijfsle
ven. Ook dient meer aandacht te worden 
besteed aan het semi-openbaar vervoer. 
De mogelijkheden om taxi's te exploite
ren dienen te worden verruimd. Het ge
bruik van huurauto's voor kortstondig 
gebruik mede in aansluiting op open
baar vervoer dient te worden gestimu
leerd. Op stations moeten huurfacilitei
ten voor auto's worden gecreëerd. 
Nieuwe technologische ontwikkelingen 
gericht op hogere snelheden van het 
openbaar vervoer moeten worden gesti
muleerd. Daarbij kan zowel aan boven
als ondergronds vervoer van goederen of 
personen worden gedacht. 
Bevordering van het vervoer over water 
kan worden geïntensiveerd door ver
betering en eventueel uitbreiding van 
de waterwegen. Voorts moet aandacht 
besteed worden aan de ontwikkeling van 
de elektrische auto en milieuvriendelij
ke brandstoffen, zoals bio-ethynol. 
Bestrijding van de pieken in het huis
werkverkeer verdient extra aandacht. 
Naast invoering van meer gespreide 
werktijden en de bevordering van het 
wonen nabij de werkplek kan daarbij 
ook gedacht worden aan telewerken, het 
werken thuis met behulp van geavan
ceerde telecommunicatietechnieken. 
De economische ontwikkeling van Oost
Europa kunnen positieve gevolgen heb
ben voor de transportcentra Schiphol, 
Rotterdam en wellicht de Eemshaven. 
Er moet een verkeersinfrastructuur 
worden ontworpen om optimaal van 
deze nieuwe ontwikkelingen te profi
teren. 
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Op het gebied van moderne communi
catietechnieken moet voorts meer aan
dacht worden besteed aan coördinatie 
van grote systemen (overheid, transport 
Rotterdam en Schiphol). 

2.6. Bestuurlijke organisatie 

Op het gebied van de bestuurlijke orga
nisatie dient aan drie onderling samen
hangende aspecten nadere aandacht te 
worden besteed: de betrokkenheid van 
de burger bij bestuur en wetgeving, de 
bestuurlijke effectiviteit en de doel
matigheid van de verdeling van bestuur 
en wetgeving over de verschillende be
stuurslagen. 
De bestuurlijke effectiviteit schiet onder 
meer tekort door het grote aantal ad
viesorganen. Bestuur en wetgeving zijn 
daardoor weinig slagvaardig. 

De bestuurlijke effectiviteit zou verbe
terd kunnen worden door het afschaffen 
van een aantal wettelijke adviesorganen 
en het vervangen daarvan door open in
spraak rondes. Met name zou dit gedaan 
kunnen worden ten aanzien van wets
voorstellen voordat deze worden inge
diend bij de Staten-Generaal. 
Voor een doelmatige verdeling van be
stuur en wetgeving over de verschillende 
bestuurslagen dienen de taken toe
gedeeld te worden aan de bestuurlijke 
instantie waar het taakgebied betrek
king op heeft. Zo dient een hogere in
stantie zich niet bezig te houden met 
onderwerpen die beter op een lager ni
veau geregeld kunnen worden. Hierbij 
moet overlapping van taken vermeden 
worden. 
De vraag kan gesteld worden of in de 
Europese dimensies de huidige provin
cies niet te klein zijn. 
De verdeling van het land in 4 of 5 regio's 
kan een oplossing zijn. Grote stadsre
gio's dienen voor bepaalde taken be
stuurlijke bevoegdheden te krijgen. Dat 
laat onverlet dat binnen deze stadsre
gio's kleine bestuurlijke eenheden moe
ten worden gevormd, die tegemoet ko
men aan de behoefte om het bestuur zo 
dicht mogelijk bij de burger te brengen. 
Want de betrokkenheid van de burger 
bij bestuur en wetgeving neemt af. Dit 
uit zich onder meer in het geringe op
komst percentage bij sommige verkie
zingen. Veel van de reeds eerder ge
noemde vereenvoudigingen kunnen het 
politieke bestuur inzichtelijker en hel
derder maken dan nu. Voorts zou kun
nen worden gedacht aan het recht voor 
de bevolking om initiatiefraadsbesluiten 
in te dienen. Het besluit daarvan blijft 
dan aan de gemeenteraad voorbehou
den. Tevens zou een lokaal referendum 
kunnen worden ingevoerd. Het besluit 
tot het houden daarvan dient aan de 
gemeenteraad voorbehouden te zijn, 
omdat alleen deze kan beoordelen of het 
totale gemeentelijke belang daarmee 
gediend is. De reeds eerder genoemde 
wenselijkheid de rol van het Europees 
Parlement te versterken zal eveneens de 
belangstelling van de burgers vergroten. 

2.7. Onderwijs 

Onderwijs is in de moderne samenleving 
een elementaire voorziening. Investeren 
in menselijke kwaliteit is een verant
woordelijkheid van de samenleving als 
geheel. Elk individu dient de mogelijk
heid te hebben het onderwijs te volgen 
dat bij zijn talenten en interesses aan
sluit. Het volwassen individu is zelfver
antwoordelijk voor de mate waarin hij 
van deze mogelijkheden gebruik maakt. 
De wijze waarop aan de vrijheid van 
onderwijs inhoud wordt gegeven, dient 
opnieuw overwogen te worden. 

De gebruiker behoort de maat van de 
onderwijsvrijheid te zijn en niet de be
langenorganisaties ("de koepels"). Het 
huidige verzuilde onderwijsstelsel is re
latief duur, waardoor de kwaliteit van 
het onderwijs onder druk staat. Bij het 
plannen of herschikken van scholen in 
het basis- en voortgezet onderwijs dient 
de denominatie (de richting) niet meer 
in alle gevallen doorslaggevend te zijn. 
Uitgangspunt moet zijn de kwaliteit en 
de bereikbaarheid van de onderwijs
voorzieningen. Dit kan mede leiden tot 
het ontstaan van pluriforme scholen. 
Hierbinnen dienen wel mogelijkheden 
geschapen te worden voor een iden
titeitsgebonden aanbod. Dit moet wet
telijk gewaarborgd zijn. 

De scholen dienen een private bestuurs
vorm te kennen, waarin vertegenwoor
digers van de overheid kunnen partici
peren. Deze moeten op democratische 
wijze worden samengesteld. 
De medezeggenschap in het onderwijs 

wordt hierop afgestemd. De inrichting 
van het onderwijs moet een verantwoor
delijkheid van de schoolbesturen zelf 
zijn. 
De overheid dient alleen de kerndoelen 
en exameneisen voor het primair en se
cundair onderwijs vast te stellen. 
De scholen/onderwijsinstituten worden 
in principe door de rijksoverheid bekos
tigd. Hiertoe wordt een vaste bijdrage 
per leerling verstrekt. De onderwijsin
stituten, die zich richten op het onder
wijs na de funderende periode, krijgen 
ruime mogelijkheden om via "de markt" 
extra middelen te verwerven. 

Alle scholen/onderwijsinstituten leggen 
jaarlijks verantwoording af via een 
openbaar jaarverslag. Een dergelijk 
jaarverslag dient een inhoudelijk oor
deel van een "onderwijsaccountant" te 
bevatten. De openbare jaarverslagen 
bieden de mogelijkheid voor een publie
ke behandeling. 

De onderwijsverzorgingsinstellingen 
dienen ontzuild te worden geprivati
seerd. De overheidsgelden hiervoor 
worden in principe overgeheveld naar de 
scholen. 
De opleidingen voor onderwijsgevenden 
dienen op te gaan in zogenaamde educa
tieve faculteiten/centra. Aan een derge
lijk instituut kan een geprivatiseerde 
tak van de onderwijsverzorging worden 
verbonden. 
Ook is een herwaardering van het be
roep van onderwijsgevende noodzake
lijk. Onder meer is een verbetering van 
de arbeidsvoorwaarden wenselijk. On
derwijsgevenden dienen per tien ar
beidsjaren een jaar educatief verlof te 
krijgen. Voorts dient aandacht te wor
den gegeven aan permanente educatie. 
Vorming en scholing zijn in onze dy
namische samenleving voor het individu 
middelen om mede vorm en inhoud te 
geven aan de maatschappij van morgen. 

Ieder mens dient gedurende zijn leven 
de mogelijkheden te hebben zich verder 
te ontwikkelen. Vorming en scholing be
horen onderdeel te worden van de 
primaire arbeidsvoorwaarden. Met be
trekking tot de volwasseneneducatie is 
er voor de overheid een initiërende en 
voorwaardenscheppende rol weggelegd: 
het zorgdragen voor voorzieningen op 
het terrein van basisvormend onderwijs, 
als ook het in samenwerking met de so
ciale partners creëren van beroeps
gerichte scholing. 

2.8. Migranten 

Evenals het feit dat de mobiliteit van 
mensen binnen landen sterk is toegeno
men, valt te verwachten dat dit ook tus
sen landen het geval zal zijn. Zoals we 
het nu heel normaal zijn gaan vinden 
om niet te blijven leven in de plaats waar 
wij geboren zijn, moeten wij gaan wen
nen aan de gedachte dat levenslang in 
één land wonen minder vanzelfsprekend 
is dan vroeger. De immigratie - en de 
emigratie ·_ zal een steeds grotere rol 
spelen. 
Nederland is traditioneel geen immi
gratieland. Het is evenwel niet tijdig on
derkend dat Nederland wel een immi
gratieland geworden is. Traditionele 
immigratielanden besteden over het al
gemeen veel aandacht aan de werving 
en opvang van immigranten. Men kent 
er de problemen die met immigratie ge
paard gaan. Nederland heeft zich daar
entegen telkens opnieuw door immigra
tie laten verrassen en soms zelfs jaren
lang ontkend dat het om immigratie 
ging (Molukkers, gastarbeiders). 
Er is geen minderheidsbeleid gevormd, 
dat gericht was op een adequate opvang 
van de migranten. Dit heeft geleid tot 
scholingsachterstand, huisvestingspro
blemen, werkloosheid en criminaliteit. 

Voor de toekomst zou Nederland zich 
veel meer als een immigratieland moe
ten gedragen. Of de instroom nu bestaat 
uit werkers, studenten, vluchtelingen of 
gezinsleden: het gaat om mensen die 
misschien een paar jaar, maar misschien 
ook wel hun leven lang in Nederland 
zullen verblijven. Als dat goed verloopt 
kan dat niet alleen voor henzelf, maar 
ook voor ons veel voordeel hebben. Hier
voor moet één beleidskader zijn: inbur
gering. Deze term geeft exact aan waar 
het om gaat, beter dan termen als "aan
passing", "integratie" en "assimilatie". 
Mensen moeten als burger in onze sa
menleving kunnen deelnemen. Buiten 
hun rol als burger is het hun eigen zaak 
in hoeverre zij deel willen hebben aan 
de Nederlandse cultuur of juist hun ei
genheid willen cultiveren. Maar als bur
ger is iedereen in Nederland uiteindelijk 
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gelijk, in rechten en in plichten. 

Deze aanpassingis principieel eenzijdig: 
de migrant moet zich aanpassen aan de 
vereisten voor het burgerschap, want 
pas naarmate men zelf meer als burger 
gaat functioneren kan men in onze de
mocratie de vereisten voor het burger
schap beïnvloeden. Het ligt voor de 
hand dat naarmate men langer in Ne
derland verblijft (en wil blijven), de te 
bieden mogelijkheden en te stellen eisen 
moeten toenemen, eindigend in natura
lisatie en kiesrecht op nationaal niveau. 
Het gaat hierbij niet alleen, zelfs niet in 
hoofdzaak, om een juridische ontwikke
ling. 

Nederlandse taal en sociale vaardig
heden om in onze samenleving te kun
nen meedoen zijn zeker zo belangrijke 
aspecten, evenals werk en rechtsbe
wustzijn. De overheid zou hiervoor naar 
analogie van de eindtermen in het on
derwijs een soort standaardprogramma 
moeten vaststellen. Voor de inburgering 
is het essentieel dat er veel meer contact 
is tussen immigranten en Nederlanders. 

De leden van bestaande migrantengroe
peringen zijn met de hier bepleite wij
zigingen niet geholpen, omdat zij nu 
eenmaal moeten leven met de gevolgen 
van het vroegere beleid. Zij moeten in 
ieder geval kunnen rekenen op onze 
loyaliteit. Het is misleidend om te zeg
gen dat een softe aanpak plaats moet 
maken voor een harde, omdat veel mi
granten allerminst de ervaring hebben 
dat onze samenleving hen soft benaderd 
heeft en de oplossing niet zozeer hard 
alswel consequent en doeltreffend moet 
zijn. Veel van de problemen waar de be
staande minderheden mee geconfron
teerd worden zullen niet wezenlijk ver
schillen van de problemen van autoch
tonen in eenzelfde achterstandssituatie, 
die vaak in dezelfde buurt wonen. Deze 
achterstanden kunnen het best door een 
buurtgerichte aanpak worden bestre
den, waarbij niet zozeer nationale her
komst maar individuele mogelijkheden 
en wensen de voornaamste invalshoek 
moeten zijn. Zo wordt omgekeerde dis
criminatie vermeden. Andere achter
standen zullen te wijten zijn aan onvol
doende inburgering. Hiervoor zullen 
speciale maatregelen binnen het te voe
ren inburgeringsbeleid nodig zijn. 

2.9. Gezondheidszorg 

Gezondheid is een groot goed en staat 
hoog op de prioriteitenlijst van iedere 
burger. Eenieder is in de eerste· plaats 
zelf verantwoordelijk voor zijn eigen ge
zondheid. Dit betekent dat ook de pre
ventie tot de eigen verantwoordelijk
heden behoort. Gezond leven kan nie
mand een ander opleggen. 
Om de eigen verantwoordelijkheden 
goed te kunnen dragen, zal eenieder in
zage moeten hebben in de kosten van de 
zorg. De rekeningen van de zorg zouden 
via de patiënten moeten lopen. Voor de 
overheid resteren er een aantal speci
fieke taken, die duidelijk omschreven 
moeten worden. 
Zo zal de overheid ervoor moeten zorgen 
dat iedere burger in Nederland gebruik 
kan maken van een basispakket van 
voorzieningen van goede kwaliteit. Ver
plichte verzekering dient tot dit basis
pakket beperkt te zijn. Daarbij moet het 
eenieder vrij staan om een bepaald eigen 
risico te kiezen. Daarnaast is de over
heid verantwoordelijk voor het beheers
baar houden van de kosten en voor voor
lichting. 
Het is voorts van belang dat er bijzon-

. dere aandacht wordt geschonken aan de 
specifieke, soms cultuurgebonden ge
zondheidsproblemen van minderheden. 
Centraal staat bij het zorgbeleid veelal 
de kwaliteit van de zorg. Belangrijker is 
evenwel de kwaliteit van het bestaan, 
waar de zorgverlening een instrument 
voor kan zijn. Wil de kwaliteit van het 
bestaan niet onaanvaardbaar sterk ver
schralen, zal met name aan sociale 
vaardigheden en coördinatie in opleiding 
en praktijk veel meer aandacht moeten 
worden gegeven. 

2.10. Immaterieel beleid 

De ontwikkeling van de medische tech
-niek en de individualisering van de ver
antwoordelijkheden werpt een aantal 
ethische vragen op, waaraan ook de 
overheid aandacht zal- moeten besteden. 
Vooropgesteld moet worden dat onder
zoek en wetenschap zich per definitie 
niet laten belemmeren. Over beoorde
ling of dit ten goede komt aan onze sa
menleving en of niet belangrijke waar
denworden aangetast en over meer al-



liDene vraagstukken, zoals gebruik 
NA, recombinantentechnieken, voort
antingstechnieken, omgaan met men-
1lijke embryo's, moet een staatseom
issie advisèren en regering en par
;ment beslissen. 

erantwoorde vrijwillige levensbeëin
iging dient op basis van zorgvuldig ge-
1rmuleerde uitgangspunten snel gere
eld te worden. Het is duidelijk dat nu 
~eds ver buiten de mogelijkheden van 
e wet wordt gehandeld, en dat dit de 
eroepsoefenaars in een moeilijke posi
ie brengt. Het enig overtuigend crite
.~um in een nieuwe wet moet zijn de 
duidelijke wens van de patiënt zelf, ui
teraard naast het criterium van het 
zorgvuldig medisch handelen. Als een 
arts niet kan meewerken aan actieve 
levensbeëindiging, dient hij naar een 
andere arts te verwijzen. 

De eigen verantwoordelijkheid van het 
individu dient ook leidraad te zijn bij de 
verslavingszorg. Maar ook hier dient via 
goede voorlichting te worden bewerk
stelligd dat duidelijk wordt wat het ge
vaar van gebruik van drugs, alcohol, ta
bak en andere genotmiddelen is. 

Ook het overmatig gokken verdient in 
dit verband bijzondere aandacht. 
Verslaving of overmatig gebruik is in de 
eerste plaats een verschijnsel van psy
chische aard. Behandeling vindt dan ook 
plaats vanuit de traditionele instellin
gen van de geestelijke volksgezondheid. 
Te weinig wordt echter beseft dat de in' 
alle categorieën van de bevolking voor
ko'mende verslavingsverschijnselen door 
het betrokken individu veelal niet als 
psychisch worden ervaren. De vraag is 
dan ook gewettigd of een benadering 
vanuit andere disciplines (maatschap
pelijke organisatie, sociale diensten, 
justitie en politie) niet effectiever kan 
zijn. 

2.11. Criminaliteit en vandalisme 

Het gevoel van veiligheid is één van de 
aspecten die bepalend zijn voor de kwa
liteit van de samenleving. En omgekeerd 
kan het gevoel van onveiligheid en het 
zich bedreigd voelen voor een individu zo 
verstrekkend zijn, dat van een normaal 
leven geen sprake meer is. Criminaliteit, 
aantasting van de individuele levens
sfeer en vandalisme, aantasting van de 
leefomgeving, zijn daarmee bepalend, 

JANUARI 1991 

niet alleen voor de kwaliteit van de sa
menleving, maar voor de kwaliteit van 
het leven in zijn totaliteit. Sterker nog: 
voor de bestaansmogelijkheid van het 
individu. 
De individuele vrijheid, die het libera
lisme zo verdedigt, mag nimmer ontaar
den in maatschappelijke normloosheid. 
Daar waar dat wel gebeurt dient de 
overheid op te treden, juist ter bescher
ming van de vrijheid van het individu. 
De samenleving kan zich niet veroor
loven zich te laten ontregelen door 
criminele gedragingen en vandalisme 
van enkelen, met daardoor zo verstrek
kende gevolgen voor velen. 
Voor de effectiviteit van de criminali
teitsbestrijding is niet alleen de pak
kans, maar ook de snelheid van berech
ting cruciaal. 
Veel sterker dan de zwaarte van een 
eventuele straf zal de mate waarin ie
mand het risico loopt gegrepen te wor
den door zijn crimineel gedrag bepalend 
zijn voor de keuze of hij al dan niet dat 
risico wenst te lopen. 
Vindt de uitvoering van de straf snel na 
het plegen van het misdrijf plaats dan 
werkt nog het directe oorzaak en gevolg 
effect wat van invloed kan zijn op toe-

Beschrijvingsbrief 
44ste jaarlijkse algemene vergadering 
(86ste algemene vergadering) 

De openbare jaarlijkse algemene vergadering van de VVD wordt gehouden 
op vrijdag 26 en zaterdag 27 april 1991 in Grand Hotel Krasnapolsky, Dam 
9 te Amsterdam. 
Door de ledenvergaderingen van de afdelingen, de centralevergaderingen 
van de ondercentrales en kamercentrales, de commissies van advies (art. 
60 h.r.) en de bijzondere groepen (art. 78.1 h.r.) kunnen tot en met 4 maart 
1991 amendementen c.q. moties bij de algemeen secretaris worden inge
diend op de voorstellen die in de beschrijvingsbrief zijn opgenomen. Deze 
amendementen en moties worden gepubliceerd in Vrijheid en Democratie 
van april 1991 (zie voor wijze van indiening: N.B.1); ook het financieel 
verslag van de penningmeester wordt in die uitgave van Vrijheid en Demo
cratie opgenomen. 

AGENDA: 

vrijdag_26~april1991, ~4.00 uur 

1. Opening door de voorzitter, 
dr. L. Ginjaar 

2. Voorstellen van afdelingen en 
centrales 

2a. Kamercentrale Den Helder 
(briefnr. 809561) 

Tekst: 
"Vastlegging besluitvorming" 

De centralevergadering van de kamer
centrale Den Helder heeft herhaalde 
malen geconstateerd dat op een lande
lijke algemene vergadering het (in alle 
overige echelons gebruikelijke) agenda
punt vastlegging notulen ontbreekt. Er 
verschijnt wel een summiere besluiten
lijst in een van de eerstvolgende exem
plaren van het blad V&D. De KC Den 
Helder is echter van mening dat zulks in 
verband met een zuivere besluitvorming 
niet geheel voldoende is. Zij acht het 
wenselijk dat er op een eerstvolgende 
algemene vergadering minimaal een 
besluitenlijst voorligt die getoetst wordt 
aan die algemene vergadering, waarna 
pas deze besluitenlijst volledige kracht 
heeft. Het is niet denkbeeldig gebleken 
dat over de gepubliceerde besluitenlijst 
verschil van mening kan zijn als het gaat 
om interpretatie of om volledige inhoud. 
Tevens is het in verband met raadple
ging achteraf op een willekeurig tijdstip 
gewenst dat een dergelijke vastleg
gingsprocedure ontstaat. Om niet te 
treden in de bevoegdheden van het 
hoofdbestuur zou de KC Den Helder het 
dan ook bijzonder op prijs stellen indien 
het hoofdbestuur in de volgende verga
dering met een voorstel ter zake zou wil
len komen. Voor het zover komt lijkt het 
ons zinnig onze mening te toetsen aan 
de mening van de algemene vergadering 
zodat wij dit punt graag op de agenda 
geplaatst hebben voor de 44ste JAV. 

Advies hoofdbestuur: 
Hoewel het hoofdbestuur begrip heeft 
voor de wens van de kamercentrale Den 
Helder om tot nog uitvoeriger verslag
legging te komen, acht het hoofdbestuur 
het voorstel om organisatorische en om 
reglementaire redenen niet haalbaar. 
Sedert 1972 worden geluidsverslagen 
gemaakt van iedere algemene verga-

dering. Deze geluidsverslagen worden 
sedert 1989 om redenen van bezuiniging 
niet meer door professionele medewer
kers máar doÓr Vrijwilligers uitgewerkt. 
De jongste ervaringen van deze moge
lijkheden zijn overigens niet onverdeeld 
gunstig. Alle leden en partij-instellingen 
kunnen deze verslagen, soms honderd 
bladzijden en meer, raadplegen op het 
algemeen secretariaat. Ook is het moge
lijk op aanvraag kopieën van delen van 
de tekst toegezonden te krijgen. In het 
verleden is van die mogelijkheid een 
aantal malen gebruik gemaakt. Een al
gemene behoefte is daarmee nog niet 
geconstateerd. Wel hebben de verslagen 
een grote waarde in het kader van de 
(toekomstige) geschiedschrijving van de 
partij. 
Alle opmerkingen, zienswijzen etc. wor
den op die wijze nauwkeurig vastgelegd. 
Daarnaast publiceert het hoofdbestuur 
een besluitenlijst. Op die lijst kunnen 
leden en partij-instanties ogenblikkelijk 
teruggrijpen. Zo'n lijst is nadrukkelijk 
niet bedoeld als woordelijk verslag. Die 
vorm van verslaglegging is overigens 
achterhaald. Als sprake is van interpre
tatieverschillen dan zal toch eerst de 
uitgewerkte geluidsband moeten wor
den geraadpleegd. Voorts is de periode 
tussen een algemene vergadering en de 
daarop volgende vaak zeer lang. Om dan 
nog zo'n besluitenlijst ter goedkeuring 
voor te leggen aan de algemene verga
dering komt de snelheid in uitvoering 
van besluiten niet ten goede. Overigens 
bieden de huidige statuten en het huis
houdelijk reglement geen aanknoping 
voor een dergelijke oplossing. 
Het hoofdbestuur wijst derhalve het 
voorstel af. 

2b. Mdeling Breda (briefnr. 809565) 

Tekst: 
Namens de afdeling Breda van de VVD 
verzoeken wij u vriendelijk het rapport 
"Ruimte voor Liberalisme" te agenderen 
voor de 44ste jaarlijkse algemene verga
dering van onze partij op 26 en 27 april 
1991 te Amsterdam. 
Het rapport bevat zodanige gedachten 
over de plaatsbepaling van de VVD in de 
komende jaren dat door onze afdeling 
bespreking in brede kring en in het bij
zonder in de algemene ledenvergadering 
op zijn plaats wordt geacht. 

Indien bespreking van genoemd rapport 
op 5 en 6 april a.s. tijdens de algemene 

vergadering, waarin ook de nota van de 
commissie Nord zal worden besproken, 
uwerzijds juister voorkomt, kunnen wij 
uiteraard met bespreking op laatst
genoemde datum ook akkoord gaan. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur neemt het voorstel 
van de afdeling Breda over met dien 
verstande dat deel I van het rapport 
wordt betrokken bij het beleid van het 
hoofdbestuur (zie punt 3a) en deel II 
onder de aandacht wordt gebracht van 
de afdelingen en centrales bij het opstel
len van resoluties t.b.v. de 85ste alge
mene vergadering waarin de nota "On
gebroken lijnen - een liberaal perspec
tief' wordt behandeld. 

2c. Kamercentrale Limburg 
\J;lriefnE:ë.~.9~!5-~7L ___ _ 

Tekst: 
Het algemeen bestuur van de kamer
centrale Limburg in vergadering bijeen 
op 13 november 1990 overwegende dat: 
- de bevoegdheid tot ontzetting uit het 

lidmaatschap van de VVD ingevolge 
het statuut en de reglementen is voor
behouden aan een ledenvergadering 
van een afdeling, danwel aan het 
hoofdbestuur; 

- dat de reglementen in dat geval voor
zien in een beroepsprocedure ingevol
ge artikel33 van het HR.; 

- dat niet is bepaald wat de concrete 
inhoud van de toetsing zal inhouden; 

- dat evenwel uit de intentie van de re
glementen kan worden afgeleid, dat de 
ledenvergadering steeds moet worden 
beschouwd als het hoogste orgaan 
binnen de partij, waaraan de inhoude
lijke afweging in onder andere een 
royementsprocedure is voorbehouden; 

- dat daaruit volgt dat de functie van de 
commissie van Beroep zich dient te 
beperken tot een toetsing van de pro
cedurele aspecten, en derhalve nim
mer de inhoudelijkheid van de be
sluitvorming mag betreffen; 

gelet op het feit dat de commissie van 
Beroep zich in het recente verleden meet 
malen heeft ingelaten met inhoudelijke 
aspecten; overwegende: 

dat de commissie van Beroep daarmee 
in de fundamentele bevoegdheden van 
de ledenvergadering treedt; · 

- dat een dergelijke handelwijze in strijd 
met de geest reglementen moet wor
den geacht en op grond daarvan de 
positie van de commissie van Beroep 
een heroverweging behoeft. 

besluit: 
Het hoofdbestuur te verzoeken om voor 
de eerstvolgende jaarlijkse algemene 
vergadering concrete voorstellen te doen 
tot wijziging van statuten en/of regle
menten waarmee wordt vastgelegd dat 
de commissie van Beroep zich bij de 
toetsing met betrekking tot een ontzet
ting uit het lidmaatschap van de partij 
dient te beperken tot de gevolgde proce
dure en gaat over tot de orde van de dag. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur heeft op 28 november 
1990 de door de kamercentrale Limburg 
aangesneden problematiek voorgelegd 
aan de commissie van Beroep. 

komstig gedrag. 

Het toenemen van het aantal situaties 
waarin het individu niet zelf meer de 
gevolgen van zijn eigen gedragskeuze 
hoeft te dragen, maar deze kan afwen
telen op de samenleving, werkt norm
vervaging in de hand. 
De samenleving dient maatregelen te 
nemen om deze normvervaging te keren. 
De handhaafbaarbeid van, de regels 
moet vergroot worden. Een aanzienlijke 
uitbreiding van de personele bezetting 
van de politiekorpsen zal de pakkans 
moeten verhogen. Tevens moet de snel
heid van de berechting vergroot worden 
door een veel doelmatiger en georgani
seerde rechterlijke macht. Ook zal de 
strafrechtspleging strenger moeten zijn. 

Voorts moet een wettelijke basis voor 
particuliere bewakingsdiensten worden 
ontwikkeld; deze mag niet in de door de 
overheid gecontroleerde politionele be
voegdheden treden, maar ·kan wel een 
functie vervullen bij beveiliging. 
Daarnaast zal uitgesproken aandacht 
moeten worden besteed aan de nazorg 
van het slachtoffer van crimineçl ge
drag. Dit ook opdat het gevoel van on-

Uit deze gedachtenwisseling is gecon
cludeerd dat het hoofdbestuur, met ad
visering door de commissie van Beroep, 
bij de algehele wijziging van statuten en 
huishoudelijk reglement in oktober 1991 
een herziening van de taakstelling van 
de commissie zal meenemen. De materie 
is een complexe en derhalve is het 
hoofdbestuur thans nog niet in de ge- . 
legenbeid ter zake voorstellen aan de 
algemene vergadering voor te leggen. 

2d. Mdeling Enkhuizen 
(briefnr.: 809706) 

Tekst: 
Het (opnieuw) instellen van een com
missie Sport en Recreatie. 

Toelichting: 
~~!-:_f:ll).9. .iil_ <ia.t _de~~_fQIIl_mis§~!'! _ ()Qit;.l]e~ 
stond en inmiddels in een andere is op
gegaan. De afdeling heeft echter uit ge
sprekken met deskundigen op dit terrein 
begrepen, dat het instellen van een der
gelijke commissie, gezien de enorme 
technische problemen waarmee deze 
sector te kampen heeft en de enorme 
sommen geld die erin omgaan, in vak
kringen zeer op prijs zou worden gesteld. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur zal na raadpleging 
van deskundigen beslissen inzake het 
advies bij dit voorstel. 
Het advies zal worden gepubliceerd in 
de aanvulling op de beschrijvingsbrief in 
Vrijheid en Democratie van april 1991. 

3. Bespreking van het beleid van 
het hoofdbestuur 

N.B.1: De hieronder te behandelen be
leidsterreinen dienen als even zo vele 
aandachtspunten voor de algemene ver
gadering maar betekenen geenszins dat 
geen andere beleidsterreinen bij de be
spreking kunnen worden betrokken. 
Het hoofdbestuur zal ter voorbereiding 
van deze bespreking (per onderdeel) een 
schriftelijke verantwoording uitbrengen 
bij de aanvulling op deze beschrijvings
brief in april a.s. 

N.B.2: Het jaarverslag over 1990 kan 
bij de bespreking van het beleid worden 
betrokken. 

3a. Voortgangsrapportage 
Verenigingsplan daarbij te betrek
ken het eerste deel van de nota 
"Ruimte voor liberalisme" 
(bijlage I) 

3b. Beleid Vrijheid en Democratie 
in het kader van de A. W. Abspoel
stichting 

3c. 1. Voortgangsrapportage Jon
gerenbeleid mede in het kader van 
deSWO; 
3c. 2. Werkplan 1991 Jongeren
beleid (bijlage 11) 

3d. Beleid vorming en scholing in 
het kader van de Haya van So
merenstichting 

3e. Beleid public relations en pro-
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veiligheid en bedreiging afneemt. 

EPILOOG 

Deze discussienota beoogt een bijdrage 
te leveren aan de noodzakelijke cultuur
verandering binnen de VVD, als ook aan 
verandering van het beleid. 
Het hoofddoel van deze discussienota is 
het geven van een visie op het functio
neren van de partij. De VVD moet open 
zijn, discussie toelaten en zelfs stimu
leren en niet bang zijn voor zakelijke 
meningsverschillen. Ook moet de VVD 
niet bang zijn om standpunten in te ne
men, die tegen het belang van bepaalde 
groeperingen ingaat. Het uitdragen van 
een consequente liberale visie op de 
maatschappij, een visie die in alle open
heid tot stand is gekomen, zal uiteinde
lijk de kiezers meer aanspreken dan 
enge belangenbehartiging. Een partij 
die op deze open wijze zijn visie uit
draagt zal liberalen binnen de partij, 
maar ook daarbuiten, weten te inspire
ren. 
Een partij die intem ruimte geeft aan 
liberalisme, zal ook daarbuiten ruimte 
voor liberalisme weten te verwerven. En 
daar gaat het ons om. • 
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3f. Beleid inzake contacten VVD 
met overige liberale partijen en 
geestverwanten i.h.b. in Midden- en 
Oost-Europa mede in het kader van 
de D. W. Dettmeijerstichting 

3g. Verslag van de commissie van 
drie leden 
ter voorlichting van de algemene verga
dering bij de behandeling van de reke
ning en verantwoording van de pen
ningmeester over het jaar 1990. De 
commissie bestaat- in alfabetische vol
gorde- uit: 
mevr. drs. M. Brouwer-van Wijk te 
Sneek, W. Donker te Lelystad en drs. 
Th. A. J. Meys te Amsterdam. 
plaatsvervangende leden: ir. J. Boevete 
Zuid-~eijerland,~ mevr.~ W._ J.)\1;._B;reg: 
man-Kaaks te Roden en mevr. M. H. G. 
C. Kleyn-v.d. Wulp te 's-Gravenhage. 

3h. Rekening en verantwoording 
en jaarverslag van de penning
meester over 1990 ingevolge art. 18.3 
statuten 

4. Benoeming van een commissie 
van drie leden 
ter voorlichting van de algemene verga
dering bij de behandeling van de reke
ning en verantwoording van de pen
ningmeester over hetjaar 1991 (art. 30.2 
statuten). 
Voorgesteld worden - in alfabetische 
volgorde - de volgende leden: 
W. Donker te Lelystad (herbenoeming), 
drs. Th. A. J. Meijs te Amsterdam (her
benoeming) en ir. J. Boeve te Zuid
Beijerland (benoeming). 
plaatsvervangende leden: mevr. W. J. 
M. Bregman-Kaaks te Roden (herbe
noeming), mevr. M. H. G. C. Kleijn-v.d. 
Wulp te 's-Gravenhage (herbenoeming) 
en ing. P. H. Tirion te Oosterbeek. 

Namen van overige kandidaten kunnen 
tot en met 4 maart 1991 ter kennis van 
de algemeen secretaris worden ge
bracht, mits deze kandidaat zijn gesteld 
door de ledenvergadering van de afde
ling. 

5. Voorstel hoofdbestuur inzake 
hoogte van de contributie '92 en 
verdeling van de contributiegelden 

Tekst: 
Het hoofdbestuur stelt voor zowel de 
hoogte als de verdeling van de contribu
tie ongewijzigd te laten. 

Toelichting: 
Het hoofdbestuur ziet thans geen reden 
om wijzigingen in de huidige financiële 
procedure aan te brengen. 

vrijdag 26 apri/1991, 19.30 uur 

6. Redevoeringen van voorzitters: 
a) mr. drs. F. Bolkestein, voorzitter 

VVD-Tweede-Kamerfractie; 
b) dr. L. Ginjaar, partijvoorzitter; 
c) begroeting van de gasten; 
d) drs. G. M. de Vries, vertegenwoor

diger van de VVD-leden in het Eu
ropese Parlement; 



e) M. Rutte, voorzitter van de JOVD. 

7. Verkiezing leden van het hoofd
bestuur genoemd in art. 23.6 statu
ten 

7a. Vaststelling door de algemene 
vergadering van het aantal leden 
van het hoofdbestuur ingevolge art. 
23.3 statuten 

Tekst: 
Het hoofdbestuur stelt voor het door de 
42ste JAV bepaalde aantal (13) on
gewijzigd te laten. 

Toelichting: 
Het huidige hoofdbestuur acht het 
evenals in 1990 noodzakelijk om i.v.m. 
het grote aantal taken en de toegenomen 
werkdruk (door o.a. vermindering van 
het aantal professionele medewerkers) 
gebruik te blijven maken van het maxi
maal toegestane aantal leden voor het 
hoofdbestuur zodat een evenwichtige 
spreiding van taken wordt gerealiseerd. 

7b. Periodieke verkiezing leden 
van het hoofdbestuur 

Kandidaat zijn gesteld in de voorge
schreven periode 15 september-15 de
cember voor: 
vier secretarissen voor de organisatie 
(conform art. 41.3 hr. in alfabetische 
volgorde): 
mevr. J. C. van Dijk-Sturm te Middel
burg (bij herverkiezing door het hoofd
bestuur); 
drs. J. Gmelich Meijling te Den Helder 
(bij herverkiezing door het hoofdbe
stuur); 
drs. F. G. J. Steenmeijer te Oosterwolde 
(bij herverkiezing door het hoofdbe
stuur); 
drs. P. A. van Vugt te Kaatsheuvel (bij 
verkiezing door het hoofdbestuur). 
(Voor de levensbeschrijvingen wordt 
verwezen naar bijlage lil). 

Toelichting: 
In verband met het feit dat de ledenver
gaderingen van de afdelingen geen ge
bruik hebben gemaakt van de statutaire 
mogelijkheid om overige kandidaten te 
stellen zullen de door het hoofdbestuur 
gestelde kandidaten conform art. 73 hr. 
juncto art. 75.1 hr. (Vademecum voor de 
bestuurders van de VVD blz. 124 en 125) 
door de voorzitter benoemd verklaard 
worden. 

De taakverdeling van die van de secre
tarissen voor de organisatie wordt de
finitief vastgesteld door het hoofdbe
stuur op de eerste vergadering na de 
44ste JAV. Uitgaande van de door het 
hoofdbestuur gestelde kandidaten ligt 
het wel in het voornemen dat: 
mevrouw Van Dijk belast zal blijven met 
het beleid t.a.v. de voortgang van de 
herziening van statuten en reglemen
ten; 
de heer Gmelich Meijling het beleid 
t.a.v. problemen in afdelingen en cen
trales gestalte blijft geven; 
de heer Steenmeijer belast blijft met de 
vorming en scholing binnen de partij en 
de heer Van Vugt, naast activiteiten in 
het kader van de werkzaamheden van 
de partijcommissies, zich in het bijzon
der zal belasten met nog nader door het 
hoofdbestuur vast te stellen taken. 

8. Mscheid van de hoofdbestuurs
leden die zijn afgetreden en welkom 
aan en installatie van de nieuwe le
den van het hoofdbestuur 

zaterdag 27 april1991, 10.00 uur 

9. Eventueel voortzetting behan
deling van de agendapunten 3, 4 en 
5 

10. Vaststelling reglementen EP en 
EK (voor de teksten van deze reglemen
ten wordt verwezen naar de concepten 
als opgenomen in bijlage IV) 

Toelichting: 
De beide concepten zijn tot stand geko
men op basis van de sedert het uitkomen 
van het rapport van de Reglementen 
Evaluatie Commissie gevoerde discus
sies en tot stand gekomen besluiten in 
de partij waarbij de strekking van het 
door de 84ste algemene vergadering van 
8 september 1990 aanvaarde reglement 
TK bepalend is (zie het Vademecum voor 
de bestuurders van de VVD, blz. 196 
e.v.). Het hoofdbestuur acht het vast
houden aan die strekking van funda
mentele betekenis. 

11. Bespreking van het beleid van 
de Kamerfracties en van de VVD-

leden in het Europees Parlement 

zaterdag 27 april1991, 14.00 uur 

12. Voortzetting van de bespreking 
van het beleid onder 11 genoemd 

13. Redevoering door de voorzitter 
van de VVD-Eerste-Kamerfractie, 
ir. D. Luteijn 

14. Rondvraag 

15. Sluiting door de voorzitter 

Namens het hoofdbestuur van de VVD: 
de algemeen secretaris, 
W. J. A. van den Berg. 

N.B.1: 
Het hoofdbestuur heeft in 1983 besloten 
dat ten behoeve van de indiening van 
amendementen en moties voor een alge
mene vergadering uitsluitend gebruik 
mag worden· gemaakt van formulieren 
gebaseerd op een model-formulier dat 
door het algemeen secretariaat is ver
zonden aan de secretarissen van afde
lingen, centrales, bijzondere . groepen 
(art. 78.1 h.r.) en commissies (art. 60 
h.r.). In verband met de veelheid van 
onderwerpen is het· om administratieve 
redenen noodzakelijk dat een stringente 
procedure wordt gevolgd. Zo is de wijze 
van amendering van de voorstellen, zo
als aangegeven in deze beschrijvings
brief, neergelegd in een handleiding die 
eveneens is toegezonden aan de secre
tarissen van de hierboven genoemde or
ganen van de partij. Het zal o.a. uitge
sloten zijn om op de toelichtingen te 
amenderen. 

N.B.2: 
Het Jaarverslag van het hoofdbestuur 
wordt conform het besluit van de 41ste 
jaarlijkse algemene vergadering ter 
kennisneming toegezonden aan de be
sturen van afdelingen en centrales, t.b.v. 
de afgevaardigden naar de algemene 
vergadering die de bevoegdheid hebben 
om bij "Beleid hoofdbestuur" het verslag 
geheel of ten dele aan de orde te stellen. 

N.B.3: 
De aandacht van de afdelingen wordt 
gevestigd op art. 20 van de statuten en 
op art. 49.1 t/m 49.4 van het huishoude
lijk reglement van de partij die als volgt 
luiden: 

20.1. Het stemrecht in de algemene 
vergadering wordt uitgeoefend door af
gevaardigden van de afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van een 
afdeling per één januari onderscheiden
lijk een juli van het lopende jaar wordt 
een stem uitgebracht; daarbij wordt het 
aantal leden van elke afdeling naar bo
ven afgerond tot vijftig of een veelvoud 
daarvan. 

20.3. Voor afdelingen, die na éénjanua
ri onderscheidenlijk één juli van het 
lopende jaar zijn opgericht of waarvan 
de grenzen na die data zijn gewijzigd, 
wordt het aantal stemmen op de in arti
kel 20.2 bepaalde wijze vastgesteld op 
grondslag van het aantal leden dat een 
week voor de dag van de vergadering tót 
de afdeling behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de 
bepaling van het ledental van een afde
ling als bedoeld in artikel 20.2 en 20.3 
buiten beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afde
ling worden benoemd door de ledenver
gadering van die afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de 
algemene vergadering zonder last, naar 
vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardig
den als bedoeld in artikel 20.5 van de 
statuten, benoemt de ledenvergadering 
een of meer plaatsvervangers, al dan 
niet per afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering meer 
dan een afgevaardigde benoemt, kan zij 
tevens vaststellen hoeveel stemmen ie
dere afgevaardigde met inachtneming 
van het in artikel 20 van de statuten 
bepaalde aantal stemmen ter algemene 
vergadering zal uitbrengen; toezicht op 
de naleving van zodanig besluit berust 
bij de afgevaardigden van de afdeling 
zelf. 

49.3. Mgevaardigden kunnen hun ver
tegenwoordiging overdragen aan andere 
afgevaardigden van dezelfde of van een 
andere afdeling. 
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49.4. De voorzitter kan van iedere afge
vaardigde verlangen dat deze zijn be
voegdheid aantoont, bij gebreke waar
van de betrokken afgevaardigde geen 
stemmen meer mag uitbrengen. 

N.B.4: 
Het is noodzakelijk dat de sprekers zich 
tijdig voor het betreffende agendapunt 
aan de orde komt, hebben aangemeld bij 
de algemeen secretaris, opdat een even
redige verdeling van de beschikbare 
spreektijd kan worden vastgesteld. 

N.B.5: 
Mgevaardigden dienen zich bij de aan
vang van de vergadering te laten regi
streren, waarna stemkaarten en stem
boekjes worden uitgereikt. Met klem 
wordt er op aangedrongen dat de afge
vaardigden (conform art. 49.4 hr.) hun 
bevoegdheid, tot het uitbrengen van 
stemmen, kunnen aantonen en voorts 
conform het reglement handelen als het 
gaat om het machtigen van andere afge-
vaardigden. • 

Ondervolgende modellen kunnen gelet 
op de artikelen 49.3 en 49.4 hr. worden 
gebruikt. 

MODEL I 

de discussie over de hoofdlijnen van de 
commissie-N ord. 

Wij zullen onze bijdrage breed binnen de 
VVD verspreiden. 

"Ruimte voor Liberalisme" is niet alleen 
een hartekreet. Het is meer! Het is een 
"injectie" die zowel de partij intem, ~Is 
het beleid een nieuwe impuls wil geven. 

Nicoline van den Broek, Geldermalsen; 
Walter van Dam, Rotterdam; Paul La
bohm, Voorburg; Theo Monkhorst, Den 
Haag; Ruud Sandberg, Breda; Roel 
Schrotenboer, Assen; Marco Swart, En
schede; Sammy van Tuyll van Seroos
kerken, Haarlem. 

HOOFDSTUK I 
Cultuur en organisatie 

l.I. Naar een nieuwe· partijcultuur 

Het Nederlandse liberalisme is ge
grondvest op vijf beginselen: vrijheid, 
veràntwoordelijkheid, verdraagzaam
heid, gelijkwaardigheid en sociale 
rechtvaardigheid. Deze beginselen · be
horen uitgangspunt te zijn voor het he-

Ondergetekende voorzitter/secretaris*van de afdeling: 

verklaart hierbij (conform art. 49.4 hr.) dat door de ledenvergadering van zijn 
afdeling de volgende afgevaardigde(n) naar de 44ste JAV werd(en) benoemd: 

* doorhalen wat niet van toepassing is 

1991. 

Ondertekening: 

MODELil 
Ondergetekende, afgevaardigde van de afdeling: 

draagt hierbij (conform art. 49.3 hr.) over aan 

afgevaardigde van de afdeling: .................................................................. " ...... . 

t.b.v. het uitbrengen van stemmen op de 44ste JAV. 

BIJLAGE I 

Ruimte voor Liberalisme 
Een bijdrage aan een cultuurveran
dering binnen de VVD 

Aanleiding 

Als leden van de VVD hebben wij de 
afgelopen maanden de koppen bij elkaar 
gestoken. Wij willen de discussie binnen 
de partij bevorderen en daarmee een po
sitieve bijdrage leveren aan de plaats
bepaling van de VVD in de komende ja
ren. En dat niet alleen door een visie te 
geven over hoofdpunten van VVD-be
leid, maar juist ook door de cultuur bin
nen de VVD nadrukkelijk aan de orde te 
stellen. 

Gezamenlijk hebben wij een nieuwe be
nadering opgesteld, die 

I. een bijdrage willeveren aan een ver
andering van de cultuur binnen de 
VVD, 

II. een bijdrage wil leveren aan de dis
cussie over de hoofdpunten van be
leid zoals die aan de hand van de 
nota van de commissie-Nord op de 
algemene vergadering in april '91 zal 
worden gevoerd. 

Wij bieden Hoofdstuk I aan het hoofdbe
stuur aan met het verzoek het te agen
deren voor de algemene vergadering in 
april 1991, opdat de leden zich er over 
kunnen uitspreken. 

In Hoofdstuk II is een aantal gedachten 
ontwikkeld over het beleid dat in de ko
mende jaren gevoerd zal moeten worden. 
Zij kunnen zelfstandig bezien worden, 
maar ook als bijdrage ten behoeve van 
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Ondertekening: 

leid in onze partijprogramma's, omdat 
wij het liberalisme als ons gedachten
goed aanvaarden. 
Deze beginselen behoren evenzeer een · 
leidraad te vormen voor het handelen 
van iedere politicus die onze partij ver
tegenwoordigt. Ze behoren ook richt
snoer te zijn voor de wijze waarop wij 
onze partij opbouwen, laten functio
neren en de manier waarop we omgaan 
met elkaar kortom, voor de cultuur van 
de partij. 

Het dilemma 

Maar dan ontstaat een dilemma. Par
tijvorming komt neer op het streven 
naar een gezamenlijke machtspositie. 
Liberalisme houdt een streven naar in
dividuele vrijheid in. Dit gezamenlijke 
machtsstreven lijkt wezensvreemd aan 
het persoonlijke vrijheidsstreven. Wie 
die vrijheid zoekt, laat zich niet zo ge
makkelijk organiseren; collectieve ver
antwoordelijkheid laat zich niet zomaar 
vertalen in eigen verantwoordelijkheid; 
individuele vrijheid verwatert zo al snel 
tot vrijblijvendheid; persoonlijke am
bities gaan meer betekenen dan het li
beralisme als beweging of als partij. 
"Liberale partijvorming" lijkt haast in 
tegenspraak met zichzelf. Met dit di
lemma worstelen vele liberalen, bewust 
of misschien wel onbewust. 

De oplossing 

Het dilemma kan worden opgelost als 
we bedenken dat alleen de bundeling 
van liberale krachten in de vorm van 
een liberale partij, kan leiden tot het 
doeltreffend uitdragen van het liberale 
gedachtengoed. 
Dit kan zich dan manifesteren in een 
partij die vertrouwen heeft in de indi-
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viduele kwaliteiten van mensen. Die op 
grond daarvan ruimte geeft aan crea
tiviteit en inspiratie. Die verdraag
zaamheid en tolerantie weet te vertalen 
in solidariteit. Die niet bang is voor 
openheid. En die weet dat mensen niet 
gelijk zijn, maar wel gelijkwaardig. Een 
partij dus die uiteenlopende denkbeel
den. waardeert en die mensen, hoe ver
schillend ook, op gelijke waarde weet te 
schatten. 

Het kan niet anders: dat moet een sterke 
partij zijn! Voor een liberale partij zijn 
deze kwaliteiten onmisbaar: alleen 
daardoor blijft ze geloofwaardig en kan 
ze de concurrentie aan met andere par
tijen die door hun ideologische uit
gangspunten een strengere discipline en 
hechtere organisatie kennen. 
Alleen daardoor kan ze voorkomen dat 
meningsverschillen verworden tot per
soonlijke tegenstellingen en contrapro
ductief worden. Binnen een liberale 
partij moet dus per definitie een heel 
gevoelige balans in evenwicht worden 
gehouden. De vrijheid waar ieder lid te
recht naar streeft kan alleen bestaan 
binnen een besef van onderlinge ver
bondenheid. 

Onze opdracht 

Vele mensen in ons land die zich liberaal 
voelen hopen en verwachten dat de VVD 
in de jaren negentig een herkenbare rol 
zal vervullen. Wij zijn ervan overtuigd 
dat de VVD hun blijvend vertrouwen 
kan winnen. Maar hoe onmisbaar de 
mooie, ware woorden in programma's en 
nota's over hoofdpunten van beleid als
mede een aansprekende presentatie 
daarvan ook zullen zijn, doorslaggevend 
blijft het werkelijk liberale gehalte dat 
de VVD naar binnen manifesteert en 
naar buiten presenteert. 

Vrije discussie 

Daarvoor zullen we ons moeten inspan
nen. Liberalen uit alle geledingen van 
de partij moeten er vertrouwen in heb
ben dat het zinvol is om met elkaar te 
discussiëren over de problemen van onze 
samenleving en de politieke koers van 
de VVD. 
We moeten verschillende meningen res
pecteren, zodat een open discussie ont
staat die ook liberalen buiten de VVD 
kan boeien. Dat er daarbij sprake kan 
zijn van vleugelvorming binnen de partij 
is niet iets om bang voor te zijn. Het is 
eerder vanzelfsprekend. Elke grote le
venskrachtige politieke groepering kent 
haar vleugels. En juist de liberale tradi
tie kan als geen andere omgaan met het 
gegeven dat geestverwanten verschil
lend over zaken kunnen denken. Vrije 
uitwisseling van meningen schept de 
beste voedingsbodem voor een succesvol 
beleid! Een dergelijke discussie legt aan 
de VVD en haar politieke vertegenwoor
digers ook de verplichting op om in 
woord en daad recht te doen aan de uit
komsten daarvan. 

Verbondenheid gestalte geven 

Het betekent ook dat VVD leden elkaar 
onderling steunen, en dat er gebruik 
wordt gemaakt van de kennis die op al
lerlei plaatsen in de partij aanwezig is. 

Het ontwikkelen van een goed functio
nerend netwerk heeft bij andere grote 
politieke partijen onmiskenbaar zijn nut 
bewezen. 
Die onderlinge steun behoort niet af
hankelijk te zijn van het al of niet bekle
den van politieke of bestuurlijke func
ties. 
Het gaat om een breder solidariteitsge
voel. Ook partijgenoten die om welke 
reden dan ook hun politieke of bestuur
lijke functie beëindigen, moeten kunnen 
vertrouwen op aandacht vanuit de par
tij, die verder gaat dan een formeel op
vangsysteem. 
Langs die weg ontstaat een brede basis 
die de VVD nodig heeft voor nieuwe suc
cessen en blijvende groei. Een hechtere 
en meer professionele organisatie om die 
solide basis te scheppen is naar onze 
mening goed te verenigen met de libera
le beginselen. 

Vernieuwing 

Binnen de VVD is een nieuwe cultuur 
nodig, met meer vertrouwen, openheid 
en discussie, gekoppeld aan solidariteit 
met beweging en partij, zodat liberale 
inspiratie en creativiteit weer de ruimte 
krijgen. 
Die cultuur zal ook inspirerende mensen 
voortbrengen die een partij zowel be
stuurlijk als politiek nodig heeft om haar 



.eeën uit te dragen en haar het ge
enste liberale gehalte te geven. 
et is onze stellige overtuiging dat al
en op .deze wijze de vernieuwing zal 
.aatsvinden waar wij in onze liberale 
likspartij - en in de Nederlandse sa
,enleving - zo'n behoefte aan hebben. 
Lleen op deze wijze wordt ruimte ge
lven aan liberalisme. 

2. Een open organisatie 

penheid, discussie, visie, solidariteit. 
1it zijn kwaliteiten waar een inspire
~nde liberale partij aan zal moeten vol
ben. 
lpenheid en discussie zijn voor een deel 
kn kwestie van mentaliteit. Maar niet 
lileen dat: ook de organisatie van de 
partij moet op openheid en discussie ge
richt zijn. 

Een open discussie zou als volgt rond 
themacongres en algemene vergadering 
georganiseerd kunnen worden: 
Er wordt een discussiestuk opgesteld. 
Dit bestaat in de eerste plaats uit een 
bijdrage van de desbetreffende par
tijcommissie. Daarnaast worden an
deren uitgenodigd om een bijdrage te 
schrijven. Spontane bijdragen van 
geïnteresseerden dienen à priori niet 
uitgesloten te worden. 
Het aldus samengestelde discussiestuk 
wordt als congresstuk gezonden aan 
eenieder die zich voor het themacongres 
inschrijft. Yan belang is dat het bondig 
en begrijpelijk is geformuleerd. 

Het themacongres staat- evenals nu het 
geval is - open voor alle partijleden en 
bestaat uit twee delen. In het eerste deel 
worden degenen die een bijdrage aan het 
discussiestuk hebben geschreven in de 
gelegenheid gesteld met elkaar en met 
de zaal te discussiëren. In het tweede 
deel wordt de bijdrage van de partijcom
missie besproken en kunnen er amen
dementen op worden ingediend. Alle 
aanwezige partijleden hebben stem
recht. 
Vervolgens wordt de geamendeerde bij
drage van de partijcommissie, tezamen 
met een samenvatting van de discussie, 
ter bespreking naar de afdelingen ge
zonden, opdat zij hun standpunt vast
stellen voor de uiteindelijke bespreking 
in een algemene vergadering. Uit de be
spreking in de algemene vergadering 
resulteert een nota van conclusie, die het 
partijstandpunt over het onderwerp van 
discussie weergeeft. 
Er zouden 2 à 3 aldus opgezette thema
congressen per jaar georganiseerd kun
nen worden, zodanig dat in de loop van 
vier jaar alle beleidsvelden aan bod ko
men. 
Een discussie die langs deze lijnen geor
ganiseerd is, waarborgt dat de discussie 
op een themacongres niet vrijblijvend is. 
Tevens zal zij er toe leiden dat de rol van 
de partijcommissies voor de leden meer 
inhoud krijgt. Zij vraagt om een actieve 
rol van de partijcommissies. 
Partijcommissies zullen een tweeledige 
functie verkrijgen. Niet alleen het ad
viseren van het hoofdbestuur en van de 
Kamerfractie, maar ook het bevorderen 
van het denken in de partij. 

Er zullen dan ook twee soorten nota's 
door partijcommissies opgesteld moeten 
worden: nota's op verzoek van bestuur 
en fractie en bijdragen aan discussie
nota's ten behoeve van themacongres
sen. De nota's moeten bij voorkeur 
openbaar zijn. Afdelingen moeten de 
mogelijkheid hebben deze nota's ter dis
cussie te stellen. 

Wanneer de organisatiezodanig is dat 
discussie in openheid gevoerd kan wor
den, zal dat ook in de cultuur tot uit
drukking komen. Openheid en discussie 
zijn een goede voedingsbodem voor het 
ontwikkelen van visie. 
Een visie is essentieel voor het succes 
van een politieke partij. 

1.3. Mensen met talent 

Daarnaast hangt het succes van een po
litieke partij af van de personen die het 
beleid uitd:r;agen, dus van de kwaliteit 
van personen op: alle niveaus, zowel be
stuurlijk als politiek. Het is van belang 
om de kwaliteit van zittende functio
narissen te verbeteren en de kwaliteit 
van potentieel talent te bevorderen. 
Bovendien moet talent kansen worden 
geboden om ervaring op te doen en door 
te stromen. Enkele suggesties: 
Talent dat beschikbaar is voor de partij 
mag niet verloren gaan. Het is van be
lang om het actief op te sporen: talent
scouting. In dit verband zij gewezen op 
het verschil tussen talent en deskundig-

heid. Deskundig is iemand met speci
fieke kennis. Iemand met talent beschikt 
over capaciteiten, die als ze verder - met 
steun van de partij - worden ontwikkeld, 
van grote waarde voor de VVD kunnen 
zijn. Het gaat daarbij niet alleen om 
kennis, maar vooral ook om vaardig
heden. Talent en deskundigheid behoe
ven uiteraard elkaar niet uit te sluiten. 
Zowel in het hoofdbestuur, als ook in de 
KC- en afdelingsbesturen moet iemand 
met talentscouting belast worden. 

De volgende fase is het opgespoorde ta
lent gericht te trainen en te scholen. Ge
lukkig beschikken wij in de VVD over 
een uitstekend scholingsprogramma. 
Bovendien zijn in het Verenigingsplan 
reeds goede instrumenten ontwikkeld 
voor de verbetering van scholing en 
training. 
Vervolgens is het van belang de loop
baan van de talentvolle personen te be
geleiden. Dit impliceert echter niet dat 
de betrokkene äan de hand van personen 
die met talentscouting en scholing belast 
zijn in bepaalde functies "getild" wor
den. Zij' zullen zelf in staat moeten zijn 
om bestuurlijke of politieke functies te 
veroveren. 
Belangrijk is voorts voldoende doorstro
ming. Kwaliteit van de betrokken per
sonen moet de doorslag geven bij benoe
ming in bestuurlijke of politieke func
ties. 
Het hoofdbestuur zal voor behoorlijke 
werving- en selectieprocedures voor po
litieke functies op alle niveaus moeten 
zorgdragen. Een bestuur dat nieuwe be
stuurders aanzoekt zal daarbij in een 
brede kring om zich heen moeten kijken. 
Een open sollicitatieprocedure is daarbij 
gewenst. 

Van belang is ook dat activiteiten op 
professionele wijze worden aangepakt. 
Een professionele aanpak toont immers 
aan kiezers en leden dat zij serieus wor
den genomen. Dit is met name van be
lang voor media en propaganda, leden
werving, vorming en scholing. De 
vrijwilligers moeten daarbij getraind 
worden door vakmensen en, op strategi
sche punten, zelfs door beroepskrachten. 

Stellingen 

1. Openheid en discussie zijn essentiële 
voorwaarden voor het goed functio
neren van een liberale partij. 

2. Een open en oprechte discussie kan 
ook liberalen buiten de partij boeien. 
Daaruit zullen tevens inspirerende 
bestuurlijke en politieke persoonlijk
heden naar voren komen, die de partij 
nodig heeft om haar ideeën uit te 
dragen en haar een gezicht te geven. 

3. Het is noodzakelijk om de organisatie 
te richten op de mogelijkheid een 
open discussie te voeren. 

4. De in dit hoofdstuk geschetste proce
dure vormt een goede opzet voor een 
open discussievoering. 

5. Er moet een systeem van talentscou
ting worden ontwikkeld. 

6. Loopbaanbegeleiding van bestuurlij
ke en politieke functionarissen moet 
meer aandacht krijgen. Daarbij moet 
doorstroming van functionarissen 
worden bevorderd, waarbij kwaliteit 
het enige criterium is. 

7. Professionalisering van de propa
ganda, ledenwerving, vorming en 
scholing moet worden nagestreefd. 
Daarvoor moeten (externe) vakmen
sen en beroepskrachten worden aan
getrokken. 

BIJLAGE 11 

WERKPLAN 1991 
JONGERENBELEID 

I. Inleiding 

Het Jongerenbeleid van de VVD is een 
twee-sporenbeleid, enerzijds uitgevoerd 
in samenwerking met de JOVD op daar
toe overeengekomen terreinen, ander
zijds binnen de VVD. 
Doel blijft liberale jongeren te betrekken 
bij de politiek, hen opvang en een pro
gramma van aktiviteiten te bieden, zo
dat zij zich thuis voelen in de VVD en 
zich als volwaardig lid betrokken weten 
zowel bij het politieke als het organisa
torische partij-gebeuren. 
Het Jongerenbeleid van de VVD is een 
emancipatie- en integratiebeleid. 
Vormings- en scholingsactiviteiten krij
gen een sterk accent en vormen als zo-
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danig aanzet tot emancipatie binnen de 
partij. 

Naast het volgen van specifiek voor jon
geren georganiseerde cursussen, ver
dient deelname aan cursussen van de 
Haya van Somerenstichting met een ge
mengde leeftijdsopbouw uit oogpunt van 
integratie de voorkeur. Mogelijkheden 
tot deelname van jongeren aan dergelij
ke cursussen worden bij de Haya van 
Somerenstichting in het oog gehouden. 
In het kader van het Jongerenbeleid is 
een beperkte tegemoetkoming voor een 
aantal cursussen mogelijk. 

II. Vorming en Scholing 

1. Topkadertraining 
In het vom:jaar 1991 zal voor de vijfde 
maal een topkadertraining (TKT) wor
den georganiseerd voor jongeren tot 30 
jaar. 
Naast kennisoverdracht welke bij een 
dergelijke training plaats vindt, wordt 
ook de verbroedering gediend tussen 
VVD- en JOVD-jongeren. Het blijkt een 
uitstekende gelegenheid elkaar te leren 
kennen en begrip te krijgen voor elkaars 
standpunten. 
Een kleine werkgroep van 6 leden uit 
zowel VVD (3) als JOVD (3) bereidt deze 
TKT voor. Het thema zal in onderling 
overleg worden bepaald. Cursisten wor
den naar evenredigheid geput uit JOVD 
en VVD. 
Planning: april 1991. 

2. Regionale kadertrainingen 
Het afgelopen jaar is in diverse kamer
centrales een aantal experimentele re
gionale kadertrainingen van start ge
gaan. Naar verdere uitbreiding wordt 
gestreefd. De organisatie van de trai
ningen ligt in handen van de ka:rp.ercen
trales. De rol van "De Gracht" is beperkt 
tot een stimulerende en ondersteunen
de. Per kamercentrale is een tegemoet
koming in de organisatiekosten be
schikbaar. 
Er wordt gewerkt naar analogie van de 
topkadertraining. Doelstelling is even
eens naast kennisoverdracht het bevor
deren van contacten tussen jongeren 
binnen de regio. 
Verwacht wordt dat mede hierdoor 
deelname aan eigen cursussen van 
JOVD en VVD wederzijds wordt bevor
derd. 

III. Opvang jongeren 

De werkelijke integratie van jongeren 
begint op afdelingsniveau. Daar kan 
menjonge leden opvangen en stimuleren 
tot deelname aan cursussen en activi
teiten. 
Vanuit het hoofdbestuur kan voor de op
vang en integratie van jongeren slechts 
een kader worden geschapen. 
Op een aantal mogelijkheden voor op
vang willen wij uw aandacht vestigen: 
a) met alle jongeren die zich aanmelden 
wordt contact opgenomen, telefonisch of 
door middel van een (aangekondigd) be
zoek. Doel: 
- kennis maken 
- zijn er vragen/wensen 
- stimuleren tot deelname aan activi-

teiten op niet al te lange termijn. 
b) Introductiebijeenkomsten voor alle 
nieuwe leden van een afdeling of een 
combinatie van afdelingen (eventueel te 
organiseren i.s.m. de JOVD). Doel: 
- vooral van sociale aard kennismaken 

met elkaar, bestuurderen, gemeen
teraadsleden, e.d. 

- informatieoverdracht over VVD, or
ganisatie en activiteiten. 
Aangeraden wordt deze bijeenkomst 
te evalueren. 

c) Direct betrekken van jongeren bij or
ganisatorische werkzaamheden èn 
werkzaamheden op politiek niveau. 
N.B.: Deze benaderingswijze geldt van
zelfsprekend niet alleen voor nieuwe 
jonge leden, maar voor alle (nieuwe) le
den, immers persoonlijke aandacht, 
voorlichting, betrokken worden bij ac
tiviteiten zal een ieder binden. 

IY. Jongerenfolder 

Ter ondersteuning van werving van jon
geren binnen de VVD dient er een nieu
we folder gemaakt te worden. Dit zal 
een folder worden in duidelijke taal, die 
algehele informatie zal geven specifiek 
bestemd voor jongeren binnen de VVD. 

V. Informatie-uitwisseling 

Ter verbreding van kennis en contacten 
van jongeren is de informatie-uitwis
seling met de JOVD van belang; dit be
treft informatie over: 
- cursussen 

(politieke) bijeenkomsten 
- deelname in (politieke) commissies 
- planning van activiteiten van ge-

meenschappelijk belang. 
De informatie-uitwisseling blijkt op ka
mercentrale niveau redelijk tot goed te 
functioneren. Het verbreiden van de in
formatie onder de jonge leden is onvol
doende. 
Deelname van VVD-jongeren aan door 
de JOVD georganiseerde activiteiten is 
gering. 
Goede vormings- e!l scholingsmogelijk
heden voor een jongeren-vriendelijke 
prijs blijven onbenut. 

V. LCJ-vergaderingen 

Voor de LCJ-vergaderingen zijn de data 
in principe bepaald, te weten maandag 
25 februari, 3 juni, 28 oktober 1991. Tij
dens deze laatste vergadering wordt het 
werkplan 1992 jongerenbeleid VVD be
handeld en vastgesteld. 
Een consistent en kwalitatief goed Jon
gerenbeleid is gediend bij signalen uit en 
het meedenken van alle kamercentrales. 
Frequente aanwezigheid van alle ka
mercentralefunctionarissen met Jon
gerenbeleid in portefeuille bij de LCJ
vergaderingen is dan ook voorwaarde 
voor een dergelijk beleid. 
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Levensbeschrijvingen kandidaten 
hoofdbestuur (in alfabetische volg
orde): 
mevr. J. C. van Dijk-Sturm te Middel
burg. 
5 oktober 1938. HBS-B; bewegingsthe
rapie Cesar (1958); vele bedrijfsgerichte 
seminars en andersoortige kader cur
sussen. Werk: 11 jaar eigen praktijk be
wegingstherapie; voornamelijk zware 
gevallen zoals psychosomatische, spas
tische en poliopatiënten; 1958-1960 
hoofd afd. revalidatie-inrichting; 1969-
1970 free-lance pr-medewerker; 1970-
1974 eigen bureau voor organisatie en 
pr. Vooral consumentgerichte PR-acties, 
organisatie rondom beurzen, mode
shows, etc'. Branches: sigaren, tapijtin
dustrie, tapijtgarens, confectiegarens, 
melkprodukten. Werkgebied: West-Eu
ropa en Engeland; 1974-1978 directie
assistente voor een tapijtfabriek, spe
ciaal belast met organisatie en pr.; 1978-
1982 directeur van een kunsthandel. 
Moderne en oude kunst; 1982-1983 be
leidsmedewerkster bij een politieke 
vrouwen organisatie, belast met be
stuurlijke reorganisatie; 1983-1989 
persoonlijk medewerkster van een lid 
der Tweede Kamer der Staten-Generaal; 
1983-heden lid gemeenteraad Middel
burg fractievoorzitter; lid Emancipatie
raad; was voorzitter van de kamercen
trale Zeeland. Sedert 1989 lid van het 
hoofdbestuur van de VVD. 

drs. J. Grrielich Meijling te Den Helder. 
4 februari 1936. HBS-B; 1956-1960 
Adelborst voor de zeedienst bij het Kon. 
Inst. voor de Marine te Den Helder; 1974 
Doctoraal examen aan de RU Leiden in 
de faculteit der Sociale Wetenschappen, 
intersubfaculteit psychologie en onder
wijskunde; hoofdvak: onderwijskunde; 
bijvak: bedrijfs- en organisatiepsycholo
gie. 1960-1978 beroepsoff. bij de Kon. 
Marine (zeedienst) eervol ontslag 16 
april 1978 als Luitenant ter Zee der eer
ste Klasse; 1978-1985 Burgemeester van 
Castricum, 1985-lieden Burgemeester 
van Den Helder. 1968-1970 bestuurslid 
VVD, afd. Oegstgeest; lid statencentrale 
Leiden; lid propagandacommissie regio 
Leiden; 1970-1978lid gemeenteraad van 
Oegstgeest; 1974-1978 wethouder te 
Oegstgeest, tweede loco-burgemeester. 
Enige huidige bestuursfunctie: vrz. psy
chiatrisch ziekenhuis St. Willibrord te 
Heiloo; lid hoofdbestuur Kon. Noord- en 
Zuid-Hollandse Reddingsmaatschappij; 
vrz. Vereniging van Noord-Hollandse 
Gemeenten; vrz. Regionaal Alar
meringsorgaan Kop van Noord- Holland. 
Sedert 1989 lid van het hoofdbestuur 
van de VVD. 

drs. F. G. J. Steenmeijer te Oosterwolde. 
geboren 1939. Thans leraar aan de 
Rijksscholengemeenschap te Ooststel
lingwe~f. Was van 1976-1988 lid van de 
prov. staten van Friesland. 1981-1987 
gedeputeerde. Hij was eerder lid van de 
partijraad; lid van de landelijke onder
wijscommissie. Sedert 1988 lid van het 
hoofdbestuur van de VVD. 

drs. P.A. van Vugt te KaatsheuveL 
20-08-1950. Thans hoofd algemene za
ken bij de gemeente Dongen. 1975-1979 
mede-oprichter en bestuurslid van de 
afdeling Schaijk-Reek; 1976-1980 se
cretaris kamercentrale 's-Hertogen-
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bosch; 1979-heden lid partijcommissie 
binnenlandse zaken; 1980-1981 lid lan
delijke werkgroep politie; 1980-1982 lid 
landelijke werkgroep herziening Ge
meentewet; 1983-1986 lid landelijke 
werkgroep referendum; 1987-heden be
stuurslid afdeling Kaatsheuvel; voorts: 
in 1982 en 1986 inleider bij cursussen 
voor de Haya van Somerenstichting 
t.b.v. gemeenteraadsleden. Nevenac
tiviteiten: hoofdbestuurslid van de Ne
derlandse Bond van Gemeenteamb
tenaren, tevens voorzitter van het dis
trict Noord-Brabant van die organisatie; 
bestuurslid van de Ziektekostenver
zekeringsmaatschappij I.Z.A. te 's-Her
togenbosch; voorzitter van de Thor
beckestichting i.o. te 's-Hertogenbosch; 
lid van de redactieraad van het tijd
schrift Bestuur en Belang; bestuurslid 
van de Bestuuracademie Noord
Brabant te Tilburg (tot 1989). 

BIJLAGE IVa 

Concept-reglement op de kan
didaatstelling voor leden van het 
Europese Parlement. (EP) 

Artikel1: 
Begripsbepalingen 

1.1. In dit reglement wordt verstaan 
onder: 

1. Europese Parlement: de verga
dering van rechtstreeks gekozen 
vertegenwoordigers van de volkeren 
van de in de Europese Gemeenschap 
verenigde staten; 

2. zittende leden: leden van de VVD 
die lid van het Europese Parlement 
zijn; 

3. fractie van liberaal-democraten: de 
als zodanig gezamenlijk in het Eu
ropese Parlement optredende 
rechtstreeks gekozen vertegen
woordigers, die het verkiezingspro
gramma van de Federatie van Li
berale en Democratische Partijen 
van de Europese Gemeenschap on
derschrijven; 

4. hoofdbestuur: het hoofdbestuur van 
de VVD als vermeld in artikel 23 
van de statuten; 

5. algemeen secretaris: de algemeen 
secretaris van de VVD als vermeld 
in artikel 23.2 onder 4 dan wel in 
artikel 26 van de statuten; 

6. commissie: het in artikel 4 om
schreven orgaan; 

7. technisch advies: het in artikel 3 
omschreven advies over de techni
sche inrichting van de kandidaten
lijst, in voorkomend geval zoals dat 
advies ingevolge artikel 16.1 onder 
4 is aangevuld en! of gewijzigd; 

8. plaats: een plaats op de kandida
tenlijst, welke zoveel plaatsen telt 
als in het technisch advies is om
schreven; 

9. kandidaat: een lid van de VVD dat 
schriftelijk .heeft verklaard een 
kandidatuur in overweging te willen 
nemen voor een plaats op de kan
didatenlijst; 

10. Wet Europese verkiezingen: Wet 
van 25 oktober 1989, houdende ver
vanging van de Wet van 13 decem
ber 1978 ter regeling van de verkie
zing in Nederland van leden van het 
Europese Parlement. 

1.2. Voor het overige gelden de begrips
bepalingen als omschreven in artikel 2 
van de statuten. 

Artikel2: 
Mdelingen in het buitenland 

Voor zover afdelingen buiten Nederland 
zijn gelegen, worden zij ingevolge besluit 
van het hoofdbestuur voor de toepassing 
van dit reglement ingedeeld bij een ka
mercentrale; in dat opzicht komen aan 
die afdelingen dezelfde rechten toe als 
aan de afdelingen. die ingevolge artikel 
14 van de statuten tot die centrale be
horen. 

Artikel3: 
Aankondiging kandidaatstellings
procedure 

3.1. Voor 1 juni voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van het Europese Par
lement plaatsvindt, publiceert het 
hoofdbestuur de voor de kandidaatstel
lingsprocedure geldende termijnen en 
tijdstippen in het partij-orgaan. 

3.2. Bij de in artikel3.1 vermelde publi
katie geeft het hoofdbestuur aan de le
den kennis van hun bevoegdheid om 
voor een door het hoofdbestuur te be
palen datum aan het bestuur van hun 
afdeling namen te noemen van per-



sonen, die zij wensen voor te dragen als 
voorlopige kandidaten. 

Artikel4: 
Commissie 

4.1. Het hoofdbestuur· benoemt ten 
laatste voor 1 juni voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van het EurÓpese Par
lement zal plaatsvinden, een commissie 
uit de leden van de VVD. 
De algemeen secretaris voorziet in het 
secretariaat van de commissie. 

4.2. Met uitzondering van aspirant-le
den is ieder lid benoembaar tot lid van 
de commissie mits dat lid schriftelijk 
onherroepelijk verklaart geen voorlopige 
kandidatuur voor een plaats op de kan
didatenlijst te zullen aanvaarden. 

4.3. De commissie brengt aan het 
hoofdbestuur een gemotiveerd oordeel 
uit over de voorlopige kandidaten. 

4.4. Alvorens het oordeel als genoemd 
in artikel 4.3 uit te brengen wint de 
commissie het advies in van de verte
genwoordigers van de VVD-leden in het 
Europese Parlement als adviseur van 
het hoofdbestuur van de VVD ingevolge 
artikel 23.4 onder 2 van de statuten van 
de VVD. 

ArtikelS: 
Zittende led~n 

5.1. Voor een door het hoofdbestuur te 
bep~en datum in het jaar voorafgaande 
aan het jaar waarin een periodieke ver
kiezing van de leden van het Europese 
Parlement zal plaatsvinden, vraagt de 
algemeen secretaris aan de zittende le
den hem binnen drie weken schriftelijk 
te berichten of zij bereid zijn een voorlo
pige kandidatuur in overweging te ne
men. 

5.2. Binnen een termijn van twee weken 
na ontvangst van de in artikel 5.1 be
doelde berichten geeft de algemeen se
cretaris aan de commissie en het hoofd
bestuur kennis van de antwoorden die 
hij op de in artikel5.1 omschreven vraag 
heeft ontvangen. 

5.3. Op leden van de VVD die nadat in 
artikel 5.1 bedoelde vragen zijn gesteld 
zittend lid zijn geworden, zijn de artike
len 5.1 en 5.2 van overeenkomstige toe
passing, met dien verstande dat de 
beantwoording binnen drie weken, doch 
uiterlijk voor het tijdstip waarop de par
tijraad ingevolge artikel 13.1 bijeen
komt, dient te geschieden en dat de al
gemeen secretaris zo spoedig mogelijk 
kennis geeft van de ontvangen antwoor
den. 

Artikel6: 
Voordracht van voorlopige 
kandidaten 

6.1. Het bestuur van elke afdeling roept 
na de in artikel 3.2 vermelde kennis
geving een ledenvergadering bijeen te
gen een tijdstip in een door het hoofdbe
stuur te bepalen periode. 

6.2. Na te hebben kennisgenomen van 
de namen die ingevolge artikel 3.2 aan 
het bestuur van de afdeling zijn ge
noemd, besluit deze ledenvergadering 
welke voorlopige kandidaten zij wenst 
voor te dragen; de vergadering kan als 
voorlopige kandidaten ook personen 
voordragen die niet tevoren aan het be
stuur van de afdeling zijn genoemd. 

6.3. Ook de commissie en het hoofdbe
stuur zijn bevoegd voorlopige kandida
ten voor te dragen; artikel 7 is van over
eenkomstige toepassing. 

6.4. Een zittend lid dat de ingevolge ar
tikel 5.1 of 5.3 gestelde vraag beves
tigend heeft beantwoord is voorlopig 
kandidaat; artikel 7 is, behoudens de 
ondertekening van het gegevensfor
mulier door de voorlopige kandidaat zelf, 
van overeenkomstige toepassing. 

6.5. Alleen leden van de VVD kunnen 
als voorlopig kandidaat worden voorge
dragen. 

Artikel 7: 
Gegevensformulier 

7.1. Binnen twee weken na de in artikel 
6.1 bedoelde ledenvergadering brengt 
het bestuur van elke afdeling de namen 
van de voorgedragen voorlopige kan
didaten ter kennis van de algemeen se
cretaris alsmede van de secretaris van 
de kamercentrale in !"elker gebied de 

voorlopige kandidaat woont, met ge
bruikmaking en door volledige invulling 
van formulieren volgens een door het 
hoofdbestuur vast te stellen model; elk 
formulier behoort te zijn ondertekend 
door de voorzitter of de secretaris van de 
afdeling alsmede, indien de voorlopige 
kandidaat geen zittend. lid is, door de 
voorlopige kandidaat zelf; de voorlopige 
kandidaat dient tevens te verklaren dat 
hij bij verkiezing of plaatsvervulling de 
benoeming tot lid van het Europese Par
lement zal aanvaarden. 

7.2. Bij de vaststellingvan het in artikel 
7.1 bedoelde model neemt het hoofdbe-

. stuur daarin ruimte op voor vermelding 
van o.a.:. 
- personalia, waaronder het huisadres; 
- opleiding; 
- aanvang van het huidige lidmaat-

schap van de VVD; 
een beperkt aantal gegevens betref
fende de in de laatste tien jaren ver
vulde: werkkring, functies in de VVD 
en/of in andere politieke partij(en), 
functies in vertegenwoordigende li
chamen en andere maatschappelijke 
activiteiten, alles met vermelding van 
begin- en eindjaar en wat de vertegen
woordigende lichamen betreft met 
vermelding van de politieke partij( en) 
waarvoor men zitting had; 

- een zeker aantal onderwerpen waar
naar de belangstelling in het bijzonder 
uitgaat; 

- de verklaring van de voorlopige kan
didaat bij verkiezing of plaatsvervul
ling de benoeming tot lid van het Eu
ropese Parlement te zullen aanvaar
den. 

ArtikelS: 
Uitsluiting van deelneming 

8.1. Voorlopige kandidaten zijn van elke 
deelneming aan de voorbereiding van de 
kandidaatstelling uitgesloten met in
gang van de dag van dagtekening van 
hun bereidverklaring ingevolge artikel 
5.1 onderscheidenlijk artikel6.2 dan wel 
krachtens artikel 6.3. 

8.2. Van de in artikel 8.1 vervatte uit
sluiting zijn uitgezonderd: 
1. de vertegenwoordiger. van de VVD
leden in het Europese Parlement als ad
viseur van het hoofdbestuur of degene 
die hem vervangt, zulks echter uitslui
tend in de vergaderingen van de com
missie, het hoofdbestuur, de partijraad, 
de algemene vergadering en in de door 
het hoofdbestuur bijeengeroepen bij
eenkomsten; 
2. degenen die na de voorafgaande ver
kiezing van het Europese Parlement 
vertegenwoordiger van de VVD-leden in 
het Europese Parlement als adviseur 
van het hoofdbestuur zijn geweest, zulks 
echter uitsluitend voor zover dit inge
volge de artikelen 13 en 16.3 nodig is; 
3. degenen die hun bereidverklaring, een 
kandidatuur in overweging te nemen, 
schriftelijk hebben ingetrokken. 

Artikel9: 
Groslijst 

9.1. Het hoofdbestuur stelt de groslijst 
van de voorlopige kandidaten samen, 
welke lijst bevat de alfabetische opgave 
van de namen van voorlopige kandida
ten met adres, geboortejaar, huidige 
werkkring of functie, het jaar van aan
vang van het lidmaatschap van de VVD 
en voorts met de gegevens als voorko
mend in het formulier als bedoeld in ar
tikel 7. 

9.2. De algemeen secretaris zorgt voor 
publikatie van de groslijst in de eerst 
volgende uitgave van het partij-orgaan 
na de samenstelling door het hoofdbe
stuur. 

9.3. Voor een kandidatuur komen 
slechts leden van de VVD in aanmerking 
die in de groslijst zijn vermeld, tenzij: 
1. het technisch advies de bepaling be
vat, dat voor plaatsen ook andere leden 
van de VVD kandidaat kunnen worden 
gesteld; 
2. in bijzondere gevallen; dan is het 
hoofdbestuur bevoegd in het ontwerp als 
bedoeld in artikel 11.1 onder 3 ook na
men op te nemen van leden van de VVD 
die niet in de groslijst zijn vermeld. 

Artikel10: 
Technisch advies 

10.1. In de beschrijvingsbrief voor de 
algemene vergadering, waarop de kan
didatenlijst definitief wordt vastgesteld, 
wordt mede het voorstel van het hoofd
bestuur vermeld met betrekking tot een 
technisch advies. 
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Voomoemd advies is gebaseerd op arti
kel 12 van de Wet Europese verkiezin
gen, tot inlevering van één lijst," bij de 
Kiesraad te 's-Gravenhage, als cen
traalstembureau ingevolge artikel 9.1 
van de voomoerode Wet. 

10.2. Het onder 10.1 genoemde tech
nisch advies houdt ten minste in: 
1. aantal op de lijst te plaatsen kan

didaten; 
2. totaal aantal voorlopige kandidaten 

dat naar landelijke voorkeur zal wor
den gerangschikt; 

3. al dan niet de mogelijkheid, dat leden 
van de VVD kandidaat kunnen wor
den gesteld die niet in de groslijst zijn 
vermeld. 

10.3. De artikelen 47.3 en 47.5/6 van 
het huishoudelijk reglement zijn zoveel 
mogelijk van overeenkomstige toepas
sing. 

Artikelll: 
Ontwerp en adviezen van het 
hoofdbestuur 

11.1. Vier weken voor het tijdstip van 
publicatie van de beschrijvingsbriefvoor 
de algemene vergadering die beslist over 
de definitieve kandidatenlijst maakt het 
hoofdbestuur op: 
1. het technisch advies met inachtne

ming van artikel10.1; 
2. het advies inzake al dan niet aangaan 

van een lijstencombinatie als bedoeld 
in artikel 19.1 van de Wet Europese 
verkiezingen, door verbinding van de 
in te dienen kandidatenlijst met door 
één of meer andere politieke partijen 
of groeperingen in te dienen lijsten; 

3. het ontwerp van de in te dienen kan
didatenlijst gelet op het overleg ge
noemd in artikel 27.3 van de statu
ten; 

4. de toelichting op het ontwerp onder 3 
genoemd met onder meer motivering 
inzake opneming in het ontwerp van 
een kandidaat die niet in de groslijst 
is vermeld en inzake die kandidaat 
die als zittend lid niet in het ontwerp 
is opgenomen. 

11.2. Het hoofdbestuur publiceert de 
beschrijvingsbrief, waarin opgenomen 
de in artikel10.1 en 11.1 vermelde stuk
ken, zo spoedig mogelijk, doch uiterlijk 
tien weken voor het tijdstip waarop de 
algemene vergadering genoemd in arti
kel 16 wordt gehouden, in het partij
orgaan. 

Artikel12: 
Wijzigingsvoorstellen kamercen
trales inzake volgorde kandidaten
lijst 

12.1. De centralevergaderingen van de 
kamercentrales hebben gedurende een 
termijn van vier weken na het tijdstip 
van publicatie in artikel 11.2 genoemd 
het recht wijzigingsvoorstellen inzake 
de volgorde van de kandidatenlijst in te 
dienen. 

12.2. Het bestuur van elke kamercen
trale kan na de in artikel11.2 bedoelde 
publicatie inzake de volgorde van de 
kandidatenlijst een centralevergadering 
bijeenroepen waarop een wijzigings
voorstel kan worden vastgesteld. 

12.3. De kamercentrales hebben ieder 
afzonderlijk de mogelijkheid zoveel wij
zigingsvoorstellen in te dienen als er 
plaatsen zijn op de kandidatenlijst. 

12.4. Een wijzigingsvoorstel dient be
trekking te hebben op de vervulling van 
één plaats op de kandidatenlijst met in
achtneming van het gestelde in artikel 
15.7. 

12.5. De ledenvergadering van de afde
ling kan op de vergadering, in artikel 6.1 
genoemd, afgevaardigden en hun 
plaatsvervangers benoemen naar de in 
artikel 16 voorgeschreven algemene 
vergadering; bij ontbreken van deze be
noeming wordt een afdeling vertegen
woordigd door de in de jaarlijkse leden
vergadering van de afdeling benoemde 
afgevaardigde(n) of zijn (hun) plaats
vervanger(s). 

12.6. Het door de kamercentraleverga
dering van een centrale vastgestelde 
wijzigingsvoorstel wordt toegezonden 
·aan de algemeen secretaris, met ge
bruikmaking van een door het hoofdbe
stuur vastgesteld model, voor een tijd
stip gelegen zes weken voor aanvang van 
de in artikel 16 bedoelde algemene ver
gadering. 

12.7. Het hoofdbestuur publiceert de 

wijzigingsvoorstellen in het partij-or
gaan ten laatste vier weken voor de bij
eenkomst van de in artikel 16 voorge
schreven algemene vergadering. 

Artikel13: 
Partijraad 

13.1. De partijraad komt bijeen tegen 
een tijdstip, door het hoofdbestuur te 
bepalen, dat gelegen is ten minste twee 
weken voor de bijeenkomst van de in 
artikel 16 voorgeschreven algemene 
vergadering. 

13.2. De partijraad adviseert het hoofd
bestuur inzake: 
1. het in artikel 10 bedoelde technisch 

advies; 
2. het in artikel 11.1 onder 2 bedoelde 

advies inzake al dan niet aangaan 
van een lijstencombinatie; 

3. het in artikel 11.1 onder 3 bedoelde 
ontwerp van de in te dienen kandida
tenlijst; 

4. de in artikel 12.1 ingediende wij
zigingsvoorstellen. 

13.3. Binnen een week na de in artikel 
13.1 voorgeschreven bijeenkomst kan 
het hoofdbestuur eveneens wijzigings
voorstellen doen inzake de volgorde van 
de kandidatenlijst. 
Deze wijzigingsvoorstellen worden door 
de in artikel 16 voorgeschreven alge
mene vergadering overeenkomstig arti
kel 15 behandeld. Voornoemde wij
zigingsvoorstellen worden toegezonden 
aan de besturen van afdelingen en cen
trales die zorgdragen voor het in bezit 
stellen van voornoemde stukken aan de 
afgevaardigde(n) en zijn (hun) plaats
vervanger(s) naar de in artikel16 voor
geschreven algemene vergadering. 

Artikel14: 
Stemrecht in de algemene 
vergadering 

Met betrekking tot de benoeming van 
afgevaardigden en de overdracht van de 
vertegenwoordiging van eèn afdeling 
geldt, dat een afgevaardigde in de alge
mene vergadering als bedoeld in artikel 
16 ten hoogste vijftien stemmen namens 
ten hoogste zes afdelingen mag uitbren
gen. 

Artikel15: 
Verloop van de algemene 
vergadering 

15.1. In de ingevolge artikel 16 te hou
den vergadering wordt, voordat de be
raadslagingen en stemmingen over elke 
plaats achtereenvolgens aan de orde ko
men, eerst gelegenheid gegeven voor het 
houden van algemene beschouwingen, 
ook over het eventueel aan de verga
dering voorgelegde advies of voorstel en 
de daaraan ten grondslag liggende ge
gevens, benevens over eventueel inge
komen stukken. 

15.2. Uitsluitend de schriftelijke wij
zigingsvoorstellen ingevolge de artike
len 12 en 13.3, eventueel aangevuld met 
de mondelinge voordracht genoemd in 
artikel 15.7, worden in stemming ge
bracht aan de hand van het in artikel 
11.1 onder 3 genoemde ontwerp van het 
hoofdbestuur. 

15.3. De kandidatenlijst wordt samen
gesteld door over elke plaats, achtereen
volgens van de eerste tot en met de laat
ste plaats, aan de hand van het in artikel 
11.1 onder 3 genoemde ontwerp van het 
hoofdbestuur, te besluiten overeenkom
stig artikel 76 en de overige artikelen 
van hoofdstuk XIV van het huishoude
lijk reglement met uitsluiting van arti
kel 76.3 van voornoemd reglement; tij
dens de stemmingen over een bepaalde 
plaats wordt niet meer beraadslaagd. 

15.4. Als de algemene vergadering een 
andere kandidaat stelt voor een bepaal
de plaats dan is voorgesteld in het ont
werp van het hoofdbestuur schuift de 
oorspronkelijk voor die plaats voorge
stelde kandidaat en degenen die in voor
noemd ontwerp op hem/haar volgen, al
len een plaats naar beneden op; daarna 
worden de beraadslagingen en de stem
mingen met inachtneming van het ge
nomen besluit hervat, te beginnen met 
de plaats, volgende op die waarvoor de 
vergadering een andere kandidaat heeft 
gesteld dan was voorgesteld. 

15.5. Een wijzigingsvoorstel, inhou
dende de naam van een kandidaat voor 
een bepaalde plaats die reeds op de kan
didatenlijst is geplaatst, wordt niet meer 
in de beraadslaging en besluitvorming 
betrokken voor een plaats volgende op 
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de kandidatenlijst. 

15.6. Een wijzigingsvoorstel genoemd 
in de artikelen 12 en 13.3 kan tijdens 
de beraadslagingen worden ingetrokken 
door de voorzitter, of hij die hem ver
vangt, van de desbetreffende kamercen
trale ten aanzien van het door die cen
trale ingediende wijzigingsvoorstel. Een 
zelfde recht komt eveneens toe aan het 
hoofdbestuur ten aanzien van het door 
dat hoofdbestuur ingediende wij
zigingsvoorstel. 

15.7. De afgevaardigde van een afde
ling, de voorzitter van een kamercen
trale of hij die hem vervangt en het 
hoofdbestuur hebben het recht om een 
kandidaat, die bij een wijzigingsvoorstel 
van de desbetreffende kamercentrale 
c.q. het hoofdbestuur als vermeld in de 
artikelen 12.1 en 13.3 voor een bepaalde 
plaats is gekandideerd waarbij hij niet 
gesteld is, mondeling voor een volgende 
plaats op de kandidatenlijst voor te dra
gen. 

15.8. De in artikel 12 bedoelde wij
zigingsvoorstellen kunnen, nadat deze 
ingevolge artikel 12.7 zijn gepubliceerd 
niet meer worden veranderd. 

Artikel16: 
Definitieve kandidatenlijst 

16.1. Het hoofdbestuur roept de alge
mene vergadering bijeen tegen een tijd
stip gelegen ten minste vier weken voor 
de dag der kandidaatstelling als vastge
steld in artikel F 1 van de Kieswet. 

16.2. Het hoofdbestuur nodigt de
gene(n) die na de voorafgaande verkie
zing van leden van het Europese Par
lement vertegenwoordiger van de VVD
leden in het Europese Parlement als ad
viseur van het hoofdbestuur is (zijn ge
weest) uit voor de in artikel 16.1 ver
melde vergadering ten einde daar in
lichtingen te verstrekken. 

16.3. Tot de algemene vergadering 
worden eerst de zittende leden die aan 
de door het hoofdbestuur gezonden uit· 
nodiging gevolg hebben gegeven, ieder 
afzonderlijk toegelaten en in de ge· 
legenheid gesteld het woord te voeren en 
die inlichtingen te geven waar de verga
dering om vraagt; telkens nadat dit is 
geschied verlaat de betrokkene de ver
gadering. 

16.4. Met inachtneming van het in de 
artikelen 9.3, 14 en 15 bepaalde stelt de 
vergadering vervolgens het (gewijzigde) 
technisch advies, de technische inrich· 
ting van de kandidatenlijst en de in te 
dienen kandidatenlijst naar volgorde 
van landelijke voorkeur vast. 

16.5. De algemene vergadering kan na 
overeenkomstig te hebben besloten over 
de bezetting van de plaatsen tot aan de 
laatste negentien plaatsèn de beslissing 
over die resterende plaatsen op dit deel 
van de kandidatenlijst delegeren aan de 
centralevergaderingen van de kamer
centrales. 

16.6. Het hoofdbestuur publiceert de 
door de algemene vergadering genomen 
besluiten in de op de algemene verga
dering volgende uitgave van het partij
orgaan; tevens brengt het deze besluiten 
ter kennis van de. zittende leden die zich 
kandidaat hebben gesteld. 

Artikel17: 
Schriftelijke bereidverklaring 

17.1. Het hoofdbestuur vraagt aan een 
ieder die door de algemene vergadering 
kandidaat is gesteld, binnen een termijn 
van ten minste een week schriftelijk te 
verklaren dat hij bereid is de hem toe· 
gekende plaats te aanvaarden. 

17.2. Het hoofdbestuur kan namen van 
kandidaten die deze verklaring niet bin
nen de gestelde termijn ondertekend 
hebben ingezonden, van de kandidaten
lijst schrappen. 

17.3. Indien het hoofdbestuur van oor
deel is, dat na het uitvallen van een 
kandidaat door schrapping als bedoeld 
in artikel 17.2 of door een andere oor
zaak, kan worden volstaan met opschui· 
ving van de kandidaten, is het bevoegd 
de kandidatenlijst aldus te herzien. 

17.4. Indien het hoofdbestuur in een in 
artikel 17.3 bedoeld geval van oordeel is 
dat niet kan worden volstaan met op
schuiving van de kandidaten, zendt het 
onverwijld een voorstel tot verandering 
van de kandidatenlijst aan de algemene 



ergadering, onder bijeenroeping van de 
[gemene vergadering op een termijn 
an ten minste zeven dagen; de alge
tene vergadering heeft dan de be
oegdheid de kandidatenlijst te herzien, 
Jveel mogelijk met inachtneming van 
e besluiten van de in artikel16 vermel
e algemene vergadering. 

.rtikel18: 
nlevering kandidatenlijst( en) 

8.1. De algemeen secretaris is belast 
ilet het verzamelen van de ingevolge 
trtikel 13 van de Wet Europese verkie
lingen voorgeschreven verklaringen. 
i 
I 
18.2. De door het hoofdbestuur be-
ioemde gemachtigde of diens plaatsver
~anger draagt zorg voor de indiening 
~an de kandidatenlijst alsmede - indien 
daartoe is besloten - tot verbinding van 
!de lijsten tot een lijstencombinatie zoals 
bedoeld in artikel 19.1 van de Wet Eu
ropese verkiezingen. 

Artikel19: 
Afwijkingen van de procedure 

19.1. Indien een lid van oordeel is dat, 
ter zake van de kandidaatstelling voor 
leden van het Europese Pariement, is 
gehandeld in strijd met de statuten, het 
huishoudelijk regleme11t of dit regle
ment, kan dat lid een klacht indienen 
bij het hoofdbestuur; het hoofdbestuur 
draagt er voor zorg dat voornoemd lid in 
de gelegenheid wordt gesteld om op de 
in artikel 16 bedoelde vergadering zijn 
klacht mondeling naar voren te brengen 
waarna voornoemde vergadering uit
spraak ter zake doet; een klacht moet 
worden ingediend binnen twee weken 
nadat het met de statuten en/of regle
menten strijdige feit zich heeft voorge
daan of het betrokken lid daarvan ken
nis heeft kunnen nemen, doch uiterlijk 
twee weken voor de in artikel16 bedoel
de vergadering. 

19.2. Overigens is het hoofdbestuur be
voegd een besluit, dat is genomen in 
strijd met de statuten, het huishoudelijk 
reglement of dit reglement, geheel of ten 
dele nietig te verklaren. 

Artikel20: 
Onvoorziene gevallen 

In ge~allen waari~ dit reglem~nt -niet 
voorziet of waarin de toepassing van dit 
reglement aanleiding geeft tot moeilijk
heden, beslist en. handelt het hoofdbe
stuur. Het hoofdbestuur doet in de eerst 
volgende algemene vergadering mede
deling v.an de beslissing c.q. handeling, 
met het verzoek aan de vergadering dèze 
beslissing c.q. handeling achteraf goed 
te keuren. 

Vastgesteld door de .. ste 
algemene vergadering op .......... . 

N.B. 
Ingevolge artikel 8.1 van de Wet Eu
ropese verkiezingen is bij Europese ver
kiezingen de dag van de kandidaatstel
ling de drieënveertigste dag voor de dag 
van de stemming, die voor Nederland is 
vastgesteld op de donderdag van de in 
artikel 9 van de Akte betreffende de 
rechtstreekse verkiezing van de leden 
van het Europese Parlement van 20 
sèptember 1976 genoemde periode, die· 
voor alle lidstaten aanvangt op donder
dagochtend en afloopt op de daaropvol
gende zondag. 

BIJLAGE 1Vb 

Concept-reglement op de kan
didaatstelling voor leden van de 
Eerste Kamer der Staten-Generaal. 
(EK) 

Artikel1: 
Begripsbepalingen 

1.1. In dit reglement wordt verstaan 
onder: 

1. Eerste Kamer: de Eerste Kamer der 
Staten -Generaal; 

2. zittende leden: leden van de VVD 
die minister, staatssecretaris of lid 
van de Eerste-Kamerfractie zijn; 

3. statenfractie: de als zodanig geza
menlijk in de provinciale staten van 
een provincie optredende leden van 
de VVD, dan wel die leden van de 
VVD die - in de periode tussen de 
dag van stemming voor de verkie
zing van de leden van de provinciale 
staten en de dag van de eerste sa
menkomst van de provinciale 
staten - door het betrokken hoofd
stembureau benoemd zijn verklaard 
en hun benoeming hebben aan-

vaard; 
4. hoofdbestuur: het hoofdbestuur van 

de VVD als vermeld in artikel 23 
van de statuten; 

5. algemeen secretaris: de algemeen 
secretaris van de VVD als vermeld 
in artikel 23.2 onder 4 dan wel in 
artikel 26 van de statuten; 

6. commissie: het in artikel 4 om
schreven orgaan; 

7. technisch advies: het in artikel 3 
omschreven advies over de techni
sche inrichting van de kandidaten
lijst, in voorkomend geval zoals dat 
advies ingevolge artikel 16.1 onder 
4 is aangevuld en! of gewijzigd; 

8. plaats: een plaats op de kandida
tenlijst, welke zoveel plaatsen telt 
als in het technisch advies is om
schreven; 

9. kandidaat: een lid van de VVD dat 
schriftelijk heeft verklaard een 
kandidatuur in overweging te willen 
nemen voor een plaats op de kan
didatenlijst; 

10. Kieswet: Wet van 28 september 
1989, houdende.nieuwe bepalingen 
inzake het kiesrecht en de verkie
zingen (Kieswet) en overige nadien 
vast te stellen wijzigingen. 

1.2. Voor het overige gelden de begrips
bepalingen als omschreven in artikel 2 
van de statuten. 

Artikel2: 
Mdelingen in het buitenland 

Voor zover afdelingen buiten Nederland 
zijn gelegen, worden zij ingevolge besluit 
van het hoofdbestuur voor de toepassing 
van dit reglement ingedeeld bij een ka
mercentrale; in dat opzicht komen aan 
die afdelingen dezelfde rechten toe als 
aan de afdelingen die ingevolge artikel 
14 van de statuten tot die centrale be
horen. 

Artikel3: 
Aankondiging kandidaatstellings
procedure 

3.1. Voor 1 juni voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van de Eerste Kamer 
plaatsvindt, publiceert het hoofdbestuur 
de voor de kandidaatstellingsprocedure 
geldende termijnen en tijdstippen in het 
partij-orgaan. 

3.2. Bij de in artikel 3.1 vermelde publi
catie geeft het hoofdbestuur aan de leden 
kennis van hun bevoegdheid om voor een 
door het hoofdbestuur te bepalen datum 
aan het bestuur van hun afdeling namen 
te noemen van personen, die zij wensen 
voor te dragen als voorlopige kandida
ten. 

Artikel4: 
Commissie 

4.1. Het hoofdbestuur benoemt ten 
laatste voor 1 juni voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van de Eerste Kamer zal 
plaatsvinden, een commissie uit de leden 
van de VVD. 
De algemeen secretaris voorziet in het 
secretariaat van de commissie. 

4.2. Met uitzondering van aspirant-le
den is ieder lid benoembaar tot lid van 
de commissie mits dat lid schriftelijk 
onherroepelijk verklaart geen voorlopige 
kandidatuur voor een plaats op de kan
didatenlijst te zullen aanvaarden. 

4.3. De commissie brengt aan het 
hoofdbestuur een gemotiveerd oordeel 
uit over de voorlopige kandidaten. 

4.4. Alvorens het oordeel als genoemd 
in artikel 4.3 uit te brengen wint de 
commissie het advies in van de voorzit
ter van de Eerste-Kamerfractie. 

ArtikelS: 
Zittende leden 

5.1. Voor een door het hoofdbestuur te 
bepalen datum in het jaar voorafgaande 
aan het jaar waarin een periodieke ver
kiezing van de leden van de Eerste Ka
mer zal plaatsvinden, vraagt de alge
meen secretaris aan de zittende leden 
hem binnen drie weken schriftelijk te 
berichten of zij bereid zijn een voorlopige 
kandidatuur in overweging te nemen. 

5.2. Binnen een termijn van twee weken 
na ontvangst van de in artikel 5.1 be
doelde berichten geeft de algemeen se
cretaris aan de commissie en het hoofd
bestuur kennis van de antwoorden die 
hij op de in artikel5.1 omschreven vraag 
heeft ontvangen. 
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5.3. Op leden van de VVD die nadat in 
artikel 5.1 bedoelde vragen zijn gesteld 
zittend lid zijn geworden, zijn de artike
len 5.1 en 5.2 van overeenkomstige toe
passing, met dien verstande dat de 
beantwoording binnen drie weken, doch 
uiterlijk voor het tijdstip waarop de par
tijraad ingevolge artikel 13.1 bijeen
komt, dient te geschieden en dat de al
gemeen secretaris zo spoedig mogelijk 
kennis geeft van de ontvangen antwoor
den. 

Artikel6: 
Voordracht van_ voorlopige 
kandidaten 

6.1. Het bestuur van elke afdeling roept 
na de in artikel 3.2 vermeide kennis
geving een ledenvergadering bijeen te
gen een tijdstip in een door het hoofdbe
stuur te bepalen periode. 

6.2. Na te hebben kennisgenomen van 
de namen die ingevolge artikel 3.2 aan 
het bestuur van de afdeling zijn ge
noemd, besluit deze ledenvergadering 
welke voorlopige kandidaten zij wenst 
voor te dragen; de vergadering kan als 
voorlopige kandidaten ook personen 
voordragen die niet tevoren aan het be
stuur van de afdeling zijn genoemd. 

6.3. Ook de commissie en het hoofdbe
stuur zijn bevoegd voorlopige kandida
ten voor te dragen; artikel 7 is van over
eenkomstige toepassing. 

6.4. Een zittend lid dat de ingevolge ar
tikel 5.1 of 5.3 gestelde vraag beves
tigend heeft beantwoord is voorlopig 
kandidaat; artikel 7 is, behoudens de 
ondertekening van het gegevensfor
mulier door de voorlopige kandidaat zelf, 
van overeenkomstige toepassing. 

6.5. Alleen leden van de VVD kunnen 
als voorlopig kandidaat worden voorge
dragen. 

Artikel7: 
Gegevensformulier 

7 .1. Binnen twee weken na de in artikel 
6.1 bedoelde ledenvergadering brengt 
het bestuur van elke afdeling de namen 
van de voorgedragen voorlopige kan
didaten ter kennis van de algemeen se
cretaris alsmede van de secretaris van 
de kamercentrale in welker gebied de 
voorlopige kandidaat woont, met ge
bruikmaking en door volledige invulling 
van formulieren volgens een door het 
hoofdbestuur vast te stellen model; elk 
formulier behoort te zijn ondertekend 
door de voorzitter of de secretaris van de 
afdeling alsmede, indien de voorlopige 
kandidaat geen zittend lid is, door de 
voorlopige kandidaat zelf; de voorlopige 
kandidaat dient tevens te verklaren dat 
hij bij verkiezing of plaatsvervulling de 
benoeming tot lid van de Ee~ste Kamer 
zal aanvaarden. 

7 .2. Bij de vaststelling van het in artikel 
7.1 bedoelde model neemt het hoofdbe
stuur daarin ruimte op voor vermelding 
van o.a.: 

personalia, waaronder het huisadres; 
- opleiding; 
- aanvang van het huidige lidmaat-

schap van de VVD; 
- een beperkt aantal gegevens betre~ 

fende de in de laatste tien jaren ver
vulde: werkkring, functies in de VVD 
en/of in andere politieke partij(en), 
functies in vertegenwoordigende 
lichamen en andere maatschappelijke 
activiteiten, alles met vermelding van 
begin- en eindjaar en wat de vertegen
woordigende lichamen betreft met 
vermelding van de politieke partij( en) 
waarvoor men zitting had; 

- een zeker aantal onderwerpen waar
naar de belangstelling in het bijzonder 
uitgaat; 

- de verklaring van de voorlopige kan
didaat bij verkiezing of plaatsvervul
ling de benoeming tot lid van de Eerste 
Kamer te zullen aanvaarden. 

ArtikelS: 
Uitsluiting van deelneming 

8.1. Voorlopige kandidaten zijn van elke 
deelneming aan de voorbereiding van de 
kandidaatstelling uitgesloten met in
gang van d~ dag van dagtekening van 
hun bereidverklaring ingevolge artikel 
5.1 onderscheidenlijk artikel6.2 dan wel 
krachtens artikel6.3. 

8.2. Van de in artikel 8.1 vervatte uit
sluiting zijn uitgezonderd: 
1. de voorzitter van de Eerste-Kamer
fractie of degene die hem vervangt, zulks 
echter uitsluitend in de vergaderingen 

van de commissie, het hoofdbestuur, de 
partijraad, de algemene vergadering en 
in de door het hoofdbestuur bijeengeroe
pen bijeenkomsten; 
2. degenen die na de voorafgaande ver
kiezing van de Eerste Kamer voorzitter 
van de Eerste-Kamerfractie zijn ge
weest, zulks echter uitsluitend voor zo
ver dit ingevolge de artikelen 13 en 16.3 
nodig is; 
3. degenen die hun bereidverklaring, 
een kandidatuur in overweging te ne
men, schriftelijk hebben ingetrokken. 

Artikel9: 
Groslijst 

9.1. Het hoofdbestuur stelt de groslijst 
van de voorlopige kandidaten samen, 
welke lijst bevat de alfabetische opgave 
van de namen van voorlopige kandida
ten met adres, geboortejaar, huidige 
werkkring of functie, het jaar van aan
vang van het lidmaatschap van de VVD 
en voorts met de gegevens als voorko
mend in het formulier als bedoeld in ar
tikel 7. 

9.2. De algemeen secretaris zorgt voor 
publikatie van de groslijst in de eerst 
volgende uitgave van het partij-orgaan 
na de samenstelling door het hoofdbe
stuur. 

9.3. Voor een kandidatuur komen 
slechts leden van de VVD in aanmerking 
die in de groslijst zijn vermeld, tenzij: 
1. het technisch advies de bepaling be
vat, dat voor plaatsen ook andere leden 
van de VVD kandidaat kunnen worden 
gesteld; 
2. in bijzondere gevallen; dan is het 
hoofdbestuur bevoegd in het ontwerp als 
bedoeld in artikel 11.1 onder 3 ook na
men op te nemen van leden van de VVD 
-die niet in de groslijst zijn vermeld. 

Artikel10: 
Technisch advies 

10.1. In de beschrijvingsbrief voor de 
algemene vergadering, waarop de kan
didatenlijst definitief wordt vastgesteld, 
wordt mede het voorstel van het hoofd
bestuur ~ermeld met betrekking tot een 
technisch advies. 
Voornoemd advies is gebaseerd op de 
daartoe gegeven mogelijkheid, neer
gelegd in artikel R 4 juncto R 10 van 
de Kieswet, tot inievéring van één. stel 
gelijkluidende lijsten, voor alle provin
cies. 

10.2. Het onder 10.1 genoemde tech
nisch advies houdt ten minste in: 
1. aantal op de lijst te plaatsen kan

didaten; 
2. totaal aantal voorlopige kandidaten 

dat naar landelijke voorkeur zal wor
den gerangschikt; 

3. al dan niet de mogelijkheid, dat leden 
van de VVD kandidaat kunnen wor
den gesteld die niet in de groslijst zijn 
vermeld. 

10.3. De artikelen 47.3 en 47.5/6 van 
het huishoudelijk reglement zijn zoveel 
mogelijk van overeenkomstige toepas
sing. 

Artikel U: 
Ontwerp en adviezen van het 
hoofdbestuur 

11.1. Vier weken voor het tijdstip van 
publicatie van de beschrijvingsbrief voor 
de algemene vergadering die beslist over 
de definitieve kandidatenlijst maakt het 
hoofdbestuur op: 
1. het technisch advies met inachtne

ming van artikel10.1; 
2. het advies inzake al dan niet aangaan 

van een lijstencombinatie als bedoeld 
in artikel R 3 van de Kieswet, door 
verbinding van de in te dienen kan
didatenlijst met door één of meer an
dere politieke partijen of groeperin
gen in te dienen lijsten; 

3. het ontwerp van de in te dienen kan
didatenlijst gelet op het overleg ge
noemd in artikel 27.3 van de statu
ten; 

4. de toelichting op het ontwerp onder 3 
genoemd met onder meer motivering 
inzake opneming in het ontwerp van 
een kandidaat die niet in de groslijst 
is vermeld en inzake die kandidaat 
die als zittend lid niet in het ontwerp 
is opgenomen. 

11.2. Het hoofdbestuur publiceert de 
beschrijvingsbrief, waarin opgenomen 
de in artikel10.1 en 11.1 vermelde stuk
ken, zo spoedig mogelijk, doch uiterlijk 
tien weken voor het tijdstip waarop de 
algemene vergadering genoemd in arti
kel 16 wordt gehouden, in het partij-

orgaan. 

Artikel12: 
Wijzigingsvoorstellen kamercen
trales en statenfracties inzake 
volgorde. kandidatenlijst 
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12.1. De centralevergaderingen van de 
kamercentrales en de statenfracties 
hebben gedurende een termijn van vier 
weken na het tijdstip van publikatie in 
artikel 11.2 genoemd het recht wij
zigingsvoorstellen inzake de volgorde 
van de kandidatenlijst in te dienen. 

12.2. Het bestuur van elke kamercen
trale en de voorzitter van elke staten
fractie kan na de in artikel11.2 bedoelde 
publicatie inzake de volgorde van de 
kandidatenlijst een kamercentralever
gadering c.q. fractievergadering bijeen
roepen waarop een wijzigingsvoorstel 
kan worden vastgesteld. 

12.3. De kamercentrales en de staten
fracties hebben ieder afzonderlijk de 
mogelijkheid zoveel wijzigingsvoorstel
len in te dienen als er plaatsen zijn op 
de kandidatenlijst. 

12.4. Een wijzigingsvoorstel dient be
trekking te hebben op de vervulling van 
één plaats op de kandidatenlijst met in
achtneming van het gestelde in artikel 
15.7. 

12.5. De ledenvergadering van de afde
ling kan op de vergadering, in artikel6.1 
genoemd, afgevaardigden en hun 
plaatsvervangers benoemen naar de in 
artikel 16 voorgeschreven algemene 
vergadering; bij ontbreken van deze be
noeming wordt een afdeling vertegen
woordigd door de in de jaarlijkse leden
vergadering van de afdeling benoemde 
afgevaardigde(n) of zijn (hun) plaats
vervanger(s). 

12.6. Het door de centralevergadering 
van een kamercentrale c.q. statenfrac
tievergadering vastgestelde wijzigings
voorstel wordt toegezonden aan de alge
meen secretaris, met gebruikmaking 
van een door het hoofdbestuur vastge
steld model, voor een tijdstip gelegen zes 
weken voor aanvang van de in artikel16 
bedoelde algemene vergadering. 

12.7. Het hoofdbestuur publiceert de 
wijzigingsvoorstellen in het- partij-or
gaan ten laatste vier weken voor de bij
eenkomst van de in artikel 16 voorge
schreven algemene vergadering. 

Artikel13: 
Partijraad en gezamenlijke 
statenfracties 

13.1. De partijraad komt bijeen tegen 
een tijdstip, door het hoofdbestuur te 
bepalen, dat gelegen is ten minste twee 
weken voor de bijeenkomst van de in 
artikel 16 voorgeschreven algemene 
vergadering. 

13.2. Alvorens de partijraad ingevolge 
artikel 13.1 bijeenkomt, vergadert het 
hoofdbestuur met de gezamenlijke 
statenfracties. 

13.3. De partijraad en de gezamenlijke 
statenfracties adviseren het hoofdbe
stuur inzake: 
1. het in artikel 10 bedoelde technisch 

advies; 
2. het in artikel 1l.1 onder 2 bedoelde 

advies inzake al dan niet aangaan 
van een lijstencombinatie; 

3. het in artikel 11.1 onder 3 bedoelde 
ontwerp van de in te dienen kandida
tenlijst; 4. de in artikel 12.1 inge
diende wijzigingsvoorstellen. 

13.4. Binnen een week na de in artikel 
13.1 voorgeschreven bijeenkomst kan 
het hoofdbestuur eveneens wijzigings
voorstellen doen inzake de volgorde van 
de kandidatenlijst. Deze wijzigings
voorstellen worden door de in artikel 16 
voorgeschreven algemene vergadering 
overeenkomstig artikel 15 behandeld. 
Voomoerode wijzigingsvoorstellen wor
den toegezonden aan de besturen van 

·afdelingen en centrales die zorgdragen 
voor het in bezit stellen van voornoemde 
stukken aan de afgevaardigde(n) en zijn 
(hun) plaatsvervanger(s) naar de in ar
tikel 16 voorgeschreven algemene ver
gadering. 

Artikel14: 
Stemrecht in de algemene 
vergadering 

Met betrekking tot de benoeming van 
afgevaardigden en de overdracht van de 
vertegenwoordiging van een afdeling 



geldt, dat een afgevaardigde in de alge
mene vergadering als bedoeld in artikel 
16 ten hoogste vijftien stemmen namens 
ten hoogste zes afdelingen mag uitbren
gen. 

Artikel15: 
Verloop van de algemene 
vergadering 

15.1. In de ingevolge artikel 16 te hou
den vergadering wordt, voordat de be
raadslagingen en stemmingen over elke 
plaats achtereenvolgens aan de orde ko
men, eerst gelegenheid gegeven voor het 
houden van algemene beschouwingen, 
ook over het eventueel aan de verga
dering voorgelegde advies of voorstel en 
de daaraan· ten grondslag liggende ge
gevens, benevens over eventueel inge
komen stukken. 

15.2. Uitsluitend de schriftelijke wij
zigingsvoorstellen ingevolge de artike
len 12 en 13.4, eventueel aangevuld met 
de mondelinge voordracht genoemd in 
artikel 15.7, worden in stemming ge
bracht aan de hand van het in artikel 
11.1 onder 3 genoemde ontwerp van het 
hoofdbestuur. 

15.3. De kandidatenlijst wordt samen
gesteld door over elke plaats, achtereen
volgens van de eerste tot en met de laat
ste plaats, aan de hand van het in artikel 
11.1 onder 3 genoemde ontwerp van het 
hoofdbestuur, te besluiten overeenkom
stig artikel 76 en de overige artikelen 
van hoofdstuk XIV van het huishoude
lijk reglement met uitsluiting van arti
kel 76.3 van voornoemd reglement; tij
dens de stemmingen over een bepaalde 
plaats wordt niet meer beraadslaagd. 

15.4. Als de algemene vergadering een 
andere kandidaat stelt voor een bepaal
de plaats dan is voorgesteld in het ont
werp van het hoofdbestuur schuift de 
oorspronkelijk voor die plaats voorge
stelde kandidaat en degenen die in voor
noemd ontwerp op hem/haar volgen, al
len een plaats naar beneden op; daarna 
worden de beraadslagingen en de stem
mingen met inachtneming van het ge
nomen besluit hervat, te beginnen met 
de plaats, volgende op die waarvoor de 
vergadering een andere kandidaat heeft 
gesteld dan was voorgesteld. 

15.5. Een wijzigingsvoorstel, inhou
dende de naam van een kandidaat voor 
een bepaalde plaats die reeds op de kan
didatenlijst is geplaatst, wordt niet meer 
in de beraadslaging en besluitvorming 
betrokken voor een plaats volgende op 
de kandidatenlijst. 

15.6. Een wijzigingsvoorstel genoemd 
in de artikelen 12 en 13.4 kan tijdens 
de beraadslagingen worden ingetrokken 
door de voorzitter, of hij die hem ver
vangt, van de desbetreffende kamercen
trale die voornoemd wijzigingsvoorstel 
heeft ingediend. Een zelfde recht komt 
toe aan de voorzitter, of hij die hem ver
vangt, van de desbetreffende staten
fractie ten aanzien van het door die 
statenfractie ingediende WlJZlgmgs
voorstel. Een zelfde recht komt eveneens 
toe aan het hoofdbestuur ten aanzien 
van het door dat hoofdbestuur ingedien
de wijzigingsvoorstel. 

15. 7. De voorzitter van een kamercen
trale of hij die hem vervangt en het 
hoofdbestuur hebben het recht om een 
kandidaat, die bij een wijzigingsvoorstel 
van de desbetreffende kamercentrale 
c.q. statenfractie c.q. het hoofdbestuur . 
als vermeld in de artikelen 12.1 en 13.4 
voor een bepaalde plaats is gekan
dideerd waarbij hij niet gesteld is, mon
deling voor een volgende plaats op de 
kandidatenlijst voor te dragen. 

15.8. De in artikel 12 bedoelde wij
zigingsvoorstellen kunnen, nadat deze 
ingevolge artikel 12.7 zijn gepubliceerd 
niet meer worden veranderd. 

Artikel16: 
Definitieve kandidatenlijst 

16.1. Het hoofdbestuur roept de alge
mene vergadering bijeen tegen een tijd
stip gelegen ten minste vier weken voor 
de dag der kandidaatstelling als vastge
steld in artikel Q 4 c.q. Q 5 van de Kies
wet. 

16.2. Het hoofdbestuur nodigt de
gene(n) die na de voorafgaande verkie
.zing van leden van de Eerste Kamer 
voorzitter van de Eerste-Kamerfractie is 
(zijn geweest) uit voor de in artikel16.1 
vermelde vergadering ten einde daar in
lichtingen te verstrekken. 

16.3. Tot de algemene vergadering 
worden eerst de zittende leden die aan 
de door het hoofdbestuur gezonden uit
nodiging gevolg hebben gegeven, ieder 
afzonderlijk toegelaten en in de ge
legenheid gesteld het woord te voeren en 
die inlichtingen te geven waar de verga
dering om vraagt; telkens nadat dit is 
geschied verlaat de betrokkene de ver
gadering. 

16.4. Met inachtneming van het in de 
artikelen 9.3, 14 en 15 bepaalde stelt de 
vergadering vervolgens het (gewijzigde) 
technisch advies, de technische inrich
ting van de kandidatenlijst en de in te 
dienen kandidatenlijst naar volgorde 
van landelijke voorkeur vast. 

16.5. Het hoofdbestuur publiceert de 
door de algemene vergadering genomen 
besluiten in de op de algemene verga
dering volgende uitgave van het partij
orgaan; tevens brengt het deze besluiten 
ter kennis van de zittende leden die zich 
kandidaat hebben gesteld. 

Artike~ 17: 
Schriftelijke bereidverklaring 

17.1. Het hoofdbestuur vraagt aan een 
ieder die door de algemene vergadering 
kandidaat is gesteld, binnen een termijn 
van ten minste een week schriftelijk te 
verklaren dat hij bereid is de hem toe
gekende plaats te aanvaarden. 

17.2. Het hoofdbestuur kan namen van 
kandidaten die deze verklaring niet bin
nen de gestelde termijn ondertekend 
hebben ingezonden, van de kandidaten
lijst schrappen. 

17.3. Indien het hoofdbestuur van oor
deel is, dat na het uitvallen van een 
kandidaat door schrapping als bedoeld 
in artikel 17.2 of door een andere oor
zaak, kan worden volstaan met opschui
ving van de kandidaten, is het bevoegd 
de kandidatenlijst aldus te herzien. 

17 .4. Indien het hoofdbestuur in een in 
artikel 17.3 bedoeld geval van oordeel is 
dat niet kan worden volstaan met op
schuiving van de kandidaten, zendt het 
onverwijld een voorstel tot verandering 
van de kandidatenlijst aan de algemene 
vergadering, onder bijeenroeping van de 
algemene vergadering op een termijn 
van ten minste zeven dagen; de alge
mene vergadering heeft dan de be
voegdheid de kandidatenlijst te herzien, 
zoveel mogelijk met inachtneming van 
de besluiten van de in artikel16 vermel
de algemene vergadering. 

Artikel18: 
Inlevering kandidatenlijst( en) 

18.1. De algemeen secretaris is belast 
met het verzamelen van de ingevolge 
artikel R 8 van de Kieswet voorgeschre
ven verklaringen van instemming. 

18.2. De door het hoofdbestuur be
noemde gemachtigde of diens plaatsver
vanger draagt zorg voor de indiening 
van de kandidatenlijsten alsmede - in
dien daartoe is besloten - tot verbinding 
van de lijsten tot een lijstencombinatie 
zoals bedoeld in artikel R 3 van de Kies
wet. 

Artikel19: 
Afwijkingen van de procedure 

19.1. Indien een lid van oordeel is dat, 
ter zake van de kandidaatstelling voor 
leden van de Eerste Kamer, is gehandeld 
in strijd met de statuten, het huishou
delijk reglement of dit reglement, kan 
dat lid een klacht indienen bij het hoofd
bestuur; het hoofdbestuur draagt er voor 
zorg dat voornoemd lid in de gelegenheid 
wordt gèsteld om op de in artikel 16 
bedoelde vergadering zijn klacht mon
deling naar voren te brengen waarna 
voornoemde vergadering uitspraak ter 
zake doet; een klacht moet worden inge
diend binnen twee weken nadat het met 
de statuten en/of reglementen strijdige 
feit zich heeft voorgedaan of het betrok
ken lid daarvan kennis heeft kunnen 
nemen, doch uiterlijk twee weken voor 
de in artikel 16 bedoelde vergadering. 

19.2. Overigens is het hoofdbestuur be
voegd een besluit, dat is genomen in 
strijd met de statuten, het huishoudelijk 
reglement of dit reglement, geheel of ten 
dele nietig te verklaren. 

Artikel20: 
Niet-periodieke verkiezing 

20.1. In geval van ontbinding van de 
Eerste Kamer stelt het hoofdbestuur zo 
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spoedig mogelijk de te volgen kari
didaatstellingsprocedure vast; indien 
tijdsgebrek zulks nodig maakt met weg
lating van een of meer fasen en/ of met 
bekorting van termijnen, maar overi
gens zoveel mogelijk overeenkomstig de 
bepalingen van dit reglement en met 
dien verstande dat de definitieve kan
didatenlijst in elk geval wordt vastge
steld door de algemene vergadering. 

20.2. Het hoofdbestuur geeft van de in
gevolge artikel 20.1 vastgestelde kan
didaatstellingsprocedure ten spoedigste 
kennis op de wijze als bedoeld in artikel 
3. 

Artikel21: 
Onvoorziene gevallen 

In gevallen waarin dit reglement niet 
voorziet of waarin de toepassing van dit 
reglement aanleiding geeft tot moeilijk
heden, beslist en handelt het hoofdbe
stuur. Het hoofdbestuur doet in de eerst 
volgende algemene vergadering mede
deling van de beslissing c.q. handeling, 
met het verzoek aan de vergadering deze 
beslissing c.q. handeling achteraf goed 
te keuren. 

Vastgesteld door de .. ste 
algemene vergadering op .......... . 

VIII 

N.B. 
Ingevolge artikel Q 4 van de Kieswefis 
bij een reguliere Eerste-Kamerverkie
zing de dag van de kandidaatstelling be
paald op de dinsdag gelegen in de perio
de 19 t/m 25 april. Ingevolge artikel Q 5 
van de Kieswet is bij een tussentijdse 
ontbinding van de Eerste Kamer de dag 
van de kandidaatstelling bepaald bin
nen een periode van veertig dagen na de 
dagtekening van het Koninklijk Besluit 
tot ontbinding. De dag van de stemming 
is steeds de vierendertigste dag na de 
kandidaatstellingsdag. 

• 

• 
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Krunerdebatten staan 
in teken van oorlog en 
tussenbalans 
door RENY DIJKMAN, foto: THEO MEIJER 

DEN HAAG - Onze vaderlandse politiek stond de laatste weken 
heel sterk in het teken van de Golfoorlog en de beloofde Tussen
balans, die- zoals het zich nu laat aanzien- gedurende de laatste 
week van februari zal worden behandeld. Binnen de VVD 
Tweede-Kamerfractie heerst over beide zaken ontevredenheid. 
Het kabinet opereerde en werkt nog steeds traag en onduide
lijk. VVD-fractieleider Frits Bolkestein verwoordt de liberale 
gevoelens. 

Golfoorlog 
"Doordat de besluitvorming 

van het kabinet rommelig en on
bevredigend was, hebben wij de 
Kamer voor een spoeddebat tij
dens het kerstreces terug laten 
roepen. Tijdens dat debat is meer 
duidelijkheid verschaft. De re
gering doet nu ook meer. Zo zijn 
sindsdien de hawkraketten 
klaargemaakt en verstuurd. Maar 
we hadden veel meer kunnen 
doen. De VVD heeft al vanaf eind 
vorig jaar gevraagd ondersteu
nende grondtroepen in gereedheid 
te brengen. Daarmee doel ik op 
genie-ondersteuning, ontsmet
tingseenheden in verband met 
een mogelijk chemische oorlogs
voering, en medisch personeel. 
Iedereen weet dat ook parate 
troepen één à twee maanden no
dig hebben om echt gereed te zijn 
voor verzending. Nu blijft het on
geveer bij dat veldhospitaal. Ik 
vind de Nederlandse bijdrage 
mager. 

van het Iraakse leger is ondanks 
al die bombardementen dan wordt 
toch steeds duidelijker dat econo
mische boycot alléén absoluut niet 
had geholpen. Bekijken we de 
huidige oorlogssituatie dan moe
ten v<.re toch tot de conclusie komen 
dat de Iraakse milltaire machine 
een diep ingekankerd militair ge
zwel is. Dat had niet via boycot
maatregelen kunnen worden ver
wijderd: Daar is echt een chirurg 
voor nodig. Die is daar nu." 

Wel acht hif het noodzakelijk 
dat na beëindiging van de oorlog 
in het Midden-Oosten een sterke 
regionale veiligheidsorganisatie 
op poten wordt gezet, die meer 
omvat dan de kleine staatjes die 
zich hebben verenigd in de Gulf
Cooperation CourreiL "Daaraan 
zullen we steun moeten verlenen. 
Het is niet goed als de Ameri
kanen daar lang blijven. Zij moe
ten het karwei nu klaren en naar 
huis gaan. Dat leger wordt toch 
gezien als een Fremdkörper en 
dat is natuurlijk ook zo. Zeker in 
een land als Saoedi-Arabië dat zo 
Islamitisch van aard is. Het Ame
rikaanse verblijf daar moet niet 

langer duren dan strikt noodza
kelijk is." 

Tussenbalans 
Maar het leven gaat door. Ook 

in Nederland, waar de steeds uit
gestelde tussenbalans, die moet 
aangeven hoe 15 miljard kan 
worden bezuinigd om het finan
cieringstekort tot 3,25% te laten 
dalen, nu vermoedelijk de laatste 

Frits Bolkestein 

week voor de Statenverkiezingen 
zal worden gehouden. 

Frits Bolkestein houdt zich 
daarover nog op de vlakte. "Ik ben 
niet van plan nu al het achterste 
van mijn tong te laten zien. Eerst 
wil ik weten waar de regering mee 
komt. We gaan als oppositie niet 
het werk voor de regering doen. 
Wel wil ik voor onze leden enkele 

(vervolg op pagina 2) 

Als ik het vergelijk met de gro
tere NAVO-landen staat onze bij
drage aan de geallieerde troepen 
toch nog in geen verhouding tot 
wat die bondgenoten doen. Ge
lukkig volgen we niet het Belgi
. .>che voorbeeld, want daarmee 
zouden we ons compleet belache
lijk hebben gemaakt." 

Israël en de Golfoorlog 
Bolkstein wijt de vaagheid van 

de Nederlandse regering aan de 
huidige CDA-PvdA-coalitie. "Van 
den Broek had méér willen doen. 
Daarin hebben we hem vanaf het 
begin ondersteund. De PvdA had 
en heeft het heel moeilijk met de 
Nederlandse bijdrage. Nu blijkt 
duidelijk dat dit kabinet op twee 
benen hinkt doordat de coalitie
partners het niet met elkaar eens 
zijn." 

Dialoog 

De door Groen Links zo verde
digde voortzetting van de dialoog 
na de deadline van 15 januari kan 
al helemaal niet op waardering 
van de VVD rekenen. "Als we zien 
hoe die oorlog verloopt en hoe 
hardnekkig de echte weerstand Frans Weisglas. 

De kop van dit artikel zou 
nergens op moeten slaan. 
Want Israël heeft niets te ma
ken met de Iraakse inval in 
Koeweit en de daardoor ont
stane Golfcrisis en oorlog. 

Saddam Hoessein heeft na
tuurlijk geen oorlog tegen Koe
weit gevoerd om de Palestijnse 
zaak te dienen. Dat hij de kwestie 
Koeweit en het Palestijnse pro
bleem na zijn agressie tegen Koe
weit steeds probeert te koppelen, 
is opportunistisch en vormt een 
afleidingsmanoeuvre van de 
schending van de internationale 
rechtsorde die door Irak in Koe
weit is gepleegd. Niet voor niets 
spelen alle V eiligheidsraadre
soluties over de Golfcrisis over een 
onvoorwaardelijke terugtrekking 

van Irak uit Koeweit. Dat wil dus 
zeggen dat koppeling met ieder 
ander probleem ongewenst is. Het 
is ook daarom zo te betreuren, dat 
een land als Frankrijk, geheel 
buiten de EG om, diplomatieke 
initiatieven heeft ondernomen die 
een dergelijke koppeling niet uit
sluiten. 

Pure provocatie 
De agressie van Irak met ra

ketten tegen burgerdoelen in Is
raël is pure provocatie. Die komt 
enerzijds voort uit de door Irak 
nooit verhulde wens dat de staat 
Israël vernietigd moet worden. 
Anderzijds tracht Saddam Hoes
sein aldus Israël bij de Golfoorlog 

(vervolg op pagina 5) 

INHOUDSOPGAVE 

De Golfoorlog staat centraal 
in elke discussie; maar ook de 
toestand in Israël en de de

primerende situatie in de 
Baltische landen. Frits Bol
kestein spreekt over de Golf
oorlog, maar preludeert ook 

op de langverwachte Tussen
balans "want er moet ook 
orde komen in eigen huis". 

Frans W eisglas neemt de po
sitie van Israël onder de loep 
en Jan Dirk Blaauw schrijft 

over Praag en Litouwen. 
pagina's 1 en 9 

De Statencampagne is volop 
aan de gang. Een verslag van 
de perspresentatie in Nieuws-

poort en van de landelijke 
campagnestart in Rhenen. De 
altijd op de achtergrond wer
kende LPC treedt even foto-
grafisch voor het voetlicht. 

pag. 2 en 3 

De VVD-voorzitter van de 
Eerste-Kamerfractie, David 
Luteijn, gaat uitvoerig in op 

het werk in de Eerste Kamer. 
U weet het, de Statenverkie

zingen bepalen ook de nu-
merieke sterkte van onze se- . 

naatsfractie. 
pag.5 

De Moddermanlijsten voor de 
Eerste Kamer. 

pàg.7 

Ruime-aandacht voor de jon
geren in de VVD. Ook de 

JOVD werkte mee aan deze 
aparte pagina. 

pag. 6 en 7 

Het artikel van de JOVD in 
het vorig nummer over de 

landbouw heeft veel kwaad 
bloed gezet onder de land
bouwers. Piet Blauw geeft 

een reactie in de redactionele 
kolommen, 

pag.4 
Ook veellandbouwreacties in 

de ingezonden brieven
rubriek. 
pag.16 

Twee commissre't*lden van 
"Ongebroken lijnen" schrij
ven over hun rapport en over 
de reacties. Het zijn'Jan van 
Heukelum en Herman Wil-

mer. 
pag.lO en 11 

De laatste campagne-oppep
per van campagne-manager 

Dick van Kalkeren. 
pag .. 13 

Regiokatern 
· pag.14 

Voorzitterscolumn 
pag.3 

Van A totZ 
pag.16 
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Provinciale lijsttrekkers 
presenteren zich aan m.edia 
door RENY DIJKMAN; foto: THEO MEIJER 

DEN HAAG - Het was een lange rij achter de tafel met al die 
Provinciale Lijsttrekkers. Helaas waren Frans Tielrooy en Pe
ter Neeb verhinderd, anders had er nóg een tafel bijgemoeten. 
Maar er was ook een grote opkomst van de media in het Inter
nationaal Perscentrum Nieuwspoort. De presentatie van de 
lijsttrekkers aan de pers wordt door de VVD bewust in Den 
Haag gedaan, omdat ook veel regionale media los van perscom
binaties nog een extra parlementaire journalist(e) in Den Haag 
hebben gestationeerd. 

Weinig bekend 
Politiek leider Frits Bolkestein 

deed de introductie-aftrap. Aan de 
hand van een enquête die door 
Het Parool was gehouden bena
drukte hij hoe onbekend de 
Statenverkiezingen nog waren. 
En dat 6 weken vóór de verkie
zingsdatum 6 maart. Hoewel de 
VVD-aanhang verreweg het beste 
scoorde wat deze wetenschap be
trof is er bepaald nog geen reden 
tot optimisme. 

Frits beloofde dat de VVD
fractie haar best zal doen de 
Statencampagne zo goed mogelijk 
te ondersteunen. Het zal een le
vendige, maar - in verband met de 
Golf-oorlog - geserreerde cam
pagne worden. En in eerste in
stantie gaat het erom de VVD
standpunten zo duidelijk mogelijk 
over het voetlicht te brengen. 

"Dat takenpakket moet worden 
opgepept." Dat geldt ook voor het 
beleid op dit gebied. "We willen 
eerst alternatieven zoeken, waar
bij dwangmaatregelen achterwe
ge kunnen blijven, zoals die frat
sen met die tolfheffing. Wij, op 
provinciaal niveau, worden wel 
eens ziek van dat gemillimeter in 
Den Haag." 

Tot slot bepleitte hij voor de 
marktsector snelle en vriendelijke 
procedures en geen starre bu
reaucratische benaderingen. 

Europa 
Alle lijsttrekkers kregen van 

campagne-manager Dick van 
Kalkeren 3 minuten om de hoofd
lijnen van hun eigen provinciale 
campagne uiteen te zetten. 

Duidelijk bleek dat vooral de 
grensprovincies zich al volop 
richten op het Europa zonder 
grenzen. In dezè gebieden speelt 

niet alleen de economie een rol, 
maar werden ook door diverse 
lijsttrekkers de noodzaak van ge
zamenlijke milieumaatregelen 
genoemd en het doortrekken van 
vervoersverbindingen. ~Werk
gelegenheid, ouderenzorg, re
creatie, het zoeken van een even
wicht tussen landbouw en milieu, 
interregionale samenwerking, het 

"Veel landelijke en provinciale 
zaken lopen door elkaar," zei Frits 
Bolkestein. Daarnaast speelt de 
mondiale toestand een rol en op 
het Binnenhof de tussenbalans. 
Wij willen dat dit debat vóór 6 
maart is gehouden. De oorlog is 
geen alibi om geen orde in eigen 
huis te scheppen." Bolkestein 
sprak de hoop uit dat de enige 
provincie die thans zonder VVD
gedeputeerde zit, Friesland, 
straks ook een liberale gedepu
teerde zal krijgen. 

Kamerdebatten staan in teken 
van oorlog en tussenbalans 

Misverstanden 
Als voorzitter van de' Vereni

ging van Staten- en Raadsleden 
voerde Johan Remkes daarna het 
woord. In zijn visie bestaat bij veel 
mensen nog een misverstand over 
de provinciale structuren. "Na
tuurlijk heeft iedere provincie 
haar eigen verantwoordelijk
heden, maar er zijn ook veel on
derlinge parallellen." 
Zo noemde hij de lastenverlich
ting voor de burgers en bena
drukte hij nogmaals dat de VVD 
de weleens voorgestelde provin
ciale toeslag voor de burgers van 
de hand wijst. Ook op het gebied 
van de Ruimtelijke Ordening 
hebben de provincies veel gemeen. 
De VVD wil vrijheid van wonen 
en van bedrijfsvestiging. Het is de 
taak van het provinciaal bestuur 
daartoe globale streekplannen te 
maken. 

Een ander standpunt dat de 
VVD-provinciale lijsttrekkers ge
meenschappelijk delen betreft de 
financiering van de regionale om
roepen. "Er moet ruimte komen 
voor etherreclame. Het Rijk zou 
de huidige belemmeringen moe
ten opheffen en dan zou misschien 
het provinciale 'omroep-tientje' 
kunnen worden afgeschaft." 

Intensièf overleg 
Remkes voorspelde dat de pro

vinciale besturen de komende pè
riode op heel fundamentele wijze 
met elkaar in discussie moeten 
gaan over het verkeer en vervoer. 

(vervolg van pagina 1) 

elementen en algemene lijnen 
noemen, maar geen details. Na
tuurlijk zitten we niet passief af 
te wachten op wat er komt. We 
hebben er een hele fractiedag aan 
besteed en onze deskundigen Ru
dolf de Korte en Robin Linschoten 
hebben een aantal uitgewerkte 
plannen gemaakt. 

Wat ik wel absurd vind, is dat 
wij als Kamerleden niet over het 
CEC-rapport (Centraal Economi
sche Commissie) mogen beschik
ken. Ik heb daarom gevraagd. Dat 
rapport, dat al voor Kerstmis ge
reed was, bevat een grondige 
analyse van alle facetten van de 
overheidsfinanciën en uitvoerige 
bezuinigingsvoorstellen. Het ka
binet hoeft er alleen maar als het 
ware zijn handtekening onder te 
zetten en door te sturen naar de 
Kamer, maar dat doet het niet. 
Dat vind ik gebrek aan politieke 
moed. 

Wèl wordt uit die notitie ge
citeerd in een hoofdartikel in de 
NRC en in een artikel in het ESB
blad door twee PvdA-Kamerleden, 
Melkerten Vermeend. Nog merk
waardiger is dat op 6 februari mi
nister Dales een brief aan de Ka
mer schrijft waarin wordt verwe
zen naar die CEC-notitie, die de 
Kamer niet mag ontvangen. Dat 
is natuurlijk een bespottelijke si
tuatie. Daar ga ik in het debat ook 
een beetje de draak mee steken, 
want we hebben hier natuurlijk 
geen A-Kamerleden die de CEC
notitie wèl mogen lezen en B-Ka
merleden die dat niet mogen." 

Lastenverzwaring 
Het is navrant, maar Bolke-

stein zal tijdens dat debat een 
aantal zaken kunnen herhalen, 
die hij ook tijdens de Algemene 
Beschouwingen te berde bracht. 
Wat toen aan feitenmateriaal over 
het financieringstekort een la
cherig sfeertje bij de regerings
partijen opriep, is dodelijke ernst 
geworden. Zijn gelijk kreeg hij uit 
"onverdachte" hoeken, namelijk 
van Duisenberg (PvdA en direc
teur van de Nederlandse Bank) en 
van Rutten (oud-s.g. Economische 
Zaken en thans hoofd van de 
WRR). 

De VVD zal zich bij monde van 
Frits Bolkestein blijven verzetten 
tegen verdere lastenverzwaring 
voor de burgers. En dus ook tegen 
het plan van de minister van Fi
nanciën Kok om de inflatiecor
rectie voor inkomens boven de 
50.000 bruto afte schrijven. 

Frits Bolkestein: "Daar had ik 
het vorige week tijdens een reünie 
nog met Witteveen (oud VVD-mi
nister van Financiën) over. Deze 
noemde een dergelijke ingreep al 
in de jaren zestig 'verkapte dief
stal'." 

Ook blijft de VVD een verho
ging van het huurwaardeforfait 
afwijzen. "Het kabinet legt een 
soort verband tussen huurwaar
deforfait aan de ene kant en 
huurverhoging aan de andere 
kant. Dat verband zien we niet. 
Ons standpunt wordt onder
streept door een onderzoek van 
het Bouwcentrum. Daaruit blijkt 
dat de huurder een geringer per
centage van de kosten van de wo
ning betaalt dan de eigenaar. Wij 
willen het eigen woningbezit be
vorderen. Liberalen hebben daar 
altijd naar gestreefd omdat het 

De WO-provinciale lijsttrekkers tijdens de perspresentatie 

Groene Hart in de Randstad en, 
natuurlijk, verkeer en vervoer. 
Het kwam allemaal ter sprake. 

Toch was het duidelijk geen 
eenheidsworst. Elke provincie 
blijkt haar eigen prioriteiten te 
hebben, die soms haaks op elkaar 
staan. Zo wil de VVD Zuid-Hol
land de Westlandse kassenbouw 

mensen zelfstandig maakt en 
zelfbewustheid geeft. 

Ook willen wij dat de BTW
verlaging van 18,5 % naar 17 % 
doorgaat. Dat geeft meer aanslui
ting op Duitsland waar de BTW 
op 14 % ligt. In het kader van de 
Europese eenwording moeten die 
percentages snel naar elkaar toe
groeien." 

Als - voorlopig - laatste punt 
hekelt Frits Bolkestein het plan 
van CDA-fractievoorzitter Brink
man om tweeverdieners zwaarder 
te belasten. Een plan waar ook de 
Rooie Vrouwen en de FNV tegen 
zijn. Frits: "Het CDA-denken is 
nog doordrenkt van de kostwin
nersideologie. Brinkman vergeet 
gemakshalve even dat tweever
dieners dubbel zo hard moeten 
werken, vaak extra kosten hebben 
en dat bovendien de vrouwene
mancipatie hiermee bepaald geen 
dienst wordt bewezen." 

Meer werkenden 
Kort schetst de politiek leider 

van de VVD waar de liberalen wèl 

behouden, maar inmiddels heb
ben ook Friesland en Limburg 
daar een begerig oog op laten val
len. 

Er zijn wel meer verschillen. 
Daarom ook is de profilering per 
provincie zo belangrijk en zal 
stevig campagne moeten worden 
gevoerd. • 

op wensen te bezuinigen, zodat 
het financieringstekort tot het 
noodzakelijke percentage kan 
worden teruggebracht. Dat kan 
door een hervorming van de WAO 
en de ziektewet (en aan die voor
stellen wordt in liberale kring 
hard gewerkt). 

"Met de WAO en ziektewet zijn 
jaarlijks 32 miljard gemoeid. In 
Nederland zitten relatief de 
meeste mensen thuis en doen niet 
mee met werk. Meer dan in welk 
ander land ook in Europa. 

Ook kan een fors bedrag wor
den gevonden door de subsidië· 
ring door de overheid onder het 
vergrootglas te leggen. Bij de wo· 
ningbouw is een behoorlijk bedrag 
te halen, maar ook bij Economi· 
sche Zaken. Al die subsidiemaat· 
regelen moeten worden door· 
gelicht. Nu wordt ongeveer 35 
miljard aan subsidies verstrekt. 
Volgens ons moet daar minstens 
3 miljard op kunnen worden he· 
zuinigd. Dat is dan nog maml 
ééntwaalfde van het totale be· 
drag. 

In de derde plaats zullen be· 
zuinigingen moeten worden ge· 
zocht in de sector van de doel· 
matigheid van de overheid. Wij 
zijn van mening dat veel taken 
kunnen worden geprivatiseerd of 
overgeheveld naar provincies en 
gemeenten. Ik krijg de indruk dat 
minister Dales dat ook zo ziet." 

Mwachten 
De VVD zal echter nu eerst de 

definitieve versie van de tussen· 
balans afwachten. "Als het voor· 
stellen zijn die wij redelijk vinden, 
dan nemen wij die over," zegt 
Frits Bolkestein. 

"Wanneer dat is gebeurd, res
teren er voorstellen waar we het 
niet mee eens zijn. Daar zullen wij 
alternatieven tegenover zetten." 

• 
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Schaduw Golfoorlog 
eest ~daten 
. et tem.peren doorVICTORHAFKAMP 

RHENEN - De schaduw van de Golfoorlog hing zaterdag 26 
januari over de VVD-campagnestart voor de Provinciale 
Statenverkiezingen. Niettemin verlieten de vele enthousiaste 
gedeputeerden, (kandidaat-)sta tenleden en campagnevoerders 
het congrescentrum van Ouwehand in de overtuiging dat 
strijdlust in de Nederlandse politiek een onmisbare eigenschap 
blijft. 

is oprecht verheugd over het feit 
dat de samenleving in velerlei op
zicht liberaler wordt. Hetgeen 
echter onverlet laat dat de VVD 
de enige liberale partij van Ne
derland is." Aan het einde van zijn 
toespraak wees hij er op dat de 
Statenverkiezingen niet alleen 
voor de samenstelling van het 
provinciale bestuur en indirect 
voor die van de eerste kamerfrac
tie van groot belang zijn. "Naast 
het belangrijke provinciale ka
rakter van deze campagne moet 
nationaal het signaal afgegeven 
worden dat de huidige regerings
coalitie het niveau van een proef
huwelijk nog niet heeft over
schreden en zelfs daar weinig van 
heeft weten te maken," aldus de 
partijvoorzitter. 

Partijvoorzitter dr. Leendert 
Ginjaar wees er in zijn welkomst
rede op dat de start van een ver
kiezingscampagne van een po
litieke partij doorgaans een fees
telijke gebeurtenis is, maar dat de 
verkiezingen van 6 maart door de 
Golfoorlog en ook door de gebeur
tenissen in de Sowjet-Unie in een 
ander daglicht zijn komen te 
staan. "Met steun van bijna de 
gehele rest van de wereld is het 
oogmerk van allen gericht op de 
handhaving van de internationele 
rechtsorde en het keren van 
agressie. Zo'n strijd is· van aan
merkelijk hogere importantie. 
Zeker als we bede:ri.ken hoeveel 
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slachtoffers daarbij zullen vallen -
dan de strijd om de kiezersgunst 

~in de Nederlandse provincie," al
dus Ginjaar. Hij maakte duidelijk 
dat het van weinig kiesheid zou 
getuigen om er onder die omstan
digheden een feestelijke campag
nestart van te maken. "Staande 
hier in Rhenen doet de naam 
Grebbeberg ons herinneren aan 
een andere strijd tegen een andere 
dictator. Echo's uit het verleden. 
Aan de vele miljoenen slachtoffers 
die daarbij gevallen zijn. De 
vrijheid wordt duur betaald, maar 
dat legt ons de verplichting op 9m 
pal te blijven staan voor die 
vrijheid, om ook die vrijheid te ge
bruiken. Het is immers een voor
recht te mogen leven in de demo
cratische rechtsstaat die wij ken
nen." 

Enige liberale partij 
De partijvoorzitter wees er op 

dat de wereld er de laatste jaren 
liberaler op geworden is, maar dat 
er op vele plaatsen in de wereld 
nog steeds strijd gevoerd moet 
worden voor het verkrijgen van 
die vrijheid. In Nederland hebben 
steeds meer politieke partijen ge
ruisloos liberale standpunten 
overgenomen. Maar dat maakt die 
partijen nog niet liberaal, inte
gendeel, meent Ginjaar. "De VVD 

Leiding 
Ook Frits Bolkestein, voorzit

ter van de tweede kamerfractie, 
ging in zijn toespraak uitvoerig in 
op de toen tien dagen oude Golf
oorlog. Naar zijn mening is Ame
rika het enige land dat leiding kan 
geven in een crisis als deze. "Eu
ropa is helaas verdeeld. De Duit
sers kijken de andere kant op, de 
Belgen zijn bang. De Fransen va
ren hun eigen koers die wordt be
paald door commerciële belangen 
en een diep geworteld anti
Amerikanisme. Alleen de Britten 
hebben zich een vaste bondgenoot 
betoond. Wie kan in die omstan
digheden nog spreken van een 
Europese veiligheidsidentiteit? Ik 
ben blij dat wij nog steeds kunnen 
terugvallen op de NAVO. Wij 
moeten dat bondgenootschap in 

goede orde houden." Volgens Bol
kestein heeft het kabinet in de 
Golf-kwestie tot twee maal toe 
geklungeld. Eerst door F-16's aan 
te bieden die niemand wilde. En 
later bij de aanbieding van Pa
triotraketten aan Israël, waar de 
minister van Defensie niets van 
afwist. "Het kabinet hobbelt ach
ter de feiten aan en de PvdA hob
belt achter het kabinet aan. Mi
nister Ter Beek zit erbij voor spek 
en bonen. Voor minister Van den 
Broek kunnen we daarentegen 
waardering opbrengen, want hij 
heeft het Franse non-initiatief 
moedig en vakkundig afgestopt. 
Hij heeft in de Golfcrisis steeds 
een rechte lijn gevolgd en steeds 
een rechte rug getoond, aldus 
Bolkestein. Hij betichtte in zijn 
toespraak verder minister Kok 
(Financiën) van een gebrek aan 
voortvarendheid. "Hij wacht als 
een spin in zijn web totdat de be
zuinigingen als vette vliegen op 
hem afkomen. Geduld is een 

(vervolg op pagina 7) 

Deze mensen vormen de "harde kern" van de statencampagne. Dit is onze Landelijke Propaganda Commissie (LPG) nog 
tijdens een laatste brainstorming bijeen. Veel "ouwe rotten" in het vak en enkele nieuwelingen die razensnel wegwijs werden 
gemaakt door de anderen. Deze "koppen" zult u overal weer zien opduiken. Mocht u in de campagne tijd over hebben; zij 
zullen u met open armen ontvangen! 

De foto "leest" als volgt: staande rij v.l.n.r. Joep Pattijn, Lucas Osterholt, Hans Nièstadt, Han IJssennagger, Jaap Bakker, 
Peter Slijpen, Kina Hardenberg, Marga Lubbers, Jan Schout (houdt het droog onder de WO-plu) en Dick van Kalkeren. 
Zittend van rechts naar links: Rein Verdijk, hb-lid belast met propaganda, Gillis van Blarkom, /neke Sybesma, Elisabeth Gans, 
schuin zittend achter haar, Rob de Bakker, lngrid de Jong en met pijp op de hoek Je/Ie Hemkes. (foto: 't Sticht). 

Van de 
voorzitter 

3 

O
p 29 januari jl. vroeg Frits 
Bolkestein aan het kabinet 
hoe het nu zat met de belof

te dat de tussenbalans nog voor de 
Statenverkiezingen in de Tweede 
Kamer behandeld zouden kunnen 
worden. 11 februari, zo ant
woordde de regering, wordt die 
tussenbalans bij de Tweede Ka
mer bezorgd. 

Inmiddels is het nu - bij het 
schrijven van deze regels - 11 fe
bruari geworden, is er nog geen 
tussenbalans en is een aantal za
ken duidelijk geworden. Door het 
getreuzel van het kabinet wordt 
kostbare tijd verspild, onzeker
heid gecreëerd. 

Het regeerakkoord·- het wordt 
nu ook van kabinetszijde toe
gegeven - is dringend aan herzie
ning toe. De begroting wasinder
daad op drijfzand gebouwd, en 
daadkracht van de zijde van het 
kabinet ontbreekt; Integendeel, al 
weken lang wordt de ene maatre
gel na de andere genoemd, worden 
proefballonnen opgelaten. In al 
die gevallen gaat het bovendien 
om gevoelige aanslagen op de 
beurs van de burger, op het ver
worven bezit van een eigen huis. 
En ondanks· verhullend taalge
bruik staat nivellering weer op de 
politieke agenda, wordt "Oort" 
teruggedraaid. 

PvdA en CDA zijn gezamenlijk 
verantwoordelijk voor de ontstane 
situatiè. Het herstelbeleid zoals 
door de VVD voorgestaan- en door 
kabinetten waarin de VVD zitting 
had met vrucht gevoerd ~ had 
moeten worden voortgezet èn niet 
voortijdig afgebroken. De VVD 
vindt dit niet zomaar, maar is van 
mening dat een goede economi
sche positie van het land en zijn 
burgers noodzakelijk .is voor het 
realiseren ·van andère doelstel
lingen., zoals de ontplooifug va:ri. 
ieder mens en het dragen van ei:.. 
gen verantwoordelijkheid. 

Deze principes liggen ook ten 
grondslag aan het handelen van 
de VVD in de provincies. Ook hier 
dient de overheid een beleid te 
voeren gericht op het dragen van 
verantwoordelijkheid. De Staten
verkiezingen liggen nog maar een 
paar weken van ons verwijderd. 
Ik ben ervan overtuigd dat ook bij 

. deze verkiezingen zal blijken dat 
de kiezers zullen kiezen voor her
stelbeleid, voor vrijheid en voor 
verantwoordelijkheid, voor de 
VVD, de enige liberale partij van 
Nederland. 
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Reactie WD-landbouwspecialist Piet Blauw op: 

Eindelijk een liberaal 
landbou\Vbeleid? 
Het artikel van de JOVD in het januarinummer getiteld 
"Eindelijk een liberaal landbouwbeleid?" heeft nogal wat 
reacties opgeleverd. 
Allereerst dit. De JOVD heeft als onafhankelijke jongeren
organisatie haar eigen visie. In dit blad worden de artike
len van de JOVD gedrukt voorzien van het eigen vignet. De 
VVD-fracties bepalen echter het beleid en niet de JOVD. 
Daarom hieronder een reactie op het JOVD-artikel van Jan 
Kees Martijn: "Eindelijk een liberaal landbouwbeleid" 
door het VVD-Tweede-Kamerlid en landbouwspecialist Piet 
Blauw (ditmaal met zijn eigen foto afgedrukt!) 

De eerste opmerking van Piet 
Blauw is: "Jan Kees is in zijn ar
tikel een aantal essentiële punten 
vergeten. Hij is over bepaalde za
ken te makkelijk en afstandelijk 
heengelopen. Nergens vind ik te
rug wat onze land- en tuinbouw 
voor onze nationale economie be
tekenen. Ook niet het werkgele
genheidsaspect. Ongeveer 11 % 
van onze werkgelegenheid is 
rechtstreeks gelegen in of indirect 
betrokken bij de Nederlandse 
land- en tuinbuw. Onder indirect 
versta ik de toeleveringsindus
trieën, de dienstverlening, de 
vervoerssector... noem maar op. 
Als Marlijn het heeft over een 
magere 4 % dan is dat een infor
matie-achterstand. Dat is jammer 
voor het artikel." 

Vrije markt 
"We zijn natuurlijk niet voor 

niets de op één na grootste expor
teur ter wereld van agrarische 
produkten en voedingsmiddelen. 
Amerika is de grootste. In ons 
land leven twee van de drie agra
rische ondernemingen bij gratie 
van de export. Dus ongeveer 70 % 
van de agrariërs moet zijn inko
men halen uit de vrije markt. Nu 
wordt in dit artikel gesuggereerd 
dat alles in de Nederlandse land
en tuinbouw kommer en kwel is, 
omdat het Europees landbouw
beleid te traag is en te ver van 
de markt af opereert. Ook hier is 
duidelijk sprake van informatie
achterstand en dat komt de kwa
liteit van het artikel niet ten goe
de. 

Het TNO heeft uitgezocht waar 
voor de Nederlandse markteco
nomie op weg naar het jaar 2000 
de sterkste concurrentiekracht en 
de exportkansen komen te liggen. 
TNO heeft vastgesteld dat bij de 
eerste tien sterke sectoren c.q. 
produktener negen landbouw- en 
voedingsmiddelen zijn en dat bij
voorbeeld pas op de achtste plaats 
aardgas komt. Dus als Jan Kees 
Martijn een pleidooi houdt voor 
een liberaler, meer marktconform 
landbouwbeleid, dan moet hij dat 
genuanceerder benaderen, na
melijk dat dit van belang is voor 
30 % van de ondernemingen en 
dat 70 % al sinds jaar en dag - en 
dat ook niet anders zou willen -
haar inkomen verwerft uit die 
vrije wereldmarkt." 

Doodlopende weg 
"Marlijn wil dat tegenover de 

negatieve sociale gevolgen bij 
marktconform opereren en voor 
de afbouw van het gemeenschap
pelijk landbouwbeleid inkomens
steun wordt gesteld. Dat is een 
volstrekt doodlopende weg. Het 
kan niet zo zijn - en dat is ook een 
zeer actueel punt in het kader van 

Redactie 

de voorstellen van de Europese 
landbouwcommissaris - dat je een 
agrarische onderneming, die een 
economische eenheid en economi
sche grondslag dient te hebben, 
afhankelijk gaat stellen van inko
mensondersteuning. Zo iets kan 
slechts tijdelijk mits het kompas 
maar weer op de markt is gericht. 
Een voorbeeld daarvan is op het 
ogenblik de graanbouw. Dáár vind 
ik het verdedigbaar mede door 
externe omstandigheden. Daar 
speelt het zeer weifelachtige ge
drag van de Europese Gemeen
schap een rol. De laatste jaren is 
een aangepast graanbeleid te laat 
van de grond gekomen en nu 
staan de inkomens onder druk. 
Onderweg naar een nieuwe toe
komst, ·bijvoorbeeld door de teelt 
van niet-voedingsmiddelen, zou je 
inkomenssteun kunnen overwe
gen. Maar als structureel element 
is het absoluut een doodlopende 
weg. Dat zou immers inhouden 
dat je voor vele ondernemers in 
Europa het inkomen afhankelijk 
maakt van de emotionaliteit die 
ten grondslag ligt aan jaarlijkse 
politieke besluitvormingen? Nu, 
er is niets rampzaliger." 

Buitengrenzen 
Blauw vervolgt: "Als Marlijn 

beweert dat er grote barrières zijn 
aan de buitengrenzen die vrij
handel voorkomen dan ben ik dat 
met hem eens. In die zin als hij 
bedoelt te zeggen dat verdere li
beralisering van de wereldmarkt 
noodzakelijk is. Daar is de VVD
fractie het hartgrondig mee eens. 
Het is niet voor niets dat twee van 
de drie agrarische ondernemingen 
bij gratie van de export leven en 
naarmate die markt liberaler 
wordt, zullen die kansen stijgen." 

Derde Wereldlanden 
Jan Kees Marlijn heeft g~lijk 

als hij de positie van de Derde 
Wereldlanden schetst. Het mooi
ste voorbeeld hoorde ik van de vo
rige Amerikaanse minister van 
Landbouw, Ling. In Washington 
vertelde hij eens: 

"Stel je nou eens een heel grote 
rivier voor. Aan die rivier liggen 
allemaal steden. Van beneden
strooms tot bovenstrooms liggen 
die steden aan dat water. De sa
menlevingen in die steden produ
ceren, recreëren, consumeren en 
distribueren intensief. En het 
restprodukt is afval. Dat slaan ze 
op. Maar dan ontstaat er een si
tuatie waarin er onvoldoende geld 
en opslagcapaciteit is om het op te 
slaan. De stad die aan het begin 
van de rivier ligt, begint dat afval 
in de rivier te dumpen. De stad 
daaronder dumpt ook in de rivier. 
Er ontstaat een kettingreactie. 
Het zal volstrekt duidelijk zijn dat 

voor de steden die - om welke re
den dan ook - onderstrooms zijn 
gelegen het geen leven is." Ling 
vervolgde: "Stel je nu eens voor 
dat we doorgaan met het onge
breideld produceren van agrari
sche produkten, gesteund vanuit 
de algemene middelen. Dus ge
subsidieerd. Produkten waar geen 
afzet voor is. We slaan dat op en 
als de opslagcapaciteit vol is, 
dumpen we het op de wereld
markt. Dan is het toch volstrekt 
duidelijk dat er voor dat volk dat 
toevallig benedenstrooms vertoeft 
geen leven meer is?" 

Dus die concurrentieverval
sing, die "vervuiling" van kansen 
van die ontwikkelingslanden, is 
levensgroot aanwezig. Daarom 
ook moeten we dit landbouwsys
teem ombuigen. 

Dat kan echter niet zoals Mar
tijn het schetst door maar af te 
bouwen van wat er is en door vol
strekte vrijheid toe te laten met 
als vangnet een inkomensonder
steuning. Nee, dat moet stap voor 
stap." 

Dumpmarkt 
Die Europese landbouw, die 

overigens aanzienlijk minder kost 

dan Marlijn suggereert en ook 
veel minder dan in Amerika - hij 
maakt hier een rekenfout - wordt 
altijd geconfronteerd - soms wat 
meer en soms wat minder - met 
een dumpmarkt. Dus een begelei
ding door een landbouwpolitiek -
vanuit welke politieke hoek dan 
ook - is absoluut noodzakelijk. 
Met name voor die produkten 
die je kunt bewaren. Niet voor sla, 
die is na twee dagen weg. Snij
bloemen na een week. Maar voor 
graan, boter, rundvlees ... Dus wat 
opstapelbaar is en waarvan je een 
bepaalde overproduktie in het ene 
jaar kan overhevelen naar dat 
volgende jaar. Daarvoor is een 
aanvullend beleid absoluut nood
zakelijk. En dat dit een aangepast 
beleid moet zijn uitgaande van het 
huidige is duidelijk. 

Goedkoop 
"Dat betekent ook dat, als de 

EG er niet zou zijn, de individuele 
lidstaten op hun landbouwbe
groting nogal wat meer middelen 
zouden moeten hebben. We heb
ben in Nederland, terwijl we de op 
één na grootste agrarische expor
teur zijn en het 11 % van onze 
werkgelegenheid betekent, een 

Piet Blauw 

landbouwbegroting van rond de 
drie miljard. Om een indicatie te 
geven: onderwijs kost 30 miljard. 

Hoe kan dat nu zo goedkoop? 
Omdat vanuit het Brusselse er 
ook landbouwbeleid wordt ge
voerd. Dus wat eigenlijk 'duur' 
overkomt vanuit Brussel is goed
koop in de nationale afrekening. 
Dus ook dat is een vertekend 
beeld." 

Piet Blauws conclusie over het 
JOVD-artikel: "Ik betreur het ei
genlijk dat iemand zo afstandelijk 
staande van de feitelijkheden, van 
de praktijk van de dag, van de 
emoties en beweegredenen die 
dagelijks op het boerenerf spelen, 
een macro-visie ontwikkelt, die 
enkel maar misverstanden op
roept. • 

Topkadercursus VVD/JOVD 
1991 

,,Ailochtonenbeleid" 

door middel van onderstaand for
mulier aanmelden. Daarbij dient 
een eerste en een tweede voorkeur 
aangegeven te worden voor de 
werkgroep waarin men wil optre
den. Om het uiteindelijke resul
taat voor de deelnemers te garan
deren zullen de aanmeldingen een 
zekere mate van selectie onder
gaan. 

Op zaterdag 20 en zondag 21 april 
1991 organiseren VVD en JOVD 
in het Ibis-hotel te Tilburg een 
cursusweekend. Dit weekend 
1991 draagt als titel: "Alloch
tonenbeleid". 
In totaal kunnen er dertig jonge
ren deelnemen aan dit weekend, 
dat bedoeld is voor zowel jongeren 
uit de VVD als de JOVD in de 
leeftijd 18 tot en met 30 jaar. 
De volgende onderwerpen zullen 
aan de orde komen: 
* Arbeidsmarkt 
* Scholing 
* Integratie 
* Vluchtelingenbeleid 

Evenals voorgaande jaren is er 
voor de cursus 1991 een interes
sant programma samengesteld, 
zodat het voor de deelnemers een 
boeiend cursusweekend belooft te 
worden. 

Tijdens dit weekend zullen de 
deelnemers onder meer optreden 
in werkgroepen, namelijk: 
- werkgroep onderwijsbeleid 
- werkgroep arbeidsbeleid 
- werkgroep integratiebeleid 
- werkgroep vluchtelingenbeleid 

In deze werkgroepen discussiëren 
de deelnemers over stellingen en 
worden er standpunten bepaald. 
Die standpunten worden door de 
werkgroep plenair gepresenteerd 
waarna er discussie zal plaats
vinden met de zaal. Om te komen 
tot een optimaal resultaat kunnen 
de deelnemers, vanwege interesse 
of deskundigheid, zich opgeven 
voor de werkgroep die hen het 
meest aanspreekt. Tevens geven 
drie deskundige sprekers een in
leiding over arbeidsmarkt/
scholing, integratie en vluch-

telingenbeleid. Deze irueidingen 
zullen in de eerste plaats discus
sies uitlokken en in de tweede 
plaats verschaffen zij de deelne
mers belangrijke informatie. 
Daarnaast zal ook een rollenspel 
met een opdracht onderdeel uit
maken van de topkadertraining. 
Zowel tijdens de plenaire discus
sie als in de werkgroep wordt van 
de deelnemers een actieve inbreng 
verwacht en zal aan de deelne
mers worden gevraagd om zijnl
haar standpunt te motiveren. 
Het Cursusweekend 1991 is een 
zeer dynamische training en voor 
jongeren een uitdaging om aan 
deel te nemen. 

Belangstellenden kunnen zich 

Bij definitieve bevestiging· van 
deelname dient de bijdrage van 
f 95,- voor het Cursusweekend 
uiterlijk 5 april te zijn overge
maakt. Tevens ontvangt men dan 
ter voorbereiding stellingen en 
literatuur. Vanwege organisato
rische redenen dienen de aanmel
dingen uiterlijk 16 maart opge
stuurd te worden aan: 
Volkspartij voor Vrijheid en De

·mocratie 
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 
Nadere inlichtingen kunnen ver
kregen worden bij Caroline 
Kwekkeboom, tel.: 070-3613061 

Aanmeldingsbon 
Topkadercursus VVD/JOVD 1991 
Thema: "Allochtonenbeleid" 

Naam: ................................................ Geboortedatum ................. . 
Adres: .............................................................................................. . 
Postcode en woonplaats: ............................................................... .. 
Politieke ervaringen: ..................................................................... .. 

Opleidingen/beroep: ....................................................................... . 
Eerste voorkeur werkgroep: .......................................................... . 
Tweede voorkeur werkgroep: ........................................................ . 

Meldt zich aan voor het Topkadercursusweekend VVD/JOVD op 
zaterdag 20 en zondag 21 april 1991, met als thema "Alloch
tonenbeleid" in het Ibis Hotel te Tilburg. Bij definitieve beves
tiging van deelname dient de bijdrage van f 95,- voor het Top
kadercursusweekend uiterlijk 5 april te zijn overgemaakt. 

Handtekening: ............................................................. .. 
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)avid Luteijn: 

Eerste Kanter wint aan 
politieke kracht doorRENYDIJKMAN 

I 
De Provinciale Statenverkiezingen van 6 maart zijn niet alleen 
ban groot belang voor de sterkte van de WD in de provinciale 
besturen. Zij bepalen ook het aantal WD-Eerste Kamerleden 
ldat straks in de senaat zal plaatsnemen. Hoeveel zullen het 
er worden? Ook daar heeft uw stem op 6 maart uitgebracht 
invloed op. 
Een gesprek met de WD-fractievoorzitter van de Eerste Ka
mer, ir. David Luteijn. 

DEN HAAG- De kandidaatstellingsperiode voor de VVD-fractie 
in de Eerste Kamer is afgelopen. In het vorig nummer trof u 
circa 40 kandidaten, die zich voor de senaat beschikbaar heb
ben gesteld. David Luteijn, voorzitter van de VVD-EK-fractie, 
wil desgevraagd wel iets kwijt over een ideale samenstelling 
van de VVD-senaatsfractie. 

"Het belangrijkste is dat de 
fractie als één gezamenlijk ho
mogeen team weet op te treden, 
dat zij een groot onderling ver
trouwen heeft en dat ook uit
straalt. Dat is de afgelopen vier 
jaar het geval geweest, zowel in
tern als extern. Daardoor was 
onze positie ten aanzien van de 
grotere fracties wat sterker dan 
puur op grond van het aantal le
den dat de fractie telt. 

Daarnaast moet de fractie be
staan uit een mengeling van ge
neralisten en specialisten. De ge
neralisten moeten overigens ook 
bereid zijn zich in bepaalde be
langrijke facetten wat meer te 
verdiepen. Van de specialisten 
mag worden verwacht dat zij zich 
ook buigen over zaken die niet tot 
hun vakgebied behoren. Het is 
namelijk gebruik in de fractie om 
over ieder belangrijk onderdeel 
van beleid de mening van elk 
fractielid te horen. 

vering van de lucht geleid. Onze 
positie is glashelder en die is tij
dens dat debat volledig overeind 
gebleven. Toch denk ik dat er wel 
enige spanning in de verhouding 
tot de minister-president blijft 
bestaan. Zo'n aanvaring gaat niet 
in de koude kleren zitten." 

"Na tuurlijk heeft het er ook 
deels mee te maken dat de taak 
van de Eerste Kamer steeds ster
ker wordt. Een taak die ik zou 
willen omschrijven met goed toe 
te zien hoe de wet- en regelgeving 
worden uitgevoerd; hoe er recht
vaardig naar de burger wordt op
getreden en hoe nieuwe wetten 
zich verhouden tot bestaande 
wetgeving. Voor de premier is dat 
wel eens lastig. Hij probeert voor
al de weg een beetje in het midden 
te houden. Hij vindt dan wel eens 
dat zaken bij ons niet snel genoeg 
gaan of bij ons extra tegen het 
licht worden gehouden. Overigens 
is een dergelijk spanningsveld in 
een democratie gezond. Dat zal er 
wel blijven." 

Gewijzigd beleid 

scherming biedt. Die kritiek heeft 
ertoe geleid dat de regering aan 
het bestuderen is hoe deze wet
geving moet worden aangepast. 

Concreet afgestemd hebben we 
de wetgeving waarin de subsidie 
van wetenschappelijke instituten 
van politieke partijen samen
hangt met de numerieke aanwe
zigheid van die partijen in de 
Stateri-GeneraaL Wij vinden het 
onacceptabel dat een partij die 
niet meer in de Tweede Kamer 
maar nog wel in de senaat verte
genwoordigd was, niet meer zou 
worden gesubsidieerd. 

Een voorbeeld waarvan ik 
denk dat de discussie in de Eerste 
Kamer tot bijstelling van beleid 
heeft geleid, geldt de verpleeg
kundige en verzorgende beroepen; 
met name de positie van de ver
pleegkundigen. Daaraan is vanuit 
onze fractie erg veel aandacht be
steed. 

Dit is een aantal punten." Lu
teijn, altijd relativerend: "Ze zijn 
niet allemaal zo spectaculair voor 
de toeschouwer als het huur
waardeforfait, maar het toont wel 
degelijk de invloed van de Eerste 
Kamer aan op het regeringsbe
leid. 

Neem het voorbeeld van de 
verzelfstandiging van het IJk
wezen (ressorterend onder Eco
nomische Zaken, red.). De kriti
sche houding in deze Kamer heeft 
ertoe geleid dat ten aanzien van 
andere verzelfstandigingsope
raties de overheid extra zorgvul
dig te werk gaat. De termen 
waaronder het IJkwezen uitein
delijk is geprivatiseerd zijn aan
zienlijk anders dan in de oor-

spronkelijke 
gelegd." 

opzet was 

PS-verkiezingen 

vast-

Voor David Luteijn zijn er twee 
goede gronden om op 6 maart zo 
veel mogelijk kiezers naar de 
stembus te laten gaan. Voor de 
provinciale besturen telt de ko
mende vier jaar het Europa zon
der grenzen zwaar. Dat betekent 
een ontwikkeling waarin de regio 
belangrijker wordt. De verande
rende taakinvulling en de positie 
van de provincies zullen de ko
mende jaren sterk in de discussie 
komen. Daarnaast groeit de pro
vinciale rol op het gebied van bij
voorbeeld de ruimtelijke or
dening, van het milieu en de ge
zondheidszorg. Het is dus heel 
belangrijk dat wij zorgen dat de 
VVD zo sterk mogelijk in dat pro
vinciaal bestuur vertegenwoor
digd wordt. 

Wat de Eerste Kamer betreft 
zie ik dat zij de laatste 5, 6 jaar 
sterk aan invloed heeft gewonnen. 
We leven in een periode waarin de 
wetgeving steeds ingewikkelder 
wordt en er steeds meer vraag
tekens bij de uitvoerbaarheid 
worden gezet. Op die gebieden 
moet de Eerste Kamer de vinger 
goed aan de pols houden. Dat 
geldt met name ook voor de vraag: 
hoe treedt de overheid, de re
gering, naar de burger op? In dat 
hele proces moet de belangrijkste 
tegenkracht uit de Eerste Kamer 
komen. Die kan worden gegeven 
door parttime politici, die niet van 
de politiek afhankelijk zijn en die 
zonder hun eigen positie in gevaar 

Ir. David Luteijn, WO-fractievoorzitter 
Eerste Kamer. 
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te brengen wezenlijk tegenkracht 
kunnen geven. Politici, die wat 
afstandelijker kunnen kijken, die 
indringender dan welk medium 
ook het geluid en het gevoelen van 
de burger in de politiek kunnen 
overbrengen." 

Rode draad 
Zelf zal David Luteijn tijdens 

de verkiezingscampagne de na
druk leggen op de rol van de over
heid. "Het kernpunt is dat de 
overheid er is voor de burger en 
niet andersom. Ik zal wijzen op 
het gevaar van de toenemende 
bureaucratie, waardoor indi
vidueel initiatief en individuele 
verantwoordelijkheid worden 
verstikt. Dat is de rode draad door 
mijn debatten. Méér ruimte voor 
eigen initiatieven ook op finan
cieel-economisch gebied. De over
heid moet zich concentreren op de 
echt belangrijke zaken; veilig
heid, het beschermen van de echt 
zwakken, investeren in de toe
komst en terughoudend zijn als 
het gaat over herverdeling van 
inkomens, subsidies en het rond
pompen van geld. Die overheid 
heeft een dienende functie. Zij 
moet niet als het ware voor de 
burger een keurslijf aanleggen, 
want dan zij we bezig een maat
schappij te vormen die wij als li
beralen in ieder geval niet willen." 

• 
Naast de combinatie 'genera

list-specialist' is het van groot be
lang de nodige diversiteit in 
maatschappelijke ervaring in de 
fractie terug te vinden. De Eerste 
Kamer heeft haar bijzondere ka
rakter mede te danken aan het 
feit dat zij bestaat uit parttime 
politici. Daarom is het goed dat 
de fractie uit een mengeling van 
mensen met een baan in de maat
schappij bestaat en van enkele 
anderen die wat meer tijd kunnen 
besteden aan bijvoorbeeld de bui
tenland-vertegenwoordiging of 
afvaardigingen in Nederland. 

De laatste jaren heeft de Eerste 
Kamer zich nogal geroerd. Hoewel 
de senatoren niet het recht van 
amendering hebben, krijgt lang 
niet iedere wet die over de eind
streep komt van de Tweede Ka
mer het fiat van de Eerste Kamer. 
Nog vorig jaar werd dank zij de 
VVD die het voortouw nam samen 
met het CDA de verhoging van 
het huurwaardeforfait afgestemd. 
David Luteijn: "Dat was natuur
lijk een heel sprekend voorbeeld 
voor iedereen." 

Israël en de Golfoorlog (uervolgvanpaginal) 

De kwaliteit van de wetgeving 
die ons de laatste tijd bereikt is 
eerder slechter dan beter gewor
den. Wij hebben daar in toene
mende mate over de nodige ju
ridische en vakkennis beschikt. 
Daaraan heeft het de laatste peri
oden bij ons nooit ontbroken. V oor 
de Eerste Kamer is die toetsing 
van nieuwe wetgeving aan be-· 
staande wetten, aan de Grondwet 
en aan de uitvoerbaarheid een 
heel wezenlijk element." 

Grotere 
betrokkenheid 

Luteijn bespeurt in het opere
ren van de Eerste Kamer de laat
ste jaren een grotere politieke be
trokkenheid. "Dat heeft meer te 
maken met de problematiek die 
op ons afkomt, dan met het feit 
dat de senaat (nu voor de derde 
keer) in zijn geheel in één keer 
wordt gekozen." 

Een jaar geleden vond bij de 
behandeling van de Algemene 
Beschouwingen een forse aanva
ring met premier Lubbers plaats 
over de positie en functie van de 
Eerste Kamer in ons staatsbestel. 
"Die discussie heeft tot een zui-

"Wanneer ik kijk naar gewijzigd 
regeringsbeleid dank zij de Eerste 
Kamer dan vallen die wijzigingen 
in twee onderdelen uiteen. Aan de 
ene kant hebben concrete wij
zigingen plaats gehad doordat een 
wet is afgestemd of veranderd. 
Aan de andere kant zijn er door 
de regering veranderingen aan
gebracht doordat de discussie die 
in de senaat werd gevoerd er di
rect of indirect toe leidde dat het 
beleid werd bijgesteld, zonder dat 
er eventueel stemmingen over of 
het verwerpen van wetten had 
plaatsgevonden. 

De behandeling van de ver
zelfstandiging van het IJkwezen 
viel onder de eerste categorie. 
Onder dreiging van afstemming 
hebben aanzienlijke bijstellingen 
plaatsgevonden. De hele me
dedingingswetgeving in relatie tot 
alle franchiseketens is een ander 
voorbeeld. 

Momenteel speelt de alimen
tatiewetgeving. De Eerste Kamer 
heeft tegen het wetsvoorstel be
zwaren omdat deze wet de oudere 
gescheiden vrouw te weinig he-

te betrekken en daarmee een 
aantal Arabische landen los te 
weken uit de anti-Saddam coali
tie. Ik vraag me overigens af of 
dit wel zou gebeuren indien Israël 
gebruik zou maken van haar recht 
op zelfverdediging. Dat neemt 
niet weg dat Israël bewondering 
verdient voor de zelfbeperking die 
dat land tot op heden in acht heeft 
genomen, teneinde het gevaar dat 
de coalitie wordt verzwakt niet te 
riskeren. 

Patriots 
Het uitspreken van die bewon

dering zou nogal gratuït zijn in
dien niet tevens de bereidheid zou 
bestaan om Israël daadwerkelijk 
te helpen bij de verdediging tegen 
de Iraakse raketaanvallen. "Het 
zou toch te gek zijn als we die 
zuiver verdedigende Patriot ra
ketten hier zouden houden, ter
wijl ze in Israël de levens van on
schuldige burgers kunnen red
den," zei Frits Bolkestein op de 
grote solidariteitsmanifestatie 
voor Israël op 21 januari jl. Ge
lukkig heeft ook de Nederlandse 
regering deze opvatting, al verliep 
de besluitvorming over de patriots 
voor Israël zeer slordig, doordat 
minister Ter Beek er door de mi
nisters Lubbers en Van den Broek 
niet bij werd betrokken. Alle frac
ties in de Tweede Kamer steunen 
de bereidheid om Israël bij haar 
verdediging te helpen, met uit
zondering van Groen Links. Dat 

is een verwerpelijk standpunt van 
die partij. 

Loopjongen 

Dat geen koppeling dient te 
bestaan tussen de Iraakse terug
trekking uit Koeweit en de Pales
tijnse kwestie, wil natuurlijk niet 
zeggen dat niet aan een oplossing 
voor het Israëlisch-Arabisch/Pa
lestijnse probleem moet worden 
gewerkt. Maar het één staat los 
van het ander. Reeds lang voor 
de huidige Golfcrisis heb ik vele 
malen betoogd dat een politieke 
oplossing voor het Palestijnse 
probleem dringend noodzakelijk 
is. Daarom dienen onderhan
delingen plaats te vinden tussen 
Israël en de meest betrokken lan
den, alsmede vertegenwoordigers 
van de Palestijnen. Uitgangspunt 
dient daarbij te zijn enerzijds het 
recht van Israël op een bestaan 
binnen veilige, erkende en ge
garandeerde grenzen (hoe essen
tieel dat is hebben de afgelopen 
weken weer aangetoond) en an
derzijds het recht op Palestijnse 
zelfbeschikking. Beide uitgangs
punten behoeven een Palestijnse 
staat niet uit te sluiten. De PLO 
heeft zich de afgelopen maanden 
als gesprekspartner voor toekom
stige onderhandelingen over de 
Palestijnse zaak uitgeschakeld. 
Arafat heeft zich door Saddam 
Hoessein als een loopjongen laten 
gebruiken, waardoor hij zijn laat
ste beetje geloofwaardigheid heeft 

verloren. De PLO heeft vanaf 2 
augustus de agressie van Irak te
gen Koeweit gesteund en dat doet 
ze ook wat betreft de agressie te
gen Israël. Voorts ondersteunt de 
PLO Irak met terroristische aan
vallen op Noord-Israël en met 
(oproepen tot) terrorisme over de 
gehele wereld. Van Israël kan niet 
verlangd worden met de PLO te 
onderhandelen. Eerst moeten 
meer verantwoordelijke verte
genwoordigers van de Palestijnen 
opstaan die onderhandelingen 
kunnen voeren. Israël heeft mede 
de taak om dat te vergemakkelij
ken. Pas dan worden onderhan
delingen met de Palestijnen mo
gelijk, zinvol en noodzakelijk. Te
vens moeten dan onderhandelin
gen plaats vinden van Israël met 
de belangrijkste Arabische lan
den, teneinde te komen tot erken
ning van Israël door die landen 
(slechts Egypte heeft dat tot op 
heden gedaan). Europa - en dus 
ook Nederland - zou, met de Ver
enigde Staten, dergelijke onder
handelingen van Israël met 
Arabische landen en Palestijnen 
moeten helpen tot stand te bren
gen. Of daartoe een grote inter
nationale conferentie zinvol is, is 
echter ten zeerste de vraag. 

FRANS WElSGLAS • 
Buitenlandwoordvoerder 
WO - Tweede Kamerfractie 
5 februari 1991 
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Connnissie Jeugdbeleid kijkt 
naar positie van jongeren 
door F. BACKHUYS 

Jongeren tot 25 jaar vormen op dit moment zo'n 25 % van de 
Nederlandse bevolking. Het zijn de mensen die straks in be
langrijke mate zullen bepalen hoe de samenleving er dan uit 
ziet. ledereen heeft te maken met beslissingen die door de 
overheid worden genomen, ook jongeren. Deze beslissingen 
komen in de politiek tot stand. Politieke partijen zijn zich soms 
te weinig bewust dat jongeren een belangrijke positie in de 
maatschappij innemen. 

Op allerlei beleidsterreinen 
krijgen jongeren te maken met 
beslissingen van de overheid. De 
vraag is of in voldoende mate re
kening gehouden kan worden met 
de jongeren. Om dit aspect vol
doende in het vizier te houden be
staat binnen de VVD de par
tijcommissie Jeugdbeleid. Niet 
een commissie die zich met een 
beleidsterrein bezighoudt, maar 
een groep mensen die op vele be
leidsterreinen naar de positie van 
de jongeren kijkt. 

delen zoals alle werkenden; 
b. werkloze jongeren met een ar
beidsverleden: behandelen zoals 
andere werklozen; 
c. werkoze jongeren zonder ar
beidsverleden; 
d. studerende jongeren. 

De groepen e. en d. ontvangen 
een bepaalde basis-uitkering met 
een toeslag voor studerenden 
i.v.m. studiekosten. Bijverdien
sten zijn mogelijk tot eenbepaald 
maximum. Het bepalen van de 

F. Backhuys, lid partijcommissie Jeugd
beleid 

hoogte van de basis-uitkering kan 
op twee manieren. 
1. Uitgaande van de behoefte van 
de ontvanger wordt de hoogte van 
de uitkering bepaald; of 
2. Op basis van een kosten-baten
analyse wordt de hoogte bepaald, 
dan geldt kosten-gelijkheid voor 
de overheid. 

- Er dient een duidelijke schei
ding te worden aangebracht tus
sen inkomensbeleid en arbeids
marktbeleid. Vanuit het arbeids
marktbeleid moet gesproken 
worden over het recht op arbeid, 
vanuit het inkomensbeleid moet 
worden gesproken over de plicht 
tot werk om in het eigen inkomen 
te voorzien. Deze twee beleidster
reinen lopen nu zo door elkaar dat 
het recht op arbeid gelijk gesteld 

Hoofdbestuurslid Ankie Aeyelts Averink-Winsemius: 

wordt aan het recht op inkomen 
en de plicht om in het eigen inko
men te voorzien wordt vergeten. 
- Dienstplicht moet gezien wor
den als gewoon werk, dus zijn de 
normale regels inzake minimum
loon van toepassing. 

De bovenstaande opsomming 
geeft in vogelvlucht weer dat van
uit het jeugdbeleid gekeken kan 
worden naar andere beleidster
reinen en dat daar dan verande
ringen nodig zouden zijn. Het zijn 
uitgangspunten gebaseerd op de 
liberale gelijkwaardigheid. Wel
licht zijn het idealen, maar die 
moeten in de politiek eerst duide
lijk zijn, voordat concessies ge
daan worden in verband met de 
haalbaarheid. 

• 
Jeugdbeleid is gericht op de 

ontplooiing van jongeren en het 
ontwikkelen van de eigen verant
woordelijkheid. Deze doelstelling 
moet op alle beleidsterreinen 
worden waargemaakt. Deze be
leidsterreinen moeten er dan ook 
toe bij dragen dat jongeren ver
antwoordelijkheid willen dragen. 
Een algemene basisvoorwaarde is 
het principe dat in gelijke situatie 
mensen (dus ook jongeren) gelijk 
behandeld moeten worden. 

Opvang jongeren 
begint in de afdelingen 

Inkomenspositie 
Bekijkt men bijvoorbeeld een 

onderdeel van het sociaal-econo
misch beleid: de inkomenspositie 
van jongeren. Vanuit de sociaal
economische benadering wordt 
het inkomensbeleid voor jongeren 
bepaald, met als gevolg dat om 
financiële redenen onderscheid 
wordt gemaakt tussen jongeren 
en anderen. Vanuit het jeugd
beleid kijkt men anders tegen 
deze zaak aan. In de eerste plaats 
dient zorg gedragen te worden 
voor een gelijkwaardige positie 
van jongeren in de samenleving. 
Hieronder wordt kort aangegeven 
wat op sociaal-economisch terrein 
zou moeten veranderen. 
- Iedereen moet vanaf zijn 18de 
jaar economisch zelfstandig zijn. 
Het verschil dat nu wordt ge
maakt tussen financieel onafhan
kelijk vanaf 18 jaar en economisch 
zelfstandig vanaf 21 jaar dient te 
verdwijnen. Het louter om fi
nanciële redenen handhaven van 
dit verschil kan eigenlijk niet. Eén 
van de gevolgen daarvan zal zijn 
het afschaffen van de kinderbij
slag voor 18 jaar en ouder. 
- Iedereen die werkt heeft recht 
op een loon dat past bij de gele
verde prestatie. Het argument dat 
jeugdlonen lager kunnen zijn om
dat jongeren een lager behoefte
niveau hebben is niet liberaal. Dat 
lonen lager zijn als men over bij
voorbeeld minder ervaring be
schikt is wel juist. Maar als gelijke 
behandeling vanaf 18 jaar wordt 
nagestreefd, dient een apart mi
nimum-jeugdloon verworpen te 
worden. 
- In het sociaal-economisch beleid 
gelden voor jongeren nog weleens 
andere regels dan voor anderen. 
Voor de verschillende inkomens
posities van jongeren zou het be
leid er als volgt uit kunnen zien. 
Daarbij wordt uitgegaan van eco
nomische zelfstandigheid vanaf 
18jaar. 
a. werkende jongeren: behan-

"De liberale politiek moet voor jongeren geen drempels heb
ben. Veel jongeren zijn best geïnteresseerd in de VVD, maar 
durven de stap naar het lidmaatschap (nog) niet te nemen. Ik 
zie het als onze gezamenlijke taak ze over die drempel heen te 
helpen en er vervolgens voor te zorgen dat ze zich niet verloren 
voelen in de afdelingen." 

Ankie Aeyelts Averink-Win
semius doet al jaren binnen de 
VVD het jongerenbeleid en de bij
zondere groepen, zoals de Orga
nisatie Vrouwen in de VVD en de 
Vereniging van Staten- en 
Raadsleden. Het was de por
tefeuille die zij als hoofdbestuurs
lid zelf koos, "want het is een por
tefeuille waarin ik veel met men
sen te maken heb". 

Erbij horen 

"De werkelijke integratie van 
ieder nieuw VVD-lid, dus ook van 
jongeren, staat of valt met de wij
ze waarop de afdelingen hen bin
nen halen en ze het gevoel geven 
echt erbij te horen en niet erbij te 
hangen. In feite zou iedere jongere 
die belangstelling toont even ge
beld of - na afspraak - bezocht 
moeten worden om kennis te ma
ken en te kijken wat er bij hen 
aan vragen of wensen leven. 

Mdelingen kunnen introduc
tie-bijeenkomsten houden; alleen 
of eventueel samen met de JOVD. 
Die bijeenkomsten zijn vaak het 
meest geslaagd als ze een sociaal 
karakter hebben; de mensen leren 
elkaar kennen en zij maken ken
nis met het afdelingsbestuur en 
met de gemeenteraadsleden. Dat 
bestuur kan op zijn beurt inven
tariseren op welk gebied de jon
geren actief willen zijn. 
Het is heel belangrijk dat het af
delingsbestuur jongeren gelijk 
snel betrekt bij zowel de organi
satie als bij werkzaamheden op 
politiek niveau." 

Coterietje 
Sommige afdelingen laten ver-

stek gaan. In andere, zoals bij
voorbeeld Bleiswijk, loopt het als 
een trein. Ankie: "Als er een paar 
jongeren over de brug zijn, wordt 
die werving steeds gemakkelijker. 
Het is voor iemand van 22 niet 
leuk in een zaaltje terecht te ko
men waar hij/zij geen leeftijd
genoten treft en ook nog eens het 
gevoel heeft amper serieus te 
worden genomen. Laten we eerlijk 
zijn: we hebben rond die leeftijd 
toch allemaal gedacht dat er nog 
wel een wiel was uit te vinden. 
Zo'n jongere moet niet de indruk 
krijgen dat hij/zij in een coterietje 
terecht is gekomen, waarbinnen 
hij passiefwordt geduld omdat hij 
zijn lidmaatschapsgeld heeft be
taald. Jongeren mogen best weten 
dat wij ze nodig hebben en zeker 
niet alleen om te folderen." 

Twee-sporenbeleid 
Ankie Aeyelts spreekt met 

grote waardering over het vele 
werk dat de commissie-J acobse in 
het jonge verleden op dit gebied 
heeft verricht. "Huub leidde die 
commiSSie VVD/JOVD voort
komend uit de samenwerkings
overeenkomst (SWO) met relati
viteit en humor! Hij genoot ook 
het vertrouwen van iedereen. De 
laatste taak van zijn commissie 
was een concept voor een nieuwe 
samenwerkingsovereenkomst af 
te leveren. Nadrukkelijk wil ik 
daarbij ook Ada den Ottelander 
noemen, die als contactpersoon 
van de jongeren bijzonder veel 
werk heeft verricht. Zij heeft erg 
veel tijd en energie in het jon
gerenwerk gestoken. 

Nu is er alweer één jaar van 
het twéede vijf-jarenplan voorbij. 

De plaats van Huub is ingenomen 
door Loek Hermans, Ada is opge
volgd door Leo Pieter Stoel. De 
nieuwe samenwerkingsovereen
komst, die thans van kracht is, 
biedt meer ruimte aan VVD-jon
geren dan de vorige. Samen met 
Constantijn Dolman, de toen
malige vice-voorzitter organisatie 
van de JOVD, heb ik er op basis 
van het concept van de commissie 
VVD/JOVD de laatste hand aan 
gelegd. 

Tegen de vorige SWO bestond 
bij de VVD-jongeren veel verzet. 
Het jongerenbeleid had geen zelf
standige plaats binnen de partij
organisatie. Alles was bij gratie 
van de SWO geregeld. De huidige 
regeling is een andere. Interne 
VVD-zaken worden niet meer via 
afspraken met een andere orga
nisatie geregeld. Reglementair 
heeft het jongerenbeleid nu zijn 
plaats binnen de VVD. 

Dat beleid van de VVD is ge
richt op emancipatie- en integra
tie van de jongeren. Emancipatie, 
deels via vorming en scholing; in
tegratie o.a. ook via de cursussen 
van de Haya van Somerenstich
ting; waarop jongeren forse kor
tingen kunnen krijgen. Een jon
gerenvriendelijke prijs is ook te 
vinden bij de JOVD-cursussen die 
open staan voor VVD-jongeren." 

Facetbeleid 
Volgens Ankie Aeyelts wordt 

nog te spaarzaam van beide mo
gelijkheden gebruik gemaakt. 
"Samenwerking van VVD-jonge
ren en JOVD is vooral bij vorming 
·en scholing uitgangspunt. Hoe 
goed dat gaat bewijst de jaarlijkse 
topkadercursus VVD-jongeren
JOVD wel." 

Ankie Aeyelts Averink-Win
semius noemt de problemen rond 
hetjongerenbeleid "ingewikkeld". 
"Dat komt doordat het jongeren
beleid facetbeleid is en dat be
tekent vooral de positie van jon-

' Ankie Aeyelts Averink-Winsemius 

geren onderkennen en hen net dát 
beetje extra aandacht en kansen 
bieden." 

Instroom 

"We hadden een geweldige in
stroom vanjongeren in 1982 en ik 
zie niet in waarom dat in 1991 niet 
zou kunnen. De jongeren worden 
zich steeds meer bewust van het 
belang van de politiek. 

We kunnen in commissies en 
aan de tafel de mooiste ideeën 
ontwikkelen, - het zogenaamde 
voorwaardenscheppend beleid -
maar de uitvoering daarvan komt 
toch grotendeels neer op al die 
vrijwillige afdelingsbestuurders. 
Op hen doe ik een dringend beroep 
de jongeren met open armen te 
ontvangen en ze gebruik te laten 
maken van alle mogelijkheden die 
de VVD kan bieden. 

Jongeren zijn volwaardige le
den. Het is een open deur, ik weet 
het, maar wie de jeugd heeft, heeft 
de toekomst. En die toekomst, wil 
toch eigenlijk iedereen die binnen 
de VVD werkt zijn partij graag 
gunnen." • 
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Sam.enw-erking - Rangorde 
totaalpunten 
Moddermanlijst 
zittende kandidaten 
(EK)* J 0 'VD door MARK RlJTTE, voorzitter JOVD 

Op deze pagina's in uw par
~ijblad wordt aandacht be
~teed aan jongerenbeleid. 
baar hoort de JOVD bij. Ik ben 
I:Ian ook blij met de mogelijk
heid die mij is geboden iets 
/over de JOVD te vertellen. 

De JOVD is in 1949 opgericht 
als onafhankelijke liberale jon
gerenorganisatie. Doel was en is 
iedereen in Nederland tussen 16 
en 30 die zich aangetrokken voelt 
tot het liberalisme een platform te 
bieden. In de JOVD leer je discus
siëren, spreken in het openbaar. 
Leer je besturen op afdelings-, 
districts- en laLdelijk niveau. 
Kom je collegae uit het hele land 
tegen op de druk bezochte con
gressen die driemaal per jaar 
worden georganiseerd. 

Door de onafhankelijkheid kan 
de JOVD in volstrekte openheid 
en vrijheid debatteren over ac
tuele politieke ontwikkelingen. 
Standpunten worden ingenomen 
over filosofische en staatsrechte
lijke kwesties. Recentelijk bij
voorbeeld in de nota "Normver
vaging" waarin de JOVD pleit 
voor een nieuwe aanpak van dit 
oude probleem. Maar de onafhan
kelijkheid biedt meer voordelen: 
Jongeren die nog geen keuze heb
ben gemaakt voor een politieke 
partij vinden onderdak bij de 
JOVD. Hier kunnen zij in alle rust 
zich oriënteren. Bovendien blijkt 
de gemiddelde actieve JOVD'er 
zijn of haar carrière binnen de 
vereniging eerst af te maken 
voordat de overstap naar de "ech
te" politiek wordt gemaakt. Hij/zij Mark Rutte 

heeft dan maximale ervaring op
gedaan op nog zeer jonge leeftijd. 
De JOVD is niet zomaar, toeval
lig, de grootste en oudste politieke 
jongerenorganisatie van Neder
land. 

De samenwerking met de VVD 
verloopt goed. De samenwerkings
overeenkomst bevestigt de bij
zondere positie die beide vereni
gingen ten opzichte van elkaar 
innemen. Een inhoudelijk onder
bouwde uitwerking van deze 
overeenkomst in het hele land is 
van belang voor het versterken 
van het liberalisme. Waar sa
menwerking vorm krijgt wordt 
bewezen wat bij het opstellen van 
de overeenkomst al was beoogd: 
Ook als onafhankelijke organisa
ties kunnen VVD en JOVD veel 
aan elkaar hebben! • 

i•J 

1. Luteijn: 
2. Van Graafeiland 
3. Van der Werff 
4. Ginjaar 
5. Verbeek 
6. Heijne Makkreel 
7. Van Boven 
8. Talsma 
9. Heijmans 

988 
658 
582 
573 
552 
519 
401 
370 
323 

* Op basis van de advieslijsten door 
de kamercentrales vastgesteld op 2 
februari jl. 

Rangorde 
totaalpunten 
Moddermanlijst niet
zittende kandidaten 
(EK)* 

1. Van Leeuwen-Schut 1553 

Schaduw- Golfoorlog kan geestdrift kandidaten 
niet telllperen (vervolg van pagina 3) 

2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

Hilarides 
Korthals Altes 
Van den Broek-Laman Trip 
Baljé 
De Beer 
Van Aardenne 
Van den Oosten 

1362 
1342 
1191 
984 
817 
769 
733 

schone zaak, maar niet voor een 
minister van Financiën die bin
nen enkele weken ongeveer 15 
miljard op tafel moet leggen. Als 
de PvdA bij de Tussenbalans net 
zo lang treuzelt als in de Golf
crisis, dan is de strijd tegen het 
financieringstekort bij voorbaat 
verloren," zei hij. Ook premier 
Lubbers kreeg er van langs. Hij 
wil, aldus Bolkestein, vijftig mil
jard afromen van het pensioen
fonds om daarmee de staatsschuld 
te verminderen. "Dat scheelt een 
teug op een borrel. In ruil voor 
deze greep uit de kas wordt dan 
later het pensioen belastingvrij 
uitgekeerd. M.a.w. de fiscus 
neemt nu en geeft later. Over 
twintig jaar, als u van uw pen
sioen wilt genieten, zit er mis
schien weer een CDA-PvdA-ka
binet. En natuurlijk zit zo'n ka
binet weer in de financiële proble
men. En wat zal het eerste zijn 
dat zo'n kabinet doet? Na tuurlijk; 
die schandelijke belastingvrije 
pensioenen aanpakken. Daarom 
zeg ik tegen dit kabinet: los uw 
eigen problemen niet op met het 
spaargeld van anderen. Dat is 
ronduit immoreel." Bolkestein 
toonde groot vertrouwen in een 
solide verkiezingsresultaat. 
"Onze achterban is politiek enorm 
bewust en gemotiveerd. Onze kie
zers zijn geen gewoonte stemmers. 
VVD-ers zijn lastig en zo hoort het 
ook." 

Gemotiveerd 
Het was inderdaad een ge

motiveerd gezelschap dat eind ja
nuari de Grebbeberg beklom. En 
de indruk van een bezoeker aan 
Ouweband's Dierenpark dat in 
het congrescentrum aan de over
kant een·uitstervend soort in ver
gadering bijeen was, werd duide
lijk gelogenstraft. Campagnema
nager Dick van Kalkeren leidde 
een promotiefilmpje in, waarop 
kort, maar overduidelijk de om
wenteling op o.a. de Filippijnen, 
in Chili en in Tsjechoslowakije als 
liberale ontwikkelingen werden 
gepresenteerd. Dat ging een groep 
aanwezigen wel wat té ver. De 
provinciale lijsttrekker in 
Utrecht, tevens gedeputeerde 
Cees van den Oosten heette de 
aanwezigen welkom in Utrecht, 

het "logisch centrum voor bedrij
vig Nederland", zoals hij zijn pro
vincie afficheerde. Hij hield een 
vurig pleidooi voor de verdere 
versterking van de Randstad en 
ageerde fel tegen de plannen van 
de minister van Verkeer en Wa
terstaat tot de instelling van tol
heffingen in het randstedelijke 
gebied. Hij vreest dat vier belang
rijke economische centra op die 
manier worden afgegrendeld en 
persifleerde Marsman met de zin
nen: "Denkend aan Holland zie ik 
eindeloze files voor kleine tol
huisjes staan". Hij riep vanaf de 
Grebbeberg minister Andriessen 
(Economische Zaken) op zijn stem 
tegen dat heilloze plan van zijn 
collega-minister te verheffen. 

Van den Oosten stak de lof
trompet over de activiteiten van 
de partij op het gebied van de 
emancipatie van de vrouw. Maar 
één blik op de lange tafel met pro
vinciale lijsttrekkers moet hem 
het schaamrood op de kaken heb
ben gejaagd; een lange rij mannen 
en één vrouw, mevrouw M. A. 
Toorop uit Flevoland die in de 
jongste provincie bovendien niet 
eens de lijst trekt. Het lijsttrek
kerselftal en mevrouw · Toorop 
mochten vervolgens onder voor
zitterschap van ex-Elsevier-jour
nalist Frank Lafort hun provincie 
presenteren. Daarbij manifes
teerden ze zich bij herhaling als 
elkaars concurrent, zoals in het 
geval van de glastuinders die 
Hans Wiegel graag naar Fries
land wil halen, maar die - zo bleek 
van achter de tafel- ook in Noord
Brabant, Limburg en elders wel
kom zijn. "Het lijkt wel of we op 
het Waterlooplein staan," merkte 
Noord-Holland' s lijsttrekker 
Frans Tielrooy fijntjes op. Tiel
rooy was niet gelukkig met de uit
spraken van de discussievoorzit
ter die onder het electoraat een 
zekere gelatenheid en passiviteit 
ten opzichte van de Statenverkie
zingen had waargenomen. Hij on
derschreef die termen niet en 
wees er op dat de burger op 6 
maart de kans krijgt een belang
rijke bestuurslaag te kiezen. In de 
discussie van achter de tafel miste 
hij het antwoord op de vraag wat 
nu het verschil is tussen de VVD
kandidaten en die van de andere 

partijen. Veel duidelijkheid kon
den zijn collegae op dat gebied 
evenwel niet geven. 

De provincie Flevoland 
presenteerde zich bij monde van 
mevrouw Toorop op haar eigen 
wijze: "We zijn een reservaat, 
maar dan met heel bijzondere 
mensen. We bestaan weliswaar op 

de bodem van de zee, maar we zijn 
geen eiland. We willen gewoon 
een stukje Nederland worden". De 
pioniers uit de polder gaan vast
beraden de verkiezingen in. Zelfs 
in deze wat magere VVD-tijden 
wordt daar redelijk gescoord. En 
de hoop leeft dat het elders ook zo 
zal zijn op 6 maart. • 

9. 
10. 
11. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 
17. 
18. 
19. 
20. 
21. 

22. 
23. 
24. 

De Blécourt-Maas 667 
Lodewijks 626 
Zevenbergen 533 
De Hart 507 
Spruit 471 
Van Blerck-Woerdman 426 
Weide 413 
Dake 341 
Steinz 327 
Verstegen 297 
Fieskens 281 
Nieuwland 277 
Steengracht van Oost-
capelle 240 
Ten Brink 229 
Groen 220 
Huisman 181 

* Op basis van de advieslijsten door 
kamercentrales vastgesteld op 
2 februari jl. 

Reunie oud VVD-Tweede-Kamerleden 
foto: Theo Meijer 

--; 

Ze kwamen bijeen voor een drankje in de Noenzaal in de Eerste Kamer en daarna voor een diner aan de 
overkant in de Tweede Kamer; WO-Kamerleden uit alle "bouwjaren" van de WO! 
Ook de WO-Eerste-Kamerfractie heeft dat onlangs georganiseerd voor de (oud-)senatoren. Op 5 februari 
ontmoetten de zittende WO-Tweede-Kamerfractie en de oud-WO-Tweede-Kamerleden elkaar. 
De opkomst was nog aanzienlijk groter dan op deze foto. Een aantal ex-parlementariërs kon pas tegen 
etenstijd arriveren. Waarover zij spraken blijft in de boezem van de fractie. 

f. 
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Het gevarieerde -werkprogrant
llla van Europarlententariër 
Larive 
door JESSICA LARIVE-GROENENDML, WO-Europarlementariër 

Ter illustratie van de grote verscheidenheid aan onderwerpen 
waar een Europarlementariër zich zo al mee bezighoudt zal ik 
deze keer een greep doen uit de zaken waar ik me in de maand 
december mee heb beziggehouden. 

Leren vissen beter dan 
vis geven 

Een belangrijk moment in mijn 
decemberagenda was de plenaire 
behandeling van het verslag, dat 
ik het afgelopen jaar namens de 
commissie energie, onderzoek en 
technologie had voorbereid over 
het derde EG"programma voor 
technologie en wetenschap voor de 
ontwikkelingslanden. Het betreft 
hier wetgeving volgens de Eu
ropese Akte, dus macht van het 
Europees Parlement. Door sa
menwerking en bijstand op het 
gebied van biotechnologie wordt, 
zo is al gébleken, een structurele 
bijdrage geleverd aan de verbete
ring van de gezondheidszorg en · 
landbouw in de ontwikkelings
landen. En dat is hard nodig, om
dat het verschil in ontwikkeling 
tussen de armste landen en de 
Westerse landen enkel toeneemt. 
De eerste twee programma's heb
ben vanaf 1983 met 120 miljoen 
Ecu (282 miljoen gulden) ruim 750 
projecten financieel kunnen on
dersteunen. De uitvoering is in 
handen van samenwerkingsver
banden van instituten uit de EG 
en de ontwikkelingslanden. Van- . 
uit Nederland zijn bijv. het Ko
ninklijk Instituut voor de Tropen 
(KIT) en de Landbouw Universi
teit Wageningen zeer actief, ge
zien hun grote ervaring in 
tropisch landbouwonderzoek en 
tropische geneeskunde. Voor het 
derde programma is 111 miljoen 
Ecu beschikbaar. 

Beslissende stem 
Omdat het echter uitermate 

vaag was (à la Pronk!) en nauwe
lijks prioriteiten stelde moest ik 
vele amendementen op de ont
werpwetgeving voorbereiden. Het 
Europees Parlement heeft ze alle 
goedgekeurd en Commissie en 
Raad zullen wel moeten omdat de 
zogenaamde samenwerkingspro
cedure van de Europese Akte het 
Europees Parlement een beslis
sende stem geeft. Onze prioritei
ten betreffen: 
1. Verhoging van de levensstan

daard: vermindering van de 
voedseltekorten door geza
menlijk onderzoek en-stimule
ring van de agrarische pro
duktie met hoge economische 
waarde. Ook vervanging van 
gewassen die voor de produktie 
van verdovende middelen 
worden gebruikt is in het on
derzoek opgenomen. 

2. Verbetering van de gezond
heidstoestand: preventie, op~ 
sporing en behandeling van 
veel aldaar voorkomende ziek
ten, waaronder strategieën te
gen AIDS, gericht op de speci
fieke sociaal-economische si
tuatie. 

Ook de andere amendementen 
die de nadruk leggen op de nood
zaak vangezamenlijke uitwerking 

van de projecten door Noord en 
Zuid, opleiding van de onderzoe
kers, deelname varr internatio
nale organisaties (WHO, FAO) en 
van het bedrijfsleven, samenwer
king met andere EG-programma's 
(bij AIDS bv. met dat voor bio
medisch onderzoek) en de nood
zakelijke aandacht voor de mi
lieuzorg zijn door het Europees 
Parlement overgenomen, met veel 
meer dan de benodigde 260 stem
men. 

Verstandig toegepast biotech
nologisch onderzoek, gewaar
borgd door de EG-richtlijn van 23 
april 1990, en praktische toepas
sing van de resultaten zijn vari 
cruciaal belang voor een struc
turele aanpak van de ontwik
kelingsproblemen. Voorbeelden 
van projecten, zoals onderzoek 
gericht op vroege opsporing van 
de leprabacterie in de mens (KIT 
en Gadjah Mada University) en 
onderzoek naar gebruik van ge
wasresten- rijststro - als veevoe
der (Landbouw Universiteit Wa
geningen en Universiteit Sri 

. Lanka en Indonesië), tonen het 
belang van het programma aan. 

Media 
Een ander belangrijk punt op 

de Straatsburg-agenda was het 
parlementaire advies over het 
EG-voorstel voor het programma 
"MEDIA". Dit programma beoogt 
om ook op audiovisueel gebied de 
verwezenlijking van de interne 
markt. na 1992 te bereiken. Ik 
stelde dat een Europese strategie 
nodig is om te voorkomen dat onze 
audiovisuele sector veroordeeld 
blijft tot internationaal hekke
sluiter. Het is nog altijd zo dat 
Amerikaanse maatschappijen 
60 % van de filmdistributie in Eu-

ropa (in Groot-Brittannië zelfs 
90 %) ·beheersen, Europese 
stations kopen jaarlijks voor 700 
miljoen dollar Amerikaarise pro
dukties, slechts 350 uur van de 
11.000 uur hier uitgezonden te
kenfilms zijn van Europese ma
kelij, 80% van de films in Europa 
gemaakt komen nooit buiten de 
grenzen van het land van oor
sprong. Maar ook buiten Europa 
staat de Europese audiovisuele 
industrie zwak. Slechts rond de 
2 % van de audiovisuele en film
programma's in de VS en Japan 
zijn Europese produkten. De ver
snippering van de Europese ac
tiviteiten maakt de concurrentie 
met de Amerikaanse reuzen er 
niet gemakkelijker op. 

Coördinatie en samenwerking 
zijn dus van vitaal belang om op 
den duur concurrerend te kunnen 
optreden binnen en buiten Euro
pa. Daarom is op initiatiefvan het 
Europees Parlement dit audio
visuele "MEDIA-programma" tot 
stand gekomen, waarin grens
overschrijdende samenwerkings
verbanden centraal staan. In de 
periode 1991-1995 zal250 miUoen 
Ecu worden uitgetrokken voor: 
grensoverschrijdende structuren 
voor co-produktie, cofinanciering 
en commerciële promotie, distri
butienetwerken, technologische 
innovatie (b.v. HDTV), joint ven
tures met Oost-Europa en econo
mische en commerciële manage

. menttraining van de beroeps-
krachten in film en TV. 

De liberalen vinden het veel 
beter om via een gezamenlijke 
Europese actie de concurrentie
kracht van de Europese film en 
TV te verhogen dan om via quota 
voor Europese produkties te werk 
te gaan. Een oud socialistisch 
stokpaard. Ook zet ik me er voor 
in dat de Nederlandse audio
visuele sector meer gebruik 
maakt van deze nieuwe kansen. 
Nederland was zwaar onderver
tegenwoordigd in de proeffase, 
waarin de Nederlandse bijdrage 

Jessica Larive-Groenendaal 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

zich beperkte tot twee projecten 
("Eline Vere" en "Prospero's 
Books"). 

Op mijn voorstel zijn een aan
tal wijzigingen in het ontwerp op
genomen: méér nadruk op de 
steun aan het midden- en klein
bedrijf; meer nadruk op acties om 
de taalbarrière te overwinnen. 
Zeker voor een klein taalgebied 
als het Nederlandse, is de taal
barrière het belangrijkste ob
stakel bij de distributie van de 
Europese film. Wederom dus een 
praktisch programma uit Brussel; 
ook goed voor het Nederlandse 
bedrijfsleven. 

Cultuur 
Weer een geheel ander onder

werp, dat ook in december aan de 
orde kwam en dat eveneens deel 
uitmaakt van mijn pakket is de 
bescherming van ons cultuurgoed. 
Dat erfgoed is de illustratie van 
de kracht en verscheidenheid van 
ons continent. Die identiteit door 
verscheidenheid verdient be
scherming. 

Bij het voltooien van de interne 
markt die immers een vrij verkeer 
van goederen meebrengt, rijst de 
vraag wat dat betekent voor het 
behoud van ons 'nationaal cul
tureel erfgoed. Zullen onze 
kunstschatten over de grens ver
dwijnen zonder dat we er iets aan 
kunnen doen? Hoewel Art. 36 van 
het EG-verdrag de mogelijkheid 
biedt het "nationaal, artistiek, 
historisch en archeologisch bezit" 
te beschermen, heerst er echter 
grote onduidelijkheid omtrent de 
reikwijdte van deze uitzondering 
op de regel van vrij verkeer. 
Daarom drong ik aan op een in
terpretatie van dit artikel. Het is 
belangrijk dat iedereen vóór 1992 
weet waar hij aan toe is. De Eu
ropese Commissie is aan het werk 
gezet. 

Kunstroof 
Een ander gevaar waar ik op 

wees is dat het w~gvallen van de 
binnengrenzen de criminele 
kunsthandel vrij spel geeft. Geen 
controles aan de binnengrenzen 
maakt het betrekkelijk eenvoudig 
om illegaal cultuurgoederen te 
verhandelen en te vervoeren naar 
die lidstaat die een relatief soe
pele wetgeving en controlesys
teem hanteert. 

Daarom is samenwerking en 
coördinatie van cruciaal belang, 
zowel tussen de lidstaten als tus
sen politie en justitie. 

Wetgeving moet op elkaar 
worden afgestemd, controle aan 
de buitengrenzen geïntensi
veerd, gespecialiseerde cursussen 
voor douanediensten georgani
seerd en de strafverjaring afge
schaft. Al zal dat laatste niet met 
terugwerkende kracht kunnen. 
Want welk land zou dan bijv. 
recht hebben op de vier beroemde 
paarden van de basiliek San Mar
co van Venetië, die in 1204, tijdens 
de vierde kruistocht, uit Istanbul 
werden meegevoerd? Is dat het 
huidige Griekenland of is dat 
Turkije? Beide komen voort uit 
het Byzantijnse keizerrijk. En zo 
zijn er vele voorbeelden. 

De voorgestelde maatregelen 
moeten voorkomen dat kunstroof 
op een dergelijke schaal nog kan 
voorkomen in de toekomst. Het 
zou toch mooi zijn als ook onze 
kinderen nog de David in Florence 
en de Rembrandts in Amsterdam 
aantreffen ... 

Let's go East 
Hetjaar 1990 werd wat mij be

treft helemaal goed afgesloten 
toen het Europees Parlement be
sloot (en daar was natuurlijk heel 
wat "lobbyen" aan voorafgegaan) 
30 miljoen Ecu in de Europese be
groting op te nemen voor het 
"Let's go East" -programma, dat ik 
in juli '90 in een initiatiefverslag 
over wetenschappelijke en tech
nologische samenwerking met 
Oost-Europa had voorgesteld. 
Momenteel heb ik mijn handen 
vol met de in- en uitvoering ervan. 

• 
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Dem.ocratie in Praag, m.aar in 
de Baltische staten nog ver W"eg 
door JAN-DIRK BLAAUW, secretaris Buitenland 

Op 19 januari jl. heeft Henriëtte de Ruiter, de medewerkster 
van de D. W. Dettmeyerstichting, een seminar gemeentepolitiek 
georganiseerd in Praag ten behoeve van de pas gekozen ge
meenteraadsleden van de LDS. 

bewoners en met de opbrengst 
hiervan de rest van de woningen 
te renoveren. Een typische VVD
benadering in de praktijk ge
bracht in Tsjecho-Slowakije. We
gens het succes van het seminar 
en het enthousiasme aan beide 
kanten, zal dit zeker in de toe
komst herhaald worden, als de 
LDS-leden wat meer eigen po
litieke ervaring hebben in de de
mocratie. 

De Baltische staten 
Perestroika en glasnost, hoe 

enthousiast hebben wij daarop 
gereageerd. Eindelijk ging ook de 
So~et-Unie de weg op naar een 
vrije sociale markteconomie in 
een pluriforme democratie waar 
vrijheid van meningsuiting 

Jan Dirk 8/aauw 

heerst. Ook de bevolking in de 
Baltische staten heeft haar con
clusies getrokken, maar is wel 
verder gegaan dan misschien de 
bedoeling was. Een jaar geleden 
legde de lokale bevolking onaf
hankelijkheidsverklaringen af, 
Moskou heeft daar toen half
slachtig op gereageerd en daar
door de revisionisten in eigen land 

*** in de kaart gespeeld. :EP t van Helsinki en het verdere CV-* PE * · SE-overleg. 
Alarmerend *** 

De ontwikkelingen van de 
laatste weken in Litouwen en 
Letland zijn echter alarmerend. 
Het democratiseringsproces wordt 
met harde hand onderbroken. Het 
is niet duidelijk wie de schuldige 
voor dit geweld is, maar als de 
opdrachten niet uit Moskou ko
men dan is de conclusie duidelijk: 
het gezag van Gorbatsjov is ta
nende. Onze contacten in Oost- en 
Midden-Europa zijn er overigens 
van overtuigd dat Gorbatsjov in 
deze niet zo onschuldig is als hij 
zich voordoet. In ieder geval kan 
Gorbatsjov niet meer het voordeel 
van de twijfel worden gegund. De 
democratische landen, Nederland 
incluis, moeten scherpe maatre
gelen p.emen om op niet mis te 
verstane wijze het signaal naar 
Moskou te geven dat het schenden 
van de mensenrechten haaks 
staat op alle plechtige afspraken 
in het kader van het slotdocument 

Aanklacht 
De ontwikkelingen in het Bal

ticum worden ook nauwkeurig 
gevolgd in de Liberale Internatio
nale waar met name onze Scandi
navische vrienden de meeste in
formatie verstrekken, doordat zij 
op eenvoudige wijze het gebied in 
kunnen komen. 

Als voorzitter van de mensen
rechtencommissie van de Liberale 
Internationale zal ik een scherpe 
verklaring afleggen tijdens de 
plenaire zitting van de Commissie 
voor de Mensenrethten van de 
Verenigde Naties in Genève. De 
verklaring is een aanklacht tegen 
de Sovjet-Unie voor het schenden 
van de mensenrechten en het 
brute optreden van de militairen. 

Ter informatie: de Dettmeyer
stichting zal ook in 1991 actiefzijn 
in de richting van onze liberale 
zusterpartijen in Oost- en Mid
den-Europa. • 

De LDS (Liberalne Demo
kraticka Strana) is de zusterpartij 
van de VVD in het Tsjechische 
deel van Tsjecho-Slowakije. Om
dat het merendeel van de liberale 
gemeenteraadsleden in deze prille 
democratie natuurlijk geen po
litieke ervaring heeft, was er grote 
behoefte aan informatie hierover. 
Daarom had zich op genoemde 
datum in een prachtig Art Nou
veau gebouw in Praag een aan
dachtig gehoor verzameld be
staande uit een selectie van 66 
nieuwe gemeenteraadsleden, af
komstig uit heel Tsjechië en Mo
ravië. Alle genodigden waren ge
komen, ondanks reistijden van 
soms zes à acht uur. Voor dit 
dankbaar publiE:Jk spraken (met 
behulp van tolken) de heren Pol 
de Beer, Jos Kokshoorn, Herman 
Lauxtermann en Jan Bulva. 
Laatstgenoemde is Tsjech van ge
boorte en niet alleen gemeen
teraadslid in Vlaardingen, maar 
ook erelid van het hoofdbestuur 
van de LDS. Tijdens het seminar 
vervulde hij tevens de rol van 
voorzitter. 

Europa, ons land nr. 2 

Perscontacten 
Pol de Beer sprak over de li

berale benadering van verschil
lende onderwerpen in de gemeen
tepolitiek, zoals het bevorderen 
van het eigen huis-bezit. Jan Bul
va hield een inleiding over het 
raadslidwerk in het algemeen, 
zoals het lobbyen, het samenwer
ken met andere politieke partijen 
en het contact met Kamerleden en 
de pers. 

J os Kokshoorn behandelde de 
onderwerpen privatisering en een 
gezond ondernemingsklimaat: 
wat is in Nederland geprivati
seerd en wat niet, bijvoorbeeld op 
het gebied van infrastructuur, 
huisvesting etc. Herman Laux
termann sprak over de rol van de 
overheid en gemeente jegens de 
burger, het belang van decentra
lisatie daarbij, en gemeentefi
nanciën. Na de inleidingen wer
den de deelnemers opgedeeld in 
werkgroepen, elk met een speci
fieke problematiek. Veel gestelde 
vragen waren: Hoe kan je, zonder 
dat je een meerderheid vormt in 
de raad, toch iets bereiken; hoe 
werk je samen met andere po
litieke partijen (vooral met de 
voormalige communisten, daar 
veel LDS-leden daadwerkelijk 
onder het communistisch regime 
geleden hebben); is de samenvoe
ging van gemeenten in Nederland 
niet in tegenspraak met decen
tralisatie; hoeveel beslissings
bevoegdheid heeft een gemeente 
in Nederland, b.v. op belasting
gebied; welke bedrijven zijn van 
de gemeente en wat is geprivati
seerd, etc. 

Verkoop woningen 

Leuk om te vermelden is een 
direct gevolg van het verhaal van 
Pol de Beer over volkshuisvesting: 
de vrouwelijke directeur van een 
gemeentelijk bouwbedrijf met 
26.000 woningen in beheer, be
sloot om een derde deel van het 
woningbezit te verkopen aan de 

door DRS. JOOP DE BOER 

De meest boeiende vraag is 
natuurlijk: Hoe wordt "ons land" 
eigenlijk geregeerd? Tegenwoor
dig, in tegenstelling tot een aantal 
jaren geleden, melden de kranten 
regelmatig: de Europese Com
missie heeft dit, het Europees 
Parlement heeft dát en de Raad 
van Ministers heeft het volgende 
besloten. Erg verwarrend alle
maal, al juichen we de toenemen
de belangstelling van de media 
voor de Europese Gemeenschap
pen toe. 

De Commissie 
Volgens de Verdragen is in 

principe de Commissie de enige 
instelling die initiatieven kan ne
men tot wetgeving voor alle bur
gers van Europa. Uiteraard bin
nen de grenzen gesteld in de ver
dragen. Grenzen overigens, die zo 
nu en dan worden .bijgesteld na 
goedkeuring van de nationale 
parlementen. 

Ze worden daarin bijgestaan 
door een fors ambtenarenappa
raat (nou fors, het zijn er ongeveer 
tweederde van het aantal van de 
stad Amsterdam). 

De leden van de Commissie 
worden benoemd door de 12 Lid
staten; ieder eentje, maar de vijf 
grote landen benoemen er twee. 
Deze club van 17 - een soort za
kenkabinet -verdeelt onderling de 
portefeuilles. De Commissie legt 
zijn voorstellen tot nieuwe wetten 
voor· aan de Raad en aan het Eu
roparlement. 

Het Europees 
Parlement 

Sinds 1979 worden de 518 le
den direct gekozen door de Eu
ropese burgers. Ieder land kiest 
via zijn eigen kiesstelsel een aan
tal leden in relatie tot zijn eigen 
inwonertal. Voor Nederland zijn 
dat 25leden, voor grote landen 81. 
Net als in de nationale parlemen
ten bestaat een verdeling in frac
ties. De Socialisten (180 zetels) 

hebben met de Christen-Demo
craten (121 zetels) een soort 
kongsi gesloten en maken - zolang 
ze onderling geen ruzie hebben -
de dienst uit. De Liberalen ( 49 ze
tels, waarvan 3 VVD en 1 D66) 
vormen de grootste oppositie. 

De zeggenschap van het par
lement is beperkt. Een uitzon
dering is de zeggenschap over de 
uitgavenkant van de begroting, 
die is doorslaggevend. Verder 
moet het parlement advies geven 
aan de Raad over nieuwe wetten 
en mag het vragen stellen aan de 
Raad en aan de Commissie. 
Slechts voor een beperkt aantal 
beleidsterreinen kan het par
lement amendementen indienen 
(o.a. op het terrein van de Eu
romarkt, vrij verkeer van per
sonen, goederen en kapitaal). In 
de voorbereiding van de aan
staande wijziging van het Ver
drag zullen de democratische 
rechten van het parlement waar
schijnlijk verder worden uitge
breid. 

De Raad 
De feitelijke macht in de Eu

ropese Gemeenschappen wordt 
uitgeoefend door de Raad van Mi
nisters. Een wisselend gezelschap · 
van nationale vakministers af
hankelijk van het onderwerp. De 
zgn. Europese raad is ook zo'n ge
zelschap, màar dan heel hoog 
(Lubbers en collega's) en overlegt 
over algemene beleidslijnen en 
hakt knopen door die door de vak-

'Gel ijkwaardig heid, accoord. 

ministers zijn gelegd. Op voorstel 
van de Commissie, gehoord het 
parlement, vaardigt de Raad wet
ten uit die het leven van alle Eu
ropeanen regelen, respectievelijk 
zuur maken. 

Het Hof van Justitie 
Op het Europese recht wordt 

toezicht gehouden door het Hof, 
gevestigd te Luxemburg. Alle ge
schillen worden hier behandeld. 
Dit kunnen zijn ruzie tussen lid
staten en de Commissie, tussen 
een bedrijf en een lidstaat, maar 
ook een individuele burger heeft 
via zijn nationale rechter toegang 
tot het Hof (er hebben nogal wat 
zaken gelopen over gelijke rech
ten mannen en vrouwen). De 
sancties die het Hof kan opleggen 
zijn echter nog beperkt. In civiele 

· zaken worden deze meestal op 
grond van een uitspraak van het 
Hof door de nationale rechter op
gelegd. Zelfs gebeurt dit als de 
lidstaat de Europese wet nog niet 
in zijn nationale recht heeft opge
nomen. 

De werking 
Men kan over deze vier instel

lingen, want zo heten ze nou een
maal, negatief denken. Een Com
missie met een heel beperkt 
werkterrein. Een Parlement dat 
niks te zeggen heeft. Een Hof van 
Justitie dat geen straffen op kan 
leggen. En een Raad bestaande 
uit een zootje nationalistisch on-

Maar dat hoeft u niet zo te laten blijken!' 

Terwijl in vele politieke krin
gen . de roep steeds sterker 
wordt om versterking van de 
Europese democratie door 
meer bevoegdheden aan het 
Europarlement te geven, de
den Kohl en Mitterand een 
voorstel in de Europese Raad: 
Om de slagvaardigheid te ve
groten zou de Raad meer be
voegdheden moeten krijgen 
(nog meer dus). Gelukkig is 
door het krachtig positie kie
zen van Lubbers dit (voorlo
pig?) op ijs gezet. 
Yeltsin heeft in het openbaar 
voor de internationale televisie 
Gorbatsjov beschuldigd van 
dictatuur en zit nog steeds niet 
in Siberië. Glasnost! 
De Europese Raad heeft zijn 
zorg uitgesproken over het af
glijden naar dictatuur in de 
So~et-Unie. Ze vonden het 
kennelijk leuker de hand in 
andersmans boezem te steken. 

geregeld. Zouden die "ons land" 
moeten regeren? 

Natuurlijk kan aan het de
mocratisch gehalte en de slag
vaardigheid wel wat worden ver
beterd. Heel wat zelfs. Toch wer
ken de vier instellingen aan ui
terst belangrijke zaken die ons 
leven in toenemende mate be
palen. En dit heeft effect, vooral 
dank zij het feit dat aile lidstaten 
echte democratieën zijn en dus, 
zij het vaak langzaam, gaan in de 
richting die het volk wil. Mevrouw 
Thatcher heeft dat aan den lijve 
ondervonden. Voor echter Europa 
als één volk geëmotioneerd de 
Europese vlag hijst, zal er nog 
heel wat water door de, * * * 
dan misschien schone, * EP* 
Rijn stromen. • * PE * 

***** 
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Centrale vergadering Drenthe 
vergadert over ,,Ongebroken 
Lijnen" 
foto's: BRITSTRA, BEILEN 

DRENTHE - Op 23 januari heeft de kc-Drenthe gediscussieerd 
over het rapport van de commissie-Hoofdlijnen. De discussie 
spitste zich vooral toe op twee punten: 
1. Een beter contact tussen kiezers en gekozenen (politici ver

vreemden van de kiezers en luisteren niet; de gelijkwaardig
heid ontbreekt). 

2. Over het sluipend gevaar van een vierde bestuurslaag. De 
kc-Drenthe is van mening dat die moet worden voorkomen. 

Richtingen 
KC-voorzitter en mede-opstel

ler van het rapport "Ongebroken 
Lijnen- een liberaal perspectief', 
Jan van Heukelum, benadrukte 
dat de nota richtingen wil aange
ven. "Richtingen waarop naar de 
mening van de commissie liberale 
antwoorden moeten worden ge
zocht. De doelstelling was een 
discussie-aanzet binnen de VVD 
te geven." Hij sprak zijn verbazing 
uit over de reacties in de media. 
Daarin leefde nogal de teneur: 
"Daar staat niets nieuws in." 
"Wat had men dan verwacht?" 
vroeg Jan van Heukelum. "Dat 
de VVD ineens een geheel andere 
koers zou inslaan? Dat de com
missie andere liberale taal zou 
uitslaan dan tot nog toe? Dat er 
harde tegenstellingen zouden 
uitkomen tussen linkse en rechtse 
liberalen? Natuurlijk is er van te 
voren door de media veel gespe
culeerd vanwege allerlei "stro
mingen" in de commissie. Von
hoff - Van Aardenne... enz. Dát 
beloofde vuurwerk!! 

Wat kent men ons toch slecht, 
want alle commissieleden zijn 
hartstochtelijk overtuigd lid van 
de VVD - de enige liberale partij in 
Nederland. Daarin kan en wordt 
genuanceerd gedacht. "Wij als 
voorvechters van individuele 
vrijheid zoeken ook binnen onze 
politieke partij ruimte voor ons 
individueel denken." 

U moet via deze discussienota 

de ongebroken lijnen verder trek-
ken." . 

Liberale boodschap 
Van Reukeiurn stond in zijn 

inleiding uitvoerig stil bij het eer
ste hoofdstuk van de nota. Daarin 
is de liberale boodschap vervat. 
Over het heden: "Men poneert te
genwoordig van vele zijden dat 
het liberale mensbeeld heeft ge
zegevierd (Fukuyama). Maar dat 
is maar een halve waarheid en een 
halve waarheid is een hele leugen. 
Inderdaad verwijzen wij in onze 
nota herhaaldelijk naar het fail
liete communistische systeem ... 
Maar ook blijkt dat machthebbers 
vaak niet bereid zijn macht af te 
staan. De gebeurtenissen in de 
Baltische landen z~jn daar een 
duidelijk voorbeeld van. Als li
beralen zullen we daarop alert 
moeten zijn en waakzaam. 

Vrijheid vraagt veel van men
sen. Vrij zijn betekent verant
woordelijkheid dragen. En dat is 
niet altijd gemakkelijk. De filosoof 
Erich Fromm heeft in zijn wel
haast klassieke werk 'De angst 
voor de vrijheid' aangetoond, dat 
mensen vaak de neiging hebben 
in onvrijheid te vluchten. Dat 
mensen geneigd zijn verantwoor
delijkheid af te schuiven naar 
staat en kerk. En daartegen moe
ten wij in opstand komen." 

Deling staatsmacht 
Jan van Reukeiurn benadrukte 

Een intensieve discussie volgde met de vele aanwezigen 

De discussieleiding, v.r.n.l. Marga Lubbers, Gré Hop-Hofstede, Miep Bregman, Wim Hoving. Op de achtergrond Jan van 
Heukelum op het katheder 

dat de VVD zeker niet voor een 
anarchie pleit; niet voor de vrijge
vochtenheid. "Maar we zijn wel 
huiverig voor een concentratie 
van macht omdat die op termijn 
veelal de vrijheid verslindt. Het is 
niet voor niets dat in navolging 
van Montesquieu mensen als 
Gysbert Karel van Hogendorp en 
Thorbecke een sterke deling van 
staatsmacht hebben nagestreefd." 

Kritisch volgen 
Zijn eigen overtuiging 

muleerde hij als volgt: "Ik 
geen politicus. Ik ben een burger, 
die het doen en laten van politici 
!rritisch wil volgen, zoals velen 
van u.' Dat kritisch volgen kunnen 
we m.i. alleen maar als we weten 
en beseffen vanuit welke levens
houding, vanuit welke politieke 
filosofie we dat doen. Politiek zon
der inhoudelijke basis leidt tot 
opportunisme, waarbij de waan 
van alledag zegeviert - en dat leidt 

naar mijn vaste overtuiging uit
eindelijk tot chaos. 

Daarom ben ik blij met het 
eerste hoofdstuk van 'Ongebroken 
Lijnen', dat een liberaal credo be
vat. Een credo waarin ik geloof en 
waar ik trots op ben. 

Met dat credo in ons achter
hoofd, met dat beginsel als leidend 
principe moeten we kijken naar 
actuele vragen op het terrein van 
vrede en veiligheid, milieu, ener
gie, inrichting van de samen
leving, welvaart en werk.". • 
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Leden verlangen vooral een 
herkenbare partij 
bor HERMAN WILMER; foto: THEO MEIJER 
I 
! 

Het lidmaatschap van de commissie-Hoofdlijnen bracht een 
aantal spreekbeurten met zich mee. In vier afdelingen heb ik 
met leden mogen discussiëren over de "Ongebroken lijnen". Op 
verzoek van de redactie van V&D heb ik mijn ervaringen met 
deze bijeenkomsten vastgelegd. Ik beperk me tot indrukken en 
algemene reacties van mijn kant; in detail zal ik niet treden. 

Hoe begon het ook 
alweer 

' 

De installatie van de commisie 
Hoofdlijnen was een uitvloeisel 
van de besluiten, die genomen zijn 
tijdens de Algemene Vergadering 
in mei 1990 in Zwolle. Er werd 
toen bepaald, dat de partij voor
taan iedere vier jaar de politieke 
hoofdlijnen van het VVD-beleid 
vaststelt. Narmaal gesproken zal 
deze activiteit halverwege een 
kabinetsrit vallen. Op deze wijze 
kan de tijd en de energie van de 
leden doelmatiger worden benut. 
In het verleden was het gebruike
lijk, dat slechts eens in de vier 
jaar een forse inspanning moest 
worden geleverd om een pro
gramma voor de Tweede-Kamer
verkiezingen vast te stellen. In de 
praktijk kwam dit erop neer, dat 

hebben jullie daar niet meer over 
gezegd?" Er bleek begrip te be
staan voor de overweging van de 
commissie, dat de discussie zich 
diende toe te spitsen op de positie 
van de individu in de samen
leving. De praktische vertaling, 
vergezeld van prioriteiten, hoort 
echter in een verkiezingspro
gramma thuis. Overigens wordt 
grif erkend, eerlijk is eerlijk, dat 
in twee dagen tijd een heel "te
lefoonboek" in de AL V moest wor
den behandeld. Wat de leden al 
dan niet hoofdlijnen vonden 
kwam niet erg uit de verf. 

Nu heeft de partij wel enige 
ervaring met discussies over 
hoofdlijnen. In 1980 en 1981 wijd
de de partij zelfs vier buitengewo
ne algemene vergaderingen van 
telkens twee dagen aan het werk-

Begeleidingscommissie 
Positieve Actie 
Het is nu al weer bijna een half 
jaar dat de begeleidingscom
missie Positieve Actie haar 
activiteiten ontplooit. Waar
om deze commissie en wat 
wordt er gedaan? 

In 1988 en 1989 beschikte de 
VVD dankzij de subsidieregeling 
van het ministerie van Binnen
landse Zaken over een emancipa
tiewerkster, mevr. drs. Katrien 
van den Berg. Tot haar werk
zaamheden behoorde o.a. het op
stellen van een Beleidsplan voor 
Positieve Actie, een plan dat 
voorziet in het systematisch uit
voeren van maatregelen die zul
len bijdragen aan een mentaliteit 
in de VVD waardoor het percen
tage vrouwen in politieke en be
stuurlijke functies toeneemt. 

Het spreekt vanzelf dat de 
doelstelling van dit plan, n.l. het 
lange-termijn-streven naar even
redige vertegenwoordiging van 
mannen en vrouwen in bovenge
noemde functies niet in een perio
de van twee jaar kon worden be
reikt. Om te voorkomen dat na het 
vertrek van de emancipatiewerk
ster de aandacht van het hoofdbe
stuur en de partij voor het aange
nomen Beleidsplan voor Positieve 
Actie zou verflauwen, stelde het 
hoofdbestuur de Begeleidings
commissie in. Deze commissie 
heeft tot taak de doelstellingen 
van Positieve Actie aandachts
velden: publiciteit, vorming en 
scholing en organisatie. Daar
naast zal de begeleidingscommis
sie ook het kwantitatieve aspect 
van Positieve Actie, namelijk de 
~venredige vertegenwoordiging, 
lll de gaten houden. Tot zover de 
taakomschrijving. 

De ondervoorzitter van de par
tij, Ivo Opstelten, zit de commissie 
voor. Inderdaad, een man! Daar
mee is aangegeven dat Positieve 

Tineke Tangel 

Actie niet iets is van en voor vrou
wen, maar een zaak van de hele 
partij. Want voor de hele partij 
is een optimaal gebruik van de 
aanwezige deJ>kundigheid van 
belang. Door de relatief lage par
ticipatie van vrouwen in tal van 
politieke en bestuurlijke functies 
blijft veel van deze deskundigheid 
onbenut; en dat is dus gewoon 
jammer. Voor de vrouwen zelf, 
voor de VVD en voor de maat
schappij. 

De commissie bestaat voorts 
uit (alfabetische volgorde): Ans 
van den Berg te 's-Gravenhage; 
Anneke Blommers-Biezeno te 
Soest; Els Blonet-Heijnekamp te 
Bathem, Jan van Heukelum te 
Vries; Margreet van Loon-Bud
ding te Emmen; Rein Verdijk te 
Nijmegen en Tineke Taugel als 
ambtelijk secretaris. 

Leden van de VVD die menen 
suggesties te kunnen leveren voor 
de werkzaamheden van de Be
geleidingscommissie worden van 
harte uitgenodigd deze onder onze 
aandacht te brengen. Het spreekt 
vanzelf dat het Beleidsplan voor 
Positieve Actie altijd het kader zal 
zijn waarbinnen de commissie tot 
concrete aanbevelingen zal kun
nenkomen.• 

stuk van de commissie-Geert
sema, het "Liberaal Manifest". En 
in 1988 waren twee buitengewone 
AL V's met alweer ieder twee con
gresdagen nodig om het werkstuk 
van de commissie-Geurtsen, het 

, "Liberaal Bestek", te behandelen. 
Vooral laatstgenoemd werkstuk 
heeft de vraag actueel gemaakt 
wat een partij aanmoet met der
gelijke lijvige "Statenbijbels". Het 
was dan ook een teken aan de 
wand, dat de ALV tijdens de eer
ste congresdag bepaalde, dat al
leen die moties, die werden aan
genomen als bouwstenen voor het 
eerstvolgend verkiezingspro
gramma mochten worden be
schouwd. Bij een hoofdlijnendis
cussie komt het aan op de teneur 
en niet zozeer op de details. Met 
een hoop bouwstenen zonder ver
band kan een partij niet zoveel 
aanvangen, ook al heeft de com
missie-Toxopeus, die in 1989 het 
verkiezingsprogramma voor
bereidde, er zonder twijfel veel 
nut van gehad. Maar nog steeds 
heeft de AL V zich er niet over 
kunnen uitspreken wat zij als 
hoofdlijnen voor het VVD-beleid 
beschouwt. En die vraag werd 
eerder meer dan minder knellend. 
De crisis van 1990 was niet in de 
laatste plaats het gevolg van het 
tanend vermogen om de partij 
voor grote groepen in de samen
leving herkenbaar te laten zijn. 

Verschillende 
indrukken 

Het was duidelijk, dat de dis
cussie over "Ongebroken lijnen" 
voor veel leden een nogal onwen
nige bezigheid was. Dat uitte zich 
met name in de neiging tot ge
detailleerdheid. Dat leidde dan 
wel eens tot reacties als "waarom 
ook de commissie-Hoofdlijnen niet 
dan met de grootste moeite de 
neiging tot uitvoerigheid heeft 
kunnen onderdrukken. 

Sommigen vonden "Ongebroken 
lijnen" oude wijn in nieuwe zak
ken. Zij vroegen waarom het rap
port geen (ver)nieuwe(nde) 
standpunten bevat. Het is na
tuurlijk maar een indruk, maar 
het viel me op, dat dit bezwaar 
vooral sloeg op standpunten, die 
de partij al jaren bepleit en waar
van de commissie het niet nodig 
vindt deze te verlaten. Echt nieu
we standpunten bevat het rapport 
wel degelijk: neem bijvoorbeeld 
het voorstel om een fonds te vor
men om de ernstige milieuvervui
ling in Midden- en Oost-Europa te 
helpen bestrijden. Maar toegege
ven: de commissie had het niet 
in de eerste plaats tot haar taak 
gerekend om de partij op geheel 
nieuwe denkbeelden te trakteren. 
Enige behoedzaamheid heeft de 
commissie met "Zwolle" in het 
achterhoofd wel betracht, zonder 
daarbij verkrampt te raken. 

Een derde type reacties betrof de 
geringe geprofileerdheid. Enkelen 
hadden zelfs de moeite genomen 
om de beginselprogramma's van 
CDA, PvdA, D66 en Ongebroken 
Lijnen met elkaar te vergelijken. 
Een zekere mate van onbehagen 
had hen bekropen: de vier grote 
partijen bleken het over zowat al
les zo ongeveer met elkaar eens te 
zijn. Een en ander is de con-

sequentie van de politieke situa
tie. Stonden de jaren '70 nog sterk 
in het teken van de politieke dis
cussie, de maatschappelijke en 
economische ontwikkelingen se
dertdien hebben tot meer realis
me en pragmatisme in de politieke 
besluitvorming geleid. Tal van 
vraagstukken lenen zich niet voor 
benadering vanuit politieke te
genstellingen. Een (minder) fraai 
voorbeeld is dat van het vraagstuk 
van vandalisme en criminaliteit. 

In de jaren '70 werd een stevige 
aanpak hiervan nog als "rechts" 
en een softe als "links" be
schouwd. Nu bestaat hierover 
nauwelijks meer verschil van op
vatting tussen de stromingen 
rond het politieke centrum. De 
discussie gaat momenteel vooral 
over de vraag welke aanpak de 
meest doelmatige is. Feitelijk is 
er alleen nog een echt politieke 
discussie mogelijk rond vraag
stukken van sociale zekerheid. 
Maar ook hier bestaat een tendens 
tot gelijkgestemdheid. 

Met het vorige verwant is de be
vinding, dat "Ongebroken lijnen" 
zich slecht leent als propagan
damateriaal. Er bleek steeds be
hoefte te bestaan aan kernachtig 
geformuleerde standpunten. Be
grijpelijk is deze opmerking wel 
tegen de achtergrond van de a.s. 
Statenverkiezingen. De commis
sie heeft echter bewust afgezien 
van een dergelijke aanpak. Ook 
aan het formuleren van stellingen 
heeft de commissie zich niet ge
waagd. De kans is dan niet denk
beeldig, dat de discussie in de 
partij alleen daarover gaat, ter
wijl de rest van de tekst in de 
slagschaduw valt. Daarom meen
de de commissie, dat er niets li
beralers is dan de leden tot zelf
werkzaamheid te prikkelen. Zij 
dienen aan te geven, wat zij voor 
de komende jaren en voor de ko
mende verkiezingsprogramma's 
onder , ,hoofdlijnen" verstaan. 

Vanzelfsprekend speelde ook de 
actualiteit een rol. Het uitbreken 

van de Golfoorlog kon door de 
commissie niet worden vermoed. 
Ook de terugslag in de Sovjet
Unie kwam eerder en dramati
scher dan wij hoopten. Er kwa
men nogal wat reacties op de be
schouwingen, die de commissie 
gewijd heeft aan de positie van 
Nederland in internationaal ver
band. Sommigen vroegen zich af 
of de internationale veiligheids
structuren nog wel adequaat zijn, 
terwijl andere juist bepleitten dat 
ons land in soortgelijke situaties 
een meer oorlogvoorkomende rol 
moet spelen. Zo ziet men maar 
weer hoe moeilijk het is om zelfs 
voor een korte termijn hoofdlijnen 
op te stellen. 

Het laatste hoofdstuk in "Onge
broken lijnen" bleek vrijwel geen 
bezwaren op te roepen tegen mo
gelijke vrijages met andere par
tijen dan het CDA. Het hoort zon
der twijfel tot de politieke cultuur 
om andere partijen scherp te te
kenen en dat gebeurde dan ook 
tijdens de bijeenkomsten, die ik 
mocht meemaken. Maar de re
levantie van Oud's uitspraak dat 
het nooit "nooit" is in de politiek 
leek ieder helder voor ogen te 
staan. 

Hoe verder? 
De commissie Hoofdlijnen be

vindt zich momenteel in een 
windstilte. De weersvoorspellin
gen van de Koninginnegracht 
wijzen erop, dat die elk moment 
kan omslaan in een flinke storm. 
Er zijn in de afdelingen weer heel 
wat activiteiten waargenomen. 
Het zal nog een forse toer worden 
om de ongetwijfeld vele resoluties 
te kanaliseren tot een hanteer
baar aantal. Maar de inspanning 
zal lonen: per slot van rekening 
moet de partij zich op eigen kracht 
herkenbaar maken ten opzichte 
van andere politieke richtingen. 
Dat belang gaat alle leden aan. 
Niemand binnen de VVD kan het 
zich veroorloven te zitten wachten 
op een wonder of op terugkeer van 
de tijden van weleer. • 
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Ongebroken Lijnen voorbij: GASTRUBRIEK 

,,Global Village" vereist 
buitenland-agenda 
Het oude idee, dat een politieke partij electoraal weinig te 
winnen heeft bij profilering op buitenlands beleid gaat niet 
langer op. De burger voelt zich in toenemende mate persoonlijk 
betrokken bij internationale vraagstukken. Het nationale po
litieke debat is steeds mondialer geworden. _ 

De Canadese mediaspecialist McLuhan spreekt in dit kader 
over de wereld als "Global Village". Een soort internationale 
dorpsgemeenschap. Het huidige succes van het Amerikaanse 
internationale TV-station CNN lijkt deze stelling te bevestigen. 

Het is derhalve wenselijk dat 
de VVD op deze ontwikkeling in
speelt en een coherente agenda 
opstelt voor buitenlands beleid. 
Na de val van "de Muur" is de 
inte:r;nationale situatie fun
damenteel veranderd. Nederland 
en Europa worden daardoor met 
nieuwe kansen én nieuwe veilig
heidsrisico's geconfronteerd. De 
VVD kan zich door middel van 
zo'n liberale buitenland-agenda 
duidelijk naar de kiezers profi
leren. 

Liberale uitdagingen 
De Amerikaan Fukuyama gaat 

ervan uit dat het liberalisme zich 
internationaal definitief heeft ge
vestigd als leidende politieke fi
losofie. Na de ondergang van het 
communisme en het doodlopen 
van de "derde weg" zou er geen 
serieuze politieke concurrentie 
meer bestaan. Het onderschei
dend vermogen van het liberalis
me zou daarmee zijn vervallen. 
Mijns inziens is dit op zijn minst 
voorbarig. Op internationaal ge
bied zijn de liberale waarden nog 
lang niet gerealiseerd. Niet op het 
terrein van de individuele vrijhe
den. Niet op het terrein van de 
vrije markteconomie. Liberale 
uitdagingen zijn er nog zeer vele. 
Profilering is dus actueel. 

Vertrekpunt 
Ongebroken Lijnen 

De Nota Ongebroken Lijnen 
van de Commissie Nord is een 
uitstekend vertrekpunt voor ver
dere discussie. De verdienste van 
het stuk is dat binnen- en buiten
landse politieke thema's niet van 
elkafl.r zijn gescheiden, maar als 
één geheel worden behandeld. 
Aangetoond wordt dat veel pro
blemen zowel binnenlandse als 
buitenlandse aspecten hebben. 
Dit geldt voor de vrije markteco
nomie en de wereldhandel, het 
Europa 1992-proces, vrede en 
veiligheid, mensenrechten en in
dividuele vrijheden, emancipatie 
en culturele identiteit, etc. 

Ondanks de toenemende ver
wevenheid van interne en externe 
beleidsthema's, vereist buiten
lands beleid ook een eigen bec 
nadering. De wijze van beïn
vloeding van internationale dis
cussies verschilt nu eenmaal 
structureel van die op binnen
landse terrein. Het is daarom op
vallend dat in Ongebroken Lijnen 
geen apart hoofdstuk "Inter
nationale politiek" is opgenomen. 

Door buitenlandse kwesties 
over de diverse hoofstukken te 
verspreiden ontstaat geen inte
graal beeld van de kansen en ri
sico's, waarmee Nederland op in
ternationaal gebied geconfron
teerd wordt. Hierdoor mist men 
een aanzet tot liberale strategie 
en prioriteitsstelling op basis van 
een sterkte/zwakte-analyse en 
kosten/baten-afwegingen. De rol 

van de VVD, als regerings- dan
wel als oppositiepartij, bij het be
palen van de externe politieke 
agenda van Nederland en Europa 
blijft in de lucht hangen. Helder
heid over die rol is juist noodza
kelijk om te bepalen via welke 
strategische allianties een li
beraal stempel op het buitenlands 
beleid van Nederland kan worden 
gedrukt. 

Oud-Ambassadeur bij de 
NAVO De Hoop Scheffer (Voor
zitter Commissie Buitenland) en 
de auteur van dit artikel vroegen 
op de partijraad van 12 januari 
te Apeldoorn voor deze kwesties 
nadrukkelijk aandacht. 

Hoofdlijnen-voorzitter Nord 
wees er in zijn duidelijke ant
woord op dat zijn commissie be
wust had gekozen voor een alge
mene aanpak. Ongebroken Lijnen 
is geen liberaal toekomstpro
gramma. De nota is juist bedoeld . 
om de partij tot initiatieven te 
prikkelen. Bijvoorbeeld in de 
vorm van een buitenland-agenda. 

Profilering VVD 

Indien de VVD niet structureel 
werkt aan een eigen visie op bui
tenlands beleid, dan dreigt zij als 
partij onherkenbaar te worden 
voor de kiezer. Dit ondanks het 
feit, dat de VVD in het recente 
verleden bewindslieden heeft ge
had op Buitenlandse Zaken, De
fensie, Ontwikkelingssamenwer
king, Economische Zaken & Bui
tenlandse Handel. Vrij snel heeft 
het liberale beleid zich ontwikkeld 
tot management binnen de door 
het CDA geschapen kaders. Vrij 
gemakkelijk kon de politieke lei
der van dat zelfde CDA liberale 
initiatieven claimen als zijn "al
gemene kabinetsbeleid". In de op
positie heeft de VVD meer arm
slag dan in het kabinet. De li
berale profilering vanuit de oppo
sitiebanken behoeft niet beperkt 
te blijven tot het kritisch volgen 
van het kabinetsbeleid. Ontra
ding of aanscherping van een 
"roze omrand CDA-consensus
beleid" dient plaats te maken voor 
de presentatie van een eigen bui
tenland-beleid en het nemen van 
creatieve en innovatieve initia
tieven. 

Het zou een goede zaak zijn in
dien de VVD interne en externe 
expertise zou bundelen. Intern 
denk ik aan de Eerste en Tweede 
Kamerfracties, de leden van het 
Europese Parlement, de par
tijcommissie Buitenland, Eu
ropese Zaken, Defensie, Ontwik
kelingssamenwerking én Finan
cieel-Economische Zaken, de Tel
dersstichting, oud-bewindslieden, 
etc., Eveneens dienen de Kamer
centrales, de Groep Nederland 
van de Liberale Internationale, de 
Organisatie Vrouwen in de VVD 
en de JOVD bij de strategiebepa
ling te worden betrokken. Extern 
denk ik aan Clingendael, NGIZ, 

Universiteiten en aan het be
drijfsleven. De VVD kan op deze 
wijze een aanvang maken met de 
opstelling van een coherente en 
herkenbare liberale buitenland
agenda voor de "BV Nederland" 
als onderdeel van de "Europese 
Holding''. 

Medium & Message 
McLuhan spreekt van "The 

Medium is the Message". Deze 
stelling kan niet de basis zijn voor 
een liberale buitenland-agenda. 

Het zal hier om inhoud moeten 
gaan. Het "Medium" dient de 
"Message" echter wel te verster
ken. Zowel in de regering als in de 
oppositie horen liberale beleids
vorming (heldere èn openbare af
weging en prioriteitsstelling), 
uitvoering en communicatie in el
kaars verlengde te liggen .. De 
VVD-buitenland-agenda dient 
daarom een instrument te zijn 
voor beleidsbeïnvloeding en 
profilering. Mede als aanloop naar 
de komende Tweede Kamerver
kiezingen. 

Mr. Drs. J. C. van Baaien 

MR. DRS. J.C. VAN BAALEN • 
Lid van de commissie Buitenland van de 
wo 
Adviseur binnen de Berenschot Groep 

De aanpak van de 
verkeersgroei 
door BAS VON KÖNIGSLÖW, secr. Commissie Verkeer en Waterstaat 

In 1990 stonden meer files op de wegen en stapten meer rei
zigers in de treinen dan ooit tevoren. Volgens de voorspellingen 
gaat deze ontwikkeling nog jarenlang door. Over de aanpak 
van de verkeersgroei in de jaren '90 organiseerde de partijcom
missie verkeer en waterstaat vorig najaar een discussie-avond 
met geïnteresseerde VVD-leden. 
Aanleiding was het in juli verschenen 2e Structuurschema Ver
keer en Vervoer (SVV). Annemarie Jorritsma schreef daar al 
over in V&D in november en in de 2e Kamer is het SVV inmid
dels behandeld. Maar ook de provincies en de gemeenten kun
nen op tal van manieren bijdragen aan het oplossen van de 
problemen. 

Vervoersregio's 
Gastspreker Van Willigen

burg, vele jaren wethouder ver
keer van Utrecht geweest, citeer
de uit het SVV: "Belangrijke 
maatregelen om het autoverkeer 
te beperken zullen in de regio 
moeten worden genomen." Het 
SVV stelt voor vervoersregio's te 
vormen. Hierin moeten de ge
meenten, de provincie en het Rijk 
hun krachten bundelen. Zij kun
nen dan plannen maken, bijv. om 
het openbaar vervoer beter af te 
stemmen op de wensen van de ge
bruikers, om bij grotere bedrijven 
en bedrijfsterreinen te zorgen 
voor op maat gesneden oplossin
gen voor het woon-werkverkeer 
en om het goederenvervoer goed 
en veilig af te wikkelen. Jammer 
genoeg is het SVV niet erg duide
lijk over de verantwoordelijk
heden en bevoegdheden van ver
voersregio's. Van Willigenburg 
betreurde dit, maar vond het geen 
excuus om achterover te zitten en 
meende dat ten eerste de grote 
stadsregio's en ten tweede de pro
vincies het voortouw moeten ne
men. 

Hij pleitte verder voor een uit
bouw van het fietspadennet en 
voor een positieve benadering van 
transferia (knooppunten voor de 
aansluiting van regionaal au
toverkeer op stedelijk openbaar 
vervoer). 

Uit de reacties van andere lo
kale politici onder de aanwezigen 
valt op te maken dat dit alles 
makkelijker is gezegd dan ge
daan. Van Willigenburg erkende 
dat de uitvoering vaak wordt be
moeilijkt door geldgebrek en/of 
belangentegenstellingen. Hij wil
de dit echter niet zien als een ont-

moediging, maar als een uit
daging! 

Mevrouw Huygen bracht ter 
sprake dat een betere samenhang 
tussen de ruimtelijke ordening en 
de infrastructuur van groot be
lang is (het zodanig aanleggen 
van woonwijken, bedrijfsterrei
nen, winkelcentra en (spoor-) 
wegen dat zo min mogelijk au
toverkeer nodig is en bus, tram en 
trein een groot bereik hebben). Dit 
sprak iedereen aan, maar het zal 
pas na vele jaren resultaten ople
veren. 

Goederenvervoer 
In de tweede inleiding be

steedde commissielid Nikkels 
vooral aandacht aan het goe
derenvervoer. Hij stelde dat dit 
voor de economie belangrijker is 
dan het particuliere personen
verkeer. Volgens hem zijn maat
regelen om de groei van de mo
biliteit af te remmen en daarmee 
de wegen vrijer te maken voor het 

Bas von Königslöw 

goederenvervoer onvermijdelijk. 
Het terugdringen van het au

toverkeer en het bevorderen van 
het openbaar vervoer leek hem 
ook in overeenstemming met het 
streven naar een duurzame sa
menleving. 

De heer Kingrna merkte op dat 
een politieke discussie over de 
keuze tussen vrijheid of beperking 
in het verkeer gewenst is. Nikkels 
achtte het gerechtvaardigd dat de 
overheid het gebruik van de in
frastructuur beïnvloedt, bij
voorbeeld door heffingen, omdat 
anders het verkeer vastloopt. 
Meer dwingende beïnvloeding 
van de vervoerskeuze wees hij 
overigens af. De heer Ronteltap 
vond dat de overheid eerst aanne
melijk moet maken dat ingrijpen 
effect heeft alvorens maatregelen 
te nemen. Dus alleen prijsverho
gingen als dat ook werkelijk tot 
afremming van de verkeersgroei 
leidt. Nikkels meende dat een 
aantal samenhangende maatre
gelen nodig zijn om effect te sor
teren. 

Hierover zou nog lang zijn 
doorgepraat, ware het niet dat 
voorzitter Van den Berge geen 
vertraging in de dienstregeling 
toestond. 

Verkiezingen 
In maart zijn er verkiezingen 

voor Provinciale Staten. In de lei
draad provincieprogramma 1991-
1995 staan veel punten die ook in 
de discussie naar voren kwamen: 
- stimuleren fietsvervoer 
- samenwerking vervoersbedrij-

ven 
- goed openbaar vervoer, afge

stemd op de behoeften van de 
gebruikers 

- goede doorstroming van het 
goederenvervoer en zakelijk 
personenvervoer 

- meer goederenvervoer over wa
ter en rail. 

De commissie verkeer en wa
terstaat denkt dat vervoersregio's 
een goed en samenhangend re
gionaal vervoerbeleid mogelijk 
maken. Het opzetten daarvan 
lijkt ons een gezamenlijke uit
daging voor de VVD-politici in de 
provincies en de gemeenten. • 
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Statencaiilpagne 
1991 

Uit een representatieve steekproef van het NIPO in januari jl. 
bleek dat veel Nederlanders nog niet op de hoogte zijn van het 
feit dat op 6 maart a.s. verkiezingen voor de provinciale staten 
worden gehouden. 
Echter 4 x zoveel kiezers op de VVD dan kiezers op andere 
partijen wisten de juiste datum te noemen waarop deze verkie
zingen plaatsvinden! Blijkbaar zijn onze kiezers beter op de 
hoogte en meer vertrouwd met het werk van de staten. 

Dat betekent niet dat we nu 
het moede hoofd te rusten kunnen 
leggen. Immers, andere politieke 
partijen hebben in een later 
stadium maar met veel kracht ook 
hun campagne ingezet. 

Wellicht is het goed om nog 
even in herinnering te roepen 
welke campagne-activiteiten de 
VVD in het land organiseert. 
1. Vele provinciale, regionale en 

lokale activiteiten. Let daarom 
op uw dag- en weekbladen 
waar de VVD aanwezig is. 

2. Op 20 februari 1991 zal de VVD 
in de zendtijd voor politieke 
partijen haar nieuwe video to
nen. De uitzending kunt u zien 
op Nederland 3 van 19.54- · 
20.00 uur. 

Vallée 
du 

Trient Relais du Silence 

Wallis 
1100 m 

Jl{ux Miffvcttoifes 
Gezellig en comfortabel 

familiehotel aan de voet van fijn 
skigebied. 

Overdekt zwembad (30"), sauna, sport- en 
verblijfsruimten, bibliotheek, kinder

spcelkamer. Aangenaam klimaat. 8 km van 
autoweg, uitrit Martigny. 

3. Diverse grote avonden in het 
land waarbij in iedere provin
cie een presentatie zal plaats
vinden van de provinciale 
VVD-lijsttrekker en Frits Bol
kestein, Hans Dijkstal, Erica 
Terpstra, Annemarie Jorrit
sma of David Luteyn. De aan
vang van deze avonden is in 
alle gevallen 20.00 uur. 
Op deze pagina vindt u een 
overzicht van alle grote avon
den. 

4. Het slot van de VVD-campagne 
vindt plaats op maandagavond 
4 maart 1991 in gemeen
schapscentrum "Den Domp" te 
Haaren (Noord-Brabant). 
Aanvang 20.00 uur. 
Frits Bolkestein zal op deze 
avond in zijn rede de VVD-ver
kiezingscampagne afsluiten. 
Bij deze slotavond hopen wij 
veel VVD-leden, kandidaat
statenleden en parlemen
tariërs te kunnen verwel
komen. 

5. De uitslagenavond zal de VVD 
houden in het Provinciehuis 
van Noord-Holland te Haar
lem. Vanaf 19.00 uur verleent 
deze provincie de VVD-leden 
gastvrijheid om in een gezel
lige en sfeervolle omgeving de 

Dick van Kalkeren 

uitslagen uit het land te vol
gen. U bent hier van harte 
welkom. 

6. Een scala aan spreekbeurten, 
fora, werkbezoeken etc. van 
VVD-parlementariërs. In de 
rubriek Van A tot Z vindt u 
hiervan een volledig schema. 
Belangrijk voor een spreker, 
voor de pers en voor u is: een 
volle zaal! 

Tot slot 
Nog enkele weken resten tot 

aan de verkiezingsdatum op 6 
maart 1991. We hebben het al 
vaak tegen elkaar gezegd, maar 
denkt u aan "het gesprekje over 
de heg" en aan de volmachtstem
men (ook i.v.m. kiezers die op 6 
maart op wintersport zijn). 

De uitvoering van de campag
ne zal in verband met de toestand 
in de wereld enigszins soberder 
zijn dan te doen gebruikelijk bij 
verkiezingscampagnes. Dat heb
ben we als campagneleiders afge
sproken. 

Dat neemt niet weg dat uw 
overtuigingskracht waarom het 
nodig is om op 6 maart VVD te 
stemmen zeer sterk zal moeten 
zijn. U stemt al op de VVD, maar 
ook en vooral de zwevende kiezer 
moet en kan daartoe nog bewogen 
worden. 
Immers, ER GAAN STEEDS 
MEER STEMMEN OP VOOR 
HET LIBERALISME. 
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SKIWEEK 
vanaf Fr. 735,- (incl. halfpension 

en skiliften) WERKEN IN 'T BUITENLAND 
Korting voor kinderen. 

Ideale overnachtingsgclegenheid op weg naar 
het zuiden. 

Voor inlichtingen: 
Elly en Jan Mol- CH-1923 Les Marécottes 

-

Wij helpen U aan adressen 
over buitenlandse bedrijven 
die werkkrachten in Europa, 
USA, Canada, Hawaï, West
Indië, Australië, en 't Verre 
Oosten vragen. Vacaturesinde 
bouw-, ijzer-, metaal- en oliein
dustrie, tuiniers, chauffeurs, 
reisleiders, hotel en restaurant, 
au-pairs, personeel luxecrui
sers etc. 

Voor gedetailleerde informatie 
stuur een vCDorgeadresseerde 
envelop 

HERMENT AB 
Box 5044, S-123 05 Farsta 5 
Schweden 

N.B. Wij zijn geen uitzendbu
rea! 

SCHEMA GROTE AVONDEN: 

vrijdag 15 f~bruari Limburg 
De Postkoets 
Beegderweg 1 
Born 
sprekers: vice-fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

maandag 18 februari Gelderland 
Musis Sacrum 
Velperbuitensingel 25 
Arnhem 
sprekers: fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

donderdag 21 februari Zuid-Holland 
De Boterwaag 
Grote markt 8-a 
's-Gravenhage 
sprekers: Tweede-Kamerlid 

fractievoorzitter Eerste-Kamer 
provinciale lijsttrekker 

aanvang: 20.00 uur 

vrijdag 22 februari Drenthe 
De Tamboer 
Hoofdstraat 17 
Hoogeveen 
sprekers: vice-fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

H. F. Dijkstal 
M.H. C. Lodewijks 

F. Bolkestein 
J. de Bondt 

mevr. E. Terpstra 
D. Luteijn 
Th. F. J. Jansen 

H. F. Dijkstal 
S. B. Swierstra 

maandag 25 februari Noord-Brabant/Zeeland 
Café-restaurant De Raayberg 
Antwerpsestraatweg 276 
Bergen op Zoom 
sprekers: fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

vrijdag 1 maart Overijssel 
De Hongerige Wolf 
eoevorderweg 276 
Ommen 
sprekers: vice-fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

vrijdag 1 maart Groningen 
Stadsparkpaviljoen 
Paviljoenlaan 3 
Groningen 
sprekers: fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

maandag 4 maart Friesland 
Café Wouters 
Sofialaan 5 
Leeuwarden 
sprekers: Tweede-Kamerlid 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 20.00 uur 

maandag 4 maart Noord-Brabant 
slot .van de campagne 
DenDomp 
Kerkstraat 26 
Haaren (Noord-Brabant) 
sprekers: fractievoorzitter 

provinciale lijsttrekker 
aanvang: 19.30 uur 

F. Bolkestein 
J. L. Hennekeij 

H. F. Dijkstal 
A. Ph. Hertog 

F. Bolkestein 
J. Remkes 

mevr. A. Jorritsma 
L. J. Lijklema 

F. Bolkestein 
P. Neeb 

Slotavond statencampagne 
Op 4 maart a.s. zal in Gemeenschapscentrum "Den Domp", 
Kerkstraat 26 te Haaren (Noord Brabant) het slot van de 
VVD-statencampagne plaatsvinden. Aanvang 20.00 uur. 

Naastkandidaat-statenledenuit het gehele land zullen veel 
VVD-Tweede- en Eerste-Kamerleden aanwezig zijn. 

De avond zal worden besloten met een rede van de VVD
fractievoorzitter in de Tweede KamerFrits Bolkestein. 

Komt u allen uit het gehele land naar Haaren op 4 maart, om 
er een geslaagde campagne-afsluiting van te maken! 
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Stadsdeelraad Westerpark 
door 1-JANS MULDER 

"Vanuit de kantlijn constructieve politiek bedrijven" 
"Nieuw liberaal geluid in Amsterdam" 

Sinds mei 1990 vormen Arjen Rijpkema (32) en Anne-Marie 
Marlens (33) een tweemansfractie in één van de 16 nieuw
gevormde deelraden van de Gemeente Am.sterdam. Deelraden 
zijn een betrekkelijk nieuw fenomeen en het heeft in A.m.ster
dam toch een aantal nieuwe VVD-gezichten opgeleverd, die met 
een groeiende politieke ervaring de liberale beginselen in hun 
eigen kleine stadsdeel gestalte moeten geven. 

Maar, wat heet klein? "De 
deelraad is grotendeels vergelijk
baar met een andere willekeurige 
gemeente," legt Anne-Marie 
Martens onmiddellijk uit; "de 
raad bestaat uit 23 raadsleden, 
die de belangen vertegenwoor
digen van 31.000 inwoners." 

Toegegeven, tijdens ons ge
sprek blijkt zo'n deelraad inder
daad alles in zich te hebben van 
een gewone gemeente met een ei
gen bestuur, maar dit stadsdeel 
heeft wel een heel duidelijk een
zijdig karakter. Een paar ty
peringen maken dat helder; ca. 
37% geniet een minimumin
komen, men telt 5300 uitkerings
gerechtigden. Er woont een zeer 
grote groep met lage scholing en 
voorts wordt een gezondheidstoe
stand gesignaleerd die ruim be
neden het "Amsterdams Peil" ligt. 
Zou het nog verbazing wekken, 
dat het gebied kan worden ge
typeerd met slechte en veel te 
krappe huisvesting? 

"Er is al met al veel werk voor 
onze deelraad," verklaart fractie
voorzitter Aljen Rijpkema, "en 
juist in zo'n stadsdeel actief zijn, 
is een geweldige uitdaging." Bij de 
verkiezingen kwam slechts 50 % 
van de stemgerechtigden een 
stem uitbrengen; een van de doel
stellingen van het fenomeen 
"deelraden" is om de politiek veel 
dichter bij de bewoners te brengen 
en de per deelraad karakteristie
ke problemen op te lossen. Rijp
kema: "betrek de inwoners bij het 
nieuwe specifieke beleid en creëer 
daarmee Verantwoordelijke vrij
heid". Dit typisch liberale streven, 
zullen zij nog verder toelichten ... 

Deelraad 
Een Amsterdamse stadsdeel

raad heeft afgeleide bevoegd
heden van de gemeenteraad; 
vormt in feite een speciale com
missie van de gemeenteraad. Zo
veel mogelijk taken zijn overge
dragen. Men heeft een afgesplitst 
budget en een eigen ambtenaren
apparaat. Het dagelijks bestuur 
wordt gevormd door de voorzitter 
(= deelraads-burgemeester) en 
drie wethouders. Dit bestuur 

Mevrouw A. Marlens 

wordt gevormd uit de gekozen en 
nieuwbenoemde raadsleden. Het 
principe van "bestuur dichter bij 
de burger" wordt dan ook geken
merkt door het feit, dat de burger 
in feite de wijkburgemeester zelf 
kan kiezen! 

Westerpark: 

De zetelverdeling in "Wester
park" is uiteraard vrij eenzijdig 
gekleurd met voor de collegepar
tijen 9 raadsleden van PvdA en 8 
leden van Groen Links en op het 
eerste gezicht lijkt de invloed van 
CDA (1 zetel), VVD (2), Staatsbe
langen (2) en Communisten (1) 
dan ook maar zeer gering. Anne
Marie Martens: "Het is maar hoe 
je je opstelt, want de speciale 
'buurtproblematiek' raakt ons 
toch allemaal en het is dan op een 
goed moment zinvoller gebruik te 
maken van alle verzamelde know
how van de afzonderlijke raadsle
den en in tweede instantie accen
ten te leggen op de politieke ach
tergrond". 

Wat dat betreft mag duidelijk 
zijn dat de VVD een behoorlijke 
inbreng heeft gehad bij de samen
stelling van het program. Rijp
kema, die in het dagelijkse leven 
een functie heeft als marketing
deskundige Midden- en Kleinbe
drijf bij een algemene bank in 
Amsterdam, nam vrijwel de vol
ledige financiële paragraaf voor 
zijn rekening en hoewel het pro-
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gram door de VVD-fractie niet 
werd ondertekend, werd Rijp
kema wel commissievoorzitter 
"Economische zaken, W erkgele
genheid en sociale vernieuwing" 
en vice-voorzitter "Financiën". 

Een deel van de bestuurlijke 
vernieuwing is het versterken van 
de positie van de raadsleden. Om 
deze reden zijn niet de wethou
ders maar raadsleden voorzitter 
van commissies. Daarnaast werd 
in W esterpark gekozen voor de 
beleidslijn om beleidsvoorstellen 
in een zeer vroegtijdig stadium 
aan de commissies voor te leggen. 
De commissie is dan in staat om 
aan te geven in welke richting het 
Dagelijks Bestuur en de amb
tenaren de voorstellen verder 
dienen uit te werken. Commissies 
en raad spelen derhalve een 
"toonaangevende" rol. 

"Ondertekening van het pro
gram werd min of meer verplicht 
gesteld," aldus Rijpkema, "om in 
aanmerking te komen voor een 
commissievoorzitterschap. Gelet 
op onze inbreng bij de samenstel
ling van het program kon men er 
niet omheen ook de VVD een com
missievoorzitterschap te geven. 
Het feit dat wij het program met 
de nodige VVD-elementen niet 
ondertekenden, stelde het Dage
lijks Bestuur wel degelijk voor een 
lastige beslissing." 

Na de uiteraard vele uiteenlo
pende startproblemen en de eer
ste ervaringen, zoals de proble
matiek van kraakpandontrui
mingen, bezetting van het stads
deelraadkantoor, acties met 
brandbommen e.d. kan de stads
deelraad Westerpark in 1991 uit
werking gaan geven aan de gefor
muleerde ideeën uit het program. 

Doeltoets 
In het program is op voor

dracht van de VVD de "doeltoets" 
neergelegd: d.w.z. "Bij beleids
voorstellen dient te worden aan
gegeven wat de financiële gevol
gen zijn en eveneens wanneer en 
volgens welke criteria zal worden 
getoetst of de uitgaven voldoende 
hebben bijgedragen aan het be
reiken van de doelstellingen 
(doeltoets). Structurele uitgaven 

worden in beginsel binnen 5 jaar 
getoetst. Op basis van een doel
toets moet beoordeeld worden of 
een andere besteding wenselijk is. 
Jaarlijks wordt geïnventari
seerd welke uitgaven voor een 
toets in aanmerking komen zodat 
over de middelen kan worden be
sloten. 

Op aandringen van de VVD 
(motie) heeft het DB toegezegd 
voor medio 1991 met voorstellen 
naar de Raad te komen om het 
doeltoetssprincipe te operatio
naliseren. Volgens de VVD moet 
er dan tevens ambtelijke capaci
teit vrijgemaakt worden. Die af
deling wordt belast met onder
zoek, controle en rapportage om 
de raad te informeren. 

De verwachtingen bij de VVD
fractie zijn hooggespannen: alleen 
al de psychologische werking naar 
de gesubsidieerde instellingen en 
het eigen apparaat zal een enorme 
verhoging van beleidseffectiviteit 
hebben. Daarnaast zal er een veel 
frequentere vervanging van oud 
door nieuw beleid plaatsvinden. 
Men weet van tevoren dat er dui
delijke doelen nagestreefd wor
den, maar ook dat daar contro
leerbare eisen aan worden ge
steld. Op die wijze wordt de ver
antwoordelijkheid voor de 
uitvoering zo veel mogelijk ge
delegeerd. Het beleid moet gericht 
zijn op zo groot mogelijke verant
woordelijkheid. 

Sociale vernieuwing 
Een van de sociale vernieu

wingsprojecten die in 1991 uitge
voerd zullen worden is het "Sui
kerpleinproject". Stadsdeel, wo
ningbouwvereniging en bewoners 
willen een gezamenlijke verant
woordelijkheid voor de woningen, 
het plein en de omgeving nemen. 
Sociaal beheer zal gebeuren door 
gekozen bewoners per portiek, die 
o.m. schoonmaak van de portalen 
zal regelen. Portiekbijeenkomsten 
zullen vertegenwoordigers af
vaardigen naar de ,;beheerscom
missie Suikerplein". Deze is ver
antwoordelijk voor een leefbaar 
en levendig plein. Het stadsdeel 
stelt een subsidie beschikbaar. De 
VVD-fractie steunt het project 
van harte; naast het kweken van 

verantwoordelijkheidsgevoelleidt 
dit project ongetwijfeld tot meer 
onderlinge sociale contacten. 
Binnen de liberale kring wordt 
aan dit laatste aspect, volgens de 
VVD-fractie Westerkwartier, nog 
te weinig aandacht besteed. Rijp-

Ir. A. P. Rijpkema 

kema: "Toch is het in onze huidige 
maatschappij zeker in de grote 
steden van belang om er aandacht 
aan te besteden; de individuele 
sociale en immateriële armoede is 
vaak schrijnend, het leidt tot uit
zichtloosheid en blijft bij teveel 
anderen voor het oog verbor
gen ... !" 

Verantwoordelijke 
vrijheid 

Onlangs schreef Rijpkema een 
speciale nota over dit onderwerp, 
uitgaande van zijn gedachten over 
"liberalisme en sociale vernieu
wing": 
- een groter verantwoordelijk
heidsgevoel: aandacht voor indi
viduele verantwoordelijkheid, 
maar ook verantwoordelijkheid 
naar medeburgers en leefomge
ving. Meer plichten (ook morele) 
en minder leunen op de overheid. 
- een grotere verdraagzaamheid: 
koppeling van individuele ver
antwoordelijkheden en plichten 
aan zorg op maat. Door teveel ac
cent op "rechten" komt verdraag
zaamheid onder druk te staan. 
- sociale gerechtigheid minder 
koppelen aan financiële en ma
teriële gerechtigheid en meer aan 
morele gerechtigheid. 
Hierdoor worden twee maat
schappelijk gevoelige aspecten 
aan elkaar gekoppeld. Namelijk 
de wens naar meer "verantwoor
delijke burgers", zonder verwor
ven vrijheden te verliezen. Ster
ker nog: door via een terugtre
dende overheid (en regelgeving) 
de vrijheid ten behoeve van indi
viduele ontplooiing te vergroten. 

Conclusie 
Het aardige van dit verhaal is 

dat deze gedachtelijn in aanzet 
reeds verwerkt werd in het pro
gram van de "rood-groene coali
tie" van de deelraad "W ester
park". Samenwerking van VVD 
met zowel PvdA als met Groen 
Links verloop redelijk positief; dit 
is mede mogelijk gemaakt doordat 
de collegepartijen elkaar de 
ruimte gunnen om afwijkend 
stemgedrag toe te staan. 

Tenslotte 
Na de verkiezingen voor de· 

deelraden in het afgelopen voor
jaar is men in alle deelraden in 
Amsterdam hard aan de slag ge
gaan. Inmiddels wordt er goed 
nagedacht over een structuur om 
het overleg van VVD-raadsleden 
in de verschillende deelraden op 
gang te brengen. De beide fractie
leden Rijpkema en Martens zijn 
daar duidelijke voorstanders van, 
want het idee leeft toch duidelijk 
dat men als deelraadslid ook be
trokken moet zijn bij "typisch 



f\.msterdamse" algemene proble
natiek. "Daarnaast moeten wij 
voorkomen, dat afzonderlijk deel
~aadbeleid elkaar niet bijt," zo be
;luit Rijpkema" zonder dat dit te 
1adrukkelijk van boven af wordt 
,.estructureerd. Wij dragen ten
~lotte onze eigen "vrije verant
woordelijkheid". 
Wij concluderen, dat deze kleine 
~weemansfractie door samenwer
!cing erin slaagt een duidelijke 
~eleidsinvloed uit te oefenen in 
~un deelraad. Het in Amsterdam, 
aoor het instellen van de deel
bden, gegroeide aantal VVD
~ertegenwoordigers, heeft duide
lijk nieuwe VVD-gezichten opge
leverd. 
~ Nieuwe ervaring voor een 
l.ieuwe liberale tookomBt? • 

pok zo in Z.O. 
Hoor REINOUD VAN WIJK, foto: G. HOLS 

I is de titel van de nota "Homo
. en lesbisch emancipatie- en 
anti-discriminatiebeleid" die 
door· de VVD-fractie van de 
stadsdeelraad Amsterdam 
Zuidoost in september 1990 is 
uitgebracht en nu in behan
deling bij de stadsdeelraad is. 
Auteur van de nota is Frans J. 
M. van Dorp, 36 jaar en lijst
trekker bij de stadsdeelraads
verkiezingen van 6 maart a.s. 
(deze vallen samen met de 
verkiezingen voor Provinciale 
Staten). 

R: Frans, waarom deze nota? 
F: Amsterdam heeft sinds 1983 

een homo-emancipatiebeleid. De 
uitvoering ervan is na de instel
ling van de stadsdeelraden 
grotendeels bij deze laatste komen 
te liggen. Tot nu toe is op stads
deelniveau echter weinig prio
riteit gegeven. aan een homobe
leid. Zeker een stadsdeel als Am
sterdam Zuidoost met 90.000 in
woners waarvan naar schatting 
10% homosekseel, en een mul
ticulturele samenleving waarbin
nen homoseksualiteit vaak moei
lijk bespreekbaar is, heeft een 
goed homobeleid nodig. De nota 
geeft daartoe aanbevelingen, zo
als: 
- opnemen van homo- en lesbisch 

emancipatie en anti-discri
minatiebeleid in beleidsplannen 
m.b.t. het welzijnswerk, ou
deren, jongeren en de school
werkplannen; 

- zorgen voor aanspreekpunten 
zowel op scholen als bij de 
stadsdeelorganisatie; 

- intrekken gunstenvergunnin
gen bij gebleken discriminatie. 

R: Hoe ben je eigenlijk in de 
actieve politiek gekomen? 

F: Ik ben sinds 1975 lid van de 
VVD en wilde eigenlijk al een tijd 
actief worden. In 1986 ben ik ge
vraagd mee te schrijven aan het 
verkiezingsprogramma en dat wil 
je natuurlijk ook mee helpen uit
voeren. Ik had mezelf vier jaar 
gegeven om te kijken of de actieve 
politiek me zou bevallen. Bijzon
der goed is het me bevallen, mag 
ik wel zeggen. Ik ben daarom blij 
met het lijsttrekkerschap voor de 
verkiezingen van 6 maart a.s. 

R: Van beroep ben je officier 
(majoor) bij de Koninklijke Land
macht, valt dit met elkaar te com
bineren? 

F: Defensie heeft gelukkig 
goede regelingen voor politiek 
verlof, zodat ik door de week tijd 
kan vrijmaken voor politieke ac
tiviteiten. Het is natuurlijk wel 
druk, maar door efficiënt met mijn 
tijd om te gaan lukt het wel. 

Alsof het nog niet genoeg is, is 
Frans van Dorp ook bestuurslid 
van de Stichting "Fight for Life". 
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Een deel van de stadsdeelraadkandidaten, v.l.n.r. Evert Hoven, Frans van Dorp, Ad 
van der Meer, Peter May, Simon Speksnijder, Etiène de Cooker en Reinoud van Wijk 

zichtige bosschages waardoor 
men zich niet veilig voelt. Daar
naast zal het aanstellen van con
ciërges, stadswachten e.d. een po
sitieve invloed hebben op de kwa
liteit van het woonmilieu. 

Dit is een non-profit organisatie 
door en voor aidspatiënten en se
ropositieven. De doelstellingen 
van de stichting zijn: het verrich
ten van onderzoek naar veelbelo
vende middelen tegen aids en het 
zo goedkoop mogelijk ter beschik
king stellen van deze middelen. 
Op het ogenblik loopt een onder
zoek naar het middel Kemron 
waar meer dan 200 mensen aan 
deelnemen. In februari '91 wordt 
een eigen onderzoekscentrum van 
de stichting in Amsterdam ge
opend. 

Daarnaast is Frans van Dorp 
lid van de VVD-Partijcommissie 
Homo-aangelegenheden die direct 
adviseert aan de 1e en 2e Kamer
fractie, zoals bij de Wet Gelijke 
Behandeling. 

Om te voorkomen dat in Am
sterdam een versnipperd VVD
geluid ontstaat, is er een platform, 
Libra geheten, waarin de in totaal 
17 VVD-fracties overleg voeren. 
Frans is voorzitter van · Libra 
Multi-cultureel, waarin alle za
ken m.b.t. minderheden worden 
besproken. 

R: We hebben het al even over 
de verkiezingen gehad. Wat wil de 
WD in Amsterdam Zuidoost? 

F: We willen uiteraard een ef
fectief en efficiënt beheer van de 
financiën. Er wordt teveel geld 
uitgegeven zonder dat duidelijk is 
wat je ervoor terug krijgt. Met 
name het welzijnswerk wordt dik 
gesubsidieerd (naar mijn infor
matie 30 % meer dan in steden 
van vergelijkbare grootte), zonder 
dat de politiek eisen aan de te le
veren produkten stelt. Ook blijkt 
dat er relatief veel geld op gaat 
aan middelen (lees: ambtelijke 
organisatie) in plaats van aan het 
uiteindelijke doel. Zo is voor 
Zuidoost in 1991 voor sociale ver
nieuwing 7 ton beschikbaar en 
wordt er al 1 ton besteed aan 
ambtelijke ondersteuning. 

Verder wil de VVD de huidige 
eenzijdige sociale woningbouw 
doorbreken door . zodanig gedif
ferentieerd te bouwen dat de hui
dige inwoners kunnen doorstro
men naar grotere c.q. luxere wo
ningen. Op deze wijze kunnen 
mensen maatschappelijk actief 
blijven binnen· Zuidoost wat weer 

. een meer stabiele bevolkingsop
bouw tot gevolg heeft. Maar ook 
dat mensen die nu iedere dag in 
de file naar Zuidoost staan, hier 

een woning van hun keuze kun
nen vinden. In de voorgenomen 
aanpak van de hoogbouwproble
matiek van de Bijlmermeer ziet 
de VVD goede mogelijkheden om 
meer differentiatie te verwezen
lijken. 

Hieraan koppelen wij het in
tensief beheer van de openbare 
ruimte. Momenteel bestaat veel 
achterstallig onderhoud, wat zich 
uit in verzakte wegen en ondoor-

In 1987 haalde de VVD 5 van 
de 35 raadszetels. We hopen nu 6 
van de 37 zetels te halen, maar ik 
denk dat de landelijke politieke 
ontwikkelingen invloed hebben op 
het uiteindelijke resultaat. We 
hebben hier goede kandidaten en 
een goed programma; ik zie de 
uitslag vol vertrouwen tegemoet! 

• 

Landelijke dag Vorming en 
Scholing 
Op zaterdag 16 maart a.s. or
ganiseert de Haya van Someren
stichting een bijeenkomst be
stemd voor alle vormings- en 
scholingsfunctionarissen. 

Lokatie: Postiljon Motel te 
Bunnik. 

Als sprekers zullen Hans Dijkstal 
en Paul Scheffer (KC Leiden) op
treden. Hans Dijkstal zal een toe
lichting geven op het belang van 
vorming en scholing binnen de 
politiek. Paul Scheffer zal het 
vormingsbeleid van zijn eigen 
Kamercentrale vertellen. 

Gastspreker is de heer F. Becker, 
vormings- en scholingsfunctio
naris van de PvdA. 

Na de middag is het mogelijk per
soonlijke voorlichting te krijgen 
over het volledige cursusaanbod 

van de Haya van Somerenstich
ting. Daartoe is er een aantal in
leiders en trainers aanwezig en 
zullen. alle syllabi ter inzage lig
gen. 

Aanvang van het programma 
is om 9.30 uur, het geheel zal 
omstreeks 15.00 uur eindigen. 

Deze dag zal in zijn geheel aan de 
vormings- en scholingsfunctio
narissen worden aangeboden door 
de Haya van Somerenstichting. 

Voor meer informatie: 
Algemeen Secretariaat VVD 
Caroline Kwekkeboom 
Postbus 30836 
2500 GV 's-Gravenhage 
070-3613010 

Aanmeldingsbon (voor 1 maart a.s. inzenden naar de Haya van So
merenstichting, Caroline Kwekkeboom, Postbus 30836, 2500 GV 's
Gravenhage) 

Aanmeldingsbon 
Naam: .................................................................................................. . 

Adres: .................................................................................................. . 

Plaats/Postcode: .................................................................................. . 

Telefoonnummer: ............................................................................. _. .. . 

Vormings- en scholingsfunctionaris van de: 

0 KC o oe 0 Afd. 

* aanstrepen hetgeen van toepassing is. 

lid 0 

plv. lid 0 * 

15 

De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten~ 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de ·inhoud onder
schrijft. 

Liberaal 
Landbouwbeleid? 
Het artikel van Jan Kees Marfijn (Po
litiek secretaris van de JOVD) in het vo
rige nummer van V en D over de wen
selijkheid van een nieuw, liberaal land
bouwbeleid vraag om een reactie. 

Marfijn gaat er nl. vanuit dat de 
marht van de agrarische grondstoffen 
wél kan werken, als alle landen zich 
maar aan de spelregels, die behoren bij 
een vrije markt, zouden houden. 

Dit nu, is beslist niet het geval. De 
vrije markt voor landbouwprodukten 
leidt tot zeer hoge prijzen in tijden van 
een gering tekort en tot zeer lage prijzen 
bij een gering overschot. 

Beide situaties zijn onaanvaardbaar. 
De marktprijs heeft zo weinig effect op 
vraag en aanbod dat deze niet effectief 
han sturen. Bovendien zijn er schom
melingen in de jaarlijkse produktie als 
gevolg van wisselingen in de weersge
steldheid. 

Dit laatste zou met voorraadvorming 
voor gezamenlijke rekening kunnen 
worden opgelost. Maar dan moet men 
wel zorgen dat deze voorraden niet "bo
ven de markt blijven hangen", en zo
doende de marhtprijs zullen drukken. 

Er is echter meer. Door de inzet van 
wetenschap en techniek neemt de pro
duhtie per hectare sneller toe dan de 
koopkrachtige vraag van het publiek, dit 
ondanks de snelle groei van de wereld
bevolking. Daardoor overtreft het totale 
aanbod voortdurend de totale vraag en 
verkeren wij voortdurend in de situatie 
dat de producent beschermd moet wor
den. 

Dit laatste kan op twee manieren: 
1. door afscherming van de interne 
markt en het opkopen van eventuele 
overschotten tegen vastgestelde prijzen; 
2. door het wereldwijd aanpassen van 
het areaal, om op die manier te komen 
tot een redelijk prijsniveau. Laatst
genoemde optie lijkt mij het beste. Het 
kost de belastingbetaler éénmatig een ze
ker bedrag van de aankoop van struc
tureel overbodig geworden landbouw
grond - ook nog geen weggegooid geld, 
want men kan er natuur van maken -
maar hij krijgt er een goed functioneren
de markt van landbouwprodukten voor 
terug zonder de bureaucratie die met het 
huidige systeem verbonden is. 

Ook voor de (boeren in) ontwik
kelingslanden is een dergelijk systeem 
veel beter dan de vrije markt met de 
daarbij behorende extreem lage prijzen, 
zie boven. 

Ik houd het er op dat het huidige 
gevecht in de GATT klaarblijkelijk nodig 
is om tenslotte uit te komen bij een 
vrijwillige produktiebeperking in goed 
overleg. 

D. T. Barlagen, 
Niewolda. 

Liberaal 
Landbouwbeleid? 11 
Het artikel van Jan Kees Marfijn op pag. 
13' van het januarinummer geeft mij 
aanleiding tot enkele opmerkingen. Hoe
wel de toon van het artikel nogal prik
kelend is, wil ik trachten vanuit mijn 45-
jarige praktijk als akkerbouwer/veehou
der puntsgewijs enige kanttekeningen te 
plaatsen. 

1. J.K.M. zou er goed aan doen het 
artihel van de heer Blauw op pag. 5 te 
lezen en zich eens goed door de agrari
sche praktijh hier en in het buitenland te 
laten informeren. 



2. Het streven van een agrarisch 
producent is erop gericht om met behulp 
van kennis, onderzoek en voorlichting 
een economisch optimale produktie van 
zijn gewassen en! of dieren te bewerkstel
ligen. Die optimale produktie ligt meest' 
al vrij dicht bij de maximale, omdat een 
aantal produktiefactoren een vaste prijs 
onafhankelijk van de grootte van de pro
duktie hebben, bijv. grond, gebouwen, 
Lf)erktuigen, rente eigen en/of gezins
arbeid, overheadkosten. Hoge of lage 
prijzen beïnvloeden de omvang van de 
produktie per oppervlakte. Eenheid of 
per dier veel minder dan het rendement 
van mogelijke extra opbrengsthoeveel
heden. Een optimale produktie geeft dus 
de laagste kostprijs en is dus micro- en 
macro-economisch gewenst. Gezien de 
i;,_komensontwikkeling in de agrarische 
sector, zeker bij vergelijking met andere 
sectoren kan worden gesteld dat deze 
steeds optimaZere produktie grotendeels 
aan het land en aan de consument ten 
goede is gekomen. 

3. De arealen van de verschillende 
akkerbouwgewassen variëren vrij weinig 
en hangen samen met de eisen, die de 
vruchtwisseling en overheidsmaatre
gelen nu en in de toekomst (o.a. aardap
pelen en suikerbieten) stellen. Het totaal 
areaal cultuurgrond neemt in Nederland 
jaarlijks behoorlijk af vanwege benodig
de bouuv;rond, wegenaanleg, natuurter
rein en bëeindiging van de inpolderin
gen. Ook op EG-niveau moet de hogere 
produktie in de laatste deceniäa groten
deels verklaard worden door hogere pro
duktie per oppervlakte eenheid en/of per 
dier o.a. vanwege produktievere of resis
tentere rassen, betere teeltmaatregelen, 
beter voer, voeding en gezondheidszorg. 

4. Sterke verlaging van de thans 
reeds voor een aantal produkten te lage 
producentenprijzen met daarbij dan een 
"sociale" inkomensaa11vulling althans 
voor de kleinere bedrijven, welke laatst
genoemde ik in Nederland gezien de lege 
staatskas en onze in EG-verband relatief 
grote bedrijven niet van de grond zie ko
men, zal direct geen vermindering van de 
produktie-omvang geven. Braaklegging 
op grote schaal zou effect hebben, maar 
kost direct en ook indirect veel gemeen
schapsgeld. Braaklegging plus - d.w.z. 
met verbouwingsmogelijkheid non
foodsector - zou een beter alternatief zijn. 

5. De enige echt goede oplossing voor 
de huidige mondiale agrarische proble
matiek kan worden gevonden per pro
dukt per land of per groep van landen 
met aan te houden reservevoorraden en 
doorberekening van eerlijke prijzen; d.i. 
kostprijsredelijke marge naar de con
sument. De prijzen op de wereldmarkt -
een voor vele produkten relatief vrij klei
ne overschotmarkt - hebben zeer weinig 
verband met de kostprijs waar ook ter 
wereld en veroorzaken ook veel proble
men in de Derde Wereld. Een prijsniveau 
af producent ongeveer overeenkomend 
met dat van 1975, zoals Mac Sharry in 
de zin heeft, is absurd. Zeker gezien het 
prijsverloop in vrijwel alle andere sec
toren. 

6. J.K.M. en alle andere Nederlan
ders kunnen ervan verzekerd zijn dat de 
agrarische producenten en hun gezinnen 
geen steun of subsidie voorstaan, maar 
een reële prijs voor hun met vele zorgen, 
ook op •tnilieugebied, omringde produk
ten. Dit is de enige weg die Russische 
toestanden in vele gebieden van de EG 
kan voorkomen en hoeft netto de con
sument weinig of niets te kosten. 

D. Nijenhuis, 
Pieterburen. 

Liberaal 
Landbouwbeleid? 111 
Het artikel "Eindelijk een liberaal land
bouwbeleid" van de hand van de heer 
Jan Kees Marfijn in Vrijheid & Demo
cratie vanjanuari 1991 heeft m.i. in elk 
geval één grote verdienste. Door de op
eenstapeling van een groot ·aantal niet 
onderbouwde stellingen en uitspraken en 
hierop gebaseerde (onjuiste) conclusies 
wordt de landbouw "gedwongen" hierop 
te reageren. 

De (Nederlandse) landbouw heeft de 
produktie in de laatste 30 jaar niet uit
gebreid dankzij de aanlokkelijke hoge 
prijzen van landbouwprodukten. Nee, 
het tegendeel is waar. Door het achter
blijven van de prijzen van landbouwpro
dukten bij de stijging van de kosten voor 
de landbouwproduktie werd de boer 
"gedwongen" efficiiinter en meer te pro
duceren. Dit proces is gepaard gegaan 
met enorme veranderingen (drastische 
afname van het aantal landbouwbedrij
ven; introductie van produktiesystemen, 
waarvan men - achteraf- stelt dat deze 
niet acceptabel zijn; toename van de pro-. 
duktie... enz.) in de agrarische sector, 

doch heeft niet of nauwelijks geleid tot 
een bevredigende ontwikkeling van de 
inkomens van de landbouwers. 

De landbouw heeft problemen; de 
landbouw veroorzaakt problemen. Het is 
niet de "schuld" van de landbouw alléén 
dat er moeilijkheden zijn. De totale sa
menleving is hieraan debet. Het is daar
om niet juist dat de. landbouw wordt ge
dwongen alléén en in een bijzonder kort 
tijdsbestek de gerezen problemen op te 
lossen. Zij heeft hierbij begrip en hulp 
nodig van de totale samenleving. 

Het is een goede zaak dat de VVD 
plannen heeft om op korte termijn een 
"themadag" aan de landbouw te wijden. 
Het biedt een ieder binnen de VVD de 
kans om kennis te nemen van het ont
staan van de landbouwproblematiek; de 
ernst hie'rvan en van de richting waarin 
de oplossing kan worden gevonden. 

D. Hoogerkamp, 
Huijbergen. 

Twee aspecten van 
·Golfcrisis 
1. Een belangrijke les moeten wij trek
ken uit de opstelling van groot-indus
triden in de 19de eeuw t.o.v. arbeiders. 
(Met name) in de eerste helft van de 19de 
eeuw voerden de grootindustriëlen een 
beleid waarbij het contact tussen hen en 
"het gepeupel" zo klein mogelijk was. 
Arbeiderswoningen zo dicht mogelijk bij 
de fabrieken en patriciërshuizen ver daar 
vandaan waren een aanwijsbaar onder
deel van dit beleid. Vervolgens gaven de 
grootindustriëlen met vele argumenten 
aan waarom het niet aan hen was om de 
positie van arbeiders verbeteren. 

Anderhalve eeuw later weten we dat 
de groot-industriëlen zich zo opstelden, 
omdat ze bang waren hun rijkdom te 
moeten delen met diegenen die achterge
steld waren. Terecht verwijten we hen 
nu, dat zij toen mensen bewust lieten 
creperen omwille van hun eigen veilige 
wereldje. 

2. "How horrible, fanta!3tic, incredi
ble it is that we should be digging tren
ches and trying on gas-mask here becau
se of a quarrel in a far-away country 
between people of whom we know not
hing." (Chamberlain, 27-9-1938 betref
fende Tsjechoslowakije.) 

Nog veel sterker dan tijdens de Twee
de Wereldoorlog valt een conflict niet te
rug te brengen tot de grenzen waarbin
nen het conflict zich afspeelt, ook niet als 
dat gebied ver weg ligt. Evengoed als de 
hulp, die de groot-industriiûen aan de 
arbeiders moesten geven, omdat de 
epidemieën zich niet hielden aan de 
grenzen van de arbeiderswijken, zo moe
ten we nu niet denken dat de geweld
dadigheden zich zullen beperken tot de 
Golfregio. 

Deze twee aspecten zijn naar mijn 
mening niet los van elkaar te zien. Het 
is geen antwoord op problemen als je 
poogtjezelftot een dermate grote afstand 
te verwijderen dat de problematiek uitje 
gezichtsveld verdwijnt. Het maakt dan 
niet uit of deze afstand bestaat uit sociale 
(c.q. psychologische) of uit sociografische 
termen. Het gaat niet aan om je eigen 
voorrechten (financieel, politiek e.d.) te 
gebruiken voor het conserveren van deze 
voorrechten voor jezelf 

Onze voorouders hebben gevochten 
om ons deze voorrechten te bezorgen tot 
iemand besloot dat het door het trekken 
van een staatsgrens als afgedaan kon 
worden beschouwd. Immateride politiek 
stoort zich echter niet aan staatsgrenzen. 
Het is geen beveiliging tegen bedreigin
gen van buitenaf, maar dient geen be
lemmering te zijn voor verspreiding naar 
buiten toe. 

De vrijheid van Koeweit (en andere 
landen in het Midden-Oosten) is in ge
vaar en als geen ander weten wij in het 
Westen hoe belangrijk deze vrijheid is en 
kunnen wij haar verdedigen. Diegenen 
die hier niet toe bereid zijn laten anderen 
creperen in de hoop hun eigen veilige 
wereldje te kunnen behouden. 

Zij hebben de vrijheid wel geërfd van 
onze voorouders, maar hebben hun 
boodschap niet begrepen. 

Drs. P. Lamberts, 
Zwolle. 
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In deze rubriek worden alleen 
aankondigingen opgenomen 
van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici 
het woord voeren. 

OC ALELASSERWAARD- 25 februa
ri. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Zalen
centrum "Remon", Schelluinen. Aan
vang 20.00 uur. Verkeers- en vervoers
problemen in de regio. 

ALMELO- 21 februari. H. F. DijkstaL. 
Hotel "Aalderink", Singel 1, Almelo. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

AMERSFOORT - 1 maart. Mevr. A. 
Jorritsma-Lebbink. Congrescentrum 
"Oasis", Stichtse Rotonde 11, Amers" 
foort. Werkbezoek en aansluitend een 
spreekbeurt, aanvang 20.00 uur. Ver
keers- en vervoersproblemen. 

BAARN- 25 februari. Drs. D. J. D. Dees. 
"Brimdpunt", Oude Utrechtseweg 6, 
Baarn. Aanvang 20.00 uur. Forum Ge
zondheidzorg. 

BARNEVELD- 27 februari. Mr. A. J. 
te .Veldhuis. "De Veluwehal", Nieuwe 
Markt, Barneveld. Aanvang 20.00 uur. 
Landbouw en milieuproblematiek. 

BOARNSTERHIM - 18 februari. R. L. 
0. Linschoten, "'t Schippershuis", 
Buorren 69, Ter Home. Aanvang 20.00 
uur. Sa.nering financiën van de BV Ne
derland. 

BREDA- 22 februari. Mr. A. J. te Veld
huis. Rest. "Bovigne", Bovignelaan 3, 
Breda. Aanvang 20.00 uur. Algemene 
politiek. 

KC BRABANT/BERGEN OP ZOOM -
25 februari. Grote Avond. Mr. drs. F. 
Bolkestein. "De Raayberg", Antwerp
sestraatweg 276, Bergen op Zoom. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

KC BRABANT- 4 maart. Grote Avond. 
Mr. drs. F. Bolkestein, Gemeenschaps
huis "Den Domp", Kerkstraat 26, Haa
ren. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

DELFT - 25 februari. Mevr. drs. N. 
Rempt-Hallmans de Jongh. Hotel "Cen
traal", Wijnhaven 6, Delft. Aanvang 
20.00 uur. Actuele politiek. 

DOORN - 19 februari. P. M. Blauw. 
Sporthal "Steinheim", Wijngaardse
steeg 2, Doorn. Aanvang 20.00 uur. 
Landbouwpolitiek. 

DRIEBERGEN/ZEIST - 26 februari. 
Mevr. E. G. Terpstra. Aanvang 20.00 
uur. Actuele politiek. 

EDElWAGENINGEN- 25 februari. R. 
L. -0. Linschoten. Rest. "De Avondwa
ke", Hoevestein 217, Wageningen. Aan
vang 20:00 uur. Tussenbalans. 

FRANEKER- 25 februari. Mevr. E: G. 
Terpstra. Rest. "De Grillelye", Groen
markt 12, Franeker. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

GEERTRUIDENBERG/ 
RAAMSDONKSVEER - 18 februari. 
Mr. F. Korthals-Altes. Cultureel Cen
trum "De Schattelijn", Vismarktstraat 
4A, Geertruidenberg. Aanvang 20.00 
uur. Criminaliteit in de jaren '90. 

KC GELDERLAND - 18 februari. Mr. 
drs. F. Bolkestein. Grote Avond. "Musis 
Sacrum", Velperbuitensingel 25, Arn
hem. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

GOEREE-OVERFLAKKEE - 18 fe
bruari. Mevr E. G. Terpstra. 
Verenigingsgebouw "De Schakel", Bea
trixlaan, Dirksland. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

GRONINGEN - 1 maart. Grote Avond. 
Mr. drs. F. Bolkestein. "Stadspark
paviljoen", Stadsparklaan 1, Groningen. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

KC GRONINGEN/BAFLO - J. D. 
Blaauw. Werkbezoek in de ondercentra-

Ie Het Hoge Land, aansluitend spreek
beurt in "Het Dorpshuis", Bafio. Aan
vang 20.00 uur. Buitenlandpolitiek 

KC GRONINGENIOC FIVELINGO -
18 februari. Dr. R. de Korte. Rest. "De 
Bolder", Bafio. Aanvang 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

KC GRONINGEN/WINSCHOTEN -
25 februari. Mr. J. G. C. Wiebenga. Hotel 
der Nederlanden, Winschoten. Aanvang 
20.00 uur. Algemene politiek. 

GOUDA - 26 februari. Mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. "De Bal
dakijn", Constantijn Huygenstraat 123, 
Gouda. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

DEN HELDER • 20 februari. Mevr. S. 
van Heemskerck Pillis-Duvekot. Beatrix 
Hotel - MargrietzaaL Badhuisstraat 2, 
Huisduinen/Den Helder. Aanvang 20.00 
uur. Golfcrisis. 

HAARLEM - 6 maart. Uitslagenavond 
verkiezingen voor de provinciale staten. 
Provinciehuis Haarlem. Aanvang 19.00 
uur. 

HARMELEN - 1 maart. Mevr. E. G. 
Terpstra. Middagbezoek en aansluitend 
spreekbeurt in rest. "De putkop", 
Leidsestraatweg 46, Harmelen. Actuele 
politieke zaken. 

HILLEGOM- 15 februari. P.M. Blauw. 
Hotel rest. "Flora", Hoofdstraat 55, Hil
legom. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek met het accent op milieu. 

KC 'S-HERTOGENBOSCH - 18 fe
bruari. Mevrouw S. van Heemskerck 
Pillis-Duvekot. Hotel "Centra!", Grote 
Markt, Den Bosch. Aanvang 20.30 uur. 
Algemene politiek. 

HOOGEVEEN/KC DRENTHE - 22 fe
bruari. Grote Avond. H. F. DijkstaL 
Cultureel Centrum "De Tamboer", 
Hoofdstraat 17, Hoogeveen. Aanvang 
20.00 uur. Actuele politiek. 

KRIMPENERWAARD/STOLWIJK -
25 februari. P.M. Blauw. Rest. "De Pol
derkamer", Stolwijk. Aanvang 10.00 
uur - werkbezoek. Krimpenerwaard 
2000. 

LEKKERKERK- Mevr. E. G. Terpstra. 
Café rest. "De witte Brug", Lekkerkerk. 
Aanvang 20.00 uur. Welzijn. 

LEMMER- 28 februari. Mevr. A. Jor
ritsma-Lebbink. Rest. "De Wildeman", 
Schulte 6, Lemmer. Aanvang 20.00 uur. 
Verkeer en vervoer in de regio. 

LEIDEN- 27 februari. Mr. J. G. C. Wie
benga. Café "De oude Harmonie", Eree
straat 26, Leiden. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek, met de nadruk op 
staatkundige vernieuwing. 

KC LIMBURG/HORN - 15 februari. H. 
F. Dijkstal/J. D Blaauw. "De Postkoets", 
Beegderweg 1, Horn. Aanvang 20.00 
uur. Algemene politiek. 

KC LIMBURG/HORST - 20 februari. 
P. M. Blauw. Cultureel Centrum "'t 
Gasthoes", Gasthuisstraat 25, Horst. 
Aanvang 20.00 uur. Landbouwpolitiek. 

KC LIMBURG/MAASTRICHT - 28 
februari. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. 
Rest. ,;De Grenadeer", Rijksweg 41, 
Groensveld . .Aanvang 20.00 uur. Ver
keer en vervoer. 

LUNTEREN- 22 en 23 februari. Jaar
congres Vrouwen in de VVD. Onder
werp: Genetische Manipulatie. Inleiding 
door mr. drs. F. Bolkestein. Sprekers: 
Mevr. E. G. Terpstra, Mevr. drs. M. M. 
H. Kamp, drs. D. J. D. Dees, mevr. mr. 
E. Veder-Smit, Mr. A. H. Korthals. 

ST. MICHIELSGESTEL - 25 februari. 
Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Dorpshuis 
"De Huif', Hortensiastraat, St. Mi
chielsgestel. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

MIJDRECHT - 25 februari, J. D. 
Blauw. Cult. Centrum "De Meijert", Dr. 
van der Haarlaan 6, Mijdrecht/De Ronde 
Venen. Aanvang 20.00 uur. Buitenland
politiek. 

NAARDENNrouwen in de VVD afd. 
"Het Gooi"- 18 februari. Mevr. drs. N. J. 
Ginjaar-Maas, "Het Pakhuis", Nieuwe 
Haven 25-27, Naarden. Aanvang 14.00 
uur. Hoe helpen de Eerste en Tweede 
Kamer de provinciale staten en vice ver
sa. 
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N.O. POLDERIEMMELOORD - 20 fe
bruari. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Het 
Voorhuis, Emmeloord. Aanvang 20.00 
uur. Politiek forum Verkeer en Vervoer. 

NIJMEGEN - 19 februari. A. A. M. E. 
van Erp. "De Vereniging", Keizer Ka
relplein, Nijmegen. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele zaken over de Middenstand. 

NUNSPEET - 25 februari. Mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. Rest. "Veld
en boszicht", Spoorlaan 42, Nunspeet. 
Aanvang 20.00 uur. Golfcrisis. 

OISTERWIJK - 27 februari. J. D. 
Blaauw. "De gulle Ark", Gemullehoeke
weg 54, Oisterwijk. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek in het licht varÎ de Golf. 

OC OOST-ACHTERHOEK - 25 febru
ari. J. Franssen. Café "Reyrink", Lie
velderweg 118, Lievelde. Aanvang 20.00 
uur. Onderwijs in relatie tot de arbeids
markt. 

KC OVERIJSSEUOLDENZAAL - 18 
februari. Mr. A. H. Korthals. Rest. 
"Maatman" Ootmarsumsestraat 13, Ol
denzaal. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

KV OVERIJSSEUOMMEN- 1 maart. 
H. F. DijkstaL Rest. "De hongerige 
Wolf', eoevorderweg 276, Ommen. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

RIDDERKERK - 18 februari. De heer 
T. Jansen. Rest. "Sint Joris", Ridder
kerk. Aanvang 19.30 uur. Forum Ver
keer en Vervoer. 

RIJSWIJK - 18 februari. A. A. M. E. 
van Erp. "Tons Muziekcafé", Heren
straat 97a, Rijswijk. Aanvang 20.00 uur. 
Positie van het Midden- en Kleinbedrijf 
na 1992. 

SMILDE - 15 februari. Mr. A. J. te 
Veldhuis. Café "Roman", Hoofdweg 165, 
Bovensmilde. Aanvang 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

UTRECHT - 25 februari. Mevr. mr. J. 
E. S. Larive-Groenendaal. Ibis Hotel, 
Byzetlaan 1, Utrecht. Aanvang 20.00 
uur. Beter een gouden drempel dan een 
ijzeren gordijn. Interactie EG-Oost Eu
ropa. 

VLAARDINGEN - 18 februari. Drs. D. 
J. D. Dees. Café "De Lijndraaier", 
Baanstraat 4, Vlaardingen. Aanvang 
20.00 uur. Volksgezondheid in het ge
bied Rijnmond. 

WAALRE- drs. Y. P.W. van der Werff. 
Wijkgebouw "De Pracht", De Pracht 2, 
Waarle. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

WEERT - 27 februari, G. Verhofstadt. 
Hotel "Jan de Croon", Driesveldlaan 99, 
Weert. Aanvang 20.00 uur. Europese 
politiek. 

KC ZEELAND/CADZAND - 19 febru
ari. Mr. A. J. te Veldhuis. Start provin
ciale campagne. Hotel "De blanke Top", 
Cadzand. Aanvang 19.30 uur. Actuele 
politiek. 

KC ZEELAND/VLISSINGEN 4 · 
maart. Mr. A. J, te Veldhuis. Slotavond 
provinciale campagne. Rest. "Het 
Beursgebouw", Vlissingen. Aanvang 
19.30 uur. Actuele politiek. 

ZEEVANG- 21 februari. P.M. Blauw. 
"De Koggehoorn", Provinciale weg, 
Oosthuizen. Aanvang 20.00 uur. Land
bouwproblematiek. 

ZUID HOLLAND/ 
'S-GRAVENHAGE- 21 februari. Mevr. 
E. G. Terpstra/Ir. D. Luteijn. "De Boter
waag", ·Grote Markt, 's-Gravenhage. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

ZUIDHORN - 22 februari. Mr. H. E. 
Koning. Zalen "Balk", De Gast 39, Zuid
horn, Aanvang 20.00 uur. Tussenbalans. 

ZWOLLE - 11 februari. Mr. A. J. te 
Veldhuis. Rest. "Borrel", Badhuiswal 9, 
Zwolle. Aanvang 20.00 uur. Milieupro
blematiek. 
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terugvan 
eggew-eest door FRITS BOLKESTEIN, fotoo LUUK GOSEWEHR 

: e Tweede-Kamerfractie is zeer verheugd over de uitslag van de Statenverkiezingen. Maanden
ang hadden de peilingen een deprimerend beeld laten zien: ongeveer 19 à 20 zetels en minder 

~
an D66. En nu 24 zetels en een neuslengte vóór op D66! Voor het eerst sinds de verkiezingen 
an 1982 heeft de VVD winst geboekt. De trend omlaag is gebroken en is in zijn tegendeel 
ekeerd; Op mis congres in Zwolle zei ik: "Onze koers is niet links en niet rechts maar omhoog." 

e VVD is in herstel. Nu moeten wij verder werken aan onze vooruitgang. 

r
o is het ook gebeurd. 

Waar hebben wij ons succes 
ran te danken? In de eerste plaats 
aan al die honderden leden van 
~ns kader die zich wekenlang 
rebben ingespannen om van onze 
~ampagne een succes te maken. 

~
;s zij niet velen over de streep 
adden getrokken, hadden we 
'n resultaat nooit kunnen be

reiken. Een speciaal woord van 
rraardering i:> hier OJ? zijn plaats 
~oor allen die kandidaat waren 
voor de Provinciale Staten - hun 
~ijsttrekkers voorop - want zij 
febben overal de spits afgebeten. 

I In de tweede plaats was ons 
~ucces naar mijn mening te dan
,ken aan de duidelijkheid en eer-

~
.kheid van de Tweede-Kamer
actie. De fractie heeft de Tweede 
amer teruggeroepen van het 

!Kerstreces om over de Golfcrisis 
re debatteren. Twee fracties had
lden toen een heldere opstelling: 
:de VVD en Groen-Links. De VVD 
lhl eeft de Golfcrisis steeds vanuit 
~nternationaal perspectief be
rnaderd. Onze opstelling was con
tstructief en consistent en de kie
;zers hebben dat beloond. 

1 Duidelijk en eerlijk zijn wij ook 

/

geweest in het debat over de zoge
naamde Tussenbalans. De over-

heidsfinanciën zijn in wanorde. 
De regering heeft plannen ge
maakt die niet kloppen. Zij schuift 
noodzakelijke beslissingen voor 

Van de 
voorzitter 

0 ptimistisch, zo mogen wij 
aankijken tegen de uitslag 
val). de Statenverkiezingen 

van 6 maart jl. Vooruitgang t.o.v. 
de Tweede-Kamerverkiezingen 
van 1989, procentueel een kleine 
vooruitgang t.o.v. de Statenver
kiezingen van 1987 en een behoud 
van onze 12 Eerste-Kamerzetels. 
In een enkele provincie een zetel 
verlies, in andere zetelwinst. Pro
ficiat, Statenleden! Alles zeer be
moedigend. 

We zijn uit het dal. We zijn op 
de weg omhoog. Maar dat is geen 
reden om nu verder op de 
lauweren te gaan rusten. Inte
gendeel. De VVD spreekt de kie
zers weer aan door het uitzetten 

van een duidelijk beleid, getuige 
bijvoorbeeld de opstelling van de 
fractie onder leiding van Frits 
Bolkestein tijdens de discussies 
over de Tussenbalans. Die lijn 
moet worden doorgetrokken. Ik 
heb er het volste vertrouwen in 
dat bij de volgende verkiezingen -
en dat zijn echte Tweede-Kamer
verkiezingen de VVD weer he
lemaal terug zal zijn. 

Die volgende verkiezingen 
zullen wellicht eerder zijn dan in 
1994. Want de spanningen die in 
de coalitie al aanwezig waren zul
len door deze verkiezingsuitslag 
alleen maar worden versterkt. 
Het beleid van dit kabinet zal 
daardoor onder nog grotere druk 

zich uit. Haar economische po
litiek deugt niet. Dat is niet alleen 
het· oordeel van de VVD - dat is 
ook de mening van alle belangrij-

komen te staan. 
De mirakuleuze winst van D66 

is daarbij interessant. D66, een 
partij die oppositie voert vóór het 
kabinet, die in veel opzichten het 
kabinetsbeleid steunt, maar ver
der niet al té duidelijke stand
punten heeft en geen principieel 
politieke uitgangspunten kent. 
Veel proteststemmers dus; maar 
dan geldt: snel gewonnen, snel 
geronnen. Hierbij is het wel ver
meldenswaard dat Van Mierlo in 
de tv-uitzending op woensdag
avond 6 maart de stelling van 
Bolkestein dat D66 geen liberale 
partij is, niet bestreed. 

Zorgwekkend is de lage op
komst door het zich in steeds meer 
versterkte mate voortzettend 
verschijnsel: onbekendheid met 
de taken van de staten, jazeker. 
Maar toch ook ih belangrijke mate 
een onverschilligheid ten opzichte 
van de politiek, mede veroorzaakt 
door het zwabberende en weinig 
overtuigende optreden van dit 
kabinet. 

ke commentatoren in binnen- en 
buitenland. Wanneer zowel prof. 
F. Rutten, voorzitter van de We
tenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid en bekend lid van 
het CDA, als ook dr. W. Duisen
berg, president van de Neder-

landsche Bank en niet minder be
kend lid van de PvdA, het stand-

(Vervolg op pagina 2) 

Stemrecht is een verworven, 
democratisch goed, waarvoor men 
recentelijk in Oost-Europa de 
straat opging. Maar daar moet 
wel gebruik van worden gemaakt. 
Politieke partijen - ook wij - zullen 
zich dan ook ernstig op de oor
zaken van het absentisme moeten 
bezinnen. Temeer omdat het ver
schijnsel voor alle politieke par
tijen zo ongeveer gelijk is. 

Ook bij deze verkiezingen is 
door veel mensen ontzettend hard 
gewerkt. Ik denk daarbij aan de 
talloze verkiezingsbijeenkomsten 
met grote inzet van staten- en 
Kamerleden. Speciaal wil ik onze 
vrijwilligers, onze "campagnis
ten" noemen, die met veel inzet 
van tijd en energie dit alles moge
lijk maakten. Namens de VVD, de 
enige liberale partij van Neder
land, daarvoor mijn grote waar
dering. 

INliOUDSOPGAVE 

Verantwoording. 
Dit blad werd een week vóór 
de verkïezingen afgesloten. 
Alleen voor de uitslagen en 

commentaren kon de redactie 
dankzij de medewerking van 

de drukkerij nog twee pa
gina's open houden zonder 

dat deze V&D later bij u in de 
bus valt. 

Uitslagen verkiezingen plus 
commentaren. pag. 1 en 2 

VVD-voorzitter Ginjaar 
treedt tijdens najaarscongres 

af. pag. 2 

De VVD presenteerde aan de 
vooravond van de debatten 
over de Tussenbalans haar 
eigen geheel door het Cen
traal Planbureau doorbere
kende begroting. Hoe zou de 

VVD hebben bezuinigd en wat. 
leverde dat debat op? Sa

menvattingen en commen
taar op pag. 3 en 4 

Met maar liefst 530 resoluties 
reageerden VVD-leden op het 

rapport "Ongebroken Lij
nen - een liberaal perspec
tief'. Al deze resoluties zijn 
door de commissie-Nord ge
clusterd en van commentaar 

voorzien. Hans N ord ver
wacht een levendig congres. 
Een interview met hem en 

mededelingen over de te vol
gen 

.Procedure. 
pag •. 5 

Op 1 juni aanstaande wordt 
eenthemadag gehouden over . 
"De Stimulerende Democra..: 
tie", Als aanzet daartoe wordt 

dit begrip .alvast wat UÏ{:, 
gediept. · 
pag.9 

"Economische politiek in de 
jaren negentig". Onder dat 

motto hield de Teldersstich
ting op 22 februari een sym
posium. Eén van de inleiders 

was Frits Bolkestein. Een 
verslag op pag. 6 

Verslagen van het congres 
Organisatie Vrouwen in de 

VVD, dat op 22 en 23 februari 
in Lunteren werd gehouden. 

pag. 7en8 

Voorzitterscolumn 
pag. I 

Van A tot Z 
pag.12 



Burgh Haamstede, 8 maart 1991 

Aan de Leden van de 
Volkspartij voor 
Vrijheid en 
Democratie 

Vierenhalf jaar geleden, in no
vember 1986, werd ik door de al
gemene vergadering van onze 
partij aangewezen als uw voorzit
ter. Het was en is· een voorrecht om 
dat te mogen zijn, zowel in goede 
als in moeilijke tijden. In een pe
riode waarin nieuwe aanzetten 
moesten en konden worden ge
geven in politiek en in organisato
risch opzicht. 

Maar we zijn er nog lang niet; 
veel is op de rails gezet, veel dient 
nog te gebeuren: verdere uitbouw 
van de politieke discussies binnen 
de partij, van vorming en scholing 
van (aanstaande) politici en be
stuurderen, van de communicatie 
met en informatie aan de leden, 
van een nieuwe procedure van 
kandidaatstelling van onze volks
vertegenwoordigers, van het func
tioneren van een vernieuwde par
tijraad, etc. En dat alles met het 
oogmerk de liberale beginselen en 
de liberale politiek nog meer ge
stalte te geven om de kwaliteit van 
onze invloed te verbeteren. 

Ik ben van mening dat het goed 
is als iemand met een nieuwe, ver
se blik leiding geeft aan dit ver
volgproces. Daarom heb ik aan het 
hoofdbestuur meegedeeld te zullen 
terugtreden als uw voorzitter op 5 
oktober aanstaande. 

Het spreekt vanzelf dat zo'n be
sluit het resultaat is van een zorg
vuldig afwegingsproces. In de eer
ste plaats de groeiende overtui
ging - gevoed door velerlei contac
ten in de partij, o.a. tijdens de 
jaarlijkse bezoeken aan de ka
mercentrales - dat het herstelpro
ces binnen de partij zich heeft in-

. gezet. Een overtuiging die haar 
bevestiging vond kwalitatief in de 
verkiezingsbijeenkomsten, kwan
titatiefinde verkiezingsuitslag. In 
de tweede plaats heeft het hoofd
bestuur inmiddels invulling ge
geven aan het besluit van de jong
ste algemene vergadering om op 
termijn - en voor het eerst in de 
geschiedenis van de partij - over te 
gaan tot een vorm · van gehono
reerd voorzitterschap. Anders ge
zegd: tot het $Cheppen van voor
waarden om te komen tot de aan
wijzing van een voorzitter die meer 
dan alleen vrije tijd ter beschik
kin[J. kan stellen. Het is een func
tievervulling die twee andere po
litieke partijen ook kennen en die 
naar mijn mening langzamer
hand essentieel is geworden voor 
het professioneel besturen van een 
politieke partij. Ik heb er nooit een 
geheim van gemaakt zelf een der
gelijke functie-vervulling niet te 
ambiëren. 

Ik stel het op prijs mijn besluit 
en de overwegingen daartoe op 
deze wijze aan u bekend te maken 
en niet via een formele mededeling 
van het hoofdbestuur. 

Bij mijn afscheid zal ik nog 
voldoende gelegenheid hebben 
voor een terugblik; laat ik mij nu 
beperken tot de constatering dat ik 
er trots op was en ben deze functie 
te vervullen. En dat was alleen 
mogelijk omdat ik, ook in tijden 
dat het moeilijk was en de kritiek 
hevig, veel warme en bemoedigen
de reacties en suggesties uit de 
partij mocht ontvangen, van po
litici, bestuurders en onze vrijwil
ligers, die zoveel werk in onze par
tij verzetten. Daarvoor reeds mijn 
dank. 

Ginjaar 

MAART 1991 

Verkiezingen brachten 
eindelijk Mnst doorRENYDIJKMAN,foto LUUCGOSEWEHR 

HAARLEM - Een bescheiden winst, een kleine winst. Maar o, 
wat waren we eraan toe! Zo'n laatste week is helemaal slopend 
als daar drie enquêtes doorheen lopen, waarbij het NIPO twee
maal falikant met zijn VVD-prognose miskleunde en lnterNiew 
van Maurice de Hond het wél bij het rechte eind had. 

Het kleine verlies voor het 
CDA, 3 zetels, kwam nog onver
wacht. De grote dreun voor de 
PvdA was allerwege voorspeld. 
Evenals de verdubbeling van D66. 
Over deze partij gingen in het 
commentarencircuit op 7 maart 
verschillende stemmen op dat 
D66 het best zou kunnen fuseren 
met de PvdA. Daar deze partijen 
als communicerende vaten op el
kaar werken. 

Formule Bolkestein 

ook niet bepaald tot verdere dui
delijkheid. Maar toch dwingt deze 
lage opkomst ons opnieuw tot be
zinning en tot het ondernemen 
van nog meer pogingen zaken 
helder over het voetlicht te bren
gen. 

Wij zullen in ons blad daaraan 
hard werken, zoals ook alle Ka
merleden dat doen tijdens 
spreekbeurten. Want die politiek 
bepaalt ons aller leven. 

Flevoland 
Tijdens deze Statenverkiezin

gen was het wederom de provincie 
Flevoland waar maar liefst 19,4% 
van de kiezers voor het liberalis
me koos. Flevoland heeft sinds 
haar wordingsgeschiedenis een 
permanent opgaande lijn laten 
zien. Thans gaat het aantal VVD
statenleden van 6 naar 9. In Al
mere scoorde de VVD maar liefst 
25,2 % tegen 16,2 % bij de staten
verkiezingen in 1987. 

Dergelijke resultaten bereikt 
men niet door met de armen over 

Voorzitter Ginjaar berekent met Rudolf de Korte tijdens de verkiezingsavond de liberale 
kansen. Op de achtergrond David Luteijn, WO-fractievoorzitter Eerste Kamer. 

elkaar te gaan zitten. Het vraagt 
om een permanente campagne, 
om voortdurende aandacht en in
terne talentenjacht. Deze formule 
wordt door Flevoland met succes 
gehanteerd. 

Op koers 

Na de vele belangeloze inspan· 
ningen van de propagandisten, 
hun taaie geploeter tegen alle 
prognoses en trends in, komen we 
thans aan de discussie over onze 
opvattingen hoe liberalen de ne· 
gentiger jaren gestalte willen ge· 
ven. Onze partij leeft weer op, zit 
thans weer in de lift en discus· 

De VVD ligt weer op koers. We sieert weer! 
mogen eeri zucht van verlichting 
slaken, maar we moeten verder. • 

Bij ons werkt de "formule Bol
kestein" dus blijkbaar. Bij zijn 
aantreden in mei heeft hij meege
deeld dat hij glasheldere politiek 
wilde voeren, die voor de leden 
en VVD-kiezers begrijpelijk moet 
zijn. Hij had maar korte tijd om 
in te spelen. Bij de Tussenbalans 
vond hij zijn vorm. Met een door
timmerd cor:t;ectieplan, openlijk 
van te voren gepresenteerd (zie 
pagina 3), gaf hij politieke vriend 
en vijand alle kans om op hem te 
schieten, maar hij bleef staande. 
Op deze wijze nam hij op zichzelf 
revanche ten aanzien van de Al
gemene Beschouwingen, die voor 
hem als nieuweling op de fractie
voorzitterszetel niet gunstig ver
liepen. 

Wat men niet mag vergeten, 
is dat zijn collega-woordvoerders 
"ouwe rotten" waren in het vak. 
Hij heef een moeilijke start gehad 
en de beloning die hij nu binnen 
tien maanden na zijn aantreden 
kreeg, heeft Bolkestein volledig 
verdiend. 

VVD terug van weggeweest 

Opkomst 
Bedroevend was echter de lage 

opkomst. Iets meer dan de helft 
van de kiesgerechtigden heeft de 
gang naar de stembus gemaakt. 
Bij de Statenverkiezingen van 
1987 lag dat ook laag, maar toen 
ging nog 66 % naar de stembus. 
Volgens het bureau InterNiew 
heeft van de kiezers ongeveer 21 
% dit keer een andere partij ge
stemd dan bij de Kamerverkie
zingen in 1989. 

Het zal voor alle politieke par
tijen in de jaren negentig moeilijk 
worden hun partijmachinerie 
gaande te houden. Verkiezings
successen vertalen zich niet meer 
in een grote groei van het aantal 
leden, zoals heel duidelijk bij D66 
blijkt. Het GPV is daarop een 
stabiele en gunstige uitzondering. 
Maar de partijbesturen moeten de 
machinerie gaande houden, pro
gramma's moeten worden ge
schreven en bediscussieerd. Za
len, papier en bestaffing plus ver
gaderingen kosten geld. 

· Duidelijkheid 

Bolkestein heeft gelijk als hij 
stelt dat de politiek duidelijker 
zou moeten zijn, zodat alle geïn
teresseerden de debatten kunnen 
volgen. Helaas is dat niet altijd 
mogelijk. Elk departement heeft 
zijn eigen jargon ontwikkeld. De 
spreektijdbeperkingen in de 
Tweede Kamer leiden mede door 
de specialistische onderwerpen 

(Vervolg van pagina 1) 

punt van de VVD delen, dan geeft 
het geen pas ons standpunt te 
trachten af te doen met het etiket 
"conservatief', zoals de minister
president dat deed. 

Dan is er meer aan de hand. 
Wij hebben dat in de Tweede Ka
mer onverbloemd uiteengezet. 
Met een "tegenbalans" hebben wij 
laten zien hoe het wél moet en 
kan. In tegenstelling tot de offi
ciële tussenbalans is onze "tus
senbalans" door het Centraal 
Planbureau deugdelijk verklaard. 
Die deugdelijkheid, degelijkheid 
en duidelijkheid zijn door de kie
zers beloond. 

De coalitie is danig afgestraft. 
Omgerekend in Tweede-Kamer
zetels zou de steun voor het ka
binet zijn gedaald van 103 naar 
83 zetels. De kiezers hebben de 
regering een oorvijg toegediend en 

dat is geheel terecht want hoewel 
dit kabinet al 16 maanden in het 
zadel zit moet het nog beginnen 
met regeren. Hoe staat het met de 
sociale vernieuwing, die toch het 
paradepaardje van de regering 
zou worden? De Tussenbalans 
rept er met geen woord over. Hoe 
staat het met de banengroei, die 
onder de vorige twee kabinetten 
zo uitzonderlijk hoog was en nu 
inzakt? Dat aspect blijft onderbe
licht. Het beleid van dit CDA
PvdA-kabinet deugt niet en de 
kiezers hebben het door. 

De PvdA heeft 16 zetels verlo
ren, het CDA 3. Die verliesver
deling is niet evenwichtig. Het 
kabinet verraadt een duidelijke 
socialistische inslag, maar het 
CDA is en blijft medeplichtig. Dat 
neemt niet weg dat ook het CDA 
het signaal van de kiezer goed zal 
hebben begrepen. Voor de coalitie 

voorspelt deze uitslag wemig 
goeds. De parlementaire geschie· 
derris laat zien dat wanneer een 
van de coalitiepartners zwaar 
verliest, de coalitie een kort leven 
is beschoren. We moeten dus re· 
kening houden met vervroegde 
verkiezingen. 

Om die met succes te door
staan, moet nog veel werk worden 
verzet. Intellectuele arbeid door 
partijcommissies. Politieke arbeid 
door de VVD-fractie in de Eerste 
en Tweede Kamer en Europees 
parlement. Organisatorische 
arbeid door de vele besturen. 

Onze startpositie is nu uitste
kend. De VVD is terug van weg
geweest. De VVD staat weer op 
het middenveld en zal zich daar 
niet meer vandaan laten spelen. 
Daarom herhaal ik: onze koers is 
niet naar links, niet naar rechts 
maar omhoog! • 

Mededeling van het hoofdbestuur 
(overeenkolllStig art. 41.4 hr). 

In zijn vergadering van 11 
maart jl. heeft het hoofdbestuur 
kennis genomen van het besluit 
van zijn voorzitter, dr L. Ginjaar, 
om tussentijds af te treden. Voor 
de redenen van dit besluit wordt 
verwezen naar het schrijven van 
de heer Ginjaar elders in dit blad. 

Overeenkomstig de reglemen
taire bepalingen - neergelegd in 
artikel 41 hr. - zijn het hoofdbe
stuur en de ledenvergaderingen 
van de afdelingen gerechtigd - met 

inachtneming van de voorge
schreven periode van twee 
maanden - tussen 15 mei en 15 
augustus 1991 één kandidaat te 
stellen voor deze in de 87ste alge
mene vergadering van 4 en 5 ok
tober te verkiezen functionaris. 

Van een door een ledenver
gadering van een afdeling gestel
de kandidaat dienen naam, 
woonplaats, afdeling, een schrif
telijke bereidverklaring de kan
didatuur te aanvaarden en een 
korte levensbeschrijving uiterlijk 

5 augustus a.s. (tot 24.00 uur) te 
zijn ingediend bij de algemeen se
cretaris. 

In het septembernummer van 
Vrijheid en Democratie zal in de 
aanvulling op de beschrijvings· 
brief een overzicht van de gestelde 
kandida(a)t(en) met levensbe· 
schrijving worden gepubliceerd. 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris 
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,rits Bolkestein: 

lUssenbalans is 
blanco cheque 
I 

Joor RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

"Deze Tussenbalans is zelfs als intentieverklaring onvoldoen
de. Het kabinet bevindt zich op een glijdende weg naar be
neden. Het heeft een groot deel van de financiële problematiek 
opengelaten. Deze Tussenbalans heeft iets weg van een blanco 
cheque. Het bedrag is niet volledig ingevuld, en er staat zelfs 
geen datum op. De VVD zal er beslist haar handtekening niet 
op zetten." 

Dit was de conclusie van de te
leurgestelde VVD-fractieleider 
Frits Bolkestein in de tweede ter
mijn van de debatten over de Tus
senbalans. 

Politieke knopen 

Hij wees erop dat het kabinet 
te veel rekent op meevallers en bij 
zijn berekening geen tegenvallers 
incalculeert. Dat van zeer veel 
ombuigingen de taakstellingen 
nog grotendeels moeten worden 
ingevuld. "Het gaat dan bijvoor
beeld om de efficiency, de decen
tralisatie, de sociale zekerheid, de 
asielzoekers. Alles bij elkaar gaat 
het dan al snel om 5 à 6 miljard. 
Op deze punten moeten nog heel 
wat politieke knopen worden 
doorgehakt." 

Sociale zekerheid 

Bolkestein toonde zich vooral 

Vrijheid en 
Democratie 

bezorgd over de grote ondui
delijkheid die na de behandeling 
van de Tussenbalans is blijven 
bestaan op het gebied van de so
ciale zekerheid. Nogmaals legde 
hij het VVD-correctieplan - dat in 
tegenstelling tot deze passage in 
de Tussenbalans wel de goedkeu
ring van het CPB had gekregen -
naast de kabinetsvoornemens. 
"Bij de verschillen gaat het in 
eerste instantie om de aard van 
de adviesaanvraag aan de SER. 
De VVD staat voor een gerichte 
aanpak, terwijl het kabinet een 
brede waaier van voorstellen aan 
de SER toezendt. Deze aanpak 
overtuigt de VVD in het geheel 
niet. Het gaat om ingrijpende 
maatregelen. 

Hoe kan een kabinet nu ver
wachten dat de verschillende ge
ledingen in de SER hun nek zullen 
uitsteken, terwijl het kabinet zelf 
geen keuze durft te maken? Voor
al de vakbeweging zal niet ge
neigd zijn met een advies te ko
men dat moeilijk ligt bij haar le
den, zolang de kans bestaat dat de 
coalitie straks zegt: 'Dat gaat wel 
erg ver, dat vinden wij zelfs te 
pijnlijk. Politiek is het maken van 
keuzes!'" 

Lastenverzwaring 

Bolkestein wees op de uiteen-

lopende standpunten van CDA en 
PvdA over de wijze waarop het 
financieringstekort moet worden 
teruggedrongen. "De PvdA zoekt 
het vooral in lastenverzwaringen. 
De CDA-fractie wijst verdere las
tenverzwaringen af. Het kabinet 
sluit verdere lastenverzwaringen 
niet uit ... " 

Hij hekelde de besluiteloosheid 
van het kabinet dat zes oplos
singsrichtingen aangeeft, maar 
daaruit zelf niet kiest. 

Ook uitte de VVD-fractieleider 
zijn bezorgdheid over het tijdstip 
waarop de ombuigingen moeten 
worden uitgevoerd. Dat staat niet 
vast. "De regering zegt: 'Het 
wordt een kwestie van de jaar
lijkse begrotingsbehandelingen; 
de besluitvorming moet in tran
ches gebeuren; bij de begroting 
1992 komt er een soort actieplan'. 
... De conclusie moet zijn dat de 
Kamer geen enkel peil kan trek
ken op wanneer de andere be
sluitvorming zal plaatsvinden." 

Uitschuiven van 
problemen 

De VVD-fractievoorzitter gaf 
als zijn mening dat de Kamer zich 
niet langer aan het lijntje moet 
laten houden door een kabinet dat 
binnen anderhalf jaar voor de 
vierde maal de problemen voor 
zich uitschuift zonder zelfs maar 
een concreet moment van besluit
vorming in het vooruitzicht te 
stellen. • 

Frits Bolkestein 
bij aanvang van de debatten 

over de Tussenbalans 
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Bolkestein in discussie met CDA-fractievoorzitter Brinkman tijdens de Tussenbalans 

Tussenbalans 
door PETER MULDER 

Het doel van de Tussenbalans was dat de regering de meer
jarencijfers op orde zou krijgen en deze kabinetsperiode zou 
kunnen eindigen op een financieringstekort van 3,25 % in 1994. 
Dit doel wordt met de plannen van dit kabinet niet bereikt; wel 
komt een combinatie van lastenverzwaringen en ombuigingen 
op de burgers af. De VVD wijst ombuigingen niet af; de lasten
verzwaringen daarentegen voor het grootste deel wél. 

Minister de Vries (SoZaWe) 
heeft het in eigen woorden voor
treffelijk weergegeven: "Lasten
verzwaring vertaalt zich direct in 
verlies van banen, en loonmati
ging ondersteund door lastenver
lichting zorgt voor groei van het 
aantal banen." · 

Helaas heeft deze minister 
blijkbaar een te kleine vinger in 
de pélp om zijn wijze woorden in 
daden om te zetten. Dit kabinet 
kiest voor een groot aantal las
tenverhogingen. Blijkbaar is het 
niet in staat de overheidsuitgaven 
zonder dit paardemiddel op orde 
te brengen. 

En toch was dit mogelijk ge- . 
weest indien men het Correctie
plan van de VVD had opgepakt. 
In dit plan blijft het financie
ringstekort op 3,25% NI in 1994; 
een doelstelling die dit kabinet 
blijkens de Tussenbalans heeft 
verlaten. De VVD-fractie noemt 
een verdere stijging onaanvaard
baar. Het gat van 3 miljard dat 
na het uitvoeren van alle door de 
regering voorgestelde plannen 
blijft bestaan, moet volgens de 
VVD nu worden gedicht. 

Om dit doel te bereiken heeft 
de VVD aan de vooravond van het 
debat een totaal van 6,6 miljard 
aan extra bezuinigingen voorge
steld. Het door de liberalen ge
presenteerde ombuigingspakket 
kan worden onderverdeeld in drie 
hoofdstukken: 
a. een vermindering van 1,55 

miljard op de beleidsinten
siveringen, zoals deze zijn ver
vat in de Miljoenennota 1991 

b. een ombuiging van 2,25 mil
jard op "oud" beleid 

c. maatregelen op het gebied van 
de Ziektewet en de WAO die 
leiden tot een aanvullende be
sparing van 2,8 miljard. Deze 
maatregelen zijn een concrete 
keuze uit de open adviesaan
vrage van het kabinet aan de 
Sociaal Economische Raad. 

Door deze voorstellen uit te 
voeren hadden de volgende voor 
de VVD onaanvaardbare ka
binetsplannen kunnen worden 
geschrapt: 
- Stijging van de motorrijtuigen

belasting. Wanneer - zoals de 
regering nu wil - de brandstof
prijzen stijgen, moet de motor
rijtuigenbelasting worden ver
laagd om de gemiddelde lasten 
niet verder te laten stijgen. Op 
die manier betalen de "kilome
tervreters" wat meer en wordt 
de "kleine rijder" ontzien. Deze 
wijziging is door de liberalen te
vens voorgesteld met het oog op 
het milieu. 

- Verhoging van het huurwaar
deforfait. De VVD is van mening 
dat vermindering van de huur
woningsubsidies nooit een 
rechtvaardiging mag zijn voor 
het verhogen van het huur
waardeforfait. Door uitvoering 
van de voorgestelde wijzigingen 
zou het mogelijk zijn om de 
huurverhoging die het kabinet 
wenst van 5,5 % met één pro
cent te matigen. 

- Mschaffing van de rentevrij
stelling. Deze werd in 1987 in 

een CDANVD-kabinet op de 
huidige bedragen gebracht, 
mede met oog op kapitaalvlucht 
naar andere EG-landen. Bij dit 
kabinet was blijkbaar deze 
angst plotseling weggeëbd, 
maar het moest op dit punt 
bakzeil halen voor de Kamer. 

Ondanks de kritiek die de 
VVD-fractie uitte op deze Tus
senbalans kon zij met onderdelen 
daarvan wél instemmen: 
- Verhoging van de tabaksaccijns 

in 1992 en 1993 met 25 cent per 
pakje. Dat levert een half mil
jard gulden op. 

- Verhoging van de belastingvrije 
voet; kosten 1.250 miljoen gul
den. 
Bovendien was de VVD het 

eens met de nadruk die het ka
binet bij de bezuinigingen op sub
sidies had gelegd. Liberalen ach
ten het belangrijk dat de burger 
een reële prijs betaalt voor goe
deren en diensten waarvan hij 
profijt trekt. 

Het resultaat van de uitvoe
ring van het correctieplan van de 
VVD zou zijn geweest dat het fi
nancieringstekort in 1994 was te
ruggebracht tot 3,25 % en dat de 
collectieve lastendruk onder de 
53% van het Nationaal Inkomen 
was gebleven. 

Wanneer men het VVD-cor
rectie plan naast de Tussenbalans 
legt blijkt dat het eerstgenoemde 
zorgt voor: 
- verbetering van de verhouding 

inactieven/actieven van 86,8 
naar 84,5; 

- een daling van de Arbeidsin
komensquote van 79,9 naar 
79,5; 

- een daling van de jaarlijkse in
flatie en loonsomstijging met 
0,3 %; 

- een iets geringere inkomens-

groei. Maar voor alle inkomens
groepen wordt koopkrachtbe
houd bereikt. 
Na doorrekening van de VVD

voorstellen door het Centraal 
Plan Bureau bleek dat de koop
krachtstijging 0,1% lager uit
kwam dan in de kabinetsplannen. 
Ditzelfde CPB heeft de voorge
stelde ombuigingen door het ka
binet van 3,75 miljard in 1994 op 
de sociale zekerheid niet geaccep
teerd bij gebrek aan concrete 
maatregelen. Alle problemen 
waar het kabinet niet is uitgeko
men worden weer voor advies 
naar de SER doorgeschoven, ech
ter zonder een concrete advies
aanvrage. 

Het kabinet doet wel verschil
lende voorstellen maar durft zelf 
niet te kiezen voor de broodnodige 
ingrijpende maatregelen, die de zo 
langzamerhand nijpende proble
men op het gebied van de Ziek
tewet en de WAO moeten oplos
sen. De VVD-fractie hamerde al 
geruime tijd op het maken van 
duidelijke keuzes. De liberalen 
maken dit duidelijk via hun cor
rectievoorstellen, waarvan de 
kern t.a.v de Ziektewet ligt in het 
invoeren van twee wachtdagen 
voor de werknemer; terwijl de 
eerste zes weken verzuim ten las
te van de werkgevers moeten ko
men. 

Wat de WAO betreft kwam de 
VVD met het voorstel voor nieuwe 
gevallen een opbouwstelsel op te 
nemen dat meer in overeenstem
ming is met de arbeidsonge
schiktheidscriteria in België en 
Duitsland. Daardoor zou de ver
houding tussen actieven en inac
tieven aanzienlijk kunnen verbe
teren. De financiële toestand van 
ons land eist duidelijke maatre
gelen. Helaas heeft dit kabinet 
niet ingezien dat deze maatre
gelen niet ten koste van de bur
gers hoeven te gaan. • 

Teleurstelende 
resultaten 

Tussenbalans 

W
ederom was de teleurstel 
ling over de daadkrach 
van dit CDA-PvdA-ka 

binet bij de behandeling van dt 
Tussenbalans groot. Hef om 
vangrijke bezuinigingspakket da1 
nodig is om in 1994 het financie· 
ringstekort ·op 3,25% te brenger 
bleek niet alleen nog een tekor1 
van 3 miljard te bevatten om da1 
doel te bereiken. Het kabine1 
strandde daarnaast ook in vaag· 
heden, schattingen, niet onder
bouwde ramingen. Kortom, re
kent u maar weer op een vervolg! 
· De Telegraaf concludeerde na 

afloop: "Tussenbalans levert nog 
niets op". NRC/Handelsblad kop
te: "Veel beslissingen bij Tussen
balans uitgesteld". En het com
mentaàr in De Volkskrant kreeg 
op 2 maart als kop: "Slechte coa
litie". 

De VVD-fractie had zich uiter
aard goed op de Tussenbalans 
voorbereid. Aan de vooravond van 
het debat presenteerde fractie
voorzitter Bolkestein het VVD
correctieplan waarin deze doel
stelling wél werd behaald. (Zie 
voor hoofdlijnen het artikel van 
Peter Mulder). Via dat scenario 
wilde de VVD de voorgestelde las
tenverzwaringen (verhoging van 
brandstofaccijnzen, motorrijtui
genbelasting, huurwaardeforfait 
en afschaffing van de rente- en 
dividendvrijstelling) ongedaan 
maken. Daartegenover zouden 
sterkere maatregelen om de ver-
hQu4ing .actieven.- .niet-actiever). 

·meer in evenwicht te brengen met 
de ons omringende landen be
hoorlijk veel geld kunnen ople
veren. 

Dit. geheel door het Centraal 
Planbureau doorberekende plan 
had het kabinet een beter uit
gangspunt geboden zijn doelstel
ling te bereiken dan het lijvige 
doch vage produkt van de steeds 
brozer wordende CDA-PvdA-coa
litie. 

De gehele behandeling van de 
Tussenbalans heeft uiteindelijk 

. geleid tot weinig concrete maat
:r.egelen · .en/ veel nadere: stl}:dies, . 
verwijzingen en verschuivingen 
naar bijvoorbeeld het VoOijaars
overleg. CDA en PvdA leven met 
elkaar, maar zeker niet van harte. 
Vooral de sociaal-democraten 
zullen bij de Statenverkiezingen 
moeten bloeden voor de half
slachtigheid van dit beleid. Het 
CDA volgens de prognoses won
derbaarlijk genoeg niet. Wel was 
CDA-fractievoorzitter Brinkman 
ook gebelgd door de besluiteloos
heid van het kabinet. Van hem 
krijgt het kabinet nog een half 
jaar om orde op zaken te stellen. 

De VVD had daar geen trek in. 
De fractie had de moed om heel 
duidelijk aan te geven waar en 
hoe dat geld bij elkaar moet wor
den gesprokkeld. Hopelijk wordt 
deze duidelijkheid bij de stateu
verkiezingen beloond. 

RENY DIJKMAN • 
2 maart 1991 
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Pittige discussies verwacht 
()Ver rapport-Hoofdlijnen 
m RENY DIJKMAN, foto: THEO MEIJER 

EN HAAG · Het rapport "On
ebroken lijnen · een liberaal 
erspectief'' heeft maar liefst 
JO resoluties opgeleverd, die 
oor hun gevarieerdheid 
unnen leiden tot een boeien
e vergadering op 5 en 6 april 
11 De Flint in Amersfoort. 
I 

I 

, De afschaffing van de dienst-
~icht en een eventuele overstap 
~~ar een beroepsleger, een moge
rjk basisinkomen voor alle Ne-· 
lerlanders, genetische manipu
latie, de eventuele invoering van 
een identiteitskaart en het onder
wijs bleken zaken waarover in 
onze liberale partij verschillend 
wordt gedacht. 

Commissievoorzitter mr. Hans 
Nord: "Dat zijn slechts een paar 
voorbeelden van zaken waarover 
je - gezien de reacties - kunt zeg
gen dat het duidelijk is dat de 
partij daarover moet discussiëren 
en misschien ook nog nadere 
studies nodig heeft. Dat kan dan 
via themadagen, via de par
tijcommissies of door de Telders
stichting gebeuren. 

Over de dienstplicht is een hele 
serie resoluties binnengekomen. 
Moeten we in Nederland naar de 
afschaffing van de dienstplicht en 
naar een beroepsleger toe of mis
schien kiezen voor een tussen
vorm?. Het is allemaal heel goed 
te beargumenteren. Dat kan een 
interessante discussie worden." 

Basisinkomen 
De commissie, die alle resolu

ties per onderwerp "geclusterd" 
heeft, verwacht ook een pittig de
bat over de wettelijke voorzienin
gen. Nord: "Dat is langzamer
hand een bijna onmogelijk net
werk geworden, waar nog maar 
heel weinig mensen de weg in we
ten. Daardoor is bij sommigen de 
gedachte gerezen dat er misschien 
een soort algemeen basisinkomen 
zou moeten worden ingesteld. 
Daarmee zouden al die verschil
lende types van uitkeringen on
dervangen kunnen worden." 

Veel resoluties betroffen de 
genetische manipulatie en de bio
energetische ontwikkelingen, 
maar ook bij:voorbeeld euthana
sie. Kortom: in hoeverre en tot 
welke prijs mag de wetenschap 
zich bezighouden met de kwali
tatieve verbetering van alle vor
men van leven; waar liggen de 
grenzen. 

Hans Nord daarover: "In onze 
nota hebben wij daarover weinig 
gezegd. We hebben alleen een al
gemeen· uitgangspunt aange
geven. Veel VVD-ers zijn daarop 
ingegaan. Dus ook hierover zal 
wel uitvoerige discussie plaats
vinden." 

Identiteitskaart 

Een aantal resoluties dringt 
aan op de eventuele invoering van 
een identiteitskaart. "Die vraag is 
gerezen vanuit alle moeilijkheden 
die wij hier hebben met de rechts
handhaving t.a.v. criminaliteit, 
vandalisme en verloedering. Aan 
de andere kant hoort men ook de 
opvatting dat een goede bewaking 
van onze rechtsregels het invoe
ren van een identiteitskaart 
overbodig zouden maken. De me
ningen in de partij lopen hierover 
uiteen. Als liberalen willen we 

niet dat de overheid zich met onze 
persoonlijke aangelegenheden 
bezig houdt. Aan de andere kant 
bestaat de plicht om de openbare 
orde te handhaven en het naleven 
van wetten te vergemakkelijken." 

Onderwijs 
Ondanks de zeer uiteenlopen

de resoluties ove de toekomst van 
het onderwijs - een oud liberaal 
stokpaard - bestaat wel het geza
menlijke gevoelen dat de tendens 
tot verdere nivellering in het on
derwijs, of dat nu middenschool 
of basisopleiding wordt genoemd, 
sterk moet worden bestreden. 

Hans N ord: "Sommigen noe
men de Mammoetwet de oorzaak 
van al het kwaad. Anderen zeg
gen, nee, ook met de invoering van 
de Mammoetwet was de achter
uitgang van de kwaliteit van ons 
onderwijs niet nodig geweest, 
want er spelen andere factoren 
mee. Uit de discussie zal de visie 
op het onderwijs nog wat meer 
profilering moeten krijgen. Ik heb 
het gevoel dat binnen de partij 
behoefte bestaat aan een grondig 
en goed beargumenteerd liberaal 
stuk over hoe wij de toekomst van 
het onderwijs zien. Daarbij moe
ten niet alleen de eigen Neder
landse verhoudingen een rol 
spelen, maar moeten wij onze blik 
ook richten op de toenemende 
Europese integratie. We komen 
hoe langer hoe meer in een soort 
concurrentiepositie met andere 
landen. We kunnen ons niet per
mitteren bij hen achter te lopen." 

Geslaagd 

Uit het overstelpend aantal 
reacties vanuit de partij blijkt 
duidelijk dat de commissie
Hoofdlijnen met haar rapport aan 
haar doel heeft beantwoord, na
melijk aan de hand van het aan
stippen van problemen en moge
lijkheden een verdere uitdieping 
van die zaken vanuit de basis te 
laten gebeuren. 

De commissie-Hoofdlijnen buigt zich over de resoluties. V.l.n.r. Jessica Larive, Ton Steinz, Jan van Heukelum, Frits Korthals Altes, 
Gijs van Aardenne, Wim van den Berg, voorzitter Hans Nord, Petra Beijersbergen, Jan Verbeek, Klaas Groenveld, 
Hanneke de Bruin-Scheepens, Anne-Lize van der Stoel en Ans van den Berg 

In deze opzet is de commissie 
geslaagd. Zij heeft alle resoluties 
gebundeld en van commentaar 
voorzien. 

Hans Nord: "Wij hadden het 
grote voordeel dat wij samen met 
het hoofdbestuur van het begin af 
aan hebben gezegd dat dit niet een 
nota is, waarvan het de bedoeling 
is dat deze door de partij wordt 
aangenomen. Daarom is het ook 
niet amendabel. Amenderen doe 
je met een stuk waarover je uit
eindelijk moet gaan stemmen. · 
Vanaf het begin hebben wij ge
zegd: "Wij leveren een discussie
stuk met uitgangspunten. Dat 
betekent dat men zich niet hoeft 
te committeren tot iedere punt en 
komma die daarin staat. Men kan 
vinden dat het eigenlijk veel beter 
geformuleerd had kunnen zijn. 
Dat mag best ... Daar hoef je niet 

over te stemmen. Dat betekent 
ook dat er niet over 530 afzonder
lijke resoluties hoeft te worden 
gestemd. Dat moeten we naar 
mijn gevoel ook niet proberen, 
want dat zou ieder debat bij voor
baat doods}.aan." 

Het liefst zou de commissie 
zien dat het debat per thema 
wordt gevoerd en per thema tot 
conclusies leidt. Die conclusies 
kunnen dan desgewenst aan een 
stemming worden onderworpen. 

Levendige vergadering 
Hans Nord verwacht begin 

april een levendige vergadering. 
"Het is goed dat er verschillen van 
opvattingen leven. Anders zouden 
we geen liberale politieke partij 
zijn, maar een applausmachine. 

Die verschillen van opvattingen 
moeten ook niet worden verdoe
zeld. Wat we wel moeten doen is 
proberen ze uit te praten en als 
het nodig is, erover laten stem
men. Nog mooier is het wanneer je 
tijdens het debat tot een synthese 
komt van verschillende opvattin
gen, zodat daaruit een standpunt 
kan worden . gedestilleerd wat 
meer is dan een compromis. 

Een groot aantal zaken wekt 
veel hartstocht op. Dus van die 
discussies ben ik zeker. Als de za
ken zo lopen, zijn we in onze opzet 
geslaagd. Dat was de bedoeling en 
daarvoor zijn we als commissie 
ingehuurd." 

(Zie voor·verdere gegevens de 
aanvulling op de beschrijvings
brief voor de 85ste algemene ver
gadering.) • 

Aanvulling beschrijvingsbrief 85ste 
algemene vergadering 
(5 en 6 april1991 in De Flint te Amersfoort) 

De beschrijvingsbrief voor 
deze buitengewone algemene 
vergadering, waarin de nota 
van de commissie-Hoofdlijnen 
"Ongebroken lijnen - een li
beraal perspectief'' wordt be
handeld, is gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie van 
januari jl. Daarin is aange
geven dat in het maartnum
mer van Vrijheid en Demo
cratie de resoluties worden 
gepubliceerd. 

Het hoofdbestuur is er daarbij 
van uitgegaan dat het aantal re
soluties (op hoofdlijnen) zodanig 
zal zijn dat publikatie nog ver
antwoord is. Op de datum van in
levering (31 januari) zijn echter 
530 resoluties ontvangen. Het 
hoofdbestuur acht het onverant-

woord, i.v.m. de relatiefhoge kos
ten aan zo'n uitgave verbonden, 
deze resoluties aan alle ontvan
gers van Vrijheid en Democratie 
toe te zenden. Derhalve heeft het 
hoofdbestuur in zijn vergadering 
van 18 februari jl. besloten een 
tiental exemplaren rechtstreeks 
aan de besturen van afdelingen en 
centrales te zenden. Van de be
sturen wordt verwacht dat zij die 
exemplaren overdragen aan de 
afgevaàrdigden naar de algemene 
vergadering. Een en ander be
tekent een kostenbesparing van 
f 30.000,-. 

Die leden die op persoonlijke 
titel in de resoluties zijn geïn
teresseerd kunnen deze opvragen 
bij het algemeen secretariaat van 
de VVD 070-3613061. 

Ook zullen enige exemplaren 
beschikbaar zijn bij de aanvang 
van de vergadering van 5 april. 

De vergadering die gehouden 
wordt in De Flint te Amersfoort 
begint op de middag om 14.00 uur. 

Het ligt in de bedoeling om tot 
een globale behandeling te ko" 
men. 

De commissie-Hoofdlijnen 
heeft in nauw overleg met het 
hoofdbestuur daartoe de resolu
ties per hoofdlijn en per onder
werp (c.q. per paragraaf) gebun
deld en van een commentaar 
voorzien. In deze commentaren 
zijn een of meer conclusies opge
nomen. Ook ter vergadering zul
len door de commissie, gelet op de 
dan gevoerde discussie, conclusies 

per groep resoluties worden ge
trokken. De afgevaardigden heb
ben vanzelfsprekend de bevoegd
heid eveneens conclusies uit de 
discussies aan de vergadering ter 
besluitvorming voor te leggen. De 
besluiten van de algemene verga
dering zullen, als eerder vermeld 
een onverbrekelijk onderdeel zijn 
van de nota "Ongebroken lijnen" 
die qua tekst ongewijzigd blijft. 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris. • 
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Bolkestein tijdens symposium: 

Tussenbalans niet m.eer dan 
basispakket 
door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

DEN HAAG - De Tussenbalans zal de meerjarenproblematiek 
van het regeerakkoord en de Miljoenennota 1991 niet oplossen. 
Het begrotingstekort voor 1994 wordt nog altijd met 2,5 à 3 
miljard overschreden. Volgens Frits Bolkestein, die als eerste 
inleider optrad tijdens het Symposium "Economische Politiek 
in de jaren negentig", georganiseerd door de Teldersstichting, 
bevat de Tussenbalans niet meer dan een basispakket. "We 
mogen ons op nog meer Startbrieven, Paasbrieven, Kerstbrie
ven en Mscheidsbrieven verheugen. Het kabinet breekt hier
mee zijn belofte dat nog vóór de Statenverkiezingen van 6 maart 
de vallende herfstbladeren van de heer Duisenberg zouden 
worden bijeengeveegd." 

Partijpolitieke twisten 
• 

Curatoriumvoorzitter van de 
Teldersstichting, mr. drs. Hart
gert Langman, had bij de opening 
van- het symposium, dat een klei
ne week voor de Tussenbalans
debatten plaats vond, de hoop 
uitgesproken dat dit symposium 
inhoudelijk verder zou reiken dan 
de Tussenbalans. "We hopen dat 
de discussie los kan komen van 
partijpolitieke twisten. Dat er een 
openlijke, niet-partijgebonden 
discussie zal zijn." 

Verdere inleidingen werden 
verzorgd door prof. drs. G. Zalm 
(directeur Centraal Planbureau), 
prof. dr. P. H. A. M. Verhaegeh 
(directeur Economische Zaken 
VNO) en prof. dr. A. H. J. J. Kol
naar (hoogieraar Algemene 
Economie en kroonlid SER). 

Inactiviteit 
Mr. drs. Frits Bolkestein 

noemde als kernprobleem van de 
Nederlandse economie de hoge 
mate van menselijke inactiviteit. 
"Het aantal uitkeringsgerechtig
den dat onder de ziekte-, werk
loosheid- en arbeidsongeschikt
heicisregelingen valt, is thans iets 
minder dan éénderde van de wer
kende beroepsbevolking." 

Vooral de laaggeschoolde 
werknemers en de etnische min
derheden zijn de dupe. Acht van 
de tien zijn werkloos. Bolkestein 
vreest dat door een vlucht in deze 
sociale voorzieningen de finan
ciële'situatie in ons land onhoud
baar wordt. 

"Al liggen de banen voor het 
oprapen, de arbeidsongeschikten 
komen niet meer aan de bak. 
Daardoor krijgen we zelfs in een 
periode van economisch herstel 
onze overheidsfinanciën niet op 
orde." 

Ook wees hij erop dat door deze 
inactiviteit de groei van de Ne
derlandse economie in de periode 
'76-'86 ruim 10% achterbleef bij 
de gemiddelde groeiprestatie van 
de overige industrielanden. 
"Sinds 1970 zakten we van de 
derde naar de tiende plaats op de 
lijst van de meest welvarende 
landen." 

Koppeling 
Frits Bolkestein gaf vijf kern

punten waardoor de Nederlandse 
economie in de jaren negentig 
weer op orde is te brengen: 
1. Via meer financiële prikkels, 
waardoor de vraag naar en het 
aanbod van laaggeschoolde arbeid 
worden verhoogd. De koppeling 
van het minimumloon aan de al
gemene loonontwikkeling moet 
worden losgelaten. Elk procent 

stijging van dat minimumlom-i 
kost op den duur 10.000 banen 
voor laaggeschoolden. 

2. De laagste loonschaal in CAO's 
(liggende op een niveau boven dat 
van het wettelijk minimumloon) 
moet niet meer voor hele bedrijfs
takken algemeen verbindend 
worden verklaard. "Het kan toch 
niet zo zijn dat een overheid die 
laaggeschoolden aan het werk wil 
hebben werkgevers verbiedt 
mensen tegen het wettelijk mi
nimumloon aan te nemen?" 

3. Evenmin zouden de bovenwet
telijke aanvullingen op de Ziek
tewet en de WAO-uitkering, die in 
veel CAO's zijn vastgelegd alge
meen verbindend mogen zijn. 

4. Voor werkenden moet een ver
hoging van de fiscale aftrek van 
arbeidskosten worden ingevoerd. 
"Deze lastenverlichting heeft tot 
doel een netto inkomensvooruit
gang te garanderen bij het aan
vaarden van werk. Aan de wan
toestand dat een uitkeringsge
rechtigde bij het aanvaarden van 
werk een financiële achteruitgang 
riskeert, moet zo snel mogelijk 
een eind komen." 

V.l.n.r. Prof. dr. P. H. A M Verhaegen, prof. drs. G. Zalm en curatoriumvoorzitter mr. drs. H. Langman 

5. Het ontslagrecht moet in ons· 
land verder worden geliberali
seerd. "Het maakt de werkgever 
huiverig voor het aantrekken van 
personeel; werkt a-sociaal ten op
zichte van de werkloze en draagt 
bij tot misbruik van de sociale ze
kerheid. Nu is het soms makkelij
ker een werknemer arbeidsonge
schikt te laten verklaren dan hem 
of haar te ontslaan." 

Ziekteverzuim 
Met het Europa-zonder-bin

nengrenzen voor de deur zal Ne
derland bepaalde sociale zeker
heden noodzakelijkerwijs moeten 
herzien. Onze regelingen m.b.t. 
ziekteverzuim en arbeidsonge
schiktheid zijn, zo betoogde Frits 
Bolkestein, veel ruimhartiger dan 
bij onze EG-partners. "In België 

en Duitsland heeft de werknemer 
een doktersverklaring nodig bij 
ziekteverzuim. In Nederland niet. 
In Nederland wordt geen onder
scheid gemaakt tussen beroeps
risico en sociaal risico, in de rest 
van Europa wel. In Nederland 
wordt niet naar arbeidsverleden 
gekeken, in de meeste andere 
landen wel. In Nederland zijn de 
toetredingscriteria laag, in de_ 
meeste andere landen hoog. Het 
is dan ook niet verwonderlijk dat 
we in Nederland twee keer zoveel 
arbeidsongeschikten hebben als 
in Duitsland en België." 

Voorhoede 

internationale concurrentie aan ... 
In de jaren zeventig en tachtig 
hadden wij vooral oog voor de be
scherming van het individu. Als 
maatschappij raakten wij toen , 
achterop. In de jaren negentig 
moeten wij meer vertrouwen heb
ben in de zelfstandigheid van de 
mens. Dan kan Nederland binnen 
Europa weer de plaats innemen 
waar hij thuishoort: in de voor
hoede." 

Alle inleidingen van het sym
posium "Economische Politiek in 
de jaren negentig" zullen naar het 
zich laat aanzien door de Telders
stichting als bundel worden uit
gegeven. In Vrijheid & Demoera-

Hij rondde af met: "Als Neder- tie zal t.z.t. worden vermeld wan
land de starheid van zijn arbeids- neer en tegen welke prijs deze 
markt weet te dDorbreken, kun- bundel beschikbaar is. • ~ 
nen wij met een gerust hart de 

Zaaloverzicht tijdens het symposium in de Eerste Kamer 
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Recht en regel: dilemma's 
in de gezondheidszorg 
~r moet een onafhankelijk, interdisciplinair samengesteld ad
riesorgaan komen dat vanuit een genetisch-holistische visie 
1lle wetenschappelijke en technologische ontwikkelingen 
oetst op hun consequenties voor de samenleving. In inter
lationale afstemming zou dit adviesorgaan gevraagd en onge
rraagd moeten aangeven waar terughoudendheid moet worden 
•etracht, m.a.w. waar de grenzen voor de toepassing van de 
noderne technologie liggen. Aldus Erica Terpstra op het con
!res "Moderne voortplantingstechnologie; grenzeloos be
~ensd?" van de Vrouwen in de VVD op 22 en 23 februari jl. 
' 

Oraagxnoederschap 
: Evenals koningin Beatrix in 
~aar kersttoespraak pleitte Terp
Itra voor een kritische houding 
ten aanzien van de vele mogelijk
heden die de menselijke geest 

/
kreet te ~ntwikkelen. ~o sprak zij 
zich - m tegenstellmg tot de 
JOVD - pertinent uit tegen com
mercieel draagmoederschap: "Er 
dient niet in mensen gehandeld te 
worden en ook niet in baarmoe
ders." 

Vraagstukken als selectieve 
abortus - het al dan niet aborteren 
van een "defecte" vrucht - moeten 
zoveel mogelijk volgens de libera
le principes worden beoordeeld. 
Terpstra: "Het is aan iedere bur
ger om in vrijheid en verantwoor
delijkheid zelf een keuze te ma
ken." Als de keuze van het indi
vidu leidt tot het niet aborteren 
van een door prenataal onderzoek 
ontdekte defecte vrucht, dan 
moeten liberalen volgens Erica 
Terpstra ook onvoorwaardelijk 
alle maatschappelijke con
sequenties ervan accepteren, zo
als een optimale zorgverlening 
aan het uit die vrucht geboren -
gehandicapte - individu. 

Erfelijkheidsonderzoek 
Erica Terpstra vond vanuit het 

liberale principe van zelfbeschik
king dat elk individu zelf moet 
kunnen bepalen of hij toestem
ming geeft voor erfelijkheids
onderzoek. In geval van een (on
geboren) kind ligt die beslissing 
bij zijn ouders. Zo'n onderzoek 
mag uitsluitend in het belang van 
de betrokkene worden uitgevoerd 
en de genetische gegevens blijven 
zijn onvervreemdbare eigendom, 
behalve als zij van levensbelang 
zijn voor anderen. In het vastleg
gen van dit individuele zelfbe
schikkingsrecht zag Terpstra een 
belangrijke taak van de overheid. 

Bestaansrisico 
Maar niet van alles in het leven 

kan een recht worden gemaakt, 
aldus prof. dr. G. A. van der Wal, 
hoogleraar wijsbegeerte aan de 

Erasmus Universiteit. Zo heeft 
een mens wel recht op gezond
heidszorg, maar niet op gezond
heid. Mensen claimen het recht op 
zelfbeschikking, omdat ze primair 
leven voor eigen risico. Maar in 
gevallen waarin de maatschappij 
(een deel van) dit risico over
neemt, wordt het recht van het 
individu ingeperkt. Het is de taak 
van de politiek om een bindende 
ordening aan te brengen in het 
maatschappelijk bestel, ook op het 
grensgebied tussen individuele en 
maatschappelijke belangen, aldus 
Van der Wal. 

Kosteneffectiviteit 
Het individu heeft niet zonder 

meer en onbegrensd recht op ge
zondheidszorg, ~ond drs. J. Bult
man, sociaal-geneeskundige en 
secretaris van de Ziekenfonds
raad. Nieuwe medische ontwik
kelingen kunnen niet automa
tisch en onbeperkt aan het indi
vidu worden verstrekt. Voor in vi
tri fertilisatie (IVF) bijvoorbeeld 
is er per 1 februari 1990 een sub
sidieregeling voor maximaal drie 
behandelingen per te bereiken 
zwangerschap. Boven drie be
handelingen moet men zelf be
talen. 

In principe zal bij nieuwe tech
nieken een zelfde regeling getrof
fen worden. Maar Bultman drong 
aan op een meer expliciete (po
litieke) besluitvorming - op basis 
van inzicht in de kosteneffectivi
teit en in overleg met de zorgver
leners - over het al dan niet opne
men van nieuwe technieken in het 
verstrekkingspakket. Dit geldt 
niet alleen voor nieuwe voort
plantingstechnologie, maar ook 
voor erfelijkheidsonderzoek. Te
gelijkertijd waarschuwde Bult
man voor het gevaar van over
heirlsregulering die kan leiden tot 
verstarring, uitgebreide regel
gèving en noodzaak van controle 
en bureaucratie. 

Politieke 
verantwoordelijkheid 

Dr. L. Christiaens, gynae
cologe in het Academisch Zieken-

huis Utrecht, was van mening dat 
de politieke besluitvorming en de 
maatschappelljke discussie ach
terlopen op de moderne medisch
technologische ontwikkelingen. 
Zij achtte het gevaar aanwezig dat 
de achterstand steeds groter 
wordt, maar zag hierin geen reden 
om de voortschrijdende technolo
gie af te remmen. Door nieuwe 
voortplantingstechnieken bij
voorbeeld kunnen meer mensen 
de vreugde van het ouderschap 
beleven. Overigens was zij van 
mening dat medici bij het maken 
van keuzen meer politieke ver
antwoordelijkheid zouden moeten 
nemen en meer rekening zouden 
kunnen houden met het kos
tenaspect en de maatschappelijke 
implicaties. 

Conclusies 
Na deze vier inleiders gingen 

zo'n 150 congresgangers in groe
pen discussiëren over het con
gresthema met de bedoeling te 
komen tot aanbevelingen voor de 
politieke besluitvorming over dit 
onderwerp. Hier volgt een bloem
lezing uit de conclusies van de 
werkgroepen: 
- Een kind heeft het recht om te 

weten wie zijn biologische ou
ders zijn; dit mag niet leiden tot 
onderhouds- en/of ouderschaps
plicht. 
Omdat iedereen het recht heeft 
op nageslacht, kan commercieel 
draagmoederschap toegelaten 
worden, mits goed gereglemen
teerd en mits de ouders hun 
plichten serieus nemen. 

- Op grond van erfelijkheidsad
vies moet medische behandeling 
ter bevordering van zwanger
schap geweigerd kunnen wor
den. 
Erfelijkheidsonderzoek ten be
hoeve van werkgever of verze
keraar wordt afgewezen. 

- Het is een politieke beslissing of 
een medische handeling in het 
verstrekkingspakket komt. 

- Indien op sociale gronden een 
langdurige medische behande
ling om tot een geboorte te ko
men geweigerd wordt, heeft 
men recht op een secoud 
opinion. 

Het aprilnummer van de Li
berale Vrouw zal uitgebreid ver
slag doen van het jaarcongres van 
de VVD-vrouwen. • 

Twee dagen lang een volle, aandachtig luisterende zaal. (foto: Peter Drent) 

Latijns-Amerika, een Liberale uitdaging: 

DRIE IJlliERALE 
THEMADAGEN 
LATIJNS-ANIERIKA 
Latijns-Amerika is in beweging. Het politiek en economisch li
beralisme wordt steeds meer gezien aJ_s de sleutel tot duurzame 
en. democratische ontwikkeling. Chili vervult daarbij een voor
hoede rol. De ontwikkelingen in Latijns-Amerika zijn strategisch 
van groot belang. Zij dreigen echter door de internationale aan
dacht voor Midden- en Oost-Europa en de Golfregio sterk op de 
achtergrond te raken. Via het volgende liberale initiatief wordt 
in Nederland extra aandacht aan Latijns-Amerika geschonken. 

Een Stuurgroep Latijns-Amerika~project organiseert in dit kader 
drie themadagen over Latijnsamerikaanse toekomstscenario's. 
Deze Stuurgroep bestaat uit de volgende leden van de Werkgroep 
Latijns-Amerika van de Groep Nederland van de Liberale In-. 
ternationale (LIGN), de liberale Stichting voor Ontwikkelings
samenwerking IDEALS en de JOVD: 

J.C. van Baaien 
K. Jalving 
J. Lafitte 
F. Kools 
J. Maaten 
S. Vossepoel 

- Voorzitter 
- Secretaris 
-Lid 
-Lid 
-Lid 
-Lid 

In de maanden april, mei en juni a.s. worden zaterdag-bijeen
komsten gehouden, waar deskundige sprekers aspecten van de 
ontwikkeling in dit continent zullen behandelen. Op basis van 
een - onder eigen redactie uitgegeven - reader wordt in werkgroe
pen verder gediscus.sieerd. 

De bijeenkomsten beginnen om 13.00 uur en worden om om
streeks 17.00 uur afgesloten met een borrel. Geïnteresseerden 
zijn van harte welkom. De toegang is vrij. 
Eventuele nadere informatie kan worden ingewonnen via de 
Secretaris van de Stuurgroep Latijns-Amerika-project, K. Jal
ving; Hogewoerd 34, 2311 HN Leiden. Tel.nr.: 071-149726. 

I. 13 APRIL 1991 (ZATERDAG) 

"PAR TI CULIERE ONTWIKKELINäS-INITIATIEVEN'' 

Plaats: 

Zaal De Eenhoorn, Amersfoort (nabij Station NS) 

Spreker: 

Sari van Heemskerck 
Woordvoerder Latij~s-Amerika VVD-Tweede Kamerfractie 

Voorzitter: 

MarkRutte 
Voorzitter JOVD 

11. 25 MEI 1991 (ZATERDAG) 

"HET BEDRIJFSLEVEN IN LATIJNS-AMERIKA" 

Plaats: 

Academisch Genootschap (nabij Station NS) 

Spreker: 

Dhr. B. van Marken 
Directeur Pierson, Heldring & Piersou Den Haag 
Voorzitter Holland-Chile Business Co-operation Committee 

Voorzitter: 

Mr. Drs. J. C. van Baaien 
Adviseur binnen de Berenschot Groep 
Lid Commissie Buitenland VVD & Bestuurslid LIGN 

111. 1 JUNI 1991 (ZATERDAG) 

"MILIEU EN ONTWIKKELING IN LATIJNS-AMERIKA" 

Plaats: 

Scandie Crown Hotel, Amsterdam (nabij CS) 

Spreker: 

Erika Terpstra 
Woordvoerder Ontwikkelingssamenwerking VVD-Tweede Ka
merfractie 

Voorzitter: 

Jules Maaten 
Lid Gemeenteraad Amstelveen (VVD) 
Bestuurslid Stichting !DEALS 

7 
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, een vrouw-onvriendelijke 
partij? 
"NOG NOOIT OP EEN 
VROUW GESTEMD?!" was de 
leuze van de bijna 100-jarige 
Vereniging voor Vrouwen
belangen, Vrouwenarbeid en 
Gelijk Staatsburgerschap bij 
de recente verkiezingen voor 
de Provinciale Staten. 

Vrouwenbelangen, een vereni
ging die geen enkele binding heeft 
met welke politieke partij dan 
ook, zet zich reeds sedert 1894 in 
om via de politiek de positie van 
vrouwen te verbeteren. Haar be
kendste en oudste succes is het 
verkrijgen van het vrouwenkies
rechtp919). Na aanvankelijk ge
dacht te hebben dat daarmee de 
gelijke vertegenwoordiging van 
vrouwen wel voor elkaar zou ko
men, blijkt dat daar veel meer 
voor nodig is dan het vrouwen
kiesrecht. Nu, meer dan 70 jaar 
later, zijn vrouwen op alle politie
ke niveaus nog steeds sterk on
derver~egenwoordigd. Zeker het 
aantal vrouwen is toegenomen, 
maar als het tempo van die toe
name niet drastisch versnelt, zal 
het tot het midden van de volgen-

de eeuw duren, vóórdat een gelij
ke vertegenwoordiging van vrou
wen en mannen in alle politieke 
functies is bereikt. Vrouwen
belangen tracht met haar Actie 
MN 50/50 dit proces te versnellen 
met het doel via tussenstappen -
33 % in 1991 - in het magische 
jaar 2000 op 50/50 uit te komen. 

Provinciale Staten 
Vrouwenbelangen verrichtte 

een onderzoek naar de samen
stelling van de kandidatenlijsten 
voor de Provinciale Staten-ver
kiezingen, die bij de 12 provincies 
werden ingediend. Gekeken is 
naar het aantal vrouwen op een 
verkiesbare plaats die dus geko
zen zouden worden, indien iedere 
politieke partij evenveel zetels 
behaalt als in 1987. Volgens dit 
onderzoek zal het percentage 
vrouwelijke statenleden groeien 
met 5 %, van gemiddeld 24 % naar 
gemiddeld 29 %. Ook werd onder
zocht hoeveel vrouwen per partij 
op verkiesbare plaatsen staan 
vergeleken met het aantal zitten
de vrouwelijke statenleden in '89. 

Congres ,,Op-stelten" 
Hoe krijg je een zaal van zo'n 200 congresgangers warm nog 
voor het begin van een congres? De Vrouwen in de VVD hebben 
bij toeval het antwoord gevonden. Zij nodigden als gastspreker 
de heer mr. Ivo Opstelten, vice-voorzitter van de begeleidings
commissie Positieve Actie. 

Hij zou verslag doen van de 
werkzaamheden van de commis
sie en koh daarvoor rekenen op 
een bij voorbaat belangstellend en 
welwillend gehoor. Of in populaire 
termen: hij speelde een thuiswed
strijd en kon scoren in open doel. 

Verontwaardiging 
Wat ging er mis? Was het zijn 

vriendelijk-minzame toon, zijn 
houding van "vluchten kan niet 
meer". Of was het de achteloos
heid waarmee hij de ene na de 
ande;re open deur .intrapte? "Het 
liberalisme is een emancipatie
beweging in ruime zin", "Vrou
wenemancipatie is de natuurlijke 
uitkomst van de liberale overtui
ging" enz. enz. Wie dacht met 
dergelijke (loze?) kreten de aan
dacht van goed opgeleide, maat
schappelijk en politiek actieve 
vrouwen ruim een half uur te 
kunnen boeien, was kennelijk 
blind voor de aanvankelijk non
verbale signalen van teleurstel
ling en ongenoegen uit de zaal. En 
doof voor het allengs aanzwellen
de gemompel van afkeuring en 
verontwaardiging. 

Grijsgedraaid 
De voorzitter van de begelei

dingscommissie Positieve Actie 
bevond zich blijkbaar nog op een 
station dat de Vrouwen in de VVD 
al jaren geleden gepasseerd zijn. 
Zij bevinden zich nu in het 
stadium van concrete maatre
gelen. Maatregelen die voort
vloeien uit het Positieve Actieplan 
dat alweer bijna drie jaar geleden 
ook door het Hoofdbestuur werd 
aanvaard. Maatregelen om het 
aantal vrouwen op bestuurlijke en 
politieke posten op alle niveaus in 

de partij in overeenstemming te 
brengen met de verhouding m/v in 
de partij (ongeveer 3:1). 

In plaats daarvan zette de heer 
Opstelten de grijsgedraaide 75-
toerenplaat op over deskundig
heidsbevordering, cursussen, 
propaganda "over de heg" (?) en 
geschiktheid van vrouwelijke 
kandidaten. 

Vrouwelijk potentieel 
In ieder geval heeft de heer 

Opstelten met zijn optreden eens 
te meer het overtuigende bewijs 
geleverd dat er aan de positie van 
vrouwen binnen de partij nog wel 
het een en ander schort. En dat 
een Organisatie Vrouwen in de 
VVD zelfs in de "enige liberale 
partij van Nederland" (helaas) 
geen overbodige luxe is. 

Wellicht heeft de heer. Opstel
ten het vrouwelijk potentieel bin
nen de partij lichtelijk onder
schat. Evenals trouwens fractie
voorzitter Bolkestein die na afloop 
van het congres zijn verbazing 
uitte over het grote aantal "ge
kwalificeerde" vrouwen onder de 
aanwezigen. Het is te hopen dat 
de partij met deze constatering 
haar voordeel doet. 

LODY PIETERS • 

Hoe doet onze VVD het? Het spijt 
mij te moeten berichten, dat zij als 
enige partij een negatief resultaat 

· zou behalen: nl. -1,8 %. Zij zakt 
van 27,7% vrouwelijke staten
Ieden in 1989 naar 25,9 %in 1991, 
en wordt hiermede bijna· door no
ta bene het CDA ingehaald! En dat 
voor een partij die alleen al van
wege haar liberale beginselen 
emancipatoir is, zoals de heren 
Opstelten en Bolkestein onlangs 
op het congres van de Vrouwen in 
de VVD onderstreepten. Het CDA 
behaalde het magere, maar toch 
positieve resultaat van +0,4 % 
(24,7% in '89 naar 25,1% in '91); 
de PvdA +4,5 % (30, 7 % in '89 
naar 35,2 % in '91); D66 +6, 7 % 
van het toch al hoge percentage 
van 42,2% naar 48,9 %, de enige 
partij die mi al bijna het streef
cijfer van 50/50 heeft bereikt. En 
tenslotte Groen Links met een 
fraaie + 10,4% sprong van 24 % 
naar 34,4 %. Voor de VVD een te
leurstellend resultaat van dit on
derzoek dat veel aandacht in 
kranten en radio trok. Slechte re
clame voor de VVD! 

Geslachtsgebonden 
partij 

Nederland telt 52% vrouwen 
en steeds meer van hen bepalen 
zèlf hoe zij kiezen. De VVD trekt 
naar verhouding meer mannelijke 
kiezers dan het CDA en PvdA, zo
als blijkt uit het proefschrift van 
politicologe Monique Leyenaar. 
Komt het emancipatoire, vooruit
strevende van het VVD-program 
niet goed over? Onderzoeker A 
van der Veen van het bureau In
terview zegt: "Als er één partij 
geslachtsgebonden kan worden 

genoemd, dan is het de VVD wel." 
Verwacht had mogen worden dat 
de Begeleidingscommissie Posi
tieve Actie van de VVD praktische 
maatregelen had genoemd om 
daar wat aan te doen. 

Leyenaar schrijft: "Volgens 
bestaande meetinstrumenten zijn 
mannen meer geïnteresseerd in 
politiek dan vrouwen(. .. ) maar als 
de vragen die onderzoeksbureaus 
( èn kandidatenselectiecommis
sies! WSG) stellen, altijd aanslui
ten bij de wereld van mannen, 
kom je mannen tegen." Enige 
suggesties voor de heer Op stelten: 
Organiseer trainingen gericht op 
gelijke behandeling van mannen 
en vrouwen in het beoordelings
en selectieproces voor diegenen 
die regelmatig bij selectieproces
sen zijn betrokken om zodoende 
het soort-zoekt-soort-effect te be
perken. Stel deze cursus verplicht 
voor alle bestuurders van HE, 
KC's en afdelingen. 

Voorkeurstemmen 
Tevens zou een procedure in 

gang moeten worden gezet, waar
bij wordt geëist dat bij iedere 
kandidaatstelling een voldoende 
aantal vrouwen op verkiesbare 
plaatsen staan, want ze staan wel 
op de lijst, maar onverkiesbaar. 
Bovendien, indien hier niet aan 
kan worden voldaan, moeten 
maatregelen worden genomen om 
een volgende keer wel aan deze 
eis te voldoen. Leyenaar stelt: 
"Vrouwen houden zich vaker met 
de zgn. 'zachte' onderwerpen be
zig. Dat hoeft niet negatiefte zijn, 
tenzij daar een hiërarchie aan 
vastzit." Dit gebeurt nl. in de 

Reageerbuisbaby 

praktijk. Ook dat zou moeten ver
anderen. Uit onderzoek blijkt dat 
vrouwen de meeste voorkeur
stemmen krijgen. Ongeveer 85 % 
van de kiezers kleuren automa
tisch het eerste vakje rood en 
stemt op de lijsttrekker, meestal 
een man. De Actie MN 50/50 van 
de Vereniging voor Vrouwen
belangen "Kies de partij die je 
wilt, maar stem op een vrouw" 
draagt er mede toe bij dat het 
aantal kiezers dat op een vrouw 
stemt, voortdurend blijft stijgen. 
De VVD moet hier bijtijds op in
spelen. 

Gelukkig was de heer Bolke
stein in Lunteren zeer positief 
over het wegnemen van belem
meringen voor vrouwen in wet- en 
regelgeving, zij het dat hij kin
deropvang alleen in verband met 
vrouwen noemde. Zolang vrouwen 
de hoofdverantwoordelijke blijven 
voor kind en huis zal de combina
tie met een betaalde baan weinig 
tijd overlaten voor een politieke 
functie. Dat en het selectieproces 
is dé grote belemmering en niet 
hun bekwaamheid. Het is jammer 
dat een apart vak Verzorging in 
het voortgezette basisonderwijs, 
dat zo nuttig zou kunnen zijn voor 
de mentaliteitsverandering van 
jongens en hen met de neus op het 
dilemma van de combinatie van 
werken en zorgen drukt, niet po
sitiever in de fractie wordt gezien. 
Wèl een vak Techniek, wáárom 
niet ee·n combinatie van die twee? 
VVD, LET OP UW SAECK! 

WILLY STIGTER-GONGGRYP 1111 
ex-secretaris politiek 
Organisatie Vrouwen in de WO en lid van 
de Vereniging voor vrouwenbelangen 

Congresverslagen door Wil Maris
Dikker en Lucille Traas-van Vianen. 

in verzekeringspakket 
Op de tweede dag van het 
jaarcongres van de Vrouwen 
in de VVD discussieerden de 
congresgangers in werkgroe
pen over de onderwerpen 
"Donatie en draagmoeder
schap", "Erfelijkheidsonder
zoek en prenatale diagnos
tiek" en "De prijs van een 
mens". 

De resultaten van deze discus
sies vormden de basis van een Ie-

vendige dialoog tussen een forum 
van VVD-Kamerleden onder lei
ding van Louise Engering, VVD
fractievoorzitter in Den Haag, en 
de zaal. 

Deze boeiende forumdiscussie 
resulteerde in een duidelijke po
litieke stellingname van het con
gres. Bij de beoordeling van de 
wettelijke regelingen rondom de 
verschillende aspecten van mo
derne voorplantingstechnologie 
moet altijd het liberale uitgangs-

punt zijn: de individuele keuze
vrijheid en de persoonlijke yer
antwoordelijkheid van degene die 
op deze technologie aangewezen 
is. Het belang van het (toekom
stige) kind zal bij de besluitvor
ming betrokken moeten worden. 
Het congres sprak zich in zeer 
grote meerderheid uit voor opne
men van in vitro fertilisatie (rea
geerbuisbaby) in de ziektekosten
verzekering met een eigen bijdra
ge.• 

V.l.n.r. Benk Korthals, Margreet Kamp, LouiseEngering (forumvoorzitter), Els Veder- Smit en Dick Dees. (foto: Peter Drent) 
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The:m.adag ,,De st:intu
lerende de:m.ocratie" 
Op 1 juni a.s. wordt er een themadag georganiseerd met als 
onderwerp "De stimulerende democratie". Na de themadagen 
over de ontwikkelingen in Oost-Europa en over de relatie tus
sen infrastructuur, ruimtelijke ordening, landbouw en milieu, 
nu aandacht voor de liberale opvattingen over overheidsbe
stuur en democratie. En dit alles binnen het kader van de 
inhoudelijke discussie in onze gelederen. Ook de discussies 
over "Ongebroken Lijnen" van de commissie-Nord vallen van
zelfsprekend in dit kader. 

In zeker opzicht is er een ver
band tussen de discussies naar 
aanleiding van de door Nord c.s. 
neergezette hoofdlijnen van li
beraal beleid voor de jaren negen
tig en de gedachtenwisselingen 
tijdens de komende themadagen 
(waaronder die over de stimu
lerende democratie). Terwijl de 
Algemene Vergadering op 5 en 6 
april de gewenste liberale politiek 
in globale termen bespreekt geven 
de themadagen een verdieping en 
verdere uitwerking van de hoofd
lijnen. 

In het rapport van de commis
sie-Nord vindt men op het terrein 
van overheidsbestuur en demo
cratie een aantal belangwekkende 
passages. Die passages betreffen 
onder meer: 
1. de verhouding tussen territo

riale decentralisatie en func
tioneel bestuur (publieke ta
ken voor het "maatschappelijk 
middenveld"). 

2. de politieke participatie. 

Nord en de zijnen zijn zeer te
rughoudend over functioneel be
stuur en wijten het gebrek aan 
vertrouwen van burgers in "de 
politiek" onder meer aan de ge
slotenheid van het circuit van po
litiek ingewijden. 

Op de themadag van 1 juni zal 
de discussie over deze "issues", 
waarmee op de Algemene Verga
dering van 5 en 6 april een start 
zal zijn gemaakt, worden voort
gezet en verdiept. Later zullen 
uitkomsten van de themadag on
derwerp van besluitvorming zijn 
tijdens een bijeenkomst van de 
Partijraad. 

In de notities wordt onder meer 
ingegaan op de volgende kwesties: 
* Welke positie behoren liberalen 

in te nemen ten opzichte van 
functionele decentralisatie? 

* Hoe kan de participatie van de 
burger aan het politieke proces 
worden verbeterd? 

De resultaten van de werk
zaamheden van de commissie
Drijber zullen in komende num
mers van Vrijheid en Democratie 
worden gepubliceerd. In afwach
ting van die publikatie is het nu 
reeds nuttig dat de meningsvor
ming in afdelingen en Kamereen
trales wordt geïntensiveerd, zo
dat de deelnemers aan de debat
ten op de themadag goed beslagen 
ten ijs komen. • 
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Een fractie op 
campagne. 
Elfstedentocht in Gelderland 

De opzet van het campagne
plan in Gelderland voor de Pro
vinciale Statenverkiezingen 1991 
had een tweeledig doel: 
- In de grote kernen van alle OC's 

een thema-avond organiseren, 
voorafgegaan door een werk
bezoek gerelateerd aan dat 
thema. 

- Niet alleen onze eigen achter
ban bereiken, maar ook "het 
veld", instellingen, scholen, on
dernemingen etc. die werkzaam 
zijn op het terrein dat onder
werp is van de thema-avond. 

In nauw overleg tussen KC en 
fractie werd een lijst :r;net data, 
plaats van handeling en thema's 
opgesteld die vervolgens is voor
gelegd aan de oe-propagandis
ten. 

Na enig geschuif in data en on
derwerp kwam het definitieve 
schema tot stand. De OC's stuur
den een persoonlijke uitnodiging 
aan alle instanties etc. voor wie 
het thema van de avond van be
lang was; bij voorkeur werden ook 
enigen van hen gevraagd zitting 
te nemen in het forum of een in
leiding te houden. Bij iedere bij
eenkomst hield de lijstaanvoerder 
een inleiding over de VVD-kern
punten in het provinciaal beleid, 
de fractiespecialist hield een in
leiding over het thema. 

De OC's die aan deze opzet 
meewerkten verzekerden zich van 
de aanwezigheid van de lijstaan
voerder, de fractiespecialist en 
tenminste 3 fractieleden. 

Iedere donderdagochtend 
kwam het campagneteam bijeen 
(de eerste 6 kandidaten van de 
lijst) en besprak de inhoudelijke 
kant van de inbreng van de fractie 
per themabijeenkomst. Aan de 
hand van deze discussie werden 
persberichten opgesteld die vooraf 
aan alle (regionale) media werden 
gefaxd. 

Naast deze opzet werkte de 
fractie het traditionele circuit van 
spreekbeurten, fora en markten 
af. Dit plan resulteerde in een 
tocht langs 11 grote(re) gemeen
ten in Gelderland, hetgeen lijst
aanvoerder Johan de Bondt de 
uitspaak ontlokte dat de fractie 
begonnen was aan een Gelderse 
Elfstedentocht. Hier volgt een 
verslag. 

Proloog 
Voor de proloog trok het pe

leton naar Nijmegen. Daar waren 
wij op 12 januari te gast bij het 
provinciaal museum KAM en 
stelde de fractie zich op de hoogte 
van de problemen die het museum 
heeft met de huisvesting. De ge
legenheid werd aangegrepen voor 
het maken van de "statiefoto" (af
gedrukt bij het artikel). 

De start op 1 februari voerde 
ons naar Doetinchem met in het 
vaandel milieu. Wij kregen bij 
deze etappe versterking van de 
prominent Jan te Veldhuis. Er 
werd een werkbezoek afgelegd 
aan het pas geopende W a terlabo
ratorium Oost en een afvalver
werkingsbedrijf, Maatman Mi
lieu. 's Avonds tijdens ~en leven
dige forumdiscussie met een 
breed samengesteld forum kwa
men aan de orde: de bodemsane
ring, waarvoor de statenfractie 
mogelijkheden ziet aanzienlijke 
extra middelen vrij te maken, be
drijfsverplaatsingen: "goed voor 
de werkgelegenheid en goed voor 
het milieu" en het in de regio 
spelende vraagstuk van de vuil
stort die in 1994 vol zal zijn terwijl 
een planprocedure voor een nieu
we stort nog niet is gestart. 

Tweede halteplaats was 
Harderwijk, thema: Cultuur, re
creatie en toerisme. Als men denkt 
aan Harderwijk is niet de eerste 
gedachte die opkomt: cultuur. Het 

Teneinde de themadag doel
matig te laten verlopen heeft het 
Hoofdbestuur een werkgroep in 
het leven geroepen die de afgelo
pen maanden druk doende is ge
weest met het ontwerpen van dis
cussienotities en stellingen op het 
terrein van overheidsbestuur en 
democratie. De werkgroep wordt 
voorgezeten door de oud-burge
meester van Arnhem, de heer J. 
Drijber. 

De top van de Gelderse WO-lijst: v.l.n.r. Norbert Klein, Henk Kamp, Frans Helmer, -zittend voor- Mechteld ten Doesschate
Van Hardenbroek van Ammerstol, Jan Boxem, lijstaanvoerder Johan de Bandt, gedeputeerde Nicoline van den Broek-Laman 
Trip, Huib Zij/mans, Cécile van Berkestijn-Terlingen, Jan de Groot, Kick Donkers/oot, Aart van der Houwen (op de foto.ontbreekt 
Joke Termeer-van Valburg). 

9 
werkbezoek overtuigde ons van 
onze tekortkoming in deze. Voor 
de avond waren sprekers uit
genodigd van VVV, KvK en 
ANWB en kwamen o.a. aan de 
orde: problemen van recreatiebe
drijven aan de rand van de Ve
luwe en de noodzakelijke ver
nieuwing van het toeristisch pro
dukt in de regio. 

De tocht leidde vervolgens 
naar Apeldoorn. Ouderenbeleid 
stond hier centraal. Voor een zaal 
die goed gevuld was met directies 
van verzorgingshuizen, spraken 
we over "De zilveren golf', die 
88% van de Gelderse 65+'ers die 
zelfstandig wonen, meer naar 
buiten gericht zijn, beter opgeleid 
en actief. V oor deze categorie zijn 
voorzieningen nodig op het gebied 
van: educatie, wonen, recreatie en 
sport. V oor de 7 % die enige vorm 
van zorg behoeft en in een verzor
gingshuis woont geldt: "zorg is 
geen gunst maar een recht" en: 
"Wie betaalt, bepaalt" ook in het 
verzorgingshuis. 

De organisatie had op dit mo
ment in de koers een "koek en 
zopie"-pauze ingelast. Een ludiek 
werkbezoek aan de Apenheul in 
Apeldoorn, met aansluitend een 
gezellig onderonsje om de werkers 
van buiten de fractie, die zich 
hebben ingespannen voor deze 
verkiezingen, in het zonnetje te 
zetten. De zon liet echter verstek 
gaan en het programma moest af
gelast worden; het was nl. 15 fe
bruari, de meest barre winterdag 
die Nederland in de laatste jaren 
heeft gekend. 

Trolleybus 
18 februari, koploper Johan de 

Bondt wekte zijn peleton op met 
verve de tweede helft van de tocht 
te aanvaarden, beginnend .in 
etappeplaats Arnhem. Het werk
bezoek leidde per bus langs een 
aantal stadsplannen van de pro
vinciale hoofdstad; als gast waren 
een aantal liberale vrouwen uit 
Hongarije aanwezig en een Roe
meen. 
V oor de avond werd het team ver
sterkt met Frits Bolkestein. Arn
hem inspireerde hem tot zijn ver
gelijking met het CDA en de trol
leybus: "Ze zijn beide via een di
recte lijn verbonden met 
daarboven en zwenken net zo ge
makkelijk uit naar rechts als naar 
links." 

Een dag later volgde Nijmegen. 
Broos van Erp voegde zich bij het 
peleton en behandelde samen met 
Aart van der Houwen en Rein 
Verdijk de problemen van het 
Midden- en Kleinbedrijf 

De eindsprint is inmiddels in
gezet, etappeplaatsen die wij als 
ik dit schrijf nog zullen aandoen 
zijn: Elst en Wijchen: Waal
sprong; Winterswijk: onderwijs 
en arbeidsmarkt; Tiel: landbouw 
en Betuwespoorlijn; Ede: volks
gezondheid en zorg; Zutphen: de 
Gelderse slotmanifestatie. 

De finish nadert, het is bijna 6 
maart. 

De samenwerking met de OC's 
en de onderlinge sfeer was en 
bleef uitstekend. Wij zien uit naar 
de eindstreep. Proeven wij dan het 
zoet der overwinning of het zout 
van een enkele traan van teleur
stelling? In ieder geval slaken wij 
een zucht van verlichting. De 
tocht zit erop. De schaatsen gaan 
voor 4 jaar aan de provinciale wil
gen ... 

Intussen slijpen wij de messen 
voor de Collegeonderhandelingen. 

ANNEMARIE PANNEKOEK • 
Fractiemedewerker 
27 februari 1991 
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Waarom. praten \Vi.j 
niet m.ee? 
door FLORUS WIJSENBEEK, lid van het Europees Parlement 

Lamentabel! Europa doet niet mee in de Golf. Het Europees 
Parlement komt er niet uit, verliest zich naar aanleiding van 
een vergadering over de Golfoorlog in gekibbel over haar zetel: 
Straatsburg of Brussel. 

Dit is slechts één van de ne
gatieve berichten over de rol van 
de Europese Instellingen in de af
gelopen weken. Inderdaad staat 
het schaamrood mij nog op de ka
ken, maar dat is dan wel een 
plaatsvervangende schaamte, 
want schiet niet op deze pianist 
(scribent). Ik zou wel anders wil
len eA heb dan ook alles wat in 
mijn vermogen lag gedaan, om 
een wat krachtiger standpunt te 
bewerkstelligen zowel terzake 
van de crisis in de Perzische Golf 
als wat betreft Oost-Europa. 

de Golf en evenmin wat betreft 
Oost-Europa. 

Steun 

Nog in de afgelopen februari
zitting ontstond een verhit debat 
of wij nu al dan niet verdere steun 
moesten verlenen aan Oost~Eu
ropa met name aan de Sovjet
Unie, aan Bulgarije en aan Roe
menië. Fractiegenote Jessica La
rive deed een dappere poging het 
handelsverdrag met Roemenië op 
te schorten; humanitaire steun 
dient de EG te geven, maar een 
handelsakkoord met het regime 
dat de gemeenteraadsverkiezin
gen van volgende maand op on
democratische wijze probeert 
naar haar hand te zetten vond zij 
niet op z'n plaats. Zij kreeg daar
voor ondanks niet onaanzienlijke 
steun in vrijwel alle fracties toch 

Florus Wijsenbeek 

geen meerderheid. Ten aanzien 
van de steun aan Rusland volgde 
het Europees Parlement dezelfde 
redenering. Het optreden in de 
Baltische landen werd weliswaar 
afgekeurd, waarbij men het pro
vocerende optreden van de Li
touwse regering bepaald niet over 
het hoofd mag zien, hoe gerecht
vaardigd ook, maar de con
sequenties van een ferme hou
ding, het terugtrekken van gelden 
voor technische steun (en hier 
geldt voor de Liberalen net als bij 
Roemenië: humanitaire steun 
dient de EG wel te blijven geven), 

* * 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

zou volgens de overgrote meer
derheid de conservatieve krach
ten die elke democratisering wil
len terugdraaien teveel in de 
kaart spelen. 

Zo u ziet is een gemeenschap
pelijke buitenlandse politiek nog 
moeilijker dan een rationele po
litiek in een klein en welvarend 
land als het onze. De huidige af-

wezigheid van Europa op het in
ternationale krachtenveld heeft 
ons wel doen beseffen hoeveel we 
nog moeten doen om een werke
lijke politieke eenheid met een 
gezamenlijk beleid op alle gebie
den te bewerkstelligen. 

Uw niet aflatende steun, kri
tiek en oordeel zijn daartoe on
ontbeerlijk. • 

Er was een aantal factoren dat 
verhinderd heeft dat wij als een 
echte, ter zake doende volksver
tegenwoordiging konden optre
den. Het Verdrag van Rome, noch 
de daar later aan toegevoegde 
Verdragen spreken van een Eu
ropese militaire politiek. Slechts 
in de Europese Akte, die op 1 juli 
1987 in werking is getreden, 
wordt voor het eerst formeel over 
de EPS (Europese Politieke Sa
menwerking) gesproken en dan 
nog slechts indien daar onder de 
Lidstaten overeenstemming over 
bestaat. Met ons allen hebben we 
kunnen constateren dat die over
eenstemming ter zake van beide 
bovengenoemde probleemgebie
den niet bestaat. Om slechts en
kele verschillen van mening te 
noemen: Groot-Brittannië volgt 
de Verenigde Staten zo dicht mo
gelijk, Frankrijk wil een eigen rol 
spelen, de Bondsrepubliek mag 
van de grondwet niet buiten het 
NAVO-gebied optreden, Ierland 
kent grondwettelijk een strikte 
neutraliteitspolitiek, Grieken
land wil zijn bijzondere vriend
schapsbanden met de Arabische 
landen handhaven en de rest zit 
daar zo'n beetje tussen in. 

Europa ons land nr. 3 *** *EP* * PE * 
***** 

Cecchini-rapport spreekt boek
delen. Dalende prijzen en kosten 
doen het nationaal inkomen 
stijgen, dat levert zo'n 2 miljoen 
extra banen op, plus overschotten 
op betalings- en handelsbalansen. 
Bij een politiek slimme besteding 
van die overschotten kunnen de 
gunstige effecten worden ver
sterkt. 

Oost-Europa 

O~k wat Oost-Europa betreft 
liggen de posities nogal verspreid, 
waarbij vooral de Bondsrebubliek 
buitengewoon voorzichtig moet 
opereren, omdat er enerzijds grote 
economische investeringen in 
Rusland zijn gedaan, anderzijds 
nog altijd zo'n 400.000 Russische 
militairen op Duits grondgebied 
gelegerd zijn. 

Nu kan men nog altijd beweren 
dat het Europees Parlement, dat 
de regeringen in hun gezamenlijk 
optreden moet controleren en 
stimuleren, dan een krachtig ge
luid had moeten laten horen. Men 
vergeet er dan bij te vermelden 
dat ons Parlement veel meer po
litiek divers is dan de Tweede Ka
mer, waar slechts Groen Links en 
een enkele PvdA-dissident niet 
aan de acties in de Golf mee wilde 
doen. Het aantalleden in het Eu
ropees Parlement dat elke mi
litaire actie wilde vermijden was 
veel groter: Communisten van di
verse pluimage, Groenen, Ultra 
Rechts en Labour dat een zeer 
groot deel van de grootste fractie 
uit het EP, de socialisten vormt 
(180 van de 518 zetels). Een wer
kelijk krachtig standpunt bleek 
dan ook niet mogelijk, niet inzake 

door Drs. JOOP DE BOER 

Een van de grootste successen 
van Europese eenwording in 
de laatste jaren is het "Wit
boek Interne Markt", in de 
wandeling Europa '92 ge
noemd. 

Doel hiervan is een vrij verkeer 
van personen, goederen en ka
pitaal binnen de buitengrenzen 
van "Ons Land". Nu is het idee 
van die ene markt niet nieuw. Al 
bij de oprichting van de E.E.G. in 
1957 was die voorzien voor 1970. 
Maar toen de eerste fase, die van 
geleidelijke afbouw van invoer
rechten, was voltooid was ieder
een druk met de toetreding van 
Engeland en Denemarken. Toen 
dat begon te lopen brak de olie
crisis uit en kreeg nationalistische 
economische verdediging de over
hand. We kunnen dus constateren 
dat de toelevering van het Huis 
Europa 22 jaar over tijd is. Niet 
zo best dus. 

Europa '92 

In 1985 stelde de Europese 
Commissie het "Witboek Interne 
Markt" voor en tot ieders verba
zing werd het door de Raad van 
de Ministers aanvaard. De be
langrijkste oorzaak hiervoor was 
de druk uit het bedrijfsleven. 
Reeds jaren zijn bedrijven bezig 
zich op die grote markt voor te 
bereiden maar door alle politieke 
geharrewar ontbreekt nog steeds 
een juridische basis. Het Witboek 
loog er niet om. Op bijna 300 ge
bieden zou wetgeving tot stand 
moeten worden gebracht om eind 
1992 de grenzen overbodig te ma
ken. Ieder van die gebieden vraagt 
om tientallen specifieke maatre
gelen en beslissingen. We spraken 
in de aanhef van een succes, en 
terecht. De Commissie heeft alle 
voorstellen, 282 in totaal, inge-

diend. Parlement en Raad hebben 
er 200 bekrachtigd in hun, voor dit 
terrein, gezamenlijke wetgevende 
bevoegdheid. De resterende voor
stellen moeten dit jaar worden af
gehandeld, willen de betreffende 
wetten nog tijdig in de wetgeving 
van de Lidstaten worden opge
nomen. Voorwaarde een prestatie! 
Op drie terreinen, en zeker niet 
de eenvoudigste, zitten ze elkaar 
nog in de haren. 
- Het vrije verkeer van personen, 
een tot de verbeelding van de bur
gers sprekend onderwerp, kent 
nog vele voetangels en klemmen. 
Tussen de "personen" zitten na
melijk ook criminelen en on
gewenste vreemdelingen. Een 
Europees asielrecht staat op 
stapel, de overeenkomst van 
Schengen is nieuw leven ingebla
zen, etc. We komen op dit terrein 
nog een heel eind. 
- Een tweede heet hangijzer is de 
harmonisatie van BTW en accijn
zen. Dit raakt rechtstreeks de 
portemonnee van de ministers 
van Financiën en die hebben na
tionaal toch al moeite om de po
litieke eindjes aan elkaar te 
knopen (onderschat het niet, BTW 
is vaak meer dan 50% van de na
tionale begroting). 
- Het derde terrein van vertra
ging is dat van veterinaire en fy
tosanitaire harmonisatie. U weet 
wel, grenzen sluiten voor var
kensvlees wegens, al of niet ver
meende, varkenspest in een con
currerende lidstaat en dergelijke 
trucs. Nee, ook na 1992 zal er nog 
wel wat aan een goed werkende 
interne markt moeten worden ge
sleuteld. 

Voordelen 

De vraag is natuurlijk, wat 
hebben we aan zo'n Europese 
markt? Door de Commissie is aan 

een club van economen o.l.v. 
Cecchini opdracht gegeven deze 
vraag te beantwoorden. Het ant
woord is dat, bij overigens gelijk
blijvende omstandigheden, de 
volgende besparingen optreden: 
- Toename concurrentie, ef

ficiency en specialisatie 
49 miljard ECU 

- Optreden van schaalvoordelen 
64 miljard ECU 

- Opheffing van grensbelem
meringen 
11 miljard ECU 

- Opheffing beperkingen en ove
rige effecten 
76 miljard ECU 

Totaal 200 miljard ECU 
= f 500 miljard = 7 % van het 
B.N.P. 

De afgedrukte grafiek uit het 

Sinds 1985 is de Europese 
economie deze voordelen gaan in
casseren, als gevolg van het be
kende verschijnsel dat de mensen 
gaan leven naar een te verwach
ten wetgeving. Het groeitempo 
nam in vrijwel alle lidstaten toe, 
de intereuropese handel groeide 
nog aanzienlijk sneller, d.w.z. de 
onderlinge economische afhan
kelijkheid nam nog verder toe. Op 
dit moment is de Europese econo
mie relatief sterker dan ooit, de 
welvaart stabiel op een zeer hoog 
niveau. En dat ondanks de pro
blemen van de Duitse eenwording 
en de internationale troebelen in 
Rusland en het Midden-Oosten. ll 

Macro·economische gevolgen op middellange termijn van de integratie 
van de markten ' 
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~ - Zonder begeleidende economische politiek. 

Met begeleidende economische politiek. Deze wordt zo uitgevoerd dat de vrijgemaakte speelruimte voor 
de saldo·s van de begrotingen en de betalingsbalansen gebruikt wordt voor groei en werkgelegenheid 
laangroei van de overheidsinvesteringen, verlaging van de inkomstenbelastingen!. 

' Simulaties uitgevoerd van de modellen HERMES en INTERLINK. Foutenmarge ' JO '•· 
Bron: Commissie van de Europese Gemeenschappen. 
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EuroparlementariërJessica Larive: 

Em.ancipatie op 
Europese agenda 
Als Nederland op 1 juli voor een halfjaar het voorzitterschap 
van de Europese Gemeenschap krijgt, zullen ook emancipatie
zaken aan de orde moeten komen. De WD-Europarlemen
tariër mr. Jessica Larive-Groenendaal doet alles wat in haar 
'vermogen ligt om deze kwestie alsnog op de agenda te krijgen. 
:Hieronder haar relaas zoals zij dat hield op het congres Vrou
lwen in de WD. 

I 

"Vanaf 1 juli is Nederland 
voorzitter van de EG. Voor een 
half jaar. Dat geeft veel macht en 
invloed. Een land dat voorzitter is 
beslist immers over de agen
dapunten voor de vergadering van 
de Raad van Ministers. En wat 
doet de Nederlandse regering tot 
nu toe? Wat doet Lubbers? Van 
alles en nog wat. Maar dat wisten 
we al. Rare tussenbalansen en zo. 
Wat het kabinet niet doet is een 
Raad beleggen van de 12 minis
ters die verantwoordelijk zijn voor 
emancipatiebeleid. En daarom 
ben ik boos. 

Redactie 

vignetten. Maar goed boos zijn is 
niet voldoende. En bovendien 
slecht voor de gezondheid. Daar
om zijn we tot actie overgegaan. 

Ik heb een open brief aan 
premier Lubbers opgesteld en die 
brief ook in het Engels en Frans 
geschreven. Toen heb ik bond
genoten gezocht en gevonden. 
Deze week in Straatsburg zijn 
Matbilde van de Brink van de 
PvdA, Carla Peijs van het CDA, 
Nel van Dijk van Groen Links sa
men met mij de boer opgegaan en 
met de brief gaan leuren bij alle 
collega -europarlementariërs. In 

onze brief dringen we erop aan om 
tijdens het Nederlands voorzit
terschap een Europese emanci
patie Raad te beleggen. Want 
1992 komt steeds dichterbij. En 
dat betekent niet alleen een vrije 
markt voor goederen en kapitaal, 
maar ook voor diensten en men
sen. En vrouwen zijn ook mensen. 
Dus is het hoog tijd de _Europese 
actie voor gelijke behandeling 
nieuw leven in te blazen. 1992 
mag immers niet alleen van on
dernemers en landbouwers zijn. 
Het moet ook het 1992 van de 
burgers worden. En meer dan de 
helft van die burgers zijn vrou
wen. Ook Annemarie Jorritsma 
heeft toen ik haar vorige week van 
dit initiatief vertelde enthousiast 
gereageerd en samen met Frans 
W eisglas vragen gesteld. 

U weet, er bestaan 5 Europese 
vrouwenrichtlijnen die verplicht 
zijn omgezet in Nederlandse wet
geving. Niet dus omdat Den Haag 
dat zo leuk vond, maar omdat het 

Jessica Larive-Groenendaal 

moest van Brussel. Denkt u maar 
aan de eigen AOW voor vrouwen. 
In feite is alle Nederlandse eman
cipatiewetgeving uitvoering van 
Brusselse verplichtingen. Maar 
nu zit de zaak al4jaar in het slop. 
Heel ironisch en pijnlijk was het 
vooral een vrouw die alles tegen
hield. En achter wiens ijzeren rug 
ook Nederland zich kon verschui
len. Maar mevrouw Thatcher is_ 
weg. Dé kans om de kar weer vlot 
te trekken. Op de Europese tafel 
ligt geblokkeerde wetgeving over 
ouderschapsverlof, over gelijke 

11 

behandeling in de wettelijke en 
beroepsregelingen in de sociale 
zekerheid, over eerlijker verde
ling van de bewijslast bij discri
minatie op het werk en over be
scherming van de flexibele arbeid. 
De deeltijd en tijdelijk werker dus 
en dat zijn bijna allen vrouwen. 

We hebben deze week bijna 200 
handtekeningen opgehaald. Is 
weer eens wat anders voor 
Premier Lubbers om dikke en
veloppes te krijgen van een actie
groep bestaande uit parlemen
tariërs. Alle voorzitters van de 
Europese fracties in het Europees 
Parlement hebben meegetekend. 
Behalve Le Pen, die hebben we 
niet gevraagd. Ook de voorzitter 
van mijn eigen fractie Giscard 
d'Estaign. Ook, en _ dat moet de 
heer Kok toch aan het denken 
zetten, de voorzitter van de Eu
ropese socialisten Pierre Cot. En 
ook de grote vriend van Premier 
Lubbers, de voorzitter van de Eu
ropese christen-democraten de 
Duitser Klepsch. 

En als dat alles nog niet vol
doende is, dan moet er echt héél 
snel een ander kabinet komen!" • 

*** *EP* 
* PE * 
***** De PvdA heeft altijd de mond 

vol van gelijke rechten. Zij zijn de 
partij waar vrouwen moeten zijn. 
Er zitten in dit kabinet nota bene 
3 oud-europarlementariërs. De 
socialist Hedy d'Ancona was zelfs 
voorzitter van de commissie rech
ten van de vrouw van het Eu
ropees Parlement. De socialist 
Piet Dankert is zelfs staatssecre
taris voor Europese Zaken. De 
christen-democraat Ranja May 
heeft zich tien jaar lang druk ge
maakt in het Europees Parlement 
over emancipatie. En dat liet ze 
weten ook. Maar dat enthousias
me is kennelijk ondergesneeuwd 
onder alle leuke tolplannen en 

JOVD congresseert op 16 en 17 maart 
in Lelystad over milieu en onderwijs 

•**************** • * 
• co~ * • * • ~ * 
• g. * 
• -~ * • * • ~ * • * • * • * • * ! VLOOIEN IN HET 
• EUROHEMD • • 1992 is heel dichtbij, ook voor 
• de luchthavens. Als je dan uit ! Canada naar Rome moet met 
ie een tankstop in Amsterdam 
• zijn er twee mogelijkheden: 
• Of "Port of Entry". Zodra je 
• Europa binnenkomt door de 
: douane! Dus op Schiphol. Een 
• politiek aantrekkelijk systeem. 
• Of "Port of Destination". In 
• Rome dus doorde douane. Door 
• spreiding veel efficiënter. 
: De reizigers- en bagagestro-
• men verschillen echter enorm. 
• Er moet op de Europese lucht-
• havens voor 16 miljard gulden 
• worden ge- en verbouwd, 
: 80.000 personeelsleden moeten 
• worden bijgeschoold. _ 
• In de 12 lidstaten discussiëren 
• de ministers van Financiën, 
• Binnenlandse- en Buitenland-
• se Zaken, Verkeer en Water
: staat en Justitie over de keuze. 
• De 216 luchthavens vragen: 
• Wilt u nou eindelijk eens he
it slissen, want we zijn al begout nen om tijdig klaar te zijn. 

.**************** 

door KOEN PETERSEN (hoofdbestuur JOVD) 

In november 1949 organiseerde de nog prille JOVD haar eerste 
congres. Het vond plaats in Utrecht en het hoofdonderwerp 
was de vaststelling van de statuten en het huishoudelijk regle
ment. In de beginjaren van de JOVD werden behalve congres
sen ook jaarlijks terugkerende zomerkampen georganiseerd. 
Hoewel succesvol hebben deze kampen het toch moeten afleg
gen tegen de congressen, die inmiddels drie maal per jaar 
plaatsvinden en een heel weekend duren. • ~ 

Op zaterdag 16 en zondag 17 1•& 
maart a.s. vin-dt het Voo:rjaars-
congres van de JOVD plaats. Zo'n 
400 JOVD-leden zullen in Lely- . 
stad bijeen komen om met elkaar . 
te discussiëren, naar diverse Naar goed gebruik zullen beide 
sprekers te luisteren en het gran- resolutie-discussies worden inge
dioze · feest op de zaterdagavond leid door deskundigen. Zo zal de 
bij te wonen. voorlichtster van de Stichting 

Fakkel 
Centraal op dit congres staat 

het vaststellen van de Resoluties 
Milieu/Ruimtelijke Ordening en 
Onderwijs. Met dit vaststellen 
wordt een proces van ongeveer 
een jaar voorbereiding afgerond. 
Een tweetal commissies heeft zich 
OIJ-der verantwoordelijkheid van 
het Hoofdbestuur over beide on
derwerpen gebogen, waarna in 
november 1990 de concept-re
soluties (ongeveer 30 stellingen 
elk) aan de vereniging werden ge
presenteerd. Met de resoluties 
verscheen een tweetal brochures 
waarin opgenomen een aantal 
achtergrondartikelen over de 
congresonderwerpen. Aan de le
den die zich nog meer in de ma
terie wilden verdiepen werden 
speciale cursussen aangeboden. 
Hierna werd de fakkel door de on
geveer tachtig afdelingen overge
nomen. Op speciale amen
deringsavonden werden de re
solutie-stellingen met een kriti
sche blik bekeken en waar nodig 
van - op het congres te behan
delen wijzigingsvoorstellen 
voorzien. 

Natuur & Milieu mevrouw H. van 
Wieringen spreken over de Mi
lieu-Resolutie. De Onderwijs-Re
solutie zal worden ingeleid door de 
heer W. Reckman. Hij is directeur 
van Scholengemeenschap Lely
stad, een van de 19 midden
scholen in Nederland. 

Personele bezetting 
Prof. dr. J. W. Oerlemans, 

hoogleraar geschiedenis in Am
sterdam en Rotterdam publiceer
de op 14 februari 1990 in NRC
Handelsblad een artikel onder de 
titel "Een-partijstaat Nederland". 
Hierin stelde hij o.a. dat "een mi
niscule minderheid van 0,4% van 
de kiezers de personele bezetting 
van de overheid bepaalt." 

Dit artikel riep een stroom van 
reacties op uit de wereld van po
litiek en wetenschap, waar onder 
een van F. R. Ankersmit, univer
sitair hoofddocent voor intellec
tuele en theoretische geschiedenis 
aan de Rijksuniversiteit Gronin
gen. 

Ongeveer een jaar na dato zul
len de heren Oerlemans en 
Ankersmit - mede op basis van de 
in het NRC-Handelsblad gepubli-

ceerde artikelen - op zaterdag
middag in de Filosofische Werk
groep van het JOVD-congres op
nieuw de degens kruisen. 

Operatie Gordiaan 
Echter, niet alleen de werking 

van de Nederlandse parlementai
re democratie wordt ter discussie 
gesteld. Ook zal tijdens dit con
gres uitgebreid worden gesproken 
over het functioneren van de 
JOVD op hoofdlijnen. In de 
maanden januari en februari van 
dit jaar heeft hierover binnen de 
vereniging - onder de naam 
"Operatie Gordiaan"- een uitvoe
rige gedachtenwisseling plaats
gevonden. Tijdens dit congres zal 
over de vernieuwingsvoorstellen 
zoals neergelegd in het eindrap
port worden beslist. 
Waarom Gordiaan? De JOVD 
heeft een grillige geschiedenis 
achter de rug. Deze kenmerkte 
zich door een fluctuerend leden
bestand en een zich steeds verder 
ontwikkelende structuur, waar
binnen Politiek, Vorming & 
Scholing en Organisatie aan ver
anderingen onderhevig waren. 
Deze discussie heeft tot doel rich
ting te geven aan de toekomstige 
ontwikkeling van de JOVD. 

Vervlakking 
Na het diner zal JOVD-voor

zitter Mark Rutte zijn traditionele 

congresrede uitspreken. Daarbij 
gaat hij nader in op de politieke 
vervlakking die kenmerkend is 
voor de in de huidige Tweede Ka
mer vertegenwoordigde partijen. 
Hierna zal de vice-voorzitter van 
de VVD Tweede-Kamerfractie H. 
Dijkstal het woord tot de congres
gangers richten. Het zaterdag
programma wordt gewoontege
trouw afgesloten met een fantas
tisch feest. 

Op zondag zullen de discussies, 
die zaterdag een aanvang hebben 
genomen, tijdens een plenaire 
vergadering worden afgerond. De 
Onderwijs-Resolutie en de Re
solutie Milieu/Ruimtelijke Or
dening zullen dan in de definitieve 
vorm worden vastgesteld. Tevens 
zal de JOVD haar standpunt met 
betrekking tot de constitutionele 
toetsing van wetsontwerpen be
palen. Dit gebeurt aan de hand 
van een drietal uiteenlopende 
moties over dit onderwerp. Vol
gens deze moties zal of de Raad 
van State, of een in te stellen 
Constitutioneel Hof, of de volks
vertegenwoordiging en dan in het 
bijzonder de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal met deze toet
sing moeten worden belast. 

Wanneer u meer informatie 
over het Voo:rjaarscongres wilt 
ontvangen, kunt u zich wenden 
tot het Algemeen Secretariaat van 
de JOVD, Prins Hendrikkade 104, 
1011 AJ Amsterdam, telefoon: 
020-6242000.-. 



Conclusie Korthals Altes: 

Schets Hirsch Ba11in 
niet haalbaar 
door VICTOR HAFKAMP 

DEN HAAG/WILLEMSTAD - De schets van een Gemenebest
constitutie, zoals minister mr. Ernst Ballin van Koninkrijks
zaken die begin 1990 presenteerde, is in zijn huidige vorm voor 
de politici op de Nederlandse Antillen volstr~kt onaanvaard
baar. Dat is de conclusie die mr. Frits Korthals Altes, voorzitter 
van de vaste Tweede-Kamercommissie voor Nederlands-Antil
liaanse en Arubaanse Zaken, heeft kunnen trekken na het con
tact dat hij en de Nederlandse parlementaire delegatie met de 
collega's van de Antillen en Aruba hadden. 

Na terugkeer heeft VVD-oud
minister van Justitie, Korthals 
Altes, zijn opvolger, Hirsch Ballin, 
van die duidelijke conclusie en 
andere bevindingen tijdens het 
Caraïbisch toernee op de hoogte 
gesteld. "Maar", stelt hij "er valt 
nog wel waterneer over te zeggen." 

t 
"Een van de punten uit de 

schets van de Gemenebest-con
stitutie was dat Aruba binnen het 
Koninkrijk der Nederlanden zou 
kunnen blijven, als het dat zou 
willen. Dan is nu de vraag wat de 
toekomst van de Antillen van de 
vijfis," aldus Korthal:;; Altes. · 

"Een twee-deling van de An
tillen van de vijf zit er voorlopig 
niet in, maar misschien is die na 
de komende eilandsraadsverkie
zingen wel bespreekbaar. De po
litieke partijen - zeker die op Cu
raçao - wachten die verkiezingen 
af. De partijen op Curaçao hebben 
al een standpunt ingenomen over 
de staatkundige toekomst van het 
eiland, maar de fracties in de 
Staten en de eilandsraden nog 
niet. Naast de verkiezingen wacht 
men ook de referenda af, want 
men wil eerst de bevolking raad
plegen voordat een definitief 
standpunt wordt ingenomen." 

Naar de mening van Korthals 
Altes is over de toekomst van de 
Nederlandse Antillen alleen dui
delijk dat de eilanden de band met 
Nederland willen handhaven. "De 
kleine eilanden stellen: als wij 
geen band mogen blijven onder
houden met de oude vijf, dan maar 
een rechtstreekse band met Ne
derland. Dat geldt voor Bonaire, 
maar ook voor Saba en Sint Eus
tatius." 

Unaniem 
•' 

Gelijke monniken, gelijke 

Frits Korthals Altes 

Zwak 
Voor wat betreft de Boven

windse eilanden gaat de par
lementaire delegatie van Neder
land er op dit moment van uit dat 
Sint Maarten momenteel niet in 
staat is bestuurlijk leiding te ge
ven aan het hele gebied. Daarvoor 
is de bestuursconstructie veel te 
zwak en moet er nog heel wat ver
beteren, vindt Korthals Altes. 

"Iets anders is de samenwer
king Bonaire-Curaçao. Het laat
ste eiland wijst die af. Bonaire 

--heeft een voorkeur voor een band 
met alle andere Antilliaanse ei
landen. Met de Antillen van de 
Vijf, liefst nog met de Antillen van 
de Zes. En als dat niet kan, dan 
maar een band met Nederland. Je 
zou je kunnen voorstellen dat er 
toch ter plaatse een economische 
en monetaire unie is. Maar dat 
een aantal zaken, zoals de rechts
handhaving en de politiële zorg 
Koninkrijksaangelegenheden zijn 
of worden. 

Nederland speelt een zeer be
langrijke rol bij de economische 
ontwikkeling van de eilanden. 
Daarvoor moet in de Gemenebest
constitutie een vorm worden ge
vonden en die vorm vereist ook 
dat met de besturen op de Antillen 
afspraken moeten kunnen worden 
gemaakt," aldus het VVD-Twee
de-Kamerlid Korthals Altes. • 
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De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder
schrijft. 

Noordhollandse 
kustverdediging _ 
In het decembernummer van Vrijheid en 
Democratie gaven de gedepute~rden voor 
Noord-Holland Frieda van Diepen en 
Frans Tielrooy o.a. een overzicht van de 
actuele zaken voor de eerstkomende 
Statenverkiezingen. Vele belangrijke za
ken, zoals het milieu, Schiphol, verbin
ding met Noord-Holland onder het 
Noordzeekanaal etc. werden genoemd. 
Echter één facet werd niet genoemd en 
wel de kustverdediging van de meest be
dreigde provincie van Nederland. De 
zandsuppletie is nl. aangetast en op 
sommige plaatsen verdwenen. Ook de 
autoriteiten geven toe dat de levensduur 
veel korter als aangenomen is geweest. 
De 75 miljoen gulden, uitgetrokken voor 
herstel, staat dan ook in schril contrast 
met bijv. de 200 miljoen voor kinderop
vang. 

In de pers na 'de laatste stormen in 
november 1990 wordt op een belangrijke 
duinafslag gewezen. In de Troonrede 
werd uitgesproken dat de aantasting van 
de oppervlakte van ons vaderland een 
halt diende te worden toegeroepen. Is dit 
onze afgevaardigden voor Noord-Hol
land ontgaan? Het "to be ar nat to be" van 
Noord-Holland lijkt mij in de aandacht 
toch een grote prioriteit te moeten inne
men. 

Ik hoop hiermee een steentje te hebben 
bijgedragen. 

A.Bangma 
Egmond aan Zee 

Is liberaal nog_ 
liberaal? 
Met verbazing heb ik kennis genomen 
van het art. "Ziektekosten opnieuw ter 
discussie" in V&D van januari 1991. 
Nadrukkelijk wordt gesteld dat de wens _ 
van socialisten om via ziektekostenpre
mies inkomenspolitiek te bedrijven door 
de WD wordt afgewezen. De opzet van 
het nieuwe stelsel is echter zacht gezegd 
een "ordinaire" volksverzekering. On
danks verwoede pogingen van de heer 
Dees dit beeld te vermijden. Het plan, 
waar de heer Dees zich in zijn regerings
periode zo sterk voor heeft gemaakt, heeft 
een zodanige financieringsstructuur dat 
dit voor de komende kabinetten een in
strument wordt waarmee inkomenspoli
tiek kan worden bedreven. In dat opzicht 
wordt hij op zijn wenken bediend . .Dat de 
heer Dees dit bestrijdt met een procent 
meer of minder is slechts een cosmetisch 
aspect. Indien hij in zijn artikel spreekt 
over ziekenfondsverzekerden en keuze
vrijheden voor individueel verzekerden, 
dan is hij wellicht de 4 miljoen particu-

kappen is een veel gehoorde uit
drukking van de Curaçaose po
litici, wanneer de status aparte 
van Aruba in de discussies ter 
sprake komt. "We willen de status 
van een apart land binnen het 
Koninkrijk en niet gekoppeld 
worden aan Bonaire. Dat is een 
unaniem standpunt van de Cu
raçaose politieke partijen. Dat 
neemt niet weg dat varianten als 
een economische unie en dat soort 
vormen van samenwerking - in 
elk geval samenwerking binnen 
het Koninkrijk - wel degelijk 
daarin passen. Tenslotte is ook 
het behoud van de Nederlandse 
rechtsorde daar van groot belang. 
En ook daarin zou je je kunnen 
voorstellen dat er een nieuw re
gime komt in eeh nieuwe Ge
menebest-constructie voor de 
grensoverschrijdende justitie- en 
politiezorg. Maar ook bijvoorbeeld 
een economische en monetaire 
unie. Dat soort varianten is ook 
bespreekbaar, maar echt de ver
antwoordelijkheid dragen voor de 
economie van de kleine eilanden 
is een niet bespreekbaar punt op 
dit moment." 

Benoeming 
staffunctionaris 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 18 februari jl. drs. 
L. H. M. Osterholt te Groningen benoemd tot adjunct-secretaris. 
De heer Osterholt zal als een van zijn hoofdtaken krijgen het 
begeieiden van de inhoudelijke discussies binnen de partij en 
het organisatorisch coördineren van de werkzaamhedenvan de 
commissies van advies (ex art. 60 hr). 
De heer Osterholt vangt zijn werkzaamheden op _18 maart a.s. 
aan .• 

Liberaal Reveil 
nummer I 
In februari verscheen het eerste nummer van Liberaal Reveil in 
1991. . 
Hierin geeft oud-fractielid van de VVD in de Tweede Kamer, 
Reinier Braams, enkele van zijn ervaringen met de macht van 
ambtenaren weer. Volgens de auteur is de macht die door amb
tenaren wordt uitgeoefend niet altijd gebaseerd op bestaande 
wetgeving of op besluitvorming in het overleg tussen Kamer en 
regering. 

In oktober 1990 stelden Groenveld en Van der List zich in Li
beraal Reveil de vraag of de staatssecretaris een -"deerniswek
kende figuur" is. In het artikel "De Staatssecretaris" geeft H. A. 
Groeneveld zijn antwoord op deze vraag. 

Aan de vooravond van de Provinciale Statenverkiezingen stelt 
U. Rosenthal de vraag of de provinciale bestuurslaag wel eert 
"volwaardige" bestuurslaag is. Zit de provincie klem tussen Rijk 
en gemeenten? 

Volgens oud-fractievoorzitter van de VVD in de gemeente 
's-Gravenhage (en mede-auteur van het rapport "Ruimte voor 
Liberalisme"), Theo Monkhorst, is de commissie-Hoofdlijnen van 
de VVD er slechts ten dele in geslaagd om aan haar opdrachten 
te voldoen. Ondanks dat, vormt het rapport "Ongebroken lijnen" 
aldus Monkhorst, een goed uitgangspunt voor de discussies in de 
VVD. Ook zijn artikel "Ongebroken lijnen; voor elk wat wils" 
draagt een steentje bij aan de discussie over het rapport op 5 en 
6 april in Amersfoort. 

De commissaris van de Koningin in Groningen, H. J. L. Vonhoff, 
levert in dit nummer de gastcolumn met de titel "Congressen 
kopen geen straaljagers". 
Verder in het februari-nummer van Liberaal Reveil: een christen
democraat, G. A. de Bruijne, over ontwikkelingssamenwerking; 
G. A. van der List over buitenlands beleid van de Nederlandse 
liberalen voor 1940; B. R. A. Gijzel over de medisch specialist als 
manager. Tenslotte bespreekt Van der List het boek "De engel 
en het beest" van Frits Bolkestein. 

U kunt dit nummer van Liberaal Reveil bestellen door f 9,50 
over te maken op postbankrekening 240200, t.n.v. de Stichting 
"Liberaal Reveil" te Voorschoten, onder vermelding van "Li
beraal Reveil, 1991, nr. 1". 
U kunt zich voor f 42,50 (jongeren tot 27 jaar f 30,-) per jaar 
op Liberaal Reveil abonneren door aanmelding bij de abon
nementenadministratie mw. M. P. Moene, Abel Tasmanplant
soen 20, 2253 KA Voorschoten. • 

.. 
lier verzekerden vergeten. Deze groep 
heeft altijd de individuele keuze gehad 
en in vrijheid de individuele verant
woordelijkheid gedragen om de noodza
kelijke voorzieningen te treffen. En zon
der daarbij een beroep op de gemeen
schap te doen. Deze groep komt in het 
verhaal niet meer voor. srzJ 

Het is dan ook triest na meer dan 33 
jaar actief WD-lidmaatschap als li
beraal te moeten ervaren dat dankzij de 
eigen partij ondergetekende straks niet 
meer de keuze kan maken of hij al dan 
niet zijn huisarts wil meeverzekeren. Ook 
is hij niet meer vrij om zelf zijn premie 
te beïnvloeden door het kiezen van een 
eigen risico. 

Hoe moeten we dan "Ongebroken 
Lijnen" lezen, als op blz. 25 wordt ver
meld: ... stelt velen in staat hun bestaan 
in eigen verantwoordelijkheid in te rich
ten. En op blz. 26: Juist in de gezond
heidszorg horen onpersoonlijk collec
tivisme en bureaucratisering niet thuis. 

Is "Ongebroken Lijnen" dan toch 
door een andere liberale partij geschre
ven? Men zou het zowaar gaan denken. 
Indien dit niet het geval is en "liberaal 
nog steeds liberaal is" dan mag een an
dere stellingname van onze partij en 
fractie worden verwacht. Gezien het ver
lies van stemmen en leden bovendien 
hoogst noodzakelijk. 

W. J. R. Strafman 
St. Michielsgestel 

RECTIFICATIE 

In het artikel van Herman 
Wilmer: "Leden verlangen 
vooral een herkenbare par
tij" (V&D, febr. '91 pag. 11) 
is een tekststrook verkeerd 
geplakt. De eerste 11 regels 
van de tweede kolom horen 
thuis in de derde kolom on
der de tussenkop "Ver
schillende indrukken" na de 
zesde regel. 
Hiervoor onze excuses. 

Redactie 

In deze rubriek worden alleen 
aankondigingen opgenomen 
van openbare bijeenkomsten~ 
waar lahdelijke politici het 

woord voeren. 

DINTELOORD - 15 april. Mr. A. J. te 
Veldhuis. Hotel "De Beurs", Westvoor· 
straat 6, Dinteloord. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

DRACHTEN - 20 april. Mevrouw mr. E. 
Veder-Smit.Vrouwen in de VVD, provin· 
cie Friesland Gemeenschapscentrum "De 
Lawei", Drachten. Aanvang 10.00 uur. 
"Grenzen aan de gezondheidszorg''. 

HEERENVEEN- 8 april. H. F. DijkstaL 
Postiljon Motel, Heerenveen. Aanvang 
20.00 uur. Actuele politiek en criminali· 
teit. 

OUDENBOSCH- 11 maart. P. M. Blauw. 
Café rest. "Tivoli", Sint Bernaerdtstraat 
36, Oudenbosch. Aanvang 20.00 uur. 
Spreekbeurt actuele landbouwpolitiek na 
jaarvergadering. 

ROZENDAAUGLD - 11 april. Drs. F. A. 
Wijsenbeek. Rhedens Lyceum. Kleiberg· 
laan 1, .Ro~endaaVGelderland. Algemene 
forumdag Europese politiek. Aanvang 
13.15 uur. 

RODEN - 19 april. P. M. Blauw. Zaal 
camping "Beukenhof', Borglaan 5, Roden. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

ZIERIKSZEE - 22 april. Foyer rest. 
"Mondragon", Oude Haven 13, Zierikzee. 
Aanvang 20.00 uur. Ouderenbeleid en 
vergrijzing en ontgroening. 
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Tijdens het VVD-congres op 
26 en 27 april in Krasnapols
ky zullen veel onderwerpen in 
het teken van de communi

catie staan. Themadagen zijn 
vastgesteld, Vrijheid & De

mocratie is door het NIPO te
gen het licht gehouden en is 

bezig te moderniseren 
Nadat meer dan 1000 VVD
ers de leergang Gemeen

teraad volgden, loopt thans 
een cursus "Provinciale 

Staten" en is ondermeer een 
cursus "Public Relations" 

. ontwikkeld. 
U kunt het allemaallezen in 
de· aanvulling op de Beschrij~ 
vingsbrief. Dan komt u besla• 
gen ten ijs tijdens het congres 
te Krasnapolsky in Amster-

dam. 
Zie bijlage. 

"Er heerst onvrede over de 
wijze waarop de overheid 

functioneert en op het onver
mogen van die overheid om 

sturing te geven aan bepaal
de maatschappelijke proces-

sen." Het is één van de punten 
waarover de. themadag "De 

stimulerende democratie" op 
1 juni aanstaande zal gaan. 
Stellingen, onderbouwingen, 
aanmeldingsbon en het com-

plete programma pag. 4. 

De redactie hoopt in te kun
nen spelen op de vraag om 

meer discussie in Vrijheid & 
Democratie. Zij doet dit in 
deze aflevering ondermeer 

door plaatsing van twee 
gastrubrieken. In de eerste 

staat de landbouw weer cen
traal. De tweede rubriek werd 
geschreven door ex-projectie
leider Positieve Actie te Rot
terdam, drs. Marianne M. de 

Mol de Mooij. 
Zie pagina 11. 

De geboren Curaçaoenaar 
drs. Hedwig Komproe is de 

enige - niet de eerste - Antil
liaan die een statenzetel. be
kleedt .. Komproe is mordicus 
tegen de oprichting van po
litieke partijen, die alleen de 
belangen van minderheden 
zouden behartigen. Victor 
Hafkamp sprak met hem.· 

· pag.12. 

"Deze defensienota is niet af. 
De plannen zijn niet goed • 

uitgewerkt en volgend jaar 
zal zeker opnieuwmoeten 

worden gepraat over deze de-
fensienota." · · · 

De VVD~deferisiedeskundige 
Jan Dirk Blaauw heeft wei
nig waardering voor de door 
minister Ter Beek gepresen~ 
teerdè nota. Zijn visie staat op 

pagina 14. 

Voorzitterscolumn. pag. 3. 
Vim A tot Z. pag.l5. 

HOOFDREDACTEUR: RENY DIJKMAN CORRESPONDENTIE-ADRES WD, POSTBUS 30836, 2500 GV 'S-GRAVENHAGE 

Ongebroken lijnen leiden 
tot uitvoerige discussies 

door RENY DIJKMAN, foto: 'T STICHT 

AMERSFOORT - De discussie 
over de meer dan 500 resolu
ties uit de partij op het rap
port van de commissie-Nord 
kon op 6 april in vier dagdelen 
vergaderen nog niet worden 
afgerond . 

Daarom zijn de laatste drie 
hoofdstukken ter behandeling 
doorgeschoven naar de zaterdag 
van de jaarlijkse algemene verga
dering. Dit houdt echter in dat de 
JAValom 10.30 uur op vrijdag 
26 april zal aanvangen. De gehele 
agenda is echter daardoor ge
wijzigd. Zie voor een gedetailleer
de beschrijving de aanvulling op 
de beschrijvingsbrief elders in dit 
blad. 

Daaruit alleen al kan worden 
opgemaakt dat "Ongebroken lij
nen - een liberaal perspectief' dat 
de basis voor de koers van de VVD 
in de jaren negentig moet vormen, 
door de liberalen grondig wordt 
besproken. 

VVD-voorzitter Ginjaar lichtte 
in zijn openingswoord op het con
gres van 5 en 6 april nog eens 
duidelijk toe welk pad met dit 
rapport zal worden gevolgd. De 
discussies dienden tot een nadere 
uitwerking van de ideeën, zoals 
vastgelegd in de nota "Ongebro
ken lijnen". "Daarna zullen dis
cussienota's, themacongressen, 
partijcommissies en de Telders
stichting diverse onderwerpen 
nog verder uitdiepen. Vervolgens 

De commissie tijdens de marathonzitting, v.l.n.r. Gijs van Aardenne, Hanneke de Bruin-Scheepens, de arm van de algemeen 
secretaris, WO-voorzitter Ginjaar, commissievoorzitter Hans Nord en Henk Vonhoff 

Frits Bolkestein: 

zal het rapport mét resoluties 
straks mede een basis vormen 
voor het verkiezingsprogramma." 

De VVD houdt namelijk ern
stig rekening met vervroegde 
verkiezingen. Zij wil haar zaken 
dan rond hebben. 

Het rapport blijft in zijn huidi
ge vorm gehandhaafd. Alle ge-

(vervolg op pagina 2) 

In deze uitgave van Vrijheid en Democratie treft 
u een grote WD-advertenie aan. Dit is de adver
tentie zoals deze maandag 4 maart jl. in een twee
tal grote landelijke dagbladen heeft gestaan. 
Het leek ons een goede gedachte alle lezers van 
Vrijheid en Democratie met deze advertentie 
kennis te laten maken. 

Liever kleine winst die beklijft dan 
vluchtige monsterove • 

AMERSFOORT - Twee factoren hebben volgens politiek leider 
Frits Bolkestein de VVD weer teruggebracht in de electorale 
race: het onvermoeibare, uitstekend gemotiveerde partijkader 
en het VVD-beleidsalternatief voor de Tussenbalans van het 
CDA/PvdA-kabinet. 

"Het kabinet liet het finan
cieringstekort lopen; wij brachten 
het tekort terug. Het kabinet 
kwam met forse en oriheuse las
tenverzwaringen; wij maakten ze 
ongedaan. Het kabinet schoof de 
problemen voor zich uit als een 
sneeuwschuiver die op een roton
de de afrit niet kan vinden. De 
VVD maakte wèl duidelijke keu
zes met veel pijrilijke maatre
gelen. Toch werd onze duidelijk
heid door de kiezer beloond." 

Inhoudelijke discussie 
Bolkestein toonde zich tijdens 

de 85ste Algemene vergadering in 

de Amersfoortse Flint er niet 
rouwig over dat de VVD als oppo
sitiepartij niet onmiddellijk is 
doorgestoten naar 30 zetels. 

"Ik heb liever een bescheiden 
winst die beklijft, dan een vluch
tige monsteroverwinning die ons 
vals vertrouwen geeft. We hebben 
immers nog veel werk te doen. 
Onze partij moet nog hechter en 
effectiever gaan functioneren. We 
moeten meer tijd besteden aan 
inhoudelijke discussies. Daar zijn 
we in het verleden misschien wat 
te gemakzuchtig in geweest. Met 
het rapport van de Commissie
Hoofdlijnen heeft de commissie
Nord daartoe de bouwstenen 

aangedragen, die door de partij 
overspoeld werden met honder
den resoluties. Er is dus genoeg 
stof tot discussie. 

Individualisering 
Rechten en plichten moeten 

volgens Bolkestein zoveel moge
lijk worden toegesneden op de in
dividuele mens. Hij lichtte dat toe 
met: "In de praktijk betekent dit 
bijvoorbeeld dat het irikomen van 
twee werkende partners niet ge
zamenlijk wordt belast, maar dat 
zij onafharikelijk hun belasting 
betalen. In de sociale zekerheid 
betekent individualisering bij
voorbeeld dat de WW-uitkering 
slechts afharikelijk is van het ei
gen arbeidsverleden en niet van 
het partnerinkomen." 

Frits Bolkestein vindt het on
begrijpelijk dat niet alleen vanuit 

• 

de christen-democratische hoek 
maar ook vanuit de socialistische 
keer op keer stemming wordt ge
maakt tegen de tweeverdieners. 
"Ze schijnen te vergeten dat waar 
twee irikomens worden verdiend, 
ook twee keer een arbeidspresta
tie wordt geleverd en dat daar ex
tra onkosten mee gepaard gaan. 
Als liberalen zullen wij ons hard 
blijven maken voor een belasting
stelsel dat niet discrimineert tus
sen de verschillende types huis
houdens." 

Anonimisering 
Emancipatie betekent niet dat 

wij elkaar niet nodig hebben. Al
leen zullen gezins- en andere 
maatschappelijke verbanden ge
baseerd moeten zijn op vrije keus. 

(vervolg op pagina 2) 
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Politieke vernieuwing 
een fase verder doorJANKfESWIEBENGA,WD-TweedeKamerlid 

Onlangs wijdde de Tweede Kamer een uitvoerig debat aan po
litieke vernieuwing. Aanleiding was het vorig jaar verschenen 
rapport van een zware Kamercommissie onder leiding van 
voorzitter Deetman. De fractievoorzitters, waaronder uiter
aard Frits Bolkestein, maakten er deel van uit. Het rapport 
bevat nauwelijks oplossingen. Het behelst een honderdtal 
vraagpunten op een aantal staatsrechtelijke en bestuurlijke 
terreinen, die nader bestudeerd of uitgewerkt moeten worden. 
Voor de goede orde: de inrichting van ons binnenlands bestuur 
wordt door het rapport niet bestreken. Het voortbestaan van 
provincies en gemeenten komt - althans door dit rapport - niet 
op de helling te staan. 

De VVD-fractie benaderde het 
rapport in grote lijnen positief. 
Het is belangrijk om het staats
bestel van tijd tot tijd tegen het 
licht te houden. Er valt zoveel te 
verbeteren. Dat de commissie
Deevnan zich niet heeft beperkt 
tot alleen de bekende staatsrech
telijke punten als de gekozen bur
gemeester, de gekozen minister
president en het referendum is te 
prijzen. Terecht heeft zij veel 
aandacht besteed aan de verbete
ring van de kwaliteit van de over
heid, de wetgeving, de werkwijze 
van de Tweede Kamer en aan de 
broodnodige vernieuwing van de 
Europese instellingen. 

Betrokkenheid 
De VVD-fractie benadrukte 

dat een betere betrokkenheid van 
de burgers bij de overheid bepaald 

niet uitsluitend kan worden be
werkstelligd door staatsrechtelij
ke veranderingen. Het tegendeel 
zou wel eens het geval kunnen 
zijn, zoals de situatie in andere 
landen te zien geeft. In Amerika 
bijvoorbeeld - waar men de geko
zen burgemeester en de gekozen 
president kent - is het opkomst
percentage meestal lager dan bij 
ons. 

Van belang is in onze ogen 
vooral het werken aan een betere 
dienstverlening door de overheid, 
een betere organisatie van de 
overheidsdiensten, een andere 
bestuurscultuur en niet in de 
laatste plaats: een beter beleid, 
waarin grote groepen burgers zich 
herkennen. Om het anders te 
zeggen: het is voor sommigen 
misschien leuk om de minister
president te verkiezen, maar 
daarmee is de werkloosheid of de 

stagnerende sociale vernieuwing 
nog niet opgelost. 

Het politieke bestel 
De verbetering van ons po

litieke bestel moet vooral gezocht 
worden in snelle en praktisch 
verwezenlijkbare voorstellen. 
Daarbij valt te denken aan zaken 
als aantallen ministers/staats
secretarissen, departementale 
herindeling, verkorting van de 
lange demissionaire periodes en
zovoort. Het is . verstandiger de 
inspanningen daarop te richten, 
dan opnieuw jarenlange energie 
te wijden aan beslist onwenselijke 
zaken. Zo wenst de VVD-fractie 
niet over te gaan tot invoering van 
de gekozen minister president à 
la bijvoorbeeld Amerika. En 
evenmin tot een districtenstelsel à 
la Engeland. De Liberalen aldaar 
pleiten juist voor een kiesstelsel 
op basis van evenredigheid. Een 
studie naar de voors en tegens van 
het Duitse kiesstelsel, dat een re
gionale aanvulling geeft op de 
evenredigheidsgrondslag kan 
overigens wel nuttig zijn. 

Volksraadpleging 
Ook over het referendum heeft 

de Tweede Kamer opnieuw ge
sproken. In 1989 nog heeft de Ka-

Na afloop van zijn speech kreeg Frits Bolkestein een staande ovatie van de zaal en het podium. V.l.n.r. Frits Bolkestein, Jessica 
Larive-Groenendaal, Frits Korthals Altes, Herman Wi/mer, Gijs van Aardenne, WO-voorzitter Ginjaar, Hanneke de Bruin
Scheepens, Wim van den Berg, Hans Norden Henk Vonhoff (Foto: 't Sticht) 

Liever kleine winst die beklijft dan 
vluchtige :m_onsteroverwinning 
(vervolg van pagina 1) 

De staat heeft zich daar in prin
cipe niet mee te bemoeien. 

"We kunnen onze ogen echter 
niet sluiten voor de hoge tol die 
de anonimisering van de moderne 
verzorgingsstaat eist. Geen van 
de . politieke hoofdstromingen 
heeft een pasklaar antwoord op 
deze problematiek, ook niet de li
beralen. Het is in essentie een so
ciaal-cultureel probleem van een 
maatschappij die op zoek is naar 
nieuwe normen en samenlevings
vormen. De politiek kan dit proces 
niet sturen. Als liberalen zijn we 

daar ook huiverig voor." 

Zelfstandigheid 
Voor ouderen bepleitte Frits 

Bolkestein de mogelijkheid om de 
zelfstandigheid zo lang mogelijk 
te bewaren. Dat kan door bezits
vorming tijdens het economisch 
actieve leven en juist niet door een 
afstraffing daarvan zoals het ka
binet het in zijn maatregelen tij
dens de behandeling van de Tus
senbalans presenteerde. Dat kan 
ook door een flexibeler pensioen
leeftijd want "de 65-plussers van 
nu zijn zo vitaal als de 55-plussers 

van 30 jaar geleden." 

Flexibele economie 
Ook hamerde de politieke lei

der van de VVD op de noodzaak 
om tot een flexibeler economie te 
komen. Daartoe is afschaffing no
dig van de overmatige regel
geving, die vaak niet alleen ver
starrend werkt, maar ook neigt 
naar hypocrisie. "In ons land moet 
de sigarenboer om zes uur sluiten. 
In een bepaald type koffieshops 
komt de handel in marihuana dan 
pas goed op gang. In Nederland 
moet de benzinepomphouder 

Jan Kees Wiebenga 

mer invoering van het beslissend 
referendum op nationaal niveau 
afgewezen. Omdat het op gespan
nen voet staat met ons vertegen
woordigende stelsel en omdat het 
kan leiden tot een overaccentue
ring van deelbelangen (verko
kering!) en verbreking van de sa
menhang in het beleid. Omdat de 
eerdere afwijzing gebaseerd was 

's avonds zijn koopwaar in de 
brandkast stoppen en de boek
winkel mag na zes uur zelfs geen 
bijbel meer verkopen. Kortom we 
leven in een land waar de handel 
in verboden vruchten vrijer is dan 
de verkoop van aardappelen." 

Ook bevriezing of nivellering 
van de inkomensverhoudingen 
haalt de dynamiek uit onze maat
schappij. Frits Bolkestein sprak 
zijn verbazing uit dat het niet ha
len van de werkgelegenheids
doelstelling voor het huidige ka
binet niet of nauwelijks tot po
litieke spanning leidt. "Voor een 
discussie over 0,1% koopkracht 
trekt het kabinet graag twee we
ken uit. Waar het natuurlijk wer
kelijk om gaat is dat de individue
le mens zelf zijn koopkracht aan
zienlijk kan verbeteren door het 
vinden van een baan. 'Werk boven 
inkomen' heette dat in de jaren 
tachtig. Dat is een gezond devies, 
dat niet een monopolie van li
beralen was. Het is jammer dat de 
andere politieke hoofdstromingen 
er nu nog hooguit lippendienst 
aan bewijzen." 

De enige liberale partij 
Aan het slot van zijn toespraak 

wees Frits Bolkestein op de nood
zaak dat de VVD de duidelijkheid 
van haar denkbeelden en streven 
moet verbeteren. "Wij zijn de 
enige liberale partij van Neder
land en dat moeten wij voort
durend uitdragen. Als liberale 
partij hebben wij een unieke rol in 
de Nederlandse politiek. Daarom 
komt men ook altijd weer bij ons 
terug als de zaken weer op orde 
moeten worden gebracht. Daarom 
zijn wij het sterkst als wij vast
houden aan onze eigen standpun
ten. Als we dat doen, dan ben ik 
er zeker van dat wij ook bij de 
volgende verkiezingen weer kun
nen zeggen: 'Er gaan steeds meer 
stemmen op voor het liberalis
me'."• 
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op een uitvoerige analyse van alle 
voor- en nadelen door de toen
malige staatscommissie-Bies
heuvel, was aan verder onderzoek 
natuurlijk geen behoefte. Voor de 
goede orde: een en ander laat on
verlet de nu al bestaande moge
lijkheden voor gemeenten om tot 
een volksraadpleging over te 
gaan. 

Open vizier 
Opvallend in het debat was het 

verschil in benadering tussen de 
fracties. De PvdA - en vooral de 
D66-fractie argumenteerden 
nauwelijks inhoudelijk over de 
vraagpunten. Zij streefden ernaar 
alle vraagpunten - rijp en groen -
op de politieke agenda te houden. 
De VVD-fractie ging meer inhou
delijk te werk. Zij zag het als taak 
van de Kamer om aan de kiezer 
duidelijkheid te verschaffen over 
de parlementaire prioriteiten. De 
CDA-fractie laveerde daar tus
senin. Dat leidde ertoe dat de 
VVD-motie om het referendum 
niet opnieuw te onderzoeken werd 
aangenomen. Terwijl de motie om 
de gekozen burgemeester verder 
buiten beschouwing te laten door 
CDA-toedoen werd verworpen, 
ook al verklaarde de CDA-woord
voerder dat er van invoering van 
de gekozen burgemeester wat 
hem betreft niets zou komen! Zie
daar een mooi voorbeeld van po
litieke camouflage. 

Veel vraagpunten - waaronder 
niet te vergeten die over de wet
geving, de Tweede Kamer en de 
Europese instellingen - zullen ge
lukkig wel verder worden uit
gewerkt. De VVD-fractie zal de 
vervolgdiscussie met open vizier 
tegemoet treden. U zult er nog van 
horen. • 

Ongebroken 
lijnen leiden tot 
uitvoerige 
discussies 
(vervolg van pagina 1) 

groepeerde resoluties worden aan 
het rapport toegevoegd. Van de 
door de commissie-Nord aange
nomen resoluties zal in een van 
de komende nummers van 
Vrijheid & Democratie een over
zicht worden gepubliceerd, zodat 
alle VVD-ers daar kennis van 
kunnen nemen. 

Standpunten 
Commissie-voorzitter Hans 

N ord wees aan het begin van de 
vergadering op het aparte karak
ter van deze nota. "Onze opdracht 
was voor onze partij een stuk te 
schrijven dat de discussie zou 
stimuleren. Onze nota telde 32 
pagina's van een bescheiden for
maat. De resoluties namen 85 pa
gina's van een minder bescheiden 
formaat in beslag. We gaan nu 
praten over zaken waar het echt 
om gaat. Het is onze partijcul
turele traditie kritisch te zijn. Het 
is goed dat heilige koeien regel
matig op hun graad van onaan
tastbaarheid worden getest." 

De voltallige commissie heeft 
twee volle dagen vanaf het po
dium met de zaal gediscussieerd. 
Elk commissielid kwam aan bod 
met zijn of haar eigen deskundig
heid. Over slechts één resolutie 
werd gestemd. Toch bleek de tijd 
te kort om alle paragrafen te be
handelen en daar bij niemand de 
neiging tot afraffelen bestond 
deed het bestuur zaterdagmiddag 
om vier uur de noodgreep om de 
nog onbehandelde laatste drie 
hoofdstukken te behandelen tij
dens de jaarlijkse algemene ver
gadering. • 
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CONGRES IN BEELD foto's: 'T STICHT 

I Veel discussies in de zaal. 
iefst vijfvoorzitters wisselden el
aar achter de voorzittershamer 
o het podium af Naast par
juoorzifter Ginjaar waren dat 
:taande op de foto links) vice
oorzitter Ivo Opstelten, met naast 
em penningmeester Pieter Res
maar. Voor hen: Jan Gmelich 
{eijling (partij-troubleshooter) en 
{enno Knip (partij troubleshooter 
n in- en externe communicatie). 
1et hun vijven zorgden zij voor het 
'Oede verloop van de discussies. 

111 VVD-voorzitter Ginjaar in de 
wandelgangen in gesprek met 
Danny Tuijnman (oud-minister 
van Verkeer en Waterstaat). 

111 Staat Jan Dirk Blaauw nu te 
geeuwen of te lachen? Links naast 
hem ambtelijk secretaris Artha 
Ament, naast haar de voorzitter 
van de organisatie Vrouwen in de 
VVD, Monique de Vries. Op de rug 
gezien en rechts een Roemeense 
gast en een lid van het Roemenië
comité. 

Eén resolutie over asielzoekers 
(nr. 269) werd op zaterdagoch
tend zwaar onder schut geno
men. Voortreffelijk was de 
verwoording van Marco Swart. 
"Het gaat niet om aantallen 
emigranten, maar om het in
voeren van een consequent in
burgeringsbeleid. Daaraan 
heeft het hier in het verleden 
geschort." Zowel het VVD
Tweede Kamerlid Jan Kees 
Wiebenga als Frits Korthals 
Altes zetten nog eens duidelijk 
het VVD-beleid uiteen. De ge-

wraakte motie verwoordde 
"dat het verziekte sociale stel
sel de instroom van immigran
ten bevordert. Het wordt de 
hoogste tijd hieraan paal en 
perk te stellen en bij gebrek 
aan werk de uitstroom te be
vorderen". 

Frits Korthals Altes nam als 
commissielid "ver afstand" van 
deze motie. De zaal tolereerde 
zelfs amper een magere dis
cussie erover. Discriminatie is 

1 liberalen gelukkig vreemd. 

111 Hier wordt heel wat VVD-wel 
en wee opgehaald, v.l.n.r. VVD
voorzitter Ginjaar in gesprek met 
(rechts) Liesbeth Tuijnman, oud 
vice-voorzitter van de VVD. Op de 
achtergrond zijn Danny Tuijn
man en het VVD- Tweede Kamer
lid Len Rempt-Halmmans de 
Jongh in discussie. 

111 In het midden 
van de foto, ad
junct algemeen 
secretaris Tineke 
Tangel. 

Van de 
voorzitter 
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V
lak voor het ter perse gaan 
van dit nummer van 
Vrijheid en Democratie 

werd de Buitengewone algemene 
vergadering in Amersfoort, gewijd 
aan de discussienota "Ongebro
ken Lijnen" van de commissie
Nord afgesloten. Op deze pagina's 
treft u verschillende publikaties 
over deze vergadering. 

Op deze plaats wilde ik graag 
melding maken van de uitsteken
de sfeer waarin de discussies ver
liepen. De commissie-Nord is er 
inderdaad in geslaagd met haar 
nota een open discussie te bevor
deren; waarvoor alle hulde! En 
ook voor al diegenen in de partij 
die door het indienen van resolu
ties een belangrijke bijdrage tot 
de discussie hebben geleverd. 

Maar bovendien verliep de 
discussie op een bijzondere 
vruchtbare wijze. Sommigen in de 
media meenden dit als "saai" te 
moeten kwalificeren; het tegen
deel is waar. Hoe diepgaand ge
discussieerd werd moge ook 
blijken uit het feit dat de laatste 
hoofdstukken niet meer behan
deld konden worden; dit zal ge
schieden tijdens de komende 
jaarlijkse Algemene vergadering 
op 26 en 27 april in Amsterdam. 

Duidelijk werd ook dat met de 
behandeling van deze nota geèn 
punt wordt gezet achter onze uit
stekende discussie; steeds weer 
bleek er behoefte om die discussie 
voort te zetten op themadagen, 
door middel van partijcommissies, 
enz. 

Het hoofdbestuur zal daarom 
op grond van de discussies nadere 
voorstellen ontwikkelen naast 
reeds geplande activiteiten. 

Kortom, de enige liberale partij 
van Nederland is weer springle
vend. 

111 Niet alleen maar zaken, maar 
ook gewoon weer eens even bij
praten. Ook dat is essentieel op 
dergelijke dagen. 
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Ste11ingen van de ~erkgroep 
,,De stim.ulerende dem.ocratie" 
inzake democratie en politieke liberale participatie 

Stelling 
Vervreemding en dienten

gevolge onverschilligheid tegen
over de politiek op alle bestuurlij
ke niveaus dient bestreden te 
worden door de overheid beter te 
organiseren en zo de kwaliteit van 
haar functioneren te verhogen. 
Ingrijpende veranderingen van 
staatsrechtelijke aard raken 
slechts de vorm van ons staatsbe
stel en niet de kern van de onvre
de. 

Toelichting 
1. E:r~heerst onvrede over de wijze 
waarop de overheid functioneert 
en op het onvermogen van die 
overheid om sturing te geven aan 
bepaalde maatschappelijke pro
cessen. Er is kritiek op de over
maat aan regelgeving waarmee de 
burgers worden geconfronteerd, 
op het onvermogen van de over
heid wettelijke regelingen uit te 
voeren en te handhaven, op de 
hoge lasten, die aan die uitvoering 
voor het bestuur en de burgers 
zijn verbonden, op de fraudege
voeligheid van veel regelingen en 
het gebrek aan controle op de na
koming, waardoor de legitimiteit 
van de overheid steeds verder 
wordt aangetast. 

Sommigen menen dat het ant
woord op de gesignaleerde pro
blemen gezocht moeten worden in 
staatsrechtelijke vernieuwing. 
Deze middelen zullen echter geen 
effect sorteren, indien de demo
cratisch gekozen overheid niet 
kan beschikken over een efficiënt 
apparaat dat ook werkelijk ten 
dienste van zijn burgers staat. 
Pogingen om het overheidsappa
raat af te slanken en aldus bij te 
dragen aan een kleinere, sobere 
en tevens kwalitatief betere over
heid hebben tot nu toe gefaald, 
mede omdat verzuimd is kritisch 
te kijken naar de vele taken die 
de overheid thans pretendeert te 
kunnen vervullen. Bovendien 
heeft men zich onvoldoende afge
vraagd of sommige taken niet op 
een andere, efficiëntere wijze 
kunnen worden vervuld. 

2. Sommigen menen, zoals ge
zegd dat het functioneren van de 
overheid vooral verbeterd kan en 
moet worden door ingrijpende 
veranderingen van staatsrechte-

lijke aard aan te brengen, uiter
aard door middel van wijzigingen 
van de grondwet. Men wil dus als 
het ware het overheidshandelen 
niet zozeer materieel aanpakken 
als wel de vorm ervan. Vele voor
stellen tot vormverandering zijn 
al tientallen jaren geleden gedaan 
en meermalen grondig doorge
sproken in de samenleving en in 
de politiek. Niettemin kan het 
zinvol zijn in zeer kort bestek de 
gevolgen van de belangrijkste 
staatsrechtelijke wijzigingsvoor
stellen nog eens naar voren te ha
len. 

3. Invoering van de gekozen mi
nister-president leidt tot een vol
komen ander staatsbestel, 
analoog aan de situatie in de Ver
enigde Staten. Daar ontbreekt 
onder meer de parlementaire ver
trouwensregel, omdat de regering 
en het parlement gescheiden 
machten zijn. Zo'n situatie is niet 
noodzakelijkerwijs beter dan ons 
bestel. 

Over de gekozen formateur is 
uitputtend gerapporteerd door de 
staatscommissie-Biesheuvel 
(1984). De Tweede Kamer heeft 
dat voorstel afgewezen om de vol
gende redenen: 
- op vrijwillige basis werkt het 

niet; 
- verplichting bij wet neemt de 

oorzaak van de lange duur van 
sommige kabinetsformateurs 
niet weg; 

- er is geen sanctie indien de 
Tweede Kamer haar plicht niet 
vervult; dit werkt negatief voor 
de geloofwaardigheid van de 
politiek; 

- het voorstel van de staatscom
missie-Biesheuvel is niet con
sistent; als de Tweede Kamer 
een formateur zou aanwijzen, 
valt niet in te zien waarom de 
Koning die nog moet benoemen; 
het voorschrift dat de formateur 
in alle gevallen zelf minister
president moet worden is on
wenselijk. 

4. Ook het referendum heeft de 
genoemde staatscommissie-Bies
heuvel diepgaand bestudeerd en 
uitgewerkt in haar eindrapport. 
In 1989 heeft de Tweede Kamer 
het voorstel van deze staatscom
missie om een beslissend wet
gevingsreferendum in te voeren 
afgewezen, onder meer om de vol
gende redenen: 
- Invoering van het beslissend 

wetgevingsreferendum staat op 
gespannen voet met het verte
genwoordigende stelsel: het 
parlement kan immers worden 
overstemd. 

- Door de hoge "drempels" weinig 
vergroting van de kiezersin
vloed, maar eerder vergroting 
invloed van grote belangen
groepen, omdat alleen zij de in
spanning kunnen organiseren 
om die drempels te overschrij
den. 

- Ontstaan van een beleidsmatige 
impasse, omdat het wetsvoor
stel verworpen kan zijn door 
hen die het te ver vinden gaan 
samen met de mensen die het 
niet ver genoeg vinden gaan. 

- Meer in het algemeen kan het 
leiden tot overaccentuering van 
deelbelangen/verkokering en 
verbreking van de samenhang 
in het beleid. 

5. Over de gekozen burgemeester 
is eveneens gerapporteerd door de 
staatscommissie-BiesheuveL Er 
valt - kortheidshalve - dit over te 
zeggen. Er zijn twee vormen van 
een gekozen burgemeester, nl. 
gekozen door de bevolking, of ge
kozen door de gemeenteraad. Het 
kiezen van een burgemeester door 
de bevolking zet het hele Thor
beckiaanse gemeentebestel op 
zijn kop: er komt een dualistisch -
zeg maar: een soort Amerikaans -
systeem voor het gemeentebe
stuur. Dat versterkt de positie van 
de gemeenteraad niet. Zelfs D66 
kiest in zijn verkiezingsprogram
ma dan ook niet voor deze variant. 

Verkiezingen van de burge
meester door de gemeenteraad 
maakt hem daarentegen tot een 
soort "eerste wethouder". Ten op
zichte van de burgerij heeft dat 
geen voordeel, want die komt er 
niet aan te pas. De benoemde 
burgemeester in een overigens 
gekozen gemeentebestuur is ui
ting van een evenwichtige staats
opbouw: evenwicht tussen de ge
meente met een serieus taken
pakket en het rijk. Het wegnemen 
van deze waarborg leidt licht tot 
verbreking van dit evenwicht en 
daarmee tot minder decentralisa
tie (vgl. Frankrijk/Duitsland). 
Binnengemeentelijk gezien is het 
hebben van een ongebonden be
roepsbestuurder temidden van de 
partijpolitieke woelingen positief. 

6. Wel interessant kan een na
dere bestudering zijn van een 
kiesstelsel naar Duits systeem. 
Mits de grondslag van de even
redige vertegenwoordiging strikt 
gehandhaafd wordt. Een puur 
districtenstelsel geschoeid op En
gelse leest dient daarbij dus bui
ten de orde te blijven. In het Duit
se kiesstelsel wordt een aantal 
parlementsleden in een kiesdis
trict - niet via de landelijke lijst -
gekozen, binnen de grenzen van 
de zetelverdeling op basis van 
evenredige vertegenwoordiging. 

7. Overigens meent de commis
sie, dat het functioneren van de 
politieke organen wel degelijk 
verbeterd kan worden binnen de 
huidige hoofdlijnen van ons 
grondwettelijk bestel. Daarbij 
moet dan vooral gemikt worden 
op praktische verwezenlijkbare 
oplossingen. Te denken valt aan 
zaken als departementale taak
verdeling, coördinerend minis
terschap, lengte demissionaire 
periode en dergelijke. Wezenlijk is 
echter het verhogen van de kwa
liteit van de overheid, door het ge
ven van een nieuwe impuls aan 
privatisering, deregulering, af
slanking van het ambtenarenap
paraat en decentralisatie naar 
gemeenten en provincies, gepaard 
gaande aan het tegengaan van 
verkokering. 

Stelling 
Alle bestuurslagen dienen be

voegdheden te hebben, die de be
langen van de burgers duidelijk 
en herkenbaar raken. Volksver
tegenwoordigers en politieke par
tijen dienen al even duidelijk voor 
hun standpunten uit te komen. 
Dan zullen de belangstelling voor 
de politiek en de deelname aan de 
verkiezingen weer toenemen. 

De communicatie tussen kiezer 
en gekozenen zal verder verbe
teren door het stelselmatig be
trekken van de burger bij het be
stuur door zorgvuldig georgani
seerde 'inspraak en door partici
patie. De VVD dient op grond van 
haar liberale overtuiging - met 
behoud van de eindafwegingsver
antwoordelijkheid van het be
stuur - burgers te inspireren tot 
het dragen van een zo groot mo
gelijke eigen verantwoordelijk
heid. 

Toelichting 
Alleen bij de Tweede Kamer

verkiezingen is de opkomst be-

vredigend. De verkiezingen voor 
het Europese Parlement hebben 
te lijden onder de grote afstand 
tot de kandidaten, de beperkte 
bevoegdheden van het Parlement 
en de op het oog geringe verschil
len tussen de politieke program
ma's. Ook bij de eveneens door een 
matige opkomst gekenmerkte 
verkiezingen voor de provinciale 
staten- en gemeenteraden, zijn 
politieke verschillen, dus de keu
zemogelijkheden voor de doorsnee 
kiezer meestal niet in het oog 
springend en worden daarom ook 
vaak hoofdzakelijk benut als lan
delijke politieke graadmeter. 

De gemeenteraad, het dichtst 
bij de burger, wint aan belang
stelling als er echt wat te kiezen 
is, als duidelijke alternatieven 
geboden zouden worden: b.v. la
gere belastingen of hoger voorzie
ningenniveau. Een sterke uit
breiding van het gemeentelijk be
lastinggebied zou de opkomst bij 
de verkiezingen verhogen. 

Bij alle verkiezingen kan de 
persoonlijkheid van de lijsttrek
ker kiezers aantrekken, of juist 
niet. Alleen bij landelijke verkie
zingen speelt de TV een overheer
sende rol. Plaatselijk zullen de 
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kandidaten, die meestal vooral in 
grotere gemeenten veel minder 
bekend zijn dan zij zelf denken, 
de kiezers moeten opzoeken, hun 
vertrouwen winnen en dat niet 
alleen in de weken van de verkie
zingscampagne, maar gedurende 
de jaren dat zij hun politieke 
functie uitvoeren. Dit klinkt als 
vanzelfsprekend, maar in de 
praktijk bewegen vele politici zich 
in veel te kleine kringen en ook 
als zij met belangrijke zaken bezig 
zijn weten zij het belang daarvan 
meestal onvoldoende aan de bur
gers, hun potentiële kiezers, over 
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te brengen. De landelijke politieke 
trend geheel ombuigen is zelden ;:; 
mogelijk, maar wel kan deze wor- ,.,, 
den versterkt of afgezwakt. ~ 

!'4 Beperkte belangstelling voor ·: 
de verkiezingen doet niets af aan "' 



:ie grote betrokkenheid van de 
burgers zodra hun eigen belangen 
[n het geding zijn. Dat blijkt voor
'1.1 uit acties en inspraak op lande
lijk en plaatselijk niveau. Burgers 
weten via actiegroepen en geor
:raniseerde inspraak het politiek 
bestuur stevig aan te spreken. 
Maar er is meer mogelijk: via al
lerlei vormen van participatie kan 
de betrokkenheid van burgers, 
hun mede verantwoordelijkheid, 
worden vergroot. 

Ter illustratie een voorbeeld 
uit de praktijk van de stadsver
nieuwing. Zo'n proces heeft pas 
een grote kans van slagen als een 
voldoende aantal bewoners zich 
wil inzetten voor een redelijk 
woonklimaat, dus mede verant
woordelijkheid willen dragen 
~wijkbeheer). Het gemeentebe
. tuur moet daarvoor organisato-
: ische en financiële voorwaarden 
~cheppen en snel, slagvaardig 
initiatieven en dringende wensen 
it de wijk beantwoorden. Ook 

dat lijkt vanzelfsprekend maar 
het is het niet. Op alle bestuurlij
ke niveaus dreigen goede voor-

, nemens telkens weer te verzan
den in het bestuurlijk en ambte
lijk moeras (zie boven), alle in
drukwekkend ogende reorganisa
ties ten spijt. Burgers die dat bij 
herhaling ervaren zijn al gauw 
ook hun motivatie om te gaan 
stemmen kwijt. 

Voor een liberale politicus ligt 
hier een uitstekende bms om 
vanuit zijn politieke overtuiging 
de communicatie, het samenspel 
met de kiezers, de burgers, een 
nieuwe inhoud te geven. Een li
beraal heeft nooit geloofd in de 
maakbare samenleving van ho-

venaf. Hij aanvaardt de mensen 
in hun verscheidenheid en voelt 
van nature aan, dat het meedra
gen van verantwoordelijkheid 
door burgers binnen hun eigen 
kring voorwaarde is voor een re
delijk functionerende samen
leving. 

Stellingen: 

gelden voor de genoemde vormen 
van algemeen bestuur zijn neer
gelegd. 

II Bij het toedelen van advies
functies en het in het leven roepen 
van adviesorganen dienen de be
zwaren tegen functioneel bestuur 
mutatis mutandis te worden 
meegewogen. 

Vormen van 
decentralisatie 

1. Zoals in "Ongebroken lij
nen" nog eens wordt beklemtoond, 
zijn liberalen altijd voorstanders 
geweest van decentralisatie (VI 
onder 13). 

Met de decentralisatie wordt 
dan gedoeld op de territoriale de
centralisatie die is ondergebracht 
bij provincies en gemeenten. 
Waar mogelijk behoren over
heidstaken door de centrale over
heid te worden overgelaten aan 
provincies en gemeenten. Essen
tieel voor dit gedecentraliseerde 
bestuur is het algemeen karakter. 
Er is geen beperking tot bepaalde 
taken of functies. 

Op dit stelsel bestaan uitzon
deringen. Vanouds kennen we in 
de waterschappen een vorm van 
functioneel bestuur. De Grondwet 
biedt in art. 134 de mogelijkheid 
van instelling van openbare li
chamen van beroep en bedrijf en 
van andere openbare lichamen. 
Van deze mogelijkheid is maar 
relatief weinig gebruik gemaakt. 
En waar dat wel is gebeurd, zoals 
met de instelling van bedrijfs- en 
produktschappen, overheerst de 
twijfel of men daar wel goed aan 
heeft gedaan. 

Voor een verantwoord oordeel 
over de verdiensten van ons stel
sel van territoriale decentralisatie 
dient men overigens wel steeds 
zich te realiseren dat het èn in dit 
stelsel, èn in dat van de centrale 
overheid moet gaan om taken die 
niet anders dan door overheden 
kunnen worden verricht. Ken
merkend voor het liberale denken 
is immers ook dat zoveel mogelijk 

I Binnen het publiekrechtelij- ruimte moet worden gelaten voor 
ke openbaar bestuur behoort in het particulier initiatief. Dat be
beginsel slechts plaats te zijn voor tekent dat steeds moet worden 
de centrale overheid, provincies, nagegaan of wat tot de taken van 
gemeenten en waterschappen. de overheden is gaan behoren kan 
Andere vormen van openbaar he- worden afgestoten naar de markt 
stuur zijn. slechts toelaatbaar als en naar het particulier initiatief. 
da~rvoor overtuigeirde á.rgumen": Dàt is de privatisering, En alles-

. ten kurinen wordèn aangevoerd .. zins. aanvaardbaar is ook. dat 
e;n a}s ~en yvettelijke.regeling tot overheden in hun doen. en.laten 
;&t;a~d<·wordt.,gebra~ht·waarin<:?;O~,· · worden· begeleid· .en ge.controleerd 
:x~tel~m()g,elijk q~ w.aa:rporgen.die.. door _.particuliere· organisaties, 
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door op vrijwilligheid gebaseerde 
privaatrechtelijke verenigingen 
en stichtingen. Progra~n:m.a voor 

de the:m.adag 
,,De sti:m.ulerende 
de:m.ocratie'' o.p 
zaterdag 1 juni 1991 
10.00-10.30 uur: Inschrijving+ koffie 
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In beginsel onjuist is het ech
ter, dat op het algemene bestuur 
van de centrale overheid, provin
cies en gemeenten, inbreuk wordt 
gemaakt door afsplitsing binnen 
dat algemene openbare bestuur 
van publiekrechtelijke stukken. 
Soms heten ze zelfstandige be
stuursorganen, zoals bij de cen
trale overheid. Soms wordt ge
sproken van functionele decen
tralisatie. Men heeft dan nog al 
eens op het oog bestuursorganen 
die zijn afgesplitst van provincies 
en gemeenten en dan met de ver
doezelende term "maatschappe
lijk middenveld" worden aange
duid. Hoe verwarrend en verdoe
zelend de terminologie is, bewijst 
de recente nota van de Minister 
van Binnenlandse Zaken (21042 
d.d. 25 september 1990), die het 
regeringsstandpunt over het ad
vies van de Raad voor het binnen
lands bestuur over functionele 
decentralisatie bevat. Deze nota 
draagt als titel: "functioneel be
stuur; waarom en hoe", maar gaat 
blijkens de inhoud alleen over 
zelfstandige bestuursorganen. In 
elk gevallaat de nota zich niet uit 
over het maatschappelijk mid
denveld. 

10.30-10.35 uur: Opening door de dagvoorzitter, drs. L. M. L. H. A. 

Dat over het maatschappelijk 
middenveld niet wordt gesproken, 
zal voor een deel hieraan moeten 
worden toegeschreven, dat deze 
nota meer mystiek dan helder is. 
Het lijkt er soms op dat die ondui
delijkheid door degenen die er wel 
over spreken - bewust of on
bewust - in stand wordt gehouden. 
In elk geval wordt op verhullende 
wijze publiekrechtelijk en 
privaatrechtelijk organisatierecht 
gemengd. Privaatrechtelijke or
ganisaties zoals verenigingen en 
stichtingen beperken zich niet tot 
hun privaatrechtelijke taken, 
maar worden belast met (c.q. ei
genen zich toe) functies die speci
fiek bij de overheid thuishoren. 
Omgekeerd bedient onder deze 
dekmantel de overheid zich van 
privaatrechtelijke vormen. 

In beginsel onjuist zijn deze 
publiekrechtelijke tussenvormen 
om vijf redenen. In de eerste 
plaats is de democratische par
ticipatie en controle geringer dan 
bij het algemeen bestuur van rijk, 
provincies en gemeenten. Wel 
wordt nogal eens de schijn opge
houden door ook bestuurders van 

(vervolg op pagina 10) 

Hermans 

10.35-10.45 uur: Algemene inleiding door werkgroepvoorzitter mr . 
J. Drijber 

10.45-11.15 uur: Inleiding door mr. J. G. C. Wiebenga over politieke 
participatie 

11.15-11.40 uur: Reactie door prof. dr. R. B. Andeweg 

11.40-12.00 uur: Vragenronde 

12.00-13.30 uur: Lunch 

13.30-14.00 uur: Inleiding door mr. J. M. Polak 

14.00-14.30 uur: Reactie door prof. dr. U. Rosenthal 

14.30-15.00 uur: Vragenronde 

15.00-15.15 uur: Theepauze 

15.15-16.00 uur: Discussie (groepsgewijs) 

16.00-16.15 uur: Korte pauze 

16.15-17.00 uur: Plenaire bijeenkomst 

-17.00 uur: Msluiting. 

Bon Themadag 
"De stimulerende democratie" 

Naam: .................................................................................................................... .. 
Adres: ...................................................................................................................... . 
Postcode: ................................................................................................................ . 
Woonplaats: ......................................................................................................... . 

geeft zich op voor de themadag "De stimulerende democratie" op 
1 juni a.s. in het Golden Tulip Hotel Central, Mr. Loeffplein 98 
te 's-Hertogenbosch. De kosten van deze dag: 35 gulden, moeten 
aan de zaal worden voldaan. 
Inzenden aan dhr. J. L. Peters, Elbeplantsoen 27, 
5704 KX Helmond. Vóór 1 mei aanstaande. 
Voor nadere informatie kunt u bellen met 070-3613013. 

JA. ALLES t s ~u 
qtDE"C.a.TfRALIS ..._EE--f<:'D 
OF qEPRIVATISEERt>! 
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Reisbrief van Florus 
Wijsenbeek, lid 
van het Europees 
Pariem.ent 
Vorige maand ben ik in de ge
legenheid geweest om als lid 
van de interparlementaire 
uitwisselingsdelegatie EG
ASEAN en Korea naar Seoul 
en Djakarta te reizen. Daar wil 
ik u in dit artikel verslagvan 
doen. 

" 
Voordat u denkt: die Par

lementariërs hebben ook maar 
een mooi leven van onze centen, 
wil ik daar meteen op ingaan. Het 
is waar, zo'n reis van een twintig
tal parlementsleden met tolken en 
enkele stafleden (in ons geval 
vier) kost nogal wat. Het is ook 
waar dat je niet in de allereen
voudigste hotels verblijft of alleen 
maar boterhammen met kaas eet. 
Maar toch, we hebben keihard ge
werkt, nauwelijks aan toerisme of 
uitstapjes gedaan en we hebben . 
echt ook niet alleen maar diners 
of cocktails tot ons genomen. 

Luchtvaartmarkt 
De delegaties worden samen

gesteld uit leden van alle fracties 
en alle disciplines. Zeer regel
matig komen in de gespecia
liseerde Parlements-commissies 
problemen op, die te maken heb
ben met de situatie en de bedrij
ven van andere, derde landen, zo
als dat in vakjargon heet. Om 
twee voorbeelden te noemen die 
in mijn vervoerscommissie spelen 
en deze reis officieel met onze ge
sprekspartners zijn behandeld: 
wij hebben gesproken over de toe
gang tot de geliberaliseerde Eu
ropese luchtvaartmarkt van de 
Aziatische luchtvaartmaatschap
pijen, waarvan op dit moment 
Singapore Airlines de allergroot
ste is. Vooral met de Koreanen is 
ook gesproken over prijsdumping 
in scheepsbouw en scheepvaart. 
Van alle zijden wordt ons verwe
ten een Fort Europa te bouwen, 
waarin anderen hun waren niet 
meer op de markt kunnen bren
gen. Wij van onze kant brengen 
daar dan tegenin dat bij hen de 
markt ook zeer regelmatig afge
schermd wordt, door importquota 
of door andere non-tarifaire han
delsbelemmeringen zoals douane
of quarantaine-procedures of door 
deelnemingsbeperkingen. Eén 
van de zaken waar wij bij alle ge
sprekspartners op gewezen heb
ben is het feit dat in alle ASEAN
Iancien en uit Korea veel namaak 
van merkartikelen en patent
schendingen plaatsvinden, waar 
daar over het algemeen niet of 
veel te zachtaardig tegen wordt 
opgetreden. 

Maar nu het echte verslag 

Eerste reisdag. 
6.00 uur vertrek van Schiphol 

voor een non-stop-vlucht van 14 
uur, de aankomst is echter van
wege het tijdsverschil wel 24 uur 
later. Een beetje wordt er onder
weg dus·ook wel gedut. Toch slaag 
ik er ondanks al die uren niet in 
om al het achterstallig onderhoud, 

d.w.z. het lezen van kranten, 
knipsels, artikelen, verslagen en 
tijdschriften helemaal in te lopen. 
Als je drie keer het hele klassieke 
muziekbandje hebt beluisterd, 
schakel je onwillekeurig toch naar 
de film over als die gedraaid wordt 
en dan zit je pas echt je tijd te 
verdoen, want echte goede films 
draaien ze er heus niet. 

Bij aankomst is er meteen een 
delegatievergadering die we niet 
in het vliegtuig hebben kunnen 
houden omdat iedereen met an
dere vluch~en op verschillende 
tijdstippen is aangekomen. Dat is 
eigenlijk jammer, want als ieder
een, zoals één Portugese collega 
en ik, over Parijs gegaan was, 
zouden we die rolverdeling die we 
hier bespreken al vastgesteld 
hebben. 

Vijf vakantiedagen 
Tweede reisdag. 
Na een door het in de war zijn 

van mijn biologische klok en een 
airconditioning (het raam kon 
niet open) die te warm of te koud 
is, onrustige nacht, beginnen we 
's morgens met een briefing door 
de EG-ambassadeurs. Omdat 
Luxemburg (dit halve jaar voor
zitter van de EG) niet in Korea 
vertegenwoordigd is, vervult Hr. 
Ms. Ambassadeur Elink Schuur
man, met veel verve deze rol. We 
worden dan in ijltempo langs het 
voormalige koninklijke paleis ge
voerd, waar we net een filmop
name meemaken; het deed erg 
aan de "Last Emperor" denken, 
maar de acteurs en de setting wa
ren zo te zien wel tweederangs, 
dus ook hier namaak. Dan volgt 
het onvermijdelijke bedrijfson
derzoek, vanwege de naam die 
Korea hier wil opbouwen in de 
elektronica. Precies zo als overal 
elders ter wereld met dezelfde vi
deo's en deskcomputers. Bij enige 
navraag blijkt dat er hier door de 
werknemers nog 44 uur per week, 
met slechts vijf vakantiedagen, 
aan de lopende band gestaan 
wordt. Hun lonen zijn de laatste 
jaren echter fors gestegen en 

Florus Wijsenbeek 

daarom wordt er ook hier geau
tomatiseerd. 's Avonds bij de am
bassadeur treffen we het voltal
lige Nederlandse en wat buiten
landse bedrijfsleven. Nou, daar 
komen de klachten en de succes
verhalen wel los. Het wordt dan 
ook behoorlijk laat. 

Derde reisdag. 
De echte werkdag. Ondanks 

lokale verkiezingen (men weet 
overigens nog niet wat de com
petentie van de gemeentebestu
ren zal zijn) zijn de Koreaanse 
parlementsleden voltallig aanwe
zig en van zeer hoog niveau. Ik 
verwek enige hilariteit met het 
voorlezen van een Engelse publi
katie waarin staat dat in Korea 
geen kamelen of produkten van 
kamelenvlees behalve uit Enge
land en Denemarken ingevoerd 
mogen worden. 
Vrijwel allen hebben doctoraten 
van Amerikaanse Universiteiten. 
De onderminister van Buiten
landse Zaken maakt nog het 
meeste indruk. We sluiten de dag 
af met een korte rondleiding in het 
museum waar we verbaasd staan 
over het oude en eigene van de 
Koreaanse cultuur; daar zouden 
we in Europa eens een tentoon
stelling van moeten hebben. 

Vierde reisdag. 
Eigenlijk verkeerd gepland: 

Eerst nu hebben we een bespre
king met de organisatie van be
drijven uit de EG met vestiging in 
Korea. Nu komen hun klachten 
een beetje als mosterd na de 
maaltijd, omdat we gisteren met · 
de parlementsleden gesproken 
hebben. 

We worden nu met militaire 
begeleiding naar het 40 km ver
derop gelegen Panmunjan ge
bracht, waar de wapenstilstands
toezichtcommissie, bestaande uit 
een Zwitserse generaal, een 
Zweedse admiraal en een Poolse 
en een Tsjechische generaal ons in 
vol ornaat ontvangt. De bedoeling 
was in 1953, dat vier neutrale 
landen die commissie zouden be
mannen. Dat kan van Zweden en 
Zwitserland toen en nu ook gezegd 
worden, maar van de andere twee 
toen niet en nu ook niet, want ze 
maakten van de gelegenheid ge
bruik om het lidmaatschap van 
hun land van de EG te bepleiten. 

Vijfde reisdag. 
Samen met collega Visser wor

den wij rond- en ingeleid door de 
Seoulse stadsdirecteuren voor 
verkeer en stadsplanning. In deze 
zich ongebreideld uitbreidende 
miljoenenstad (ruim 10 miljoen op 
totale bevolking van 42 miljoen) 
levert dat wel enige problemen. 
Twee interessante karakteristie
ken: 50 % van het stedelijk ver
voer geschiedt per bus, à raison 
van 80 cent per rit, geheel met 
particuliere bedrijven. Voor 
stadsplanning aangewezen ge
bieden worden vervolgens inge
richt en uitgegeven door comité's 

* * 
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van bewoners en grondeigenaars. 

Zesde reisdag. 
Zeer vroeg uit de veren voor 

vlucht via Singapore naar 
Djakarta. Daar valt om zes uur 's 
avonds de hitte als een blok op je. 
Nog diezelfde avond diner bij de 
Minister voor Vrouwenzaken 
thuis. Vreselijk gezellig, iedereen 
vindt het leuk Nederlands te 
spreken. Leider van dit gedeelte 
van de opgesplitste delegatie, Jim 
J anssen van Raay, spreekt goed 
Bahassa, maar zingt slecht. 

Zevende reisdag. 
Behalve de tijd gespendeerd 

aan het heen en weer rijden door 
het onmogelijke verkeer in 
Djakarta, continu ontmoetingen: 
achtereenvolgens met Hr. Ms. 
Ambassadeur de Vos van Steen
wijk, die ter plekke zeer gewaar
deerd schijnt te worden; de direc
teur Politieke Zaken van het Mi
nisterie van Buitenlandse Zaken; 
de Minister van Vrouwenzaken; 
de commissie Interparlementaire 
Samenwerking van het Indo
nesisch Parlement; en Lid van de 
Raad van State uit Oost-Timor en 
tot slot het hele Indonesische dis
sidenten-palet ten huize van de 
ambassadeur. Samen met socia
listische collega Christa Randzio
Plath, een expert op het gebied 
van internationale handel, neem 
ik op mij een Europese reisbeurs 
voor een emancipatie-opbouw
werker te verzorgen. Daar kom ik 
dus bij de vrouwen in de VVD nog 
wel op terug. De Timorees ver
trouwde ik niet helemaal, die had 
zich teveel met het huidige regime 
geëncanailleerd, maar er ligt hier 
wel een taak voor ons. Portugal 
heeft vanwege Oost-Timor geen 
diplomatieke betrekkingen met 
Indonesië, maar wel vanaf 1 ja
nuari 1992, na Nederland, het 
voorzitterschap van de EG. Daar 
moet voor die tijd dus aan gewerkt 
worden, ook via onze fractiecol
legae van de PSD, die in Portugal 
een meerderheid in het Parlement 
hebben. Indonesië ligt ons na aan 
het hart, maar is ook qua handel 
en politieke positie in de regio een 
must voor Europa. We kunnen ons 
echt niet veroorloven door een 
Portugees/Indonesisch conflict 
normale betrekkingen en akkoor
den te laten mislukken. Ook In
donesische collegae kennen we 
bijna allemaal van een eerder be
zoek van hen aan ons. Zij zijn al
lerhartelijkst, maar het valt niet 
weg te poetsen, dat het wel een 

zeer geleide democratie is. Dat, en 
ons protest tegen executies van 
deelnemers aan de staatsgreep 
van 25 jaar geleden, staken we 
niet onder stoelen of banken. Toch 
moet Indonesië concentratieland 
blijven, daar zijn onze banden met 
hen te goed voor. 

Achtste reisdag. 
Al weer aaneengesloten be

sprekingen met: allereerst de 
sinds 3 maanden benoemde Se
cretaris van de ASEAN-par
lementaire organisatie AIPO. Wij 
zijn de eerste Europese bezoekers 
aan zijn pas geopende secre
tariaat en nodigen hem ten 
spoedigste voor een tegenbezoek 
uit. AIPO wil voor ASEAN gaan 
worden wat het Europees Par
lement voor de EG is, wij willen 
hen daarbij steunen en in onze 
ervaring en kennis laten mee
delen. Hij heeft één probleem: 
Brunei, geheel autocratisch door 
de Sultan geregeerd is dus zonder 
parlement. Na dat zeer uitgebrei
de bezoek moeten we nog naar het 
Ministerie van Religieuze Zaken, 
waar men ons uitlegt hoe via de 
staatsfilosofie Pantsjasila en het 
Musjewara-systeem alle Indo
nesische godsdienstige leiders, 
incluis de moslims aan de bevol
king hebben verklaard dat de 
Golfoorlog geen heilige oorlog was 
en Saddam geen steun verdiende. 
We vervolgen het werkprogram
ma bij het Ministerie van Buiten
landse Handel, over GATT. De 
Minister deelt ons mee dat Par
lementsleden tenminste over- en 
inzicht hebben, terwijl ambtena
ren en Ministers altijd maar be
zwaren op details uiten. Wij be
spreken met elkaar als delegaties 
hoe we aan ons eigen Parlement 
als geheel verslag zullen uitbren
gen en daar wordt het weer heel 
laat mee. 

Negende reisdag. 
Ik breng als vervoersexpert 

een bezoek aan Garoeda en als 
toerist aan oud-Batavia en het 
Nationaal Museum. Ik schrijf dit 
verslag en pak mijn koffer. Doe 
enige inkopen voor de thuisblij
vers, volgende keer neem ik ze 
mee. 

Tiende reisdag. 
Vroeg op, ontbijt met oude 

Leidse makker, Handelsraad Ro
senberg Polak en ga met een om
weg door de omgeving naar het 
vliegveld en naar huis. 

• 
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Roemenië 

Socialisten nteten 
ntet twee ntaten 
door WO-Europarlementariër JESSICA LARIVE 

Onlangs moest het Europees Parlement zich uitspreken over 
het handelsakkoord met Roemenië. Dit akkoord is in oktober 
door de Raad van ministers, tegen de uitdrukkelijke wens van 
het Europees Parlement in,, getekend. Het kan echter pas in 
werking treden nadat het Europees Parlement zijn advies er
over heeft uitgebracht. Een belangrijke beslissing dus, omdat 
het akkoord voor 5 jaar wordt gesloten, zonder opzegtermijn. 
Ook is in de handelsovereenkomst· geen mensenrechtenclau
sule opgenomen. 

Het gaat bij een handelsak
koord om commerciële en econo
mische samenwerking, niet om 
humanitaire steun. Humanitaire 
steun is essentieel voor de hon
gerende bevolking van Roemenië 
en wordt dan ook onverkort ver
strekt. Het Europees Parlement 
is het daarover eens, 100 miljoen 
Ecu (ongeveer 230 miljoen gul
den) hebben we in februari vrijge
maakt voor o.a. voedselhulp aan 
Roemenië en Bulgarije. Deze 
steun staat echter los · ván dit 
handelsakkoord. 

Oppositiepartijen 
De liberalen zijn echter op dit 

moment tegen goedkeuring van 
het akkoord met Roemenië. Het 
geeft immers impliciet politieke 
en directe steun aan een regering 
die een loopje neemt met de men
senrechten en de oppositiepar
tijen geen democratische kansen 
geeft. Onlangs is opnieuw ter 
plaatse vastgesteld door liberalen 
als Mechtild von Alemann, Si
mone Veil en vele anderen, zoals 
Arrinesty International, dat de 
positie van de oppositiepartijen in 
Roemenië volstrekt onacceptabel 
is. Door een verordening van 
Iliescu zijn deze partijen mond
dood gemaakt: geen zendtijd op 
radio en TV, verbod op bezit van 

faxen of uitgifte van kranten. Dit 
is in strijd met artikel 19 van de 
Universele Verklaring van de 
Rechten van de mens en in strijd 
met de Akte van Helsinki waarbij 
Roemenië nota bene partij is. 

Gemeenteraads
verkiezingen 

Omdat zeer binnenkort ge
meenteraadsverkiezingen worden 
gehouden, vinden de liberalen dat 
de Roemeense autoriteiten eerst 
ernst moeten maken met de op
bouw van de democratie in hun 
land. Pas dan moet het Europees 
Parlement via deze overeenkomst 
structurele en langdurige nauwe 
economische samenwerking tus
sen de EG en Roemenië mogelijk 
maken. Dit commercieel akkoord 
is het enige middel, dat we hebben 
om de politieke situatie in Roe
menië te beïnvloeden. Daarom 
heb ik in het Europees Parlement 
gepleit voor opschorting van het 
in werking treden van het ak
koord. 

Onze stellingname voor op
schorten betekent absoluut niet 
dat wij nauwere betrekkingen 
met Roemenië op de lange baan 
willen schuiven. Isolement is uit 
den boze. Onze bedoeling is om 
een duidelijk politiek signaal naar 
de Roemeense autoriteiten te 

Jessica Larive-Groenendaal 

doen uitgaan dat de verkiezingen 
op democratische wijze dienen 
plaats te vinden met de normale 
democratische mogelijkheden 
voor de oppositiepartijen. Als dat 
het geval blijkt te zijn zullen wij 
zo spoedig mogelijk ons akkoord 
aan het verdrag verlenen. Ik denk 
dat wij de bevolking van Roe
menië veel meer helpen door, 
enerzijds wèl de humanitaire 
steun te verlenen en anderzijds 
het handelsakkoord in de ijskast 
te zetten tot ná de verkiezingen. 

Helaas heeft de liberale ziens
wijze het net niet gehaald in het 
Europees Parlement, ondanks de 
steun van christen-democraten en 
conservatieven. . De socialisten 
ontbrak het aan dezelfde politieke 
moed, waardoor het handelsak
koord helaas alsnog het par
lementaire fiat kreeg en de Roe
meense autoriteiten in hun vuist-

je lachen. • * * * . 
*EP* * PE* 
***** 

Europa, ons land no. 4 
door DRS. JOOP DE BOER 

Is Europese eenwording ei
genlijk alleen een zaak voor het 
bedrijfsleven of zijn er ook mensen 
bij betrokken? Deze vraag dringt 
in toenemende mate de discussie 
binnen. De verontrusting die er 
uit spreekt heeft twee facetten. 
Enerzijds de vrees dat de inter
menselijke verhoudingen zullen 
worden overvleugeld door con
currentie op een Europees tech
nologisch niveau. Anderzijds het 
schrikbeeld dat een vrij verkeer 
van personen zal ontaarden in 
horden rondtrekkende profiteurs 
die zich nestelen in de Lidstaat 
met de meest optimale voorzie
ningen. Ook binnen de VVD speelt 
deze angst. Een discussie over de 
sociale dimensie van "ons land" 
komt ook in onze kring maar 
moeizaam op gang. 

Sociale dimensie van 
de interne markt 

De instellingen van de Ge
meenschap hebben op dit terrein 
intussen niet stilgezeten. In 1988 
legde de Commissie onder boven
staande titel haar ideeën neer bij 
de Raad. In 1989 werd de discus
sie hierover in de Raad door de 
Commissie vastgelegd in het zgn. 

"Sociaal Statuut", het Parlement 
reageerde hierop met een uitge
breide resolutie onder de titel 
"Sociaal Europa". 

De standpunten liggen flink uit 
elkaar. De Raad, zich baserend op 
het Verdrag, stelt terecht dat so
ciaal beleid primair een verant
woordelijkheid is van de Lid
staten. De Europese wetgeving 
moet dus beperkt blijven tot dat
gene wat de doelstelling van de 
Europese Gemeenschap bevor
dert zoals voorkomen van oneer
lijke concurrentie. 

Het beleid van de Raad beperkt 
zich tot werknemers. Het par
lement wil veel verder gaan en 
ook werklozen, gepensioneerden, 

kinderen en andere niet aan het 
arbeidsproces deelnemende per
sonen onder een Europese sociale 
paraplu brengen (voor de goede 
orde, de Liberalen in het E.P. zit
ten meer op de lijn van de Raad 
maar werden weggestemd door 
Socialisten en Christen-Demo
craten). 

Sociaal Europa 
onmogelijk? 

Het grote geschilpunt tussen 
de "zakelijken" - Raad, Commis
sie en Liberalen - en de "socia
len" - Christen Democraten en 
Socialisten in het parlement -
vormen de sociale voorzieningen 
voor niet werkenden. De "zakelij
ken" vinden dat deze alleen geldig 
zijn in de Lidstaat waar ze zijn 
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verkregen en waar de betrokkene 
ook daadwerkelijk woont. Dus 
geen bijstandsrechten voor Ne
derlanders die zich aan het strand 
van de Mediterranee vestigen. De 
"socialen" zien harmonisatie en 
gelijke rechten voor iedere Eu
ropeaan als een doel waard om na 
te streven. Akkoord, maar har
monisatie betekent sleutelen aan 
de kaartenhuizen van de verzor
gingsstaat en dat kan niet anders 
dan problemen opleveren. Ver
kregen rechten worden nu een
maal niet gemakkelijk opgegeven 
en opeenstapeling van deze rech
ten maakt de verzorgingsstaat 
volledig onbetaalbaar. Een gelei
delijk naar elkaar toegroeien lijkt 
voorlopig de beste weg. 

Een werkelijk vrije arbeids
markt in Europa is al een gewel
dige opgave. Voor het private be
drijfsleven valt dat nog wel mee, 
die zoeken gewoon voor een be
paalde functie een geschikte 
vrouw of man. Zodra echter de 
overheden aan het ,regelen zijn 
geslagen komen de problemen. 
Wettelijk geregelde beroepskwa
lificaties, zoals voor notarissen, 
physiotherapeuten en dergelijke, 
zijn natuurlijk nationaal be
schreven, daardoor verschillend 
per lidstaat en dus discrimine
rend naar nationaliteit. Hetzelfde 
geldt voor de inhoud van geëiste 
diploma's etc. etc. Dit alles vraagt 
nu een eindeloze reeks van nieu
we wetten om al die discrimina-

ties er weer uit te halen. En ieder
een weet, wetgevende arbeid gaat 
tergend langzaam. 

Om dit proces te koppelen aan 
de harmonisatie van sociale ze
kerheid lijkt dan ook zeer onver
standig. "Ons land" zal voor wat 
betreft sociale zekerheid nog lan
ge tijd een eilandenrijk blijven 
waartussen stuk voor stuk brug
gen moeten worden geslagen. • 

VLOOIEN IN HET 
EUROHEMD 

Leuk dat je nu en nog meer na 
1992, de mogelijkheid hebt om 
in een ander Europees land te 
gaan werken. Goed ook voor je 
talen en verbreding van je cul
turele kennis. Voor een baan in 
het Franse onderwijs moet je 
alleen wel de Franse natio
naliteit bezitten en zo zitten er 
nog duizenden vlooien in het 
hemd. 
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SenatorVan Boven houdt 
pleidooi voor geschiedenis
onderwijs 
DEN HAAG ~ VVD-senator drs. A. van Boven heeft in de Eerste 
Kamer een warm pleidooi gehouden voor het vak geschiedenis 
in het onderwijs. Hij acht goed geschiedenisonderwijs noodza
kelijk als basis voor een betere kennis van het wereldgebeuren. 
"Dan alleen," zo betoogde hij, "kan bij die burger begrip ont
staan voor München als historisch symbool in plaats van een 
stad in Zuid-Duitsland en voor bijvoorbeeld de positie van het 
verenigde Duitsland ten opzichte van de EG en ten opzichte 
van Oost-Europa. Maar ook voor de positie van Israël die alleen 
verklaarbaar is uit de geschiedenis van de Joden vanaf hun 
vervolgingen. En ook voor de Palestijnse kwestie als gevolg 
van de stichting van Israël door de Verenigde Naties en de 
problematiek van de in zichzelf verdeelde Islam." 

t 

Gatenkaas brede scholengemeenschappen 
door de bekostigingsvoorwaarden 
daarvoor gunstiger te maken dan 
voor categoriale scholen spreekt 
boekdelen. Als dat in de wet ba
sisvorming wordt vastgelegd is 
het voorstel voor de VVD-fractie 
in de Eerste Kamer onaanvaard-

baar. Datzelfde geldt voor de hal
vering van de vrije ruimte." (In 
het WRR-rapport was vastgelegd 

dat de scholen 20% van de les
uren naar eigen inzicht zouden 
mogen indelen, red.) 

Ton van Boven uitte ook zijn 
zorg over de gevolgen van de 
"Tussenbalans" die het stempel 
"gatenkaas" heeft opgedrukt ge
kregen. De onderwijsbegroting is 
in de ogen van de VVD-fractie een 
onoverzichtelijk geheel, waarbin
nen nog absoluut niet duidelijk is 
waar de financiële klappen gaan 
vallen en hoe groot deze zijn. 

Van Boven vroeg de minister 
van Onderwijs ofhet niet mogelijk 
was om op een A-viertje een hel
der overzicht van de stand van 
zaken te geven, zodat de invulling 
ook voor leken duidelijk is. Er is 
voor praktisch niemand meer uit 
te komen. 

Verwaarlozing platteland 
moet worden gestopt 

K waliteitsverlies 
De VVD-senaatsfractie uitte 

niet voor het eerst bij monde van 
Van Boven haar zorg over het 
kwaliteitsverlies van het onder
wijs. De verbeterde voorzieningen 
voor sociaal-zwakkeren hebben 
tot nu toe weinig hout gesneden. 
"Honderden miljoenen zijn albe
steed aan goedbedoelde projecten 
in het onderwijsvoorrangsbeleid 
en opvang van etnische minder
heden die volgens allerlei onder
zoeken, op een enkele uitzon
dering na, weinig succesvol zijn 
gebleken. 

De voormalig rector van een 
scholengemeenschap betwijfelt 
het zeer dat alle leerlingen die 
straks 14 vakken'În het l.b.o. krij
gen, daar zo gelukkig mee zullen 
zijn, gezien hun uiteenlopende 
kwaliteiten. "Ons inziens is de 
'eigen identiteit' van deze leerlin
gen veel beter gewaarborgd in 
verschillende sectoren omvatten
de LBO-scholen dan gefaseerd in 
brede scholengemeenschappen 
waartegen bij ouders, besturen en 
leerkrachten grote bezwaren be
staan." 

Ook zou de VVD het toejuichen 
wanneer er een eind werd ge
maakt aan de zogenaamde pret
pakketten, en een aantal duide
lijke leerwegen in alpha-, bèta- en 
gammarichting zouden ontstaan. 
Opleidingen die met centrale 
examens moeten worden afgerond 
en herkenbare diploma's. 

Onaanvaardbaar 
Het zou voor de VVD onaan7 

vaardbaar zijn wanneer de mid
denschool, weliswaar onder een 
andere naam, toch de kans krijgt 
vast voet aan de grond te krijgen. 
"Het huidige voorstel zet de deur 
wel open voor een sluipende 
structuurverandering. Het be
vorderen van de vorming van 

Het platteland is in alle scenario's die de regering thans ter 
uitvoering in lijvige rapporten heeft vastgelegd het stietkind 
van de rekening aan het worden. 
"Met de mond," zo zegt het VVD-Kamerlid Jan te Veldhuis, 
"worden door zowel CDA als PvdA in de provincie de belangen 
van het platteland verdedigd. Maar in het parlement blijkt van 
een daadwerkelijke evenwichtige opbouw van Nederland geen 
sprake." 

Leegloop 
Een aantal maatregelen die 

vooral in onderlinge samenhang _ 
fnuikend op de toekomst van ons 
platteland kan werken, wordt wél 
door de regeringspartijen, maar 
niet door de VVD gesteund. Deze 
maatregelen kunnen tot leegloop 
en/ of sociale verarming leiden. 

Jan te Veldhuis noemt: 
- verhoging van accijnzen, aftop

ping van het reiskostenforfait, 
plannen voor tolheffing en der
gelijke. 
Door dergelijke maatregelen 
worden forenzerende plat
telandsbewoners geprest om 
dichter bij hun werk te gaan 
wonen. Dus: om het platteland 
te verlaten; 
vermindering van het aantal 
landbouwbedrijven doordat de 
functie "landbouw" steeds meer 
moet knokken tegen of met de 
functie "natuur en landschap". 
In het NMP+ -plan is slechts heel 
weinig ruimte voor agrarische 
bedrijven. Het draaiend houden 
van landbouwbedrijven wordt 
steeds moeilijker; 
indeling van typische plat
telandsgebieden bij politie
regio's rond een grote stad. 
Doordat de criminaliteit in 
steden doorgaans groter is, 
wordt de politiezorg in de om
liggende gebieden aangetast. 
Daardoor zal de veiligheid op 
het platteland worden aange
tast. 

Vervelende 
consequenties 

Als men daarbij de toenemende 

vergrijzing op het platteland in
calculeert zie je nu al een aantal 
vervelende consequenties, dat in 
de toekomst alleen nog maar zal 
toenemen. 
Te Veldhuis kan er zo een aantal 
noemen. 
1. Hogere kosten voor achterblij

vers op het platteland. Met 
minder mensen moeten zij· de
zelfde bedragen ophoesten voor 
allerlei (kapitaals)voorzienin
gen. Dat geldt zowel voor ou
deren en boeren als voor de 
middenstanders en lokale 
werkers. 

2. Diverse voorzieningen zullen 
vroeg of laat verloren gaan. 
Zoals dat laatste schooltje, het 
laatste winkeltje en postkan
toortje, de eerstelijnsgezond
heidszorg, de (rijdende) biblio
theek. .. Kortom: er dreigt on
derverzorging. 

3. Natuurlijk hangt verlies van 
de werkgelegenheid daar nauw 
mee samen. De jongelui trek
ken weg en de bevolkings
samenstelling verliest daar
door haar evenwicht. 

4. Ook dreigt het verenigingsle
ven daardoor leeg te bloeden. 

5. Door leegstand van gebouwen 
en panden ontstaat fysieke 
verpaupering. Nieuwbouw 
vindt nauwelijks of niet meer 
plaats. 

6. Prijsverlagingen en kapitaal
dalingen c.q. vernietiging van 
onroerende goederen eisen hun 
tol. 

7. De landschappelijke verar
ming neemt toe doordat boeren 
het landschap niet meer stof
feren en onderhouden. 
Kortom, wat er optreedt is een 
steeds verder gaande verpau-

pering van het platteland met 
minder bevolking, bouwvallen 
en verwaarloosde landschap
pen. 

Dooddoetiers 

"In feite," zegt Te Veldhuis, 
"geeft deze CDA/PvdA-regering 
dat zelf ook met zoveel woorden 
toe in het Nationaal Milieu
beleidsplan-plus (pagina 100 en 
101). Maar de voorgestelde 'op
lossingen' acht de VVD niet af
doende. Dat zijn dooddoenertjes, 
futuristische hersenspinsels. De 
regering biedt géén structurele 
verbeteringen maar alleen lap
middelen. Zoals vervoersvoorzie
ningen van ouderen naar de win
kelstad; bestel- en bezorgdien
sten; geautomatiseerde post- en 
bankunits. Jazelfs: telecottages ... 
Of: intensivering van de agrari
sche functie, recreatie en toeris
me, en dergelijke. Terwijl dat 
platteland door dergelijke maat
regelen juist leegloopt." 

Samenhangend beleid 

De VVD-fractie vindt dat snel 
een samenhangend plattelands
beleid moet worden ontwikkeld en 
deze gebieden niet als sluitpost 
mogen dienen. De sociale verar
ming van het platteland moet 
worden voorkomen, ook al om 
verdere opstoppingen in de grote 
steden tegen te gaan. 

"Na tuurlijk zijn die steden op 
veel punten zeer belangrijk voor 
de Nederlandse samenleving, 
maar dat hoeft niet ten koste van 
het platteland te gaan. Wat nodig 
is, is een én-én-benadering," aldus 
Te Yeldhuis. 

In de Tweede Kamer heeft de 
VVD al veel voorstellen ter tafel 
gelegd om de afbrokkeling van het 
plattelandsbeleid te keren. Door 
machts- en getalsoverwicht zijn 
die voorstellen echter (nog) niet 
aangenomen. 
De liberalen kwamen met de vol
gende initiatieven. 

Van Boven wees op de nood
zaak dat degenen die kiezen voor 
het gymnasium al in de vrije 
ruimte de kans moeten hebben de 
grondbeginselen van de oude ta
len te leren. "En voor de VWO
voorbestemden moet er ook ruim
te zijn voor de zo noodzakelijke 
derde moderne taal." 

Niet overhaast 

De VVD-senator waarschuwde 
de staatssecretaris niet overhaast 
te werk te gaan bij de invoering 
van het basisonderwijs-nieuwe 
stijL De mislukking van de Mam
moetwet moet een leerschool zijn 
geweest. Wil dit nieuwe type on
derwijs kans van slagen hebben 
dan heeft de onderwijswereld een 
ruime voorbereidingstijd nodig. 
"Dan stelt de staatssecretaris het 
voorbereidend jaar uit tot na vol
tooiing van de gehele parlemen
taire behandeling zoals staats
rechtelijk zuiver is." • 

Jan te Veldhuis 

a. Geen afschaffing of aftopping 
van het reiskostenforfait voor 
mensen die geen redelijk 
openbaar vervoer in de buurt 
hebben en dus op de auto zijn 
aangewezen. 

b. Het VVD-akkerbouwplan, dat 
boeren lucht en (overlevings)
ruimte wil verschaffen. 

c. Voorstellen om de functies 
"landbouwkundig gebruik van 
de bodem" en "natuur-/land
schappelijke waarden" meer te 
scheiden. Zodat de landbouw 
echt agrarische mogelijkheden 
houdt. 

d. Oók investeren in infrastruc
turen in het achterland, zodat 
dit goed wordt ontsloten. De 
mobiliteit op het platteland 
moet worden gewaarborgd, 
want juist dáár staat of valt de 
leefbaarheid met goede ver
voersinfrastructuren. 

e. Ook de kleine(re) kernen moe
ten zijn verzekerd van 
adequate politiezorg. 

f. Een voldoende aanbod van 
kleinere schooltjes. Als dat 
financieel moeilijk is, moet 
worden bekeken of een school
gebouw voor verschillende 
doeleinden kan worden ge
bruikt. 

g. Een speciale regeling voor 
zelfstandigen in kleine kernen. 

Werkgroep 
De VVD-Tweede Kamerfractie 

heeft samen met leden van het 
hoofdbestuur een werkgroep in
gesteld om de belangen van het 
platteland te bewaken en verdere 
problematiek in beeld te brengen. 

• 
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Strenge 
secretaris 
stapt op 
Hij notuleert zelfs de toe
spraken bij zijn afscheid. Zo is 
Theo v.d. Heijden, tot 27 maart 
secretaris van de kc-Tilburg. 
Tot het laatste moment wil hij 
de zaakjes punctueel afwer
ken. 

"Ik ben tot accountant opge
leid," vertelt Theo in een gesprek
je tussen de bedrijven door. Een 
goede accountant is nauwgezet tot 
de laatste punt. Al vele jaren con
troleert hij geen boekhoudingen 
meer. Zijn punctualiteit is hij er 
niet mee kwijtgeraakt. Hij heeft 
het in zich. 

Het bestuur van de kamercen
trale vindt het jammer afscheid 
van hem te moeten nemen. Negen 
jaar is de limiet. Jammer, maar 
niets aan te doen. 

De gelegenheid wordt aange
grepen Theo naar voren te schui
ven. Dat kost moeite, want Theo 
houdt zich het liefst op de achter
grond. Van al die blijken van 
vriendschap en waardering raakt 
hij blij en opgewonden. Theo zou 
het liefst nuchter de loop van de 
vergadering vastleggen en con
cluderen, dat het belang van leden 
of kandidaten niet in het gedrang 
komt. 

Lang niet elke afdelingsbe
stuurder zag in de afgelopen jaren 
achter die formele koele kikker de 
mens met een warm hart. Er wa
ren er zelfs die hem een pestkop 
vonden. Wat uiterste datum voor 
amendementen, voor kandide
ring? We vormen een vrijetijds
club. Dus doe je niet moeilijk. Ze
ker niet in het bourgondische zui
den. 

Gedrevenheid 
Tot op de avond van zijn af

scheid voelt Theo v.d. Heijden zich 
gedwongen uit te leggen waarom 
hij altijd de touwtjes heeft strak 
gehouden. Er stonden immers be
langen van mensen op het spel. 
V anclaar de gedrevenheid om re
gels, reglementen, data bij alles 
goed in het oog te houden. Een 
goede secretaris laat niets fout 
gaan, behoedt zijn medebestuur
ders voor misstappen. 

Ken je de reglementen uit het 
hoofd Theo? ,;Ik denk van wel. 
Laten we zeggen: bijna alle. Dat 
moet ook wel. Tijdens een verga
dering is soms direct reageren 
noodzakelijk. Dus moet je weten 
wat de regels zijn. Vooral bij ver
kiezingen mag je niet in de knoei 
raken. Kandidaten mogen geen 
schade oplopen." 

De andere leden van het kc
bestuur steken goedmoedig de 

draak met hem. Een ernstige, 
streng in de leer zijnde, Hollander 
tussen de speelsere Brabanders, 
wat heben ze elkaar leren kennen 
en waarderen. Al verliep het 
stroomlijnen van de ideeën niet 
altijd gladjes. Menigmaal heeft 
het geknetterd tijdens een verga
dering van het kc-bestuur. Vaak 
moest dan een al te bourgondische 
opstelling binnen de lijnen van de 
reglementen worden gedrongen. 
Een drankje na afloop bluste het 
brandje dan wel. 

Anonimiteit 
Theo v.d. Heijden heeft negen 

jaar in grote anonimiteit zijn werk 
gedaan. Buiten de kring van be
stuurders is hij nauwelijks be
kend. Als propagandisten het land 
afreizen en veel mensen ontmoe
ten, voorzitters nogal eens op te
levisie komen, zit de secretaris 
thuis achter zijn pe-tje, afgezon
derd zelfs van zijn huisgenoten. 

"Soms heb ik gemopperd," 
vertelt vrouw Leny, een type dat 
niet snel uit de slof schiet. Drie 
tot vier avonden per week was hij 
voor de partij bezig. Hele weeken
den werden eraan opgeofferd. 
Vier avonden per week Theo? 
"Nee hoor, ik had er twee per 
week nodig. In een periode van 
kandidaatstelling kwamen er 
dertig uur per week bij." 

In drukke perioden ontaardde 
het VVD-werk in een familie
bezigheid. Dan werd een beroep 
gedaan op vrouw en dochters: 
honderden enveloppen vullen, 
dicht likken en postzegels plak
ken. Toch al niet het leukste werk. 
Ze moesten wel meedoen, anders 
kwamen de brieven te laat op hun 
bestemming. 

Bestuurders van afdelingen 
hebben een vreemd beeld van een 
kc-secretaris. De man stoot zoveel 
papier af, die moet daar minstens 
een dagtaak van maken. Leny v.d. 
Heijden vertelt: "Velen belden op 
de dag en vroegen opgewekt mijn 
man te spreken. Als ik dan zei dat 
hij op z'n werk was, reageerden ze 
heel verbaasd. Werkt uw man?" 

Sociale wetgeving 
Zeker, en Theo heeft een druk

ke baan, waar een gemiddeld 
mens voldoende aan zou hebben. 
Om een lang verhaal kort te hou
den: als directeur van de Agrari
sche Sociale Fondsen in Tilburg 
steekt hij zestig tot zeventig uur 
per week in de uitvoering van de 
sociale wetgeving. Daarnaast 
geeft hij een avond per week les 
aan volwassenen over sociale ver
zekeringen en kost het voorberei
den, afnemen en nakijken van 
examens over dezelfde materie 
een tweede avond per week. 

Theo v.d. Heijden zit tot aan 
zijn oren in de sociale wetgeving. 
Onbegrijpelijk hoe hij daarnaast 
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Frits Bolkestein tijdens zijn toespraak. (Foto: 't Sticht) 

Koerden 
AMERSFOORT - Hoewel de 
Buitengewone algemene ver
gadering in De Flint op 5 en 6 
april jl. geen actueel politiek 
karakter had werd wel een 
motie, ingediend door de ka
mercentrale Den Helder, aan
genomen waarin de rampzali
ge situatie van de Koerden 
centraal stond. 

De strekking van deze motie 
was dat de VVD haar afschuw 
uitsprak over de volkerenmoord 
op de Koerden. De volkerenmoord 
is een onderdeel van de totale 
Midden-Oostenproblematiek "De 
VVD-fractie wordt verzocht met 
voorstellen te komen waarin op-

nog zoveel tijd in de VVD kan 
steken. Heeft die man ook tijd 
voor hobby's? Leny v.d. Heijden: 
, ,Hij zou graag tennissen, maar 
daar komt hij niet aan toe. Hij 
spaart postzegels, maar hij heeft 
geen tijd om zijn verzameling bij 
te houden." 

Het culturele leven van Theo 
bestaat uit lezen van een science 
tietion-boek in bed. Hij stapt er
mee in bed en valt al lezend in 
slaap. "Toch leest hij die boeken 
uit," zegt Leny. 

Jachtig bestaan 
Het moge duidelijk zijn dat 

lossingen worden aangedragen." 

Terroriseren 
Ook Frits Bolkestein ging in 

zijn speech uitvoerig in op het lot 
van de Koerden. "Het is jammer 
dat in de Veiligheidsraadresolutie 
niets over de Koerden staat. Wat 
er nu met de Koerden gebeurt is 
verschrikkelijk. Het is voor velen 
onbegrijpelijk dat diezelfde Sad
dam Hoessein die uit Koeweit is 
verdreven, nu ongestraft zijn ei
gen bevolking kan terroriseren. 
Zou het niet beter zijn geweest 
indien de coalitie vijf weken ge
leden nog een stap verder was ge
gaan en Saddams militaire appa-

Theo v.d. Heijden een jachtig be
staan leidt. Volgens dochter Mo
nique holt pa regelmatig zichzelf 
voorbij. "Op kantoor gaat het ver
haal, dat hij al enkele keren van 
de trap is gevallen." Dat wekt in 
het gezin geen verbazing. Een 
trap afvliegen kan niet altijd goed 
gaan. 

Nu het secretariaat niet meer 
meeweegt zal het tempo bij de fa
milie Van der Heijden wel veran
deren. "Ik weet het niet," zegt 
Leny. "Hij heeft zich er nog niet 
over uitgelaten." En Theo: "Ik be
sef nog niet dat het is afgelopen. 
Het moet nog tot me doordringen. 

raat totaal had vernietigd? Maar 
toen stonden mensen als minister 
Pronk al te roepen dat er sprake 
was van 'overkill'. Nu betalen de 
Koerden daarvoor een zware 
prijs." 

Bolkestein is van mening dat 
de Veiligheidsraad zeer snel in 
actie zal moeten komen om de 
Koerden alsnog te beschermen. 
Volgens hem zouden de nog aan
wezige militairen door de Veilig
heidsraad moeten worden ge
machtigd Saddams militair po
tentieel alsnog te vernietigen. 
"Pas dan is het karwei echt ge
klaard." 

• 
Een ding staat vast. Ik hou straks 
veel tijd over." 

Dat is nog maar de vraag. Hij 
heeft zijn opvolger beloofd hem 
met raad en daad bij te staan. Wie 
zoveel weet heeft · een opvolger 
veel te vertellen. Het fameuze 
adressenbestand van bestuurders 
in de kamercentrale, vier maal 
per jaar in een boekje verwerkt, 
houdt hij onder zijn beheer. Het 
ziet er naar uit, dat Theo v.d. 
Heijden voürlopig alleen formeel 
uit functie is. 

V.l.n.r. Peter Slijpen, Leny v.d. Heijden, Theo v.d. Heijden, dochter Monique en voorzitter Ben v.d. Klis. Foto: Marcel Bekken 

Daarnaast wacht hem een 
nieuwe taak. Binnen samenwer
kingsverband Midden-Brabant 
zijn enkele commissies in wording 
om de gemeentelijke samenwer
king te steunen en te stuwen. On
dercentrale Midden-Brabant zou 
Theo graag in dat commissiewerk 
hebben. De Hollander, die in 1981 
naar Brabant kwam en die voor 
snelle integratie in het 
verenigingsleven dook, heeft dus 
niet slecht geboerd. Na tien jaar 
al een rol mogen spelen op gewes
telijk niveau duidt op acceptatie. 

Kc-voorzitter Ben v.d. Klis be
klaagt de opvolger van Theo. Zo'n 
goede secretaris valt niet te over
treffen. Theo glimt van genoegen. 
Vrouw Leny - voor het eerst op 
een kc-vergadering - en dochter 
Monique genieten mee. En ieder
een weet dat scheiden in dit geval 
niet doet lijden. Kamercentrale 
Tilburg laat Theo v.d. Heijden 
niet los. 

JAN VAN DE VEN • 
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Atlantische Connnissie wisselt 
V()() rzi tter door RENY DIJKMAN, fotoo THEO MEIJER 

DEN HAAG- Op 20 maart 1991 
heeft de VVD-Europarlemen
tariër drs. Gijs de Vries de po
litiek liberale leider mr. drs. 
F. Bolkestein opgevolgd als 
voorzitter van de Stichting 
Atlantische Commissie. 
Dat gebeurde in aanwezigheid 
van vele ambassadeurs, di
plomaten en politici. 

De Atlantische Commissie 
houdt zich bezig met studies en 
voorlichting. over vredes- en vei
ligheidsvraagstukken. Naast de 
uitgave van diverse publikaties 
houdt de Commissie zich bezig 
met het houden van lezingen, de 
organisatie van nationale en in
ternationale conf:renties, se
minars, exposities en kadercur-

sussen voor politieke partijen. In 
het bestuur van de commissie zit
ten vertegenwoordigers van alle 
grote politieke stromingen. 

De tussentijdse voorzitters
wisseling vond plaats doordat 
Frits Bolkestein besloot af te 
treden in verband met zijn benoe
ming tot fractievoorzitter van de 
VVD. Zijn opvolger, Gijs de Vries, 
was VVD-lijsttrekker bij de laat
ste Europese verkiezingen. 

Bolkestein memoreerde in zijn 
afscheidsspeech het belang van 
één Europese defensie. Te meer 
daar de Amerikanen er genoeg 
van krijgen om voor de veiligheid 
van een verdeeld Europa te moe
ten betalen. Zeker na hun teleur-

stellende ervaringen wat betreft 
de Europese bijdragen aan de 
coalitie tegen Irak. Hij benadruk
te zijn wens dat de NATO blijft 
bestaan en wordt versterkt, daar 
de Sovjetunie nog steeds over een 
zeer sterke krijgsmacht beschikt. 

Gijs de Vries ging in op de 
snelle ontwikkelingen die Europa 
de laatste jaren heeft doorge
maakt. De Duitse eenwording, de 
democratische revoluties in Po
len, Hongarije en Tsjecho-Slowa
kije en de ontbinding van het 
Warschaupact zijn daarvan voor
beelden. Militair-strategisch is 
daardoor in Oost-Europa een va
cuüm ontstaan. Ook hij vroeg zich 
af hoe lang de Verenigde Staten 
nog bereid zullen zijn op te treden 

Ste11ingen van de -werkgroep 
,,De stbnulerende delllocratie" 
(vervolg van pagina 5) 

organen van functioneel bestuur 
te omgeven met instanties die op 
enigerlei wijze medewerking ver
lenen, maar een realistische ver
gelijking met vertegenwoor
digende organen als de Staten
Generaal, provinciale staten en 
gemeenteraden kunnen deze in
stanties niet doorstaan. Daarvoor 
zijn hun taken en mogelijkheden 
te klein. Overigens onttrekken 
dergelijke instanties - en dat is 
het tweede nadeel - wel mens
kracht aan de echte politiek van 
de genoemde vertegenwoordigen
de organen. Een democratisch be
stel moet zijn krachten niet ver
snipperen maar die concentreren 
op de algemene politiek. 

Een derde nadeel is dat de toch 
al steeds op de loer liggende ver
kokering van het bestuur wordt 
versterkt. Belangenorganisaties 
zijn er op uit hun belangen te ac
centueren en andere lager aan te 
slaan. Zolang zij louter privaat
rechtelijk zijn en geen deel uit
maken van het openbaar bestuur, 
behoeft dat geen bezwaar te zijn. 
Hun eenzijdigheid wordt gere
dresseerd door het algemeen be
stuur waarin alle belangen tegen 
elkaar moeten worden afgewogen. 
Door die belangen ook afzonder
lijk publiekrechtelijk te organi
seren, wordt de kans op een ver
antwoorde afweging gemist. In 

plaats daarvan gaan toevallige 
machtsfactoren de doorslag ge
ven. 

De ondoorzichtigheid die het 
gevolg is van het in het leven roe
pen van publiekrechtelijke tus
senvormen is ook nadelig voor de 
individuele burgèr die rechtsbe
scherming zoekt en niet weet 
waar hij moet zijn. Ook op dat 
punt zijn liberalen steeds alert 
geweest. 

Tenslotte is functioneel be
stuur ook Europees gezien he-

zwaarlijk. De doorwerking en im
plementatie van de Europese re
gelgeving zijn gebaat bij algemeen 
bestuur vanwege de hier geschet
ste pluspunten. Daaraan mogen 
en kunnen praktische problemen 
niets afdoen. 

2. Van besturen moet adviseren 
worden onderscheiden. In de 
praktijk blijkt dit onderscheid 
niet steeds in het oog te worden 
gehouden. Trouwens ook com
binaties komen voor. Er zijn zelf
standige bestuursorganen die te
vens een adviesfunctie hebben en 
er zijn adviesraden die daarnaast 
bestuurlijke bevoegdheid bezit-

ten. Kan die combinatie uit een 
oogpunt van doorzichtigheid be
zwaarlijk zijn, ook op zichzelf be
zien kan het functioneel adviseren 
en het onderbrengen in een zelf
standig orgaan niet onbedenkelijk 
zijn. De bezwaren tegen functio
neel bestuur gelden, zij het in 
mindere mate, ook voor functio
neel adviseren. 

3. Vorenstaande opmerkingen en 
de beide stellingen kunnen met 
voorbeelden worden verdui-

delijkt. De volgende zijn gekozen 
omdat zij een zekere actualiteit 
hebben. Er wordt immers wet
geving overwogen. 

a. De verzelfstandiging van de 
Verzekeringskamer. Er wordt 
overwogen het bestaande over
heidstoezicht op verzekerings
maatschappijen en pensioen
fondsen te verzelfstandigen door 
van de Kamer een Stichting te 
maken. Daarmee wordt de indruk 
gewekt dat van echte privatise
ring sprake is. Dat is niet het ge
val. Uit de voorgenomen regel
geving blijkt dat de nieuwe Ver
zekeringskamer een overheidsor-

Wisseling van de wacht. Links Gijs de Vries, rechts Frits Bolkestein 

als de politieman van Europa 
wanneer sommige landen, zoals 
Duitsland, gedurende de Iraakse 
oorlog; door hun opstelling geï
soleerd dreigden te raken. Hij 
sprak de wens uit dat de WEU, de 

gaan blijft. Maar dan is de 
privaatrechtelijke stichtingsvorm 
niet aangewezen. 

b. De Ziekenfondsraad. Dit or
gaan combineert de bestuurlijke 
taak van toeZicht met een advies
taak. Omdat de adviesstructuur 
in de Volksgezondheid, door een 
rapport "Ordening door out
vlechting" van prof. dr. W. S. P. 
Fortuijn in heroverweging is, 
staat ook de Ziekenfondsraad ter 
discussie. Het is mede daarom 
wenselijk de beide functies te on-
derscheiden. · · 

c. De Inspectie voor het onder
wijs. Er wordt gepleit voor ver
zelfstandiging van de Inspectie 
voor het onderwijs. Dat zou bete
kenen dat de Inspectieraad aan de 
directe ministeriële verantwoor
delijkheid wordt onttrokken. Het 
is zeer de vraag of dit pleidooi een 
kritische toets aan toetsings
punten van de ministeriële nóta 
van 25 september 1990 kan door
staan. 

4. In het regeringsstandpunt 
"functioneel bestuur, waarom en 
hoe?" worden toetsingspunten 
opgesomd die betrekking hebben 
op de keuze functionele decentra
lisatie en de vormgeving van zelf
standige bestuursorganen. Deze 
toetsingspunten zullen hier de 
revue passeren. Zij kunnen gezien 
worden als een "handleiding" bij 
het opstellen van de wettekst en 
de Memorie van Toelichting bij 
een voorstel tot instelling van een 
zelfstandig bestuursorgaan. 

a. Motivering. 
Een voornemen tot instelling van 
een orgaan van functioneel be
stuur dient gemotiveerd te wor
den, mede in het licht van de 
grondwettelijke hoofdstructuur 
van de overheidsorganisatie. 

b. Taken en bevoegdheden. 
De taakomschrijving van het 
zelfstandig bestuursorgaan dient 
nauwkeurig te zijn. Duidelijk 
dient er uit te blijken hoe de be
stuurstaak zich verhoudt tot 
eventuele andere taken van het 
orgaan. Voorkomen dient te wor
den dat er een ongewenste belem
mering optreedt van bestuursta
ken en eventuele adviestaken of 
nevenactiviteiten die door het or
gaan worden verricht. 

c. Samenstelling en inrichting. 
De samenstelling van het bestuur 
van het zelfstandig bestuursor
gaan dient in overeenstemming te 
zijn met de aard van de taak die 

EC en de NATO tot een betere 
samenwerking moeten komen. 
Dit te meer daar de rol van de 
NATO de komende jaren dras
tisch zal moeten worden herzien 
en bijgesteld. • 

aan het orgaan is opgedragen. 

d. Toezicht en controle. 
Er dient een heldere en ondubbel
zinnige toedeling aan toezicht
houdende organen te zijn van be
voegdheden van politiek-be
stuurlijke controle. In de instel
lingsregeling wordt vastgelegd of, 
en zo ja op welkewijze de minister 
(preventief enlof repressief) toe
zicht kan uitoefenen op het or
gaan, of hij tot het geven van aan
wijzingen bevoegd is en welke 
aanwijzingen hij kan geven. 

e. Beheer. 
Ten aanzien van .het beheer dient 
in de instellingsregeling geregeld· 
te worden op welke wijze het or
gaan zal worden bekostigd en op 
welke wijze financiële verant
woording wordt afgelegd en con
trole plaatsvindt. Indien het de 
bedoeling is dat het orgaan de be
voegdheid zal hebben tot het 
opleggen van heffingen, dan is 
hiervoor ingevolge art. 104 van de 
Grondwet een wettelijke basis 
vereist. 

f. Openbaarheid van bestuur. 
Organen van functioneel bestuur 
dienen in beginsel onder de wer~ 
king van de Wet Openbaarheid 
van bestuur te worden gebracht. 

g. Rechtsbescherming en N atio
nale ombudsman. 
Vast moet staan of, en op welke 
wijze mogelijkheden tot bezwaar 
of beroep op de rechter tegen be
slissingen van het orgaan open 
staan. Organen van functioneel 
bestuur dienen in beginsel onder 
de competentie van de Nationale 
ombudsman te worden gebracht. 

Stellingen van prof. dr. U. Ro
senthal voor de themadag "De 
stimulerende democratie" op 
1juni 1991. 

1 De democratie zal aan beteke
nis winnen naarmate de verte
genwoordigende lichamen ont
ambtelijkt worden 

2 De gemeenten en provincies 
verdienen alle mogelijke steun 
tegenover onvolkomen regio
nale en andere technocratische 
bestuurlijke arrangementen 

3 Organen van functioneel be
stuur mogen voor Liberalen 
moeilijk te verteren zijn, dat 
neemt niet weg dat Liberalen 
meer dan tot nog toe acte de 
présence in het functioneel be
stuur kunnen geven. • 
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GASTRUBRIEK I 

Wat verstaat m.en onder 
een liberaal 
landbouwbeleid? 
Na de artikelen over land
bouw in de laatste nummers 
van ons ledenblad en de reac
tie daarop van het VVD-Twee
de Kamerlid Blauw te hebben 
gelezen, wil ik toch nog enige 
kanttekeningen plaatsen: 

Bij het ontstaan van de EG 
moest de Europese Gemeenschap 
nog zeer grote hoeveelheden 
landbouwprodukten tegen een 
hoge prijs importeren. De intentie 
was toen - zo'n 25 jaar geleden -
dat de EG zelfvoorzienend zou 
worden op landbouwgebied. De 
tweede EG-doelstelling was dat de 
agrarische beroepsbevolking een 
inkomen zou verwerven dat gelijk 
zou staan aan dat van de indus
trie. 

Doordat de EG jarenlang ber
gen geld in de landbouw heeft ge
stopt is de produktie zo opgevoerd 
dat binnen vijftien jaar de EG 
zelfvoorzienend was geworden en 
nog geen tien jaar later was uit
gegroeid tot een van de grootste· 
landbouwexporteurs ter wereld. 
Dat gaf aanleiding om de sub
sidies te verminderen of te stop
pen. Tegelijkertijd daalden de 
prijzen soms met meer dan 50%, 
terwijl de kostprijs om een gewas 
te kweken jaarlijks toeneemt. 

Mijn conclusie is dat de land
bouw de EG heeft opgebouwd en 
nu na 30 jaar wordt bedankt en 
op een houtje mag gaan bijten. 

Voorstander liberaal 
landbouwbeleid 

In feite ben ik als akkerbouwer 
een groot voorstander van een li
beraal landbouwbeleid. Mijns in
ziens zou de Nederlandse land-

. bouw zeker dit gevecht aan moe
ten kunnen. Maar dat betekent 
wel dat ieder land onder dezelfde 
omstandigheden moet kunnen 
produceren. En daar mankeert 
het nu net aan! 

Om te beginnen zijn de loon
kosten in Nederland per uur de 
hoogste ter wereld. Milieu-maat
regelen kosten de Nederlandse 
boer bergen geld. Wij worden zo 
beperkt in onze bedrijfsvoering, 
dat het ons bijna onmogelijk 
wordt gemaakt om boer te blijven. 
Vandaar ook de geringe animo 
voor bedrijfsopvolging. 

GASTRUBRIEK IJ 

Voorts legt de kleinschaligheid 
van de Nederlandse landbouw 
veel beperkingen op. Ook op fis
caal gebied hebben we in Neder
land veel beperkende zaken, zoals 
vermogensbelasting, overdrachts
belasting op iandbouwgronden. 
Deze komen in weinig EG-landen 
voor en kosten de boer veel geld. 
Ook de nieuwe regeling voor sei
zoenarbeid kost kapitalen en ma
ken verschillende teelten on
mogelijk. 

Uit onderzoek in enkele EG
landen kwam naar voren dat de 
lasten in Nederland zo'n f 1000,
per hectare hoger liggen dan in de 
ons omringende EG-landen. Voor 
een groot deel veroorzaakt door: 
1. fiscale maatregelen; 2. milieu; 
3. grondwater; 4. de bestrijdings
middelenwet; 5. Ecologische 
richtlijnen; 6. mestmaatregelen, 
enz. 

Ondanks het feit dat geen land 
ter wereld per vierkante meter 
meer produceert dan de Neder
landse landbouw, die beschikt 

GASTRUBRIEK 
(De artikelen over de Nederlandse landbouw in de laatste 
uitgaven van Vrijheid & Democratie hebben bij veel boeren 
tot reacties geleid. Alle zijn geplaatst. Wij sluiten af met de 
reactie van L. N. Hanse, akkerbouwer te Zierikzee. Redactie) 

over zeer goede afzetkanalen, 
veilingen, etc. en de Nederlandse 
landbouw een boerenbestand 
heeft met een zeer hoog oplei
dingsniveau dat uniek is in de 
wereld; dan nog zal de Neder
landse boer in dit politiek klimaat 
worden gedegradeerd tot slaaf 
van Europa. 

Tot slot: de Nederlandse boer 
heeft weinig in te brengen. Er 
wordt over hem beslist door een 
meerderheid van mensen die dik
wijls totaal geen verstand hebben 
van de problemen waar hij mee te 
maken heeft. (De heer Blauw is 
hierop een uitzondering.) 

Nek uitsteken 
Wanneer over belangenbehar

tiging wordt gesproken, moet ik 
constateren dat de Nederlandse 
agrariër goed is georganiseerd. 
Het probleem is echter dat in Ne
derland het landbouwbeleid 
slechts door enkele personen 
wordt bepaald. Deze personen 
zitten in de top van een èoöpera-

tie, een bank of het landbouw
schap en hebben tevens zitting in 
de top van een politieke partij. Zij 
kunnen dus bijna nooit hun nek 
voor de landbouw uitsteken, om
dat - wanneer het over belangen
behartiging in de politiek gaat -, 
altijd het algemeen belang naar 
voren komt en de landbouw dan 
pas op de derde of vierde plaats 
komt. Zeker als men het aantal 
kiezers hier tegenover stelt. Maar 
ook als men daarbij zaken incal
culeert als milieu, bestrijdings
middelen en natuur. Dan delft de 
landbouw altijd het onderspit. 
Terwijl aan de andere kant· de 
Nederlandse burger niet genegen 
is om meer voor agrarische pro
dukten te betalen. Al met al zijn 
de Nederlandse agrariërs een be
volkingsgroep die tussen de wal 
en het schip valt en in feite wordt 
misbruikt door de Nederlandse 
samenleving. 

L.N. HANSE, • 
Zierikzee 

Het gevolg van dat alles is dat 
de landbouw in betrekkelijk korte 
tijd heeft gezorgd voor een voed
selpakket dat uniek is in de we
reld en ons dagelijks voedsel bijna 
voor niets te koop is. Voor een 
brood wordt bijvoorbeeld 15 cent 
aan tarwe betaald; de andere 90 % 
is voor de handel en de bakker. 
Hiermee wil ik stellen dat aan de 
eerste doelstelling door de land
bouw ruimschoots is voldaan. 

-vrouwen: goud 
voor de eerlijke vinder 

Dubbel aantal uren 
Wat de tweede doelstelling 

betreft - het gelijke inkomen aan 
dat van de industriële wereld -ligt 
de realisatie moeilijker. Veel 
landbouwers werken ongeveer het 
dubbele aantal uren in de week 
dan die de doorsnee Nederlander 
maakt. Daarbij moet nog worden 
aangetekend dat vrouw en kin
deren vaak kosteloos meewerken 
en dan nog is er geen rendement. 
Want van iedere gulden die de 
landbouwer aan kosten maakt, 
komt gemiddeld maar zo'n 90 cent 
aan opbrengsten terug. En wan
neer men eigenaar van een bedrijf 
is, ligt deze verhouding nog veel 
slechter. Het eigen geïnvesteerd 
vermogen heeft dikwijls nog geen 
rendement van een half procent. 

Door de landbouw is· de EG 
goed van de grond gekomen. Door 
de enorme groei gedurende de 
eerste vijftien jaar ontstond 
werkgelegenheid. Hierdoor nam 
de koopkracht van de beroeps
bevolking toe en kreeg de indus
trie vraag (want er was geld) naar 
koelkasten, tv's, wasmachines, 
etc. en haalde in feite de winst 
weg. In Portugal speelt zich op 
dit moment een zelfde proces af. 
Velen schaffen daar hun eerste tv 
of wasmachine aan met geld ver
diend in de landbouw. 

Voor de tweede keer in een 
paar jaar treft mij de discussie 
over de vrouw in de VVD, zoals 
die in de "Vrijheid & Demo
cratie" van maart lijkt te zijn 
losgebarsten. De concept-re
actie op de eerste keer heb ik 
nooit verstuurd, maar deze 
keer gaat mijn bijdrage wèl 
naar de redactie. 

Lieve mensen, wat is er aan de 
hand?? Lody Pieters beschrijft hoe 
Opstelten en Bolkestein náást 
schieten, Willy Stigter-Gonggrijp 
duwt ons met de neus op de feiten 
en Jessica Larive-Groenendaal 
maakt zich (opnieuw) kwaad over 
de weinig zichtbare inzet van het 
Nederlandse kabinet. Allemaal in 
één "Vrijheid & Democratie" en 
allemaal over de inspanningen en 
resultaten rond een gelijkwaar
diger positie van de vrouw! 

En wat zeggen zij? 
Opstel ten: 
"Vrouwenemancipatie is de na
tuurlijke uitkomst van de liberale 
overtuiging." 

(a ut. - Inderdaad: voor een li
beraal doet het geslacht niet ter 
zake. Voor het helpen inhalen van 
een achterstand is· evenwel méér 
nodig dan uitgaan van gelijke 
kansen voor alle individuen: er 
moet nu even wèl op het geslacht 
worden gelet.) 
Bolkestein: 
Verbazingwekkend hoeveel ge-

kwalificeerde vrouwen er zijn! 
(a ut. - Er is kennelijk een con

gres voor nodig om zoveel nog on
bekend talent te ontdekken!) 
Stigter: 
De VVD laat als enige partij het 
aantal vrouwelijke statenleden 
met bijna 2 % dálen tot 25,9 %! 
Alleen het CDA heeft nog iets 
minder vrouwen (25,1 %). 

(aut. -Lees ik het goed? Staan 
we nu bijna op punt van degrada
tie? Dat moet toch onze eer te na 
zijn?) 
Ook haalt zij enkele onderzoekers 
aan die constateren dat de VVD 
"geslachtsgebonden" is en relatief 
veel mannelijke kiezers trekt; 

(a ut. - Het zal toch niet ècht 
waar zijn dat we een gedeelte van 
onze "kiezersmarkt" onontgonnen 
laten?) 
Even verderop schrijft zij dat het 
aantal kiezers dat op een vrouw 
stemt evenwel nog voortdurend 
stijgt. 

(a ut. - In de praktijk blijkt dat 
dit ook meestal vrouwelijke kiezers 
zijn. Hoe dan ook: hier ligt onge
twijfeld een gouden kans om de 
steun voor de VVD te verbreden!) 
Larive: 
Nederland heeft 5 Europese 
vrouwenrichtlijnen omgezet in 
wetgeving, ... omdat het moest, ... 
van Brussel. 

(aut.- Lubbers c.s. laat het dus 
te vaak voor wat het is. Is het 
,,emancipatoire, vooruitstrevende 
VVD-programma" (Stigter) dan 

eigenlijk niet hèt handvat om op 
dit punt eens lekker stevig opposi
tie te voeren? Nû kan het: in de 
coalitie zit immers ook de a-zo
vrouwvriendelijke PvdA, die zich 
nog wat meer wil profileren?) 

Waarde VVD-genoten, we mo
gen onszelf feliciteren met onze 
positief stabiele positie in de laat
ste Statenverkiezingen. 
Maar we kunnen méér! We kun
nen het verborgen potentieel on
der onze vrouwelijke leden zicht
baar maken er ons voordeel mee 
doen. 
Toegegeven, dan is het niet vol
doende om af te gaan op het zo 
gangbaar-wenselijke "natuurlijke 
overwicht" of de "rustig-robuuste 
uitstraling" van kandidaten. 
Het uiterlijk is anders (en volgens 
sommigen ook vaak aangenamer 
voor het oog) maar dat doet aan 
het criterium "kwaliteit van de 
inbreng" toch nog steeds niets af? 
Er duidelijk ons voordeel mee 
doen, omdat er inderdaad forse 
aantallen zeer goed gekwalifi
ceerde vrouwen zijn, geschikt voor 
vele functies. 
Voordeel, omdat er vrijwel altijd 
ervaring is opgedaan met het 
werken in organisaties of in be
stuurlijke functies van vrijwillige 
aard (meestal beide). 
Voordeel, omdat vrouwen die 
"part-timen" of gestopt zijn met 
werken, meer tijd kunnen 
vrijmaken voor het werk voor de 

partij of voor politiek-bestuurlijke 
functies. 
Voordeel, omdat het aantal kie
zers dat op vrouwen stemt nog 
steeds toeneemt. 
Voordeel, omdat we dan via de 
oppositie de toon kunnen zetten, 
zonder zelf op voorhand al met de 
vinger te worden nagewezen. 
En voordeel, omdat dan straks het 
geslacht ècht niet meer ter zake 
doet en we ons ook op dat punt met 
een gerust hart liberaal kunnen 
noemen. 

Voor deze éne keer dus maar 
wel een reactie naar de redactie. 
Omdat we méér kunnen. Omdat 
het in ons voordeel is. 
De beste stuurlui staan echter nog 
steeds aan de wal, terwijl ze aan 
boord nodig zijn. Ter ondersteu
ning van hun wandeling over de 
loopplank ben ik graag (naast 
mijn werk) beschikbaar om, in sa
menspraak met de begeleidings
commissie Positieve Actie en an
deren, een opzet te helpen ont
wikkelen voor een cursus (of een 
themadag) die alle leergierige 
(mannelijke?) bestuurders extra 
handvatten geeft voor het benut
ten van het "vrouwelijke goud" 
dat de VVD nog niét heeft gevon
den. 

DRS. MARIANNE M. DE MOL DE MOOIJ 

• (ex-projectleider Positieve Actie 
Rotterdam) 
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Amsterdamse Curaçaoenaar Komprae in Provinciale Staten Noord-Holland 

loopt niet te koop ntet 
,,Ill i nderheden ~oorVIGTOR HAFKAMP, foto LUUKGOSEWEHR 

AMSTERDAM-WILLEMSTAD- "Het is pijnlijk, maar het is nu 
eenmaal de democratie. Vandaar dat je ook de wegen van de 
democratie moet bewandelen, en de mensen van zo'n racisti
sche partij met open vizier moet bestrijden. Niet doodzwijgen 
of boycotten. Dat heeft geen resultaat. Dat is gebleken." Dat zei 
drs. Hedwig Komproe uit Amsterdam, op de uitslagavond van 
de Provinciale Statenverkiezingen, in een interview op de tele
visie. Komproe, geboren op Curaçao, is voor de VVD gekozen 
in de Provinciale Staten van Noord-Holland. Hij is de enige 
Antilliaan die een Statenzetel bezet. In het verleden was de 
Antilliaanse drs. Hubert Fermina Statenlid voor D66 in Zuid
Holland. Maar Fermina is nu wethouder van de gemeente Dor
drecht. 

Komproe kwam in 1976 naar 
Nederland. De arbeids- en or
ganisatiepsyc'holoog die werkt 
voor een selectiebureau, begon 
zijn politieke loopbaan in het Am
sterdamse stadsdeel "De Pijp" 
(oud-zuid), waar hij nu nog woont. 
Hij was enkele jaren wethouder in 
de deelraad van deze oude, veel 
beschreven wijk. Nu is hij daar 
fractievoorZitter van de VVD. 

Groter dan zijn ergernis over 
de verkiezing van een lid van de 
Centrum-Democraten in de Pro
vinciale Staten van Noord-Hol
land was de vreugde van Komproe 
over zijn verkiezing in het provin
ciale college en over de winst die 
zijn partij in Noord-Holland 
boekte. De VVD won er één zetel. 
Dat Komproe gekozen zou worden 
stond al bij voorbaat vast, omdat 
hij hoog op de kandidatenlijst 
stond: nummer vier. 

Indrukwekkend 
Kamproe weet over zijn wijk 

"De Pijp" bloemrijk te vertellen. 
"We hebben hier 36 duizend in
woners. Op zesduizend hectare 
liefst 81 nationaliteiten! Dat is 
natuurlijk indrukwekkend op zo'n 
klein gebied. De meeste huizen 
zijn vier-hoog. Iedereen woont 
dicht op elkaar. En toch gaat alles 
goed, ondanks dat gebrek aan 
ruimte en ondanks al die ver
schillende culturen. Ik ben zelf 
erg betrokken bij de wijk. Niet als 
enige trouwens. Dat geldt voor de 
meeste "Pijpenaars", zoals ik ze 
maar zal noe!llen. De vergaderin
gen van de deelraad en de com
missie zijn altijd goed bezocht. De 
publieke tribune is altijd vol." 

Komprae is direct na zijn 
komst naar Nederland in de po
litiek gegaan, en liet zijn keuze op 
de VVD vallen. Veel Antillianen, 
Arubanen en Surinamers kiezen 
in Nederland juist voor partijen 
als het CDA, de PvdA of Groen 
Links. "Veel mensen uit Curaçao 

43ste Jaarverslag 
(1990) 

In maart jl. hebben de bestu
ren van afdelingen en centra
les, conform het gebruik, één 
exemplaar ontvangen van het 

en Suriname die naar Nederland 
komen voelen zich aangetrokken 
tot de linkse partijen of het CDA. 
Dat komt omdat de PvdA indertijd 
veel propaganda voerde voor haar 
minderhedenpolitiek Die heeft 
daar iets meer op ingespeeld. Mi
granten dachten dat ze door die 
groeperingen het beste werden 
vertegenwoordigd, maar dat is 
niet zo. Dat is ook gebleken. Het 
minderhedenbeleid heeft gefaald. 
Dat geeft iedereen toe, ook de 
Partij van de Arbeid. Het dood
knuffelen van minderheden, het 
subsidiëren en het wegkopen van 
je geweten en er verder niets aan 
doen. Het heeft geen resultaat op
geleverd. In de VVD hebben ook 
altijd minderheden gezeten, maar 
we lopen er niet zo mee te koop. 
We gaan de mensen niet in hokjes 
indelen, maar proberen over de 
hele linie de achterstand weg te 
nemen. Daardoor worden de zo
genaamde minderheden automa
tisch geholpen." 

Komproe geeft toe dat hij zich 
in het begin wel aangetrokken 
voelde door de ideeën van Andrée 
van Es, die jarenlang actiefleider 
was van de inmiddels opgeheven 
PSP. "Van Es zei heel vooruit
strevende dingen over minder
heden en die spraken mij wel aan. 
Maar uiteindelijk, als militair -
want dat was ik drie jaar - kon ik 
mezelf niet vinden in de PSP. Ik 
koos dus voor mijn levensbe
schouwing, en dat is het liberalis
me." 

Ruimekijk 
Kamproe ergert zich aan vra

gen van niet VVD-ers of er in zijn 
partij niet gek wordt opgekeken 
van iemand die zwart is en actief 
bij de partij is betrokken. "Binnen 
de VVD speelt dat geen rol. Li
beralen hebben een ruime kijk op 
het leven. Die vraag leeft wel bij 
andere partijen. Daarom zeg ik 
tegen iedereen die zo'n vraag 
stelt: 'Kom eens bij ons kijken. Zet 
die vooroordelen opzij en kijk hoe 
het er bij ons aan toegaat.' Als 
het gaat om vrijheid - één van de 
redenen waarom ze hier naartoe 
zijn gekomen - zullen ze zich mis
schien geraakt voelen door onze 
ideeën." 

Doodknuffelen 
U heeft het gehad over de posi

ook nu wel. Het werkloosheids
percentage is onder hen veel ho
ger. De middelen moeten er wel 
zijn, de overheid moet wel voor
waarden scheppen. En de mid
delen er toe geven, maar dat moe
ten die mensen zelf gaan doen. 
Na tuurlijk moet er georganiseerd 
worden. Natuurlijk moeten er in
stellingen zijn. Maar instellingen 
van de desbetreffende alloch
tonen, voor hen, door hen. Niet de 
Hollandse overheid, met allemaal 
maatschappelijke werkers die het 
goed bedoelen, die de hele tijd 
maar nota's produceren, die 
daarboven de touwtjes in handen 
hebben. Er is een bepaalde wild
groei ontstaan in die welzijnsin
stellingencultuur. En dat levert 
geen bijdrage aan de oplossing 
van het hele probleem. Die men
sen moeten het zelf doen, en de 
middelen krijgen. Tot op zekere 
hoogte moeten er ook middelen in 
worden gestopt. Het gaat uitein
delijk ook om de zelfwerkzaam
heid. Als je er alleen maar geld in 
stopt en de mensen passief houdt, 
dan gebeurt er dus niets, dan ben 
je verder van huis." 

Eigen partij 
- Ik heb ·enkele jaren geleden 

wel eens iemand van Surinaamse 
afkomst in Nederland politiek ac
tief horen roepen: "Mensen die 
zwart zijn, Antillianen, Surina
mers, Arubanen, kortom wat wij 
minderheden noemen, zouden een 
eigen partij moeten oprichten, om 
hun belangen te behartigen. U 
bent het daar volstrekt mee 

Jaarverslag. 
Leden en overige belangstel
lenden kunnen dit Jaarver
·. slagbestellen door f 10,.:_ 

tie van migranten in Nederland. oneens. -
Er is jarenlang een systeem ge-

. ovér te maken:op de VVD-In
: ;. forrnat:lerokening postl:}apk . 

0 

' •• 40.18.2~2-onder vernielding 
·o ,· ... : •· ·,,4;3s.te-~aar.versl?g"_. · .. : 

volgd van doodknuffelen. U zegt: "Ster~er nog, ik erger me 
dat is een volstrekt ve~keerde po- daàraan. Volstrekt onzinnig om 

· .. ·litieké benadering van de culturéle . · zoiets te zeggen. Daàrniee stop je 
. .. mîJJdethed,~n.in Ner:lél,and~ ..... ;: ·~ .... j~zelfin.~n~hokje, . .st;tgmattseerje: .. : 
. . .. . . • ·. jezelf en dat werkt averechts .. We . 

. ; _ .. ;,Ja .datJdopt. W.ant. da_ar;à,Qo.r . .;, moeten. in alle pam,jen, ve:&tegen.,, 
:··• ''"''"'~ •·•·· r:"'" ~· ~--·.~ "-... ~, ·· ·i·'"Z:uli-efi'·:>z&' nooit onafuari~elijk .- V'{OQrdigd ziJn!'.. . . .,. , , '"- ,.. , .· 
................... lj:··-ltli·--~: .• ' ..... fii-·.:-il!' .._ ............. III!I._~ .. :._~~ .. ~WórdèD..-en· ~elfStandig. J)~t· blijkt Komproe.-vertelt -~~t ~r ggede co.n-

tacten zijn tussen de .diverse al
lochtonen in de verschillende po
litieke partijen. "Hier in Amster
dam hebben we regelmatig bij
eenkomsten. De sfeer is goed en 
zakelijk." 

Hem is opgevallen dat er veel 
in de kranten in Nederland wordt 
geschreven over de Antillianen 
die in de Nederlandse maat
schappij aan de zelfkant zijn ko
men te staan. Hij onderkent het 
probleem, maar ziet het opblazen 
ervan als een van de daden van 
welzijnsinstellingen die gesub
sidieerd worden, dáárom zichzelf 
in stand houden en zich weer ver
schuilen achter een nieuwe pro-

Hedwig Kamproe 

bleemgroep, zoals ze die in het 
verleden in de Molukkers, Ma
rokkanen en Surinamers hebben 
gevonden. 

In de Provinciale Staten hoopt 
Redwig Komprae zich te kunnen 
concentreren op de portefeuilles 
die hij in "De Pijp" ook met veel 
plezier beheert: welzijn, sport en 
cultuur. "Economische zaken en 
de bestuurlijke reorganisatie 
trekken me ook wel aan. En wie 
weet, natuur- en landschapsont
wikkeling. Maar het belangrijkste 
is dat ik de belangen van mijn 
provincie goed kan behartigen. 
Niet alleen die van Amsterdam, 
waar ik met veel plezier woon." • 

HT! MAKELAARS 
• TAXATEURS O.G. 

. . 070 ..: 3 60 0913 

VAN DER HORST & VERBEEK 

HUIZENBEHEER 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten beheren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN COPES VAN CATTENBURCH 127 M FAX 070- 3 60 29 67 
2585 EZ DEN HAAG ••• 
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,,Jullie zijn verwend!" 
'Josteuropese liberalen op werkbezoek 
in Nederland 
~ederlandse vrouwen moeten ervoor waken dat zij niet de fout 
naken die in Oost-Europa in het verleden is gemaakt: zoveel 
nogelijk vrouwen op de arbeidsmarkt zien te krijgen. De Tsje
~hische vrouw zou juist liever meer thuis zijn of in ieder geval 
[e keuze willen hebben tussen werken en thuis blijven. Zij vindt 
~et van het grootste belang dat een vrouw thuis is tijdens de 
berste levensjaren van haar kind. "Zorg ervoor dat jullie de 
~lden middenweg vinden tussen het huishouden en de ar
~eidsmarkt!", waarschuwt Alena Nemcova, lid van de LDS Li
~erálové, de Liberaal-Democratische Partij in Tsjechoslowa
lcije. 
I, 

I Samen met twee vrouwelijke 
artijgenoten bracht zij op uit

-odiging van de Dettmeijer 
tichting onlangs een werkbezoek 
an Nederland. Zij waren te gast 
ij de Vrouwen in de VVD Dren
he. Tezelfdertijd verbleven drie 
ongaarse vrouwelijke liberalen 

ij de Vrouwen in de VVD Gelder
and. Twee van hen waren lid van 
e Fidesz, de Federatie van Jonge 
emocraten, de derde was par

lementslid voor de SDS, de Vrije 
Democratische Partij in Hon-
r •• 

gariJe. 
i 

I Het werkbezoek was gericht op 
ben kennismaking met de Neder
~andse samenleving, de "Enige 

!
Liberale Partij van Nederland" en 
de positie van de Nederlandse 
vrouw. 

Vaatwasmachine 
Emancipatie en positieve actie 

vormen in Oost-Europa geen pro
bleem: de meeste vrouwen hebben 
een baan. Zelfs oudere vrouwen 
dragen actief bij aan de opbouw 
van de economie door de _opvoe
ding van hun kleinkinderen. 

Veel vrouwen werken echter 
onder slechte omstandigheden in 
fabrieken. Hun werkdag is lang 
en erg vermoeiend: om vijf uur 
opstaan, huishouden doen, kin
deren naar school krijgen, naar de 
fabriek om te werken, daarna in 
lange rijen staan voor boodschap
pen, eten koken en tenslotte om 
een uur of elf doodmoe naar bed. 
Tijd voor hobby's of vrijwilligers
werk is er nauwelijks. "Vergeet 
niet," zo voegt mevrouw Nemcova 
hieraan toe, "dat onze vrouwen 
weliswaar wasmachines hebben, 
maar verder zijn er eigenlijk geen 
huishoudelijke apparaten. Ik heb 
hier voor de eerste keer een vaat
wasmachine gezien. Ons huis
houden neemt dus veel meer tijd 
in beslag dan dat van jullie. Jullie 
zijn in dat opzicht echt verwend." 

Traditionele 
mentaliteit 

Daartegenover staat dat een 
Tsjechische vrouw recht heeft op 
6 maanden betaald ouderschaps
verlof tegen 90 % van haar sa
laris. Daarna kan ze thuis blijven 
tot haar kind 3 jaar oud is met 
behoud van ongeveer 25 % van 
haar maandloon. Bovendien 
krijgt ieder gezin per kind 3000 
kronen als toeslag. 

In Hongarije is sinds kort een 
nieuwe wet van kracht waardoor 
ook mannen recht krijgen op ou
derschapsverlof. Maar Hongarije 
heeft een nogal traditioneel den
kende bevolking, met name op het 
platteland. "Veel mannen zouden 
zich ervoor schamen om op hun 
Werk te moeten vertellen dat ze 
thuisblijven om voor de kinderen 
te zorgen," aldus mevrouw Eghri, 
één van de Hongaarse gasten. 

\ In Tsjechoslowakije is dat an
äers. Volgens mevrouw Nemcova 

helpen mannen hun vrouwen zo
veel mogelijk in het huishouden. 
Ouders kunnen bij wet 3 betaalde 
verlofdagen opnemen, als hun 
kind ziek is. In de praktijk komt 
het erop neer dat de moeder 
vrijneemt. Dit is meer een finan
ciële kwestie: het salaris van de 
man ligt namelijk vaak hoger dan 
dat van de vrouw. 

Vrouw en politiek 
Over het algemeen interes

seren Oosteuropese vrouwen zich 
wel voor politiek. Actief eraan 
deelnemen is echter moeilijk. Dat 
is niet zozeer een kwestie van op
leiding; meer dan de helft van de 
vrouwen in Oost-Europa is 
academisch opgeleid. De meeste 
vrouwen kunnen zich naast hun 
gezin en baan gewoonweg niets 
anders meer permitteren. Tijdens 
het communistische regime was 
politiek trouwens "mannenwerk": 
illegaal en riskant, in ieder geval 
voor liberalen, aldus de Hongaar
se mevrouw Buky. 

De 4 Oosteuropese gasten heb
ben nu wel alle een betaalde of 
onbetaalde functie binnen hun 
partij: als partijsecretaris, par
lementslid, afdelingsvoorzitter of 
commissielid. Zij hebben zich er
over verbaasd dat het voor vrou
wen in Nederland kennelijk ge
makkelijk is om actief te zijn in de 
vrouwenbeweging. De Organisa
tie Vrouwen in de VVD stellen zij 
zich als voorbeeld voor een vrou
wenorganisatie binnen hun eigen 
partij. De wijze waarop VVD
vrouwen tijdens hun jaarcongres 
open en informeel met elkaar om
gaan, vinden zij het navolgen 
waard. 

Bij de Tsjechische LDS is reeds 
een speciale commissie gevormd 
voor de oprichting van een liberale 
vrouwenorganisatie. Na de ont
binding van de machtige socialis
tische vrouwenbeweging was er 
een leemte ontstaan. De Tsjechi
sche liberalen zien echter de 
noodzaak van een sterke vrou
wenorganisatie in vanwege de 
slechte sociale positie van de 
Tsjechische vrouw. 

Liberale steun 
Bij de verdergaande libera

lisering zeggen zowel de Tsjechi
sche als de Hongaarse vrouwen 
steun nodig te hebben van wes
terse liberale partijen en van de 
Liberale Internationale. Contac
ten met andere Oosteuropese li
berale vrouwen waren er eigenlijk 
nog niet. Die contacten zijn nu 
voor het eerst gelegd. In Neder
land, bij de VVD. 

LODY PIETERS 
LUCILLE TRAAS-VAN VIANEN • 

Foto: Peter Drent 

Veel belangste11ing voor de 
Landelijke Dag Vorming en 
Scholing hP 
"Resultaat van de Statenverkiezingen 
een compliment voor de vormings- en 
scholingsfunctionarissen" 
Op 16 maart organiseerde de 
Haya van Somerenstichting 
haar landelijke dag in het 
Postiljon Motel te Bunnik. _ 

De gehele opzet van de dag was 
in ongedwongen sfeer de gedach
ten over vorming en scholing bin
nen de VVD te laten gaan. Hier
voor waren niet alleen alle vor
mings- en scholingsfunctionaris
sen uitgenodigd, maar ook alle 
trainers en inleiders. De sprekers 
haakten hier dan ook in hun ver
haal op in. 

Ere-gast van de Partij van de 
Arbeid, Frans Becker, hield zijn 
verhaal over de organisatie van 
vorming en scholing binnen hun 
partij. Kenmerkend hiervoor is de 
organisatieopbouw van "Stich
ting vormingswerk". Alle cursus
sen worden centraal ontwikkeld 
en georganiseerd waarvoor 5% 
formatieplaats beschikbaar is. 
Tevens worden nagenoeg alle 
trainers via externe bureaus aan
getrokken. Aardig detail hierbij is 
dat de fractievoorzitters getraind 
worden door een VVD-er! Im
ponerend was ook het beschikbare 
budget en de omzet binnen 
"Stichting vormingswerk". 

Hans Dijkstal ging uitgebreid 
in op het behaalde resultaat van 
de VVD tijdens de Statenverkie
zingen. Niet alleen geeft deze uit
slag redenen tot tevredenheid, 
veel interessanter is nog de vraag 
hoe dit zo gekomen is. Vorming en 
Scholing is binnen een politieke 
partij van essentieel belang. Bin
nen de VVD worden de cursussen 
georganiseerd door vrijwilligers: 
vormings- en scholingsfunctio
narissen in afdelingen, ondercen
trales en kamercentrales. Deze 
mensen vormen de spil hierin: 
niet alleen zorgen zij ervoor dat er 

getraind wordt, maar ook voor
zien zij in de behoefte tot het 
opleiden van mensen binnen de 
politiek. Deze mensen vormen het 
gezicht van de partij, een partij 
die goed uit de verkiezingen is ge
komen. Alle redenen om te kun
nen constateren dat een groot 
compliment op zijn plaats is voor 
alle vormings- en scholingsfunc
tionarissen. 

Als derde spreker hield Paul 
Scheffer, vormings- en scholings
functionaris van de kamercentra
le Leiden een praktisch verhaal 
over het functioneren van het 
"apparaat" vorming en scholing 
binnen zijn kamercentrale. Hij 
ging uitgebreid in op de verschil
lende taakverdelingen en afspra
ken die er onderling gemaakt zijn, 
en onderstreepte het belang hier
van. 

Onder het genoegen van een 

luxe broodjesbuffet, konden de 
deelnemers op informele wijze de 
contacten onderhouden. De 
lunchruimte bestond uit een drie
tal marktkramen waar alle syllabi 
van de cursussen ter inzage lagen. 
Voorts was er een aantal trainers 
uitgenodigd die over de verschil
lende cursussen informatie heb
ben verschaft over inhoud en op
bouw van deze cursus. 

Als klap op de vuurpijl en een 
waardig slot van deze dag, reikte 
Frans Steenmeijer het eerste 
exemplaar van het volledig ver
nieuwde "blauwe boek" uit aan 
Irene Crul ( vormings- en 
scholingsfunctionaris van de ka
mercentrale Utrecht). Mede 
dankzij haar inzet is de "strooi
folder" en dit jaarprogramma tot 
stand gekomen. 

In het kader van Pasen kregen 
alle aanwezigen een zakje paas
eitjes mee, met dank voor de inzet 
van het afgelopen jaar. 

CAROLINE KWEKKEBOOM • 

Carotine Kwekkeboom. Foto: Theo Meijer 
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Veiligheidsbeleid en 
d ~ . t e ens1eno a ~0~-~:~~~:~:~~w. 
Tot de val van de Berlijnse muur met daaropvolgend de Duitse 
vereniging was het veiligheidsbeleid eenvoudig te formuleren: 
Nederland, als loyaallid van de NAVO, levert naar verhouding 
een goede bijdrage aan de totale Westerse defensie. Energie en 
creativiteit dienen benut te worden om dat beleid zo goedkoop 
mogelijk te houden met een maximale maatschappelijke aan
vaardbaarheid. De NAVO en het beleid staan ten principale 
niet ter discussie, ook niet bij het grote publiek. 
Het jaar 1990 heeft een heel ander beeld opgeroepen van de 
veiligheidssituatie. De Oost-West confrontatie is voorbij, wa
pen- en troepenverminderingen zijn afgesproken. Het gaat 
daarbij om immense getallen, en deze afspraken worden min 
of meer nagekomen. Het Warschaupact is de facto beëindigd. 

Duurzame vrede 
De euforie is echter grimmig 

verstoord door de Golfoorlog. De 
coalrtie, onder leiding van de Ver
enigde Staten, met deelname van 
NAVO-lidstaten, maar ook van 
overal elders in de wereld, heeft 
deze oorlog in militaire zin met 
succes afgerond. Internationale 
verhoudingen zijn door elkaar ge
schud. In hoeverre er duurzame 
vrede in het Midden-Oosten komt 
op korte termijn is zeer onduide
lijk. Een zekerheid is er wel: ook 
Nederland moet rekening houden 
met conflicten buiten het klassie
ke NAVO-gebied, en haar defensie 
daar naar vermogen op toerusten. 

europese landen, of iets breder de 
Europese Gemeenschap, maar 
omvat veel meer landen. Om nu 
meteen volledig op de CVSE-trein 
te springen gaat echter ook wat 
ver. Het proces loopt langs een 
aantal sporen. Het is van belang 
dat het eindresultaat voldoende 
democratisch gehalte heeft met 
parlementaire controle. 

De defensienota 
Hoe verhoudt zich nu de zojuist 

verschenen defensienota tot al de 
verschillende ontwikkelingen? De 
titel "Herstructurering en Ver
kleining: de Nederlandse krijgs
macht in een veranderende we
reld" geeft goede hoop. De vele 
hoofdstukken doen het beste ver
moeden. Maar allezende bekruipt 
je het gevoel dat er wel erg veel 
lucht verplaatst wordt, veel in de 
to~komst wordt verstopt en veel 
conclusies niet substantieel wor
den uitgewerkt in defensieplan
ning. Gepretendeerd wordt dat de 
defensienota aansluit op de nieu
we NAVO-concepten, men heeft 
het hele verhaal ook trouwhartig 
aan de NAVO in Brussel voor
gelegd, maar die NA VO-concep
ten zijn nog niet afgerond. En het 
zou wel eens tot in de herfst kun
nen duren voordat dat werkelijk 
is gebeurd. Men gaat dus her
structureren haar een nog vaag 
einddoel toe. Maar wordt er wel 
in deze plan-periode geherstruc
tureerd? De indruk is zeer sterk 

dat bezuinigen door verkleinen de 
overhand heeft gekregen. En dat 
is natuurlijk ook logisch als eerst 
de bezuinigingstaakstelling wordt 
opgelegd. Herstructureren is bo
vendien niet kosteloos. Bij een 
krimpend budget moet het dus el
ders in de totale krijgsmacht wor
den gevonden. Complicerend is 
natuurlijk ook nog wanneer er 
heilige koeien in de nieuwe struc
tuur verwerkt moeten worden, 
hoeveel jaren leuren we niet al 
om helikopters? Nu moeten dat 
helikopters worden voor de lucht
mobiele brigade, een brigade die 
ook buiten het originele NAVO
gebied moet worden ingezet. Maar 
hoe vliegen die heli's dan over de 
Alpen? De Amerikanen hebben in 
de Golfoorlog aangetoond hoe lang 
het duurt voordat je iets behoor
lijks ter plekke had. De heli's gin
gen in ieder geval per schip! Ove
rigens is nergens goed onder
bouwd waarom de Koninklijke 
Landmacht zo nodig een leger
korpsstructuur moet houden. 

Scheve plakken 
Om iedereen te vriend te hou

den is bij het bezuinigen de grove 
kaasschaaf-methode maar weer 
eens toegepast. Maar om de her
structurering in een krimpend 
budget toch nog enigszins moge
lijk te maken is zwaar in de inves
teringen op langere termijn ge
sneden, of zeg liever geschoven. 
Toch is het merkwaardig dat de 
Koninklijke Marine, waarvan in 
de nota gezegd wordt dat zij vol
ledig voldoet in de veranderende 
omstandigheden en niet hoeft te 
worden geherstructureerd omdat 
zij de juiste maat heeft, toch 607 
miljoen aan investeringen moet 
inleveren, en de Koninklijke 
Landmacht en Luchtmacht sa
men ook 608 miljoen. De scheve 
plakken van de kaasschaafkomen 
ook tot uiting bij de personeels
plaatjes: door haar personeelsop
bouw moet de Koninklijke Marine 
duur beroepspersoneel afstoten, 

de KL en KLu vinden de ruimte 
door het aantal dienstplichtigen 
drastisch te verminderen en 
vrijwaart zo enigermate de be
roeps. De KL motiveert dat ook 
met de stelling dat de techniek 
meer beroepspersoneel vereist. 
Hoe nu militaire dienstplicht? 
Juist, weer een commissie om de 
nadelen voor de dienstplichtige te 
onderzoeken, terwijl de tendens 
bestaat naar een verregaande 
professionalisering van alle 
krijgsmachtdelen. 

De defensienota schuift de 
werkelijke investeringen over 
deze regeringsperiode heen. De 
financiële onderbouwing is op zijn 
zachtst gezegd dubieus, er is geen 
afgrendeling voor nadere aan
slagen op het totale budget. Mi
nister Kok van Financiën slijpt al 
de messen voor nadere bezui
nigingen, zoals het niet compen
seren voor prijsstijgingen, juist 
defensie is daar overgevoelig voor. 

Deze defensienota is niet af, de 
plannen zijn niet echt goed uit-

Ondanks alle ontspanning op 
het Europese continent is het niet 
zo dat er alleen nog maar lam
meren in de wei rondlopen. De 
Sovjet-Unie blijft een geduchte 
militaire macht. De dreiging die 
daarvan uit kan gaan is in ieder 
geval voor Nederland op veel gro
tere afstand komen te staan en de 
waarschuwingstijd is aanzienlijk 
toegenomen. Toekomstvoorspel
lingen over het voortbestaan van 
de Sovjet-Unie zijn echter niet te 
maken, de instabiliteit is groot. 
West-Europa alleen, ook niet met 
steun van de nieuwe demo
cratieën in Midden-Europa, kan 
een conflict met de militaire 
macht van de Sovjet-Unie niet in 
haar voordeel beslissen. De Ver
enigde Staten blijven daarbij 
broodnodig. En dus blijft de 
NAVO haar intrinsieke waarde 
behouden, al zal het politieke deel 
een verdieping krijgen. 

Participatie van de Verenigde 
Staten bij het Europese veilig
heidsbeleid via de NAVO dient 
wel hand in hand te gaan met een 
optimale inzet van de W esteuro
pese lidstaten. Reeds voor het in
treden van de ontspanning was 
er de rechtvaardige wens vanuit 
Washington dat het rijke West
Euro pa nu eindelijk eens wat 
meer ging doen aan haar eigen 
verdediging. Nu de dreiging meer 
op afstand is gekomen zal de fy
sieke parate aanwezigheid van 
Amerikaanse strijdkrachten ver
minderen, mogelijk wel onder het 
niveau van de conventionele wa
penbeheersingsafspraken CSE. 

JOVD biedt Deetman 

Het vorm geven aan een Eu
ropees veiligheidsbeleid is een 
moeizaam proces. Sommige deel
nemers aan de discussie houden 
het op weinig geloofwaardige ri
tuele dansen, anderen komen met 
voorstellen die op korte termijn, 
en dat is deze eeuw, niet substan
tieel kunnen worden. Maar dat 
het iets met de Westeuropese 
Unie moet zijn begint wel een 
meerderheids-aanhang te krijgen. 
Europese veiligheid betekent na
tuurlijk ook niet alleen de West-

nota aan door KOEN PETERSEN, hoofdbestuur JOVD 

Op de dag dat in de Tweede 
Kamer de debatten over het 
rapport van de Bijzondere 
Commissie Vraagpunten een 
aanvang namen, kreeg Ka
mervoorzitter Deetman (te
vens voorzitter van deze com
missie) uit handen van JOVD
hoofdbestuurslid Eddy Hab
ben Jansen het eerste exem
plaar van de JOVD-nota "De
mostaat, Statisch of Dy
namisch" aangeboden. 

In deze nota geeft de JOVD aan 
hoe op een aantal punten ons par
lementair stelsel beter kan func
tioneren, en hoe besluitvorming 
voor de burger toegankelijker kan_ 
worden gemaakt. 

Zo pleit de JOVD voor invoe
ring van het dualisme in het pro
vinciaal bestuur. Een "provincia
le regering", steunend op een 
meerderheid in de Provinciale 
Staten wordt gevormd op basis 

van een beleidsakkoord, en niet 
meer op basis van afspiegeling. 
Deze regering opereert onafhan
kelijk van het Parlement (PS). 
Het heenzenden van de provin
ciale regering leidt tot tussentijd
se verkiezingen. Bijkomend effect 
is dan dat op den duur niet alle 
provinciale verkiezingen gelijk
tijdig zullen worden gehouden. 
Dit versterkt het provinciale ka
rakter van deze verkiezingen. 
Ontkoppeling van de Statenver
kiezingen en Eerste Kamerver
kiezingen draagt hier tevens aan 
bij. 

Tevens vindt de JOVD dat op 
bepaalde posten (op gemeentelijk, 
provinciaal en nationaal niveau) 
partijloze bestuurders mogen 
worden benoemd. Slagvaardig 
beleid op gevoelige punten (bij
voorbeeld op het gebied van Mi
lieu) gaat dan -volgens de JOVD -
weer tot de mogelijkheden be
horen. 

Koen Petersen 

Belangstellenden kunnen de 
nota "Demostaat, Statisch of Dy
namisch" bestellen bij het Alge
meen Secretariaat van de JOVD, 
telefoon: 020 - 6448702. • 
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gewerkt, internationaal, Eu
ropees is er veel ongewis, de 
kwantiteit van de krijgsmacht 
gaat zeker achteruit, maar dat 
gaat net zo goed met de kwaliteit 
als het allemaal op deze wijze 
moet. 

Een conclusie dringt zich op: 
volgend jaar zullen wij in ieder 
geval opnieuw moeten praten over 
aangepaste delen van deze defen
sienota. • 
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JOVD zet bijzonder onderwi · s 
d h 11. • 

door ABBY RUSSCHEN ()p e e __ ]ng (PolitiekSecretaris,HoofdbestuUrJOVD) 

~als in de vorige V &D werd 
~gekondigd, congresseerde 
b JOVD op 16 en 17 maart in 
blystad. Een van de politieke 
~ogtepunten was het vast
ielJen van de Resolutie On
erwijs. Hierin spreekt de 

zich niet alleen uit over 
verschillende onderwijs

maar ook over grond
en bestuur van onder-

e redactie behoudt zich het 
~cht voor brieven niet te 
faatsen of in te korten. 
laatsing betekent niet dat de 
~dactie de inhoud onder
fhrijft. 

I 

1, 

~p-stelten en 
pleiding 
~ het stuk van Lady Pieters "Congres 
/-stelten" Ïn het maartnummer van 
[ijheid en Democratie wil ik de volgen
; kanttekening plaatsen. 
! Overigens kan ik mij geheel plaatsen 
'fi-ter de strekking van haar artikel. 
! Ik ben mij ervan bewust dat ik de 
Ins heb gekregen een goede opleiding 
~enieten. Ik realiseer mij echter terdege 
ft mijn generatie vrouwen het wat dat 
freft vrij "makkelijk" heeft. Ik denk dat 
f voor de 40-plussers onder de vrouwen 
fidelijk anders heeft gelegen en dus nu 
g ligt. Ik denk echter niet dat het feit 
r (opleiding of geen opleiding) een 

moet gericht zijn op het bieden 
van maximale ontplooiingskan
sen naar aard, vermogen en be
langstelling van ieder individu, en 
op een goede aansluiting op de ar
beidsmarkt. 

Veel waarde wordt door de 
JOVD gehecht aan de integratie 
van extra aandacht behoevende 
groepen (kinderen met een lichte 
handicap, uit sociaal zwakkere 
milieus en van etnische minder
heden) met "gewone" kinderen. 
Een mogelijke stimulans kan zijn 
het financieren van basisscholen 
via de zogenaamde "lump-sum"-

grondslag kan of mag vormen voor een 
waarde-oordeel over een individu of een 
groep van individuen. 

Boe-geroep is boe-geroep en opleiding 
of geen opleiding, elk mens is in staat 
zijn (afhaar) mening te vormen en ieders 
mening dient gerespecteerd te worden. 

De portee van bovenstaand verhaal 
is dat naar mijn mening opleiding niet 
zaligmakend is, maar dat - helaas - bin
nen de partij op die basis wel eens geope
reerd lijkt te worden. 

(mr.) Manita Overweg, 
Leiden. 

~ubsidie openbaar 
vervoer 
Het rijk subsidieert het openbaar ver
voer, hetgeen eengoede zaak is. Toch mag 
er een vraagteken worden geplaatst bij 
het rendement. 

In de gemeente Hoogeveen kan men 
constateren dat met grote regelmaat 
bussen rondrijden met slechts enkele 
passagiers. Bij bestudering van hetjaar
verslag van de Drentse Vervoers Maat
schappij (D. V.M.) blijken de opbrengsten 
van de lokale lijnen f 802.000,- te zijn 
en de kosten f 5.674.000,-. 

Hieruit mag men afleiden dat bij ie
dere ontvangen gulden het rijk (dus de 
belastingbetaler) f 7,- bijdraagt. Het 
rondrijden van bijna lege bussen wordt 
hierdoor een wel zeer dure werkver
schaffing en is bovendien relatief sterk 
vervuilend. 

Men kan zich afvragen wie de be
drijfsvoering controleert en waar de 
grens ligt van de subsidiestroom. Mijns 
inziens dient er een grens te worden ge
steld, zodanig dat zeer onrendabele lij
nen worden opgeheven. 

F. Heida, 
Hoogeveen. 

methode. Een school krijgt dan 
geld via een puntensysteem. Voor 
kinderen uit de genoemde extra 
aandacht behoevende groepen 
krijgt een school meer punten, dus 
meer geld. Om -ook binnen de 
school integratie te bevorderen 
dient iedere klas een minimum
aantal punten te hebben dat hoger 
ligt dan de gemiddelde klasgroot
te. 

Maar niet alleen de huidige 
financieringsmethode van het ba
sisonderwijs, ook het bijzonder 
onderwijs moet het in de Onder
wijs-resolutie ontgelden. De 

A 
In deze rubriek worden al
leen aankondigingen opge
nomen van openbare bij
eenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelij
ke VVD-politici het woord 

voeren. 

AALTEN -13 mei. De heer P.M. Blauw. 
Rest. "Het Hofken", Hofstraat 13, Aal
ten. Aanvang 20.30 uur. Landbouwpoli
tiek. 

AMSTELVEEN - 30 mei. Drs. F. A. 
Wijsenbeek. Ontmoetingscentrum "De 
Meent", Orion 3/5, Amstelveen. Aan
vang 17.30 uur. Politiek café, waar de 
heer Wijsenbeek spreekt over politiek in 
Europees verband. 

BERGEN OP ZOOM - 6 mei. Mevr. E. 
G. Terpstra. Rest. "De Raayberg", Ant
werpsestraatweg 176. Aanvang 20.00 
uur. Ouderenbeleid. 

BORSSELE- 6 mei. Mr. A. J. Te Veld
huis. Cultureel centrum "Heinkens 
Zand", De Stenge, Borssele. Aanvang 
20.30 uur. Actuele politiek. 

BREUKELEN - 27 mei. De heer R. L. 
0. Linschoten. Rest. "!'Escargot", 
Stationsweg 1, Breukelen. Aanvang 
20.30 uur. Tussenbalans. 

BRUSSEL/AFDELING VVD - 6 mei. 
Mr. H. E. Koning. "De Nederlandse 
Vereniging'', Gallierslaan 30, Brussel. 
Aanvang 12.30 uur. Tussenbalans. 

DRACHTEN/VROUWEN IN DE 
VVD - 20 april. Mevr. Mr. E. Veder
Smit. Cult. Centrum "De Lawei", Burg. 
Wuiteweg 24, Drachten. Aanvang 10.00 
uur. Provinciale dag over Grenzen aan 
de gezondheidszorg. 

OEGSTGEEST- 6 mei. Dr. R. de Korte. 
Café Rest. "Het Witte Huis", Wilhel
minapark 33, Oegstgeest. Aanvang 
20.00 uur. VVD-visie op het fin. econo
misch beleid van het CDA/PvdA-ka
binet. 

RENKUM - 6 mei. Mevr. A. Jorritsma
Lebbink. Rest. "Klein Hartestein", 
Utrechtseweg 226, Oasterbeek Aan
vang 20.15 uur. Actuele politiek. 

RODEN- 19 april. De heer P.M. Blauw. 
Rest. "Het Wapen Vi\_n Drenthe", Hee
restraat 1, Roden. Aanvang 20.30 uur. 
Actuele politiek betreffende Midden- en 
Kleinbedrijf en Landbouw. 

ONDERCENTRALE WATERWEG
NOORD/SCHIEDAM - 2 mei. Drs. F. 
W. Weisglas. Hotel "Rijnmond", Nieuw
landplein 12, Schiedam. Aanvang 20.00 
uur. Actuele politiek. 

JOVD vindt nl. dat alle scholen 
openbaar moeten zijn tenzij er 
meerdere scholen in een gemeente 
zijn. In dat geval behoort een an
dere grondslag tot de mogelijkhe
den. Op de openbare scholen zal 
facultatief godsdienstonderwijs 
worden gegeven als een van de 
extra vakken die de school zelf 
mag kiezen. 

Voorts pleit de JOVD voor een 
striktere scheiding van Weten
schappelijk Onderwijs (WO) en 
Hoger Beroepsonderwijs (HBO). 
De universitaire studie moet zich 
primair gaan richten op funda-

ONDERCENTRALE WESTER
KWARTIER/ZUIDHORN - 29 april. 
Mevr. E. G. Terpstra. Forum gezond
heidszorg. 

ONDERCENTRALE SCHOUWEN 
DUIVELAND/ZIERIKZEE - 22 april. 
Mevr. E. G. Terpstra. Rest. "Mondra
gon", Oude Haven 13, Zierikzee. Aan
vang 20.15 uur. De positie van Neder
land Distributieland. 

mentele, en het HBO op toe
gepaste kennisverwerving. Als 
het aan de JOVD ligt geeft een 
propaedeutisch examen HBO dan 
ook geen toegang meer tot het we
tenschappelijk onderwijs. 

V&D-lezers die ook geïn
teresseerd zijn in de overige 
JOVD-standpunten over Basis
onderwijs, Voortgezet Onderwijs, 
Grondslag en bestuur, HBO, WO 
en Speciaal Onderwijs, kunnen de 
volledige Resolutie Onderwijs be
stellen bij het Algemeen Secre
tariaat van de JOVD, telefoon: 
020 - 6242000 .• 

RECTIFICATIE 

De drie provinciëndag, geor
ganiseerd door Frieslands Or
ganisatie Vrouwen in de VVD 
op 20 april a.s. wordt gehouden 
in hotel Drachten, Zon
nedauw 1 te Drachten. 
Thema is: Grenzen aan de ge
zondheidszorg, menselijk en 
betaalbaar. 
Aanvang 9.30 uur. Als in
leidster zal onder meer optre
den het VVD-Eerste Kamerlid 
mevrouw mr. E. Veder-Smit. 

Is er nog toekomst voor 
een wettelijke 

nabestaandenregeling 
Thema-avond over ontwerp Algemene 

nabestaandenwet (ANW) 

In de maand maart 1991 is bij de Tweede Kamer het ontwerp 
Algemene nabestaandenwet ingediend. Deze wet voorziet in een 
nieuwe regeling voor nabestaanden in geval van overlijden van 
de partner of een ouder. Deze wet zal de huidige A WW vervangen. 

Op initiatief van de Commissie Sociale Zaken en Werkgelegen
heid van de VVD organiseert de Kamercentrale Utrecht op 13 
mei 1991 een thema-avond over dit wetsontwerp. De bijeenkomst 
wordt gehouden in het Jaarbeursgebouw te Utrecht, zal aanvan
gen om 20.00 uur en zal omstreeks 22.30 uur worden afgesloten. 
Het doel is te komen tot een standpuntbepaling van de VVD 
inzake de uitgangspunten voor deze Algemene nabestaandenwet. 
De avond zal worden voorgezeten door jhr. mr. J. M. de Jonge, 
voorzitter Kamercentrale Utrecht. Mevrouw drs. A. C. J. J. Fe
nijn-van Delft zal een uiteenzetting geven van het wetsontwerp, 
waarna mevrouw drs. J. E. de Bruin-Scheepens en de heer.R. L. 
0. Linschoten een aantal politieke aspecten van het wetsontwerp 
zullen behandelen. Tot slot zal mr. W. A. Sinninghe Damsté 
ingaan op een aantal uitvoeringstechnische problemen. 
Er zal ruim gelegenheid voor discussie zijn. De Commissie Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid zal met de resultaten van die discus
sie rekening houden bij haar advisering. 
Aanmelding voor deze thema-avond kan geschieden door het 
invullen en opsturen van bijgaande bon vóór 9 mei 1991. 
Onderstaande bon moet worden gezonden naar mevrouw J. F. 
M. van den Eisen, Soestdijkerweg 13a, 3734 MG Den Dolder. 

Bon Thema-avond 
Algemene nabestaandenwet 

Op 13 mei zal ik aanwezig zijn bij de thema-avond. 

Naam: ..................................................................................................................... . 

Straatnaam: ......................................................................................................... . 

Postcode: .................. Plaatsnaam: .............................................................. . 



De eerste hot-dog op de hoek van Unter 

den Linden en Alexanderplatz. De eerste etala

ges voorbij de Brandenburger Tor. 

De eerste omhelzing op de motorkap van 

een grijze Trabant. Het zijn emoties die wij in 

Nederland hooguit kennen van de Surprise Show 

van Henny Huisman. 

Bij vrijheid en bevrijding denken we mis

schien nog wel het eerst aan een van de boeken 

van dr. Lou de .Jong. 
". 

Totdat je plotseling de tanks ziet op het 

plein van de Hemelse Vrede. Of de gewapende 

pantservoertuigen voor het parlementsgebouw 

in Vilnius. 

Elke dag wordt er in de wereld gevoch

ten voor de vrijheid. Van Moskou tot Managua. 

Van Koeweit tot Kaapstad. 

Die vrijheidsgedachte, dat verlangen om 

te denken, te zeggen en te zijn wie of wat je wilt, 

is de kern van het liberalisme. 

Het is ook artikel 1 van de beginselver

klaring van de VVD. De enige liberale partij van 

Nederland. Tot zover niets bijzonders. Al vinden 

we één ding op zijn minst opmerkelijk. 

Terwijl er overal meer stemmen opgaan 

voor het liberalisme, moet de VVD bij de komende 

Statenverkiezingen alle zeilen bijzetten om even 

groot te blijven als twee jaar geleden. 

Het liberalisme is populairder dan de VVD. 

Dat is misschien gek, maar ook wel begrijpelijk. 

Want tegenover alle vrijheden en verwor

venheden, staan ook verplichtingen en verant

woordelijkheden. 

En de VVD heeft nooit nagelaten daarop 

te wijzen. Jets wat de verkiezingsuitslag nog wel 

eens kan beïnvloeden. 

Toch zal dat bij de VVD niet leiden tot mo

dieuze meningen of opvattingen die lijken te zijn 

ingegeven door de computervan Maurice de Hond. 

De VVD is niet opeens "groen". De VVD is 

niet opeens "nieuw flinks". De VVD is liberaal. 

En natuurlijk zijn we verheugd dat steeds meer 

mensen het met ons eens zijn. 

Dat er, om een voorbeeld te geven, ein

delijk erkenning komt voor de rol van de NAVO 

in het vredesproces. 

Dat er eindelijk gehoor komt voor com

merciële televisie. 

Dat er eindelijk serieus wordt nagedacht 

over criminaliteitsbestrijding. 

Dat er eindelijk wordt ingezien dat inko

mensnivellering de belangrijke prikkel om te 

werken wegneemt. 

En dat je pas werkelijk van sociale ver

nieuwing kunt spreken als je van de WAO een 

trampoline maakt. En geen hangmat. 

Dat er eindelijk wordt ingezien dat de 

liberalen voor een belangrijk deel de richting 

' 

I 
' 

hebben bepaald van de twee vorige kabinetten. 

Dat de overheid, net als elk bedrijf en 

iedere particulier, aan haar verplichtingen moet 

voldoen. 

En dat we onze schulden moeten afbeta

len volgens de regels van modern management. 

Het is dan ook teleurstellend te zien 

hoe het huidige CDA/PvdA-kabinet de klok weer 

terugdraait. 

Hoe oude stokpaardjes weer worden 

bereden. Hoe in de tussenbalans belastingverho

gingen weer de plaats innemen van echte bezui

nigingen. 

Maar nog ernstiger is het dat de geloof

waardigheid van de overheid wordt aangetast. 

Dat de christen-democraten in het 

ene kabinet geven, wat ze in het andere kabinet 

weer nemen. 

Het is om wanhopig van te worden hoe 

het huidige kabinet voorbijgaat aan de tijdgeest. 

Dat links en rechts verouderde begrippen 

zijn. Dat links misschien wel rechts is. En rechts 

misschien wel links. 

Gelukkig gaan we in Nederland steeds 

liberaler denken. Steeds meerop de lange termijn. 

Steeds Europeser ook. 

In Nederland en in de wereld gaan er 

steeds meer stemmen op voor het liberalisme. 

Laat de uwe niet verloren gaan, overmorgen. 

WD. DE ENIGE LIBERALE PARTIJ 
VAN NEDERLAND. 

VVD, POSTBUS 30836,2500 GV 'S-GRAVENHAGE, TELEFOON 070-3613061. TELEFAX 070,3608276 
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~ verband met het feit dat de 85ste 
lgemene vergadering de behandeling 
!m de nota "Ongebroken lijnen - een 
lberaal perspectief' niet heeft kunnen 
rronden zullen de resterende hoofd
tukken VIII , IX en X worden toege
begd aan de agenda van de komende 
~ste jaarlijkse algemene vergadering 
p wel op de zaterdag! Om een en ander 
~ogelijk te maken is daartoe de agenda 
~ belangrijke mate gewijzigd! 
Jet hoofdbestuur verzoekt de besturen 
lan de afdelingen hun afgevaardigden 
aar in het bijzonder op te wijzen. 

'e agenda voor de JA V is met behoud 
an de nummers van de verschillende 
rgendapunten de volgende: 

~
rijdagmorgen 26 april, 10.30 uur 
1. Opening. 

. 0. Vaststelling reglementen EP en 
EK. 

2. Voorstellen van afdelingen en cen
trales. 

3. Bespreking van het beleid van het 
hoofdbestuur. 

Vrijdagmiddag 26 april, 14.00 uur 
Eventuele voortzetting behande
ling punten 10, 2 en 3. 

4. Benoeming van een commissie van 
drie leden enz. 

5. Voorstel hoofdbestuur inzake 
hoogte contributie '92 en verdeling 
contributiegelden. 

7. Verkiezing leden van het hoofdbe
stuur. 

8. Afscheid van de hoofdbestuursle
den die zijn afgetreden en welkom 
aan en installatie van de nieuwe 
leden van het hoofdbestuur. 

lla. Bespreking beleid Kamerfracties 
en van de leden Europees Par
lement (stellen van vragen). 

Vrijdagavond 26 april, 19.30 uur 
6. Redevoeringen van voorzitters 

llb. Bespreking van het beleid van de 
Kamerfracties en van de VVD-le
den Europees Parlement (beant
woording). 

Zaterdag 27 april, 09.30 uur 
Voortzetting behandeling nota 
commissie Hoofdlijnen, de hoofd
stukken VIII, IX en X. 

13. Redevoering door de voorzitter van 
de VVD Eerste-Kamerfractie, ir. 
D. Luteijn. 

14. Rondvraag. 
15. Sluiting door de voorzitter. 

N.B. Einde van de vergadering te ver
wachten rond 16.00 uur. 

Bij het hoofdbestuur zijn tot en met 4 
maart 1991 op de beschrijvingsbriefvoor 
de 44ste jaarlijkse algemene verga
dering (te houden op 26 en 27 april 
1991 in Grand Hotel Krasnapolsky, 
Dam 9 te Amsterdam) - gepubliceerd in 
het januarinummer van Vrijheid en 
Democratie - de ondervolgende moties 
en/of amendementen binnengekomen 
die in deze aanvulling nader worden 
vermeld. 

2c. Standpunt hoofdbestuur inzake 
taakstelling en positie van de Com
missie van Beroep 

Op verzoek van het hoofdbestuur heeft 
de Commissie van Beroep in een notitie 
haar taakstelling en positie, in het kader 
van het verenigingsrecht, neergelegd. 
Het hoofdbestuur is het met de strek
king van het in de notitie gestelde eens. 
Daar de notitie voorts de nodige infor
matie bevat wordt deze als bijlage (I) in 
deze aanvulling op de beschrijvingsbrief 
gepubliceerd. 

2d. Standpunt hoofdbestuur inzake 
het (opnieuw) instellen van een 
commissie Sport en Recreatie 

Bij de samenstelling van de huidige 
commissie-indeling is gekozen voor een 
meer globale indeling dan een aantal 
jaren geleden het geval was. Het aantal 
commissies is toen teruggebracht van 
enkele tientallen tot 19. 
Hoewel het hoofdbestuur er begrip voor 
heeft dat in vakkringen het bestaan van 
een dergelijke commissie op prijs wordt 
gesteld meent het toch dat ook in een 
direct contact tussen deze deskundigen 
en de betreffende woordvoerders van de 
fracties aandacht voor de problemen kan 
worden gevraagd. 

3. Bespreking van het beleid van 
het hoofdbestuur 

1. Motie: afdeling Groningen 
Betreft: agendapunt 3 

Tekst: 
Bij nieuw te ondernemen activiteiten 
wordt bij de start een datum vastgesteld 
waarop de uitvoering van de activiteit 
wordt geëvalueerd. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur is reeds thans bezig 
overeenkomstig deze motie een dergelijk 
schema op te stellen met daarbij het mo
ment te vermelden van een mogelijke 
evaluatie. 

2. Motie: afdeling Groningen 
Betreft: agendapunt 3 

Tekst: 
De activiteiten, die door de vergadering 
worden aangenomen of door het hoofd
bestuur worden overgenomen, dienen 
door het hoofdbestuur te worden voor
zien van een tijdpad. 
Deze tijdsplanning wordt in het te pu
bliceren activiteitenschema van 1992 
opgenomen, voor zover de afwikkeling 
niet reeds in 1991 heeft plaatsgevonden. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het gestelde onder 1. 

3a. Voortgangsrapportage Vereni
gingsplan daarbij te betrekken het 
eerste deel van de nota "Ruimte 
voor liberalisme" 

3. Motie: afdeling Haarlem 
Betreft: agendapunt 3a 

Tekst: 
De algemene vergadering van de VVD, 
constaterende dat deel I van "Ruimte 
voor Liberalisme" zeven stellingen geeft 
ovèr het functioneren van de VVD als 
liberale partij, 
besluit de stellingen ieder afzonderlijk 
in stemming te brengen. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur neemt het gestelde in 
deze motie over en onderschrijft de in
houd van de stellingen met dien ver
stande dat stelling 4 niet mag worden 
gelezen als een absoluut vaststaande 
procedure maar dat elementen eruit in 
de toekomst bruikbaar kunnen zijn. 
Vooralsnog wil het hoofdbestuur vast
houden aan de in het Verenigingsplan 
uitgezette lijnen. 

4. Motie: afdeling Haarlem 
Betreft: agendapunt 3a 

Tekst: 
De algemene vergadering van de VVD 
constaterende dat deel I van "Ruimte 
voor liberalisme" een positieve bijdrage 
levert aan het goed functioneren van de 
VVD als liberale partij, 
besluit deel I van "Ruimte voor libera
lisme" aan te nemen als uitgangspunt 
van beleid, 
draagt het hoofdbestuur op om dit beleid 
uit te voeren en binnen een jaar over de 

voortgang daarvan te rapporteren. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het gestelde onder 3. 

5. Motie: oe. Duin- en Bollenstreek 
Betreft: agendapunt 3a 

Tekst: 
De oe. Duin- en Bollenstreek op 28 fe
bruari 1991 in vergadering bijeen, in het 
kader van de discussie over de nota 
Ruimte voor liberalisme, deel I, spreekt 
haar instemming uit met de stellingen 
t/m 7, maar voegt daaraan toe dat het 
haars inziens aan de mogelijkheid om 
tot de politieke inhoudelijke discussie te 
komen ontbreekt, omdat de discussies 
met betrekking tot reglementen te veel 
beslag leggen op de beschikbare verga
dertijd; 
en stelt voor dat wijziging van de regle
menten voor een periode van 5 jaar 
wordt opgeschort, zodat de beschikbare 
tijd kan worden besteed aan de zonodige 
politieke discussie; 
en gaat over tot de orde van de dag. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur wijst deze motie af. De 
werkzaamheden t.b.v. het opstellen van 
nieuwe reglementen zijn in een verge
vorderd stadium. Zij zullen nog dit jaar 
voor besluitvorming aan de algemene 
vergadering worden voorgelegd (zie ook 
3a onder 2). 

3a. 1. Inhoudelijke discussie 

In 1991 zullen 2 themacongressen ge
houden worden, zoals bedoeld in het 
Verenigingsplan, 
ten eerste: op 1 juni 1991, een thema
congres gewijd aan de stimulerende li
berale staat, thans onder de titel "de 
stimulerende demcoratie". 
Hiertoe is een werkgroep ingesteld on
der voorzitterschap van de heer Drijber, 
waarin verder zitting hebben: de dames 
De Vrey, De GraafT, de heren Van Hoof 
(secr.), Lauxtermann, Cleton, De Hart, 
Korthals Altes, Wiebenga, De Vries, 
Nord, Polak en Groeneveld. 
Deze werkgroep zal per 1 maart 1991 
klaar zijn met de opdracht. In de 
maart-, april- en meinummers van 
Vrijheid en Democratie zullen achter
eenvolgens publikaties verschijnen van 
de hand waarvan kamercentrales en af
delingen over de materie zullen discus
siëren. Inmiddels is er in verschillende 
kamercentrales iemand aangewezen als 
contactpersoon tussen hoofdbestuur en 
afdelingen om de discussie op basis- en 
middenveldniveau te stimuleren. 
Aan de partijraad van 8 juni a.s. zullen 
eventuele uitkomsten ter besluitvor
ming worden voorgelegd. 

Op 9 november 1991 zal een themacon
gres gehouden worden, gewijd aan het 
thema "Ontgroening, vergrijzing". Er is 
in overleg met het cluster inhoudelijke 
discussie een werkgroep ingesteld die 
zich over dit onderwerp gaat buigen. 

In 1992 zullen drie themacongressen 
gehouden worden, zeer vermoedelijk 
over de volgende onderwerpen: 
1. volksgezondheid, toegespitst op 

grenzen aan de zorg; 
2. onderwijs; 
3. Europa. 
Het cluster inhoudelijke discussie doet 
hierover zeer binnenkort aanbevelingen. 

Voorts zijn enkele commissies bezig zelf 
themabijeenkomsten te organiseren, 
met name de Landbouwcommissie, de 
commissie Sociale Zaken en Werkgele
genheid en de commissie Volkshuisves
ting, die thans commissies "Wonen en 
Bouwen" heet. De commissies die zo'n 
themabijeenkomst organiseren zullen 
hiertoe een globaalplan indienen bij het 
hoofdbestuur. 

Het hoofdbestuur is momenteel bezig 

met het samenstellen van een werk
groep, ook weer in overleg met het clus
ter inhoudelijke discussie, die zich zal 
buigen over de landbouwproblematiek 
in directe samenhang met een bijbeho
rende visie op de milieuproblematiek, 
waaraan tevens aspecten van de proble
men op het platteland gekoppeld zullen 
worden. Ten grondslag aan dit laatste 
onderdeel ligt een pamflet van de heer 
Te Veldhuis. De Tweede-Kamerfractie 
van de VVD heeft aangegeven hiervoor 
belangstelling te hebben en de uitkom
sten zijn dan ook bedoeld ter ondersteu
ning van de fractie. De werkgroep zal 
bestaan uit leden van de commissie 
landbouw, milieu, financieel-economi
sche Zaken (om een en ander zoveel mo
gelijk van een kostenplaatje te voorzien), 
onderwijs, midden- en kleinbedrijf. Ad
viseur zal in ieder geval de heer Te 
Veldhuis zijn. 

Ten slotte ligt het in het voornemen bin
nenkort een notitie te publiceren waarin 
behalve aan bovengenoemde twee soor
ten themacongressen ook aandacht zal 
worden geschonken aan een derde mo
gelijkheid tot inhoudelijke discussies. 
Het is het hoofdbestuur gebleken dat 
sommige commissies grote behoefte 
hebben aan bijeenkomsten, die niet zo
zeer een informatie en ondersteunend 
als wel een discussie-karakter hebben. 
Ook uit de partij ontvangt het hoofdbe
stuur dergelijke signalen. Het lijkt het 
hoofdbestuur een goede zaak om dan 
werkelijke discussie, ook die waarin 
meningen botsen en die niet tot een 
eensgezind resultaat leidt, weer meer 
kansen te geven. 

3a. 2. Selectie, kandidaatstelling 
en begeleiding 

Tot op heden is het hoofdbestuur er in 
geslaagd de volgende aanbevelingen in 
concrete reglementering uit te werken, 
nl.: het reglement TK met het instellen 
van een commissie die zal worden belast 
met het aanzoeken en selecteren van 
mogelijke kandidaten voor de eerstvol
gende Tweede-Kamerverkiezing. Een en 
ander is door de 84ste algemene verga
dering, gehouden op 8 september 1990, 
met grote meerderheid van stemmen 
goedgekeurd. 
Op de algemene vergadering van 26 en 
27 aprilliggen de herziene reglementen 
EP en EK ter goedkeuring voor, terwijl 
het reglement voor provinciale staten en 
gemeenteraad in bewerking zijn en aan 
de 87ste algemene vergadering ter be
spreking worden voorgelegd op 4 en 5 
oktober a.s. Alle reglementen zullen 
geënt zijn op het reglement TK, hetgeen 
inhoudt dat de aanloop van alle regle
menten vrijwel conform zal zijn. 

Rest nog de wijzigingen van statuten 
en reglementen. Het hoofdbestuur zal er 
naar streven alles nog voor het einde 
van het jaar 1991 gereed te hebben. 
Echter, nu reeds een harde toezegging 
doen dat alle statuten en reglementen 
ook nog in 1991 aan de algemene verga
dering zullen worden voorgelegd, lijkt 
het hoofdbestuur te prematuur. 
In een politieke vereniging dient reke
ning te worden gehouden met onver
wachte ontwikkelingen en dat vraagt om 
een niet te knellende programmering. 
Hetgeen onverlet het feit laat dat in het 
najaar van 1991 aan de partij een rede
lijke tijd gegund dient te worden om zich 
over wijzigingen te buigen. 

3b. Beleid Vrijheid en Democratie 
in het kader van de A. W. Abspoel
stichting 

Het hoofdbestuur heeft een kleine com
missie ingesteld voor het doen uitvoeren 
van een NIPO-onderzoek onder de lezers 
van Vrijheid en Democratie en het be
geleiden daarvan. De algemene verga
dering in 1990 had daarom verzocht. 
Deze commissie bestond uit: de heren E. 
L. Hozee, T. P. Monkhorst en M. Wig
man. Op basis van de resultaten van het 
NIPO-onderzoek trok deze commissie 
een aantal conclusies (zie bijlage II). De 
resultaten van het onderzoek zijn neer
gelegd in omvangrijke rapporten, waar
van de samenvattingen op aanvraag 
worden toegezonden en het cijfermate
riaal ter inzage op het algemeen secre
tariaat beschikbaar is. 

Het hoofdbestuur heeft de aanbevelin
gen van de commissie besproken met de 
commissie zelf, met de redactieraad van 
Vrijheid en Demcoratie en met de redac
tie. 
Stappen zijn gezet en worden genomen 
om de door de commissie bepleite mo
dernisering gestalte te geven. 

3c. 1. Voortgangsrapportage Jon
gerenbeleid mede in het kader van 
deSWO 

Sinds 1 januari 1990 is de samenwer
kingsovereenkomst VVD/JOVD '90-'95, 
kortweg SWO, van kracht. Een over
eenkomst die beduidend afwijkt van 
haar voorganger; zij regelt nog slechts 
zaken die direct verband houden met 
het onderwerp van de overeenkomst nl. 
samenwerking op een aantal terreinen 
vanjongerenbeleid. De beperkte omvang 
en de eenvoud van de overeenkomst 
verhogen de duidelijkheid van het stuk 
aanzienlijk. De mogelijkheden om bin
nen de VVD tot specifieke activiteiten 
van en voor jongeren te komen, zijn 
vastgelegd. De commissie Jongeren
beleid VVD/JOVD, ingesteld bij SWO 
'85-'90, is gecontinueerd. Namens de 
VVD hebben daarin zitting mevrouw A. 
C. den Ottelander en de heren J. W. 
Remkes en N. R. N. de La Rive Box. In 
overleg met beide organisaties is de heer 
drs. L. M. L. H. A. Hermans bereid ge
vonden het voorzitterschap van de com
missie op zich te nemen. 
De taakstelling van de commissie is 
aangepast aan de veranderde opzet van 
de SWO; zij richt haar advisering voor
lopig op de problematiek rond de opvang 
van jongeren. De commissie heeft in het 
verslagjaar tweemaal vergaderd. Groot 
succes is ook dit jaar de topkadertrai
ning jongeren VVD/JOVD geweest. De 
werkgroep, bestaande uit jongeren uit 
de VVD en JOVD-leden koos voor het 
onderwerp: "Menselijk leven - maat
schappelijke gevolgen van bio(medische) 
technieken". Onder voorzitterschap van 
mevrouw Erica Terpstra werd op 7 en 8 
april serieus gewerkt op basis van deze 
probleemstelling. De werkgroep maakt 
het zichzelf en de cursisten niet altijd 
eenvoudig door de keuze van een "moei
lijk" onderwerp. Toch is het goed dat 
juist jonge mensen kiezen voor behan
deling van problemen waarover de po
litieke discussie in de nabije toekomst 
zal moeten plaatsvinden. 

De regionale kadertrainingen, op te zet
ten naar analogie van de topkadertrai
ning VVD/JOVD, hebben niet het ver
wachte succes gehad. De initiatieven 
komen in de diverse kamercentrales 
slechts aarzelend van de grond. Toch 
zijn de trainingen in het werkplan 1991 
opnieuw opgenomen. De landelijke 
commissie Jongerenbeleid kwam in het 
verslagjaar tweemaal bijeen te weten op 
18 juni en 26 november. 
De matte stemming t.a.v. jongeren en 
jongerenbeleid in de VVD (enthousiaste 
uitzonderingen daargelaten) weerspie
gelt zich ook in het deelnemen aan de 
vergadering van de LCJ. Slechts weinig 
kamercentrales zijn regelmatig verte
genwoordigd, een grote zorg voor het 
hoofdbestuur. Dat binnen de VVD het 
afgelopen jaar veel energie is gestoken 
in andere zaken, is logisch. Nu echter 
zullen hoofdbestuur en kader aandacht 
dienen te besteden aan de toekomst van 
de VVD. Een toekomst waarvan jonge
ren de motor moeten zijn. 
Begeleiding en opvang van jongeren in 
de partij heeft sterk de aandacht van het 
hoofdbestuur. Naar het hoofdbestuur 
verwacht, ook die van het kader van de 
partij. 

3d. Beleid vorming en scholing in 
het kader van de Haya van So
merenstichting 

Het vormings- en scholingsbeleid blijft 
onverminderd gericht op vergroting van 
de kwaliteit en vermindering van vrij
blijvendheid. Het ontwikkelen van 
nieuwe en verbeteren van bestaande 
cursussen is één instrument daartoe. 
Een kwalitatieve en kwantitatieve ver
sterking van het corps van inleiders en 
trainers een tweede. 
Als derde instrument kan worden be
schouwd: het opbrengen van meer 
structuur in de samenstelling en de wij
ze van werken van de grote groep 
vrijwillige vormings- en scholingsfunc
tionarissen in de partij. 

De leergang Gemeenteraad heeft in een 
grote behoefte voorzien. Niet eerder in 
de geschiedenis van de VVD hebben in 
korte tijd meer dan duizend cursisten 
zich in één aspect van het politieke 
functioneren laten (bij)scholen. De vak
technische cursussen kunnen in de loop 
van deze zittingsperioden van de ge
meenteraden regelmatig worden ge
geven. 
In korte tijd is een cursus provinciale 
staten ontwikkeld en voor een - naar zijn 
aard veel kleinere - groep zeer gemoti
veerde cursisten gegeven. 



De in het Verenigingsplan aangekon
digde cursus Liberalisme II heeft een 
aantal malen plaatsgevonden voor klei
ne en in het algemeen enthousiaste cur
sisten. Een aantal van hen is uitgeno
digd om in het vervolg op te treden als 
inleider voor Liberalisme I. Zowel ver
sterking van het corps inleiders als de in 
4.2.7 van het Verenigingsplan bedoelde 
nazorg worden hiermee nagestreefd. 

Ten behoeve van een ieder in de partij, 
die met de pers en andere media in con
tact kan komen is een cursus public re
lations ontwikkeld. Er is een begin ge
maakt met mediatraining voor hen die 
veelvuldig voor de taak staan, de partij 
via de massamedia te presenteren. 

Ook in 1990 is voor een 25-tal cursisten 
een topkadercursus van drie weekein
den gegeven met als thema "socjale ver
nieuwing''. De topkadercursus 1991 over 
onderwerpen die samenhangen met de 
inrichting van Nederland - ruimtelijk, 
bestuurlijk en economisch - is in voorbe
reiding. Voor het eerst is - als experi
ment voor een klein aantal voormalige 
topkadercursisten - een vervolgcursus 
georganiseerd. 

Aan de wens van de 43ste jaarlijkse al
gemene vergadering in Zwolle om hel
derheid te verschaffen over de mogelijk
heid om tegen een verlaagd tarief cur
sussen te volgen, is na een advies door 
de LCV, voldaan. Ook heeft het hoofd
bestuur - eveneens gea4iviseerd door de 
LCV- duidelijker regels gesteld omtrent 
de toelating tot de middenkadercursus
sen. 

Het is van het allergrootste belang, het 
grote aantal leden van de partij dat op 
afdelings- of centraleniveau verant
woordelijk is voor vorming en scholing, 
op een gestructureerde wijze te laten 
samenwerken. In een poging, hieraan 
vorm te geven is de stuurgroep van de 
Haya van Somerenstichting begonnen 
aan een "tournee" langs de kamercen
trales. 

Parallel met de ingevoerde certificering 
wordt een bestand van cursisten bijge
houden. Het hoofdbestuur streeft er 
naar, nog voor de jaarlijkse algemene 
vergadering een principebesluit te ne
men over het opzetten van een hanteer
baar deskundigenbestand. 

6. Motie: kamercentrale Den Hel
der 
Betreft: agendapunt 3d 

Tekst: 
Gezien het feit, dat het welslagen van 
een cursus afhangt van onder andere 
goed opgeleide inleiders/cursusleiders is 
de kamercentrale Den Helder van me
ning dat, 
- voor alle cursussen die de VVD ver

zorgt er een gestructureerde werving, 
selectie en opleiding van inleiders tot 
stand dient te komen; 

- voor de opleiding van inleiders ook ge
bruikt gemaakt dient te worden van 
externe deskundigen; 

- deze externe deskundigen ook als in
leiders ingeschakeld moeten kunnen 
worden; 

- er op deze wijze een permanent be
stand van goede inleiders moet worden 
gevormd. 

Toelichting: 
Voor wat betreft het kostenaspect van 
deze motie wordt verwezen naar een 
destijds ingediende motie van deze ka
mercentrale over dit onderwerp. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur verwijst naar de rap
portage in 3d. Het hoofdbestuur is van 
mening dat aan de wens van de KC Den 
Helder wordt voldaan, waarbij tevens 
een evenwicht is gevonden tussen de in
schakeling van externe deskundigen en 
de hoogte van de cursusgelden. Een ver
dere verschuiving in de door de KC Den 
Helder gewenste richting zal aanzienlij
ke financiële consequenties met zich 
brengen. 

7. Motie: kamercentrale Den Hel
der 
Betreft: agendapunt 3d 

Tekst: 
Gezien het feit, dat het moeilijk is, meer 
dan tot nu toe het geval is, leden te mo
tiveren tot het volgen van cursussen, is 
de kamercentrale Den Helder van me
ning dat voor alle cursussen die de VVD 
verzorgt er gestructureerde landelijke 
campagnes dienen te worden georgani
seerd om de ervoor in aanmerking ko-

mende leden krachtig te motiveren cur
sussen te gaan volgen. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie de rapportage onder 3d. In het alge
meen kan niet worden geconstateerd dat 
de animo voor het volgen van cursussen 
terugloopt. Hier ligt bovendien ook een 
belangrijke taak voor afdelingen en cen
trales. Waar nodig en gewenst zal het 
hoofdbestuur ondersteuning verlenen. 

3e. Beleid public relations en pro
paganda 

1. Sinds het verschijnen van het 
Verenigingsplan hebben zich t.a.v. le
den- en kiezersbestand belangrijke ont
wikkelingen voorgedaan. 
Het ledental heeft een dalende trend 
vertoond, de electorale aanhang (volgens 
de polls) tot in het najaar 1990 een da
lende en vervolgens (ook weer volgens de 
polls) een licht stijgende. Een en ander 
resulteerde bij de jl. gehouden Staten
verkiezingen in een bescheiden elec
torale winst voor de VVD. 
De verhouding ledental : electorale aan
hang is thans derhalve 1 : 15,8. De om
buiging van de electorale curve zal 
hopelijk ook een ombuiging voor de le
denbestand-curve betekenen. 

Het bovenstaande laat overigens onver
let het in paragraaf 2.1 van het 
Verenigingsplan geformuleerde. 

2. Inmiddels hebben een aantal vormen 
van strategisch overleg en communi
ceren zoals verwoord in de aanbeveling 
van paragraaf 2 van het Verenigings
plan, meer "body" gekregen. 

Hierbij dient genoemd te worden de 
communicatiecluster, waar een goede 
vorm van communicatie plaats vindt 
tussen fractie en hoofdbestuur in alle 
zaken de onderdelen campagne, voor
lichting en p.r. betreffende. 

Onder verantwoordelijkheid van de 
fractie verschijnt opnieuw één maal per 
week de VVD-expresse. De uitgave hier
van blijkt goed in een behoefte te voor
zien voor wat betreft het informeren van 
het vrijwillig kader. 

Gekozen is voor een structurele cam
pagne. Niet alleen slechts in de periode 
direct voor de verkiezingen, maar bij 
voortduring zal de VVD onder de aan
dacht van de kiezer worden gebracht. De 
thans hiervoor beschikbaar zijnde gel
den moeten echter ontoereikend worden 
geacht. 

Professionele ondersteuning heeft geleid 
tot een communicatiestrategie op korte 
en lange termijn. Uitwerkingen van deze 
strategie zijn inmiddels gerealiseerd in 
de vorm van een ontwikkelde reclame
campagne en een uitgevoerd kwalitatief 
onderzoek. 

Uitwerking van overige onderdelen van 
deze communicatiestrategie zoals le
denwerving, herziening van campag
nemateriaal, media-training, etc. zijn 
reeds ingezet of zullen binnenkort ter 
hand worden genomen. 

3f. Beleid inzake contacten VVD 
met overige liberale partijen en 
geestverwanten i.h.b. in Midden- en 
Oost-Europa mede in het kader van 
de D. W. Dettmeijerstichting 

Het afgelopen jaar zijn de werkzaam
heden van de VVD op het internationale 
vlak sterk uitgebreid. De ontwikkelin
gen in Oost-Europa en daarmede ver
bonden het oprichten van de Dett
meijerstichting hebben nieuwe activi
teiten gegeven naast de reeds bestaande 
via de Liberale Internationale en de 
ELD. Het jaar 1991 zal hiervan een 
voortzetting zijn. 
De agenda voor de Liberale Internatio
nale volgt het normale patroon, waarbij 
hetjaarcongres zal plaatsvinden op 6 en 
7 september in Luzern. De rechten voor 
minderheden zullen bij dit congres als 
hoofdthema centraal staan. J. D. 
Blaauw vertegenwoordigt de VVD in de 
themawerkgroep. Verder is het de ver
wachting dat nog meer liberale groe
peringen/partijen uit Midden- en Oost
Europa aansluiting bij de LI zullen zoe
kEm. Ook de Federatie ELD volgt het 
normale patroon van activiteiten. Wel 
wordt gewerkt aan een aanpassing van 
de statuten en reglementen, enerzijds 
voor het opheffen van onvolkomenheden 
en anderzijds om het mogelijk te maken 
dat ook Europese liberale partijen in de 
EG-lidstaten tot de Federatie kunnen 
toetreden. Het jaarcongres wordt op 6 
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en 7 juni in Poitiers gehouden. In de 
discussie zal het milieubeleid centraal 
staan. Dr. R: Braams is voorzitter van 
de werkgroep die dit voorbereidt. 
Doordat ook voor 1991 een subsidie is 
toegekend kan de Dettmeijerstichting 
haar werkzaamheden voortzetten. 
Reeds in januari is een seminar gehou
den in Praag voor nieuw gekozen libera
le Tjechische gemeenteraadsleden. Ver
volgens . zijn in de afgelopen maanden 
kleine groepen uit Hongarije en 
Tsjechoslowakije naar Nederland geko
men om gedurende een aantal dagen 
kennis op te doen van de VVD in al haar 
geledingen en van het Nederlandse de
mocratische stelsel en de politieke is
sues. De tweede helft van mei zal de 
Dettmeijerstichting/VVD samen met de 
NDI/Democraten USA een seminar or
ganiseren in de buurt van Praag voor 
een tachtigtal deelnemers uit Midden
en Oost-Europa. Ook later in het jaar 
zullen er diverse trainingen en seminars 
worden georganiseerd. 
Uiteraard zijn er naast alle hiervoor ge
noemde activiteiten ook nog de nodige 
bilaterale internationale contacten, zo
wel in binnen- als buitenland. 

5. Voorstel hoofdbestuur inzake 
hoogte van de contributie '92 en 
verdeling van de contributiegelden 

8. Motie: afdeling Tilburg 
Betreft: agendapunt 5 

Tekst: 
De vaststelling van de contributie over 
hetjaar 1992 wordt verschoven naar een 
volgende algemene vergadering in het 
najaar van 1991, zodat rekening kan 
worden gehouden met de financiële con
sequenties van de ingeslagen weg met 
betrekking tot het PR/propaganda be
leid. 

Toelichting: 
De voorstellen van PPGH/JWT zijn tot 
op dit moment enthousiast onthaald. De 
voorgestelde weg getuigt van een nieuw 
elan, een frisse doelgerichte en profes
sionele aanpak. De financiële con
sequenties zijn nog onduidelijk, de mo
gelijke resultaten van fundraising nog 
onbekend. 
Als de VVD kiest voor deze nieuwe aan
pak, dan moet er mogelijk meer geld 
worden opgebracht. Zo'n belangwek
kende "investering" kan gedeeltelijk 
door de leden worden gefinancierd. Een 
eventuele verhoging van de contributie 
kan dan worden overwogen, waarbij de 
additionele opbrengst volledig ten goede 
komt van het PR-beleid op zowel lande
lijk, regionaal als plaatselijk niveau. 

Advies hoofdbestuur: 
Het is ongewenst thans over te gaan tot 
contributieverhoging. Wel zal t.z.t. een 
en ander moeten worden overwogen als 
nog meer zicht is verkregen op het con
tinue pr-beleid. 

11. Bespreking van het beleid van 
de Kamerfracties en van de VVD
leden in het Europees Parlement 

9. Motie: afdeling Steenbergen 
Betreft: agendapunt 11 
Tekst: 
Opheffing van de "vervoersgebieden" uit 
de Wet Personenvervoer. 

Toelichting: 
Dankzij acties van Amsterdamse taxi
chauffeurs hebben wij kunnen verne
men dat in de Wet Personenvervoer be
paald wordt dat een taxi in zijn eigen 
vervoersgebied wel een klant buiten zijn 
regio mag vervoeren, maar dat deze per
se leeg terug moet naar zijn vervoers
gebied. Deze wet brengt extra brand
stofgebruik, milieuvervuiling en file
vorming met zich mee. 

Advies hoofdbestuur: 
De Tweede-Kamerfractie zal mondeling 
reageren. 

10. Motie: afdeling Steenbergen 
Betreft: agendapunt 11 
Tekst: 
De VVD-fractie in de Tweede Kamer 
wordt uitgenodigd een amendement op 
de begroting voor ontwikkelingssamen
werking in te dienen t.a.v. de subsidië
ring van de Nationale Commissie Ont
wikkelingshulp en Bewustwording 
(NCO). 

Toelichting: 
Op een spreekbeurt d.d. 12-2-1990 voor 
de VVD-afdeling Oisterwijk verklaarde 
buitenland woordvoerder, drs. F. Weis
glas, dat de VVD tegen de subsidiëring 

van de NCO is. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het gestelde onder 9. 

BIJLAGE I 

Notitie van de commissie van Beroep 
van de VVD voor het hoofdbestuur. 

In de bespreking van 28 november 1990 
is ons gevraagd in een notitie -uiteen te 
zetten op welke wijze wij onze toetsing, 
met name ter zake van een beroep tegen 
ontzetting uit het lidmaatschap, uitoe
fenen en welke grenzen wij in acht ne
men. 
De commissie heeft in haar besluit van 
18 oktober 1989 in de zaak van mevrouw 
P. Uildriks haar taak als volgt omschre
ven en begrensd: 

"dat de commissie voorop stelt dat zij 
het aangevochten besluit dient te toet
sen met inachtneming van de - in de 
rechtspraak ontwikkelde - regels die 
gelden voor het bindend advies, hetgeen 
betekent dat moet worden nagegaan of 
dit besluit voor wat de wijze van tot
standkoming en de inhoud betreft niet 
in strijd is met wetten, statuten, regle
menten en de eisen van redelijkheid en 
billijkheid." 

Met deze omschrijving, die pleegt te 
worden aangeduid als marginale toet
sing, blijft de commissie in de pas met 
wat gebruikelijk is bij de grote vereni
gingen die de beroepsmogelijkheid aan 
een speciale commissie hebben overge
dragen. Het is een misverstand dat bij 
die toetsing alleen procedurele aspecten 
aan de orde komen en iedere inhoudelij
ke beoordeling is uitgesloten. 
Aan deze overdracht ligt de gedachte ten 
grondslag dat het om verschillende re
denen niet wenselijk is met de behande
ling en besluitvorming terzake van deze 
beroepen de algemene vergadering of 
het hoofdbestuur te belasten. In de eer
ste plaats zal doorgaans een dergelijk 
orgaan te groot zijn waardoor de behan
deling en besluitvorming onwerkbaar 
wordt. Voorts wordt alom aanvaard dat, 
hoewel van rechtspraak in de eigenlijke, 
grondwettelijke, zin geen sprake is, ook 
de onderhavige procesgang onderwor
pen is aan beginselen van behoorlijke 
rechtspraak. Tot die beginselen behoren 
onafhankelijkheid en het inachtnemen 
van procedureregels. De commissie 
beoordeelt niet alleen procedurele as
pecten, maar gaat ook na of door bemid
delingspogingen of anderszins is ge
tracht het gerezen geschil tot een oplos
sing te brengen anders dan door ontzet
ting uit het lidmaatschap en of bij die 
bemiddelingspoging op evenwichtige 
wijze rekening is gehouden met de be
langen van degene die uiteindelijk - we
gens het uitblijven van een minnelijke 
oplossing - uit het lidmaatschap is ont
zet. 
Tenslotte moet worden beklemtoond dat 
juist in geschillen over de ontzetting uit 
het lidmaatschap de vanouds vooral door 
liberalen hoog geschatte individuele 
vrijheid en rechtsbescherming tegen 
publieke en private organisaties in het 
geding zijn en een deskundige en zorg
vuldige behandeling vereisen. 

BIJLAGE 11 

Advies van de ad-hoc werkgroep betref
fende een lezerskringonderzoek van het 
VVD partijblad "Vrijheid en Democra
tie". 

Inleiding 
Op 1 oktober 1990 verzocht de onder
voorzitter van de VVD, mr. I. W. Opstel
ten, aan ondergetekenden zitting te ne
men in een ad-hoc commissie die vorm 
en uitvoering moest geven aan een le
zerskringonderzoek van "Vrijheid en 
Democratie". 
Bij brief van 22-10-1991 verklaarden zij 
zich bereid deze taak op zich te nemen 
en dienden zij een onderzoeksvoorstel 
in. Bovendien werden enkele afspraken 
betreffende de taak en status van de 
Commissie en de openbaarheid van het 
advies en de onderliggende stukken, in 
deze brief vastgelegd. De brief is als bij
lage bij dit advies gevoegd. 
In overleg en met toestemming van de 
opdrachtgever werd het NIPO, het Ne
derlands Instituut voor de Publieke 
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Opinie en het marktonderzoek-b.v., op
dracht gegeven volgens aanwijzingen 
van de Commissie een schriftelijk on
derzoek onder de lezers te verrichten. 
Deze methode is gekozen op gronden van 
effectiviteit en kostenbeheersing. De 
uitkomsten van dit, onderzoek. alsmede 
een rapport van het NIPO bevattende 
enkele aanbevelingen, zijn bij dit advies 
gevoegd. Het omvat de volgende vier de
len: Tekstrapport, Tabellendeel (totaal 
leden), Tabellendeel (kaderleden) en 
Letterlijke reacties· op vraag 22 .. Het 
Tekstrapport bevat o.m. een omschrij
ving van de werkwijze, waarop in dit 
advies kortheidshalve niet wordt inge
gaan. De Commissie kan instemmen 
met de werkwijze en de uitvoering van 
het onderzoek en acht de resultaten der
halve geschikt om er conclusies en aan
bevelingen op te baseren. 

Steekproef 
Uit de 'ad random' steekproef komt een 
leeftijdsbestand van de VVD naar voren 
die er als volgt uitziet. 

Tot en met 30 jaar 
31 tlm 50 jaar 
51 tlm 65 jaar 
ouder dan 65 jaar 
geen opgave 

8% 
32% 
32% 
27% 

1% 

Het aantal mannen bedraagt 71% en het 
aantal vrouwen 29%. 
Het aantal kaderleden bedraagt 5% en 
de overige leden 95%. 

Deze gegevens zijn van belang om de 
uitkomsten te kunnen beoordelen. 

Resultaten 
Als de leden van de. VVD. gevraagd wordt 
een rapportcijfer voor V&D op de schaal 
van 10 (hoog) tot 1 (laag) te geven, dan 
scoort het gemiddelde 6.4. Bekijkt men 
de reactie per leeftijdsgroep, dan blijkt 
er een oplopende schaal van 5.9 voor 
leden in de leeftijd tot en met 30 jaar 
naar 6. 7 voor leden die ouder zijn dan 
65 jaar te bestaan. 

Naar de mening van de Commissie is 
deze score te laag en biedt het onderzoek 
aanknopingspunten voor verbetering. In 
het navolgende zal nader worden inge
gaan op de resultaten van het onderzoek 
tegen de achtergrond van deze conclusie. 
Eerst echter ter relativering een paar 
kanttekeningen. 

Wie een blad uitgeeft voor een zo brede 
groep als de leden van de VVD (oud-jong, 
hoog en laag opgeleid, kader en niet
kader) zal vrijwel altijd een breed spec
trum aan reacties mogen verwachten. 
Niet iedereen kan altijd tevreden wor
den gesteld en de beste stuurlui staan 
aan wal. Voorts: hoewel de resultaten 
uitgedrukt zijn in exacte cijfers verdient 
het aanbeveling vooral naar trends, naar 
de globale lijn te kijken. Tenslotte, de 
doelstelling van een partijblad is altijd 
een kwestie van beleid: gaat het bij de 
redactie vooral om het verstrekken van 
informatie aan de leden of speelt het feit 
dat de pers mee leest een significante 
rol, gaat het vooral om het aan de partij 
binden van zittende, oudere leden of 
wordt het aantrekken en enthousias
meren van jongere leden als een belang
rijke doelstelling gezien, welke rol speelt 
de informatie aan het kader ten opzichte 
van die aan de overige leden, enzovoort. 
De Commissie acht zich wat het laatste 
betreft niet bevoegd tot oordelen, maar 
beveelt het hoofdbestuur wel aan dit 
soort aspecten zorgvuldig in overweging 
te nemen en eventueel keuzen te maken 
bij de formulering van een eventueel 
nieuw redactiebeleid. 

Lezen 
Uit het onderzoek blijkt dat 6 procent 
van de leden het blad nimmer onder 
ogen krijgt (wordt in de band weg
gegooid), terwijl 15 procent het niet 
leest. Het NIPO trekt de conclusie dat 
de VVD daarmee niet tevreden mag zijn. 
De Commissie onderschrijft die conclu
sie. Dit neemt overigens niet weg dat 72 
procent van de lezers in iedere editie 
enkele artikelen of meer leest. Dit leidt 
tot de conclusie dat het bij de formule
ring van een eventueel nieuw redactie
beleid vooral zal moeten gaan om verbe
teringen en niet om een totale verande
ring van beleid. 

Soorten artikelen 
De meest bruikbare gegevens voor het 
formuleren van een eventueel nieuw re
dactiebeleid zijn te vinden in de resulta
ten op de vragen over de soorten artike
len waarvoor de leden meer of minder 
aandacht vragen. Daarom wordt daarop 
hier uitvoerig ingegaan. 
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: Partijnieuws in de breedste zin des 
· ~oords" scoort hoog voor wat betreft de 
behoefte aan meer informatie: 25 pro
cent van de ondervraagden wil daarvan 

, meer of veel meer in V&D aantreffen. 
' Deze behoefte is algemeen onder de le
den, zij het datjongeren (51 procent) en 
kader (35 procent) er bovenuit steken. 

Ook "berichtgeving over de landelijke 
, politiek" scoort hoog in dit opzicht: 37 
procent wenst daarover meer of veel 
meer te lezen. Ook hier scoren jongeren 
tot 30 jaar (47 procent) en kader (49 

, procent) significant hoger. 

Ook "berichtgeving over de Europese 
: politiek" mag meer in V &D verschijnen: 
25 procent van de lezers wenst dat. 
Vooral jongeren scoren hoger. 

Ook meer of veel meer aandacht voor 
"regionieuws" wordt gevraagd: 24 pro
cent. Opmerkelijk is dat vooral de lezers 
in het noorden van het land deze vraag 
melden: 35 procent. Daar staat overi
gens tegenover dat 15 procent van de 
lezers vindt dat het wat betreft dit soort 
artikelen minder of veel minder kan. 

Vier soorten artikelen scoren ongeveer 
neutraal voor wat betreft de wens naar 
meer of minder informatie: "de column 
van de voorzitter", "ingezonden brie
ven", "aankondiging spreekbeurten" en 
"bestuursmededelingen". 

Er zijn vijf soorten artikelen die naar de 
mening van de ondervraagden minder 
aandacht verdienen. Deze worden in het 
navolgende besproken. 

,,Interviews~'. 19 procent van de onder
vraagden is van mening dat er minder of 
veel minder interviews in V &D moeten 
verschijnen. Ongeveer de helft van de 
ondervraagden acht het aantal inter
views voldoende en 10 procent vindt dat 
er meer interviews moeten komen. 

Een aanzienlijk percentage van de on
dervraagden (29 procent) is van mening 
dat er minder of veel minder "congres
verslagen" in V &D moeten worden ge
publiceerd. Het percentage dat meer of 
veel meer van dit soort informatie wenst 
is vrijwel te verwaarlozen, zodat hier 
gesproken kan worden van een duidelijk 
signaal, ondanks het feit dat de helft 
van de lezers de informatie op dit gebied 
voldoende noemt. Opmerkelijk is overi
gens dat onder jongere leden tot en met 
30 jaar minder wenst veel sterker 
spreekt (46 procent). 

Ook het percentage ondervraagden dat 
vindt dat er minder of veel minder "be
schrijvingsbrieven (congresvoorstellen)" 
in V &D moeten worden opgenomen is 
aanmerkelijk, namelijk 21 procent. 52 
procent van de ondervraagden acht deze 
informatie voldoende. Ook hier onder
scheiden de jongeren zich weer nadruk
kelijk met 63 procent voldoende en 36 
procent minder of veel minder. 

De aparte rubriek "Vrouwen" dient vol
gens 18 procent van de ondervraagden 
minder of veel minder aandacht te krij
gen, terwijl 7 procent meer aandacht 
wenst. Het is niet verwonderlijk dat deze 
score onder vrouwen omgekeerd ligt: 21 
procent meer of veel meer en 12 procent 
minder of veel minder. 

Een opmerkelijke uitslag geeft de vraag 
over de rubriek "JOVD" te zien: 25 pro
cent van de jongeren wenst daarvoor 
meer aandacht, terwijl 38 procent van 
de jongeren tot en met 30 jaar minder 
aandacht wil. Voor de totale populatie 
zijn deze cijfers respectievelijk 7 en 17. 

Leesgedrag 
Het leesgedrag, dat wil zeggen de mate 
waarin bepaalde soorten artikelen ook 
daadwerkelijk worden gelezen, stemt in 
grote lijnen overeen met de aandacht 
die men voor die artikelen vraagt, zoals 
hierboven beschreven. Daarop zijn en
kele opmerkelijke uitzonderingen. Zo 
worden artikelen over Europese politiek 
door 52 procent van de ondervraagden 
zelden of nooit gelezen, ondanks de wens 
naar meer informatie. De rubriek 
"Vrouwen" wordt door 66 procent van 
de ondervraagde vrouwen, die toch te 
kennen geven meer informatie in deze 
rubriek te wensen, zelden of nooit ge
lezen. Opmerkelijk is ook het aantal 
iongeren dat de JOVD-rubriek zelden of 
nooit leest: 69 procent. 

Behoefte 
Behalve de vragen over het leesgedrag 
en de aandacht die men nodig acht voor 
bepaalde soorten artikelen is ook geme-

ten welke behoefte men persoonlijk heeft 
aan bepaalde soorten artikelen. Het zal 
duidelijk zijn dat de antwoorden op deze 
drie vragen elkaar veelal grotendeels 
dekken. Toch is dat niet altijd het geval. 
Hieronder zullen de meest in het oog 
springende afwijkingen worden bespro
ken. 

Voor wat betreft de "column van de 
voorzitter" is de behoefte minder groot 
dan de aandacht die men voor dit onder
werp vraagt, dit geldt evenzeer voor 
"partijnieuws", berichtgeving over 
"Europese politiek", "ingezonden brie
ven" en "bestuursmededelingen". Zeer 
aanzienlijk lager ligt de behoefte aan de 
rubriek "spreekbeurten". Voor wat de 
rubriek "JOVD" betreft doet zich het 
verschijnsel voor dat de persoonlijke be
hoefte van jongeren voor deze rubriek 
wat extremer meer en minder is dan 
bij de vraag over de gewenste aandacht, 
waardoor de score voor het antwoord 
"voldoende" veel kleiner wordt. Uit deze 
uitkomst blijken grote tegenstellingen in 
de vraag naar deze rubriek onder jonge
ren. Ten aanzien van de rubriek "Vrou
wen" is het opvallend dat er evenveel 
vrouwen meer behoefte hebben aan deze 
rubriek (17 procent) dan vrouwen die 
daaraan minder behoefte hebben (18 
procent). Daarmee wijkt deze uitslag in 
negatieve zin iets af van de uitkomst op 
de vraag naar de gewenste aandacht. 

Uit ,leze afwijkende uitkomsten blijkt 
dat de ondervraagden bij de beantwoor
ding van de vraag over meer of minder 
gewenste aandacht voor bepaalde soor
ten artikelen klaarblijkelijk hebben ge
redeneerd vanuit een door hen geïn
terpreteerd partijbelang, terwijl het bij 
de vraag naar behoefte aan bepaalde 
soorten artikelen nadrukkelijk ging om 
hun eigen behoefte. 

Kritiek 
Het antwoord op de open vraag, aan de
genen die van mening zijn dat zij niet 
voldoende informatie krijgen (24 procent 
van de ondervraagden), welke soort in
formatie wordt gemist bevat een aantal 
in het oog springende punten van kri
tiek. Zo wenst 12 procent van de onder
vraagden "meer zelfkritiek/minder pro
pagandistisch", 10 procent "uiteenzet
tingen van de landelijke politiek", 28 
procent "meer duidelijkheid over de 
gang van zaken bij de VVD", vindt 13 
procent (de hoge score bij jongeren van 
48 procent beïnvloedt dit cijfer in be
langrijke mate) dat er dieper op zaken 
moet worden ingegaan en wenst 10 pro
cent meer informatie over het beleid van 
andere partijen. 

Vormgeving, frequentie, taalge
bruik 
Slechts 15 procent van de ondervraag
den is van mening dat het formaat van 
het blad moet worden gewijzigd. Dit is 
een duidelijk teken dat het huidige ta
bloid formaat door de leden wordt ge
waardeerd. Ook bestaat er weinig be
zwaar tegen advertenties en zouden er 
naar de mening van de meeste onder
vraagden wel meer advertenties mogen 
worden opgenomen. 

Ook het taalgebruik wordt gewaardeerd, 
slechts 6 procent vindt het taalgebruik 
niet zodanig dat het blad gemakkelijk 
leesbaar is. 

De verschijningsfrequentie (10 keer per 
jaar) wordt door een -grote meerderheid 
van de ondervraagden juist geacht. 

Voor wat betreft de vraag of er meer 
illustraties in het blad mogen is sprake 
van een glijdende schaal van jong naar 
oud. Van de jongeren beantwoordt 57 
procent deze vraag positief, dalend naar 
27 procent voor de ondervraagden die 
ouder zijn dan 65 jaar. In totaal beant
woordt 43 procent van de ondervraagden 
deze vraag positief, staat 35 procent er 
neutraal tegenover en is 13 procent ne
gatief. 

Over het algemeen wordt de omvang van 
het blad, het aantal pagina's, als juist 
ervaren. 

Leesmotieven 
Waar om lezers zich aan het lezen van 
een artikel zetten is onderzocht door een 
vraag over de leesmotieven. Het blijkt 
dat 65 procent een artikel gaat lezen 
omdat het naar verwachting interes
sante informatie bevat, terwijl 55 pro
cent zich door een aandachttrekkende 
kopregellaat verleiden. 
Voor het overige zijn de antwoorden op 
deze vraag voor de hand liggend, zij het 
dat de zeer lage (2 procent) score voor 
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actualiteit opvalt. Dit is overigens ver
klaarbaar voor een periodiek dat 10keer 
per jaar uitkomt. 

Oordeel over het blad 
Er is aan de ondervraagden een aantal 
kwalitatieve vragen voorgelegd die 
enige nadere informatie geven over het 
oordeel van de leden over het blad. 
Daarover is in het Tekstrapport een lijst 
met gemiddelde scores opgenomen (van 
5 hoog naar 1 laag). Voor zover deze 
scores nog informatie bevatten die in het 
voorgaande niet aan de orde is geweest 
of daarmee in strijd is, gaan wij daarop 
hieronder nader in. 
Het blijkt dat men de informatie in het 
blad als nuttig ervaart (3.74), de infor
matie wordt redelijk duidelijk en actueel 
geacht (3.40 en 3.36). Ook de overzich
telijkheid kan er nog net mee door (3.24). 
De score op de stelling "de leden komen 
genoeg aan het woord is echter onvol
doende (3.08), terWijl de stelling "het 
blad ziet er leuk uit" slechts 2.57 scoort. 
Deze twee laatste uitkomsten analy
seren wij hieronder. 

Slechts 29 procent van de ondervraag
den reageert positief op de stelling "le
den komen genoeg aan het woord". 25 
procent is het daarmee eens noch oneens 
en 52 procent is het oneens met de stel
ling. Aan degenen die het oneens met de 
stelling zijn is een nadere kwalificatie 
gevraagd. Daarbij springen de volgende 
meningen eruit. "Leiders te veel aan het 
woord (26 procent), mening/kritiek van 
leden is belangrijk (20 procent), rubriek 
voor ingezonden brieven is te klein/leden 
te weinig aan het woord (10 procent), 
selectief aan het woord latenlalleen 
scherpe duidelijke info (17 procent). 

Slechts 12 procent. van de ondervraag
den is van mening dat het blad "er leuk 
uit ziet", 35 procent staat daar neutraal 
tegenover en 41 procent is het oneens 
met deze stelling. Analyseert men de 
mening van degenen die het oneens zijn, 
dan komt men tot de volgende meest 
voorkomende uitspraken: "saai/som
ber/oubollig" (31 procent), "geen goede 
vorm/formaat/leest onhandig" (13 pro
cent), "nodigt niet uit tot lezen" (8 pro
cent), "politiek blad hoeft ook niet leuk 
te zijn/het is informatie" (18 procent), 
"niet representatief' (16 procent). Op
gemerkt kan nog worden dat het vooral 
jongere leden zijn die een ander formaat 
wensen en dat vooral de oudste leden 
het blad niet representatief achten. 

Open vraag 
Aan het eind van het onderzoek is een 
open vraag gesteld die als volgt luidt: 
"Als u nóg opmerkingen heeft ten aan
zien van het blad Vrijheid en Democratie 
die nog niet aan de orde zijn geweest 
kunt u die hieronder kwijt". De ant
woorden op deze vraag 22 zijn in hun 
geheel in een apart deeltje gebonden. De 
antwoorden zijn niet kwantificeerbaar, 
maar zijn door het spontane karakter 
wel de moeite waard. Opvallend is ove
rigens het hoofdzakelijk negatieve ka
rakter van de opmerkingen. Op basis 
van het goed en kritisch doorlezen ervan 
vermeldt het NIPO in het Tekstrapport 
enkele punten die eruit springen. Omdat 
dit naar de mening van de Commissie, 
een goede verwoording is, wordt de for
mulering van het NIPO hier overge
nomen. 

"Het partijblad wordt vaak omschreven 
als een weinig kritisch blad, het zou al
lemaal wat pittiger kunnen, wat minder 
oubollig (ons kent ons/te zelfgenoeg
zaam) met meer discussie over het reilen 
en zeilen van de partij (zelfkritiek) in 
plaats van hiep, hiep, hoera stemming, 
wat hebben we het weer goed gedaan 
terwijl de berichten uit de landelijke 
media anders doen vermoeden. Door een 
lid wordt de kritiek verwoord middels 
een uitspraak van Willem Elsschot: 
"Niets is minder boeiend dan een gezel
schap dat het helemaal eens is". Door 
de regels heen is er veel kritiek op het 
uiterlijk van het blad. Een kleurtje zou 
welkom zijn en het geheel moet wat 
minder saai en dor en liefst op magazine
formaat. 
Liever kwaliteit dan kwantiteit, liever 
korter, duidelijker, geen lange verha
len". Einde citaat. 

Advies 
Zoals reeds in het begin van dit advies 
is gesteld, is het oordeel van de leden 
van de VVD over Vrijheid en Democratie 
zodanig dat verbeteringen moeten wor
den aangebracht. Door de veelheid van 
informatie die onderzoek oplevert is het 
ook mogelijk het redactiebeleid zodanig 
aan te passen dat die verbeteringen 

daadwerkelijk kunnen worden aange
bracht. Daarbij gaat het zowel over de 
vorm als de inhoud van het blad. 

Om met één woord het karakter van de 
verbetering aan te geven kiest de Com
missie voor het woord "moderniseren". 

Wat de vorm betekent houdt dat woord 
in: handhaving van het tabloid-formaat, 
gebruik van moderne lettertypen en op
maak, wat meer goede illustraties, kor
tere artikelen, pregnante koppen, even
tueel het gebruik van een steunkleur. 
Om de opmaak te karakteriseren: hel
der, stijlvol, flexibel. De Commissie ad
viseert daarvoor een goede professionele 
tijdschriftenontwerper in te schakelen, 
die gedurende de eerste tijd de redactie 
begeleidt bij de opmaak. Wat de illus
traties betreft kan zowel gebruik worden 
gemaakt van goede foto's als van te
keningen. Bedacht dient evenwel te 
worden dat goede illustratoren dun ge
zaaid zijn en dat beter geen tekeningen 
kunnen worden gebruikt dan zouteloze 
en niet professionele illustraties. Dit 
neemt niet weg dat het de moeite waard 
is iemand te zoeken omdat op deze wijze 
een luchtig en zo mogelijk humoristisch 
accent kan worden aangebracht. 

De omvang, het aantal pagina's, kan ge
lijk blijven, maar mag ook iets minder 
zijn. Zolang advertenties niet overheer
sen mogen meer advertenties ~orden 
geplaatst. 

Er is geen reden, althans niet voort
komend uit dit onderzoek, om de 
frequentie te wijzigen. 

De algemene teneur ten aanzien van de 
inhoud van Vrijheid en Democratie is 
dat er minder bestuurlijke informatie en 
meer goede, kritische en onderbouwde 
artikelen moeten worden geplaatst. 
Hoofdonderwerpen daarbij dienen te 
zijn de landelijke politiek, de positie van 
de partij ook ten opzichte van andere 
partijen, in iets mindere mate Europese 
politiek en regionaal nieuws (regionale 
pagina's ?). Minder dan thans dienen 
daarbij politieke of bestuurlijke kop-
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stukken in interviews aan het woord te 
zijn. De behoefte aan uitvoerige versla
gen van partijbijeenkomsten is zeer ge
ring, reden om deze te vervangen door 
korte informatieve berichten over de be
sluitvorming. Gezocht moet voorts wor
den naar een mogelijkheid om de be
schrijvingsbrieven op een andere wijze 
dan als onderdeel van V&D bij het 
geïnteresseerde lid te bezorgen, dan~ 
wel de beschrijvingsbrief als losse bijla
ge bij het blad te voegen. Scherpzinnige 
analyses, ook als deze kritisch zijn ten 
opzichte van de eigen partij of haar 
woordvoerders, dienen een ruimere 
plaats te krijgen. Ook de stem van de 
leden moet duidelijker doorklinken. De 
leden vragen om serieus te worden ge
nomen: minder propaganda en meer in
formatie. Ook dat is een vorm van mo
dernisering. 
Het verdient daarom aanbeveling te 
overwegen de redactie, binnen het kader 
van een duidelijke taakopdracht in bo
vengenoemde zin, voor wat betreft het 
uitvoerende beleid een onafhankelijker 
positie ten opzichte van het partijbe
stuur te geven. Daardoor zal de redactie 
meer dan thans het geval is de tolk van 
de leden kunnen worden. 
Tenslotte stelt het NIPO voor om een 
vervolgonderzoek te verrichten na im
plementatie van veranderingen. De 
Commissie is van mening dat dit zinvol 
kan zijn maar wijst erop dat een derge
lijk onderzoek eerst na enige tijd, bij
voorbeeld een jaar, zinvol is aangezien 
eerst dan blijkt wat er beklijft van de 
nieuwe aanpak. 
De Commissie is van mening dat wan
neer in deze geest Vrijheid en Democra
tie gemoderniseerd wordt, de betrok
kenheid van de leden bij het blad en 
daarmee bij de partij vergroot wordt. 

De Commissie, 

M. Wigman 
Heiloo 

E. L. Hozee 
Hengelo 

15 januari 1991 

T. P. Monkhorst 
's-Gravenhage 

Door de Kandidaatstellingsraad 
van de VVD van 23 maart 1991 is 
de volgende lijst van kandidaten 
vastgesteld t.b.v. de verkiezing 
van leden van de Eerste Kamer der 
Staten -Generaal op 27 mei a.s.: 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 

Luteijn 17. Van den Oosten 
Van Graafeiland 18. De Blécourt-Maas 
Van der Werff 19. Lodewijks 
Ginjaar 20. Zevenbergen 
Verbeek 21. De Hart 
Heijne Makkreel 22. Spruit 
Van Boven 23. Van Blerck-Woerdman 
Van Leeuwen-Schut 24. Weide 
Talsma 25. Dake 
He ij mans 26. Steinz 
Hilarides 27. Verstegen 
Korthals Altes 28. Fleskeus 
Van den Broek-Laman Trip 29. Nieuwland 
Baljé 30. Steengracht van Oostcapelle 
De Beer 31. Ten Brink 
Van Aardenne 32. Groen 

VVD. DE ENIGE LIBERALE PARTIJ 
VAN NEDERLAND. 
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Financiële verantwoording 
van de penningm.eester 
1. ALGEMEEN marges zijn echter krap, begrotingsdis

cipline is nog steeds een eerste vereiste 
Overeenkomstig artikel 30 van de 
statuten van de partij wordt hierbij de 
rekening en verantwoording van het in 
1990 gevoerde financiële beleid ter 
goedkeuring aangeboden. 

voor het hoofdbestuur om deze doelstel
ling te behalen. Er schijnt nu duidelijk 
licht aan het eind van de tunnel. 

5. NATIONAAL EN EUROPEES VERKIEZINGSFONDS (x f 1000) 

De bezuinigingsmaatregelen die zijn 
uiteengezet in het kader van de meer
jarenramingen (gepubliceerd in de be
schrijvingsbrief voor de 41e jaarlijkse 
algemene vergadering van mei 1988) 
hebben ook in het jaar 1990 hun effecten 
doen gelden. 

Bij ongewijzigd beleid zou er een gemid
deld jaarlijks tekort zijn ontstaan van 
f 1.4 miljoen over de jaren 1987-1990. 
Het cumulatieve financieringstekort 
van- f 663.000 kon echter in 1990 door 
een exploitatieoverschot van f 251.000,. 
bijna anderhalve ton gunstiger dan be
groot, worden teruggebracht tot -
f 412.000. Een resultaat dat met name 
gerealiseerd kon worden dank zij strin
gente begrotingsdiscipline. De me
dewerkers van het Thorbeckehuis onder 
leiding van de algemeen secretaris ver
dienen daarbij zeer zeker een compli
m'ent,' ~et "n~m~ de kantoorkosten zijn 
nu duidelijk binnen de krappe taakstel
ling gebleven. 

Dat sommige uitgaven uiteindelijk toch 
wat anders uitvielen dan was begroot is 
met name het gevolg van het in decem
ber 1990 verschenen rapport n.a.v. een 
onderzoek inzake "Doorberekeningen 
aan gelieerde Stichtingen/Instellingen 
Volkspartij voor Vrijheid en Demcora
tie" dat door KPMG Datam in opdracht 
van de VVD werd vervaardigd. 

Daarnaast kwam het negatieve exploi
tatieresultaat van de D. W. Dettmeijer
stichting ten laste van het resultaat van 
de VVD. 

Het verkiezingsfonds voor nationale 
verkiezingen kon met ruim f 1,1 miljoen 
op peil blijven ondanks het feit dat de 
gemeenteraadsverkiezingen iets duur
der uitvielen dan was begroot. Met de 
mogelijkheid voor ogen dat Tweede-Ka
merverkiezingen wel eens eerder dan 
verwacht zouden kunnen plaatsvinden 
is dat een solide uitgangspositie voor een 
adequate campagne. Tevens was er per 
31 december een reserve van f 100.000 
in het Europees verkiezingsfonds. (Uit
eindelijk dient op 31 december 1993 dit 
fonds f 400.000 te bedragen.) 

De contributieverhoging en contributie
verdeling die door de 43ste JAV werd 
vastgesteld, zal een verhoging van in
komsten inhouden voor 1991. De finan
ciële armslag van hoofdbestuur, kamer
centrales, ondercentrales en met name 
de afdelivgen, zal daardoor worden ver
groot. Naa!lt het verder terugbrengen 
van het cumulatieve financieringstekort 
is de inspanning van het hoofdbestuur 
erop gericht de financiële ruimte te ge
bruiken voor de interne discussie in de 
partij conform het Verenigingsplan. 
Daartoe zal het personeelsbestand met 
1,5 kracht worden uitgebreid en op het 
niveau van 16,5 formatieplaatsen wor
den gebracht. 

Het Thorbeckehuis, administratief hart 
van de partij, is enerzijds sterk aan re
novatie toe anderzijds bestaat er grote 
behoefte aan een betere vergaderzaal. 
De kosten hiervan zullen ten laste van 
de huisvestingskosten over de begro
tingsjaren 1991-2000 worden afge
schreven. 

Het hoofdbestuur geeft hiermee - een 
bescheiden uitbreiding van het perso
neelsbestand en renovatie van het 
Thorbeckehuis - gehoor aan de bevin~ 
dingen van de kascommissie en de be
sluitvorming in de 43ste jaarlijkse alge
mene vergadering. 

Evenals de afgelopen twee jaren kan ik 
besluiten dat we op de goede weg zijn. 
Een weg die (voor het eerst sedert 1987) 
kan leiden naar een positief vereni
gingsvermogen in 1991. De financiële 

Drs. P. Hessenaar 
Penningmeester 

2. BALANS (x f 1000) 

ACTNA 
Thorbeckehuis 
Nieuwbouw/renovatie 
Overige duurzame activa 
Voorraad propagandamateriaal 
Transitoria en geldmiddelen 

TOTAAL 

PASSNA 
Verenigingsvermogen 
Verkiezingsfonds 
Voorziening onderhoud gebouwen 
Transitoria 

TOTAAL 

31/12/89 

730 

218 
132 

2.674 

3.754 

- 238 
1.005 

88 
2.899 

3.754 

mutatie 

+ 78 
+ 238 

9 
+ 902 

1.209 

+ 250 
+ 245 
+ 34 
+ 680 

1.209 

3. BEGROTING 1990 en 1991 en REALISATIE 1990 (x f 1000) 

BATEN 

Afdracht aan HB 
Diverse giften 
Overige inkomsten 
Intrest 

TOTAAL BATEN 

LASTEN 

A. Personeelskosten 
B. Reis- en verblijfkosten 
C. Vergaderkosten 
D. Huisvestingskosten 
E. Kantoorkosten 
F. Ledenadministratie 
G. Partijorgaan 
H. Subsidies 
I. Buitenland 
J. BA V's, partijraden en themacongressen 
K. Propaganda en voorlichting 
L. Jongerenbeleid, SWO VVD/JOVD 
M. Informatiemateriaal 

TOTAAL LASTEN 

SALDO 

Exploitatieresultaat Dettmeijerstichting 
Baten en Lasten voorgaand jaar 
Dotatie aan verkiezingsfonds 

EXPLOITATIE RESULTAAT 

CUMULATIEF TEKORT 

begroting 
1990 

2.820 
10 

160 
50 

3.040 

begroting 
1990 

695 
40 
90 
50 

300 
66 

700 
460 

85 
100 

40 
9 

60 

2.575 

+ 465 

- 350 

+ 115 

- 548 

4. TOELICHTING OP DE INKOMSTEN (x f 1000) 

Aantal inningen 

Totaal te verdelen contributie 

Hiervan allereerst te verdelen: 
Aandeel V&D 1

) 

Extra HB 1 ) 

Extra afdelingen 2 ) 

Aanvulling oc's 

RESTEERT 

Hiervan vervolgens te verdelen 3 ): 

Hoofdbestuur 
Kamercentrales 
Ondercentrales 
Afdelingen 

1) aandeel V&D en extra hb vervalt in 1991. 
2) bovenreglementair 

benedenreglementair 

TOTAAL 

3) In 1990: hb 44%, kc 13%, oe 4%, afd. 39% 
in 1991: hb 65%, kc 8%, oe 3%, afd. 24% 

begroting 
1990 

62.500 

4.358 

728 
1.042 

175 
10 

2.403 

1.057 
312 

96 
938 

0 

225 
- 50 

175 

realisatie 
1990 

2.874 
46 

180 
91 

3.191 

realisatie 
1990 

644 
34 

131 
44 

269 
43 

733 
437 

67 
61 
56 
1 

23 

2.543 

+ 648 

65 
22 

- 350 

+ 251 

- 412 

realisatie 
1990 

63.222 

4.516 

739 
1.064 

239 
12 

2.462 

1.071 
317 

97 
977 

0 

286 
- 47 

239 

31/12/90 

730 
78 

456 
123 

3.576 

4.963 

12 
1.250 

122 
3.579 

4.963 

begroting 
1991 

3.040 
10 

160 
50 

3.260 

begroting 
1991 

739 
41 

100 
145 
295 

73 
700 
460 
100 

87 
69 

9 
60 

2.758 

+ 502 

- 130 

+ 372 

40 

begroting 
1991 

59.000 

4.884 

200 
10 

4.674 

3.038 
374 
140 

1.122 

0 

250 
+ 50 

200 

Saldo per 1 januari 

BATEN: 
Bijdrage Europa 
Dotatie t.l.v. exploitatierek. · 

LASTEN: 
Gemeenteraadsverkiezingen 
Provinciale Statenverkiezingen 

Stand per 31 december 

6. TOELICHTING OP DE POSTENG EN H 

G. PARTIJORGAAN (x f 1000) 

Kosten 
Aandeel in kosten alg. secr. 

TOTAAL 

H. SUBSIDIES (x f 1000) 

Organisatie Vrouwen in de VVD 
Haya van Somerenstichting 
Prof. mr B. M. Teldersstichting 
JOVD 
Nieuwe afd./centrales 
Overige subsidies 
Niet in rekening gebrachte kosten 

TOTAAL 

begroting 
1990 

+1.005 

+ 100 
+ 350 

- 175 

+1.280 

begroting 
1990 

450 
250 

700 

begroting 
1990 

65 
303,5 

75 
10 

2 
4,5 
0 

460 

7. HAYA VAN SOMERENSTICHTING (x f 1000) 

INKOMSTEN 
Subsidie VVD 
Subsidie BIZA 
Cursusbijdragen 
Diversen 

TOTAAL INKOMSTEN 

UITGAVEN 

Personeelskosten 
ReisN erblijfi'V ergaderkosten 
Kantoorkosten 
Huisvestingskosten 
Ledenadministratie 
Cursussen 
Propaganda en publiciteit 
Partijcommissies 
Diversen 
Jubileumviering 

TOTAAL UITGA VEN 

begroting 
1990 

303,5 
303,5 

40 
0 

647 

begroting 
1990 

215 
25 
72 
13 
15 
90 

146 
50 

1 
20 

647 

8. D. W. DETTMEIJERSTICHTING (x f 1000) 

INKOMSTEN: 
Bijdrage VVD 
Subsidie BIZA 
Giften 

TOTAAL INKOMSTEN: 

UITGAVEN: 

Overhead 
Reis- en verblijfkosten 
Politieke vormingscursussen 
Documentatiemateriaal 
Voorlichtingsvideo's 
Vergaderkosten 
Voorlichtingsmateriaal 
Opleidingen 
Roemenië 
Onvoorzien 

TOTAAL 

begroting 
1990 

23 
277 

300 

begroting 
1990 

60 
30 
30 
20 
10 
30 
90 
30 

300 

realisatie 
1990 

+1.005 

+ 100 
+ 350 

- 185 
20 

+1.250 

realisatie 
1990 

545 
188 

733 

reallsatie 
1990 

65 
241 

50 
10 

1 
8 

62 

437 

realisatie 
1990 

241 
304 

75 
6 

625 

realisatie 
1990 

210 
28 

101 
21 
30 

124· 
82 
20 

1 
17 

625 

realisatie 
1990 

68 
277 

28 

373 

realisatie 
1990 

129 
54 

28 
5 

10 
76 

63 
8 

373 

IV 

begroting 
1991 

1.250 

+ 100 
+ 130 

- 280 

+1.200 

begroting 
1991 

515 
185 

700 

begroting 
1991 

65 
303,5 

75 
10 

2 
4,5 
0 

460 

begroting 
1991 

303,5 
303,5 

50 
0 

657 

begroting 
1991 

215 
25 
72 
13 
15 

121 
145 

50 
1 

657 

begroting 
1991 

15 
285 

300 

begroting 
1991 

60 
30 
40 
30 

20 
20 
40 

15 

300 
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De VVD-onderwijsdeskun-
dige in de Tweede Kamer Jan 
Franssen analyseert de ka
binetsreactie op het rapport 
Rauwenhoff. Zijn conclusie: 
"Bij de regering is tot nu toe 
vaagheid troef. Veel stof en 

weinig wol." pagina 1 

"Wetten moeten geaccep
teerd worden. Een door de 

bevolking niet geaccepteerde 
wet is niet te handhaven. 

Vervolgens moet de wet ook 
nog leesbaar en handhaaf

baar zijn," aldus Henk Heijne 
Makkreel tijdens de Justitie

begroting in de Senaat. 
Zie pagina 2. 

Volgens de Israëlische minis
ter van Defensie, Moshe 

Arens, waren in de Irak-oor
log 48 uur extra voor de geal-

lieerden voldoende geweest 
om de gehele militaire capaci
teit van Irak uit te schakelen. 
Nu dat niet is gebeurd onder-
vinden de Koerden daarvan 
'de gevolgen ... Een passage 
uit het "Dagboek Israël", ge-

schreven door Frits 
Bolkestein. 

Zie pagina 6. 

Steun van het bedrijfsleven 
aan de sport is erg belangrijk, 
aldus Henk den Duyn. De li
berale burgemeester van Ro
zenburg, die tevens voorzitter 
is van de Koninklijke Neder-
landse Honkbal- en Softbal 
Bond licht dat toe met: "Als 
je vergelijkt dat een sport
bond in 1976liefst 60% van 
zijn inkomsten uit subsidies 
kreeg en dat dit percentage 

nu is teruggelopen tot 24, zijn 
de tekorten duidelijk. 

Zie pagina 12. 

De ondercentrale Noord
Kennemerland haalde na een 
enquête vele oud VVD-leden 
bijeen. Europese, landelijke, 
provinciale en gemeentelijke 
politici legden hun zaken uit. 
De zaal kon losbranden met 
vragen en kritiek. De oud
ledendag bleek een succes-

greep. 
Zie het regiokatern op 

pagina 13. 

Laatste stellingen voor de 
themadag van 1 juni over "De 

Stimulerende Democratie" 
plus· nog een intekenmoge

lijkheid op pagina 15. 

Voorzitterscolumn. pag. 13. 
Van A tot Z. pag. 16. 
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Bolkestein: veto over 
toekomstige coalitie
genoot niet raadzaam. 

door VICTOR HAFKAMP, foto's: HANS VAN DIJK · 

De VVD heeft de deur naar samenwerking met de PvdA in een toekomstige coalitie open gezet. 
De discussies over "Ongebroken lijnen" gaven dat al duidelijk aan. En politiek leider Frits 
Bolkestein gaf daar in zijn rede op de vrijdagavond van de Algemene Vergadering al een 
voorzetje toe. "De tot standkoming van een coalitie zal in de toekomst minder voorspelbaar zijn 
dan in het verleden. Het vroegtijdig uitspreken van een voorkeur of een veto over een toekomstig 
coalitiegenoot is politiek niet raadzaam. Zoiets past ook niet goed bij onze traditie. D66 heeft 
altijd zijn veto uitgesproken over een coalitie met CDA en VVD. Het probleem was niet het CDA, 
waar D66 zich altijd zo zegt aan te ergeren, maar de VVD. Van onze kant hebben wij nooit een 
veto uitgesproken over D66. Als er met een partij inhoudelijk goed te praten valt, dan zal de 
VVD daar zeker op in gaan. De VVD is geen partij van blokkades tegen wie dan ook," aldus 
Bolkestein. 

zich laten wachten. Conservatis
me en christen-democratie zijn 
immers als koek en ei," aldus Bol
kestein. 

Ontreddering 

Hij had weinig goede woorden 
over voor het kabinet. "Het wordt 

verstard door financiële ontred
dering, sociale belemmering en 
bestuurlijke verlamming. Finan
ciële ontreddering, omdat het ka
binet mentaal niet was voorbereid 
op de vele miljarden aan tegen
vallers. Sociale belemmering, 
omdat het niet het voortouw durft 
te nemen bij de aanpak van het 

Kabinetsreactie op rapport Rauwenhof{-

Overzichtsfoto van het podium tijdens de 
speech van politiek-/eiderFrits Bo/kestein: 
v.l.n.r.: Gmelich Meyling, Steenmeijer, 
8/aauw, Ankie Ayos, Fransje Roscam 
Abbing, Knip, Joan van Dijk, V.d. Berg, 

. Ginjaar, Tineke Tangel, Opstelten, 
Ressenaar, V. Vught, Verdijk 

ziekteverzuim en de arbeidsonge
schiktheid. Bestuurlijke verlam
ming tenslotte, omdat er niemand 
in het kabinet zit die de ploeg een 
duidelijke richting weet in te 
trekken." Volgens Bolkestein ligt 
het kabinetsbeleid op straat. 
"Beste Volkskrant. Ik verzoek u 
de volgende boodschap aan mijn 
collega-bewindslieden over te 
brengen. Antwoord graag per 'Te
legraaf van morgenochtend. Zo 

(vervolg op pagina 10) 

Zijn toespraak bevatte nogal 
wat plaagstoten richting CDA. Hij 
opende zelfs met een gelukwens 
in de richting van de christen-de
mocraten vanwege het feit dat de 
Britse Conservatieve Partij aan
sluiting heeft weten te vinden bij 
de Europese Volkspartij, de chris
ten-democratische fractie in het 
Europees parlement. "Tijdens het 
bewind van mevrouw Thatcher 
heeft de EVP nooit iets van de 
Britse conservatieven willen we
ten. Iemand die zulke duidelijke 
keuzes maakte, hoorde in de 
christendemocratie natuurlijk 
niet thuis. De conservatieve partij 
van John Major werd echter bin
nen enkele maanden als verloren 
zoon aan de christen-democrati
sche moederborst gedrukt. Vol
gens CDA-voorzitter Van Velzen 
kwam dat onder andere omdat hij 
de kinderbijslag heeft verhoogd. 
Wie de kinderbijslag als hoek
steen van de samenleving erkent, 
kan natuurlijk niet langer buiten 
de christen-democratische familie 
worden gehouden. Deze gezins
hereniging heeft veel te lang op 

Vee} stof en weinig wol 
door JAN FRANSSEN, WO-Tweede Kamerlid 

Het derde kabinet-Lubbers kondigde met veel toeters en bellen 
in het regeerakkoord grootscheepse veranderingen in de rela
tie beroepsonderwijs en arbeidsmarkt aan. Een groep hoge 
ambtenaren, verenigd in de Centraal Economische Commissie, 
en de Sociaal-Economische Raad hadden eerder- begin 1989-
beklemtoond dat de rendementen in het beroepsonderwijs te 
laag waren - tussen de 30 % en 50 % van de studenten valt, 
afhankelijk van het schooltype dat men volgt, tijdens de oplei
ding uit of haalt het diploma niet - en dat de samenhang in de 
ontwikkeling van het beroepsonderwijs te gering was. Hierdoor 
heeft het bedrijfsleven onvoldoende vertrouwen in het be
roepsonderwijs. 

Een aantal vooraanstaande 
Nederlanders onder leiding van 
de oud-hoofddirecteur van 
Philips-Nederland, mr. ir. F. 
Rauwenhoff werd aan het werk 
gezet om aanbevelingen te doen, 
die moesten uitmonden in een ac
tieplan hoe de verhouding be
roepsonderwijs en arbeidsmarkt 
te verbeteren. 

(vervolg op pagina 2) 
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WD-senator mr. ir. H. Heijne Makkreel: 

Wetten ntoeten worden 
nageleefd of worden geschrapt 
DEN HAAG - Tijdens de behandeling van de Justitiebegroting 
in de Eerste Kamer verdiepte VVD-senator Henk Heijne Mak
kreel zich in zijn inbreng in het verschil in opvatting over de 
rechtshandhaving vroeger en nu. Vroeger: veel surveillerende 
agenten, die je aanhielden als je fietslicht niet brandde of wan
neer je bij een hoek omslaan je hand niet uitstak. En die dan 
ook niet schroomden je een bekeuring te geven. Ook vroeger: 
de agenten die met borden op drukke kruisingen het verkeer 
regelden. "Dat nodigde niet tot overtreding uit. Kom daar nu 
eens om." 

Nu lijkt meer een tegenover
gesteld gedrag de regel te bepalen. 
Vooral fietsers storen zich ner
gens aan. "De enkele fietser die 
zich aan de verkeerslichten houdt, 
wordt door het merendeel van de 
voorbijgangers vermoedelijk als 
een ongevaarlijke idioot be
schouwd." Heijne Makkreel vatte 
dit dee'l van zijn betoog samen 
met: "Er is sprake van een sterk 
toegenomen regeldichtheid. Het 
besef dat het wenselijk is dat ie
dereen zich aan de regels houdt 
is sterk afgenomen en de controle 
ook." 

Regelexplosie 
Volgens de VVD-senaatsfractie 

hebben we de afgelopen tientallen 
jaren te maken gehad met een re
gelexplosie, die voor het overgrote 
deel bestaat uit regels die niet in 
het algemeen menselijk norm
besef zijn ingebed maar door de 

wenselijkheid niet ingezien of 
doet de regel pijn - of beide - dan 
loopt die bereidheid tot dicht bij 
nul terug. "Dan kan die regel al
leen worden gehandhaafd door 
controle en het opleggen van 
sancties bij overtreding." 

Kinderen 
Heijne Makkreel vroeg zich af 

hoe kinderen aan regels kunnen 
leren gehoorzamen als de ouders 

ov-e~lreid =vyt-ordtn,,vastgesteld·~om · ···· ··- ·--··· ,_, 
de justitiabele in een bepaald van 
overheidswege gewenst gedrags-
patroon te dwingen. Als dat ge-
dragspatroon door de burger zelf 
als wenselijk wordt ervaren, is 
men nog wel bereid er zich goed-
schiks aan te houden. Wordt de 

Veel stof en vveinig vvol 
Alvorens op het werk van de 

commissie-Rauwenhoff in te gaan 
moet ik eerst een beeld corrigeren. 
De indruk zou kunnen worden, of 
reeds zijn gewekt, dat de kabinet
ten Lubbers I en II het beroepson
derwijs aan het lot zouden hebben 
overgelaten. Dit is een grove aan
tasting van de waarheid. Het is 
met name staatssecretaris Nel 
Ginjaar 15eweest die er door het in 
gang zetten van de vernieuwing 
van het lager beroepsonderwijs, 
door de reorganisatie van het 
middelbaar beroepsonderwijs in 
de vorm van de SVM-operatie, 
door het verdubbelen van de in
stroom in het leerlingwezen en 
door de vernieuwing van de in
ventarissen binnen de beperkte 
budgettaire mogelijkheden al het 
mogelijke heeft gedaan om de 
groei en bloei van het beroepson
derwijs te bevorderen. Na de aan
vaarding van het wetsvoorstel 
Voorbereidend Beroepsonderwijs 
zou de vernieuwing en verbete
ring van het lbo kunnen beginnen. 
Nu de wetgeving tot wijziging van 
de opzet van het middelbaar be
roepsonderwijs is aanvaard, kan 
men in die sector met de inhoude
lijke vernieuwing en verbetering 
van het mbo-nieuwe stijl begin
nen. 

Door deze operatie zijn ook 
ontwikkelingen in gang gezet die 
antwoord geven op de terechte 
kritiek van de CEC en de SER, 

nl. dat er meer samenhang in de 
ontwikkeling van het bestel moet 
koni.en, waarin voor jong en oud 
opleidingsmogelijkheden zijn in 
volletijd en deeltijd onderwijs met 
theoretische en meer praktische 
beroepsopleidingen. 

Gelukkig heeft de commissie
Rauwenhoff veel voorstellen ge
daan die aansluiten bij wat door 
de vorige kabinetten in gang is 
gezet. Centraal in het advies 
stond de arrangementenbena
dering. 

Om de rendementen te verbe
teren en de inhoudelijke aanslui
ting tussen beroepsonderwijs en 
arbeidsmarkt te verbeteren zou
den er arrangementen moeten 
worden gesloten tussen de over
heid en de scholen, tussen · de 
scholen en het regionaal bedrijfs
leven en tussen de scholen en de 
studenten; niet vrijblijvend, maar 
met een wederzijdse verplichting. 
De regering zou wel veel betut
telende regelgeving moeten af
schaffen. Scholen, bedrijven en 
studenten zouden met meer 
vrijheid moeten kunnen werken. · 
Van dit laatste komt in het re
geringsstandpunt bitter weinig 
terug. De VVD-fractie heeft grote 
twijfels of de regering echt wel de 
touwtjes wil laten vieren en de 
partners meer vrijheid wil geven. 

De arrangementenbenadering 
wordt onderschreven, maar tege
lijkertijd doet de regering zelf 

het verleerd hebben. En: "Wie op 
straat gewend is aan het los wor
den van de regels zal er ook ge
makkelijker toe komen in de su
permarkt en in het warenhuis iets 
mee te nemen zonder af te re
kenen. Het niet handhaven van de 
wet leidt ertoe dat de wet steeds 
minder nageleefd zal worden: 
het verschijnsel jaagt zichzelf op. 
De zaak is al zo ver U:it de hand 
gelopen dat het niet eenvoudig zal 
zijn haar weer in het gareel te 
krijgen ... Er is grote aandacht be
steed aan de recl:îten van het indi
vidu, maar de plichten zijn wel 
eens wat onderbelicht gebleven." 

Handhaving of 
afschaffing 

"De overheid zal moeten kie
zen tussen enerzijds handhaven 
in de zin van effectueren, zonodig 

Henk 

(vervolg van pagina 1) 

niets of heel weinig om dit idee 
ingevoerd te krijgen. 

Er is dus alle reden tot scepsis. 
De met veel lawaai aangekondig
de operatie tot verbetering van 
het beroepsonderwijs in relatie tot 
de arbeidsmarkt dreigt te verzan
den in vage kretologie zonder re
sultaat. Ondertussen jaagt de mi
nister het lager beroepsonderwijs 
in de gordijnen door zich deni
grerend over dit onderwijstype uit 
te laten, terwijl deze sector, die 
een grote terugloop van leerlingen 
kent, juist een stimulerend re
geringsbeleid nodig heeft, daar 
het lbo nog steeds een goede 
vooropleiding voor een goede be
roepsopleiding is. Tegelijkertijd 
spreekt de minister het bedrijfs
leven onvoldoende aan op de ver
antwoordelijkheid scholing als 
onderdeel van de ondernemings
strategie te zien. 

De VVD-fractie heeft een hel
der beleid geformuleerd: 

1. Het beleid moet erop gericht 
zijn dat nog meer jongeren dan tot 
nu toe een beroepsopleiding zul
len gaan volgen met een sterkere 
nadruk op de bèta-richting dan op 
de alfa- en gammarichtingen. 
2. Het rendement van het be
roepsonderwijs in het bijzonder en 
van het onderwijs in het algemeen 
moet omhoog; onder andere door 
flexibilisering van leerwegen en 
in di vid ualisering. 

door controle en sanctie en ander
zijds niet regelen dan wel de regel 
afschaffen," was de stelling van de 
VVD-senator. 

De tweede stelling die hij ver
dedigde was dat.de wetgeving een 
zekere mate van acceptatie moet 
hebben. "Wetgeving die niet 
wordt geaccepteerd is niet te 
handhaven." Daarom ook vindt hij 
de explosie van wetgeving gedu
rende de laatste decennia zo be
denkelijk. "Het aantal door straf
bepalingen gesanctioneerde wet
telijke regelingen is van het eind 
van de tweede wereldoorlog tot nu 
gestegen van omstreeks 140 tot 
omstreeks 580, ruim verviervou
digd dus. De ontwikkeling van 
de Wet op Economische Delicten 
toont sinds de eerste publikatie in 
een Staatsblad uit 1950 32 afzon
derlijke wettelijke regelingen. Nu 
zijn het er 166." 

Redelijkheid 
Wetten moeten geaccepteerd 

worden. Ee!J.,,dnc; ü.ê bevolking 
-~;~;!' cf:0C . .::epteerde wet is niet te 
rmndhaven. Vervolgens moet de 
wet ook nog leesbaar en hand
haafbaar zijn. Dat hoeft niet perse 
strafrechtelijk. "Integendeel, be
stuursrechtelijke handhaving is 
verre te verkiezen. Ook dan geldt 
dat dan dat wel moet gebeuren. 
Maar als·· ·voor· strafl'echtelijke 
handhaving wordt gekozen dient 
de strafbepaling hanteerbaar te 
zijn en bijvoorbeeld niet tot rare 
bewijsproblemen te leiden." 

Veel zal volgens Heijne Mak
kreel moeten veranderen op het 
gebied van handhaving, opspo-

Jan Franssen 

3. Het bedrijfsleven zal zich ster
ker bewust moeten zijn van de 
kwalitatieve betekenis van de 
scholingsinspanning als onder
deel van de ondernemingsstrate
gie. Het begrip "human resource 
management" moet in Nederland 
echt handen en voeten gaan krij
gen. 
4. Werknemers zullen de nood
zaak van permanente bij- en na
scholing meer en meer moeten 
gaan inzien. Scholing moet een 
integraal onderdeel van het ar
beidsvoorwaardenoverleg zijn en 
eigenlijk even belangrijk worden 
gevonden als bijvoorbeeld be
loning en pensioenvoorzieningen. 

Bij de regering is tot nu toe vaag
heid troef. 
Veel stof en weinig wol. • 

ring en sanctionering van over 
tredingen. "Veel wordt niet opge 
spoord en niet of onvoldoende be 
straft. Een parkeerboete vai 
f 35,_..:. is allang een volstrek1 
lachertje. Het economisch belan~ 
van het plegen van een over· 
treding ligt vaak veel hoger en 
dan calculeert men de te betalen 
boete gewoon in. Dat geldt des te 
sterker als ~e pakkans zo laag is.1 
Om een redelijke pakkans te rea-: 
liseren voor de volle omvang van1 

de te handhaven wetgeving zal' 
het opsporingsapparaat aanzien. 
lijk moeten groeien. 

Als de inspanning die nodig isi 
om een regel te handhaven niet

1 

kan worden opgebracht, dient di€' 
regel te worden geschrapt. Para]. 
lel daaraan is een uiterste terug. 
houdendheid met het tot stand: 
brengen van nieuwe wetgeving! 
geboden. Wat dat betreft dienen: 
wij ook als Kamer de hand in ei· 
gen boezem te steken." 

Heijne Makkreel sloot zijn be
toog af met het advies aan de mi· 
nister van Justitie "de bestaande! 
wetgeving wat systematischer en] 
vaker op dor hout na te lopen en! 
dan te snoeien. Mijn partijgenoot' 
Wiebenga verdedigde al jaren ge.i, 
leden het horizonprincipe: een: 
wet· vervalt na zekere tijd tenzij' 
uitdrukkelijk hernieuwd". • 

Vrijheid en 
Democratie 

maandblad voor de Volkspartij 
voor Vrijheid & Democratie 

Nummer 1396 
mei 1991 

Hoofdredacteur: 
Reny Dijkman 

Redactie: 
Hans de Bie 
Victor Hafkamp 
Jan van de Ven 

Redactiesecretariaat: 
Petra Beijersbergen, 
VVD, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
TeL: 070- 3613002 
Fax: 3608276 

Ledenadministratie: 
070 - 3613061 

Druk: 
Ten Brink Meppel b.v. 

Vormgeving: 
Siem Willems 

Redactieraad: 
Mr. I.W. Opstelten, vz. 
W.J.A. van den Berg, secr. 
Drs. H.B. Eenhoorn 
H.F. Heijmans 
H.A.M. Hoefnagels 
J. Kamminga 
J. van Lier 
Ir. D. Tuijnman 

Advertentie
exploitatie: 
Bureau van Vliet b.v. 
Postbus 20 
2040·AA Zandvoort 
tel.: 02507- 14745 \ 

I 



2----------------------------------------------------------~M~E~I~1~99~1~----------------------~--------------------------------~3 

,Ongebroken lijnen" 
eiden tot tevredenheid 
'VICTOR HAFKAMP 

~ denk dat er toch op een zeer hoog niveau is gediscussieerd. 
- ,et alleen die drie dagen in Amersfoort en Amsterdam, maar 
- 1 de hele partij over tal van onderwerpen. Ik vind het nuttig 
- at we niet hebben geprobeerd alles binnen een bepaalde ter-
llijn af te raffelen. Er is uitvoerig gesproken." ' 
t 
5 Henk Vonhoff, een van de me
·le-opstellers van "Ongebroken 
tlijnen" kijkt met tevredenheid te
iug op de gesprekken, waarin de 
1partij zijn visie op de toekomst 
heeft vastgelegd. "Het in het oog 
springende feit is dat de partij af

granten enerzijds moeten kunnen 
deelnemen aan de algemene 
voorzieningen binnen de Neder
landse samenleving, anderzijds 
de gelegenheid moeten hebben 
hun eigen identiteit te cultiveren. 

scheid heeft genomen van de ma- Aan het begin van de verga
teriële eenzijdigheid in de keuze dering op vrijdagochtend toonden 
die ruim dertig jaar heeft bestaan. de afgevaardigden nog veel 
Dat is een feit van groot politiek strijdlust. Het hoofdbestuur kreeg 
gewicht," vindt Vonhoff. uit de zaal de dringende opdracht 
Als belangrijke immateriële pun- mee besluiten van de Algemene 
ten die in de toekomstvisie van Vergaderingen sneller te publi
de VVD zijn opgenomen, noemde ceren. "We hebben behoefte aan 
Vonhoff o.a. de grote mate van ei- een volledige besluitenlijst," aldus 
gen vrijheid in kwesties van leven de Haarlemse afgevaardigde 
en dood, het onderwijs en de Bakker die het bestuur in dit op
vrijheidsbeleving van mensen, zicht een erg formele houding 
ook in relatie tot het sociaal sys- verweet. 
teem. 

Irritatie 
Teleurstelling en irritatie was 

er bij een terugblik op een mis
lukte "carpooling" -actie van de 
kamercentrale Noord-Holland 
tijdens . de campagne voor de 
Statenverkiezingen. De propa
gandisten van Noord-Holland 
hadden een beroep gedaan op le
den van de Tweede Kamerfractie, 
maar . te elfder ure belde ,.,Den 
Haag:' af. De argumenten voor de 
afgelasting van de kant van 
hoofdbestuur en Tweede Kamer 
waren voor de critici in de zaal 
niet overtuigend. De Zuidhol
landse afgevaardigde Haafkeus 
zei de indruk te krijgen dat de 
belangen van hoofdbestuur en 

fractie zwaarder wegen dan die 
van de rest. Vanuit de zaal werd 
nogmaals sterk aangedrongen op 
de verwezenlijking van een 
"breed gedragen PR-beleid". "Er 
is al veertig jaar een beleid in ont
wikkeling. Het moet er nu eens 
komen," was de klacht van afge
vaardigde Meijer. 

Voorzitter Ginjaar wees er op 
dat de VVD sinds enige tijd met 
een professioneel pr-bureau werkt 
tot volle tevredenheid van de par
tijleiding. Maar het bureau mist 
nog het volledige inzicht in het 
reilen en zeilen van een politieke 
partij. In de naaste toekomst 
wordt het pr-plan op basis van de 
financiële mogelijkheden van de 
partij doorgesproken. 

Voorzitter 
De vergadering liet enig on

geduld blijken voor wat betreft de 
kandidatuur van de nieuwe voor
zitter die dr. Leendert Ginjaar dit 
najaar moet opvolgen, als de laat
ste op de Algemene Vergadering 
in Veldhoven aftreedt. "Het 
hoofdbestuur zal binnen de for
mele spelregels met een officiële 
kandidaat komen," verzekerde 
vice-voorzitter mr. Ivo Opstelten 
de verontruste afgevaardigden. 
"Er is nu sprake van wat wind
stilte. We moeten niet op de zaken 
vooruit lopen." 

dit gebied bij de voorzitters van de 
kamercentrales. Die hebben in
formatiê gekregen en moeten die 
informatie naar beneden door
spelen. Opstelten beloofde de ver
gadering dat de afdelingen in mei 
nader zouden worden geïnfor
meerd. 

Contributie 
Jeugdleden van de VVD tot 23 

jaar hoeven in de toekomst maar 
25 gulden te betalen als contribu
tie aan de partijkas. Penning
meester drs. Peter Ressenaar 
komt in oktober op de Algemene 
Vergadering in Veldhoven met 
een voorstel voor zo'n jeugdcon
tributie. Hij deelde dat tijdens de 
Algemene Vergadering in Am
sterdam mee. In oktober komt een 
werkgroep van penningmeesters 
van de VVD ook met een conclusie 
over de haalbaarheid van een so
lidariteitsheffing die afdelingen in 
staat zou moeten stellen ook leden 
aan te trekken, voor wie de huidi
ge contributiehoogte een onover
komelijke handicap vormt. De 
suggesties vanuit de zaal voor ge
reduceerde tarieven voor andere 
groepen aspirant-leden werden 
door de penningmeester voorlopig 
nog weggewoven. Verder dan een 
wervend tarief voor jeugdleden 
wil hij nog niet gaan. 

···~--··-·---.Ir-:- P. Vrijlandt uit Amersfoort 
Mgevaardigde Wichman wilde suggereerde in een advertentie de 

op korte termijn inzicht in de mo- contributieheffingen van de grote 
gelijkheden qua honorering van partijen eens met elkaar te verge
de nieuwe voorzitter en vroeg lijken. De VVD zou dan automa
dringend om een profielschets van tisch als "goedkoop" voor de dag 
de nieuwe partijleider. Volgens komen. Niet iedereen in de zaal 
afgevaardigde Haafkeus ligt de bleek met deze grootgruttersme
schuld van veel onwetendheid op thode ingenomen. • 

Ook commissielid drs. Gijs van 
Aardenne prees de kwaliteit van 
de vergaderingen en discussies. 
"Ik denk dat de partij duidelijk de 
hoofdlijnen voor de toekomst heeft 
vastgelegd. Wij hebben de voorzet 
gegeven, de discussie is door de 
partij zelf opgepakt. Je kunt nu 
zeggen: daar ligt de liberale bood
schap voor de komende jaren." 
Heel wezenlijk vindt hij dat de 
VVD bij coalitiebesprekingen op 
landelijk niveau niet tevoren naar 
andere partijen toekruipt, noch 
naar de ene noch naar de andere 
kant. "We hebben in elk geval 
geen andere partijen uitgesloten, 
tenzij die partijen zichzelf uit
sluiten. Als de verstandige vleugel 
in de Partij van de Arbeid gaat 
overheersen - en daar zie je inder
daad beweging- zijn er mogelijk
heden. In de . driehoek van nu 
hebben wij onze boodschap neer
gelegd. Buiten compromissen 
zullen we niet kunnen. We kijken 
naar het eindresultaat van de on
derhandelingen." 

Greetje den Ouden-Dekkers 

De VVD sluit de Partij van de 
Arbeid niet meer bij voorbaat uit 
als het om samenwerking op lan
delijk niveau gaat. Dat was het 
meest in het oog springende feit 
aan het slot van een Algemene 
Vergadering van twee dagen in 
"Krasnapolsky". Naast een uit
gebreide agenda op huishoudelijk 
gebied moesten ook nog enkele 
hoofdstukken van "Ongebroken 
lijnen" worden afgewerkt. En dat 
waren niet de minst'interessante. 
Maar de behandeling van het 
laatste hoofdstuk "De liberale lijn 
naar de toekomst" maakte in de 
warme en steeds legere zaal geen 
vuurwerk meer los. De congres
helden waren langzamerhand 
vermoeid. Maar ook hun steun 
voor de nieuwe koers bleek zon
neklaar. 

Allochtonen 
Eerder al toonde de zaal zijn 

instemming met de allochtonen
paragraaf. Een resolutie van Rot
terdam werd zonder lange discus
sie aanvaard. De afdeling Rotter
dam bepleit daarin dat de immi
granten in de gelegenheid moeten 
zijn zelf de verantwoordelijkheid 
Voor hun inburgering op zich te 
kunnen nemen en dat de immi-

onderscheiden doorVICTOR HAFKAMP 

AMSTERDAM - "Ik snijd een stukje van het leven af, maar het 
gewone leven gaat natuurlijk door. Er blijft in de VVD nog 
buitengewoon veel te doen." Met die woorden nam Greetje den 
Ouden-Dekkers afscheid van haar functie als hoofdbestuurslid 
van de VVD tijdens de Algemene Vergadering van de partij. 
Voor haar werk als HB-lid kreeg zij uit handen van voorzitter 
Leendert Ginjaar de Thorbeckepenning. 

Vier jaar geleden trad Greetje 
den Ouden tot het hoofdbestuur 
toe, maar haar gezondheidstoe
stand dwong haar een stap terug 
te doen. Ginjaar schetste bij haar 
afscheid de grote verdiensten van 
Greetje den Ouden. "We hebben 
aan haar een goed HB-lid verlo
ren. Ze was zeer stimulerend en 
nam zeer actief aan de besluitvor
ming deel. Haar totale staat van 
dienst mag er zijn." Greetje den 
Ouden was actief in de commissie 
Geertsema die indertijd het "Li
beraal Manifest" publiceerde, ze 
was .vice-voorzitter van de orga
nisatie Vrouwen in de VVD, lid 
van de Wageningse gemeen
teraad, lid van de Gelderse Pro
vinciale Staten en lid van de 
Tweede Kamer. 

Bij het in ontvangst nemen van 
de penning en het boeket merkte 
Greetje den Ouden nog op dat het 
hoofdbestuur haar een tijdje had 
moeten missen. "Ik had er beter 

wel bij kunnen zijn. Dan was dat 
van die Thorbeckepenning niet 
gebeurd. Naar mijn gevoel heb ik 
-nog lang zoveel niet gedaan als 
anderen die hem ook kregen. Voor 
mij is die onderscheiding wel de 
stimulans de liberale gedachten 
verder uit te spinnen." 

Ze wees er op dat het rapport 
"Ruimte voor liberalisme" 

oproept tot onderling vertrouwen. 
"Vertrouwen in elkaar kan alleen 
groeien als je met open armen el
kaar toetreedt" en tegen par
tijvoorzitter Ginjaar: "Ik heb u 
leren kennen als een mens die 
misschien niet de indruk wekt 

met open armen tegenover ieder
een te staan. Maar uw armen zijn 
open en sluiten ook om degene die 
ze nodig heeft." Ze hield tussen 
neus en lippen door ook een plei
dooi voor het ongemoeid laten van 
de WAO. "Een liberale partij heeft 
ook oog voor mensen die op maan
dag wat minder makkelijk de was 
kunnen doen." • 

Van de 
voorzitter 

H
et gezelschapsspel in Den 
Haag wordt weer volop ge
speeld. "Hoelang houdt dit 

kabinet het nog uit?" en "Wie gaat 
dan met wie?" Vragen die een bij
zonder gewicht krijgen als de uit
slagen van de recente verkie
zingsenquêtes erbij worden be
trokken. 

Ik moet zeggen dat het kabinet 
het er wel naar maakt. En dat is 
feitelijk van het begin af zo ge-· 
weest. Het voortdurend oplaten 
van ballonnen, die al snel weer 
werden doorgeprikt, het formule
ren van nieuw beleid zonder 
deugdelijke financiële dekking, 
het vooruitschuiven van proble
men, overgaan tot lastenverzwa
ringen zonder deugdelijke argu
menten (accijnsverhoging, verho
ging huurwaardeforfait). En als 
dan bewindslieden over kernpro
blemen ook in het openbaar be
ginnen te discussiëren, en als de 
minister-president dan ook nog 
zijn greep op de gebeurtenissen 
verliest, dan is het ras gedaan. 
Daarbij moeten we niet uit het oog 
verliezen dat de PvdA weliswaar 
als de hoofdschuldige wordt ge
zien, maar dat het CDA volledig 
medeverantwoordelijk is. 

Het standpunt van de VVD is 
duidelijk: .. dit kabinet .. voer.t een 
slecht beleid, het moet dus snel 
weg. 

De VVD is daar overigens voor 
klaar. We hebben moeilijke tijden 
gehad. Maar alles wijst erop dat 
wij die achter de rug hebben. De 
"stemming in de partij", de brie
ven die op het algemeen secre
tariaat worden ontvangen, de 
discussies in de partij over het 
rapport van de commissie-Nord, 
het verloop van de beide algemene 
vergaderingen in april, dit alles 
wijst erop dat de VVD uit het dal 
is en weer op de weg omhoog. Ook 
de enquêtes wijzen daarop. Na de 
verkiezingsuitslag van de stateu
verkiezingen is er voor de VVD 
geen terugslag geweest; integen
deel, het herstel zet zich voort. De 
VVD krijgt het vertrouwen van de 
kiezers terug. Dat is te danken 
aan de duidelijke en vaste koers 
die de VVD vaart. 

De tweede vraag van het ge
zelschapsspel is "wie praat met 
wie?'' Ook hier is het standpunt 
.van de VVD duidelijk. Deze vraag 
is thans niet aan de orde. Maar 
als dat straks wel het geval is, 
is voor de VVD maar één vraag 
belangrijk: hoe kunnen wij ons 
programma het beste en zoveel 
mogelijk realiseren. Bij onder
handelingen over die vraag zal de 
VVD zich onafhankelijk opstellen 
en zal zij op voorhand geen enkele 
partij uitsluiten. 

Maar we kunnen wel constate
ren dat de verschillen tussen de 
VVD-opvattingen en het huidig 
kabinetsbeleid erg groot zijn en 
niet of nauwelijks zijn te over
bruggen. En dat mag vooral bij 
speculaties over de toekomst niet 
worden vergeten. 



KC-voorzitter Rolf Haafkens: 

VVD moet streven 
• • naarwermg 

geh~imen en veel 
openbaarheid 
van een bijzondere medewerker 

Op 1 juni treedt Rolf Haafkens af als voorzitter van de Kamer
centrale Leiden. Haafkens heeft het voorzitterschap bekleed 
sinds 1984. Daarvoor was hij onder meer voorzitter van de 
afdeling Oegstgeest en voorzitter van de Ondercentrale Leiden. 
Rolf Haafkens is voorzitter van de Kamercentrale Leiden ge
weest in een turbulente periode voor de VVD. Reden genoeg 
voor een vraaggesprek met hem. 

Hoe zou je zeven jaar voorzit
terschap van de Kamercentrale 
Leiden willen evalueren? 

"Het is een periode geweest dat 
het met de partij steeds slechter 
is geg~an. Ik heb wel eens ge
dacht, wat heb je als Kamercen
trale-voorzitter daar nu aan kun
nen doen. Ik denk dat wij als par
tij door allerlei redenen in die si
tuatie terecht zijn gekomen. De 
Kamercentrale Leiden heeft altijd 
geprobeerd die stroming te steu
nen die de zaak fundamenteel op 
de rails wilde zetten. Dat was on
der leiding van Ginjaar, die ge
analyseerd heeft wat er loos was 
in de partij en wat de oorzaak 
daarvan was. Die oorzaak was de 
grote aanwas van belangstelling 
voor de VVD. De enorme demo
cratische procedures in de partij 
gaven de kans aan allerlei krach
ten--om t-e- zorgen -dat--we in een 
situatie van wantrouwen terecht 
zijn gekomen. De Kamercentrale 
Leiden heeft de afgelopen zeven 
jaar getracht weer een betere 
grondslag te krijgen voor de par
tij. We hebben overigens niet 
kunnen voorkomen dat de partij 
is afgezakt naar de huidige posi
tie. Ik denk dat de inspanningen 
wel resultaten hebben opgeleverd 
de laatste tijd. Na Zwolle vorig 
jaar is de situatie sterk verbeterd, 
zowel voor wat betreft de struc
tuur als ook de manier waarop 
met elkaar wordt omgegaan. Ik 
ben blij dat nu ik wegga, het diep
tepunt is gepasseerd. In de toe
komst zullen we dan ook zeker 
weer gaan groeien." 

Hoe zie je de relatie tussen de 
Kamercentrale en de afdelingen en 
is er niet teveel bureaucratie in de 
partij?. 

"De Kamercentrale zit duide
lijk in tussen hoofdbestuur en de 
afdelingen. Helaas wordt door 
sommigen de afstand tussen de 
Kamercentrale en de afdelingen 
als te groot ervaren. Veel afde
lingsbesturen vinden het lokale, 
de gemeenteraadsverkiezingen, 
het belangrijkste. In de tijd dat 
het landelijk goed gaat deelt men 
graag in de euforie en wil men 
zich graag inzetten voor de cam
pagnes. Zodra het landelijk slecht 
gaat is men eigenlijk alleen maar 
bereid voor de gemeenteraads
verkiezingen in de stalletjes e.d. 
te gaan staan. Ik hoop dan ook, 
nu het weer beter gaat, dat het 
enthousiasme zal terugkeren. 

Ik weet niet of de partij te bu
reaucratisch is. Op een gegeven 
moment is er een enorme regule
ring geweest, een enorme demo
cratisering ook. Je ziet echter wel 
dat dit de besluitvorming ver
traagt. Ik denk dat het beter is 
om met wat kortere procedures te 
werken, zodat iedereen even op 

z'n tenen moet lopen, dan met 
langdurige procedures die de 
slagvaardigheid van een partij 
belemmeren. Aan een zekere 
mate van bureaucratie ontkom je 
niet. Je wilt immers de democratie 
recht doen. De afdelingen en hun 
leden moeten voldoende aan bod 
kunnen komen. Ik vind dat waar
devol." 

Waarom is er altijd zoveel tu
mult rond kandidaatstellingen? 

"De nieuwe procedure rond de 
kandidaatstelling voor de Tweede 
Kamer is volgens mij in dit ver
band een hele verbetering. Ik ben 
daar pal voor. Het oude systeem 
zat theoretisch heel goed in el
kaar. Echter er waren teveel we
gen om te manipuleren, zodat het 
systeem zichzelf daardoor over
leefde. Ik denk dat de democratie 
niet tekort-wordt-gedaan-met het 
nieuwe systeem. Voorheen heb ik 
nog nooit een inhoudelijke dis
cussie over kandidaten gehoord. 
Het ging altijd over de regio,. er 
moest iemand zus in, er moest ie
mand zo in. Het ging nooit over de 
kwaliteit. Dit is volgens mij ook 
één van de oorzaken waarom het 
in de partij zo slecht is gegaan. 
Het is overigens niet zo dat alle 
Tweede Kamerleden nu zo slecht 
zijn, maar het ging in eerste in
stantie niet om de optimale kwa
liteit die je zou kunnen bereiken. 
In het nieuwe systeem kan het 
hoofdbestuur zich niet meer ver
schuilen achter de afdelingen. De 
verantwoordelijkheid ligt nu bij 
het hoofdbestuur, dat in eerste 
instantie met een lijst moet ko
men, met een gemotiveerde lijst 
wel te verstaan. Een lijst geba
seerd op kwaliteit. De partij kan 
natuurlijk de lijst nog veranderen, 
dat is haar democratische recht, 
maar al met al zie ik de nieuwe 
procedure als een grote vooruit
gang. 

In dit verband hebben de afde
lingen, de Ondercentrales en de 
Kamercentrales ·als taak om ge
schikte mensen te signaleren en 
die ter kennis te brengen van het 
hoofdbestuur. Aan het hoofdbe
stuur moet de boodschap worden 
gebracht: 'Hoor eens, wij hebben 
in onze omgeving iemand rond
lopen daar moeten we eens goed 
op letten, kijken of we daar iets 
mee kunnen doen.' Deze mensen 
moeten dan in de gelegenheid 
worden gesteld topkadercursus
sen te volgen en ook andere erva
ringen op te doen, bijvoorbeeld in 
een commissie. Het wordt op die 
manier weer aantrekkelijk voor 
mensen om zich kandidaat te 
stellen. Er kan ook meer bescher-. 
ming worden gegeven en er kan 
meer worden gestuurd. Veelbelo
vende jonge kandidaten kunnen 
zodanig worden begeleid dat ze 

KC-voorzitter Rolt Haafkens geflankeerd door - links - zijn opvolger Eric Mackay en - rechts - John Prins tijdens de Algemene 
Vergadering in Krasnapolsky. foto: Hans van Dijk 

uiteindelijk een goede plaats op de 
lijst kunnen krijgen.'' 

Is het wenselijk om voor volks
vertegenwoordigers maximum
zittingstermijnen vast te stellen, 
zoals die ook gelden voor partijbe
stuurders? 

"In het bestuurlijke vlak gel
den maximum-zittingsduren 
waarschijnlijk omdat je anders als 
organisatie constant bezig bent 
branden te blussen, bestuurlijke 
branden, omdat er overal proble
men zijn, omdat mensen ergens in 
zitten- en .. er- -maar--niet-u.it-wülen. 
Van een volwassen partij ver
wacht ik dat bij kandidaatstellin
gen kandidaten die er te lang in
zitten tijdig worden ingelicht dat 
het beter is om te vertrekken. 
Wanneer kandidaten langdurig 
als volksvertegenwoordiger hun 
broodwinning hebben verdiend, 
bestaat er in dat geval voor de 
partij wel een plicht om te zorgen 
dat deze mensen elders weer een 
goed inkomen kunnen krijgen. 
Een bestuurder oefent zijn taak 
uit in de àvonduren en er is dus 
geen man overboord wanneer hij 
er een keer uit moet.'' 

Is er eigenlijk voldoende ver
nieuwd de laatste jaren? 

"Nee, absoluut niet. Mijn me
ning is dat in feite bij de laatste 
kandidaatstelling voor de Tweede 
Kamer, een kwart of een derde 
vernieuwing had moeten plaats
vinden. Dit betekent overigens 
niet dat de zittende kandidaten 
slecht waren, maar de meesten 
zitten nu tien jaar of langer en 
voor de totale club bezien is dat te 
lang. De partij heeft echter anders 
beslist, dankzij het systeem." 

Wat betekent eerlijkheid en 
openheid in de politiek? 

"Voor mij betekent het dat er 
maar heel weinig geheimen zijn 
en dat er zoveel mogelijk open
baar moet zijn. Aan de andere 
kant treden in de politiek emoties 
en ambities vaak wat contrastrij
ker op dan elders: Dit betekent 
dat sommige informatie met 
voorzichtigheid behandeld moet 
worden om personen niet nodeloos 
te beschadigen. Met zgn. kleurrij
ke verhalen die een verkeerde in
druk zouden kunnen geven dien 
je wel wat voorzichtiger te zijn. 
Echte politieke zaken kunnen 
binnen de vereniging zoveel mo
gelijk doorgegeven worden. An-

ders ligt het bij het brengen in de 
publiciteit. De pers reageert niet 
altijd conform verwachting, Die 
interpreteert zaken soms op een 
heel andere manier. Voorzichtig
heid is dus geboden bij het in de 
publiciteit brengen van informa
tie. Voor mij is openheid de enige 
manier om zonder ruzie een be
stuur te kunnen leiden. Ik denk 
dat er altijd problemen zullen 
ontstaan wanneer een voorzitter 
zijn bestuur niet adequaat inlicht. 
Ook gemaakte fouten kun je maar 
beter openlijk toegeven. Wanneer 
er redelijke argumenten zijn zul
len- die fouten sneller worden 
geaccepteerd." 

Hoe zou de relatie moeten zijn 
tussen de Kamercentrale-voorzit
ters en de media? 

"Zodra een vraag betrekking 
heeft op de partij dan behoort de 
Kamereen trale-voorzitter de 
vragensteller te verwijzen naar de 
partijvoorzitter, die de partij ver
tegenwoordigt. Wanneer het de 
Kamercentrale betreft is de Ka
mercentrale~voorzitter degene die 
aanspreekbaar is. Landelijke po
litieke punteri komen voor reke
ning van de landelijke organisa
tie, in dit geval het hoofdbestuur. 
Een scheiding is overigens moei
lijk aan te brengen omdat vaak 
wordt gevraagd: hoe denkt uw 
Kamercentrale daarover. Op in
houdelijke vragen kan dan nog 
wel een antwoord worden ge
geven, met betrekking tot per
sonen wordt het veel moeilijker.'' 

Wat is de status en het functio
neren van het periodiek overleg 
tussen de Kamercentrale-voorzit
ters en het hoofdbestuur? 

"Dit overleg is in de plaats ge
komen van de regionale verte
genwoordiging in het hoofdbe
stuur. Het periodiek overleg heeft 
een belangrijke communicatie
functie tussen hoofdbestuur in de 
richting van de regio's. De Ka
mercentrale-voorzitters kunnen 
op hun beurt ook zaken onder de 
aandacht brengen van het hoofd~ 
bestuur. De Kamercentrale-voor
zitters zijn de vooruitgeschoven 
posten van de vereniging uit heel 
Nederland. Zij zijn voor het 
hoofdbestuur het eerste aan
spreekpunt. Zij worden geacht 
zoveel contacten te onderhouden 
en zoveel betrokken te zijn bij het 
centralewerk dat zij weten wat er 
in de achterban leeft. Ik vind het 
periodiek overleg heel nuttig. 

Binnenkort gaan we overigem. 
uitgebreid evalueren.'' 

Wat is de grootste uitdagini 
voor de VVD in de komende jaren 
zowel intern als extern? ' 

I 

"Naar buiten toe moeten wt' 
duidelijk maken dat wij de enige1 

liberale partij zijn in Nederland.! 
Je zou verwachten dat een libera-l 
le partij steeds meer aanhang 
krijgt nu de maatschappij steedf 
individualistischer wordt, nu 
mensen steeds meer zelf beslis-. 
singen willen nemen. Wij moeten, 
dus- voor het-voetlicht-brengen dat 
wij de partij zijn die voor de bewo·. 
ners van ons dichtbevolkte land 
een zo groot mogelijke vrijheid 
willen garanderen. 

Intern zal er met kracht naai 
moeten worden gestreefd om het 
aantal mensen dat zich beschik 
baar stelt voor vertegenwam 
digende lichamen te vergroten 
Een grotere keuze uit meer men 
sen met betere kwaliteiten. 

Daarnaast moeten wij probe· 
ren mensen van liberale sig
natuur in besturen e.d. van orga
nisaties uit het maatschappelijl 
middenveld te laten plaatsnemen 
Hier ligt een taak voor zowel hel 
hoofdbestuur als de Kamereen 
trales en de afdelingen om men 
sen te zoeken. Vorming er 
scholing spelen hierbij een be· 
langrijke rol. 

Een andere belangrijke uit· 
daging is de inhoudelijke discus· 
sie. Tijdens de kabinetten-Lub 
hers hebben wij die discussie een 
beetje laten sloffen. Die fout moet 
niet opnieuw worden gemaakt. Je 
moet eigenlijk zorgen dat de in 
houdelijke discussie een continu 
proces is. Er moet een manier' 
worden bedacht dat je met elkaar 
blijft nadenken over ontwikkelin· 
gen die heel snel gaan en die ertoe' 
kunnen leiden dat na vier jaar een 
andere keus wordt gemaakt dan 
tijdens het dan geldende verkie· 
zingsprogramma. Betrokkenheid 
van leden is hierbij van groot be· 
lang." 

"Al met al kijk ik met veel ge· 
noegen terug op zeven jaar voor· 
zitterschap. Ik heb er ontzettend 
veel van geleerd. Dit ondanks dat 
er een periode was dat het eigen· 
lijk niet zo leuk was, omdat er 

' werd getwijfeld aan mijn per· 
soonlijke integriteit. Dan denk je 
wel eens, waarom doe ik het ei· 
genlijk.'' • 
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Verkiezingen in Albanië door BENK KORTHALS, WO-Tweede Kamerlid 

Dp gezamenlijke uitnodiging 
l de Albanese regering en de 
;ositiepartijen ga ik namens de 
D op 28 maart als waarnemer 
1 de verkiezingen naar Albanië. 
. eerste nacht breng ik nog door 

.. Joegoslavië, Titograd. 
i De volgende ochtend wordt 
I nijn groep in vliegende vaart 
i 1aar de grens vervoerd. De grens
! Josten van beide landen zijn een 
'paar honderd meter van elkaar 
verwijderd. Die afstand moet 
lopend worden afgelegd. Het lijkt 
wel of die wandeling een terug
gang in de tijd symboliseert. Van
af de binnenkomst in Albanië zijn 
wij naar mijn schatting tenminste 
70 à 80 jaar terug. De Albanese 
douane controleert in beperkte 
mate. Wij worden opgewacht door 
een gids en verspreid over twee 
auto's gaan wij op weg. Er is 
slechts één "grote" weg. Daarop 
en daarlangs zien we slechts ont
stellende armoede. Het verkeer 
bestaat uit trekwagens, bepakte 
ezels, een enkele fietser en spora
disch een onwaarschijnlijk 
stampvolle autobus, die zich on
geveer diagonaal over de weg 
voortbeweegt. Vrijwel iedereen 
loopt. Velen wandelen met een 
magere koe, een scharminkeiig 
paardje o( een schaap, hun trotse 
bezit, dat sinds korte tijd toege
staan blijkt te zijn. 

Luid toeterend en hard rijdend 
passeren we dit schouwspel. Soms 
is het een wonder, dat er geen 
aanrijding plaatsvindt. Andere 
landen, andere gewoonten. 

We worden ondergebracht in 
he.t .Tiranachotel,. dat .in het.. cenc 
trum is gelegen aan het grote 

plein. Mspraken worden gemaakt 
over het programma van de vol
gende dagen. 's Middags maak ik 
een lange wandeling door de stad. 
Voorzover mogelijk spreek ik met 
de bevolking. De verkiezingen le
ven enorm. De mensen lijken niet 
bang om voor hun mening uit te 
komen. Om 17.00 uur ga ik naar 
de grote manifestatie van de de
mocratische partij. De opkomst is 
groot. Ik schat dat er tenminste 
40.000 mensen waren. Het ver
loop is ordelijk. Om 19.00 uur gaat 
ook de Nederlandse delegatie 
naar de ontvangst bij President 
Alia. Deze vindt plaats in het oude 
paleis van Koning Zogg, een 
schitterend gebouw met een 
prachtige oprijlaan. Daar waren 
alle hoogwaardigheidsbekleders 
van Albanië aanwezig. Van de ge
legenheid is gebruik gemaakt met 
hen afspraken te maken voor de 
volgende dag. 

Economische 
vooruitgang 

De volgende dag stond in het 
teken van besprekingen, het eer
ste gesprek was met de secretaris 
van de labourpartij. Het was een 
open gesprek. De man spreekt van 
een onomkeerbaar hervormings
proces. Zijn partij is bereid met 
andere partijen samen te werken. 
Hij zegt dat er hard gewerkt zal 
worden aan fundamentele vrijhe
den alsmede aan rehabilitatie van 
politieke gevangenen uit het ver
leden. Een nieuwe regering zal 
moeten streven naar buitenlandse 
investeringen. Hij erkent dat er 
vroeger grote fouten zijn gemaakt 
en,.zegt ber.eid .te-zijn hard.t.e z.ub 
len werken aan een betere toe-

komst. Daarvoor acht hij het no
dig dat in zijn partij intellectuelen 
worden aangetrokken. De econo
mische vooruitgang zal vooral 
moeten worden geboekt door ver
hoogde afzet van mineralen, een 
verbeterde voedselproduktie en 
op het gebied van toerisme. 

Daarna volgde een gesprek 
met een vertegenwoordiger van de 
human rights-committee. Het is 
merkwaardig dat dit committee is 
gevestigd binnen het secretariaat 
van de communistische pa~tij. 
Daarom stond ik wel enigszins 
wantrouwend tegenover mijn ge
sprekspartner. Feitelijk gaf hij 
evenwel een goed overzicht van de 
situatie. 

Het zou zijns inziens niet' zo
zeer meer gaan om politieke ge
vangenen, maar om de rehabi
litatie van voormalig politiek ge
vangenen. 

Manipulatie 
Vervolgens hebben we gespro

ken met Berushi, de leider van de 
democratische partij. Een dy
namische man die zich onver
zoenbaar opstelde ten opzichte 
van de labourpartij. Daarmee wil 
hij geen coalitie. Het verleden van 
Labour is zijns inziens te besmet. 
Hij gaf aan hoe met de verkiezin
gen gemanipuleerd zou kunnen 
worden. Hij vroeg ons op die mo
gelijkheden te letten. Verder gaf 
hij ons in overweging zoveel mo
gelijk in bepaalde districten aan
wezig te zijn bij de verkiezingen 
omdat daardoor de kiezers zelf
v.ertxoJI:wen. zo.ude;n. krijgen .. Zijn 
partij heeft banden met de IDU. 

Sportdag VVD-fractie groot succes 

Papendal - Bijna honderd deelnemers maakten de 
eerste sportdag van de VVD-fractie op 20 april1991 
in het Nationaal Sportcentrum Papendal tot een 
groot succes. 

In tien takken van sport streden Kamerleden, 
hun medewerkers en gezinsleden om de hoogste eer. 
Deze sportdag paste in het initiatief van de VVD
woordvoerder van sportzaken Dick Dees en de Ne
derlandse Sport Federatie om de contacten tussen 
VVD-politici en de sportwereld te versterken. Een 
deel van de sportdag werd met dat doel bijgewoond 
door vertegenwoordigers van de NSF. Zo kon infor
meel van gedachten worden gewisseld over onder
Werpen die voor de sport van cruciaal belang zijn. 
Aan de orde kwamen onder meer de nieuwe finan
ciering van de sportbonden en de invoering van de 
instantloterij (waarvan volgens de VVD de gehele 
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opbrengst naar de sport en andere goede doelen 
moet gaan). 

Frits Bolkestein, organisatrice Artha Ament en 
Dick Dees verrichtten aan het slot van de dag de 
"ceremonie-protocollaire" .. Mr. Henk Koning kreeg 
de prijs voor de beste cheerleader. De ploeg van Frits 
Bolkestein (op de foto in het midden met vechtpet) en 
Jos van Donselaar was het best gesoigneerd. 
Goud, zilver en brons was er voor respectievelijk de 
ploeg-Korthals; de ploeg Dees!Franssen en de ploeg
Terpstra. Hun captains Celine Korthals, Nanny 
Haan en Erica Terpstra namen de hulde van Frits 
Bolkestein in ontvangst. 

Alom was er grote waardering voor de gastvrij
heid van de NSF en de sportieve begeleiding door 
Sportief Holland. • 

Vrouwenbeweging 
Hierna hebben we gesproken 

met een vertegenwoordigster van 
de vrouwenbeweging. Zij zette ons 
de positie van de vrouwen in Al
banië uiteen. De samenleving is 
redelijk geëmancipeerd. Wat te 
betreuren is, is dat er na de ver
kiezingen in ieder geval minder 
vrouwen in het parlement zouden 
komen dan daarvoor. 

Verkiezingen te vroeg 
Tot slot hadden we contact met 

Sabri Godo, de voorzitter van de 
republikeinse partij. Godo is een 
gematigd man, die inziet dat na 
de verkiezingen niet ineens alles 
verandert. Het verschil met de 
democratische partij is vooral 
significant op economisch gebied. 
Zijn partij wil een geleidelijke 
overgang naar de markteconomie, 
een onmiddellijke overgang naar 
privatisering en handel van som
mige diensten van kleine onder
nemingen. Hij vond de verkiezin
gen te vroeg omdat zijn partij zich 
o;nvqldoende .. -he~ft. ... kunnen .. or7 
ganiseren. Hetzelfde geldt voor 
andere oppositiepartijen. Wel was 
hij van mening dat de regering er 
alles aan zou doen om de verkie
zingen eerlijk te laten verlopen. 
Aan samenwerking met de arbei
derspartij denkt hij niet. Deze zal 
eerst moeten worden getest op de 
veranderde instelling en die partij 
zal volledig moeten breken met 
het verleden. 

's Avonds worden wij dankzij 
Nederlandse journalisten uit
genodigd om bij een Albanese fa
milie thuis te eten. Daar worden 
we ongelooflijk gastvrij ontvan
gen. Er worden vele foto's ge
maakt. Het is ontroerend om mee 
te maken op welke geëmotioneer
de wijze deze mensen de verkie
zingen beleven. Zij zien de verkie
zingen als het begin van een 
nieuw tijdperk, maar verwachten 
mijns inziens teveel. 

Verkiezingsdag 
Op de verkiezingsdag gaan wij 

's ochtends vroeg om 5.00 uur 
naar Yzberish, een klein plaatsje 
buiten Tirana, om te zien hoe de 
stemlokalen worden geopend. Alle 
vertegenwoordigers van de po
litieke partijen zijn op tijd aanwe
zig. Instructies worden gegeven. 
Getoond wordt, dat de stembus 
leeg is en vervolgens wordt die 
dichtgespijkerd. Daarna vindt de 
verzegeling plaats. De lijsten met 
kiesgerechtigden zijn aanwezig. 
Direct daarna gaan wij naar vier 
andere stemlokalen. Daar speelt 
zich hetzelfde af. Voor de mensen 
in de stemlokalen is het een be
levenis, dat wij daar komen. 

Op de terugweg naar de auto 
worden wij bij een familie uit
genodigd om koffie te komen 
drinken. Het blijkt een fervente 
communistische familie te zijn. 
Relatief is deze familie niet arm. 

Zij geloven in de veranderingsge
zindheid van Alia en zijn bang 
voor bloedvergieten als de demo
cratische partij wint. Zij vrezen 
een onzekere toekomst. Deze ont
moeting deed mij enigszins be
grijpen wat mensen bewoog om 
ondanks alle nare ervaringen toch 
op de labourpartij te stemmen. 

Voordelen 
Wij hebben ongeveer 20 stem

lokalen bezocht. De algemene in
druk was dat er zich niet of nau
welijks onregelmatigheden heb
ben voorgedaan en de vertegen
woordigers van de politieke 
partijen op de bureaus zijn dan 
ook zeer tevreden en melden geen 
bijzonderheden. Het gaat te ver in 
het bestek van dit verhaal uiteen 
te zetten op grond waarvan je tot 
het oordeel komt dat de verkie
zingen al dan niet eerlijk zijn ver
lopen. Onze bevindingen zijn ge
weest, dat de verkiezing in die zin 
eerlijk was dat er een vrije en ge
heime stemming heeft plaats
gevonden. Dit kwam overeen met 
de~ er.varingen .. v.an .. de. .and~r.e 
waarnemers. Dit neemt niet weg, 
dat de labourpartij in de aanloop 
van de verkiezingen grote voor
delen heeft gehad. De partij was 
georganiseerd; op de televisie 
werd meer aandacht besteed aan 
Alia dan aan de leiders van andere 
partijen; ongetwijfeld beschikte 
de labourpartij over meer facili
teiten dan de andere, bijvoorbeeld 
vervoer. 

's Avonds waren wij getuigen 
van het tellen van de stemmen 
geweest. Dit verliep vlekkeloos. 

De dag daarna vertrekken wij 
weer naar Joegoslavië. Onderweg 
bezoeken wij een oude vesting en 
drinken koffie in Shkodra. Daar 
zijn wij ooggetuigen van een felle 
demonstratie. Wij worden om
ringd door honderden Albanezen 
die hun wanhoop uitspreken. Zij 
hadden meer van de verkiezingen 
verwacht. Na enige tijd horen wij 
schoten. Wij gaan kijken en zien 
dat de politie heeft geschoten. 
Voorzover we kunnen nagaan 
waren het schoten in de lucht. 
Gewonden zien wij niet. Demon
stranten trekken verder. Wij gaan 
door richting grens, op weg naar 
het vrije westen. In het vliegtuig 
lezen wij dat er bij de demonstra
ties in Shkodra vier doden zijn 
gevallen. 

Albanië heeft nog een lange 
weg te gaan. Veranderingen zijn 
inderdaad op komst. Europa kan 
helpen. Eerst zal er humanitaire 
hulp moeten worden verstrekt. De 
westerse landen dienen de ont
wikkelingen daar nauwlettend te 
volgen. Zodra blijkt, dat de demo
cratie inhoud gaat krijgen, de 
fundamentele rechten van de 
mens gerespecteerd gaan worden, 
dan zal Europa dit kleine mooie 
land verder moeten helpen met 
technologische hulp en manage
mentadviezen. • 



Op uitnodiging van de Israëlische regering verbleven 
fractievoorzitter Frits Bolkestein en zijn vrouw Femke 
Boersma van 7 tot 14 april in dat land. Hieronder een 
verslag. 

Dagboek 
Israël 
door FRITS. BOLKESTEIN 

Onze El Al-vlucht vertrekt uit Brussel en blijkt te worden uitge
voerd door een Belgische chartermaatschappij. De El Al-toe
stellen zijn druk bezet met het overvliegen van Joden uit de 
Sovjet-Unie. De afgelopen 18 maanden zijn 270.000 Russische 
Joden naar Israël geëmigreerd. In totaal verwacht men er on
geveer 1 miljoen. Dat is een kwart van de huidige Israëlische 
bevolking. Zonder hulp kan Israël zo'n massale instroom on
mogelijk opvangen. Waar moeten ze werken? Het aantal musici 
onder hen is hoog maar een plaats als Beersheba heeft al drie 
orkesten! 

Op het vliegveld "Ben Goerion" 
van Tel Aviv worden wij opge
wacht d<&or de heer Yehudi Kinar 
van het Israëlische ministerie van 
Buitenlandse Zaken, die vloeiend 
Nederlands spreekt. Hij is in Ne
derland geboren als Jules Ka
narek en in 1969 naar Israël geë
migreerd. 

We gaan meteen per auto naar 
Jeruzalem. Dat duurt een goed 
uur. Jeruzalem ligt op een hoogte 
van ongeveer 900 meter. Israël 
zelf is hier erg smal. Wij rijden 
door de zgn. Latruncorridor. Voor 
1967 was dit gebied door Jordanië 
bezet. Toen konden de Jordaanse 
kanonnen het "Ben Goerion"
vliegveld bereiken. Ook al trekken 
de Israëliërs zich terug uit bezette 
gebieden op de Westoever en· in 
Gaza, het valt niet te verwachten 
dat zij ook de Latrun-corridor 
zullen opgeven - en dat is begrij
pelijk. 

Maandag 8 april 

Het eerste wat in Jeruzalem 
opvalt is de kleur van de stenen. 
Die is als van honing. Volgens een 
wet moeten alle gebouwen hier uit 
dezelfde natuursteen, die uit de 
buurt van Jeruzalem komt, wor
den opgetrokken. Het resultaat is 
buitengewoon fraai. 

's Ochtends bezoeken wij Yad 
Vashem, het museum ter nage
dachtenis aan de holocaust. Y ad 
V ashem betekent: "Hand en 
Naam". De foto's van de gruwel
daden zijn onverdragelijk. Er is 
ook een ~;papieren begraafplaats", 
waar van alle omgekomen Joden 
een fiche met naam en andere ge
gevens is gemaakt. Veel mensen 
komen daar informeren naar ver
dwenen familieleden. De Neder
landse Stichting Oorlogsgraven 
heeft 33 dikke boeken met zulke 
fiches laten maken. 

Y ad Vashem had ik al eerder 
gezien. Sinds mijn laatste bezoek 
is er een gedenkruimte bijge
komen voor alle omgekomen 
Joodse kinderen. Het is er donker. 
Men ziet talloze lichtjes branden 
die de onschuld van de kinderziel 
symboliseren. Een stem noemt 
naam, plaats van herkomst en 
leeftijd bij overlijden. Het is een 
zeer aangrijpend monument, 
vooral door zijn eenvoud. 

Aan het eind van dit bezoek leg 
ik namens de VVD een krans bij 
de eeuwige vlam in de sobere, half 
ondergrondse ruimte waar de na
men van alle concentratiekampen 
(waaronder Westerbork) in steen 
gebeiteld staan en waar de bezoe-

ker wordt gedwongen na te den
ken over de vraag hoe het zover 
heeft kunnen komen. 

Omstreeks het middaguur 
brengen wij een bezoek aan Mi
nister-President Jitschak Sjamir. · 
Het is een kleine, vriendelijke 
man met een zeer duidelijk 
standpunt. Het is een wonder dat 
hij ons kan ontvangen, want van
avond komtJames Baker aan, de 
Amerikaanse minister van Bui
tenlandse Zaken, met wie morgen 
gesprekken zullen worden ge
voerd. Wat verwacht premier 
Sjamir van die gesprekken? Hij 
ziet kansen op vooruitgang. Israël 
staat een twee-sporenbeleid voor. 
Het eerste spoor bestaat uit on
derhandelingen met Arabische 
landen zoals Syrië en Jordanië, 
met wie nog steeds geen vrede is 
gesloten. Die onderhandelingen 
zouden kunnen worden geopend 
door een regionale conferentie 
onder voorzitterschap van zowel 
de Verenigde Staten als de Sovjet
Unie. (Dan moet de Sovjet-Unie 
Israël natuurlijk eerst erkennen 
en diplomatieke betrekkingen 
aangaan, want die bestaan nog 
steeds niet). Het tweede spoor zou 
bestaan uit onderhandelingen 
met Palestijnen. Premier Sjamir 
wijst een Palestijnse staat van de 
hand. Ik kan daar inkomen, want 
een Palestijnse staat · zou toch 
weer een dictatuur worden en 
daar zit niemand op te wachten. 
In de Arabische wereld bestaan er 
immers nog geen democratieën. 

Ik breng onder de aandacht 
van Minister-President Sjamir 
dat met enige regelmaat rappor
tages in de Westerse pers ver
schijnen over onnodig gebruik van 
geweld door het Israëlische leger 
en over mishandeling van Pales-
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tijnen in Israëlische gevangenis
sen. Ik wijs erop dat zulke berich
ten de steun voor Israël in het 
Westen ondermijnen. Premier 
Sjamir antwoordt dat de toestand 
op de Westoever en in Gaza sinds 
de "intifadah" gespannen is. Is
raël wordt blootgesteld aan een 
nutteloos terrorisme. De Israëli
sche regering geeft strikte orders 
voor zo min mogelijk geweld maar 
men kan van jonge militairen niet 
verwachten dat zij onder alle om
standigheden hun kalmte be
waren. Israël, zegt premier 
Sjamir, heeft er alle belang bij de 
leefbaarheid van de Palestijnen te 
verbeteren. Daarom zullen 1000 
gevangenen worden vrijgelaten 
en zullen sommige Palestijnse 
universiteiten worden geopend. 

's Middags hebben we een ont
moeting met enige Palestijnse 
leiders, waaronder Faisal al Hus
saini die tot een aanzienlijke Je
ruzalemse familie behoort. De 
ontmoeting heeft plaats in het 
American Colony Hotel op de 
grens van Oost- en West-Jeruza
lem. Helaas is het gesprek te kort 
om een basis voor wederzijds be
grip te leggen. Onze gespreks
partners zeggen zich geheel met 
de PLO te identificeren. Dat is een 
probleem want de PLO heeft zich 
met huid en haar aan Saddam 
Hoessein uitgeleverd. Waarom 
heeft zij dat toch gedaan? 

Er was geen keus, luidt het 
antwoord, nadat Saddam Hoes
sein de Palestijnen zijn volledige 
steun had toegezegd. Politiek ge
zien toch erg onverstandig, is mijn 
weerwoord, omdat de ·PLO daar
door veel krediet heeft verspeeld. 
Dat geldt zeker voor Jasir Arafat, 
die zich door Baghdad als een 
loopjongen heeft laten gebruiken. 

Wij haasten ons terug voor een 
gesprek met de Minister van Bui
tenlandse Zaken, David Levy. Dat 
heeft plaats in het Frans want 
minister Levy heeft zijn jeugd in 
Marokko doorgebracht. Hij brengt 
de zaak van de Arabische boycot 
van Israël op. De Arabische lan
den weigeren economische be
trekkingen met Westerse onder
nemingen die zaken doen met Is
raël. Als de Europese Gemeen
schap als geheel tegen de 
Arabische landen zou zeggen dat 
het daarmee uit moet zijn, dan 
was die boycot zo afgelopen. Maar 
zoveel eensgezindheid kunnen wij 
niet opbrengen. Hoe kunnen wij 
Europeanen verwachten ooit in
ternationaal een rol van betekenis 
te spelen als we die eensgezind
heid niet tot stand kunnen bren
gen? 

Dinsdag 9 april 

's Ochtends maken wij een 
tocht door Jeruzalem. Er is te veel 
om te beschrijven en ook te veel 
waarop we slechts een vluchtige 
blik kunnen werpen. Ons boeit 

vooral de oude stad, waar veel is 
gerestaureerd. Helaas hebben 
Palestijnse winkeliers hun winkel 
gesloten uit protest tegen de 
komst van James Baker. 

Vervolgens bezoeken wij een 
opvangcentrum voor Ethiopische 
Joden. Zij vormden een gemeen
schap die eeuwen lang in vol
strekte afzondering heeft geleefd 
maar door de tijden heen de Jood
se gebruiken in ere heeft gehou
den. De Israëlische regering pro
beert hen nu zo snel mogelijk naar 
Israël te brengen, want wie weet 
wat er morgen in Addis Abeba ge
beurt. De Ethiopische Joden zijn 
de troetelkinderen van Israël om 
hun eenvoud en om de zuiverheid 
waarmee ze het Joodse geloof in 
stand hebben gehouden. Ze zijn 
zeer donker, hetgeen eens te meer 
aantoont dat men niet kan spre
ken van een Joods ras. Hun as
similatie zal nog op de nodige pro
blemen stuiten. 

Via een bezoek aan het W eiz
mann Instituut voor Wetenschap, 
dat mede wordt bestuurd door de 
oud-ambassadeur van Israël in 
Den Haag, Hanan Bar-On, rijden 
we naar Tel Aviv. 's Avonds geeft 
onze ambassadeur in Israël, Jen
da Ho rak, een diner voor ons waar 
wij weer een andere oud-ambas
sadeur in Den Haag ontmoeten, 
nl. Shimson Arad. Nederland 
staat uitstekend bekend in Israël. 
Dankzij het sturen van de Patriot
raketten is dat zeker nu het geval. 
Minister-President Sjamir sprak 
al van die gevoelens en bij alle 
ontmoetingen daarna worden zij 
bevestigd. Ik hoop dat wij onze 
goede naam op constructieve wij
ze kunnen benutten. 

Woensdag 10 april 

De gehele dag breng ik door als 
gast van de Israëlische defensie
industrie nabij Tel Aviv. Vooral 
het werk aan de onbemande 
vliegtuigjes boeit me. Daarmee 
kunnen foto's worden gemaakt 
zonder risico voor personeel. Ook 
in de Golf-oorlog hebben zij hun 
waarde bewezen. Aan het einde 
van de dag heb ik een gesprek met 
de minister van Defensie Moshe 
Arens. Naar zijn mening waren 48 
uur extra voldoende geweest om 
in de Golf-oorlog de gehele mi
litaire capaciteit van Irak uit te 
schakelen, Jammer dat de inter
nationale coalitie niet.heeft door
gezet! De Koerden ondervinden 
daar nu de gevolgen van .. 

Ook bij minister Arens breng 
ik de rapportage over onnodig ge
bruik van geweld tegen de Pales
tijnen op. Hij antwoordt dat de 
Fransen in Algerije en de Britten 
in Kenya ook niet al te zachtzinnig 
zijn opgetreden. (Hij was te be
leefd om daaraan toe te voegen: 
en de Nederlanders op Java). Dat 
moge waar zijn, de voortdurende 
bezetting van de West-Oever en 
Gaza door het Israëlisch leger zal 
zijn gevolgen op de democratie 
van Israël niet missen. Dat is een 
van de redenen waarom Israël 
zich mijns inziens· uiteindelijk 
toch uit het grootste deel van de 
bezette gebieden zal moeten te
rugtrekken. 

Ondertussen wordt mijn vrouw 
Femke in Tel Aviv rondgeleid door 
Ruthi Lavi, die als jong meisje tij
dens de oorlog bij haar thuis is 
ondergedoken. De beide dames 
hadden elkaar jarenlang uit het 
oog verloren toen Ruthi een foto 
in De Telegraaf zag waarop Fem
ke en ik waren te zien. Destijds 
was ik minister van Defensie dus 
een brief naar dat ministerie was 
voldoende om het contact te her
stellen. 

's Avonds dineren we met 
Avraham Poraz, een van de t:wee 
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Knesset-leden van de Shinui-par
tij. Met het andere Knesset-lid, 
Amnon Rubinstein, ben ik goed 
bevriend maar hij is nu niet in 
Israël. Van alle Israëlische par-

, tijen lijkt de Shinui-partij het 
meest op de VVD. Ook de Shinui
partij vindt dat Israël zich moet 
terugtrekken uit het grootste deel 
van de bezette gebieden. Daarom 
worden onze twee partijen beide 
"links" genoemd, hetgeen weer 
eens de betrekkelijkheid van de 
termen "links" en "rechts" aan
toont. 

Donderdag 11 april 

Wij ontbijten met bestuurs
leden van de Irgun Olei Holland, 
de Vereniging van Nederlandse ' 
immigranten. Vandaag is Ho- ! 

locaust-herdenkingsdag. Een van I 
de bestuursleden heeft hierover i 

een soort gedicht gemaakt. Heel 
ontroerend. Tijdens een gesprek / 
daarna met een onderzoeker van I 
het Jaffee Center for Strategie 
Studies van de Universiteit van 
Tel Aviv klinkt de sirene de volle 
twee minuten. Zwijgend staat dan 
de gehele bevolking van Israël. 
We lunchen met Otto vonder Ga
blentz, de voormalige Duitse am
bassadeur in Den Haag, die zijn 
land nu in Israël vertegenwoor
digt. Hij is een van de meest be
kwame en aardige ambassadeurs 
die ik ooit heb ontmoet. 's Avonds 
doen wij mee met een "Holland"
avond van de lokale Rotarians, 
waar mij eens te meer duidelijk 
wordt hoe gezien Nederland hier 
is. In mijn toespraak spreek ik de 
hoop uit dat Israël eens een ge
woon land wordt net zoals Zweden 
of Canada. Blijkens het applaus 
hopen mijn toehoorders dat ook. 

Vrijdag 12 april 

Na een gesprek met een paar i 
vertegenwoordigers van de Ne
derlandse pers gaan we naar de 
Moshav ( = landbouwcoöperatie) 
Beth Shearim, waar Ruthi Lavi 
woont. Zij en haar man ver· 
bouwen citrusvruchten maar door 
het enorme waterverbruik van de 
citrusbomen zijn de vooruitzich· 
ten daarvan onzeker. Vervolgens 
gaan we naar de Golanhoogte, die 
in 1967 door Israël is veroverd 
nadat Syrische kanonnen 19 jaar 
lang het eronder gelegen Galilea · 
onveilig hadden gemaakt. Van
daar naar Metulla, in het noorden 
van Galilea, waar de grensover
gang naar het zuiden van Libanon 
is. Tien jaar geleden was ik hier 
ook, in gezelschap van enige col
lega's uit de Tweede Kamer. Mijn 
oudste zoon diende toen als 
vrijwilliger bij het Nederlandse 
Unifil-bataljon in het zuiden van 
Libanon. Wij overnachten in de 
zeer aantrekkelijke kibboets Nof 
Ginossar aan de oever van het 
Meer van Tiberias. Het is onder
tussen prachtig weer geworden. 
Niet ver van de kibboets is de 
bergrede gehouden, die ook in po
litieke zin een zeer grote invloed 
heeft uitgeoefend. 

Zaterdag 13 april 

Onze laatste dag van dit be
zoek besteden wij geheel aan het 
bezichtigen van al het moois en 
beroemds dat deze streek rijk is. 
In dit land ligt een van de bronnen 
van onze beschaving. We moeten 
ons daarvan bewust zijn. In ons 
gemakkelijk bestaan beschouwen 
wij onze beschaving als iets na
tuurlijks - als iets dat er altijd 
zal zijn. Maar dat is niet zo. We 
moeten haar in stand houden en 
verdedigen, elke dag weer. 

• 
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~~d~;land ntoet EG- * * * 
.clentocratie helpen * * 
versterken * * 
door VICTOR HAFKAMP 

AMSTERDAM - De Nederlandse politiek zal zich de komende 
tijd sterk moeten maken dat behalve de Europese Raad ook de 
andere instellingen van de Europese Gemeenschappen worden 
versterkt: de raad van ministers, de Europese Commissie en het 
parlement. Een oproep in die richting was tijdens de Algemene 
Vergadering van de VVD in Amsterdam zowel uit de mond van 
Gijs de Vries, VVD-Europarlementariër, als die van Willy de 
Clercq, voorzitter van de federatie van liberale en democrati
sche partijen in Europa, te horen. 

Volgens Gijs de Vries heeft het 
kabinet Lubbers tot dusverre niet 
zijn nek uitgestoken voor de ver
sterking van de rol van het Eu
ropees parlement. "Integendeel," 
aldus De Vries. "De matte Neder
landse inbreng op dit punt staat 
in schril contrast tot de kruistocht 
van buitenlandse zaken tegen de 
Europese Raad. Het kabinet 
steekt geen vinger uit voor Brus
sel als vestigingsplaats van het 
Europees parlement. Een motie
W eisglas die terecht stelt dat een 
parlement daar wèrkzaam móet 
zijn waar de uitvoerende macht is 
gevestigd, wordt niet uitgevoerd." 
De Vries gaf toe dat Den Haag 
bereid is het Europees parlement 
een soort blokkaderecht te geven, 
helemaal aan he,t eind van een 
toch al lange wetgevingsprocedu
re. "Maar de kiezers hebben wei
nig aan een parlement dat alleen 
maar 'nee' mag zeggen. Zelfs de 
nieuwe Oosteuropese parlemen
ten hebben meer bevoegdheden 
dan de Westeuropese regeringen 
aan het Europese parlement wil
len afstaan. Het doet de lof van 
onze regeringen voor de democra
tie in Oost-Europa bepaald hol 
klinken." De Vries waarschuwde 
dat steeds nieer belangrijke be
sluiten niet alleen meer in Den 
Haag worden genomen, maar in 
Brussel. "Bij macht hoort demo
cratische controle. Versterken wij 
die niet in de Europese Gemeen
schap dan haken de kiezers straks 

·ook af bij de Kamerverkiezingen. 
Wat heeft het voor een zin te 
stemmen voor een parlement dat 
op de echte beslissingen niet lan
ger greep heeft?" 

Kangoeroestoten 
Willy de Clercq, die de verga-

Gijs de Vries 

dering de Vlaamse blijdschap over 
de groeiende volksgunst in Ne
derland voor de VVD overbracht, 
vergeleek de geleidelijke opgang 
van de VVD met die van Europa. 
,,Weinig kangoeroestoten, maar 
stap voor stap naar een vooruit
strevende liberale maatschappij," 
zoals hij het formuleerde. Hij 
spoorde onze partij "als opposi
tieleider en loyaallid van de Eu
ropese familie" aan om de Neder
landse regering zover te krijgen 
dat zij zich niet tevreden zal stel
len met beperkte uitvoerende be
voegdheden van de Europese Ge
meenschap en het parlement. De 
Gentse liberaal verdedigde met 
verve het Europa met belangrijke 
bevoegdheden van zowel het par
lement als op supra-communau
tair niveau. "Dan pas zal er in dè 
Europese Gemeenschap van een 
echte parlementaire democratie 
sprake zijn." 

De Clercq hoopt dat het recente 
verkiezingssucces voor de VVD 
zich bij de Europese verkiezingen 
zal herhalen. De liberale fractie 
in het Europese parlement zou er 
dan een zeteltje bij krijgen. "Jullie 
van een versterkt dynamisch li
beralisme in Nederland," vindt 
hij. En Frits Bolkestein is "een 
goede, dynamische leider met veel 
media -aandacht." 

Uitdaging 
Ook Frits Bolkestein wijdde 

tijdens de Algemene Vergadering 
woorden aan de rol van Nederland 
in Europa. Nederland zal in de 
tweede helft van dit jaar het voor
zitterschap van de EG op zich ne
men. "De Nederlandse regering 
staat voor de uitdaging daar iets 
van te maken,'' aldus Bolkestein. 
Hij pleitte voor het openstellen 
van de Europese markt voor de 
Oosteuropese landen, een hervor
ming van het landbouwbeleid en 
een harmonisatie van het vreem
delingenbeleid. Hij vindt dat de 
Europese Gemeenschap een con
ferentie over het Midden-Oosten 
zou moeten steunen. 

Volgens Bolkestein lijdt het 
kabinet Lubbers-Kok aan een ge
brek aan visie. "Getrokken door 
twee paarden die alle twee een 
andere kant op willen. Mijn han
den jeuken om de hand aan de 
ploeg te slaan," aldus Bolkestein. 

Buchmesse 
In zijn bijdrage opende Gijs de 

Vries met kritische opmerkingen 
over de houding van het kabinet 
inzake de Nederlandse deelname 
aah de Frankfurter Buchmesse. 
De Nederlandse regering is ver-

Willy de Clercq 

wikkeld in een geschil met de Ne
derlandse uitgevers over de hoog
te van haar bijdrage voor de orga
nisatie van een Nederland
presentatie op de Buchmesse van 
volgend jaar. "Het is om je ogen 
bij uit te wrijven. Nu doet zich 
eens een gouden kans voor om de 
Nederlandse cultuur in de inter
nationale schijnwerpers te zetten 
en het kabinet doet zijn uiterste 
best die te verhaspelen. Als de 
deelregering van Vlaanderen in 
staat en bereid is 2,5 miljoen gul
den op tafel te leggen, moet het 
Nederlandse kabinet daar ook in 
k1mne~ sl~ge~. I~ pl~~t~ daa~v~~ 
laten de ambtenaren van WVC, 
Buitenlandse Zaken en Economi
sche Zaken financieel verstopper
tje spelen. Mij is het intussen wel 
duidelijk wie er in Nederland ver~ 
antwoordelijk is voor het buiten
lands cultureel beleid. De verant
woordelijke minister heet Jan Sa
lie," aldus Gijs de Vries. "Als wij 
in het Europa zonder grenzen ge
zien en gehoord willen worden, 
dan moeten wij beginnen met onze 
eigen taal en cultuur eindelijk 
eens serieus te nemen~" • 

VLOOIEN IN HET 
EUROHEMD 
Europeanen zijn vreemde vo
gels. Ze hebben drie vleugels. 
De eerste, politieke vleugel is 
vol van sociale rechtvaardig
heid, solidariteit en naasten
liefde en leidt tot zeer dure so
ciale voorzieningen. De tweede 
vleugel is de koper, prijsbewust 
en niet discriminerend. In 
sommige prijzen vindt hij de 
dure sociale voorzieningen te
rug, in andere niet. Hij koopt 
dus Oostaziatische spullen. De 
derde, de werkvleugel, vindt 
door het beleid van de tweede 
vleugel weinig te doen en 
vraagt de politieke vleugel in 
te grijpen. 
we zullen toch moeten leren 
vliegen met drie vleugels! 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

Europa, ons land 
no. 5 door drs. JOOP DE BOER 

De eenwording van ons land 
heeft nogal wat haken en ogen. In 
politieke kringen is men het over 
één ding eens, alle maatregelen 
die we nemen om een ongedeeld 
Europa tot stand te brengen zijn 
tot mislukken gedoemd als ze niet 
wqrden gedragen door een Eu
ropees bewustzijn. I~dien dit niet 
tot stand komt, zal het natio
nalistisch egoïsme de overhand 
behouden. En dit is in strijd met 
een van de doelstellingen van de 
stichting van de Gemeenschap: 
"de eenheid hunner volkshuis
houdingen te versterken en de 
harmonische ontwikkeling daar
van te bevorderen door het ver
schil in niveau tussen gebieden te 
verminderen." Rome 1957. 

Regionale verschillen 
Indien, de ongedeelde vrije 

markt tot stand komt, en daar ziet 
het wel naar uit, zou dat kunnen 
betekenen dat regio's met een 
economische voorsprong deze snel 
vergroten door hun zuigkracht. 
Regio's in een achterstandssitua
tie worden dan economisch leeg
gezogen en al bestaande wel
vaartsverschillen worden ver
scherpt. En dat geeft fricties, om 
van erger niet te spreken. 

Iedere revolutie, iedere oorlog 
ontstaat op de voedingsbodem van 
onaanvaardbaar geachte ver
schillen in welvaart. Deze zijn 
ontstaan door een cumulatie van 
achterstanden. Immers, welvaart 
ontstaat door werk. Maar werk is 
alleen effectief wanneer de omge
ving, spoor- en wegverbindingen, 
.opleidingsniveau van de bewo
ners, kwaliteit van het telefoonnet 
en dergelijke, in orde is. Pas dan 
zal werk leiden tot produktie die 
de concurrentie aankan en tot 
welvaart van de deelnemers leidt. 
De grafiek toont aan, dat in "ons 
land" grote welvaartsverschillen 
bestaan. 

Solidair beleid 
Uiteraard zijn deze problemen 

onderwerp geweest van politiek 
overleg op vele niveaus. De uit
komst was dat in de Europese · 

Akte, aanvaard in 1986, aanzet
ten tot een oplossing zijn gegeven. 
Het middel daartoe zijn de zgn. 
structuurfondsen, steun aan de 
regio's in achterstandssituatie, 
steun aan beroepsopleiding en 
herscholing, steun voor herstruc
turering in landbouw en indus
hl.e. Voor 'de periode van· 1980 
1993 is op de Europese begroting 
hiervoor een bedrag van ruim 60 
miljard ECU = ca. 150 miljard 
gulden uitgetrokken. 

Hiermee wordt het mogelijk 
geacht in die achterstandsgebie
den een inhaalslag uit te voeren 
als start voor verdere ontwikke
ling. In de praktijk blijkt deze po
litiek effect te sorteren. De meeste 
regio's die van de structuurfond
sen genieten vertonen een groei 
die, soms (Spanje) aanzienlijk, 
boven het EG-gemiddelde ligt. 

l!IG!ONALE YERSClllLLEN 
( in indexcijfer~JE.G. = 100 } 
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Ook de relatieve verschillen in 
de groei zijn in de grafiek tot uit
drukking gebracht. Uiteraard zijn 
binnen de lidstaten de verschillen 
per regio nog geprononceerder. In 
de richtlijnen voor het gebruik 
van de structuurfondsen is hier
mee rekening gehouden. 

Op langere termijn zal de ver
snelde groei in de achterstands
gebieden de gehele Gemeenschap 
ten goede komen. Een koopkrach
tige bevolking is tevens een afzet
markt die alle moeite loont. Mis
lukte projecten en verspillingen, 
die in de pers vaak te veel aan
dacht krijgen, worden gelukkig 
door de successen verre overvleu-

geld. *** 
*EP* * PE* 
***** 
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De vele w-egen van 
Maij-Weggen doorRENYDIJKMAN 

Van de zittende ministersploeg weet de huidige CDA-minister 
van Verkeer en Waterstaat het meest de publiciteit te halen. 
Verkeersbeperkingen, maximumsnelheden, spitsvignetten, 
tunnels en snelheidsbegrenzers ... De ene maatregel na de ande
re wordt door Minister Hanja Maij-Weggen gelanceerd. Het is 
altijd goed voor de opening van de dagbladen of een radio- of 
t.v.-interview; alleen lijn en visie zitten er weinig in. 

In het verleden vaak te voor
barig naar buiten tredend met· 
nieuwe regelgeving die de Kamer 
dan via de media moest verne
men, de laatste tijd zich wat meer 
schikkend in het "Haags patroon" 
heeft zij gedurende haar regeer
periode sinds 1989 al voor heel 
wat verwarring gezorgd. 

De beleidsmedewerker Ver
keer en Waterstaat van de VVD, 
Désirée de Groot, hield de op pu
bliciteit gerichte capriolen van 
Ranja Maij bij. Hieronder volgt 
een greep uit haar dossier. Vol
ledig k1mnen we helaas niet zijn, 
want dan was dit hele blad te vul
len. 

eind november 1989: Maij 
laat weten het aantal weggedeel
ten waar 120 km mag worden ge
reden te willen inperken. Deze 
tijdens een conferentie te Parijs 
gelanceerde opmerking wekt ver
bazing in Den Haag. Stond niet in 
het regeerakkoord dat het kabinet 
had besloten vast te houden aan 
de huidige snelheidslimieten? 

- in december 1989 tracht mi
nister Aiders (VROM) een publi
citair graantje van haar weg te 
pikken door voor een tachograaf 
~l::: ·p9rsonenauto's te pleiten en 
een maximumsnelheid voor auto's 
van 100 km per uur. Het moet 
worden gezegd dat de bewinds
vrouwe met verve tijdens een Ka
merdebat haar eigen territoir af
bakende en Aiders in het stof liet 
bijten. Maar die 100 km laten 
haar niet los. 

- tijdens een interview voor de 
KRO eind januari 1990 verwijt 
Maij de vorige minister van Jus
titie dat hij te weinig heeft gedaan 

aan de controle op snelheidsli
mieten. De toevoeging: "Trou
wens wel meer VVD-ministers 
hebben een steekje laten vallen," 

.is geheel in strijd met de minis
teriële mores oin zich niet achter 
voorgangers te verschuilen. En 
dan spreek ik nog niet over de 
huidige handhaving. 

- op 31 januari 1990 kondigt 
minister in het Algemeen Dagblad 
aan een spitsvignet voor de rand
stad te willen invoeren. De jaar
lijkse kosten werden enkele 
maanden later geschat op 
f 600,-. 

- in februari volgt een "ver
fijning" van het rekening rijden 
op spitsuren in de randstad. Als 
alternatieven worden aangedra
gen: verhoging van de accijns op 
de brandstof (voorgesteld tijdens 
de behandeling van de Tussen
balans), dan wel traditionele tol
heffing. 

Tunnels 
- ook januari 1990. In een in

terview in het blad Autoweek zegt 
de minister vast te houden aan 
vijf tunnels, maar in februari 
blijkt· uit de tweede voortgangs
rapportage rekening-rijden dat 
Maij vier tunnels wil laten 
bouwen. De Blankenburgtunnel 
moet worden geschrapt. 

- tijdens de begrotingsbehan
deling diezelfde maand zette Maij 
de bouw van twee tunnels onder 
het Noordzeekanaal op losse 
schroeven. Maar in maart laat zij 
in haar antwoord op mondelinge 
vragen in de Tweede Kamer we
ten dat uitstel van een beslissing 
over vier tunnels ongewenst is. 

Voorzitter Anthony Kröner overhandigt Frits Bo/kestein de fraai uitgevoerde brochure 
van de Liberale Internationale - Groep Nederland. Naast hen de overige bestuurs
leden Elisabeth Brandenburg, Hans van Baaien en Ron Batten 

Oe LI-GN activiteiten in 1991 zijn de volgende: 
1. 25 mei: Seminar "De rol van het bedrijfsleven in Chili en Latijns-Amerika" (voor 

bijzonderheden zie V&D nr. 1395; april '91) 
2. 1 juni: Seminar "De milieuproblematiek in Latijns-Amerika", Amsterdam, Scandie 

Crown Hotel 
(Beide seminars in samenwerking met Stichting /deals en JOVD) 

3. 4 juni Roemenië-avond met Radu Campeanu en Frits Bolkestein (voor bijzonger
heden zie elders in dit nummer) 

4. 6 - 7 september het jaarlijkse congres van de Liberale Internationale te Luzern 
met als thema: "Minderheden" 

5. november: thema-avond: "NederlandN!aanderen in een verenigd Europa" 

- april 1990 blijkt dat Maij de 
tunnels alleen willaten gebruiken 
door beroepsverkeer, carpoolers 
en openbaar vervoer. Eind april 
beslist het kabinet alleen over de 
bouw van de Wijkertunnel. De 
andere drie geplande tunnels 
worden op de lange baan ge
schoven. 

- in november 1990 komt Maij
W eggen in botsing met de Tweede 
Kamer doordat zij de boetes voor 
het zwartrijden van f 25,- naar 
f 100,- heeft verhoogd, terwijl 
geen kantonrechter bij een schik
king meer dan f 65,- oplegt. 
VVD-woordvoerder Benk Kort
hals typeerde het beleid van Maij 
als "eigenzinnig en kortzichtig". 

De VVD-woordvoer·ster voor 
Verkeer en Waterstaat Annema
rie Jorritsma kruist regelmatig de 
degens met de bewindsvrouwe. De 
liberalen blijven op het standpunt 
dat het forensisme in het verleden 
door het overheidsbeleid is uit
gelokt. Daarom mag deze groep 
nu niet alleen de dupe worden van 
allerlei belemmerende maatre
gelen en op hoge kosten worden 
gejaagd. Liberalen zijn voor ver
betering van het openbaar ver
voer, zodat het in de eerste plaats 
mogelijk wordt voor mensen in het 
hele land daàrvan gebruik te ma
ken. Maar de VVD beseft ook dat 
het een illusie is mensen geheel 
uit de auto te krijgen. De VVD is 
voor varibialisatie, d.w.z. de mo
torrijtuigenbelasting omlaag en 
de accijnzen omhoog. Dus wie veel 
wil autorijden betaalt meer dan 
degenen die een spaarzamer ge
bruik van hun vehikel maken. De 
maatregelen die moeten worden 
genomen, zullen volgens de li
beralen in EG-verband moeten 
worden getroffen. Dus niet alleen 
samengang met Duitsland en 
vervolgens België vergeten. 
Schonere auto's en beter afge
stemd openbaar vervoer zullen 
meer effect op het milieu hebben. 

Zigzag-beleid 
Het beleid van minister Maij

W eggen is tot nu toe dus bepaald 
niet duidelijk geweest. Men mag 
verwachten dat een minister van 
Verkeer en Waterstaat de belan
gen van haar portefeuille behar
tigt. Tot op heden is daar weinig 
van gebleken. Alleen is het 
evident dat de automobilist voor 
steeds hogere kosten komt te 
staan. De uitvoering van een ver
sneld vervoersprogramma van de 
Nederlandse Spoorwegen binnen 
een tijdsbestek van 10 jaar biedt 
vandaag de dag nog geen soelaas. 
Het zigzag-beleid van Verkeer en 
Waterstaat lijkt meer op automo
bilistje pesten. En dat alles vanuit 
de illusie dat daardoor minder 
mensen in die auto zullen stap-· 
pen. 

Nederland moet distributie
land blijven. Daarover zijn alle 

lJ-I-1r-~-().IJ.J.(i.J.~-<i 

Liberale Internationale -
Groep ~ederland (LIG~) 

dinsdag 4 juni a.s. 

ROEMENIË-AVOND 

"Recente ontwikkelingen 
in een moeizaam democratiseringsproces" 

Sprekers: 

Radu Campeanu 
Voorzitter van de Roemeense Liberale Partij PNL 

Vice-President van het Roemeense Parlement 

Frits Bolkestein 
Fractievoorzitter VVD in de Tweede Kamer 

Voorzitter: 

Anthony Kröner 
Voorzitter LIGN 

Plaats: Pulchri-studio 
Lange Voorhout 15 te Den Haag (nabij Binnenhof) 

Aanvang 20.00 uur 
(zaal open vanaf 19.30 uur) 
Msluiting rond 22.00 uur 

Toegang vrij 

(aanmelding niet noodzakelijk, introductie toegestaan) 

Minister Maij-Weggen {foto: Theo Meijer) 
i 

partijen het eens. Daarom zou de! 
overheid ook meer moeten inves
teren in haar infrastructuur, 
want dat kan inderdaad niet op 
de steeds verder dichtslibbende 
wegen. 

Een mentaliteitsverandering j 
van de bevolking kan echter al- 1 

leen worden verwacht indien er, 
een heel duidelijke - en door de 
burgers ook gedeelde- visie op ta- 1 

fel komt. Geen stoplapbeleid dus. 
Minister Maij zal het nog moeilijk 
krijgen. lllll 

Peter van Vught: 
hoofdbestuurs-

1

. 

lid . 

foto: Hans van Dijk 

Drs. P.A. van Vught (40) uit 
Kaatsheuvel is op de Algemene 
Vergadering te Krasnapolsky ge
kozen als opvolger van Greetje 
den Ouden-Dekkers. 

Peter van Vught is hoofd alge
mene zaken bij de gemeente Don
gen. In het verleden is hij onder
meer secretaris van de kc-'s-Her
togenbosch geweest en sinds 1979 
is hij lid van de partijcommissie 
Binnenlandse Zaken. Ook heeft 
hij deel uit gemaakt van diverse 
landelijke VVD-werkgroepen en 
inleidingen gehouden bij cursus
sen voor de Haya van Someren
stichting. • 
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Beter laat dan nooit 
Vrijdag 27 april om 18.00 uur zette ik met een gevoel van "zo 
die klus is ook weer geklaard" de laatste punt achter het artikel, 
dat mij gevraagd was te schrijven voor het mei-nummer van V 
& D. Snel iets eten en dan naar Krasnapolsky om tenminste nog 
iets van de 44ste jaarlijkse algemene VVD-vergadering mee te· 
maken. Arriveerde net niet op tijd, maar gelukkig wel vroeg 
genoeg om "loud and clear" op te vangen dat Frits Bolkestein 
zei dat de inbreng van vrouwen in de VVD sterk moest worden 
vergroot en dat, hoewel de passages over vrouwen in brochures 
en verkiezingsprogramma's duidelijk genoeg waren, de daden 
nog té zeer ontbraken. 

Het was mij, en ik denk velen 
met mij, uit het hart gegrepen. Ik 
had de tekst zelf kunnen schrij
ven!! Hij zei niets nieuws. Wat wèl 
nieuw was, dat een zo belangrijk 
persoon als de fractievoorzitter dit 
zei.· Eindelijk! 

Was deze uitspraak gedaan 
vóór de aanvang van de kan
didaat-stellingsprocedures voor 
de Provinciale-Statenverkiezin
gen, dan had de VVD zich wel-

' licht nu niet hoeven schamen voor 
het feit dat zij als slechtst uit de 
bus kwam wat betreft het aantal 
vrouwelijke statenleden. Zelfs in
gehaald door het toch niet als 
vrouwen-progressief bekend 
staande CDA. En vergeleken met 
het eigen aantal vrouwelijke 
statenleden in '89, gezakt met 
maar liefst 3.6% tot 24.1 %. Nu 
moet ik mijn behoorlijk scherp 
gestelde artikel met de kreet "De 
VVD dus tóch een conservatieve 
partij!" herschrijven. Maar daar
om niet gezeurd. Het is nu in niet 
mis te verstane woorden gezegd. 
Beter laat dan nooit! 

Feiten 
Om duidelijk te maken hoe on

dervertegenwoordigd vrouwen in 
politieke organen, in dit geval de 
Staten, zijn hier de feiten in cij
fers.* 

% vr. gebaseerd o/o vr. o/o vr. 
op uitslag '87 '89 '91 

CDA 25.1 24.7 28 
PvdA 35.2 30.7 39.2 
VVD 25.9 27.7 24.1 
D66 48.9 42.2 37.1 
GL 34.4 24.0 36.1 

Het zou nuttig zijn om uit te 
plussen waarom Overijssel en 
Drenthe er zo gunstig uitsprin
gen. De tijd ontbreekt mij om te 
bekijken of er een relatie bestaat 
tussen het aantalleden en de ver
houding m/v daarin en het is mij 
onbekend of en hoe de Kandida
tenselectie in de diverse kamer
centrales verschilden. Vertrouw 
dat de partij hier nu met voort
varendheid aandacht aan gaat 
besteden. 

Pijn 

Een nieuwe en sterke aanzet 
tot verandering is nu gegeven. 
Deze verandering zal véél moeite 
èn soms pijn kosten, vergis u niet. 
Hoe groter nl. de in- en door
stroom van vrouwen hoe taaier de 
weerstanden. Het zal immers hoe 
langer hoe minder een kwestie 
zijn van een vrouw erbij, maar een 
vrouw in plaats van, op de stoel 
van een man. De cultuur, ook bin
nen onze partij, (bedoeld wordt 
het geheel van formele en infor
mele regels, opvattingen, normen, 
gedrag, machtsverhoudingen) 
wordt nog steeds overwegend door 
mannen bepaald. Wanneer aan 
het veranderen van die cultuur 
niet lange tijd bewust en doel
gericht door velen wordt gewerkt, 
zal het kwakkelen blijven, hoe 
welwillend men ook in theorie te-

Verschil Aantal zetels '91 
'89-'91 ts ()aantal vr. 

+ 3.3 257 (72) 
+ 8.5 166 (65) 
- 3.6 116 (28) 
- 5.1 116 (43) 
+ 12.1 36 (13) 

Gemiddelde stijging van 5.5% (24.1% in '87; 29.6% in '91). 

Schrale troost dat D66 een re-
Provincie Aantal zetels latief groter verlies leed (- 5.1 %) 

en daarmee lager uitkwam dan de Groningen 7 
PvdA. Met die terugval blijft D66 Friesland· 6 
altijd nog ver boven de VVD. Dui- Drenthe 8 
delijk blijkt dat de partijen die Overijssel 7 
zich progressief noemen, dit ook Gelderland 11 

laten zien, althans in emancipa- Flevoland 9 

toir opzicht. Utrecht 13 
Noord-Holland 17 

Hoe brachten de VVD vrouwen Zuid-Holland 15 

het er in de diverse provincies 
Zeeland 7 
Noord-Brabant 10 

vanaf? Limburg 6 

met voorkeurstemmen gekozen 
vrouwen uitgesplitst per provin
cie: 
Groningen 2, Friesland 3, Dren
the 2, Overijssel 2, Gelderland 3, 
Flevoland 3, Utrecht 3, Noord
Holland 2, Zuid-Jiolland 7, Zee
land 3, Noord-Brabant 5 en Lim
burg 0. 

Per politieke partij uitge
splitst: 
(het totaal met voorkeurstemmen 
gekozen statenleden staat tussen. 
haakjes). 
CDA (18) 7 vrouwen, PvdA (14) 10 
vrouwen, VVD (7) 7 vrouwen, D66 
(8) 6 vrouwen en Groen Links (5) 
5 vrouwen. 

Meer 
voorkeurstemmen 

Omdat nooit bekend is welke 
kiezers op een vrouw stemmen, 
heeft de Vereniging voor Vrou
wenbelangen het Marketing
bureau InterNiew opdracht ge
geven uit te zoeken of kiezers bij 
de Statenverkiezingen op de lijst
trekker of een andere kandidaat 
stemden en of die kandidaat een 
man of een vrouw was. Oude ge
gevens van Vrouwenbelangen ga
ven aan dat 85 % van de kiezers 
automatisch op de lijsttrekker 
stemt. De representatieve steek
proef van InterNiew wees uit dat 
dat bij deze verkiezingen 72 % 
was, waarbij geen verschil te zien 
was tussen mannelijke en vrou
welijke kiezers. 13 %meer kiezers 
hebben dus nu een voorkeurstem 
uitgebracht. Van het totaal van 
28 % voorkeurstemmers heeft 
50 % op een man gestemd en 40 % 
op een vrouw en 10 % weet het 
niet. Maar omdat veel minder 
vrouwen dan mannen kandidaat 
gesteld zijn; betekent dit dat be
duidend méér voorkeurstemmen 
op vrouwen zijn uitgebracht. Het 
onderzoek wees verder uit dat 
kiezers in de leeftijdscategorie 35-
49 en kiezers uit het Noorden ver
houdingsgewijs meer op een 
vrouw stemmen. Het percentage 
vrouwen dat op een vrouw stemt 
is 19 % en het percentage mannen 
dat op een vrouw stemt is 15 %. 
Het is verheugend dat dit verschil 

Aantal vrouwen o/o vrouwen 

1 14.3 
1 16.7 
3 37.5 
3 42.9 
3 27.3 
2 22.2 
3 23.1 
4 23.5 
4 26.7 
1 14.3 
3 30.0 
0 0.0 

Streefcijfers. 

Hoera voor Overijssel en 
Drenthe! Ook Noord-Brabant 
deed het goed. Een héél mager re
sultaat voor de andere provincies, 
die niet het streefcijfer van 33 % 
hebben gehaald. Hier had de Ver
eniging voor Vrouwenbelangen, 
Vrouwenarbeid en Gelijk Staats
burgerschap (sinds 1894) de po
litieke partijen om gevraagd als 
tussenstap (telkens 10 %) om in 
het jaar 2000 op 50 % uit te ko
men. Zelfs het streefcijfer van 
onze eigen partij, gerelateerd aan 
de verhouding leden· m/v (on
geveer 3:1), werd niet eens ge
haald. Limburg, Groningen, 
Friesland en Zeeland deden het 
wat vrouwen betreft wel héél zui
nigjes aan. 

Bronnen: Trouw 1987; Politiek Memo 1989; Volkskrant 1991; Proces-verbaal verkie
zingsuitslag provincies. 

genover de emancipatie van de 
vrouw staat. 

Het aantal kiezers dat op 
vrouwen stemt, neemt nog steeds 
toe. Daar kan de VVD door een 
stevige uitvoering van de oproep 
van Bolkestein goed garen bij 
spinnen. Enige cijfers: 

In totaal zijn bij CDA, PvdA, 
VVD, D66 en Groen Links 52 
statenleden rechtstreeks met 
voorkeurstemmen gekozen. Van 
die 52 statenleden zijn 35 vrou
wen, dat is 67.3 %. De meeste van 
die vrouwen stonden hoog (plaats 
2 of 3) op de lijsten. Rechtstreeks 

Willy Stigter-Gonggrijp 

vrouwen 
niet groot is, omdat dit betekent 
dat meer en meer mannen even
eens de overtuiging zijn toe
gedaan dat in een ware democra
tie de politieke vertegenwoor
diging een afspiegeling dient te 
zijn van de samenstelling van de 
bevolking. Deze overtuiging wordt 
door de uitspraak in Amsterdam 
extra gestimuleerd. Tussen 
haakjes CDA noch VVD hadden 
een vrouwelijke lijsttrekker. 
PvdA 2, D66 8 en Groen Links 4. 
De partij ontmoet bij een krach
tiger uitvoering van haar "meer
vrouwenbeleid" ondersteuning 
van zowel het Europees Par
lement als de Vereniging voor· 
Vrouwenbelangen. 

In het zittingsdocument d.d. 16 
september 1988 van het Europees 
Parlement staat: 
"Het Europees Parlement ver
langt dat politieke partijen voor 
het vaststellen van hun kandida
ten(lijsten) een duidelijk omlijnd 
en controleerbaar quotasysteem' 
hanteren, dat er op gericht is dat 
binnen afzienbare tijd een gelijk 
aantal mannen en vrouwen in alle 
politieke lichamen zijn vertegen
woordigd." 

Voorkeurstem 

Met haar Aktie MN 50/50, 
stimuleert Vrouwenbelangen po
litieke partijen al jaren om méér 
vrouwen op verkiesbare plaatsen 
te zetten, (afgelopen verkiezingen 
niet gelukt bij de VVD) en mo
tiveert kiezers een voorkeurstem 
uit te brengen op een vrouw. 
Vrouwenbelangen zal daarmee 
doorgaan tot een 50/50" vertegen
woordiging is bereikt. 

Ik hoop zeer dat de VVD ingaat 
op het aanbod van drs. M. de Mol
de Mooij om een cursus te helpen 

ontwikkelen, die alle leergierige 
bestuurders extra handvatten zal 
geven om het "vrouwelijke goud" 
aan te boren dat men steeds heeft 
laten liggen (V & D april: "VVD
vrouwen: Goud voor de eerlijke 
vinder"). 

Kwaliteit 

Voortschrijdende mentali-
teitsverandering moet zorgen dat 
het nu echt niet meer voorkomt 
dat in een gesprek gezegd wordt 
"Ja, wij willen best een vrouw, 
maar zij zijn niet te vinden" en 
"een vrouw moet wèl bekwaam 
zijn, want wij willen in de eerste 
plaats kwaliteit". Er zijn genoeg 
vrouwen en bekwaam zijn ze ook! 
Aan vrouwen om hun vaak té gro
te bescheidenheid te overwinnen 
en zicli kandidaat te stellen, zon
der te zeggen "zet mij maar laag 
op de lijst", en zonder te denken 
dat ze twee keer zoveel moeten 
kennen en kunnen als een man. 
Evenveel is goed genoeg. En wil
len mannen, in huwelijk of sa
menwoning, vrouwen ècht een 
reële kans geven, dan moet niet 
alleen het kostwinners- maar ook 
het kostverzorgersschap worden 
gedeeld. De traditionele taakver
deling thuis staat de economische 
zelfstandigheid van vrouwen en 
het bekleden van politieke func
ties door vrouwen in de weg. 

Zou nu werkelijk de dag in het 
verschiet liggen dat de Organisa
tie Vrouwen in de VVD, overbodig 
geworden, zich met een groot feest 
kan opheffen? Of is dit te vroeg 
gejuicht? 

WILLY STIGTER-GONGGRYP B 
* Copyright cijfers "Aktie MN 50/50". 

Rapporten van de Financieel 
Economische 
Partijcommissie (FEC) 
De partijcommissie FEC heeft de afgelopen maanden drie rap
porten gepubliceerd, welke door het hoofdbestuur zijn besproken. 
Deze drie rapporten behandelen actuele politieke onderwerpen 
en zijn getiteld: 
1. Punten voor een Nederlands industriebeleid 
2. Notitie over een verantwoorde uitvoering van infrastructurele 

en soortgelijke investeringen 
3. Kiezen op energiegebied. 

Deze rapporten kunnen ieder afzonderlijk worden besteld bij het 
algemeen secretariaat v;an de VVD, door inzending van onder
staande bon. 

Bon opsturen naar de VVD, postbus 30836, 2500 GV 's-Graven
hage, t.a.v. L.H.M. Osterholt. 

Bon 
Naam: 

Adres: 

Postcode en woonplaats: ............................................................... . 

ontvangt graag het rapport van de commissie FEC inzake 
o industriebeleid · 
o infrastructurele investeringen 
o energiegebied. 
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Bolkestein: veto over toekomstige 
coalitiegenoot niet raadzaam 
(vervolg van pagina 1) 

lijkt de aanhef van de meeste be
leidsnotities tegenwoordig te lui
den. Per etmaal wordt minimaal 
voor tien miljard gulden aan 
maatregelen in de media gelan
ceerd. Maar het .financieringste
kort wordt er geen stuiver kleiner 
van. Iedereen kan zien wat hier 
aan de hand is. Ministers die el
kaar niet meer recht in de ogen 
durven kijken proberen via de 
pers hun gelijk te halen. Het zijn· 
tekenen van een kabinet in ont
binding," aldus Bolkestein in zijn 
rede op de Algemene Vergadering. 

Enthousiasme 
Partijvoorzitter Leendert Gin

jaar benadrukte in zijn toespraak 
nog eens dat het met de VVD weer 
de goede kant op gaat. "Je merkt 
het aan de belangstelling van de 
leden op regionale en andere bij
eenkom~en en aan het groeiende 
enthousiasme zich opnieuw in te 
zetten. De discussies over het 
rapport-Nord, 'Ongebroken lij
nen', is er een voorbeeld van. 
Sommigen mogen dan stellen dat 
de discussies daarover saai zijn, 
maar bij heftige discussies zou 
men zeggen dat de VVD weer ru
zie maakt." Er is, constateerde 
Ginjaar, veel potentieel in de par
tij. Dat blijkt uit initiatieven als 
de nota "Ruimte voor liberalis
me". Het lukt om de VVD als een 
professionele partij te laten func
tioneren. "De discussies beginnen 
vruchten af te werpen. Wij liggen 
op koers." 

De partijvoorzitter raadde zijn 
gehoor nog eens aan niet al te ja
loers te kijken naar de grote pro-

gressie die D66 in de opiniepeilin
gen maakt. Hij herhaalde de door 
Bolkestein eerder uitgesproken 
woorden: "Liever een kleine winst 
die beklijft dan een grote die snel 
verdwijnt." Snel gewonnen, snel 
geronnen. Ook Ginjaar zette 
vraagtekens bij het functioneren 
van het kabinet en vroeg zich af 
hoe lang het nog zal blijven re
geren. "Brinkman heeft recente
lijk een tijdbom onder het kabinet 
gelegd en PvdA-partijvoorzitter 
Marjan Sint heeft het kabinet de 
wacht aangezegd. "De regerings
ploeg blijft de problemen voor zich 
uitschuiven. De ministers voeren 
de discussie niet in, maar buiten 
het kabinet." De VVD staat vol
gens Ginjaar klaar om regerings
verantwoordelijkheid over te ne-

WO-voorzitter Ginjaar 

David Luteijn 

men. "De kiezer weet waar de 
VVD voor staat en kiest voor een 
beleid. De VVD maakt duidelijk 
welk beleid ze voorstaat," aldus de 
partijvoorzitter. 

Liberale agenda 
JOVD-voorzitter Mark Rutte 

bepleitte in zijn rede op de Alge
mene Vergadering de opstelling 
van een radicaal programma, een 
liberale agenda voor de jaren ne
gentig. "Belangrijkste doel moet 
zijn de mensen het vertrouwen in 
de politiek terug te geven, te laten 
zien dat die politiek wel degelijk 
iets tot stand kan brengen." Hij 
constateerde dat de burger nu te 
maken heeft met een lastendruk 
die tot de hoogste in Europa kan 
worden gerekend, terwijl zijn land 
niettemin een enorme staats
schuld heeft. "Zo'n burger verliest' 
het vertrouwen in de politiek die 
blijkbaar niet in staat is tot in
grijpende beslissingen." Volgens 
Rutte moeten op de liberale agen
da komen te staan: een substan
tiële verlaging van het financie
ringstekort, een aanzienlijke ver
laging van de collectieve lasten
druk en een compacte en goed 
controleerbare overheid. Namens 
de JOVD pleitte hij voor een com
pactere opzet van het sociale stel
sel in. "Dit zogenaamde mini
stelsel, waarover ook in de VVD 
discussies lopen, moet voorzien in 
een minimum-uitkering voor al
len die om welke reden ook buiten 
het arbeidsproces zijn terecht ge
komen. Deze basisvoorziening 
vervangt alle huidige wetten en 
regelingen en is volstrekt verzelf-

Giovanni Malagodi overleden 
Op 17 april is in Rome op 86-jarige leeftijd overleden Giovanni 
Malagodi, die in Nederland vooral bekend is geworden door 
zijn vele activiteiten voor de Liberale Internationale, waarvan 
hij tweemaal internationaal voorzitter is geweest, van 1958 tot 
1966 en daarna nogmaals, op reeds hogere leeftijd maar nog in 
goede gezondheid en vol energie, van 1981 tot 1989. 

In zijn jonge jaren is hij werk
zaam geweest in het bankwezen 
in Milaan, Parijs, Berlijn en Bue
nos Aires en vervolgens als 
Italiaans vertegenwoordiger bij 
de OEEC en de Nato. Daarna trad 
hij in de politiek, eerst geruime 
tijd als lid van het Huis van Mge
vaardigden, en vervolgens als lid 
van de Senaat, waar hij lange tijd 
fractievoorzitter was. Hij was ook 
enige tijd Minister van Financiën, 
en verder voorzitter van de 

Italiaanse liberale partij. 
·Door zijn fenomenale talen

kennis - hij sprak onder meer 
vloeiend Frans, Duits, Engels en 
Spaans - en door zijn erudiete en 
innemende persoonlijkheid, die 
met een groot gevoel voor humor 
altijd wat relativerend wist op te 
treden, was hij bij uitstek geschikt 
voor het leggen van internationale 
contacten en het tot elkaar bren
gen van standpunten. Zijn grote 
verdienste is geweest, dat hij de 

Liberale Internationale temidden 
van de andere internationale po
litieke organisaties op een gelijk
waardige plaats heeft weten te 
brengen, en dat onder zijn voor
zitterschap het aantal leden is 
uitgebreid tot ruim 60 liberale 
partijen en groeperingen in meer 
dan 40 landen, waaronder in de 
laatste jaren ook de Verenigde 
Staten en vele landen in Midden
en Zuid-Amerika. 

Bij degenen die hem gekend 
hebben laat hij een herinnering 
achter aan een boeiende en veel
zijdige persoonlijkheid van een 
uitzonderlijk formaat. 

HENK TALSMA I 

standigd. Aanvullend kan ieder
een zich laten bijverzekeren." 

Rutte's tweede voorstel 
behelste een inkrimping van het 
subsidiestelsel. "Stel prioriteiten. 
De open-einde regeling moet wor
den afgeschaft en vervangen door 
beheersbare, gebudgetteerde 
voorzieningen." 

Verder bepleitte de JOVD
voorzitter ontbureaucratisering, 
decentralisatie en inkrimping van 
de overheid. 

Hij wees er op dat sinds "Zwol
le", vorig jaar mei, een lange weg 
in de partij is afgelegd. "De dis
cussie rondom 'Ongebroken lij
nen' heeft aangetoond dat ook in 
liberale kring kan worden ge
sproken over inhoudelijke zaken, 
niet alleen over personen. Dat is 
van grote waarde: een moderne 
liberale partij moet meer zijn dan 
een kiesvereniging, moet het de
bat stimuleren. Zo'n partij hoeft 
niet bang te zijn voor interne ver
deeldheid over inhoudelijke 
kwesties. De kiezer zal dat alleen 
maar waarderen en begrijpen dat 
een partij daar sterker van 
wordt." "Ongebroken lijnen" is 
het beginpunt, niet het eindpunt, 
meent Rutte. "De JOVD roept de 
VVD op verder te gaan op deze 
weg. Tegelijkertijd moet de 
presentatie van de liberale bood
schap ontspannen zijn met een 
relativerende ondertoon. Het 
succes van die andere oppositie
partij bewijst dat die aanpak veel 
kiezers aanspreekt." 

Bureaucratie 
Als laatste spreker op de Alge

mene Vergadering wees ook de 
voorzitter van de Eerste Kamer
fractie van de VVD, ir. David Lu
teijn, op de teruglopende belang
stelling voor de politiek in Neder
land. Als oorzaken wees hij aan 
de toenemende bureaucratie met 
de daarbij behorende loketten en 
formulierenmaatschappij. "Bur
gers worden letterlijk en figuur
lijk een nummer. We ervaren on
begrijpelijk ambtelijk en politiek 
taalgebruik en als burger niet 
meer te volgen ingewikkelde in 
een mist van inspraakprocedures 
tot stand komende besluitvor
mingsprocessen, waarbij het zicht 
op wie wat doet en controleert 
wegvalt. De burger ervaart steeds 
meer onnodige belemmering van 
zijn individuele bewegingsruimte 
en ziet de overheid juist op wel 

Mark Rutte 

belangrijke onderdelen falen: uit
brekende gevangenen, financieel , 
wanbeheer en ondoorzichtig mi
lieubeleid," aldus Luteijn. 

Als één ding de laatste maan
den duidelijk is geworden, dan is 
dat volgens de voorzitter van de 
Eerste-Kamerfractie dat Neder
land zonder VVD-deelname ken
nelijk niet ordentelijk kan worden 
geregeerd. "Dat hebben we bij 
Cals-Vondeling en vervolgens bij 
Den Uyl ervaren en dat maken 
we nu weer mee met het kabinet 
Lubbers-Kok. Het zijn immers 
niet de externe omstandigheden 
die de huidige impasse voor de re
gering veroorzaken, maar wel
bewust gekozen irrealistische 
uitgangspunten bij de start van 
dit kabinet. 

En vervolgens een volstrekt 
gebrek aan moed en daadkracht 
om noodzakelijke beleidsaanpas
singen te plegen. Het puin hoopt 
zich al weer op. De PvdA blijkt 
in de praktijk helaas nog bitter 
weinig te hebben geleerd en het i 

CDA is kennelijk alleen met aan 
haar zijde de VVD die de kastan
jes uit het vuur haalt, tot degelijk 
beleid in staat." Kennelijk moeten 
wij als VVD vooral over het even
wicht in de politieke verhoudin
gen waken, aldus Luteijn. Hij 
eindigde met de constatering dat 
de wereld om ons heen wellibera
ler is geworden, maar dat in ons 
eigen land het erfgoed van zowel 
Kuiper als Traelstra nog steeds 
indringend boven de politieke 
markt hangt. "We zullen alle li
berale krachten binnen de VVD 
moeten bundelen om de vrije 
mens op weg naar 2000 echt vol
doende levensruimte te kunnen 
garanderen," aldus Luteijn. • 

/yi</B.E.O. Designs b.v. 
ENGINEERS & CONTRACTORS 
Electronica - Energietechniek 

Proces- en produktie-automatisering 
Werktuigbouwkundige installaties 

Postbus 2020 - 1110 PA Diemen 
Telefoon (020) 6950536 
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Topkadercursus 
VJOVD 1991 

door HENK SPIES, foto's: DRIES VAN BERGEIJK 

Uit hoofde van de samenwerkingsovereenkomst VVD/JOVD 
heeft in het weekend van 20/21 april een topkadercursus 
plaatsgevonden in het IBIS-hotel te Tilburg. Onder voorzitter
schap van de heer mr. I. W. Opstelten hebben - zowel uit de 
gelederen van de VVD als van de JOVD - 32 jonge liberalen zich 
verdiept in het onderwerp ,,Allochtonenbeleid". 

Het Topkadercursusweekend 
bood de deelnemers een compleet 
programma. Zo hebben drie voor
aanstaande inleiders hun visie 
gegeven over ondermeer arbeids
markt en onderwijs, integratie en 
vluchtelingenbeleid. Na elke in
leiding vond discussie met de zaal 
plaats. 

Daarnaast traden de deelne
mers op in verschillende werk
groepen, namelijk: 
- werkgroep onderwijsbeleid 
- werkgroep arbeidsbeleid 
- werkgroep integratiebeleid 
- werkgroep vluchtelingenbeleid. 
Gedegen training op het gebied 
van presentatietechnieken en fo
rumtraining maakte de Topka
dercursus VVD/JOVD 1991 tot 
een succes. 

De inleiders waren: 
- Prof. dr. H. B. Entzinger; secre

taris van de projectgroep Al
lochtonenbeleid van de Weten
schappelijke Raad voor het Re
geringsbeleid. Hij sprak over 
"Arbeidsmarkt en onderwijs". 

- Mevrouw mr. V. M. M. Korte
van Hemel, oud-staatssecre
taris van Justitie. Zij sprak over 
,, vluchtelingenbeleid". 
De heer J. J. Lilipaly, PvdA 
Tweede-Kamerlid, over ,,Inte
gratie". 

Ontoelaatbaar 

tot op heden gevoerde beleid geen 
vruchten heeft afgeworpen. In 
veel gevallen zullen speciale 
voorzieningen in het leven moeten 
worden geroepen. 

Binnen die specifieke voorzie
ningen zou integratie minder op 
basis van eigen cultuur moeten 
plaatsvinden, omdat het beleven 
van die eigen cultuur in de eerste 
plaats een zaak is van groepen en 
ind~viduen in de samenleving. Het 
beleid moet echter wel zijn gericht 
op een individuele aanpak, waar
voor de overheid voldoende voor
zieningen zal moeten treffen. Zo 
zouden allochtonen het recht 
moeten krijgen bepaalde vormen 
van (taal)onderwijs en beroeps
scholing te volgen. 

. Toelating 
immigranten 

Mevrouw Korte begon met een 
toelichting op grond van welke 
overwegingen een land immi
granten kan toelaten, namelijk: 
demografische, economische, po
litieke en! of humanitaire. 

Met _name bij de politieke en 
humanitaire overwegingen 
treden volgens haar enige hiaten 
op in het vreemdelingen/vluch-. 
telingenbeleid op grond waarvan 
een land immigranten kan toe
laten. Nadrukkelijk schetste Kor
te-van Hemel het duidelijk on
derscheid tussen vreemdelingen
en vluchtelingenbeleid. Momen
teel blijkt dat vooral de gezins
hereniging een belangrijk motief 
is waarom vreemdelingen tot Ne
derland worden toegelaten. Een 
strakker beleid op dit punt zou 
snel weerstand oproepen om hu
manitaire redenen. 

Om te voorkomen dat Neder
land een immigratieland wordt 
zouden de volgende punten vol
gens Korte-van Hemel meer moe
ten meespelen: 

1. Voorkomen moet worden dat 
politieke vluchtelingen hun eigen 
land verlaten. Dat betekent dat de 
omstandigheden in het land van 
herkomst optimaal moeten zijn. 
Hierin zou met name de inter
nationale politiek een belangrijke 
rol moeten spelen; 
2. Nederland zou een ander be
leid moeten voeren als het gaat 
om vluchtelingen die in andere 
landen op grond van economische 
overwegingen worden afgewezen. 
Op het ogenblik ontvangt Neder
land deze vluchtelingen en dat 
heeft zijn weerslag op onze econo
mie en arbeidsmarkt. 
3. De legitimatieplicht moet als 
uitgangspunt worden gekozen om 
de komst van illegale buitenlan
ders tegen te gaan. 

Verkeerde keuzes 
De heer Lilipaly stelde dat al

lochtonen in een achterstands
positie belanden doordat vanaf 
het begin verkeerde keuzes wor
den gemaakt. Mede daardoor zijn 
allochtonen te laat klaar met hun 
opleiding en niet interessant ge
noeg voor de arbeidsmarkt en het 
bedrijfsleven. 

Vanuit persoonlijke ervaring 
legde Lilipaly uit hoe de overheid 
de kansen voor allochtonen moet 
bevorderen en randvoorwaarden 
voor hen moet scheppen. Integra
tie moet vooral zijn gericht op de 
inbreng van allochtonen zelf, zo
dat de eigen identiteit kan worden 
behouden. Daarbij is het van groot 
belang dat de allochtonen uitgaan 
van een positief zelfbeeld. 

Op het gebied van scholing is 
Lilipaly van mening dat: 
- categorale instellingen met el
kaar moeten samenwerken om 
het verschil te verkleinen; 
- allochtonen in het onderwijs 
beter moeten worden opgeleid met 
aan het einde uitzicht op een 
baan; 
- instellingen in de vorm van 
premies moeten worden beloond 
op basis van doorstroomresul
taten. Het uiteindelijk rendement 
zou daarbij. als uitgangspunt 
moeten worden genomen. Dit zou 

Prof. dr. Entzinger opende zijn 
inleiding met de doelstelling van 
het WRR-rapport, namelijk het 
bevorderen van de participatie 
van allochtonen in de Nederland
se samenleving. Dat er verder
gaand beleid voor allochtonen 
moet worden ontwikkeld, blijkt 
o.m. uit de volgende cijfers. In 
Nederland bestaat 8% van de be
volking uit inwoners die van el
ders komen. Calculeren we de in
woners in waarvan de ouders niet 
uit Nederland komen, dan ligt dit 
percentage op 15 %. v.l.n.r. mevrouw Korte-van Hemel, WO vice-voorzitter Ivo Opstelten en de heer Entzinger 

Tegen de achtergrond dat in 
Amerika 6% van de bevolking uit 
allochtonen bestaat is Entzinger 
van mening dat bij wijze van 
spreken nog morgen met de uit
voering van het WRR-rapport 
moet worden begonnen. 

Daarnaast is de werkloosheid 
onder allochtonen ontoelaatbaar 
hoog (40 %). 

De hoofdoorzaken van de ach
terstandspositie van allochtonen 
schetste Entzinger als volgt: 
- de algemene Nederlandse ont

wikkeling (automatisering); 
- scheiding woon- en werkfunc-

ties; 
- terugdringende overheid; 
- taalkennis; 
- geringe participatie aan het ar-

beidsproces; 
- discriminatie (bij sollicitaties 

e.d.). 
Entzinger stelt dat voldoende 

kansen op maatschappelijke par
ticipatie alleen via investeringen 
zijn te bevorderen vooral op het 
gebied van onderwijs, scholing en 
arbeid. Vooral doordat de praktijk 
tot nu toe heeft bewezen dat het 

ook van toepassing kunnen zijn op 
de gezondheidszorg en het be
drijfsleven. 

Lilipaly stelde in zijn alge
meenheid dat integratie plaats 
moet vinden op basis van het ge
lijkheidsprincipe waarvoor 
primair een taak bij de overheid 
ligt. Rechten en plichten moeten 
daarbij in evenwicht zijn. 

De heer Lilipaly gelooft in de 
maakbaarheid van de samen
leving. Hij zegt dat in Nederland 
pas van volledige integratie spra
ke is, zodra ook het kiesrecht voor 
buitenlanders een feit is. 

Discussie 
Nadat de inleidingen met de 
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De heer Lilipaly tijdens zijn inleiding 

daarop volgende plenaire discus
sie waren afgesloten, kregen de 
deelnemers een indeling in werk
groepen en een opdracht die als 
volgt luidde: 
- schrijf per werkgroep twee stel
lingen van de Liberale Partij Ne
derland die betrekking hebben op 
het onderwerp waar de werkgroep 
mee aan de slag moet. Alle werk
groepen kregen twee uur de tijd 
om concept-stellingen te formule
ren. Na het diner dienden deze 
als basis voor de presentatie- en 
forum training. 

Voor aanvang van de training 
hadden de deelnemers opdracht 
gekregen om op basis van de con
ceptstellingen een presentatie 
van drie minuten voor te bereiden. 

Van de training bestond het 
eerste deel uit presentatietech
nieken en het tweede als forum
training. 

Plenaire presentatie 
De volgende dag gingen de 

werkgroepen met hun opdracht 
verder door zich voor te bereiden 
op plenairë presentatie van de 
stellingen. Na elke presentatie 
vond discussie met de zaal plaats. 
De stellingen, die zeer pittig wa
ren, werden door de zaal bekogeld 
met tegenargumenten, waarbij 
het form op basis van zijn over
tuiging de discussie met de 
vragenstellers aanging. Daarbij 
had de heer Opstelten de taak om 
dit proces technisch in goede ba
nen te leiden. 

De Topkadercursus VVD/ 
JOVD is in zijn totaliteit geslaagd 
te noemen. De sfeer was erg goed. 
Dat bleek niet alleen tijdens de 
late uurtjes aan de bar, maar ook 
uit het feit dat de deelnemers aan 
het eind van het cursusweekend 
nog lange tijd bleven napraten. • 
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Henk den Duyn: Naast 
burgemeesterschap sport 
een nieuwe uitdaging 
door HANS o'E BIE, foto: LUUK GOSEWEHR 

Ervaring als bestuurder en als sporter. Dat kan Henk den Duyn, 
burgemeester van Rozenburg, en sinds medio april ook voorzit
ter van de Koninklijke Nederlandse Honkbal- en Softbal Bond 
niet ontzegd worden. Vier jaar raadslid, waarvan een jaar als 
fractievoorzitter, en zeven jaar wethouder in Alphen aan de 
Rijn gingen vooraf toen hij ruim twee jaar geleden burgemees
ter van Rozenburg werd. Nu is hij daarnaast nog in zijn vrije 
tijd voorzitter van de honkballers en de softballers in ons land. 

Den Duyn is niet de eerste 
VVD-politicus die een nationale 
sportbond leidt. Voor zover be
kend, gingen er al zeker twee aan 
hem vooraf. Jaren geleden jhr. 
Quarles van Ufford, die als bur
gemeester van Reeuwijk voorzit
ter van de Schaatsbond was, en 
nog niet zo ver in het verleden 
Henk Maaten, die als Amstel
veens wethouder het bestuur van 
de Bridg~ond voorzat. Henk den 
Duyn over de koppeling politicus 
en sportbestuurder: "Ik ervaar 
beide functies, waarvan die als 
bondsvoorzitter puur als lief
dewerk-oud-papier, als een ideale 
combinatie. 

Juist door je politieke ervaring 
van geven en nemen, van de gul
den middenweg kiezen en van 
water bij de wijn doen. Hoewel 
de wijn dan meestal niet meer te 
drinken is." Rozenburg's burge
meester ziet het als een belangrij
ke taak als voorZitter van een 
sport van vrijwilligers de mensen 
te stimuleren, eendrachtig bij el
kaar te houden en waar karakters 
botsen,. daar . een ~brug -tussen-..te 
slaan. Hij zegt dat je zuinig moet 
zijn met vrijwilligers. Verder: "Je 
moet goed met hen communiceren 
en vooral geen mensen beschadi
gen." 

Sportimage 
V oor Henk den Duyn heeft de 

VVD niet echt, wat je zou kunnen 
noemen, een sportimage. "We 
hebben mensen in de Tweede Ka
merfractie als Erica Terpstra en 
Hans Dijkstal, die notabene zelf 
uit het honkbal afkomstig is. Zij 
dragen de sport in zijn algemeen
heid een warm hart toe en zullen 
zich er voor inspannen. Maar het 
zou nietjuist zijn in onze politieke 
vertegenwoordigingen vele pure 
specialisten te hebben. Ik ben zelf 
een generalist en dat vind ik het 
beste werken. Een aparte staats
secretaris voor de sport? Ik denk 
van niet. Dan zou er teveel energie 
in één zaak worden gestoken. 
Hoewel de hoeveelheid vrije tijd 
steeds meer toeneemt, waardoor 
sport steeds belangrijker wordt, 
zijn er talrijke andere zaken in 

ons leven, die even belangrijk als 
sport zijn." 

Organisator 
Henk den Duyn (44) is gerijpt 

in de sport. Als jeugdleider, 
jeugdcoach, scheidsrechter,_ wed
strijdspeaker, toernooileider en 
scoorder is hij in feite met zijn 
twee zonen meegegroeid. Twee 
zonen, die beiden in "de Alphians" 
in Alphen aan de Rijn honkbal 
speelden. Zoon Jeroen blijkt ta
lent te hebben. Hij maakt nu deel 
uit van het nationale jeugdteam 
van Jong Oranje en is "rookie" (de 
jongste speler) van hoofdklasse
club het Rotterdamse Neptunus. 

Verdere affiniteit met honkbal 
en softbal heeft Henk den Duyn 
gehad toen hij als officier admini
stratieve zaken van de Koninklij
ke Luchtmacht op vliegbasis 
Twente zelf speelde bij de Oost
nederlandse club "Tex Town Ti
gers". Als fervent liefhebber is hij 
al heel wat jaren toeschouwer bij 
de grote toernooien zoals de 
Haarlemse Honkbalweek en het 
W orld Port Tournament in Rot
terdam. Het organiseren zat hem 
al zo vroeg in het bloed, dat Den 
Duyn tijdens zijn periodes bij de 
Luchtmacht, zowel in Twente als 
op de bases Borgholzhausen en 
Handorf in Duitsland functies in 
diverse messbesturen had. 

Sponsors 
Over zijn ruim 30.000 leden 

tellende sportbond vertelt Den 
Duyn, dat hij niet opkijkt tegen de 
vele vrije tijd die in zijn bonds
voorzitterschap gaat zitten. Wel is 
hij wat geschrokken van de pro
blemen, die hij mede moet oplos
sen. Zoals de financiële. Den Duyn 
hierover: "Als je vergelijkt dat een 
sportbond in 1976 liefst zestig 
procent van zijn inkomsten uit 
subsidies kreeg en dat dit percen
tage nu tot 24 procent is terug
gelopen, zijn de tekorten duide
lijk. Daarom is de steun van het 
bedrijfsleven aan de sport erg be
langrijk. Gelukkig sloten we on
langs een overeenkomst met de 

Henk den Duyn 

Japanse firma 'Nagase Kenko 
Corporation' als sponsor. Deze 
overeenkomst voor 20.000 Ameri
kaanse dollars is bedoeld voor de 
ontwikkeling vanjeugdhonkbal in 
Europa." Waarmee Den Duyn 
aangeeft, dat er ook in zijn sport-

. bond daadwerkelijk gedacht 
wordt aan de ontwikkelingssa
menwerking op Europees niveau. 

Portefeuilles 
Henk den Duyn heeft eerst met 

zijn college van B. en W. in Ro
zenburg gesproken om het groene 
licht te krijgen voor zijn sportieve 
functie. Hij prijst zich gelukkig 
met het vooruitzicht op de komst 
van wethouder Jacques Hobbel in 
het Rozenburgse college, waarvan 
Den Duyn nu nog een aantal por
tefeuilles waarneemt. "Een VVD
collega, die mij dan veel werk uit 
de handen neemt," zegt hij. Voor 
burgemeester Den Duyn blijven 
dan nog de portefeuilles onder
wijs, personeel, organisatie en 
automatisering over, waarbij het 
in hét geval van de gemeente Ro
zenburg voor een voorzitter van 
het bestuurscollege geen bezwaar 
is om een politieke portefeuille als 
onderwijs te beheren. De ge
meenteraad van Rozenburg be
staat uit het CDA (5), VVD (3), 
PvdA (3), D66 (2) en Gemeentebe
langen (2). Het college van B. en 
W. .. telt .binnenkor.t .. drie .. wethou
ders en is een afspiegelingscol
lege. 

Als burgemeester van Rozen
burg ging Henk den Duyn twee 
jaar geleden graag de uitdaging 
aan. Als kersverse voorzitter van 
de Honkbal- en Softbalbond heeft 
hij de uitdaging ook niet laten 
lopen. Het is eigenlijk best goed 
dat bij de voorzitters van onze na
tionale sportbonden wat liberalen 
zitten. • 

Tijd~~~--d~''ii',;tj~;;~g~;;. ~·J;; tw·~~ ·-~~~ ··d~· ·h·~;g~t·· ·~Ûg~~~ikte 
onderscheidingen naar VVD-ers gegaan. 
Els Veder-Smit ontving uit handen van Eerste Kamervoorzit
ter Piet Steenkamp de Uersierselen passend bij de Koninklijke 
onderscheiding: Commandeur ilJ de Orde van Oranje Nassau. 

Ook Matty de Bruijne, Commissaris der Koningin in Gel
derland, ontving deze onderscheiding. 

Het VVD-Tweede-Kamerlid Broos en Erp werd benoemd tot 
Ridder in de Orde van de Nederlandse Leeuw. 

Alledrie: van harte proficiat! • 

De Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie zoekt een part-time 

secretaresse/administratieve kracht 

Het partijsecretariaat van de VVD is het administratieve hart van de partij-organisatie. Kenmerkend 
voor het werk daar zijn de grote verscheidenheid van taken, de regelmatige piekbelasting (bijv. 
voorafgaande aan de verkiezingen) en de frequente contacten met vrijwilligers (de leden van de partij). 

Vacant is de functie van secretaresse van de adjunct-secretaris belast met de begeleiding van de 
partij commissies. 

Werktijden: 

Werkzaamheden: 

Eisen: 

9.00-13.30 uur 

Administratie~e werkzaamheden ten behoeve van de partijcommissies (verzending 
agenda's en vergaderstukken, veelvuldig telefonisch contact met commissieleden, 
verantwoordelijkheid voor reservering vergaderzalen, uittypen vergaderversla
gen), secretaresse-werkzaamheden ten behoeve van de adjunct-secretaris. 
Archiveringswerkzaamheden ten behoeve van het algemeen secretariaat. 
Van 12.30-13.30 uur: telefoniste/receptioniste (vervanging in de lunchpauze). 

HAVO; secretaresse-opleiding; zeer goede beheersing van de Nederlandse taal; 
enige jaren ervaring in een vergelijkbare functie; bekend met WP 5.0. Zo mogelijk 
ervaring met notuleren. 

Functie is geschikt voor herintredende vrouw. 

Inlichtingen omtrent de functie kunnen worden ingewonnen bij de adjunct-secretaris, Lucas Osterholt, 
telefoon 070-3613013. 
Sollicitaties kunnen binnen twee weken gezonden worden aan de heer W. J. A. van den Berg, algemeen 
secretaris WD, Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 
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Oud-ledendag Noord
Kennemerland 
goed ·voorbeeld voor andere 
WO-regio's 
Waarom hebt u voor de VVD bedankt? Dat was het thema van 
de zogeheten "Oud ledendag", die medio april in Heiloo door 
de Ondercentrale Noord-Kennemerland op poten was gezet. 
Liberale prominenten uit de verschillende bestuurslagen wa
ren opgetrommeld om hun mening te geven op de kritische 
geluiden, die bij een aantal bedankers voor het VVD-lidmaat
schap de reden voor opzegging vormden. 

Noord-Kennemerland had te
voren hierover een groot aantal 
oud-leden geënquêteerd. De met 
deze enquête duidelijk geworden 
onvrede betrof de voormalige 
VVD-bewindslieden en de liberale 
Tweede-Kamerleden, Europar
lementariërs, regionale en locale 
politici en het VVD-hoofdbestuur. 
Waslijsten vol met kritiek bij de 
opzeggers, natuurlijk erg leer
zaam voor de aangesproken be
leidsmensen. 

Noordhoilands gedeputeerde 
Frans Tielrooy had niet veel 
moeite om uit te leggen wat de 
provincie nu eigenlijk voor de 
burger doet. Hij hield het eenvou
dig. "U rijdt met uw auto over een 
provinciale weg, u ziet aan de kant 
bij de huizen vuilniszakken staan, 
die later worden weggehaald, u 

Zij besteedden er hun vrije zaterdag aan: 

bezoekt uw oude moeder in een 
verpleeghuis, u neemt haar mee 
naar een recreatieterrein, u komt 
weer thuis om met behulp van gas 
en water een kopje thee te maken. 
Allemaal mogelijk dankzij de be
moeiingen van de provincie. Zon
der dat u het eigenlijk merkt." 

Omroeptientje 
Over het VVD-beleid gafhij als 

voorbeeld de tegenstand die zijn 
partij biedt tegen de invoering van 
het omroeptientje ten behoeve 
van de regionale omroep. Zeven
tien van de 79 provinciale staten
Ieden zullen er tegen stemmen, 
beloofde hij. Waarmee hij te
gemoet kwam aan de opzegreden 
van een aantal oud-leden van de 
VVD. Tielrooy, die in duidelijk
heid schitterde, gaf voorts aan, 
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dat de realisering van grotere (en 
dus een kleiner aantal) provincies 
de effectiviteit van het regionaal 
besturen groter maakt. Zeker ge
zien in het Europese perspectief. 
Over de VVD-rol in de provinciale 
politiek zei hij nog, dat, als de 
VVD er niet zou zijn, het collectief 
de overhand zou krijgen. Waar
door de eigen verantwoordelijk
heid zou worden ondergesneeuwd. 

Gehaktbal 
"Europa is geen ver-van-je

bed-show!". Een krachtige uit
spraak van Jessica Larive, die het 
liberale beleid in het Europees 
parlement toelichtte door aan te 
geven dat haar fractie geen uitge
breid gedetailleerd Europees be
leid voorstaat. "Geen betuttelin
gen vanuit Straatsburg en beper
kingen bij wetgevingen. Wij plei
ten voor een kaderwetgeving, 
waardoor er ruimte is voor een 
eigen nationale inbreng. De so
cialisten willen één grote Europe
se gehaktbal. De liberalen streven 
het 'Europa van de regio's' na en 
daarom moeten de provincies in 
ons land ook groter worden." 

Op liberaal initiatief is de 
Erasmusbeurs tot stand gekomen, 
een uitwisseling van studenten in 
Europa. De fractie van mevrouw 
Larive heeft duidelijk gemaakt 
dat er geen nieuwe Europese be
voegdheden moeten komen, zo
lang het Europees Parlement 
geen geheel volwaardig orgaan is. 
Over de veel geuite vrees dat een 
gezamenlijk Europa de werkgele
genheid in de diverse landen in 
disharmonie kan brengen, zei 
Jessica Larive, dat het nieuwe 
Europa wel een vrij verkeer van 
werknemers kent, maar geen vrij 
verkeer van werklozen. Over de 
emancipatie in Europees verband 
gaf de liberale Europarlemen
tariër te-- -kennen~ --niet-- -geïm
poneerd te zijn door de bijdrage 
hierbij van de zijde van de Neder
landse regering. "Als Lubbers ooit 
lid van de Europese Commissie 
wil worden, moet zijn benoeming 
door het Europees parlement be
krachtigd worden. Maar Lubbers 
gaat dan nu wel de verkeerde kant 
op!" 

Compromissen 
Tweede-Kamerlid Annemarie 

Jorritsma maakte de in Heiloo 
verzamelde VVD-ers duidelijk dat 
de liberale bewindslieden in de 
afgelopen jaren niet alleen het 

v.l.n.r. Annemarie Jorritsma, organisatrice Fridoline Neefjens, Frans Tielrooy, Jessica Larive, Loek Hermans, Ivo Opstelten 
Frits v. Vianen. 

De ,.Oud-ledendag'" trok vele voormalige WO-ers terug naar het oude honk. 

VVD-beleid, maar zeker ook het 
kabinetsbeleid vertegenwoordig
den. Dit als antwoord op de door 
de lidmaatschap-opzeggers veel 
geuite kritiek op vroegere be
windslieden van VVD-huize. 
"Een spel van compromissen, van 
geven en nemen, dus." Er was ook 
kritiek op het feit dat, zoals de 
opzegger het verwoordde, de 
macht van de staat was uitgebreid 
door aan de banken meldings
plicht op te leggen van de rentete
goeden. 

Mevrouw Jorritsma legde uit 
dat de VVD het daarmee wel eens 
is, omdat een grote omvang van 
verzwijging van rente naar fraude 
neigt. "Tegelijk werd echter de 
rentevrijstelling verhoogd en daar 
heeft de VVD zich ook voorstander 
van verklaard. Over emancipatie 
meende Annemarie Jorritsma, 
dat de VVD een van de weinige 
partijen is die niet alleen theo
retische, maar ook praktische be
langstelling heeft voor zaken, die 
voor vrouwen van belang zijn. 
"Nu nog de situatie bereiken, dat 
veel meer vrouwen voor politieke 
functies beschikbaar zijn," zei zij. 

Kabinetsval 
Het geharrewar rond de Twee

de Kamerfractie en de vermeende 
onstabiliteit in het team van li
berale volksvertegenwoordigers 
van destijds werd door het oud
Tweede-Kamerlid en nu Zwolse 
burgemeester Loek Hermans niet 
ontkend. "Ik denk dat de ka
binetsval van toen niet nodig was 
geweest, als ik nu zie wat de par
tijen wel van elkaar accepteren. 
We hebben de verkiezingen na de 
val van het kabinet verloren. We 
hebben geen gelijk van de kiezers 

omdat we de boodschap 

teveel bezig met ons zelf en te 
weinig met de mensen voor wie we 
gekozen waren," aldus Hermans. 

Goudzoekers 
De voormalige liberale par

lementariër benl'ldrukte dat de 
VVD het bij de laatste politieke 
beschouwingen een stuk beter 
had kunnen doen. "Maar we heb
ben ons gerevancheerd bij de 
Tussenbalans. Lees de kranten er 
maar op na!". Over verkiezings
winst meende Loek Hermans, dat 
het beter is drie keer twee zetels 
te winnen dan in één klap zes. 
"Te grote verkiezingswinst in één 
keer, kan alleen maar goudzoe
kers aantrekken, die misschien 
niet eens allemaal liberaal zijn." 
Over het destijds in Zwolle ge
houden partijcongres, dat zoveel 
stof deed opwaaien, zei Hermans 
zijn partij opnieuw naar Zwolle 
uit te nodigen voor een goed con
gres. 

Zwolle was 
noodzakelijk 

Vice-voorzitter Ivo Opstelten 
herkende in de kritische reacties 
van opzeggers veel, wat hij aan
gaf, als "Zwolle-gerichte" vragen, 
"Hoe vervelend Zwolle ook ge
weest was," meende Opstelten, 
"het was ook noodzakelijk dat de 
daar gevoerde kritische discussies 
gevoerd werden. Het congres 
diende als een katalysator! Waar
door er stabiliteit en een rust
gevend effect in de partij is ont
staan. Ons hoofdbestuur is er zich 
van bewust dat het goed is dat 
Zwolle heeft plaatsgevonden." 

Op de vraag van opzeggers 
waar de VVD nu eigenlijk mee be
zig is - teveel naar het midden en 
zelfs een bereidheid om met de 
PvdA te regeren- had Ivo Opstel
ten een duidelijk antwoord. "Frits 
Bolkestein heeft dit onlangs nog 
aangegeven. Het is niet zo dat we 
de volgende keer beslist met de 
PvdA en D66 in zee moeten gaan, 
maar de situatie van automatisch 
aanschuiven bij het CDA, daar 
v0elen~we niets -meer--v:0or.--Ove-:r 
de vaststelling van de contributie, 
in een aantal gevallen ook een re
den voor opzegging van het lid
maatschap, vertelde Opstelten, 
dat de VVD geen voorstander is 
van een inkomen-gerelateerde 
bijdrage. 

Emoties en ambities 
De locale politiek staat het 

dichtst bij de kiezer. Dat bleek 
zonneklaar uit de voordracht van 
Frits van Vianen, voorzitter van 
de afdeling Schermer van de VVD. 
"Nergens in de politiek worden we 
zo met de neus op het politieke 
gebeuren gedrukt, als plaatselijk. 
Je kunt de raadsleden, de wet
houders en de bestuursleden di
rect beïnvloeden," aldus Van 
Vianen. Vaak liggen de redenen 
tot bedanken op het persoonlijke 
vlak, veroorzaakt dus door 
emoties en ambities. In de inter
menselijke relatie dus, zo hield 
deze locale VVD-voorzitter zijn 
toehoorders voor. Hij wees er op 
dat het uit de gelederen stappen, 
het probleem niet oplost. "Je 
maakt je zelf monddood, je ver
groot je eigen ergernis en de partij 
mist wellicht een goede kracht." 

De Oud-ledendag van de On
dercentrale Noord-Kennemerland 
bleek een succesgreep te zijn. Een 
royale opkomst, ondanks het 
warme weer en duidelijke spre
kers. Fridoline Neefjens, voorzit
ter van de organiserende onder
centrale, leidde de discussiemid
dag, niet in het minst voortreffe
lijk voorbereid door Wout 
Middelbeek, al een aantal jaren 
de ijverige propaganda-secretaris 
van Noord-Kennemerland. Deze 
Oud-ledendag is een goed voor
beeld voor andere VVD-regio's in 
ons land. 

Tekst: HANS DE BIE 
Foto's: LUUK GOSEWEHR 
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Frans Ti~lrooy: 

"Democratie kan bedreiging zijn" 
door HANS DE BIE, foto: LUUK GOSEWEHR 

Haarlems gedeputeerde Frans Tielrooy kan er geen genoeg 
van krijgen. Op elke spreekbeurt, in elke panel waarvoor hij 
gevraagd wordt en op ieder moment dat hij met wat goede 
vrienden bij elkaar zit, legt hij uit waarom hij op de VVD stemt. 
Waarom en waardoor hij zich liberaal voelt. Liever dan zich, 
als hij het woord voert, af te zetten tegen andere politieke 
partijen, liever dan uitsluitend aan te geven wat de VVD nu 
precies allemaal aan goeds heeft gedaan, is Tielrooy een man, 
die graag haarscherp gaat uitleggen wat het nu eigenlijk be
tekent om je liberaal te voelen. Om die reden ook is Frans 
Tielrooy een veel gevraagd spreker. Dat heeft hij tijdens de 
laatste verkiezingen geweten, want zijn vrije avonden waren 
minimaal. 

delijk hoe nauw veel mensen in 
feite met het liberalisme verbon
den zijn. Ik zeg het graag zo: Po
litiek en geestelijk liberalisme 
berust op de overtuiging dat alle 
bronnen van vooruitgang liggen 
in de vrije ontwikkeling van de 
menselijke persoonlijkheid, 
waardoor de gemeenschap ten 
volle profijt kan trekken van de 
scheppende kracht van de mense
lijke geest." 

MEI1991 

Doel of middel 

"Neem het specialisme," zegt 
Frans Tielrooy. "Socialisten den
ken voor de ander. De Partij van 
de Arbeid verheft de maakbaar
heid van de partij tot ideologie. 
Gelijkheid bij de socialisten is het 
doel, gelijkheid binnen het libera
lisme is het middel. Gelijkheid 
dus als middel tot realisering van 
zoveel mogelijk vrijheid voor ie
dere burger, Maar uitgaande van 
een gelijke startpositie moet ie
dere burger zoveel mogelijk vrij 
worden gelaten in zijn :keuzes. 
Immers gelijke kansen bifJden 
mogelijkheden tot ongelijke keu
zes." Over de democratie merkt 
Tielrooy op, dat liberalen bij uit
stek wantrouwen hebben tegen 
machtsconcentratie, een open sa
menleving prefereren zonder 
opleggingen van bovenaf, een de
mocratische controle van de toch 
al ontstane macht toejuichen en 
gehele. gelijkwaardigheid van elk 
individu aanhangen. De Haar-

lemse gedeputeerde meent even
wel, dat democratie een bedrei
ging kim vormen voor de vrijheid. 
Hij zegt: "Sociale rechten worden 
niet bepaald door 'eens gegeven, 
blijft gegeven', maar door de so
ciale omstandigheden. Het is goed 
steeds weer opnieuw te bezien wat 
gelet de huidige situatie de beste 
manier van handelen is. Dit kan 
betekenen: radicaal breken met 
het verleden en je richten op de 
toekomst." 

Individualisme 

Het begrip individualisme om
schrijft Van Tielrooy als de leer 
die de rechten van het individu 
boven die van de gemeenschap 
stelt. Hij licht toe: "Individualis
me is het vóór alles bewaren van 
de persoonlijke onafhankelijk
heid. En in de maatschappij, ik 
noem het liever schepping, heeft 
ieder daarvan deel uitmakend in
dividu zijn functie en taak. Alle 
individuën zijn de schakels die 
nodig zijn om te komen tot de uit
eindelijke keten, die de maat
schappij (de schepping) tot een 
geheel maken. 

· Die functies zijn gelijkwaardig 
en de mensen achter die functies, 
zijn dus ook gelijkwaardig." Tiel
rooy benadrukt dat ieder mens 
zijn eigen talenten heeft en dat 
het een natuurwet is dat deze tot 
ontwikkeling gekomen talenten 
elkaar aanvullen. Over de kracht 
van het individu: "Het individu 
heeft het communisme om zeep 
gebracht. De ondergang van het 
communisme is bewerkstelligd 
door het opkomende liberalisme. 
Ook in het Midden-Oosten zal 
men waarnemen, dat het individu 
uiteindelijk de dictator overwint." 

Frans Tielrooy en Hannejet 
Kuipers hebben zelf veel geleerd 
van de totstandkoming van hun 
liberale geschrift. Zij herkennen 
hun opvattingen ook in de wor
ding van de gebeurtenissen in de 
wereld. Francis Fukuyama, amb
tenaar op het Amerikaanse State 
Department, schreef enkele jaren 
geleden, dat het liberalisme ge
zegevierd heeft. Tielrooy hierop 
reagerend: "Moge een dergelijke 
uitspraak de charme van de on
genuanceerdheid hebben, feit is 
wel dat de liberale filosofie tot een 
breed heersende politieke ideo
logie is uitgegroeid in de Westerse 
wereld. En daardoor tevens wordt 
uitgedragen naar de Tweede en de 
Derde Wereld." • 
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Liberaal 
Reveil nr. 2 

Onlangs verscheen het tweede 
nummer van Liberaal Reveil van 
1991. In dit nummer onder meer: 

mr. Theo E. Korthals Altes 
over "De wereld van Thomas Jef
ferson". Thomas Jefferson (1743-
1826), de auteur van de Ameri
kaanse Onafhankelijkheidsver
klaring, is voor velen die de moge
lijkheden van de mens om zelf 
vorm te geven aan zijn leven 
vooropstellen, nog steeds een in
spirerend voorbeeld. 

"Hoe democratisch is onze de
mocratie," vraagt mr. J.M.A. van 
den Driessen Mareeuw zich af in 
zijn artikel. De auteur gaat onder 
meer in op maatschappelijke 
vrijheid, politieke compromissen 
en het democratische gehalte van 
een democratie. 

Dr. J.A.A. van Doorn stelt in 
de gastcolumn dat de nationale 
staat, ondanks het feit dat deze 
zich oppervlakkig gezien op de te
rugtocht bevindt, onverwoestbaar 
is. 

In zijn artikel "De liberalen en 
het verfietsen van de SDAP in de 
jaren dertig" gaat drs. P.G.C. van 
Schie in op de verhouding tussen 
de Liberale Staatspartij en de So
ciaal-democratische Arbeiders
partij in de jaren dertig. 

Verder in dit nummer aan
dacht voor Japan, voor politieke 
economie in de jaren negentig en 
voor de industrie in de toekomst. 

Het eerstvolgende nummer 
van Liberaal Reveil dat eind juni 
verschijnt, zal geheel gewijd zijn 
aan "Volkshuisvestingsbeleid". 

U kunt de bovengenoemde 
nummers van Liberaal Reveil be
stellen door f 9,50 (per nummer) 
over te maken op gironummer 
240200, t.n.v. Stichting Liberaal 
Reveil te Voorschoten, onder ver
melding van Liberaal Reveil 91/2 
resp. 91/3. 

Voor opgave van een abon
nement op Liberaal Reveil 
(f 42,50; jongeren tot 27 jaar 
f 30,00) kunt u bellen naar me
vrouw M.P. Moene, tel. 071-
768365 .• 

Geruime tijd geleden heeft Van 
Tielrooy zijn gedachten over het 
liberalisme eens geordend. Samen 
met zijn secretaresse op het Pro
vinciehuis van Haarlem, Han
nejet Kuipers, heeft hij een groot 
aantal gedachten op papier gezet, 
die in hun gezamenlijkheid ver
duidelijken dat liberalisme in fei
te een puur natuurlijk gebeuren 
is. Tielrooy kwam tot een lijvig 
stuk en maakte daarbij gebruik 
van een aantal bestaande ge
schriften. Zoals de "wijsheden" 
van de Teldersstichti:[lg, het Li
beraal Manifest, de Beginselver
klaring van de VVD, een artikel 
in het blad Liberaal Reveil van 
V.d. Driessen Mazeeuw, de ge
dachten van enkele hedendaagse 
filosofen over het liberalisme en 
natuurlijk de Universele Verkla
ring van de Rechten van de Mens. 
Gevoegd bij Tielrooy' s eigen in
terpretaties Óver het liberalisme, 
kwam er een geschrift tot stand 
dat verdere verspreiding verdient. 

Mededeling hoofdbestuur inzake 
kandidatuur voorzitterschap 

Losgeslagen 
Waar zijn ideeën misschien af 

en toe wat kritisch kunnen over
komen, is dat niet bedoeld als een 
aanval. Zuiver als een constate
ring van zaken en dingen, die niet 
altijd met het liberalisme over
eenkomen. Zo zegi Tielrooy, dat 
hij een groeiend gevoel heeft, dat 
door de zorgen van alle dag, er 
mensen in zijn partij zijn die wat 
losgeslagen zijn van het wezen 
van het liberalisme. Dat doordat 
veel van de materiële kant wordt 
benadrukt, de emotie van het li
beralisme wat op de achtergrond 
is geraakt. "Als ik dit tijdens een 
spreekbeurt zeg, ervaar ik door de 
reacties vanuit de zaal, dat het 
aanspreekt en herkenbaar is," 
zegt Tielrooy. "Je merkt dan dui-

Als eerder aangekondigd, is in 
verband met het tussentijds af
treden van de voorzitter van de 
partij, dr. L. Ginjaar, de periode 
van kandidaatstelling conform de 
reglementaire bepalingen open
gesteld tussen 15 mei en 15 au
gustus 1991. De nieuwe par
tijvoorzitter zal worden gekozen 
op de 87ste algemene vergadering 
van 4 en 5 oktober a.s. 

Het hoofdbestuur heeft me
vrouw mr. E. J. J. E. van Leeu
wen-Schut te Zoetermeer voor de 
functie kandidaat gesteld. 

De korte levensbeschrijving 
van mevrouw Van Leeuwen is de 
volgende: geb.datum: 19-11-
1939/gymnasium-A; Recht Univ. 
Nijmegen/1979-1983 lid dagelijks 
bestuur Vrouwenraad; 1983-1989 
voorzitter Emancipatieraad; 
voorzitter Raad van Toezicht 
Centraal Bureau Rijvaardig
heidsbewijzen; voorzitter lande
lijke vereniging Thuiszorg; lid 

comm1ss1e Stevens (belasting
vereenvoudiging )11981-1983 
voorzitter werkgroep Emancipa
tie van de Teldersstichting/1988-
1990 voorzitter werkgroep Ont
groening van de Teldersstichting; 
lid curatorium van de Telders
stichting/1982-1984 lid provin
ciale staten van Zuid-Holland! 
1982-1983 lid stuurgroep Brede 
Maatschappelijke Discussie 
Energiebeleid/1983-1989 voorzit
ter Emancipatieraad; lid Raad 
van Advies voor Post en Telecom
municatie; lid commissie van 
Toezicht en Raad van Organi
satie-adviesbureaus. 

Bij deze kandidaatstelling is 
het hoofdbestuur uitgegaan van 
de volgende profielschets in 
hoofdlijnen: goed bestuurder (die 
hoofdzaken van bijzaken weet te 
onderscheiden en het vermogen 
heeft te delegeren), bindende ei
genschappen, passend bij de 
traditie in de VVD dat het politiek 

leiderschap berust bij de voorzit
ter van de Tweede~Kamerfractie 
enthousiast en inspirerend voor
zitter die goed leiding weet te ge
ven, herkenbaar en bekend bin
nen de partij, bereid om naar de 
leden toe te gaan. Goede presen
tatie, midden in zijn of haar loop
baan, herkenbaar liberaal, het 
vermogen en belangstelling om 
zich in internationale liberale or
ganisaties te bewegen, gevoel voor 
een vrijwilligersorganisatie en 
beschikkend over de mogelijkheid 
om vele avonden, vele weekends 
en één à twee dagen in de week te 
besteden aan de activiteiten ten 
behoeve van de VVD. 

De ledenvergaderingen van de 
afdelingen hebben eveneens con
form de reglementaire bepalingen 
het recht kandidaten te stellen en 
wel vóór 15 augustus a.s. 

De naam van de beoogde kan
didaat met diens bereidverklaring 
de kandidatuur bij verkiezing te 

aanvaarden, voorzien van een 
korte levensbeschrijving moet ten 
laatste op 16 augustus a.s. in het 
bezit zijn van de algemeen secre
taris. 

De aandacht wordt gevestigd 
op het feit dat het hoofdbestuur 
voornemens is de procedure van 
kandidaatstelling voor leden van 
het hoofdbestuur te wijzigen. 

Het zal daartoe voorstellen 
doen aan de 8 7 ste algemene ver
gadering. Mochten deze voorstel
len afgewezen worden dan is het 
noodzakelijk te wijzen op de hui
dige procedure die inzake de duur 
van de zittingsperiode van de 
nieuwe voorzitter geldt tot aan de 
komende jaarlijkse algemene 
vergadering van 1992. 

Zo de voorstellen worden aan
vaard dan duurt de zittingsperio
de van de nieuwe voorzitter tot de 
jaarlijkse algemene vergadering 
van 1994. • 
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~VVD nu in DB van alle 
twaalf provincies 

door HANS DE BIE 

De VVD is nu in het dagelijks bestuur van alle twaalf provincies 
vertegenwoordigd. Doordat de liberalen in Zeeland een GS
zetel kwijtraakten en er in Friesland eentje bijkregen, bleef 
hun totaal aantal zetels in het dagelijks provinciaal bestuur op 
vijftien. In drie provincies heeft de VVD twee zetels: Noord
Holland, Zuid-Holland en Utrecht. De GS-stoel die de VVD 
moest afstaan in Zeeland, ging naar D66, de grote winnaar van 
de provinciale verkiezingen van jongstleden maart. 

De zetel in het DB van de pro
vincie Friesland, die de VVD won, 
ging ten koste van D66, die, on
danks winst van vier zetels in de 
provinciale staten, na onderhan
delingen uit de boot viel. Voor de 
VVD betekende dit de terugkeer 
na vier jaar socialistische afwij
zing in de Friese GS. Totale con
clusie: D66 heeft zijn klinkende 
verkiezingsoverwinning van 
maart niet kunnen verzilveren. 
Slechts zes zetels meer in de da
gelijkse besturen van de twaalf 
provincies, waar de Democraten 
tot voor de recente provinciale 
verkiezingen alleen in Noord
Holland op een GS-stoel mochten 
zitten. 

PvdA vrijwel 
ongeschonden 

Een andere conclusie is dat de 
PvdA, na soms moeizaam onder
handelen, wat het aantal gedepu
teerden betreft, nauwelijks hoeft 
te bloeden. Ondanks een verlies 
van liefst 95 zetels (van 261 naar 
166) na de maart-verkiezingen in 
de provinciale staten, leverden de 
socialisten niet meer dan acht GS
zetels in. Ze kwamen van 34 op 
26. Ter vergelijk~ng: D66 steeg in 
de provinciale staten van 45 naar 
116 plaatsen (winst van 71) en dat 
leverde dus niet meer dan een 
winst van zes GS-stoelen op. De . 
VVD bleef in GS gelijk na de vier 
zetels winst in provinciale staten 
(van 112 naar 116). Zeker wat de 
PvdA en D66 betreft, is de invloed 
van de provinciale verkiezings
uitslag nauwelijks terug te vinden 
in de zetelverdeling in de da
gelijkse besturen van de provin
cies. 

gen de socialisten het liefst geen 
VVD meer in het GS-college, ten 
voordele van D66, maar de De
mocraten gaven zelf de voorkeur 
aan een zo breed mogelijk be
stuur. In Flevoland, waar de PvdA 
in aantal provinciale zetels. voor
bijgestreefd werd door de VVD en 
D66, bleef alles zoals het was. 
PvdA, CDA en VVD: elk één en 
D66 geen zetel. Omdat Commis
saris Lammers van Flevoland een 
aantal taken voor zijn rekening 
neemt, werd in Flevoland niets 
gevoeld voor een vierde GS-zetel 
voor D66. 

In het dagelijks bestuur van 
Noord-Holland werd het resultaat 
van de provinciale verkiezingen 
wel vertaald in de zetelverdeling. 
De PvdA verloor daar elf zetels en 

Johan Remkes; weer gedeputeerde in 
Groningen 

1991 

Hans de Bie 

dat ging ten koste van een GS
stoel. De VVD en het CDA bleven 
op twee plaatsen in het provincie
DB en D66 kwam er bij. Heel bij
zonder werd de situatie in Zuid
Holland. Daar bleef het CDA als 
grootste politieke partij uit het 
GS-college, kreeg de PvdA, on
danks een verkiezingsverlies van 
elf zetels, drie gedeputeerden, be
hield de VVD zijn twee GS-zetels 
en kreeg D66 twee gedeputeer
den. Opnieuw een politieke kater 
voor de Christendemocraten. In 
Zeeland kreeg D66 dus een GS
zetel, ten koste van de VVD, en in 
Noord-Brabant en Limburg 
slaagde D66 er niet in het trio 
PvdA, CDA en VVD te doorbre
ken. 

De VVD-ers in de twaalf GS
colleges zijn: 
Groningen: J. W. Remkes; Fries
land: L. J. Lyklema; Drenthe: S. 
B. Swierstra;. Overijssel; .A.. He:r
tog; Gelderland: J. de Bondt; 
Flevoland: P. Loos; Utrecht: D. H. 
Kok en C. G. J. van den Oosten; 
Noord-Holland: mevr. F. G. van 
Diepen en F. Tielrooy; Zuid-Hol
land: mevr. I. Gunther en P.F. J. 
Jansen; Zeeland: J. I. Hennekeij; 
Noord-Brabant: M. Jellema; Lim
burg: M.H. C. Lodewijks. 

De vergelijkingen in de zetel- . 
verdeling in de provincies tussen 
1987 en 1991 zijn: 

1987 
Invalshoeken CDA PvdA VVD D66 totaal CDA PvdA VVD D66 totaal 

Opmerkelijke zaken voorts bij 
de zetelverdeling in de GS-col
leges: in Friesland werd aanvan
kelijk gestreefd naar een zo breed 
mogelijk college. Maar hoewel de 
PvdA opnieuw probeerde de VVD 
buiten het dagelijks bestuur van 
de provincie te houden, gaf de 
grootste partij daar, het CDA, de 
voorkeur aan de liberalen. VVD
lijsttrekker Lyklema zag zijn 
wens in vervulling gaan en werd 
gedeputeerde. Ook in Drenthe za-

Groningen 
Friesland 
Drenthe 
Gelderland 
Overijssel 
Flevoland 
Utrecht 
N.-Holland 
Z.-Holland 
Zeeland 
N.-Brabant 
Limburg 

Totaal 

2 
3 
2 
3 
3 
1 
2 
2 
0 
2 
4 
4 

28 

3 1 0 
3 1 0 
2 1 1 
2 1 1 
2 1 0 
1 1 0 
2 2 0 
2 2 2 
3 2 2 
2 1 1 
2 1 0 
2 1 0 

26 15 7 

Ste11ingen 
In het vorig nummer van 
Vrijheid & Democratie zijn 
m~t uitzondering van onder
staande stelling alle stellingen 
gepubliceerd van de commis
sie-Drijber en van prof. dr. U. 
RosenthaL 

Hieronder volgt de stelling van 
prof. dr. R.B. Andeweg voor de 
themadag "DE STIMULEREN
DE DEMOCRATIE" op 1 juni 
1991. 

"Niet de burger is van de po
litiek vervreemd, maar de po-

litici zijn vervreemd van de 
burgers." 

Toelichting: 
1. In de discussies over staat
kundige hervorming gaan politici 
steeds uit van een legitimiteits
crisis in de democratie. De com
missie-Deetman doet dat, maar 
ook de werkgroep-Drijber in haar 
eerste stelling. Er is echter geen 
bewijs voor een toenemend wan
trouwen in "de" politiek. Politici 
projecteren hun eigen cynisme op 
de burgers: zo de waard is ver
trouwt hij zijn gasten. 

6 
7 
6 
7 
6 
3 
6 
8 
7 
6 
7 
7 

76 

1 4 1 0 6 
3 4 0 0 7 
1 4 1 0 6 
3 3 1 0 7 
3 2 1 0 6 
1 1 1 0 3 
2 2 2 0 6 
2 2 2 1 7 
2 4 2 0 8 
2 2 2 0 6 
4 3 1 0 8 
3 2 1 0 6 

27 34 15 1 77 • 

2. Ook zonder vertrouwensbreuk 
is er alle reden om zorgvuldig te 
onderzoeken of ons bestel niet 
verbeterd kan worden. Vele her
vormingen genieten ook steun 
onder de bevolking. Hoezeer po
litici vervreemd zijn van de bur
gers blijkt uit het feit dat juist de 
hervormingen die steun genieten 
onder politici, door de burgers 
worden afgewezen, terwijl de 
hervormingen die door de burgers 
worden gewenst, door politici 
worden afgewezen. 
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Mededeling hoofdbestuur 
inzake partijraad 

In het activiteitenschema 1991 
is een bijeenkomst opgenomen op 
de datum van 8 juni a.s. 

Het hoofdbestuur heeft in zijn 
vergadering van 22 april jl. beslo
ten deze bijeenkomst te verplaat
sen naar 31 augustus a.s. Een 
veelheid van redenen ligt aan 
deze beslissing ten grondslag. 
1. De concepten voor regle

mentswijzigingen in het bij
zonder die m.b.t. de reglemen
ten PS en GR zijn wel in een 
ver gevorderd stadium, maar 
dienen nog te worden afgerond, 
hetgeen zeer veel tijd vergt; 

2. De themacongressen zijn door 
de behandeling van "Ongebro
ken lijnen" in aantal sterk ver
minderd, alleen de themacon
gressen van 24 november jl. en 
van 1 juni a.s. zijn op het ogen
blik relevant. Maar de conclu-

sies van dit laatste congres zijn 
dan, gelet op het gebrek aan 
voorbereidingstijd, nog niet op 
8 juni voor vaststelling door de 
partijraad geschikt; 

3. Het concept-reglement van 
orde van de partijraad is wel 
beschikbaar maar het hoofd
bestuur acht het bijeenroepen 
van de partijraad uitsluitend 
t.b.v. die behandeling niet ver
antwoord. 

Met de agendacommissie is het 
besluit besproken. Ook zij stemt 
in met de verplaatsing naar 31 
augustus. De agenda voor die bij
eenkomst zal rechtstreeks aan de 
leden van de raad worden toe
gezonden. 

De partijraad zal om 10.30 uur 
aanvangen. Zij wordtgehouden in 
het Mercury Hotel, Buizerdlaan 
10 te Nieuwegein. • 

Themadag ,,De stimulerende 
democratie" 

Op 1 juni a.s. wordt er in 's-Herto
genbosch een themadag gehou
den, waarbij het onderwerp "de 
stimulerende democratie" vanuit 
verschillende standpunten belicht 
zal worden. Deze themadag is de 
eerste discussiebijeenkomst in het 
kader van de inhoudelijke discus
sie, na de bespreking van het rap
port "Ongebroken Lijnen" van de 

commissie-Nord. De stellingen 
van de commissie-Drijber over de 
stimulerende democratie en de 
standpunten van de commissie
Nord vertonen duidelijke raak
vlakken op het gebied van bij
voorbeeld overheidsbestuur en 
politieke participatie. 
Opgave voor deze dag is nog mo
gelijk middels onderstaande bon. 

Programma voor de themadag 
"De stimulerende democratie" op 
zaterdag 1 juni 1991 

10.00-10.30 uur: Inschrijving+ koffie 

10.30-10.35 uur: Opening door de dagvoorzitter, drs. L. M.L. H.A. 
Hermans 

10.35-10.45 uur: Algemene inleiding door werkgroepvoorzitter 
mr. J. Drijber 

10.45-11.15 uur: Inleiding door mr. J. G. C. Wiebenga over po-
litieke participatie 

11.15-11.40 uur: Reactie door prof. dr. R. B. Andeweg 

11.40-12.00 uur: Vragenronde 

12.00-13.30 uur: Lunch 

13.30-14.00 uur: Inleiding door mr. J. M. Polak 

14.00-14.30 uur: Reactie door prof. dr. U. Rosenthal 

14.30-15.00 uur: Vragenronde 

15.00-15.15 uur: Theepauze 

15.15-16.00 uur: Discussie (groepsgewijs) 

16.00-16.15 uur: Korte pauze 

16.15-17.00 uur: Plenaire bijeenkomst 

-17.00 uur: Msluiting. 

Bon Themadag 
"De stimulerende democratie" 

Naam: 

Adres: 

Postcode: ........................................................................................ . 

Woonplaats: ................................................................................... . 

geeft zich op voor de themadag "De stimulerende democratie" op 
1 juni a.s. in het Golden Tulip Hotel Central, Mr. Loeffplein 98 
te 's-Hertogenbosch. De kosten van deze dag: 35 gulden, moeten 
aan de zaal worden voldaan. 
Inzenden aan dhr. J. L. Peters, Elbeplantsoen 27, 5704 KX Hel
mond. Vóór 24 mei 1991 aanstaande. 
Voor nadere informatie kunt u bellen met 070-3613013. 
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Cruciale rol voor 
'VN' door EDDY M. HABBEN JANSEN, JOVD-Hoofdbestuur 

Het is geen verrassing dat de Golfoorlog meer problemen in het 
Midden-Oosten heeft achtergelaten dan heeft· opgelost. Feite
lijk is slechts een betrekkelijk klein probleem opgelost: de be
zetting van een oliestaatje. Zelfs aan de positie van verliezer 
Saddam Hussayn is weinig veranderd. De Palestijnse en Kur
dische kwesties, maar ook de mensenrechten-situatie in tal 
van landen (waaronder ook Kuwayt en Israël) vragen onze 
aandacht. Voor liberalen zijn deze voortdurende schendingen 
van het zelfbeschikkingsrecht van volkeren, van de mensen
rechten en van de beginselen van de democratie onaanvaard
baar. 

Nieuwe wereldorde 
De vraag dient zich onmiddel

lijk aan, of deze fraaie beginselen 
eigenlijk wel de sleutel vormen tot 
de oplossing van de problemen in 
het Midden-Oosten. In de vele 
discussie~die wereldwijd gevoerd 
wórden, lijkt immers met name 
aandacht voor praktische bezwa
ren en botsende (nationale) be
langen. Bezwaren en belangen die 
al tientallen jaren de schijnbaar 
onveranderlijke situatie in het 
Midden-Oosten beheersen. Mis
schien zijn het dan juist universe
le rechtsbeginselen die de impasse 
kunnen doorbreken? Zeker is dat 
de internationale rechtsorde te 
belangrijk is om het privé-domein 
van de president van de Verenig
de Staten te zijn, ondanks de in 
praktijk belangrijke rol van de VS 
binnen de Verenigde ~aties. Een 
eventuele "nieuwe wereldorde" 
kan alleen in VN-verband, gedra
gen door alle VN-lidstaten, ge
realiseerd worden. 

Precedent 

Voorlopig lijkt een eerste taak 
van de Verenigde Naties in het 
Midden-Oosten om conflict
beheersend op te treden. Ook Ne
derland dient, waar nodig en zin
vol, een (militaire of financiële) 
bijdrage te leveren. Dit geldt niet 
alleen voor Noord-Irak, maar bij
voorbeeld ook voor de omgevl.ng 
van Israël. Met de - terechte - be
moeienis van de VN met het con
flict rond Kuwayt is immers een 
precedent geschapen. De VN en 
haar voornaamste lidstaten heb
ben zich opgeworpen als de actie
ve verdedigers van het inter
nationaal recht in die regio. Als 
die bemoeienis echter beperkt 
blijft tot..- de bloedige Golfoorlog, 
dan lijkt de balans voor het Mid-

BIJZONDERE 
WANDELVAKANTIES 

Overdag wandelen door de mooiste 
Jlatuurgebieden, 's avonds het com
fort van een goed hotel. Uw bagage 
wordt vervoerd. Elke dag kiest u zelf 
de lengte en het tempo van uw wan
delingen. Met geografen en archeo
logen als gids worden wandelvakan
ties een ontdekkingsreis. 
Een greep uit ons programma: 
8/7 WALES: Drie verschillende natio
nale parken 14 dgn. f 2625,-
20/7 DE ALPEN: Bergketens 
Doorbroken 14 dgn. f 2765,-
12/10 Romeinse Rijkdommen rond 
TRI ER 7 dgn. f 1095,-

Vraag onze kleurrijke brochure voor 
deze en andere reizen: 

THEMA TOURS: 
030-730608 

den-Oosten negatief. Bovendien 
valt een verband tussen de Golf
oorlog en de situatie in Kurdistan 
niet te ontkennen. Een historische 
ereschuld rust bovendien op die 
westerse landen die ooit de staat
kundige lijnen in de Arabische 
wereld - aan de tekentafel -trok
ken. 

Onafhankelijkheid VN 

De weg naar een harmonieus 
en vredig Midden-Oosten lijkt 
lang en is dat waarschijnlijk ook. 
Zelfbeschikkingsrecht, democra
tie, veiligheid en mensenrechten 
spelen op die weg een doorslagge
vende rol. De VN lijken de aange
wezen partij om dit proces te be
geleiden. De VN zullen door een 
(ook van de VS) onafhankelijke 
opstelling het benodigde gezag en 
respect af moeten dwingen (bij 
een deel van de betrokken par
tijen in het Midden-Oosten staat 
de onafhankelijkheid van de VN 
vooralsnog immers niet vast). Al
leen dan kunnen de VN geloof
waardig een rol van betekenis 
spelen bij de voltooiing van een 
aantal noodzakelijke en samen
hangende processen, zoals: 
- het opgeven van de bezette ge

bieden door Israël; 
- de hiermee samenhangende 

totstandkoming van een Pales
tijnse Staat; 

In deze rubriek worden al
leen aankondigingen opge
nomen van openbare bij
eenkomsten (voor iedereen 
toegankelijk) waar landelij
ke VVD-politici het woord 

voeren. 

AMSTELVEEN - 30 mei. Drs. F. A. 
Wijsenbeek Ontmoetingscentrum "De 
Meent", Orion 3/5, Amstelveen. Aan
vang 17.30 uur. Politiek café. 

BREUKELEN - 27 mei. R. L. 0. Lin
schoten. Rest. "!'Escargot", ·stationsweg 
1, Breukelen. Aanvang 20.30 uur. Tus
senbalans. 

CADZAND - 27 mei. Mr. H. E. Koning. 
Hotel Rest. "De gouden Leeuw", Kaai 
31, Aardenburg. Aanvang 20.45 uur. 
Tussenbalans. 

DEN HELDER - 10 juni. Mr. J. G. C. 
Wiebenga. Motel "Den Helder", Mars-

Eddy M Habben Jansen 

- de erkenning van een autonoom 
of onafhankelijk KuJ;"distan door 
Turkije, Iraq, Iran en de USSR; 

- de erkenning van Israël door 
alle Arabische Staten; 

- de opbouw van een veiligheids
structuur voor het Midden
Oosten; afbouw van bewape
ning. 

De voortdurende roep om een 
,,Midden-Oosten-conferentie" 
wekt de indruk dat enkele bijeen
komsten in Genève een einde aan 
de problematiek zouden kunnen 
maken. Dat zal uiteraard niet zo 
zijn. Zolang de bereidheid ont
breekt om op voet van gelijkwaar
digheid en op basis van inter
nationaal recht, onder auspiciën 
van de VN een zo breed mogelijke 
conferentie te beleggen, waarop 
alle problemen aan de orde zijn, is 
een oplossing niet in zicht. 

De rol van Nederland is wel
licht klein, maar niet onbelang
rijk. Nederland zal op alle moge
lijke manieren het belang van de 
rol van de VN moeten onderstre
pen en bovendien in het bijzonder 
de goede banden met Israël aan
wenden, teneinde een andere op
stelling van de Israëlische re
gering te bewerkstelligen. 

Het Midden-Oosten zal de komen
de jaren de internationale politie
ke agenda blijven beheersen. Re
den voor de JOVD om een project
groep "Midden-Oosten" aan het 
werk te zetten, die de discussie 
over dit onderwerp in de JOVD zal 
stimuleren en begeleiden. • 

diepstraat 2/A, Den Helder. Aanvang 
19.30 uur. Actuele politiek. 

EINDHOVEN - 24 mei. Mr. H. E. Ko
ning. Motel Eindhoven, Aalsterweg 322, 
Eindhoven. Aanvang 20.00 uur. Tus
senbalans. 

ETTEN-LEUR - 31 mei. Mr. J. G. C. 
Wiebenga. "De Nobelaer", Anna van 
Berehenlaan 2, Etten-Leur. Aanvang 
20.00 uur. Politieke verhoudingen, nu 
en in de toekomst. 

GEMERT- 3 juni. H. F. DijkstaL Hotel 
"De Kroon", Kerkstraat 9, Gemert. 
Aanvang 20.00 uur. Sociale vernieuwing 
in de agrarische regio. 

KC HAARLEM - 28 mei. J. Franssen. 
Rest. "De Boeckaniersnest", Zandvoort
selaan 187, Zandvoort. Aanvang 20.00 
uur. Bestuurlijke vernieuwing. 

LEIDERDORP - 23 mei. Mevr. A. Jor
ritsma-Lebbink. Wik's Partycentrum, 
Hoofdstraat 1, Leiderdorp. Aanvang 
21.00 uur. Verkeer en vervoer, alsmede 
actuele politiek. 

NIEUWERKERK AID IJSSEL- 3 juni. 
Mevr. drs. N. Rempt-Hallmans de 
Jongh. Tennispark "Schravenhout", 
Schravènweg 28, Nieuwerkerk aan den 
IJssel. Aanvang 20.30 uur. "Van achter 
het aanrecht hoort niemand watje zegt." 

De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder
schrijft. 

Bevolkingspolitiek I 
Op blz: 3 van V & D van april wordt 

melding gemaakt van het niet aannemen 
van resolutie nr. 269 over het asielbeleid. 
Er werd amper gediscussieerd over de 
stelling dat "ons verziekte sociale stelsel 
de instroom van migranten bevordert". 
En dat is jammer, want helaas is ons 
sociale stelsel verziekt en wordt er over 
de hele linie misbruik van gemaakt, ook 
bij de inname van vreemdelingen. 

Het is buitengewoon goedkoop om 
degenen die zich daar zorgen over maken 
het etiket "discriminatie" op te plakken. 
En een liberale partij onwaardig, want 
heeft de VVD niet een no-nonsense beleid 
willen voeren in de afgelopen jaren? 

H.J. Baidenmann, 
H.I. Ambacht. 

Bevolkingspolitiek 11 
Op 5 en 6 april heeft de ledenver

gadering te Amersfoort een gedeelte van 
de discussienota "Ongebroken Lijnen" 
besproken. Over het algemeen ging dat 
rustig, vrij gemoedelijk. De bevolkings
politiek, migrantenbeleid, bleek grote 
aandacht van veel afdelingen te hebben. 

Hilversum (Nederland is vol dus geen 
grote rol als immigratieland), Harel<, 
Borsele, Wageningen ("Het verziekte so
ciale stelsel bevordert de instroom van 
immigranten (asielzoekers). Het wordt 
de hoogste tijd hieraan paal en perk te 
stellen en bij gebrek aan werk de uit
stroom te bevorderen"), kc Utrecht, Arn
hem, Wassenaar, Doetinchem (geen im
migratie van economische "vluchtelin
gen") hadden resoluties ingezonden. De 
afdeling Oss stelt terecht vast dat de be
volkingsproblematiek niet uit de weg ge
gaan mag worden (zoals dat op 1815/'90 
in Zwolle gebeurde met het voorstel van 
de afdeling Hilversum). "In Nederland 
is dit onderwerp echter taboe", con-

NIJMEGEN- 24 mei. Mr. A. H. Kort
hals. Gebouw "De Vereniging", Oran
jesingel 1, Nijmegen. Aanvang 20.00 
uur. 40-jarig bestaan JOVDNVD Rijk 
van Nijmegen. 

OLST - 10 juni. Mevr. A. Jorritsma
Lebbink. Cafe Rest. "Ripperda", Rijks
straatweg 97, Olst (Den Nul). Aanvang 
20.30 uur. Verkeer en Vervoer. 
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stateerde Oss. En kan het inwonertal 
dalen? 

Inderdaad zou dit een oplossing zijn 
voor de milieu-, file- en ruimtelijke or
deningsproblematiek. De druk op de 
menselijke psyche wordt ook vermin
derd: minder agressief De Vlaamse li
berale partij PVV heeft hier allang (op 4, 
5 november 1989) een congres (te Genk) 
aan gewijd. Tweedaags, serieus, goed 
voorbereid. De nu door de voorzitter toe
gezegde themadag kan hier een goed 
voorbeeld aan nemen. 

Dat de resolutie van Wageningen (nr. 
269, verziekt sociaal stelsel, uitstroom 
bevorderen) commotie veroorzaakte, laat 
ook zien hoe belangrijk dit onderwerp is. 
De vaststelling van Kamerlid Wiebenga, 
dat illegale immigratie bestreden moet 
worden, is geen oplossing van het pro
bleem. Je kunt niet alle Russen legaal 
binnen laten komen. De resolutie van 
Wageningen "ontsierde" niet, zij bleek de 
mening van velen te zijn. De afdeling 
Wassenaar stelde terecht vast dat een al
lesomvattend immigratiebeleid tot nu toe 
ontbroken heeft. 

Het openen van de grenzen na 1992 
(men denke nogmaals aan de Sowjet 
Unie), maakt dit onderwerp tot één van 
de drie belangrijkste problemen in Ne
derland. De andere twee zijn oorlog en 
de energievoorziening over circa 50 jaar 
(geen olie en geen gas meer). 

Ir. P.M. Vrijlandt, 
Hilversum. 

Vreemdelingen 
Het is alweer heel wat jaren geleden 

dat ik in een kort ingezonden stukje in 
dit blad ernstig bezwaar maakte tegen 
het royale toelatingsbeleid van vreem
delingen dat onze partij toen voorstond. 
Mijn achterliggende gedachte was dat 
geen enkelliberaal beginsel in de politiek 
dwingt tot slecht beleid. En slecht beleid 
vond ik het. Dat bracht ik toen tot uiting 
door de vraag te stellen of er iemand in 
de partij zou willen opstaan om mij uit 
te leggen wat er voor leuks aan was van 
Nederland een multi-raciale samen· 
levingaan de Noordzee te maken. 

Op die vraag kreeg ik nimmer een 
antwoord. Welleverde het stukje van mij 
een sneer van de redactie van dit blad 
op. Maar - geduld is een schone zaak · 
n!et lang geleden tijdens de eerste par
tijconferentie over "Ongebroken Lijnen" 
kreeg ik zowaar alsnog antwoord op mijn 
vraag. Namelijk: het toelaten van 
vreemdelingen werkt cultuurverrijkend. 
Daar kijk ik nu toch van op! 

Erg overtuigend klinkt die stelling 
mij niet in de oren. Ik kan er gemakkelijk 
een paar stellingen naast zetten zoals: 
"vreemdelingenhaat wordt · aangewak
kerd" en voorts "we hebben inmiddels 
aardig wat supporters van Saddam 
Hussein in huis gehaald". 

Kortom: liberale beginselen zijn 
mooi, maar toepassing ervan ontslaat
ons niet van de verplichting op de gevol
gen van die toepassing te letten. 

W. L. de Vries, 
Doorn. 

ROOSENDAAL- 3 juni. Mr. A. J. Te 
Veldhuis. Huis ten Halve, Kruisstraat 
60, Roosendaal. Aanvang 20.00 uur. Mi
lieu en verkeer/vervoer. 11 
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Onder het motto: "Beter een 
half ei dan een lege dop" is de 
VVD-Tweede-Kamerfractie 
schoorvoetend akkoord ge
gaan met het wetsvoorstel 
toelating commerciële om
roep op kabel. Uit de stem-
verklaring van Dick Dees 
blijkt dat de liberalen dit 

wetsvoorstel slechts als een 
stapje in de goede richting 

zien. 
Op deze pagina. 

In Memoriam Matty de 
Bruijne. De Commissaris der 

Koningin overleed na een 
langdurige ziekte op 29 mei jl. 

Pag. 2. 

Enkele Kamercentralevoor
zitters namen afscheid. In dit 

blad aandacht voor oud-kc
voorzitter Dordrecht Wiesje 
van Scherpenberg en Rolf 

Haafkens, die beiden zeven 
jaar de voorzittershamer 

hanteerden. In september ko
men wij terug op andere 

scheidende kc-voorzitters. 
Zie pagina 2 en 3. 

Op 11 juni werden onze Eer
ste-Kamerleden beëdigd. 

Wie er zitten en waar ieder 
zich mee bezighoudt leest u 

op pagina 5 

Een commissie zal zich bezig 
gaan houden met de Tweede
Kamerkandidaatstelling en 
daarover haar advies uit

brengen aan het hoofd
bestuur. 

Zie pagina 8. 

De grote romeins genummer
de bijlage bevat alle gegevens 
over de algemene vergadering 
die wordt gehouden op 4 en 5 

oktober aanstaande. 

Voorzitterscolumn. pag. 3. 
Mijn opinie is ... pag. 10. 

Dit is de laatste Vrijheid & 
Democratie voor het 

zomerreces. 
Kopij voor het september
nummer kan worden inge

zonden tot 15 augustus 
aanstaande. 

Partijblad van de Volkspartij 
voor Vrijheid & Democratie 

DOCUMENT ATlECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

Richard Ellis 
International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 

HOOFDREDACTEUR: RENY DIJKMAN CORRESPONDENTIE-ADRES WD, POSTBUS 30836, 2500 GV 'S-GRAVENHAGE 

schoorvoetend 

Vanuit de gedachte "beter een 
half ei dan een lege dop" is de 
VVD-fractie in de Tweede Ka
mer tijdens de stemming van 
27 mei slechts schoorvoetend 
akkoord gegaan met het wets
voorstel "Toelating commer
ciële omroep op de kabel". 

"Dit wetsvoorstel gaat de VVD 
lang niet ver genoeg," sprak me
diaspecialist Dick Dees tijdens de 
stemverklaring op die dag. 
"Daarnaast is dit wetsvoorstel 
geen onderdeel van een samen
hangend, vernieuwend en toe
komstgericht mediabeleid." 

Aardse ethernetten 
Sinds de mediadebatten lopen 

heeft de VVD door allejaren heen 
één en hetzelfde standpunt ver
kondigd, namelijk de omroepen en 
de t.v. moeten even vrij zijn als de 
schrijvende pers. Dus geen over
heidsbetutteling over program
indeling, over reclame, over com
merciële omroepen en t.v.-zen
ders. Haya van Someren-Downer 
zette daartoe de toon als Kamer
lid. De VVD is door de decennia 
heen dat "de omroepkwestie" 
loopt, nimmer van koers veran
derd. Na haar waren het Klaas 
van Dijk, Henk Vonhoff, Wim 
Keja, Loek Hermans en nu Dick 
Dees die deze liberale lijn voort
zetten. 

Dick Dees schetste dan ook in 
zijn stemverklaring waarom dit 
wetsvoorstel de VVD lang niet ver 
genoeg gaat. "Commerciële om
roep moet niet alleen via de kabel 
voor 80% van de bevolking toe
gankelijk zijn, maar ook toegan
kelijk via de aardse ethernetten 
voor de gehele bevolking. Niet de 
minister maar het publiek moet 
zelf kunnen bepalen wat men wel 
of niet wenst te zien of beluis
teren." 

Hoge drempels 
De VVD-fractie in de Tweede 

Kamer heeft grote bezwaren te
gen de hoge drempels die voor de 
toelating van commerciële omroep 
op de kabel worden opgeworpen. 
En die zijn dankzij de aanvaar
ding van enkele wijzigingsvoor
stellen van zowel CDA als PvdA 

wetsvoorstel 

Dick Dees 

alleen nog maar hoger geworden. 
"Vooral de wettelijke eis dat een 
commerciële omroep pas wordt 
toegelaten indien met een zodanig 
aantal kabelexploitanten een 
contract is afgesloten dat per pro
vincie 60% van de aangeslatenen 
kan worden bereikt, acht de VVD 
zeer verwerpelijk. Daardoor wor
den de kabelexploitanten in een 
zeer sterke en de commerciële 
omroep in een zwakke onderhan
delingspositie gemanoeuvreerd." 

De VVD-fractie is bevreesd dat 
door deze maatregel een onhaal
bare eis wordt gesteld aan com
merciële omroepen die op doel
groepen zijn gericht. 

"De drempel in het wetsvoor
stel is aanzienlijk hoger dan de 
Europese richtlijn verlangt. 
Daardoor maakt Nederland het 
voor binnenlandse commerciële 
omroepen moeilijker dan voor 
buitenlandse." 

Voordelen 
Als voordelen van het wets-

door RENY DIJKMAN 

voorstel noemde Dees een aantal 
punten. 
- De essentiële grens wordt ein
delijk - na lang aandringen van de 
VVD-fractie- overschreden: com
merciële omroep mag, zij het nog 
niet van harte. Het verschaft 
RTL-4 in ieder geval de mogelijk
heid om behalve door de rechter 
nu ook door de wetgever te worden 
erkend. "Bovendien zijn enkele 
voor onze fractie belangrijke 
amendementen aanvaard: recla
me op abonnee-t.v. wordt toege
staan; het verbod op zondagsre
clame (dat altijd door het CDA 
werd gehandhaafd, redactie) 
wordt opgeheven en reclame op 
lokale omroep kan niet meer door 
de lokale pers worden geblok
keerd. 

Tenslotte zal aanvaarding van 
dit wetsvoorstel er toe leiden dat 
ook CDA en PvdA eraan gewend 
zullen raken dat commerciële 
omroep een normaal maatschap
pelijk verschijnsel is. In de vorm 
van het initiatief-wetsvoorstel 

Hermans zullen wij ernaar stre
ven dat de beperkingen in dit 
wetsvoorstel slechts tijdelijk van 
aard zullen zijn." 

Vóór 

Dick Dees deelde aan het slot 
van zijn stemverklaring mee dat 
de leden van de VVD-fractie voor 
dit wetsvoorstel zouden stemmen. 
De VVD-stemmen waren in dit 
geval doorslaggevend. Voor de
genen die de vele bezwaren van 
de fractie tegen dit wetsvoorstel 
delen volgt nog het slot van de 
stemverklaring: "Alles overwe
gende zullen de leden van de 
VVD-fractie hun stem aan dit 
wetsvoorstel niet onthouden, om
dat een blijvende overschrijding 
een principiële grens (commer
ciële omroep mag voortaan) haar 
meer waard is dan de op zich on
zinnige belemmeringen, die naar 
ons oordeel een tijdelijk karakter 
zullen hebben." 

• 

Evenredige vrachtverdeling 
afschaffen per januari 1993 
door BENK KORTHALS, WO-Tweede Kamerlid 

De Tweede Kamer heeft op 16 mei jl. de Wet Vervoer Binnen
vaart (WVB) behandeld. Deze wet zou moeten bijdragen aan 
een goede bedrijfsuitoefening bij het vervoer van goederen per 
binnenschip, mede gelet op de internationale ontwikkelingen 
op dit terrein. 

De VVD is er voorstander van 
om het vervoer per binnenschip te 
stimuleren. Deze vorm van ver
voer is milieuvriendelijk en ont
last het verkeer. Ook de regering 
mikt op een gunstige ontwikke
ling van de binnenvaart, zoals 
blijkt uit de structuurnota Ver
keer en Vervoer. 

Tegenvallende groei 
Tot dusverre valt de groei van 

de binnenvaart tegen. Zower de 
nota economie met open grenzen 
als onderzoeksstudies geven aan 

dat dit te maken heeft met de 
evenredige vrachtverdeling (EV). 
Als gevolg daarvan zijn er ook 
scherpe tegenstellingen binnen de 
bedrijfstak. Nog steeds verloopt 
overleg tussen verladers en bin
nenschippers allesbehalve har
monisch. Enkele organisaties van 
binnenschippers willen de EV 
koste wat het kost behouden. 
Daarbuiten is vrijwel iedereen het 
er over eens, dat dit systeem ei
genlijk zou moeten verdwijnen. 
De concurrentie wordt daardoor 
onnodig beperkt hetgeen nadelige 
invloed heeft op de kwaliteit van 

Benk Korthals 

het transport per binnenschip. 
Bovendien beperkt het onnodig de 
contracteervrijheid. Dit zijn rede-

(vervolg op pagina 2) 
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Rolf Haafkens bij afscheid: 
"Geen fluwelen 
handschoenen ... " 
door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

Rolf Haafkens ontvangt het ere-voorzit
terschap uit handen van zijn opvolger 

Eric Mackay 

"Oorlog en onvrijheid," daardoor begon mijn belangstelling voor de politiek 

BOSKOOP - Zoals u in het vo
rig ledenblad hebt kunnen le
zen heeft de kc-voorzitter Lei
den, Rolf Haatkens, na 7 jaar 
de voorzittershamer neer
gelegd. 

Hij mocht hem wel mee 
naar huis nemen van zijn op-
vÖÏger .. Ëdë ":Mäékäy;ïiiét ëëiï 
inscriptie in de hamer. Rolf 
Haatkens werd tijdens een 
feestelijke bijeenkomst te 
Boskoop tot ere-voorzitter 
van de kc-Leiden benoemd. 
Van voorzitter Ginjaar kreeg 
hij de hoogste VVD-onder
scheiding. 

Luimig 
Haafkeus haalde in zijn dank

woord herinneringen aan het lui
mig verleden op. Hij verhaalde 
echter ook hoe zijn politieke be
langstelling ontstaan is in de oor
logsjaren. "Het thema: Oorlog -
onvriJheTu.--Liberali.sme is dat de 
vrijheid die ik zelfwil ook anderen 
ten deel moet vallen. Als enigen 
praten wij vanuit een vrijheid die 
vanuit al ons handelen voorop 
moet staan. Ook in een land met 
15 miljoen mensen." 

Over zijn functioneren binnen 
de VVD: "Ik heb geprobeerd de 

dingen zo eerlijk mogelijk te doen. 
In je werk word je niet met 
fluwelen handschoenen aange
pakt, dus ook niet in een politieke 
partij waar het om gefundeerde 
kritiek gaat." 

Haafkeus bedankte al degenen 
met wie hij heeft samengewerkt. 
"Ik heb in de VVD een ongelooflijk 
aantal plezierige mensen ont
moet. Dáár ga je mee door. Zonder 
al die bestuursleden en vrijwil
ligers had ik dit werk niet kunnen 
doen." 

Velen, uit het hele land, waren 
naar Boskoop gekomen om Haaf
keus de hand te schudden. • 

Evenredige vrachtverdeling 
afschaffen per januari 1993(vervozgvanpaginaiJ 

nen waarom de groei van de bin
nenvaart is achtergebleven bij die 
van andere transportsectoren. 

De nieuwe Wet Vervoer Bin
nenvaart zou een modern wette
lijk kad~r voor het vervoer per 
binnenschip moeten bieden. Te
gelijkertijd zou de gunstige infra
structuur nog verder moeten 
worden verbeterd. 

Daarnaast is commercialise
ring van de binnenvaart vereist. 
Alle partijen zijn het daarover 
eens. Ondanks pogingen daartoe 
komt er evenwel weinig van te
recht. Dit komt doordat de prik
kels vanwege de evenredige 
vrachtverdeling ontbreken. 

Beurtvaart 
De WVB zou voorwaarden 

kunnen scheppen voor groei. Dit 
gebeurt naar het oordeel van de 
VVD-fractie niet. Integendeel, de 
evenredige vrachtverdeling is een 
pijler van de nieuwe wet. Deze 
benadering werkt door in de wet 
en heeft bijvoorbeeld invloed op de 
positie van de beurtvaart en de 
mogelijkheden voor het eigen 
vervoer. Het is voor de VVD-frac
tie een raadsel waarom het de 
beurtvaart krachtens de nieuwe 
wet zo moeilijk wordt gemaakt. 

Deze vorm van vervoer loopt juist 
goed. Aanvankelijk werd echter 
voorgesteld de te vervoeren par
tijgrootte te beperken tot maxi
maal 50 ton. Onder druk van de 
Tweede Kamer wordt deze welis
waar verhoogd tot 250 ton, maar 
het blijft onduidelijk waarom er 
een limiet moet komen. V oor 
sommige beurtvaartbedrijven kan 
dit desastreus zijn. 

Bescherming 
Aan de regeling voor het eigen 

vervoer worden strengere eisen 
gesteld. Deze worden niet ge
schraagd door economische mo
tieven, maar zijn louter ingegeven 
door de wens om de evenredige 
vrachtverdeling te beschermen. 
Het was dan ook opvallend, dat 
juist in de deelmarkt, waar de 
evenredige vrachtverdeling van 
toepassing is, het aandeel van het 
eigen vervoer steeg. 

De protectionistische benade
ring lijkt kortzichtig. Het gevolg 
zou wel eens kunnen zijn, dat het 
vervoer van goederen nu over de 
weg of per spoor gaat plaatsvin
den in plaats van per binnenschip. 

Een ander aspect is, dat de Eu
ropese Commissie signalen heeft 
afgegeven, waaruit blijkt, dat de 

evenredige vrachtverdeling niet 
past bij de Europese eenwording. 
Zelfs lijkt het stelsel strijdig te 
zijn met bepalingen van het Eu
ropees Verdrag. 

Brussel beslist 
De VVD-fractie is ervan over

tuigd, dat afschaffing van de 
evenredige vrachtverdeling zal 
bijdragen tot een voorspoedige 
ontwikkeling van de binnenvaart. 
Uiteraard moeten eventuele na
delige sociale consequenties wor
den opgevangen. Dientengevolge 
heeft de VVD-fractie voorgesteld 
de evenredige vrachtverdeling op 
termijn en wel per 1 januari 1993 
af te schaffen. Een daartoe strek
kend amendement is verworpen. 
Kennelijk willen de andere par
tijen een dergelijke beslissing niet 
nemen en verwachten zij dat de 
knoop uiteindelijk in Brussel zal 
worden doorgehakt. Een weinig 
doortastende aanpak. Hierbij 
wordt aanvaard, dat een wet is 
aangenomen die mogelijk strijdig 
is met de Europese verdrags
bepalingen. Een weinig fraai 
perspectief. 

De VVD-fractie heeft dan ook te
gen de wet gestemd. • 

Op 29 mei jl. overleed na een 
langdurige, slopende ziekte de 
Commissaris der Koningin in 
Gelderland, ing. Matty de Bruijne, 
op 58-jarige leeftijd. 

Matty de Bruijne is in vele 
functies binnen de WD actief ge
weest. Zijn politieke carrière begon 
binnen de JOVD waarvan hij ja
renlang hoofdbestuurslid is ge
weest en vervolgens landelijk 
voorzitter. Daarna was hij jaren 
WD-gemeenteraadslid te Amers
foort, waarvan achtjaar als WD
fractievoorzitter. Tevens maakte 
hij sinds 1966 deel uit van de Pro
vinciale Staten te Utrecht. Van 
1974 was hij tot zijn benoeming 
tot Gelders Commissaris der Ko
ningin in 1983 Gedeputeerde te 
Utrecht. 

Over deze voorliggende periode 
heeft hij eens in een interview in 
V &D gezegd: "Vanaf het begin 
van de jaren zeventig ben ik meer 
en meer gaan verschuiven van het 
politiek bestuurlijke naar het het 
bestuurlijk politieke met aanvan
kelijk de nadruk op de politiek en 
later meer op het bestuurlijke. Ik 

IN MEMORIAM 
Ing. Matty de Bruijne 

voel mij het meest thuis in een be
stuur dicht bij de burgers." 

De Bruijne was ook lid van de 
commissie'Biesheuvel en binnen 
de WD heeft hij vele jaren het 
voorzitterschap bekleed van de 
Vereniging van Staten- en Raads
leden. Deze Vereniging benoemde 
hem bij zijn vertrek tot ere-lid. 

Zijn laatste functie, het Com
missariaat der Koningin, heeft hij 
vervuld zoals zijn voorgaande: 
met grote kennis van zaken, als 
een harde werker en alleen dan 
aan de (publicitaire) weg tim
merend wanneer zijn functie dat 
met zich mee bracht. Matty was 
een beminnelijk mens met oog voor 
de mensen rondom hem. Hij be
schikte over grote leiderskwalitei
ten, maar hield er absoluut niet 
van in het middelpunt van de be
langstelling te staan. Hij was een 
noeste werker, die over zijn laatste 
functie eens zei: ... "Lege uren zijn 
niet te vinden. Commissaris der 
Koningin ... een rustig bestaan is 
het niet." 

Lang heeft hij tegen zijn ziekte 
gevochten, maar veel te vroeg is hij 
daardoor van ons weggenomen. 

Wij wensen zijn vrouw en kin
deren sterkte en de moed om dit 
verlies te dragen. 

Namens het Hoofdbestuur 
Voorzitter dr. L. Ginjaar 
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Op zoek naar de 
kw-adratuur van de 
cirkel door LUCAS OSTERHOLT, foto's: DRIES VAN BERGEYCK 

Zaterdag 1 juni jl. kwamen 75 VVD'ers in 's-Hertogenbosch 
bijeen om te discussiëren over het thema "de stimulerende 
democratie". Een werkgroep onder leiding van mr. J. Drijber 
had voor deze dag een aantal stellingen geformuleerd, welke 
tot diepgaande inhoudelijke discussies aanleiding gaven. 

Na inleidingen van mr. J. 
Drijber, mr. J. G. C. Wiebenga en 
mr. J. M. Polak en reacties daarop 
van prof. dr. R. B. Andeweg en 
prof. dr. U. Rosenthal, werd er 
zeer uitvoerig gepraat over de rol 
van de overheid in de maatschap
pij en de invloed op de overheid 
van politieke partijen en van "de 
burger". Daarbij was vooral de 
steeds verder gaande onthechting 
tussen de burger en de overheid 
een belangrijk punt van discussie. 
Er werd uitvoerig gesproken over 
de veranderingen die er zouden 
moeten komen in de relatie be
stuur/burger en de rol die de VVD 
bij deze veranderingen zou kun
nen spelen. Eensgezind conclu
deerden de inleiders dat de op
komst bij de laatste verkiezingen 
bedroevend was en er werden 
verschillende oorzaken aange
dragen. Jan Kees Wiebenga 
kwam met een originele, overi
gens op wetenschappelijk onder
zoek gebaseerde mening over deze 
kwestie. De opkomst bij verkie
zingen is laag, zo vertelde hij, om
dat de burgers tevreden zijn over 

de overheid. Een mening die niet 
door iedereen werd gedeeld. 

De oplossing voor een veran
derende relatie tussen de burger 
en de overheid werd er op deze 
dag niet gevonden. Maar, zo stelde 
een van de inleiders, dat was ook 
niet echt mogelijk. Daarvoor was 
het onderwerp te complex en te 
vergelijken met het zoeken naar 
de kwadratuur van een cirkel. 

Dankzij de goede samenwer
king tussen de KC 's-Hertogen
bosch en het algemeen secre
tariaat kan de VVD terugzien op 
een geslaagde themadag. 111 

Het nieuwe hoofdbestuurslid Peter 
van Vugt in gesprek met Jan-Kees Wie
benga. 

v.l.n.r. Prof. dr. U. Rosenthal, mr. J. M. Polak, drs. L. M. L. H. A. Hermans 
(themadag-voorzitter), mr. J. G. C. Wiebenga, werkgroepvoorzitter mr. J. Drijber. Op 
de linkerhoek ontbreekt op deze foto prof. dr. R. B. Andeweg. 
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. Vande 
[:voorzitter 

H
et parlementaire jaar loopt 
bijna ten einde, de vrijwil
ligers in de partij gaan 

langzamerhand van een welver
diende vakantie genieten. 

Het was het jaar waarin veel 
gebeurde en ook een jaar waarin 
de VVD zichzelf hervond, waarin 
de fractie onder leiding van Frits 
Bolkestein aan leden én kiezers 
duidelijk maakte wat liberale po
litiek betekent, hoe een- en an
dermaal het kabinet de problemen 
voor zich uitschoof, dat met on
doordachte voorstellen kwam -
denkt u maar aan het huurwaar
deforfait bijvoorbeeld ... etc. 

De VVD is duidelijk aan het 
omhoog klimmen. Bij de Staten
verkiezingen - het zij nog maar 
eens gezegd - was zij weer terug 
op het niveau van 1987. Nu maakt 
onze partij in alle provincies deel 
uit van het college van Gedepu
teerde Staten. En ook de recente 
opiniepeilingen geven een beeld 
van hersteld vertrouwen. 

Binnen . de VVD vonden veel 
activiteiten plaats: de discussies 
over het rapport-Nord, thema
dagen, partijcommissies; vele, 
vele (top )kader- en andere vor
mings- en scholingscursussen ... 
etc. 

Onlangs woonde ik het af
scheid bij van de aftredende voor
zitters van de kamercentrales 
Dordrecht en Leiden. Beiden 
voorzitters met een langjarige en 
geweldige staat van dienst. Bij 
beide bijeenkomsten viel mij op 
hoe vol vertrouwen naar de toe
komst wordt gekeken, hoeveel 
plannen op stapel staan, hoe groot 
de bereidheid .is zich in te zetten 
voor onze VVD, de enige liberale 
partij van Nederland. 

-

Leendert Ginjaar ... "Zij moet in de orga
nisatie ... " 

Tijdens de receptie: v.l.n.r. Jan Boeve, 
Wiesje, Erica Terpstra en Rudolf de 

Korte 

Frits Bolkestein ... "Ik kreeg van 
haar op mijn donder" 

I 

Wiesje van Scherpenberg 
neemt afscheid na 7 jaar 
1-c '~oorz1•tterschap doorRENYDIJKMAN. ~ • W ' foto's: THEO MEIJER 

ROTTERDAM - "Het zal wen
nen zijn," zei Jan Boeve, "voor 
u, maar ook voor ons." Met die 
zin luidde de nieuwe voorzit
ter van de kc-Dordrecht de af
scheidsavond in die was geor
ganiseerd rond het vertrek 
van mevrouw L. A. van Scher
penberg na 7 jaar kc-voorzit
terschap. 

Wiesje van.Scherpenberg is 
zo'n 20 jaar actief in de VVD 
bezig geweest. Ze begon in 
Rijswijk, waar de toenmalige 
afdelingsvoorzitter Ginjaar 
over haar optreden zei: "Die 
moet niet de gemeenteraad in, 
die moeten we houden voor de 
organisatie." En dat was een 
schot in de roos. 

Jan Boeve, die evenals Wiesje 
hoofdbestuurslid is geweest, ver
telde de circa 300 aanwezigen, dat 
hij altijd na hoofdbestuursverga
deringen - al was het half twee 
's nachts - nog even telefonisch 
contact met kc-voorzitter van 
Scherpenberg opnam over de ver
gadering. "Ik liet je op dat uur dan 
vaak nog met een paar problemen 
zitten." 

Hij typeerde haar als "geliefd, 
maar ook gevreesd". Geliefd door 
haar persoonlijke belangstelling 
in alle mensen met wie zij te ma
ken had. Gevreesd door degenen 

die niet loyaal in de VVD of áán 
de VVD waren. "Van het hoofd
bestuur eiste je een actieve PR
aanpak, want besturen is gedele
geerd vertrouwen. Met het open
baar vervoer reisde je onvermoei
baar stad en land af om alle afde
lingen te bezoeken, want directe 
communicatie werkt het best." 

De oud-kc-voorzitter werd deze 
avond tot voorzitter benoemd van 
een door de kc-Dordrecht inge
stelde jury die jaarlijks een com
municatieprijs uitreikt. Boven
dien werd zij ook tot ere-voorzitter 
van de kc-Dordrecht uitgeroepen. 

Reis 
De nieuwe vice-voorzitter van 

de kc, Len de Vries, presenteerde 
op originele wijze het afscheids
cadeau van de leden van de kc
Dordrecht. Het was een vierdaag
se reis naar het congres in Luzern 
van de Liberale Internationale 
met daaraan gekoppeld - even
eens geheel verzorgd - een tien
daags verblijf in Zwitserland. 

Partijvoorzitter Ginjaar, die 
daarna het woord voerde, prees 
haar communicatieve eigen
schappen. Ook hij keek even terug 
naar die beginperiode dat zij en 
haar geliefde Han samen bij de 
VVD binnenstapten; met veel 
verwondering van "gaat dat altijd 
zo?" "Toen was jouw interesse in 
mensen zelf, in de opvattingen 
van die mensen en jouw wens die 
mensen te betrekken bij en te la
ten werken voor de VVD al duide
lijk." 

Hij benadrukte vooral haar 
zakelijke benadering van de pro
blemen. "Je mening was altijd 
volstrekt duidelijk. V aak zeggen 
we dat iets niet liberaal is als we 
geen zin erin hebben. Als Wiesje 
vroeg: "Is dat nou liberaal dan 
ging het ook om het liberalisme." 

Loyaliteit 

"Ik durf te stellen dat als er 
iemand in de VVD is die bij haar 
functioneren nimmer aan zichzelf 
heeft gedacht of gezocht, altijd op 
sjouw, altijd trachtend de liberale 
beginselen te verdedigen in een 
dialoog, dat jij dat was. Voor mij 
ben je een enorme steun geweest!" 

Namens het hoofdbestuur 
overhandigde hij haar de hoogste 
VVD-onderscheiding. 

Koningin 
Frits Bolkestein schetste zijn 

allereerste herinnering aan 
Wiesje als volgt: "Ik woonde nog 
in Parijs en trachtte mij bekend te 
maken om te kunnen kandideren 
voor het kamerlidmaatschap. Aan 
de enige persoon die ik binnen de 
partij kende, vroeg ik op een con
gres wie die statige persoon was 
die door de wandelgangen 
schreed. Het antwoord was: 'Dat 
is de koningin van Dordrecht!' 
Daarna mocht ik van haar het 3-
daagse congres van de Liberale 
Internationale te Den Haag ver
slaan." 

Bolkestein typeerde haar als 
"een actieve en belangstellende 
vrouw voor al het wel en wee van 
Dordrecht." ... "Ik kreeg eens van 
haar op mijn donder, omdat ik in 
gezelschap zat te lezen. Die en alle 
andere lessen van haar heb ik mij 
aangetrokken. Ik heb veel geluis
terd naar haar advies en haar 
mening." 

"Wies een voorzitter zonder 
aureooltje," zo kenschetste de 
voorzitter van de Zuidhollandse 
Statenfractie, Henk v.d. Goot, de 
scheidende kc-voorzitter. "Zij was 
het voorbeeld van goed communi
ceren. Top en basis hielden elkaar 
via Wies op de hoogte." 

Ook hij kwam niet met lege 
handen, maar bood een liber 
amicorum aan, een boek dat door 
haar vrienden in elkaar was gezet. 

Zoenen 

"Daar sta ik dan. Ik ben wat 
overrompeld," was de eerste reac
tie van Wiesje. Ik heb er tegen op 
gezien. Maar toen vanmorgen bij 
mijn kapper vijf Kamerleden met 
taartjes en koffie binnen kwamen 
dacht ik: 'Het kan toch wel leuk 
worden vandaag'." 

Tegen Ginjaar: "De eerste 
kennismaking met de VVD was 
jij. Bestuursleden zeiden in die 
tijd 'u' tegen elkaar en zoenen was 
er helemaal niet bij; dat hebben 
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Jan Boeve, 
de nieuwe KC-voorzitter, 
overhandigde Wiesje 
het ere-voorzitterschap 

Hans Dijkstal blies zijn partij mee 
op de saxofoon 

we dus mooi verpest." 
Over de kandidatuur in de ja

ren zeventig van Frits Bolkestein: 
"Frits had een heel klein c.v.-tje 
(levensbeschrijving). Hij had niet 
opgesneden en ook nog filosofie 
gedaan. Daar wilden we graag 
nader kennis mee maken. Ont
houd dus dat u uw curriculum vi
tae nooit te lang maakt." 

Over haar opvolger, Jan Boeve, 
voorspelde ze dat hij een gewel
dige voorzitter gaat worden. 
"Vroeger was hij voor geen functie 
te porren, maar op gegeven mo
ment werd hij actief met de woor
den: 'Ik vind het nu zo een pestzooi 
in de partij. Nu wil ik wat doen'." 

Haar persoonlijke dankwoord -
doorspekt met kleine plaagstoot
jes - sloot Wies af met: "Wat ik 
vanavond mee maak, maakt dui
delijk waarom ik me hier zo thuis 
voel." 

Testament 
Op verzoek van het kc-bestuur 

had zij nog een politiek testament 
gemaakt. Daarin zei Wies onder
meer: "De liberale filosofie brengt 
ook de twijfel met zich mee, want 
absoluut gelijk bestaat niet. In de 
politieke wereld heeft dat zijn na
delen, in het menselijk vlak zijn 
voordelen." 

Ook benadrukte zij dat loya
liteit niet gelijk is aan eensge
zindheid, "maar na de besluitvor
ming moet je daar samen voor 
staan.". 
Veel dank was er van haar voor 
al die vrijwilligers die onder meer 
Bleiswijk tot een ongekend succes 
wisten te maken. 2000 man zou
den minstens aanwezig moeten 
zijn voor de spreekbeurt van Hans 
Wiegel. Er kwamen er 6000. En 
de slotboodschap van mevrouw L. 
A. van Scherpenberg: "De toe
komst van de VVD laat ik graag 
aan u over. De VVD heeft weer 
aantrekkingskracht, maar laten 
we waakzaam blijven, scherp 
analyseren en daaruit voor de 
toekomst onze lessen trekken." 

Receptie 
Daarna was er volop gelegen

heid voor alle bestuurders - die uit 
het hele land waren gekomen -, 
kamer-, staten- en raadsleden om 
"een beetje" afscheid van haar te 
nemen. Onder het genot van een 
glaasje en een hapje en gelardeerd 
door de muziek van de liberale 
band - waarin Hans Dijkstal zich 
duchtig weerde - werd de avond 
sfeervol afgesloten. • 



JUNI 1991 

10 jaar E:m.ancipatieraad 
De Emancipatieraad bestaat 10 jaar. Ter viering van dit ju
bileum werd op 2 mei jl. een feestelijke bijeenkomst gehouden 
met als thema "Tien jaar vooruit". Bij die gelegenheid hield 
Greetje den Ouden-Dekkers, voorzitter van de Emancipatie
raad, de volgende toespraak. 

Dames en heren, 

Graag heet ik u allen van harte 
welkom op deze feestelijke ver
jaardag van de Emancipatieraad. 
Een bijzonder woord van welkom 
richt ik tot de Staatssecretaris van 
Sociale Zaken en Werkgelegen
heid, belast met Emancipatie, me
vrouw Elske ter Veld. 

En natuurlijk hoort op deze dag 
een speciaal woord van welkom 
aan de vele vrouwen uit de vrou
wenbeweging. Door uw activiteit, 
strijd en niet aflatende inspanning 
is de vrouwenzaak op de politieke 
agenda gekomen. Dankzij uw ge
bundelde krachten zal het onder
werp ook op die agenda blijven. 

Ik zal vandaag maar heel even 
aan de historie tippen. Uit de 
tweede ,feministische golf van de 
jaren zestig en zeventig is de 
Emancipatiekommissie ontstaan. 
Onder leiding van mevrouw Van 
Schaveren heeft zij de ontgin
ningswerkzaamheden verricht 
voor het beleid dat de overheid 
moet voeren om de emancipatie 
van de vrouw te realiseren. Het 
feest van de Emancipatieraad 
vandaag is ook het feest van het 
succes van het werk van de Eman
cipatiekommissie van toen. De 
problematiek van het vrouwen
vraagstuk bleek dusdanig com
plex, de materie werd dusdanig 
weerbarstig geacht, dat de re
gering een permanent, op wettelij
ke basis gestoeld, onafhankelijk 
adviesorgaan tot zijn beschikking 
moest hebben, samengesteld uit 
emancipatiedeskundigen op alle 
terreinen die het overheidsbeleid 
omvat. Mei 1981 werd de eerste 
Emancipatieraad geïnstalleerd. 
Onder voorzitterschap van eerst 
mevrouw Schoo en later mevrouw 
Van Leeuwen-Schut heeft de Raad 
zijn moeilijke, maar baanbreken
de werk verricht. Hen beiden, de 
Raadsleden en stafleden, valt dan 
ook de eer toe voor wat de Raad tot 
stand heeft gebracht. 

Meer dan 200 adviezen heeft de 
Raad uitgebracht over vrijwel elk 
onderwerp waar de overheid zich 
mee bezig houdt. Zou er een on
derwerp zijn waar de overheid 
zich niet mee bemoeit? En, be
langrijker nog, is er een onderwerp 
denkbaar, waarbij vrouwen, de 
helft vcm de samenleving, niet be
trokken zijn? 

is gegeven. Ik" citeer de Memorie 
van Toelichting (pag. 16): "Een 
adviesorgaan kan in de beleids
ontwikkeling een voortrekkers
functie vervullen. Het behoort tot 
zijn bevoegdheden om beleidsad
viezen op te stellen, die niet bij 
voorbaat uitgaan van prioriteiten, 
die de beleidsmakers hebben be
paald. Het is zijn taak een eigen 
visie te ontwikkelen, zowel op de 
mate waarin diverse onderdelen 
binnen het emancipatiebeleid 
prioriteit verdienen, alsook op het 
belang dat het emancipatiebeleid 
binnen het totale regeringsbeleid 
toekomt. Een adviesorgaan is 
daarbij niet gebonden om de con
tinuïteit met de uitgangspunten 
van het thans gevoerde beleid als 
vertrekpunt te nemen." 

positie van de mensen daarin en 
de relaties die zij onderling aan
gaan. De overheid is dus geen 
neutrale instantie. Via wet- en re
gelgeving kan men wel gelijke 
rechten aan elke burger toekennen, 
maar daarmee alleen wordt on
voldoende bereikt, dat de ver
schillen tussen mannen en vrou
wen in de mogelijkheden die rech
ten ten volle te genieten, ook daad
werkelijk worden opgeheven. 
Daarvoor zijn veranderingen no
dig in mentaliteit en cultuur. Om 
dat te realiseren staat de Raad 
voor een zeer moeilijke opgave. 
Niets is zo weerbarstig als inge
slepen mentaliteit en culturele 
traditie. De emancipatie van de 
vrouw eist echter doorbreking van 
oude opvattingen en patronen. 
Ook nu zijn de feministische doel
stellingen nog steeds: 

de ontwikkeling van de vrouw 
als een vrij mens, niet uitslui
tend aangewezen op de econo
mische afhankelijkheid binnen 
het gezin en belast met de zorg
taken in die huiselijke omgeving; 

Greetje den Ouden-Dekkers 

- het recht van de vrouw om haar 
individuele aanleg en capacitei
ten zoveel mogelijk te verwezen
lijken, waarbij het moederschap 
niet het enige ideaal is en niet 
uitsluitend bepalend is voor de 
positie van de vrouw; 
de erkenning dat de vrouw een 
volwaardig lid is van de samen
leving en dus alle rechten heeft 
op toegang tot belangrijke 
maatschappelijke goederen als 
kennis, arbeid, inkomen en 
macht op een wijze, die haar 
uiteindelijk in haar maat
schappelijke participatie niet 
achterstelt bij mannen. Kort ge
zegd: de nog steeds dominerende 
mannelijke norm voor de orga-

nisatie van de maatschappij 
moet aangepast worden aan de 
toenemende participatie van 
vrouwen. 

De vraag voor vandaag is: zijn 
de feministische doelstellingen 
gerealiseerd? Nemen vrouwen nu 
daadwerkelijk op voet van gelijk
heid deel aan alle maatschappe
lijke activiteiten en hebben man
nen nu een evenredig aandeel in 
de zorgtaken? Met de beste wil van 
de wereld kan de Raad deze vraag 
niet in positieve zin beantwoorden. 
Ware dat wel het geval, dan was 
ons motto niet: Emancipatieraad, 
10 jaar vooruit. Overigens is enig 
optimisme ook wel gerechtvaar
digd, zoals blijkt uit het vervolg 
van mijn betoog. 

In ons advies "Emancipatie
beleid in macro-economisch per
spectief' hebben wij met een sa
menstel van maatregelen - af
schaffing kostwinnersvoorzienin
gen, kinderopvang en ouder
schapsverlof, arbeidstijdverkor
ting en bedrijfstijdverlenging, 
flexibilisering van de arbeid, 
scholing en positieve actie - een 
voorzet gegeven voor een maat
schappij met een feministisch 
werkend perspectief Hoezeer de 
Emancipatieraad daarmee voor
uit liep op de ontwikkelingen blijkt 
uit de verbreding van het maat
schappelijk draagvlak voor onze 
ideeën. 

Waren wij aanvankelijk een 
roepende in de woestijn, nu draagt 
de WRR veel van onze ideeën ver
der uit en discussieert het Ka
binet - eerst in het openbaar en nu 
weer in de beslotenheid - over de 
uitvoering. De vakbeweging, maar 
ook de diverse politieke partijen 
en werkgeversorganisaties komen 
met uitwerkingen in de lijn van 
onze voorstellen. Onze solo van 
aanvankelijk roepende in de 
woestijn, krijgt nu volume, kleur 
en kracht door het steeds sterker 
wordende koor van politieke en 
maatschappelijke organisaties. 
Specifieke vragen en problemen 
komen daardoor helderder in 
beeld en de contouren van oplos
singen tekenen zich scherper af 
En terecht vraagt de Minister van 
WVC speciale aandacht te beste
den niet alt'een aan de sociaal-eco
nomische posities van meisjes, 
maar ook en vooral aan hun so
ciaal-culturele positie, die het re
sultaat is van rolgerichte socia
lisatieprocessen. 

De rode draad voor de komende 
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10 jaar is dan ook de samenhanr:. 
tussen de economische positie va~ 
de vrouw en de noodzakelijke sa 
ciaal-culturele omslag, nodig om 
mensen te laten participeren in een 
maatschappij waarin vrouwen op 
voet van gelijkheid aan alles kun
nen deelnemen. Aan het vader
schap kan dan eindelijk eenzelfde 
waarde worden toegekend als aan 
het moederschap. Voor dat eigen
tijdse vaderschap is nod1g: 

arbeidstijdverkorting; 
- flexibilisering van de arbeid; 
- betaald ouderschap en verzor-i 

gingsverlof 

Eigentijds vaderschap leidt zo 
tot de zo noodzakelijke herver
deling van het onbetaalde werk en 
sluit perfect aan bij alles wat no
dig is voor de emancipatie van de; 
vrouw. Positieve actie voor de 
vrouw op de arbeidsmarkt be
tekent tevens positieve actie voor' 
de man als vader, als ouder met. 
onbetaalde zorgtaken. 

De Emancipatieraad zal door
gaan met op de ontwikkelingen. 
vooruit te lopen om regering, po
litiek en maatschappij ervan te 
doordringen dat het emancipatie
proces van de vrouw nog niet vol
tooid is. Die noodzaak erkende ook 
mevrouw Ter Veld tijdens de Uit
gebreide Commissie Vergadering 
over het Emancipatiebeleid. De 
Emancipatieraad voorziet voor de 
regering in een behoefte. Het 
emancipatieproces ontwikkelt zich 
nog niet langs lijnen van natuur
lijkheid zoals soms in de maat-, 
schappij gedacht wordt. Om zijn 
baanbrekende werk te kunnen 
doen, moet de Raad kunnen bl?i-' 
ven beschikken over de mens
kracht en financiële middelen 
waarmee snel en adequaat de ad
viezen kunnen worden geprodu-i 
ceerd. 1 

De Raad is een adviesorgaan!. 
van deskundigen; de regering I 
voert beleid. De gemeenschappe-l 
lijke voedingsbodem vormt de 
vrouwenbeweging. Samen kunnen 
wij sterk en slagvaardig opkomen, 
voor de belangen van de vrouw./ 
Hoe baanbrekend ons werk zal1 
moeten zijn in sociaal-economisch · 
en sociaal-cultureel opzicht zal 
o.a. blijken uit de forum-discussie 
tussen vrouwenbeweging en po
litiek. Vanuit zijn onafhankelijke 
positie zal de Raad daarna de ko
mende 10 jaar het werk voortzet
ten: sterk en slagvaardig: de 
Emancipatieraad, 10 jaar vooruit, 
altijd de tijd ver vooruit. • 

Emancipatiebeleid is facet
beleid, maar de maatschappelijke 
positie van vrouwen is zodanig, 
dat specifiek beleid eveneens een 
harde noodzaak is. De aanwezig
heid van vele groepen etnische 
minderheden als medeburgers in 
onze samenleving maakt het 
emancipatievraagstuk dubbel ge
compliceerd. Zwarte en migranten 
vrouwen worstelen niet alleen met 
het vraagstuk van acculturatie en 
integratie, maar ook met het alge
mene vraagstuk van de positie van 
de vrouw. Sociale Vernieuwing die 
voorbij gaat aan het vrouwen
vraagstuk in zijn algemeenheid en 
aan de positie van vrouwen uit 
minderheidsgroepen in het bij
zonder zal zelfs bij overweldigend 
succes toch maar voor de helft ge
slaagd zijn. 

Met het uitvoeren van die op
dracht fungeert de Raad als luis 
in de pels en als horzel om het 
emancipatiebeleid in de versnel
ling te brengen. Met zijn advise
ring loopt de Raad altijd op ont
wikkelingen vooruit. Tien jaar 
advisering stelt de Raad nu voor 
de taak de mate van uitvoering 
van het geadviseerde beleid te 
analyseren en bij de toekomstige 
advisering de belemmeringen in 
de ontwikkeling van emancipatie
beleid nadrukkelijk zichtbaar te 
maken. Soms zijn die belem
meringen van sociaal-economi
sche aard, zoals bij de doorvoering 
van maatregelen die de positie van 
de vrouw op de arbeidsmarkt, in 
de sociale zekerheid of in de pen
sioenen moeten verbeteren. Be
lemmeringen zijn echter ook van 
sociaal-culturele aard, samen
hangend met traditionele opvat
tingen over rol en plaats van man
nen en vrouwen in de samen
leving. Opvattingen waarop in het 
verleden wet- en regelgeving werd 
gebaseerd. De Raad bestaat om 
daar verandering in te brengen, 
zodat nu en in de toekomst van 
hedendaagse of gewenste toekom
stige situaties uitgegaan kan wor
den. Stimulering van de rol van 
de staat in het grote veran
deringsproces, dat nodig is om 
wezenlijke emancipatie van de 
vrouw te bereiken, behoort tot de 
taak van de Raad. Pas als de goede 
voorwaarden zijn gecreëerd, kun
nen mensen echt zelfstandig hun 
keuzen maken. 

Constitutionele toetsing 

Het werk van de Raad is altijd 
gericht geweest op verandering en 
vernieuwing van de samenleving. 
Daarmee heeft de Raad voldaan 
aan de opdracht die hem wettelijk 

De staat is immers niet uitslui
tend een leverancier van diensten 
aan de burgers. Opvattingen over 
de taak van de staat betreffen ook 
een heel samenstel van ideeën, op
vattingen, normen en waarden 
met betrekking tot de inrichting 
van de samenleving, de gewenste 

Op 12 juni is het eerste exem
plaar van het geschrift aange
boden aan de Minister van Jus
titie, mr. E. M. H. Hirsch Ballin. 

Zijn de Wetten 
onschendbaar? 

Op de vraag naar de onschend
baarheid van de wetten geeft art. 
120 van de Grondwet een beves
tigend antwoord. Dat wil zeggen 
dat het de rechter wordt verboden 
wetten te toetsen aan de Grond
wet. 

Is dit toetsingsverbod wel van
zelfsprekend? Het is deze vraag 
waarop de auteur van dit nieuw
ste geschrift van de Teldersstich
ting, het wetenschappelijk bureau 
van de VVD, een antwoord for
muleert. Dr. P. B. Cliteur komt, in 

tegenstelling tot de zogenoemde 
Commissie-Deetman, tot een dui
delijk antwoord. Constitutionele 
toetsing, in de zin van toetsing 
achteraf van wetten aan de 
Grondwet, moet mogelijk worden. 
Daarmee bepleit de auteur van dit 
geschrift van de Teldersstichting 
een Grondwetswijziging op dit 
punt. 

Cliteur doet in dit geschrift een 
poging het vraagstuk te benade
ren vanuit een politiek-filoso
fische context. Na een uitvoerige 
afweging van alle argumenten 
voor en tegen, komt hij tot een 
standpunt voor toetsing. Daarbij 
betoogt de auteur dat toetsing een 
logische stap is vanuit een be
paalde vorm van liberaal denken. 

Aan de uitvoerige beschouwing 

van Cliteur zijn een drietal kriti
sche commentaren toegevoegd. 
Achtereenvolgens laten prof. dr. 
R. A. V. baron van Haersolte, mr. 
J. M. Polak en drs. T. Zwart zien 
waarom de argumentatie van Cli
teur hen niet geheel kan overtui
gen. Hieruit moge blijken dat li
beralen over dit onderwerp ver
schillend kunnen denken. 

Voor meer informatie over dit 
geschrift kunt u contact opnemen 
met dr. K. Groenveld, p/a Prof. 
Mr. B. M. Teldersstichting, Ko
ninginnegracht 55a, Den Haag, 
telefoon: 070-3631948. 

Het geschrift (no. 74) is te ver
krijgen door overmaking van 
f 32,50 op girorekening nr. 
33.49.769 t.n.v. de Prof. Mr. B. M. 
Teldersstichting, Koninginne
gracht 55a, 2514 AE Den Haag. • 
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;Senatoren door RENY DIJKMAN, folo's: THEO MEIJER 

~ 

d)e op 6 maart jongstleden gekozen statenleden hebben op 27 
,mei de 12-koppige VVD-Eerste Kamerfractie gekozen. Van de 
even grote oude liberale senaatsfractie hadden drie leden zich 
niet herkiesbaar gesteld, namelijk Ted Braakman, Els Veder
Swit en Loes Vonhoff-Luijendijk. 

De nieuwe senaatsfractie bestaat uit negen zittende leden, 
twee nieuwelingen, namelijk Dian van Leeuwen-Schut en Lam
mert Hilarides, en een "herintreder" die nu de overstap maakte 
van de Tweede naar de Eerste Kamer, Frits Korthals Altes. De 
beëdiging had plaats op 11 juni jl. 

1. Ir. David Luteijn (fractievoor
zitter). David Luteijn ( 4 7) is door 
de nieuwe fractie wederom tot 
fractievoorzitter gekozen. Luteijn 
studeerde agrarische economi
sche politiek aan de Landbouw
universiteit van Wageningen. 
Sinds 1974 is hij lid van de VVD. 
Zijn beroep is landbouwer. Daar
naast is hij ondermeer voorzitter 
van het bestuur van de Cebeco
Handelsraad; lid van de Raad van 
Beheer Rabobank Nederland; 
Commissaris van de Heidemaat
schappij Holding, Vaste Waarden 
Nederland, Bruynzeel en van het 
Agrarisch Beleggingsfonds Fa
good. Ook is hij bestuurslid van 
de Stichting Behoud Natuur en 
Leefmilieu. 

.. ".N äasf h.êt" · fräëtië:Vöörzitfë~~ 
schap beheert hij in de Eerste Ka
mer de volgende portefeuilles: 
landbouw, natuurbeheer en vis
serij en ontwikkelingssamenwer
king. Als plaatsvervangend lid 
treedt hij op voor Algemene Za
ken, Europese samenwerkingsor
ganisaties, Financiën, Volkshuis
vesting, R.O. en milieubeheer. 

Verder noemen wij de VVD-se
natoren in alfàbetische volgorde. 

2. Drs. Ton ven Boven (66) 
studeerde geschiedenis en staats
inrichting aan de Rijksuniversi
teit van Leiden. Hij was onder
meer rector van het Maerlandt 
lyceum te 's-Gravenhage. De heer 
van Boven is sinds de oprichting 
van de partij lid van de VVD. 
Daarin vervulde hij diverse func
ties waaronder die van vice-voor
zitter en voorzitter van de kc
's-Gravenhage. Door deze kamer
centrale werd hij benoemd tot lid 
van verdienste. Van Boven was 
achtjaar lid van het hoofdbestuur 
en maakt - met een korte onder
breking - sinds 1980 deel uit van 
de VVD-Eerste-Kamerfractie. 

Drs. A. van Boven is de VVD
specialist op het gebied van On
derwijs, Wetensch.beleid en W.O., 
Buitenlandse Zaken. Hij is lid van 
de Interparlementaire Commissie 
Ned. Taalunie en maakt deel uit 
van de interparlementaire Be
neluxraad. Als plaatsvervanger 
treedt hij op voor Ned. Ant. & 
Arub. Zaken, BiZa en Hoge Col-

leges van Staat en Ontwik
kelingssamenwerking. 

3. Dr. Leendert Ginjaar. Ginjaar 
(63) is partijvoorzitter. Hij 
studeerde chemie aan de Rijks
universiteit te Leiden en promo
veerde daar. In het kabinet Van 
Agt/Wiegel (1977 -1981) was hij 
minister van Volksgezondheid en 
Milieuhygiëne. In het verleden is 
hij ondermeer directeur geweest 
van het Studie- en Informatie
centrum TNO voor milieu-onder
zoek en voorzitter van het college 
van bestuur van de RU te Utrecht. 
Sinds 1985 is hij voorzitter van de 
Gezondheidsraad en van de Cen
trale Raad voor de Milieuhygiëne. 
Ook is hij hoogleraar in de Mi
iiëugezonciliêl.dskÜnde · ·aäli"" ëïë 
Rijksuniversiteit te Maastricht. 
Binnen de VVD vervulde hij de 
functies: afdelingsvoorzitter te 
Rijswijk, lid en later fractievoor
zitter van Provinciale Staten Zuid 
Holland. Sinds 1983 is hij lid van 
het hoofdbestuur. 

Dr. L. Ginjaar heeft als specia
lisatie in de Eerste-Kamerfractie: 
Onderwijs, Wetensch. bel./W.O., 
R.O. en Milieubeheer, Landbouw, 
Natuurbeheer en Visserij. Voor 
Volkshuisvesting, Soc. Zaken en 
Werkgel., Welzijn & Volks
gezondheid is hij plaatsvervan
gend lid. 

4. John van Graafeiland (53) 
volgde een administratief-econo
mische studie aan de Koninklijke 
Militaire Academie; was als ac
countant lid van het NIVRA. 

Binnen de VVD bekleedde hij 
de volgende functies: wethouder 
te Breda, lid Provinciale Staten 
Noord-Brabant, vervolgens ge
deputeerde in dezelfde provincie. 
Met een korte onderbreking is hij 
sinds 1983 lid van de Eerste Ka
mer. De heer Van Graafeiland is 
burgemeester van Venlo. 

In de Eerste Kamer is hij frac
tiesecretaris en neemt hij voor de 
VVD de volgende portefeuilles 
voor zijn rekening: Ned. Ant. & 
Arub. Zaken, Financiën en De
fensie. Als plaatsvervangend lid 
heeft hij te maken met Alg. Zaken, 
BiZa en Hoge Colleges van Staat, 
Landbouw, Natuurbeheer en Vis
serij. 

5. Han F. Heijmans (64). Heij
mans studeerde enkele jaren Ne
derlandse letteren aan de Rijks
universiteit van Leiden. In het 
verleden is hij o.a. sociaal-politiek 
redacteur geweest van het Alge
meen Dagblad; oud-voorzittervan 
de Raad van Arbeid te Hengelo; 
oud-voorzitter Voorlichtingscen
trum Sociale Verzekeringen; oud
voorzitter Sociale commissie. 
Heijmans is lid van de redactie
raad "Vrijheid & Democratie"; 
plv. kroonlid Ziekenfondsraad; lid 
van de bestuurscommissie be
roepszaken sociale zekerheid te 
Overijssel. 

De heer Heijmans is in de 
VVD-senaatsfractie plv. secre
taris/Publiciteit. Voorts is hij be
last met: Sociale Zaken & Werk
gelegenheid, Welzijn & Volks
gezondheid, Cultuur. Heijmans is 
plaatsvervanger voor Justitie en 
R.O. & Milieubeheer. 

6. Mr. ir. Henk Heijne Makkreel 
(59). Zowel aan de Technische 
Universiteit te Delft (afd. vlieg
tuigbouwkunde) als aan de Rijks
universiteit van Leiden (Neder
lands Recht) voltooide hij zijn 
studies. Hij was ingenieur bij 
Fokker en leraar aan de HTS te 
Haarlem en is sinds 1984 als 
rechter verbonden aan de arron
dissementsrechtbank te Haarlem. 
Ook was hij in het verleden lid van 
de VVD-fractie van de provinciale 
staten Noord-Holland. 

De heer Heijne Makkreel 
treedt in de Eerste Kamer namens 
de VVD-fractie op als specialist op 
het gebied van: Justitie, Verzoek
schriften, Alg. Zaken, Ned. Ant. 
& Arub. Zaken. Hij is lid van de 
Commissie Herziening Burgerlijk 
Wetboek. Plaatsvervangend lid is 
hij voor Onderwijs, Defensie en 
Verkeer & Waterstaat. 

7. Drs. Lammert Hilarides (49). 
Deze nieuwkomer in de Eerste 
Kamerfractie haalde zijn doc
toraal algemene economie aan de 
Rijksuniversiteit van Groningen. 
Hij was elf jaar lid van Gedepu
teerde Staten van Friesland. Ook 
is hij ondermeer lid geweest van 
het dagelijks bestuur van de VVD 
en bestuurslid van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. In het 

verleden heeft hij deel uitgemaakt 
van de Raad van Commissarissen 
van de Noordelijke Ontwik
kelingsmaatschappij. 

Vanaf 1981 was hij algemeen 
directeur van de Friese Bands
spaarbank in Leeuwarden. Sinds 
1 januari 1991 is hij directeur van 
de Friesland Bank te Leeuwar
den. Daarnaast bekleedt hij nog 
enkele nevenfuncties. 

De heer Hilarides zal in de 
Eerste Kamer het woord voeren 
over Financiën, Verkeer & Wa
terstaat en Economische Zaken. 
Als plv. lid heeft hij de portefeuil
les: Wetensch. Beleid/W.O., Soc. 
Zaken & Werkgelegenheid en 
Welzijn & Volksgezondheid. 

8. Mr. Frits Korthals Altes (60) 
deed Nederlands Recht, was 
werkzaam in de advocatuur, was 
van 1982-1989 minister van Jus
titie. Was voorzitter van de VVD 
in de periode '75-'81 en tot zijn 
benoeming als lid van de Eerste 
Kamer Tweede-Kamerlid. Begin 
jaren tachtig was de heer Korthals 
Altes al twee jaar Eerste-Kamer
lid. Korthals Altes is advocaat. In 
het verleden is hij commissaris 
geweest van Elsevier-NDU, thans 
van de Bloemers-groep. Daar
naast is hij voorzitter van de Ni
colaas Witsenstichting en van het 
Nederlands Centrum voor Han
delsbevordering. 

Mr. Korthals Altes zal in de 
senaat als specialist optreden op 
het terrein van Binnenlandse Za
ken & Hoge Colleges van Staat, 
Volkshuisvesting, RuimtêH]kë 
Ordening & Milieubeheer. Als plv. 
lid behartigt hij de portefeuilles 
Ned. Ant. & Arub. Zaken, Buiten
landse Zaken, Justitie en Defen
sie. 

9. Mr. E. J. J. E. (Dian) van 
Leeuwen-Schut (51) studeerde 
rechten aan de Universiteit van 
Nijmegen. Zij was in de periode 
1983-1989 voorzitter van de 
Emancipatieraad. Zij is lid van de 
commissie-Stevens (belasting
vereenvoudiging). In het verleden 
is zij o.m. voorzitter geweest van 
de werkgroep Emancipatie en de 
werkgroep 'Ontgroening' van de 
Teldersstichting; lid van de 
stuurgroep Brede Maatschappe
lijke Discussie Energiebeleid. 
Thans is zij lid van de Raad van 
Advies voor Post en Telecom
municatie en voorzitter van de 
Raad van Toezicht Centraal Bu
reau Rijvaardigheid. 

Mevrouw mr. van Leeuwen
Schut heeft binnen de VVD-frac
tie de volgende portefeuilles: 
Ontwikkelingssamenwerking, 
Soc. Zaken & Werkgelegenheid, 
Welzijn & Volksgezondheid. Zij is 
plaatsvervanger voor de Eur. Sa
menw. Org., Onderwijs, Econo
mische Zaken en Cultuur. 

10. Mr. Henk P. Talsma (69) deed 
Nederlands Recht en Notariaat. 
Hij was 6 jaar hoofdbestuurslid 
voor de kc-Overijssel en vervol
gens 9 jaar vice-voorzitter van de 
VVD; lid van de financieel-econo-
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mische commissie, lid van de 
commissie-Justitie, bestuurslid 
van de Liberale Internationale; 
bestuurslid van de Europese Li
berale & Democratische Federa
tie; voorzitter van de Groep Ne
derland Liberale Internationale. 

Mr. Talsma is rechter. In de 
senaat zal hij voor de VVD het 
woord voeren over: Justitie, Bin
nenl. Zaken/Hoge College van 
Staat, Volkshuisvesting, Verkeer 
& Waterstaat. Hij is plv. lid voor 
Economische Zaken en voor de 
Bijzondere Commissie Herziening 
Burgerlijk Wetboek en Raadg. 
Interparl. Beneluxraad. 

11. Jan W. Verbeek (56) studeer
de economie in Rotterdam en 
Brussel en volgde seminars aan 
de Harvard Business School. Hij 
heeft een aantal directiefuncties 
bekleed in het bedrijfsleven. Zo is 
hij o.a. voorzitter geweest van de 
hoofddirectie N.O.B. 

Ook de heer Verbeek is oud
hoofdbestuurslid van de VVD. 
Daarnaast was hij in het verleden 
Y9.Q!~~ttgr.. Y~:n ~g .. if.c;~ B"o~t~r,!l,a:rn, 
statenlid en vervolgens voorzitter 
van de VVD-fractie in de provin
ciale staten van Zuid-Holland. Hij 
is vice-president van de Raad van 
Europa en lid van Assemblée 
WEU. Ook maakte hij deel uit van 
de commissie-Hoofdlijnen. De 
heer Verbeek zit sinds 1982 in de 
Eerste Kamer. Zijn specialisaties 
zijn: Buitenlandse Zaken, Eur. 
Samenw. Org. en Economische 
Zaken. Als plaatsvervanger is hij 
belast met Financiën, Verkeer & 
Waterstaat en Cultuur (media). 

12. Drs. Ym P.W. van der Werff 
(71) studeerde doctoraal geschie
denis en Nederlands aan de Ge
meentelijke Universiteit van Am
sterdam en De Rijksuniversiteit 
van Groningen. In het verleden 
was hij VVD-raadslid te Breda, 
vervolgens lid van provinciale en 
gedeputeerde staten van Noord
Brabant. Hij is lid van de inter
parlementaire Benelux Raad. Van 
de Eerste-Kamerfractie maakt hij 
deel uit sinds 1969. 

Hij was en is ondervoorzitter 
van de VVD-senaatsfractie. De 
heer van der W erff beheert de 
volgende portefeuilles: Eur. Sa
menw. Org., Defensie en Cultuur. 
Als plaatsvervanger treedt hij op 
voor Buitenlandse Zaken, Ont
wikkelingssamenwerking, We
tensch. Beleid/W.O. en Land
bouw, Natuurbeheer & Visserij. 
Ook is hij lid van de Raadg. Inter
pari. Beneluxraad. 

• 
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Europa ons land no. 6 
door DRS. JOOP DE BOER 

Gedurende dit jaar lopen er 
twee z.g. Intergouvernementele 
conferenties die van groot belang 
zijn voor de toekomst van "Ons 
Land". De ene behandelt de po
litieke structuur, de andere, en 
daar gaat dit verhaal over, de eco
nomische en monetaire éénwor
ding. 

Deze Monetaire Unie heeft 
naast een economische ook een 
emotionele kant. De economische 
aspecten van verschillende 
muntgebieden krijgen de meeste 
aandacht. Zeker, voor de Neder
landse zakenman is "Ons Land" 
nog steeds een zeer verbrokkeld 
geheel. Binnen Nederland weet 
hij zich door goed vakmanschap 
wel staande te houden tegen 
goedkope importen, al bezorgen 
belastingen en sociale lasten hem 
grijze haren (als hij een van zijn 
vaklui f 100,- extra wil geven 
verhoogt dit zijn kosten met 
f 300,--w!) Zakendoen in andere 
regio's van "Ons Land" kan hem 
echter een hartaanval bezorgen. 
Nog niet zo lang geleden kelderde 
het Pond Sterling in een paar we
ken tijd met 30 %, waardoor zijn 
aanbieding met 10% winst bij de 
afrekening 20 % verlies oplever
de. 

Emotioneel betekenen de 
muntgebieden duidelijke grenzen. 
Bij overschrijding voel je je daar
door in het "buitenland" en dat 
geeft in "Ons Land" geen pas. 
Na tuurlijk, grensoverschrijding 
betekent ook meestal wijziging 
van taal, maar dat kennen we on
der andere binnen de regio Ne
derland al heel lang, bijv. bij een 
reisje naar Hans Wiegels gebied. 
Verandering van munteenheid en 
daardoor van prijzen werkt in 
hoge mate vervreemdend nog af
gezien van het gedonder en de 
kosten van geldwisselen. 

Europese Acties 
De Europese Commissie werkt 

al jaren aan deze barrière tegen 
de éénwording, maar de nadruk 
heeft steeds op de economische 
aspecten gelegen. Sinds 1979 be
staat het E.M.S., het Europese 
Monetaire Systeem, waarbij de 
centrale banken van de aangeslo
ten landen de koersfluctuaties 
beperken binnen nauw overeen
gekomen grenzen. Lang niet alle 
E.G. landen doen hieraan mee. 
Het is voor een nationale regering 
ook erg aantrekkelijk om interne 
economi-sche problemen via een 

wisseltruc te kunnen exporteren. 
De Europese Raad, Lubbers en 
collega's, besloot in juni '88 de 
E.M.U. nieuw leven in te blazen. 
Het gevolg is de nu in gang zijnde 
Intergouvernementele Conferen
tie. De doelstelling is vergaand: 
één centrale bank of stelsel van 
banken die de geldhoeveelheid 
controleert; één munt, de ECU 
(European Currency Unit) waarin 
alle handelsverkeer plaatsvindt 
en die op termijn alle nationale 
munten vervangt. Duisenberg, 
samen met zijn nationale collega's 
uit de andere lidstaten formule
ren de eisen, de problemen, de 
doeleinden en de voordelen. De 
parlementariërs, nationale en 
Europese, buigen zich in de Inter
gouvernementele Conferentie 
over de politieke consequenties. 
En dat zijn er nogal wat! 

Eén Centrale Bank betekent 
dat de Ministers van Financiën 
van de lidstaten in eerste instan
tie voor hun tekorten daar moeten 
aankloppen. Eén munt - ECU -
houdt automatisch in dat de rente 
in alle lidstaten vrijwel dezelfde 
is, anders ga je je benodigde 
ECU's immers in een ander land 
lenen. Dit zou inhouden dat zon
der extra maatregelen iedere 
staat zijn tekorten door de hele 
Gemeenschap kan laten betalen. 
Dus zijn er extra maatregelen no
dig. De belangrijkste is "begro
tingsdiscipline". Een uit het li
berale hart gegrepen wens, maar 
meteen een struikelblok van je
welste, want dat is "aantasting 
van Nationale Souvereiniteit" in 
optima forma. Bij Gemeente-fi
nanciën zijn we daaraan gewend. 
Als je geen sluitende begroting 
hebt word je "artikel12 Gemeen
te" met als consequentie, toezicht 
op het financiële beheer door een 
hogere Overheid. Helaas echter 
zijn, met uitzondering van Lu
xemburg, alle lidstaten "artikel 
12 landen", Nederland zelfs in 
ernstige mate. Willen we echt al
lemaal onder curatele van Brussel 
staan omdat we voor het Volk 
leuke dingen wilden doen? (die we 
dus niet konden of wensten te be
talen). Er zal nog wel een poosje 
gediscussieerd worden. 

De Toekomst 
Echte Europeanen kunnen ly

risch worden over de mogelijkhe
den van de E.M.U. Vaste waar
deverhoudingen geven vertrou
wen in de toekomst. Ons econo
misch enorm sterke blok zou met 

de ECU een voor de internationale 
handel uiterst belangrijke tegen
hanger vormen van de toch wel 
erg onbetrouwbare U.S. dollar. De 
internationale handel en daarmee 
de internationale onderlinge af
hankelijkheid zou geweldig gesti
muleerd worden en daarmee 
wordt de wereldvrede gediend. 
Laten we hopen dat de verant
woordelijken in de politiek de 
wijsheid zullen gebruiken om het 
einddoel te realiseren in een tijd
pad dat recht doet aan de vele 
aanpassingsproblemen. Dat men 
daarvoor de benodigde tijd reser
veert zonder dat er op de lange 
baan wordt geschoven, maar ook 
zonder compromissen die van 
deze kostelijke Europese wijn op 
termijn ondrinkbaar water zou
den maken. • 

ONDER AUSPICIËNVAN 

DE LIB.-DEM. FRACTIE 

EG-steun voor 
ontwikkelingslanden 
door JESSICA LARIVE, WO-Europarlementariër 

Het merendeel van de Europese fondsen en programma's is 
bestemd voor verbetering van de positie van de ingezetenen 
en bedrijven van de Europese Gemeenschap. Daarbij gaat het 
bijvoorbeeld om ondersteuning van achtergebleven regio's, 
verbetering van de infrastructuur, opleiding en vorming van 
jonge Europeanen, uitwisseling van studenten en jonge werk
nemers, modernisering van bedrijven en samenwerking op het 
gebied van research. 
Daarnaast zijn er - op beperkte schaal - fondsen en program
ma's, bestemd voor de ontwikkelingslanden en Midden- en 
Oost-Europa. Een "tussengebied". vormt het zgn. "STD-pro
gramma": Sèience and Technology for Developing Countries. 

Dit STD-programma richt zich 
speciaal op biotechnologische sa
menwerking tussen de EG en 
ontwikkelingslanden. Dit is ener
zijds interessant voor de betrok
ken instituten in de EG, zoals het 
Koninklijk Instituut voor de 
Tropen, de Landbouw Universi
teit in Wageningen en het Insti
tuut voor bodemvruchtbaarheid 
in Groningen. Via dit Europese 
programma krijgen zij immers de 
kans om gespecialiseerd biotech
nologisch onderzoek te verrichten, 
gericht op de ontwikkelingslan
den. Anderzijds is dit programma 
belangrijk voor de instituten in de 
ontwikkelingslanden zelf. De 
nauwe samenwerking met de EG 
laboratoria betekent een bun
deling van kennis en ervaring. 

Als rapporteur van het Eu
ropees Parlement over dit STD
programma ben ik erg enthou
siast over deze vorm van ontwik
kelingssamenwerking, die zoals 
ik in januari in V&D schreef de 
betrokken landen "leert vissen in 
plaats van vis te geven". 

Wijzigingsvoorstellen 

De zogenaamde "Europese 
Akte procedure", die in mei jl. is 
afgerond, geeft het Europees Par
lement veel macht om zijn wij
zigingsvoorstellen in de uiteinde
lijke wetgeving opgenomen te 
krijgen. 90 % van onze voorstellen 
ter verbetering van het STD-pro
gramma zijn dan ook door de Raad 
van Ministers overgenomen, in de 
uiteindelijke versie. 

Het gaat daarbij bijvoorbeeld 
om regionale samenwerking, mi
lieubescherming, rationeel beheer 
van de natuurlijke hulpbronnen, 
opleiding van onderzoekers, deel
name van het midden- en klein
bedrijf en raakvlakken tussen 
landbouw en gezondheid. 

Biotechnologie 
Biotechnologie is van groot be

lang voor de landen in Mrika, La
tijns-Amerika en Azië. Moderne 
technieken bieden namelijk nieu
we mogelijkheden in de strijd te
gen tropische ziekten, die nog al
tijd zoveel slachtoffers eisen in de 
ontwikkelingslanden. Een goed 
voorbeeld hiervan is het STD
project dat in Indonesië wordt 
uitgevoerd door het Nederlandse 
Koninklijke Instituut voor de 
Tropen in samenwerking met de 
Gadjah Mada University in Indo
nesië. Met behulp van de nieuwste 
DNA-technieken wordt de lepra
bacterie in een zeer vroeg stadium 
opgespoord. Een vroege opsporing 
was tot voor kort moeilijk, aange
zien de ziekteverwekkende bac
terie niet kan worden gekweekt. 
Met behulp van deze nieuwe 
technologie kunnen nu infectie
bronnen worden gelocaliseerd 
voordat de ziekte zich openbaart 
en kan inzicht worden gekregen 
hoe de ziekte zich verspreidt. 

Biotechnologie wordt ook met 
groot succes toegepast in de land
bouw. Hier gaat het vooral om 
duurzame verhoging van de agra
rische produktie en om de ont
wikkeling van de produktie met 
een hoge economische waarde, om 
op deze wijze de levensstandaard 
te verhogen. Wederom gaat het 
om structurele resultaten. 

Vage opsomming 
Prioriteiten in het biotech

nologisch onderzoek voor ontwik
kelingslanden, zoals de genoemde 
verhoging van de levensstan
daard en verbetering van de ge
zondheidstoestand, waren echter 
niet terug te vinden in het voorstel 
van de Commissie. De Commissie 

had zich beperkt tot een vage op
somming, die meer weg had van 
een boodschappenlijst dan van 
een wetenschappelijk program
ma. Die prioriteiten heeft het 
Parlement er duidelijk in aange· 
bracht. En die zijn er dus ook 
doorgekomen. 

Aids-onderzoek 
Het is de moeite waard geweest 

om de strijd aan te gaan. Er ligt 
nu een goed programma, met dui· 
delijke prioriteiten. Onze opvat· 
tingen omtrent een plaats voor 
AIDS-onderzoek in het program
ma zijn gehonoreerd. Het is nood
zakelijk strategieën en methoden 
te ontwikkelen specifiek gericht 
op de ontwikkelingslanden. 

Ook het moeilijke probleem. 
van de drugsgewassen heeft een! 
plaats gekregen op initiatief van 
het Parlement. De strijd tegen de 
drugsgewassen moet serieus en 
efficiënt worden gevoerd. Niet 
door autoritair verbod. Dat zou te 
simpel zijn en dat zou de econo
mische problemen negeren. Wat 
nodig is, is vervanging van drugs· 
gewassen door gewassen met een 
hoge economische waarde. En dat 
gaat nu eindelijk gebeuren. 

Eenvoudige 
toepassing 

Biotechnologie, mits verstan
dig toegepast, kan van revolutio- : 
naire betekenis zijn voor de ont- • 
wikkelingslanden. En hoewel de ; 
onderzoeken zelf kapitaal-inten
sief zijn en specialistische kennis 
vereisen, is de toepassing eenvou· 
dig en goedkoop. Bij uitstek ge
schikt voor de ontwikkelingspro
blemen. De gezamenlijke uitwer
king van de projecten door Noord 
en Zuid in plaats van paternalis
me zijn een uitstekend uitgangs
punt voor succes. 

Dit rampjaar 1991, met hon
gersnoden in Mrika en epide
mieën in Latijns-Amerika, druk
ken ons weer met de neus op de 
feiten en illustreren schrijnend de 
noodzaak voor een structurele 
aanpak van de ontwikkelingspro-
blemen. Ons STD- * * * 

*EP* * PE* 
programma kan een 
steentje bijdragen. 

• ***** 
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Europese veiligheid in debat *** *EP* * PE * 
***** 

door PA TRICK VAN SCHIE*, foto: THEO MEIJER 

De afgelopen jaren is het sinds 1945 vertrouwde aangezicht 
van Europa danig aan verandering onderhevig geweest. In de 
Sovjetunie begon een hervormingsproces, dat met wisselend 
tempo verloopt en waarvan de uitkomst nog altijd onzeker is. 
De satellietstaten wisten zich van hun communistische macht
hebbers te bevrijden en zijn bezig met de opbouw van democra
tische rechtsstaten en overschakeling op markteconomieën. 
Het Warschaupact is gedesintegreerd. In West-Europa poogt 
men de integratie op een hoger niveau te brengen. Al deze 
hervormingen met hun nieuwe uitdagingen nopen tot nieuwe 
antwoorden op veiligheidsgebied. Daarom organiseerde de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting op 3 junijL een Ronde-tafelcon
ferentie over de juiste door de NAVO te voeren politiek. 

Een NAVO-functionaris, 
werkzaam bij de afdeling mul
tinationale Atlantische beleids
planning, somde een aantal van 
de vele nog openstaande vragen 
op. VVD-fractieleider Bolkestein 
vatte in zijn toespraak enkele van 
deze vragen bij de horens. Duide
lijk is, volgens Bolkestein, dat al
leen met behulp van de NAVO de 
beoogde veiligheid voor het Eu
ropese continent kan worden be
reikt, omdat we met de NAVO van 
Amerikaanse betrokkenheid ver
zekerd zijn. Een heikel punt is 
echter hoe de relatie dient te zijn 
met de voormalige satellietlan
den. Landen als Polen, Tsjecho
slowakije en Hongarije hebben 
duidelijk laten weten zich bij de 
NAVO te willen aansluiten, maar 
vangen telkens als zij een hengel
tje uitwerpen, bot. Bolkestein 
haalde het voorbeeld aan van de 
Tsjechoslowaakse president Ha
vel, die enige tijd terug bij zijn 
bezoek aan het NAVO-hoofd
kwartier te Brussel op zijn ver
zoek om aansluiting nul op het 
rekest kreeg. In dit verband werd 
ook de Hongaarse minister van 
Defensie aangehaald. Deze zei 
onlangs dat er 1001 hinderpalen 
waren voor een Hongaars lid
maatschap van de NAVO, maar 
dat 999 ervan goed zijn weg te 
ruimen. De twee niet uit de weg te 
ruimen hinderpalen zijn de onwil 
van de NAVO op een verzoek tot 
lidmaatschap in te gaan en het 

gebrek aan durf aan Hongaarse 
kant het verzoek te doen. 

Verdrag 
Volgens Bolkestein mag het 

Westen de Oosteuropese landen 
niet in de kou laten staan. Ook al 
niet omdat de handen van hun 
regeringsleiders anders door de 
Sovjetunie dreigen te worden ge
bonden. Omineus in dit verband 
is een onlangs tussen de Sovjet
unie en Roemenië gesloten ver
drag, waarin Roemenië moest be
loven geen veiligheidsrelatie met 
andere landen aan te gaan. Bol
kestein stelde voor de Oosteu
ropese landen een vorm van as
sociatie met de NAVO aan te bie
den. Hoe dit precies uitgewerkt 
zou moeten worden, vergt nog 
enige studie, maar in ieder geval 
zou de NAVO moeten verklaren 
dat de democratie en de integriteit 
van deze landen door haar van 
"vitaal belang" worden geacht. 
Een volledige garantie gaat in zijn 
ogen nog te ver: de NAVO verde
digt nu al de Oder-Neissegrens 
(tussen het verenigde Duitsland 
en Polen) en kan voorlopig nog 
niet de grens aan de rivier de Boeg 
(tussen Polen en de Sovjetunie) 
verdedigen. 

Hors d'oeuvre 
De discussie die zich hierop 

ontspon tussen de deelnemers aan 

de Ronde-tafelbijeenkomst spitste 
zich lange tijd toe op de vraag of 
de NAVO, of een andere instantie 
het meest geschikte forum was om 
de Europese veiligheid te garan
deren. Zo werd geopperd dat de 
Conferentie over Veiligheid en 
Samenwerking in Europa (CVSE: 
een forum waarin de Verenigde 
Staten, Canada en, op Albanië na, 
alle Europese landen zijn verte
genwoordigd) hiertoe beter in 
staat zou zijn. Immers, in de 
CVSE-akkoorden die november 
1990 in Parijs zijn gesloten, zijn 
consultatie-mechanismen en an
dere middelen tot crisisbeheer
sing vastgelegd. 

Deze suggestie ondervond geen 
algemene bijval. Zo werd er op ge
wezen dat de Oosteuropese lan
den zelf de CVSE hooguit als hors 
d'oeuvre beschouwen, en in de 
NAVO de hoofdschotel zien. Zij 
geloven dus niet dat de CVSE in 
staat is hun veiligheid te garan
deren. Bolkestein haalde in dit 
verband het mislukken van de 
Volkenbond, een CVSE-achtige 
organisatie tussen beide Wereld
oorlogen, aan. In 1922, reeds twee 
jaar na haar oprichting, slaagde 
de Volkenbond er niet in de Vil
nius-crisis tussen Polen en Litou
wen op te lossen, omdat twee le-

Directeur dr. K. Groenveld tijdens zijn openingswoord 

den zich tegen een geformuleerd 
compromis verzetten. Net als in 
de CVSE was eenparigheid van 
stemmen vereist, zodat ieder lid 
in staat was een hem niet wel
gezinde oplossing te blokkeren. 

B-lidmaatschap 
Nadat de discussie over de 

meest geëigende fora om de vei
ligheid in Europa te garanderen 
nog enige tijd was voortgezet, 
merkte een conferentiedeelnemer 
op dat er niet zozeer discussie over 
de fora moet worden gevoerd, 
maar binnen de fora inhoudelijk 
moest worden gediscussieerd. Zijn 
suggestie was de Oosteuropese 
landen het B-lidmaatschap van de 
EG (een lidmaatschap op de 
tweede rang) aan te bieden en hun 
neutrale status door NAVO en 
Sovjetunie gezamenlijk te laten 
garanderen. Andere conferentie
deelnemers plaatsten hier echter 
enige kanttekeningen bij. Zo werd 
er op gewezen dat een nauwere 
relatie met de EG (volgens som
migen een volledig lidmaatschap 
op langere termijn) weliswaar 
noodzakelijk is, maar geen zeker
heid op veiligheidsgebied kan ge
ven. Met betrekking tot een neu
trale status werd gevreesd dat de 

Sovjetunie deze zou aangrijpen 
om de Oosteuropese landen een 
verbod tot het aangaan van vei
ligheidsbanden met andere lan
den op te leggen (zoals in het on
langs met Roemenië gesloten ver
drag is gebeurd). Bovendien werd 
er op gewezen dat de Oosteurope
se landen zelf helemaal niet neu
traal willen zijn, maar aansluiting 
bij het Westen zoeken. Door er 
vanuit te gaan dat dit laatste voor 
de Sovjetunie toch niet acceptabel 
was, en daarom de huidige situa
tie te bevriezen, zou het Westen 
zich volgens Bolkestein de mo
gelijkheid ontnemen flexibel in te 
spelen op een situatie waarin op
nieuw wat nooit voor mogelijk was 
gehouden, toch mogelijk wordt. 

Een uitgebreider verslag van 
deze conferentie zal in een van de 
komende nummers van Liberaal 
Reveil verschijnen. 

* Drs. P. G. C. van Schie is wetenschap
pelijk medewerker van de Prof Mr. B. 
M. Teldersstichting. • .A••• 

Initiatief VVD: MIP geprivatiseerd 

VLOOIEN IN HET 
EUROHEMD 
Een Europarlementariër ging 
op dienstreis langs de 12 lid
staten. Zij wilde toch wel over 
enig zakgeld beschikken on
derweg en wisselde in Straats
burg ECU 100,- tegen Franse 
franken. Reisde door Frankrijk 
en wisselde deze ongebruikte 
franken tegen Spaanse pe
seta's, etc., etc. Daar Europar
lementariers, ook vrouwelijke, 
altijd en overal gastvrij worden 
ontvangen was dat zakgeld en 
al dat gewissel achteraf he
lemaal niet nodig geweest. De 
resterende Belgische franken 
werden tenslotte ingewisseld 
tegen ECU 12,60. De rest was 
verdwenen in koersverschillen 
aan- en verkoop en transfer-
provisies. 
Zouden de banken en grens
wisselkantoren echt oprecht 
zijn in hun enthousiasme voor 
de E.M.U.??? 

door LEN REMPT-HALMMANS DE JONGH 

Ontstaan van de MIP 
De commissie-Wagner sig

naleerde het nog in het begin van 
de tachtiger jaren: Nederland leed 
onder een gebrek aan risicodra
gend kapitaal. Prachtige nieuwe, 
al dan niet industriële, projecten 
zouden daardoor op de plank blij
ven liggen. De Staat richtte daar
om de Maatschappij voor Indus
triële Projecten op. De MIP dus. 
De Memorie van Toelichting had 
"high hopes". 

De toenmalige minister van 
Economische Zaken, Terlouw, 
schetste een schitterend fatamor
gana van industrialisatieprojec
ten. Van milieu, zon- en wind
energie, ruimtelijke ordening, 
groeimarkten in de Derde wereld, 
via veredelingschemie tot en met 
software, toerisme en wat al niet. 
D66 was zelfs bang dat de opsom
ming die een bladzijde besloeg, 
een te restrictieve indruk zou ge
ven. De MIP moest echter wel 
commercieel handelen. Dat werd 
zelfs in de statuten vastgelegd. 

VVD kritisch positief 
De VVD stond indertijd positief 

tegenover de oprichting van de 
MIP maar wees wel op de scherpe 
concurrentie op al die veelbelo-

Len Rempt-Halmmans de Jongh 

vende terreinen. Bovendien moest 
het allemaal wel rendabel zijn 
anders was het opnieuw verspil
ling van overheidsgeld! De VVD 
deelde trouwens de opvatting van 
De Galan en Halberstadt dat fi
nanciering van de MIP via de ka
pitaalmarkt moest geschieden. 
Nu financierde de Staat, aldus de 
VVD, indirect via de kapitaal
markt door vergroting van het 
financieringstekort. En dus te 
duur. 

Ook andere fracties zetten wat 
kritische kanttekeningen. Zo 
waarschuwde het GPV bijvoor
beeld voor al te grote euforie. 

Staat overijverig 
Die waarschuwing was niet 

overbodig. Uit mijn aantekenin
gen van de zeer open gesprekken 
in de jaren 83/84 met de directie 
van de MIP blijkt al snel dat goede 
grote projecten vrijwel onvind
baar waren. Aangeboden werden 
slechts de zeer dubieuze zaakjes 
waar ondernemingen zelf niet zo
veel zin in hadden: gewoon kijken 
of ze de MIP zo gek kregen. 

Feitelijk was er namelijk wel 
genoeg risicodragend kapitaal. 
Naast het, mede door het optreden 
van het Kabinet Van Agt 1, inge
zette economische herstel, waren 
andere regelingen van de Staat 
verantwoordelijk voor het uitlok
ken van risicodragend kapitaal. 
Met name wordt nu genoemd de 
garantieregeling voor PPM. Maar 
ook de staatsgarantie van door de 
NIB verstrekte AA-kredieten 
werd verlengd en de door de Staat 
geïnitieerde Regionale Ontwik
kelingsmaatschappijen waren 
druk doende. Zelfs de Borgstel
lingsregeling en zijn voorgangers 
voor het MKB kunnen van invloed 
geweest zijn. 

Wellicht is de Staat wat overij
verig geweest en reed daardoor 
onbewust de MIP in de wielen. 
Laten we maar eerlijk zijn: er was 
gewoon geen markt meer. Een 
hoge employé van de MIP zei zelfs 

in een van de gesprekken: de MIP 
had nooit opgericht moeten wor
den. 

VVD-motie 
Het is dan ook goed dat door 

een motie van mijn hand, ge
steund door het CDA, de MIP ver
der wordt geprivatiseerd. Via een 
"holding" -constructie gaat de 
MIP min of meer op in een andere 
participatiemaatschappij: de 
APM van ABN/AMRO. Het be
lang en dus het risico van de Staat 
gaat daarmee terug van bijna 
60% tot rond 30%. We hebben 
hoop op een goede toekomst. 

Commissarissen 
De Staat mag 2 commissaris

sen benoemen. Gezien het grote 
overheidsbelang is de VVD daar 
voor. Maar de VVD is er prin
cipieel tegen dat deze commis
sarissen (hoge) overheidsdie
naren zijn. Ambtenaren moeten 
niet aan twee kanten van de tafel 
zitten. Het CDA deelt deze me
ning. Desalniettemin gaat deze 
constructie toch door. Maar over 
een paar weken kruisen we, aan 
de hand van een notitie van Fi
nanciën en EZ, de degens opnieuw 
met het Kabinet over dit belang
rijke verschil van inzicht. • 
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Corrnnissie Tweede Kanter 
benoem.d 
Zoals bekend zal het hoofdbe
stuur op grond van het nieuwe 
kandidaatstellingsreglement 
voor de leden van de Tweede 
Kamer het ontwerp opstellen 
van de kandidatenlijst en aan 
de partij ter bespreking voor
leggen. 

Voorafgaand daaraan benoemt 
het hoofdbestuur een commissie 
die zich gaat bezighouden met de 
advisering aan het hoofdbestuur 
over de Tweede-Kamerkan
didaatstelling. Dit houdt in dat de 
Commissie een gemotiveerd oor
deel uitbrengt aan het hoofdbe
stuur over de op de groslijst voor
komende kandidaten. Ook kun
nen door de Commissie nieuwe 
kandidaten worden aangezocht en 
kunnen belangstellenden voor het 
Tweede-ffamerlidmaatschap zich 
bij de Commissie melden. Uit
drukkelijk zij opgemerkt dat de 
Commissie geen concept opstelt 
voor een kandidatenlijst. 

De reglementstekst waarop de 
Commissie is gebaseerd en de 
taakstelling worden hierbij afge
drukt. 

In april jl. heeft het hoofdbe
stuur de Commissie Tweede Ka
mer benoemd. Naast de voorzit
ter, drs. G. M. V. van Aardenne, 
bestaat de Commissie uit: de heer 
R. Haafkens, mevr. H. J. Sengers
van Gijn, mevr. mr. E. Veder-Smit 
en de heer H. J. L. Vonhoff, terwijl 
mevr. mr. M. Th. M. Tang-el zal 
optreden als ambtelijk secretaris. 
In het nummer van Vrijheid en 
Democratie van oktober zal in een 
interview met de heer Van Aar
denne nader worden ingegaan op 
de werkwijze van de Commissie. 

Het hoofdbestuur 

TAAKSTELLING EN 
WERKWIJZEVAN DE 
COMMISSIE INGEVOLGE 
ARTIKEL 4 TK. 

Achtergrond 

De commissie ontleent haar taak
stelling en daarmee tevens haar 
positie aan het gestelde in artikel 
4 van het door de 84ste algemene 
vergadering vastgestelde regle
ment op de kandidaatstelling voor 

REGIO 

leden van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal (TK). 

Het bewuste artikel luidt: 
"Commissie 

4.1. 
Het hoofdbestuur benoemt ten 
laatste vóór 1 februari vooraf
gaande aan het jaar waarin een 
periodieke verkiezing van de le
den van de Tweede Kamer zal 
plaatsvinden, een commissie uit 
de leden van de VVD. 
De algemeen secretaris voorziet in 
het secretariaat van de commis
sie. 

4.2. 

didaatstellingsprocedure kan 
de commissie voorlopige kan
didaten aanzoeken. 

3. De commissie vormt zich een 
oordeel over de kandidaten op 
basis van zowel schriftelijke 
als mondelinge informatie. 
Met elk van de kandidaten 
dient een gesprek te worden 
gevoerd. Met de zittende leden 
vindt dit gesprek bij voorkeur 
plaats voorafgaand aan de 
start van de kandidaatstel
lingsprocedure. 

4. De commissie brengt aan het 

hoofdbestuur een gemotiveerd 
oordeel uit over elk van de 
kandidaten die zich bereid 
hebben verklaard in aanmer
king te komen voor een kan
didatuur voor een verkiesbare 
plaats op de kandidatenlijst 
voor de Tweede Kamer. 

5. De commissie stelt geen ont
werp op voor de kandidaten
lijst noch geeft zij op een ande
re wijze een volgorde van voor
keur aan. Zij geeft in een alfa
betisch advies aan het 
hoofdbestuur aan: 
welke groep van kandidaten 

beslist in de voorlopige kan
didatenlijst dient voor te ko
men; 

- welke groep van kandidaten 
wellicht in de voorlopige kan
didatenlijst kan voorkomen; 

- welke groep van kandidaten 
beslist niet in aanmerking 
komt om op de voorlopige kan
didatenlijst voor te komen. 

6. De commissie zal worden ont
bonden op de dag van de ver
kiezing van de leden der 
Tweede Kamer. 

!!I 

Met uitzondering van aspirant
leden is ieder lid benoembaar tot 
lid van de commissie mits dat lid 
schriftelijk onherroepelijk ver
klaart geen voorlopige kandida
tuur voor een plaats op de kan
didatenlijst te zullen aanvaarden. 

Congres JOVD op 22 en 

4.3. 

23 juni over Oost-West • itJ 
door KOEN PETERSEN, Hoofdbestuur JOVD 10 

De commissie brengt aan het 
hoofdbestuur een gemotiveerd 
oordeel uit over de voorlopige 
kandidaten. 

4.4. 
Alvorens het oordeel als genoemd 
in artikel 4.3 uit te brengen wint 
de commissie het advies in van de 
voorzitter van de Tweede-Kamer
fractie." 

Taakstelling 
1. De commissie neemt kennis 

van de antwoorden van de zit
tende leden op de vraag van de 
algemeen secretaris of zij be
reid zijn een voorlopige kan
didatuur in overweging te ne
men. Voorts neemt de commis
sie kennis van de namen van 
voorlopige kandidaten voor de 
groslijst die gesteld zijn door 
de ledenvergaderingen van de 
afdelingen en door het hoofd
bestuur. 

2. De commissie heeft op grond 
van het reglement op de kan
didaatstelling voor de leden 
van de Tweede Kamer de be
voegdheid zelf namen aan de 
groslijst toe te voegen. Vooraf
gaand aan de start van de kan-

"Het congres vergadert! Ha
merstukken en epineuze (las
tige) kwesties. Felle debatten, 
botsende meningen, anti
thesen en misschien ... de syn
these." 

Ooggetuige-verslag van een 
JOVD-congres. Amsterdam, zo
mer 1955. Ruim vijfendertig jaar 
later is het Zomercongres van de 
JOVD nog steeds het sluitstuk 
van het aflopende politieke jaar. 
Dit jaar vergadert de JOVD op 22 
en 23 juni a.s. in Lelystad. Zo'n 
400 JOVD-leden zullen daar bij
een komen om met elkaar te dis
cussiëren, naar diverse sprekers 
te luisteren en het grandioze feest 
op de zaterdagavond bij te wonen. 

Oost-Europa 
De politieke discussie zal in het 

teken staan van Oost-Europa: 
daarover zal een resolutie van zo'n 
25 stellingen worden vastgesteld. 
Uitspraken zullen o.a. worden ge
daan over de Europese Defensie 
Gemeenschap (EDG), het zelfbe
schikkingsrecht van nationale 
groepen en westerse steun aan het 
Oosteuropese democratiserings-

BREDA - Op 14 juni heeft de Bredase VVD-senator drs. Ym van 
der Werf{ de hoogste VVD-onderscheiding ontvangen uit handen van 
partijvoorzitter Ginjaar. Dit gebeurde tijdens de laatste Liberale Borrel 
in Het Turfschip. 
De net in de Eerste-Kamer herkozen liberaal was "gestrikt" voor de 
bijeenkomst om daar een uiteenzetting te geven over de rol van de Eerste 
Kamer in 's lands politiek. 

proces. Met dit vaststellen wordt 
een proces van ongeveer een jaar 
voorbereiding afgerond. Een 
commissie heeft zich onder ver
antwoordelijkheid van het Hoofd
bestuur over dit onderwerp ge
bogen, waarna in maart 1991 de 
concept-resolutie aan de vereni
ging werd gepresenteerd. Hierna 
zijn afdelingen in de gelegenheid 
gesteld amendementen in te die
nen; die op het congres zullen 
worden behandeld. 

Radicalisering 
Na het diner zal JOVD-voor

zitter Mark Rutte op zaterdag
avond in zijn traditionele con
gresrede ingaan op de door hem 
gewenste radicalisering van de 
Binnenhof-politiek. Spreker op 
het V oorjaarscongres van de 
JOVD was de vice-voorzitter van 
de VVD-Tweede Kamerfractie H. 
DijkstaL In "klare taal" gaf hij 
zijn visie op het kabinet en op me
de-oppositiepartij D66. Toehoor
der in maart, en congres-spreker 
in juni is het D66 Tweede-Kamer
lid drs. G. Ybema. Hij zal o.a. in
gaan op de stekende opmerkingen 
van Dijkstal aan het adres van 

de Democraten en daarnaast zijn 
licht laten schijnen op actuele po
litieke onderwerpen. 

Nieuwe voorzitter 
Na ruim twee jaar krijgt de 

JOVD een nieuwe voorzitter. 
Mark Rutte zal de JOVD-hamer 
zaterdag tegen middernacht 
overdragen aan de huidige vice
voorzitter organisatie Cor 
Schagen. Deze zal daarna in zijn 
eerste voorzitterstoespraak zijn 
beleidsplannen ontvouwen, 
waarna de eerste congresdag ge
woontegetrouw wordt afgesloten 
met een groots opgezet feest. 

De politieke discussies, die op 
zaterdag een aanvang hebben ge
nomen, worden tijdens een 
plenaire vergadering op zondag 
afgerond. De geamendeerde Oost
Europa resolutie en verschillende 
moties zullen daarbij worden 
vastgesteld. 

Wanneer u meer informatie 
over het Zomercongres wilt ont
vangen, kunt u zich wenden tot 
het Algemeen Secretariaat van de 
JOVD, Prins Hendrikkade 104, 
1011 AJ Amsterdam, telefoon: 
020-6242000 .• 

Be Lustrum JOVD District Noord 
Het District Noord (het samen
werkingsverband van alle JOVD
afdelingen in de drie noordelijke 
provincies) bestaat 40 jaar. Job 
Glas, Woelwijk 3, 9255 KE Tiet
jerk (tel.: 05118-1450), liet als lid 
van de lustrumcommissie weten 
welke activiteiten rond dit achtste 
lustrum worden ontplooid. 
- 26 september zal een debating
wedstrijd worden gehouden tus
sen JOVD-ers uit het district 
Noord, lokale politici en bekend
heden tegen o.a. Frank de Grave, 
oud VVD-Tweede Kamerlid en 
thans loco-burgemeester van 
Amsterdam. De Grave is oud-be
stuurslid van de JOVD District 
Noord. 
Plaats: Café-Restaurant "De 
Beurs" te Groningen. 
Tijdstip: vanaf 19.30 uur. 
- 12 oktober Lustrumfeest/Reünie 
Plaats: Stadsparkpaviljoen Gro
ningen, Paviljoenlaan 3 te Gro
ningen. Tel.: 050-262071. Aan
vang: 20.00 uur. 

In het voorlopig programma 
wordt ondermeer een speech van 
Hans Wiegel aangekondigd. In de 
toegangsprijs is een verrassend 
buffet ingecalculeerd: f 25,- per 
persoon. Dit bedrag moet worden 
overgemaakt op reknr. 
49.72:36.494 t.n.v. District Noord 
Lustrum 1991, met vermelding 
van naam, adres en telefoonnum
mer van de deelnemer. 
Ook zal een lustrumboekje wor
den gemaakt waarin de geschie
denis van het district wordt ge
schetst. 

"Het lustrum staat open voor 
iedereen die lid is geweest en voor 
VVD-leden die zich betrokken 
voelen bij 'de jongeren in de li
berale politiek'," zo meldt Job 
Glas. Bij hem is ook verdere in
formatie verkrijgbaar (zie adres 
en telefoonnummer boven in het 
artikel). 

R.D. !!I 



GASTRUBRIEK 
De ingezonden brieven over het vreemdelingen-mi
grantenbeleid die in de laatste twee nummers van 

Vrijheid en Democratie stonden vormden voor het Rot
terdamse echtpaar Korbee-Yildiz aanleiding tot on

derstaande gastrubriek. 
Beiden zijn al vele jaren actief in de Ondersteunings
commissie Etnische Medelanders van de WD-afdeling 

Rotterdam. Suzanne als lid van Robert Jan als 
voorzitter. 

Redactie 

In het mei-nummer van "Vrijheid en Democratie" stonden enige 
ingezonden brieven over het vreemdelingen- en migranten
beleid. Eén van de briefschrijvers toont zich een aanhanger 
van de stelling dat "ons verziekte sociale stelsel de instroom 
van migranten bevordert". Een ander vindt dat het toelaten 
van vreemdelingen niet cultuurverrijkend is en vraagt zich 
af wat voor leuks er aan is "van Nederland een multi-raciale 
samenleving aan de Noordzee te maken". Een derde maakt het 
wel erg bont door te stellen dat hij het verdwijnen van de 
migranten uit Nederland als een "oplossing voor de milieu-, 
file- en ruimtelijke-ordeningsproblematiek" beschouwt. 
Ook enige resoluties (van met name de afdelingen Wageningen, 
Haren en Oss), ter sprake gekomen op de ALV over "Ongebro
ken Lijnen", hielden uitspraken van een dergelijk karakter in. 
Gelukkig werden deze resoluties met grote meerderheid afge
wezen. 

Helaas zijn zulk soort xenofo
bieachtige uitlatingen niet uit
zonderlijk binnen de VVD. Hoe
wel xenofobie ook bij aanhangers 
van andere partijen aanwezig is, 
steekt het bij de VVD toch wel (te) 
regelmatig de kop op. De sfeer van 
verdraagzaamheid die binnen de 
VVD heerst, maakt dit ook moge
lijk. 

Uiteraard heeft een ieder recht 
op een eigen mening, maar uit
spraken als hierboven aange
geven zijn van een niveau dat men 
alleen bij politieke partijen van 
bedenkelijk allooi verwacht. Bo
vendien zijn zij ons inziens in 
strijd met artikell van de Grond
wet en mogelijk ook met het Wet
boek van Strafrecht. Deze uit
spraken kwalificeren wij dan ook 
als in strijd met de wet, kwetsend, 
apert onliberaal, maar tevens als 
zeer onnozel. De uitspraken lijken 
afkomstig uit de sfeer van spruit
jeseters die 's morgens bij het op
staan eerst uit volle borst "Wien 
Neêrlands bloed door d'adren 
vloeit" zingen. Wat is een meer 
realistische benadering met be
trekking tot de aanwezigheid van 
migranten? 

Gastarbeiders 
Vanafhet begin van de zestiger 

jaren werden door Nederlandse 
bedrijven arbeiders aangeworven 
voor werk in Nederland. Deze 
gastarbeiders waren nodig om het 
tekort aan arbeidskrachten op te 
vangen en om het vuile industrië
le werk te doen. Tot i~ de jaren 
zeventig werden gastarbeiders 
naar Nederland gehaald. Deze 
immigrantenstroom groeide ver
der aangezien veel gastarbeiders 
inmiddels hier een bestaan had
den gevonden en hun gezin lieten 
overkomen. Mgezien van de mo
rele plicht dit toe te staan, was en 
is dit ook op grond van internatio
nale verdragen hun recht. 

In de jaren tachtig kreeg Ne
derland daarnaast te maken met 
een sterke toename van het aantal 
politieke vluchtelingen dat hier 
asiel vroeg (vervolgden uit Viet
nam, Oost-Europa, Iran, Irak, 
Turkije, Ethiopië, Zuid-Amerika, 
etc.). In de jaren negentig is een 
verdere toename van het aantal 
migranten te verwachten. Daar
voor zijn twee redenen: gezins
hereniging en een hoog geboor
tecijfer. Het aantal politieke 
vluchtelingen is - zeker in verge
lijking met andere Europese lan
den - klein en bovendien krijgt 
van hen slechts een klein gedeelte 

ook daadwerkelijk politiek asiel. 
Toen in de jaren zeventig zich 

de eerste problemen van migran
ten aandienden (werkloosheid, 
arbeidsongeschiktheid, huisves
ting, scholing, e.d.), waren het de 
welzijnswerkers die zich hierop 
stortten. De "geitenwollensok
ken-cultuur" vond migranten zie
lig en migranten werden door 
welzijnswerkers "doodgeknuf
feld" en bij alles werden zij bij de 
hand genomen - ieder eigen ini
tiatief werd om zeep geholpen. 
Helaas nam de politiek dit over. 
Vooral was dit het geval bij de -
toen nog - socialistische stadsbe-

sturen. Bij de socialisten stond 
toen immers de (ver )zorgende 
overheid centraal. De welzijns
werkers faalden echter en de ach
terstand op velerlei gebied werd 
voor de migranten alleen maar 
groter. Hiermee faalde ook het 
beleid van de politiek en nog 
steeds is weinig kenbaar van een 
echt migrantenbeleid. De mi
granten zelf kan dit niet worden 
verweten - zij zijn lijdend voor
werp in het geheel. 

Toen de economische situatie 
in Nederland eindjaren zeventig/ 
begin jaren tachtig verslechterde, 
werden door velen echter wel de 
migranten als zondebokken aan
gewezen. Xenofobie tierde welig 
en kwam tot uiting in de groeien
de aanhang van obscure ex
tremistische partijen. Op zich niet 
vreemd, omdat in slechte tijden 
men geneigd is zondebokken te 
zoeken en men die altijd vindt, 
namelijk groepen die zich niet of 
nauwelijks (kunnen) verweren. 
Gelukkig is de aanhang van die 
partijen inmiddels geslonken (het 
gaat economisch weer beter!), 
maar de verwerpelijke ideeën 
blijven velen intrigeren. Ook in 
de uitspraken van bovenbedoelde 
briefschrijvers en resoluties komt 
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De migrant in de 
ogen van de 
spruitjeseters 
de neiging tot het zoeken van zon
debokken tot uiting. De migrant 
in de ogen van de spruitjeseters. 

Hoe nu verder? 

We mogen als een gegeven be
schouwen dat Nederland een im
migratieland is en zal blijven. 
Niet alleen brengt de open Neder
landse samenleving dit met zich 
mede, het is ook en juist vanuit 
liberaal oogpunt verdedigbaar. 
Zijn immers verdraagzaamheid 
en sociale gerechtigheid niet twee 
essentiële kenmerken van het li
beralisme? Bovendien is het ver
blijf van migranten hier een eco
nomische noodzaak. Al vaak is · 
gezegd dat de Nederlandse econo
mie met hun vertrek zal instorten. 
Ook zal met de toenemende ver
grijzing en ontgroening de be
hoefte aan buitenlandse arbeids
krachten stijgen. 

Robert Jan en Suzanne Korbee- Yildiz. 

Dit betekent niet dat wij plei
ten voor een ongeremde toestroom 
van migranten naar Nederland. 
De VVD-afdeling Rotterdam 
bracht in één van haar resoluties 
terecht tot uiting dat de instroom 
zal moeten bestaan uit werkers, 
politieke vluchtelingen, studen
ten en gezinsleden. V oor econo
mische vluchtelingen is geen 
plaats. 

De migranten moeten verder 
de gelegenheid krijgen zelf de 
verantwoordelijkheid voor hun 
inburgering op zich te nemen. Zij 
moeten net als de Nederlanders 
in gelijkwaardigheid aan onze sa
menleving kunnen deelnemen, 
waarbij van hen mag worden ver
wacht dat zij ook zelf al het moge
lijke verrichten om hun situatie te 
verbeteren. 

Sleutelwoorden bij het beleid 
om deze inburgering goed te laten 
verlopen zijn ons inziens: meer 
verantwoordelijkheid voor de mi
granten en hun organisaties, ge
lijke rechten èn plichten, bestrij
den van de achterstand van mi
granten, bestrijden van discrimi
natie, beter onderling begrip 
tussen Nederlanders en migran
ten en het sterk inkrimpen en het 
samenvoegen van instellingen die 
de belangen van migranten (me
nen te) behartigen. 

Cultuurverrijking 
De houding van de VVD ten 

opzichte van migranten is bepaald 
door de - met grote steun op de 

door SUZANNE KORBEE-YILDIZ en ROBERT JAN KORBEE* 

laatste AL V aangenomen - re
soluties die pleitten voor een be
leid zoals hierboven door ons ge
schetst. 

Maar zoals duidelijk is, zijn er 
binnen de VVD ook andere gelui
den te horen. Zulk soort geluiden, 
die zich kenmerken door het zich 
afzetten tegen migranten, zijn af
komstig van mensen die of in ver
pauperde (zwarte) wijken wonen, 
of voor wie het enige contact met 
migranten bestaat uit dat met 
hun Turkse of Surinaamse werk
ster. Met andere woorden: in het 
eerste geval zoekt men zondebok
ken voor de eigen slechte situatie, 
en in het tweede geval vloeit het 
zich afzetten tegen migranten 
voort uit een gebrek aan kennis, 
economisch egoïsme en een mis
plaatst superioriteitsgevoel. 

Als één van de briefschrijvers 
bijvoorbeeld spreekt over de aan
trekkingskracht van ons verziek
te sociale stelsel op immigranten, 
zeggen wij daarvan: kletskoek. 
Geen mens verlaat huis en haard 
om hier een uitkering te incas
seren, afgezien van het feit dat 
niet-EG-burgers dan ook nog een 
verblijfsvergunning nodig heb
ben. 

Als een andere briefschrijver 
ontkent dat Nederland cultureel 
is verrijkt door de migranten, 
vragen wij aandacht voor de vol
gende feiten. Op culinair gebied: 
buiten-Europese delicatessen in 
de winkels, de invloed van de 
Turkse en Surinaamse keuken, de 
vele eethuisjes. Sport: veel van 
onze beste voetballers, atleten en 
boksers zijn zonen of dochters van 
migrantenouders. Kunst: invloed 
van migranten op muziek, toneel, 
dans en literatuur. Normen en 
waarden: migranten laten nor
men en waarden zien die de Ne
derlanders goeddeels verleerd lij
ken te zijn, zoals respect voor ou
deren en gastvrijheid. Voorts: mi
granten hebben verre landen 
dichtbij gebracht, wat er toe heeft 
geleid dat nu ook naar deze lan
den wordt gereisd. 

Geen cultuurverrijking? Tja, 
als je Nederlander bent en alleen 
van spruitjes met aardappelen en 
jus houdt, niet verder reist dan 
naar het huisje op de hei, alleen 
werken van Rembrandt als kunst 
beschouwt, alle migranten ziet als 
"dochters en zonen" van Saddam 
Hoessein, ja, dan kunnen wij be
grijpen datje niet weet dat in Ne
derland de cultuur door migran
ten is verrijkt. Wij zouden willen 
zeggen dat door de migranten zo
wel letterlijk als figuurlijk meer 
kleur in de Nederlandse spruit
jescultuur is gebracht. 

Als tot slot een briefschrijver 
spreekt over het oplossen van het 
milieuvraagstuk door het weg
sturen van migranten, dan wordt 
hiermede een grens overschreden 
waarbuiten geen discussie meer 
mogelijk is. 

Rotterdamse situatie 
Aangezien veel Rotterdam

mers migranten zijn, heeft de 
VVD aldaar in 1985 besloten een 
commissie op te richten die ener
zijds de gemeenteraadsfractie ad-

viseert over migranten-zaken en 
anderzijds de contacten met mi
granten onderhoudt. Deze con
tacten zijn thans zonder meer 
goed. Dat komt mede doordat in 
deze commissie VVD-leden zitting 
hebben die zelf migrant zijn. De 
VVD-Rotterdam telt onder haar 
leden thans 9 verschillende na
tionaliteiten! Graag nodigen wij 
alle geïnteresseerde VVD'ers uit 
om kennis te maken met de multi
culturele VVD in Rotterdam. 

Ons is duidelijk geworden dat 
veel migranten in wezen een zeer 
liberale inslag hebben. Het aantal 
migranten dat lid is van de VVD 
groeit en zal blijven groeien. Op 
de laatste ALV'en hebben dan ook 
al VVD-migranten het woord ge
voerd. 

Tot slot 

Migranten kunnen en mogen 
in Nederland een thuis vinden. 
Het is aan de politiek om hier een 
goed thuis van te maken - de VVD 
kan hier op liberale wijze aan 
meewerken. De weg naar een 
multi-culturele samenleving is 
definitief ingeslagen. Het wachten 
is op de eerste gekleurde minis
ter - daar verandert geen spruit
jeseter iets aan! • 

'k De auteurs zijn lid resp. voorzitter 
van de Ondersteuningscommissie Et
nische Medelanders van de VVD-afde
ling Rotterdam. 
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AOW-ers los van 
uitkeringsgerechtigden 

Het op een hoop vegen van alle soor
ten uitkeringsgerechtigden wekt bij velen 
een gevoel van wrevel op. 

De 65-plussers vormen namelijk een 
fundamenteel afwijkende groep. De hui
dige (z~r hoge) welvaart is namelijk 
hoofdzakelijk door deze groep opge
bouwd, mede door het afzien van het 
plukken van de vruchten van hun arbeid 
(48 uur per week met één week vakantie 
per jaar). Men zou- extreem redenerend
zelfs kunnen stellen dat onze hele infra
structuur (inclusief de wetenschappelijke 
kennis) een erfenis is van de nu oudste 
generatie in onze samenleving. 

De door de nu werkende generatie te 
brengen offers voor een rechtvaardige 
oudedagsvoorziening van de eerder ge
noemde generatie, vallen in het niet in 
vergelijking met de door die generatie 
gebrachte offers bij het opbouwen van de 
huidige welvaartsstaat. Zonder het werk 
van de huidige AOW-ers zou ons land 
zich nu nog bevinden in de staat van een 
(onder)ontwikkeld land. 

Drs. A. Bijlmer, 
Elburg. 

Bevolkingspolitiek 
Het ware mij liever geweest indien 

wij bij de openbare behandeling van de 
resoluties van "Ongebroken Lijnen" voor 

de eerste en laatste maal aandacht had
den gegeven aan de door de vergadering 
te Amersfoort unaniem als laakbaar be
schouwde resolutie 269. Helaas maken 
de ingezonden brieven van H. J. Baiden
mann, P. M. Vrijlandt en W. L. de Vries 
een verdere reactie alsnog noodzakelijk. 

Nederland voert géén royaal toe
latingsbeleid voor vreemdelingen. Inte
gendeel, het Nederlands beleid is uiter
mate restrictief Dat is geen waarde-oor
deel van mijn kant, maar formeel beleid 
van de regering. Er bestaat geen enkele 
reden ons zelf op de borst te kloppen voor 
onze ruimhartigheid en open armen. 
Onze grenzen staan bepaald niet wagen
wijd open. 
In ons land worden alleen vreemdelingen 
toegelaten, indien: 
a. daar een wezenlijk (lees: economisch) 
belang mee is gediend. Dat komt nog 
maar uitermate sporadisch voor; 
b. Nederland moet voldoen aan inter
nationale verplichtingen, zoals de toe
lating van werkzoekende en werk vin
dende EG-onderdanen en de afspraken 
met de Hoge Commissaris voor de 
Vluchtelingen van de Verenigde Naties, 
dat ons land zich per jaar circa 500 
vluchtelingen hier laat vestigen; 
c. er sprake is van klemmende humani
taire redenen. 

Deze laatste toelatingsgrond is de be
langrijkste v.w.b. het aantal personen 
dat wordt toegelaten. Een aantal dat 
voor het overgrote deel tot stand komt 
in kader van de gezinshereniging. Voor 
diegenen die daar bezwaar tegen hebben, 
moge ik wijzen op art. 8 van het Europees 
Verdrag tot Bescherming van de Rechten 
van de Mens, waarin het recht op gezins
leven als een fundamenteel mensenrecht 
is neergelegd. Het lijkt mij onwaar
schijnlijk dat wij aan dat recht willen 
tornen. 

Onder toelatingsgrond c vallen even
eens asielgerechtigden. Zij die op grond 
van een gegronde vrees voor vervolging 
in hun land van herkomst wegens hun 
ras, godsdienst, politieke overtuiging of 
wegeris het behoren tot een bepaalde so
ciale groep of anderszins worden bloot
gesteld aan een onmenselijke behande
ling. Nog afgezien van het feit dat deze 
mensen op verdragsrechtelijke gronden 
een recht hebben om te worden toegela
ten, lijkt het mij eveneens onwaarschijn
lijk dat wij hen de deur zouden willen 
wijzen. Overigens gaat het hierbij ·niet 
om zeer grote aantallen. In 1988 werden 
van de 7486 ingediende verzoeken er 
7337 afgewezen, in 1989 waren dat er 
13.845, resp. 9674 en in 1990 worden van 
de 21.208 ingediende verzoeken er naar 
verwachting circa 19.000 afgewezen. 

Het aantal verzoeken toont een sterk 
stijgende lijn en dat geeft aanleiding tot 

VVD-EXPRESSE 
Eind juni zal de opnieuw uitgegeven VVD-EXPRESSE haar suc
cesvol verlopen eerste jaargang afsluiten. Bijna 1000 abonnees 
lieten zich dit parlementaire jaar informeren over meer dan 200 
verschillende onderwerpen. 
In september begint de VVD-EXPRESSE met haar tweede jaar
gang. Aangezien de VVD-EXPRESSE wekelijks verschijnt, met 
uitzondering van de recesperioden, betekent dit dat er volgend 
jaar ongeveer 38 nummers zullen uitkomen. Met items over 
kamerdebatten, liberale discussie-thema's, reacties op het 
nieuws en informatie over belangrijke spreekbeurten en werk
bezóeken blijft u op de hoogte van de activiteiten van de VVD
fractie in de Tweede Kamer. Een "must" voor liberale bestuur
ders en kaderleden en een handig naslagwerk voor leden en 
geïnteresseerden die willen weten hoe de liberale standpunten 
in de landspolitiek worden vertaald. 
Het abonnementsgeld komt voor het parlementaire jaar van sep
tember 1991 tot juli 1992 op f 75. Omgerekend kost het u dus 
1,95 per week om volledig op de hoogte te zijn. U kunt u middels 
onderstaande bon nu al aanmelden voor een abonnement, waarna 
u met ingang van september tot en met juni 1992 elke zaterdag 
de vvD-EXPRESSE in de brievenbus krijgt. 
De huidige abonnees hoeven zich niet opnieuw op te geven. Zij 
krijgen begin juli nog persoonlijk bericht. 
Bent u nog geen abonnee? Geeft u zich dan nu op voor een 
abonnement op de VVD-EXPRESSE. 
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zorg. Echter, dat is een andere zorg dan 
die voorkomt uit het aantal toegelatenen. 
Dat is immers beperkt en relatief in het 
licht van ons bevolkingstal. 

Problematisch, vanuit het oogpunt 
van efficiënt beleid, is wel het aantal ge
doogden, zij die niet asielgerechtigd zijn 
op grond van het Vluchtelingenverdrag 
en de Vreemdelingenwet, maar toch 
(nog) niet herwaarts kunnen worden ge
zonden vanwege de slechte algemene si
tuatie in het land van herkomst. Alhoe
wel dit aantal in Nederland in verge
lijking met andere landen niet oneven
redig groot is. Zij belemmeren de 
doorstroom in de (woon-)voorzieningen 
voor werkelijk asielgerechtigden. De door 
de staatssecretaris van Justitie ingestel
de Commissie-Mulder heeft onlangs 
hieromtrent zeer bruikbare aanbevelin
gen gedaan. Hopelijk vinden deze een 
vruchtbaar gehoor bij de staatssecretaris 
en in het parlement. 

Problematisch kan ook zijn - vanuit 
het oogpunt van openbare orde - het per 
definitie onbekende aantal illegalen in 
ons land. Onderzoek heeft echter uit
gewezen dat deze mensen niet of nauwe
lijks een beroep doen op collectieve voor
zieningen. 

Ergo, voor zover er sprake is van 
misbruik van sociale voorzieningen is het 
onjuist de rekening hiervan te laten be
talen door vreemdelingen die hier om 
humanitaire redenen hun toevlucht zoe
ken. Tot hen die daar nog iets anders 
over denken, zou ik het (liberale) beginsel 
in herinnering willen brengen, dat men 
een ander niet moet behandelen op een 
wijze waarop men zelf niet behandeld 
wenst te worden. 

Overigens is het naar mijn oordeel 
zeer kortzichtig te ontkennen dat me
deburgers met een andere cultuur een 
positieve bijdrage kunnen leveren aan 
het leven in ons land. 

Drs. A. L. W. van Herk, 
Noordwijkerhout. 

Vreemdelingen 
In het meinummer schrijft W. L. de 

Vries te Doorn dat tijdens de eerste par
tijconferentie over "Ongebroken Lijnen" 
was gesteld dat "het toelaten van vreem
delingen cultuurverrijkend werkt". Die 
stelling klonk hem terecht niet sterk in 
de oren! Wat moët men met deze stelling 
als men denkt aan bijv. 

50 %van de criminelen is vreemdeling, 
zoveel te erger als men bedenkt dat zij 
maar 7 % van de bevolking uitmaken 
het probleem van Den Haag met de 
criminaliteit en vandalisme in de 
Schilderswijk en Spoorwijk met 30 % 
buitenlanders 
het probleem van Amsterdam met zijn 
Noordafrikaanse immigranten 
rondhangende vreemdelingen die 
spanningen veroorzaken bij de pas
santen in de grote steden 
problemen van veel ouders en het ont
staan van witte en zwarte scholen 
integratie die niet gebeurt omdat het 
onmogelijk is 
spanningen tussen vreemdelingen on
derling ... 

is dat wat de WD cultuurverrijkend 
noemt? Het lijkt meer op "het recht wil
len praten wat krom is"! Wacht de WD 
soms op Brusselse toestanden? Gelukkig 
zijn steeds meer WD-afdelingen die de 
problemen wel zien. In het november
nummer van 1990 van V&D heeft het 
Kamerlid de heer Wiebenga gesteld dat 
"Nederland geen immigratieland is" en 
"illegale immigratie bestreden moet 
worden". Het was een goed artikel maar 
wel wat summier. Misschien kan hij in 
een volgend artikel hier op terugkomen 
en uitvoeriger ingaan om immigranten 
die niet te voorkomen zijn en aangeven 
aan welke maatregelen hij denkt bij de 
bestrijding van illegale immigranten. 

E. Bloem, 
Rotterdam. 

(Zie over het onderwerp: Vreem
delingenbeleid ook de gastrubriek 
elders in dit blad. redactie) 

Emancipatie in tweede 
fase 

Recent is in Vrijheid en Democratie, 
op initiatiefvan drs. M. de Mol-de Mooij, 
een discussie gestart over de positie van 
vrouwen, en dan met name die van vrou
wen binnen de WD. Uit cijfers, zoals die 
vervolgens gepresenteerd worden door 
Willy Stigter-Gonggrijp, blijkt dat on
danks, of misschien juist vanwege, de 
voortschrijdende emancipatie het aantal 
WD-vrouwen op verkiesbare plaatsen 

Essay's over 
"ontgroening - vergrijzing" 

De VVD-werkgroep belast met de discussie over "Ontgroening 
en Vergrijzing" wil graag de mening van jongeren tot 30 jaar 
over dit onderwerp. 
De themadag, die op zaterdag 9 november te Apeldoorn wordt 
gehouden, zal onder andere gaan over de verschuiving van de 
gemiddelde leeftijd van Nederlanders in de komende decennia. 
Voor de gevolgen daarvan, zowel financieel als maatschappelijk, 
mag de politiek de ogen niet sluiten. Daarom organiseren de 
liberalen deze themadag. 
De werkgroep is zeer geïnteresseerd in de visie van jongeren 
op dit veranderende maatschappijbeeld. Zij roept daarom jonge 
liberalen op om hun mening daarover op papier te zetten en een 
essay van circa 1200 woorden in te zenden. 
Tot 2 september kunnen artikelen hierover worden ingezonden 
t.a.v. de adjunct secretaris "Ontgroening - Vergrijzing", Lucas 
Osterholt, VVD, postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 
Vele invalshoeken zijn mogelijk. Wij noemen er enkele: 
- moeten ouderen niet het recht hebben om, indien zij dat willen 

en kunnen, langer aan het arbeidsproces deel te nemen? 
- zal de opzet van onze gezondheidszorg niet drastisch moeten 

worden gewijzigd? 
- in hoeverre kan en mag een solidariteitsberoep op jongeren 

worden gedaan met betrekking tot de vergrijzende generatie? 
- zal ook in de woningbouw niet veel meer rekening gehouden 

moeten worden met zowel de behoeften van jongeren als van 
ouderen? 

- hoe voorkomt men een maatschappelijke tweedeling tussen 
jong en oud en bevordert men een integratie? 

Deze en andere zaken kunnen het uitgangspunt vormen voor 
jullie essay, dat uiterlijk2 september 1991 binnen moet zijn, zodat 
de werkgroep in haar voorbereiding jullie visie op "Ontgroening
Vergrijzing" kan betrekken. • 

bedroevend klein is. Het initiatief de oor
zaken en mogelijke oplossingen voor een 
dergelijke situatie ter discussie te stellen 
valt dan ook alleen maar toe te juichen. 

2eFase 
Desalniettemin moet ik opmerken dat 

ik in de tot heden toe vërsch"ehen bijdra
gen een aantal zaken node heb gemist. 
De huidige emancipatiegalfis als maat
schappelijke beweging een inmiddels 
flink aantal jaren geleden van start ge
gaan. Door de toenmalige pioniers zijn 
destijds kaders en een aantal strategieën 
gecreëerd waarbinnen de gestelde doelen 
bereikt dienden te worden. Dankzij deze 
strategieën bekleedt een aantal van deze 
pioniers nu kaderfuncties op het terrein 
van bijv. wetenschap, beleid en politiek, 
waarmee de emancipatiegedachte verder 
vorm gegeven wordt. 

Met name de laatste paar jaren is de 
emancipatie, met alle denken en doen die 
deze beweging inhoudt, echter dermate 
voortgeschreden, dat zij inmiddels op 
grote schaal en niet meer vrijblijvend op 
micro-niveau, dat wil zeggen bij vrijwel 
iedereen ongeacht het niveau waarop 
men functioneert, is aangeland. 

De emancipatie verkeert in de 2e fase! 

Evaluatie 
Het bevreemdt mij dan ook om op 

te moeten merken dat in de tot nu toe 
verschenen bijdragen in Vrijheid en De
mocratie direct wordt teruggegrepen op 
reeds jaren geleden geconstrueerde stra
tegieën, zonder dat ook maar gesug
gereerd wordt het WD-emancipatie
beleid eens aan een evaluatie te onder
werpen. Van iets dat in iedere in reorga
nisatie verkerende organisatie inmiddels 
gemeengoed is, ziet men in de emancipa
tiebeweging als geheel, en ook binnen de 
Organisatie Vrouwen in de WD, de 
noodzaak klaarblijkelijk nog niet in. 

Realiteit 
Toch zullen ook de Vrouwen in de 

WD niet aan een dergelijke evaluatie 
kunnen ontkomen. De tijd van de acade
mische morele discussie is voorbij. De 
inmiddels ver voortgeschreden emanci
patie dwingt ons inmiddels concreet 
vorm te geven aan een nieuwe situatie, 
waarbij niet de wenselijkheid maar de 
realiteit de hoofdrol zal moeten spelen, 
en waarbij ook de effecten van emanci
patie ter discussie zullen moeten staan. 

Nieuwe inhoud 
Zo cree"erden nieuwe relatievormen 

en individualisering andere mogelijkhe
den, maar geven tevens voor diverse 
groepen vrouwen ook een zeer divers le
vensperspectief te zien. 

De effecten van de 2e fase stellen 
nieuwe vragen, roepen om nieuwe ani· 
woorden, om nieuw beleid, om nieuwe 
strategiee·n. De politieke inbreng van 
vrouwen kan zich niet beperken tot de 
strijd om de macht binnens- of buitens· 
huis. Over, om maar een handjevol on· 
derwerpen te noemen, de inkomenspoli
tiek, de effecten van nieuwe relatievor· 
men op het levensperspectief van vrou· 
wen, mannen en kinderen, en de 
maatschappelijke gevolgen hiervan, over 
het taboe van de niet gelukte carrière, 
zullen we de inhoudelijke discussie niet 
langer uit de weg kunnen gaan. Zo 
blijken vrijblijvender relaties en indi· 
vidualisering een toenemende groep 
vrouwen niet die vrijheid te brengen diej 
zij zich wensen, omdat zij de waarde van 
het vermogen om affectieve relaties aan I 
te gaan niet juist inschatten. 

Zo kan de prikkel voor vrouwen met 
een minimuminkomen om verandering 
in deze situatie aan te brengen gering 
zijn, wanneer een andere groep vrouwen 
er een pretsalaris bijverdient. Zo kiest 
een groot aantal vrouwen voor een loop· 
baan in een moderne beroepsgroep. Maar 
juist omdat het slagen van een carrière 
afhankelijk blijkt van de cultuur binnen 
een organisatie, stranden nogal wall' 
veelbelovend gestarte vrouwelijke car· 
rières in een wisselend cultureel klimaat. 

Face lift ·~ 
Het zal inmiddels duidelijk zijn, de 

Vrouwen in de WD hebben een kleine', 
face lift nodig. Evaluatie en enige orga-1 
nisatorische aanpassing zullen voor een 
verjongd uiterlijk moeten zorgen. En na·, 
tuurlijk gaan we dan met de mannen aan 
tafel zitten. Omdat dat met een verjongd' 
gezicht leuk is, maar vooral omdat dat 
gezicht een betere inhoud heeft. En daar 
gaat het uiteindelijk om. Dat het libera· 
lisme moge zegevieren, zowel in eigen 
kring als ver daarbuiten. 

Drs. Inge Ruhaak-Bergsma, 
Oegstgeest. 
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·seschrijvingsbrief 
'Juitengewone algemene vergadering 
(87ste algemene vergadering) 
te houden op vrijdag 4 en zaterdag 5 oktober 1991 in De Ko
ningshof te Veldhoven; aanvang op de vrijdag: 19.30 uur (even
tueel16.00 uur). 

Door de ledenvergaderingen van de afdelingen, de centralever
gaderingen van de ondercentrales en kamercentrales, de com
missies van advies (art. 60 hr.) en de bijzondere groepen (art. 
78.1 hr.) kunnen tot en met 15 augustus 1991 moties c.a. amen
dementen bij de algemeen secretaris worden ingediend. Deze 
moties c.q. amendementen worden gepubliceerd in Vrijheid en 
Democratie van september 1991. 

......... vrijdag 4 oktober 1991, (zo zulks noodzakelijk is) 16.00 uur ........ . 

AGENDA: 

I. Eventuele verkiezing van de voorzitter, als er meer dan een kandidaat op 
15 augustus a.s. is gesteld * 

......... vrijdagavond 4 oktober 1991, 19.30 uur ........ . 

II. Opening door de voorzitter, dr L. Ginjaar 

Bijlage I 

Voorstellen inzake enige WIJZigin
gen statuten en huishoudelijk re
glement 

1. Aanpassing huishoudelijk regle
ment inzake contributie art. 64.1 
hr.: hoogte van de jaarlijkse bijdra
ge. 

Nieuwe tekst art. 64.1 hr.: 
"Op voorstel van het hoofdbestuur stelt 
de algemene vergadering de hoogte van 
de jaarlijkse bijdrage vast voor: 
1. aspirant-leden en gewone leden van 

18 tlm 23 jaar 
2. gewone leden van 24 tlm 26 jaar 
3. gewone leden van 27 tlm 64 jaar 
4. gewone leden van 65 jaar en ouder 
5. inwonende gezinsleden of huisge

noten van een gewoon lid, erelid of 
lid van verdienste." 

3. Aanvulling van art. 23.5 statuten. 

"De leden van het hoofdbestuur worden 
uit de leden gekozen door de algemene 
vergadering; 
de voorzitter, de ondervoorzitter(s), de 
penningmeester en in voorkomend ge
val, de algemeen secretaris, worden in 
functie gekozen; 
de overige leden van het hoofdbestuur 
worden per plaats gekozen op de wijze 
van een stemming over personen voor de 
vervulling van één plaats als te regelen 
bij huishoudelijk reglement; de taken 
van de overige leden van het hoofdbe-
stuur, ................... " 

4. Wijziging van art. 23.7 onder 1 
statuten. 

Nieuwe tekst: "...... waar binnen kan
didaten kunnen worden gesteld, dient 
tenminste één week te belopen;" 

5. Wijziging van art. 24.2 statuten. 

Nieuwe tekst: " .......... , treedt af in de 
jaarlijkse algemene vergadering waar
van het tijdstip niet later is gelegen dan 
drie jaar na het tijdstip van zijn verkie
zing." 

6. Wijziging van art. 41.1 hr . 

" ..... geeft het hoofdbestuur daarvan ui-

Voorts acht het hoofdbestuur het weinig 
zinvol om de bepaling te handhaven dat 
bij een tussentijdse kandidaatstelling 
een andere zittingsduur geldt dan bij 
een periodieke kandidaatstelling. Ook 
voor de kandidaat zelf is de wijziging van 
betekenis omdat hij beter dan voorheen 
een afgebakende periode van activitei
ten voor zich ziet. 

N.B.l. 
Als de 87ste algemene vergadering in
stemt met voornoemde voorstellen, zul
len kandidaatstelling en verkiezing van 
kandidaten op de 45ste jaarlijkse alge
mene vergadering zich overeenkomstig 
de nieuwe bepalingen voltrekken. 
O.a. voor de nieuw te kiezen partijvoor
zitter zullen in voorkomend geval de 
nieuwe bepalingen met onmiddellijke 
ingang van kracht worden. 
Zijn zittingsperiode duurt dan tot op de 
jaarlijkse algemene vergadering van 
1994. 

N.B.2. 
Met nadruk wordt op het feit gewezen 
dat de voorstellen inzake de statuten een 
meerderheid van twee derden van de 
stemmen van de afgevaardigden behoe
ven (overeenkomstig art. 35 statuten). 

9. Nieuw artikel 46 h.r. (art. 46 oud 
is door vernummering vervallen) 

2. Redactionele aanpassing art. 64.2 
hr. 

terlijk 8 september kennis aan de bestu- Besluiten 

III. Symposium "Hoe ziet een milieuvriendelijk Nederland er uit?" ** 

Pauze 21.30 - 21.45 uur 

IV. Overdracht van het voorzitterschap * 

V. Toespraken. 

......... zaterdag 5 oktober 1991, 10.00 uur ........ . 

VI. Behandeling voorstellen inzake enige wijzigingen statuten en huishoudelijk 
reglement (bijlage I) 

Vll. Behandeling concepten voor reglementen PS (bijlage Ha en Ilb) en richtlij
nen GR (bijlage III) 

Vlii. Rondvraag 

IX. Sluiting. 

N.B.1: 
De aandacht van de afdelingen wordt 
gevestigd op art. 20 van de statuten en 
op art. 49.1 t/m 49.4 van het huishoude
lijk reglement van de partij die als volgt 
luiden: 

20.1. Het stemrecht in de algemene 
vergadering wordt uitgeoefend door af
gevaardigden van de afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van een 
afdeling per een januari onderscheiden
lijk een juli van het lopende jaar wordt 
een stem uitgebracht; daarbij wordt het 
aantal leden van elke afdeling naar bo
ven afgerond tot vijftig of een veelvoud 
daarvan. 

20.3. Voor afdelingen, die na éénjanua
ri onderscheidenlijk één juli van het 
lopende jaar zijn opgericht of waarvan 
de grenzen na die data zijn gewijzigd, 
wordt het aantal stemmen op de in arti
kel 20.2 bepaalde wijze vastgesteld op 
grondslag van het aantal leden dat een 
week voor de dag van de vergadering tot 
de afdeling behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de 
bepaling van het ledental van een afde
ling als bedoeld in artikel 20.2 en 20.3 
buiten beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afde
ling worden benoemd door de ledenver
gadering van die afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de 
algemene vergadering zonder last, naar 
vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardig
den als bedoeld in artikel 20.5 van de 
statuten, benoemt de ledenvergadering 
een of meer plaatsvervangers, al dan 
niet per afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering meer 
dan een afgevaardigde benoemt, kan zij 
tevens vaststellen hoeveel stemmen ie
dere afgevaardigde met inachtneming 
van het in artikel 20 van de statuten 
bepaalde aantal stemmen ter algemene 
vergadering zal uitbrengen; toezicht op 
de naleving van zodanig besluit berust 
bij de afgevaardigden van de afdeling 
zelf. 

49.3. Mgevaardigden kunnen hun ver
tegenwoordiging overdragen aan andere 

afgevaardigden van dezelfde of van een 
andère afdèling. 

49.4. De voorzitter kan van iedere afge
vaardigde verlangen dat deze zijn be
voegdheid aantoont, bij gebreke waar
van de betrokken afgevaardigde geen 
stemmen meer mag uitbrengen. 

N.B.2: 
Het is noodzakelijk dat de sprekers zich 
tijdig voor het betreffende agendapunt 
aan de orde komt, hebben aangemeld bij 
de algemeen secretaris, opdat een even
redige verdeling van de beschikbare 
spreektijd kan worden vastgesteld. 

N.B.3: 
Mgevaardigden dienen zich bij de aan
vang van de vergadering te laten regis
treren, waama stemkaarten en stem
boekjes worden uitgereikt. Met klem 
wordt er op aangedrongen dat de afge
vaardigden (conform art. 49.4 hr.) hun 
bevoegdheid, tot het uitbrengen van 
stemmen, kunnen aantonen en voorts 
conform het reglement handelen als het 
gaat om het machtigen van andere afge
vaardigden. 

*N.B.4: 
Voor het voorzitterschap als opvolger 
van dr L. Ginjaar is door het hoofdbe
stuur gekandideerd mevrouw mr.E.J. 
J.E. van Leeuwen-Schut te Zoetermeer 
(voor een korte levensbeschrijving en de 
procedure wordt verwezen naar Vrijheid 
en Democratie van mei jl., blz. 19). Als 
op 15 augustus a.s. geen overige kan
didaten door de ledenvergaderingen van 
afdelingen zijn gesteld wordt overeen
komstig art. 73 hr. de door het hoofdbe
stuur gestelde kandidaat door de voor
zitter op vrijdagavond benoemd ver
klaard. Indien deze situatie zich voor
doet, vervalt de vergadering op de 
vrijdagmiddag. 

** N.B.5 
Het programma voor dit gedeelte van de 
agenda zal worden gepubliceerd in het 
septembernummer van Vrijheid en De
mocratie. 

Nevenstaande modellen kunnen gelet op 
de artikelen 49.3 en 49.4 hr. worden ge
bruikt. 

Aanpassing:" ,vallende in leeftijdsgroep 
3 als genoemd in artikel 64.1 (gewone 
leden van 27 tlm 64 jaar), opgenomen in 
groep 4 (gewone leden van 65 jaar en 
ouder), indien ........... " 

Toelichting bij 1 en 2: 
"Voor jongeren tot en met 23 jaar wordt 
de contributie met ingang van 1 januari 
1992 verlaagd, zoals toegezegd is door 
de penningmeester op de 44stejaarlijkse 
algemene vergadering. Zij betalen de
zelfde contributie als gezinsleden met 
dit verschil dat Vrijheid en Democratie 
wordt toegezonden. De aanduiding "tot" 
leidt in de praktijk tot vergissingen. 
Duidelijker is te spreken van "tot en 
met". De huidige omschrijving van de 
categorie "gezinsleden" is gedateerd en 
is naar de moderne maatschappij-op
vàtting aèhterhaald." 

Ter vergelijking volgt hieronder de oude 
tekst: "Op voorstel van het hoofdbestuur 
stelt de algemene vergadering de hoogte 
van de jaarlijkse bijdrage vast voor: 
1. gewone leden van 18 tot 27 jaar 
2. gewone leden van 27 tot 65 jaar 
3. gewone leden van 65 jaar en ouder 
4. aspirant leden 
5. gewone leden die tot het gezin van 

een lid, een erelid oflid van verdien
ste behoren en bij dit lid inwonen." 

MODEL I 

ren van .............. " 

7. Wijziging van art. 41.4 hr. 

"; dit tijdstip moet tenminste drie maan
den liggen na de verzending van deze 
kennisgeving." 

8. Wijziging van art. 41.5 hr . 

"..... welke termijn niet eerder begint 
dan tenminste een week na verzending 
van de in artikel 41.4 bedoelde kennis-
geving, ...... " 

Toelichting bij de voorstellen onder 
3 t/m 8 genoemd: 
Het hoofdbestuur beoogt met deze voor
stellen, tot wijziging c.q. aanvulling, te
gemoet te komen aan de bij velen in de 
partij levende wens te komen tot een 
verkorting van de kandidaatstellings-

. procedure inzake verkiezing· leden van 
het hoofdbestuur en voorts acht het 
hoofdbestuur het in het kader van de 
kandidaatstelling en verkiezing per 
persoon het noodzakelijk dat de partij 
voor iedere plaats afzonderlijk de mo
gelijkheid heeft kandidaten te stellen en 
waarbij de stemming dientengevolge 
zich overeenkomstig artikel 74 hr. zal 
voltrekken. 
Bij de 43ste jaarlijkse algemene verga
dering immers leidde een en ander tot 
onduidelijkheid. 

Ondergetekende voorzitter/secretaris* van de afdeling: 

verklaart hierbij (conform art. 49.4 hr.) dat door de ledenvergadering van zijn 
afdeling de volgende afgevaardigde(n) naar de 87ste AV werd(en) benoemd: 

* doorhalen wat niet van toepassing is 

1991 

Ondertekening: .............................................. . 

MODEL II 

Ondergetekende, afgevaardigde van de afdeling: 

draagt hierbij (conform art. 49.3 hr.) over aan 

afgevaardigde van de afdeling: .......................................................................... . 

t.b.v. het uitbrengen van stemmen op de 87ste AV. 

1991 

Ondertekening: .............................................. . 

46.1 Van iedere algemene vergadering 
wordt van de door de algemene verga
dering genomen besluiten een lijst door 
de algemeen secretaris, of hij die hem 
vervangt, opgesteld. Deze lijst dient te
vens een beknopte aanduiding te geven 
van de achtergronden die tot een besluit 
hebben geleid. 

46.2 De desbetreffende algemene ver
gadering benoemt, op voordacht van het 
hoofdbestuur, een commissie van drie 
leden, die de desbetreffènde vergadering 
bijwonen. De commissie heeft tot taak 
de in artikel 46.1 genoemde lijst op in
houd en deugdelijkheid te onderzoeken; 
de commissie stelt vervolgens de lijst 
definitief vast. 

46.3 De besluitenlijst wordt gepubli
ceerd in Vrijheid en Democratie met de 
verklaring van de in artikel 46.2 ge
noemde commissie. Een besluitenlijst 
kan na de vaststelling door de commissie 
niet meer worden gewijzigd. 

Toelichting: 
Met opneming in het huishoudelijk re
glement van een artikel over de wijze 
van vastlegging van de besluiten van 
een algemene vergadering verwacht het 
hoofdbestuur tegemoet te komen aan de 
bij de 44ste JAV levende wens om de 
besluitenlijst een officiële status te ge
ven, zodat meer dan thans het geval is, 
de lijst een voor de hele partij geldende 
kracht verkrijgt. 

Toelichting op de bijlagen Ha, Ilb 
en 111 
In april heeft de 44ste jaarlijkse alge
mene vergadering de nieuwe reglemen
ten (EP en EK) aanvaard. 
Resteren nog de reglementen PS en GR. 
Beide reglementen verschilden aan
zienlijk van die voor EP, EK en TK. 
Die verschillen zijn gebleven, waarbij 
door de wijziging van de Kieswet op 28 
september 1989 de noodzaak vergroot is 
om tot een andere opzet te komen. 
Het hoofdbestuur legt thans twee regle
menten PS aan de algemene verga
dering voor. 
Een reglement voor die provincies die 
thans niet meer dan één statenkieskring 
kennen en een reglement voor die pro
vincies die of bij wet of bij uitspraak van 
hun staten de verdeling in kieskringen 
zien gehandhaafd. 
Voor de VVD-organisatie in de provincie 
is het alleen al om redenen van bestuur
lijk vermogen noodzaak om tot die split
sing in reglementen over te gaan. Voorts 
zet het hoofdbestuur de lijn door die door 
de algemene vergadering getrokken is 
met de aanvaarding van de eerder ge
noemde reglementen EP, EK en TK. 

Ten behoeve van de kandidaatstelling 
voor leden van de gemeenteraden komt 
het hoofdbestuur met een geheel andere 
opzet dan tot nu toe in de VVD gebrui
kelijk. In plaats van een reglement wor
den richtlijnen gegeven, waarin een 
aantal keuze mogelijkheden ligt opge
sloten. Het hoofdbestuur beschouwt de 
richtlijnen als een spoorboekje dat voor
al door zijn eenvoud meer dan voorheen 
goed toegankelijk is voor de raadplegers 
van een dergelijk geschrift; in het bij-



zonder de bestuurders van de afdelin
gen. 

Als de bovengenoemde reglementen c.q. 
richtlijnen door de algemene verga
dering op 5 oktober a.s. zijn vastgesteld, 
is het hoofdbestuur ervan overtuigd dat 
daarmee de partij meer dan ooit slag
vaardig en adequaat zal kunnen han
delen als het gaat om de belangrijkste 
doelstelling van de VVD als kiesvere
niging nl. het op verantwoorde wijze 
stellen van kandidaten voor de onder
scheiden volksvertegenwoordigingen. 

N.B. 
Resteert nog de herschrijving van statu
ten en huishoudelijk reglement. De con
cepten daartoe worden a.s. zomer ge
realiseerd, waarna de 88ste algemene 
vergadering van 23 november a.s. de 
mogelijkheid heeft om definitief, met het 
aanvaarden van die voorstellen, de 
plannen inzake reglementswijzigingen 
af te ronden, zoals die sedert 1987 her
haalde malen door hoofdbestuur en al
gemene vergadering naar voren zijn ge
bracht c.q. zijn goedgekeurd. 

Bijlage Ila 

Reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de provinciale staten 
van een provincie waarvan het ge
bied dat van één statenkieskring 
omvat (PSE)* 

Artikel I: 
Begripsb~paÜngen 

l.I. In dit reglement wordt verstaan on
der: 

1. statenfractie: de als zodanig geza
menlijk in de provinciale staten van 
een provincie optredende leden van 
de VVD; 

2. hoofdbestuur: het hoofdbestuur van 
de VVD als vermeld in artikel 23.1 
van de statuten; 

3. algemeen secretaris: de algemeen 
secretaris van de VVD als vermeld 
in artikel 23.2 onder 4 dan wel in 
artikel 26 van de statuten; 

4. provinciecentrale: een centrale wel
ker gebied gelijk is aan dat van één 
provincie en één provinciale kies
kring omvat; 

5. bestuur: het bestuur van de provin
ciecentrale als vermeld onder 4; 

6. commissie: het in artikel 5 om
schreven orgaan; 

7. technisch advies: het door de cen
tralevergadering van een provin
ciecentrale ingevolge artikel 12 
vastgestelde advies over de techni
sche inrichting van de kandidaten
lijst; 

8. plaats: een plaats op de kandida
tenlijst welke zoveel plaatsen telt 
als in het technisch advies is om
schreven; 

9. kandidaat: een lid van de VVD dat 
schriftelijk heeft verklaard een 
kandidatuur in overweging te willen 
nemen voor een plaats op de kan
didatenlijst; 

10. Kieswet: Wet van 28 september 
1989, houdende nieuwe bepalingen 
inzake het kiesrecht en de verkie
zingen (Kieswet) en overige nadien 
vast te stellen wijzigingen. 

1.2. Voor het overige gelden de begrips
bepalingen als omschreven in artikel 2 
van de statuten en in de Kieswet. 

Artikel2: 
Provinciecentrale 

In een provincie waarin één kamercen
trale bestaat en die het gebied van een 
provinciale kieskring omvat treedt de 
betrokken kamercentrale op als provin
ciecentrale. 

Artikel3: 
Bestuur 

Het bestuur van een provinciecentrale 
als vermeld in artikel 2 is het bestuur 
van de betrokken kamercentrale. 

Artikel4: 
Aankondiging kandidaatstellings
procedure 

4.1. Voor 1 maart voorafgaande aan het 
jaar waarin periodieke verkiezingen 
voor de provinciale staten zullen plaats
vinden, publiceert het hoofdbestuur de 
voor de kandidaatstellingsprocedure 
geldende termijnen en tijdstippen in het 
partij-orgaan; het zendt aan de besturen 
van de afdelingen en centrales een ge
detailleerde procedurebeschrijving, die 
voor leden kosteloos verkrijgbaar wordt 
gesteld. 

4.2. Bij de in artikel4.1 vermelde publi
catie geeft het hoofdbestuur aan de leden 
kennis van hun bevoegdheid voor 1 sep
tember aan het bestuur van hun afdeling 
namen te noemen van personen die zij 
wensen voor te dragen als voorlopige 
kandidaat voor de provinciale staten van 
de provincie waarin hun woonplaats is 
gelegen. 

Artikel5: 
Commissie 

5.1. Het bestuur benoemt ten laatste 
voor 1 februari voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van de provinciale staten 
zal plaatsvinden, een commissie uit de 
leden van de VVD in de betrokken pro
vincie. De secretaris van de provincie
centrale voorziet in het secretariaat van 
de commissie. 

5.2. Met uitzondering van aspirant-le
den is ieder lid benoembaar tot lid van 
de commissie mits dat lid schriftelijk 
onherroepelijk verklaart geen voorlopige 
kandidatuur voor een plaats op de kan
didatenlijst te zullen aanvaarden. 

5.3. De commissie brengt aan het be
stuur een gemotiveerd oordeel uit over 
de voorlopige kandidaten. 

5.4. Alvorens het oordeel als genoemd 
in artikel 5.3 uit te brengen wint de 
commissie het advies in van de voorzit
ter van de statenfractie in de betrokken 
provincie. 

Artikel6: 
Overleg met de statenfractie 

Het bestuur pleegt voor 16 mei overleg 
met de statenfractie over de komende 
verkiezing van de leden van de provin
ciale staten. 

Artikel 7: 
Zittende leden 

7.1. Voor 16 juni vraagt de secretaris 
van de provinciecentrale aan de leden 
van de betrokken statenfractie voor 1 
augustus schriftelijk hem te berichten of 
zij bereid zijn een kandidatuur in over
weging te nemen. 

7.2. Voor 16 augustus geeft de secreta
ris van de betrokken provinciecentrale 
aan de commissie en het bestuur kennis 
van de antwoorden die hij op de in arti
kel 7.1 omschreven vraag heeft ontvan
gen. 

ArtikelS: 
Voordracht van voorlopige kan
didaten 

8.1. Het bestuur van elke afdeling roept 
na de in artikel 4.2 vermelde kennis
geving een ledenvergadering bijeen te
gen een tijdstip in de periode 1 t/m 9 
september. 

8.2. Na te hebben kennisgenomen van 
de namen die ingevolge artikel 4.2 aan 
het bestuur van de afdeling zijn ge
noemd, besluit deze ledenvergadering 
welke voorlopige kandidaten zij wenst 
voor te dragen; de ledenvergadering kan 
als voorlopige kandidaten ook personen 
voordragen die niet tevoren aan het be
stuur van de afdeling zijn genoemd. 

8.3. Ook de commissie en het bestuur 
zijn bevoegd voorlopige kandidaten voor 
te dragen voor de provinciale staten van 
de betrokken provincie; artikel 9 is van 
overeenkomstige toepassing. 

8.4. Een zittend lid dat de ingevolge ar
tikel 7.1 gestelde vraag bevestigend 
heeft beantwoord is voorlopig kan
didaat; artikel 9 is, behoudens de onder
tekening van het gegevensformulier 
door de voorlopige kandidaat zelf, van 
overeenkomstige toepassing. 

8.5. Alleen leden van de VVD kunnen 
als voorlopige kandidaat worden voor
gedragen. 

Artikel 9: 
Gegevensformulieren 

9.1. Binnen een week na de in artikel 
8.1 vermelde ledenvergadering, brengt 
het bestuur van elke afdeling de namen 
van de door de ledenvergadering over
eenkomstig artikel 8.2 voorgedragen 
voorlopige kandidaten ter kennis van de 
secretaris van de provinciecentrale 
waartoe de afdeling behoort, met ge
bruikmaking en door volledige invulling 
van formulieren volgens een door het 
hoofdbestuur vast te stellen model; elk 
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formulier behoort te zijn ondertekend 
door de voorzitter of de secretaris van de 
afdeling alsmede, indien de voorlopige 
kandidaat geen lid van de provinciale 
staten is, door de voorlopige kandidaat 
zelf; de voorlopige kandidaat dient te
vens te verklaren dat hij bij verkiezing 
of plaatsvervulling de benoeming tot lid 
van de betrokken provinciale staten zal 
aanvaarden. 

9.2. Bij de vaststelling van het in artikel 
9.1 bedoelde model neemt het hoofdbe
stuur daarin ruimte op voor vermelding 
van o.a.: 

personalia, waaronder het huisadres; 
opleiding; - aanvang van het huidige 
lidmaatschap van de VVD; 
een beperkt aantal gegevens betref
fende de in de laatste tien jaren ver
vulde: werkkring, functies in de VVD 
en/of in andere politieke partij(en), 
functies in vertegenwoordigende li
chamen en andere maatschappelijke 
activiteiten, alles met vermelding van 
begin- en eindjaar en wat de vertegen
woordigende lichamen betreft met 
vermelding van de politieke partij( en) 
waarvoor men zitting had; 
een zeker aantal onderwerpen waar
naar de belangstelling in het bijzonder 
uitgaat; 
de verklaring van de voorlopige kan
didaat bij verkiezing of plaatsvervul
ling de benoeming tot lid van de be
trokken provinciale staten te zullen 
aanvaarden. 

ArtikellO: 
Uitsluiting van deelneming 

10.1. Voorlopige kandidaten zijn van 
elke deelneming aan de voorbereiding 
van de kandidaatstelling uitgesloten 
met ingang van de dag van dagtekening 
van hun bereidverklaring ingevolge ar
tikel 7.1 onderscheidenlijk 9.1. 

10.2. De uitsluiting vervalt voor de
genen, die hun bereidverklaring schrif
telijk hebben ingetrokken. 

Artikelll: 
Groslijst 

11.1. Het bestuur stelt zo spoedig mo
gelijk na de in artikel 8.1 bedoelde le
denvergaderingen de groslijst van de 
voorlopige kandidaten samen. Welke 
lijst bevat de alfabetische opgave van de 
namen van voorlopige kandidaten met 
adres, geboortejaar, huidige werkkring 
of functie, het jaar van aanvang van het 
lidmaatschap van de VVD en voorts met 
de gegevens als voorkomend in het for
mulier als bedoeld in artikel 9. 

11.2. De secretaris van de provincie
centrale zendt de groslijst voor 1 oktober 
aan de secretarissen van de afdelingen 
binnen het gebied van de betrokken pro
vincie; in het partij-orgaan wordt gepu
bliceerd met vermelding van de adressen 
dat genoemde stukken voor leden op 
aanvraag kosteloos verkrijgbaar zijn bij 
de secretaris van de betrokken provin
ciecentrale. Indien door of vanwege de 
in het gebied van de provincie gevestigde 
kamercentrale een periodiek of medede
lingenblad wordt uitgegeven, wordt de 
groslijst daarin voor 1 oktober gepubli
ceerd. 

11.3. Voor een kandidatuur komen 
slechts leden van de VVD in aanmerking 
die in de groslijst zijn vermeld, tenzij 
1. het technisch advies de bepaling be

vat, dat voor plaatsen ook andere le
den van de VVD kandidaat kunnen 
worden gesteld; 

2. in bijzondere gevallen; dan is het be
stuur van de provinciecentrale be
voegd in het ontwerp als bedoeld in 
artikel13.1 onder 3 ook namen op te 
nemen van leden van de VVD die niet 
in de groslijst zijn vermeld. 

Artikel12: 
Technisch advies 

12.1. In de agenda voor de centralever
gadering van de provinciecentrale, 
waarop de kandidatenlijst definitief 
wordt vastgesteld, wordt mede het voor
stel van het bestuur vermeld met be
trekking tot een technisch advies. Voor
noemd advies is gebaseerd op artikel H 
2 van de Kieswet. 

12.2. Het onder 12.1 genoemde tech
nisch advies houdt ten minste in: 
1. aantal op de lijst te plaatsen kan

didaten; 
2. totaal aantal voorlopige kandidaten 

dat naar provinciale voorkeur zal 
worden gerangschikt; 

3. al dan niet de mogelijkheid, dat leden 

van de VVD kandidaat kunnen wor
den gesteld die niet in de groslijst zijn 
vermeld. 

12.3. De artikelen 47.3 en 47.5/6 van 
het huishoudelijk reglement zijn zoveel 
mogelijk van overeenkomstige toepas
sing. 

Artikel13: 
Ontwerp en adviezen van het be
stuur 

13.1. Vier weken voor het tijdstip van 
verzending van de agenda voor de ceil.
tralevergadering van de provinciecen
trale die beslist over de definitieve kan
didatenlijst maakt het bestuur op: 
1. het technisch advies met inachtne

ming van artikel 12.1; 
2. het advies inzake al dan niet aangaan 

van een lijstencombinatie als bedoeld 
in artikel I 10 van de Kieswet, door 
verbinding van de in te dienen kan
didatenlijst met door één of meer an
dere politieke partijen of groeperin
gen in te dienen lijsten; 

3. het ontwerp van de in te dienen kan
didatenlijst; 

4. de toelichting op het ontwerp onder 3 
genoemd met onder meer motivering 
inzake opneming in het ontwerp van 
een kandidaat die niet in de groslijst 
is vermeld en inzake die kandidaat 
die als zittend lid niet in het ontwerp 
is opgenomen. 

13.2. De secretaris van de provincie
centrale zendt de agenda waarin opge
nomen de in artikelll.l en 13.1 vermel
de stukken, zo spoedig mogelijk, doch 
uiterlijk tenminste vier weken voor het 
tijdstip waarop de centralevergadering 
genoemd in artikel 16 wordt gehouden, 
naar de afdelingsbesturen. 

Artikel14: 
Wijzigingsvoorstellen afdelingen 
inzake volgorde kandidatenlijst 

14.1. De ledenvergaderingen van de af
delingen hebben gedurende een termijn 
van tenminste twee weken, na het tijd
stip van verzending in artikel 13.2 ge
noemd, het recht wijzigingsvoorstellen 
inzake de volgorde van de kandidaten
lijst in te dienen. 

14.2. Het afdelingsbestuur kan na de in 
artikel 13.2 bedoelde verzending van de 
agenda met de volgorde van de kandida
tenlijst een afdelingsvergadering bij
eenroepen waarop een wijzigingsvoor
stel kan worden vastgesteld. 

14.3. De afdelingen hebben ieder afzon
derlijk de mogelijkheid zoveel wij
zigingsvoorstellen in te dienen als er 
plaatsen zijn op de kandidatenlijst. 

14.4. Een wijzigingsvoorstel dient be
trekking te hebben op de vervulling van 
één plaats op de kandidatenlijst met in
achtneming van het gestelde in artikel 
16.7. 

14.5. De ledenvergadering van de afde
ling kan op de vergadering, in artikel 
14.2 genoemd, afgevaardigden en hun 
plaatsvervangers benoemen naar de in 
artikel 16 voorgeschreven centralever
gadering; bij ontbreken van deze benoe
ming wordt een afdeling vertegenwoor
digd door de in de jaarlijkse ledenver
gadering van de afdeling benoemde af
gevaardigde(n) of zijn (hun) 
plaatsvervanger(s). 

14.6. Het door de ledenvergadering van 
een afdeling vastgestelde wijzigings
voorstel wordt toegezonden aan de se
cretaris van de provinciecentrale, met 
gebruikmaking van een door het hoofd
bestuur vastgesteld model, voor een 
tijdstip gelegen twee weken voor aan
vang van de in artikel 16 bedoelde cen
tralevergadering. 

14.7. De secretaris van de provincie
centrale brengt de wijzigingsvoorstellen 
ter kennis van de afdelingsbesturen ten 
laatste een week voor de bijeenkomst 
van de in artikel16 voorgeschreven cen
tralevergadering. 

Artikel15: 
Stemrecht in de centralevergade
ring 

In de centralevergadering van een pro
vinciecentrale wordt het stemrecht uit
geoefend op overeenkomstige wijze als 
is bepaald in de artikelen 24 en 49 van 
het huishoudelijk reglement juncto arti
kel 20 van de statuten; met betrekking 
tot de benoeming van afgevaardigden en 
de overdracht van de vertegenwoor-

IJ 

diging van een afdeling geldt echter, dat 
een afgevaardigde in de centraleverga
dering van een provinciecentrale ten 
hoogste tien stemmen mag uitbrengen 
namens ten hoogste vier afdelingen. 

Artikel16: 
Verloop van de centralevergadering 

16.1. In de ingevolge artikel 17 te hou
den vergadering wordt, voordat de be
raadslagingen en stemmingen over elke 
plaats achtereenvolgens aan de orde ko
men, eerst gelegenheid gegeven voor het 
houden van algemene beschouwingen, 
ook over het aan de vergadering voor
gelegde advies of voorstel en de daaraan 
ten grondslag liggende gegevens, be
nevens over eventueel ingekomen stuk
ken. 

16.2. Uitsluitend de schriftelijke . wij
zigingsvoorstellen ingevolge de artike
len 12 en 13.3, eventueel aangevuld met 
de mondelinge voordracht genoemd in 
artikel 16.7, worden in stemming ge
bracht aan de hand van het in artikel 
13.1 genoemde ontwerp van het bestuur. 

16.3. De kandidatenlijst wordt samen
gesteld door over elke plaats, achtereen
volgens van de eerste tot en met de laat
ste plaats, aan de hand van het in artikel 
13.1 genoemde ontwerp van het bestuur, 
te besluiten overeenkomstig artikel 76 
en de overige artikelen van hoofdstuk 
XN van het huishoudelijk reglement 
met uitsluiting van artikel 76.3 van 
voornoemd reglement; tijdens de stem- , 
mingen over een bepaalde plaats wordt 
niet meer beraadslaagd. 

16.4. Als de centralevergadering een 
andere kandidaat stelt voor een bepaal- ' 
de plaats dan is voorgesteld in het ont
werp van het bestuur van de provincie
centrale kan de centralevergadering be
sluiten dat de oorspronkelijk voor die I 
plaats voorgestelde kandidaat en de
genen die in voornoemd ontwerp op 
hernihaar volgen, allen een plaats naar · 
beneden opschuiven; daarna worden de I 

beraadslagingen en de stemmingen met i 
inachtneming van het genomen besluit 1 

hervat, te beginnen met de plaats, vol- i 

gende op die waarvoor de vergadering 
een andere kandidaat heeft gesteld dan ', 
was voorgesteld. 

16.5. Een wijzigingsvoorstel, inhou- j 

dende de naam van een kandidaat voor ' 
een bepaalde plaats die reeds op de kan
didatenlijst is geplaatst, wordt niet meer 
in de beraadslaging en besluitvorming 
betrokken voor een plaats volgende op 
de kandidatenlijst. 

16.6. Een wijzigingsvoorstel genoemd 
in artikel 14 kan tijdens de beraadsla
gingen worden ingetrokken door de af
gevaardigde(n) van de desbetreffende 1 

afdeling die voornoemd wijzigingsvoor
stel heeft ingediend. 

16.7. De afgevaardigde van een afdeling , 
heeft het recht om een kandidaat, die bij 
een wijzigingsvoorstel van de desbetref
fende afdeling als vermeld in de artikel 
14 voor een bepaalde plaats is gekan
dideerd waarbij hij niet gesteld is, mon
deling voor een volgende plaats op de 
kandidatenlijst voor te dragen. 

16.8. De in artikel 14 bedoelde wij
zigingsvoorstellen kunnen, nadat deze 
ingevolge artikel14. 7 ter kennis zijn ge
bracht niet meer worden veranderd. 

Artikel17: 
Definitieve kandidatenlijst 

17 .1. Het bestuur roept de centralever
gadering bijeen tegen een tijdstip ge
legen ten minste vier weken voor de dag 
der kandidaatstelling als vastgesteld in 
artikel F 1 onder 1 van de Kieswet. 

17 .2. Het bestuur nodigt degene(n) die 
na de voorafgaande verkiezing van leden 
van de provinciale staten voorzitter van 
de betrokken statenfractie is (zijn ge
weest) uit voor de in artikel 17.1 ver
melde vergadering ten einde daar in
lichtingen te verstrekken. 

17.3. Tot de centralevergadering wor
den eerst de zittende leden die aan de 
door het bestuur van de provincialecen
trale gezonden uitnodiging gevolg heb
ben gegeven, ieder afzonderlijk toegela
ten en in de gelegenheid gesteld het 
woord te voeren en die inlichtingen te 
geven waar de vergadering om vraagt; 
telkens nadat dit is geschied verlaat de 
betrokkene de vergadering. 

17.4. Met inachtneming van het in de 



1kelen 11, 15 en 16 bepaalde stelt de 
rgadering vervolgens het technisch 
[vies, de technische inrichting van de 

1ndidatenlijst en de in te dienen kan
.idatenlijst naar volgorde van provin
;iale voorkeur vast. 

17 .5. Het bestuur brengt de door de 
centralevergadering genomen besluiten 
ter kennis van de zittende leden die zich 
kandidaat hebben gesteld en van de be
sturen van de betrokken afdelingen. 

Artikel18: 
Schriftelijke bereidverklaring 

18.1. Het bestuur vraagt aan een ieder 
die door de centralevergadering kan
didaat is gesteld, binnen een termijn van 
ten minste een week schriftelijk te ver
klaren dat hij bereid is de hem toe
gekende plaats te aanvaarden. 

18.2. Het bestuur kan namen van kan
didaten die deze verklaring niet binnen 
de gestelde termijn ondertekend hebben 
ingezonden, van de kandidatenlijst 
schrappen. 

18.3. Indien het bestuur van oordeel is, 
dat na het uitvallen van een kandidaat 
door schrapping als bedoeld in artikel 
18.2 of door een andere oorzaak, kan 
worden volstaan met opschuiving van de 
kandidaten, is het bevoegd de kandida
tenlijst aldus te herzien. 

18.4. Indien het bestuur in een in arti
kel18.3 bedoeld geval van oordeel is dat 
niet kan worden volstaan met opschui
ving van de kandidaten, zendt het on
verwijld een voorstel tot verandering 
van de kandidatenlijst aan de centra
levergadering, onder bijeenroeping van 
de centralevergadering op een termijn 
van ten minste zeven dagen; de centra
levergadering heeft dan de bevoegdheid 
de kandidatenlijst te herzien, zoveel 
mogelijk met inachtneming van de be
sluiten van de in artikel 17 vermelde 
centralevergadering. 

Artikel19: 
Inlevering kandidatenlijst 

19.1. De secretaris van de provincie
centrale is belast met het verzamelen 
van de ingevolge artikel H 9 van de 
Kieswet voorgeschreven verklaringen 
van instemming. 

19.2. De secretaris van de provincie
centrale draagt met toestemming van de 
door het hoofdbestuur benoemde ge
machtigde of diens plaatsvervanger zorg 
voor de indiening van de kandidatenlijst 
alsmede - indien daartoe is besloten - tot 
verbinding van de lijst tot een lijsten
combinatie zoals bedoeld in artikel I 10 
van de Kieswet. 

Artikel20: 
Afwijkingen van de procedure 

20.1. Indien een lid van een afdeling 
van oordeel is dat in de provincie waarin 
deze afdeling is gelegen, in strijd is ge
handeld met de statuten, het huishou
delijk reglement of dit reglement, kan 
dat lid ter zake een klacht indienen bij 
het hoofdbestuur; ten aanzien van een 
in dit reglement voorgeschreven leden
vergadering of centralevergadering 
komt deze bevoegdheid toe aan allen die 
op de desbetreffende vergadering be
voegd aanwezig zijn geweest, doch ove
rigens slechts aan diegenen die op de 
groslijst zijn vermeld en aan hen die te
voren bericht van verhindering hebben 
gezonden of verstek hebben moeten la
ten gaan door procedurefouten of over
macht; een klacht moet worden inge
diend binnen twee weken nadat het met 
de statuten en/of reglementen strijdige 
feit zich heeft voorgedaan of het betrok
ken lid daarvan kennis heeft kunnen 
nemen, doch uiterlijk twee weken na de 
in artikel 17 bedoelde vergadering. 

20.2. Indien het hoofdbestuur van oor
deel is dat voor of tijdens een ledenver
gadering of een centralevergadering in 
strijd met de statuten, het huishoudelijk 
reglement, of dit reglement is gehandeld 
en dientengevolge de mogelijkheid aan
wezig is dat een of meer besluiten in de 
betrokken vergadering anders hadden 
kunnen zijn indien niet in strijd met de 
statuten, het huishoudelijk reglement of 
dit reglement zou zijn gehandeld, is het 
bevoegd de afdeling of de centrale op te 
dragen het verzuim te herstellen en/of 
Opnieuw een ledenvergadering of een 
centralevergadering uit te schrijven. 

20.3. In het in artikel 20.2 vermelde ge
val is het hoofdbestuur bevoegd de ter-

mijn waarop de vergadering dient te 
worden bijeengeroepen in te korten, ter
mijnen waarbinnen de vergadering 
krachtens dit reglement gehouden had 
moeten worden te overschrijden en in de 
leiding van de vergadering te voorzien. 

20.4. Voorts is het hoofdbestuur be
voegd een besluit dat in strijd met de 
statuten, het huishoudelijk reglement 
en/of dit reglement is genomen, geheel 
of ten dele nietig te verklaren. 

Artikel21: 
Onvoorziene gevallen 

In gevallen waarin dit reglement niet 
voorziet of waarin de toepassing van dit 
reglement tot moeilijkheden aanleiding 
geeft, beslist en handelt het hoofdbe
stuur. 

N.B. 
de dag van de kandidaatstelling is de 
dinsdag in de periode 18 t/m 24 januari. 
De dag van de stemming is de drieën
veertigste dag van de kandidaatstelling. 
Indien deze dag 4 mei of de dag voor 
Hemelvaartsdag is, vindt de stemming 
plaats op de tweeënveertigste dag. Ech
ter indien de drieënveertigste dag na de 
kandidaatstelling 5 of 6 mei en tevens 
de dag voor Hemelvaartsdag is, vindt de 
stemming plaats op de vijftigste dag. (bij 
de vermelding van deze data is er van 
uitgegaan dat Statenverkiezingen niet 
plaatsvinden in schrikkeljaren). 

Vastgesteld door de 
87ste algemene vergadering 

op 5 oktober 1991. 

* (Thans: Drenthe, Flevoland, Fries
land, Groningen, Utrecht en Zeeland) 

Artikel F1 onder 1 uit de Kieswet: 
Het tijdstip van de kandidaatstel
ling 

1. De kandidaatstelling voor de verkie
zing van de leden van de Tweede Ka
mer, provinciale staten en de ge
meenteraad vindt plaats op de dins
dag in de periode van 18 tot en met 
24januari. 

Artikel H2 ,uit df Kj.esw~t; . 

1. Bij een verkiezing van de leden van 
de Tweede Kamer, onderscheidenlijk 
provinciale staten van een provincie 
die uit met dan één kieskring bestaat 
kan, indien in alle kieskringen aan 
de verkiezing wordt deelgenomen 
met kandidatenlijsten waarop meer 
dan dertig namen van kandidaten 
zijn geplaatst en waarvan behoudens 
ten hoogste de laatste vijf, de namen 
dezelfden zijn en in dezelfde volgorde 
zijn geplaatst, worden volstaan met 
inlevering bij één hoofdstembureau. 
Voor zover het kandidatenlijsten be
treft waarop alle kandidaten dezelf
den zijn en in dezelfde volgorde zijn 
geplaatst, kan voor kandidatenlijsten 
van politieke groeperingen wier aan
duiding was geplaatst boven een 
kandidatenlijst waaraan bij de 
laatstgehouden verkiezing van de le
den van de Tweede Kamer, onder
scheidenlijk provinciale staten, een of 
meer zetels zijn toegekend, worden 
volstaan met inlevering van één lijst 
bij één hoofdstembureau. Het be
paalde in de vorige volzinnen is mede 
van toepassing ten aanzien van sa
menvoeging van aanduidingen van 
twee of meer groeperingen. 

2. De in het eerste lid bedoelde inle
vering geschiedt bij het hoofdstem
bureau van kieskring 12 ('s-Graven
hage), indien het betreft een verkie
zing van de leden van de Tweede Ka
mer, en bij het hoofdstembureau van 
de kieskring waarin de gemeente is 
gelegen waar de vergadering van de 
staten wordt gehouden, indien het 
betreft een verkiezing van de leden 
van provinciale staten. Voor de toe
passing van de artikelen H 11 en I 
10, tweede lid, wordt deze inlevering 
geacht te hebben plaatsgevonden in 
alle kieskringen. 

Artikel H9 van de Kieswet: 

1. Bij de lijst wordt overgelegd een 
schriftelijke verklaring van iedere 
daarop voorkomende kandidaat dat 
hij instemt met zijn kandidaatstel
ling op deze lijst. 

2. Een overgelegde verklaring van in
stemming kan niet worden ingetrok
ken. 
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3. Bij algemene maatregel van bestuur 
wordt geregeld waar en wanneer de 
formulieren voor de verklaringen van 
instemming, kosteloos, voor de kie
zers verkrijgbaar zijn. Bij minis
teriële regeling wordt voor het for
mulier een model vastgesteld. 

4. Indien de kandidaat zich buiten Ne
derland bevindt, is de verklaring niet 
aan enig formulier gebonden en kan 
zij ook telegrafisch of per telex ge
schieden. 

ArtikelIlOvan de Kieswet: 

1. Op de dag van de kandidaatstelling, 
tussen negen en zeventien uur, kun
nen kandidatenlijsten van verschil
lende politieke groeperingen tot een 
lijstencombinatie worden verbonden 
door inlevering bij het centraal stem
bureau van een daartoe strekkende 
schriftelijke gemeenschappelijke 
verklaring van de op de lijsten ver
melde gemachtigden. 

2. Zodanige verbinding kan slechts 
worden aangebracht: 

a. tussen politieke groeperingen waar
van de aanduiding ten behoeve van 
de desbetreffende verkiezing is gere
gistreerd en die in alle kieskringen 
een lijst hebben ingediend; 

b. indien de combinatie betrekking 
heeft op alle in de onderscheidene 
kieskringen vanwege een groepering 
ingediende lijsten en 

c. indien de combinatie in alle kieskrin
gen geschiedt met dezelfde groe
pering of groeperingen. 

3. Het bepaalde in het tweede lid, aan
hef en onder a, is mede van toepas
sing ten aanzien van samenvoeging 
van aanduidingen van twee of meer 
groeperingen, indien de aldus ge
vormde aanduiding voorkomt op alle 
vanwege die groeperingen ingediende 
lijsten. 

4. Bij ministeriële regeling wordt voor 
de in het eerste lid bedoelde verkla
ring een model vastgelegd. 

Bijlage Ilb 

Reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de provinciale staten 
van een provincie waarvan het ge
bied dat van meer dan één staten
kieskring omvat (PSM)* 

Artikel1: 
Begripsbepalingen 

1.1. In dit reglement wordt verstaan 
onder: 

1. statenfractie: de als zodanig geza
menlijk in de provinciale staten van 
een provincie optredende leden van 
de VVD; 

2. hoofdbestuur: het hoofdbestuur van 
de VVD als vermeld in artikel 23.1 
van de statuten; 

3. algemeen secretaris: de algemeen 
secretaris van de VVD als vermeld 
in artikel 23.2 onder 4 dan wel in 
artikel 26 van de statuten; 

4. provinciecentrale: een centrale wel
ker gebied gelijk is aan dat van één 
provincie en meer dan één provin
ciale kieskring omvat; 

5. bestuur: het bestuur van de provin
ciecentrale als vermeld onder 4; 

6. statencentrale: een centrale welker 
gebied gelijk is aan dat van één pro
vinciale kieskring; 

7. onderbestuur: het bestuur van de 
statencentrale als vermeld onder 6; 

8. commissie: het in artikel 6 om
schreven orgaan; 

9. technisch advies: het door de cen
tralevergadering van een provin
ciecentrale ingevolge artikel 13 
vastgestelde advies over de techni
sche inrichting van de kandidaten
lijst(en); 

10. plaats: een plaats op de kandida
tenlijst(en) welke zoveel plaatsen 
telt als in het technisch advies is 
omschreven; 

11. kandidaat: een lid van de VVD dat 
schriftelijk heeft verklaard een 
kandidatuur in overweging te willen 
nemen voor een plaats op de kan
didatenlij st( en); 

12. lijstdelen: het onderste gedeelte van 
een voor alle statenkieskringen ge
lijkluidende lijst met meer dan der
tig kandidaten waarop de laatste 
vijf plaatsen verschillend kunnen 
zijn ingevolge artikel H 2 van de 
Kieswet; 

13. Kieswet: Wet van 28 september 
1989, houdende nieuwe bepalingen 

inzake het kiesrecht en de verkie
zingen (Kieswet) en overige nadien 
vast te stellen wijzigingen. 

1.2. Voor het overige gelden de begrips
bepalingen als omschreven in artikel 2 
van de statuten en in de Kieswet. 

Artikel2: 
Provinciecentrale 

2.1. In een provincie die het gebied van 
meer dan één provinciale kieskring om
vat en waarin meer dan een kamercen
trale bestaat treden deze centrales te
zamen op als provinciecentrale. 

2.2. In een provincie waarin slechts één 
kamercentrale bestaat is deze centrale 
tevens provinciecentrale. 

Artikel3: 
Bestuur 

3.1. Het bestuur, van een provinciecen
trale als vermeld in artikel 2.1, wordt 
voor 1 januari van het jaar voorafgaand 
aan dat waarin de periodieke verkiezing 
voor de leden van de provinciale staten 
zal plaatsvinden benoemd door en uit de 
besturen van de kamercentrales in de 
betrokken provincie, waarbij iedere ka
mercentrale tenminste door één be
stuurslid is vertegenwoordigd. Onder
ling wordt geregeld de verdeling van de 
functies en van de verschillende taken. 
De kosten van de provinciecentrale wor
den in overleg omgeslagen over de be
trokken kamercentrales. 

3.2. Het bestuur, van een provinciecen
trale als vermeld in artikel 2.2, is het 
bestuur van de kamercentrale. 

Artikel4: 
Statencentrale 

4.1. Voor een statencentrale welker ge
bied dat van meer dan één ondercentrale 
omvat, draagt het bestuur ervoor zorg 
dat het onderbestuur wordt gevormd op 
een wijze die wordt overgelaten aan de 
centralevergadering van de provincie
centrale. 

4.2. In een statencentrale welker gebied 
gelijk is aan dat van één ondercentrale is 
het bestuurvan de ondercentrale tevens 
onderbestuur. 

Artikel5: 
Aankondiging kandidaatstellings
procedure 

5.1. Voor 1 maart voorafgaande aan het 
jaar waarin periodieke verkiezingen 
voor de provinciale staten zullen plaats
vinden, publiceert het hoofdbestuur de 
voor de kandidaatstellingsprocedure 
geldende termijnen en tijdstippen in het 
partij-orgaan; het zendt aan de besturen 
van de afdelingen en centrales een ge
detailleerde procedurebeschrijving, die 
voor leden kosteloos verkrijgbaar wordt 
gesteld. 

5.2. Bij de in artikel5.1 vermelde publi
catie geeft het hoofdbestuur aan de leden 
kennis van hun bevoegdheid voor 1 sep
tember aan het bestuur van hun afdeling 
namen te noemen van personen die zij 
wensen voor te dragen als voorlopige 
kandidaat voor de provinciale staten van 
de provincie waarin hun woonplaats is 
gelegen. 

Artikel6: 
Commissie 

6.1. Het bestuur benoemt ten laatste 
voor 1 februari voorafgaande aan het 
jaar waarin een periodieke verkiezing 
van de leden van de provinciale staten 
zal plaatsvinden, een commissie uit de 
leden van de VVD in de betrokken pro
vincie. De secretaris van de provincie
centrale voorziet in het secretariaat van 
de commissie. 

6.2. Met uitzondering van aspirant-le
den is ieder lid benoembaar tot lid van 
de commissie mits dat lid schriftelijk 
onherroepelijk verklaart geen voorlopige 
kandidatuur voor een plaats op de kan
didatenlijst te zullen aanvaarden. 

6.3. De commissie brengt aan het be
stuur een gemotiveerd oordeel uit over 
de voorlopige kandidaten. 

6.4. Alvorens het oordeel als genoemd 
in artikel 6.3 uit te brengen wint de 
commissie het advies in van de voorzit
ter van de statenfractie in de betrokken 
provincie. 

Artikel 7: 
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Overleg met de statenfractie 

Het bestuur pleegt voor 16 mei overleg 
met de statenfractie over de komende 
verkiezing van de leden van de provin
ciale staten. 

ArtikelS: 
Zittende leden 

8.1. Voor 16 juni vraagt de secretaris 
van de provinciecentrale aan de leden 
van de betrokken statenfractie voor 1 
augustus schriftelijk hem te berichten of 
zij bereid zijn een kandidatuur in over
weging te nemen. 

8.2. Voor 16 augustus geeft de secreta
ris van de betrokken provinciecentrale 
aan de commissie en het bestuur kennis 
van de antwoorden die hij op de in arti
kel 8.1 omschreven vraag heeft ontvan
gen. 

Artikel9: 
Voordracht van voorlopige kan
didaten 

9.1. Het bestuur van elke afdeling roept 
na de in artikel 5.2 vermelde kennis
geving een ledenvergadering bijeen te
gen een tijdstip in de periode 1 t/m 9 
september. 

9.2. Na te hebben kennisgenomen van 
de namen die ingevolge artikel 4.2 aan 
het bestuur van de afdeling zijn ge
noemd, besluit deze ledenvergadering 
welke voorlopige kandidaten zij wenst 
voor te dragen; de ledenvergadering kan 
als voorlopige kandidaten ook personen 
voordragen die niet tevoren aan het be
stuur van de afdeling zijn genoemd. 

9.3. Ook de commissie en het bestuur 
zijn bevoegd voorlopige kandidaten voor 
te dragen voor de provinciale staten van 
de betrokken provincie; artikel10 is van 
overeenkomstige toepassing. 

9.4. Een zittend lid dat de ingevolge ar
tikel 8.1 gestelde vraag bevestigend 
heeft beantwoord is voorlopig kan
didaat; artikel 10 is, behoudens de on
dertekening van het gegevensformulier 
door de voorlopige kandidaat zelf, van 
overeenkomstige toepassing. 

9.5. Alleen leden van de VVD kunnen 
als voorlopige kandidaat worden voor
gedragen. 

Artikel10: 
Gegevensformulieren 

10.1. Binnen een week na de in artikel 
9.1 vermelde ledenvergadering, brengt 
het bestuur van elke afdeling de namen 
van de door de ledenvergadering over
eenkomstig artikel 9.2 voorgedragen 
voorlopige kandidaten ter kennis van de 
secretaris van de provinciecentrale 
waartoe de afdeling behoort, met ge
bruikmaking en door volledige invulling 
van formulieren volgens een door het 
hoofdbestuur vast te stellen model; elk 
formulier behoort te zijn ondertekend 
door de voorzitter of de secretaris van de 
afdeling alsmede, indien de voorlopige 
kandidaat geen lid van de provinciale 
staten is, door de voorlopige kandidaat 
zelf; de voorlopige kandidaat dient te
vens te verklaren dat hij bij verkiezing 
of plaatsvervulling de benoeming tot lid 
van de betrokken provinciale staten zal 
aanvaarden. 

10.2. Bij de vaststelling van het in arti
kel 10.1 bedoelde model neemt het 
hoofdbestuur daarin ruimte op voor ver
melding van o.a.: 
- personalia, waaronder het huisadres; 

opleiding; 
aanvang van het huidige lidmaat
schap van de VVD; 
een beperkt aantal gegevens betref
fende de in de laatste tien jaren ver
vulde: werkkring, functies in de VVD 
en/of in andere politieke partij(en), 
functies in vertegenwoordigende li
chamen en andere maatschappelijke 
activiteiten, alles met vermelding van 
begin- en eindjaar en wat de vertegen
woordigende lichamen betreft met 
vermelding van de politieke partij( en) 
waarvoor men zitting had; 
een zeker aantal onderwerpen waar
naar de belangstelling in het bijzonder 
uitgaat; 
de verklaring van de voorlopige kan
didaat bij verkiezing of plaatsvervul
ling de benoeming tot lid van de be
trokken provinciale staten te zullen 
aanvaarden. 

Artikelll: 
Uitsluiting van deelneming 



11.1. Voorlopige kandidaten zijn van 
elke deelneming aan de voorbereiding 
van de kandidaatstelling uitgesloten 
met ingang van de dag van dagtekening 
van hun bereidverklaring ingevolge ar
tikel 8.1 onderscheidenlijk 10.1. 

11.2. De uitsluiting vervalt voor de
genen, die hun bereidverklaring schrif
telijk hebben ingetrokken. 

Artikel12: 
Groslijst 

12.1. Het bestuur stelt zo spoedig mo
gelijk na de in artikel 9.1 bedoelde le
denvergaderingen de groslijst van de 
voorlopige kandidaten samen. Welke 
lijst bevat de alfabetische opgave van de 
namen van voorlopige kandidaten met 
adres, geboortejaar, huidige werkkring 
of functie, het jaar van aanvang van het 
lidmaatschap van de VVD en voorts met 
de gegevens als voorkomend in het for
mulier als bedoeld in artikel 10. 

12.2. De secretaris van de provincie
centrale zendt de groslijst voor 1 oktober 
aan de secretarissen van de afdelingen 
en de statencentrales binnen het gebied 
van de betrokken provincie; in het partij
orgaan wordt gepubliceerd met vermel
ding van de adressen dat genoemde 
stukken voor leden op aanvraag koste
loos verkrijgbaar zijn bij de secretaris 
van de betrokken provinciecentrale. In
dien door of vanwege de in het gebied 
van de pro~ncie gevestigde kamercen
trale(s) een periodiek of mededelingen
blad wordt uitgegeven, wordt de groslijst 
daarin voor 1 oktober gepubliceerd. 

12.3. Voor een kandidatuur komen 
slechts leden van de VVD in aanmerking 
die in de groslijst zijn vermeld, tenzij 
1. het technisch advies de bepaling be

vat, dat voor plaatsen ook andere le
den van de VVD kandidaat kunnen 
worden gesteld; 

2. in bijzondere gevallen; dan is het be
stuur van de provinciecentrale be
voegd in het ontwerp als bedoeld in 
artikel14.1 onder 3 ook namen op te 
nemen van leden van de VVD die niet 
in de groslijst zijn vermeld. 

Artikel13: 
Technisch advies 

13.1. In de agenda voor de centralever
gadering van de provinciecentrale, 
waarop de kandidatenlijst(en) definitief 
word(t)(en) vastgesteld, wordt mede het 
voorstel van het bestuur vermeld met 
betrekking tot een technisch advies. 
Voomoemd advies kan gebaseerd zijn op 
artikel H 2 van de Kieswet. 

13.2. Het onder 13.1 genoemde tech
nisch advies houdt ten minste in: 
1. aantal op de lijst( en) te plaatsen kan

didaten; 
2. totaal aantal voorlopige kandidaten 

dat naar provinciale voorkeur zal 
worden gerangschikt; 

3. aantal in te dienen lijsten zo deze niet 
gelijkluidend zijn; 

4. al dan niet de mogelijkheid de lijst
delen bij gelijkluidende lijst ingevolge 
artikel H 2 van de Kieswet verschil
lend te doen zijn; 

5. al dan niet de mogelijkheid, dat leden 
van de VVD kandidaat kunnen wor
den gesteld die niet in de groslijst zijn 
vermeld. 

13.3. De artikelen 47.3 en 47.5/6 van 
het huishoudelijk reglement zijn zoveel 
mogelijk van overeenkomstige toepas
sing. 

Artikel14: 
Ontwerp en adviezen van het be
stuur 

14.1. Vier weken voor het tijdstip van 
verzending van de agenda voor de cen
tralevergadering van de provinciecen
trale die beslist over de definitieve kan
didatenlijst maakt het bestuur op: 
1. het technisch advies met inachtne

ming van artikel13.1; 
2. het advies inzake al dan niet aangaan 

van een lijstencombinatie als bedoeld 
in artikel I 10 van de Kieswet, door 
verbinding van de in te dienen kan
didatenlijsten met door één of meer 
andere politieke partijen of groe
peringen in te dienen lijsten; 

3. het ontwerp van de in te dienen kan
didatenlijst( en); 

4. de toelichting op het ontwerp onder 3 
genoemd met onder meer motivering 
inzake opneming in het ontwerp van 
een kandidaat die niet in de groslijst 
is vermeld en inzake die kandidaat 
die als zittend lid niet in het ontwerp 

is opgenomen. 

14.2. De secretaris van de provincie
centrale zendt de agenda waarin opge
nomen de in artikell2.1 en 14.1 vermel
de stukken, zo spoedig mogelijk, doch 
uiterlijk tenminste vier weken voor het 
tijdstip waarop de centralevergadering 
genoemd in artikel 17 wordt gehouden, 
naar de afdelingsbesturen en de onder
besturen. 

Artikel15: 
Wijzigingsvoorstellen afdelingen en 
statencentrales inzake volgorde 
kandidatenlijst 

15.1. De ledenvergaderingen van de af
delingen en de centralevergaderingen 
van de statencentrales hebben geduren
de een termijn van tenminste twee we
ken, na het tijdstip van verzending in 
artikel 14.2 genoemd, het recht wij
zigingsvoorstellen inzake de volgorde 
van de kandidatenlijst in te dienen. 

15.2. Het afdelingsbestuur en het on
derbestuur kan na de in artikel14.2 be
doelde verzending van de agenda met 
de volgorde van de kandidatenlijst een 
afdelingsvergadering c.q. centralever
gadering bijeenroepen waarop een wij
zigingsvoorstel kan worden vastgesteld. 

15.3. De afdelingen en de statencentra
les hebben ieder afzonderlijk de mo
gelijkheid zoveel wijzigingsvoorstellen 
in te dienen als er plaatsen zijn op de 
kandidatenlijst( en). 

15.4. Een wijzigingsvoorstel dient be
trekking te hebben op de vervulling van 
één plaats op de kandidatenlijst( en) met 
inachtneming van het gestelde in artikel 
17.7. 

15.5. De ledenvergadering van de afde
ling kan op de vergadering, in artikel 
15.2 genoemd, afgevaardigden en hun 
plaatsvervangers benoemen naar de in 
artikel 17 voorgeschreven centralever
gadering; bij ontbreken van deze benoe
ming wordt een afdeling vertegenwoor
digd door de in de jaarlijkse ledenver
gadering van de afdeling benoemde af
gevaardigde(n) of zijn (hun) plaats
vervanger(s). 

15.6. Het door de ledenvergadering c.q. 
centralevergadering van een afdeling 
c.q. statencentrale vastgestelde wij
zigingsvoorstel wordt toegezonden aan 
de secretaris van de provinciecentrale, 
met gebruikmaking van een door het 
hoofdbestuur vastgesteld model, voor 
een tijdstip gelegen twee weken voor 
aanvang van de in artikel 17 bedoelde 
centralevergadering. 

15.7. De secretaris van de provincie
centrale brengt de wijzigingsvoorstellen 
ter kennis van de afdelingsbesturen en 
de onderbesturen ten laatste een week 
voor de bijeenkomst van de in artikel17 
voorgeschreven centralevergadering. 

Artikel16: 
Stemrecht in een centraleverga
dering 

In de centralevergadering van een pro
vinciecentrale c.q. statencentrale wordt 
het stemrecht uitgeoefend op overeen
komstige wijze als is bepaald in de ar
tikelen 24 en 49 van het huishoudelijk 
reglement juncto artikel 20 van de 
statuten; met betrekking tot de benoe
ming van afgevaardigden en de over
dracht van de vertegenwoordiging van 
een afdeling geldt echter, dat een afge
vaardigde in de centralevergadering van 
een provinciecentrale ten hoogste tien 
stemmen mag uitbrengen namens ten 
hoogste vier afdelingen. 

Artikel17: 
Verloop van de centralevergadering 
van de provinciecentrale 

17.1. In de ingevolge artikel18 te hou
den vergadering wordt, voordat de be
raadslagingen en stemmingen over elke 
plaats achtereenvolgens aan de orde ko
men, eerst gelegenheid gegeven voor het 
houden van algemene beschouwingen, 
ook over het aan de vergadering voor
gelegde advies of voorstel en de daaraan 
ten grondslag liggende gegevens, be
nevens over eventueel ingekomen stuk
ken. 

17 .2. Uitsluitend de schriftelijke wij
zigingsvoorstellen ingevolge de artike
len 13 en 14.3, eventueel aangevuld met 
de mondelinge voordracht genoemd in 
artikel 17.7, worden in stemming ge
bracht aan de hand van het in artikel 
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14.1 genoemde ontwerp van het bestuur. 

17.3. De kandidatenlijst(en) wordt sa
mengesteld door over elke plaats, ach
tereenvolgens van de eerste tot en met 
de laatste plaats, aan de hand van het 
in artikel 14.1 genoemde ontwerp van 
het bestuur, te besluiten overeenkom
stig artikel 76 en de overige artikelen 
van hoofdstuk XIV van het huishoude
lijk reglement met uitsluiting van arti
kel 76.3 van voornoemd reglement; tij
dens de stemmingen over een bepaalde 
plaats wordt niet meer beraadslaagd. 

17.4. Als de centralevergadering een 
andere kandidaat stelt voor een bepaal
de plaats dan is voorgesteld in het ont
werp van het bestuur van de provincie
centrale kan de centralevergadering be
sluiten dat de oorspronkelijk voor die 
plaats voorgestelde kandidaat en de
genen die in voornoemd ontwerp op 
hem/haar volgen, allen een plaats naar 
beneden opschuiven; daarna worden de 
beraadslagingen en de stemmingen met 
inachtneming van het genomen besluit 
hervat, te beginnen met de plaats, vol
gende op die waarvoor de vergadering 
een andere kandidaat heeft gesteld dan 
was voorgesteld. 

17 .5. Een wijzigingsvoorstel, inhou
dende de naam van een kandidaat voor 
een bepaalde plaats die reeds op de kan
didatenlijst is geplaatst, wordt niet meer 
in de beraadslaging en besluitvorming 
betrokken voor een plaats volgende op 
de kandidatenlijst. 

17 .6. Een wijzigingsvoorstel genoemd 
in artikel 15 kan tijdens de beraadsla
gingen worden ingetrokken door de af
gevaardigde(n) van de desbetreffende 
afdeling c.q. het onderbestuur van de 
desbetreffende statencentrale die voor
noemd wijzigingsvoorstel heeft inge
diend. 

17.7. De afgevaardigde van een afdeling 
c.q. het onderbestuur heeft het recht om 
een kandidaat, die bij een wijzigings
voorstel van de desbetreffende afdeling 
c.q. statencentrale als vermeld in artikel 
15 voor een bepaalde plaats is gekan
dideerd waarbij hij niet gesteld is, mon
deling voor een volgende plaats op de 
kanÇ!idat~nlij~t. voor te Ç!ragen.._ 

17 .8. De in artikel 15 bedoelde wij
zigingsvoorstellen kunnen, nadat deze 
ingevolge artikel 15.7 ter kennis zijn ge
bracht niet meer worden veranderd. 

Artikel18: 
Definitieve kandidatenlijst 

18.1. Het bestuur roept de centralever
gadering bijeen tegen een tijdstip ge
legen ten minste vier weken voor de dag 
der kandidaatstelling als vastgesteld in 
artikel F 1 onder 1 van de Kieswet. 

18.2. Het bestuur nodigt degene(n) die 
na de voorafgaande verkiezing van leden 
van de provinciale staten voorzitter van 
de betrokken statenfractie is (zijn ge
weest) uit voor de in artikel 18.1 ver
melde vergadering ten einde daar in
lichtingen te verstrekken. 

18.3. Tot de centralevergadering wor
den eerst de zittende leden die aan de 
door het bestuur van de provincialecen
trale gezonden uitnodiging gevolg heb
ben gegeven, ieder afzonderlijk toegela
ten en in de gelegenheid gesteld het 
woord te voeren en die inlichtingen te 
geven waar de vergadering om vraagt; 
telkens nadat dit is geschied verlaat de 
betrokkene de vergadering. 

18.4. Met inachtneming van het in de 
artikelen 12, 16 en 17 bepaalde stelt de 
vergadering vervolgens het technisch 
advies, de technische inrichting van de 
kandidatenlijst(en) en de in te dienen 
kandidatenlijst(en) naar volgorde van 
provinciale voorkeur vast. 

18.5. Het bestuur brengt de door de 
centralevergadering genomen besluiten 
ter kennis van de zittende leden die zich 
kandidaat hebben gesteld ·en van de be
sturen van de betrokken afdelingen en 
onder besturen. 

Artikel19: 
Schriftelijke bereidverklaring 

19.1. Het bestuur vraagt aan een ieder 
die door de centralevergadering kan
didaat is gesteld, binnen een termijn van 
ten minste een week schriftelijk te ver
klaren dat hij bereid is de hem toe
gekende plaats te aanvaarden. 

19.2. Het bestuur kan namen van kan
didaten die deze verklaring niet binnen 
de gestelde termijn ondertekend hebben 
ingezonden, van de kandidatenlijst 
schrappen. 

19.3. Indien het bestuur van oordeel is, 
dat na het uitvallen van een kandidaat 
door schrapping als bedoeld in artikel 
19.2 of door een andere oorzaak, kan 
worden volstaan met opschuiving van de 
kandidaten, is het bevoegd de kandida
tenlijst aldus te herzien. 

19.4. Indien het bestuur in een in arti
kel19.3 bedoeld geval van oordeel is dat 
niet kan worden volstaan met opschui
ving van de kandidaten, zendt het on
verwijld een voorstel tot verandering 
van de kandidatenlijst(en) aan de cen
tralevergadering, onder bijeenroeping 
van de centralevergadering op een ter
mijn van ten minste zeven dagen; de 
centralevergadering heeft dan de be
voegdheid de kandidatenlijst( en) te her
zien, zoveel mogelijk met inachtneming 
van de besluiten van de in artikel 18 
vermelde centralevergadering. 

Artikel20: 
Inlevering kandidatenlijst( en) 

20.1. De secretaris van de provincie
centrale is belast met het verzamelen 
van de ingevolge artikel H 9 van de 
Kieswet voorgeschreven verklaringen 
van instemming. 

20.2. De secretaris van de provincie
centrale draagt met toestemming van de 
door het hoofdbestuur benoemde ge
machtigde of diens plaatsvervanger zorg 
voor de indiening van de kandidatenlijs
t( en) alsmede - indien daartoe is beslo
ten - tot verbinding van de lijst(en) tot 
een lijstencombinatie zoals bedoeld in 
artikel I 10 van de Kieswet. 

Artikel21: 
Afwijkingen van de procedure 

21.1. Indien een lid van een afdeling 
van oordeel is dat in de provincie waarin 
deze afdeling is gelegen, in strijd is ge
handeld met de statuten, het huishou
delijk reglement of dit reglement, kan 
dat lid ter zake een klacht indienen bij 
het hoofdbestuur; ten aanzien va.~. een 
in dit reglement voorgeschreven leden
vergadering of centralevergadering 
komt deze bevoegdheid toe aan allen die 
op de desbetreffende vergadering be
voegd aanwezig zijn geweest, doch ove
rigens slechts aan diegenen die op de 
groslijst zijn vermeld en aan hen die te
voren bericht van verhindering hebben 
gezonden of verstek hebben moeten la
ten gaan door procedurefouten of over
macht; een klacht moet worden inge
diend binnen twee weken nadat het met 
de statuten en/of reglementen strijdige 
feit zich heeft voorgedaan of het betrok
ken lid daarvan kennis heeft kunnen 
nemen, doch uiterlijk twee weken na de 
in artikel 18 bedoelde vergadering. 

21.2. Indien het hoofdbestuur van oor
deel is dat voor of tijdens een ledenver
gadering of een centralevergadering in 
strijd met de statuten, het huishoudelijk 
reglement, of dit reglement is gehandeld 
en dientengevolge de mogelijkheid aan
wezig is dat een of meer besluiten in de 
betrokken vergadering anders hadden 
kunnen zijn indien niet in strijd met de 
statuten, het huishoudelijk reglement of 
dit reglement zou zijn gehandeld, is het 
bevoegd de afdeling of de centrale op te 
dragen het verzuim te herstellen enlof 
opnieuw een ledenvergadering of een 
centralevergadering uit te schrijven. 

21.3. In het in artikel 21.2 vermelde ge
val is het hoofdbestuur bevoegd de ter
mijn waarop de vergadering dient te 
worden bijeengeroepen in te korten, ter
mijnen waarbinnen de vergadering 
krachtens dit reglement gehouden had 
moeten worden te overschrijden en in de 
leiding van de-vergadering te voorzien. 

21.4. Voorts is het hoofdbestuur be
voegd een besluit dat in strijd met de 
statuten, het huishoudelijk reglement 
en/of dit reglement is genomen, geheel 
of ten dele nietig te verklaren. 

Artikel 22: 
Onvoorziene gevallen 

In gevallen waarin dit reglement niet 
voorziet of waarin de toepassing van dit 
reglement tot moeilijkheden aanleiding 
geeft, beslist en handelt het hoofdbe
stuur. 

IV 

N.B. 
de dag van de kandidaatstelling is de 
dinsdag in de periode 18 t/m 24 januari. 
De dag van de stemming is de drieën
veertigste dag van de kandidaatstelling. 
Indien deze dag 4 mei of de dag voor 
Hemelvaartsdag is, vindt de stemming 
plaats op de tweeënveertigste dag. Ech
ter indien de drieënveertigste dag na de 
kandidaatstelling 5 of 6 mei en tevens 
de dag voor Hemelvaartsdag is, vindt de 
stemming plaats op de vijftigste dag. (bij 
de vermelding van deze data is er van 
uitgegaan dat Statenverkiezingen niet 
plaatsvinden in schrikkeljaren). 

Vastgesteld door de 
87ste algemene vergadering 

op 5 oktober 1991. 

* (Thans: Gelderland, Limburg, Noord
Brabant, Noord- Holland, Overijssel en 
Zuid-Holland) 

Artikel F1 onder 1 uit de Kieswet: 
Het tijdstip van de kandidaatstel
ling 

1. De kandidaatstelling voor de verkie
zing van de leden van de Tweede Ka
mer, provinciale staten en de ge
meenteraad vindt plaats op de dins
dag in de periode van 18 tot en met 
24januari. 

Artikel H2 uit de Kieswet: 

1. Bij een verkiezing van de leden van 
de Tweede Kamer, onderscheidenlijk 
provinciale staten van een provincie 
die uit met dan één kieskring bestaat 
kan, indien in alle kieskringen aan 
de verkiezing wordt deelgenomen 
met kandidatenlijsten waarop meer 
dan dertig namen van kandidaten 
zijn geplaatst en waarvan behoudens 
ten hoogste de laatste vijf, de namen 
dezelfden zijn en in dezelfde volgorde 
zijn geplaatst, worden volstaan met 
inlevering bij één hoofdstembureau. 
Voor zover het kandidatenlijsten be
treft waarop alle kandidaten dezelf
den zijn en in dezelfde volgorde zijn 
geplaatst, kan voor kandidatenlijsten 
van politieke groeperingen wier aan
duiding was geplaatst boven een 
kandidatenlijst waaraan bij de 
laatstgehouden verkiezing van de le
den van de Tweede Kamer, onder
scheidenlijk provinciale staten, een of 
meer zetels zijn toegekend, worden 
volstaan met inlevering van één lijst 
bij één hoofdstembureau. Het be
paalde in de vorige volzinnen is mede 
van toepassing ten aanzien van sa
menvoeging van aanduidingen van 
twee of meer groeperingen. 

2. De in het eerste lid bedoelde inle
vering geschiedt bij het hoofdstem
bureau van kieskring 12 ('s-Graven
hage), indien het betreft een verkie
zing van de leden van de Tweede Ka
mer, en bij het hoofdstembureau van 
de kieskring waarin de gemeente is 
gelegen waar de vergadering van de 
staten wordt gehouden, indien het 
betreft een verkiezing van de leden 
van provinciale staten. Voor de toe
passing van de artikelen H 11 en I 
10, tweede lid, wordt deze inlevering 
geacht te hebben plaatsgevonden in 
alle kieskringen. 

Artikel H9 van de Kieswet: 

1. Bij de lijst wordt overgelegd een 
schriftelijke verklaring van iedere 
daarop voorkomende kandidaat dat 
hij instemt met zijn kandidaatstel
ling op deze lijst. 

2. Een overgelegde verklaring van in
stemming kan niet worden ingetrok
ken. 

3. Bij algemene maatregel van bestuur 
wordt geregeld waar en wanneer de 
formulieren voor de verklaringen van 
instemming, kosteloos, voor de kie
zers verkrijgbaar zijn. Bij minis
teriële regeling wordt voor het for
mulier een model vastgesteld. 

4. Indien de kandidaat zich buiten Ne
derland bevindt, is de verklaring niet 
aan enig formulier gebonden en kan 
zij ook telegrafisch of per telex ge
schieden. 

Artikel HO van de Kieswet: 

1. Op de dag van de kandidaatstelling, 
tussen negen en zeventien uur, kun
nen kandidatenlijsten van verschil
lende politieke groeperingen tot een 
lijstencombinatie worden verbonden 



door inlevering bij het centraal stem
bureau van een daartoe strekkende 
schriftelijke gemeenschappelijke 
verklaring van de op de lijsten ver
melde gemachtigden. 

Zodanige verbinding kan slechts 
worden aangebracht: 
tussen politieke groeperingen waar
van de aanduiding ten behoeve van 
de desbetreffende verkiezing is gere
gistreerd en die in alle kieskringen 
een lijst hebben ingediend; 
indien de combinatie betrekking 
heeft op alle in de onderscheidene 
kieskringen vanwege een groepering 
ingediende lijsten en 

c. indien de combinatie in alle kieskrin
gen geschiedt met dezelfde groe
pering of groeperingen. 

3. Het bepaalde in het tweede lid, aan
hef en onder a, is mede van toepas
sing ten aanzien van samenvoeging 
van aanduidingen van twee of meer 
groeperingen, indien de aldus ge
vormde aanduiding voorkomt op alle 
vanwege die groeperingen ingediende 
lijsten. 

4. Bij ministeriële regeling wordt voor 
de in het eerste lid bedoelde verkla
ring een model vastgelegd. 

Bijlage lil 

Richtlijnen voor de kandidaatstel
ling voor leden van de gemeentera
den (GR) 

Inleiding 
Deze richtlijnen hebben de status van 
een reglement dat overeenkomstig arti
kel 22 van de statuten van de VVD is 
vastgesteld door de 87ste algemene ver
gadering op 5 oktober 1991. 

Hoofdstuk I 
Algemeen 

1. De begrippen die in deze richtlijnen 
worden gebruikt zijn terug te vinden in 
de statuten en het huishoudelijk regle
ment van de VVD en in de Kieswet van 
28 september 1989. Begrippen die uit
sluitend worden toegepast bij hantering 
van deze richtlijnen worden afzonderlijk 
omschreven. 

2. De richtlijnen gaan uit van het feite
lijk gegeven dat er verschillen zijn tus
sen de procedurele handelingen van 
grote en kleine afdelingen, tussen afde
lingen die één gemeente of meer dan een 
gemeente omvatten en tussen afdelin
gen waarbij de meerderheid van de be
stuursleden zich kandidaat stelt en af
delingen waarbij een minderheid van de 
bestuursleden zich kandidaat stelt. 

3. Door het hoofdbestuur wordt in ja
nuari van het jaar dat aan het jaar 
waarin de verkiezing plaatsvindt beslo
ten bij welke hierna te noemen categorie 
de afdeling behoort. De afdeling is ver
plicht conform het besluit te handelen. 

4.1. Voor een kleine afdeling die één ge
meente omvat en waarbij tenminste drie 
bestuursleden geen kandidaat zijn gel
den de hoofdstukken I, II en VII t/m X. 

4.2. Voor een kleine afdeling die één ge
meente omvat en waarbij minder dan 
drie bestuursleden geen kandidaat zijn 
gelden de hoofdstukken I, II en VI t/m 
X. 

4.3. Voor een kleine afdeling die meer 
dan één gemeente omvat en waarbij 
tenminste drie bestuursleden geen kan
didaat zijn gelden de hoofdstukken I, III 
en VII t/m X. 

4.4. Voor een kleine afdeling die meer 
dan één gemeente omvat en waarbij 
minder dan drie bestuursleden geen 
kandidaat zijn gelden de hoofdstukken 
I, lii en VI t/m X. 

4.5. Voor een grote afdeling die één ge
meente omvat en waarbij tenminste vijf 
bestuursleden geen kandidaat zijn gel
den de hoofdstukken I, IV en VII t/m X. 

4.6. Voor een grote afdeling die één ge
meente omvat en waarbij minder dan 
vijf bestuursleden geen kandidaat zijn 
gelden de hoofdstukken I, IV en VI t/m 
X. 

4.7. Voor een grote afdeling die meer 
dan één gemeente omvat en waarbij 
tenminste vijf bestuursleden geen kan
didaat zijn gelden de hoofdstukken I, V 
en VII t/mX. 

HANDWIJZER GR 

Uw afdeling 
behoort tot de 
categorie klein I 

JA Er behoort meer dan 1 
~ gemeente tot uw afdeling 

JUNI1991 

JA 

NEEN .I 

Tenminste 3 JA 1. Raadpleeg 
bestuursleden zijn geen hfd I, 11, VIl, Vlll, IX, X 
kandidaat 

I NEEN 2. Raadpleeg 
hfd I, 11, Vi, VIl, VIII, IX, X 

Tenminste 3 JA 3. Raadpleeg 
bestuursleden zijn geen hfd I, 111, VIl, VIII, IX, X 
kandidaat 

NEEN 4. Raadpleeg 
'--------------lltl hfd I, 111, VI, VIl, VIII, IX, X 

Tenminste 5 
NEEN Er behoort meer dan 1 JA bestuursleden zijn geen I gemeente tot uw afdeling 

kandidaat ! 

4.8. Voor een grote afdeling die meer 
dan één gemeente omvat en waarbij 
minder dan vijf bestuursleden geen 
kandidaat zijn gelden de hoofdstukken 
I, Vt/mX. 

5. Het hoofdbestuur publiceert in 
Vrijheid en Democratie voor 1 februari 
van het jaar, dat voorafgaat aan hetjaar 
waarin de periodieke verkiezingen 
plaatsvinden, de kandidaatstellings
procedure met de geldende termijnen 
en tijdstippen en het roept tevens de 
leden op aan het bestuur van hun afde
ling voor 1 oktober namen te noemen 
van mogelijke kandidaten. 

6. Daar waar in een gemeente VVD-le
den zitting hebben in de raad, overlegt 
het bestuur van de betrokken afdeling 
voor 1 april met deze leden over de ko
mende raadsverkiezingen en over de 
mogelijke deelname als voorlopige 
kandidaat. 
Het bestuur van een afdeling kan een 
commissie instellen ter voorbereiding 
van de kandidaatstelling. In die com
missie zullen geen toekomstige voorlo
pige kandidaten plaatsnemen. De com
missie zal een gemotiveerd oordeel ge
ven over alle voorlopige kandidaten die 
door de leden en het bestuur van de af
deling zijn voorgedragen. Ook de com
missie kan voorlopige kandidaten voor
dragen. 

7. Het bestuur van een afdeling be
raadslaagt vervolgens voor 1 april of in 
de binnen zijn gebied gelegen gemeen
te(n) aan de verkiezingen al dan niet 
wordt deelgenomen en zo zulks mogelijk 
is met een eigen VVD-lijst of met een 
lijst in samenwerking met (een) andere 
politieke partij( en). Het voorstel van het 
bestuur wordt aan de jaarlijkse leden
vergadering van de afdeling ter besluit
vorming voorgelegd. Voordat de leden
vergadering het besluit neemt dient het 
bestuur van de afdeling advies aan het 
bestuur van de kamercentrale, waartoe 
de afdeling behoort, te vragen. 
Het bestuur van de afdeling deelt ver
volgens uiterlijk 1 juni het besluit van 
de jaarlijkse ledenvergadering mede aan 
de zittende VVD-fractie(s) of zo er een 
samenwerkingsverband is met (een) an
dere politieke partij(en) aan de VVD
leden die deel uitmaken van (een) sa
menwerkende fractie(s). 

8. Voorlopige kandidaten mogen niet 
deelnemen aan activiteiten in het kader 
van de kandidaatstellingsprocedure 
vanaf het tijdstip waarop zij schriftelijk 
hun voorlopige kandidatuur hebben be
vestigd. 
Voor 15 oktober dienen overigens alle 
voorlopige kandidaten deze bevestiging 
te hebben ondertekend. De onderte
kening houdt in dat bij verkiezing enlof 
plaatsvervulling op een later tijdstip de 
voorlopige kandidaat zitting neemt in de 
raad, behoudens persoonlijke omstan
digheden die het zittingnemen belem
meren. 

9. Alleen leden van de VVD kunnen zich 
laten kandideren. Het tijdstip van de 
aanvang van hun lidmaatschap dient 
gelegen te zijn voor 1 september van het 
jaar dat aan hetjaar waarin de periodie
ke verkiezing plaatsvindt, voorafgaat. 

I 

NEEN Tenminste 5 
bestuursleden zijn geen 
kandidaat 

I 

10. Het bestuur van een afdeling stelt 
tussen 15 en 22 oktober een alfabetische 
lijst van voorlopige kandidaten op, deze 
lijst die de groslijst wordt genoemd 
wordt voor 1 november toegezonden aan 
de leden van de afdeling en!of zo moge
lijk gepubliceerd in het mededelingen
blad van de afdeling als de afdeling een 
dergelijke periodiek uitgeeft. 

11. Het bestuur van een afdeling is ver
plicht om uitgaande van de groslijst een 
voorstel voor de kandidatenlijst op te 
stellen. Dit voorstel wordt het ontwerp 
genoemd. In dit onderwerp dienen de 
door het bestuur aan de ledenvergade
ring voor te stellen voorlopige kandida
ten genummerd gerangschikt te zijn 
naar volgorde van voorkeur van het be
stuur van de afdeling. Het aantal plaat
sen bedraagt ingevolge de Kieswet 
maximaal dertig. Het bestuur van een 
afdeling kan met een geringer aantal 
volstaan. Zo iiit het geval is, dient het 
afdelingsbestuur deze handelwijze 
schriftelijk gemotiveerd onder de aan
dacht te brengen van de leden van de 
afdeling. 

Hoofdstuk Il 
Kleine afdeling, één gemeente 

1. Het bestuur van de afdeling stelt, als 
besloten is om aan de verkiezingen deel 
te nemen, een ontwerp van de voorlopige 
kandidatenlijst op. Alle leden worden 
voor 1 november schriftelijk geïnfor
meerd over het ontwerp. 

2. De ledenvergadering waarin de kan
didatenlijst definitief wordt vastgesteld 
of waarin definitief wordt vastgesteld 
welke voorlopige kandidaten zullen 
voorkomen op de lijst met (een) andere 
politieke partij( en) wordt gehouden tus
sen 1 november en 15 december. 

3. De ledenvergadering is toegankelijk 
voor alle leden van de afdeling. Zij heb
ben het recht om aan de beraadslagin
gen deel te nemen. Aan de stemming 
mogen uitsluitend die leden deelnemen 
die voorkomen op de ledenlijst van 1 juli 
en die voor 1 november staan ingeschre
ven in het bevolkingsregister van de ge
meente. Aspirant-leden hebben geen 
stemrecht. 

4. Voorlopige kandidaten hebben toe
gang tot deze ledenvergadering en mo
gen aan de beraadslagingen en stem
mingen deelnemen mits de jaarlijkse le
denvergadering daartoe heeft besloten 
en zij voldoen aan de voorwaarden onder 
3 vermeld. 

5. De ledenvergadering stelt aan de 
hand van het ontwerp van het bestuur 
van de afdeling de kandidatenlijst de
finitief vast onder toepassing van de in 
hoofdstuk VII voorgeschreven stempro
cedure. 

Hoofdstuk lil 
Kleine afdeling, meer dan één ge
meente 

1. Het bestuur van de afdeling stelt, als 
besloten is aan de verkiezing in een of 
meer gemeenten deel te nemen, het (de) 
ontwerp(en) van de voorlopige kandida
tenlijst(en) op. Alle leden worden voor 1 

I JA 5. Raadpleeg 
hfd I, IV, VIl, VIII, IX, X 

I 

NEEN 6. Raadpleeg 
hfd I, IV, VI, VIl, VJII, IX, X 

l JA 
7. Raadpleeg 

hfd I, V, VIl, VIII, IX, X 

J 
NEEN 

8. Raadpleeg 
hfd I, V, VI, VIl, VIII, IX, X 

november schriftelijk geînformeerd over 
het (de) ontwerp( en). 

2. De ledenvergadering waarin de kan
didatenlijst( en) definitief word(t)(en) 
vastgesteld en! of waarin definitief wordt 
vastgesteld welke voorlopige kandidaten 
zullen voorkomen op de lijst(en) met 
(een) andere politieke partij(en), wordt 
gehouden tussen 1 november en 15 de
cember. 

3. De ledenvergadering is toegankelijk 
voor alle leden van de afdeling. Zij heb
ben het recht om aan de beraadslagin
gen deel te nemen. Aan de stemmingen 
mogen uitsluitend die leden deelnemen 
die voorkomen op de ledenlijst van 1 juli 
en die voor 1 november staan ingeschre
ven in het bevolkingsregister van de ge
meente waarvoor de kandidaatstelling 
geldt. Aspirant-leden hebben geen 
stemrecht. 

4. Voorlopige kandidaten hebben toe
gang tot deze ledenvergadering en mo
gen aan de beraadslagingen en de stem
mingen deelnemen mits de jaarlijkse le
denvergadering daartoe heeft besloten 
en zij voldoen aan de voorwaarden onder 
3 vermeld. 

5. De ledenvergadering stelt aan de 
hand van het (de) ontwerp(en) van het 
bestuur van de afdeling de kandidaten
lijst( en) definitief vast, onder toepassing 
van de in hoofdstuk VII voorgeschreven 
stemprocedure. De vaststelling ge
schiedt voor iedere betrokken gemeente 
afzonderlijk. 

Hoofdstuk IV 
Grote afdeling, één gemeente 

1. Het bestuur van de afdeling stelt voor 
1 april de commissie in ter voorbereiding 
van de kandidaatstelling als vermeld in 
hoofdstuk I onder 6. De commissie 
brengt aan het bestuur van de afdeling 
in een advies een gemotiveerd oordeel 
uit over nieuwe en zittende kandidaten. 
2. Het bestuur van de afdeling stelt 
vervolgens een ontwerp van de voorlopi
ge kandidatenlijst vast. Alle leden wor
den voor 1 november schriftelijk geïn
formeerd over het ontwerp. Als door de 
afdeling een mededelingenblad wordt 
uitgegeven dan kan worden volstaan 
met publikatie van het ontwerp in voor
noemd blad. 

3. De ledenvergadering waarin de kan
didatenlijst definitief wordt vastgesteld 
wordt gehouden tussen 1 november en 
15 december. 

4. De ledenvergadering is uitsluitend 
toegankelijk voor die leden van de afde
ling die op 1 juli lid zijn van de VVD en 
die voor 1 november staan ingeschreven 
in het bevolkingsregister van de ge
meente. 
Zij hebben zowel het recht om aan de 
beraadslagingen deel te nemen als dat 
zij gerechtigd zijn hun stem uit te bren
gen. Aspirant-leden hebben geen stem
recht. 

5. Voorlopige kandidaten hebben toe
gang tot deze ledenvergadering en mo
gen aan de beraadslagingen en stem
mingen deelnemen mits de jaarlijkse le-
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denvergadering daartoe heeft besloten 
en zij voldoen aan de voorwaarden onder 
4 vermeld. 

6. De ledenvergadering stelt aan de 
hand van het ontwerp van het bestuur 
van de afdeling de kandidatenlijst de
finitief vast onder toepassing van de in 
hoofdstuk VII voorgeschreven stempro
cedure. 

Hoofdstuk V 
Grote afdeling, meer dan één ge
meente 

1. Het bestuur van de afdeling stelt voor 
1 april de commissie in ter voorbereiding 
van de kandidaatstelling als vermeld in 
hoofdstuk I onder 6. De commissie 
brengt in een advies aan het bestuur van 
de afdeling een gemotiveerd oordeel uit 
over nieuwe en zittende kandidaten 
daarbij in acht nemend voor welke ge
meente de kandidaatstelling geldt. 

2. Het bestuur van de afdeling stelt, na 
ontvangst van het advies van de onder 
1 vermelde commissie en als besloten is 
aan de verkiezing in een of meer ge
meenten deel te nemen, het (de) ontwer
p( en) van de voorlopige kandidaten
lijst(en) op. Alle leden worden voor 1 
november schriftelijk geînformeerd over 
het (de) ontwerp(en). Als door de afde
ling een mededelingenblad wordt uit
gegeven dan kan worden volstaan met 
publikatie van het (de) ontwerp(en) in 
voornoemd blad. 

3. Voor elke gemeente binnen het ge
bied van de afdeling gelegen, waarin aan 
de raadsverkiezingen wordt deelgeno
men, wordt een ledenvergadering ge
houden tussen 1 november en 15 decem
ber om de definitieve kandidatenlijst 
vast te stellen. 

4. Een ledenvergadering is uitsluitend 
toegankelijk voor die leden van de afde
ling die op 1 juli lid zijn van de VVD en 
die voor 1 november staan ingeschreven 
in het bevolkingsregister van de ge
meente waarvoor de kandidaatstelling 
geldt. Zij hebben zowel het recht om aan 
de beraadslagingen deel te nemen als 
dat zij gerechtigd zijn hun stem uit te 
brengen. 
Een ledenvergadering wordt voorgeze
ten door het bestuur van de afdeling 
waarbij die leden van het bestuur die 
niet zijn ingeschreven in het bevol
kingsregister van de gemeente waarvoor 
de kandidaatstelling geldt wel toegang 
hebben met het recht aan de beraadsla" 
gingen deel te nemen, zij hebben echter 
niet het recht hun stem uit te brengen. 
Aspirant-leden hebben geen stemrecht. 

5. Voorlopige kandidaten hebben toe
gang tot een ledenvergadering waarop 
over hun definitieve kandidaatstelling 
wordt beslist en mogen aan de beraad
slagingen en stemmingen deelnemen 
mits de jaarlijkse ledenvergadering 
daartoe een voor de desbetreffend ge
meente geldend besluit heeft genomen 
en zij voldoen aan de voorwaarden onder 
4 vermeld. 

6. Een ledenvergadering stelt aan de 
hand van het ontwerp van het bestuur 
van de afdeling de kandidatenlijst de
finitief vast onder toepassing van de in 
hoofdstuk VII voorgeschreven stempro
cedure. 

Hoofdstuk VI 
Mdelingen die niet zelf de kan
didaatstelling kunnen regelen 

1. Kleine afdelingen waarbij slechts 
twee of nog minder leden van het be
stuur van de afdeling geen voorlopige 
kandidaat zijn, dragen de bestuurlijke 
taken in het kader van de handelingen 
die uit de te volgen kandidaatstellings
procedure voortkomen over aan het be
stuur van de kamercentrale waartoe de 
afdeling behoort. 

2. Grote afdelingen waarbij slechts vier 
of nog minder leden van het bestuur van 
de afdeling geen voorlopige kandidaat 
zijn, dragen de bestuurlijke taken in het 
kader van de handelingen die uit de te 
volgen kandidaatstellingsprocedure 
voortkomen over aan het bestuur van 
de kamercentrale waartoe de afdeling 
behoort. Is een afdeling tevens kamer
centrale dan neemt het hoofdbestuur 
deze taken op zich. 

3. Het bestuur van de betrokken ka
mercentrale kan zijn uit de onder 1 en 2 
genoemde taakstelling overdragen aan 
daartoe aangewezen leden van de VVD 
die woonachtig zijn binnen het gebied 



van de kamercentrale. Een zelfde be
voegdheid komt in voorkomend geval toe 
aan het hoofdbestuur. 

4. Het bestuur van de betrokken ka
mercentrale en in voorkomend geval het 
hoofdbestuur benoemt uit zijn midden 
een voorzitter, een secretaris en ten
minste nog een lid die zich belasten met 
de taken die uit de kandidaatstellings
procedure voortkomen. Worden de ta
ken opgedragen aan leden buiten het 
bestuur van de betrokken kamercentra
le dan wordt overeenkomstig gehandeld. 

5. De door een kamercentrale en in 
voortkomend geval de door het hoofdbe
stuur benoemde leden, als onder 1 t/m 4 
vermeld, hebben toegang tot de leden
vergadering die over de definitieve kan
didaatstelling beslist. Eveneens hebben 
zij het recht aan de beraadslagingen deel 
te nemen. Zij hebben geen recht aan de 
stemmingen deel te nemen tenzij zij op 
1 juli lid zijn van de afdeling en voor 
1 november ingeschreven staan in het 
bevolkings- register van de betrokken 
gemeente. 

6. In voorkomend geval is de secretaris 
onder 4 genoemd belast met de afhan
deling van de procedure als voorge
schreven in hoofdstuk VIII. 

Hoofdstuk VII 
Verloop van en stemmingen in de 
afdelingsvergadering 
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1. Bij stemmingen ten behoeve van het 
vaststellen van de definitieve kandida
tenlijst(en) worden blanco en ongeldige 
uitgebrachte stemmen niet meegeteld 
bij het bepalen van de voor de stemming 
vereiste meerderheid. 

2. Alvorens tot stemming over het ont
werp van het bestuur over te gaan wordt 
eerst gelegenheid gegeven aan de leden 
tot het houden van een algemene be
schouwing. Voorlopige kandidaten mo
gen op uitnodiging van het bestuur hun 
kandidatuur toelichten. 
Als het tijdstip van de stemmingen is 
aangebroken mogen uitsluitend het be
stuur en de leden de kandidatuur van 
een voor een bepaalde plaats voorgestel
de kandidaat mondeling ondersteunen. 

3. Over elke in het ontwerp van het be
stuur van de afdeling voorkomende 
plaats wordt afzonderlijk besloten door 
middel van stemming. 

4. Als geen andere voorlopige kandidaat 
voor een bepaalde plaats is voorgedra
gen dan wordt de in het ontwerp van 
het bestuur gestelde kandidaat door de 
vigerend voorzitter verkozen verklaard. 

5. Indien voor een bepaalde plaats naast 
de voorlopige kandidaat, die in het ont
werp voorgesteld wordt door het be
stuur, één of meer overige kandidaten 
door de leden mondeling in de ledenver
gadering is (zijn) voorgedragen, vindt 
een eerste vrije stemming plaats waarbij 
ook de niet in de ledenvergadering voor
gedragen voorlopige kandidaten bij de 
stemming kunnen worden betrokken, 
mits zij voorkomen in de groslijst. 

6. De wijze van stemming is immer een 
schriftelijke waarbij op daartoe door het 
hoofdbestuur voorgeschreven stem
briefjes de naam van de beoogde kan
didaat wordt ingevuld. leder lid dat ge
rechtigd is zijn stem ter vergadering uit 
te brengen doet dit persoonlijk, waarbij 
zowel het stemmen bij volmacht als door 
middel van overdracht uitgesloten is. 

7.1. Een kandidaat is door de ledenver
gadering gesteld als hij de volstrekte 
meerderheid van de geldig uitgebrachte 
stemmen heeft verkregen. 

7.2. Als bij een eerste stemming geen 
der voorlopige kandidaten de volstrekte 
meerderheid heeft behaald, vindt een 
tweede stemming plaats tussen de vier 
voorlopige kandidaten die de hoogste 
aantallen stemmen op zich verenigd 
hebben. 

7.3. Zijn bij de eerste stemming slechts 
op drie of vier voorlopige kandidaten 
stemmen uitgebracht dan vindt de 
tweede stemming plaats tussen de twee 
voorlopige kandidaten op wie de hoogste 
aantallen stemmen zijn uitgebracht. 

7.4. Indien bij de eerste stemming niet 
is uitgemaakt tussen welke voorlopige 
kandidaten moet worden overgestemd 
omdat een gelijk aantal stemmen op 
verschillende voorlopige kandidaten is 
uitgebracht, dan heeft nog een tussen
stemming plaats om hierover te beslis
sen. 

7.5. Wanneer ook bij de tweede stem
ming geen der voorlopige kandidaten, 
als het betreft een stemming tussen vier 
voorlopige kandidaten, de volstrekte 
meerderheid heeft verkregen, vindt een 
derde stemming plaats tussen de twee 
voorlopige 'kandidaten die bij de tweede 
stemming de meeste stemmen hebben 
behaald. 

7.6. Indien bij een stemming of bij en 
tussenstemming tussen twee voorlopige 
kandidaten de stemmen staken beslist 
het lot. 

8. Als een kandidaat voor een bepaalde 
plaats door de ledenvergadering is ge-
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steld, vangt de kandidaatstelling voor de 
op de in het ontwerp volgende plaats 
aan. De ledenvergadering kan besluiten 
dat, als een door het bestuur voorgestel
de voorlopige kandidaat niet door de le
denvergadering voor die bepaalde plaats 
is gesteld, de door het bestuur voorge
stelde voorlopige kandidaten in het ont
werp één plaats naar beneden opschui
ven. 

9. De ledenvergadering kan besluiten 
de kandidaatstelling voor de plaatsen 
die geen kans bieden op verkiezing of 
plaatsvervulling over te dragen aan het 
bestuur van de afdeling. 

Hoofdstuk VIII 
Inlevering van de lijsten 

1. Het bestuur van de afdeling is nadat 
de kandidatenlijst definitief is vastge
steld belast met de administratieve af
handeling van de kandidaatstellings
procedure waarbij de voorschriften, als 
neergelegd in de Kieswet, bepalend zijn. 

2. In het geval een kandidaat zich te
rugtrekt nadat de definitieve kan
didaatstelling door de afdeling zich heeft 
voltrokken is het bestuur van de afdeling 
bevoegd om de lager geplaatste kan
didaten een plaats naar boven op te 
schuiven. 
Het bestuur van de afdeling is eveneens 
bevoegd om indien zich een bovenver
melde situatie voordoet, andere voorlo
pige kandidaten, die in de groslijst die
nen voor te komen, aan de lijst toe te 
voegen, nadat alle door de ledenver
gadering gestelde kandidaten naar bo
ven zijn opgeschoven, waarmee deze 
kandidaten dezelfde positie verkrijgen 
als degenen die door de ledenvergade
ring definitief kandidaat zijn gesteld. 

3. Op de dag van de kandidaatstelling 
wordt door een kiezer, die gerechtigd is 
om aan de verkiezing voor de desbetref
fende gemeenteraad deel te nemen die 
in de Kieswet bepaald is op de dinsdag 
in de periode 18 t/m 24 januari, inge
leverd bij het Centraal Stembureau van 
de gemeente (tussen negen en vijftien 
uur): 

de machtiging tot het plaatsen van de 
naam V.V.D. boven de lijst (art. G 3.1 
van de Kieswet). Deze machtiging 
wordt verstrekt door de gevolmach
tigde van de VVD die daartoe door het 
hoofdbestuur is benoemd; 
de kandidatenlijst (art. H 3 van de 
Kieswet); 

- de verklaringen van instemming van 
iedere op de lijst voorkomende kan
didaat (art. H 9 van de Kieswet). 

4. Is de VVD nog niet in de raad verte-

genwoordigd op de dag van de kan
didaatstelling dan dient de kandidaten
lijst (ingevolge art. H 4 van de Kieswet) 
door ten minste tien kiezers, die binnen 
de betrokken gemeente kiesgerechtigd 
zijn voor de verkiezing van leden van de 
raad van die gemeente, door middel van 
een handtekening op het formulier H 4 
te worden ondersteund. Die ondersteu
ning dient overigens te geschieden bin
nen een termijn van zeven dagen voor
afgaand aan de dag van de kandidaat
stelling. De ondertekenaars mogen ove
rigens geen lijsten van andere politieke 
partijen die aan de raadsverkiezingen 
deelnemen ondertekenen. 

5. Is de VVD een samenwerkingsver
band met (een) andere politieke par
tij(en) aangegaan dan wordt in plaats 
van de eerder genoemde machtiging G 
3.1 de machtiging G 3.2 door de gevol
machtigde van de VVD aan het bestuur 
van de afdeling verstrekt. 

6. De afdeling is bevoegd om naast de 
onder 5 genoemde mogelijkheid ook een 
lijstencombinatie met (een) andere po
litieke partij(en) aan te gaan. In dit ge
val dient art. I 10 van de Kieswet te 
worden gevolgd. 

7. Als het bestuur van de afdeling niet 
tijdig voor de administratieve afhan
deling zorg draagt, dan is het bestuur 
van de kamercentrale waartoe de afde
ling behoort en in voorkomend geval het 
hoofdbestuur gerechtigd er voor te zor
gen dat de werkzaamheden alsnog wor
den verricht. 

8. De dag van de stemming is de drieën
veertigste dag na de dag van de kan
didaatstelling. Deze dag is dus steeds bij 
een periodieke verkiezing de woensdag 
gelegen in de periode 2 t/m 8 maart. 

Hoofdstuk IX 
Afwijkingen van de procedure 

1. Indien een lid van de afdeling van 
oordeel is dat in de gemeente, waarin hij 
in het bevolkingsregister is opgenomen, 
is gehandeld in strijd met de statuten, 
het huishoudelijk reglement enlof deze 
richtlijnen, kan dat lid ter zake een 
klacht indienen bij het bestuur van de 
kamercentrale waartoe de afdeling be
hoort en in voorkomend geval het hoofd
bestuur als de afdeling tevens kamer
centrale is. 
Ten aanzien van een vergadering van 
het bestuur van de afdeling of een le
denvergadering komt deze bevoegdheid 
toe aan allen die op de desbetreffende 
vergadering aanwezig zijn geweest en 
aan de voorlopige kandidaten die voor
komen op de groslijst. De klacht moet bij 
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aangetekend schrijven, aan het bestuur 
van de kamercentrale waartoe de afde
ling behoort of in voorkomend geval aan 
het hoofdbestuur, binnen twee weken 
worden ingediend nadat het strijdige feit 
zich heeft voorgedaan of het betrokken 
lid daarvan kennis heeft kunnen nemen, 
doch uiterlijk twee weken na de leden
vergadering waarop de kandidatenlijst 
definitief is vastgesteld. 

2. Indien het bestuur van de kamercen
trale en in voorkomend geval het hoofd
bestuur van oordeel is dat gehandeld is 
in strijd met de statuten, het huishou- 1 

delijk reglement en! of deze richtlijnen is · 
het bevoegd het bestuur van de afdeling ; 
op te dragen het verzuim te herstellen -
en!of opnieuw een ledenvergadering uit l 
te schrijven. Daarbij kan de datum van -
15 december met drie weken worden 
overschreden en is het bestuur gerech
tigd om de in het huishoudelijk regie_. 
ment voorgeschreven termijn, waarbin
nen de ledenvergadering dient te zijn 
aangekondigd, te bekorten. 

3. Voorts is het bestuur van de kamer_. 
centrale en in voorkomend geval hetl 
hoofdbestuur bevoegd een besluit dat in 
strijd met de statuten, het huishoudelijk 
reglement en! of deze richtlijnen is opge- · 
nomen, geheel of ten dele nietig te ver
klaren. 

4. Tegen een besluit door het bestuur' 
van de kamercentrale waartoe de afde
ling behoort en in voorkomend geval 
door het hoofdbestuur, is in het kader 
van deze kandidaatstellingsprocedure 
geen beroep mogelijk. 

I 
Hoofdstuk X I 
Onvoorziene gevallen en niet-pe· 
riodieke verkiezingen 1 

1. In gevallen waarin deze richtlijnen/ 
niet voorzien of waarin de toepassing 
van deze richtlijnen tot moeilijkheden! 
aanleiding geeft, beslist en handelt, na~· 
overleg met het bestuur van de afdeling 
en de betrokken kamercentrale, het 
hoofdbestuur. ' 

i 

2. In geval van andere dan periodieke! 
verkiezingen, bijvoorbeeld na gemeen-~ 
telijke herindeling, vindt de kandidaat
stelling plaats zo veel mogelijk met in-I 
achtneming van deze richtlijnen, waar-' 
bij het hoofdbestuur, zodra de vermoe·. 
delijke dag van kandidaatstelling[ 
bekend is, de termijn vaststelt in overleg· 
met het/de bestuur/besturen van de be
trokken kamercentrale(s), gehoord de 
besturen van de betrokken afdelingen. 

• 

Mededelingen van het hoofdbestuur 
1. Partijraadsbijeenkomsten 
De vergadering van de partijraad van 8 
juni a.s. is verplaatst naar 31 augustus 
a.s. Voor achtergrond van dit beleid 
wordt verwezen naar Vrijheid en Demo
cratie van meijl. blz. 20. De agenda voor 
die vergadering zal in juli aan de leden 
van de raad worden toegezonden. De re
guliere v-ergadering van de partijraad 
ter bespreking van Troonrede en Miljoe
nennota wordt op 21 september a.s. ge
houden in het Jaarbeurs Congrescen
trum te Utrecht. De agenda voor die bij
eenkomst wordt toegezonden aan de le
den van de raad en zal tevens 
gepubliceerd worden in Vrijheid en De
mocratie van september a.s. 

2. 88ste algemene vergadering 
Op 23 november a.s. wordt de 88ste al
gemene vergadering gehouden in 
't Spant te Bussum. 
Deze vergadering zal voornamelijk ge
wijd zijn aan de behandeling van statu
ten en huishoudelijk reglement. De con
cepten voor nieuwe statuten en huis
houdelijk reglement worden a.s. zomer 
geconcipieerd en zo mogelijk gepubli
ceerd in Vrijheid en Democratie van 
september a.s. De wijzigingen zijn een 
gevolg van uitspraken van de algemene 
vergadering om tot bekorting en 
vereenvoudiging van statuten en huis
houdelijk reglement over te gaan. De in 
het activiteitenschema voorziene verga
dering van 7 december a.s. komt hier
mee te vervallen. 

3. 45ste jaarlijkse algemene 
vergadering (1992) 

Het hoofdbestuur heeft besloten dat op 

22 en 23 mei 1992 de 45ste jaarlijkse 
algemene vergadering wordt gehouden 
in De Flint te Amersfoort. 

4. Periodiek aftreden leden 
hoofdbestuur 

Het hoofdbestuur deelt hierbij overeen
komstig artikel41.1 hr.mede dat de vol
gende leden van zijn bestuur in de 45ste 
jaarlijkse algemene vergadering aan de 
beurt van periodiek aftreden zijn: 
mevr. A. A. Aeyelts Averink-Winsemius 
te Krimpen a/d IJssel (herkiesbaar); 
drs. M. A. J. Knip te Emmeloord (her
kiesbaar); 
mevr. F. M. Roscam Abbing-Bos te Rijs
wijk (herkiesbaar); 
mr. 0. Vogelenzang te Amsterdam (her
kiesbaar). 
Allen secretaris voor de organisatie. 

N.B. Als de 87ste algemene vergadering 
tot wijzigingen in statuten en huishou
delijk reglement besluit (zie ingesloten 
beschrijvingsbrieû dan worden verkie
zings- c.q. stemprocedure in die zin ge
wijzigd dat per plaats wordt gestemd. 

5. "Ongebroken lijnen" 
De uitkomsten van de behandeling van 
de nota van de commissie Hoofdlijnen 
worden thans schriftelijk verwerkt. 
Hetgeen overigens meer tijd vergt dan 
wellicht eerst is aangenomen. Naar het 
zich laat aanzien zullen in de komende 
zomermaanden zowel nota als uitkom
sten worden gebundeld, waarbij één 
exemplaar aan de afdelingen en centra
les wordt toegezonden. In Vrijheid en 
Democratie wordt hier t.z.t. aandacht 
aan besteed, mede in het licht van de 

door de algemene vergadering uitge
sproken intentie dat de uitkomsten van 
de discussie een integraal onderdeel 
vormen van de gehele nota en dat deze 
nota dan basisdocument is voor toekom
stige geschriften (rapporten, program
ma's e.d.). 

6. Almanak 
In het kader van het streven van de 

overheid om meer vrouwen te betrekken 
bij het openbaar bestuur en de politiek 
is eind mei aan alle vrouwelijke leden 
(circa 20.000) een vragenformulier ge
zonden over specifieke professionele er
varing en deskundigheid. 
Het hoofdbestuur - in nauwe samen
werking met de Organisatie Vrouwen in 
de VVD - zal een almanak uitbrengen 
waarin deze gegevens zijn opgenomen. 

De almanak zal in het najaar ter be·f 
schikking worden gesteld van de par
tijcommissies en de kamercentrales. 
Tevens is het hoofdbestuur voornemens 
de gegevens in een deskundigenbestand 
vast te leggen. • 

Bemiddeling voor overnachting 
op 4/5 oktober 1991 bij de 87ste 
algemene vergadering te 
Veldhoven 
Op 4 en 5 oktober 1991 wordt te 
Veldhoven de 87ste algemene 
vergadering van de VVD ge
houden. 

T.b.v. overnachting van con
gresgangers in de nacht van 4 
op 5 oktober is een beperkt 
aantal slaapplaatsen bij par
ticulieren beschikbaar. Me
vrouw I. H. Hehenkamp
Zwiers is zo vriendelijk ge
weest hierin een bemiddelende 
rol te willen vervullen. 
Indien u van deze mogelijkheid 

gebruik wenst te maken dient 
u onderstaande bon aan me
vrouw Hehenkamp toe te zen-

Naam: 

Adres: 

den. Haar adres is: Goorstraat 
2, 5613 BM Eindhoven. (tel.: 
040-438639). 

Woonplaats: .............................................................................. . 

Telefoon: 

Stelt prijs op 1 I 2* slaapplaatsen voor 4/5 oktober 1991. 
* doorhalen wat niet van toepassing is. 
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Leendert Ginjaar, 
voorzitter in crisistijd 

-
door 
RENY DIJKMAN 

Op 4 oktober is het voor hem over. Dan draagt VVD-voorzitter Ginjaar na vijfjaren de bestuurs
hamer over aan Dian van Leeuwen-Schut. Leendert Ginjaar, sinds 1959 actief binnen de partij, 
kent de VVD door en door. In het verleden nam hij het voorzitterschap op zich van het toen als 
moeilijk bestuurbaar beschouwde Rijswijk. Hij was verder ondermeer voorzitter van de VVD
statenfractie Zuid-Holland. voorzitter van de programcommissie 1986 en minister van Volks
gezondheid en Milieuhygiëne in het kabinet Van Agt-Wiegel en is thans nog VVD-Eerste-Kamer
lid. 

Nu het bestuurlijke doek voor hem valt, kijken we met hem terug op vijf turbulente jaren, 
die binnen de partij met windkracht 7 begonnen, maar waarin hij de VVD in rustiger vaarwater 
bracht en de liberalen eindelijk weer aan de winnende hand zijn. 

Over zichzelf wil Ginjaar het zo min mogelijk hebben. Het liefst vertrekt hij ook in stilte. 
("Geen heisa rond mijn afscheid. Ik draag de hamer over"), maar onder een terug- en een 
toekomstblik kon hij natuurlijk niet uitkomen. 

Rondtocht zoveel tijd als het ware hun huid 
moeten afschudden en zich een 
nieuwe huid moeten aanmeten, 
zoals dat ook in de natuur wel 
gebeurt. Natuurlijk niet op een 
wijze dat daarmee de politieke 
beginselen overboord worden ge
zet. Maar wèl bezinning op de 
vraag op welke wijze de uitwer
king van die beginselen moet 
plaats vinden. Vervolgens hoe die 

in de richting van de kiezers wor
den overgebracht met daarbij 
steeds de vraag voor ogen of bij 
deze twee zaken wel voldoende 
rekening wordt gehouden met de 
veranderende maatschappelijke 
omstandigheden. We zijn eruit 
gekomen, alle tekenen wijzen 
daarop. Ik ben er daarbij van 
overtuigd dat de politiek van de 
VVD zoals die door de Tweede-

Kamerfractie over het voetlicht 
wordt gebracht steeds meer kie
zers zal trekken." 

Gemeenschappelijk 
bestuur 

Voorzitter Ginjaar hecht heel 
sterk aan de filosofie dat het be
sturen een gemeenschappelijk 
gebeuren is. "Je doet het geza
menlijk. In mijn opvatting kan de 
voorzitter wel een bepaalde 
sturende rol vervullen, maar het 
bestuur als geheel bestuurt." 

De lijnen daartoe werden op 
alle fronten tegelijk uitgezet. Zo
als bijvoorbeeld: 
- de dialoog met de leden in de 
vorm van inhoudelijke discussies 
werd weer opgezet. Achtereen
volgens werden het rapport "Li
beraal Bestek" van de commissie
Geurtsen, het programma-'I'o
xopeus en als laatste de "Onge
broken Lijnen" van de commissie
Nord door het gehele actieve deel 
van de partij besproken en gaven 
algemene vergaderingen daar 
hun oordeel over. Binnen de VVD 
is die algemene vergadering - ge
vormd door de stemmen van de 
leden - het hoogste orgaan. 
- vorming en scholing kregen een 
nog zwaarder accent dan voor
heen. "Wij vinden dat het gaat om 
het ontdekken en stimuleren van 
kwaliteit," zegt voorzitter Gin
jaar. "Daar het draait om het be
sturen van een partij in al haar 
geledingen, maar ook om het po
litiek functioneren in vertegen
woordigende lichamen moeten 
deze activiteiten steeds worden 
geïntensiveerd en vernieuwd." 
- het herzien van de communica
tie. "Als een politieke partij geen 
informatie geeft aan haar leden 
en kiezers over wat zij wil dan 

(vervolg op pagina 2) 

"Na mijn benoeming hebben 
wij als dagelijks bestuur snel een 
rondtocht georganiseerd langs 
alle kamercentrale-besturen. Wij 
hebben die rondgang in een heel 
hoog tempo afgewerkt om op basis 
van die gesprekken en op grond 
van onze eigen gedachten tot het 
uitzetten van een aantallijnen te 
komen," zo schetst hij zijn eerste 
stappen op het voorzitterspad. 
"Die dialoog tussen de achterban 
en het bestuur was naar de me
ning van velen achterop geraakt." 

Zijn eufemisme slaat op de pe
riode waarin de VVD na een ver
kiezingsnederlaag van 9 zetels 
aan een inzinking leed. Inzinkin
gen waaraan politieke partijen 
beurtelings lijden. 

Wat is het VVD-standpunt 

Ginjaar: "Als je gaat kijken 
naar de crises, waar eerst het 
CDA onder gebukt gingen en nu 
de PvdA en die wij achter de rug 
hebben, dan zie je dat heel duide
lijk steeds sprake is van een af
brokkelende aanspreekbaarheid 
op grond van de politieke benade
ring." 

Nieuwe huid 
"Ik denk dat alle politieke par

tijen," zo vervolgt hij, "eens in de 

over de WAO? doorHANSHOOGERVORST 

Op 14julipresenteerde het kabinet een pakket van maatregelen 
inzake de arbeidsongeschiktheid en het ziekteverzuim. Het 
pakket veroorzaakte een enorme commotie, vooral binnen de 
achterban van de PvdA. De protesten spitsten zich toe op WAO
maatregelen. Het kabinet stelde voor de duur van de W AG
uitkering afhankelijk te maken van het arbeidsverleden. Na 
verloop van tijd valt iedere arbeidsongeschikte dan terug op 
een AAW-uitkering van ongever f 1.100,- netto per maand. Dit 
systeem zou niet alleen gelden voor toekomstige WAO-ers, maar 
ook voor de huidige arbeidsongeschikten. Alleen de leeftijds
groep boven 50 jaar werd van de maatregelen uitgezonderd. 
Nog vóór het kabinet dit WAO-pakket bij de Kamer had inge
diend, hebben de PvdA-bewindslieden al om belangrijke wij
zigingen gevraagd. Bij het ter perse gaan van deze "V &D" waren 
deze wijzigingen nog niet bekend. 

Het VVD-voorstel 

In het tumult rond de ka
binetsvoorstellen is het standpunt 
van de VVD in de media niet goed 
tot zijn recht gekomen. Toch is ons 
standpunt glashelder. De VVD 
heeft als eerste partij erkend dat 
het aantal arbeidsongeschikten zo 
snel groeide, dat een doortaste~de 
ingreep onontkoombaar was. Nog 
voordat het kabinet met voorstel
len kwam, heeft de VVD-fractie 

(vervolg op pagina 7) 
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Leendert Ginjaar, VVD-voorzitter 
in crisistijd (vervolg van pagina 1-) 

kun je net zo goed ophouden met 
functioneren. Het bestuur heeft 
daartoe Vrijheid & Democratie 
onder de loep genomen; de 'blauwe 
boekjes' in ere hersteld en geluk
kig is ook de VVD-Expresse aan 
een revival begonnen." 

Stroomlijning 
Deze zaken - zichtbaar voor de 

buitenwacht - werden nog aange
vuld met een stroomlijning van de 
partij. Voorzitter Ginjaar: "Dat 
behelst een vereenvoudiging van 
de reglementen; het veel minder 
voorschrijven van bovenaf aan af
delingen, ondercentrales en ka
mercentrales, maar hen juist 
meer vrijheid laten. Ons streven 
was en is gericht op een intenser 
contact van het hoofdbestuur met 
de kamercentrales. Van kamer
centrales met ondercentrales en 
afdelingen. Dat was geen doel op 
zich, maar het middel om de in
terne meningsvorming binnen de 
partij weer op gang te krijgen." 

Als een van de belangrijkste 
elementen noemt hij de reorgani
satie van het hoofdbestuur. Het 
hoofdbestuur-oudestijl, gevormd 
door 7 tot 9 dagelijks bestuurs
leden en vertegenwoordigers van 
alle kamercentrales, trad in 1989 
af om plaats te maken voor een 
hoofdbestuur waarvan alle 13 le
den worden gekozen door de alge
mene vergadering. "Het lijkt een 
kleinigheid of een formaliteit, 
maar het is het niet." Overigens 
worden de contacten met de ka
mercentrales nu onderhouden 
door de weerkerende bezoeken 
van het hb aan de centrales en 
doÓr het periodiek ovérleg met de 
voorzitters. 

Een ander belangrijk element 
is de nieuwe opzet van de kan
didaatstelling voor vertegen
woordigende lichamen. "Was 
vroeger de kandidaatstellings
procedure met name van de 
Tweede Kamer een soort tombola 
geworden, door de nu aange
nomen procedure hopen wij een 
meer op objectieve criteria ge
baseerde samenstelling te berei
ken. En een ander belangrijk punt 
is dat de algemene vergadering 
met een eenvoudige meerderheid 
het laatste woord heeft." 

Gaande is nog de reorganisatie 
van de partijraad, waardoor hij 
wat sneller bij elkaar kan komen 
en slagvaardiger kan reageren en 
advisenm. 

"Al deze elementen waren en 
zijn nodig om de VVD weer als 
politieke partij te kunnen laten 
functioneren en niet als kiesvere
niging." Maar hij benadrukte dat 
er nog veel te doen is: "We mogen 
niet denken op lauweren te kun
nen rusten." 

Actieve leden 
Groot is Ginjaar's waardering 

voor al die actieve leden, die de 
partij door dik en dun zijn blijven 
steunen. Zij vormen de pijlers van 
de VVD. "Wel maak ik me zorgen 
over het feit dat de belangstelling 
voor het actief bezig zJjn in de po
litiek in het algemeen afneemt. 
Het geldt voor alle politieke par
tijen, succesvol of niet. Je kunt er 
heel lang over filosoferen. Er zijn 
mensen die zeggen: 'Er is tegen
woordig veel meer te doen dan 
vroeger. Toen had je alleen de ra
dio en nu zijn er zoveel activitei
ten voor de avonden en het week
end.' Bij die keuze loopt de politiek 

wat achter. Het is een algemeen 
maatschappelijk vraagstuk, maar 
wel gevaarlijk. Politiek bepaalt 
tenslotte ons aller leven." 

Combinatie 
In zijn werk heeft Ginjaar al

tijd gestreefd naar veelzijdigheid. 
Zijn voorzitterschappen van de 
Gezondheidsraad en van de Cen
trale Raad voor Milieuhygiëne 
vormden al een complete dagtaak. 
Daarnaast is hij nog deeltijd 
hoogleraar aan de Universiteit 
van Maastricht en Eerste-Ka
merlid. Activiteiten, die volgens 
hem alle in elkaars verlengde lig
gen doordat zij betrekking hebben 
op dezelfde onderwerpen: volks
gezondheid en milieu. 

"Daarbuiten stond het voor
zitterschap van de VVD. Vanaf 
het begin heb ik gezegd dat ik van 
mening ben dat het voorzitter
schap van een politieke partij in 
feite een volledig betaalde baan 
moest zijn. De VVD was daar nog 
niet aan toe. Ikzelf zou overigens 
een dergelijk voorzitterschap niet 
op mij hebben genomen. Ik ben 
blij dat de partij een (althans ge
deeltelijk) gehonoreerd voorzit
terschap heeft ingesteld. Een ver
dere stap op weg naar de noodza
kelijke professionalisering." 

Scheiding van 
bevoegdheden 

Heel expliciet is Ginjaar ook 
over de scheiding tussen de be
voegdheden van bestuur en po
litici. "Daar is een heel duidelijke 
taakafbakening. Ik vind dat de 
fräét!es en' vooràl de Twéede:Kà
merfractie het politiek gezicht van 
de partij zijn. Die fractie heeft de 
beleidslijnen van de partij naar 
buiten te brengen en is daarvoor 
aan de partij verantwoording 
verschuldigd. Het hoofdbestuur 
heeft 'alleen maar' te zorgen dat 
de partij op een zodanige wijze 
functioneert dat inderdaad po
litieke meningsvorming binnen 
die partij kan plaatsvinden. 
Daarbij kan het hoofdbestuur heel 
duidelijk sturend optreden, maar 
het moet zich niet met de da-

gelijkse gang van zaken op Het 
Binnenhof bemoeien. 

Natuurlijk is het leven sterker 
dan de leer en treedt regelmatig 
een vervaging van de grenzen op. 
Dat is niet erg zolang men maar 
goed in de gaten heeft wat de ver
schillende verantwoordelijkheden 
zijn; dan is er niets aan de hand." 

En het vertrek van Voorhoeve 
dan? 
Ginjaar: "Het hoofdbestuur heeft 
mede tot taak geluiden uit de par
tij door te geven en onder omstan
digheden daar een oordeel over te 
geven. Op zichzelf vind ik dat een 
dergelijke uiting van het hoofdbe
stuur geen absolute waarde mag 
hebben, in die zin dat van de zijde 
van het hoofdbestuur een derge
lijke mening dwingend is. Dat 
geldt voor alle politieke zaken. 
Politici dienen hun eigen verant
woordelijkheid te dragen." 

FPÖ 
Ginjaar wil niet praten over 

"zwarte bladzijden" uit het verle
den. "Dat is voor de geschied
schrijving misschien interessant, 
maar we moeten nu vooruit kij
ken." Wat hem wel erg hoog zit is 
het feit dat de Oostenrijkse FPÖ 
nog steeds deel uitmaakt van de 
Liberale Internationale. "We zijn 
er nog niet in geslaagd deze zoge
naamde liberale partij uit de L.I. 
te verwijderen. Er is nu een nieu
we situatie ontstaan doordat Rai
der weer onmogelijke dingen heeft 
gezegd, waardoor de FPÖ weer bij 
de Liberale Internationale ter 
discussie staat. Ik vind het ont
zettendJammer dat wij ondanks 
alle inspanningen, vooral van Jan 
Dirk Blaauw, de andere liberale 
partijen er nog niet van hebben 
weten te overtuigen dat dit moet 
gebeuren. Al heb ik goede hoop 
dat het nu wél moet gaan lukken. 
Indien men er nu nog niet aan 
wil, komt dat naar mijn mening 
doordat andere liberale partijen 
in het buitenland toch die mening 
van Raider en de zijnen niet ver
werpelijk vinden. En dan denk ik 
dat de VVD zich'er maar eens goed 
over moet beraden of we in een 

dergelijke club nog wel thuis
horen. Persoonlijk denk ik van 
niet." 

Fakkel 
Leendert Ginjaar laat een VVD 

achter die weer groeit, waarin de 
discussies weer tot bloei zijn ge
komen en de eenheid is hersteld. 
Toch vertrekt hij nu vóór het ver
strijken van zijn voorzitterster
mijn. Hij zegt daarover: "Be
stuursfuncties moet je niet onein
dig doen. Ik zit al vanaf 1983 in 
het hoofdbestuur. Daarnaast vind 
ik dat de VVD in een positie is 
gekomen waarbij veel dingen 
op de rails zijn gezet. Het 
Verenigingsplan geeft een duide
lijk beleid. In politiek opzicht is de 
VVD bezig haar taak te hervin
den. Het kost ontzettend veel 
energie en aandacht om als par
tijvoorzitter dat hele proces te be
geleiden. Dan wordt het tijd dat 
iemand anders met nieuwe ener
gie, nieuw elan en nieuwe ideeën 

In llle:rnoriaitl :mr. W. J. Geertsenta 
-Ridder in de orde van de Nederlandse Leeuw en Grootofficier in de orde van Oranje-Nassau-

Tot aan zijn dood op 27 juni 
1991 heeft mr. W. J. Geertsema 
zich intensief met het liberalisme 
beziggehouden en zich daarvoor 
ingezet op talloze wijzen en in vele 
functies. Ook de laatste jaren, na 
zijn terugtreden uit de Eerste Ka
mer in 1987, was hij een trouw 
bezoeker van de algemene verga
deringen en door de media een 
veelgevraagde belangrijke VVD
prominent. 

Geertsema, "Molly" voor inti
mi, was in de goede zin van het 
woord een ,;eigenzinnig" liberaal 
in hart en nieren. Dat blijkt ook 
duidelijk uit het herdenkingsar
tikei dat Hans Wiegel over hem in 
dit blad schrijft. Hij had uitge
sproken meningen en men moest 
van zeer goeden huize komen om 
hem van opinie te doen veran
deren. Tegelijkertijd respecteerde 
hij de mening van anderen. Die
zelfde instelling verwachtte hij 
van een ieder die zich liberaal 
noemt of voelt. Het "leef en laat 
leven" was hem op het lijf ge
schreven. Nimmer echter heeft hij 

dat ten koste van of buiten de 
partij gedaan. 

Het was ook zeer terecht dat op 
14 maart 1975 de heer Geertsema 
voor zijn vele verdiensten voor de 
partij werd benoemd tot erelid van 
de VVD. 

De in 1918 geboren liberaal 
had er toen al een zeer arbeids
zaam leven opzitten. Met een to
'meloze energie (aan vieruur slaap 
had hij voldoende) heeft hij vele 
functies binnen de VVD bekleed 
na zijn rechtenstudie. Al in Lei
den was hij lid van de VVD-ge
meenteraadsfractie. Burgemees
terschappen volgden. Eerst te 
W arffum en vervolgens van Was
senaar (1961-1971). Deze laatste 
post combineerde hij met het 
VVD-Tweede-Kamerlidmaatschap, 
zelfs tweemaal met het fractie
voorzitterschap. In die Tweede 
Kamer had hij zitting van 1959 
tot 1971. Vervolgens werd hij mi
nister van Binnenlandse Zaken in 
het kabinet-Biesheuvel, waarna 
hij weer in de Tweede Kamer te
rugkeerde tot zijn benoeming als 

Commissaris der Koningin van 
Gelderland. Een functie die hij 
tienjaar zou vervullen. Zijn actie
ve loopbaan binnen de VVD sloot 
hij af met het Eerste-Kamerlid
maatschap. 

Geertsema had echter te veel 
energie om zich aan één zaak te 
binden. Hij vervulde vele maat
schappelijk-sociale functies en 
toonde voor praktisch alle essen
tiële zaken een grote belangstel
ling, die gepaard ging aan grote 
kennis. Meestal als voorzitter 
heeft hij deel uitgemaakt van 
tientallen besturen, om er enkele 
te noemen het Koningin Julia
nafonds, de Koninklijke Heide
maatschappij, Het Economisch 
Technologisch Instituut en de 
provinciale VVD in Zuid-Holland. 

Een belezen mens. Een man 
die fel op de bres ging staan voor 
minderheden. Hij haalde de ho
mofilie uit de verdoemsfeer en le
venslang was hij een warm pleit
bezorger voor de belangen van 
jongeren, maar ook met een grote 
sociale bewogenheid. 

WO-voorzitter Ginjaa1 

de fakkel overneemt. Ik ben ervanl 
overtuigd dat Dian van Leeuwen 
dat wel goed zal doen." 

I 

Boom I 
! 

Over de toekomst van de VVD 
is hij optimistisch. "In de tuin van: 
het Thorbeckehuis staat een heel 
grote beuk. Daar keek ïk laatst 
nog naar en ik dacht: 'Die boom is 
in feite symbolisch voor de partij. 

, Die beuk is vele jaren oud. Hij, 
staat met heel grote wortels in de 
grond en heeft een enorm gezond 
bladerdek Die boom is het sym
bool van het liberalisme, van de 
VVD en van al die mensen die 
gezamenlijk met grote inzet en 
energie aan dat liberalisme, aan 
de VVD gestalte geven.' 

Er zal altijd een VVD zijn. Net 
zo goed als er altijd liberalisme zal 
zijn. De mensen die door dik en 
dun die partij zijn blijven steunen, 
ondanks de kritiek die men had, 
zijn de typische vertaling van die 
gedachte." • 

Mr. W. J. Geertsema heeft zich 
in zijn laatste jaren niet ontzien. 
Hij bleef actief. Zo ontving hij nog 
kort voor zijn dood een delegatie 
van het JOVD-bestuur en onder
hield hij zoveel mogelijk zijn vele 
contacten. 

Door het overlijden van mr. W. 
J. Geertsema verliest de VVD een 
van haar sterkste en kleurrijkste I 
persoonlijkheden. Een liberaal in 
hart en nieren, die altijd op de 
bres stond voor het vrijheidsi
deaal, die zijn mening nimmer 
onder stoelen of banken stak en -
wat voor hem persoonlijk de con
sequenties ook mochten zijn - deze 
luid en in klare taal verkondigde. 
In onze partij zal zijn herinnering 
voortleven als aan een der werke
lijk grote liberalen. 

i 
Ons medeleven gaat uit naar • 

zijn vrouw en kinderen. · 

Namens het bestuur, 
L. Ginjaar, voorzitter. 
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n Men1oriaJn Mr. W. J. Geertsen1a 
! 

iin 1963 eindigde het tijdperk
~d. Mr. E. H. Toxopeus werd 

jstaanvoerder van de VVD en 
,rad na de kabinetsformatie toe 
cot het kabinet-Marijnen, zo zijn 
ambt van Minister van Binnen
landse Zaken -gestart in het ka
binet De Quaij - voortzettend. 

Als fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer werd hij opgevolgd 
door mr. W. J. Geertsema, die in 
1959 tot lid van de Tweede Kamer 
was verkozen. Na de val van het 
kabinet-Marijnen maakte Geert
sema als politiek aanvoerder 
plaats voor Toxopeus en volgde 
hem in 1969, toen Toxopeus tot 
Commissaris der Koningin in 
Groningen werd benoemd, weer 
op. 
Geertsema werd lijstaanvoerder 
in 1971, daarna Minister van 
Binnenlandse Zaken in het ka
binet-Biesheuvel. Na de val van 
dat kabinet, in de zomer van 1972, 
liet hij het lijsttrekkerschap bij de 
verkiezingen die daarop volgden, 
aan mij. 

Ik noem deze voorgeschiedenis 
in dit "In Memoriam", niet alleen 
omdat nog weinigen in de VVD die 
zelf van nabij hebben mee
gemaakt, maar ook - en vooral -
omdat ze veel zegt over Molly 
Geertsema, zijn karakter en ei
genschappen. 
Samen, beter gezegd: om beurten, 
hebben Toxopeus en Geertsema 
de VVD van 1963 tot 1972 geleid. 
Een kleine tien jaar. 
Dat in 1963 - toen Toxopeus, be
grijpelijk, zijn Ministerschap wil
de ·voortzetten - Geertsema frac
tievoorzitter werd, lag wel voor de 
hand, maar was niet zeker. In het 
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treffende "In Memoriam" in 
"Trouw" van zaterdag 29 juni van 
de hand van Theo Joekes- waard 
om door u allen te worden gele
zen - komt dat ter sprake. 
Na amper twee jaar fractievoor
zitterschap terugtreden, laat zien 
dat Molly Geertsema het belang 
van de VVD voor zijn persoonlijke 
ambitie liet gaan. 

Daarna, in 1969 weer drie jaar 
later, nam hij blijmoedig en met 
plichtsbesef het roer weer over -
terwijl ook hij graag het Commis
sariaat der Koningin in Gronin
gen zou hebben verworven. 

In 1971 Minister van Binnen
landse Zaken - voor hem de ver
vulling van de wens van zijn hart 
en hem op het lijf geschreven door 
zijn kennis van zaken, belang
stelling en gevoel voor traditie. 

In 1972 stelde Geertsema zich 
niet ter beschikking voor het 
lijsttrekkerschap - ik kom daar 
nog op terug - en maakte zo de 
cirkel, van het vóór laten gaan van 
dat wat hij zag als het belang van 
de VVD, weer rond. 

Mijn eerste kennismaking met 
Molly Geertsema dateert uit 1963, 
het jaar waarin hij fractievoorzit
ter werd. Ik was toen net vice
voorzitter van het hoofdbestuur 
van de JOVD geworden. Een 
br~isende, opgewekte club van 
jongelieden, die politiek en feest
vieren combineerden en die, uit 
een mengeling van het hooghou
den van de liberale principes en 
het plezier af en toe de VVD op 
de tenen te gaan staan, somtijds 
kritische geluiden afgaven. 

Zo'n één of twee keer per jaar 
dineerde het dagelijks bestuur 
van de JOVD met de beide frac
tievoorzitters, in 1963 Geertsema 
en Van Riel. Spannend en mach
tig interessant. Voor dit artikel 
haal ik slechts een herinnering op. 
Wat wij ook aan kritiek op de VVD 
afgaven - o.a. een scherpe afkeu
rende verklaring, omdat Geert
sema, samen met de fractievoor
zitters van KVP, ARP, CHU het 
TV-programma "Zo is het toeval
lig ook nog eens een keer" in Ka
mervragen had gehekeld en han
delen van de regering had ge-

Mr. W. J. Geertsema 

vraagd - nooit nam hij ons dat in 
z'n hart kwalijk. Hij was het niet 
met ons eens, legde uit waarom 
hij alzo was opgetreden, maar het 
ons echt kwalijk nemen deed hij 
niet. Dat zegt veel over zijn li
berale opvattingen. 

Vanaf april 1967 maakte ik 
hem elke week mee tijdens de 
fractievergaderingen. Toxopeus 
zat voor, Zegering Hadders - er
varen en met een enorm goed 
praktisch politiek gevoel - Berk
houwer, Haya van Someren en de 
fractiesecretarissen J oekes en 
Portheïne zaten, net als Geert
sema, aan de kop van de tafeL 

Geertsema kwam soms wat la
ter binnen, hij was dan eerst nog 
op het gemeentehuis in Was
senaar geweest. Heerlijk vond hij 
het om te werken, overdag en 
's nachts. Wij keken hem altijd 
met een mengeling van bewon
dering en verbazing aan, als hij 
daar smakelijk over vertelde. Net 
als over die kleine typische .dingen 
als 's-avonds laat sherry drinken, 
chocolade eten en beurteling een 
halfjaar wel, en een halfjaar niet, 
roken. 

Hij gaf anderen altijd een kans 
en de ruimte. Ik durfde in 1967, 
toen ik volkshuisvesting moest 
gaan doen, nauwelijks te vragen 
of ik misschien ook niet plaats
vervangend lid van de vaste com
missie voor Binnenlandse Zaken 
in de Tweede Kamer mocht wor
den, omdat het bii:menlands be
stuur mij zo interesseerde. Geert
sema en Toxopeus vonden het 
prima, vonden dat ik ook lid van 
de commissie voor de Grondwets
herziening moest worden en lie
ten mij de ruimte om mijn mai
denspeech over de Provinciewet te 
houden. 

Uiteraard zelf m'n verhaal ge
maakt, gelukkig goed gegaan, an
ders fiks op m'n duvel gekregen. 
Ook dat is een persoonlijke herin
nering aan Molly Geertsema, die 
ik alleen maar releveer, omdat ze 
iets zegt over hem. En toen hij in 
1969 weer fractievoorzitter werd, 
was er geen vrees voor de stentor
stem, maar kon je- als je hem echt 
nodig had - altijd binnenkomen, 

nam hij de tijd, luisterde, gaf hij 
advies. Zo heb ik veel van hem 
geleerd, wat mij later - toen ik zelf 
fractievoorzitter was geworden -
ook · zeer aansprak: ruimte, 
vrijheid en eigen verantwoorde
lijkheid geven aan je fractiegeno
ten. 

In de jaren, waar ik over 
schrijf, was het kabinet De Jong 
aan het bewind. Een gedegen 
ploeg, politiek niet zo uitgespro
ken: passen op de winkel, noemde 
de Premier zijn werk. Er werd 
heel goed op de winkel gepast. En 
als het er wat hectisch aan toeging 
(Amsterdam, provo's, de eerste 
Molukse actie) was de kleine ka
pitein op de brug om het roer recht 
te houden. 

De KVP liet Piet de Jong in 
1971 vallen, nadat in 1970 de 
fractievoorzitters van de re
geringspartijen: Schmelzer, Bies
heuvel, Mellema en Geertsema, 
tijdens een gemeenschappelijke 
reis naar Londen al over de toe
komstige Kabinetssamenstelling 
hadden gebrainstormd. 

Dat laten vallen door de KVP 
van premier De Jong was onbe
grijpelijk. 
Zoals ik het ook onbegrijpelijk 
vond dat Geertsema, toen hij in 
1971 Minister werd, er niet voor 
voelde De Jong voor te dragen als 
Vice-President van de Raad van 
State. Geertsema's argument 
was: De Jong is geen jurist, daar
aan alle intrinsieke kwaliteiten 
van de voormalig premier onder
geschikt makend. Rechtlijnig, 
niet van zijn opvattingen af te 
brengen, soms bruusk, dat was 
ook Molly Geertsema. 

Politiek was het, nu twintig 
jaar geleden, een interessante 
tijd. Ik beperk mij tot de opstelling 
van de VVD, onder leiding van 
Geertsema, die als fractievoorzit
ter en lijsttrekker uiteraard de 
koers bepaalde. 

De VVD koos in die tijd voor 
het sluiten van stembusakkoor
den voor de verkiezingen. Geert
sema streefde naar zo'n akkoord 
van de VVD, met de KVP, ARP, 
CHU en D'66. Samenwerking met 
de PvdA werd door hem in 1971 
uitgesloten. D'66 liet het afweten, 
koos publiekelijk - in een debat 
tussen Geertsema en Van Mierlo 
(nadat Rudolf de Korte de vraag 
aan Van Mierlo had gesteld: als u 
nu met het pistool op de borst 
moet kiezen tussen PvdA en VVD, 
wie kiest u dan?) - voor samen
werking met de socialisten. 

Verschillende gesprekken tus- · 
sen KVP, ARP, CHU en VVD 
werden gehouden. Tot een ak
koord vooraf kwam het niet, 
maar- J. J. van Aartsen schrijft 
dat in zijn uitstekend "In Me
moriam" in NRC Handelsblad van 
dinsdag 2 juli terecht - er werd zo 
voor de vorming van het kabinet
Biesheuvel heel wat nuttig voor
werk verricht. 

Een ander te memoreren feno
meen was het indienen, samen 
met de KVP-er Kolfschoten, in 
maart 1971, van een motie, waar
in om een door de Tweede Kamer 
te kiezen formateur werd ge
vraagd. 

Enerzijds was dit een antwoord 
op de lijn die D'66 en de PvdA, 
met hun door de kiezers te kiezen 
formateur en premier, hadden in
gezet. Anderzijds vloeide dit 
voorstel ook voort uit de opvattin
gen van Geertsema over de in
vloed van het Staatshoofd en de 
adviseurs in directe nabijheid van 
het Staatshoofd op de kabinets
vorming. 

Minister in 1971. In het To
rentje: de vervulling - ik schreef 
het - van een hartewens, trots dat 

Van de 
voorzitter 

3 

A
demloos kijkt de wereld toe 
naar de ontwikkelingen zo
als die zich in de Sovjet

Unie afspelen. Onwikkelingen 
waarvan wij de draagwijdte en de 
consequenties . voor nu en later 
nauwelijks kunnen overzien. 

Na decennia lang verstikkende 
communistische dictatuur is dank 
zij glasnost en perestroijka de 
roep om vrijheid - dat wezensken
merk van het menselijk bestaan 
is- ook in de Sovjet-Unie ten lan
gen leste onstuitbaar geworden. 
Vol verwondering zien wij beelden 
uit de Sovjet-Unie, die enkele ja
ren geleden onvoorstelbaar wa
ren. Dat zien ervan trouwens ook: 

Vol spanning ook wachten wij 
de volgende ontwikkelingen af. 
Laten wij hopen dat h~t verdere 
pad naar de vrijheid pp beheerste 
wijze wordt afgelegd. 

. Ook in ons eigen landje beleven 
we spannende politieke tijden. 
Het kabinet is in grote moeilijk
heden. Op het moment dat iK dit 
schrijf is nogvolstrekt onduidelijk 
hoe de afloop zal zijn. Maar wel 
is duidelijk hoe dit kabinet zelf 
verantwoordelijk is voor de kom
mervolle omstandigheden. die we 
tegemoet gaan, indien het blijft 
zitten. Denkt u maar aan de door 
dit kabinet veroorzaakte inflatie 
tengevolge van accijns- en huur
verhoging. En wat denkt u ovèri
gens van de afschaffing van de in
flatiecorrectie. Dat is toch geen 
beleid. Dit kabinet dient zo snel 
mogelijk te verdWijnen. 

Tenslotte. Geen tegenkan
didaten tegen mevrouw Van 
Leeuwen-Schut als mijn opvolg
ster, zodat ik op 4 oktober aan
staande met veel genoegen de ha
mer aan haar kan overdragen. Dit 
verheugt mij zeer. Ik ben ervan 
overtuigd dat de partij bij haar in 
heel goede handen is. Ik wens 
haar heel veel succes toe. 

hij, bijna honderd jaar nadat zijn 
overgrootvader, mr. J. H. Geert
sema daar, van 1872tot 1874, had 
gezeten, nu resideerde. 
Maar, voor het zover was, moest 
nog worden beslist, wie Minister, 
wie Staatssecretaris, wie fractie
voorzitter moest worden. 

Geertsema deed ook dat con
scientieus. Elk fractielid werd bij 
hem geroepen en gevraagd naar 
zijn of haar belangstelling. Zo 
herinner ik mij nog dat Molly 
Geertsema mij vroeg of ik staats
secretaris van Volkshuisvesting 
onder de komende Minister U dink 
wilde worden. Ik zei hem toen dat 
ik daar niet voor voelde, dat 
staatssecretaris voor de politie, 
onder de gezamenlijke verant
woordelijkheid van de Ministers 
van Binnenlandse Zaken en Jus
titie mij wel wat leek en dat ik -
als dat er niet in zat - gewoon in 

(vervolg op pagina 12) 
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In Me:rnoriain 

Roelof Zegering Hadders 
(1912-1991) 

"De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie staat als 
liberale partij open voor een ieder die de overtuiging heeft, 

dat vrijheid, verantwoordelijkheid, verdraagzaamheid, 
sociale rechtvaardigheid en de gelijkwaardigheid van alle 

mensen de fundamenten behoren te zijn van elke 
samenleving." 

Uit: artikel 1 van de beginselverklaring van de VVD 

Men kan rustig stellen dat bo
venstaand kernthema van het 
liberalisme het centrale "leit
motiv" is geweest in het leven 
van de heer R. Zegering Had
ders. Op vrijwel ieder terrein 
van het politiek, maatschappe
lijk en kerkelijk leven heeft hij 
met woorden, maar vooral ook 
metterdaad deze liberale le
venshouding uitgedragen. Dit 
gevoegd bij zijn altijd joviale, 

"~~~J~?~e.~~se t;~" ?~~~~is~~~-9h~.}a~~ 
· vensnoua1ng neer't nem voor e 

velen die hem gekend hebben 
onvergetelijk gemaakt. 

· Het is moeilijk, zo niet on
mogelijk, in kort bestek het on
voorstelbaar actieve en produk
tieve leven van de heer Zegering 
Hadders te schetsen. Daarvoor 
is zijn staat van dienst te lang 
en te veelomvattend. 

Groot is zijn betekenis ge
weest voor de opbouw van het 
naoorlogse liberalisme. Direct in 
1946 werd hij gekozen als lid van 
de Eerste Kanier' voor de Partij 
van de Vrijheid. 

In een interview dat schrijver 
van dit "in memoriam" met hem 
had ter gelegenheid van het 
veertigjarig bestaan van de VVD 
in 1988 zei hij zelf over deze pe
riode: "Ik was daar in de ge
legen~flid ontzettend veel te le
ren. Ik besef terdege dat ik dan 
ook wel gezegend ben geweest 

· met twee eminente leermees
ters. Collega's durfde ik helaas 
niet te zeggen. Mr. D. U. Stikker 
en prof. mr. A. N. Molenaar. 
Twee grootheden in de liberale 
wereld van na de oorlog. Daar 
zat ik dan tussen als 34-jarige 
Drentse heidehaas." 

Het typeert de heer Zegering 
Hadders in zijn bescheidenheid. 
Anderen waren in zijn ogen be
kwaam en deskundig en hij was 
maar een "eenvoudige Drentse 
heidehaas". Zo typeerde hij zich 
zelf vaak; relativerend met een 
vleugje van zelfspot. Een hou
ding die herri ook gedurende zijn 
langdurig lidmaatschap van de 
Tweede Kamer van 1948-1971 
zou blijven karakteriseren. Wat 
kon hij boeiend en vooral ook 
smakelijk vertellen over die pe
riode. Fractieleden die hem nog 
hebben meegemaakt weten zich 

nog als de dag van gisteren te 
herinneren hoe hij tijdens frac
tievergaderingen met de bril op 
de punt van de neus in zijn pa
pieren zat te bladeren alsof de 
gedachtenwisseling hem ont
ging. Dan, ineens naar voren 
schietend en het woord vragend. 
Vooral als hij zijn (korte) inter
ventie begon met te zeggen: 
"voorzitter ik ben maar een ge
wone Drentse heidehaas, 
maar ... " lette iedereen op en 
kwam· ëi-~'éëii"'a:'dVJ.ë8' d'at ''älH}d. 
getuigde van politiek vingertop
pengevoel en van groot taktisch 
inzicht. 

Het is opvallend om van ie
mand als de heer Wiegel te ho
ren: "Wij jongeren van toen ge
noten van zijn wijze lessen, zijn 
inzicht, zijn enthousiaste ver
halen, de etentjes in 'Het gulden 
Anker' en van de ruimte die wij 
kregen." 

De leerling van 1946 was in 
1967 leraar geworden. Zijn ken
nis en inzicht, maar vooral ook 
zijn liberale levenshouding werd 
zo overgedragen op een jongere 
generatie. Maar naast het leer
meester zijn was hij ook de par
lementariër pur sang, gedegen 
en degelijk. Zijn benoeming tot 
Commandeur in de orde van 
Oranje Nassau na zijn afscheid 
van de landspolitiek onder
streept dan ook terecht zijn grote 
verdiensten in dezen. 

Groot ook is zijn betekenis 
geweest voor zijn woonplaats 
Emmen. De naoorlogse ontwik
keling van Emmen is gigantisch 
geweest. In één van de regionale 
dagbladen werd hij getypeerd 
als een van de "founding 
fathers" van het nieuwe Emmen. 
Gedurende 25 jaar was hij wet
houder van deze gemeente. En 
dat terwijl, numeriek gezien, 
deze zetel eerder aan de PvdA 
toekwam. Het getuigt van het 
groot respect dat hij genoot. En 
terecht! Ook, misschien: wel 
vooral, in deze furietie heeft hij 
zijn liberale ideeën in . praktijk 
kunnen brengen. Als wethouder 
van Onderwijs en Sportzaken, 
maar vooral als de all-round be
stuurder die samen met de 
toenmalige PvdA-burgemeester 
Gaarlandt er in is geslaagd het 

naoorlogse Emmen te maken tot 
wat het nu is. 

Zelf zei hij in 1983 over deze 
periode: "Ik heb een goddelijke 
tijd beleefd. In tienjaar tijd heb
ben we alle scholen of helemaal 
vernieuwd of gemoderniseerd. 
Toen ik wegging waren er zestig 
gymnastieklokalen en vijf 
speelzalen. Toen ik kwam was 
er één openbare ULO. Toen ik 
wegging was er een lyceum met 
honderden leerlingen, drie 
MA V O's, drie nijverheids
scholen en ga zo maar door. Als 
je het dán niet leuk vindt om 
wethouder te zijn, dan vind je 
nooit meer iets leuk." 

En leuk vond hij het. Niet al
leen met tomeloze inzet, maar 
ook met het grootste genoegen 
vervulde hij zijn ambt. Hij was 
daarbij geen bestuurder op af
stand. Hij stond en leefde mid
den in de Emmer samenleving 
die hij kende als geen ander. 

En dat alles, dat is het wat de 
heer Zegering Hadders tot één 
van de groten in de VVD heeft 
gemaakt. Zo zal hij ook in onze 
herinnering blijven; blijmoedig, 
opgewekt, verdraagzaam, ver
antwoordelijk, respect voor de 
medemens van welke signatuur 
ook. Kortom een liberaal m.ens, 
een fijn mens. 

Zijn intensieve arbeid heeft 
blijvende vruchten gedragen 
voor de samenleving. Het is 
vooral zijn levenshouding die 
voor mij en voor vele, vele an
deren een lichtend voorbeeld is 
geweest en zal blijven. Het is 
mede aan mensen als de heer 
Zegering Hadders te danken dat 
de algemeen secretaris in het 
jaarverslag van de VVD over 
1989, Drenthe kon bestempelen 
als een "vanouds liberaal bol
werk". 

Een man met grote gaven van 
hart en hoofd, een liberaal in 
hart en nieren is van ons heen
gegaan. 

Jan van Heukelum 
voorzitter Kamercentrale 

Drenthe 

Jongerenbeleid 
in actie 
"Jongeren hebben de toekomst", een steed~ 
meer gehoorde kreet, ook in alle lagen 
vandeWD 

Voor de Landelijke Commissie 
Jongerenbeleid is dit gegeven 
aanleiding voor een aantal 
nieuwe acties in het komende 
seizoen. 

Om actie te kunnen onderne
men, is het belangrijk om te be
schikken over zoveel mogelijk ge
gevens. Mede daarom is een spe
ciale werkgroep gekomen tot het 
opstellen van een bijzondere en
quête. 

Deze enquête, die al eind au
gustus werd verstuurd naar alle 
afdelingsbesturen, is bedoeld oni 
inzicht te verkrijgen in een aantal 
zaken. Allereerst is daar de vraag 
hóe jongeren worden ingezet in de 
organisatie, wáár ·jongeren wor
den ingezet, en wat daarvan het 
resultaat is. Teh tweede stelt de 
werkgroep de vraag hoe, hoe vaak 
en met welk resultaat tot nu toe 
activiteiten voor jongeren zijn 
ontplooid. Ten derde wil men 
graag weten hoe in het verleden 
de samenwerking met betrekking 
tot het jongerenbeleid is geweest 
met andere afdelingen, ondercen
trales en kamercentrales als ook 
met de JOVD. Het laatste aan
dachtspunt betreft de contributie 
voor jongeren, en de subsidies 
voor het ontplooien van nieuwe 
initiatieven. 

'~"ü'{feï·á'àrcl' 1s' de"werkgroep ook 
bijzonder nieuwsgierig naar en
thousiaste ideeën die leven in de 
afdelingen en misschien al tot re
sultaat hebben geleid. Wellicht 
zijn deze initiatieven· aanleiding 
om in andere afdelingen ook tot 
nieuwe activiteiten te komen. 

Naar aanleiding van verkregen 
gegevens wordt een vervolgtraject 
geïnitieerd in de vorm van een 
enquête voor alle ruim tweedui
zend VVD-leden jonger dan 28 
jaar. Ook hen zal gevraagd wor
den om ideeën naar voren te 
brengen en actief mee te werken 
aan nieuw beleid. 

Voor jonge mensen moet ruim
te zijn om mee te werken, mee te 
denken en mee te beslissen bin
nen de VVD. Voor een belangrijk 
deel zullen die mogelijkheden 
binnen afdelingen moeten worden 
geboden. Vandaar dat er zo'n[ 
groot belang wordt gehecht aan 
het invullen van de enquête door 
de afdelingsbesturen en worden[ 
de reacties met spanning te-l 
gemoet gezien. 'i 

Om ook onder jongeren steeds 
1 

meer stemmen op te laten gaan 
voor het liberalisme, werkt het 
reclamebureau van de VVD, in 
opdracht van het hoofdbestuur,, 
aan een ni~uwe folder speciaa( 
gericht op jonge mensen. I 

Met gegevens uit de enquêtes: 
en de nieuwe folder als gereed-, 
schap, werkt de Landelijke Com- ', 
missie Jongerenbeleid met nieuw: 
elan aan de toekomst. Zij ver- . 
wacht steun en enthousiaste me
dewerking vanuit de afdelingen· 
bij de uitvoering van haar plan
nen. . 

Met deze activiteiten worden · 
d.ë" aaütrèk'Kiîigskraclit ·-vä:n 'êie. 
VVD en haar uitstraling naar 
jongeren, gestimuleerd. 

De jongeren hebben de toe
komst ook in de WD. Met jonge 
mensen heeft de WD een toe
komst. B 

Openbare 
partijraadsvergadering 

inzake Troonrede en 
Miljoenennota 

Datum: 

Aanvang: 

Plaats: 

Agenda 
11.00-11.10 uur: 

11.10-11.45 uur: 

11.45-13.30 uur: 

13.30-14.00 uur: 

14.00-15.30 uur: 

15.30-15.45 uur: 

Zaterdag 21 september 1991. 

11.00 uur. 

Jaarbeurs Congrescentrum te Utrecht. 

Opening door de voorzitter, dr. L. Ginjaar. 

Rede door de voorzitter van de Tweede-Ka
merfractie, mr. drs. F. Bolkestein. 

Discussie in groepen. 
De mogelijkheid bestaat om in zes groepen 
gebaseerd op de clusterindeling, zoals deze 
binnen de Tweede-Kamerfractie wordt toe
gepast, met leden van de Kamerfracties te 
discussiëren over binnenlandse zaken, bui
tenlandse zaken, financiën en economie, 
leefbaarheid, onderwijs en welzijn. 
Er wordt per discussiegroep gerapporteerd 
en voor een ieder wordt de mogelijkheid ge
opend in het middagprogramma een inbreng 
in de plenaire discussie te leveren. Tijdens 
deze groepsdiscussie is er gelegenheid om 
van een lunch gebruik te maken. 

Korte pauze. 

Rapportage uit de groepen en plenaire dis
cussie. 

Sluiting door de voorzitter. 
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,,Ongebroken lijnen" 
volgens plan verlopen 

van een driehoeksrelatie die _9-e 
grote politieke stromingen onder
ling vertonen. Zij zijn de drie po
litieke elementen die het krach
tenveld beheersen ... " 

Bevestiging 
Met grote voldoening stelt 

Hans Nord vast: "Terwijl wij nog 
bezig waren met ons rapport en 
ook nadat het de partij was inge
gaan, is er veel gebeurd dat de 
juistheid, bevestigde van de rich
ting die naar onze mening moest 
worden ingeslagen. Ook uit in
vloedrijke kringen van PvdA en 
CDA waren geluiden van soortge
lijke strekking te horen. Wat heb
ben we Wöltgens, Kok en Brink
man horen zeggen over zaken als 
overheidsfinanciën, misbruik van 
sociale wetten en individualise
ring... dat lag allemaal in onze 
lijn." • 

DEN HAAG - Mr. Hans Nord, voorzitter van de commissie "On
gebroken lijnen", is een tevreden mens. Zijn commissie heeft 
roet grote waardering voor de inzet van de actieve leden deel
genomen tijdens de algemene vergaderingen aan de uitvoerige 
discussies over het door haar voorgelegde liberaal perspectief. 

De meer dan 500 door de leden 
ingediende resoluties vergden ter 
behandeling twee volle vergader
dagen plus nog een ochtend 
"Krasnapolsky". En daarmee is 
de kous niet af, want op verzoek 
van de vergadering zijn de uit
spraken alle gebundeld. Deze 
kunnen worden opgevraagd bij 
het algemeen secretariaa_i;_, Met 
dit drieluik, -oesfaailde-uit het 
"Ongebroken lijnen"-rapport, de 
gedrukte resoluties en de gedruk
te uitspraken, heeft straks de 
programcommissie een belangrij
ke bouwsteen in handen. Duide
lijk dus een moment om met Hans 
N ord nog eens terug te blikken op 
een hektische periode. 

Geslaagd 
"Mijn eigen indruk is dat we 

in onze doelstelling redelijk zijn 
geslaagd. De gehele procedure is 
volgens plan verlopen. We zijn 
begonnen - en dat was ook onze 
opdracht - om op een aantal 
hoofdpunten de inhoudelijke uit
dagingen vast te stellen waarvoor 
liberalen in de komende jaren 
zullen komen te staan. We hebben 
rekening gehouden met de Begin
selverklaring van de VVD, met 
het Liberaal Manifest en het hui
dig verkiezingsprogramma, maar 
ook met het ELD-verkiezingspro
gramma. Daaruit is onze nota ge
resulteerd, die de partij is inge
gaan met het verzoek te reageren 
in de vorm van resoluties op 
hoofdpunten. Deze zijn naar alle 
afdelingen gezonden en door ons 
per onderwerp van een kort com
mentaar voorzien. 

Het grote voordeel van deze 
resoluties wa:s dat alle een inhou
delijk karakter hadden en ze niet 
gingen over formuleringen, pun
ten of komma's. Voor de plenaire~ 
behandeling hebben de indi
viduele leden van de commissie 
de nodige spreekbeurten over het 
rapport gehouden. Natuurlijk had 
ieder zo zijn eigen accenten, maar 
de club heeft zich goed gecoör
dineerd opgesteld ondanks het feit 
dat er verschillende punten waren 
waarop de commissie geen een
parig antwoord had." 

Hans Nord 

Dienstplicht 
Als voorbeeld noemt Nord de 

passage over de dienstplicht. "Die 
was vrij provocerend. Tijdens de 
vergadering is duidelijk gebleken 
dat daar nog veel binnen de partij 
over gediscussieerd moet wor
den." 

Overigens heeft hij zich amper 
gerealiseerd wat voor een enorme 
kluif werk hij op zich had geno
men. "Het leek me leuk, maar wel 
was ik vanaf het begin me ervan 
bewust dat ik zelf de redactie in 
handen moest houden. Dat maakt 
het werken in een commissie 
plezieriger. Je werkt dan geza
menlijk aan de hand van ideeën, 
dus niet met amendementen of 
letterlijke formuleringen. De her
ziene redactie kon ik na de ge
dachtenwisseling maken en die 
werd dan opnieuw besproken in 
een volgende commissievergade
ring. Daardoor krijg je ook een 
eenheid van stijl, die het geheel 
wat leesbaarder maakt." 

Ervaring 
Wijs geworden door de erva

ringen van vorige commissies had 
deze club gesteld: "We moeten 
zorgen dat we geen herhaling van 

MEDEDELINGVAN HET 
HOOFDBESTUUR 
De uitspraken van de algemene vergadering in april1991 inzake 
de nota "Ongebroken lijnen" zijn door het hoofdbestuur in zijn 
vergadering van 19 augustusjl. goedgekeurd nadat de heer Nord 
en enige andere leden van de commissie-Hoofdlijnen deze hebben 
geconcipieerd. 

De uitspraken zijn conform het besluit van de afgelopen ver
gadering als appendix toegevoegd aan de nota. 

Nota en uitspraken zijn thans beschikbaar voor afdelingen en 
centrales, die een exemplaar ontvangen terwijl individuele leden 
op aanvraag een exemplaar krijgen toegezonden. 

Aanvraag te richten tot: 
VVD algemeen secretariaat, 
Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
of telefonisch: 070-3613061. 

• 

een dergelijke operatie krijgen. 
We moeten kort zijn, minder de
tails geven en het algemeen ge
noeg houden om de algemene ver
gadering zélf conclusies te laten 
trekken." 

"Daarom ook," stelde Nord, 
"was dit een discussiestuk waar
bij de resoluties een ander karak
ter hadden. Nu ging het om de 
strekking. Wij hebben geen pan
klare conclusies aangeleverd. Dat 
was trouwens ook niet de bedoe
ling van het hoofdbestuur. Een 
aantal resoluties die door de ge
hele algemene vergadering wer
den gesteund hebben we dan ook 
zo overgenomen." 

Kwaliteit 
Nord is zeer te spreken over 

het niveau en de kwaliteit van de 
discussies. "Natuurlijk, soms 
dwaal je onvermijdelijk even op 
een zijspoortje, maar voorname
lijk is er over de hoofdpunten ge
sproken. Wat mij bijvoorbeeld op
viel was dat onze vrij algemene 
benadering van de bestuurlijke 
organisatie via een resolutie van 
de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden en de partijcommissie 
Binnenlandse Zaken, die de uit
drukkelijke steun kreeg van de 
algemene vergadering, behoorlijk 
is aangescherpt." 

Gezamenlijke 
standpunten 

Voor de commissie-Nord zit de 
taak er nu op. "De operatie was 
bedoeld om de aandacht binnen de 
partij te richten op zaken waar we 
gezamenlijk voor staan. Ik heb het 
gevoel dat de interne sfeer - nu we 
weer over zaken en niet meer over 
personen praten - behoorlijk is 
opgeklaard. Trouwens, de opinie
polls wijzen dat ook uit." 

Voor Hans N ord was het - los 
van zijn lijsttrekkersschap voor 
:Pet Europees parlement - de eer
ste grote nationale operatie. Wel 
was hij in het verleden twee keer 
lid geweest van de commissie die 
zich bezig hield met het Europees 
Liberaal verkiezingsprogramma; 
waarvan een keer als voorzitter. 
Vanuit die situatie kijkend naar 
de Nederlandse liberalen con
stateert hij: "Doordat in Neder
land geen conservatieve partij be
staat, houd je in de VVD ook con
servatieven. Dat kan heel goed. 
Conservatisme hoeft echt niet al
tijd te betekenen, 'alles houden 
zoals het is'. Lange tijd hebben 
velen in de zegeningen van het 
bureaucratische collectivisme ge
loofd. Zij die dat niet deden wer
den als 'conservatieven' afgedaan. 
Als je nu kijkt naar de ex- of nog 
halfcommunistische landen dan 
spreekt men over conservatieven 
als men het heeft over de harde 
kern van echte communisten. 

Ik ben er dan ook bijzonder ge
lukkig mee dat de algemene ver
gadering onze formule van een 
nieuwe politieke deling, zoals die 
is verwoord in hoofdstuk 10 van 
onze nota, heeft overgenomen. 
Daarin staat o.m. 
'Ondanks de veelheid van politie
ke formaties wordt het beeld van 
ons hedendaagse partijwezen in 
hoofdzaak bepaald door drie grote 
democratische stromingen: die 
van de christen-democraten; de 
sociaal-democraten en de liberaal
democraten ... ' en 'Het politiek 

door RENY DIJKMAN 

spectrum in ons land pleegt in 
beeld te worden gebracht door 
middel van een rechte lijn, waar
langs de diverse partijen van ui
terst links tot extreem rechts hun 
plaatsen krijgen toegewezen. Wij 
menen dat deze beeldvorming die 
tot groot gedrang in het 'midden' 
leidt, teveel op het verleden is 
geënt en niet goed meer bij de 
huidige omstandigheden past. Wij 
geven de voorkeur aan het beeld 

De ID.acht van de Inedia 
en de jongeren 

B
innen één week veranderde 
de wereld in de Sovjet-Unie. 
In de derde augustusweek 

werd versneld geschiedenis ge
schreven in een mondig geworden 
Sovjet-Unie. 

Wie had zich twee jaar geleden 
kunnen voorstellen 'dat het Russi
sche volk - meer dan een eeuw ge
knecht door de Tsaren en het 
communisme - een coup ongedaan 
had kunnen maken? De groei van 
een democratie - het recht op een 
vrije meningsuiting, maar vooral 
de moed daartoe - vergt tijd, ver
eist soms generaties. In de Sovjet
Unie liep het anders. Enkelejaren 
"glasnost" waren voldoende. 

Het was Boris Jeltsin die zijn 
staat bijeen hield, die met doods
verachting de moed had om op een 
tank te klimmen en het volk de 
waarheid te vertellen. Het waren 
vooral de jongeren in het leger en 
daarbuiten, die na een vleug van 
vrijheid te hebben geproefd, het 
verdomden om weer onder het juk 
van een nieuwe tirannie gebukt te 
gaan. 

Het was Michael Gorbatsjou 
die hen mondig maakte. Nobel
prijswinnaar voor de vrede. De 
man die de buitenwereld verbond 
met "zijn" Sovjet-Unie. De leider 
die steun zocht bij al die wel
varende landen om zijn eigen 
moederland, bestaande uit vele 
deelstaten, uit het economisch 
puin te halen. Voor hem restte te 
weinig tijd om de taxatiefouten die 
hij op eigen grondgebied maakte, 
te analyseren. 

Het was Boris Jeltsin die de 
fakkel overnam, na het vastzetten 
van Gorbatsjou op de Krim. Het 
waren de "illegale" en buiten
landse media die het Russische 
volk op de hoogte konden houden 
van alle werkelijke ontwikkelin
gen die gaande waren tegen de 
leugens in van "de bende van 
acht". De boodschap werd het felst 
opgepakt door de jongeren. Er vie
len drie doden. Jonge mensen die 
heel bewust hun leven gaven voor 
vrijheid. En het volk zag ... En dat 
volk - in alle armoede - begréép 
het gevaar dat dreigde: een nieuwe 
dictatuur. 

We hebben allen aan de televi
sie gekluisterd gezeten. We hebben 
voor het eerst de Moskovieten en 
de inwoners van Leningrad in 
massale opkomsten gezien als 
mensen. Mensen met dezelfde 
emoties zoals ze hier heersten tij
dens en na de Tweede Wereldoor
log. 

Het Sovjetvolk heeft razendsnel 
geleerd, maar het heeft tot nu toe 
slechts een vleugje van de geur van 
"vrijheid" kunnen opvangen. 
Nogmaals, ontstaan door Gor
batsjov. Dat volk heeft de smaak 
van de vrijheid te pakken gekre
gen. Ondanks honger, ondanks de 
sabotage bij de voedselvoorzie
ning toegevoerd uit het rijke Wes
ten. Dat volk verdient thans de 
volledige steun van de wereld. 

De media - met uitzondering 
van de staatsbladen die nu zijn 
verboden - hebben samen met de 
jongeren definitief een streep ge
trokken onder welke vorm van 
dictatuur dan ook. Alleen door
communicatie was het immers 
mogelijk om 100.000 man als een 
levend kordon rond het parlement 
van Jeltsin te vormen. Om 150.000 
man in Leningrad op de been te 
krijgen tegen de coup. Staats
grepen zullen voortaan worden 
bepaald door de waarachtigheid 
en moed van de media. Daarom is 
die onafhankelijkheid zo be
langrijk dat het niet te omschrij
ven is. Ook de Irak-oorlog heeft dat 
bewezen. 

Hoe het verder zal gaan met de 
Sovjet-Unie - ik schrijf dit op 25 
augustus over de deadline heen -
weet nog niemand. De communis
tische partij is inmiddels opgehe
ven. De standbeelden van de ge
hate oprichter van de KGB en Le
nin zijn van de sokkels getrokken. 
De Pravda verschijnt niet meer. De 
oude Tsarenvlag heeft de plaats 
ingenomen van het dundoek met 
hamer en sikkel. 

De Sovjet-Unie èn de rest van 
de wereld mogen hopen dat Jeltsin 
na zijn heldhaftig en vastberaden 
optreden gedurende de "coup-da
gen" thans wezenlijk invulling 
weet te geven aan de hem door het 
volk toebedachte leidersrol. Gor
batsjou had de steun van het bui
tenland; Jeltsin van de nog niet 
tot zelfstandigheid ontwikkelde 
deelstaten. Het is te hopen dat in 
de directe toekomst tussen beiden 
een synthese zal ontstaan over de 
invulling van de taak om alle 
deelstaten van de Sovjet-Unie 
weer menselijk en economisch op 
poten te zetten. 

Als die synthese ontstaat kan 
de wereld en met name de EG niet 
langer aarzelen met het geven van 
steun: financieel, economisch en 
management-technisch. 

RENY DIJKMAN • 
25 augustus 1991 



SEPTEMBER 1991 6 

Connnunicatie :met :media geen 
eenrichtingsverkeer doorDOMINIQUEPETERS, WD:frnctievoonichter 

Het zou mij niet verbazen als u als VVD-lid zich af en toe 
teleurgesteld voelt over het imago van de VVD zoals dat door 
de media wordt opgeroepen. We komen te weinig in het nieuws 
vindt u misschien. Of op een andere manier dan u zou willen. 
En daar is de afdeling voorlichting toch voor? Wat doen ze daar 
eigenlijk in Den Haag? 

Als kersverse voorlichter bij de Tweede Kamerfractie (sinds 
april) wil ik graag proberen een antwoord te geven op die vraag. 
Niet in het minst omdat ik aan den lijve heb ondervonden hoe 
groot het verschil op mij overkwam tussen het beeld dat ik van 
de VVD had (grotendeels via de media) voor ik in Den Haag 
kwam en daarna. 

Actief en passief rnatie maar door hoefden te geven 
en de media die vervolgens zou-

U moet zich voorstellen hoe den afdrukken of uitzenden. Maar 
mijn collega Clemens Cornielje en helaas, zo werkt het niet. Al is dat 
ik een kamer delen op het Bin- maar goed ook. 
nenhof. De hele dag lopen daar Communicatie met de media is 
journalisten en kamerleden in en geen eenrichtingsverkeer. Willen 
uit en onze telefoons houden niet de media opnemen wat we te ver
op met rinkelen. We hebben er tellen hebben, dan moet het ten 
alle kra~ten en teletekst staat de eerste nieuws zijn. En ook al vin
hele dag aan. den wij iets nieuws, journalisten 

Voorlichting bedrijven we op zijn dat niet altijd met ons eens. 
twee manieren: actief en passief. Op dit moment zitten we wat dat 
Met passief voorlichten bedoel ik betreft als oppositie in een extra 
dat we antwoord geven op de vra- nadelige positie en hoe vaak ik in 
gen die we krijgen. Vragen van de korte tijd dat ik op het Binnen
journalisten als: "Wie is jullie hof zit al niet gehoord heb: "Ja, 
woordvoerder op dat terrein?", dat jullie dat vinden weten we 
"Heb benjullie de inbreng voor dat wel". En hoe hard we ook roepen: 
mondeling overleg op papier?" en "Maar dit is echt nieuws" en 
"Gaan jullie deze week nog iets "Weten jullie lezers dat ook?" Het 
leuks doen?" helpt niet. Maar ook als onze 

Met actief bedoel ik zorgen dat standpunten, uitspraken en reac
we voortdurend over de juiste in- ties wel interessant genoeg zijn 
formatie beschikken, persberich- om op te nemen, is dat nog geen 
ten maken, teletekst en de media garantie dat ze ook zo worden af
bijhouden of er iets gebeurt waar- gedrukt of uitgezonden zoals wij 
op wij kunnen en of moeten rea- dat zouden willen. 
ger,en en proberen artikelen in.de ~· " Meestal komt het er-anders.uit 
krant te krijgen. Ook nemen we te zien. Dat gebeurt op verschil
zodra we weten dat een van onze lende manieren. Zo komt het voor 
kamerleden iets interessants gaat dat een VVD-standpunt wel de 
zeggen contact op met redacties krant haalt, maar zonder de bij
om te proberen dat in de krant of behorende argumenten. Of zonder 
in de ether te krijgen. bijbehorende nuancering. Een 

derde mogelijkheid is dat een be-
"Dat weten we wel" paald resultaat wel de krant 

haalt, maar zonder de vermelding 
Het zou natuurlijk heel prettig dat dit op instigatie van de VVD 

zijn als wij als VVD onze infor- gebeurde. 

VVD-EXPRESSE 
Eindjuni heeft de opnieuw uitgegeven VVD-Expresse haar succesvol verlopen 
eerstejaargang afgesloten. Bijna 1.000 abonnees lieten zich dit parlementaire 
jaar informeren over meer dan 200 verschillende onderwerpen.' 
Deze maand begint de VVD-Expresse met haar tweede jaargang. Aangezien 
de VVD-Expresse wekelijks verschijnt, met uitzondering van de recesperio
den, betekent dit dat er dit jaar ongeveer 38 nummers zullen uitkomen. Met 
items over kamerdebatten, liberale discussiethema's, reacties op het nieuws 
en informatie over belangrijke spreekbeurten en werkbezoeken blijft u op de 
hoogté vande activiteiten van de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Een "must" voor liberale bestuurders en kaderleden en een handig naslag
werk voor leden en geïnteresseerden die willen weten hoe de liberale stand
punten in de landspolitiek worden vertaald. 

Het abonnementsgeld komt voor het parlementaire jaar van september 1991 
tot juli 1992 op f 75,-. Omgerekend kost het u dus f 1,95 per week om· 
volledig op de hoogte te zijn. U kunt u middels onderstaande bon aanmelden 
voor een abonnement, waama u tot en met juni 1992 elke zaterdag de VVD
Expresse in de brievenbus krijgt. 

Bent u nog geen abonnee? Geeft u zich dan nu op voor een abonnement op 
de VVD-Expresse 

Naam: .................................................................................................................. . 

Adres: .................................................................................................................. . 

Postcode: ............................................................................................................. . 

Woonplaats: ........................................................................................................ . 

Handtekening: ......................................................................................... . 

Bon opsturen naar: 
VVD-Expresse 
VVD-fractie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

Dominiqua Peters 

Een goed voorbeeld van het 
laatste zijn de VVD-vragen over 
de tewerkstellingsvergunning 
van de Poolse verpleegsters in het 
VU-ziekenhuis. Er kwam wel in 
de krant dat zij omdat die ver
gunning er niet was, niet op 1 juli 
aan het werk zouden gaan. Maar 
nergens stond dat dit naar aan
leiding van VVD-vragen gebeur
de. 

Nederland afvalland 
Het eerste voorbeeld (wel het 

standpunt, maar zonder bijbeho
rende argumenten) zal ik uitwer
ken aan de hand van het mon
deling overleg over oud papier dat 
kort voor het zomerreces in de 
Kamer plaatsvond.-
Minister Aiders had voorgesteld 
om op kranten en tijdschriften zo
genaamde opcenten te heffen om 
de herverwerkingsindustrie van 

oud papier in stand te kunnen 
houden dan wel te kunnen verbe
teren. Waarom was dit nodig? In 
ons land is de papier-herverwer
kingsindustrie zo goed geregeld 
dat het voor andere landen inte
ressant is om hun oud papier bij 
ons te droppen. Dat is vooral het 
geval voor de VS en Duitsland die 
dat dan ook in grote hoeveelheden 
doen. Het gevolg hiervan is dat . 
onze markt voor oud papier totaal 
overbelast is. Waar vroeger ker
ken, scholen en sportverenigingen 
papier en daarmee geld inzamel
den, moeten ze nu bijna geld bij
betalen als ze met een stapel aan
komen. Papier is afval. Er is spra
ke van een overschot. 

En wat doet minister Alders? 
Hij heft een milieubelasting om 
dit overschot aan te kunnen, dat 
lijkt misschien logisch, maar is 
het niet. Want de boosdoeners zijn 
niet de Nederlanders. Zij leggen 
hun oud papier braaf apart om in 
de papierbak te doen en hebben 
een goed verwerkingssysteem op
gezet. En nu worden zij gestraft 
voor hun goede milieugedrag met 
een extra heffing. De VVD was 
dan ook tegen de extra heffing. 
Zoals trouwens tegen elke vorm 
van lastenverzwaring. Een van de 
alternatieven van VVD-milieu
woordvoerder Jan te Veldhuis was 
om een importheffing in te stellen 
op het Amerikaanse oud papier. 
V oor Duitsland ~an dit niet met 
het oog op het opengaan van de 
grenzen. Aiders zou Duitsland 
moeten vragen een eigen- herver
werkingssysteem op poten te zet
ten en in de tussentijd haar eigen 
papier zelf op te slaan. Nederland 
heeft haar zaakjes goed geregeld 

volgens Te Veldhuis. Te goed bij
na. En moet uitkijken straks niet 
het afvalland van Europa te wor
den. 

Maar wat komt er in de krant? 
Ondanks het feit dat dit betoog 
aan de pers is gefaxt en uit
gedeeld. Het verhaal dat de extra 
heffing nodig is om de Nederland
se herverwerkingsindustrie voor 
oud papier in stand te houden en 
dat de VVD hiertegen is. Weer is 
daar het onterechte beeld van de 
VVD als een partij die niet of nau
welijks in het milieu is geïn
teresseerd. 

VVD-Expresse 
En hiermee kom ik bij de VVD

Expresse. Het communicatiemid
del tussen de fractie en de actieve 
kaderleden, dat vorig jaar nieuw 
leven in is geblazen. Het boven
staande maakt hoop ik duidelijk 
dat dit geen overbodige luxe is. In 
de VVD-Expresse staan de stand
punten die de diverse kamerleden 
hebben ingenomen compleet met; 
de argumenten waarmee zij hun 
betoog staven. Dit is onmisbare 
informatie, want de media schrij
ven of zenden nu eenmaal niet al
les uit wat wij graag zouden wil
len. Ook al doen wij nog zo ons 
best bij voorlichting. Wel kan er 
nog het een en ander verbeteren . 
en ik verzeker u dat Clemens 
Cornielje en ik daar dag in dag uit 
aan werken. 
Wellicht helpt het ook als wij 
straks--wee:r --deel-uit'"maken-van. 
de regering. Maar ook dan zal de. 
VVD-Expresse voor u een onmis
bare bron van informatie blijven. 

• 

Augustusoffensief, een jaarlijks 
w-eerkerend spektakel 
Traditioneel is augustus voor 
de JOVD politiek gezien een 
rustige maand. Het junicon
gres is- geweest, met een in
grijpende bestuurswisseling, 
het aannemen van de Oost
Europa-resolutie en een be
spiegeling van de nieuwe 
voorzitter over de JOVD. 

Het novembercongres waar 
een minderheden- en jongeren
beleidresolutie voorliggen is nog 
een eind weg, hoewel al veel afde
lingen druk bezig zijn met de 
amendering van de conceptver
sies van deze resoluties. 

Maar hoewel het in de JOVD 
dus politiek relatief rustig is, be
tekent dat geenszins dat er niets 
wordt gedaan. Er worden leden 
geworven. Augustus en begin 
september is hiervoor de gelegen
heid bij uitstek; de scholen begin
nen weer, evenals de universitei
ten en de HBO-instellingen, die 
vaak introducties organiseren. 
Reden voor de JOVD om een uit
gebreide ledenwerfcampagne op 
te zetten, al enige tijd bekend on
der de naam "Augustusoffensief'. 

60.000 Informatiekranten, een 
landelijk promotieteam à la Vero
nica, honderden posters en dui
zenden ballonnen, kortom alle in
grediënten voor een geslaagde 

campagne. En dat het werkt, is 
gebleken. Het promotieteam heeft 
enkele tientallen afdelingen aan
gedaan, waar in samenwerking 
met enthousiaste leden de nieuwe 
scholieren en studenten op het 
bestaan van de JOVD werd ge
wezen. 

En het heeft gewerkt. Terwijl 
Nederland zich vrolijk maakt over 
een fietsende Sint, de vakbonden 
zich opmaken voor de heetste 
herfst sinds jaren, de regerings
partijen een wedstrijdje lijken te 
houden hoe het snelst zoveel mo
gelijk aanhang te verliezen, 
waarbij het voor de VVD niet 

Marco Frijlink 

moeilijk moet zijn er met het been 
vandoor te gaan, krijgt de JOVD 
er weer een paar honderd leden 
bij. 

Voorlopig lijkt de vijfjaren
maatregel voor studenten geluk
kig (nog) geen invloed te hebben 
op het ledental van de JOVD. 
Maar bezien moet worden of deze 
nieuwe leden evenveel tijd blijken 
over te h~bben voor de JOVD als 
de huidige leden. Tijd van veel 
vrijwilligers die de JOVD maakt 
tot wat zij is. 

Hopelijk blijft dat zo, maar 
moeilijke tijden liggen in het ver
schiet. De subsidie van WVC 
wordt volgend jaar met maar 
liefst 25% gekort en als de pro
peadeusemaatregel ook nog door
gaat, zal het er voor de JOVD niet 
gemakkelijker op worden. 

Maar het gaat nog goed. Met 
het augustusoffensief heeft de 
JOVD haar basis weer verbreed 
en een voorschot genomen op we
derom een actief politiek jaar! 

MARCO FRIJLINK, 
voorlichter JOVD 
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Wet op de basisvo 
weinig bevredigend 

• 

door RENY DIJKMAN 

DEN HAAG- Het vóór het zomerreces behandelde wetsontwerp 
>Ver de invoering van basisvorming heeft voor geen enkele 
politieke partij tot een bevredigend resultaat geleid. Ook de 
reacties uit de onderwijswereld zijn hoofdzakelijk negatief. De 
VVD heeft dan ook tegen dit wetsontwerp gestemd. Mét de VVD
[)nderwijsspecialist, Jan Franssen, blikken wij terug op een 
m.arathondebat van circa 40 uur. Zijn inzet was groot, zijn 
inspanningen tot het voeren van een consequente lijn zijn door 
de onderwijswereld geprezen, maar vreugde heeft hij aan de 
~evoerde politieke koehandel niet beleefd 

Eerst in grote lijnen zijn schets 
van de standpunten van de drie 
grote partijen. "De PvdA heeft een 
oplossing nagestreefd waarbij het 
begrip gemeenschappelijkheid in 
de periode van basisvorming zo 
moet worden geïnterpreteerd 
dat alle kinderen tussen de 12 en 
15 jaar zo lang mogelijk hetzelfde 
leerprogramma krijgen aangebo
den. De PvdA legde daarmee de 
rradruk op de tijdsduur en niet op 
de inhoud van het lesprogramma. 
Bovendien streven de sociaal-de
mocraten naar de vorming van 
brede scholengemeenschappen, 
van waaruit het mogelijk wordt 
dat in de toekomst één schooltype 
de basisvorming zal verzorgen. 
Dat is opnieuw het leggen van het 
fundament voor de middenschool. 

"Het CDA," vervolgde Frans
sen, "stond oorspronkelijk met 
zijn uitgangspunten niet ver af 
van de VVD. Beide partijen waren 
van mening dat basisvorming 
moest worden ingevoerd en inge
bed in het bestaande stelsel van 
het onderwijs. Daarbinnen zou de 
lkwali.t!O\itN;;tn. ,de .cindEl")i;ilUJ.®l'h{;).P-, 
de diplomawaardering uitgangs
punt blijven. 

Daarnaast is het CDA geko
men met het voorstel de duur van 
de basisvorming te verlengen tot 
vier jaar. De christen-democraten 
wilden aan de uren gaan sleu
telen. En wel in die zin dat de 
eerste jaren minder lesuren zou
den worden gegeven, die in de 
laatste jaren zouden moeten wor
den ingehaald. Het CDA is van 
dat voornemen met zeer veel 
moeite afgebracht. Dit onzalige 
plan had namelijk betekend dat 
aan de logische opbouw van de 
leerstof geweld zou zijn gedaan. 
Die basisvorming moet wel een 
basis blijven waarop móet kunnen 
worden voorgebouwd. Wat het 
CDA oorspronkelijk wilde was 
een dak op een huis bouwen zon
der de funderingen te leggen. 

Wel hebben zowel de liberalen 
als de christen-derncoraten een 
grotere vrijheid voor de scholen 
zelf bepleit." 

Binnen twee jaar 
Op die vrijheid voor de scholen 

zelf gaat Jan Franssen wat uit
voeriger in. Het is één van de be
langrijkste eisen van de VVD ge
bleven. De VVD wil zowel de 
gymnasia de mogelijkheid bieden 
vanaf het tweede jaar met hun 
vakkenpakket te beginnen als het 
Lager Beroepsonderwijs de mo
gelijkheid laten in dat tweede jaar 
een combinatiepakket te geven 
van zowel algemeen vormende als 
beroepsvoorbereidende vakken, 
die de leerlingen veel meer aan
spreken. "Ook wil de VVD voor
alsnog het individueel beroepson
derwijs voorlopig buiten de basis
vorming houden. Wanneer wij 
van kinderen hun maximale ont
plooiingsmogelijkheden willen 
benutten, zal men hen 'bij de les' 
lhoeten houden en zeker niet 

moeten opzadelen met een pakket 
dat · tot een nog grotere groep 
voortijdige schoolverlaters leidt." 

Voorwaarden 
De voorwaarden die de VVD 

aan de invoering van de basisvor
ming stelt, formuleert Jan Frans
sen als volgt: 
- Een inhoudelijke herformule

ring van het onderwijsaanbod 
dat aangepast moet worden aan 
de eisen van deze tijd. 

- Invoering van basisvorming op 
één niveau met voluit ruimte 
voor tempo-differentiatie en 
heldere eindtermen. 

- Ruimte voor leerlingen om zich 
zoveel mogelijk naar eigen aard 
en aanleg te ontwikkelen, 
waarin het voldoen aan de hel
der geformuleerde eisen van 
basisvorming ligt besloten. Dus 
basisvorming met leefruimte 
voor het voorbereidend be
roepsonderwijs en het gym
nasium. 

- Geen eenzijdige nadruk op de 
- ,v;Qr,nün,g..,,.. y_çu;J, "J>r.e,<!~ , Jl<;h,ql~:tk. 

gemeenschappen, maar ook 
ruimte voor verticale scholen
gemeenschappen van voor
bereidend en middelbaar be
roepsonderwijs en het model 
van de gemeenschap van 
scholen." 

CDA door de bocht 
"Met het CDA verwachten wij 

niet alle heil van brede scholen
gemeenschappen. Het verzet te
gen fusies is op veel plaatsen 
groot. Laat scholen zelfkiezen hoe 
ze basisvorming willen invoeren. 
Het gaat toch om de inhoud van 
het onderwijs?! Ook wilden beide 
partijen het behoud van het ca
tegoriaal gymnasium vormen van 
samenwerking tussen scholen. 
Maar," zo constateert hij spijtig, 
"het CDA is op de meeste punten 
door de bocht gegaan voor de 
PvdA." 

Basisvorming 
Wat kunnen 12-jarigen met 

ingang van het schooljaar '93-'94 
verwachten indien de wet op de 
basisvorming wordt ingevoerd? 
- De eerste twee jaar 32 lesuren 

per week waarin 15 verplichte 
vakken worden onderwezen. 

- Daarnaast bestaat per week 7 
uur vrije ruimte die door de 
school zelf mag worden inge
vuld. Zo kan het beroepsonder
wijs een klein beetje aandacht 
aan de praktijkvakken geven en 
de gymnasia k.unnen mondjes
maat aan de klassieke talen be
ginnen, want er moet zoveel in 
die vrije ruimte gebeuren. 

- Een basisvorming die drie jaar 
duurt, maar door snelle leerlin
gen ook binnen twee jaar mag 
worden afgerond. Aan het eind 
van de basisvorming moeten de 
leerlingen beantwoorden aan 
criteria die omschreven staan in 

de zgn. "Kerndoelen". (Die ove
rigens tamelijk vaag zijn, red.) 

Geen profiel 
Jan Franssen maakt zich grote 

zorgen over de wijze van invulling 
die door de scholen aan de basis
vorming zal worden gegeven. Het 
thans door de Tweede Kamer 
aangenomen wetsvoorstel bevat 
nog zoveel vaagheden, open ein
den en wazige compromissen dat 
hij nog nét niet het woord "flod
derig" wil gebruiken. 

De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer heeft tegen gestemd. 
Franssen: "We ;m.,qg~DA~-~.J3çJwl~:p, 
niet weer opzadelen met een 
nieuw schooltype, dat nog zo wei
nig contouren heeft. Daarnaast 
vrees ik- en vanuit de onderwijs
wereld is mij dat volop bevestigd -
dat de lerarenopleiding op het 
moment van invoering nog geheel 
niet op deze onderwijsvorm is in
gespeeld. Daar kan men het pas 
in de opleiding inpassen als ook 
de Eerste Kamer eind dit jaar dit 
wetsvoorstel zou fiatteren. De 
evaluatieresultaten van de Wet 
basisonderwijs hebben voldoende 
duidelijk gemaakt dat als de le
raren niet tijdig worden voor
bereid van die onderwijsvernieu
wing weinig terecht wordt. 

Ik verwacht dat de leerkrach
ten zegge en schrijve slechts één 
jaar de tijd krijgen om zich op een 
totaal nieuwe onderwijsvorm voor 
te bereiden. Dat is veel te kort. 
Bovendien bestaat er nog steeds 
geen duidelijke formulering van 

Jan Franssen, WD-Tweede-Kamerlid 

de eindtermen en liggen nog tal
loze vragen open met betrekking 
tot de toetsing en de integratie 
van de vakken." 

Lege handen 
Tot slot een citaat uit het com

mentaar van het NGL-Weekblad 
van 27 juni 1991 (dat overigens 
voor de eindstemming verscheen, 

red.) ... "De PvdA kan wijzen op 
zijn succes: de middenschool ging 
niet door, maar de basisvorming is 
er gekomen, inclusief verzorging. 
Het CDA kan bogen op zijn succes: 
de middenschool is er niet geko
men en de basisvorming biedt 
voldoende vrije ruimte voor de 
scholen om de eigen school te 
kunnen profileren. De VVD zal 
waarschijnlijk tegenstemmen, 
want zij komt met lege handen uit 
het debat ondanks de voortreffe
lijke inbreng van Jan Franssen. 
De overige partijen zullen ver
moedelijk wel voorstemmen. En 
het onderwijs? Dat gaat gewoon 
door. Onderwijs heet voortaan 
basisvorming. 

Zo is politiek een punt gezet 
achter een discussie die twintig 
jaar te lang geduurd heeft en 
grotendeels over het verkeerde 
onderwerp ging, namelijk over de 
structuur van het voortgezet on
derwijs in plaats van over de in
houd daarvan, met een oerhol
landse ontknoping: Gegoochel 
met getallen in de marge, waarbij 
de kruideniersvraag veelvuldig 
gesteld zal zijn geweest door beide 
partijen (CDA en PvdA, red.) in 
het overleg: "Mag het een ietsje 
meer zijn?" • 

:ZttKEL·IjK ... NEDERLkNTJ 
LUNCHT IN 

Verzorgt 
ook het 

Catshuis 
Culinair 

LA CIGOGNE 
• 3-gangen keuze lunchmenu's vanaf 

f 57,50 p.p. incl. koffie. 
• Gratis parkeren pal voor de deur. 

RESTAURANT 
LACIGOGNE 
(In bet Promenade Hotel) 

VAN STOLKWEG 1 'S-GRA VENRAGE 070-3525161 

Wat is het VVD-standpunt over de 
WAO? (vervolg van pagina 1) 

in de Tweede Kamer tijdens het 
debat over de Tussenbalans in fe
bruari jl. een concreet pakket van 
maatregelen op tafel gelegd. De 
VVD-fractie bepleitte toen, even
als het kabinet nu, een systeem 
waarin de duur van de WAO-uit
kering afhankelijk wordt van het 
arbeidsverleden. 

Er zijn echter twee wezenlijke 
verschillen met de huidige ka
binetsvoorstellen, Ten eerste 
worden in het VVD-scenario de 
uitkeringen van de huidige WAO
ers .ontzien. Hun leven is immers 
al te zeer op de huidige WAO in
gesteld. Zij kunnen zich niet meer 

goed aan de nieuwe systematiek 
aanpassen, bijvoorbeeld door zich 
particulier bij te verzekeren. Een 
brandend huis kun je immers niet 
meer in de verzekering doen. 

Het tweede belangrijke ver
schil is dat de VVD geen leeftijds
grens bij 50 jaar legt. De VVD is 
van mening dat ook voor nieuwe 
arbeidsongeschikten boven 50 
jaar de nieuwe uitkeringssys
tematiek moet gelden. Anders 
blijft het probleem dat in de prak
tijk vaak oneigenlijk gebruik 
wordt gemaakt van de WAO als 
vervroegde pensionering. Als ie
mand ten onrechte in de WAO zit, 

mag het toch niets uitmaken of hij 
nu ouder of jonger dan 50 jaar is. 

Omdat de VVD niet aan leef
tijdsdiscriminatie doet, zijn onze 
voorstellen degelijker dan die van 
het kabinet. Bovendien zijn onze 
voorstellen billijker, omdat de be
staande WAO-ers worden ontzien. 
Terwijl ons plan al sinds februari 
1991 op tafel ligt, kibbelt het ka
binet voort over zijn eigen voor
stèllen. Ondertussen verkeren de 
mensen om wie het gaat volstrekt 
nodeloos in onzekerheid. 

25 augustus 1991 

• 
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Is er nog toekoJDSt 
in de landbouw-? 

door FLORUS WIJSENBEEK, ELD-Iid Europees Parlement 

Na een aantal gesprekken met VVD-leden, in het bijzonder in 
Flevoland, Friesland en Zeeland, wil ik in ons eigen blad nog 
eens proberen weer te geven wat mij ten aanzien van de land
bouw zorgen baart en bezig houdt. 

Voorop gesteld dient te worden 
dat de landbouw voor Nederland 
van het allergrootste belang is. 
Meer dan dertig procent van onze 
export komt er vandaan, hetgeen 
weer een grote weerslag heeft op 
allerlei andere takken van han
del, nijverheid en dienstverlening. 
Zo valt ter illustratie van dat be
lang te stellen dat alleen al in de 
provincie Friesland 25 % van alle 
werkgelegenheid van de land
bouw afhankelijk is. In het bij
zonder in een provincie waar de 
werkloosheid met 15 % nog ver 
boven het landel~jk gemiddelde 
ligt, mJ'et men met dat uitstra
lingseffect dus wel degelijk reke
ning houden. Niet in de laatste 

·plaats is de landbouw van belang 
voor ons vervoerend bedrijfsleven, 
het terrein waar ik mij allereerst 
op richt in mijn parlementaire 
werkzaamheden. Nederland is na 
de Verenigde Staten de grootste 
landbouwexporteur ter wereld. 
Dat is een geweldige prestatie. 
Een zorgvuldige aanpak van de 
problemen is dus vereist. 

Dit neemt niet weg dat die po
sitie niet onaantastbaar is of dat 
er zich geen problemen voordoen. 
De bedreigingen die ik in· eerste 
instantie zie zijn er drie: 

A. DeGATT 
onderhandelingen 

In de Uruguay ronde van we
reldhandelsafspraken wordt voor 
het eerst getracht mede over de 
landbouw tot afspraken te komen. 
Met name door de Verenigde 
Staten wordt aangedrongen op 
vermindering van de subsidies 
voor de landbouw. In de Europese 
Gemeenschap worden die voor
namelijk in tweeërlei vorm ge
geven: door een bodemprijs voor 
een aantal produkten en door een 
subsidie voor export. Beide zijn 
nauw met elkaar verbonden: zo
lang de wereldhandelsprijs be
neden de Europese interventie
prijs ligt wordt dat verschil door 
de EG overbrugd. Omdat er in de 
GATT meer belangen op het spel 
staan en een handelsoorlog, zeker 
in de hu1dige politieke constellatie 
waar de VS zo opkomen ook voor 
de belangen van Europa, in ieder 
geval vermeden moet worden, 
zullen we inderdaad onze export
subsidies moeten afbouwen. Doen 
we dat niet dan zullen er proble
men ontstaan, juist in die gedeel
ten van de agrarische bedrijfstak 
waar men afhankelijk is van de 
invoer van goedkope veevoeders 
uit de Verenigde Staten en de 
derde wereld, zoals maisgluten, 
citruspulp, soya en tapioca. 

B. De EG
begrotingsruimte 

Zoals alle overheden in ons 
werelddeel zit de Europese Ge
meenschap· in de begrotingspro
blemen, terwijl wij daar niet - zo
als de nationale overheden - de 
tekorten met leningen mogen 
dekken. De beperktheid van de 
EG-begroting is, misschien mede 
daarom, dusdanig dat het totaal 
van de EG-begroting voor 340 
miljoen burgers ongeveer twee-

Florus Wijsenbeek 

derde is van alleen de Nederland
se begroting voor 15 miljoen in
woners, namelijk 55,5 tegen 85,7 
miljard ECU. 

Van de EG-begroting wordt 
meer dan 60 % aan de landbouw 
uitgegeven, in guldens is dat on
geveer 75 miljard, minder dan 1% 
van het .bruto EG nationaal pro
dukt, per burger zo'n 250 gulden. 
Daar heeft het Europees Par
lement maar indirect bemoeienis 
mee, omdat wij als mede begra
tings-autoriteit niet over de zoge
naamde verplichte uitgaven mo
gen meebeslissen (d.w.z. die uit
gaven die rechtstreeks uit het 
Verdrag voortvloeien). Wanneer 
wij het daar niet mee eens zijn, 
kunnen wij slechts de begroting in 
zijn geheel verwerpen. Waar oor
spronkelijk eigenlijk alleen het 
landbouwbeleid echt van de grond 
gekomen was en dus geld kostte, 
worden nu op steeds meer be
leidsterreinen verplichtingen van 
de Gemeenschap aangegaan. 
Voorbeelden daarvan: milieu, in
frastructuur en sociaal beleid. Dat 
beleid kost geld en dus begro
tingsruimte, anders dan bijvoor
beeld de ook in de beginperiode 
onwikkelde concurrentiepolitiek 
Het ligt voor de hand dat wanneer 
er meer en andere uitgaven ge
daan moeten worden en er geen 
tekorten, door leningen gedekt, 
mogen ontstaan men van de 
grootste uitgavenpost, de land
bouw wil gaan afsnoepen. Dat 
moge dan wel niet terecht en voor 
de agrarische wereld zeer nadelig 
zijn, met een teruglopende be
roepsbevolking en dus een afne
mende invloed, valt dat niet tegen 
te houden. 

C. Milieu versus 
landbouw 

Eigenlijk zou dit geen tegen
stelling moeten vormen maar 
eerder elkaar versterkende en 
ondersteunende beleidsterreinen 
moeten zijn. Maar juist in een zo 
dichtbevolkt land als het onze, 
met de daaruit voortvloeiende 
hoge grondprijzen, is het noodza
kelijk om de meer intensieve - en 
dus per hectare meer opbrengen
de - vormen van landbouw uit te 

oefenen. Onvermijdelijk komen 
dan beide doelstellingen met el
kaar in botsing, hetgeen zich ver
taalt in oplopende kosten voor de 
landbouw in de vorm van mestop
slàg en verwerking, of lagere op
brengst door verminderd gebruik 
van kunstmest en chemische 
ziektebestrijdingsmiddelen, zo
genaamde extensivering. De ex
tensivering wordt tevens toe
gepast voor de biologisch dynami
sche milieuvriendelijke produk
tie, vaak voor speciale produkten 
als speciaal broodgraan en brou
wersgerst. De opbrengst en 
marktprijs daarvan moeten dan 
wel hoger gesteld worden. 

Zo wordt het steeds meer een 
tegenspraak wanneer men aan de 
doelstellingen van artikel 39 van 
het Verdrag van Rome moet vol
doen, omdat daar naast verbete
ring van de produktiviteit, stabi
lisering van de markt, een verze
kerde voedselvoorziening en 
redelijke prijzen voor de con
sumenten, ook redelijke opbreng
sten voor de producenten vermeld 
staan. In verhouding tot de in
komsten in andere beroepsgroe
pen, maar ook in verhouding tot 
het aandeel van het inkomen dat 
de consumenten aan voedsel be
steden, blijft het inkomen in de 
landbouw sterk achter en is het de 
laatste paar jaar in de akkerbouw 
zelfs gemiddeld negatief geweest. 
Met name omdat er een overschot 
aan graan in de wereld is en de 
prijs van dat produkt een spil
functie in de akkerbouw vervult. 
Daar moet door de politiek in 
overleg met de landbouw toch wel 
een oplossing voor gevonden wor
den. Al was het alleen maar om 
het voedselaanbod voor een 
. groeiende en hongerende wereld
bevolking zeker te stellen. 

De oplossingen moeten in het 
bijzonder in de alternatieve ge
bruikswijze van graan gezocht 
worden, bijvoorbeeld door de ver
vanging van fossiele brandstof 
door bio-ethanol. Dat zal niet gaan 
zonder wettelijke voorschriften, 
mocht dat echter geschieden dan 
zal ook het milieu daar wel bij 
varen, omdat bio-ethanol minder 
schadelijk effect sorteert voor 
onze leefomgeving. Evenzo zal 
smeerolie uit koolzaad voor ons 

. milieu een gunstig effect kunnen 
hebben. Een ander alternatief 
voor de akkerbouw wordt gezien 
in het opnieuw in grotere schaal 
in produktie nemen van vlas ,.en 
soortgelijke hennep-achtige plan
ten. Hieruit zal in de nabije toe
komst papier, afbreekbaar plastic 
en andere industriële produktie 
gehaald kunnen worden. Reeds 
nu bestaat de mogelijkheid om 
binnenpanelen van auto's en pa
nelen voor huizen- en standbouw 
uit deze produkten te maken. 
Weer anderen hebben het plan 
gelanceerd om in polders de wa
terstand dusdanig anders te re
guleren dat er op industrieel toe
pasbare wijze riet geteeld kan 
worden. Ook in de veeteelt wordt 
nijver naar alternatieven ge
speurd: naast melkvee ziet men 
ook in de Nederlandse weiden te
genwoordig speciale vleesrassen 
van hoogwaardige kwaliteit zoals 
Charolais en Angevin. In de ·var
kensfokkerij streeft men naar 
meer biggen per zeug, zodat de 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

mestproduktie afneemt. Aan het 
mestprobleem tracht men ook wat 
te doen door de samenstelling van 
het veevoeder. Aan het melkover
schot wil de landbouw iets gaan 
doen door de produktie van meer 
en andere kaassoorten, door het 
beïnvloeden van de samenstel
ling met minder vet en meer eiwit. 
In regulerende zin door mogelij
kerwijs het systeem in te voeren, 
dat thans voor suiker geldt: 
a. quota met interventie; 
b. met medeverantwoordelijk

heirlsheffing en 
c. quota tegen wereldmarktprij

zen. 
Budgettair zal dat geen gèvolgen 
hebben. 

Initiatieven 
Zo zal ook ondergetekende 

wiens eerste verantwoordelijk
heid op het gebied van het vervoer 
ligt, zich meer moeten gaan be
zighouden met alternatieven voor 
een gezonde landbouw. Als eerste 
aanzet tot zo'n actie wordt in onze 
fractie een groep landbouwers 
ontvangen, die een plan ontwik
keld hebben om tot verplichte bij
menging van bio-ethanol in au
tobrandstof te komen. 

Tevens wordt aan de Commis
sie door middel van parlementaire 
vragen opgedragen melkquota 
niet meer nationaal, maar op ge
meenschapsniveau te behan
delen. Bovendien wordt aan de 
Commissie voorgesteld om maat
regelen ten gunste van het milieu, 
als bijvoorbeeld hier te lande het 
Nationaal Milieubeleidsplan niet 
alleen te communautariseren 
maar tevens in te brengen in de 
GATT-onderhandelingen op 
mondiaal niveau. 

Ondersteuning van enke\e mi
lieuvriendelijke produktieme
thoden wordt bepleit, zoals bij
voorbeeld het niet meer met her
biciden en pesticiden behandelen 
van akkerranden, hetgeen de 
wildstand ten goede komt en 
daarmee de jacht als alternatieve 
inkomstenbron voor de landbouw 
meer tot een realiteit maakt. 

Door mijn recente bezoeken 
aan die kamercentrales van ons 
waar de landbouw een belangrijke 
positie inneemt, ben ik mij meer 
dan ooit bewust geworden van het 
feit dat wij in ons land en in de 
Europese Gemeenschap geen toe
komst hebben zonder een gezonde 
landbouw. • 

P.S.: 
Inmiddels heeft landbouwcommissaris 
McSharry eerder dan verwacht zijn her
vormingsplannen ingediend. Nadat het 
college van Europese .Commissarissen 
zijn eerste voorstellen had afgewezen, 
kreeg hij voor de huidige versie de ruime 
meerderheid van de 17 leden mee, bij 
4 onthoudingen en geen tegenstemmen. 
Het is niet aan mij om hier een gedetail
leerde weergave van het voorstel te ge
ven, maar ik kom niet om een commentaar 
heen. 

De reactie van de landbouwcommis
sie van het Europees Parlement was mild: 
uiteindelijk wordt er een inkomensgaran
tie, bij negatieve of afnemende inkomens 
in de huidige situatie; in het vooruitzicht 
gesteld. De exportrestituties blijven ge
handhaafd, er komt extensivering en een 
groot aantal steunmaatregelen voor alter
natieve en milieuvriendelijke produkten. 
Alleen de allergrootste boeren, waar in 
ons land een aantal melkveehouders on
der vallen, krijgen geen inkomenssteun. 

Toch zijn er nogal wat negatieve pun
ten te ontdekken in de plannen van Mc
Sharry: Omdat er allerlei ontsnappings
mogelijkheden zijn, zoals het opsplitsen 
van het bedrijf, en de controles en admini
stratieve procedures ingewikkeld en on
mogelijk zijn, nemen fraude-mogelijkhe
den alleen maar toe. 

Het belangrijkste element en vanuit ti- , 
beraal oogpunt het moeilijkst, is het tataall 
loslaten van de markt, in plaats daarvan . 
wordt een sociale politiek voorgesteld 
echter totaal afhangt van de welwillend
heid van de begratingsraad Omdat er 
geen extra ruimte is in de gemeenschaps
begroting en het zo goed als uitgesloten 
is, dat de lid-staten extra zullen bijleggen, 
dat bovendien landen als Spanje en Italië 
in plaats van netto-ontvanger, betalers 
moeten worden, lijkt mij dit geen grote 
kans van slagen te hebben. Zelfs als het 
voor dit jaar wel zou lukken omdat er in 
de landbouw iets gedaan moet worden 
om verdere toename van de overschotten 
tegen te gaan, lijkt het mij geen comfor
tabele positie jaar in jaar uit van de welwil
lendheid van de ministers van Financiën 
afhankelijk te zijn. 

EG-BELEID 
JEGENS 
OOST-EUROPA 
De notitie van de partijcom
missie Europese Zaken over 
het EG-beleid jegens Oost-Eu
ropa kan door geïnteresseer
de leden gratis worden aange
vra,agd bij de VVD, postbus 
30836, 2500 GV · 's-Graven
hage, t.a.v. drs. L. H.M. Oster
holt. 
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helpt Oosteuropese 
politici :m.et raad en daad 
door WIBO VAN DE LINDE 

Voor een journalist uit paradijselijk Nederland is het een leer
zame belevenis om eens van dichtbij geconfronteerd te worden 
met de worsteling van Oosteuropese democraten. Mij over
kwam dat .eind juni in Stirin, een uurtje buiten Praag, waar 
vijftig politici uit zeven voormalige Oostbloklanden waren bij
eenkomen voor een intensieve driedaagse training. De con
ferentie was georganiseerd door de Dettmeyer Stichting van 
de VVD, the Institute for East-West Security Studies (IEWSS) 
en the National Demoeratic Institute for International Affairs 
(NDI). 

Het IEWSS beschikt in Stirin 
over een schitterend kasteeltje 
waarin ze haar Europese hoofd
kwartier heeft gevestigd .. Onder 
de titel "Liberale Politiek - Theo
rie en Praktijk" discussieerden de 
Oosteuropese politici met een do
zijn deskundigen uit Canada, 
Amerika, Engeland, België, De
nemarken en Nederland over on
derwerpen als partijvorming, 
campagne-organisatie, markton
derzoek en mediastrategie. 

Presentaties 
De training was perfect geor

ganiseerd. Plenaire bijeenkom
sten, opgewarmd door betogen 
van Frits Bolkestein en de 
"Vlaamse Leeuw" Willy de Clerq, 
werden afgewisseld met onder
werp-gerichte presentaties en 

persoonlijke adviseringen. Die 
laatste vorm van communicatie· 
was zeer zinvol. De deelnemers 
werden bij aankomst ingeschre
ven door de deskundigen. In zo'n 
eerste contact werd direct geïn
formeerd naar specifieke wensen 
en aandachtspunten. Daaruit 
ontstond een schema van afspra
ken voor individuele gesprekken 
om de eigen problemen aan te 
pakken. In mijn geval liepen dat 
soort zaken uiteen van advies aan 
een jonge woordvoerster die 
kampte met de grillen van haar 
minister tot beoordeling van 
nieuwe posters. 

De deelnemers bleken interes
sante, gedreven mensen te zijn. Ze 
hebben steeds consequent gewei
gerd lid te worden van de com
munistische partij. Velen zijn als 
gevolg daarvan gediscrimineerd 

in studie en loopbaan. Nu de eu
forie van de bevrij dingsgolf in 
Oost-Europa voorbij is, wordt 
duidelijk dat de strijd van de de
mocraten nog lang niet gestreden 
is. In een aantal landen hebben 
communisten het al voor elkaar 
gekregen om onder vage partij
aanduiding-en aan de macht te 
blijven. Bovendien duiken allerlei 
fascistische stromingen op die 
misbruik maken van de groeiende 
teleurstelling onder de bevolking 
over uitblijven van snelle econo
mische verbeteringen. 

De taak van democratische po
litici in Oost-Europa is enorm. Om 
aan de communistische chaos te 
ontsnappen moet een vrije markt 
economie op poten worden gezet. 
Ga er maar eens aanstaan! Dat 
betekent opbouw én bemanning 
van een compleet nieuw juridisch 
en bureaucratisch systeem. Frits 
Bolkestein hield een pleidooi voor 
Westerse technische hulp bij de 
vorming van die Oosteuropese 
marktstructuur. Zolang er geen 
tekenen zijn dat het vrije onder
nemerschap in beweging komt, is 
immers geen massale belangstel
ling van buitenlandse investeer
ders te verwachten. 

Schandalig voorbeeld 
Bolkestein toonde zich veront

waardigd over de onwillige W es
terse houding ten aanzien van de 
import van Oosteuropese produk
ten. Hij noemde dit "Een schan
dalig voorbeeld van protectionis
me dat zo spoedig mogelijk tot het 
verleden moet behoren." Aan de 
andere kant waarschuwde hij 
voor valse hoop op versnelde toe
treding van Oosteuropese landen 
tot de Europese Gemeenschap. 
Bolkestein zou graag zien dat voor 
Oosteuropese aspirantleden een 
speciale overgangsregeling wordt 
getroffen middels associatie
overeenkomsten, gericht op eco
nomische, wetenschappelijke en 
culturele samenwerking. 

Tobben met media 
De afgevaardigden maakten 

duidelijk dat ze ernstig tobben 
met de media. Ik hoorde veel fru
stratie over journalisten die zich 
opnieuw door de communisten la
ten inpakken. "We krijgen geen 
schijn van kans," vond de Bul
gaarse letterkundige Elka Kon
stantinova, "de Westerse media 
moeten ons helpen, anders wor-

Europa, ons land no. 7 door DRS. JOOP DE BOER 

In twee Intergouvernementele 
Conferenties wordt door de par
lementariërs van de lidstaten in 
1991 de grondslag gelegd voor 
twee ingrijpende aanvullingen op 
het Verdrag van Rome, zeg maar 
de Grondwet van "ons land". De 
conferentie over de Economische 
en Monetaire Unie werd vorige 
maand behandeld. Nu gaat het 
over de tweede, de Politieke Unie. 

De opdracht aan deze con
ferentie is een zeer zware, de om
vorming van de Economische Ge
meenschap tot een echte Europese 
Unie. Er zal op de betrokken po
litici een beroep worden gedaan 
het Europees bewustzijn te stellen 
boven de nationale belangen. De 
vorming van de Unie vraagt bin
nen Europa dat naast het econo
mische ook andere beleidsterrei
nen waar nodig op communautair 
niveau worden gebracht. Dit is 
alleen aanvaardbaar wanneer de 
democratische controle beter is 
gewaarborgd dan nu het geval is. 
Voorts is iedereen het er over eens 
dat alleen die zaken op Europees 
niveau moeten worden behandeld 
die niet of onvoldoende effectief 
door de lidstaten zelf kunnen 
worden behartigd, in het E.G.
jargon het subsidiariteitsbeginsel. 
Tenslotte mag van een Europese 
Unie gevraagd worden dat deze 
internationaal met één stem en 
gezaghebbend kan spreken. Vrij
wel alle politieke partijen, evenals 
de regeringen van de meeste lid
staten zijn van mening dat het 
nieuwe Europa noch economisch 
noch politiek-strategisch een fort 
mag worden, iets waarvan zowel 
de USA als Japan ons beschul
digen. Msluiting van de rest van 
de wereld zou trouwens voor Eu
ropa zoal mogelijk, in ieder geval 
erg dom zijn, daarvoor zijn we te 
veel afhankelijk en verbonden 
lllet de rest van de wereld. 

Al met al geen kleinigheden om 
Europees over te denken. 

Interne aspecten 
De lange lijst van voorstellen 

tot uitbreiding van het werk
gebied van de Europese instellin
gen vraagt om een diepgaande 
discussie. Er is een brede consen
sus dat op Europees niveau een 
vorm van kaderwetgeving nood
zakelijk is op onderdelen van mi
lieu, soCiaal beleid, gezondheid, 
cultuur en onderwijs. Minder 
vanzelfsprekend achten de mees
te lidstaten de uitbreiding van het 
communautaire werkterrein tot 
samenwerking tussen politie en 
justitie binnen Europa en het Eu
ropees burgerschap. Veel kritiek 
krijgen de voorstellen om de Eu
ropese rol in industriebeleid, bur
gerbescherming en defensiein
dustrie uit te breiden. De be
staande Europese wetgeving op 
laatstgenoemde terreinen geeft al 
ruime mogelijkheden voor com
munautair beleid. 

Uiteraard worden de con
sequenties van al deze uitbrei
dingsvoorstellen voor de Europese . 
begroting en de financiering 
daarvan mede in beschouwing 
genomen. Bovendien wordt ge
dacht de huidige moeizame pro
cedure van Europese richtlijnen 
die dan nationaal in wetten wor
den omgezet te vervangen door 
direct voor alle burgers geldende 
Europese wetten. 

Internationale 
aspecten 

Een enkele uitzondering daar
gelaten zijn de politici het er over 
eens dat de Europese Unie in in
ternationaal verband als een een
heid moet kunnen opereren. Veel 
problemen geeft dat niet zolang 

dit om handelsverdragen, as
sociatie-overeenkomsten en der
gelijke gaat. Zodra echter buiten
lands- en veiligheidsbeleid aan de 
orde komt, om van pure defensie 
maar helemaal niet te spreken, 
wordt dat anders. Over het Eu
ropese gehannes tijdens en na de 
Golfoorlog stijgt iedere recht
geaarde Europeaan het schaam
rood naar de kaken. Eén van de 
verklaringen is dat de verhouding 
van de individuele lidstaten tot 
derde landen, vaak op historische 
gronden, compleet verschillend is. 
Het overdragen aan een Europees 
kader van dit beleid stuit bij de 
nationale regeringen op proble
men. Het overdragen aan de ge
bruikelijke Europese bestuur
structuur - Commissie (initiatie
ven); Parlement (beoordeling en · 
advies) en Raad (beslissing)- stuit 
ronduit op verzet. De actuele 
voorstellen schuiven dan ook veel 
macht in dit vlak naar de Raad en 
van parlementaire controle is niet 
of nauwelijks sprake. Het is ook 
allemaal erg ingewikkeld, want 
het kan natuurlijk niet dat be
staande overeenkomsten in 
NAVO, EPS, WEU, CVSE-ver
band, etc., en het lidmaatschap 
van de veiligheidsraad van Enge
land en Frankrijk maar even ter
zijde worden geschoven .. Hoe dit 
alles zich tot een verantwoord en 
bestuurbaar buitenlands- en vei
ligheidsbeleid van "ons land" 
moetontwikkelen is nog niet dui
delijk. 

Democratie 
De zeggenschap van het par

lement was voor de wetgeving 
rond de open Europese markt al 
drastisch uitgebreid in 1986. De 
huidige voorstellen voorzien in 
een uitbreiding van het aantal 
terreinen waarop deze medebe-

slissing van toepassing is. Boven
dien zal het parlement in de toe
komst meer invloed krijgen in de 
benoeming van de leden van de 
Commissie, het dagelijks bestuur 
van Europa. Het parlement vindt 
echter de voorstellen lang niet ver 
genoeg gaan. In buitenlands- en 
veiligheidsbeleid blijft de Raad 
oppermachtig. Deze pijlerstruc
tuur, verschillende beslissings
procedures voor verschillende 
werkterreinen, verdient dan ook 
niet de schoonheidsprijs. Een 
voorbeeld: als op intergouver
nementeel niveau, in de.Raad dus, 
besloten wordt tot een boycot van 
een bepaald land ligt de uitwer
king daarvan en de controle daar
op op communautair niveau, bij 
parlement, Commissie en Raad 
dus. Hoe deze democratische 
chaos in de praktijk gaat werken 
moet worden afgewacht. Nl.]. moe
ten we de praktijk van dit gebrek 
aan democratie niet overdrijven. 
De leden van de Raad weten zich 
natuurlijk heel duidelijk aan een 
eindcontrole onderworpen. W au
neer bijv. Van den Broek in zijn 
Raad een maatregel zou afspre
ken die absoluut in strijd zou zijn 
met de ideeën die daarover in Ne
derland leven, wordt hij bij thuis
komst natuurl~jk zo door het Ne
derlandse parlement in de W.A.O. 
geschopt. Nee, van "gevaarlijke 
dictatuur" van de Raad zal niet zo 
gauw sprake zijn, hoogstens van 
een "verlichte". Een gestroom
lijnde democratie zoals we die in 
Nederland kennen is voorlopig op 
Europees niveau niet haalbaar. 
Dat is ook geen wonder, in ver
scheidene lidstaten vertonen 
macht en mandaat van regering 
en parlement ingrijpende ver
schillen en ieder vindt zichzelfhet 
mooist en het best. Het Europees 
parlement blijft streven naar 

. dichting van dit democratisch gat, 
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*** *EP* * PE ..Je 

***** 
den we weggevaagd en opnieuw 
vergeten." Haar Albanese collega 
Arben Imami verwoordde een an
der verschijnsel in de Oosteu
ropese journalistiek: "B~j ons zijn 
ze zó losgeslagen dat bij het min
ste verzoek om aandacht al hoog
hartig wordt geroepen dat de vrije 
pers zélf wel zal uitmaken welke 
onderwerpen behandeld worden". 

Ook al zullen sommige verha
len wat overdreven zijn, er is stel
lig sprake van een communicatie
stoornis in Oost-Europa. En de 
haast van democratische politici 
maakt die kwestie er niet eenvou
diger op. Ze willen het ijzer 
smeden nu het heet is, maar on
derschatten de aanpassingspro
blemen van de doorsnee media
mens na vele decennia van "leven 
onder een rotsblok" zoals de 
Tsjechoslowaakse president Ha
vel dat zo treffend onder woorden 
heeft gebracht. De Oosteuropese 
democraten zullen het geduld 
moeten opbrengen voor uitvoerige 
discussie met en over de media. 
Muren, mijnen en prikkeldraad 
zijn dan wel met verrassende 
snelheid opgeruimd; de menselij
ke ziel reist te paard. 

• 

VLOOIEN IN HET 
EUROHEMD 
Europees bewustzijn is nog 
geen wijd verbreid gedachten
goed. Europese Nederlanders 
denken nog steeds compleet 
anders dan Nederlandse Eu
ropeanen. Onlangs werd dit 
weer eens prachtig geïllus
treerd in de discussie over de 
vaste oeververbinding in de 
W esterschel de. 
Provinciale Staten van Zee
lm:id: "De oeververbinding is 
urgent om Zeeuws-Vlaanderen 
nu eindelijk eens uit zijn isole
ment te verlossen". 
Een Nederlandse Europeaan 
woonachtig in Zeeuws-Vlaan
deren: "De oeververbinding is 
urgent omdat anders in het 
nieuwe Europa de eilanden in 
de delta in een maatschappe
lijk onaanvaardbaar isolement 
komen te verkeren". Hoe staat 
het met ons Europees bewust
zijn??? 

de Liberalen uiteraard voorop. In 
tegenstelling tot de meeste andere 
partijen weten de Euroliberalen 
zich echter gesteund door hun na
tionale collega's. Als liberalen 
zullen we pas rusten als het nieu
we Europa een democratisch 
voorbeeld voor de wereld kan zijn. 

• *** *EP* * PE * * * 
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Conferentie over Infrastructut1r en 
Ruimtelijke Ordening in Europa 

*** *EP* * PE * 
***** (2 en 3 oktober 1991 in de .Ridderzaal in Den Haag) 

Op 2 en 3 oktober 1991 organiseren de Liberale en Democrati
sche Fractie van het Europese Parlement (ELDR) en de Prof. 
Mr. B. M. Teldersstichting een conferentie met betrekking tot 
de gewenste infrastructuur ten behoeve van verkeer en vervoer 
in het Europa zonder grenzen. Aan de conferentie zullen deel
nemen: vertegenwoordigers van de aan de ELDR deelnemende 
partijen uit de lidstaten van de EG, vertegenwoordigers van 
nationale, regionale en plaatselijke overheden, volksvertegen
woordigers en leden van de pers. De conferentie wordt gehou
den in de Ridderzaal te 's-Gravenhage. 

Gedurende de plenaire bijeen
komst op 2 oktober zullen de 
thema's van de conferentie wor
den ingeleid. Deze bijeenkomst 
wordt geoperid door de voorzitter 
van de ELDR-fractie, de heer Va
léry Giscard d'Estaing en door mr. 
drs. Frits Bolkestein. Mevrouw 
drs. N. Smit-Kroes, oud-co-voor
zitter van de door de Europese 
Commissie in het leven geroepen 
groep "Transport 2000", oud-mi
nister van Verkeer en W aterstÇJ.at 
en voorzftter van "Nederland 
Distributieland", zal een inleiding 
houden over het Communautaire 
Verkeersbeleid. Dr. Otto Graf 
Lambsdorff, voorzitter van de 
FDP en oud-minister van Econo
mische Zaken van de BRD, is ge
vraagd een inleiding te houden 
over de financiering van grens
overschrijdende infrastructuur. 
Voorts wordt er op 2 oktober een 
inleiding gehouden over de in
stitutionele aspecten van grens
overschrijdende ruimtelijke or
dening. 

Op 3 oktober a.s. zal een drietal 
werkgroepen bijeenkomen, ten
einde een rapportage over de drie 
thema's van de conferentie voor 
te..he:r:eiden, Da..conf~re.ntie.. w..o.t:dt. 
afgesloten met plenaire rappor
tages van de werkgroepen, op ba
sis waarvan zal worden getracht 
conclusies te formuleren. Het 
voorlopige programma volgt hier
onder. 

De kosten die zijn verbonden 
aan deelname aan de gehele con
ferentie (waaronder diners) be
dragen f 150,-. Op het aanmel-

dingsformulier staan de prijzen 
vermeld voor de verschillende on
derdelen van het programma. In
dien belangstelling bestaat voor 
deelname aan (gedeelten van) de 
conferentie, dan dient bijgaand 
aanmeldingsformulier zo spoedig 
mogelijk ingevuld te worden ge
zonden naar de Teldersstichting 
in Den Haag. Daarna zal u een 
acceptgirokaart worden toege
stuurd. 

Meer informatie bij de Prof. 
Mr. B. M. Teldersstichting, Ko
ninginnegracht 55a, 2514 AE Den 
Haag, telefoon: 070-3631948. 

PROGRAMMA 
conferentie 
"Infrastructu_ur en Ruimtelij
ke Ordening in Europa" 
2 oktober en 3 oktober 1991 

woensdag 2 oktober 
14.30 uur: 
Opening conferentie (Ridderzaal) 
door: 
- Valéry Giscard d'Estaing 
- Frits Bolkestein 
15.00 uur: 
Inleiding door Otto Graf Lambs
dorff over subthema A (Financie
ring en Infrastructuur;!., ·~•"""'"" 
15.45 uur: 
Inleiding over subthema B (In
stitutionele belemmeringen (pro
cedures) en grensoverschrijdende 
Ruimtelijke Ordening) 
16.30 uur: 
Inleiding door Neelie Smit-Kroes 
over subthema C (het com
munautaire beleid inzake verkeer 
en vervoer) 

17.15 uur: 
Sluiting van het officiële gedeelte 
van de conferentie door de voor
zitter 
18.00 uur: 
Ontvangst door het gemeentebe
stuur van Den Haag 
20.00 uur: 
Diner 

donderdag 3 oktober (Voort
zetting van de conferentie in de 
Ridderzaal) 
9.30-12.30 uur: 
Workshops A, Ben C* 
13.00-14.00 uur: 
Lunch 
14.00-16.00 uur: 
Plenaire rapportage door de rap
porteurs plus discussies 
16.00-17.00 uur: 
Conclusies Willy de Clerq 
17.00 uur: 
Sluiting van de conferentie door 
de voorzitter. 
Daarna vertrekken de deelnemers 
naar Rotterdam voor een ont
vangst/diner in World Trade Cen
tre, stadhuis, of in het Maritiem 
Museum (aangeboden door het 
gemeentebestuur van Rotterdam 
en/of het bedrijfsleven van Rot
terdam). 

* Workshop A (Financiering en 
Infrastructuur) 
voorzitter : J. Simons 
inleider T.P. Treumann 
co-referent : J.-Y. Durance 
rapporteur : H.P. Talsma 
* Workshop B (Institutionele be
lemmeringen en grensoverschrij
dende Ruimtelijke Ordening) 
vJlorzitte;r;, ~: 4L. vatt.Leeuwe.n " 
inleider J.P. Raffarin 
co-referent : J. Drevet 
rapporteur : nog niet bekend 
'" Workshop C (Communautair 
Verkeersbeleid) 
voorzitter Mw. M. von 

Alemann 
inleider R. Amaral 
co-referent : G.J. Wolffensperger 
rapporteur: F.A. Wijsenbeek 

Overdracht 
partijvoorzitterschap 
Op vrijdagavond 4 oktober a.s. zal tijdens de Buitengewone 
AlgemeJ}e Vergadering te Veldhoven afscheid worden genomen 
van partijvoorzitter dr. L. Ginjaar. Tevens zal dezelfde avond 
de overdracht van de voorzittershamer plaatsvinden aan me
vrouw mr. E. J. J. E. van Leeuwen-Schut. 

Ter gelegenheid van het af
scheid van dr. L. Ginjaar als voor
zitter van de VVD zal een sym
posium worden gehouden met de 
zeer actuele titel: "Hoe ziet een 
milieuvriendelijk Nederland 
eruit?" 

Dit symposium, als onderdeel 
van de Buitengewone Algemene 
Vergadering te Veldhoven, zal 
vrijdagavond 4 oktober 1991 aan
vangen om 19.30 uur. Ir. D. Lu
teijn, VVD-fractievoorzitter in de 
Eerste Kamer, zal als voorzitter 
optreden. 

Tijdens het symposium zal het 
onderwerp vanuit diverse invals
hoeken worden belicht door een 
. aantal sprekers. Hieraan zullen 
drs. G. M. V. van Aardenne (oud
vicepremier en oud~minister van 
Economische Zaken), prof. dr. L. 
A. Ciarenburg (bijzonder hoogle
raar milieukunde), prof. ir. H. P. 
van Heel (Hoechst Holland NV) 

en prof. dr. L. Reijnders (Stichting 
Na tuur en Milieu) een bijdrage 
leveren. 
De heer Ginjaar zal tevens in de 
gelegenheid worden gesteld om op 
de diverse sprekers te reageren. 
Ook zal een korte discussie van de 
zaal met de sprekers mogelijk 
zijn. 

Kortom, een boeiend sym
posium met prominente sprekers 
over een thema met een grote 
maatschappelijke relevantie. 

Van 21.30 tot 21.45 uur zal een 
korte pauze worden ingelast. Dan 
nadert het moment waarop dr. L. 
Ginjaar de voorzittershamer zal 
gaan overdragen. 

Ongetwijfeld zullen enkele 
sprekers, waaronder de onder
voorzitter van de VVD, mr. I. W. 
Opstelten en de politiek leider van 
de VVD, mr. drs. F. Bolkestein, 
bij dit moment willen stilstaan. 
Na tuurlijk om de dank en de 

waardering van de partij voor zijn 
voorzitterschap te verwoorden. 
Maar ook om terug te blikken en 
te herinneren aan goede en moei
lijke tijden waarin dr. L. Ginjaar 
zich een krachtig bestuurder 
toonde. Tenslotte heeft het her
stelproces, dat zich in de partij 
heeft ingezet, mede onder zijn lei
ding plaatsgevonden. 

Na overdracht van de hamer 
zal deze voor de tweede maal in 
de geschiedenis van de VVD ge
hanteerd worden door een vrou
welijke partijvoorzitter. Door 
slechts één kandidaat te stellen 
voor het partijvoorzitterschap 
heeft de VVD opnieuw haar 
kracht bewezen. Mevrouw mr. E. 
J. J. E. van Leeuwen-Schut zal 
dan ook als de nieuwe VVD-voor
zitter het formele vrijdagavond
gedeelte afsluiten. 

Na afloop, om ca. 22.30 uur, 
zal een ieder in de gelegenheid 
worden gesteld om afscheid te ne
men van dr. L. Ginjaar en om 
mevr. mr. E. J. J. E. van Leeuwen
Schut te verwelkomen. 

D. VAN KALKEREN, • 
ceremoniemeester 

AANMELDINGSFORMULIER· 
CONFERENTIE 
2 EN 3 OKTOBER 1991 
Naam 

Adres •• .. •••••••••~•--• • ~. oo u••••••••••••••••• H•••••• ••••H' oouo ou••••••••••••••• ••••• o uo o •••••••••• 

Postcode 

Woonplaats 

Telefoonnr. 

Instelling 

Telefoonnr. 

o zal deelnemen aan de gehele conferentie "Infrastructuur en Ruimtelijke 
Ordening in Europa", zowel op 2 als op 3 oktober. Kosten f 150,-. 

o zal op 2 oktober deelnemen aan: 
o het middagprogramma. Kosten f 40,-. 
o het middagprogramma en de receptie. Kosten f 40,-'. 
o het middagprogramma, de receptie en het diner. Kosten f 80,-. 

o zal op 3 oktober deelnemen aan: 
de workshop o A 

o.B 
0 c 

Kosten f 35,00. 
o de workshop o A 

o B 
0 c 

èn de receptie en het diner. Kosten f 70,-. 

Datum 

Handtekening : 

Dit formulier zenden naar: 
Prof Mr. B. M. Teldersstichting, Koninginnegracht 55a, 2514 AE Den Haag. 

Landbouw-, natuur .. en"_,., 
nrllieu 
Op 10 juni jl. heeft het hoofd
bestuur van de VVD de werk
groep "Landbouw, natuur en 
milieu" geïnstalleerd. 

Deze werkgroep gaat zich de 
komende maanden bezig houden 
met de problematiek van de land
bouw en van het platteland. 

Bij de rapportage moeten onder 
meer aan de orde komen: 

* de spanningsvelden tussen 
landbouw en milieu; 

* de spanningsvelden tussen 
landbouw en economie; 

* de consequenties van het land
bouwbeleid voor de bevolkings
samenstelling van het platte
land; 

* de effecten van het gevoerde 
beleid voor kleine kernen, 
scholen en middenstand; 

* de problematiek van de ver
keers- en vervoersinfrastruc
tuur. 

Alvorens tot de discussie over 
te gaan wil de werkgroep de pro
blemen, die van provincie tot pro
vincie sterk verschillen, inven
tariseren. Daarbij vraag ik graag 
uw medewerking. Wellicht heeft 
u in uw omgeving te maken met 
problemen die zich op bovenge
noemde terreinen voordoen en 
heeft u suggesties voor de wijze 
waarop deze problemen aange
pakt moeten worden. De werk
groep wil dit dan graag van u we
ten. Wilt u de door u gesignaleer
de knelpunten en, eventueel, de 
mogelijke aanpak in het kort op
schrijven en voor 1 oktober a.s. 
zenden aan de secretaris van de 
werkgroep, ir. Lena J. Kolff, p/a 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting, 
Koninginnegracht 55a, 2514 AE 
Den Haag. Bij voorbaat dank voor 
uw medewerking. 

JOHAN REMKES • 
Voorzitter van de werkgroep 
Landbouw, Natuur en Milieu 

ll.Tl ·. · · MAKELAARS 
• . •. .. ~_AXATEURSO . . G. 

. .· ... 070-3600913 
VAN DER HORST & VERBEEK 

HUIZENBEHEER 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten beheren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN COPES VAN CATTENBURCH 127 M FAX 070- 3 60 29 67 
2585 EZ DEN HAAG ••• 
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"Vrouw-elijke leden zijn 
volwaardige leden van 
Onze partij" 

11 

door LODY PIETERS vrouwen 
Waarom een almanak van alleen vrouwelijke VVD-leden? 
Heeft de partij soms iets goed te maken? 
Waarom is juist voor deze vorm gekozen? 
Het enquêteformulier dat in juni aan ruim 20.000 VVD-sters 
is verstuurd, heeft behoorlijk veel reacties teweeg gebracht. 
Positieve reacties, maar ook enkele tientallen kritische tele
foontjes en brieven. In een vraaggesprek met Wim van den 
Berg, partijsecretaris en sprekend namens het hoofdbestuur, 
en Monique de Vries, voorzitter van de Organisatie Vrouwen 
in de VVD, wordt het hoe en waarom van de almanak uitgebreid 
toegelicht. 

Wat is eigenlijk de aanleiding 
geweest voor deze almanak; 
en dan nog wel een almanak 
voor alleen vrouwelijke le
den? 

Van den Berg: "Eigenlijk was 
het een samenloop van omstan
digheden. Binnen de partij waren 
we al heel lang aan het praten 
over het opzetten van een des
kundigenbestand. Maar door ge
brek aan middelen en mogelijk
heden kwam daar nog niets van 
terecht. In 1990 konden politieke 
partijen van de overheid een sub
sidie krijgen om meer vrouwen te 
betrekken bij het openbaar be
stuur en de politiek. De Vrouwen 
in de VVD kwamen toen met het 
voorstel om met die subsidie een 
bestand-van deskundige weuwen-
op te zetten. Omdat dat voorstel 
gedeeltelijk strookte met het oor
spronkelijke plan van het hoofd
bestuur, hebben wij het voorstel 
van de Vrouwen van harte onder
steund, ook financieel. Eén van de 
voorwaarden was dan wel dat het 
deskundigenbestand zou worden 
gekoppeld aan het VVD-ledenbe- · 
stand en de ledenadministratie. 
Het hoofdbestuur beschouwde het 
als een eerste ·aanzet van het pro
ject, waarin onvermijdelijk start
fouten worcien gemaakt. Het is in 
ieder ·geval zo opgezet dat het 
aansluit bij een toekomstige des
kundigenbestand van de gehele 
partij." 

De Vries: "Eigenlijk spreken 
wij liever van een almanak dan 
van een deskundigenbestand. 
Onze Organisatie heeft namelijk 
al een deskundigenbestand, maar 
dat is veel beperkter van opzet 
dan de almanak. Ten eerste zijn 
in dat deskundigenbestand uit
sluitend aangeslatenen bij onze 
Organisatie opgenomen, terwijl 
de almanak bedoeld is voor alle 
vrouwelijke VVD-leden. Het 
tweede verschil is dat in ons des
kundigenbestand ook de belang
stelling van vrouwen is geregis
treerd. Maar belangstelling voor 
een onderwerp impliceert niet 
automatisch dat je dat onderwerp 
ook beheerst. De almanak wil ei
genlijk een overzicht geven van 
die gebieden waarop vrouwen er
varing hebben en waarin zij des
kundig zijn. 

Een praktisch verschil is dan 
nog dat het deskundigenbestand 
niet gekoppeld is aan het VVD
ledenbestand. Naams- en adres
wijzigingen, opzeggingen en aan
meldingen moeten dus ook in het 
deskundigenbestand worden ver
Werkt, met het risico van fouten 
en achterstand." 

In de aanbiedingsbriefvan het 
hoofdbestuur wordt als één 
van de doelstellingen van de 
almanak genoemd "het ont
plooien van netwerkactivitei
ten"; wat moeten wij ons daar 
concreet bij voorstellen? 

Van den Berg: "We kunnen 
met de almanak op eenvoudige en 
doeltreffende wijze putten uit het 
ongetwijfeld ruime reservoir van 
kennis en ervaring binnen de 
partij. Het komt namelijk vaak 
voor dat we iemand nodig hebben 
die deskundig is op een bepaald 
(deel)gebied. Waar vinden we zo 
iemand? In onze ledenadmini
stratie zijn deskundigheden niet 
opgenomen. Wij weten · bijvoor
beeld niet hoeveel medici wij in 
onze ·geledel'en ~hebben,-· Bi} deo-saJ· 
menstelling van het hoofdbe
stuur-nieuwe-stijl hebben wij ge
probeerd rekening te houden met 
een evenredige vertegenwoor
diging van vrouwen. Dat is helaas 
niet gelukt, maar de intentie 
daartoe was optimaal aanwezig. 
Met de almanak zal zoiets in de 

toekomst ongetwijfeld gemakke
lijker te realiseren zijn. 

Dat betekent natuurlijk niet 
dat de mensen in de almanak nu 
of in de toekomst verzekerd zijn 
van een functie in of buiten de 
partij. Met de almanak willen wij 
deskundigheden en ervaringen 
van leden zichtbaar maken en de 
drempel om hen bij activiteiten te 
betrekken verlagen." 

De Vries: "Voor bijvoorbeeld 
een themadag over gezondheids
zorg zou je alle mensen uit de al
manak kunnen lichten die een 
functie of deskundigheid hebben 
op het gebied van gezondheids
zorg. Per brief zou je hen kunnen 
attenderen op de themadag. Zij 
kunnen gemotiveerd worden om 
naar partijbijeenkomsten te ko
men waar zij mensen met gelijk
waardige ervaring, functie, know
how kunnen ontmoeten. Zij kun
nen als ter zake deskundigen een 
wezenlijke inbreng hebben in dis
cussies. Het is voor'de partij heel 
belangrijk dat zij op deze wijze 
informatie krijgt 'uit het veld'." 

Voor wie is de almanak be
stemd? 

Van den~Be'l'g:· ,;Be ·almanak-is· 
niet alleen voor het hoofdbestuur 
van wezenlijk belang. Op alle ni
veaus binnen de partij - of het nu 
een kamercentrale, een commis
sie of een afdeling is - kan het 
belangrijk zijn om te weten welke 
experts er in hun directe omge
ving beschikbaar zijn. In ieder 

geval krijgen hoofbestuur, ka
mercentrales, Tweede-Kamer
fractie en vrouwenorganisatie een 
exemplaar van de almanak. Afde
lingen kunnen de almanak van 
hun KC-secretaris raadplegen. 
Maar in principe :rp.oet het ook 
mogelijk zijn om tegen kostprijs 
een exemplaar aan te vragen." 

De Vries: "Natuurlijk moet de 
almanak niet gezien worden als 
een verzameling gedetailleerde 
CV's. Het is bedoeld als een weg
wijzer binnen de partij, waarmee 
het zoeken naar een geschikte 
kandidaat voor een vacature ver
gemakkelijkt wordt. Persoons
gegevens kunnen daarom m;:tar 
heel beperkt worden opgenorp.en, 
ervan uitgaande dat een kan
didaat in een gesprek zijn/haar 
deskundigheid uitgebreid kan 
toelichten." 

In de begeleidende brief bij de 
enquête staat dat de almanak 
toegankelijk is voor een ieder 
binnen de VVD, maar eventu
eel ook daarbuiten gebruikt 
zal worden. Hoe zit het met de 
bescherming van persoonlijke 
informatie?~--~~ ·- ~- ····- --~ -·---

De Vries: "Wij hebben het be
stand van de almanak aangemeld 
bij de Registratiekamer in het 
kader van de Wet op de Persoons
registratie. Mensen die te kennen 
hebben gegeven hun gegevens 
niet openbaar te willen maken, 

[]) 

worden niet in de almanak opge
nomen. Hun formulier wordt wel 
bewaard om eventuele fouten die 
bij het opzetten van de almanak 
worden gemaakt, te kunnen ach
terhalen en corrigeren. Maar het 
is niet te vermijden dat gegevens 
in de almanak ook buiten de partij 
worden gebruikt, bijvoorbeeld als 
men iemand zoekt voor een be
stuursfunctie buiten de partij." 

Van de Berg: "Wij vinden dat 
als deze mensen naderhand hun 
gegevens toch in de almanak op
genomen willen zien, zij die kans 
moeten krijgen. Deze 'spijtoptan
ten' kunnen alsnog een formulier 
insturen. In ieder geval zullen 
nieuwe leden in de toekomst bij 
hun informatiepakket een in
schrijvingsformulier voor de al
manak krijgen." 

In de aanbiedingsbrief staat 
"Het ligt in onze bedoeling om 
het bestand eenmaal in de 
twee jaar te actualiseren". Is 
dit- een·vrome-wens of-een·reë• 
Je gedachte? 

Van den Berg: "De investering 
in tijd en geld is alleen maar zin
vol, als het een continu proces is. 
Anders is het weggegooid geld." 

(vervolg op pagina 12) 

Monique de Vries en Wim van den Berg 



SEPTEMBER 1991 

,,Vrouw-elijke leden zijn 
volw-aardige leden van onze partij" 
(vervolg van pagina 11) 

"De partij heeft inderdaad 
nogal wat geld gefourneerd 
voor dit project naast de sub
sidie van het ministerie. Boze 
tongen beweren dat de partij 
dit heeft gedaan om 'Lunteren 
1991' goed te maken." 

Van den Berg: "Daar is geen 
sprake van. De aanzet tot deze 
activiteiten is al in een veel vroe
ger stadium gegeven. Bovendien 
wil het hoofdbestuur serieus zijn 
in zijn streven om meer vrouwen 
bij het werk binnen de VVD te 
betrekken." 

Een ander punt van kritiek 
was dat in de enquête niet ge
vraagd is naar vaardigheden 
en ervaring opgedaan in on
betaalde arbeid c.q. vrijwil
ligerswerk. 

De Vries: "In de rubriek 'Des
kundigheid' werd niet gevraagd 
waar ep hoe die deskundigheid 
opgedaan is, professioneel of als 
vrijwilliger. Dat is voor ons niet 
van belang. Iemand kan bijvoor
beeld als vrijwilliger bij Green
peace een jarenlange ervaring op 
het gebied van milieu hebben op
gebouwd. We zijn uitgegaan van 
die onderwerpen die politiek van 
belang (kunnen) zijn. We zijn ten
slotte een politieke partij. 

Op het formulier kon je ook 
niet je ervaring op het gebied 
van het geven van cursussen 
en spreekbeurten, het deelne
men aan fora en discussies en 
dergelijke kwijt. 

De Vries: "Je kon dat wel de
gelijk aangeven. Wij vroegen bij 
'Deskundigheid' en 'Functie en 
Opleiding' niet naar een diploma. 
Je kunt bijvoorbeeld account-ma
nager zijn en regelmatig spreek
beurten geven over de milieupro
blematiek. Dan vul je bij Deskun
digheid 'milieu' in. Bovendien, als 
je op basis van de almanak be
naderd wordt, zul je in een per
soonlijk gesprek je deskundig
heden kunnen toelichten. Je kunt 
niet alles op een A4 kwijt." 

Er is evenmin gevraagd naar 
ervaring en deskundigheid op 
het gebied van wat men - ove
rigens onterecht - "vrouwen
zaken" noemt, zoals kin
deropvang, herverdeling van 
arbeid, sociale wetgeving." 

momenteel op de Koninginne
gracht verwerkt. Wij hebben er 
een speciaal computerprogramma 
voor laten maken dat gelieerd is 
aan ons ledenbestand. Daardoor 
is de kans op fouten minimaal. 
Een aantal persoonsgegevens 
wordt rechtstreeks uit het leden
bestand in het almanakbestand 
overgenomen, zoals geboorteda
tum, naam en adres. De snelheid 
van verwerking hangt nauw sa
men met de capaciteit op kantoor, 
maar is ook afhankelijk van de 
extra specificaties die in het re
cord moeten worden aangebracht. 
Daarna wordt de almanak uit
gedraaid en in een aantrekkelijke 
vorm gegoten. Vóór het eind van 
dit jaar willen wij de almanak 
presenteren, liefst nog vóór 1 de
cember." 

De Vries: "De almanak moet in 
ieder geval gebruikersvriendelijk 
worden vormgegeven. Hij moet 
toegankelijk en praktisch han
teerbaar zijn voor een ieder die op 
zoek is naar deskundige vrouwen 
en in een later stadium - als de 
almanak ruimer wordt opgezet -
naar deskundige leden. Wij rea
liseren ons wel dat wij de eerste 
tijd voortdurend op de almanak 
zullen moeten attenderen. De be
reidheid om met de almanak te 
werken is tenslotte belangrijker 
dan het ontwikkelen ervan. Ei
genlijk begint het project nu pas." • • 

VVD. DE ENIGE LIBERALE PARTIJ 
VAN NEDERLAND. 

Toch wordt er door critici ge
zegd dat de vraagstelling in de 
enquête niet aansluit bij het 
politieke bedrijf, maar meer 
bij het bedrijfsleven. 

De Vries: "Bij de vraag naar 
deskundigheid ~zijn we uitgegaan 
van die onderwerpen waarmee 
een politieke partij te maken 
krijgt. Bij functie en opleiding 
waren wij door de beperkte ruimte 
genoodzaakt om uit te gaan van 
hoofdfuncties. Bij 'overig' kon men 
echter de niet genoemde functies 
vermelden, zoals 'huisvrouw'. In 
de computer hebben wij de mo
gelijkheid om onder 'Overig' de 
functie nader te specificeren." 

De Vries: "De onderwerpen die 
je nu noemt, zijn bij uitstek zaken 
die thuishoren onder Sociale Za
ken en Werkgelegenheid. De par
tij wilde een overzicht van vrou
welijke leden die deskundig zijn 
op alle voor de partij relevante 
onderwerpen en die in alle par
tijgeledingen inzetbaar zijn. On
der vrouwelijke leden is ongetwij
feld veel ervaring en deskundig
heid te vinden op allerlei gebie
den, niet alleen in specifieke 
'vrouwenzaken'." In Me~norian1 Mr. W. J. Geertse~na 

Gaat de enquête door haar 
vraagstelling niet voorbij aan 
de grote groep vrouwen van 
middelbare leeftijd die nooit 
heeft gewerkt, nooit heeft 
kunnenVmogenwerken? 

De Vries: "Dat verwijt is niet 
terecht. De leeftijdsgroep van 
vrouwen die wij benaderen va
rieert v.an ongeveer 25 jaar tot in 
de 90 jaar. Bij 'Functie en Oplei
ding' staan inderdaad veel func
ties die 20 jaar geleden onbekend 
waren. Maar eÈm grote groep 
VVD-vrouwen tussen 25 en 35 
jaar is in dit soort functies werk
zaam. Dat is een groep die nu voor 
de partij vrijwel ·onzichtbaar is, 
maar die met het oog op de toe
komst belangrijk kan zijn. 

VVD-vrouwen die nooit pro
fessioneel werkzaam zijn geweest, 
hebben wellicht maatschappelijke 
ervaring opgedaan in bijvoorbeeld 
een schoolbestuur of een ouder
commissie. Die bestuurlijke erva
ring kan voor de partij van grote 
waarde zijn. 

Wij hebben ook niet gevraagd 
naar studierichting. Als je name
lijk aangeeft deskundig te zijn op 
bijvoorbeeld milieugebied, dan is 
het niet van belang dat je Frans 
hebt gestudeerd en wanneer je 
bent afgestudeerd. Het oplei
dingsniveau is wel gevraagd, om
dat dat een indruk kan geven van 
hoe snel iemand zich een bepaalde 
materie eigen kan maken." 

Bovendien ·is in mei in de dis
cussie over de Organisatie duide
lijk naar voren gekomen dat de 
Organisatie ten aanzien van haar 
aangeslatenen een taak heeft op 
het gebied van 'vrouwerizaken' èn 
van de algemene politiek. 
Ook bij het bepalen van een thema 
voor een congres blijken vrouwen 
evenzeer geïnteresseerd te zijn 
in algemene politieke onderwer
pen als defensie, verkeer en wa
terstaat, volkshuisvesting en niet 
alleen in emancipatie. Onze aan
geslotenen zijn op de eerste plaats 
VVD-lid en pas in tweede instan
tie lid van de Organisatie. Binnen 
de Organisatie leggen wij na
tuurlijk onze accenten op speci
fieke onderwerpen, zoals de po si
tie van de vrouw op de arbeids
markt." 

Van den Berg: "Vrouwelijke 
leden zijn volwaardige leden van 
onze partij. Zij hebben zich van 
oudsher altijd over alle zaken uit
gesproken. Dat is ook de intentie 
geweest van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD: niet partieel 
werkend, maar met een open oog 
voor alle maatschappelijke ver
schijnselen. 
Bepaalde activiteiten die in de 
partij worden ondernomen, lijken 
door omstandigheden een typi
sche mannenaangelegenheid. 
Bijvoorbeeld in de praktijk lijken 
alleen mannen geïnteresseerd 
en deskundig te zijn in defensie
problematiek, terwijl er ook vrou
wen bij betrokken zijn. Met de al
manak willen wij deze vrouwelij
ke deskundigen zichtbaar ma
ken." 

Hoe groot is de respons ge
weest op de enquête? 

Van den Berg: "Er zijn meer 
dan 2.500 enquêteformulieren 
binnengekomen, een response van 
ruim 10%. De gegevens worden 

(vervolg van pagina '3) · ·· 

de Kamer wilde blijven. 
Het liep toch weer anders. Na 

zorgvuldige aftasting en overden
king was de partijtop tot de con
clusie gekomen dat ik Molly 
Geertsema als fractievoorzitter 
moest opvolgen. Ik zal het nooit 
vergeten, op een zonnige dag, vlak 
voor m'n dertigste verjaardag, 
thuis bij Haya, legden Haya en 
Molly Geertsema mij uit, waarom 
zij tot hun conclusie waren geko
men. Ik heb er een week over na
gedacht en toen de knoop door
gehakt. 

Geertsema hield ook als Mi
nister de liberale staatsrechtelij
ke opvattingen hoog. Eén facet 
moet hier in ieder geval gememo
reerd worden. Dat van de verhou
ding tussen de bewindslieden en 
de geestverwanten in de volks
vertegenwoordiging. 

Vrijdag tussen de middag, 
lunchten de liberale bewindslie
den zo af en toe samen met de 
beide fractievoorzitters op Bin
nenlandse Zaken. Van Riel en ik 
hoorden daar wat er in het ka
binet speelde. Geertsema was - als 
altijd in zijn functioneren - open
hartig. Natuurlijk werd er af en 
toe geprobeerd ons te binden aan 
komende besluitvorming binnen 
het kabinet. En zeker legden de 
bewindslieden Van Riel en mij uit 
op welk voortreffelijk beleid zij 
aankoersten. 

Van Riel en ik hadden ons tij
dens deze bijeenkomsten nooit 
gecommitteerd. Wel advies ge
geven, meer niet. En al was dat 
misschien voor de bewindslieden 
soms teleurstellend, zo hoorde - en 
hoort het. Juist Molly Geertsema 
begreep en respecteerde dat. 

Het kabinet-Biesheuvel heeft 
ons land maar kort bestuurd. Ze
ker voor Geertsema te kort, omdat 

hij met zoveel inzet en plezier Mi
nister was. 

In juli 1972 liep het fout. Tus
sen de bewindslieden ging het po
litiek, maar vooral ook persoon
lijk, niet goed. Minister-President 
Biesheuvel slaagde er niet in zijn 
ploeg, met Boersma, De Brauw, 
Drees en Nelissen, bijeen te hou
den. 

Ook van buitenaf was het ka
binet op scherp gezet. Van Aart
sen herinnert daar in Zijn artikel 
aan. In een vergadering van de 
fractie, waar de Ministers bij uit
genodigd waren, uitte ik met klem 
onze wens dat er forser, dan tot 
dan toe door het Kabinet was be
slist, moest worden bezuinigd. 
Geertsema wees erop dat de kans 
dat het kabinet zou vallen door 
onze eis, zou worden vergroot, 
maar nam de wens van de fractie 
mee naar het kabinet. 

Het is het kabinet-Biesheuvel 
niet gelukt er gezamenlijk uit te 
komen. 
Het ontbrak aan daadkracht, 
maar meer nog aan onderling 
vertrouwen. Men vergaderde door 
tot diep in de nacht, praatte zich
zelf vast. 

Ook hier een persoonlijke 
herinnering. Het was 16 juli 1972, 
ik was in Hoogeveen. 

Geertsema belde om vijf uur 
's-middags op en meldde dat het 
niet goed ging. Belde daarna om 
twaalfuur 's-nachts, zeggende dat 
het mis liep. Toen ik vroeg: zouden 
jullie dan niet scho.rsen, ga toch 
na het weekend, maandag, rustig 
verder, bleek de zaak al zo ver 
doorgedraaid dat ook hier niets in 
werd gezien. 

De val van het kabinet-Bies
heuvel betekende, achteraf ge
zien, het einde van Molly Geert
sema's loopbaan in de Haagse po
litiek. 

Feitelijk was hij tijdens zijn 
Ministerschap onze politieke 
aanvoerder gebleven. 

Ik weet het: Wij huldigen in 
de VVD het - formeel ook juiste -
standpunt dat de fractievoorzitter 
in de Tweede Kamer de politieke 
leider is. De werkelijkheid is na
tuurlijk gecompliceerder. Diegeen 
is de eerste man of vrouw, die op 
cruciale momenten beslist wat er 
gebeurt. 

Ik zag in 1972 mijn plaats, zo
als Geertsema die zag in 1965, ten 
opzichte van Toxopeus. Plaats
vervanger dus. 

Direct nadat het besluit was 
genomen dat er vervroegde ver
kiezingen zouden komen, heb ik 
tegen Molly Geertsema gezegd 
dat ik vond dat hij, net als in 1971 
weer lijsttrekker worden moest. 
Onmiddellijk zei hij dat hij dat 
niet wilde, dat hij vond dat het het 
belang van de partij was dat ik de 
kar zou trekken. 

Molly Geertsema 
Eigenzinnig, karaktervast, 

recht-uit zijn mening gevend, vol 
plichtsbesef. 

Het liberalisme zeer toe
gedaan. Tot op het laatst zoveel 
mogelijk op VVD-bijeenkomsten 
aanwezig. Voor de JOVD, schrij
ven E. A. H. van der Biezen en C. 
Schagen in "De Driemaster", een 
inspirerende ere-voorzitter. 

Kleurrijk, daardoor ook geliefd 
bij het journaille. Leest u het ver· 
haal dat Jan Tromp in "de Volks· 
krant" van 29 juni schreef. 

Met dankbaarheid en respect 
denk ik aan hem. 

Hans Wiegel 
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Afscheid 
Els Veder-Smit 
Op donderdag 13 juni jl. vond 
een bijzondere Kamercentrale 
vergadering plaats in Fries
land, die in het teken stond 
van het afscheid van mevrouw 
Els Veder-Smit als lid van de 
Eerste Kamer. 

Ter gelegenheid hiervan be
dankten de vrouwelijke politici 
van de VVD in Friesland Els Ve
der met een cadeau in de vorm 
van een "statie-portret". 

Op onderstaande foto Els Ve
der-Smit temidden van de huidige 
politieke bestuurders in Fries
land. 

Onderste rij van links naar 
rechts: (r = raadslid), mr. J. F. 
Rouwé-Danes, r-Ferweradeel, L. 
C. B. Jonkers, r-Smallingerland, 
D. J. Aukes-Huizinga, Wethouder
Boarnsterhim, J. T. van Beu
kering-Dijk; burgemeester-Ter
schelling, mr. E. Veder-Smit, 
Leeuwarden, A. Jorritsma-Leb
bink, 2e Kamerlid- Bolsward, P. 
Van Zandbergen-Scheffer, r
Skarsterlän en statenlid in Fries
land, E. J. Richert-Mooij, voorzit
ter vrouwen in de VVD-Friesland, 
J. A. Feitsma-Wibbens, r-Oost
stellingwerf. 

Bovenste rij van links naar 
rechts: R. Santema-Jansma, r
Boarnsterhim, B. A. Hylkema-
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Luxemburg, tien jaar 
ondercentrale WD 
LUXEMBURG - Sinds 10 jaar 
heeft de VVD een afdeling, nee 
een echte "ondercentrale" met 
gemiddeld zo'n 50 leden in 
Luxemburg. 

Deze ontstond door een bezoek 
van Annelien Kappeyne van de 
Coppello in 1981. Een aantal 
VVD-gezinden in Nederland heeft 
haar aanwezigheid benut om te 
toetsen of in Luxemburg onder de 
daar wonende Nederlanders een 
"markt" voor het VVD-gedach
tengoed zou bestaan. Dat was er. 

Mentor 
De start was als onderafdeling 

van de afdeling Brussel, maar al 
snel ontstond de wens tot verzelf
standiging. Die werd in 1983 ge
realiseerd. Dat verlangen was ge
baseerd op de verschillen die nu 
eenmaal bestaan tussen een grote 
stad als Brussel en het meer lan
delijke Luxemburg. Daarnaast 
speelde ook een rol dat twee VVD
Europarlementariërs in Luxem
burg woonden, namelijk Hans 
Nord en Jessica Larive-Groenen
daal. N ord heeft als mentor ge
fungeerd bij de ontwikkeling van 
de ondercentrale tot wat zij nu is. 
We hadden het tij mee, want juist 
in die tijd kregen Nederlanders 
die buiten hun land woonachtig 
waren stemrecht voor het Neder
lands parlement en - binnen de 
EG wonend - voor het Europees 
parlement. Daardoor won de on
dercentrale aan inhoudelijk be
lang. Zij heeft aansporend en "de-

Miedema, r-W onseradeel, G. 
Krap-van Dijk, r-Het Bildt, F. J. 
L. Sijbrandij-Meijer, r-Wymbrit
seradeel, F. J. van illzen-Hakker, 
r-Leeuwarden, M. A. D. Waal
keus, r-Leeuwarden, M. J. Mon
tanus-J ongstra, r-Smallinger
land, A. G. de Boer-Vethman, r
Menaldumadeel. 

Helaas konden wegens vakan
tie de vrouwelijke raadsleden van 
Heerenveen, Opsterland en Vlie
land niet aanwezig zijn. • 

weg-wijzend" kunnen optreden bij 
de wel zeer ingewikkelde proce
dure die Nederlanders buiten
gaats moeten bewandelen om hun 
stem uit te brengen. Bijna elke 
VVD-bezoekende spreker kan re
kenen op vragen hierover met 
daarnaast het advies om te bevor
deren dit eenvoudigweg op de Ne
derlandse Ambassade in Luxem
burg te laten doen. 

Groeiende interesse 
Kortom de Nederlanders die in 

Luxemburg wonen en lid zijn van 
de VVD werden dat uit interesse 
in de vaderlandse, maar vooral de 
liberale Nederlandse politiek. Die 
belangstelling is met de komst 
van RTL Veronique, het latere 
RTL 4, enorm toegenomen. Daar
om vinden wij het van groot be
lang dat wij regelmatig uit de eer
ste hand het een en ander horen 
over feiten en achtergronden. Dat 
kan door spreekbeurten van Ne
derlandse liberale politici die be
reid zijn daartoe vanuit Neder
land over te komen. Het gehoor 
moge dan uit een betrekkelijk be
perkt aantal mensen bestaan, 
men heeft wel de kans om vrij uit 
te spreken daar de Nederlandse 
pers afwezig is. 

VVD-prominenten 
Gelukkig heeft een groot aan

tal VVD-prominenten het nut van 
onze buitenlandse ondercentrale 
ingezien en daartoe de reis onder
nomen. Om er enkelen te noemen: 

Lustrumviering 
JOVD-Noord 
(rectificatie) 

In aanvulling op de medede
lingen over de Lustrumviering 
JOVD District Noord die zijn ge
plaatst in het juninummer van 
V&D de volgende rectificatie: De 
datum van de debatingwedstrijd 
is verschoven van 26 september 
naar 3 oktober a.s. 
Plaats: Café-Restaurant "De 
Beurs" te Groningen. 
Tijdstip: vanaf 19.30 uur. • 

Ed Nijpels, Jan Kamminga, Wim 
van Eekelen, Jos van Rey, Jan 
Dirk Blaauw, Erica Terpstra, 
Frans W eisglas en Annemarie 
Jorritsma. 

Gedurende het Luxemburgse 
voorzitterschap van de BeNeLux
assemblee, dat circa een jaar ge
leden afliep, hebben VVD-afge
vaardigden in die assemblee 
steeds van hun aanwezigheid hier 
gebruik gemaakt om in informele 
sfeer, met een glas wijn buiten in 
de schaduw van een boom bij
voorbeeld op een warme zomer
avond, een boekje open te doen 
over de keuken van de Neder
landse politiek. Dat waren Jan te 
Veldhuis, Dick Dees, Loek Her
mans en de Eerste-Kamerleden 
Van Boven, Van de Werffen Van 
Bemmelen. 

Vanuit de Limburgse kamer
centrale, waar onze ondercentrale 
onder valt waren het Sjeng Derks 
en Frans Breukers die de contac
ten met onze 'ondercentrale hecht 
hielden. Samen met deze kamer
centrale werd zo'n drie jaar ge
leden een kaderweekeinde geor
ganiseerd, waar de aanwezigen 
nu nog over spreken. 

Als buitenlandse liberale spre
kers mochten wij Colette Flesch 
en Henri Grethen ontvangen. In 
dit internationale kader viel ook 
de organisatie van het ELD-con
gres in 1988. 

Omgekeerd neemt Luxemburg 
ook deel aan Nederlandse partij
activiteiten. Veel kc-vergaderin
gen van Limburg worden door ons 
bezocht, maar ook die van de 
commissie Buitenlandse Zaken, 
thans Europese Zaken, en mid
dels een partijraadsvertegen
woordiging. 
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LUXEMBURG 
Inlossing 

Tijdens de viering van het 10-
jarig bestaan loste politiek leider 
Frits Bolkestein zijn belofte in 
door bij ons een spreekbeurt te 
houden. Eind mei gaf hij voor zijn 
Luxemburgs gehoor een analyse 
van wat er in Nederland op het 
ogenblik aan de hand is. Naast 
de algemene politieke en sociaal
economische situatie besteedde 
hij aandacht aan de positie van 
een klein land als Nederland in de 
Europese en NATO-besluitvor
mingsprocessen. 

Die avond met Bolkestein ein
digde met de vaststelling dat er 
met het huidige kabinet niet zo
veel mis is, behalve-dat het slecht 
naar de VVD luistert. 

BRAM SCHIM VAN DER LOEFF • 

E.xcu.rs.i.e,.,,P.QI.i.tiek . .in-Praktij.k!..~ ........ "~···· 
Jonge WO-ers nemen kijkje in keuken van 
politiek 

Op 11 juni vond een vanuit de KC-Leiden georganiseerd uitje 
plaats met het doel jonge VVD-ers in contact te brengen met 
politici op lokaal, provinciaal en landelijk niveau. Daartoe wer
den de VVD-fracties op die niveaus in Den Haag bezocht. Dat 
de belangstelling voor de excursie groot was, bleek uit het grote 
aantal deelnemers dat zich, afkomstig uit de diverse ondercen
trales en zelfs van buiten de kc-Leiden, in Den Haag had verza
meld. 

Om 17.00 uur werd de groep 
verwelkomd door de (bijna voltal
lige!) VVD-gemeenteraadsfractie 
van Den Haag. Mevrouw En
gering leidde het geheel in. Onder 
het genot van een hapje en een 
drankje konden de jongeren de 
fractieleden volop vragen stellen. 
Na dit informele deel werden we 
rondgeleid door de mooie vertrek
ken van het oude stadhuis. 

Maar de tijd verstreek snel en 
om kwart over zes stond de Twee
de Kamer op de agenda. Dus óp 
naar het Binnenhof. De hele ploeg 
nam plaats in de fractiekamer van 
de VVD, waar ons een introduc
tiefilm werd getoond. Vervolgens 
werd hier gegeten, waarna de 
persoonlijke medewerkers Bertje 
Klerk en Peter Vorenkamp uit
eenzetten wat hun taak precies 
inhield. De "baas" van Bertje 
Klerk, de heer Wiebenga, deed 
daarna zijn agenda open en dat 
bleek ruim voldoende om een in
druk te krijgen van het leven van 
een Tweede-Kamerlid. Grote 
stapels papier en lange werk
dagen zijn eerder regel dan uit
zondering. Tenslotte werd het 
borstbeeld van de heer Oud ge
toond. Het hoofd kan gedraaid 
worden. Wanneer het liberale ge
halte in de fractiekamer daalt -
zo gaat de hardnekkige legende -
wendt Oud zijn hoofd af. Gedu
rende onze aanwezigheid hebben 
wij het voorhoofd van de heer Oud 

niet meer gezien ... 

De heer Korthals zette zijn be
langen in de politiek uiteen. Een 
telefoontje van het NOS-journaal 
maakte een abrupt einde aan dit 
onderdeel. Als dat geen politiek in 
praktijk is! 

Maar er stond meer op het pro
gramma: ontvangst op het Pro
vinciehuis door gedeputeerde 
Jansen en de statenledenNolten 
en Klein Molekamp. De stapels 
papier van de heer Jarisen deden 
niet onder voor die van Wiebengal 
Uitgebreid werd uiteengezet wat 
de week van een gedeputeerde 
zoal vult. Werkbezoeken nemen 
een belangrijke plaats in. Een 
diaserie verduidelijkt het een en 
ander. Voor de provincie bleken 
milieu, ruimtelijke ordening en 
natuur belangrijke aandachts
punten. Er volgde een kleine 
rondleiding. Msluitend hielden de 
heren Nolten en Klein Malekamp 
hun betoog, onder het motto: "Als 
u's morgens opstaat, wat dan ... ?" 
Dat de VVD dan niet als eerste in 
hen opkomt werd door de vingers 
gezien. 

De reacties van de jongeren 
waren zeer positief. Over het ver
kleinen van de afstand tussen be
stuurders en bestuurden wordt 
veel gesproken. Op 11 juni werd 
er in ieder geval iets aan gedaan. 

MICHAEL KOUTSTAAL • 
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Burgemeester Zevenbergen van 
Bergen op Zoom leidt de Kon. Ned. Wielren 
Unie met plezier 
door HANS DE BIE, foto: LUUK GOSEWEHR 

Pieter Zevenbergen: sinds 1982 voor de liberalen burgemeester 
van Bergen op Zoom. Na het wethouderschap van Zoetermeer 
en burgemeesterschappen op Ameland en in Voorst. In het 
eeuwenoude en katholieke Bergen op Zoom de eerste VVD
burgemeester in één van de negen grote steden van Noord
Brabant, notabene als geboren protestant. 

Pieter Zevenbergen: sinds 1989 
voorzitter van de Koninklijke Ne
derlandse Wielren Unie. Geboren 
in de Hoeksewaard, de plaats 
waar ook Dick Groeneweg van
daan komt. De oud-voorzitter van 
de Vereniging van Beroepsren
ners. Evenals Zevenbergen een 
wieierliefhebber bij uitnemend
heid. Na dus burgemeester te zijn 
geweest in Voorst, de plaats waar 
ook wieierprominent Henk Lub
berding ~woont. Nu dus burge
meester van Bergen op Zoom, 
waar Erik Brenkink ooit woonde. 
Zevenbergen's levenslijnen van de 
politiek en het wielrennen lopen 
regelmatig door elkaar heen. 

Brenkink 

brengen tussen het wedstrijd
gebeuren en het alcoholgebruik. 
Ook in eigen partij maakte Ze
venbergen zich verder verdien
stelijk. Hij was lid van enkele 

· partijcommissies van de VVD en 

Over de politiek zegt Zeven
bergen: "Ik heb twee jaar nog Ed 
Nijpels in de gemeenteraad van 
Bergen op Zoom gehad. Hij was 
toen hier raadslid en ook Tweede
Kamerlid in Den Haag. Toen Nij
pels partijleider werd, stapte hij 
op uit onze raad." Over het wiel
rennen zegt Zevenbergen: "Toen 
Breukink vorig jaar derde in de 
Tour de France werd, was Bergen 
op Zoom de eerste stad in Neder
land waar hij kwam fietsen. Als 
hij de Tour ditjaar gewonnen had, 
zou zijn gele shirt onze kerktoren 
hebben versierd." Over de politiek 
en het fietsen samen zegt Zeven
bergen: "Je moet op een gegeven . 
moment een keuze maken. Bij het 
wereldkampioenschap wielren
nen in het Limburgse Meersen 
heb ik maar weinig kunnen zien, 
omdat ik naar Bergen op Zoom 
moest voor de .Maria-omgang. Ik 
zie natuurlijk niet graag, dat een 
WK-wielrennen gelijk zou vallen 
met de behandeling van de ge
meentebegroting. 

Burgemeester f=!ieter Zevenbergen voor het theater "Oe Maagd". 

Duizendpoot 
Bergen op Zoom's burgemees

ter lijkt in feite op een duizend
poot. Zêvenbergen vult zijn over
gebleven tijd met een aantal nut
tige functies. Zoals: lid van de 
Raad voor de Waterstaat, het ad
viesorgaan van de minister op het 
terrein van infrastructuur met als 
specifieke belangstelling ont
grondingen. Burgemeester Ze
venbergen hierover: "Water is een 
intrigerend deel van het land
schap. We komen binnen afzien
bare tijd met een rapport hier
over, dat interessant nieuws 
oplevert." Voorzitter van het 
streekgewest, lid van het dage
lijks bestuur Hoogheemraad
schap, vice-voorzitter van het wa-

terschap Agger, tot 1 januari jl. 
voorzitter van de Nederlandse 
J eugdherbergcentrale, voorzitter 
Commissie Onderzoek Financieel 
Waterbeheer en voorzitter van het 
produktschap bier. Deze laatste 
functie· heeft Zevenbergen's bij
zondere belangstelling. Het pro
duktschap houdt zich ondermeer 
bezig met de reclame-code, met 
milieuproblematiek en met het 
fl.essenretoursysteem. Als voor
zitter van dit produktschap heeft 
Zevenbergen onlangs het con
venant ondertekend over de ten 
behoeve van het milieu meest 
aanvaardbare verpakkingen. 

Met zijn werk voor het pro
duktschap voor bier bevindt Pie
ter Zevenbergen zich in het, hem 
bevriende, gezelschap van Von
hoff, die voorzitter is van het Pro
duktschap voor frisdranken en 
Gruijters, die deze zelfde functie 
bekleedt bij het Produktschap 
voor gedistilleerd. Burgemeester 
Zevenbergen stelt nadrukkelijk 
vast dat het heel erg belangrijk 
is een duidelijke scheiding aan te 
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bij de samenstelling van het laat
ste verkiezingsprogramma voor
zitter van de commissie-leefbaar
heid. Zevenbergen reageert nogal 
laconiek op de vraag of hij nog 
vrije tijd overhoudt. "Dat houdt 
me tenminste van de straat!". 

Grote plaats 
Het wielrennen neemt in Ze

venbergen's leven een grote plaats 
in. Hij vertelt er boeiend over. 
"Toen men mij in 1989 als voor
zitter van de KNWU vroeg, zocht 
men iemand die als beleidsmana
ger kan optreden. Het is in mijn 
functie erg belangrijk er voor te 
zorgen· de amateurs en de profs 
bij elkaar te houden. Beide secties 
vind ik even belangrijk. Het Ne
derlandse kampioenschap heeft 
een grote uitstraling. Kun je na
gaan, dat het laatste NK in het. 
Limburgse Meersen liefst 80.000 
toeschouwers trok. Ik sta aan het 
hoofd van een enorm groot leger 
vrijwilligers, die ongelofelijk vak
bekwaam zijn. Kijk naar de ju
rykorpsen, die komplete opleidin
gen moeten volgen, voordat ze 1;1an 
hun taak mogen beginnen. Ik ben 
zelf in voldoende mate in staat om 
te fietsen. Naar mijn werk in het 
stadhuis ga ik op de gewone fiets, 
maar daarnaast breng ik wel wat 
uurtjes door op de racefiets." 

De KNWU-voorzitter is 
kritisch op de regering. "Bij WVC · 
toont men niet veel toekomstvisie. 
Doordat minister D'Ancona de 
sportbonden geheel op zich zelf 

wil teruggooien. Als we als wie
Ierbond internationaal willen 
meedoen, moeten er voor oplei
dingscursussen en kadervormin
gen financiën beschikbaar worden 
gesteld. D'Ancona zal de weging 
moeten maken vàn wat wil ik met 
de sportbonden op langer termijn 
doen? Kijk wat er in Italië met 
jonge veelbelovende renners ge
beurt. Ze krijgen heel veel steun 
van de overheid. Nederland loopt 
hierbij beslist niet voorop." 

Goede reputatie 
In Bergen op Zoom heeft de 

burgemeester zich een goede re
putatie verworven als beschermer 
en bewaarder van cultuurgoed. Zo 
kwam dankzij zijn initiatief in de 
voormalige rooms-katholieke 
kerk "De Maagd", op een steen
worp afstand van het stadhuis, 
een uniek theater tot stand. Een 
monumentale kerk uit 1829 
transformeerde in 1990 door het 
doorduwen van Zevenbergen tot 
een sfeervol theater met 650 
plaatsen en een toneelopening die 
even groot is als van de Amster
damse Stadsschouwburg. Zeven
bergen looft architect Otto Grei
ner met zijn bijna onmogelijke 
klus. Het was een grote dag voor 
Bergen op Zoom's burgemeester 
toen in augustus 1990 prinses 
Margriet, in aanwezigheid van 
bisschop Ernst; het nieuwe thea
ter officieel opende. De architec
tuur door Greiner imponeerde zo, 
dat de Bond van Nederlandse Ar
chitecten het inwendige van "De 

Maagd" met een jaarprijs beloon
de. 

Veel inspanningen 
Cultuurbehoud zit Pieter Ze

venbergen aan zijn hart gebak
ken. Hij leverde veel inspannin
gen om het Markiezenhof, nog het 
enige middeleeuwse woonpaleis 
in Nederland, in goede staat voor 
het nageslacht te bewaren. Dat 
betekende sponsors zoeken en 
vakmensen aantrekken, die ca
pabel genoeg waren om oude ge
bruiksvoorwerpen op te sporen en 
te conserveren. Zevenbergen: 
"Toen ik in Bergen op Zoom 
kwam, was een derde van het 
Markiezenhof klaar. In 1987 was 
het gehele project gereed met di
verse hoogst interessante stijl
kamers. De burgemeester laat 
delen van het Markiezenhof met 
enige trots zien, waarvoor hij ons, 
in overhemd met korte mouwen, 
door de drukke winkelstraten van 
Bergen op Zoom naar het oud 
woonoord van de vroegere mar
kiezen van zijn stad meeneemt. 
Want zo is Pi eter Zevenbergen. 
Als hij spontaan iets wil tonen, 
waar hij met hart en ziel achter 
staat, vallen de plichtplegingen 
weg. Dat ervaarden de inwoners 
van Bergen op Zoom bij het thea
ter "De Maagd" en bij het Mar
kiezenhof Zevenbergen: gewoon 
die hardwerkende eerste burger, 
die enthousiaste wielervoorzitter, 
die doorduwende cultuurbewaar
der. De eerste onder zijn gelijken. 
Niet meer en niet minder! • 

In llleJD.oriaDl 
Ad Huihers 
Officier in de Orde van Oranje Nassau 

Op 16 juli jl. is Ad Huibers, 
oud-voorzitter van de Kamer
centrale Gelderland, op 55-ja~ 
rige leeftijd van ons heen
gegaan. Met hem verloor de 
VVD-Gelderland in korte tijd 
haar derde prominente VVD
er, na het overlijden van de 
oud-commissaris Geertsema en 
de commissaris De Bruyne. 

Ad Huihers was een rasech
te VVD-er die zijn "aange
boren" liberale gedachten eerst 
bij de JÖVD heeft uitgedragen. 
Daarna via vele activiteiten 
binnen de VVD werd hij voor
zitter van de afdeling Arnhem 
en later een aantal jaren voor
zitter van de Kamercentrale 
Gelderland. In het afgelopen 
voorjaar moest hij vanwege zijn 
ziekte definitief als voorzitter 
afhaken. Ad is niet zomaar een 
van de voorzitters geweest, 
want hij wist als geen ander 
stimulansen te geven tot aan
pak van vele activiteiten die 
nodig zijn binnen een politieke 
partij. . 

Ook binnen het voorzitters
overleg werd zijn ruime in
breng zeer gewaardeerd. Het 
was duidelijk te merken dat hij 

. door de vele contacten die hij 

in politiek Den Haag had, 
mede vanwege zijn functie als 
secretaris (en daarvoor voor
zitter) van de Nederlandse 
Vereniging van Makelaars in 
Assurantiën en Assurantiead
viseurs NV A, zich in het po
litieke vaarwater thuis voelde. 

· Zijn sterke betrokkenheid 
bij de maatschappij bleek uit 
de vele functies die hij bij een 
breed scala van instellingen 
had. Ad deed zijn werk met I ' 

grote inzet, daadkrachtig, ver
nieuwend en stimuleerde zijn 
medebestuurders op een hart
verwarmende wijze. Dat zijn 
voortrekkersrol, zowel in zijn 
assurantiebranche als in zijn 
vele maatschappelijke func-
ties, in het afgelopen voorjaar 
beloond werd met zijn benoe
ming tot Officier in de Orde van 
Oranje Nassau is meer dan te
recht. 

Wij wensen zijn vrouw en 
kinderen veel kracht toe om 
het_ verlies van man en vader 
te kunnen dragen. 

voorzitter VVD-Kamer
centrale Gelderland 
Ing. P. H. Tirion. 
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Jor Schagen, nieuwe 
roorzitter van de JOVD 

De wisseling van de wacht, links Mark Rutte en naast Beethoven en Mozart, Gor Schagen (foto: Hans Kouwenhoven). 

Hij is 22 en studeert bedrijfseconomie in Rotterdam. Cor 
Schagen verwacht dat zijn tot nu toe hoge studietempo "wel 
enige vertraging'' zal oplopen doordat hij voorzitter van de 
JOVD is geworden. 

ren. "Nog steeds is de cultuur in 
de VVD zo, dat je tot je dertigste 
folders moet uitdelen, dat je vanaf 
je dertigste een informatieve 
vraag mag stellen, en tegen je 
vijfendertigste misschien een 
kritische. Wie dan de moed nog 
niet heeft opgegeven mag in de 
lijn van de partij meediscussiëren. 
Velen houden dat niet vol en ha
.ken op,j,QMtlJeeitijd voor,.tüdig af, 
Het resultaat. is een vergrijsde 
partij geworden." 

Cor volgde vlak voor het zo
merreces Mark Rutte op, die na 
3 jaren voorzitterschap, nu snel 
hoopt af te kunnen studeren. 
Daarna gaat Mark voorlopig op 
zoek naar een baan in het be
drijfsleven. Mark vindt een perio
de van 3 jaar welletjes. "Er moet 
doorstroming zijn op die be
stuursposten. Als je dit werk te 
lang doet, ga je je erop betrappen 
dat je af en toe bij bepaalde zaken 
denkt: 'Dat heb ik al eerder mee 
gemaakt."' Zijn belangrijkste twee 
doelstellingen: de JOVD laag
drempeliger maken en onder de 
oudere leden meer inhoudelijke 
discussies, vindt hij in die periode 
wel bereikt. · 

Desinteresse 
Cor Schagen, thans voorzitter 

van de grootste onafhankelijke 
jongerenorganisatie, is vast van 
plan die inhoudelijke discussies te 
bevorderen. Sinds 1987 is hij ac
tief in de JOVD en vanaf novem
ber vorig jaar vice-voorzitter Or
ganisatie. Het bestuur koos hem 
uit twee kandidaten en uit de af
delingen werden geen tegenkan
didaten gesteld. 

Cor hoopt onder jongeren de 
groeiende desinteresse in de po
litiek te verminderen. Daarom is 
het ook volgens hem van essen
tieel belang dat er meer politieke 
discussies worden gevoerd in de 
JOVD inplaats van te vergaderen 
over interne, statutaire of organi
satorische zaken. Tijdens zijn 
maidenspeech merkte hij daar
over op: "We mogen niet vervallen 
tot navelstaarderij. De JOVD 
moet in de eerste plaats kijken 
naar' de wereld buiten de eigen 
club. Maatschappelijke en po
litieke ontwikkelingen kritisch 
volgend. Nieuwe ideeën aanle
verend. Daar ligt de rechtvaar
diging van ons bestaan." 

Waakhond 
Cor ziet de functie van de 

JOVD vooral als die van waak
hond. Een beeld dat wel aan
spreekt, want enerzijds kijken 

veel VVD-bestuurders en -politici 
met genoegen terug op htl.n 
JOVD-periode (Jacobse, Wiegel, 
Nijpels en Frank de Grave bij
voorbeeld), anderzijds reageert 
een andere groep "gebeten" alleen 
al hj het horen van de naam 
"JOVD". 

Cor Schagen hamerde tijdens 
zijn eerste congresspeech op de 
noodzaak: "Meer politiek, meer 
en betere discussies, meer nieuwe 
en sprankelende politieke ideeën. 
Op die manier zullen we erin 
slagen om onze doelen als liberale, 
politieke jongerenorganisatie te 
bereiken. Als waakhond van het 
liberalisme en als initiator van 
politieke discussie." 

Opleidingsinstituut 
Van groot belang acht hij de 

mogelijkheden die de JOVD biedt. 
"De JOVD is natuurlijk ook een 
opleidingsinstituut. Honderden 
JOVD-ers worden tijdens hun 
lidmaatschap politiek en be
stuurlijk getraind. Velen van hen 
besluiten om tijdens of na hun 
JOVD-lidmaatschap actief te 
worden in een politieke partij. Het 
spreekt voor zich dat een aan-

Ten opzichte van het CDA kan 
de JOVD ook geen mildheid wor
den verweten, want Cor Schagen 
noemde het tijdens het JOVD
congres "Onaanvaardbaar dat de 
confessionelen voor ons willen be
palen in welk verband we mogen 
samenleven. Invloed willen uit
oefenen op de politieke en 
geloofsovertuiging van rechters. 
En sterker nog, niet willen toe
staan dat ikzelf beschik over mijn 
eigen leven en dood." 

De JOVD heeft wederom een 
voorzitter getroffen die geen blad 
voor de mond neemt. Die net als 
zijn voorgangers pleitbezorger is 
en zal zijn van een rood-blauwe 
coalitie zonder confessionelen. 
Niemand, die deze club goed kent, 
had ook anders verwacht. 

zienlijk deel van hen kiest voor de • 
VVD." Maar op het JOVD-congres 
bekritiseerde hij ook zijn bezwa- I 
ren tegen de houding van veel 
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De migrant in de ogen van de 
spruitjeseters, 
onder deze wat provocerende kop 
heeft het echtpaar Korbee-Yildiz in 
het juninummer van Vrijheid & De
mocratie de gastrubriek geschre
ven. Beiden zijn voorzitter, resp. lid 
van de Ondersteuningscommissie 
Etnische Medelanders van de VVD
afdeling Rotterdam. Zij verrichten 
in die fundie bijzonder veel en goed 
werk. 
Dat hun artikel reacties op zou roe
pen, hadden wij verwacht. We heb
ben echter uit de voornamelijk zeer 
lange brieven een keuze moeten 
maken. Deze keuze is mede geba
seerd op brieven die om een ant
woord vroegen. 

Reny Dijkman, 
hoofdredacteur. 

1. Etnische 
minderheden 

Over het onderwerp etnische min· 
derheden kan in Nederland kennelijk 
(nog) steeds niet op een zakelijke en open 
wijze worden geschreven. Ook het uitge
breide stuk in V&D van juni '91 van 
het echtpaar Korbee-Yildiz is hiertoe m.i. 
geen bijdrage. Om bij onwelgevallige op
merkingen te schermen met de Grond
wet, het Wetboek van Strafrecht, Xenofo
bie .~'L !!l'!~Ette over ~rlJ.itjesetez:.~te 
praten lost niets op, integendeel. 

Het gevolg zou kunnen zijn dat velen 
geen kritische opmerkingen over dit on
derwerp meer durven te maken, bang om 
als racist te worden beschouwd. Alles 
gaat dan de doofpot in en daarvan pro
fiteren juist de uiterst rechtse partijen. 
Enkele korte opmerkingen over de in
houd van het stuk: 
- Het historisch overzicht. Hierin wordt 
voorbijgegaan aan het feit dat na de eer
ste instroom van de zogenaamde gastar
beiders, het niet de bedoeling was dat zij 
zich hier blijvend zouden vestigen. De 
overheid beoogde het niet en de gastar
beiders zelf ook niet. 
- Culturele verrijking. 
Dat is een zuiver subjectief onderwerp. 
Tegenover de vele positieve staan ook vele 
negatieve punten. 
- Ons royale sociale stelsel. 
Het zal best zo zijn dat geen mens huis 
en haard verlaat om hier een uitkering 
op te strijken. De andere kant is, dat het 
royale stelsel ertoe heeft bijgedragen dat 
van een remigratie bijna niets terecht is 
gekomen. 

Het is jammer dat in het stuk van het 
echtpaar Korbee, de problemen die er zijn 
niet worden aangehaald. Deze proble
men moeten worden herkend en gedefi
nieerd om tot een oplossing te komen. 
De voornaamste facetten zijn: 
- De werkloosheid onder de etnische 
minderheden is extreem hoog. In het 
Midden- en Kleinbedrijf, de Zorgsector 
en enkele gemeentelijke diensten zijn vele 
banen, waarvoor de immigrant met de 
wil en inspanning van beide kanten op
geleid zou kunnen worden. 
- Het hoge criminele gedrag onder enkele 
groepen. Hier moet in alle openheid over 
gediscussieerd kunnen worden. Rappor
ten over dit onderwerp moeten toch niet 
in bureauladen verdwijnen om heibel te 
voorkomen. 
- Het integratiebeleid. 
Hiermee is vrij laat een begin gemaakt 
en tot nu toe met weinig resultaat. Dat 
ligt niet alleen aan de Nederlanders. De 
overheid en de burgers hebben de plicht 
de voorwaarden te scheppen om die inte
gratie mogelijk te maken. Dat neemt niet 
weg, hoe men het ook wendt of keert, dat 
de grootste inspanning en aanpassing 
van de immigrant zelf zal moeten komen. 

J. Cornelissen, 
Hilversum. 

2. Etnische 
minderheden 
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Ik vind dat we nu eens moeten op
houden - ook in de WD - om elkaar in 
dit land in te delen, al generaliserend 
(want het is zo gemakkelijk, en het levert 
al snel succes op!), in groepen, en dan 
daaraan een naam te geven, om dan des 
te vlugger te kunnen roepen over "min
derheidsbelangen komen in het gedrang" 
of nog erger "discriminatie'! of schending 
van de "privacy"! (waarvoor we niet eens 
een Nederlands woord hebben). Dus nu 
heeft iedereen het over allochtonen en 
autochtonen. 0 ja? Wat zijn dat eigen
lijk? Waarom niet gewoon "Nederlan
ders" en "buitenlanders"? Dan weten we 
toch allemaal waar we het over hebben! 

Is een buitenlander die een Neder
lands paspoort heeft gekregen plotseling 
een Nederlander? En hoe zit het met ie: 
mand, die in Suriname zwart geboren is, 
en hier komt met een Nederlands pas
poort? Dat is dus een Nederlander? Schei 
toch uit. 

Er is nog zoiets als cultuur, als nor
men en waarden, en taal. Vooral dat 
laatste: taal, daar schrijft men veel over: 
wie leert wie een taal, op wiens kosten?? 
Een taal spreken is nog iets anders dan 
een taal begrijpen, en begrijpen is nog 
iets anders dan verstaan. Ik heb in mijn 
jarenlange leven in de commercie (wat 
een vies woord) geleerd - soms op een 
harde manier- datje niets van een ander 
volk kunt begrijpen als je de taal niet 
vloeiend spreekt. Hetgeen betekent, datje 
ook in die taal kunt denken (en niet 
steeds ver-talen). Vandaar dat een bui
tenlander pas een Nederlander wordt, 
als hij dat kan. Een Amerikaan, die na -
laten we zeggen - tien jaar naturaliseert 
en niet aan die voorwaarde voldoet of 
kan volden, is voor mij geen Nederlander 
geworden! 

Over dit aspect zou ik het eerst 'ns 
eens willen worden, voordat wij verder 
praten. Alle verschillen van mening zijn 
daarop terug te voeren, en daarom be
grijpt men elkaar niet. Ook niet omdat 
men dit probleem niet erkent. En boven
dien is het zo beschamend, dat ons taal
onderwijs daar helemaal geen rekening 
mee houdt. (Of vinden wij het steenkolen
engels van meneer Lubbers en talloze 
andere Hagenaars wel voldoende?) 

3. Etnische 
minderheden 

H. T. C. Koning, 
Putten. 

Het artikel van Korbee en Yildiz in 
V&D vanjunijl. is op zijn zachtst gezegd 
misleidend en onbehoorlijk. Dat doet de 
zaken van de migranten in Nederland 
geen goed. 

Het misleidende zit in het gegeven 
dat in de inleiding een aantal citaten 
van briefschrijvers wordt gebruikt en dat 
daar vervolgens onder wordt gezet dat 
diverse afdelingen van de WD, waar
onder Oss, zich op de JAV over "Onge
broken Lijnen" op een dergelijke wijze 
hebben uitgelaten. 

Hierdoor worden deze citaten, waar
van wij ons nadrukkelijk wensen te dis
tantiëren, in relatie gebracht met onze 
afdeling. 

Onbehoorlijk is het artikel omdat de 
auteurs (Korbee en Yildii) niet de moeite 
hebben genomen om de door onze afde
ling ingediende resoluties goed te lezen 
en uit te leggen op de wijze waarop deze 
resoluties zijn bedoeld. Waarschijnlijk 
gaat het om onze resolutie 47 (blz. 13) 
waarin de WD-afdeling Oss meer na
druk wenst te leggen op de eigen verant
woordelijkheid en plichten van de mens. 
Het in de toelichting genoemde voorbeeld 
van de Oostduitse burgers dient alleen 
ter illustratie van het gevolg van een 
staat, waarin de burger geen eigen ver
antwoordelijkheid mocht dragen, maar 
waar de staat heeft gemeend te moeten 
bepalen wat goed voor de burger was. 

De intentie van resolutie 202 (blz. 47), 
waarin door de afdeling Oss wordt ge
steld dat met betrekking tot de ontwikke
ling van milieubeleid en ruimtelijke or
dening men eerst nadrukkelijk dient stil 
te staan bij de .gevolgen van een verdere 
bevolkingsgroei. Er wordt hier, ook niet 
impliciet, geen relatie gelegd met migra
tiebeleid, doch een uitspraak gevraagd 
over het te verwachten inwonertal in Ne
derland in de toekomst. Bij een verdere 
groei wordt gewezen op de gevolgen voor 
het te formuleren beleid. 

Wij distantiëren ons ook van uit
spraken gedaan tijdens de discussie over 
dit onderwerp door de heer Van Aarden
ne, dat door bevolkingsstilstand of -ver
mindering, een ongebreidelde stroom 



buitenlanders naar Nederland zou ont
staan. 

Wij menen dat tijdens een logische en 
objectieve discussie men niet tot zulke 
uitspraken zal komen. Om n.a.v. deze 
opmerkingen (resoluties) een relatie te 
leggen met allerlei ongepaste citaten van 
briefschrijvers, is beslist onbehoorlijk. 

Wij doen een dringend beroep op het 
echtpaar Korbee-Yildiz om voortaan 
zorgvuldiger om te gaan met informatie 
om ons dit soort artikelen in V &D verder 
te besparen. 

De werkgroep "Ongebroken Lijnen", 
Oss. 

Reactie Korbee-Yildiz: 
De resolutie van de afdeling Oss 

waarover wij vielen was resolutie 202, 
waarbij in de toelichting wordt gespro
ken over een "volgens sommige deskun
digen ( ... ) ontoelaatbare overbevolking" 
in Nederland. Gezien onder meer deze 
woorden uit de resolutie en het feit dat 
deze resolutie was geplaatst in een clus
ter, waarin ook resoluties waren opge
nomen die een direct verband leggen tus
sen immigratiebeleid en beperking van 
de bevolkingsgroei, hebben wij de re
solutie van de afdeling Oss negatief ge
waardeerd. Het blijkt thans dat wij de 
resolutie van de afdeling Oss ten onrech
te op één lijn hebben gesteld met de door 
ons gelaakte citaten omtrent migranten. 
Gezien de gekozen bewoordingen van de 
resolutie lag een interpretatie zoals door 
ons gegeven wel voor de hand. Het ver
heugt ons echter dat de intentie van de 
resolutie een andere is dan ons eerst toe
scheen. 

Overigens merken wij nog op dat wij 
inmiddels contact hebben gehad met de 
werkgroep over deze zaak. De zaak is met 
de werkgroep uitgesproken en zowel de 
werkgroep als wij beschouwen de zaak 
na deze rechtzetting als afgedaan. 

S. Korbee-Yildiz en J. J. Korbee. 

4. Etnische 
minderheden 

Toen ik een aantal jaren geleden in 
dit blad de vraag stelde wat er leuk aan 
is van Nederland een multi-raciale sa
menleving aan de Noordzee te maken, 
volgde een oorverdovende stilte. Nu ik 
aanleiding had" op die vraag in V &D van 
mei jl. terug te komen, oogstte ik meer 
succes. Ik verwijs naar de·inzending in 
V &D van juni dit jaar van de heer A L. 
W. van Herk en naar de Gastrubriek in 

In deze rubriek worden alleen 
aankondigingen opgenomen 
van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici 

het woord voeren. 

... 
AMSTERDAM - 16 september. Mr. H. 
E. Koning. Café "Hooghoudt", Re
guliersgracht, Amsterdam. Aanvang 
20.00 uur. Bespiegelingen op de Miljoe
nennota. 

ONDERCENTRALE BARONIE VAN 
BREDA/BREDA- 30 september. J. F. 
B. van Rey. Rest. "Bovigne", Bovig
nelaan 3, Breda. Aanvang 20.15 uur. 
Miljoenennota. 

BRUSSEL - 23 september. Mr. A. H. 
Korthals. Gebouw "De Nederlandse 
Vereniging", Gallierslaan, BrusseL 
Aanvang 12.30 uur. Lunchbijeenkomst 
Miljoenennota. 

DELFT ~ 23 september. Drs. F. W. 
Weisglas. Hotel Centraal, Wijnhaven 6, 
Delft. Aanvang 20.30 uur. Actuele po
litiek. 

ONDERCENTRALE DOKKUM - 3 
oktober. J. Franssen. Hotel Rest. "De 
Posthoorn", Diepswal 21, Dokkum. 
Aanvang 20.00 uur. Onderwijsproble
matiek 

DOORN - 30 september. Dr. R. de Kor
te. Sporthal ."Steinheim", Wijngaardse 
Steeg, Doorn. Aanvang 20.00 uur. Mil
joenennota. 

datzelfde nummer geschreven door het 
echtpaar Korbee-Yildiz uit Rotterdam. 

Uit de introductie van de redactie tot 
laatstgenoemde bijdrage blijkt dat het 
echtpaar zich in de sympathie van de 
redactie mag verheugen, hetgeen status
verhogend werkt. 

Mij in hoofdzaak tot deze !Jijdrage 
beperkend, moet ik helaas zeggen dat le
zing ervan mij niet 'Vrolijker heeft ge
maakt, laat staan dat die bijdrage mij 
overtuigd heeft van de onjuistheid van 
mijn zienswijze. 

Het is jammer dat het echtpaar be
gint met kwalificaties in mijn richting 
als: xenofobie, bedenkelijk allooi, in 
strijd met de Wet, kwetsend, apert on
liberaal en in ieder geval zeer onnozel. 
Voorts wordt een zienswijze als de mijne 
geacht voort te komen uit de sfeer van 
spruitjes. Deze laatste kwalificatie haal
de de kop van de bijdrage van het echt
paar. Ik hoop dat de redactie daarin niet 
de hand heeft gehad. Het is namelijk 
allemaal flauwekul. 

Wie de toonzetting van mijn inzen
ding vergelijkt met de toon van het echt
paar moet de vraag stellen wie van de 
discussiepartijen nu eigenlijk kwetsend 
is. 

Maar goed, thans de materie zelf Het 
echtpaar zegt: wij mogen als gegeven be
schouwen dat Nederland een immigra
tieland is en zal blijven. Kijk, dat is een 
dogma. Het gemak van dogmata is dat 
ze geen argument meer behoeven. De dis
cussies zijn gesloten. Dus moet ik vol
staan met te vragen: 0 ja, is dat zo? En 
verder: Is hier ook sprake van een dogma 
van de partij? Naast een dogma kan men 
slechts een ander dogma stellen. Ik zou 
dan zeggen: Nederland is overbevolkt 
(we merken het dagelijks aan de milieu
heisa die we maken) en dus is ons land 
geen immigratieland. 

Bij de beoordeling van zich aanmel
dende immigranten maakt dat verschil 
in dogma natuurlijk nogal wat uit. In 
ieder geval is het niet voldoende om vast 
te stellen waarom de betrokkene zijnl
haar land heeft verlaten. Het is daar
naast nodig vast te stellen waarom hij/zij 
niet naar bijv. Zambia of Botswana is 
gegaan en in het bijzonder waarom hiji
zij in die hele wijde wereld naar Neder
land is gekomen. 

Het echtpaar Korbee-Yildiz onder
scheidt twee categorieiin immigranten. 
De eerste zijn de aan de gastarbeider uit 
de jaren 1960170 verbonden gezinshere
nigingskandidaten. Je zou zeggen dat 
het met die mensen zo langzamerhand 
weleens afgelopen zou kunnen zijn. De 
tweede categorie wordt gevormd door de 
"politieke vluchtelingen" uit de jaren 

KAMERCENTRALE DORDRECHT/ 
ROTTERDAM - 30 september. R. L. 0. 
Linschoten. Restaurant "Engels", 
S~ationsplein 45, Rotterdam. Aanvang 
20.00 uur. Miljoenennota. 

ONDERCENTRALE GOUDA - 9 sep
tember. H. F. DijkstaL Zalencentrum 
"Zeezicht", Nobelstraat 2, Utrecht. 
Aanvang 20.00 uur. Immateriële po
litiek. 

'S-GRAVENHAGE -19 september. Mr. 
H. E. Koning. Paviljoen Rigter, Presi
dent Kennedylaan 1 (achter Univer
sum), 's-Gravenhage. Aanvang 20.00 
uur. Commentaar op de Troonrede. 

GRONINGEN- 23 september. Mevr. E. 
G. Terpstra. Café "Leto", A-kerkstraat 
20, Groningen. Aanvang 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

HAARLEM - 1 oktober. R. L. 0. Lin
schoten. Hotel Rest. "Lion d'Or", Kruis
weg 34, Haarlem. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

HEEMSKERK- 23 september. A. A. M. 
E. van Erp. Cult. Centrum "De Jans
heeren", Kerkweg 47, Heemskerk. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek n.a.v. 
Miljoenennota. 

HEERENVEEN - 30 september. Mevr. 
E. G. Terpstra. Postiljon Heerenveen. 
Invalsweg, Heerenveen-Noord. Aan
vang 20.00 uur. Algemene politiek. 

HELMOND - 7 oktober. A. A. M. E. 
van Erp. Hotel Westende, Steenstraat 1, 
Helmond. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
MKB-problematiek. 

LARENNROUWEN IN DE VVD - 23 
september. Mevr. S. van Heemskerck 
Pillis-Duvekot. Rest. "Blarcom", 
.Schoolstraat 3, Blaricum. Aanvang 
10.00 uur. Nederland in breder NATO
verband. 

SEPTEMBER 1991 

tachtig-negentig en daar zit hem de 
moeilijkheid. Naarmate ons land bekend 
staat om zijn royale toelatings- c.q. ge
doogbeleid (met de daaraan verbonden 
uitkeringen en faciliteiten) zal de druk 
van de aanmeldingen groot zijn en het 
daarmee samenhangende ambtenaren
apparaat uitgebreid. Het doet er. niet toe 
of men binnenslands het toelatingsbeleid 
niet royaal vindt, zoals drs. Van Herk, 
maar bepalend is welke indruk ons doen 
en laten terzake in het buitenland maakt. 
Welnu, onze reputatie brengt een zeer 
groot aantal aanmeldingen teweeg. Dit 
komt ons aan kosten op jaarlijks 600 à 
800 miljoen te staan aan ambtenaren en 
bijkomende omstandigheden. Niemand 
kan zeggen waar die kosten in de toe
komst op uit zullen draaien. Aantallen 
en kosten lopen ons uit de hand. Wij 
stellen toelatingscriteria en wachten 
vervolgens af hoeveel immigranten over 
ons heen komen. Het is een "open einde"
regeling. Het probleem van het beheersen 
van de Rijksuitgaven in verband met 
open einde-regelingen voor rijkssub
sidies en rijkstoelagen ligt ons nog vers 
in het geheugen. 

Ik zou wensen dat wij naast toe
latingscriteria ook een jaarlijks aantal
lenquotum zouden kennen, waarboven 
niet wordt toegelaten. Aanvragen om een 
entree-visum zouden via onze buiten
landse vertegenwoordigingen moeten 
lopen. 

Al diegenen die "pardoes" zonder en
tree-visum voor onze neus staan-zouden 
even "pardoes" weer moeten worden te
ruggestuurd. Een dergelijk beleid zou 
gauw genoeg algemeen bekend raken. De 
toestromingsdruk zou er aanmerkelijk 
door afnemen. Het lijkt erop dat de im
migratiekwestie nog niet voldoende in de 
partij is uitgediscussieerd, ondanks de 
schijn van het tegendeel na de recente 
bespreking ter gelegenheid van "Onge
broken Lijnen". 

Overigens, of zo'n volle discussie 
consensus zou kunnen opleveren is mis
schien wel twijfelachtig. Er kan een 
breuklijn blijken te liggen tussen libera
len en liberalen. Het echtpaar Korbee 
moet niet zo vlug zijn met iemand voor 
on-liberaal te houden die het niet met 
hen eens is. 

W. L. de Vries, 
Doorn. 

Reactie echtpaar 
Korbee: 

1. Dat Nederland een immigratie
land is en zal blijven, laat zich door de 

OEGSTGEEST - 30 september. Mr. H. 
E. Koning. Gemeentecentrum, Lytweg 
9, Oegstgeest. Aanvang 20.30 uur. Ac
tuele politiek in het licht van de Troon
rede. 

OOSTERHOUT - 30 september. A. A. 
M. E. van Erp. Café "De Kloek", (voor
heen 't Pauske), Leysenhoek 6, Ooster
hout, Aanvang 20.00 uur. Miljoenen
nota. 

RENKUM- 30 september. H. F. Dijk
stal. Rest. "Klein Hartestein", Utrecht
seweg 226, Oosterbeek. Aanvang 20.00 
uur. Actuele politiek. 

RHEDEN/ROZENDAAL - 23 septem
ber. R. L. 0. Linschoten. "De Water
molen", Avelinghstraat 154, Velp. Aan
vang 20.00 uur. Miljoenennota. 

ROOSENDAAL - 23 september. Mr. Y. 
P. W. van der Werff. Schouwburg "De 
Kring", Roosendaal. Aanvang 20.00 uur. 
Jubileumavond 25-jarig bestaan. 

ROTTERDAM- 23 september. H. F. 
DijkstaL Café "Engels", Stationsplein 
45, Rotterdam. Aanvang 20.00 uur. Mil
joenennota. 

UTRECHT - 10 september. Mr. A. H. 
Korthals. "De Brug", Dunantiaan 1, 
Reeuwijk. Aanvang 20.30 uur. Identifi
catieplicht. 

VOORBURG- 1 oktober. J. D. Blaauw. 
Dalton-scholengemeenschap Voorburg/ 
Leidschendam, Looiaan 125, Voorburg. 
Aanvang 13.30 uur. Forumdiscussie 
Oost Europa. 

VRIES - 23 september. Mr. H. Th. M. 
Lauxtermann. Hotel "Sint Nicolaas", 
Brinkstraat 1, Vries. Aanvang 20.00 
uur. Miljoenennota. 

WAALRE- 23 september. Mevr. drs. N. 
· Rempt-Halmmans de Jongh. Wijkcen
trum "De Pracht", Aalst/Waalre. Aan-

volgende gegevens staven: door de toene
mende vergrijzing en ontgroening van de 
Nederlandse bevolking zal er in toene
mende mate behoefte zijn aan buiten
landse arbeidskrachten; Gezinshere
niging vindt nog steeds plaats; de bin
nenkort te openen grenzen binnen de EG 
kunnen leiden tot een migratiestroom 
naar Nederland; politieke vluchtelingen 
zal Nederland ook in de toekomst opne
men. De WD heeft dit dogma op haar 
laatste jaarlijkse algemene vergadering 
aangenomen. 

2. Nederland laat slechts zeer wein,ig 
politieke vluchtelingen toe. Binnen de EG 
staat Nederland op één der laatste 
plaatsen. Duitsland is bijvoorbeeld veel 
ruimhartiger. Nederland staat wat dit 
betreft in het buitenland niet goed be
kend. Liberalen behoren overigens van
uit oogpunt van gerechtigheid en ver
draagzaamheid voor een ruimhartig 
toelatingsbeleid voor politieke vluch
telingen te zijn. 

Suzanne Korbee-Yildiz en 
Robert Jan Korbee. 

Vragenformulier 
Onlangs ontving ik van de algemeen 

secretaris van de WD het verzoek om een 
vragenformulier, dat aan alle (20.000) 
vrouwelijke WD-leden was gestuurd, in 
te vullen en terug te sturen. 

Het doel daarvan is om met de daar
uit verkregen gegevens een almanak op 
te zetten van vrouwelijke WD-leden met 
specifieke professionele ervaring en des
kundigheid. Op deze wijze zou een pro
fessioneel beleid verkregen kunnen wor
den van het vrouwelijk potentieel binnen 
de partij. 

Blijkbaar is men bij de WD ge
schrokken van het aantal vrouwelijke 
WD-Eerste-Kamerleden, te weten 1 van 
de 12 (zie V&Djuni blz. 5). 

Mr. W. Oerritsen van· der Hoop-Smit, 
Driebergen-Rijsenburg. 

Reclame langs 
autosnelwegen 

Recentelijk is een wildgroei van re
clameborden langs de autosnelwegen te 
zien. Die borden staan niet op de bermen 
van de rijksweg maar op aangrenzende 
lapjes grond, liggend in diverse gemeen
ten. 

Het zou kunnen zijn dat voor al die 
borden vergunning is gegeven door de 
betreffende colleges van burgemeester en 
wethouders. Want art. 175 van de "stan-

vang 20.00 uur. Miljoenennota. 

WASPIK - 14 oktober. Mevr. E. G. 
Terpstra. Café Rest. "Le Coin", 't Vaar
tje 1, Waspik. Aanvang 20.00 uur. Po
litiek café. 

ONDERCENTRALE WESTER
KWARTIERITOLBERT - 23. septem
ber. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Rest . 
"De Postwagen", Hoofdstraat 53, Tol
hert. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

ZOETERMEER- 2 oktober. Dr. R. de 
Korte. Rest. "De Sniep", Broekweg 
Schouw 211, Zoetermeer. Aanvang 20.00 
uur. Algemene Beschouwingen. 

OC ZUID-LIMBURG - 7 oktober. J. 
Franssen. Baron Hotel, Wilhelmina
plein 16/18, Heerlen. Aanvang 20.15 
uur. Forumdiscussie Commissie 
Rauwenhoff-Beroepsonderwijs. 
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daard" Algemene Plaatselijke Strafver
ordening stelt hier een dergelijke ver
gunning als voorwaarde. En we mogen 
aannemen dat het merendeel van de Ne
derlandse gemeenten deze "standaard"
verordening van de VNG heeft aanvaard. 
Maar het is meer waarschijnlijk dat een 
paar "vrije" ondernemers heeft aange
nomen dat het hier met het toezicht op 
de regelgeving niet zo'n vaart zou lopen. 
Wat is er aan visuele verloedering te 
doen? Men kan wachten tot de rijksbe
heerder van de autosnelwegen het pro
bleem via honderden gemeenten gaat be
strijden. Maar dat kan een lange, kost
bare en tijdrovende aangelegenheid 
worden. We kunnen ook als partij met 
een goede organisatie zelf de handen uit 
de mouwen steken. De afdelingsbesturen 
zorgen voor het inventariseren van de 
ontsierende, hinderlijke en gevaarlijke 
reclameborden langs de snelwegen. Deze 
informatie geven ze vervolgens door aan 
de raadsfracties, die op hun beurt de col
leges van B & W op eventuele tekort
komingen op dit gebied attenderen. Met 
een dergelijke procedure kunnen we op 5 
december a.s. weer van deze ellende af 
zijn. 

G. J. van de Griendt, 
Heeze. 

Democratisch Europa? 
Op de 44e JAV pleitten YV_D-par

lementarie:rs voor meer bevoegdheden 
aan het Europees Parlement "om demo
cratische controle mogelijk te maken". 
Worden de besluiten in de EG echter niet 
genomen door ministers die verantwoor
ding schuldig zijn aan hun eigen natio
nale parlementen? Het "democratisch 
tekort" zit dan ook niet in een Europees 
Parlement met beperkte bevoegdheden 
maar in een Tweede Kamer die nalaat 
controle uit te oefenen over het Brussels 
beleid van onze ministers. Omdat demo
cratie zo dicht mogelijk bij de burger 
moet staan, vinden wij grotere bevoegd
heden aan het Europees Parlement ten 
koste van de bevoegdheden van ons par- i 

lement in Den Haag zelfs een verslech
tering van onze democratie. 

L. Nelen, 
Kruis land. 

R. Koot, 
Culemborg. 

E. Bloem, 
Rotterdam. 

G. H. M. Reynen, 1 

Heerhugowaard. 

Ir. P. M. Vrijlandt, 
Hilversum. 

ZUIDWOLDE - 7 oktober. H. F. Dijk
stal. Camping "Ekelenbergh", Slagen
dijk 2, Zuidwolde. Aanvang 20.00 uur. 
Algemene Beschouwingen. 

ZWOLLE/VVD&ABTB+CBTB - 7 ok
tober. P. M. Blauw. Rest. "Urbana", 
Wipstrikkerallee 213, Zwolle. Aanvang 
20.00 uur. VVD-Landbouwvisie. 

• 



SEPTEMBER 1991 

Stellingen them.adag 
,,Ontgroening en Vergrijzing" 
over de arbeidsmarkt en het onderwijs, over de sociale zekerheid en over zorgbeleid KORTINGSBON 

VOOR 
DEELNEMERS 

THEMADAG I. ARBEIDSMARKT 
EN ONDERWIJS, 
VOLUMEBELEID 
ARBEIDSMARKT 
a. arbeidsmarkt 

stelling 1 
Dat een aantal bedrijfstakken 
(detailhandel, horeca, gezond
heidszorg en metaal) een tekort 
aan jongeren heeft, ligt - zeker tot 
het jaar 2000 - niet in de eerste 
plaats aan ontgroening van de sa
menleving. Dit tekort wordt 
primair veroorzaakt doordat jon
geren er de voorkeur aan geven in 
andere sectoren werkzaam te zijn. 
Het tekort aan jongeren in die be
drijfstakken kan dus alleen wor
den opgeheven door specifieke 
maatregelen binnen die bedrijfs
takken. Een vergroting van de 
overheidsbemoeiing leidt niet tot 
een oplossing van dit probleem. 
toelichting bij stelling 1 
Uit het recent beschikbaar statis
tisch materiaal van de Organisa
tie van Strategisch Arbeids
marktonderzoek over de toekom
stige verwachtingen van vraag en 
aanbod op de arbeidsmarkt valt 
op te maken dat er - zeker tot het 
jaar 2000 - voldoende jongeren op 
de arbeidsmarkt zullen toetreden. 
Op deelmarkten zullen daar waar 
die niet aantrekkelijk zijn, tekor
ten optreden. 

stelling 2 
Sectoren die relatief veeljongeren 
willen aantrekken - en dus hevig 
moeten concurreren met andere 
bedrijven - en sectoren die willen 
inspelen op andere gelijktijdige 
ontwikkelingen op de arbeids
markt (aanbod van meer oudere 
vrouwen en allochtonen) zouden: 
1. hun arbeidsvoorwaarden meer 
moeten afstemmen op de markt, 
overheidsbemoeiing met arbeids
voorwaarden past hierbij niet en 
dus: 
- dient de waggs niet meer te 

worden toegepast; 
- dient men af te zien van het 

systeem van algemeen verbin
dend verklaring van cao's. 

2. het anciënniteitsbeginsel 
moeten loslaten. 
Plaatsing van mensen op basis 
van prestatie en vermogen tot 
prestatie in plaats van persoons
kenmerken leidt ertoe dat de juis
te persoon op de juiste plaats 
komt. De stijging van kosten die 
dit met zich brengt, dient te wor
den doorberekend. 
toelichting bij stelling 2 
Naast het slechte imago, een pro
bleem gerelateerd aan het karak
ter van de sector zelf, worden de 
arbeidsmarktproblemen veroor
zaakt door structurele starheden 
op de arbeidsmarkt. 

b. onderwijs 
stelling 3 
Gelet op de overschotten bij de bij 
CAO opgerichte opleidingsfond
sen en gelet op de ervaringen in 
Frankrijk worden verplichte af
drachten aan fondsen of vormen 
van scholingsverlof als methode 
om opleiding bij het MKB te be
vorderen afgewezen. De overheid 
kan, buiten·de huidige ondersteu
ning van het leerlingwezen, mede 
gegeven de financiiile positie, 
Weinig meer doen dan het organi
seren van voorlichtings- en be-

wustwordingsactiviteiten, zoals 
zij dat nu reeds doet. Daaren
boven zullen bedrijven uit eigen
belang steeds meer investeren in 
om- en bijscholing van oudere 
werknemers en potentiële herin
treders. 
toelichting bij stelling 3 
Schatting deelname (excl. leer
lingwezen en arbeidsvoorziening) 
private sector: 800 duizend per
sonen (25 % van de werkenden); 3 
miljard gulden (geheel geen over
heidsbijdrage). Hier is sprake van 
een toenemende economische 
noodzaak. En, i.t.t. algemene v.e., 
hier is sterke leeftijdsdiscrimina
tie. Het verschil in participatie
graad pér leeftijdsklasse aan v.e. 
is grotendeels toe te schrijven aan 
een vijf maal zo hoge deelname 
aan bedrijfsopleidingen van de 20-
40 jarigen in vergelijking met 
40+. Opleidingsintensiteit in 
kleinbedrijf (< 100 werkn.) vijf 
maal zo laag als in grote bedrijven 
(> 500 werkn.). 
Politiek issue: wie gaat betalen? 
Risico: bedrijfleidt op, werknemer 
vertrekt. 
Oplossingen: 
- verplichte afdracht aan een be

drijfstak -opleidingsfonds, 
waarmee de kosten van oplei
den gecollectiveerd worden (ge
beurt nu al in enkele cao's); 

- betaald educatief verlof; 
- overheidsfinanciering; 

c. volumebeleid 
arbeidsmarkt 
stelling 4 
Er is in Nederland geen behoefte 
aan een bevolkingspolitiek, 
waarbij op het krijgen van kin
deren een materiële of immate
riële prikkel wordt gezet. 
toelichting bij stelling 4 
De problemen die door ontgroe
ning worden veroorzaakt, dienen 
op een andere wijze te worden op
gelost. Overigens is er mondiaal 
van ontgroening geen sprake. 

stelling 5 
Indien men kiest voor bevolkings
politiek, moet het huidige immi
gratiebeleid worden vervangen 
door "gewogen" immigratie. 
toelichting bij stelling 5 
In tegenstelling tot het bestaande 
immigratiebeleid met beperkte 
algemene regels voor vestiging is 
een immigratiebeleid denkbaar 
waarbij de toelating afhankelijk 
wordt gesteld van de behoefte van 
de arbeidsmarkt en de kennis en 
opleiding van de migrant. 
Canada en de Verenigde Staten 
kennen al jaren een punten- Em 
quotasysteem, Oostenrijk expe
rimenteert er mee. 
Dit zou een breuk betekenen met 
het huidige immigratiebeleid, dat 
voornamelijk gestoeld is op socia
le, humanitaire en politieke over
wegingen. Zelfs als de "gewogen" 
immigratie in het beleid wordt 
opgenomen, met handhaving van 
het huidige beleid is het nog de 
vraag of er voldoende aanbod zal 
zijn van de hogergeschoolde mi
grant waaraan Nederland in de 
eerste plaats behoefte heeft. 

II. SOCIALE 
ZEKERHEID 
stelling 6 
De AOW dient nadrukkelijk los
gekoppeld te worden van alle uit-

keringen die (immers) gerelateerd 
zijn aan de arbeidsmarkt, de AOW 
dient als inkomensonafhankelijk 
"basispensioen" gehandhaàfd te 
blijven en gelijk op te gaan met de 
ontwikkelingen van de lonen in de 
marktsector. 
toelichting bij stelling 6 
Thans kent de AOW in een aantal 
situaties een toeslag waarvan de 
hoogte afhankelijk is van het in
komen van de partner die de leef
tijd van 65 jaar nog niet heeft be
reikt. Die inkomensafhankelijk
heid dient te worden afgeschaft. 

b. kinderbijslag 
stelling 7 
Naast de doelstelling van inko
mensherverdeling ten bate van 
mensen met kinderen dient de 
kinderbijslag te worden gebruikt 
ter ondersteuning van emancipa
tiepolitiek Daarvoor is noodza
kelijk dat een visie wordt ontwik
keld op d~ kostencomponenten 
van kinderen. 
toelichting bij stelling 7 
De SER formuleerde in zijn in 
1964 uitgebrachte advies over de 
hoogte van de kinderbijslag de 
doelstelling van de kinderbijslag
wetgeving aldus: "de kinderbij
slagvoorziening beoogt een cor
rectie aan te brengen op de 
primaire inkomensverdeling ten
einde inkomenstrekkers die kin
deren te hunnen laste hebben, een 
tegemoetkoming te verschaffen in 
de kosten van het ·levensonder
houd en van de opvoeding van 
deze kinderen". 
De SER onderschreef deze doel
stelling in zijn recent uitgebrach
te advies over de structuur van de 
kinderbijslagen. De KB kan ech
ter ook een instrument zijn voor 
andere doeleinden. In Frankrijk 
wordt de KB gebruikt voor het 
voeren van een bevolkingspoli
tiek. Voor emancipatoire doelein
den is de KB ook een geschikt in
strument. 

stelling 8 
Bij kinderbijslag gaat het om in
dividuele rechten van kinderen 
zelf. Dit betekent dat de hoogte 
van de bijslag niet door andere 
factoren dan die van de kinderen 
zelf mag worden bepaald. Dif
ferentiaties in de rechten of be
dragen al naar gelang het type 
huishouden of het inkomensni
veau, moeten worden afgewezen. 
toelichting bij stelling 8 
Zoals bekend is, is de KB thans 
o.a. mede afhankelijk van het 
aantal kinderen per gezin. 

III. ZORGBELEID 
stelling 9 
Het ouderenbeleid dient te wor
den afgeschaft. De VVD pleit voor 
een "inclusief' beleid: een beleid 
dat in al zijn facetten wordt ge
toetst op het belang van alle bur
gers, met inbegrip van de ou
deren. 
toelichting bij stelling 9 
Bepalend voor een liberale visie 
op de ontgroening en vergrijzing 
van de samenleving dient te zijn 
een fundamentele herwaardering 
van de plaats van de individuele 
oudere burger in de samenleving. 
Ouderen zijn niet per definitie 
ziek, zwak en misselijk. Ook zij 
doen mee. 

stelling 10 
De Wet Gelijke Behandeling dient 
behalve discriminatie op huids
kleur, geslacht, seksuele geaard
heid etc. ook discriminatie op 
leeftijd strafbaar te stellen. 
toelichting bij stelling 10 
Het gaat hier duidelijk om onge
lijke behandeling van in wezen 
gelijke gevallen. Daar waar het 
hanteren van een leeftijdsgrens 
gerechtvaardigd is, is dat toelaat
baar. 

stelling 11 
De verzorgingstehuizen moeten 
bij voorrang worden onderge
bracht in de AWBZ, in plaats van 
huisartsenhulp en/of geneesmid
delenvoorziening. 
De woonfunctie wordt dan afzon
derlijk privaatrechtelijk geregeld, 
hetgeen erop neer zal komen dat 
de kosten daarvan voor rekening 
van de betrokkene komen, of via 
een nominale AWBZ-premie be
kostigd. 
toelichting bij stelling 11 
De functie van het verzorgings
tehuis heeft zich in de afgelopen 
jaren verbreed. Zowel de kort
durende opname als de dagver
zorging en de nachtopvang zijn 
belangrijke nieuwe vormen van 
dienstverlening. V oor een 
adequate financiering van deze 
taken, en om zowel verpleeg
tehuizen als verzorgingstehuizen 
als thuiszorg in één· financie
ringscircuit te brengen, is het van 
groot belang de verzorgingstehui
zen onder de AWBZ te brengen. 
Het is echter niet noodzakelijk en 
evenmin wenselijk dat verzor
gingstehuis en verpleegtehuis 
worden samengevoegd tot één 
voorziening. 

stelling 12 
Aan de terminale zorg dient bij
zondere aandacht te worden be
steed. Zij, die het einde van hun 
leven tegemoet gaan, mogen aan
spraak maken op persoonlijke 
aandacht van familie, vrienden en 
andere toegewijden en op profes
sionele verzorging. Overigens 
dient er op het einde van het leven 
vrijheid van keuze te zijn. 
toelichting bij stelling 12 
Deze stelling is gebaseerd op het 
beginsel van de eigen verant
woordelijkheid van het individu. 

• 

Voor degenen die op 9 novem
ber a.s. de themadag "Ont
groening en Vergrijzing" zullen 
bijwonen bestaat de mogelijk
heid met korting het gelijk
namige rapport van de Tel
clersstichting te ontvangen. 
De prijs voor intekenaars is 
f 15,- (incl. porti) i.p.v. 
f 20,-. Inzenders van deze 
bon krijgen na storting op gi
rorekening 3349769 t.n.v. De 
Teldersstichting, Koningin-
negracht 55a, 2514 AE 
's-Gravenhage het rapport 
toegezonden. 

PROGRAMMA 
voor de themadag "Ontgroe
ning en Vergrijzing" op 9 no
vember 1991 
Plaats: Hotel "De Keizers
kroon", Koningstraat 7 te 
Apeldoorn 

10.00-10.30 uur: 
inschrijving en koffie 
10.30-10.40 uur: 
opening door de voorzitter van de 
werkgroep "Ontgroening en Ver
grijzing", mevrouw C. van Ber
kestijn-Terlingen 
10.40-10.45 uur: 
korte inleiding door dagvoorzitter 
mevrouw S. Dekker 
10.45-11.15 uur: 
inleiding door J. Karurninga (ar
beidsmarktproblematiek) 
11.15-11.30 uur: 
vragenronde 
11.30-12.00 uur: 
inleiding door dr. C. G. M. Sterks 
(sociale zekerheid) 
12.00-12.15 uur: 
vragenronde 
12.15-13.30 uur: 
lunch 
13.30-14.00 uur: 
inleiding door prof. dr. J. M. Greep 
(zo:r:gbeleid) 
14.00-14.15 uur: 
vragenronde 
14.15-15.30 uur: 
discussie 
15.30-15.45 uur: 
theepauze 
15.45-16.45 uur: 
plenaire bijeenkomst 
16.45 uur: 
afsluiting 

BON THEMADAG 
"ONTGROENING EN 
VERGRIJZING" 
9 november 1991, De Keizerskroon 

Koningstraat 7 
Apeldoorn 

Naam: 

Adres: 

Postcode: ............................................................................................................ . 

Woonplaats: ....................................................................................................... . 

geeft zich op voor de themadag "Ontgroening en Vergrijzing" die op 9 novem
ber a.s. wordt gehouden in hotel "De Keizerskroon" te Apeldoom. De kosten 
van deze dag: 35 gulden, moeten aan de zaal worden voldaan. 

Inzenden mogelijk t/m 26 oktober 1991 aan: 
Mevrouw M. J. Essers-Huiskamp, 
Emmalaan2, 
7315 AK Apeldoom 



Contributie 1992 

Incasso en 
door DAAN ZWART (staffunctionaris organisatie en administratie) 

Met ingang van de contributie-inning voor het komende jaar 
zal automatische incasso van de contributie mogelijk zijn. Voor 
een ondersteunende gift· aan de afdeling wordt een aparte ac
cept toegezonden. 

Jongeren 
Als direct gevolg van de beslis

sing van de 84e algemene verga
dering de contributie voor toe
slagplichtige leden van de Ver
eniging van Staten- en Raadsle
den (dat zijn de VVD-leden die 
zitting hebben in vertegenwoor
digende lichamen) tezamen met 
de VVD-contributie te innen, zal 
het contributiebedrag in het ver
volg op de acceptgiro worden 
voorbedrukt. 

Voor de meeste VVD-leden is 
dit hetzelfde contributiebedrag 
als vorig Jaar. Indien de buiten
gewone algemene vergadering 
van 4 oktober a.s. het hoofdbe
stuursvoorstel terzake aanvaardt 
zal echter voor de categorie jonge
ren van 18 tot en met 23 jaar de 
contributie aanzienlijk worden 
verlaagd, namelijk van f 55,- tot 
f 25,-. Het hoofdbestuur hoopt 
hierdoor meer jongeren te stimu
leren lid te worden van de VVD. 

Hoge kosten 
Per 1 juli 1991 berekenen de 

Postbank en de andere banken 
hoge kosten voor verwerking van 
een acceptgiro. Op ca. 60.000 ver
werkte acceptgiro's betekent dit 
nu jaarlijks een grote extra kos
tenpost voor de VVD bij het innen 
van de contributie. Geld dat dus 
niet aan andere zaken besteed 

kan worden, zoals algemene in
formatie, inhoudelijke discussie 
en public relations. 

Het hoofdbestuur heeft daar
om besloten automatische incasso 
van de contributie mogelijk te 
maken. Voor verwerking van een 
incasso wordt door de Postbank en 
de andere banken een aanmerke
lijk lagere prijs berekend. 

Uiteraard is automatische in
casso van de contributie alleen 
mogelijk indien daarvoor een 
machtiging wordt afgegeven. Bij 
dit V&D nummer is daarom zo'n 
incasso formulier ingestoken. 

Machtiging 
Vaak is er terughoudendheid 

om een automatische incasso af 
te geven. "Ik wil zelf over mijn 
uitgaven kunnen beschikken", is 
een veel gehoord argument om 
niet tot afgifte van een machtiging . 
over te gaan. 

Daarom is het groen-rood-gele 
kaart systeem ontwikkeld. Het 
verzekert u van gemakkelijke be
taling van de VVD-contributie 
zonder op enigerlei wijze de con
trole over het af te schrijven be
drag te verliezen. 

Met de groene kaart machtigt 
u de VVD om het door de algemene 

87 ste algemene vergadering 
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vergadering vastgestelde contri
butiebedrag van uw rekening af 
te schrijven. 

Met de rode kaart trekt u die 
machtiging - wanneer u dat wenst 
- zonder problemen weer in. 

De gele kaart geeft u volledige 
controle over het af te schrijven 
bedrag. Zo u het om een of andere 
redenen niet eens bent met het 
afgeboekte bedrag dan wordt dit 
zonder meer aan u teruggestort. 

Zoals u ziet loopt u geen enkel 
risico, terwijl u de VVD juist helpt 
de kosten te drukken die het ver
vaardigen, verzenden en verwer
ken van acceptgiro's met zich mee 
brengen. 

Indien u de groene kaart inge
vuld en ondertekend aan ons doet 
toekomen steunt u de VVD niet 
alleen wederom met uw lidmaat
schap, doch tevens ook om de toe
nemende kosten in de hand te 
houden. De incasso wordt jaar
lijks in de laatste week van de
cember geïnd. 

Voor het geval een mach
tigingsformulier niet is bijgeslo
ten of indien u meer formulieren 
nodig heeft (bijv. voor gezinsle
den) sturen wij u ze graag toe 
(070-3613060). 

Gift aan afdeling 
In voorgaande jaren werd veel 

gebruik gemaakt van de mo
gelijkheid een extra bedrag over 
te maken t.b.v. de afdeling waar
toe men behoort. Aangezien het 

g 
beschrijvingsbrief 
(buitengewone algemene vergader~ng) 
Bij het ~oofdbestuur zijn tot 15 augustus 1991 op de beschrij
vingsbriefvoor de 87ste algemene vergadering (te houden op 4 
en 5 oktober 1991 in de Koningshof te Veldhoven)- gepubliceerd 
in het juninummer van Vrijheid en Democratie (en tevens op 
30 mei jl. toegezonden aan de besturen van afdelingen en cen
trales) - de onder volgende motiesen/ofamendementen binnen
gekomen die in deze aanvulling nader worden vermeld. 

Gelet op het groot aantal amen
dementen inzake statuten, hr. en 
PS zal de behandeling van punt 
VIII van de beschrijvingsbrief 
(Richtlijnen GR) verplaatst wor
den naar de 88ste algemene ver
gadering van 23 november. 
Mede gelet op het feit dat er ver
zoeken van afdelingen zijn bin
nengekomen tot uitstel van de be
handeling GR omdat deze richt
lijnen voor het functioneren van 
de afdelingen van wezenlijk be
lang zijn en gelet op het feit dat 
de vergadertijd op 5 oktober be
perkt is, heeft het hoofdbestuur 
besloten de afdelingen nogmaals 
in de gelegenheid te stellen 
amendementen op GR in te die
nen. De periode van behandeling 
door afdelingen en centrales is 
daardoor verlengd. De sluitings
datum is 18 oktober 1991. 

De vergadering zal beginnen op: 
vrijdagavond om 19.30 uur*) 

*) N.B. Het vrijdagmiddag-ge
deelte vervalt daar ingevolge art. 
73 hr.mevrouw mr. E. J. J. E. van 
Leeuwen-Schut te Zoetermeer 
door de voorzitter verkozen ver
klaard zal worP.en. 

Elders m dit nummer van 
Vrijheid en Democratie wordt ge
wezen op het programma van de 
vrijdagavond ter gelegenheid van 
de wisseling van het voorzitter
schap. 

zaterdagmorgen om 10.00 uur**) 

**) N.B. Dit gedeelte van de ver
gadering zal onderbroken worden 
door een politieke redevoering van 
de voorzitter van de VVD-Tweede-

Kamerfractie, mr. drs. F. Bolke
stein (circa 11.30 uur). 

1. Motie: KC Amsterdam 
Betreft: algemeen 
Tekst: 
De ledenvergadering van de VVD 
op 4 en 5 oktober in vergadering 
bijeen, van mening dat verga
deringen van afdelingen niet in 
het zomerreces gehouden dienen 
te worden, 

spreekt zijn afkeuring uit over de 
procedurele voorbereiding van de 
algemene ledenvergadering in 
oktober, zoals door het hoofdbe
stuur aan de afdelingen opgelegd, 

en verzoekt het hoofdbestuur in 
het vervolg zodanige termijnen te 
kiezen dat ledenvergaderingen 
niet meer in de zomervakantie 
bijeen hoeven te komen ten einde 
algemene vergaderingen voor te 
bereiden. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur heeft tijdig (30 
mei jl.) de besturen van afdelin
gen en centrales met Mededelin-

contributiebedrag in het vervolg 
wordt voorbedrukt kan dit niet 
meer via de contributie accept
giro. Om giften aan afdelingen 
toch mogelijk te maken, wordt een 
aparte acceptgiro toegezonden, 
waarmee een door u zelf te be
palen bedrag aan de afdeling kan 
worden overgemaakt. 

Deze vrijwillige gift geeft de 
afdeling waartoe u behoort de 
mogelijkheid betere afdelingsac
tiviteiten te ontplooien. Activitei
ten die u van een VVD-afdeling 
mag verwachten zoals bijeen
komsten waarin u als lid kunt 
meewerken aan het tot stand ko
men van een kandidatenlijst voor 
bijvoorbeeld de gemeenteraad of 
Tweede Kamer of verkiezings
campagnes om meer stemmen op 
te laten gaan voor het liberalisme. 

Het hoofdbestuur draagt er 
zorg voor dat uw gift aan de afde
ling wordt afgedragen en infor
meert uw afdelingsbestuur wie 
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een vrijwillige bijdrage hebben 
overgemaakt. U weet toch dat 
contributie en giften aan politieke 
partijen (met inachtneming van 
de daarvoor gestelde minimum en 
maximum grenzen) aftrekbaar 
zijn van de inkomstenbelasting? 

Even anders 
Contributie 1992. Het zal even 

anders gaan dan u gewend bent. 
Met het november-nummer van 
V&D ontvangt u twee accept
giro's: één voor de contributie en 
één voor de gift, of indien u een 
incasso machtiging voor 19 ok
tober aan ons retourneert, alleen 
een accept voor de gift aan uw 
afdeling. · 

Hoe dan ook, we vertrouwen 
erop dat u ook voor het komende 
jaar weer uw zeer gewaardeerde 
steun geeft als lid van de enige 
liberale partij van Nederland. Bl 

Mededelingen van het 
hoofdbestuur 

1. Daar geen overige kandidaten 
voor het voorzitterschap door de leden
vergaderingen van de afdelingen zijn 
gesteld, zal overeenkomstig een eerdere 
mededeling mevrouw mr. E. J. J. E. van 
Leeuwen-Schut door de voorzitter op 4 
oktober a.s. verkozen verklaard worden 
(art. 73 hr.). De 87ste algemene verga
dering zal dientengevolge op vrijdag
avond 19.30 uur aanvangen. 

gen nr. 241 de beschrijvingsbrief 
doen toekomen. 
Voorts zijn afdelingen en centra
les gewezen op de noodzaak om 
nog in de 'vakantieperiode' een 
bijeenkomst te beleggen (zie ac
tiviteitenschema van oktober 
1990). 
Gelet op de veelheid van amen
dementen uit een groot aantal af
delingen hebben die besturen dan 
ook de leden in de gelegenheid ge
steld deze . beschrijvingsbrief te 
behandelen. 

De werkdruk om het gehele pro
gramma van 'Functie en Struc
tuur' uit te voeren was dermate 
groot dat niet eerder tot publika
tie kon worden overgegaan. 
Die werkdruk heeft ook veroor
zaakt dat een integrale herziening 
van statuten en huishoudelijk re
glement is verschoven naar de 
jaarlijkse algemene vergadering 
van 1992, behoudens eventuele 
omstandigheden die zulks zullen 
verhinderen! 

VI. Behandeling voorstellen 
inzake enige WIJZigingen 
statuten en huishoudelijk re
glement (bijlage I) 

2. Amendement: 
afdeling Utrecht 
Betreft: artikel 64.1 st. 
Tekst: 
De voorgestelde tekst wijzigen als 
volgt: 'Op voorstel van het hoofd
bestuur stelt de algemene verga
dering de hoogte van de jaarlijkse 
bijdrage vast. voor: 
1. gewone leden van 18 tlm 23 

jaar 
2. gewone leden van 24 tlm 26 

jaar 

2. Met nadruk wordt erop gewezen 
dat afgevaardigden en overige bezoekers 
van de 87ste algemene vergadering 
naast de mogelijkheid, die op initiatief 
van mevrouw Hohenkamp is gepresen
teerd om bij mede VVD-leden te over
nachten, vanzelfsprekend ook overnacht 
kan worden in hotels in Veldhoven zelf 
of in de naaste omgeving. De afgevaar
digde moet overigens zelf de hotelkamer 
reserveren! • 

3. gewone leden van 27 t/m 64 
jaar 

4. gewone leden ·van 65 jaar en 
ouder 

5. aspirant leden 
6. inwonende gezinsleden of 

huisgenoten van een gewoon 
lid, erelid oflid van verdienste'. 

Toelichting: 
Ten onrechte zijn de 'aspirant le
den' (geen stemrecht) gevoegd bij 
de gewone leden van de nieuwe 
groep 'gewone leden van 18 t/m 
23 jaar' (wel stemrecht). Als de 
overweging hiervoor is gelijkheid 
van contributie kan ook de groep 
van inwonende gezinsleden hier 
nog bij gevoegd worden, die im
mers ook deze contributie heeft. 
Ook in de ledenadministratie zijn 
aspirant leden afzonderlijk gead
ministreerd! 

Advies hoofdbestuur: 
Artikel 64.1 st. heeft uitsluitend 
betrekking op contributie-catego
rieën. In de artikelen 7 t/m 9 
wordt aangegeven wie lid is. Dit 
amendement is dus overbodig. 
Wel dient voor aanpassing in de 
hoogte van de contributie het sys
teem van een indeling in catego
rieën te worden gehandhaafd. 
Het hoofdbestuur acht financieel 
gezien het samentrekken van alle 
contribuanten in de leeftijd 18 t/m 
23 jaar echter verantwoord mede 
in het licht van uitspraken van de 
algemene vergadering zelf. 

3. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: artikel64.1 hr. 
Tekst: 
Verandering: 
1. aspirant leden en gewone le-



den van 18 tlm 23 jaar 
2. gewone leden van 24 tlm 26 

jaar 
3. gewone leden van 27 t/m 65 

jaar 
4. etc. 

wijzigen in: 
1. aspirant leden en gewone le
' den van 18 tlm 26 jaar 
~ gewone leden van 26 t/m 65 
1. jaar 
3. etc. 

Toelichting: 
In het kader van de vereenvou
diging van statuten en reglemen
ten heeft het voorstel om als 2 op 
te nemen de leden van 24 t/m 26 
jaar geen enkele toegevoegde 
waarde; dit roept alleen maar 
vragen op, temeer daar de gemid
delde student tot zijn 26e 
studeert. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 2. 

4. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: artikel64.1 st. 
Tekst: 
Bij punt 5 vóór 'huisgenoten' het 
woord 'samenwonende' voegen. 

Toelichting: 
Huisgenoten kunnen ook onder
huurders zijn, aldus komt de geest 
van de tekst, de bedoeling beter 
naar voren. 

Advies hoofdbestuur:Overbodig. 
Samenwonenden zijn huisge
noten. 

5. Amendement: 
afdeling Zeist 
Betreft: artikel 64.2 hr. 
Tekst: 
Redactionele aanpassing: 
Op een daartoe strekkend verzoek 
aan het afdelingsbestuur worden 
gewone leden, vallende in de leef-
tijdsgroep 3 als genoemd ............ .. 

Toelichting: 
Het afdelingsbestuur is beter en 
sneller in staat de juistheid van 
de gronden, waarop om vermin
dering vari de jaarlijkse bijdrage 
wordt verzocht te beoordelen, c.q. 
controleren. 
Een verminderde jaarlijkse bij
drage is primair van directe in
vloed op de financiële positie van 
de betreffende afdeling. 
Hieruit voortvloeiend stelt afde
ling Zeist van de VVD uw bestuur 
tevens voor de regeling terzake 
zodanig aan te passen, dat jaar
lijks opnieuw bij het betreffende 
afdelingsbestuur om verlaging 
van de verminderde contributie
betaling dient te worden verzocht. 
Dit voorkomt naar onze mening, 
dat tot in lengte vanjaren gebruik 
gemaakt wordt van een regeling, 
die door zich inmiddels gewijzigd 
hebbende omstandigheden het 
karakter 'oneigenlijk' verkregen 
heeft. 

Wellicht ten overvloede wijst het 
bestuur van de afdeling Zeist van 
de VVD er op, dat het om een meer 
principiële dan om een kwantitie
ve zaak gaat. 

Advies hoofdbestuur: 
Hoewel in het kader van sociale 
controle dit amendement 
adequaat is, acht het hoofdbe
stuur het toch om redenen van 
privacy beter de bevoegdheid te 
laten liggen bij de meer neutrale 
instantie c.q. het hoofdbestuur. 

6. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: artikel 23.7 st. 
Tekst: 
verandering: 
'tenminste een week te belopen' 
wijzigen in 
'ten hoogste een maand te. be
lopen' 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur is uitgegaan 
van de wens van de partij om tot 
bekorting van de procedure te ko
men. Dit amendement geeft de 
niet gewenste mogelijkheid om 
pas na 30 dagen de procedure te 
starten. Het hoofdbestuur wijst 
derhalve het amendement af. 

7. Motie: afdeling Zeist 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
Mdeling Zeist van de VVD stelt 
voor het thans bestaande artikel 
24.2 statuten onverkort te hand
haven. 

Toelichting: 
Invoering van het thans voorlig
gende voorstel leidt naar onze 
mening tot repeterende proble
men bij de vaststelling van het 
rooster van aftreden van be
stuursleden. 
Anderzijds zou bij het volgen van 
uw voorstel het aanbeveling ver
dienen artikel12.3 van het model
reglement voor afdelingen van de 
VVD en eventueel andere daar
voor in aanmerking komende mo
del-reglementen conform aan te 
passen. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur acht 'repete
rende' problemen bij de vaststel
ling van het rooster niet aanwe
zig. 
Op natuurlijke wijze zal steeds 1/3 
of nagenoeg 1/3 van de leden van 
het hoofdbestuur (nieuwe stijl) 
wisselen. 
Bij de aanpassing van de model
reglementen zal de onderhavige 
problematiek worden meegeno
men wanneer statuten en hr. in
tegraal worden herzien. 

8. Motie: afdeling Amersfoort 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
De algemene vergadering van de 
VVD in vergadering bijeen te 
Veldhoven op 4 en 5 oktober 1991 
overwegende: 
dat het hoofdbestuur wijziging 
voorstelt ten aanzien van de zit
tingsduur van tussentijds be
noemde hoofdbestuursleden; 
dat het aanbeveling verdient dat 
de regelingen m.b.t. zittingsduur 
van bestuursleden in beginsel 
uniform zijn in de VVD roept het 
hoofdbestuur op 
overeenkomstige wijziging van 
modelreglementen voor kamer
centrales, ondercentrales en af
delingen voor te bereiden over
eenkomstig de besluitvorming ten 
aanzien van artikel 24.2 van de 
statuten op de 87ste algemene 
vergadering; 
en gaat over tot de orde van de 
dag. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het advies onder 7. 

9. Amendement: 
afdeling Oegstgeest 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
' ....... , treedt af in de jaarlijkse al
gemene vergadering die ten hoog
ste de derde jaarlijkse algemene 
vergadering is na het tijdstip van 
zijn verkiezing'. 

Toelichting: 
Jaarlijkse algemene vergaderin
gen worden niet steeds op dezelfde 
datum gehouden. Met een vast
legging van een termijn van drie 
jaar (1095 of 1096 dagen) zal re
gelmatig dispensatie ten aanzien 
van dit artikel moeten worden ge
vraagd. De geamendeerde tekst 
voorkomt dit zonder de strekking 
aan te tasten. 

Advies hoofdbestuur: 
Ook thans geldt een termijn van 
drie jaar, waarin een jaar gelijk 
wordt gesteld aan een periode 
tussen twee jaarlijkse algemene 
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vergaderingen (zie art. 24.4 onder 
2 st.). 
Het hoofdbestuur wijst dit amen
dement dan ook af. 

10. Motie: afdeling Eindhoven 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
Een soortgelijke wijziging als 
voorgesteld voor art. 24.2 statuten 
moet ook worden doorgevoerd 
voor besturen van afdelingen en 
centrales in art. 11.3 hr. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 7. 

11. Amendement: 
afdeling Amersfoort 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
Voorstel hoofdbestuur niet over
nemen in de gepresenteerde vorm, 
maar huidige tekst 24.2 hand
haven en uitbreiden 

24.2 huidige tekst + toevoegen 
'tenzij de tussentijdse benoeming 
minder dan 18 maanden geleden 
plaatsvond. In dat geval treedt de 
tussentijds benoemde af op de 
eerstvolgende algemene verga
dering die plaats vindt nadat drie 
jaar zijn verstreken sinds de tus
sentijdse benoeming'. 

Toelichting: 
Het voorstel van het hoofdbestuur 
is een te grote afwijking van het 
rooster van aftreden. Bovendien 
behoort tussentijds aftreden uit
zondering te blijven. Een regeling 
die voorkomt dat een bestuurslid 
(behoudens motie van wan
trouwen of schorsing) slechts en
kele maanden kan functioneren, 
lijkt voldoende. Tenslotte beoogt 
de tekst in het amendement te 
voorkomen dat interpretatiepro
blemen ontstaan i.v.m. voor- en 
najaarsvergaderingen, benoe
ming in april en aftreden in mei 
en omgekeerd. De formulering 
van het hoofdbestuur roept die 
interpretatieproblemen op. In
dien in 1994 eind mei en medio 
november algemene vergaderin
gen plaats vinden, moet de par
tijvoorzitter dan volgens het RB
voorstel op de algemene verga
dering in mei aftreden of mag 
worden gewacht tot medio no
vember? 

Advies hoofdbestuur: 
Interpretatieverschillen zijn uit
gesloten omdat er in één jaar 
slechts één jaarlijkse algemene 
vergadering is. De overige zijn 
buitengewone algemene verga
deringen! 
De JA V dient steeds voor 1 juni te 
worden gehouden. 

Tussentijds aftreden komt overi
gens in het hoofdbestuur zelden 
voor. 

12. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: artikel 24.2 st. 
Tekst: 
verandering: 
'zijn verkiezing' 
wijzigen in: 
'de verkiezing' 

Toelichting: 
Is onzijdig. 

Advies hoofdbestuur: 
Zijn slaat hier op het desbetref
fende lid van het hoofdbestuur. 
Dus er is geen sprake van on
zijdigheid. 

13. Amendement: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: artikel41.1 hr. 
Tekst: 
Toe te voegen aan artikel41.1 hr. 
na de woorden 'de ledenvergade
ring van elke afdeling' en vóór de 
woorden 'tussen 15 september en 
15 december' de woorden 'in een 
periode van kandidaatstelling'. 

Toelichting: 
Deze wijziging hangt samen met 
de motie, waarin het hoofdbestuur 
wordt gevraagd artikel 41.2 hr. te 
wijzigen. 
Het laatste deel van artikel 41.5 
hr. spreekt van een overeenkom
stige toepassing van artikel 41.2 
hr. Dit is op zich logisch, maar 
leidt door het gebruik in artikel 
41.2 hr. van de datum 15 decem
ber tot een onjuiste bedoeling. 
Door dit amendement en de motie 
betreffende artikel 41.2 hr. wordt 
elk misverstand over de indiening 
van een kandidatuur bij een tus
sentijdse verkiezing weggeno
men. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het advies onder 6. 

14. Motie: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: artikel41.2 hr. 
Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone 
algemene vergadering van 5 ok
tober 1991 nodigt het hoofdbe
stuur uit artikel 41.2 van het 
huishoudelijk reglement met het 
oog op een correcte toepassing van 
artikel 41.5 laatste deel zodanig 
aan te passen dat in artikel 41.2 
de woorden 'uiterlijk 15 december' 
worden gewijzigd in 'uiterlijk op 
de laatste dag van de kandidaat
stelling'. 

Toelichting: 
Deze motie hangt samen met het 
amendement op artikel41.1 hr. 
Zie overigens de toelichting bij het 
amendement. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het advies onder 6. 

15. Amendement: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: artikel41.4 hr. 
Tekst: 
In artikel41.4 hr. de termijn van 
3 maanden te wijzigen in 3 maan
den en 1 week. 

Toelichting: 
In de jaarlijkse procedure ver
woord in artikel 41.1 (nieuw cf. 
het voor het van het hoofdbestuur 
en ook na aanname van het 
amendement van de afdeling 
Leidschendam op art. 41.1) en ar
tikel41.2 (oud of nieuw na aanna
me van de motie van de afdeling 
Leidschendam op artikel 41.2) is 
sprake van een termijn van 3 
maanden en 1 week vóór de eind
datum van de kandidaatstelling. 
In de huidige artikelen 41.4 en 
41.5 is de vergadering op zijn 
vroegst 5 maanden na de kennis
geving, begint de kandidaatstel
ling twee maanden na de kennis
geving en eindigt 3 maanden later 
= 5 maanden na de kennisgeving. 
In het door het hoofdbestuur 
voorgestelde artikel 41.4 ·is de 
vergadering op zijn vroegst 3 
maanden na de kennisgeving, be
gint de kandidaatstelling 1 week 
na de kennisgeving en eindigt 3 
maanden later ~ 3 maanden en 1 
week. 
De bedoelde vergadering kan der
halve gehouden worden vóór het 
einde van de termijn van kan
didaatstelling. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het advies onder 6. 

16. Amendement: 
afdeling Tilburg 
Betreft: artikel46.1 hr. 
Tekst: 
Van iedere algemene vergadering 
stelt de algemeen secretaris, of hij 
die hem vervangt, een lijst op van 
de door de algemene vergadering 
genomen besluiten. Deze lijst, die 
tevens een beknopte aanduiding 
dient te geven van de achtergron
den die tot een besluit hebben ge: 
leid, dient de goedkeuring van het 
hoofdbestuur te hebben. 

lil 

Toelichting: 
Indien de verantwoordelijkheid 
voor de uiteindelijke vaststelling 
van de besluitenlijst bij de secre
taris als persoon en drie overige 
door de algemene vergadering te 
benoemen personen berust, dan is 
het draagvlak te klein. De rol van 
de secretaris dient daarom ruim 
te worden geïnterpreteerd als 
uitdrager van het bestuursstand
punt. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur heeft gevolg ge
geven aan de wens geuit op de 
44ste JA V om de verslaglegging 
meer dan tot nu toe het geval is 
te doen controleren door de alge
mene vergadering. 
Dit amendement dient derhalve 
te worden afgewezen. 

17. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: art. 46 hr. 
Tekst: 
Bij 46.2 toevoegen: 
De stèmverhoudingen worden in 
de besluitenlijst vermeld. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur beveelt dit 
amendement aan. 

18. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: art. 46 hr. 
Tekst: 
Bij 46.2 schrappen: 
In de laatste zin het woord 'de
finitief. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur ontraadt het 
aanvaarden van het amendement. 
Want de besluitenlijst moet wel 
definitief zijn willen de besluiten 
ook worden uitgevoerd. 

19. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: art. 46 hr. 
Tekst: 
Bij 46.3 schrappen: 
Een besluitenlijst kan na de vast
stelling door de commissie niet 
meer worden gewijzigd. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 18. 

20. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: art. 46 hr. 
Tekst: 
Bij 46.3 toevoegen nieuwe tekst: 
In de eerstkomende algemene 
vergadering wordt de besluiten
lijst door de leden formeel vastge
steld. 

Toelichting: 
Het zijn de leden die besluiten de
finitief bekrachtigen en niet een 
commissie. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 18 met hier de 
toevoeging dat als dit amen
dement wordt gevolgd besluiten 
eerst een volgend jaar kunnen 
worden uitgevoerd. 

VII. Behandeling concepten 
voor reglementen PS (bijlage 
lla en Ilb) 

Nota van wijziging van het hoofd
bestuur inzake PSE als PSM 
Het hoofdbestuur heeft van een 
aantal individuele leden en afde
lingen een reactie op de voorstel
len ontvangen. Mede naar aanlei
ding van die reacties acht het 
hoofdbestuur het zinvol nog enige 
wijzigingen (de meeste van re
dactionele aard) aan de algemene 
vergadering voor te leggen. 
- Redactioneel overal te wijzigen 

provinciale kieskring in staten
kieskring; 

- in PSM art. 9.2: wijzigen art. 4.2 
in 5.2; 

-- in PSM art. 17.2: wijzigen art. 
14.3 in 15.3; 



- in PSE art. 17.3: wijzigen pro
vinciale centrale in provincie
centrale; 

- in PSM art. 18.3: wijzigen pro
vinciale centrale in provincie
centrale; 

- in PSE art. 16.5: wijzigen 'in een 
plaats volgende .. .' in een vol
gende plaats; 

- in PSM art. 17.5: wijzigen ' ... 
een plaats volgende ... .' in een 
volgende plaats; 

- in PSE: art.' 14.5 'aanvullen: ... 
benoemde afgevaardigden of 
hun plaatsvervangers naar de 
jaarlijkse algemene verga
dering; 

- in PSM: art. 15.5 aanvullen: ... 
benoemde afgevaardigden of 
hun plaatsvervangers naar de 
jaarlijkse algemene verga
dering. 

21. Motie: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: Reglementen PS, 
algemeen 
Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone 
algemene vergadering van 5 ok
tober 1991, overwegende dat na 
de inwerkingtreding van de ge
wijzigde Kieswetverkiezingen ge
houden kunnen worden op 
woensdagen gelegen in school
vakanties dan wel daags na 
schoolsluitingen; 
de sternlokalen vaak worden in
gericht in scholen; 
dat de sternlokalen daags vóór de 
verkiezingen moeten worden in
gericht; 
dat de scholen dan wegens va
kantie of vrije dagen gesloten 
kunnen zijn en inrichting dan niet 
of uiterst moeilijk mogelijk is en 
dat sternlokalen in scholen op de 
dag van de verkiezingen niet of 
nauwelijks beschikbaar zijn; 
dat deze planning van verkiezin
gen ook gevolgen kan hebben voor 
de opkomst; 
dat opschuiving van de in de 
Kieswet neergelegde data deze 
problemen kan voorkomen; 
nodigt het hoofdbestuur uit de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer 
in overweging te geven een initia
tief tot wetgeving in te dienen dat 
beoogt de Kieswet in dezen aan te 
passen. 

Toelichting: 
Het is de afdeling Leidschendam 
bekend dat de minister van Bin
nenlandse Zaken op dit punt is 
geattendeerd, maar dat hij, om 
reden dat dit verschijnsel zich 
slechts zelden voordoet, ni~t be
reid gebleken de Kieswet op dit 
punt aan te passen. 
De alom in ontwikkeling zijnde 
spreiding van de vakantie, mede 
gebaseerd op besluiten van de op
eenvolgende kabinetten, leidt er 
toe dat de verkiezingen gehouden 
kunnen .worden in- schoolvakan
ties. Dit werkt in het nadeel van 
de opkomst. Bovendien zullen 
scholen niet zonder meer toegan
kelijk zijn voor de inrichting van 
de sternlokalen en het houden van 
de verkiezingen, m.n. bijzondere 
scholen, maar ook openbare 
scholen. 
Verkiezingen in de krokusvakan
tie ( = op vastenavondlaswoens
dag) brengen in het zuiden en 
oosten van het la_nd met zich mee 
dat op de dag voorafgaande aan 
de verkiezingen ook met moeite 
personeel beschikbaar is om de 
sternlokalen in te richten. In het 
algemeen kan volstaan worden 
met opschuiving van de verkie
zingen met één week. 

Advies hoofdbestuur: 
De motie zal onder de aandacht 
gebracht worden van de Tweede
Kamerfractie. 

22. Motie: afdeling Zeist 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel1.9 
Tekst: 

Motie betreffende reglement PSE, 
artikel 1.9 constateert de afd. 
Zeist van de VVD, dat in het door 
het hoofdbestuur gedane voorstel 
geen onderscheid meer wordt ge
maakt tussen verkiesbare en niet
verkiesbare (voorlopige) kan
didaten, alsmede tussen verkies
bare en niet-verkiesbare plaatsen. 
De afdeling Zeist van de VVD stelt 
voor ook in het nieuwe reglement 
bovenvermeld onderscheid te 
handhaven. 

Toelichting: 
In de praktijk blijkt regelmatig, 
dat het verkrijgen van voldoende 
kandidaten op problemen stuit. 
Juist door het fenomeen 'onver
kiesbaar' blijken kandidatenlijs
ten, waar het hier in de staart 
van de kandidatenlijst veelal toch 
sternmentrekkende kandidaten 
betreft, optimaal bezet te kunnen 
worden. 
De afd. Zeist verwijst hier tevens 
naar het niet onbekende ver
schijnsel van het lijstduwerschap. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur volgt de wens, 
uitgesproken door de algemene 
vergadering bij behandeling REG
voorstellen, om het onderscheid te 
laten vervallen. Inmiddels geeft 
de gewijzigde Kieswet veel meer 
mogelijkheden voorkeursstern
men uit te brengen. 
Dat betekent dat allen die op een 
kandidatenlijst (kieslijst) yoorko~ 
men gekozen kunnen worden, met 
alle gevolgen van dien. 
Juridisch is er geen onderscheid. 

23. Amendement: 
afdeling Den Haag 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel5 
Tekst: 
Na provincie toevoegen: 'Het be
stuur kan de commissie ook ge
heel of gedeeltelijk uit haar mid
den benoemen'. 

Toelichting: 
Het amendement maakt, wellicht 
ten overvloede, duidelijk dat het 
niet verplicht is een commissie 
van uitsluitend niet bestuurs
leden te benoemen. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

24. Amendement: 
afdeling Zeist 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel5 
Tekst: 
Het bestuur benoemt desgewenst 
ten laatste vóór 1 februari ............ . 

Toelichting: 
De afd. Zeist van de VVD acht het 
verplicht instellen van een com
missie niet wenselijk. De praktijk 
leert, dat juist het KC bestuur het 
nauwst betrokken is bij het func
tioneren van de provinciale 
statenleden. Het ligt derhalve 
voor de hand, dat bij installatie 
van een speciale commissie - wil 
deze een gefundeerd oordeel heb
ben. - deze zal bestaan uit leden 
van het bestuur van de KC(s). 
Bovendien verdient het o.i. aan
beveling expliciet in het artikel op 
te nemen, dat het hier uitdrukke
lijk gaat om een adviescommissie, 
die vertrouwelijk rapporteert aan 
uitsluitend het KC-bestuur. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur is bij het con
cipiëren van dit reglement uit
gegaan van de strekking terzake 
bij de door de algemene verga
dering vastgestelde reglementen 
EP, EKen TK. 
Het hoofdbestuur verwacht dat de 
algemene vergadering die lijn 
wenst door te trekken. 

25. Motie: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: Reglement PSE, 
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artikel8.1 resp. 9.1 PSM 
Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone 
algemene vergadering van 5 ok
tober 1991, stelt vast dat in deze 
vergadering op voorstel van het 
hoofdbestuur wijzigingsvoorstel
len worden behandeld die beogen 
de procedure voor de kandidaat
stelling van leden van het hoofd
bestuur te bekorten. 
De vergadering constateert dat de 
intervallen tussen de data ge
noemd in de artikelen 5.1, 6 en 7.1 
PSE alsmede 7.1 en 7.2 PSE resp. 
6.1, 7 en 8 PSM alsmede 8.1 en 
8.2 PSM zeer royaal zijn voor ac
tiviteiten te verrichten door het 
provinciale centrale bestuur en 
verzoekt het hoofdbestuur voor de 
behandeling door de afdelingen in 
dezen gelijke termijnen te han
teren. 

Toelichting: 
De inhoud spreekt voor· zich. Be
nadrukt wordt echter dat de kring 
van voorbereiders veel en veel 
meer tijd wordt toegemeten dan 
de afdelingen. 

. Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur verwacht dat de 
besturen van de provinciecentra
les bij deze gedecentralis~erde 
opzet die belangen terzake van de 
afdelingen adequaat ook qua tijd
pad zullen behartigen. Wijst der
halve de motie af. 

26. Motie: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel8.1 resp. 9.1 PSM 
Tekst: • 
In artikel 8.1 PSE en 9.1 PSM de 
data 1 t/rn 9 september te wijzigen 
in 15 september t/rn 15 oktober. 

Toelichting: 
Het uitschrijven van bedoelde le
denvergadering in genoemde pe
riode is de eerste week na het ein
de van de laatste periode van de 
schoolvakantiespreiding. Voor die 
afdelingen die in de laatste sprei
dingsperiade zomervakantie heb
ben is het niet alleen nauwelijks 
mogelijk een ledenvergadering 
goed voor te bereiden (agen-

-davoorbereiding, druk convoca
ties uiterlijk 10 dagen voor een 
dag tussen 1 en 9 september uit
sturen over een groslijst die eerst 
na 16 augustus zekerheid geeft 
over de zittende fractieleden. De 
afdelingsvergadering moet dan 
met de agenda uitgeschreven 
zijn). Evenmin is het voor de leden 
mogelijk zich voldoende voor te 
bereiden. De groslijst met levens
beschrijvingen kan door zijn om
vang en daarmee samenhangende 
kosten niet vermenigvuldigd en 
verzonden worden, maar moet ter 
inzage worden gelegd. 
Dit alles is niet in het belang van 
een zorgvuldige procedure. Inclu
sief een zorgvuldige voorbereiding 
is opschuiving naar oktober nood
zakelijk. 
I.v.m. de herfstvakantiespreiding 
en voor d~ afdelingen waar de zo
mervakantie eerder eindigt, 
wordt een ruimere periode geko
zen. 

Overigens zij opgemerkt dat ook 
in de Kieswet zelf weinig rekening 
is gehouden met schooisluitingen 
door verkiezingen uit te schrijven 
op woensdagen dat de scholen ge
sloten zijn. De inrichting van 
sternlokalen wordt daardoor niet 
goed mogelijk. De fractie van de 
Tweede Kamer kan hier d.m.v. 
een initiatief wetsontwerp wij
ziging in brengen. Daartoe heeft 
de afdeling Leidschendam een 
motie ingediend. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur acht een latere 
termijnstelling niet juist. De pro
cedure moet tijdig worden beëin
digd, wil een provincie zich voor-

IV 
bereiden op de verkiezingen zelf voor de leden van de Tweede Ka-
(o.a. propaganda). rner. 

27. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel8.5 
Tekst: 

De wijziging van 13.2 is nodig als 
de gedachte verwoord in het eer

-.... ste deel van het amendement door 
de algemene vergadering wordt 
aanvaard. 

Schrappen: 
8.5 gehele tekst. 
Toevoegen nieuwe tekst: 
Alleen leden van de VVD kunnen 
zich laten kandideren. Het tijdstip 
van de aanvang van hun lidrnaat
schap dient gelegen te zijn voor 1 
september van het jaar dat aan 
het jaar waarin de periodieke. 
verkiezing plaatsvindt, vooraf
gaat. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur staat sympa
thiek t.o.v. dit amendement. Maar 
de vraag laat zich stellen of deze 
wijziging in de praktijk de VVD 
in de provincie niet berooft van 
mogelijke nieuwe talenten. 

28. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel11.1 
Tekst: 
2e zin 'welke lijst bevat ... ' moet 
worden: 'deze lijst bevat ...... ' 

Toelichting: 
Taalkundige verbetering. 
Deze correctie moet ook worden 
toegepast op: 
blz. 24 en 27 in de artikelen 12.3, 
17.3 en 17.5. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

29. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel 11.3 onder 2 
Tekst: 
'in bij zondere gevallen .... bevoegd 
..... 'moet worden 
'het bestuur in bijzondere geval
len gebruik maakt van zijn be
voegdheid in het ontwerp als be
doeld .... vermeld'. 

Toelichting: 
Taalkundige verbetering en dui
delijker. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

30. Amendement: 
afdeling Groningen 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel 11.3 

Tekst: 
Er dient een aanvullend lid 11.3.3 
gemaakt te worden, inhoudende: 
Indien de artikelen 11.1 en!of 11.2 
worden toegepast, dan wordt er 
door het bestuur van de provin
ciecentrale een aanvullende gros
lijst gemaakt. 

In verband met het voorafgaande 
moet er verder een wijziging in 
artikel11.3.2 komen, door: 
....... de in artikel11.1 en 13.1 ver
melde ..... 
te wijzigen in: 
..... de in artikel11.1, 11.3 en 13.1 
vermelde ........ . 

Toelichting: 
De leden moeten de kans hebben 
om in de afdeling gezamenlijk te 
gaan discussiëren over alle kan
didaten, waaruit op -de centra
levergadering gekozen kan wor
den. De afdeling kan dan haar af
gevaardigden een gemotiveerd 
advies geven ten aanzien van alle 
kandidaten. Door de eventuele 
aanvulling van de groslijst vier 
weken voor de centrale verga
dering naar de afdelingen te stu
ren, krijgen de leden deze ge
legenheid. De algemene verga
dering heeft in Hilversum een 
vergelijkbare regeling gewenst 
ten aanzien van de kandidatuur 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

31. Motie: 
afdeling Leidschendam 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel13/14 resp. 14/15 PSM 
Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone 
algemene vergadering van 5 ok
tober 1991 constateert dat in het 
reglement PSM en met name in 
de artikelen 14 en 15 c.q. het re
glement PSE en met name in de 
artikelen 13 en 14 genoemde tijd
stippen te weinig tijd beschikbaar 
is voor een conform het afdelings
reglernent (model VVD) te houden 
ledenvergadering en nodigt het 
hoofdbestuur uit de reglementen 
PSM en PSE op dit punt aan te 
passen. 

Toelichting: 
Stel de centrale ledenvergadering 
als bedoeld in artikel 17 PSE/18 
PSM wordt gehouden op 1 decem
ber. De secretaris van de provin
ciecentrale moet cf. artikel 13.2 
PSE/14.2 PSM de stukken uiter
lijk 2 november verzenden, ont
vangst door de afdelingssecreta
rissen 4 november. 
Aannemende dat het afdelings
bestuur al besloten had tot een 
ledenvergadering, roept hij de le
denvergadering uit. Daarvoor 
moet echter door de afdelingsse
cretaris een agenda opgesteld 
worden - hetgeen eerst mogelijk is 
na ontvangst van de stukken - en 
moeten de ontvangen stukken be
studeerd, vermenigvuldigd en 
verzendgereed gemaakt worden 
in zijn vrije tijd. Benodigde tijd 
minstens 10 dagen, waarna ver
zending, stel 14 november. Uit
roeptijd is 10 dagen, dus de leden
vergadering kan op zijn vroegst 
gehouden worden op 24 november 
= 20 dagen na verzending door de 
provinciecentralesecretaris. Na
bewerking door de afdelingssec
retaris van de uitkomsten van 
de afdelingsledenvergadering 1 
week ontvangst door de provin- . 
ciecentralesecretaris 3 december 
= 14 dagen vóór de centraleverga
dering cf. artikel 14.6 PSE/15.6 
PSM, waardoor deze vergadering 
onmogelijk gehouden kan worden 
op 1 december, maar eerst op 17 
december = 6 weken + 3 dagen na 
de verzending bedoeld in artikel 
13.2 PSE/14.2 PSM. 
Conclusie: tussen het verzenden 
als bedoeld in artikel 14.6 
PSE/15.6 PSM dient ten minste 5 
weken te zitten. Gevolg: artikel 
14.1 PSE/15.1 PSM dient ge
wijzigd te worden in ten minste 4 
weken en artikel 13.1 PSE/14.1 
PSM dient gewijzigd te worden in 
ten minste 7 weken. Gelet op arti
kel17 PSE/18 PSM dienen te ter
mijnen vanaf het begin van de 
procedure vervroegd te worden. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie het advies onder 25. 

32. Motie: afdeling Zeist 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel14.1 en 14.2 
Tekst: 
Bij onverkorte overname van ver· 
melde artikelen zal enerzijds de 
periode, waarbinnen een afde
lingsvergadering bijeen geroepen 
kan worden, te kort blijken. An· 
derzijdsis het houden van een af· , 
delingsvergadering te vrijblijvend ,

1

. 

door het gebruik van het woord 
'kan' in art. 14.2 eerste zin. ' 
Het gevolg hiervan zou kunnen 
zijn, dat afdelingen uiteindelijk in 
het geheel geen ledenvergadering 



)leggen en dat daardoor de 
deninbreng op de vaststelling 
m de kandidatenlijst onthouden 
ordt. 
~vens ontbreekt in het voorstel, 
.s onderdeel van de totale proce
~re, het komen tot een gewogen 
~middelde voor de uiteindelijke 
~ststelling van de volgorde op de 
rndidatenlijst (Moddermanlijst). 

;dvies hoofdbestuur: 
Iet Moddermansysteem is door 

de partij verlaten, zie voorts het 
advies onder 25. 

33. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel16.3 
Tekst: 
laatste zin: 'tijdens de stemmin
gen .. . . niet meer beraadslaagd' 
dient te vervallen. 

Toelichting: 
Tast het democratisch gehalte van 
de vergadering aan. De voorzitter 
leidt de beraadslaging vooraf
gaand aan de stemming, maar 
wanneer er toch nog onduidelijk
heden blijken te zijn moet er als
nog beraadslaagd kunnen wor
den. 

Advies hoofdbestuur: 
De strekking van dit overigens 
ongewijzigde artikel is dat als een 
stemming eenmaal in gang is ge
zet er niet meer wordt beraad
slaagd. Dus tussen de stemperio
de kan er wel degelijk beraadsla
ging plaatsvinden. 

34. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel16.5 
Tekst: 
' .... betrokken voor een plaats vol
gende op de kandidatenlijst' moet 
worden '...... betrokken voor een 
volgende plaats op de kandida
tenlijst'. 

Toelichting: 
Taalkundige verbetering en dui
delijker. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie Nota van Wijziging. 

35. Amendement: Vereniging 
van Staten- en Raadsleden 
Betreft: Reglement PSE, 
artikel17.1 · 
Tekst: 
Artikel 17.1 wijzigen vier weken 
in tien weken. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voor
gestelde leidt ertoe dat pas in een 
laat stadium (en net voor het 
Kerstreces) bekend is wie lijst
aanvoerder wordt. Omwille van 
een goede campagneopzet is het 
wenselijk dat reeds medio no
vember de lijstsamenstelling be
kend is. 
Indien dit amendement wordt 
aangenomen, zal in een aantal 
andere artikelen ook met ter- . 
mijnen dienen te worden ge
schoven. Enige tijdwinst is overi
gens te behalen door de termijn 
van vier weken als genoemd in 
art. 13.1 te wijzigen in twee we
ken. Hierdoor hoeven niet alle 
termijnen met zes weken te wor
~en vervroegd. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 25. 

36. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: Reglement PSM, 
artikel3.1 
Tekst: 
Toevoegen hoeveel leden het be
stuur ten minste (bv 3) en ten 
hoogste kan bevatten (bv 7). 'On
derling wordt .... teken' vervangen 
door: 'Het bestuur kiest uit zijn 
midden een voorzitter, secretaris 

en penningmeester'. 

Toelichting: 
Het benoemen van de grootte van 
het bestuur en de functies is hel
der en de taken liggen daarmee 
tevens in grote lijn vast. 

Advies hoofdbestuur: 
Het hoofdbestuur laat in deze ge
decentraliseerde opzet het voor
gestelde aantal en de functiever
deling gaarne over aan de desbe
treffende provinciecentrale. 

37. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: Reglement PSM, 
art. 9.5 
Tekst: 
schrappen: 
9.5 gehele tekst. 
Toevoegen nieuwe tekst: 
Alleen leden van de VVD kunnen 
zich laten kandideren. 
Het tijdstip van de aanvang van 
hun lidmaatschap dient gelegen 
te zijn vóór 1 september van het 
jaar dat aan het jaar waarin de 
periodiekeverkiezing plaatsvindt, 
voorafgaat. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 27. 

38. Amendement: 
afdeling Heemstede 
Betreft: PSM, artikel 12.1 
Tekst: 
'Welke lijst bevat ..... ' wordt: 'Deze 
lijst bevat ..... .' 

Toelichting: 
Taalkundige verbetering. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie Nota van Wijziging. 

39. Amendement: 
afdeling Roermond 
Betreft: PSM, artikel 12.3.2 
Tekst: 
Wat is een bijzonder geval? 
Indien dit onvoldoende wordt 
vastgelegd dient dit artikel ge
schrapt te worden. 

Advies hoofdbestuur: 
Is ongewiJzigd uit thans vigerend 
reglement overgenomen. Met het 
'bijzondere' kan de VVD in niet te 
voorziene situaties toch adequaat 
handelen. 

40. Amendement: 
KC Amsterdam 
Betreft: Reglement PSM, 
art. 17.5 
Tekst: 
wijzigen in laatste zin: 
'plaats volgende op de kandida
tenlijst' in 'volgende plaats op de 
kandidatenlijst'. 

Advies hoofdbestuur: 
Zie Nota van Wijziging. 

41. Amendement: Vereniging 
van Staten- en Raadsleden 
Betreft: Reglement PSM, 
art. 18.1 
Tekst: 
Artikel 18.1 wijzigen vier weken 
in tien weken. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voor
gestelde leidt ertoe dat pas in een 
laat stadium (en net voor het 
Kerstreces) bekend is wie lijst
aanvoerder wordt. Omwille van 
een goede campagneopzet is het 
wenselijk dat reeds medio no
vember de lijstsamenstelling be
kend is. 
Indien dit amendement wordt 
aangenomen, zal in een aantal 
andere artikelen ook met ter
mijnen dienen te worden ge
schoven. Enige tijdwinst is overi
gens te behalen door de termijn 
van vier weken als genoemd in 
art. 14.1 te wijzigen in twee we
ken. Hierdoor hoeven niet alle 
termijnen met zes weken te wor
den vervroegd. 
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Advies hoofdbestuur: 
Zie advies onder 25. 

42. Amendement: 
afdeling Roermond 
Betreft: algemeen 
Tekst: 
Er dient een betere verwiJZing 
naar het jaar van de verkiezingen 
te komen. Dit kan bij alle ge-

noemde data in de richtlijn wor
den gedaan, of door middel van 
een algemene eenduidige verwij
zing. 

Toelichting: 
Dient de duidelijkheid 

Advies hoofdbestuur: 
In de handleiding voor verkiezin-
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gen PS zal daar steeds op worden 
gewezen. Zie o.a. huidig Vademe
cum voor de bestuurders van de 
VVD. 

88ste algemene vergadering. 

Beschrijvingsbrief 
(buitengewone algemene vergadering) 
te houden op zaterdag 23 november 1991 in 't Spant te Bus
sum(aanvang 10.00 uur). 49.4. De voorzitter kan van ie

dere afgevaardigde verlangen dat 
deze zijn bevoegdheid aantoont, 
bij gebreke waarvan de betrokken 
afgevaardigde geen stemmen 
meer mag uitbrengen. 

Deze algemene vergadering is 
noodzakelijk in verband met ge
brek aan vergadertijd voor de be
handeling Richtlijnen GR op de 
87ste algemene vergadering, 
mede op dringend verzoek van 
enige afdelingen en centrales. 
De afdelingen en centrales wor
den hierbij in de gelegenheid ge
steld (weder)om moties c.q. 
amendementen op het voorstel, bij 
punt VII van de agenda voor de 
87ste algemene vergadering ver
meld, in te dienen. De sluitings
datum is 18 oktober 1991. 
Amendementen c.q. moties kun
nen worden ingeleverd d.m.v. 
hetzelfde (model)formulier als is 
gebruikt t.b.v. de 87ste algemene 
vergadering. 

. . . . . . . . . . . . zaterdagmorgen 23 no
vember 1991, aanvang: 10.00 uur 

AGENDA: 

I Opening door de voorzitter 

II Redevoeringdoor mr. drs. F. 
Bolkestein, voorzitter van 
de Tweede-Kamerfractie 

III Behandeling van de richt
lijnen GR 

IV Rondvraag 

V Sluiting door de voorzitter. 

N.B.1: 
De aandacht van de afdelingen 
wordt gevestigd op art. 20 van de 
statuten en op art. 49.1 t/m 49.4 
van het huishoudelijk reglement 
van de partij die als volgt luiden: 

20.1. Het stemrecht in de alge
mene vergadering wordt uitgeoe
fend door afgevaardigden van de 
afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van 
een afdeling per één januari on
derscheidenlijk één juli van het 
lopende jaar wordt een stem uit
gebracht; daarbij wordt het aantal 
leden van elke afdeling naar bo
ven afgerond tot vijftig of een 
veelvoud daarvan. 

20.3. Voor afdelingen, die na 
een januari onderscheidenlijk 
één juli van het lopende jaar zijn 
opgericht of waarvan de grenzen 
na die data zijn gewijzigd, wordt 
het aantal stemmen op de in arti
kel 20.2 bepaalde wijze vastge
steld op grondslag van het aantal 
leden dat een week voor de dag 
van de vergadering tot de afdeling 
behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden 
voor de bepaling van het ledental 
van een afdeling als bedoeld in 
artikel 20.2 en 20.3 buiten be
schouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een 
afdeling worden benoemd door de 
ledenvergadering van die afde
ling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt 
in de algemene vergadering zon
der last, naar vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afge
vaardigden als bedoeld in artikel 
20.5 van de statuten, benoemt de 
ledenvergadering een of. meer 
plaatsvervangers, al dan niet per 
afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering 
meer dan een afgevaardigde be
noemt, kan zij tevens vaststellen 
hoeveel stemmen iedere afge
vaardigde met inachtneming van 
het in artikel 20 van de statuten 
bepaalde aantal stemmen ter al
gemene vergadering zal uitbren
gen; toezicht op de naleving van 
zodanig besluit berust bij de afge
vaardigden van de afdeling zelf. 

49.3. Afgevaardigden kunnen 
hun vertegenwoordiging over
dragen aan andere afgevaardig
den van dezelfde of van een ande
re afdeling. 

MODEL I 

N.B.2: 
Het is noodzakelijk dat de spre
kers zich tijdig voor het betreffen
de agendapunt aan de orde komt, 
hebben aangemeld bij de alge
meen secretaris, opdat een even
redige verdeling van de beschik
bare spreektijd kan worden vast
gesteld. 

N.B.3: 
Afgevaardigden dienen zich bij de 
aanvang van de vergadering te 
laten registreren, waarna stem
kaarten en stemboekjes worden 
uitgereikt. Met klem wordt er op 
aangedrongen dat de afgevaar
digden (conform art. 49.4 hr.) hun 
bevoegdheid, tot het uitbrengen 
van stemmen, kunnen aantonen 
en voorts conform het reglement 
handelen als het gaat om het 
machtigen van andere afgevaar
digden. 

Ondervolgende modellen kunnen 
gelet op de artikelen 49.3 en 49.4 
hr. worden gebruikt. 

Ondergetekende voorzitter/secretaris* van de afdeling: 

verklaart hierbij (conform art. 49.4 hr.) dat door de ledenver
gadering van zijn afdeling de volgende afgevaardigde(n) naar de 
88ste AV werd(en) benoemd: 

* doorhalen wat riiet van toepassing is 

. ................................ 1991 

Ondertekening: 

MODELil 

Ondergetekende, afgevaardigde van de afdeling: 

draagt hierbij (conform art. 49.3 hr.) over aan 

afgevaardigde van de afdeling: ............................ . 
t.b.v. het uitbrengen van stemmen op de 88ste AV. 

................................. 1991 

Ondertekening: 
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Besluiten 
van de 44ste jaarlijkse algemene vergadering en de 
toezeggingen van het hoofdbestuur 

1. Naar aanleiding van een 
voorstel van de kamercentrale 
Den Helder werd· gesproken over 
de wijze van vastlegging van de 
besluiten van de algemene verga
dering en de toezeggingen van het 
hoofdbestuur. Deze gedachten
wisseling mondde uit in een drie
tal conclusies die in de vorm van 
een toezegging door de voorzitter 
werden verwoord. 
a. Er bestaat bij de algemene 
vergadering een duidelijke wens 
om zo spoedig mogelijk na de al
gemene vergadering de beschik
king te hebben over een beslui
tenlijst waarin meer dan thans 
het geval is de argumenten zijn 
opgenomen die in de discussie een 
rol hebben gespeeld en die aan de 
uiteindelijke besluitvorming ten 
grondslag hebben gelegen. 
b. Of en zo ja op welke wijze een 
toetsing v~n de besluitenlijst door 
de algemene vergadering dient te 
geschieden werd geen uitspraak 
gedaan. Suggesties die gedaan 
zijn liepen uiteen tussen het toe
zenden van de besluitenlijst aan 
alle afdelingen en centrales met 
een verzoek om commentaar, tot 
het benoemen van een zgn. no
tulen-commissie. Duidelijk is wel 
dat de uitvoering van de besluiten 
niet wordt opgeschort totdat de 
eventuele toetsing door de alge
mene vergadering heeft plaats
gevonden. 
c. Tijdens de algemene verga
dering in oktober zal het hoofdbe
stuur een voorstel voor een toe
komstige gedragslijn uiteenzet
ten, over de logistieke aspecten 
waarvan overleg gepleegd zal 
worden met de kc-voorzitters. 

2. Voldaan werd aan het voor
stel van de afdeling Breda om het 
rapport "Ruimte voor liberalis
me" te agenderen voor de jaarver
gadering. Deel I van het rapport 
werd betrokken bij het agenda
punt "Beleid van het hoofdbe
stuur"; deel II werd door middel 
van publikatie in de beschrij
vingsbrief voor de BA V op 5 en 6 
april onder de aandacht gebracht 
van de afdelingen en centrales en 
is als zodanig betrokken bij de be
handeling van de nota "Ongebro
ken lijnen". 

3. Verworpen werd een voor
stel van de kamercentrale Lim
burg waarin aan het hoofdbestuur 
werd verzocht in een reglements
wijziging_ vast te leggen dat de 
Commissie van Beroep zich bij de 
toetsing met betrekking tot een 
ontzetting uit het lidmaatschap 
van de VVD dient te beperken tot 
de gevolgde procedure. Het 
hoofdbestuur deelde mee zich te 
kunnen vinden in de door de com
missie van Beroep geformuleerde 
tekst met betrekking tot de taak
stelling: "De Commissie beoor
deelt niet alleen procedurele as
pecten, maar gaat ook na of door 
bemiddelingspogingen of anders
zins is getracht het gerezen ge
schil tot een oplossing te brengen 
anders dan door ontzetting uit het 
lidmaatschap en of bij die bemid
delingspoging op evenwichtige 
wijze rekening is gehouden met 
de belangen van degene die uit
eindelijk - wegens het uitblijven 
van een minnelijke oplossing - uit 
het lidmaatschap is ontzet". Het 
hoofdbestuur zal dit in de regeling 
van de Commissie van Beroep op
nemen. 

4. Verworpen werd een voor
stel van de afdeling Enkhuizen tot 
het opnieuw instellen van een 
commissie Sport en Recreatie. 

Daaraan ten grondslag lag het feit 
dat er reeds 22 partijcommissies 
zijn, dat het beleidsterrein in ver
gelijking met andere partijcom
missies niet omvangrijk is, dat de 
betrokkenheid van de centrale 
overheid sterk is afgenomen en 
dat de kamerleden openstaan voor 
contacten met deskundigen over 
knelpunten. 

5. Toegezegd werd namens het 
hoofdbestuur dat ernaar zal wor
den gestreefd om bij de komende 
themadagen meer tijd voor dis
cussie in het programma op te ne
men. 

6. Het hoofdbestuur onder
schrijft de mening van de kamer
centrale Den Helder omtrent een 
adequate inschakeling van exter
ne deskundigen bij de opleiding 
van cursusinleiders en omtrent de 
gezamenlijke verantwoordelijk
heid van hoofdbestuur en afdelin
gen/centrales bij het motiveren tot 
het volgen van cursussen. De 
hierover ingediende moties wer
den ingetrokken. 

7. Toegezegd werd namens het 
hoofdbestuur dat een nader voor
stel van het reclamebureau 
PPGH/JWT voor de invulling van 
een toekomstige samenwerking 
besproken zal worden met de LPC 
op een zodanig tijdstip dat een 
reële mogelijkheid voor het le
veren van een inbreng vooraf
gaand aan de besluitvorming mo
gelijk is. 

8. Rekening en verantwoor
ding en jaarverslag van de pen
ningmeester over 1990 werden 
toegekeurd. 

9. De algemene vergadering 
nam kennis van het conform arti
kel 18.3 statuten uitgebrachte 
jaarverslag 1990. 

10. Voor kennisgeving werden 
aangenomen twee moties van de 
afdeling Groningen met betrek
king tot het tijdpad en de evalua
tie van nieuw te ondernemen ac
tiviteiten. Deze evaluatie zal 
steeds bij de bespreking van het 
beleid van het hoofdbestuur tij
dens de jaarlijkse algemene ver
gadering plaatsvinden. 

11. Aanvaard werden twee 
moties van de afdeling Haarlem 
waarin ervoor werd gepleit de 
aanbevelingen uit het rapport 
"Ruimte voor Liberalisme" te vol
gen. Het hoofdbestuur heeft deze 
aanbevelingen overgenomen met 
dien verstande dat de in gang ge
zette procedures voor de thema
congressen niet abrupt worden 
gewijzigd. 

12. Tot leden van de Commis
sie van drie ter voorlichting van 
de algemene vergadering bij de 
behandeling van de rekening en 
verantwoording van de penning
meester over het jaar 1991 wer
den benoemd de heer W. Donker 
te Lelystad, drs. Th. A. J. Meijs te 
Amsterdam en ir. J. Boeve te 
Zuid-Beijerland. Als plaatsver
vangende leden worden benoemd 
mevr. W. J. M. Bregman-Kaaks te 
Roden, mevr. M.H.G. C. Kleijn
v.d. Wulp te 's-Gravenhage en ing. 
P. H. Tirion te Oosterbeek. 

13. Toegezegd werd namens 
het hoofdbestuur dat in de bui
tengewone algemene vergadering 
op 4 en 5 oktober een voorstel voor 
een wervehd contributietarief 
voor jonge leden zal worden be
sproken; voor 1992 wordt voor het 
overige geen wijziging in de con
tributiebedragen aangebracht. 
Verworpen werd een motie van de 
afdeling Tilburg om de beslissing 
daarover uit te stellen tot het na-

jaar met het oog op de eventuele 
financiële consequenties van het 
in gang gezette pr-beleid. Voor de 
jaarlijkse algemene vergadering 
in 1992 zal een voorstel voor de 
zgn. solidariteitsheffing bij de 
contributieverdeling aan de orde 
komen. Toegezegd werd dat in het 
overleg van de penningmeester 
met de penningmeesters van de 
kamercentrales gesproken zal 
worden over een zgn. introductie
contributie. 

14. Besloten werd het aantal 
van 13 hoofdbestuursleden on
gewijzigd te laten; herkozen wer
den mevr. J.C. van Dijk-Sturm te 
Middelburg, drs. J. Gmelich 
Meijling te Den Helder en drs. F. 
G. J. Steenmeijer te Oosterwolde; 
verkozen werd drs.P.A.van Vugt 
te KaatsheuveL 

15. Besloten werd een tele
gram te zenden aan Hare Majes
teit de Koningin van de volgende 
inhoud: "De Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie, op 
vrijdag 26 en zaterdag 27 april 
1991 te Amsterdam in jaarlijkse 
algemene vergadering bijeen, be
tuigt trouw en aanhankelijkheid 
aan uwe majesteit en haar huis". 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris. 

N.B. 
De uit de behandeling van de nota 
"Ongebroken Lijnen" getrokken 
conclusies op de tweede dag van 
de 44ste JA V zullen gebundeld 
worden met die van de 85ste alge
mene vergadering. Conform het 
besluit van de algemene verga
dering zullen deze conclusies aan 
de nota worden gevoegd. 

• 

VI 

NOTITIES 



SEPTEMBER 1991 VIl 

N"OTITIES NOTITIES 



De eerste hot-dog op de hoekvan Unter 

den Linden en Alexanderplatz. De eerste etala

ges voorbij de Brandenburger Tor. 

De eerste omhelzing op de motorkap van 

een grijze Trabant. Het zijn emoties die wij in 

Nederland hooguit kennen van de Surprise Show 

van Henny Huisman. 

Bij vrijheid en bevrijding denken we mis

schien nog wel het eerst aan een van de boeken 

van dr. Lou de Jong. 

Totdat je plotseling de tanks ziet op het 

plein van de Hemelse Vrede. Of de gewapende 

pantservoertuigen voor het parlementsgebouw 

in Vilnius. 

Elke dag wordt er in de wereld gevoch

ten voor de vrijheid. Van Moskou tot Managua. 

Van Koeweit tot Kaapstad. 

Die vrijheidsgedachte, dat verlangen orn 

te denken, te zeggen en te zijn wie of wat je wilt, 

is de kern van het liberalisme. 

Het is ook artikel 1 van de beginselver

klaring van de VVD. De enige liberale partij van 

Nederland. Tot zover niets bijzonders. Al vinden 

we één ding op zijn minst opmerkelijk. 

Terwijl er overal meer sternmen opgaan_ 

voor het liberalisme, moet de VVD bij de komende 

Statenverkiezingen alle zeilen bijzetten om even 

groot te blijven als twee jaar geleden. 

Het liberalisme is populairder dan de VVD. 

Dat is misschien gek, maar ook wel begrijpelijk. 

Want tegenover alle vrijheden en verwor

venheden, staan ook verplichtingen en verant

woordelijkheden. 

En de VVD heeft nooit nagelaten daarop 

te wijzen. I ets wat de verkiezingsuitslag nog wel 

eens kan beïnvloeden. 

Toch zal dat bij de VVD niet leiden tot mo

dieuze meningen of opvattingen die lijken te zijn 

ingegeven door de computer van Maurice de Hond. 

De VVD is niet opeens "groen'~ De VVD is 

niet opeens "nieuw flinks". De VVD is liberaal. 

En natuurlijk zijn we verheugd dat steeds rpeer 

mensen het met ons eens zijn. 

Dat er, orn een voorbeeld te geven, ein

delijk erkenning komt voor de rol van de NAVO 

in het vredesproces. 

Dat er eindelijk gehoor komt voor com

merciële televisie. 

Dat er eindelijk serieus wordt nagedacht 

over criminaliteitsbestrijding. 

Dat er eindelijk wordt ingezien dat inko

mensnivellering de belangrijke prikkel orn te 

werken wegneemt. 

En dat je pas werkelijk van sociale ver

nieuwing kunt spreken als je van de WAO een 

trampoline maakt. En geen hangmat. 

Dat er eindelijk wordt ingezien dat de 

liberalen voor een belangrijk deel de richting 

~ 

hebben bepaald van de twee vorige kabinetten. 

Dat de overheid, net als elk bedrijf en 

iedere particulier, aan haar verplichtingen moet 

voldoen. 

En dat we onze schulden moeten afbeta

len volgens de regels van modern management. 

Het is dan ook teleurstellend te zien 

hoe het huidige CDA/PvdA-kabinet de klok weer 

terugdraait. 

Hoe oude stokpaardjes weer worden 

bereden. Hoe in de tussenbalans belastingverho

gingen weer de plaats innemen van echte bezui

nigingen. 

Maar nog ernstiger is het dat de geloof

waardigheid van de overheid wordt aangetast. 

Dat de christen-dernocraten in het 

ene kabinet geven, wat ze in het andere kabinet 

weer nemen. 

Het is om wanhopig van te worden hoe 

het huidige kabinet voorbijgaat aan de tijdgeest. 

Dat links en rechts verouderde begrippen 

zijn. Dat links misschien wel rechts is. En rechts 

misschien wel links. 

Gelukkig gaan we in Nederland steeds 

liberalerden ken. Steeds meerop de langeterrnijn. 

Steeds Europeser ook. 

In Nederland· en in de wereld gaan er 

steeds meer sternmen op voor het liberalisme. 

Laat de uwe niet verloren gaan, overmorgen. 

VVD. DE ENIGE LIBERALE PARTIJ 
VAN NEDERLAND. 

VVD. POSTBUS 30836,2500 GV 'S-GRAVENHAGE, TELEFOON 070 3613061, TELEFAX 070-3608276. 
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Dian van Leeuwen-Schut is 
de nieuwe voorzitter van de 
VVD. Op 4 oktober vond in 
Veldhoven de wisseling van 
de wacht plaats. Een verslag 

van de overdracht van de 
voorzittershamer door Leen-
dert Ginjaar en het "uitlui-
den" van de oud-voorzitter 
met een mini-symposium, 
toespraken en receptie op 

pagina's I, 5, 6, 7, 16. 

Dian van Leeuwen hoopt van 
de VVD weer de gezellige club 
te maken, waar het zelfver-
trouwen van afstraalt. Ken-

nismaking met de nieuwe 
voorzitter. 

Zie deze pagina. 

Weerwerk van de VVD 
tijdens Algemene 
Beschouwingen. 
Zie pagina 3. 

Bolkestein op partijraad: 
Kabinet vervalt in fouten 

jaren zeventig. 
Zie pagina 4. 

Een nadere verduidelijking 
van het VVD-standpunt over 

de WAO. 
Zie pagina 13. 

De Commissie Tweede Kamer 
zoekt talenten!! 

Pagina 14. 

Afscheidsinterview met Henk 
Koning; een terugblik met 

wat weemoed. 
Pagina 15. 

Het activiteitenschema voor 
1992! Pakt u uw agenda er 

even bij? 
Pagina 18. 

De ( oud)voorzitterscolumn, 
pagina 3. 

Laatste mogelijkheid tot 
aanmelding themadag 

"Ontgroening- Vergrijzing" 
pagina 7. 

Nieuwe vergaderzaal feeste-
lijk geopend, pagina 12. 

Partijraad op 26 oktober, 
pagina 19. 

Van A tot Z ... 
pagina 20. 
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VVD-voorzitter Didn van Leeuwen: 

m.oet w-eer de 
gezellige club worden 
waar het zelfvertrouwen 
vanaf straalt 
door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

DEN HAAG- Ze straalt energie 
uit, zelfvertrouwen. Ze is di· 
rect in haar antwoorden en 
vragen; terzake en efficiënt. 
Ze kan spontaan in de lach 
schieten en houdt van humor. 
Een eerste irr~pressie van mr. 
E. J. J. E. (Dian) van Leeuwen
Schut, die sinds 4 oktober de 
nieuwe voorzitter van de VVD 
is. 

Zij heeft er wel even over moe
ten nadenken, toen ze voor die 
functie werd benaderd, "want het 
is geen sinecure". Maar niet lang: 
"Je moet in het leven durven be
slissen, je kunt niet eindeloos 
blijven dubben". En daarbij - en 
dat weet ze heel zeker - het li
beralisme zit in de lucht! 

Dian van Leeuwen-Schut (51) 
heeft na 15 augustus al heel wat 
gesprekken in kamercentrales, en 
afdelingen en met VVD-ers ge
voerd. Ze wil beslagen ten ijs ko
men. 

Doelstelling 

Verschil 
Zij ziet wel degelijk enige ver

schillen tussen het voorzitter
schap van de liberale partij en an
dere politieke partijen. "Liberalen 
zijn van huis uit optimisten. 
Daardoor werken ze wat losser 
met elkaar en hebben ze in hun 
opvattingen een meer individuele 
benadering. Dat laatste kan soms 
een bezwaar zijn, namelijk indien 
je daardoor het belang van het ge
heel een beetje gaat vergeten. In 
feite moet je wel de individuele 
benadering van problemen heb
ben, maar er moet ook dat stukje 
collectiviteit inzitten van het sa
men doen en samen ergens voor 
gaan staan. Dat alles zie ik het 
liefst in een sfeer waar veel en 
graag wordt gelachen. Dat is iets 
wat je bijvoorbeeld in een PvdA 
mist. Daar is de toon wat star. De 
mensen zijn wat anders. Maar in 
een partij waar niet veel wordt 
gelachen gaat alles moeizamer." 

(vervolg op pagina 2) 

WO-voorzitter Dian van Leeuwen-Schut 

Haar doelstelling met het 
voorzitterschap is "om van de 
VVD weer een club te maken die 
zelfvertrouwen uitstraalt. Een 
partij die vindt dat zij - los van 
wat anderen van haar zeggen -
een geheel eigen positie inneemt. 
Dat heeft met kracht te maken 
en die kracht moet van binnenuit 
komen." 

Overdracht voorzitters-

Ze vervolgt: "De VVD moet ge
bruik maken van haar talenten en 
van de deskundigen die er zijn. 
Daarnaast moet zij nieuwe talen
ten aanboren. De VVD moet kun
nen functioneren als een zeer ef
ficiënt werkende organisatie. 
Maar wat ik heel belangrijk vind, 
het moet vooral weer een gezellige 
club worden, waarin een ontzet
tend 'wij' -gevoel heerst en waar 
mensen graag bij willen horen." 

Dian zal ernaar streven de 
sfeer van die VVD van vroeger te
rug te brengen. "Op de algemene 
vergaderingen was er toen altijd 
een ontzettend gezellige sfeer. Na 
afloop bleef je daardoor nog au
tomatisch een tijdje plakken." 

ham.er door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

Voorzitter Ginjaar tijdens zijn afscheidsspeech. 

VELDHOVEN- Voordat hij de 
voorzittershamer overdroeg 
aan Dian van Leeuwen sprak 
Leendert Ginjaar nog eenmaal 
als voorzitter voor de volle 
zaal VVD-ers. 

"Ik wil niet op die vijf jaar te
rugblikken, maar vooruitkijken in 
de toekomst. Voortdurend moet er 
sprake zijn van ontwikkelingen in 
onze eigentijdse partij. 

De VVD is zich tot een profes
sionale partij aan het ontwik
kelen. De jaren van grote beroe
ring liggen achter ons. De stil
gevallen dialoog van leden en be
stuurderen en politici is weer op 
gang gekomen. 

Wanneer mondiaal gezien zo
veel liberale standpunten ge
honoreerd zijn, zou men zich af 

(vervolg op pagina 15) 
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VVD moet weer de gezellige club 
worden waar het zelfvertrouwen 
vanaf straalt (vervolg va~ pagina 1) 

Hoedster 
De soms fragiele scheidslijn 

tussen "beroepspolitici" en be
stuur omschrijft ze heel concreet. 

"De politieke leiding ligt heel 
duidelijk bij de fractievoorzitter 
van de Tweede Kamer; bij Frits 
Bolkestein dus. Daarin wil ik be
slist niet de eerste viool spelen. 
Maar als het te maken heeft met 
de uitwerking van de liberale be
ginselen denk ik dat ik wél mijn 
vinger mag opheffen. Dan vind ik 
van mezelf in mijn functie dat ik 
de hoedster van het liberalisme 
hoor te zijn. Dat wil niet zeggen 
dat je daar meteen een sanctie
beleid voor nodig hebt, want zo 
moeten we niet met elkaar om
gaan. Zodra ik zie dat met de li
berale b~ginselen een andere 
richting wordt ingeslagen dan is 
dat duidelijk een punt waarover 
je met elkaar moet gaan praten. 

Ik stel ontzettend prijs op open 
communicatie en goede persoon
lijke relaties. Waar ik niet tegen 
kan, is als er dingen achter mijn 
rug gebeuren. Daar spring ik on
middellijk op in, want zo kan ik 
niet werken. Als je open staat voor 
elkaars mening zijn er al heel wat 
barrières genomen." 

Maatschappelijke 
belangstelling 

Dian van Leeuwen zit al 25 
jaar in de politiek. Maatschappe
lijke belangstelling, waaronder 
dus ook politieke interesse, is 
haar als kind thuis in Arnhem 
met de paplepel ingegoten. Het is 
niet verwonderlijk dat zij - ko
mend uit een goed katholiek, 
maar ook liberaal gezin - haar 
raadslidmaatschap in Rotterdam 
voor de KVP bekleedde. Een partij 
die zij na enige tijd toch als te 
betuttelend ervoer. De overstap 
naar de VVD maakte zij toen de 
schijnwerpers op haar na de be
eindiging van het raadslidmaat
schap waren gedoofd. 

Zij ontmoette de liberale Luigi 
van Leeuwen - thans burgemees
ter van Zoetermeer - trouwde met 
hem en kreeg een dochter en een 
zoon, die thans 19 en 17 zijn. 

Op de vraag of die het er moei
lijk mee zouden hebben indien 
kritiek op het optreden van hun 
moeder komt, schiet ze in de lach. 
"Nee hoor! Dat hebben we thuis 
wel afgeleerd!" 

Dian had een volle baan bij 
MENEBA en dook weer op in de 
politiek in de VVD-statenfractie 
van Zuid-Holland. Daar beheerde 
zij de portefeuilles Volksgezond
heid en Sociale Zaken en een deel 
van Financiën. 

Voorzitterschappen 
Ze heeft vele voorzitterschap

pen bekleed. "Besturen ligt mij. 
Ik vind het leuk en ik denk ook 
dat ik dat kan: besturen, zaken 
organiseren." 

In het verleden is zij het meest 
naar buiten getreden als voorzit
ter van de Emancipatieraad 
(1983-1989). Waar onder haar 
leiding een aantal onderwerpen 
als kinderopvang en arbeids
marktparticipatie van vrouwen 
op de politieke agenda zijn geko
men. Wat betreft kinderopvang 
heeft dat geresulteerd in het op
nemen van dit onderwerp als nor
maal onderdeel van CAO-onder-

handelingen. Ook werden onder
werpen als seksueel geweld uit de 
taboe-sfeer gehaald en werden 
aanzetten tot wetgeving gegeven. 

Het meest belangrijke uit die 
periode noemt zij het inspelen op 
de eis tot economische zelfstan
digheid van alle volwassenen. "De 
arbeidspositie van vrouwen is nog 
steeds slecht. Al treden lang
zamerhand wel verbeteringen op. 
Dat, gecombineerd met de nood
zaak om in de jaren negentig 
vrouwen meer te betrekken bij de 
arbeidsmarkt, plus de invoering 
van de eis van economische zelf
standigheid die sinds 1990 voor 
alle 18-jarigen is ingevoerd, heeft 
geleid tot mijn laatste advies. Dat 
betrof het ontwerpen van een 
scenario "Arbeid" of te wel 
"emancipatie in macro-econo
misch perspectief'. Daarin wer
den een aantal pijlers gericht op 
onderwerpen die voor de arbeids
participatie van vrouwen belang
rijk zijn. We hebben als Eman
cipatieraad tegen het Centraal 
Planbureau gezegd: "Laten we 
eens kijken hoe de toestand nu is. 
Wat gaat er bijvoorbeeld gebeuren 
met het onderwijsbeleid het ko
mend decennium, met de omvang 

van de kinderopvang en de belas
tingwetgeving? Wat zou er moeten 
gebeuren en wat gaat dat kosten?" 

Zo'n scenario-opzet was nieuw. 
Het betekende dat een begin kon 
worden gemaakt met de uitvoe
ring door tegen de beleidsmakers 
met de gegevens in de hand te 
kunnen zeggen: "Kijk eens: dit 
zijn de zaken die je moet opzetten 
en dat moet je zó doen!" 

Eerste Kamer 
Sinds 27 mei maakt Dian van 

Leeuwen deel uit van de 12-kop
pige VVD-fractie in de Eerste Ka
mer. "Die combinatie met het 
voorzitterschap is erg goed omdat 
je heel dicht bij het politiek ge
beuren zit. Het is een heel prettige 
fractie. Voor mij heeft het als bij
komend voordeel dat ik door de 
senaat goed op de hoogte ben van 
wat er allemaal speelt. Daar zit je 
in een circuit waar je automatisch 
een aantal dingen hoort, waar je 
dan niet meer zelf achteraan 
hoeft. Dat werkt heel efficiënt." 

Thuiszorg 
De nieuwe VVD-voorzitter zal 

naast haar bestuurlijk liberale 

WO-voorzitter Dian van Leeuwen-Schut 

werk zich even zo goed nog met 
een aantal andere zaken blijven 
bezighouden. 

Zo hoeft de Landelijke Vereni
ging Thuiszorg zich geen zorgen 
te maken dat zij dat voorzitter
schap op zal geven. "De fusie tus
sen de Nationale Kruisverenigin
gen en de Centrale Raad Gezins
verzorging is landelijk wel rond, 
maar nu moet de integratie in de 
regio's en steden plaatsvinden. 
Daar is nog heel wat werk te ver
richten." 

Ook blijft zij voorzitter van de 
Raad van Toezicht Centraal Bu
reau Rijvaardigheidsbewijzen en 
lid van de Raad van Advies Post 
en Telecommunicatie. 

Dichter bij haar politieke baan 
ligt weer haar functie als curator 
van de Teldersstichting. "Ik stel 
mij voor om als ik straks aan de 
slag ga een soort denktank om me 
heen te verzamelen. De komende 
jaren zullen van essentieel belang 
zijn voor de invulling van de li
berale strategie, want we kunnen 
wel gelijk hébben, maar we moe
ten het ook krijgen. Het gaat 
erom dat wij die strategie leren te 
vertalen in begrijpelijke taal en 
van een eigentijds jasje voorzien, 

Drie prominente VVD-ers 
herdacht 
Op de algemene vergadering 
in Veldhoven werden drie on
langs overleden prominente 
VVD-ers herdacht: Mr. Molly 
Geertsema, erelid van de VVD, 
en Matty de Bruijne, beiden 
oud-commissaris der Konin
gin in Gelderland en ir. Ze
gering Hadders, oud-lid van 
de Tweede Kamer. 

Voorzitter Ginjaar memoreer
de mr. Geertsema als een "eigen
zinnig liberaal in de goede zin van 
het woord, die altijd het partijbe
lang boven de eigen belangen 

heeft laten prevaleren. Tot aan 
het laatste toe actief, heeft hij in 
zijn leven een grote rol in de partij 
gespeeld." 

Oud-commissaris van de Ko
ningin in Gelderland, Matty de 
Bruijne, werd door de vergadering 
posthuum tot erelid van de VVD 
benoemd. "Bescheiden niet aan de 
weg timmerend en overtuigd li
beraal", zo omschreef Ginjaar De 
Bruijne en hij memoreerde met 
name zijn activiteiten in de Ver
eniging van Staten- en Raadsle
den die hem na aan het hart lag. 

Mevrouw de Bruijne nam het ere
lidmaatschap en een boeket bloe
men in ontvangst. 

Ook het oud-Tweede Kamerlid 
Zegering Hadders werd herdacht. 
Ginjaar memoreerde dat hoewel 
de overledene allang uit de actie
ve politiek was zijn naam onder 
leden van zowel Eerste als Twee
de Kamer nog voortleeft. "Wat 
zou Zegering Hadders daarvan 
hebben gezegd" is nog wel eens 
onze reactie, als bepaalde politie
ke zaken die tot zijn specialisme 
behoorden ter sprake komen", al
dus VVD-voorzitter Ginjaar. • 
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zodat we dat gelijk krijgen. Die 
denktank vind ik noodzakelijk. 
We moeten zaken concreet kun
nen uitwerken en het er steeds 
met elkaar over kunnen hebben: 
zitten we nog op de goede lijn? En 
natuurlijk moeten we ons er nu 
ook in verdiepen wat onze punten 
zullen zijn als we straks weer in 
een kabinet zitten." 

Rondtocht 
Sinds 15 augustus, toen de

finitief kwam vast te staan dat 
zij de nieuwe VVD-voorzitter zou 
worden, trekt zij het land door. 
Oriënteert zij zich in persoonlijke 
gesprekken en met Kamercentra
Iebesturen op wat leeft binnen de 
VVD. 

Haar ervaringen vat Dian als 
volgt samen: "Onze leden willen 
graag praten over liberale begin
selen en de uitwerking daarvan. 
De mensen willen dat onze partij 
iets aan talent doet, dat de VVD 
gebruik maakt van de aanwezige 
deskundigheid. Zij willen ook 
graag dat die partij efficiënt 
werkt. En allemaal wensen ze die 
interne ouderwetse gezelligheid 
weer terug. 

De sfeer is al aan het verbe· 
teren. Je voelt dat de betrokken· 
heid groter wordt en het vertrou
wen in elkaar weer sterker. Dat 
maakt enthousiast. En vanuit en· 
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thousiasme is een aantal zaken I 

veel gemakkelijker te realiseren. 
Vanuit de sfeer van: we doen het 
met elkaar; we zijn het eens met 
elkaar en we hebben vertrouwen 
in elkaar. Als die sfeer ontbreekt, 
kun je de mooiste dingen plannen, 
maar dan loopt het gewoon niet!" 

• 
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Algemene Beschouwingen 1992 

Frits Bolkestein: ,,Dit kabinet 

Het leek erop dat de Algemene Beschouwingen van ditjaar (die 
bij het ter perse gaan van dit nummer nog niet waren afgerond) 
een debat zonder lastige angels zouden worden. In het spoed
debat dat de VVD-fractie begin september had aangevraagd, 
waren immers de WAO-problematiek en het inkomensbeleid al 
~n grote lijnen afgehandeld. De regeringscoalitie wilde nu wel 
eens rust. 

VVD-fractievoorzitter Frits 
Bolkestein vond het echter zo 
vroeg in het nieuwe politieke sei
zoen nog veel te vroeg voor rust. 
Hij begon zijn bijdrage aan de Al
gemene Beschouwingen met een 
indringend betoog over de regel
rechte afgang van de Nederlandse 
regering binnen de Europese Ge
meenschap. Nede'rland had im
mers met hangende pootjes zijn 
voorstel voor een sterk federalis
tische Politieke Unie moeten in
slikken. De politieke leider van de 
VVD had er bij eerdere gelegen
heden op gewezen dat het Neder
landse streven naar een sterke 
vorm van centraal gezag in Euro
pa meer was gebaseerd op idea
lisme dan op realisme. "Het re
geringsstreven naar een Europese 
federatie is onverstandig want het 
jaagt de Britten en de Fransen de 
stuipen op het lijf." Frits Bolke
stein vond het helemaal onbegrij
pelijk dat het kabinet de duidelijk 
afwijzende signalen uit de andere 
lidstaten had genegeerd. Hoe kon 
het gebeuren dat Nederland - als 
mede-oprichter van de Europese 
Gemeenschap - zo amateuristisch 
te werk was gegaan? 

Frits Bolkestein hekelde ver
volgens het verschil tussen belofte 
en werkelijkheid in het re
geringsbeleid: "Dit kabinet wist 
Vanaf het begin niet wat het wil
de". Een deel van de coalitie was 
hezuinigingsmoe, de andere helft 
Was er niet aan toe. In het regeer
akkoord werd met geen woord ge
rept van een forse vermindering 
van subsidies. Geen woord over 
ingrepen in de sociale zekerheid. 
Nog bij de Statenverkiezingen 
1991 voerde de PvdA de leus: 
"Ook arbeidsongeschikten delen 
mee in de groei van de welvaart". 
Dat was immers "gewoon een 
kwestie van eerlijk delen". 

Halverwege de rit is de sociale 

vernieuwing ondergesneeuwd 
door de budgettaire problemen 
van het Rijk. Er wordt gesneden 
in de subsidies. De uitkeringen 
zijn ontkoppeld. De inkomens van 
bestaande WAO-ers gaan in het 
vriesvak. En het PvdA-congres 
heeft dit zelfs als sociaal beleid 
aanvaard. Dat was immers "Ge
woon een kwestie van kiezen of 
delen". 

Geen gatenkaas 
Bolkestein erkende dat de 

Miljoenennota 1992 meer de
gelijkheid uitstraalt dan de vorige 
editie. Toch had hij op veel punten 
kritiek. "Anders dan verleden 
jaar is deze Miljoenennota geen 
gatenkaas. Maar hij smaakt nog 
steeds niet goed." De belangrijk
ste grief van de VVD-leider was de 
wurgende greep van de collectieve 
lastendruk: "In 1992 stijgt de col
lectieve lastendruk met maar 
liefst 6 miljard gulden ten opzich
te van 1990. Daarmee wordt de 
lastenverlichting in het kader van 
de Oort-operatie royaal terugge
draaid. De PvdA heeft dus toch in 
iets zijn zin gekregen." 

Frits Bolkestein hekelde in 
scherpe bewoordingen de voorge
stelde stopzetting van de in
flatiecorrectie. Hij ging daarbij 
niet zo ver als ex-minister Ruding, 
die sprak van een "gore belas
tingmaatregel", maar veroordeel
de de stopzetting van de inflatie
correctie wel als "stiekeme dief
stal". Het kabinet laat immers de 
inflatie beslissen over de belas
tingdruk, zonder dat er een po
litiek lastige tariefsverhoging 
hoeft plaats te hebben. Het 
schrappen van de inflatiecorrectie 
verscherpt bovendien de progres
sie van ons belastingstelsel, 
waarmee we internationaal al 
zeer ongunstig afsteken. Inko-

wist vanaf het 
begin niet wat het 
wil de" door HANS HOOGERVOAST 

mensnivellering is wel het laatste 
waaraan wij behoefte hebben. 

Brandbrief 
De VVD-fractievoorzitter 

waarschuwde er vervolgens voor 
de neiging om brandstofheffingen 
als oplossing voor alle problemen 
te zien. De kosten van vrijwel het 
totale milieubeleid worden afge
wenteld op één type vervuiling, 
namelijk brandstofverbruik. Een 
keiharde voorwaarde voor mi
lieuheffingen is dat zij de concur
rentiepositie van de Nederland
se industrie niet mogen schaden. 
"Wij hebben er begrip voor dat de 
voorzitters van zeven grote on
dernemingen een brandbrief naar 
het kabinet hebben gestuurd. Het 
kabinet zal wel weer denken dat 
deze heren zwaar overdrijven. De 
regering sloeg immers verleden 
jaar ook de waarschuwingen van 
de heer Duisenberg in de wind. De 
VVD-fractie dringt er op aan dat 
het kabinet deze waarschuwing 
wel ter harte neemt." 

Ten aanzien van het inko
mensbeleid raadde Frits Bolke
stein het kabinet aan de illusie 
van koppeling niet langer op te 
houden. "De uitkeringsontvan
gers in ons land hebben geen en
kele reden meer om welke uit
spraak dan ook over ontvriezing, 
koppeling of koopkrachtbehoud 
nog te geloven". Wel pleitte hij er 
voor dat ruimte voor arbeidsvoor
waarden van de ambtenaren de 
loonontwikkeling in de marktsec
tor moest volgen. "De overheid 
moet als grootste werkgever in 
staat blijven toppersoneel aan te 
nemen en vast te houden. Alleen 
dan kunnen de afslankingsope
raties met succes worden afgeslo
ten". 

Inflatiecorrectie 
De VVD-fractie liet het niet bij 

kritiek alleen. Frits Bolkestein 
bood de Tweede Kamer een alter
natief VVD-beleidspakket 1992 
aan, dat onder regie van financieel 
woordvoerder Rudolf de Korte 
was opgesteld. Dit pakket bevat 
krap 6 miljard aan ombuigingen 
in 1994, die deels voortvloeien uit 
het VVD-correctiescenario op de 
Tussenbalans van februari 
jongstleden. Het gaat onder meer 
om het VVD-Ziektewet/W AO
pakket (zie ook elders in dit blad, 
red.); en een forsere aanpak van 
de subsidies. De opbrengsten wil 
de VVD-fractie inzetten voor het 
redden van de inflatiecorrectie; 
verlaging van het hoogste BTW
tarief met % %; en het ongedaan 
maken varr de verhoging van het 
huurwaardeforfait en de ben
zine-accijns. Al met al meer dan 
voldoende om de stijging van de 
collectieve lasten en de inko
mensnivellering ongedaan te ma
ken. Bovendien kunnen in het 
VVD-alternatief de bestaande 
WAO-ers worden ontzien en kun-

nen de ambtenarensalarissen 
meestijgen met de marktsector. 

Overlegcircuit 
Frits Bolkestein ging uitvoerig 

in op de Nederlandse neiging om 
heikele problemen het overlegcir
cuit in te schuiven. Daarbij noem
de hij in het bijzonder het functio
neren van de Sociaal Economische 
Raad rond het ziekteverzuim en 
de WAO. Hij wees er op dat de 
sociale partners niet in staat wa
ren geweest zich los te weken van 
de belangen die zij behartigden. 
Al het creatieve werk en de zake
lijke oordeelsvorming kwamen 
voort uit de Kroonleden. Bolke
stein concludeerde: "Belangen
behartiging en advisering zijn be
langrijk. Maar zij moeten van el
kaar worden gescheiden. Advise
ring behoort plaats te hebben op 
grond van deskundigheid, niet 
van belangenbehartiging. De SER 
zou daarom uitsluitend moeten 
bestaan uit Kroonleden die op ei
gen titel worden benoemd. Dat 
sluit niet uit dat ook specialisten 
uit de vakbonden en de werkge
versorganisaties worden be
noemd. Zij nemen dan echter zit
ting op grond van hun deskundig
heid." 

Taboe 
Het derde hoofdthema van 

Frits Bolkesteins bijdrage aan het 
debat was een vervolg op zijn eer
dere doorbreking van het minder
hedentaboe. "Mijn fractie ziet het 
minderhedenprobleem als een 
van de grootste problemen van de 
komende tien of twintig jaar. Wie 
ziet wat er gebeurt in de landen 
om ons heen, houdt zijn hart vast 
en hoopt dat zich dat niet in Ne
derland herhaalt. Zijn wij die lan
den een oplossing vóór of zijn wij 
hen een probleem achter?" (voor 
een uitgebreide weergave van het 
standpunt van de VVD-leider, zie 
elders in dit blad, red.). 

Hij sloot zijn betoog af met een 
bespiegeling over de partijpolitie
ke verhoudingen: "De Algemene 
Beschouwingen zijn altijd een be
langrijk ogenblik in het par
lementaire jaar. Maar dit jaar 
worden ze naar de kroon gestoken 
door het PvdA-congres van tien 
dagen geleden. Daar behield de 
PvdA zijn politiek leider, maar 
verloor zij haar morele hoogmoed. 
Elke WA O-er weet nu dat de so
ciaal democratie niet het alleen
recht heeft op sociale rechtvaar
digheid. Minister Kok kreeg in 
Nijmegen de steun van 80 % van 
zijn partij. Maar hij heeft 40 % 
van zijn electoraat verloren err er 
een bende van vier bijgekregen. 

Het CDA is ogenschijnlijk on
gedeerd gebleven. Toch heeft ook 
deze partij iets ingeleverd. Waar 
de PvdA haar alleenrecht op de 
sociale rechtvaardigheid opgeeft, 
verliest het CDA zijn monopolie 

op het politieke midden. 

De PvdA verhoogt de lasten - het 
CDA doet dat ook. De PvdA ni
velleert - het CDA doet dat ook. 
Beide partijen zijn verantwoor
delijk voor dit beleid. Beide par
tijen zijn medeplichtig." • 

Burgh-Haamstede 7 oktober 1991 

Aan de leden van de Volkspartij 
voor Vrijheid & Democratie 

Nu ik op .4 oktober jl. de voor
zittershamer overdroeg aan Dian 
van Leeuwen heb ik er behoefte 
aan mij nog met een enkel woord 
tot u te richten. 

We hebben in de afgelopen ja
ren roerige tijden gekend, met veel 
positieve, maar ook negatieve mo
menten. Het is daarom goed te 
kunnen constateren dat de partij 
volop in herstel is en het enthou
siasme is teruggekeerd. Er wordt 
hard gewerkt, de opiniepeilingen 
vertonen een gestage opgang, die 
veel vertrouwen geeft in een goede 
uitslag bij echte verkiezingen. 

Graag wil ik daarbij mijn grote 
waardering uitspreken voor al 
diegenen - bestuurderen en politi
ci - die zich met veel energie, tijd, 
creativiteit en opofferingen inzet
ten voor hun, voor onze WD. 

Grote dank ook voor de samen
werking, medewerking en steun 
die ik van zo velen gedurende mijn 
voorzitterschap mocht ondervin
den. Vriendschappen voor het le
ven zijn ontstaan. En uiteraard 
past daarbij een speciaal woord 
aan het hoofdbestuur; gij waart 
fantastisch om mee samen te wer
ken. 

Mijn bijzondere waardering 
gaat ook uit naar de medewerkers 
van het algemeen secretariaat voor 
hun nimmer aflatende inzet. 

In mijn herinnering zal ook 
blijven voortleven de avond van 
mijn vertrek: het bijzonder ge
slaagde symposium, de vele ca
deaus en de vriendelijke woorden; 
dit alles wordt zeer gewaardeerd. 

Tenslotte. Vol vertrouwen wens 
ik Dian van Leeuwen alle succes 
toe op de weg naar het verdere 
herstel van onze partij. 

Het ga u allen goed! 

L. Ginjaar 
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Bolkestein op partijraad: 

,,Kabinet vervalt in fouten 
jaren zeventi~r~CTORHAFKAMP 
UTRECHT - Politiek leider Frits Bolkestein ziet het huidige 
CDA-PvdA-kabinet voortdurend vervallen in de fouten van de 
jaren zeventig. Door stopzetting van de inflatiecorrectie bevor
dert het kabinet de nivellering. De lesgeldmaatregel en de her
ziening van het gezondheidsstelsel staan voor de deur. De klok 
wordt achteruit gezet. "Nivellering haalt de fut uit de maat
schappij. Het neemt de prikkels weg tot extra prestatie. Daarom 
hebben we in de jaren tachtig de inkomensverschillen niet 
verder verkleind. Maar ook deze fout van de jaren zeventig wil 
het kabinet herhalen. De VVD wijst elke vorm van nivellering 
af. Onze fiscale achterstand in Europa moet niet worden ver
groot, maar verkleind," aldus Bolkestein bij de opening van de 
partijraad op 22 september in Utrecht. 

Hij wees er in zijn toespraak 
op dat nog een andere kwestie 
hem doet denken aan de jaren ze
ventig. "Op 16 september hebben 
de voorzitters van zeven grote on
dernemingen, waaronder Shell, 
AKZO en DSM, een brandbrief 
naar het kabinet gezonden, waar
in zij protesteren tegen de drasti
sche verhoging van de brandstof
heffing. Het is de eerste maal dat 
zoiets gebeurt sinds de fameuze 
brief van de negen toponder
nemers aan het kabinet Den Uyl 
in 1976". Volgens Bolkestein is er 
dan ook wel van een onrustbarend 
feit sprake. Het kabinet gaat z.i. 
de brandstofheffing misbruiken 
om zijn financiële problemen op te 
lossen. 

"Officieel gaan de heffingen de 
kosten van het milieubeleid dek
ken. Maar wie kan mij uitleggen 
waarom de chemische industrie 
moet opdraaien voor de subsidies 
aan Brabantse mestboeren? De 
industrie is misschien wel een 
melkkoe, maar ze produceert ten
minste geen mest". Voor Bolke
stein is het zonneklaar: de heffing 
is een ordinaire belastingver
hoging en dient alleen maar om 
het schatkisttekort te dekken. 
Maar ondertussen wordt de con
currentiepositie van de Neder
landse industrie ernstig op het 
spel gezet. De politiek leider van 
de VVD viel er minister Coos All
driessen van Economische Zaken 
fel op aan. "Ik snap niet dat hij 
ermee akkoord heeft kunnen 
gaan. Deze minister lijkt niet 
meer mee te doen. Klaarblijkelijk 
wordt in Nederland ook al de po
sitie van minister als VUT-rege
ling gebruikt". 

.. 
Lastenverzwaringen 

Bolkestein legde de nadruk op 
de lastenverzwaringen die de in
dividuele burger als gevolg van de 
overheidsmaatregelen te wachten 
staan. Hij gaat meer betalen aan 
premies, accijnzen, het huur
waardeforfait en het stopzetten 
van de inflatiecorrectie. Als voor
beeld voerde hij de hoofdagent van 
politie, Pieterse, op. Hij woont met 
vrouw en twee kinderen in een 
doorzonwoning van 500 gulden 
per maand. Hij heeft een Volks
wagen Golf, waarmee hij jaarlijks 
15.000 kilometer verrijdt. Hij 
verdient f 3.500,- bruto per 
maand en daarvan houdt hij 
f 2.650,- over. Ondanks het feit 
dat hij er f 200,- door contract
loonstijging bij krijgt, houdt hij er 
als gevolg van de inflatie nog maar 
f 75,- van over. Maar als gevolg 
van huurverhoging en hogere 
benzine-accijns moet hij nog eens 
f 100,- per maand inleveren. Per 
saldo levert hij dus f 25,- per 
maand in. "Terwijl onze hoofd
agent bekeuringen staat uit te 

delen, wordt hij door zijn werk
gever gerold". 

De VVD-fractie laat het overi
gens niet bij kritiek alleen. Bol
kestein kondigde aan bij de Alge
mene Beschouwingen weer een 
alternatief beleidspakket op tafel 
te leggen. Een belangrijk onder
deel daarvan is het WAO-plan, 
dat voorziet in een hardere aan
pak van de uitvoeringsorgani
saties dan het kabinet zich voor
stelt. Anders dan de vakbeweging 
en D66 vindt de VVD dat aan een 
ingreep in de uitkeringsstructuur 
niet te ontkomen valt. De VVD 
heeft gekozen voor een systeem 
dat in de richting gaat van een 
ministelsel. "Anders dan het ka
binet zijn wij van mening dat de 
huidige WAO-ers moeten worden 
afgeschermd. Zij kunnen zich im
mers niet meer aan de nieuwe si
tuatie aanpassen door zich par
ticulier te verzekeren". 

Een ander voorstel dat de VVD 
naar voren zal brengen heeft be
trekking op de individualisering 
van het minimumloon. Het huidi
ge is gebaseerd op het inkomen 
dat een kostwinner met twee kin
deren nodig heeft om zijn gezin te 
onderhouden. Volgens Bolkestein 
paste dat beeld in de jaren vijftig. 
"Nu past het niet meer. De jon
gere generaties kiezen meer en 
meer voor het tweeverdiener
schap. De VVD-fractie geeft daar
om de voorkeur aan een recent 

voorstel van de WRR (Weten
schappelijke Raad voor het Re
geringsbeleid) om het minimum
loon af te stemmen op de indi
viduele burger in plaats van op 
het gezin." 

Migranten 

Bolkestein hield verder nog 
een pleidooi voor de harmonisatie 
van het migrantenbeleid. Hij ver
wees naar zijn toespraak in Lu
zern die in Nederland veel publi
citeit trok. Kernpunt van zijn be
toog voor de Liberale Internatio
nale was dat de minderheden in 
Nederland - moslims en niet
moslims - zich moeten integreren 
in de Nederlandse samenleving. 
Het hele regeringsbeleid moet op 
die integratie zijn gericht en 
daarbij past geen vrijblijvendheid. 
"Kennis van het Nederlands en 
van de Nederlandse samenleving 
zijn daartoe onontbeerlijk. Tur
ken en Marokkanen die hier per
manent willen wonen, moeten 
worden verplicht zich die kennis 
eigen te maken. Tegenover het 
recht op een uitkering staat die 
verplichting. Zonder die verplich
ting betekent het ontvangen van 
een uitkering dat de afhankelijk
heid van de staat in stand wordt 
gehouden". Tenslotte ontstaan in 
dat geval ghetto's met minder
heden die voor een groot deel van 
uitkeringen leven, weinig of geen 
Nederlands spreken, weinig con
tact met de Nederlandse samen
leving hebben en die op een cul
tureel eiland wónen. Dat beeld is 
schrikbarend," aldus Bolkestein 
op de partijraadsbijeenkomst. 

Zorgelijk 

De traditionele bijeenkomst op 
de zaterdag na Prinsjesdag werd 
geopend door voorzitter Leendert 
Ginjaar die de politieke situatie 
op binnenlands gebied "in het al
gemeen zorgelijk" noemde. Hij 

doelde daarmee op de grote ver
warring in de gelederen van de 
Partij van de Arbeid en de groei 
van een partij zonder duidelijk 
gezicht, D66. Een beetje vreugde 
ontleende hij aan de lichte opgang 
van de VVD. "Beter een langzame 
en gestage groei dan een snelle 
opgang die even snel weer in een 
neergang kan worden omge
bogen", was zijn opvatting. 

Zoals gebruikelijk werden de 
aanwezigen op de partijraad weer 
opgedeeld in groepen, die zich bo
gen over een aantal beleidsonder
delen. 

Ook vanuit de werkgroepen 
klonk er forse kritiek op de re
geringsplannen tot een energie
heffing. "Alders wil alleen maar 
het maximum aan heffingen bin
nenhalen in plaats van een maxi
mum aan energiebeleid", meldde 
de rapporteur van de werkgroep 
Verkeer en Waterstaat namens 
zijn mede-groepsleden. De har
tekreet van de verontruste indus
triëlen werd in die kringen als een 
"topje van de ijsberg" beschouwd. 

In de werkgroep Financiën en 
Economie werd de vrees geuit dat 
dit soort maatregelen de belang
rijke industrieën het land uit
jaagt. De milieuheffing werd ook 
daar beschouwd als een middel 
om gaten in de begroting te stop
pen. "Veel geschreeuw zonder be
grenzing" Was de typering van het 
beleid van het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat. En verder 
was er groot ongenoegen over de 
wijze waarop de media het VVD
standpunt inzake de WAO-maat
regelen in de openbaarheid had
den gebracht. De rapporteur van 
de discussiegroep "Welzijn en 
Volksgezondheid" moest een zeer 
magere deelname aan de verga
dering melden: "Vijf belangstel

_lenden, van wie twee kamerleden, 
een specialist, een gepensioneerde 
en ikzelf'. Vanuit die groep kwam 
kritiek op de plannen tot bezui
nigingen op de bejaardenoorden. 
De rapporteur omschreef die sec
tor als "een uitgeknepen citroen" 
en suggereerde bezuinigingen 
liever aan cultuur en sport op te 
leggen, waarmee - getuige de 
reacties - niet iedereen in de zaal 
kon instemmen. 

Sociale vernieuwing 
Degenen die zich bezighielden 

met het hoofdstuk "sociale ver
nieuwing" kwamen eenparig tot 
de conclusie dat dit boegbeeld van 
het kabinet Lubbers-Kok aardig 
is verbleekt. "Zij die in gemeenten 
en provincie werken, merken er 
weinig van", luidde de kritiek. Het 
Tweede Kamerlid Jan-Kees Wie
benga merkte bij een reactie op de 
rapportages dan ook op dat die 
ballori van het kabinet volkomen 
is doorgeprikt. Van de 2.4 miljard 
gulden die het kabinet voorgaf te 
willen investeren in de sociale 
vernieuwing, is nog maar 600 
miljoen gulden overgebleven. "Als 
je als Partij van de Arbeid-smal
deel in het kabinet al zoveel im
populaire maatregelen moet slik
ken, dan zou je er toch veel aan 
gelegen moeten liggen dit speer
punt van het beleid goed van de 
grond te laten komen. Locale be
stuurders lopen er nu massaal te
gen te hoop", zei Wiebenga. 

Bij een reactie op opmerkingen 

uit de zaal benadrukte Frits Bol
kestein nogmaals dat hij af wil 
van de overlegstructuur, zoals die 
nu binnen de Sociaal-Economi
sche Raad (SER) bestaat. "Het 
SER-advies wordt ten dele ge
geven door hen die de belangen 
van hun achterban behartigen. 
We kunnen die adviserende taak 
niet aan belangenbehartigers 
overlaten. De regering schuift de 
hete aardappels steeds toe naar de 
SER in de hoop zelfbuiten schot te 
blijven. Het CDA wil helaas niet 
af van die overlegstructuur, maar 
de PvdA begint er afstand van te 
nemen", constateerde Bolkestein. 

Emancipatie 
Ir. David Luteijn, voorzitter 

van de VVD-fractie in de Eerste 
Kamer, sloot de partijraad af met 
de constatering dat de partij 
spoedig een vrouwelijke voorzitter 
zal hebben. Maar, de emancipatie 
binnen de partij moet verder 
voortschrijden, vindt hij en van
daar zijn pleidooi ook eens vrou
welijke rapporteurs in te schake
len bij de besprekingen op de par
tijraadsbijeenkomsten. En inder
daad was het rapporteursgilde 
ook dit maal weer geheel manne
lijk. Een lichtpuntje was toch het 
feit dat zich ook twee jonge rap
porteurs hadden gemeld, wat de 
vergrijsde partijraad toch weer 
een sprankje jeugd bezorgde. 

Luteijn constateerde verder 
dat het kabinet zich in de troon
rede weinig heeft geuit over de 
grote veranderingen in de wereld. 
Er is wel druk gediscussieerd over 
de vraag of en in welke Baltische 
staten een Nederlandse ambas
sadeur zou moeten worden be
noemd, maar Oost-Europa en de 
Sovjet-Unie met hun vele interne 
problemen zijn maar mondjes
maat aan de orde geweest. 

Hij zag in het kabinet een ver
zameling marathonlopers die al 
moe aan de start zijn gekomen en 
halverwege blijken te zijn uitge
blust. Tenslotte uitte hij lof en 
waardering in de richting van de 
scheidende partijvoorzitter Leen
dert Ginjaar, die de partij in vijf 
bewogen jaren heeft geleid. "In 
een partij als de onze moet nuan
cering in denken naar buiten 
kunnen komen. Jij hebt de verau
woordelijkheid genomen waar dat 
nodig was", zei hij tegen de voor
zitter. "De laatste jaren heb je 
weer een buitengewoon positieve 
tijd meegemaakt. Je kunt met op
geheven hoofd de hamer overdra
gen. Ik heb de mens Leendert 
Ginjaar persoonlijk leren kennen 
en ik kan zeggen: dat heeft mijn 
leven verrijkt", aldus Luteijn. 

In zijn dankwoord wees Gin
jaar nog eens op de belangrijk rol 
die de partijraad kan spelen. Het 
is naar zijn constatering niet al
tijd gelukt om die rol ook naar 
buiten te brengen. De partijraad 
leent zich naar zijn mening bij 
uitstek voor het neerleggen en ter 
discussie stellen van bepaalde 
ideeën. De eerdere oproep van 
Bolkestein tot discussie over de 
kwestie van de buitenlanders en 
de noodzaak tot integratie zou in 
de partijraad een goed gehoor 
kunnen krijgen. De partijraad zoU 
in dat opzicht ook als forum kun
nen dienen, meent de scheidende 
voorzitter. • 



OKTOBER 1991 

Ginjaar op mini-symposium: 

Tijd voor nieuw
Teldersrapport 

.1. m 1 1 e u door VICTOR HAF KAMP, foto's: THEO MEIJER 

VELDHOVEN - Het wordt 
wellicht tijd dat de Telders
stichting, het wetenschappe
lijk bureau van de VVD, komt 
tot een nieuw rapport over de 
milieuproblemen, waarin een 
liberale visie op deze proble
matiek voor de komende eeuw 
wordt vastgelegd. 

Met die conclusie sloot dr. 
Leendert Ginjaar op de laatste 
avond van zijn voorzitterschap 
van de VVD een mini-symposium 
af dat kort voor de voorzitterswis
seling was belegd. 

wijzen op het gat in de ozonlaag, 
de vervuiling van de oceanen en 
de toename van de wereldbevol
king. De nationalen bezien alleen 
de eigen werkelijkheid. Leg ik die 
op elkaar, dan kan ik een duide
lijke conclusie trekken: naarmate 
de internationaliteit van de pro
blematiek groter wordt, verzwakt 
dat de middelen de problemen te 
bestrijden. De nationale belangen 
komen dan naar voren en de aan
dacht voor de milieuproblemen 
verslapt," zei hij. 

Ernstige situatie 

heraal beginsel. "In Oost-Europa 
is van milieubescherming totaal 
niets terecht gekomen. Daar zou 
de overheid het wel allemaal re
gelen'. De economische waarde 
van een goed milieu zit volgens de 
oud-minister niet in de prijs die 
ervoor wordt gevraagd. Hij be
pleitte duidelijkheid in de richting 
van de burger, van wie de prijs 
wordt gevraagd. "De burger moet 
inzicht krijgen in de samenhang 
van de maatregelen van de over
heid. Het onderwijs heeft hierin 
een heel essentiële taak." 

Hij constateerde dat er ook 
voor wat betreft de voorlichting 
over het milieu van een zekere 
vervuiling sprake is. De discussie 
over de milieuproblematiek moet 
worden ontdaan van "oneigenlij
ke elementen". Evenals inleider 
prof. ir. Van Heel (als directeur 
van Hoechst Vlissingen, een van 
de ondertekenaars van de groot 
industriëlen aan premier Lub
bers) bekritiseerde Van Aardenne 
de door de regering in het voor
uitzicht gestelde energieheffing 

De symposium-inleiders v.l.n.r. de heren 
Reijnders, Clarenburg, Ginjaar, sym
posiumvoorzitter David Luteijn, Van 
Heel en Van Aardenne. 

die z.i. alleen maar is bedoeld ter 
vulling van het gat in de rijksbe
groting. "Zo'n heffing zou ten bate 
moeten komen van de kosten voor 
de ontwikkeling van alternatieve 
energie," aldus Van Aardenne. Hij 
sloot af met woorden van lof aan 
het adres van de scheide11de voor
zitter dr. Ginjaar die "als minister 
een enorme impuls heeft gegeven 
aan het scheppen van een milieu
vriendelijk Nederland. Nederland 
is weliswaar nog geen schoon Ne
derland, maar hij heeft er wel het 
nodige aan gedaan," aldus Van 
Aardenne. 

Recycling 
Prof. Lucas Reijnders had een 

kort en bondig antwoord op de 
vraag, tevens motto van het mini
symposium "Hoe ziet een milieu
vriendelijk Nederland eruit?" 

"Dat ziet er niet uit", was 
Reijnders' reactie. Hij onder
streepte dat we in ons land zullen 
moeten streven naar een maxi
male efficiency bij het energiege
bruik en naar volledige recycling 
van grondstoffen. Hij complimen
teerde Ginjaar met zijn inspan
ningen op milieugebied ten tijde 
van zijn ministerschap. 

Prof. Ciarenburg verschilde 
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met twee van zijn mede-inleiders 
van mening over de energiehef
fing die het kabinet de "onderne
mersbrief' opleverde. De kritiek 
op de maatregelen van de regering 
noemde hij niet terecht. "Neemt 
men dat soort maatregelen niet, 
dan wordt het milieu aangetast", 
was zijn mening. 

Prof. ir.Van Heel maakte zijn 
entree op het spreekgestoelte on
der de klanken van Peggy Lee's 
liedje "Hé big spender". Een van 
die "big spenders" is Nederland 
dat als zodanig de plicht heeft de 
"know how" op milieugebied te 
exporteren naar de Derde Wereld, 
door hem "voorlanden" genoemd. 
"Cycle en recycle" zijn voor hem 
toverwoorden, waarmee de wereld 
kan worden gered. Naar zijn me
ning zullen de ministeries van so
ciale, economische, buitenlandse 
zaken en ontwikkelingssamen
werking in de toekomst in één 
groot ministerie zijn samenge
vloeid. Het gezicht van Nederland 
zal in 2010 volgens Van Heel veel 
meer van intern naar extern zijn 
gericht. Hoe dat gezicht eruit zal 
zien, maakte hij meteen duidelijk. 
Want op dat moment verscheen 
het portret van de scheidende 
voorzitter op het projectiescherm. 

• 

"Midden in de jaren zeventig 
heeft de Teldersstichting het rap
port 'Milieu, groei en schaarste' 
uitgebracht. Ik heb dat boekwerk 
nog eens nagelezen en gecon
stateerd dat de daarin vastgeleg
de ideeën nog lang in het beleid 
hebben doorgeklonken. Misschien 
wordt het eens tijd voor een ver
volgrapport met een visie op het 
milieubeleid voor de toekomst," 
aldus Ginjaar in een reactie op de 
inleidingen van de vier deskundi
gen die voor het mini-symposium 
waren uitgenodigd: de profes
soren L. Ciarenburg (milieukunde 
Utrecht), Lucas Reijnders (Am
sterdam) en Van Heel (hoogleraar 
milieutechniek) en drs. Gijs van 
Aardenne, oud-minister van Eco
nomische Zaken. 

Ginjaar wees erop dat de si
tuatie op milieugebied over de 
hele wereld gezien heel ernstig is, 
terwijl wij het in Nederland nog 
nooit zo goed hebben gehad. Dat 
beïnvloedt het oordeel over de 
situatie ver af, omdat het aan de 
dagelijkse ervaringen wordt aan
gepast. Voor wat betreft de pro
blemen internationaal wees hij op 
de enorme luchtvervuiling in de 
stad Mexico, het rioleringssys
teem van een miljoenenstad als 
Caïro, dat volstrekt onvoldoende 
is, en de positie van de ontwik
kelingslanden in het algemeen. 
"Wij hebben daar medeverant
woordelijkheid voor en moeten 
bijdragen aan de oplossing van de 
problemen," aldus Ginjaar. Hij 
onderschreef de woorden van prof. 
Geelhoed die ooit stelde dat in de 
toekomst ten bate van een beter 
leefmilieu verregaande vrijheicis
offers zullen worden gevraagd. 

Initiatief-w-etsvoorstel kiesrecht 
Nederlanders in het buitenland 

Somberen en 
blijmoedigen 

Ginjaar plaatste in zijn reactie 
op de woorden van de inleiders 
twee groepen milieubetrokkenen 
tegenover elkaar: de somberen die 
van mening zijn dat er heel ande
re maatregelen dan nu moeten 
worden genomen, omdat anders 
onvermijdelijk catastrofe ons deel 
zal zijn en de blijmoedigen. De 
laatste groep is optimistisch en 
stelt dat er nog veel zal moeten 
gebeuren, maar dat het met de 
nodige inspanning wel zal lukken. 
IIoe worden beide extremen ge
Wogen? vroeg hij zich af. 

Ook schetste Ginjaar de tegen
stelling tussen de "mondialen" en 
de "nationalen" voor wat betreft 
de betrokkenheid op milieu
gebied. "De mondialen bekijken 
de problemen op wereldniveau. Zij 

Consumptiepatronen 
Drs. Van Aardenne wees er in 

zijn bijdrage op het symposium op 
dat een toekomstig milieuvrien
delijk Nederland niet per se ook 
een schoon Nederland hoeft te 
zijn. De bevolkingsgroei in dit deel 
van de wereld is onstuitbaar. Al 
groeit de eigen bevolking niet 
meer zo snel, er is sprake van gro
te migratiestromen naar West
Europa. De grotere welvaart en de 
daarmee samenhangende con
sumptiepatronen zijn niet meer 
terug te draaien. Hij wees in dit 
verband op de verantwoordelijk
heid van de mens voor wat betreft 
zijn leefmilieu, een typisch li-

De VVD-Tweede-Kamerleden 
Jan Kees Wiebenga en Frans 
Weisglas hebben een initia
tief-wetsvoorstel ingediend 
om het stemmen door Neder
landers in het buitenland voor 
de Tweede-Kamerverkiezin
gen en het Europarlement 
eenvoudiger te maken. 

In eerste instantie geldt het 
voorstel de niet-EG-landen, maar 
beide indieners sluiten de mo
gelijkheid niet uit dat ook de EG
landen in deze wet kunnen wor
den meegenomen. V oor de vele 
Nederlanders in Canada, Austra
lië, de Verenigde Staten en andere 
verre oorden kan de realisatie een 
verademing zijn. 

Doelstelling 
De beide Kamerleden wensen 

de Nederlandse ambassades in 
het buitenland in verkiezingstijd 
als (brief)stembureaus in te rich
ten. Dit zou moeten gelden voor 
alle landen waar meer dan 500 
Nederlanders wonen plus voor de 
Nederlandse Antillen en Aruba. 

Indien de wet het haalt, kun
nen de daar wonende Nederlan
ders hun briefstembiljet naar de 
ambassade in hun woonland zen
den. Thans is het nog zo dat de 
"buitenlandse" Nederlanders hun 
briefstem naar hun gemeente in 
Nederland moeten zenden en er 
een gigantische papieren romp
slomp aan te pas komt. 

De ambassades die als brief
stembureaus fungeren zenden 
daarop op de verkiezingsdag per 
fax de uitslagen naar de burge
meester van Den Haag, die de to-

taal-uitslag verwerkt. Dit, om te 
voorkomen dat de buitenlandse 
uitslagen bekend worden voordat 
de Nederlandse stembureaus 
sluiten. 

Stimulans 
Beide indieners hopen dat door 

deze vereenvoudigde procedure 
meer Nederlanders in het buiten
land gebruik zullen maken van 
hun stemrecht. Bij de Tweede
Kamer- en Euroverkiezingen in 
1989 was de deelname van kiezers 
in het buitenland teleurstellend. 
Aan de eventuele invoering van 
deze initiatiefwet zal de nodige 
publiciteit moeten worden ge
geven. Wiebenga . en W eisglas 
hopen dat de kieswet in deze zin 
zo snel mogelijk zal worden aan
gepast. • 
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VELDHOVEN- Vanuit haar motto: "Het moet weer gezellig worden binnen de partij", heeft 
de nieuwe WD-voorzitter Dian van Leeuwen-Schut bestaande en vroegere liberale coryfeeën 
bijeen weten te brengen in Veldhoven. 

Dankbaar werd aan haar uitnodiging gehoor gegeven. Met een borrel en een koud buffet 
werd de "reünie" gevierd. De tongen kwamen goed los en heel wat anecdotes vlogen over de 
tafels. Voor Leenderten Nell Ginjaar kwam het "Lang zullen ze leven ... " door zo velen bij hun 
binnenkomst in een aparte zaal in de Koningshof als een volslagen verrassing. En Dian zag 
een van haar eerste wensen in vervulling gaan: "Weer eenheid en gezelligheid in de partij." 
Zij had eer van haar werk. • 

VVD-voorzitter Dian van Leeuwen-Schut: 

,,Ik voel m.e gel 
steun en w-arm.te" 
door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

"Ik voel me gelukkig vanwege het door u allen geschonken vertrouwen, vanwege de vele vriendinnen en 
vrienden hier aanwezig, vanwege de aanwezigheid van partijprominenten uit verleden en heden, vanwege 
al die leden uit het gehele land die hierheen zijn gekomen en zonder welke onze partij en ook ik het niet 
redden en vanwege de aanwezigheid van de pers ... " 

Zo begon Dian van Leeuwen-Schut haar maidenspeech als nieuwe voorzitter van de VVD. 
"De VVD heeft illustere voorzitters gehad, 7 in getal. Ik ben daarvan de tweede vrouw. Mijn voorgangers 

pasten uitstekend in hun tijdsbeeld en ik hoop dat dat later ook van mij wordt gezegd." 

Voetsporen 
Dian prees de verdiensten van 

haar voorganger Ginjaar. "Je 
hebt onze partij door een moeilijke 
periode geleid. Leendert, je hebt 
dat gedaan met inzet van je hele 
persoon, vaak wikkend en wegend 
welke beslissing je moest nemen, 
maar altijd stelde je het partijbe-
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TAFEL 

lang daarbij voorop zonder jezelf 
te zoeken. Ik zal als nieuwe par
tijvoorzitter in de voetsporen van 
alle vroegere voorzitters en dus 
ook die van jou, de strijd voor de 
liberale zaak voortzetten." 

Dian brak een lans om de po
litiek weer dichter bij de mensen 
te brengen. "Die burger, die indi
viduele mens, is van de politiek 
vervreemd. Wij als politieke partij 
moeten de politiek weer voor de 
burgers toegankelijk maken. Het 
liberaal idee dient bij nog meer 
Nederlanders bekend te worden. 
Twee groepen noem ik daarbij in 
het bijzonder, dat zijn de jongeren 

Zaalovatie na haar maidenspeech 

en dat zijn de vrouwen. Wij kun
nen daar als liberalen extra 
groeien." 

Verveling 
"Sommige filosofen zeggen dat 

het liberalisme definitief de strijd 
tegen het communisme en het 
fascisme heeft gewonnen en dat 
ons nu alleen nog maar verveling 
wacht. Niets is minder waar! De 
strijd voor de vrijheid moet nog 
iedere dag gestreden worden, in 
het buitenland, maar ook hier." 

De nieuwe partijvoorzitter 
verzette zich in haar toespraak 
tegen de beknotting van die 
vrijheid door overheidsbetutte
ling. "Stikker, onze eerste par· 
tijvoorzitter, waarschuwde ons al 



in 1968 voor een overheid die al 
maar in omvang toenam "maar in 
werkelijkheid impotent" is. Deze 
waarschuwing is in de wind ge
slagen. Immers, de staatsschuld 
is sindsdien vertienvoudigd en de 
collectieve sector legt thans beslag 
op bijna tweederde van het natio
nale inkomen." 

CDA-dominantie 

Zij uitte stevige kritiek op het 
CDA dat in 1989 bij monde van 
premier Lubbers had verklaard 
dat het tijd was om afscheid te 
nemen van het kille bezuinigen. 

"Wat doet dit door het CDA 
gedomineerde kabinet? Ze zijn 
begonnen het huurwaardeforfait 
uit te baten alsof het een rijks
onroerendgoedbelasting is. De in
flatiecorrectie op de inkomsten
belasting wordt door dit kabinet -
vooral ten nadele van de midden
groepen en kleine zelfstandigen -
afgeschaft, de benzinekwartjes 
treffen vooral mensen met de 
kleine beurs. Er is aangekondigd, 
dat de pensioenen waarvoor ie
dereen in dit land reeds jaar en 
dag flinke bijdragen heeft gele
verd straks door de fiscus worden 
aangepakt. Het CDA heeft de 
melkkoe weer van stal gehaald ... " 

Mondigheid 

"De VVD is en wil een volks
partij zijn voor iedereen. De VVD 
is geen belangenpartij, maar een 
partij in het belang van allen! Wij 
willen een samenleving waarin 
:mondige mensen uit welbegrepen 
eigenbelang niet alleen zichzelf 

zoeken, maar bijdragen aan het 
lenigen van de noden van an
deren, hier en elders in de we
reld." 

... "Ik kan het niet alleen, maar 
allemaal samen zouden wij het 
wel moeten kunnen. Meer liberale 
kiezers, extra VVD-leden en een 
sterke VVD weer in het kabinet. 
Er is een strategie voor nodig om 
onze pleidooien te vertalen in 
concreet beleid." 

... "Het benoemen is één ding, 
maar ze realiseren is een ander. 
Gelijk hebben is nog niet gelijk 
krijgen. Ik stel mij voor denktanks 
te vormen van mensen die de po
litiek leider en mij voor diverse 
terreinen kunnen aangeven, hoe, 
via welke stappenplannen, heel 
concreet het papier gaat leven en 
ons beleid wordt gerealiseerd." 

Invulling 
voorzitterschap 

In haar intentie de VVD terug 
te brengen in het hart van de sa
menleving zei de nieuwe par
tijvoorzitter: "Ik zal mij inzetten 
ten dienste van dat alles, tezamen 
met een ge-olied partijsecre
tariaat, functionerend als partij
actiecentrum, niet bureaucra
tisch, maar vooral met een klant
vriendelijke antenne voor wat in 
de partij leeft en wat er gewenst 
is." 

Haar werkwijze omschetste zij 
laconiek met: "Lange tenen moe
ten bij mij worden ingeleverd en 
achterkamertjes blijven gesloten! 
Laat die VVD ook een gezellige 
partij zijn. Leden en een partij die 

er aardigheid in hebben, bereiken 
meer en hebben minder proble
men bij het aantrekken van nieu
we leden dan leden en een partij 
die alleen maar bitterheid en zorg 
uitstralen." 

Dian van Leeuwen eindigde 
met: "Ik oen er trots op uw voor
zitter te mogen zijn, voorzitter 
van onze veerkrachtige Volks
partij voor Vrijheid en Democra
tie, een partij die weer stroomop
waarts gaat!" • 

Mededelingen 
van het 
hoofdbestuur 
Samenstelling en vacatures 
hoofdbestuur 1992 

Het hoofdbestuur heeft in zijn verga
dering van 7 oktober jl. besloten aan 
de 45e Jaarlijkse Algemene Vergadering 
het voorstel te doen om te herkandide
ren: 
mevr. A. A. Aeyelts Averink-Winsemius 
te Krimpen a/d IJssel; de heer drs. 
M. A. J. Knip te Noord-Oostpolder en 
mevr. F. M. Roscam Abbing-Eos te Rijs
wijk. 
Tevens wil het hoofdbestuur aan de al
gemene vergadering voorstellen de va
cature Vogelenzang niet te doen vervul
len, en zo het aantalleden terug te bren
gen van 13 naar 12. 

Het hoofdbestuur is van mening dat een 
kleiner hoofdbestuur doelmatiger en 
daarmee efficiënter kan werken, het
geen de slagkracht ten goede komt. 

De algemeen secretaris 

PROGRAMMA VOOR DE 
THEMADAG "ONTGROENING EN 
VERGRIJZING" OP 9 NOVEMBER 
1991 
Plaats: Hotel "De Keizerskroon" 

Koningstraat 7 te Apeldoorn 

10.00 - 10.30 uur: inschrijving en koffie 

10.30- 10.40 uur: opening door de voorzitter van de werkgroep 
"Ontgroening en Vergrijzing", mevrouw 
C. van Berkestijn-Terlingen 

10.40- 10.45 uur: korte inleiding door dagvoorzitter mevrouw 
S. Dekker 

10.45- 11.15 uur: inleiding door J. Kamminga (arbeidsmarkt
problematiek) 

11.15- 11.30 uur: vragenronde 

11.30 - 12.00 uur: inleiding door dr. C. G. M. Sterks (sociale ze
kerheid) 

12.00 - 12.15 uur: vragenronde 

12.15 - 13.30 uur: lunch 

13.30 - 14.00 uur: inleiding door prof. dr. J. M. Greep (zorgbeleid) 

14.00 - 14.15 uur: vragenronde 

14.15- 15.30 uur: discussie 

15.30 - 15.45 uur: theepauze 

15.45- 16.45 uur: plenaire bijeenkomst 

16.45 uur: afsluiting 

Stellingen voor de themadag "Ontgroening 
en Vergrijzing" op 9 november 1991 in "De 
Keizerskroon" te Apeldoorn 

kunt u vinden in het septembernummer van Vrijheid en Demo
cratie, op de eerste pagina van katern 2. 

KORTINGSBON VOOR 
DEELNEMERS AAN DE THEMADAG 
"ONTGROENING EN 
VERGRIJZING" 
Voor degenen die op 9 november a.s. de themadag Ontgroening en Vergrijzing 
willen bijwonen, bestaat de mogelijkheid met korting het gelijknamige rap
port van de prof. mr. E.M. Teldersstichting te ontvangen. De prijs voor 
intekenaars van de themadag voor het verkrijgen van deze bundel is f 15,
inclusief porti in plaats van de gebruikelijkef 20,-. 

Inzenders van deze bon krijgen na storting op girorekeningnummer 3349769 
t.n.v. de prof. mr. E.M. Teldersstichting te 's-Gravenhage (adres: Koningin
negracht 55a, 2514 AE) het rapport toegezonden. 

Naam 

Adres 

Postcode 

Woonplaats 

wil graag toezending van het geschrift "Ontgroening en Vergrijzing" voor de 
speciale intekenprijs van f 15,-. 

BON THEMADAG 
"ONTGROENING EN 
VERGRIJZING" 
9 november 1991, De Keizerskroon 

Koningstraat 7 
Apeldoorn 

Naam: 

Adres: 

Postcode: ............................................................................................................ . 

Woonplaats: ....................................................................................................... . 

geeft zich op voor de themadag "Ontgroening en Vergrijzing'' die op 9 novem
ber a.s. wordt gehouden in hotel "De Keizerskroon" te Apeldoorn. De kosten 
van deze dag: 35 gulden, moeten aan de zaal worden voldaan. 

Inzenden mogelijk tlm 26 oktober 1991 aan: 
Mevrouw M. J. Essers-Huiskamp, 
Emmalaan 2, 
7315 AK Apeldoorn 
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Frits Bolkestein: 

Nederlands EPU-voorstel 
Was Politl. e1..-e .,_._e~ang doorRENYDIJKMAN, 

~.1\.! i:l.l.~ I folo' THEO MEIJER 

VELDHOVEN - "Het Nederlands EPU-voorstel is door de EG
landen vernietigend van tafel geveegd. Een politieke afgang," 
aldus politiek leider Frits Bolkestein tijdens de buitengewone 
algemene vergadering in Veldhoven. De liberale voorman is 
van mening dat deze zaak door de minister-president en de 
minister van Buitenlandse Zaken schromelijk is onderschat, te 
laat is gepresenteerd en dat de opvattingen van de andere EG
landen verkeerd zijn beoordeeld. 

"Ik heb het al eerder gezegd 
dat het regeringsstreven naar een 
Europese federatie niet realis
tisch is. Landen als Frankrijk en 
Engeland zullen de zeggenschap 
over hun buitenlands beleid nooit 
opgeven. Deze illusiepolitiek heeft 
het aanzien van Nederland ge
schaad." 

Bolkestein ziet als beste toe
komst voor 9e EG veel meer in een 
confederatie, een statenbond, met 
een aantal federale trekken, 
vooral op economisch terrein. 
"Nederland moet zijn eigen iden
titeit - volkenrechtelijk en cul
tureel- behouden." 

Democratische controle 

Binnen dat EG-verband moet 
ieder beleidsterrein op het niveau 
worden behartigd dat én het 
meest doelmatig is én zo dicht 
mogelijk bij de burger ligt. "Elke 
bevoegdheid die van nationaal 
naar EG-niveau wordt overge
dragen moet gepaard gaan met 
democratische controle, wat 
slechts mogelijk is wanneer de 
bevoegdheden van het Europees 
Parlement worden uitgebreid ... 
Wij wensen liever geen verenigd 
Europa dan een ondemocratisch 
Europa." 

De VVD-fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer hoopt dat de res
terende tijd van het Nederlands 
EG-voorzitterschap zal worden 
gebruikt om een succes voor te 
bereiden. "Het moet toch mogelijk 
zijn op basis van zowel het 
Luxemburgse als het Nederlandse 
voorstel een alliantie van voor
standers te vormen en het huidige 
verbond van tegenstanders te 
overwinnen." 

Saddam Hoessein 
Groot is zijn bezorgdheid over 

het wangedrag van Saddam 
Hoessein: de onderdrukking van 
de Koerden en Shi'iten en de op
bouw van zijn wapenarsenaal, 
waaronder waarschijnlijk kern
wapens. 

"Indien hij hiermee doorgaat, 
in strijd met de resoluties van de 
Veiligheidsraad, zal er niets an
ders opzitten dan het karwei als-

nog op de een of andere manier af 
te maken. De wereld kan zich 
geen Saddam Hoessein met kern
wapens veroorloven. Een nieuw 
systeem van toezicht op illegale 
wapenexport naar landen als Irak 
moet dringend worden ontwik
keld," aldus Bolkestein. 

Infame VN-resolutie 
Hij prees de Verenigde Staten, 

die van het gewijzigde politieke 
klimaat in het Midden-Oosten 
gebruik hebben gemaakt door een 
aanzet te geven tot oplossing van 
het Israëlisch-Arabische pro
bleem en de Palestijnse kwestie. 
"Waarschijnlijk zal binnenkort 
een Midden-Oostenconferentie 
van start gaan, gevolgd door bi
laterale onderhandelingen van 
Israël met Syrië, Jordanië en Li
banon, alsook met Palestijnen. 
Dat is een feit van historische be
tekenis." 

Frits Bolkestein 

De weinig indrukwekkende rol 
van de EG in de Golfcrisis en in 
eerdere fasen van het Israëlisch
Arabische conflict zal de EG tot 
bescheidenheid moeten manen. 
"De twaalf EG-landen zouden 
twee constructieve dingen kun
nen doen: het Amerikaans initia
tief actief steunen om de infame 
VN-resolutie waarin zionisme ge
lijk wordt gesteld met racisme van 
tafel te krijgen en in de tweede 
plaats de Arabische landen ertoe 
bewegen de economische boycot 
van Israël en van bedrijven die 
met Israël zaken doen te beëin
digen. De PLO is in de ogen van 
velen uitgespeeld. Arafat heeft 
zich door Saddam Hoessein als 
loopjongen laten gebruiken. Te 
lang hebben landen als Frankrijk 
hem gesteund." • 

Bolkestein wil inburgering migranten met 
alle rechten en plichten ~~~y DIJKMAN 

Voor de tweede maal heeft de politieke leider van de VVD de 
moed gehad de problematiek rond de stagnerende integratie 
van minderheden in Nederland aan de orde te stellen. 
De eerste keer werd hij op 28 december 1990 na een lezing voor 
de Vereniging voor Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen 
daarom aangeklaagd door een inwoner van Zeist en een van 
Doorn "wegens opzettelijk denigrerende uitlatingen over de 
islamitische cultuur". Deze klacht werd door de Haagse Officier 
van Justitie ongegrond verklaard. 
Op 8 september 1992 stelde Frits Bolkestein deze kwestie te 
Luzern opnieuw aan de orde tijdens een bijeenkomst van de 
Liberale Internationale. 

Daarna volgde een stroom van 
publiciteit in kranten, op de radio 
en televisie (waaronder een toe
lichtend artikel van Frits Bolke
stein in de Volkskrant van 12 
september jl.). De discussie is nu 
op gang gekomen, vele adhesie
betuigingen, maar ook enkele ne
gatieve reacties zijn bij de VVD 
binnengekomen. V oor de tv viel 
éénmaal het woord "racisme". Dat 
moge dan letterlijk "verering van 
het ras" b~tekenen; meestal wordt 
het gebruikt in de vorm van "uit
stoting van een ras". Bolkestein 
bepleit juist integratie van legale 
migranten en dat is letterlijk: 
"het maken tot of opnemen in een 
geheel" (Van Dale). 

Frits Bolkestein hoopt met zijn 
bijdragen het onderwerp uit de 
taboesfeer te halen, waarin het 
door de discriminerende tenden
sen van extreem-rechtse splin
terpartijtjes is geplaatst. 

"Deze zaak gaat ons allen aan 
en moet ge-depoliticeerd worden," 
is zijn mening. Hieronder volgt 
integraal de passage uit zijn Lu
zernspeech over het migranten
beleid. 

Toevloed 
"De onzekere situatie in Oost

Europa heeft haar weerslag op 
West-Europa. Vooral Duitsland 
heeft een groot aantal vluchtelin
gen uit het Oosten opgenomen. De 
druk op Nederland van mensen 
die zich hier willen vestigen wordt 
eveneens onverbiddelijk groter. 
Momenteel bestaat het merendeel 

van de migranten in Nederland 
uit Turken en Marokkanen. Velen 
van hen vestigden zich in mijn 
land in de jaren zestig, toen ar
beidskrachten schaars waren. 
Deze twee gemeenschappen zijn 
sindsdien door gezinsuitbreiding 
en gezinshereniging gegroeid. 
Over enkele jaren zal Nederland 
ongeveer 400.000 moslims her
bergen. Zo'n toevloed hebben we 
nog nooit te verwerken gehad. En 
hiermee kom ik tot het thema van 
dit congres. Wat moet het re
geringsbeleid zijn jegens deze 
mensen die uit een andere cultuur 
afkomstig zijn en die voor het me
rendeel weinig of geen Neder
lands spreken? 

Ons oorspronkelijk beleid 
voerde het motto van "integratie 
met behoud van ieders identiteit". 
Alom wordt nu erkend dat deze 
slogan een beetje te gemakkelijk 
was. Als ieders culturele identiteit 
ongeschonden mag blijven, zal de 
integratie daaronder lijden. En 
integratie is noodzakelijk, want 
de aanwezigheid van Turken en 
Marokkanen in Nederland blijkt 
van blijvende aard. Dit wordt nu 
door iedereen erkend. 

Maar wanneer het officiële be
leid is gericht op integratie, dringt 
zich de vraag op welke culturele 
waarden de overhand moeten 
krijgen: die van de niet-islamiti
sche meerderheid of die van de 
islamitische minderheid. 

Liberale principes 
Hier moeten we teruggaan 

naar onze wortels. Het liberalisme 
heeft enkele fundamentele po
litieke principes voortgebracht, 
zoals de scheiding van kerk en 
staat, de vrijheid van meningsui
ting, tolerantie en non-discrimi
natie. Wij houden staande dat 
deze principes niet alleen opgaan 
voor Europa en Noord-Amerika, 
maar voor de hele wereld. Het li
beralisme kent universele waarde 
aan deze principes toe. Dit is de 
politieke visie van de liberalen. 
Daarover is geen compromis of 
gemarchandeer mogelijk. 

In grote delen van de islamiti
sche wereld worden deze prin
cipes niet gehonoreerd. De islam 
is niet alleen een godsdienst, het 
is een manier van leven. In dit 
opzicht staat de islam recht te
genover de liberale scheiding van 
kerk en staat. 

In veel islamitische landen is 
weinig vrijheid van meningsui
ting. De commotie rondom Sal
man Rushdie mag dan extreem 
zijn, maar geeft wel aan hoever de 
liberale principes en de islam uit 
elkaar liggen. Hetzelfde geldt voor 
tolerantie en non-discriminatie. 
De manier waarop vrouwen wor
den behandeld in de wereld van 
de Islam is een smet op het 
blazoen van deze grote gods
dienst. 

Essentiële geldigheid 
Ik herhaal dat er op essentiële 

punten geen compromis mogelijk 
is. Deze principes hebben geen 
relatieve waarde, .maar een we
zenlijke geldigheid. De Weten
schappelijke Raad voor het Re
geringsbeleid bracht dit in 1979 
als volgt onder woorden: "Zeer 
belangrijke aspecten van onze 
westerse cultuur zoals vrijheid en 
gelijkheid van elk individu, wor
den door andere culturen op een 
soms militante wijze onder vuur 
genomen. Wanneer bij een botsing 
van deze culturen een compromis 
in de praktijk niet mogelijk is, 
blijft er geen andere keus over dan 

het verdedigen van onze cultuur 
tegen concurrerende aanspra
ken. 

Maar wie de theorie van cul
turele relativiteit verwerpt, kan 
zeer wel tegelijkertijd cultureel 
pluralisme aanvaarden. Iedereen 
in Nederland mag doen, zeggen, 
eten en dragen wat hij of zij wil en 
de eigen religie belijden. Moslim
meisjes mogen een hoofddoek 
dragen als zij dat willen, hoewel 
die hoofddoek voor veel meer staat 
dan alleen maar een hoofdtooi. 
Maar moslim-meisjes in de 
schoolgaande leeftijd moeten naar 
school, ook als zij de puberteit 
hebben bereikt. Onze wet zal hier 
moeten prevaleren boven isla
mitische gebruiken. 

Dit zijn slechts enkele terloop
se opmerkingen over een groot en 
ingewikkeld probleem. Onze re
laties met deze nieuwe migranten 
van een andere cultuur zullen de 
komende jaren zeer hoog op de 
politieke agenda komen te staan. 
Maximale flexibiliteit is van alle 
betrokkenen vereist. Een prag
matische benadering is noodza
kelijk, maar wij moeten ook vast
houden aan de liberale principes 
die wezenlijk zijn." 

Geen vrijblijvendheid 
In zijn toespraak tijdens de 

partijraad te Utrecht op 21 sep
tember jl. lichtte Bolkestein en
kele passages uit zijn Luzern
speech nog nader toe. Hij bepleitte 
dat het gèhele regeringsbeleid op 
integratie moet zijn gericht. 
"Daarbij past geen vrijblijvend
heid." 

Nederlands 
Hij noemde kennis van het 

Nederlands en van de Nederland
se samenleving voor migranten 
onontbeerlijk. "Turken en Ma
rokkanen die hier permanent 
willen wonen, moeten worden 
verplicht zich die kennis eigen te 
maken. Die verplichting staat te
genover het recht op een uitke
ring. Zonder die verplichting be
tekent het ontvangen van een 

uitkering dat de afhankelijkheid 
van de staat in stand wordt ge
houden. Tenslotte ontstaan er dan 
ghetto's met minderheden die van 
uitkeringen leven, die weinig of 
slecht Nederlands spreken, die 
weinig contact met de Nederland
se samenleving hebben en op een 
cultureel eiland wonen. Dat beeld 
is schrikbarend. Vandaar dat alle 
zeilen moeten worden bijgezet om 
dat isolement te doorbreken. 

Veel van de Turken en Marok
kanen in Nederland zullen hoofd
zakelijk laaggeschoolde arbeid 
kunnen doen. Die arbeid wordt 
hun onmogelijk gemaakt door dit 
kabinet dat minimumlonen ge
forceerd heeft opgetild. Is de so
ciaal-economische positie van 
minderheden belangrijk, hun 
culturele positie is dat niet min
der. Minderheden hebben recht op 
hun eigen identiteit en cultuur. 
Dat staat niet ter discussie. Maar 
zij moeten zich houden aan de 
fundamentele normen van de Ne
derlandse samenleving. Daar ligt 
de grens van onze multi-culturele 
maatschappij. Een van die nor
men is de gelijkwaardigheid van 
mannen en vrouwen. Dit betekent 
dat gedwongen huwelijken van 
Hindoe-meisjes uit den boze zijn 
en dat Moslimmeisjes op leer
plichtige leeftijd naar school moe
ten gaan." 

Bezwaren 
Frits Bolkestein heeft er begrip 

voor dat een dergelijke ingreep in 
veel moslimgezinnen op emotio
nele bezwaren stuit ... 

"Velen hebben nooit een be
wuste keuze gemaakt voor inte
gratie in onze samenleving. Maar 
nu hun aanwezigheid hier per
manent is, kan de keuze alleen 
maar ten gunste van integratie 
uitvallen." 

Bolkestein beloofde op de par
tijraad dat hij t.a.v. deze proble
matiek zal pleiten voor een natio
naal debat en een nationale aan
pak. "De discussie is inmiddels in 
de maatschappij op gang ge
komen. Nu is de politiek aan 
zet." • 



EUROPA 

Oost-Europa en de VVD 

Werkaan de 
door GIJS DE VRIES, lid Europees Parlement WD 

Van Vestdijk is ooit gezegd dat hij sneller schreef dan God kon 
lezen. Voor deze periode in de Europese geschiedenis geldt dat 
de veranderingen sneller gaan dan schrijvers kunnen bijhou
den. Een staatsgreep in de Sovjet-Unie, en de mislukking daar
van. De weigering van Frankrijk om Polen, Hongarije en 
Tsjechoslowakije bij te staan middels import van vlees en ande
re produkten, en de opheffing - althans gedeeltelijk - van die 
blokkade. De presentatie van Nederlandse voorstellen over de 
hervorming van de EG, en de schielijke intrekking van die 
voorstellen. Het is maar een greep; de voorbeelden liggen voor 
het oprapen. Wat zal er de komende dagen gebeuren, waardoor 
dit artikel kan zijn achterhaald nog voor V&D bij u in de bus 
valt? 

Een paar dingen staan wel 
vast. Het is de laatste tijd veiliger 
geworden in West-Europa. De te
rugtrekking van het Rode leger 
uit grote delen van Oost-Europa 
heeft de kans op een massale 
Russische verrassingsaanval 
een traditioneel spookbeeld van 
de NAVO- sterk verkleind. West 
en Oost kunnen met veel minder 
kernwapens toe. De op land ge
stationeerde, nucleaire korte-af
standswapens kunnen zelfs ge
heel worden afgeschaft, zoals 
president Bush heeft voorgesteld. 
Russische en andere Sovjetleiders 
lijken bereid tot nadere afspraken 
ter voorkoming van de versprei
ding van kernwapens, en ter be
veiliging van nucleaire installa
ties. 

Cynisme 

hun minderheden kan van buiten 
alleen worden aangemoedigd, niet 
afgedwongen. 

Hol gepraat 
Wat wij wel kunnen doen, is de 

Oosteuropeanen uitzicht helpen 
bieden op verbetering van hun le
vensomstandigheden. Overdracht 
van westerse kennis en kunde is 
daarbij tenminste zo belangrijk 
als overdracht van geld. Eh zon
der verdere openstelling van onze 
markten voor Oosteuropese pro
dukten, onder andere op land
bouwgebied, blijft alle gepraat 
over Europese solidariteit een
voudig hol. In de derde plaats zou 
de CVSE, de Conferentie over 
Europese Veiligheid en Samen
werking, slagvaardiger moeten 
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Gijs de Vries 

worden gemaakt. De Sovjet-Unie 
heeft zich hiertegen tot nu toe 
echter verzet. Ook een geassoci
eerd lidmaatschap van de NAVO 
en de EG kan de stabiliteit en de 
veiligheid van Oosteuropese lan
den vergroten. 

Behoefte aan hulp 
Niet alle heil komt echter van 

de overheid. Laten wij niet verge
ten wat wij als burgers zelf kun-
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nen doen. Bijvoorbeeld via vrou
wen- of jongerenorganisaties, 
werkgeversorganisaties of vak
bonden, milieugroeperingen of 
politieke partijen. In Oost-Europa 
is dringend behoefte aan hulp en 
ideeën over het opzetten van 
maatschappelijke organisaties. 
Te lang bestond er alleen een al
machtige staat en een machteloze 
burger. Een tussenniveau ont-

brak of werd gecontroleerd door 
de staat. Dit soort tussenniveau is 
essentieel in een echte democra
tie, met weerbare, mondige bur
gers. Werk te over dus, juist voor 
liberalen; niet alleen via de VVD -
de Dettmeyerstichting is hiertoe 
opgericht - maar ook via de andere 
organisaties waarvan wij lid zijn. 
Er is werkelijk dringend behoefte 
aan. B · 

En toch ... De politieke stabi
liteit in Oost-Europa is broos. Men 
hoeft geen zwartkijker te zijn om 
onder de indruk te raken van wat 
er daar mis kan gaan. N ationalis
tische en etnische ressentimenten 
tieren welig, en niet alleen in Joe
goslavië. De overgang naar een 
markteconomie verloopt tergend 
langzaam en pijnlijk. In landen 
als Polen en Hongarije is het aan
vankelijk enthousiasme van de 
bevolking voor de parlementaire 
democratie omgeslagen in een 
mengeling van teleurstelling, cy
nisme en onverschilligheid. 

Europa, ons land nr. 8 lijkheidin deze bewust. De waak
zaamheid van de Europese bur
gers die tenslotte deze parlemen
tariërs hun mandaat moeten ge
ven laat nog zeer veel te wensen 
over. De leden van de Raad, de 
huidige ministers, worstelen te 
veel met een eigen, korte termijn 
landsbelang om veel vertrouwen 
te kunnen stellen in hun wijsheid 
met betrekking tot een lange ter
mijn visie. De toekomst van onze 
kinderen en kleinkinderen staat 
op het spel en eist van ons allen 
de volle en kritische aandacht 
voor de nu in gang zijnde proces
sen van verdieping en uitbreiding 
van ONS LAND. B Wat te doen? Als de vonk in het 

kruitvat slaat, zoals in Joego
slavië, is er weinig wat West-Eu
ropa, de VS en Canada kunnen 
doen. Militair ingrijpen van bui
tenaf, op verzoek dan wel op eigen 
initiatief, heeft alleen zin als de 
omvang van het conflict beperkt 
is, en de kans op stabiele verhou
dingen na het ingrijpen groot. Eén 
Ulster, zeggen de Engelsen, is al 
meer dan genoeg. 

De kous is hiermee natuurlijk 
niet af. Wij zullen de Serviërs te 
verstaan moeten geven, dat een 
gewapenderhand tot stand geko
men Groot-Servië niet zal worden 
erkend. Dat Milosevic en de zijnen 
niet hoeven te rekenen op wester
se economische hulp, laat staan 
op volkenrechtelijke erkenning, 
en dat er voor een roversrijk geen 
plaats is in de Europese Gemeen
schap. Tezelfdertijd zal aan 
Kroatië - en aan andere macht
hebbers in Oost-Europa- moeten 
worden duidelijk gemaakt dat be
scherming van minderheden een 
wezenskenmerk is van de Eu
ropese beschaving wier stempel 
zij zoeken. 

De Europese Gemeenschap en 
haar partners zijn beter toegerust 
om een rol te vervullen ter voor
koming van conflicten dan ter be
heersing of beslechting daarvan. 
Ook bij conflictvoorkoming zijn 
onze mogelijkheden overigens be
perkt. Vreedzaam tezamen leven 
van de Oosteuropese volkeren en 

door DRS. JOOP DE BOER 

Ondanks alle kritiek die er op 
het verenigde Europa wordt gele
verd, oefent het een onweer
staanbare aantrekkingskracht uit 
op andere landen. De grote mach
ten in de wereldhandel zijn dui
delijk nerveus over de potentiële 
kracht van deze economische 
reus. De derde wereld koketteert 
en zoekt naar verbetering van de 
toegang tot deze koopkrachtige 
markt. De Europese landen bui
ten de Gemeenschap aarzelen: 
samenwerken, toetreden, afhou
den? 

Het grote Europa 
De onderhandelingen om tus

sen de landen van Europa de ban
den nauwer aan te halen zitten op 
dit moment voor de zoveelste keer 
muurvast. Vrije toegang tot el
kaars nationale markten is dan 
ook geen kleinigheid. Daaren
boven vormen de onderhan
delingspartners een dusdanig di
vers gezelschap dat het bereiken 
van resultaten heel moeilijk is. 

De Gemeenschap van de 
Twaalf zelf is gepreoccupeerd met 
het op orde brengen van zijn eigen 
huishouding, de grenzen van het 
communautaire beleid en de re
geling van de interne democrati
sche zeggenschap. Het buiten
landse beleid van de Gemeen
schap is één van de onderwerpen 
van interne discussie en munt 
daardoor niet uit in daadkracht 
en effectiviteit. 

Een aantal landen heeft for
meel het lidmaatschap van de EG 
aangevraagd. Dit zijn Turkije, 
Oostenrijk, Malta, Cyprus en 
Zweden. Voor Turkije gelden ge
gronde bezwaren. Is het wel Eu
ropa, is het wel een democratie, 
en dergelijke. Behalve enige pro
blematiek van neutraliteit (die 

met de gewijzigde Sovjet-situatie 
oplosbaar lijkt) is er voor de ove
rige landen geen formele reden 
deze het lidmaatschap te wei
geren. De recente verkiezingsne
derlaag van de regeringspartij in 
Noorwegen, die ook toetreding 
overwoog betekent uitstel voor 
onbepaalde tijd. Finland kijkt 
naar zijn Scandinavische buren 
en wacht af. Zwitserland is druk 
aan het rekenen of toetreding voor 
de Zwitsers zelf wel voldoende 
voordelen oplevert. 

De voormalige Sovjet-satel
lietstaten en de deelrepublieken 
van de Sovjet vormen een diver
siteit op zichzelf. Ze hebben echter 
één ding gemeen, het zijn alle
maal democratieën in de kinder
schoenen, voor zover ze de luiers 
al zijn ontgroeid. De meningen 
over de door deze staten gewenste 
toetreding tot de Gemeenschap 
zijn verdeeld. De liberalen, en met 
hen vele anderen in het E.P., zijn 
van mening dat zolang de demo
cratische stabiliteit in deze landen 
nog niet bewezen is van toetre
ding geen sprake kan zijn. Wel 
zijn alle partijen het er over eens 
dat met deze landen de samen
werking moet worden versterkt. 
De eenzijdige gerichtheid van 
deze landen op het voormalige 
Sovjetblok als enige handelspart
ner moet worden omgebogen. Dit 
geldt nu des te sterker nu de Sov
jetunie zelf in grote economische 
moeilijkheden verkeert. Met fail
liete klanten kun je nu eenmaal 
weinig zaken doen. 

Het laatste woord over toe
lating is aan het Europees Par
lement. Gezien de genoemde pro
blemen in de eigen huishouding is 
daar besloten vóór 1995 geen 
formele toelatingsonderhande
lingen te starten, maar dat is héél 
dichtbij. 

E:URO'PE!IE ~ 
1lLl"RGE"Rff 

Toekomst
mogelijkheden 

Daar het Europese Parlement 
de zeggenschap heeft over toe
lating van nieuwe leden tot de ge
meenschap ligt de toekomst in zijn 
handen, en zo hoort het ook. Zodra 
de nu in gang zijnde intergouver
nementele conferenties over de 
Economische Monetaire Unie en 
de Europese Politieke Unie hun ei 
hebben gelegd en dat ei krijgt de 
goedkeuring van het Parlement, 
zal het deksel van de Europese 
strooppot gaan en een zwerm 
vliegen komt aanzetten. Dan 
wordt het zaak dat Commissie, 
Raad en Parlement, gesteund 
door het dan beschikbare corset 
van een democratische Europese 
Unie, hun ruggen recht houden. 
Zonder enige twijfel zullen de 
nieuwe potentiële leden om aller
hande overgangsregelingen vra
gen en er naar streven wél de 
voordelen, maar niet de nadelen 
van het lidmaatschap te onder
gaan. Alle toezeggingen tot extra 
faciliteiten voor nieuwe leden 
gaan echter ten koste van de hui
dige lidstaten. De kans op verwa
tering van de nu bereikte rechten 
en plichten van de lidstaten is dan 
levensgroot aanwezig. Een land 
waarin zelf opgelegde rechten en 
plichten niet of slecht worden na
geleefd, wordt door andere niet 
meer serieus genomen en verliest 
zijn geloofwaardigheid. De Eu
ropese Commissie en de meeste 
Europarlementariërs zijn zich 
terdege van hun verantwoorde-

VLOOIEN IN HET 
EUROHEMD 

Het verdrag van Rome, de 
"grondwet" van ONS LAND, 
zegt: " ... vooruitgang van hun 
landen te verzekeren en daar
toe de barrières die Europa 
verdelen te verwijderen", en 
voorts: " ... het evenwicht in het 
handelsverkeer en de eerlijk
heid in de mededinging te 
waarborgen", maar ook: " ... de 
achterstand van minder be
gunstigde gebieden te vermin
deren". 
Waarom zou er toch zoveel tijd 
worden verspild door met ie
dere nieuwe lidstaat indi
vidueel eindeloos te onderhan-
delen over de voorwaarden 
voor toetreding? Het doel van 
iedere lidstaat is toch hetzelf
de? 
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Liberale Internationale '91: *** 
platform. voor Bolkestein t 5E ~ 
door HANS VAN BAALEN, secretaris UGN ** * * * 
Het congres van de Liberale Internationale '91 (6 en 7 septem
ber jl.) heeft de positie van de VVD aanzienlijk versterkt. Frits 
Bolkestein wist de VVD vanuit het Zwitserse Luzern opnieuw 
te bevestigen als de enige liberale partij van Nederland. Zijn 
key-note speech over minderheden beheerste vele dagen het 
politiek debat binnen en buiten het Binnenhof. Jan Dirk 
Blaauw vestigde de aandacht op het Comité voor de Mensen
rechten van de Liberale Internationale (LI). Mensenrechten als 
kern van het liberalisme. Als gedachtengoed met een universele 
geldigheid. Tevens werd de Chileens~ liberale partij PAC als 
waarnemer tot de LI toegelaten. Een feit waaraan vele Neder
landse liberalen vanuit de VVD en de Liberale Internationale
Groep Nederland hebben bijgedragen. Minderheden, mensen
rechten, ondersteuning van nieuwe democratieën. De VVD wist 
zich in Luzern uitstekend te profileren. 

Opbouw Sovjet-Unie 
Frits Bo,lkestein, vice-presi

dent van de Liberale Internatio
nale, besteedde tijdens zijn key
note speech aandacht aan de si
tuatie in de Sovjet-unie na de 
mislukte coup, Midden- en Oost
Europa, veiligheid en samenwer
king èn minderheden. 

Bolkestein stelde vast dat de 
structurele armoede in de Sovjet
Unie het gevolg is van het gebrek 
aan een democratische traditie en 
vrij ondernemerschap. Het Wes
ten kan de problemen in de Sovjet
Unie niet oplossen. Wel kan het 
ondersteuning bieden in de vorm 
van de overdracht van Westerse 
management expertise, kennis en 
ervaring. Hiermee kunnen de 
volken van de SU een eigen ma
teriële èn immateriële infrastruc
tuur opbouwen. Logistieke orga
nisatie, ondernemingsrecht en 
adequaat openbaar bestuur vor
men hiervan integrale onderde
len. Bolkestein meent dat de we
deropbouw van wat nu nog de 
Sovjet-Unie heet nog lang op de 
politieke en economische agenda 
van het Westen zal blijven staan. 
Korte termijn-oplossingen zijn er 
volgens hem niet. 

Marktmechanisme 
Oost-Europa 

Ten aanzien van Midden- en 
Oost-Europa stelde Bolkestein 
dat economische herstructurering 
bepaald dient te worden door het 
marktmechanisme. "Trade, not 
aid must he our aim," aldus de 
VVD-leider. Midden- en Oost-Eu
ropa dienen toegang te krijgen tot 
de EG-markt. Uiteindelijk moeten 
deze landen tot de EG kunnen 
toetreden. Bolkestein pleit in dit 
kader voor versnelde onderhan
delingen over associatieverdragen 
en de introductie van een EG-lid
maatschap met bepaalde voor
waarden. Maatwerk dus. Tevens 
wenst Bolkestein dat de Oost-Eu
ropa-Bank een actieve rol in de 
herstructurering gaat spelen. 
Bankdirecteur Jacques Attali 
verwijt hij dominant en inflexibel 
management .. Nu is deze bank 
vooral bekend vanwege haar luxe 
hoofdkwartier en de astronomi
sche onkostendeclaraties. Niet 
vanwege slagvaardig beleid. 

Minderheden 
Via een politieke tour d'horizon 

langs de inrichting van een nieu
we Europese Gemeenschap en een 
Europese veiligheidsdimensie 
(NAVO-associatie voor de voor
malige Sovjet-satellieten in Mid
den- en Oost-Europa) arriveerde 

Bolkestein bij het congresthema: 
minderheden. 

Zoals bekend, heeft met name 
dit onderdeel van zijn key-note 
speech in Nederland veel aan
dacht gekregen. Bolkestein stelde 
vast dat de beginselen van de li
beraal-democratische rechtstaat 
een universeel karakter hebben. 
Op gebieden als vrijheid van me
ningsuiting, emancipatie, schei
ding van kerk en staat, vrijheid 
van godsdienst, etc. kan geen 
sprake zijn van compromissen 
met andersdenkenden. Immi
granten dienen deze liberale 
principes te respecteren. Voorts 
pleit Bolkestein voor een over
heidsbeleid van integratie. Met 
dit laatste wordt erkend dat de 
immigrant geen tijdelijke_gast is, 
maar een permanent en· gelijk
wp.ardig lid van onze samen
leving. Met gelijke rechten èn met 
gelijke plichten. Integratie be
tekent een commitment van de 
overheid tegen discriminatie. In
tegratie betekent dat de immi
grant zijn persoonlijke identiteit 
als lid van onze samenleving ten 
volle zal kunnen beleven. 

Blaauw 
Tweede Kamerlid Jan Dirk 

Blaauw, internationaal secretaris 
van de VVD, is lid van het Bureau 
van de Liberale Internationale 
(het dagelijkse bestuur van de LI). 
In zijn hoedanigheid als voorzitter 
van het Comité voor de Mensen
rechten wees Blaauw er in Luzern 
op dat er nog veel werk te doen 
valt. De ineenstorting van het 
communisme in Midden- en Oost
Europa en in de Sovjet-Unie is een 
enorme overwinning voor de 
mensenrechtengroepen in deze 
landen. Echter, het pleit is nog 
niet definitief gewonnen. Her
nieuwd doemen er gevaren op: 
anti-semitisme, extreem natio
nalisme, neo-nazisme. 

Samenwerking 
Blaauw wees erop dat het Co

mité voor de Mensenrechten van 
de LI als Non-Governmental Or
ganization (NGO) actief deel
neemt aan de internationale 
pressie voor de erkenning van de 
elementaire mensenrechten en de 
meest fundamentele vrijheden. 
De mobilisatie van de publieke 
opinie ziet Blaauw als een effec
tief middel daartoe. Hij bepleit 
internationale samenwerking 
met de NGOs. 

Het Comité heeft in dit kader 
contacten gelegd met het Inter
nationale Rode Kruis, de Inter
national Labour Organization 
(ILO) en de GATT. Dit jaar woon
de Comité-voorzitter Blaauw, na-

Hans van Baaien 

mens de LI, de zitting van het VN
mensenrechtencomité in Genève 
bij. De Internationale Commissie 
van Juristen en "special issue 
NGOs' staan op de samenwer
kingsagenda. Hernieuwd zal 
worden getracht om -met de we
reldorganisaties van Christen
Democraten en Socialisten en met 
de Liberale Groep binnen de Raad 
van Europa contacten op te 
bouwen. Het LI Comité voor de 
Mensenrechten hoopt derhalve in 
de toekomst een rol te kunnen 
spelen in de Raad van Europa, de 
CVSE en binnen andere inter
nationale fora. 

Slagvaardigheid 
Blaauw wil dat het Comité zich 

slagvaardig opstelt. Beperking tot 
het uitoefenen van daadwerkelij
ke invloed op speciale Ol)derdelen 
van de mensenrechtenproble
matiek is gewenst. Niet het kiezen 
van een breed, algemeen doel, 
maar internationale taakspecia
lisatie en samenwerking moeten 
de mensenrechtenbeweging ster
ker en effectiever maken. Blaauw 
stelt voor dat er een internatio
naal LI mensenrechten-netwerk 
wordt opgezet met een centraal 
bureau dat de informatiestromen 
coördineert. Geen extra bureau
cratie en geen uitbreiding van het 
vergadercircuit. Iedereen be
schikt over een fax en een tele
foon; dat moet voldoende zijn. 

Blaauw ziet het Comité voor de 
Mensenrechten als een LI denk
tank op het gebied van de men
senrechten. Als een actieve speler 
op internationaal terrein. Als een 
visitekaartje van de LI. En, in de 
allereerste plaats, als een daad
werkelijke bijdrage aan de verbe
tering van de situatie van het 
vervolgde individu. 

Chili 
De Chileens liberale partij 

Partido Alianza de Centra (PAC) 
werd in Luzern tot de LI toegela
ten als waarnemer. Een directe 
erkenning van de grote rol van de 
liberalen bij de democratisering in 
Chili. 

PAC heeft de gegoede burgerij, 
ondernemers en gematigde intel
lectuelen tegen de dictatuur van 
generaal Pinochet verenigd. P AC 
was daarmee een invloedrijk on
derdeel van de oppositiebeweging 
"Commando No". In het referen
dum van 1988 werd een voortge
zet presidentschap van Pinochet 
mede door de inzet van de libera
len geblokkeerd. Het "No" won. In 
de verkiezingen van 1989 waren 
de liberalen een matigende en 
stabiliserende factor binnen de 
"Concertación", de brede demo-

cratische coalitie van de toen
malige oppositieleider Patricio 
Aylwin. 

PAC bezet in de huidige re
gering-Aylwin een aantal stra
tegische posten (Infrastructuur, 
Marine, Constitutionele en Presi
dentiële Zaken). Ook zijn een re
latief groot aantal liberalen als 
gouverneur of burgemeester 
geïnstalleerd. Tevens is German 
Riesco, erevoorzitter van PAC, 
benoemd tot Chileens ambas
sadeur in Londen (nummer twee 
in de Chileense diplomatieke pik
orde). 

Link Nederland-Chili 

De VVD heeft zich het lot van 
de Chileense liberalen nadrukke
lijk aangetrokken. Sari van 
Heemskerck had reeds in 1987 in 
het kader van een parlementaire 
missie contacten gelegd. Hans 
Dijkstal was in 1989 als waar
nemer van de VVD bij de verkie
zingen aanwezig en versterkte de 
bestaande banden. In 1990 be
zocht de Internationaal Secretaris 
van PAC Nederland om met de 
VVD-top kennis te maken en te 
overleggen. De Chileense ambas
sadeur in Den Haag, Jorge A. Ta
pia V aldes, weet zijn weg naar 
onze volksvertegenwoordigers 
goed te vinden. Tapia stimuleert 
nadrukkelijk partij-politieke ,uit
wisselingen en sanienwerkii:tgs
initiatieven. Jan Kees Wiebenga, 
die begin oktober een Tweede Ka
merdelegatie naar het jaarlijkse 
congres van de Inter-Parliamen
tary Union (IPU) in Santiago de 
Chile leidt, zal door PAC-be
windslieden worden ontvangen. 
Hiernaast besteedt de LIGN veel 
aandacht aan Latijns-Amerika in 

het algemeen en Chili in het bij
zonder. 

Themamiddagen LIGN 
In 1991 organiseerde een sa

menwerkingsverband tussen de 
Liberale Internationale-Groep 
Nederland (LIGN), de JOVD en 
de Stichting IDEALS drie Chili
themamiddagen. Op 13 april jl. 
hield Sari van Heemskerck in 
Amersfoort een betrokken toe
spraak over particuliere ontwik
kelingsinitiatieven in Latijns
Amerika. Op 25 mei jl. spraken de 
voorzitter van het Holland-Chile 
Business Co-operation Commit
tee Van Marken (lid van de Direc
tie van Pierson, Heldring & Pier
son) en ambassadeur Tapia in 
Eindhoven over het zakenleven in 
Chili en Zuid-Amerika. Op 1 juni 
jl. wist Erika Terpstra in Amster
dam de zaal te boeien met haar 
kennis van en ideeën over de mi
lieuproblematiek in dit wereld
deel. Via deze initiatieven werd de 
aandacht binnen VVD en JOVD 
voor Chili en Latijns-Amerika 
verstrekt. 

Gracias Holanda 
De Chileense delegatieleider 

Pedro Montenegro dankte Frits 
Bolkestein, Jan Dirk Blaauw en 
Tony Kröner (voorzitter van de 
LIGN) voor de aandacht die Chili 
en P AC in Nederland hebben ont
vangen. De snelle toelating van 
PAC als LI waarnemer, voorpor
taal tot volledig lidmaatschap, 
wordt door de Chilenen als een 
grote stap naar internationale er
kenning en contacten gezien. 

Montenegro benadrukte in zijn 
"acceptance speech" in Luzern 

"Gracias Hofanda": PAC-delegatieleider Pedro Montenegro uit Chili bedankt Frits 
Bolkestein voor de Nederlandse ondersteuning. 
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dat Chili zich vreedzaam heeft 
ontworsteld aan 16 jaar militaire 
dictatuur. Hierbij hebben de de
mocratische krachten de econo
mische groei weten te continueren 
en in korte tijd een stabiel politiek 
bestel weten op te bouwen. Mon
tenegro wees op het belang van 
internationale samenwerking om 
de democratie veilig te stellen en 
uit te bouwen. De Liberale Inter
nationale is hierbij een zeer be
langrijk plaform. 

Algemene 
congresgang 

In zeer korte vogelvlucht vol
gen hierna enkele opmerkingen 
over de algemene congresgang 
van de LI in Luzern. 

Herdenking Malagody 

Het congres ving aan met de 
herdenking van Giovanni Ma
lagodi uit Italië, oud-president 
van de LI. "Grand Old Man" van 
de LI en een motor achter het in
ternationaal liberalisme. 

Lambsdorff voorzitter 

Adolfo Suárez (CDS, Spanje) 
droeg het voorzitterschap van de 
Liberale Internationale over aan 
Otto Graaf Lambsdorff uit de 
Bondsrepubliek Duitsland. 
Lambsdorff is oud-minister van 
Economische Zaken en voorzitter 
van de FDP. De LIkent het Troj
ka-systeem, waarbij de afgetre
den, de zittende en de komende 
voorzitter gezamenlijk optreden. 
De Troijka bestaat thans uit: 
Adolfo Suárez, Otto Graaf 
Lambsdorff en Sir David Steel 
(LDP, Groot-Brittannië). 

Grote belangstelling LI 

De Liberale Internationale 
mag zich de laatste jaren in een 
sterk groeiende populariteit ver
heugen. Onder het voorzitter
schap van de Spaanse oud
premier Adolfo Suárez werden 
veel Latijnsamerikaanse partijen 
lid. 

Thans bestaat er zeer veel be
langstelling uit Midden- en Oost
Europa. Zo verkregen tijdens het 
congres te Luzerneengroot aan
tal partijen de waarnemerstatus. 
Naast het Chileense PAC, de 
Nueva Generación uit Venezuela 
en de Liberal Party uit Cyprus 
waren dat: de Radical Demoeratic 
Party uit Bulgarije, de Liberal 
Demoeratic Party uit de Tsjecho
Slowaakse Federatieve Repu
bliek, de Alliance of Free Demo
crats uit Hongarije en de National 
Liberal Party (PNL) uit Roe
menië. 

Met deze laatste partij, de 
PNL, onderhoudt de VVD nauwe 
banden. Via de Dettmeijer Stich
ting wordt de PNL materieel en 
moreel ondersteund. De Roe
meense oppositieleider Radu 
Campeanu (vice-president van de 
Roemeense Senaat en PNL-voor
zitter) bezocht in juni dit jaar op 
uitnodiging van de LIGN Neder
land. In Pulchri Studio debat
teerden Campeanu met Bolke
stein en Blaauw tijdens een druk 
bezochte LIGN-Roemenië-avond. 

Ook mocht de LI een nieuw lid 
in haar midden ontvangen: de 
Noordierse Alliance Party. 

Social Affairs Committee 

Om de sociale dimensie van het 
liberalisme meer inhoud te geven 
is in Luzern een Social Mfairs 
Committee opgericht. Dit comité 
zal zich internationaal manifes
teren om binnen en buiten de LI 
deel te nemen aan de discussie 
over sociale zekerheid, arbeids
omstandigheden, emancipatie, 
etc. 

Prize for Freedom 

De Prize for Freedom werd dit 
jaar gedeeld door Gitobu Imanya
ra, hoofdredacteur van de Nairobi 
Law Monthly (Kenia), en senator 
Domingo Laino uit Paraguay. 
Beiden hebben een grote bijdrage 
geleverd aan de bevordering van 
de mensenrechten en de demo
cratie in hun land. Beiden zijn 
slachtoffer van repressie geweest 
en hebben zich grote persoonlijke 
offers moeten getroosten. Tijdens 
een rondvaart over het Vier-
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woudstedenmeer reikte LI-voor
zitter Lambsdorff de Prize for 
Freedom aan senator Laino uit. 
Gitobu Imanyara mocht Kenia 
niet verlaten. Graaf Lambsdorff 
zal hem derhalve deze hoogste li
berale onderscheiding persoonlijk 
in Kenia overhandigen. 

Nederlandse delegatie 

De Nederlandse delegatie was 
20 personen sterk. De meeste de
legatieleden hadden veel inter
nationale ervaring en contacten. 

LI-patron en VVD-Eerste Ka
merlid Henk Talsma, zijn echtge
note Wilma en oud-KC-voorzitter 
Wiesje van Scherpenberg (Dor
drecht) voelden zich dan ook als 
vissen in het internationale wa
ter. LIGN-voorzitter Tony Kröner 
gebruikte al zijn tijd om relaties 
te leggen en te versterken. Vooral 
de situatie in Roemenië, Joego
slavië en de Sovjet-Unie had zijn 
speciale aandacht. 

Het Jaarprogramma 1992 van 
de Groep Nederland zal binnen 

11 

korte tijd worden uitgebracht. De 
activiteiten getuigen van de op
gedane contacten in Luzern en 
kunnen als aanloop gelden voor 
het volgende LI -congres dat begin 
september 1992 in Mainz (BRD) 
wordt gehouden. 

Minderheden. Mensenrechten. 
Internationale samenwerking. 
Voor de VVD vormde de Liberale 
Internationale '91 een belangrijke 
bijdrage aan haar positionering 
als enige liberale partij van Ne
derland. Een partij met een hoog 
internationaal profiel. • 

Vredesproces Midden
Oosten: Kans op succes 
door FRANS W. WEISGLAS, WO Tweede-Kamerlid ** * * * 
(Begin september bezocht Frans Weisglas met een Kamerdelegatie Syrië, Jordanië en 
Israël. Hieronder zijn conclusies na die reis.) 

Na het einde van de Golfoorlog werd gesproken over een "win
dow of opportunity" voor de oplossing van het Israëlisch
Arabisch/Palestijnse conflict. Israël was politiek versterkt uit 
die oorlog gekomen; Irak verzwakt, terwijl een coalitie was 
ontstaan van vrijwel alle belangrijke Arabische landen met de 
VS. Tenslotte had de PLO zichzelf in de Golfoorlog in een zeer 
verzwakte positie gebracht. Dit alles gaf de Verenigde Staten 
mogelijkheden het vredesproces in het Midden-Oosten nieuwe 
impulsen te geven. Minister Baker heeft dat de afgelopen perio
de op knappe wijze gedaan. Ik ben er dan ook vrijwel van 
overtuigd dat de regionale vredesconferentie voor het Midden
oosten in oktober a.s., wellicht in Den Haag, bijeen zal komen, 
waarna spoedig bilaterale onderhandelingen tussen Israël 
enerzijds en respectievelijk Syrië, Libanon en een Jordaans
Palestijnse delegatie anderzijds zullen beginnen. Dat is van 
historisch belang. Landen die drie-en-veertig jaar lang geen 
woord met elkaar wensten te wisselen gaan nu met elkaar 
onderhandelen. Dat betekent een vorm van feitelijke erkenning 
van Israël door de Arabische landen en dat alleen al is een 
enorme doorbraak. 

De onderhandelingen zullen 
lang duren en uiterst moeilijk en 
ingewikkeld zijn. De uitgangspo
sitie van Israël en van de Arabi
sche landen staan haaks op elkaar 
en er is nog groot wederzijds wan
trouwen. De Regering van Israël 
denkt er thans niet aan om maar 
één vierkante centimeter van de 
sinds 1967 bezette gebieden op te 
geven, terwijl de Arabische re
geringen en ook gematigde Pales
tijnen vinden dat Israël al die ge
bieden moet opgeven. Toch geloof 
ik in uiteindelijk succes. Dit opti
misme is ingegeven door een mate 
van uiteindelijke compromis
bereidheid die wij aantroffen bij 
de meeste van onze gesprekspart
ners in Syrië, Jordanië en Israël 
en ook bij de Palestijnen. Die 
compromisbereidheid zou, na 
lange onderhandelingen, kunnen 
resulteren in een Jordaans-Pa
lestijnse confederatie en in een 
ten dele door Israël ontruimde 
Golanhoogte. Essentieel daarbij is 
dat wederzijds een gevoel van 
veiligheid ontstaat en dat vereist 
een gedemilitariseerde Westbank 
en Golan en veilige, erkende en 
gegarandeerde grenzen voor alle 
staten in de regio. Ik geloof vooral 
ook in een uiteindelijk succes van 
de onderhandelingen na een ana
lyse van de positie van Premier 
Shamir. Die is thans keihard en 
lijkt tot geen compromis bereid. 
Dat zal hem bij de komende ver
kiezingen geen windeieren ople
veren. Daarna staat hij politiek 
nog sterker dan thans en is tevens 
minder afhankelijk van ultra
rechtse politiek-religieuze groe
peringen. De verleiding om · als 
een tweede Begin de geschiedenis 
in te kunnen gaan door het afslui
ten van vredesakkoorden met Sy
rië en Jordanië zal dan voor 
Shamir heel groot worden. Groot
ste knelpunt tot het eind van de 

onderhandelingen zal Jeruzalem 
zijn, dat Israël nooit zal willen op
geven als ongedeelde hoofdstad. 
Toch zijn ook daar afspraken voor 
o.a. vrije toegang van allen denk
baar. 

Tegen deze achtergrond is het 
weliswaar te begrijpen dat 
Shamir thans niet bereid is het 
bouwen van nieuwe nederzettin
gen op met name de West-Bank te 
stoppen, maar tegelijkertijd is dit 
zeer te betreuren. Het staken van 
deze bouwactiviteiten zou een be
tere sfeer aan het begin van de 
onderhandelingen bevorderen en 
zou met name ook de zo cruciale 
verstandhouding tussen Israël en 
de V.S. positief beïnvloeden. 

Eensgezindheid 
Het is dan ook goed dat de EG 

aandringt op het niet bouwen van 
nieuwe nederzettingen. Het zou 
echter eveneens goed zijn indien 
de EG ook op de Arabische landen 
een matigende invloed zou trach
ten uit te oefenen, onder meer 
door op deze landen een beroep te 
doen om af te zien van de boycot 
van ondernemingen die zaken 
doen met Israël. De rol die de EG 
kan spelen in de vredesconferen
tie staat of valt overigens met de 
interne eensgezindheid van de 
twaalf EG-landen. Herhaling van 
het verbrokkelde EG-optreden 
van tijdens de Golfoorlog zou fu
nest zijn, terwijl de EG in Minis
ter Van den Broek juist nu een 
voorzitter heeft die op vertrouwen 
kan rekenen in zowel Israël als in 
de Arabische landen. 

Ook de Verenigde Naties zou 
een constructieve rol tijdens, 
maar vooral ná de conferentie 
kunnen spelen, door bij te dragen 
aan de implementatie van de 
noodzakelijke veiligheidsgaran
ties. Daartoe is echter eerst nodig 
dat het vertrouwen van Israël in 
de Verenigde Naties wordt her
steld. Dat vertrouwen is terecht 
zeer beschaamd toen de Algemene 
Vergadering van de Verenigde 
Naties in 1975 de infame resolutie 
aannam, waarin Zionisme wordt 
gelijk gesteld met racisme. Het 
zou zeer belangrijk zijn indien 
deze resolutie in de huidige Alge
mene Vergadering van de VN for
meel zou worden ingetrokken. 
President Bush heeft hiertoe in
middels het initiatief genomen en 
Nederland moet dit als voorzitter 
van de EG actief ondersteunen. 

*EP* 
*PE* 
*** 

Aanzet tot 
samenwerking 

Voorts zou het van groot belang 
zijn wanneer de vredesconferentie 
zich niet zou beperken tot onder
handelingen over de politieke 
conflicten tussen Israël en de 
Arabische wereld, maar ook, in 
een vroeg stadium, een aanzet zou 
geven voor toekomstige economi
sche samenwerking in de gehele 
regio. Het tot wederzijds belang 
doen samenwerken van onder 
meer Israëlische expertise, 
Arabische olie, Arabische afzet
markten en, niet in het minst, 
Turkse watervoorraden, zou de 
gehele regio ten goede komen. Zo
als dit na de Tweede Wereldoorlog 
het geval was met de Europese 
Kolen- en Staalgemeenschap en 
later de EG, zou een dergelijk re
gionaal economische samenwer
kingsverband in het Midden-Oos
ten ook de decennia oude vijand
schap en strijd tussen landen in 
de regio kunnen overbruggen. 
Ook hier is een rol voor de EG met 
een "Van den Broek-plan voor re
gionale samenwerking in het 
Midden-Oosten". 

Tenslotte dienen goed te con
troleren afspraken gemaakt te 
worden over wapenbeheersing in 
de regio. Want het is verontrus
tend hoe aan de vooravond van de 
Midden-Oostenconferentie, lan
den als Syrië, Iran, Saudie-Arabië 
en ook weer Irak hun wapenar
senalen weer snel aan het op
bouwen en moderniseren zijn. 
Laat ons althans die les van de 
Golfoorlog geleerd hebben. • 

Frans Weisglas 
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Emancipatieraad 

Te W"einig vrouwen in politiek 
Op 3 september jl. was het zover: de Emancipatieraad bood 
het langverwachte advies: ,;Vrouwen in politiek en openbaar 
bestuur" aan staatssecretaris De Graaff-Nauta van Binnen
landse Zaken aan. In dit advies wordt de conclusie getrokken 
dat te weinig vrouwen actief zijn op dit terrein. Belangrijker 
nog dan deze conclusie zijn de aanbevelingen die de Emancipa
tieraad doet ter verbetering van de politieke en bestuurlijke 
participatie van vrouwen. Ook de VVD kan deze aanbevelingen 
niet negeren. 

Cijfers 
Cijfers spelen een belangrijke 

rol in dit advies. Die geven name
lijk op zeer beeldende wijze aan 
hoe het met de bestuurlijke en po
litieke deelname van vrouwen is 
gesteld. Enkele evidente voor
beelden: in 1991 wordt gemiddeld 
een kwart van de zetels in de ver
tegenwoordigende organen be
kleed door vrouwen. Acht procent 
van de burgemeesters is vrouw. 
Op dit moment is er geen enkele 
vrouwelijke Commissaris der Ko-
nigin. t 

Van de gekozen leden in de 
waterschappen is elf procent 
vrouw, terwijl 4% de functie van 
voorzitter vervult. In de externe 
adviesorganen heeft in 11 % van 
de gevallen een vrouw zitting. 

Macht 
Ondanks het feit dat in de af

gelopen jaren in al deze publieke 
organen sprake is van een posi
tieve ontwikkeling en de cijfers nu 
beduidend hoger zijn dan de ver
gelijkbare percentages van tien 
jaar geleden, is de achterstand ten 
opzichte van mannelijke verte
genwoordigers nog steeds groot. 

Mwijzing 
De reden waarom zich relatief 

weinig vrouwen in vertegenwoor
digende organen als Tweede en 
Eerste Kamer, Europees Par
lement, Gemeenteraden en Pro
vinciale Staten bevinden, ligt o.a. 
in het feit dat er nog steeds enkele 
partijen zijn die deelname van 
vrouwen in vertegenwoordigende 
organen min of meer expliciet af
wijzen of niet stimuleren. Daar
naast geldt natuurlijk dat te wei
nig vrouwen lid zijn van een po
litieke partij. 

Bij de VVD is 36,7 % van de 
leden van het vrouwelijk geslacht. 
Bij de PvdA ligt dat percentage op 
40. Bij D66 rond de 40 en bij het 
CDA rond de 23 %. De VVD neemt 
hier dus een aardige middenposi
tie in als het gaat om het partij
lidmaatschap. 

Indien echter geen duidelijke 
maatregelen worden getroffen die 
zijn gericht op wijziging van het 
recruterings- en selectieproces zal 
de nagestreefde gelijke vertegen
woordiging ook bij de VVD nog 
lang op zich laten wachten. 

Lidmaatschap 
De Emancipatieraad stelt in 

zijn advies dat weliswaar veel 
vrouwen zich betrokken voelen bij 
een politieke partij, maar zij mel
den zich onvoldoende als lid aan. 
Daardoor komen zij dus ook niet 
in aanmerking voor het vervullen 
van een bestuurlijke politieke 
functie. 

Een belangrijke verklaring 
voor het ontbreken van voldoende 
vrouwelijke kandidaten op ver
kiesbare plaatsen zou zijn dat po-

en openbaar 
bestuur door JOAN VAN DIJK, WD-hoofdbestuurslid en lid Emancipatieraad 

tentiële kanshebsters bij degenen 
die de selectie uitvoeren niet be
kend zijn. Met andere woorden: 
vrouwen zijn onzichtbaar. De po
litieke partijen kunnen dit onder
vangen door vrouwen niet alleen 
te scholen, maar ook door het op
zetten van een databank. Een 
dergelijke "kennis"-bank moet de 
namen van de vrouwelijke leden, 
hun specifieke deskundigheden 
en de wensen van die leden m.b.t. 
het verrichten van politieke ac
tiviteiten bevatten. Die gegevens 
kunnen eenvoudig worden ver
kregen door middel van een en
quête. Minstens elke twee jaar 
moet deze databank worden bij
gewerkt. 

Overigens heeft de Organisatie 
Vrouwen in de VVD kortgeleden 
zo'n enquête onder de vrouwelijke 
leden gehouden. Het is goed te 
constateren dat op dit punt onze 
partij niet achterloopt. 

Mannelijke criteria 
Een andere verklaring voor de 

achterstand in politieke en be
stuurlijke participatie door vrou
wen moet worden gezocht in het 
feit dat criteria, zoals gehanteerd 
bij recrutering en selectie van 
kandidaten, toegeschreven zijn op 
de eigenschappen van mannelijke 
kandidaten. Te weinig wordt re
kening gehouden met verschillen 
in bezigheden. Bestuurlijke er
varing - vooral op lokaal niveau -
die is opgedaan via vrijwilligers
werk zou even zwaar moeten we
gen als ervaring opgedaan in een 
andere ambtelijke of politieke 
functie. Bovendien is het aan te 
bevelen dat de maatstaven waar
aan potentiële kandidaten moeten 

Joan van Dijk 

voldoen voor een functie binnen 
de partij, duidelijk worden aan
gegeven door de benoemende in
stanties en partijen. Onderzoek 
heeft namelijk uitgewezen dat 
vrouwen eerder zullen kandide
ren wanneer werving en selectie 
via een open procedure verloopt 
met heldere criteria. 

Vicieuze cirkel 
Veel vrouwen met (jonge) kin

deren ambiëren geen politieke 
baan. De combinatie van een po
litieke functie en een baan bui
tenshuis (momenteel noodzake
lijk om door de selectie heen te 
komen) plus de gezinsverant
woordelijkheid is vaak te zwaar. 

Men kan hier dus spreken van 
de bekende vicieuze cirkel. V er
gadertijden, de lange duur van 
vergaderingen, het ontbreken van 
de mogelijkheid van vervanging 
bij zwangerschap, problemen met 
de kinderopvang plus het feit dat 
de meerderheid nog steeds uit 

behoeften en wensen hebben als 
vrouwen, maken dat er relatief 
weinig vrouwen in de politiek ac
tief zijn. Die cirkel kan alleen 
worden doorbroken wanneer meer 
vrouwen deel gaan nemen aan het 
maatschappelijk en politiek cir
cuit. 

De partij speelt daarbij een 
cruciale rol. Volgens de Eman
cipatieraad zou bij de eerstvol
gende verkiezingen minstens 
30 % van de zetels door vrouwen 
moeten worden ingenomen. Bij de 
daarop volgende verkiezingen 
moet dat percentage oplopen tot 
tenminste 35 %, daarna 40 % en 
eindigen op de helft van alle ze
tels. Uiteraard zijn dit gemiddel
den. 

Waar het op aankomt is maat
werk binnen iedere partij. Aparte 
kandidatenlijsten van mannen en 
vrouwen kunnen overigens ook 
een bijdrage leveren aan de oplos
sing van dit probleem, aldus de 
Emancipatieraad. Het argument 
"We kunnen geen vrouw vinden", 
is anno 1991 achterhaald, de in
dividuele verschillen tussen 
mannen en vrouwen worden 
steeds kleiner. Het probleem 
schuilt veel meer in de structurele 
belemmeringen die worden opge
worpen. Juist het opruimen van 
dergelijke hindernissen is bij uit
stek voor politieke partijen een 
taak. 

Met het advies van de Eman
cipatieraad in de hand kunnen en 
moeten op korte termijn concrete 
beleidsmaatregelen worden ge
nomen. Of de politieke partijen 
zich daarvoor daadwerkelijk zul
len inzetten, zal bij de volgende 
verkiezingen moeten blijken. • 

Een vreemde ontwikkeling, 
aldus de Emancipatieraad, omdat 
vrouwen al geruime tijd gekozen 
en benoemd kunnen worden in 
deze publieke functies en omdat 
de achterstand in opleiding op 
mannen is ingelopen en veel meer 
vrouwen zich tegenwoordig op de 
arbeidsmarkt begeven. De ver
klaring voor de grote sekse-ver
schillen moet dan ook niet zozeer 
worden gezocht in het ontbreken 
van politieke wil, maar meer in 
het feit dat het proces zo lang
zaam verloopt. Juist politieke 
partijen spelen daarbij een 
cruciale rol. Ook de overheid kan 
een bijdrage leveren, met name in 
de voorwaardenscheppende sfeer, 
maar het is aan de politieke par
tijen om nu tot actie over te gaan. 

Opening nieu\Ve vergaderzaal door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

VN-ver'd.rag 
Er lijkt overigens ruimte te 

komen voor de aanbevelingen die 
de Emancipatieraad doet om de 
deelname van vrouwen in politiek 
en openbaar bestuur te bevor
deren. De Nederlandse overheid 
zal zich namelijk door het ratifi
ceren van de "Convention on the 
Elimina ti on of all forms of Dis cri
mination Against W omen" (het 
VN-verdrag tegen vrouwendis
criminatie) verplichten om "alle 
passende maatregelen te nemen 
om discriminatie van vrouwen in 
het politieke en openbare leven 
uit te bannen. Om vrouwen in het 
bijzonder van het recht te verze
keren om op gelijke voet met 
mannen deel te nemen aan de 
vaststelling van het overheidsbe
leid en aan de uitvoering daarvan; 
alsook openbare ambten te bekle
den en alle openbare functies op 
alle overheidsniveaus aan te vul
len; deel te nemen aan niet-over
heidsorganisaties en verenigin
gen op het gebied van het open
bare en politieke leven. 

DEN HAAG, 23 september 
1991 - Ze waren er allemaal zo 
trots op! Ze hadden zo graag 
aan die 300 genodigden die 
naar het Thorbeckehuis wa
ren getogen in alle rust die 
nieuwe vergaderzaal willen 
laten zien. 

De noeste werkers van de Ko
ninginnegracht hadden zes 
maanden in het stof en gruis ge
zeten. Er werd gesloopt, getim-

merd, funderingen verlegd, be
dradingen vernieuwd, de tuin
beplanting ging op één grote oude 
beuk na geheel tegen de vlakte, de 
vloerbedekkingen moesten door 
het hele pand vernieuwd wor
den... Kortom, het was geen tijd 
om fluitend naar kantoor te gaan. 

En dan komt de grote dag! De 
nieuwe vergaderzaal is gereed. En 
wat voor een zaal! Met goede 
akoestiek en airconditioning. Niet 

Het sprekerstrio: Ginjaar, Bolkestein en Van den Berg bij de maquette. 

langer meer hoeft het hoofdbe
stuur zich tijdens de avondverga
deringen bil aan bil in de te kleine 
bovenzaal te persen of over de 
grond te kruipen om een lampje 
aan te doen. De 300 gasten kwa
men in de stromende regen. Bui
ten tussen de ijlings opgestelde 
parasols kon men het glas snel 
met regenwater navullen, al liet 
de catering daar weinig tijd toe. 
Maar de sfeer was fantastisch! 

Schetste algemeen secretaris 
Wim van den Berg in kort bestek 
de geschiedenis van het Thorbec
kehuis, de lof en hulde van voor
zitter Ginjaar en politiek leider 
Bolkestein gingen uit naar de
genen die dit alles maandenlang 

Heel veel cadeaus werden het pand in
gedragen. De voorzitter van de Organi
satie Vrouwen in de WO, Monique de 
Vries, overhandigde namens de Vrou
wen een groot pak aan de voorzitter. 

hadden doorstaan. Voorzitter 
Ginjaar prees het personeel dat 
onder de uiterst moeilijke om
standigheden toen het de partij 
slecht ging niet was weggelopen, 
maar gemotiveerd had door
gewerkt. En... zo verzekerden zij 
beiden: "Het gaat weer goed met 
de VVD!" 

Die sfeer bleef, ondanks het feit 
dat men opgepakt in de nieuwe 
zaal en in de koffiehoek moest 
staan. Alle provincies waren rij
kelijk vertegenwoordigd. Het had 
iets weg van een ouderwets gezel
lige reünie. Voorzitter Ginjaar 
onthulde de maquette, waarop de 
geschiedenis van deze historische 
dag was vastgelegd. 

"Op 23 september 1991 heeft 
namens het hoofdbestuur van de 
VVD voorzitter dr. L. Ginjaar, de 
nieuwbouw van het Thorbec
kehuis in gebruik gesteld.' 

Nieuwbouw en renovatie zijn 
tot stand gekomen door de ar
chitect A. P. M. Runderkamp van 
bureau "Margreet van der Hoe
ven", het aannemersbedrijf 
"Morgenstond B.V.", de tuinar
chitect ing. J. S. C. Bloemsma en 
hoveniersbedrijf "Groenvoorzie
ning Ketel en Zn.". • 
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Nadere verduidelijkingvan het 
-standpunt over de WAO 

De WD heeft ili het verleden meermalen voorstellen gedaan 
voor wijzigingen in de WAO. 
Onder andere bij de Tussenbalans is nog een concreet pakket 
voorstellen voor de WAO- en Ziektewetproblematiek op tafel 
gelegd. 
In de vorige aflevering van Vrijheid en Democratie is het 
fractiestandpunt andermaal nog eens kort weergegeven. 
Te kort blijkbaar, want uit de discussie in partijcommissie en 
uit brieven van leden aan de redactie is gebleken dat er be-

' hoefte bestond aan verduidelijking van het standpunt van de 
.WD. 
Op de Partijraad van 21 september jl. is met name in de 
discussiegroep Financieel Economische Zaken uitgebreid op 
dit onderwerp ingegaan. 
De aanwezige leden van de WD-fractie hebben in de discussie 
met de partijraad het standpunt met betrekking tot de WAO
problematiek nog eens duidelijk samengevat in een aantal 

1 punten, die ook in de rapportage tijdens het plenaire gedeelte 
van de partijraad zijn weergegeven en ieders instemming 
konden vinden. 

De redactie heeft daarom aan het Kamerlid Robin Linschoten 
en de voorzitter van de discussiegroep over Financieel Econo
mische Zaken Pieter Ressenaar gevraagd om hierover in dit 
blad verslag uit te brengen. 

Kort samengevat is het VVD
standpunt over de WAO als volgt. 

1. Alle WAO-ers worden her
keurd om vast te stellen of men 
al of niet terecht arbeidsonge
schikt is verklaard, waarbij 
wordt nagegaan of de betrok
kene in een andere functie wel 
zou kunnen werken. Het be
grip passende arbeid wordt dus 
aanzienlijk verruimd. 

2. De uitkeringen van degenen 
die terecht arbeidsongeschikt 
zijn verklaard wordèn niet 
aangetast. 

3. Voor alle nieuwe gevallen 
wordt de duur van de uitkering 
verkort overeenkomstig de 
werkloosheidswet. 

4. Een leeftijdsgrens voor nieuwe 
WAO-gevallen ·is onjuist. Ook 
nieuwe gevallen boven de 50 
jaar vallen dus onder het nieu
we systeem. 

gekomen die er eigenlijk niet in 
thuis horen. Dit betekent dat de 
herkeuring van alle WAO-geval
len natuurlijk niet op dezelfde 
manier moet plaatsvinden als tot 
nu toe het geval was. De huidige 
keuringsinstanties, de huidige 
regels en procedures en de Be
drijfsverenigingen die de regelin
gen uitvoeren hebben duidelijk 
gefaald. Er zal dus een opzet moe
ten worden gecreëerd, waarbij 
niet zo makkelijk als tot nu toe 
mensen arbeidsongeschikt wor
den verklaard en bovendien zal 
veel meer moeten worden ge
keken naar alternatieven voor 
diegenen die voor bepaalde werk
zaamheden inderdaad arbeidson
geschikt zijn. 

Andere aanpak 

We zullen dus met een fun
damenteel andere aanpak moeten 

Robin Linschoten 

zien te voorkomen dat mensen ar
beidsongeschikt worden en de re
geling moet minder aantrekkelijk 
worden gemaakt om werknemers 
letterlijk in weg te werken. Het is 
natuurlijk algemeen bekend dat 
de regeling wordt misbruikt om 
m.n. oudere werknemers met 
vervroegd pensioen te sturen. 

De VVD vindt het echter niet 
redelijk om echte arbeidsonge
schikten, die nu in de regeling zit
ten, sterk op hun uitkering te 
korten. Deze mensen hebben im
mers geen kansen meer om maat
regelen te nemen, om zich in de 
huidige situatie nog bij te verze
keren c.q. hun leven anders in te 
richten. Vandaar ook onze voor
keur om juist voor de toekomst 
alle nieuwe gevallen met een 
minder vergaande WAO-regeling 
te confronteren en daar ook geen 
leeftijdsbarrière in aan te bren
gen. 

Leeftijdscriterium 

Het aanleggen van een leef
tijdscriterium is juridisch aan
vechtbaar en kan ook zeer on
rechtvaardig uitpakken. Een jon
gere die vroeg gehandicapt is, is 
nooit in staat geweest om een be
hoorlijk loon te verdienen en zich 
bij te verzekeren voor een goed 

in de WAO terecht komt heeft in 
ieder geval wel de kan:s gekregen 
om een beter loonniveau te be
halen en zich bij te verzekeren c.q. 
een eigen reserve op te bouwen 
voor calamiteiten. 

Pieter Ressenaar 

Kortom, wij vinden het onjuist 
dat in de kabinetsvoorstellen de 
WAO-ers boven de 50 jaar buiten 
beschouwing blijven. Hoewel de 
VVD het dus volledig met het Ka
binet eens was dat er in de W AG
regeling moest worden ingegre
pen, zijn wij het met de keuze van 
de maatregelen bepaald niet eens. 
Ons pakket is consistenter en 
rechtvaardiger, terwijl bovendien 
de vinger wordt gelegd op het 
misbruik dat momenteel ten on
rechte van de regeling wordt ge
maakt. Bovendien wordt in de 
Kabinetsplannen de taakstelling 
van het regeerakkoord noch qua 
volume noch qua financiële doel
stelling gehaald. Het kabinet 
haalt zijn eigen doelstelling dus 
niet. De VVD echter ruimschoots. 

• 
Koninklijke Leidse Studentenvereniging "Pro Patria" 

en 
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Leiden 
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Evt. informatie via Eduard van Lent, 
postbus 11245, 2301 EE Leiden (tel.nr.: 071-144372) 

5. Uiteindelijk staat de VVD een 
basisstelsel voor met de AAW 
als basis. Iedereen heeft dan de 
keuze om zich voor een hogere 
uitkering bij te verzekeren via 
particuliere verzekeringen, 
zoals zelfstandigen reeds doen 
of via CAO-regelingen. Inmid
dels wil zelfs de vakbeweging 
over een basisstelsel praten, 
maar het Kabinet heeft deze 
kans voorbij laten gaan. 

Beter zicht op het "\Vereldnieuw-s 

6. Voor nieuwe gevallen met 
moeilijk verzekerbare risico's 
dient een waarborgfonds te 
komen. 

Het standpunt van de VVD is 
in de bovenstaande 6 kernpunten 
ons inziens volstrekt duidelijk 
weergegeven. Gezien de enorme 
toeloop in de WAO was het nodig 
om de regeling aan te passen. 

Bijverzekeren 

Het uitkeringsniveau moest 
dus wel omlaag om de WAO-rege
ling betaalbaar te houden. Wie 
prijs stelt op een hogere uitkering 
bij arbeidsongeschiktheid kan dat 
dan altijd bijverzekeren. Dat is 
dan een individuele keuze, die alle 
zelfstandigen nu ook moeten ma
ken. 

Mgezien van de kosten van de 
regeling was natuurlijk met name 
het probleem dat de toetredinga
drempel zo laag was. Ten onrechte 
zijn er velen in de WAO terecht 

Keesings Historisch 
Archief geeft u maandelijks 

een overzicht van politieke, 
sociale en economische wereld-

gebeurtenissen. Gebaseerd op betrouw
bare bronnen zoals dag- en weekbladen uit 
binnen- en buitenland. Per land gerubri
ceerd, bie<it Keesings Historisch Aréhief u 
bondige,· objectieve overzichtsinformatie. 
In de •lux.e verzamelband is Keesings 
Historisch Archief een uniek nasllagwerlt.· 

Keesings Historisch Archief, 
een uniek Nederlands standaardwerk: 
• Per jaar 12 maandelijkse edities van 

tenminste 72 pagina's 
• Het wereldnieuws in overzichtelijke regio's 

verdeeld. Binnen elke regio worden de landen 
in alfabetische volgorde besproken 

• Regelmatig verschijnende indexen en het 
haamregister maken van uw band een uniek 
én toegankelijk naslagwerk . 

• KeesingsHistorischArchieflevert gedegen, 
hetrouW:h~re informatievoor e~eanalyse~.· 

.... · .. · .. ·· ... ··•· ....... · .. : . . .... ·.· ··. . .. .·.· ··. . .. .. . Hierl(j,ngs uitkn,ipp(;!n· 
.......... _._ -·-- _ ..... _....;,- ........ ---- ....."i··.;...· ..... '"..O..··-·..,;,.·...;.;.-·...., --·--...;""""' ..-: 

DKeesings H!storisch Archief spreekt mij aan. Stuur mij 
11/2 jaar lang uw uitgaven voor de prijs van een jaarabon
nement Cf 265,-, inclusiefBTW en vérzendkosten, studenten 
f 215,-). Voor studententariefkopie collegekaart meezenden s.v.p. 
Ik wacht met betalen op ontvangst van een acceptgirokaart. 

Dik abonneer me nog niet. Stuur mij eerst meer informatie over 
Keesings Historisch Archief. 

Handtekening 

Deze abonneerbon in een niet gesloten envelop sturen aan: 
Keesings Historisch Archief, Antwoordnummer 10.001 
1000 PA Amsterdam. 

M/V 
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Co:nnnissie Tweede KaJDer 
zoekt de talenten doorRENYDIJKMAN, foto:THURINGBV. 

In september is de door het hoofdbestuur ingestelde Commissie 
Tweede Kamer voor de eerste keer na haar -installatie in juli 
rond de tafel gaan zitten om haar werkwijze te bespreken. 
Deze commissie, onder voorzitterschap van drs. G. M. V. van 
Aardenne, is in het leven geroepen om het hoofdbestuur te 
adviseren over een kwalitatief zo goed mogelijke groslijst van 
VVD-kandidaten voor de Tweede Kamer. 

Op basis van haar gefundeerde 
advies zal het hoofdbestuur de 
volgorde van de 'lijst samenstel-

. len, waarna het laatste woord -
zoals bij alle zaken binnen de 
VVD - aan de algemene verga
dering blijft. Ditmaal echter met 
stemmingen waarin niet twee
derde van het stemmental door
slaggevend is, maar een gewone 
meerderheid al voldoende is. 

Talentenjacht 
t 

Gijs van Aardenne, oud-vice
premier en commissievoorzitter, 
licht de werkwijze van de com
missie toe. "Het gaat erom tot een 
optimaal samengestelde kan
didatenlijst te komen. Dat is erg 
belangrijk in deze tijd waarin de 
mensen meer en meer van de po
litiek vervreemden. Dat tij moe
ten we keren. We moeten zorgen 
dat de maatschappij zich weer in 
die politiek weerspiegeld ziet. 

Dat houdt echt niet in dat we 
alle oude en gebaande wegen ver
laten. Zo hebben we een beroep 
gedaan op alle kamercentra
levoorzitters om het aanwezige 
talent in dekc's op te sporen. We 
'zullëiï' gäàii. jirätëri .. riiê'C dê ·ver~ 
eniging van Staten- en Raadsle
den, met de Organisatie Vrouwen 
in de VVD en met de leiding van 
de Haya van Somerenstichting, 
die jaarlijks de topkadercursus
sen organiseert. We moeten echt 
gaan 'scouten', gaan inventari
seren welke talenten in onze par
tij aanwezig zijn. Dat zien we als 
onze eerste taak." 

Uitbreiding 
Van Aardenne denkt dat de 

commissie met behoorlijk veel 
nieuwe namen moet komen. "We 
moeten uitgaan van een groei van 
de fractie en - indien we straks 
weer regeringsverantwoordelijk
heid zouden gaan dragen- van een 
langere reeks kwalitatief goede 
kandidaten." 

Vanzelfsprekend is natuurlijk 
dat de gegadigden liberaal moeten 
zijn en affiniteit moeten hebben 
met de liberale politiek. "Daar
naast," vervolgt Gijs van Aarden
ne, "is het van groot belang dat 
de groslijst evenwichtig wordt sa
mengesteld. We hebben weinig 
aan tien financiële specialisten. 
Een beetje evenredige verdeling 
over de diverse disciplines is 
noodzakelijk. Daarnaast bestaat 
binnen de fractie behoefte aan ge
neralisten. Na tuurlijk zijn er 
vakken waarin dat specialisme 
belangrijk is, maar het is wel een 
voordeel als men ook generalist 
kan zijn. Om een voorbeeld uit 
vele te noemen: het oud-Kamerlid 
Geurtsen was juridisch specialist, 
maar tegelijk ook generalist. Men 
hoeft niet op alle beleidsterreinen 
allemaal de laatste details te ken
nen. 

Daarnaast verwachten wij van 
de aspirant kandidaten dat zij 
zich niet alleen tot het liberalisme 
en de politiek aangetrokken voe
len, maar ook dat zij bereid zijn 
daar een brede rol in te spelen. 

Bovendien vinden wij hun 
herkenbaarheid belangrijk. Her
kenbaarheid voor de maatschap
pij, voor beroepsgroepen of regio
naal. Wij zoeken mensen die het 
vertrouwen van een groep hebben. 
Daarmee willen we weer de brug 
slaan over de bestaande afstand 
politiek-maatschappij." 

Ervaring 
De commissie zal tijdens haar 

speurtocht door de liberale ge
lederen nog op andere zaken let
ten. En natuurlijk staat daarbij 
de affiniteit tot de liberale politiek 
voorop. 

"Mensen die voor de Tweede 
Kamer kiezen moeten niet na een 
paar jaar zeggen: 'Ik heb het wel 
gezien', want dat is niet de bedoe
ling. Zij moeten zich niet alleen 
aangetrokken voelen tot het po
litiek bedrijf, ze moeten die taak 
ook aankunnen. Er zijn mensen 
die heel bekwaam zijn, maar in de 
politiek niet tot ontplooiing ko
men. 

Wij zullen ook letten op de 
maatschappelijke achtergrond. 
Zowel maatschappelijke als po
litieke ervaring zijn van oelang: 
Als je bijvoorbeeld in een beetje 
grote gemeenteraad het vak hebt 
geleerd en daar is al gebleken dat 
je dat goed doet, dan is dat voor 
ons een zwaardere kandidaat dan 
een vergelijkbaar iemand die der
gelijke ervaringen mist. Daarom 
zijn we ook zeer geïnteresseerd 
in de bevindingen van de Haya 
van Somerenstichting. Men heeft 
daar een groot aantal mensen zien 
passeren en men weet waar het 
talent zit. Het gaat nu in eerste 
instantie echt om het opsporen en 
inventariseren van de talentvolle 
personen." 

Ontspannen 
De commissievoorzitter Twee

de Kamer legt er de nadruk op dat 
de huidige VVD-fractie echt niet 
hoeft te leven met de gedachte: 
"Ze zitten mi al naar ons te kij
ken!" 

"Dat komt het werk in de frac
tie niet ten goede," zegt Gijs van 
Aardenne. "Die fractie moet re
delijk ontspannen haar werk 
kunnen doen. We kijken nu niet 
naar de zittende fractie, die is een 
gegeven. We houden ons bezig 
met talent-scouting buiten de 
fractie. Volgens onze taakstelling 
zullen we tegen de verkiezingen 
ook met de fractieleden gaan 
praten, maar iedereen weet dat er 
toch altijd een verloop is en een 
aantal bij de voorlopige bereid
verklaring al te kennen geeft niet 
in de Kamer terug te willen ke
ren." 

Tijdpad 
De werkwijze van de commis

sie is heellogisch wanneer we uit
gaan van de geplande verkie
zingsdatum, maar wat doet zij als 
het kabinet voortijdig valt? Van 
Aardenne opgewekt: "Daarom 
zijn we nu ook al begonnen met 

De Commissie Tweede Kamer tijdens de installatie bijeen. 
v.l.n.r. Henk Vonhoff, Jet Sengers-van Gijn, Rolf Haafkens, Wim van den Berg, Leendert Ginjaar, Tineke Tangel, voorzitter Gijs 
van Aardenne en Els Veder-Smit. 
Volledigheidshalve: de algemeen secretaris en de oud-voorzitter maken geen deel uit van de commissie. Mevrouw Tangel treedt 
op als ambtelijk secretaris. 

het voorwerk, met de voorronden. 
Tegen de tijd dat de groslijst er is 
komen we in een stroomversnel
ling. Dan is het moment aange
broken waarop we heel hard aan 
het werk moeten. En natuurlijk 
komen we op tijd rond met ons 
advies. De commissie-Nord ver
gaderde ook elke week en som
mige mensen uit die commissie 
zitten ook in dit groepje." 

brie liJsten ·· · · · · · · 
Tegen die tijd wordt de com

missie geacht drie lijsten uit te 
brengen namelijk: 
1. De groep van kandidaten die 
beslist op de voorlopige kandida
tenlijst hoort voor te komen; 
2. De kandidaten die wellicht op 
die lijst kunnen worden geplaatst; 
3. De groep kandidaten die be
slist niet in aanmerking komt 
voor de voorlopige kandidaten
lijst. 

Wat die laatste lijst betreft, is 
dat niet in strijd met de Wet op de 
Privacy? 

"Daar hebben we uitvoerig 
over gesproken. Te meer omdat in 
de toelichting staat dat wij 
anoniem werken en dat het 
hoofdbestuur de verantwoorde
lijkheid overneemt. We kunnen 
het niet maken om in een gesprek 
met een ongeschikte kandidaat, 
de betrokkene naar huis te laten 
gaan met het gevoel dat hij naar 
onze mening wél geschikt is. Dan 
loop je het risico dat de manl
vrouw alle registers daarna gaat 

·opentrekken. We zullen dergelijke 
gesprekken met zeer veel tact 
moeten omkleden. Als iemand 
werkelijk volstrekt ongeschikt is, 
zullen wij moeten zeggen: "U 
kunt van ons geen positief advies 
krijgen.".En als de betrokkene er 
vervolgens zelf niet over spreekt, 
hebben wij geen behoefte om er
gens een la te maken waar deze 
namen in voorkomen. Moeilijker 
wordt het echter als zo iemand 
toch wil doorzetten." 

Gesprekken 
De commissie-Van Aardenne is 

thans nog niet in het stadium dat 
zij met personen al "sollicitatie"
gesprekken voert. Voorlopig in
ventariseert zij. 

Iedereen die namen wil noe
men, kan daarover schriftelijk de 

commissie benaderen via het al
gemeen secretariaat. Van Aar
denne: Het laatste woord blijft 
aan de algemene vergadering. Wij 
komen met een onderbouwd ad
vies bij het hoofdbestuur. Dat be
tekent ook dat we niet gevoelig 
zijn voor argumenten als: "Het is 
zo'n aardige jongen. Hij is zo veel
belovend en hij zit al jaren in het 
bestuur van de ondercentrale en 
ziet er zo leuk uit." Aan dat soort 
vër naren liêbo'èn\vë · n!èt vëér· · -

Om; gaat het erom e'chte li
beralen te traceren met ervaring. 
Maatschappelijke ervaring kan 
even belangrijk zijn als politieke. 
Iemand die bijvoorbeeld loonon
derhandelingen heeft gedaan, is 
ook met een politiek spel bezig ge
weest. We zoeken mensen die in 
een debat uit de voeten kunnen; 

die dossierkennis hebben of zich 
dat snel eigen kunnen maken. 
Maar vooral degenen die dergelij
ke kennis ook weten te gebruiken. 
Als er een interruptie komt, moet 
men de interumpant het riet in 
kunnen sturen. Al of niet met een 
kluitje. Dat vereist een zekere 
gave. 

En wat heel belangrijk is dat 
de betrokkenen hun zelfbeheer
sing weten te bewaren. Ten aan
:i:lèiï \ràri ae -ïrïëdiä 1s. bóös wórélé·n: 
het domste wat je kunt doen. Dat 
zijn enkele van de psychologische 
elementen, die wij bij de kandida
ten moeten proberen eruit te ha
len." 11111 

(zie ook het juni-nummer van 
Vrijheid & Democratie, pag. 8) 

De VVD zoekt ten behoeve van de VERENIGINGVAN 
STATEN- EN RAADSLEDEN een 

administratief medewerk( st )er 
voor halve dagen (9. 00 - 13.00 uur) 

Wij bieden een zelfstandige en afwisselende functie in het Thorbec
kehuis, het administratieve hart van de partij-organisatie. De Ver
eniging heeft tot doel het bevorderen van de kennis van het bestuur 
van provincies en gemeenten door o.a. het uitgeven van het 
verenigingsargaan Provincie & Gemeente, het organiseren van 
studiebijeenkomsten en het verstrekken van informatie aan haar 
leden en aan organen van de VVD. 

Tot de taken behoren: 
- het up-ta-date houden van het overzicht van VVD-leden in pro-· 

vinciale staten en gemeenteraden en het actief verzamelen van 
deze gegevens; 

- het onderhouden van veelvuldige telefonische contacten met de 
leden van de Vereniging alsmede het verrichten van secretariaats
werkzaamheden; 

- het voeren van de financiële administratie; 
- het organisatorisch begeleiden van congressen en bijeenkomsten; 
- het notuleren van vergaderingen bij afwezigheid van de adjunct-

secretaris. 

Deze taken dienen in nauwe samenwerking met de adjunct-secreta
ris, de heer A.W. Dijk, te worden verricht. 

Van kandidaten wordt gevraagd een HAVO- en secretaresse-oplei
ding (of gelijkwaardige ervaring) en bekendheid met WP 5.0, Dbase
III +en Queen ( eventeel Exact) alsmede een nauwkeurig gevoel voor 
service; affiniteit met de doelstellingen van de VVD is noodzakelijk. 
De functie is geschikt voor een herintredende vrouw. 
Het salaris is afhankelijk van leeftijd en ervaring. 

Inlichtingen omtrent de functie kunnen worden ingewonnen bij de 
heer A. W. Dijk, telefoon 070-3613050. Sollicitaties kunnen vóór 7 
november worden gezonden aan de heer W. J. A. van den Berg, 
algemeen secretaris VVD, Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 
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Mr. Henk Koning.:... 

Voorspelbaar gedrag 
belangrijkste voor politieke 
partij door RENY DIJKMAN 

DEN HAAG - Henk Koning is de laatste van de lichting VVD
Kamerleden uit 1967. Per 1 november trekt hij een streep onder 
zijn actieve politieke carrière. Dan wordt hij lid van de Alge
mene Rekenkamer. Twee staatssecretariaten (Binnenlandse 
Zaken '77-'81) en Financiën ('82-'89), bijna 14 jaar Kamerlid
maatschap onder zes verschillende fractievoorzitters (Toxo
peus, Geertsema, Wiegel, Nijpels, Voorhoeve en Bolkestein) ... 
Die staat van dienst is nog uit te breiden met bestuurlijke VVD
functies in zijn geliefd Rotterdam, maar ook met het raadslid
maatschap in de Maasstad en het lidmaatschap van Provinciale 
Staten in Zuid-Holland. 

Henk Koning vertrekt eind 
deze maand. "Ik zal zeker nog wel 
op de officiële gedeelten van de 
algemene vergaderingen komen, 
maar onder mijn actief politieke 
bestaan trek ik nu een streep. Ja, 
wel met wat weemoed, maar aan 
de andere kant krijgen mensen 
zelden op hun 58ste nog de mo
gelijkheid om een nieuwe carrière 
te beginnen." 

Verjaardagen 
Hij kwam kort voor Hans Wie

gel in de Kamer. De lichting '67 
bestond verder uit Els Veder
Smit, Henk Vonhoff, Hans de 
Koster en Koos Rietkerk. Na de 
kabinetsformatie waarbij de 
VVD-fractie met haar 17 leden 
bewindslieden leverde voor het 
kabinet-De Jong werd -de fractie 
aangevuld door Hans Wiegel, 
Aart Geurtsen en Han Schlin
gemann. 

Henk Koning over die tijd. "Ie
der had een grote eigen verant
woordelijkheid. De fractie was in 
die tijd reuze gezellig. Er was al
tijd wel iemand 'jarig', waardoor 
in de fractie de flessen sherry bin
nenkwamen. Dat gebeurt niet 
meer. Verjaardagen worden nu 
gevierd op goed burgerlijke wijze 
met gebak." 

Zelf is hij degene, die misschien 
wel de grootste verjaarspartij 
heeft gehouden; georganiseerd 
door de families Wiegel en Ruding 
ter gelegenheid van zijn 50ste. 
Het Rotterdamse' Hulskamp
gebouw puilde uit van de ruim 600 
gasten. Het bewijst hoeveel 
vrienden en goede kennissen 
Henk Koning heeft. 

"Ik onderhoud veel contacten, 
maar toch minder dan ik zou wil
len," vertelt hij. "Het meest zuinig 
ben ik op mijn oude vrienden van 
de lagere en middelbare school en 
vooral op de mensen aan de Rijks
belastingacademie uit mijn se
naatstijd. In de politieke wereld 
heb ik met name nog steeds uit
stekende contacten met Hans 
Wiegel en zijn schoonfamilie. 
Maar ook met de overigen. Zo was 
ik onlangs op de 70ste verjaardag 
van Els Veder-Smit. Veel vrien
denbanden liggen voor mij in het 
Rotterdamse. Govert van Tets, 
Jan Kerstholt, Wim Baggerman, 
Jan en Ankie Verbeek en Karel 
Staab zie ik regelmatig." 

Burgemeesters
benoemingen 

Dat Henk Koning zo thuis is 
in het partijcircuit komt volgens 
hem onder meer doordat hij ja
renlang de fractiehobbyist is ge
Weest voor burgemeestersbenoe-

mingen: "Daardoor leer je veel 
mensen kennen. Mensen die op 
een gegeven ogenblik op cruciale 
punten in de partij zitten. Bur
gemeesters zijn beroepsbestuur
ders en beroepsbestuurders kun
nen natuurlijk voor de partij in 
hun eigen gemeente niets doen, 
maar wel in regionaal verband. 
Dat geeft namelijk het skelet aan 
de partij. Het is goed dat in het 
hoofdbestuur en in de kamercen
tralebesturen burgemeesters zit
ten. Zij kennen het lokale bestuur 
en velen nemen op zeker moment 
belangrijke plaatsen in het partij
organisme in. Wat ik wel betreur 
is dat niet iedere VVD-kandidaat 
die solliciteert naar het bur
gemeesterschap zich bij mij 
meldt. Dat is niet verstandig. We 
moeten een overzicht hebben van 
de mogelijkheden. Kandidaterr die 
niet worden benoemd, kunnen 
weer geschikt zijn voor andere 
sollicitaties, waardoor je tot heel 
geschikte benoemingen kunt ko
men." 

Koning deelt niet de kritiek dat 
door de VVD vaak te weinig wordt 
ingespeeld op openvallende func
ties in het maatschappelijk mid
denveld. "Dergelijke benoemin
gen," zegt hij, "zijn niet te organi
seren vanuit de partij. Dat ge
beurt voor een groot deel door 
coöptatie (verkiezing van nieuwe 
leden door de reeds aanwezige le
den, red.). Daar is het CDA bui
tengewoon sterk in. Zelf heb ik 
een aantal middenveldposities, 
zoals het president-commissaris
schap van de Daniël de Hoedkli
niek Daarvoor ben ik aangezocht 
en ben ik een CDA-er opgevolgd. 

Daarnaast heb je de benoe
mingen bij de overheid. Met amb
telijke benoemingen moet je ui
terst voorzichtig zijn. We behoren 
een onkreukbaar ambtenarenap
paraat te hebben en dat hebben 
we ook. Politieke voorkeuren be
horen daarbij niet in eerste in
stantie een rol te spelen. Wel is 
het gewenst dat evenwicht be
staat in politieke kleur, in maat
schappelijke levensbeschouwin
gen. Als bewindsman heb ik ruim 
tien jaar ervaring gehad met 
voortreffelijke ambtenarentoppen 
met verschillende achtergronden 
die uitstekend adviseren, zo is 
mijn ervaring." 

Afspiegelingscolleges 
Het tot zijn recht komen van 

de verschillende maatschappijbe
schouwingen ziet Henk Koning 
als een van de onderdelen van 
goed bestuur. "Dat betekent dat 
ik een groot voorstander ben van 
afspiegelingscolleges in gemeen-

Mr. Henk Koning 

teraden en provinciale staten. 
Overigens moeten die wel geba
seerd zijn op afspraken over het 
programma. Wat in Rotterdam 
gedurende een groot aantal jaren 
is gebeurd (een meerderheidscol
legé) is schadelijk voor de stad ge
weest. Gelukkig is men daar van
af gestapt. De toenmalige meer
derheidspartij, de PvdA, was zo 
arrogant om te denken dat zij het 
alleen konden. Sommige dingen 
zijn daarbij goed gegaan, andere 
slecht. Juist in onze consensus
democratie is op gemeentelijk en 
provinciaal vlak afspiegeling de 
beste bestuursvorm." 

Voorts behoort Henk Koning 
tot de notoire tegenstanders van 
degenen die menen dat de ge
meentelijke belastingtarieven als 
een eenheidsworst door de over
heid moeten worden opgelegd. 
"Geen twee gemeenten zijn het
zelfde, hebben eenzelfde bevol
kingssamenstelling of voorzie
ningenpakket. Als goed liberaal 

vind ik dat het bestuur zo dicht 
mogelijk bij de burger moet staan. 
Dat betekent dus onder meer ook 
dat de gemeenten hun eigen be
lastingtarieven moeten kunnen 
vaststellen." 

Staatssecretariaten 
In de twee verschillende 

staatssecretariaten (Binnenland
se Zaken en Financiën) heeft hij 
zich als een vis in het water ge
voeld. Beide lagen geheel in de 
lijn van zijn specialismen op het 
gebied van de rijksbelastingen en 
zijn rechtenstudie. 

Met Hans Wiegel werd het een 
vriendschap voor het leven. "Het 
feit dat we eensgezind waren plus 
de omstandigheid dat Hans Wie
gel vice-premier was heeft naar 
mijn gevoel het gewicht van Bin
nenlandse Zaken opgekrikt." 

Ook met CDA-minister Ru
ding, waarmee hij 7 jaar op fi
nanciën werkte, had hij een uit
stekende verstandhouding. Het 
feit dat beide heren met hun echt
genotes de organisatie op zich na
men tot de grootse viering van 
Henks 50ste veijaardag spreekt 
boekdelen. 

Henk Koning kort en bondig 
over die laatste samenwerking. 
"Ruding en ik waren het over al
les eens. Waar we het niet over 
eens waren behoorde niet tot het 
beleidsterrein van Financiën." 

Regelgeving 
Van de intense pogingen - door 

de VVD-politici de laatste decen
nia ondernomen - om de regel
geving te verminderen, is toch 
weinig terecht gekomen ... 

"De natuur is sterker dan de 
leer," zegt Henk Koning heel 
nuchter. "Op allerlei terreinen 
wordt toch vaak om regelgeving 
gevraagd en kan men er niet on-

deruit komen. Ik zag dat al aan 
de hand van een aantal zaken die 
ik op Binnenlandse Zaken moest 
doen. Dan springt vooral het gif
schandaal van Lekkerkerk naar 
voren. In die zaak had ik de coör
dinatie van de verschillende 
daarbij betrokken departemen
ten. Het ging ook om de financiële 
gevolgen voor de gemeente Lek
kerkerk De toenmalige burge
meester van Lekkerkerk, Hans 
Ouwerkerk, heeft die zaak uiter
mate kundig en verstandig opge
pakt. Hij is nu dan ook burge
meester _van Groningen gewor
den. 

Lekkerkerk was de eerste ge
meente in Nederland waar gif in 
de bodem werd gevonden. Eigen
lijk leefde toen bij de overheid nog 
de gedachte dat wel nergens el
ders zulke stommiteiten werden 
uitgehaald als het dempen van 

(vervolg op pagina 18) 

Jongste 
• Jongeren 
betalen lagere 
contributie 
Veldhoven - Jongeren van 
18 tot en met 23 jaar krijgen 
een contributieverlaging 
van f 30,-. Tijdens de hui
tengewone algemene ver
-gadering van 4 en 5 oktober
is besloten de VVD-contri
butie voor hen van f 55,
tot f 25,- terug te brengen. 
Voor de 24- t/m 26-jarigen 
blijft het bedrag van f 55,
gehandhaafd. De contribu
tie voor de ,jongste jonge
ren" gaat al in voor 1992. 
Het is hetzelfde bedrag dat 
ook wordt betaald door ge
zins- en aspirantléden. 

Overdracht voorzittershmner 
Een hameroverdracht die van harte gebeurde (vervolg van pagina 1) 

kunnen vragen of er nog plaats is 
voor een partij als de VVD. Het 
antwoord daarop is: Ja. Nog veel 
beleidsmaatregelen op sociaal
economisch vlak, op het gebied 
van de volksgezondheid en het 
milieu en vele andere terreinen 
moeten worden getroffen. Daar
naast zullen wij zorg moeten dra
gen voor al diegenen die nog niet 
de vrijheid hebben, die zich nog 
bedreigd voelen. 

Toekomstgericht 
De VVD is een toekomst

gerichte partij, die oplossingen 
moet formuleren en initiatieven 
moet nemen in plaats van af te 
wachten. Initiatieven op het ge
bied van vergrijzing, van Europa 
en van het democratisch tekort. 
Wij moeten, zoals Luteijn het zei, 
idealisme combineren met realis
me. Wij willen een schoon land 
en een goede toekomst voor onze 
kinderen. 

De keuze van Dian van Leeu
wen-Schut tot voorzitter van de 
VVD is een heel goede. Zij heeft 
grote bestuurlijke en maatschap
pelijke kwaliteiten. De VVD kan 
met haar vol vertrouwen de toe
komst tegemoet gaan. • 
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Financiële drempels voor 
arbeidsparticipatie van vrouwen in 
het bijzonder door LEN REMPT-HALMMANS DE JONGH, WO-Tweede-Kamerlid 

De nog steeds gangbare opvattingen over de verzorgingsstaat, 
gebaseerd op het kostwinnersmodel, staan volgens de VVD 
haaks op het streven naar economische zelfredzaamheid van 
vrouwen. Salarissen, sociale wetgeving, pensioenopbouw gaan 
nog steeds uit van het vlak na de Tweede Wereldoorlog vorm
gekregen ideaal: moeder de vrouw moet thuis kunnen blijven 
en financieel toch goed verzorgd worden. 
Dit ideaal verwordt tot een regelrechte ramp voor de vrouw 
zodra de leefeenheid wordt opgebroken. Bovendien veroor
zaakt het door de steeds betere opleiding van vrouwen een 
aanzienlijk maatschappelijk verlies aan investering in kennis 
en kunde. 
Betaalde arbeid van de gehuwde vrouw wordt nog altijd be
schouwd als een soort luxe. Een bijverdienste om leuke dingen 
te kunnen doen. De vraag dringt zich steeds verder op of de 
maatschappij zich deze luxe nog kan veroorloven. 
Zelfs de vrije keuze of men wel of geen betaalde arbeid wenst 
te verrichten komt langzamerhand in het geding. In ieder geval 
is de in de huwelijkswetgeving verankerde onderlinge zorg
plicht nu al de kapstok om bij het bepalen van inkomensafhan
kelijke subsidies het inkomen van de vrouw, overigens terecht, 
mee te rekenen. Maar we kunnen dat ook omdraaien. Ik kom 
daar nog dp terug. 

kent de financiële drempels voor 
deze vrouwen. 

Het Kabinet erkent echter wel 
dat dit mechanisme in werking 
treedt voor een alleen-verdiener 
met een minimumuitkering en 
een aantal subsidies. Die voelt er 
volgens de wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid 
(WRR) niets voor om betaald werk 
te verrichten voordat de beloning 
zo'n veertien procent boven het 
minimum ligt. De zgn. "poverty
trap", waar het Kabinet niet al
leen veel begrip voor opbrengt, 
maar er zich ook min of meer bij 
neerlegt. 

Taak overnemen vrouwen 
Laten we eens naar een WAO

er kijken. U weet wel, de drie let
ters die grote oproer binnen vak
bonden en Partij van de Arbeid op 
hun geweten hebben. Maar daar 
gaat het nu niet om. Stel: hij is 
kostwinner. Hij krijgt, als hij met 
zijn uitkering van 70 % van het 
laatst verdiende loon onder het 
sociaal minimum voor een "echt
paar" zakt nog een toeslag als hij 
een financieel van hem afhanke
lijke partner heeft. We vragen ons 
dan kennelijk nog niet af of die 
partner niet jong genoeg is, laten 
we zeggen onder de 40 jaar, om 
zelf de handen betaald uit de 
mouwen te steken. Verzorging 
van kinderen moet geen probleem 
zijn als hij thuis, en hopelijk nog 
in staat is, om die taak over te 
nemen. 

Alimentatie 
Wie dè wenkbrauwen optrekt 

bij de suggestie dat een vrouw tot 
40 jaar alsnog de arbeidsmarkt 
zou kunnen betreden moet zich 
goed herinneren dat het Kabinet 
in het kader van de nieuwe Na-

. bestaandenwet voorstelt een we
duwe tot 50 jaar en zonder kin
deren onder de 18 jaar, geen recht 
op een verlengde basisuitkering te 
geven; ze kan volgens het Kabinet 
dus best haar eigen brood verdie
nen. De VVD legt die grens overi
gens bij 46 jaar. 

Ook een gescheiden vrouw 
hoeft niet meer op eeuwigdurende 
alimentatie te rekenen. Als zij in 
dat geval niet van de Bijstand af
hankelijk wil worden moet zij tij
dens haar huwelijk toch proberen 
op de arbeidsmarkt actief te blij
ven. Niet voor niets is 90 % van 
de bijstandsgerechtigden van het 
vrouwelijk geslacht en maar al te 
vaak de alleenstaande ouder met 
kinderen. Een uitzichtloze situa
tie. 

De meeste vrouwen boven de 
65 beschikken slechts over een 
AOW-uitkering. En ook dat zal 
niet veel verbeteren als vrouwen 
niet zelf pensioenrechten op
bouwen. Bij het wetsvoorstel over 
de verevening van pensioenrech
ten na echtscheiding gaat het Ka
binet er al weer vanuit dat dit 
probleem t.z.t. vanzelf de wereld 
uitgaat als gehuwde vrouwen 
zelfredzaam worden. Het is dan 
wel jammer dat daar nog zo wei
nig van terecht komt. En dat fi
nanciële prikkels zo gering zijn, 

Len Rempt-Halmmans de Jongh 

dan wel de verkeerde kant op 
staan. De zogenaamde femini
sering van de armoe is dan ook 
nog steeds aan de orde van de dag. 

Financiële drempels 

Want laten we eerlijk zijn, "zij" 
zal zeker op het minimum niveau 
geen aandrang tot werken heb
ben. Ze moet immers eerst de toe
slag en het "verlies" van de aan 
hem, als alleenverdiener, overge
hevelde belastingvrije voet over
bruggen. En als daar dan nog eens 
een verminderde huursubsidie en 
idem dito studiefinanciering voor 
de kinderen bovenop komt is de 
animo waarschijnlijk geheel ver
dwenen. Ze moet bovendien nog 
zelf premie gaan betalen, terwijl 
zij anders voor niets meever
zekerd is. Dezelfde financiële 
drempels gelden natuurlijk voor 
de partner van een man die wel 
betaald werk verricht en op de
zelfde inkomensafhankelijke 
subsidies recht heeft. Het ontbre
ken van kinderopvang of de kos
ten daarvan kunnen in dat geval 
bijkomende hinderpalen zijn. 
Zelfs vrouwen behoren tot de ca
tegorie "berekenende burgers"! 
Vanuit dat oogpunt is het nog een 
wonder dat de overgrote meer
derheid van werkende gehuwde 
vrouwen toch tevreden is met 
kleine deeltijdbaantjes. Het psy
chisch inkomen, de lol van het 
werken, heeft dan blijkbaar de 
overhand. Toch verricht de meer
derheid van de gehuwde vrouwen 
met of zonder kinderen geen be
taalde arbeid. Het Kabinet ont-

Financiële 
onafhankelijkheid 

Welnu, dat doet de VVD, in 
beide gevallen, niet. Het is drin
gend noodzakelijk deze financiële 
barrières te doorbreken. Niet al
leen omdat de deelname van 
vrouwen aan de arbeidsmarkt van 
belang is om zichzelf financieel te 
kunnen redden. Vergroting van de 
arbeidsparticipatie, ook van 
mannen, is van belang om het 
draagvlak voor premie- en belas
tingheffing te vergroten. Op dit 
moment staan tegenover honderd 
mensen die werken 87 mensen die 
van een uitkering afhankelijk 
zijn. Deze lasten zijn binnen af
zienbare tijd niet meer te dragen. 
De WRR toont zich daar in "Wer
kend perspectief' buitengewoon 
bezorgd over. 

Voor met name vrouwen zon
der of met een verouderde oplei
ding, voor slecht opgeleide alloch
tonen en idem dito jongeren is het 
dan van belang dat het mi
nimumloon geïndividualiseerd 
wordt. Nu vrijwel alle kostwin
ners meer dan het minimumloon 
verdienen is het geen bezwaar om 
de zogenaamde vergoeding voor 
de niet-verdienende partner ad 
30 % te schrappen. Met de WRR 
verwacht de VVD dat daarmede, 
met name binnen de dienstver
lenende sfeer, arbeidsplaatsen 
gecreëerd zullen worden, waar
voor het huidige minimumloon te 
hoog is. 

Dat bracht de WD, samenvat
tend, tot de volgende -opvattingen: 
- een algehele verlaging van het 

minimumloon met 30 % ineens, 
waarbij wordt aangetekend dat 
dit uiteraard niet geldt voor 
lopende arbeidsovereenkom
sten die voor wat betreft het 
overeengekomen loon veelal in 
guldens zijn afgesloten. Een en 
ander van belang voor laagge
schoolden, waaronder vrouwen 
en allochtonen · 

- de VVD is van mening dat alvo
rens inkomensafhankelijke 
subsidies c.q. toeslagen aan een 
alleenverdiener worden toe
gekend, gekeken moet worden 
of de niet-verdienende partner 
alsnog de arbeidsmarkt kan be-

treden. Ingeval de partner de 
arbeidsmarkt kan betreden 
maar hier niet zoveel voor voelt, 
dient volgens de VVD geen toe
slag respectievelijk subisidie te 
worden verleend. 

Hiermee worden meerdere vlie
gen in een klap geslagen: · 
- enige financiële drempels voor 

toetreding tot de arbeidsmarkt 
van vrouwen met een partner 
worden geslecht 
de "poverty-trap" voor uit
keringsgerechtigden op mi.: 
nimurnniveau wordt doorbro
ken 
het draagvlak voor premie- en 
belastingheffing wordt verbreed 
in principe komen alle vrouwen 
tot 40 jaar zonder kinderen dan 
wel met kinderen, waarvan de 
partner geen betaald werk ver
richt, daarvoor in aanmerking 
vrouwen met kinderen, waar
van de partner wel betaalde 
arbeid verricht zouden daarvan 
"vrijgesteld" kunnen worden 
totdat het jongste kind 4 jaar is 
en naar school gaat. De kin
deropvang speelt qan geen rol 
meer. Deeltijdarbeid moet bin
nen de mogelijkheden liggen. 

(De VVD wijst er op dat het feno
meen van de zgn. "meewerkende 
vrouw" in midden- en kleinbedrijf, 
dan wel op de boerderij een van
zelfsprekende zaak is. V oor een 
verbeterde rechtspositie van deze 
groep is de maatschap een goede 
rechtsvorm; het minimum aantal 
te werken uren moet echter ver
laagd worden.) 

- van werkgevers mag worden 
verwacht dat zij nog meer dan 
tot nu toe, met name voor moei
lijk vervulbare vacatures in
spelen op de behoefte aan deel
tijdarbeid en kinderopvang. Ze
ker de gezfmdheidszorg moet in 
deze richting denken in plaats 
van werkneemsters uit Polen 
aan te trekken. Het is goedkoper 
goede voorzieningen voor werk
willende (herintredende) vrou
wen te treffen. De gewenste 
leeftijd moet niet te laag gesteld 
worden! Menige vrouw boven de 
veertig wil graag de handen uit 
de mouwen steken. Opsplitsing 
in geschoold en ongeschoold 
werk verdient aanbeveling. 

- (om)scholingsplicht voor uit
keringsgerechtigden, juist in 
het kader van de ABW, die nog 
niet te oud zijn om de arbeids
markt te betreden. Bijzondere 
Bijstand voor kinderopvang is 
de onlangs al ingevoerde rand
voorwaarde. 

- afschaffen van de overdracht 
van de basisaftrek aan alleen
verdieners met evt. daaraan ge
koppeld een verhoging van de 
kinderbijslag (uitwerking voor
stel WRR) en een verhoging van 
het arbeidskostenforfait. 

De minister van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid heeft in het 
desbetreffende debat van de 
Tweede Kamer de opdracht ge
kregen om deze en andere ideeën 
te verwerken in een nieuwe noti
tie over de vergroting van 
arbeidsparticipatie in het alge
meen en van vrouwen in het bij
zonder. Het nog te formuleren ka
binetsstandpunt over het onlangs 
uitgekomen rapport Stevens over 
belastingvernieuwing moet daar 
eveneens rekening mee houden. 11 
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Vrijwilligers 
gezocht 

16 

HET LIBERAAL ARCHIEF 
GRONINGEN 
de mr. H. S. Siebers en ir. A 
Voetstichting -

is in 1990 opgericht met als 
doel het verzamelen en bewaren 
van onder andere archieven van 
liberale afdelingen in Nederland 
in het algemeen en van afdelingen 
in de provincie Groningen in het 
bijzonder. Sindsdien heeft de 
stichting een aantal waardevolle 
archieven mogen· ontvangen van 
een aantal afdelingen en Onder
centrales, alsmede van de Ka
mercentrale Groningen. Deze ar
chieven zijn geordend en middels 
een plaatsingslijst toegankelijk 
gemaakt. 

Het bestuur van de stichting 
heeft het voornemen om in het 
begin van 1993 een boek te publi
ceren over de geschiedenis van de 
liberale stroming in de provincie 
Groningen. Daarvoor heeft het 
bestuur van de stichting een com
missie ingesteld, die onderzoek 
doet naar deze geschiedenis. Ech
ter, voor wat betreft de periode 
1917-1970 is er onvoldoende ma
teriaal uit kleinere gemeenten in 
de provincie Groningen voorhan
den. 

De commissie is dan ook op 
zoek naar een aantal vrijwilligers 
die jaargangen van plaatselijke 
kranten op aankondigingen en 
verslagen van vergaderingen wil
len controleren. Met nadruk 
wordt hierbij aangegeven, dat er 
geen beloning anders dan vergoe
ding van onkosten gegeven kan 
worden. 

Vrijwilligers kunnen zich 
(schriftelijk) melden bij de pen
ningmeester van de stichting, de 
heer W. Plaizier, van Moerker
kenlaan 22, 9721 TB GRONIN
GEN.• 



Jacques Hobbel 
gehuldigd 

Peter van Vugt en Jacques Hobbel 

Rozenburg- Tijdens het 25-ja
rig bestaan van de afdeling Ro
zenburg is de heer Jacques Hobbel 
door het VVD-hoofdbestuurslid 
Peter van Vugt namens het be
stuur gehuldigd voor zijn vele 
werkzaamheden binnen onze li
berale partij. 

De heer Hobbel is gedurende 
die 25 jaar VVD-fractievoorzitter 
geweest. Hij wist ook in moeilijke 
tijden de drie raadszetels voor de 
VVD te behouden. 

Na de receptie is het in Rozen
burg een groot feest geworden on
der leiding van feestcommissie
voorzitter Piet Janse. R.D. 11 

Zeister WO 
de straat op 

Met koffie, thee en limonade 
voor de kinderen heeft de VVD
afdeling Zeist op 14 september jl. 
"open VVD-kraam" gehouden. De 
Zeister afdeling wenst het contact 
met de burgers ook buiten verkie
zingstijd stevig in stand te hou
den. Elke drie maanden zal de af
deling op zaterdag van 10.00 tot 
16.00 uur in een VVD-kraam met 
iedereen in discussie gaan die 
daar behoefte toe voelt. De afde
lingsvoorzitter W. J. M. den Heij
er schreef de redactie dat de be
langstelling van het publiek tus
sen de 18 en de 80 jaar voor deze 
open discussies groot was. 

"Voor de Zeister liberalen is dit 
één van de methoden om te weten 
te komen wat onder de bevolking 
leeft en hoe over bepaalde politie
ke besluiten wordt gedacht." 

· De kraam was onder meer be
mand door VVD-raadsleden, le
den van Provinciale Staten en het 
afdelingsbestuur. In het kader 
van de door het hoofdbestuur in
gestelde werkgroep "Ledenwer
ving en ledenbehoud" blijkt dat 
Zeist - en vermoedelijk ook andere 
VVD-afdelingen - als uitgangs
punt heeft dat het voeren van 
campagnes zich niet moeten be
perken tot verkiezingen, maar een 
permanent proces horen te zijn. 

R.D.II 

De heer Den Heijer in gesprek met enke
le jongere belangstellenden. 

Jan van Heukelum overhandigt de 
scheidende voorzitter een bronzpn 
beeldje. 

Ivo Opstelten: "De kritische pijlen wer
den soms volstrekt ten onrechte op jou 
gericht." 

Nel/ Ginjaar-Maas leefde met haar man 
mee, zoals zij dat al die jaren heeft ge
daan. 

Waardering 
voor 

scheidende 
voorzitter 

door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

VELDHOVEN- Met de uitreikingvan de Thorbeckepenning,- de 
eerste officiële daad van Dian van Leeuwen als VVD-voorzitter
drie speeches in de zaal en een uitbundige receptie met zeer 
veel cadeaus heeft de VVD op 4 oktober afscheid genomen van 
haar voorzitter Ginjaar. De lof en hulde gingen ook uit naar 
zijn echtgenote Nell, die hem door dik en dun heeft gesteund. 

In de zaal sprak als eerste de 
vice-voorzitter van de VVD, mr. 
Ivo Opstelten. Hij noemde Gin
jaar: "Een partijman in hart en 
nieren; door dik en dun. Het enige 
wat voor je telde was de partij. Je 
bezit een grote ervaring en kennis 
in en van de partij en die gaven 
een garantie voor politiek ge
voel... Een vrijetijdsvoorzitter ... 
maar wel altijd bereikbaar. De 
steun van het thuisfront, van N ell 
dus, was voor jou van groot be
lang. Nell, bedankt!" 

Ivo Opstelten maakte de ba
lans op van de vele veranderingen 
die de partij onder het voorzitter
schap van Ginjaar heeft doorge
maakt. Om enkele zaken te noe
men: het nieuwe, direct door de 
leden gekozen hoofdbestuur, de 
verandering van de kandidaat
stellingsprocedure, de vereen
voudiging van reglementen, de 
discusies die weer op gang kwa
men via Geurtsen's "Liberaal Be
stek", het program-Toxopeus, de 
"Ongebroken Lijnen van de com
missie-Nord en de wijziging van 
de in- en externe communicatie. 

"Het hoofdbestuur moest lei
ding geven aan een partij in be
roering. De kritische pijlen wer
den soms volstrekt ten onrechte 

op jou gericht. De partij in al zijn 
geledingen is onder leiding van 
jou weer in gang gebracht. Het 
gaat weer goed met de VVD, dat is 
mede jouw verdienste. Leendert, 
bedankt!" 

Moed 
Als tweede spreker noemde 

Frits Bolkestein de grote ma
nagerskwaliteiten van Ginjaar. 
"Vanuit de ene hoek van je oog 
zag je alles en met één oor hoorde 
je aHes. Je luisterde in plaats van 
te spreken; je bestudeerde in 
plaats van les te geven. Dat was 
je kracht." Retorisch vroeg hij de 
zaal: "Was het een partijvoorzit
ter ooit gelukt dat de hoofdbe
stuursleden in 1989 besloten 
zichzelf op te heffen om plaats te 
maken voor een bestuur-nieuwe
stijl?" 

Bolkestein prees de moed van 
de scheidende voorzitter. "Er was 
altijd tegenstand. Je nam de ri
sico's. Maar wie geen risico's wil 
lopen, neemt pas echt risico. Je 
hebt veel gedaan om van een 
kiesvereniging een politieke partij 
te maken. In een van je eerste 
toespraken heb je gezegd dat je de 

partij terug wilde geven aan haar 
leden. Dat is je gelukt." 

Wat bezielt je? 

Kamercentralevoorzitter Jan 
van Heukelum begon met een op
somming van alle functies die 
Ginjaar ooit. in de partij heeft be
kleed, en vroeg daa:~;:na: "Als je 
dat allemaal gedaan hebt, als je 
getrouwd bent met een staatsse
cretaris wat bezielt je dan om 
voorzitter te worden. Geld? Nee! 
Eer? Nou, die krijg je in die functie 
niet. Carrière? die had je niet 
meer nodig. 

Voor het partijvoorzitterschap 
heb je bezieling nodig. Je bent 
vervuld van het liberalisme en 
daarnaast met liefde voor de par
tijleden. 

Bij je aantreden heb je gezegd: 
"Die partij behoort in de eerste 
plaats aan de leden. Die partij is 
van de leden." Dat citaat heb je 
in praktijk gebracht. Je was een 
waardig voorzitter van de partij 
in een buitengewoon moeilijke 
periode. Je hebt het ook moeilijk 
gehad; die partij heeft het je niet 
gemakkelijk gemaakt. Al die kri
tiek heb je aangehoord. Die was 
soms - ten onrechte - persoonlijk 
getint, maar jou ging het altijd om 
die achterban. Daarom wil ik min 
of meer namens die achterban ex
cuus aanbieden en je bedanken." 

Van Heukelum zorgde voor een 
hilarische noot door voor Ginjaar's 
nieuwe huis een grote VVD-affi
che met het cijfer 1 aan te bieden. 
Het echte cadeau volgde: een 
bronzen beeldje met de titel: "Het 
groot overleg", gemaakt door 
Thekkie Kreuger. 

Dankwoord Ginjaar 

In zijn dankwoord, deels aan de 

Leendert Ginjaar zet voor zijn dank
woord het bronzen beeldje op de 
hoofdbestuurstafel neer. 

CDA-voorzitter Van Velzen kwam af
scheid nemen van Ginjaar als WO
voorzitter. 

sprekers persoonlijk gericht, deels 
tot de zaal, benadrukte Leendert 
Ginjaar nogmaals dat de belang
rijkste taak van de VVD is te zor
gen dat de partij van de leden 
blijft. Dat de opvattingen van de 
leden bepalend moeten zijn. "Be
stuurders en politici moeten zich 
daarvan rekenschap geven; ieder 
binnen de eigen verantwoorde
lijkheid. Het laatste woord blijft 
aan de algemene vergadering." 

Ginjaar gaf toe dat de achter 
hem liggende periode "soms 
moeilijk" was... Lopen op het 
scherp van de snede ... Dat dragen 
van die verantwoordelijkheid zou 
niet mogelijk zijn geweest als de 
VVD toch niet was en is wat zij 
1s. Als het er echt op aan komt 
houden we elkaar allemaal vast." 

Hij prees de JOVD voor de 
functie die zij als onafhankelijke 
jongerenorganisatie vervult: "De 
luis in de pels", maar ook "de 
broedplaats van talent". Waar
dering uitte hij ook voor het bol
werk de Vereniging van Staten
en Raadsleden en de Organisatie 
Vrouwen in de VVD. "Zij hebben 
nog steeds bestaansrecht." 

Maar ook ging zijn dank naar 
al die bestuurders van afdelingen, 
oc's en kc's: "Mensen die al hun 
vrije tijd voor onze partij over
hebben." 

Hij sloot af met: "Nu ik het heb 
meegemaakt, zie ik het als een 
heel bijzondere, onvergetelijke 
tijd. Mijn dank gaat uit naar het 
algemeen secretariaat, waarop in 
moeilijke tijden alle pijlen waren 
gericht en naar het hoofdbestuur. 
Dat is een club vrienden. Die 
vriendschap zal blijven. Ik dank 
jullie ongelooflijk voor jullie 
steun." 

Receptie 
Daarop volgde in de wandel

gangen de receptie. Zeer veel le
den, bestuurders en politici 
maakten van de gelegenheid ge
bruik om het echtpaar Ginjaar
Maas nog even te spreken en te 
bedanken. 11 



Voorspelbaar 
gedrag_ 
belangrijkste 
voor politieke 
partij 
(vervolg van pagina 15) 

sloten met gif. Vanaf die periode 
heb ik de regelgeving op het ter
rein van het milieu zien opkomen. 
Niemand zal nu nog in Nederland 
zeggen dat - gelet op de vele er
varingen - milieuregelgeving niet 
nodig is. Zo zijn er vele voorbeel
den te noemen." 

Voorspelbaarheid 
Henk Koning heeft door al die 

jaren heen zijn eigen - altijd goed 
gefundeerde - mening binnenska -· 
mers nimmer onder stoelen of 
banken gestoken. Veel heeft hij 
binnen de partij zien veranderen 
en desgevraagd wil hij op de val
reep nog best een paar zaken 
kwijt. 

"De VVD moet er zelf voor zor
gen zich rtiet te veel aan regel
geving over te geven. Dat past niet 
bij een liberale partij. Ik vind dat 
onze verkiezingsprogramma's 
veel te uitgebreid zijn. Die moeten 
worden teruggebracht tot enkele 
hoofdlijnen. Want waartoe dient 
een verkiezingsprogramma? Dat 
moet dienen als leidraad in een 
verkiezingscampagne en vervol
gens als leidraad in een coalitie
vorming. 

We hebben onlangs in de frac
tie een discussie gehad, die resul
teerde in het feit dat wij misschien 
anders hebben gehandeld dan in 
het verkiezingsprogramma van de 
VVD staat, maar ons stemgedrag 
in de Kamer was volkomen over
eenkomstig het verwachtingspa
troon van onze achterban. Alles 
verandert voortdurend. Daar 
moet je rekening mee houden. Na 
een regeerakkoord is een verkie
zingsprogramma niet meer zo in
teressant. 

De eis die de leden en kiezers 
aan een politieke partij mogen 
stellen is voorspelbaar gedrag. Als 
men een bepaalde opstelling van 
de VVD Tweede-Kamerfractie ziet 
en men kent het verkiezingspro
gramma niet - en wie kent het 
wel?- dan moet men kunnen zeg
gen: 'Ja, dat is de VVD!' Met heer 
Bommel moet men kunnen zeg
gen: 'Ik had het zelf kunnen zeg
gen, Tom Poes!' en dan het liefst 
nog iets beter zodat bewondering 
naar voren komt over de wijze 
waarop het is gedaan. De voor
spelbaarHeid en de betrouwbaar
heid zijn essentiële zaken. 

Binnen de VVD geldt daar
naast dat men persoonlijke ruzies 
moet vermijden. Over de inhou
delijke zaken is men het meestal 
wel eens. Persoonlijke ruzies die 
naar buiten komen, zijn fnuikend 
voor de partij." 

Onderscheidingen 
Henk Koning heeft in zijn po

litieke carrière voor al zijn ver
diensten twee hoge Koninklijke 
en een hoge Pauselijke onder
scheiding gekregen. Zijn scherpe 
analyses, maar ook zijn bonhom
mie, zullen straks worden gemist 
in de fractie en in de partij. Het 
vertrek van deze politicus met zijn 
brede interessesfeer, die zeer vele 
spreekbeurten in het land heeft 
vervuld en mee heeft geholpen 
talloze afdelingen in Brabant van 
de grond te tillen, is een verlies 
voor de VVD. Maar iedereen gunt 
hem na al die jaren van toewijding 
en inzet van harte een nieuwe 
start bij de Rekenkamer. • 
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Activiteitenschem.a 
1 januari - 31 december 1992 

1januari 

14januari 

16januari 

20januari 

22januari 

25januari 

29januari 

3 februari 

5 februari 

10 februari 

14 en 15 februari 

17 februari 

18 februari 

19 februari 

21 februari 

2 maart 

11 maart 

16maart 
(tot 24.00 uur) 

17 maart 

·18 maart 

23 maart 

28 maart 

30 maart 

1 april 

4 april 

6 april 

8 april 

11 april 

14 april 

15 april 

17 april 

19 en 20 april 

27 april 

30 april 

9mei 

11mei 

12mei 

13mei 

16mei 

20mei 

22 en 23 mei 

25mei 

28mei 

3juni 

7 en8juni 

Nieuwjaarsdag (algemeen secretariaat gesloten) 

- Vrijheid en Democratie 
- publikatie beschrijvingsbrief 45ste jaarlijkse 

algemene vergadering 

LPG-vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- TV-uitzending 

bezoek hoofdbestuur aan de KC Amsterdam 

periodiekoverleg HB/KC 

- LCV-vergadering 

hoofdbestuursvergadering 

bezoek hoofdbestuur aan de KC Den Helder 

- LCJ-vergadering 

congres Organi~atie Vrouwen in de VVD in de Blije 
Werelt te Lunteren 

hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

bezoek hoofdbestuur aan de KC Rotterdam 

- '1;'V-uitzending 

- hoofdbestuursvergadering 

bezoek hoofdbestuur aan de KC Dordrecht 

- LPG-vergadering 

- inlevering amendementen c.q. moties door 
afdelingen, centrales e.a. op de voorstellen in de 
beschrijvingsbrief 45ste jaarlijkse algemene 
vergadering 

- Vrijheid en Democratie 

TV-uitzending 
bezoek hoofdbestuur aan de KC Friesland 

hoofdbestuursvergadering 

- periodiekoverleg HB/KC 

LCJ -vergadering 

bezoek hoofdbestur aan de KC 's-Gravenhage 

- bijeenkomst partijraad o.a. ter advisering 45ste 
JAV 

hoofdbestuursvergadering 

LCV-vergadering · 

- Jaarvergadering Vereniging van Staten- en 
Raadsleden in het Jaarbeurs Congrescentrum te 
Utrecht 

Vrijheid en Democratie 
publikatie aanvulling op de beschrijvingsbrief 
45ste JAV met moties en amendementen 

bezoek hoofdbestuur aan de KC Drenthe 

Goede Vrijdag (algemeen secretariaat gesloten) 

TV-uitzending 

- Pasen (algemeen secretariaat gesloten) 

hoofdbestuursvergadering 

Koninginnedag (algemeen secretariaat gesloten) 

- themacongres (Europa) 

hoofdbestuursvergadering 

Vrijheid en Democratie 

- TV-uitzending 

periodiekoverleg HB/KC 

LPG-vergadering 

- 45ste jaarlijkse algemene vergadering in de Flint 
te Amersfoort 

hoofdbestuursvergadeáng 

Hemelvaartsdag (algemeen secretariaat gesloten) 

LCV-vergadering, 

- Pinksteren (algemeen secretariaat gesloten) 

12juni 

13juni 

15juni 

16juni 

22juni 

2 en 3juli 

6juli 

vóór 15juli 

10 augustus 

22.augustus 

24 augustus 

1-16 september 

2 september 

4 en 5 september 

7 september 

8 september 

15 september/ 
15 december·· 

19 september 

21 september 

5 okteber· 

7 oktober 

10 oktober 

13 oktober 

19 oktober 

26 oktober 

28 oktober 

31 oktober 

2 november 

6 en 7 november 

14 november 

15 november 
(tot 24.00 uur) 

16 november 

17 november 

28 november 

30november 

9 december 

12 december 

14 december 

15 december 

15 december 
(tot 24.00 uur) 

17 december 

25 t/m 31 december 
. 

- TV-uitzending 

bijeenkomst partijraad o.a. t.b.v. het vastleggen 
van conclusies themacongressen 

- LCJ-vergadering 

Vrijheid en Democratie 

hoofdbestuursvergadering 

- Congres ELD in Kopenhagen 

hoofdbestuursvergadering 

- mededeling hoofdbestuur aan de besturen van 
afdelingen en centrales met betrekking tot het 
periodieke aftreden van leden van het 
hoofdbestuur tijdens de 46ste jaarlijkse algemene 
vergadering 1993 

- hoofdbestuursvergadering 

- periodiekoverleg HB/KC 

- hoofdbestuursvergadering 

- mededeling hoofdbestuur over plaats, tijd en 
agenda van de 46ste jaarlijkse algemene 
vergadering 1993 

- LPG-vergadering 

congres Liberale Internationale te Mainz 

- hoofdbestuursvergadering 

Vrijheid en Democratie 

- hoofdbestuur en ledenvergadering van elke 
afdeling kunnen kandidaten stellen voor de 
vacatures in het hoofdbestuur ( 46ste jaarlijkse 
algemene vergadering 1993) 

- partijraadsvergadering over Troonrede én 
Miljoenennota 

hoofdbestuursvergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

LeV-vergadering 

periodiekoverleg HB/KC 

- Vrijheid en Democratie 

hoofdbestuursvergadering 

- LCJ-vergadering 

LPC-vergadering 

- themacongres (onderwijs) 

- hoofdbestuursvergadering 

congres Vereniging Staten- en Raadsleden in de 
Blije Werelt te Lunteren 

- themacongres (grenzen aan de zorg) 

sluitingsdatum indiening van voorstellen voor de 
46ste jaarlijkse algemene vergadering (1993) door 
de ledenvergaderingen van de afdelingen en de 
centralevergaderingen van de centrales bij de 
algemeen secretaris 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

periodiekoverleg HB/KC 

- hoofdbestuursvergadering 

- LPG-vergadering 

- bijeenkomst partijraad o.a. t.b.v. het vastleggen 
van conclusies themacongressen 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- sluitingsdatum kandidaatstelling periodieke 
verkiezing leden hoofdbestuur (1993) door het 
hoofdbestuur en de ledenvergaderingen van de 
afdelingen 

- LCV-vergadering 

- Kerstmis (algemeen secretariaat gesloten) 

De reguliere radio-uitzendingen worden via het zendernet Radio 5 van 18.20 uur 
tot 18.30 uur op maandag, dinsdag, woensdag en vrijdag verzorgd. De VVD 
zendt iedere veertien dagen uit op de woensdag. 

18 



Mededelingen 
vanhet 
hoofdbestuur 
1. 45ste jaarlijkse 

algemene -
vergadering 1992 

Ter voldoening aan de bepalingen 
in statuten en huishoudelijk re
glement van de VVD deelt het 
hoofdbestuur aan de besturen van 
afdelingen en centrales het vol
gende mede: 

. - de jaarlijkse algemene verga
dering 1992 zal worden gehou
den op vrijdag 22 en zaterdag 23 
mei 1992 in De Flint te Amers
foort; de ledenvergaderingen 
van de afdelingen en de centra
levergaderingen van de onder
centrales en kamercentrales 
hebben de bevoegdheid tot 16 
november a.s. bij het hoofdbe
stuur voorstellen in te dienen, 
die in deze jaarlijkse algemene 
vergadering dienen te worden 
behandeld; 

- de ledenvergaderingen van de 
afdelingen, de centraleverga
deringen vàn de ondercentrales 
en kamercentrales, de commis
sies van advies als bedoeld in 
artikel 60 hr. en de bijzondere 
groepen als bedoeld in artikel 
78.1 hr., zijn bevoegd amen
dementen op de voorstellen in 
de beschrijvingsbrief voor deze 
jaarlijkse algemene verga

voegd alsmede een schriftelijke 
bereidverklaring van de kan
didaat de kandidatuur ook te 
zullen aanvaarden bij verkie
zing; 

- de namen van de door het 
hoofdbestuur te stellen kan
didaten voor deze vier (eventu
eel vijf) te vervullen plaatsen 
zullen worden gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie van ok
tober a.s.; 

- in het hoofdbestuur hebben na 
4 oktober a.s. twee leden van de 
Staten-Generaal zitting, te we
ten mevrouw Van Leeuwen
Schut en de heer Blaauw; 

- de volgende leden van het 
hoofdbestuur. zullen in 1993 aan 
de beurt van periodiek aftreden 
zijn: 
a. de ondervoorzitter, mr. I. W. 
Opstelten te 's-Gravenhage (re
glementair niet herkiesbaar); 
b. de penningmeester, drs. P. 
Ressenaar te 's-Gravenhage 
(reglementair niet herkies
baar); 
c. de secretarissen voor de or
ganisatie, J. D. Blaauw te Zeist 
(reglementair niet herkiesbaar) 
en R. C. H. Verdijk te Nijmegen 
(reglementair herkiesbaar). 

dering (die gepubliceerd wordt N.B. 
in Vrijheid en Democratie van Als de 87ste algemene verga
januari 1992) tot en met 16 dering op 5 oktober a.s. tot wij
maart 1992 bij de a1gëmëèn sé~ ... zifiirii(in' statuten en huisiiöüde~ 
cretaris in te dienen; lijk reglement besluit (zie de be-

- de voorzitter van de partij, die 
door de 87ste algemene verga
dering verkozen wordt ver
klaard (mevr. Van_ Leeuwen
Schut), zal onder de huidige 
statuten in 1992 aan de beurt 
van periodiek aftreden zijn 
(overigens reglementair her
kiesbaar). Het hoofdbestuur 
heeft echter aan de algemene 
vergadering een statutenwijzi
ging vóürgesteld om de zittings
duur bij tussentijdse benoe
mingen te wijzigen. Stemt de 
87ste algemene vergadering 
niet met de wijziging in dan zal 
de kandidaatstelling geschieden 
overeenkomstig de vigerende 
statuten. (Zie de hierna te geven 
aanwijzing bij de overige kan
didaatstellingen); 

- de leden van het hoofdbestuur, 
te weten vier secretarissen voor 
de organisatie, dienen te wor
den verkozen. Deze verkiezing 
betreft respectievelijk de func
ties van mevr. A. A. Aeyelts 
Averink-Winsemius te Krimpen 
a/d IJssel (herkiesbaar); drs. M. 
A. J. Knip te Emmeloord (her
kiesbaar); mevr. F. M. Roscam 
Abbing-Bos te Rijswijk (her
kiesbaar) en mr. 0. Vogelen
zang te Amsterdam. De laatste 
is wel reglementair herkiesbaar 
maar de heer Vogelenzang heeft 
de wens te kennen gegeven niet 
voor een volgende periode in 
aanmerking te willen komen; 

- de ledenvergaderingen van de 
afdelingen en het hoofdbestuur 
zijn bevoegd voor 16 december 
a.s. kandidaten te stellen voor 
de in de 45ste JA Vin het hoofd
bestuur te vervullen plaatsen. 
Bij een kandidaatstelling dient 
een korte levensbeschrijving 
van de kandidaat te zijn ge-

schrijvingsbrief gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie van juli 
jl., bijlage blz. I) dan worden ver
kiezings- c.q. stemprocedure en 
zittingsduur in die zin gewijzigd 
dat per plaats wordt gestemd. 

2. 88ste algemene 
vergadering 

De 88ste algemene vergadering 
(buitengewone algemene verga
dering) wordt gehouden op 23 no
vember a.s. in 't Spant te Bussum. 
De beschrijvingsbrief is gepubli
ceerd in het september-nummer 
van Vrijheid en Democratie, bij
lage blz. V. De aandacht van de 
besturen wordt gevraagd voor het 
feit dat het hoofdbestuur op die 
vergadering de behandeling heeft 
voorzien inzake de Richtlijnen 
GR. Voor de motieven daartoe 
wordt verwezen naar de inleiding 
op voornoemde beschrijvingsbrief. 
Mdelingen en centrales krijgen 
uitstel tot 18 oktober .om alsnog 
moties c.q. amendementen op de 
richtlijnen in te dienen. 
Als eerder gesteld is, zal behou
dens onvoorziene omstandighe
den de behandeling van concepten 
voor nieuwe statuten en hr. wor
den verplaatst naar de 45ste jaar
lijkse algemene vergadering. • 
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Minderhedenbeleid in 
centrum van belangstelling 
Op het terrein van het min
derhedenbeleid lijkt de maat
schappelijke discussie op te 
laaien. Op zichzelf is dat ui
teraard een positieve ontwik
keling. Minder positief zijn 
pleidooien voor snelle en 
"eenvoudige" oplossingen, 
waarbij de nadruk sterk een
zijdig op het aanscherpen van 
plichten en bijvoorbeeld het 
afdwingen van integratie door 
de overheid. 

Minderhedenbeleid verdient 
een zorgvuldige aanpak, waarbij 
liberalen met name oog hebben 
voor individuele ontplooiing en 
verdraagzaamheid. 

Geen kortlopend 
project 

Dit betekent niet dat het Ne
derlandse minderhedenbeleid op
timaal functioneert of dat een be
paald einddoel in zicht is. Eman
cipatie van (ethnische) minder
heden is een langdurig proces en 
geen kortlopend project. En feite
lijk staat het Nederlandse beleid 
nog in de kinderschoenen. Op de 
blijvende aanwezigheid van grote 

teit van het Nederlands taalon
derwijs voor migranten is een an
der voorbeeld. De veelgehoorde 
roep om verplicht taalonderwijs 
loopt dan ook vele stappen op de 
situatie vooruit. 

Taalonderwijs 

Er is geen enkele reden om het 
uitgangspunt van eigen verant
woordelijkheid voor minderheden 
een andere invulling te geven, of 
het uitgangspunt zelfs te laten 
vervallen ten gunste van (niet ef
fectieve) overheidsdwang. Als het 
onderwijs er in slaagt gelijke 
kansen voor aansluiting bij de 
maatschappij te creëren, onder 
andere door middel van goed 
taalonderwijs en arbeidsmarkt
gerichte scholing, is dat op lange 
termijn de belangrijkste pijler van 
het minderhedenbeleid. Het aan
tal drop-outs onder jongeren uit 
ethnische minderheidsgroeperin
gen zal moeten worden terugge
drongen. Betere begeleiding in het 
onderwijs zou geen overbodige 
luxe zijn. 

Grondwettelijke 
vrijheid 

groepen ethnische minderheden Ook "andere" godsdiensten en 
is heel laat gereageerd. Zo heeft dan met name de islam zijn veel
minister d'Ancona pas zeer on- vuldig onderwerp van discussie. 
langs maatregelen aangekondigd Deze discussie blijkt in feite voor 
om zogenaamde nieuwkomers een deel te gaan over de lang ge
adequaat op te vangen, waarmee koesterde verzuiling: de kennelijk 
erkend wordt dat diegenen die succesvolle integratie van de 
zich tot op heden hier vestigden istam in het Nederlandse verzuil
in lang niet alle gevallen de kans de onderwijssysteem stuit op be
hebben gekregen een eerste stap zwaren! Wie bezwaar maakt te
te zetten op de weg naar integra- gen isiamitische scholen stelt de 
tie. De tëkörf sch1ëtën'Cië èäpaci~----·ÜrondwèÜelijke vrijheid van on~ 

derwijs ter discussie. Dit raakt de 
kern van het probleem: opmer
kingen over "gelijke rechten en 
plichten" voor minderheden 
blijken vaak juist van tegenover
gestelde aard te zijn. Impliciet zijn 
het vaak pleidooien voor aanpas
sing of aanscherping van bijvoor-

beeld bestaande wetgeving, louter 
gericht op minderheidsgroe
peringen. 

Nogmaas: de discussie op zich
zelf is zinvol en noodzakelijk. Ook 
de JOVD zal daar een bijdrage 
aan leveren. Een van beide hoofd
thema's van het JOVD-novem
bercongresjs dan ook het minder
hedenbeleid. 

EDDY HABBEN JANSEN, 11 
poiftlêk~seErèfárls Jàvb -· - --

·Openbare 
partijraadsvergadering 

Datum: 

Aanvang: 

Plaats: 

Agenda 

zaterdag 26 oktober 1991. 

10.00 uur. 

Congrescentrum Ouwehand, Grebbeweg 109 te 
Rhenen~ 

1. Opening door mr. E. J. J. E. van Leeuwen-Schut. 
2. Toespraak door mr. drs: F. Bolkestein, voorzitter VVD-Tweede

Kamerfractie. 
3. Definitieve besluitvorming inzake reglement van orde van de 

partijraad (in uw bezit). 
4. Advisering 88ste algemene vergadering inzake voorstellen voor 

Richtlijnen GR (zie Vrijheid en Democratie van juni 1991). 
5. Rondvraag. 
6. Sluiting door mr. E. J. J. E. van Leeuwen-Schut. 



De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven n~et te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder
schrijft. 

WAO 
Twee berichten trokken mijn aan

dacht en geven mij aanleiding tot onder
staande reactie. 

In de eerste plaats het bericht in V &D 
nr. 1398 inzake het VVD-standpunt met 
betrekking tot de WAO, met name t.a.v. 
werknemers ouder dan 50 jaar. 

Als VVliJ-lid sluit ik mij volgaarne 
aan bij de uitspraak dat de VVD niet 
aan leeftijdsdiscriminatie doet (noch aan 
andere vormen van discriminatie). Er is 
echter naar mijri oordeel een verschil 
tussen discriminatie en ontzien van be
paalde groepen in de samenleving. Juist 
zij, die thans de leeftijd van 50 jaar zijn 
gepasseerd, waren in het algemeen vanaf 
het begin van de vijftiger jaren nadruk
kelijk bij de ontwikkeling van de Neder
landse economie betrokken en hebben, zo 
geldt dit althans voor de meerderheid, 
daarbij een positieve rol gespeeld. Thans 
zijn deze werknemers in een ten opzichte 
van de huidige maatschappij-ontwikke
ling relatieve kwetsbare positie geraakt 
en het zou met name de VVD niet mis
staan dit te erkennen en daaraan voor 
haar visie consequenties te verbinden. 

· Zou ook voor deze leeftijdscategorie 
de voorziene systematiek onverkort wor
den gehandhaafd dan houdt dat in dat, 
gemeten naar de maatstaven van de WW 
en de daarbij vastgestelde uitkerings
duur, een nu 50jarige die vanaf zijn 
18de jaar heeft gewerkt een arbeidsver
leden heeft van 32 jaar. Dit levert hem 
een uitkeringsduur op van 3 jaar in wel
ke periode de uitkeringshoogte 70 % van 
het laatstgenoten salaris bedraagt. (met 
als maximum het verzekerde dagloon); 
vervolgens maakt de betreffende werk
nemer nog gedurende 1 jaar aanspraak 
op de zgn. vervolguitkering ter hoogte 
van 70 % van het voor hem geldende mi
nimumloon. 

Oneigenlijk gebruik, zoals het artikel 
stelt, kan en moet naar mijn oordeel op 
andere wijzen worden voorkomen. Voor 
het overige komt mij een aan de WW 
analoge systematiek zeker als juist voor. 

Het tweede bericht betreft het voorstel 
dat mevrouw Rempt blijkens een kran
teartikel in de commissievergadering 
over emancipatie zal doen. 

Aangenomen dat hetgeen mevrouw 
Rempt nafnens de VVD voorstaat enigs
zins uit zijn verband is getrokken kan ik 
in dit verslag geen enkele VVD-gedachte 
terugvinden, uitgezonderd de verlaging 
van het minimumloon. 

Dwang om betaald werk te zoeken? 
Verplichting voor twee gehuwde of sa
menlevende partners om elk betaald 
werk te verrichten? Slechts een uitzon
dering voor ouders met kinderen jonger 
dan 4jaar? 

En dat in een tijd en conjunctuur in 
een hoogontwikkeld land waar nog meer · 
dan 300.000 werkzoekenden leven? 

Het zal mij niet verbazen wanneer de 
rubriek "ingezonden brieven" in datzelf
de dagblad de komende tijd slechts wordt 
gevuld met - wat dacht u positieve? -
reacties van lezers. 

Wanneer de VVD aan de weg wil 
timmeren, dan komt mij deze manier van 
publiciteit bepaald niet als de meest 
wenselijke voor. 

J.Bol, 
's-Hertogenbosch. 

•••••••••••••••••••••• 
Redactie: elders in dit blad worden 
de intenties van mevrouw Rempt 
letterlijk verwoord. 
•••••••••••••••••••••• 

Cultuur en rechtsorde 
Bolkestein vindt dat in Nederland 

wonende moslims eenzelfde vrijheid van 
meningsuiting en verdraagzaamheid 
behoren na te streven als wij. Dus geen 
doodvonnis over Rushdie en geen discri· 
minatie van vrouwen en meisjes. Ook 
moeten moslimmeisjes de wettelijke leer
plicht naleven. Daarmee ben ik het van. 
harte eens. 

Op de laatste pag. van het septem
bernummer van V&D lees ik echter: "Die 
urijheidsgedachte, dat verlangen om te 
denken, te zeggen en te zijn wie of watje 
wilt, is de kern van het liberalisme." Ook 
daarmee ben ik het van harte eens. 

Beide visies lijken met elkaar in 
strijd. Toch is dat niet het geval. Vrijheid 
van meningsuiting en verdraagzaam
heid zijn verre van onbeperkt en moeten 
o.a. voldoen aan de fundamentele nor
men en waarden van onze eigen cultuur. 
Op meningsuiting staat bij ons geen 
doodstraf en verdraagzaamheid tolereert 
geen discriminatie van vrouwen en 
meisjes of het overtreden van onze wet· 
ten. Wie terwille van het behoud van an
dere culturen in ons land zelfs onze fun-

. damentele normen en waarden verzaakt 
is, ili wezen, een gevaarlijk iemand die, 
bewust of onbewust, subversief bezig is 
met de uitholling en uiteindelijke ver
nietiging van de grondslagen van onze 
eigen cultuur en rechtsorde. 

R. Bleeker, 
Den Haag. 

Reacties septembernr. 
In V&D van september staan o.a. 

twee artikelen die mijn speciale aan
dacht kregen. 
1. Het VVD-standpunt inzake de WAO 
van Hans Hoogeruorst. 
2. Communicatie met media geen een
richtingverkeer, door Dominique Peters. 

Conclusie die ik hieruit trek is deze: 
zelfs in het eigen blad van de partij wordt 
wel een goed standpunt aangedragen 
voor de WAO, maar wordt geen alter
natief geplaatst hoe de VVD denkt, met 
instandhouding van ons sociale-uerze· 
keringsstelsel, toch tot een aanvaardbare 
maar wezenlijke bezuiniging te geraken. 

Wat betreft het artikel van Domini
que Peters: dat de algemene media de 
bijgaande argumenten en/of alternatie
ven niet of anders overnemen is natuur
lijkjammer voor ons, maar in ons eigen 
blad verwacht ik die zaken eigenlijk wel. 

G. H. Determeyer, 
Eelde. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 
Naschrift redactie: in het maart
nummer heeft op pag. 4 in het arti
kel "Tussenbalans" een passage 
over de VVD-alternatieven voor de 
WAO gestaan, maar ook elders in dit 
blad treft u een uitvoerige uiteen
zetting. 
Wat betreft de algemene voorlich
ting. De hoeveelheid landelijk re
levante politieke onderwerpen is te 
groot·om ·naast alle andere partij
activiteiten· alle in dit 10 x per jaar 
verschijnend ledenblad te kunnen 
plaatsen. We moeten steeds een se
lectie maken. Naast V&D bestaat er 
echter ook een wekelijks uitkomend 
kaderblad waarÓp u zich kunt 
abonneren: De VVD-Expresse. Kos
ten f 75,- per jaar. U kunt zich 
schriftelijk daarvoor opgeven (geen 
geld meezenden!) bij: VVD-Expres
se, VVD-fractie, Tweede Kamer der
Staten-Generaal, Postbus 20018, 
2500 EA Den Haag. . . . . . . . . . . . ~ ......... . 
Effectuering 
Mensenrechten 

Node heb ik in de Troonrede het 
voornemen van onze regering gemist om 
zich op de 45ste zitting van de Algemene 
Vergadering van de VN sterk te maken 
voor een fundamentele reorganisatie van 
onze uolkerenorganisatie. Een reorgani
satie die via grondige herziening van het 
VN-Handuest, waartoe artikel 109 uit
drukkelijk de mogelijkheid biedt, uitein
delijk moet leiden tot de alom beoogde 
effectuering van de mensenrechten. "Het 
gemeenschappelijk door alle volkeren en 
naties te bereiken ideaal", zoals de Alge
mene Vergadering op 10 december 1948 
bij de proclamatie van de Universele 
Ver.klaring plechtig heeft verklaard. 

Aan de verwerkelijking van dit mon
diaal ideaal zal Nederland echter geen 
enkele bijdrage kunnen leveren, zolang 
de heer Van den Broek minister van Bui
tenlandse Zaken is. In diens portefeuille 
zit immers de beuordering van de men.-

OKTOBER 1991 

senrechten! Een verheven taak die helaas 
het vermogen van onze CDA-bewinds
man te boven gaat, getuige zijn onver
mogen om door de jaren heen ook maar 
enige verlichting te kunnen brengen in 
de massale schendingen van de mensen
rechten. Een tekortkoming die hem even
wel niet is kwalijk te nemen. 

Daarentegen is het ronduit ergerlijk 
om te zien en te horen hoe zijne excellentie 
dit gebrek op kinderlijk doorzichtige 
wijze tracht te camoufleren door als 
hoofd van een volledig ongeloofwaardige 
EG-trojka goede sier te maken met zijn 
vruchteloze uredesmissies van en naar 
Joegoslavië. Ter beteugeling van het ge
weld aldaar gaat zijn hart daarnaast ten 
onrechte uit naar militaire interventie, 
zoals ziJn vrijage met het idee van een 

j, 

-· -•
·,-· .. ·· .. -

. -. . 
• '. ! c 

In deze rubriek worden alleen 
aankondigingen opgenomen 
van openbare bijeenkomsten 
(voor iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD-politici 

het woord voeren. 

ALMELO · ·18 november. Mr. A. H. 
Korthals. "Theaterhotel", Hofstraat, 
Almelo. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

AMERONGEN · 21 oktober. Mevr. E. 
G. Terpstra. Gemeenschapsruimte van 
het bejaardencentrum "De Ridderhof', 
Postmeester 1, Amerongen. Aanvang 
20.00 uur. Landelijk ouderenbeleid; 
subsidies nu en in de toekomst. 

AMSTERDAM · 21 november. De heer 
J. Franssen. Filmzaal, Stadhuis, Am
sterdam. Aanvang 20.30 uur.. Ontwik
kelingen in het onderwijs. 

ARNHEM/JOVD-VVD • 19 oktobèr. 
Mr. A. J. Te Veldhuis. Jeugdherberg 
"Alteveer", Diepenbroeklaan 27, Arn
hem. Aanvang 10.00 uur. Milieugrenzen 
aan economische groei. 

ARNHEM/VROUWEN IN DE VVD 
11 november. De heer R. L. 0. Lin
schotèn. Rest. "Lourens Inn", Jans
straat 5, Arnhem. Aanvang 20.00 uur. 
De positie van de vrouw in het arbeids
proces. 

BERKEL EN RODENRIJS • 4 novem
ber. Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Ker
kelijk Centrum "Rehoboth", Wilhel
minastraat 1, Berkel en Rodenrijs. Aan
vang 20.00 uur. VINEX versus TGV. 

BLOEMENDAAL · 14 november. De 
heer H. F. DijkstaL Gemeentehuis Bloe-
mendaal, Bloemendaalseweg 158, · 
Overveen. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

BREDA· 8 november. Drs. F. W. Weis
glas. Congrescentrum: "Het Turfschip", 
Chasseveld. Aanvang: 17.30 uur. Ac
tualiteiten tijdens Liberale Borrel. 

BUNNIK · 11 november. Mr. H. Th. 
M. Lauxtermann. "Trefcentrum", Burg. 
Beijerstraat 2, Bunnik. Aanvang: 20.30 
uur. Bestuurlijke reorganisatie . 

CAPELLE AID IJSSEL · 11 november. 
Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Tennis
park "De Hooghe Dorpspolder'', Groe
nendijk 33, Capelle a/d IJssel. Aanvang 
20.00 uur. Verkeer en vervoer in de 
Randstad. 

EDE - 18 november. Drs. F. W. Weis
glas. Congrescentrum "De Reehorst", 
Bennekomseweg 24, Ede. Aanvang 
20.00 uur. Actuele buitenlandvraag
stukken in het licht van Europa 1992. 

EELDE · 21 oktober. Mevr. A. Jorrit
sma-Lebbink. Rest. Airport Eelde, Burg. 
Legroweg 59, Eelde. Aanvang 20.00 uur. 
Jubileumviering 25-jarig bestaan. 

EMMEN· 28 oktober. Mevr. drs. M. M. 
H. Kamp. Hotel Ten Cate, Noordbarger
straat, Emmen. Aanvang 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

OC FIVELINGO/DELFZIJL · 21 ok
tober. De heer J. Ftanssen. Rest. "De 

"vredesmacht" moge bewijzen. Een 
vrijage die onvermijdelijk zal leiden tot 
escalatie van het geweld in die regio en 
tot grove schendingen van de mensen
rechten, zoals elk weldenkend mens zo 
langzamerhand beseft. 

Het is de hoogste tijd om "in het be
lang van het algemeen" de heer Van den 
Broek definitiefafte schieten "als minis
ter". Daarna moet hem alle tijd en rust 
gegund worden om een baan te zoeken 
die zijn vermogen niet te boven gaat, zo
dat hij op positieve wijze zijn medewer
king kan verlenen aan de totstand
koming van een rechtvaardige, gezonde 
en daarmee vredelievende wereld. 

Wouter ter Heide, 
Langenholte. 

Bolder", Molenberg 13, Delfzijl. Aan
vang 20.15 uur (openbare gedeelte). 
Ontwikkelingen in het basisonderwijs in 
het algemeen, en de problematiek van 
kleine scholen in het bijzonder. 

GOES · 7 november. De heer J. Frans
sen. Hotel Goes, Anthonie Fokkerstraat 
100, Goes. Aanvang 20.15 uur. Oprich
tingsbijeenkomst ondercentrale Be
veland - spreekbeurt over liberale po
litiek. 

GOUDA/VROUWEN IN DE VVD · 4 
november. Mevr. E. G. Terpstra. Socië
teit "Ons Genoegen", Kolkmanstraat 1-
3, Gouda-noord. Aanvang 20.00 uur. De 
actieve vrouw, thuis en buitenshuis. 

'S-GRAVENHAGE · 25 oktober. De 
heer H. F. DijkstaL "De Regenvalk", 
Weimarstraat 69, 's-Gravenhage. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

'S-GRAVENHAGE · 28. oktober. Me
vrouwE. G. Terpstra. Paviljoen Richter, 
President Kennedyl. 7. Aanvang 20.00 
uur. 55-Plus nog in tel? 

GRONINGEN/VROUWEN IN DE 
VVD- 18 november. Mevr. A. Jorritsma
Lebbink. Rest. "De Radehoek", 
Herebinnensingel 39, Groningen. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

HAARLEMMERMEER/ 
HOOFDDORP • 28 oktober. Mr. J. G. 
C. Wiebenga. "De Deining", Marktplein 
92, Hoofddor.p. Aanvang 20.00 uur. Po
litiezaken. 

HEEMSTEDE· 21 oktober. De heer J. 
F. B. van Reij. "De Pauwenhof', Achter
weg 17, Heeinstede. Aanvang 20.00 uur. 
Introductiecursus liberalisme . 

HEEZE- 21 oktober. Mr. A: H. Korthals. 
"De Kopermolen", Dirk Heziuslaan 4, 
Heeze. Aanvang 20.30 uur. Actuele po- · 
litiek. 

HENGELO • 28 oktober. Mevr. N. 
Rempt-Halmmans de Jongh. Recreatie
centrum "De Waarbeek", Kwekkeier
weg 227, Hengelo. Aanvang 20.00 uur. 
Milieuproblematiek 

HILVERSUM· 28 oktober. De heer H. 
F. DijkstaL Hotel "Hof van Holland", 
Kerkbrink, Hilversum. Aanvang 20.00 
uur. Criminaliteit. 

OC HOEKSE WAARD/WESTMAAS · 
28 oktober. Mr. A. J. Te Veldhuis. Café 
Rest. "Viergever", Nieuwstraat 4, 
Westmaas. Aanvang 20.00 uur. Discus
sie over het· Nationaal Milieubeleids
plan. 

HOEVELAKEN· 28 oktober. Dr. R. W. 
de Korte. Centrum "De Stuw", Brink 10, 
Hoevelaken. Aanvang 20.00 uur. Actue
le politiek. 

HOOGEVEEN · 4 november. De heer 
R. L. 0. Linschoten. Café "Cheers", 
Hoofdstraat 34, Hoogeveen. Aanvang 
20.00 uur. Actuele politiek. 

MAASSLUIS • 4 november. De heer H. 
F. DijkstaL "De Koningshof', Uiverlaan 
20, Maassluis. Aanvang 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

MONSTER · 11 november. Mr. A. J. 
Te Veldhuis. Partycentrum "Poeldijk", 
Voorstraat 2, Monster. Aanvang 20.00 
uur. Visie toekomst Westland. 

NIJKERK· 11 november. Mevr. E.G. 
Terpstra. Gebouw "Salentijn", Puttense 
Straatweg, Nijkerk. Aanvang 20.30 uur. 
Actuele politiek. 

OC OLDAMBTIWINSCHOTEN · De 
heer R. L. 0. Linschoten. Hotel der Ne-
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Polemiek 
Minderheden 

Bijdrage tot de polemiek m.b.t. de et
nische minderheden uit "Schweizer 
Wirtschafts-Zahlen: Nederland 366 inw. 
per km2

; Japan 332 inw. per km2
; West

Duitsland 252 inw. per km2
; Frankrijk 

103 inw. per km2
, Spanje 77 iriw. per 

km2
, etc. Waarom Nederland immigra

tieland?" 

A. Dirkzwager, 
's-Heer Hendrikskinderen. 

derlanden, Torenstraat 1, Winschoten. 
Aanva~g 20.00 uur. WAO-problematiek. 

PUTTE/WOENSDRECHT/OSSEN
DRECHT EN HUYBERGEN · 18 no
vember. De heer J. Franssen. Hotel 
Rest. "De drie Zwaantjes", Antwerpse
straat 4, Putte. Aanvang 20.00 uur. Ge
meentelijke herindeling. 

ROLDE/GASSELTE/GIETEN/ 
ANLOO· 28 oktober. Mr. H. E. Koriing. 
Café Hofsteenge, Hofstraat 23, Rolde. 
Aanvang 20.00 uur. Financiële aspecten 
van het kabinetsbeleid. 

SINT MICHIELSGESTEL · 21 ok
tober. De heer H. F. DijkstaL Gemeen
schapscentrum "De Huif', Hortensia
straat 2, Sint Michielsgestel. Aanvang 
20.00 uur. Actuele politiek. 

SINT OEDENRODE/SON EN NUE
NEN- 11 november. De heer H. F. Dijk
stal. Zalencentrum "De Beurs", Heuvel 
44, Sint Oedenrode. Gemeentelijke 
herindelingen en actuele Haagse zaken. 

SLEEN - 4 november. De heer P. M. 
Blauw. Hotel Rest. "Zwols", Sleen. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

SLIEDRECHT • 21 oktober. Mr. J. G. 
C. Wiebenga. Rest. "Bellevue", Merwe
straat, Sliedrecht. Aanvang 20.00 uur. 
Bestuurlijke reorganisatie. 

SPIJKENISSE . 21 oktober. Drs. D. J. 
D. Dees. Carlton Oasis Hotel, M. Curie
weg 1, Spijkenisse. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele zaken rondom de gezondheids
zorg. 

KC TILBURG/DEN BOSCH/BREDA 
. 2 november. De heer J. Franssen. Rest. 
"Bovigne", Bovignelaan 3, Breda. Aan
vang 10.00 uur. Themadag Nederlands 
Staatsbestel. 

THOLEN/ST. PHILIPSLAND/ST. 
ANNALAND - 2 november. Mr. A. J. 
Te Veldhuis. Hotel Rest. "De Gouden 
Leeuw", Voorstraat 50, St. Annaland. 
Aanvang 20.00 uur. Contact-Mossel
avond. 

VOORBURG • 28 oktober. Drs. F. W. 
Weisglas. "De Dekkershoeve", Ultra
marijnhof 8, Voorburg. Aanvang 20.00 
uur. Actuele buitenlandpolitiek. 

WINTERSWIJK • 17 oktober. De heer 
J. D. Blaauw. Zalencentrum. Wooldse
weg 71, Winterswijk. Aanvang 20.00 
uur. Buitenlandse Handel. 

ZEEWOLDE · 4 november. Mr. drs. F. 
Bolkestein. Zalencentrum "Arcade", 
Raadhuisplein 19/20, Zeewolde. Aan
vang 20.15 uur. Inleiding n.a.v. 10-jarig 
bestaan afdeling over actuele politiek. 
1!11 
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Ook dit blad ontvangt u later 
dan gewoonlijk doordat de 
laden geseald moesten wor
den Lv.m. de contributie-in-

ning. Wederom wijzen wij 
erop dat het soort plastic dat 

, hiervoor wordt gebruikt mi
lieuvriendelijk is. 

Gedeputeerde Cees van den 
Oosten vult de Gastrubriek. 
Heel kritisch neemt hij de 

Vierde Nota Ruimtelijke Or
dening Extra (Vinex) onder de 
loep, maar vooral verdiept hij 
zich in de halfslachtige uit

werking. 
Pagina 5. 

Vanaf heden zal Anne Lize 
van der Stoel iri een eigen co
lumn haar visie geven op het 

wel en wee in en buiten de 
partij. 

Pagina 9. 

HET 'onderwerp deze laatste 
maanden voor het Kerstreces 
is de invoering per 1 januari 

1992 van de Tweede Fase 
Stelselherziening Ziektekos
tenverzekeringen. De Eerste 
Kamer moet nog aan zet ko
men bij de afsluiting van dit 
blad (31 oktober), daarom nu 

een artikel met de VVD 
Tweede-Kamerspecialisten 

Dick Dees en Margreet Kemp 
over de kritiek die bij deze 

fractie leeft ten aanzien van 
het haastwerk van staatsse

cretaris Simons. 
Zie deze pagina. 

Frits Bolkestein vindt het on
juist indien de Tweede Kamer 
zou besluiten korter te gaan 
vergaderen. Hij gaf zijn me

ning daarover op de par-
tijraad van 26 oktober 1991. 

Zie deze pagina. 

Het eerste nummer van 
Vrijheid & Democratie zal 

een dubbelnummer ja
nuari-februari worden en 
uitkomen in februari. De 
datum wordt in het vol-

gend blad vermeld. 
Dit is een wijziging op het 
activiteitenschema dat in 
het vorige ledenblad werd 

gepubliceerd. 

Op 23 november zal in 't 
Spant in Bussum de 88ste al
gemene vergadering worden 
gehouden. De vergadering 

begint om 10 uur. 
In de uitvoerige bijlage treft 

u de aanvulling op de be
schrijvingsbrief. 

Pagina 12. 

Mijn opinie is ... 
Pagina 16. 

Van A totZ 
Pagina 16. 
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Dick.Dees en Margreet Kamp: 

Stelselherziening Ziekte
kostenverzekeringen 

door RENY DIJKMAN, foto: DOMINIQUE V.D. MEER MOHR 

DEN HAAG - Al maanden is het de hoofdmoot in de media: de 
invoering van de tweede fase.Stelselherziening Ziektekosten
verzekeringen. Staatssecretaris Simons (PvdA) staat op invoe
ring per 1 januari 1992. Waren het tijdens het plenaire juni
debat in de Tweede Kamer slechts de VVD en het SGP die tegen 
stemden, thans roeren zich de Eerste Kamer en de meeste van 
de erin betrokken partijen. 
Waardoor kwamen die reacties zo laat? 

Dick Dees (oud VVD-staatsse
cretaris Volksgezondheid en 
thans als Tweede-Kamerlid 
woordvoerder Volksgezondheid): 

1 januari wordt gehaald. Veel or
ganisaties hebben nog geen over
zicht wat er administratief en ju- · 
ridisch-technisch op hen af komt. 

Ook kan het zijn dat het WAO
de bat, waaruit blijkt dat de po
litiek de sociale zekerheid wil 
brengen naar een mini-stelsel, 

Dick Dees en Margreet Kttmp 

naar de vraag: 'Waarin zijn de 
mensen solidair met elkaar en wat 
kunnen we privaat doen?', qua fi
losofie staan de plannen van Si
mons die in de richting gaan van 
collectivisering van de gezond
heidszorg hier haaks op." 

Te veel tegelijk 

Wat Simons per 1 januari wil. 
invoeren is teveel tegelijkertijd. 
Het betekent de overheveling van 
de huisartshulp, kraamzorg en 
geneesmiddelen uit het zieken-

(vervolg op pagina 2) 

"Dat verbaast mij ook en ik be
treur het. Twee jaar lang hebben 
wij in alle grote debatten onze 
fundamentele kritiek met tal van 
argumenten gelardeerd. Er zijn 
hoorzittingen geweest. Men heeft 
brieven kunnen schrijven. Bolkestein tijdens partijraad te Rhenen: 

Nu geen invoering 
van de tweede fase 

Europa 
centraal op 
Algemene 
Vergadering 
23 november 1991 

Kan het Nederlands voor
zitterschap van de Europese 
Raad nog een succes wor
den? Op deze vraag en op 
de vraag hoe het verenigde 
Europa er moet gaan uit
zien, geven 

Otto Graf Lambsdorff, 
voorzitter van de Duitse 
zusterpartij FDP en van de 
Liberale Internationale 

en 

David Luteijn, 
fractievoorzitter VVD 
Eerste Kamer 

een antwoord. Otto Graf 
Lambsdorff en David Lu
teijn zijn gastsprekers op de 
buitengewone algemene 
vergadering op 23 november 
aanstaande in 't Spant in 
Bussum. Dit programma
onderdeel vangt aan om 
14.30 uur. 
Na de inleidingen is er een 
forumdiscussie. Wij ver
wachten u allen met uw 
vragen. 

Dian van Leeuwen-Schut, 
voorzitter WD. 

Sommige organisaties hebben 
wel tijdig gereageerd. Dat waren 
niet de geringste, zoals de KLOZ, 
de organisatie van particuliere 
verzekeraars, de Landelijke 
Huisartsen Vereniging plus de 
Landelijke Specialisten V ereni
ging (LSV) en ook de ziekenfond
sen (VNZ). Die vonden het VVD
alternatief beter. De kritiek wa~ 
laat, maar gelukkig nog niet te 
laat. Men kan nog stoppen. Men 
kan het ook zodanig wijzigen dat 
het misschien nog kans van 
slagen heeft. Maar dan zijn in
grijpende wijzigingen nodig." 

"Geen deeltijdparlement" 

Margreet Kamp (VVD-Volks
gezondheidsspecialiste) vult aan: 
"De invoering komt nu naderbij. 
Simons zal er alles op zetten dat 

door RENY DIJKMAN 

RHENEN- Tijdens de partijraad te Rhenen heeft politiek leider 
Frits Bolkestein er zijn verbazing over uitgesproken dat het 
juist de grootste (beide regerings-)fracties waren, die zich tij
dens de Algemene Beschouwingen hebben uitgesproken voor 
het korter en minder vergaderen van de Tweede Kamer. 

"Wij vinden dat geen goed 
voorstel," was het oordeel van 
Bolkestein. "De Kamer komt nu 
al vaak tijd te kort om de agenda 
vóór elf uur 's avonds af te wer
ken." Het voorstel van Kamer
voorzitter Deetman om in bepaal-

de perioden óm de week te verga
deren vond helemaal geen genade 
in zijn ogen. "De Kamer zou .dan 
soms 11 dagen moeten wachten 
om actuele politieke zaken aan de 
orde te kunnen stellen." Ook is hij 
bevreesd voor het beeld dat dan 

ten onrechte bij de bevolking kan 
ontstaan, namelijk dat van "een 
vakantievierende volksvertegen
woordiging. De controlerende 
functie en de geloofwaardigheid 
van het parlement worden op die 
manier uitgehold." 

Dat juist de in. de Tweede Ka
mer sterk vertegenwoordigde 
CDA- en PvdA-fractie met het 
voorstel tot verkorting van de 

(vervolg op pagina 3) 
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Stelselherziening 
Ziektekostenverzekeringen 

Ik denk dat ons plan mede de 
wankelmoedige opstelling van het 
CDA in de Eerste Kamer bepaalt. 
Het CDA staat sociaal en finan
cieel-economisch op een heleboel 
punten dichter bij de VVD dan bij 
de PvdA. Uit de bezwaren die het 
CDA in de Eerste-Kamerfractie 
heeft geformuleerd in haar Voor
lopig Verslag blijkt de twijfel of 
die kostenbeheersing er wel komt 
en blijkt twijfel of die marktwer-

(vervolg van pagina 1) 

fonds naar de Algemene Wet Bij
zondere Ziektekosten. Daarnaast 
wordt in de uitvoering van het 
verzekeringsstelsel heel veel ver
anderd. 

Dick Dees: "Ons tegenplan 
(waarin wij ons keerden tegen 
deze overheveling, doch voorstel
den de zorgfunctie van bejaar
denoorden over te hevelen, waar
door geëxperimenteerd kan wor
den met verpleging/verzorging in 
het nieuwe stelsel) werd in juni 
door Simons afgedaan met 'droog
exercitie'. Het VVD-plan was er 
onder meer op gericht dat men in 
de praktijk had kunnen uitpro
beren wat wél en wat niet kan. 
Daarmee gebeurt niets onher
stelbaars. Dat geldt wel voor Si
mons' Tweede Fase. Er bestaat 
een heel groot risico dat het mis
lukt en als dat het geval is, zitten 
we opgescheept met een klassieke 
socialistische volksverzekering 
die niet meer is terug te draaien." 

"Het is niet alleen het risico 
dat de marktwerking van dit plan 
niet ga~ werken," zegt Margreet 
Kamp, "maar dat ook de kosten
beheersing in de gezondheids
zorg - en dat is toch altijd wel de 
doelstelling geweest - onvoldoen
de wordt verwezenlijkt. Dan heeft 
de PvdA bereikt wat zij wilde: een 
volksverzekering met geweldige 
inkomensverschuivingen. Boven
dien weet de bevolking op 1 janu
ari bij invoering geheel niet of 
men voor iets wél of niet is verze
kerd." 

Kinderbijslag 
Hoe het wel moet schetst zij 

aan de hand van de behandeling 
van de wijziging van de kinder
bijslagwet. Thans moet men die 
nog per kwartaal aanvragen. 
Straks wordt het vermoedelijk te
ruggebracht tot eenmaal per jaar. 
Margreet: "Voor die wet heeft 
men eerst alles technisch-organi
satorisch in orde gebracht. Die is 
met computers uitgetest en door
gesproken met de sociale verze
keringsbank en daarna dient men 
pas het wetsontwerp in om het 
daarna te laten ingaan. Bij de 
Tweede Fase heeft men de hele 
procedure omgedraaid. Alle dis
cussies gaan over de bestuurlijke 
filosofie. Die zijn wel mooi en er 
zitten ook wat liberale elementen 
in. Maar de uitvoering is niet ge
regeld. Laat staan dat een verze
kerde weet waar hij aan toe is." 

Verschuivingen 
Wat .. ooit begonnen is als het 

rapport van de Commissie-Dek
ker, met vooral als streven de 
kostenbeheersing van de gezond
heidszorg in de hand te houden 

zonder dat de collectieve lasten 
zouden hoeven te worden ver
hoogd, werd een lijdensweg van 
vele varianten, invalshoeken, 
acrobatiek met getallen ... etc. 

Dick Dees heeft een groot deel 
van zijn tijd als staatssecretaris 
ermee kunnen vullen. De VVD 
heeft altijd op het standpunt ge
staan dat hoogstens 70 % van de 
premie inkomensafhankelijk zou 
zijn en dat minimaal 30 % uit no
minale premies zou bestaan. Dat 
is dus een premie die men indi
vidueel in guldens betaalt. De 
hoogte van die premie hangt af 
van wat men individueel kiest 
waarvoor men verzekerd wil zijn. 

Dees: "We hebben destijds voor 
die verhouding gekozen omdat die 
er - in tegenstelling tot de ka
binetsplannen - niet toe zou leiden 
dat de collectieve lasten omhoog 
gaan. En een tweede voordeel is 
dat dit veel minder nivellerend 
werkt." 

Margreet Kamp: "Het is voor 
de bevolking veel makkelijker om 
te weten of je twee stelsels hebt in 
de volksgezondheid - zoals wij dat 
straks ook bij de AAW willen 
doen. In het ene mini-stelsel gel
dend voor de zware geneeskundi
ge risico's ben je met elkaar so
lidair en de andere voorzieningen 
in het ziektekostenstelsel moet 
men persoonlijk regelen." 

Het huidige kabinet gaat uit 
van 82 % inkomensafhankelijke 
premies en 18% nominale pre
mies. 
Dees daarover kort en bondig: 

Het plan-Simons is een ster
kere collectivering; 
Het plan-Simons heeft minder 
marktwerking; 
Het plan-Simons heeft minder 
prikkels tot kostenbeheersing; 
Het plan-Simons werkt nivel
lerender. 

king er wel komt." · 

D66 

Ook de fractie van D66 in de 
Senaat blijkt een kritischer op
stelling te verkiezen vergeleken 
met haar partijgenoten in de 
Tweede Kamer. 

Dees: "Hier heeft D66 zich als 
een lammetje opgesteld. In het 
debat was de woordvoerder zeer 
volgzaam. Ik vind het frappant 
dat de fractie van D66 in de Eerste 
Kamer dezelfde kritische onder
werpen aankaart die bij ons tot de 
tegenstem hebben geleid. 

Overigens moeten wij maar 
afwachten wat de CDA-fractie na 
alle kritiek naar buiten straks in 
de Eerste Kamer gaat doen. De 

fractie heeft heel wat keren tegen 
regeringsvoornemens geblaft in 
de Eerste Kamer, maar nog nooit 
gebeten. Het is nu voor de derde 
keer dat Kaland en de zijnen 
dwars gaan liggen. Drie keer is 
scheepsrecht. Wel denk ik dat het 
CDA-optreden ertoe leidt dat de 
datum van 1 januari 1992 niet 
haalbaar is. In onze ogen zou dat 
winst zijn. Dan bestaat tenminste 
nog de mogelijkheid dat men zich 
op de grondslagen en op de uit
voering van het plan-Simons nog 
eens herbezint." 

Instellingen 

Ook de gezondheidsinstellin
gen volgen de Haagse politiek met 
grote zorg. "Alles wordt daar te
gelijk op de kop gezet," vertelt 
Margreet Kamp. "Tot nu toe 
kreeg een instelling geld en kon 

men gewoon declareren. Nu moe
ten alle instellingen contracten af 
gaan sluiten. Voor iedere cliënt 
moet een nieuwe registratie wor
den opgezet, er moet een totaal 
ander declaratiesysteem komen. 
Dat alles komt tegelijk en daar is 
men niet klaar voor. Alles is zo 
gecompliceerd en men is zo slecht 
voorbereid dat er eèn complete 
chaos dreigt." 

Varianten 
Ook binnen de VVD-Tweede

Kamerfractie is de discussie weer 
gestart over het feit of men onver
kort aan het verkiezingspro
gramma met die 70-30 % moet 
vasthouden of dat er een nieuw 
bestel moet komen om eventueel 
terug te keren naar het oude con
cept van Dekker. Dat houdt in dat 
de basisverzekering, die 85 % van 
de voorzieningen dekt, kleiner 
wordt, terwijl men voor 15 % van 
de voorzieningen vrijwillige aan
vullende verzekeringen kan af
sluiten. 

Margreet Kamp: "Dan zullen 
we tot de discussie moeten komen 
wat er in die basisverzekering 
thuis hoort. Daar moeten we met 
elkaar grenzen aan stellen. Ons 
verkiezingsprogramma is via 
amendering iets anders, maar 
met de discussie die we zelf po
litiek over de WAO hebben ge
voerd, zullen we ook t.a.v het stel
sel van ziektekosten ons af moe
ten vragen: Zijn we wel op de 
goede weg dat we nu toch alles in 
een stelsel willen vatten. De zorg 
voor en de vraag van de mens in 
de gezondheidszorg is oneindig." 

Zij ziet door de laatste ontwik
kelingen van Simons het hele 
vraagstuk van de kostenbeheer
sing naar de achtergrond ver
dwijnen. "Nu ligt het accent op 
een heel groot pakket en inko
menssolidariteit en veel minder 
op die broodnodige kostenbeheer
sing. In een stelsel waar iedereen 
voor iedereen verantwoordelijk is, 
leeft dat ook nauwelijks." 

....................................................................................... 
Naschrift redactie: Bij afsluiting van dit blad zijn de discussies tussen staatssecretaris Simons en de Eerste Kamer nog steeds 
gaande. Zodra de Eerste Kamer de zaak heeft afgerond komen wij op dit onderwerp terug met een interview met het WO
Eerste Kamerlid Dian van Leeuwen-Schut, volksgezondheidsspecialiste. 

Het novembercongres van de JOVD: 

Jongeren, minderheden en Bolkestein 
Op 16 en 17 november con
gresseert de JOVD voor de 3e 
maal dit jaar in Lelystad 
(Congrescentrum Lelystad). 
Zoals altijd staat ook dit con
gres garant voor heftige dis
cussies, luchtige conversaties, 
nachtelijke feesten en gedurf
de uitspraken. 

Er worden twee resoluties be
handeld, waar twee projectgroe
pen meer dan eenjaar aan hebben 
gewerkt. De eerste is "minder-

hedenbeleid", momenteel volop in 
de belangstelling. Het congres zal 
zich buigen over o.a. de integratie 
van minderheden in onze (mul
ticulturele) samenleving, veran
derend~ onderwijs, volkshuisves
tingsbeleid en de vraag of alloch
tonen verplicht kunnen worden 
Nederlands te leren. 

In de resolutie ,jongeren
beleid" worden onder meer aan de 
orde gesteld: de positie van jonge
ren op de arbeidsmarkt, jon-

gerenhuisvesting, financiële zelf
standigheid etc. 

Op de zaterdagavond zal de 
fractievoorzitter van de VVD, de 
heer Bolkestein, de aanwezigen 
toespreken. Daarna zal de verga
dering worden geopend en de be
stuurswisseling plaatsvinden. 
Korte tijd later zal de vergadering 
worden geschorst en het feest be
ginnen. 

Het zal duidelijk zijn, dit con
gres zal niet onopgemerkt voor
bijgaan. 

Alle onderdelen van het con
gres zijn openbaar. Voor meer in
formatie: Algemeen Secretariaat 
JOVD: 020-6242000. 

MARCO FRIJLINK, 
voorlichter hoofdbestuur • 

Langere termijn 

Wat er de komende maanden 
ook moge gebeuren de Tweede
Kamerfractie van de VVD is het 
er bij monden van Kamp en Dees 
roerend over eens dat er een veel 
langer uitvoeringstraject nodig is 
dan thans door Simons wordt ge
steld. Ook Dick Dees heeft dat als 
staatssecretaris altijd bepleit. 
"Dit is een operatie waar tienjaar 
over moet worden gedaan. Dan 
kun je constant als iets niet lukt 
de zaken weer bijstellen zonder 
brokken te maken." r 

Over de kostenbeheersing is hij: 
bijzonder somber. "In het Finan-I 
cieel Overzicht van 'Zorg' (FOZ) 
dat door het kabinet op Prinsjes
dag is gepresenteerd, kan men le
zen dat de ziektekosten de laatste 
twee jaar fiks zijn gestegen. Veel. 
meer per jaar dan in de tien voor
afgaande jaren. 

Daarnaast zou ik nog eens wil
len benadrukken dat sinds dit ka
binet opereert vooral de particu
lier verzekerden het haasje zijn.

1 

Dat komt door allerlei solida
riteitstoeslagen. In een paar jaar

1 

tijd is die premie extra per vol·' 
wassene mèt f 400,- verhoogd en1 
voor meeverzekerde kinderen metj. 
f 200,-. Dat is een heel zware 
vorm van nivellering." • 
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De en de Japanse 
ereschulden 
oor JAN KEES WIEBENGA, WO-Tweede-Kamerlid 

)e afgelopen zomer is veel te doen geweest over de Japanse 
reschulden. Aanleiding waren de activiteiten van de gelijk
~amige stichting, die namens tienduizenden slachtoffers van 
le Japanse bezetting van het toenmalige Nederlands Indië aan 
le Japanse regering vraagt om schuld te erkennen voor de 
~egane misdaden en daarvoor genoegdoening te geven. Velen 
iullen weten wat er in de Tweede Wereldoorlog in Indië ge
leurd is: ruim 140.000 Nederlanders - militairen en burgers, 
baronder de vrouwen en de kinderen- zijn door de Japanners 
feïnterneerd. Tienduizenden van hen lieten het leven als ge
[olg van dwangarbeid, foltering, moord, honger en ziekte. 

/ De VVD-fractie heeft een paar woord was afhoudend. 
!naai de aandacht gevraagd voor 
de kwestie. De eerste keer ge- Bezoek premier Kaifu 
beurde dat in augustus vorig jaar. 
De betreffende Kamervragen 
beoogden een signaal te geven aan 
de regering, onder het motto: let 
op ministers, hier komt iets aan 
dat u niet moet veronachtzamen. 
Denk al vast eens na over de zaak, 
want de kwestie is niet zomaar 
ontstaan. In Canada, Engeland, 
Amerika, Australië en Nieuw
Zeeland zijn soortgelijke ontwik
kelingen gaande. Verder werd ge
vraagd contact op te nemen met 
deze groèp. 

Deze eerste kans heeft de re
gering laten schieten. Het ant-

Toen bekend werd dat de Ja-
panse premier Kaifu in juli naar 
ons land zou komen, bepleitte de 
VVD-fractie bij de regering om de 
zaak van de ereschulden met hem 
te bespreken. Het aantal mensen 
dat de stichting ondersteunde be
droeg inmiddels ruim 75.000. In 
het Britse Lagerhuis was een de
bat gehouden over de zaak. En 
ook in Japan was beweging: de 
burgemeester van Nagasaki -
juist hij - had bepleit dat Japan 
werkelijk schuld zou bekennen. 
Ook nu was het antwoord teleur-

Pensioenen, pensioenfondsen, 
pensioenbepalingen. F:W 

vrouwen 

door W. MARIS-DIKKER, secr. politiek Vrouwen in de WD - [[) 

De Emancipatieraad heeft zeer recent een rapport uitgebracht 
betreffende een onderzoek bij 68 pensioenfondsen, waarbij 70 
regelingen werden doorgelicht. Het onderzoek bestreek 80 % 
van alle pensioenverzekerden. In alle onderzochte regelingen 
bleken voor vrouwen discriminerende bepalingen voor te ko
men. 

In meer dan een kwart van de 
regelingen komen direct discri
minerende bepalingen voor, zals 
het uitsluiten van gehuwde vrou
wen, een hogere toetredingsleef
tijd voor vrouwen dan voor man
nen en een lagere uitkering voor 
vrouwen, waarbij zij wel dezelfde 
premie betalen. Indirect discri
minerend zijn bepalingen die 
deeltijdwerkers uitsluiten, want 
62 % van de buitenshuis werken
de vrouwen werkt in deeltijd. Ook 
het uitsluiten van schoonmaak en. 
administratief personeel Werkt 
discriminerend, omdat dit de sec
toren van de arbeidsmarkt zijn 
waarin vooral vrouwen werkzaam 
zijn. 

Franchise 
De franchise (dat deel van het 

inkomen waarover geen pen
sioenpremie wordt betaald, omdat 
er een basispensioen is in de vorm 
van AOW) werkt ook belem
merend op de deelname van vrou
wen aan de pensioenfondsen. 
Deze franchise is zo hoog dat 
vrouwen met deeltijdbanen of mi
nimumloon daar niet boven ko
men. 

De Emancipatieraid pleit voor 
reparatiemaatregelen, waardoor 
de pensioenopbouw van mannen 
en vrouwen met terugwerkende 
kracht gelijk wordt getrokken, 
zoals door het Europese Hof vorig 
jaar bepaald is. De pensioenfond
sen vinden dit een te dure -opera-
tie. · 

Met die franchise is nog iets 
aan de hand dat een nadelige in-

W. Maris-Dikker 

vloed heeft op de pensioenopbouw 
van mannen en vrouwen, daar 
waar beide partners in een leef
gemeenschap betaalde arbeid 
verrichten. 

De meeste pensioenfondsen 
hanteren het uitgangspunt dat 
elke individueel gerechtigde 
100% AOW ontvangt. Het aan
vullend pensioen en dus de fran
chise is daarop gebaseerd. In wer
kelijkheid ontvangen samen
levenden ieder 50 %AOW, een al
leenstaande 70 %. Indien beide 
partners gedurede ± 40 jaar deel
nemen aan zo'n pensioenfonds, 
bereiken zij bij hun pensionering 
nooit 70% van hun laatste indi
viduele inkomen. Zij missen im
mers per persoon 50 % AOW, of
tewel f 750,- per maand. Ook de 
alleenstaande komt tekort; die 
mist nog altijd 30% van de veron
derstelde uitkering, oftewel 
f 450,- per maand. 

De huidige tweeverdieners 
realiseren zich lang niet altijd de 
toekomstige financiële con
sequenties van deze berekenings
wijze. • 

Jan Kees Wiebenga 

stellend: "de regering ziet geen 
ruimte om deze kwestie opnieuw 
bij de Japanse regering aan de 
orde te stellen". 

Door de - onbedoelde - sugges
tie van premier Lubbers, dat de 
regering inderdaad niets meer 
doen kon . of wilde is vervolgens 
verdriet en pijn teweeggebracht 
bij vele betrokkenen en kwam de 
kwestie pas goed op de politieke 
agenda. 

Wat moet er nu 
gebeuren? 

Er was een aantal redenen om 
de regering te vragen de zaak van 
de Japanse ereschulden nog eens 
goed te bestuderen. Redenen van 
juridische, van politieke en van 
morele aard. Ik noem er een paar. 
De totstandkoming van de gel
dende afspraken in de jaren vijftig 
is ongelukkig geweest. De be
paling dat de Nederlandse re
gering afstand doet van verdere 
aanspraken niet alleen door de 
overheid, maar ook door de on
derdanen, is mijns inziens in 
strijd met het recht. De discussie 
over het veroordelen van agres
sors voor door hen begane oor
logsmisdaden en schendingen van 
mensenrechten is momenteel bij 
de Verenigde Na ties in volle he
vigheid gaande. Let wel: bij oor
logsmisdaden wordt geen verja
ring toegepast. Daar komt nog 
wat bij. Nederland staat bij deze 
discussie niet alleen. Ook een 
aantal voor Japan zeer belangrij
ke handelspartners gaat het aan, 
waaronder Amerika (waar bin
nenkort de aanval op Pearl Har
bom: herdacht zal worden). Maar 

bovenal: Japan is nu een van de 
leidende naties in de wereld. Er 
zou al zoveel troost zijn als het 
hedendaagse Japan schuld zou 
bekennen. Niet half, maar werke
lijk. 

Koningin Beatrix 
De VVD-fractie beseft dat er 

ook vele betrokkenen zijn die het 
verleden liever niet meer willen 
oprakelen. Dat is begrijpelijk en 
invoelbaar. Maar van belang is 
wel dat de ministers oog hebben 
voor de problemen die bij grote 
groepen Japanse oorlogsslachtof
fers en de Indische gemeenschap 
leven. Bij het recente - voor haar 
zo moeilijke - staatsbezoek aan 
Japan is onze Koningin het oor
logsverleden niet voorbijgegaan. 
Haar diepdoorvoelde opmerkin
gen hebben aldaar veel belang
stelling gewekt. Wij zijn daar 
dankbaar voor. Haar inbreng 
draagt hopelijk bij tot een lou
tering in de Japans-Nederlandse 
betrekkingen. Dat zou· goed zijn, 
want deze kwestie kan niet door 
ministers voor gesloten worden 
verklaard. Dat kunnen alleen de 
betrokkenen zelf. • 

,,Geen deeltijdparlentent~vervolg van pagina 1) 

vergadertijden kwamen verbaast 
hem: "Ik begrijp niet waarom. 
Voor contact met de achterban 
hebben de grote fracties veel meer 
Kamerleden tot hun beschikking 
dan de kleinere fracties." 

De VVD-fractie zal er alles aan 
blijven doen om het contact met 
haar achterban zo hecht mogelijk 
te houden. 

Zwijgplicht 

Frits Bolkstein kwam nog even 
terug op de laatste Algemene Be
schouwingen, waarbij het door de 
VVD aangeboden alternatief cor
rectiepakket (zie elders in dit 
blad) van tafel is geveegd en ver
der matheid troef was. "Ik heb 
weleens gezegd: 'Hoe saaier de 
politiek, des te gelukkiger het 
land:' Daarmee bedoelde ik dat 
een gebrek aan grote politieke te
genstellingen in een democratie 
een teken 'van rust en orde in de 
samenleving kan zijn. Maar ik 
heb daarmee niet gedoeld op de 
regeringsfracties die zichzelf een 
soort zwijgplicht opleggen. Bij 
deze Algemene Beschouwingen 
leek er · een muur opgetrokken 
rond de regeringsfracties en het 
kabinet. Dat is ongewenst. Het 
verzwakt de controlerende rol van 
de Tweede Kamer en leidt tot een 
onevenredig sterke machtspositie 
van de regering." 

Positie Eerste Kamer 
Met de Stelselherziening van 

de gezondheidszorg voorziet hij 
opnieuw een aanvaring van ka
binet met Eerste Kamer. "De 
Commissie-Deetman heeft ge
sproken over een zogenaamd 'te
rugzendrecht' voor de Eerste Ka
mer. Dit betekent dat de senaat 
niet meer zijn veto uitspreekt over 
een wetsvoorstel waarmee hij het 
niet eens is. De Eerste Kamer kan 
wel een wetsvoorstel terugzenden 
naar de Tweede Kamer om het 
opnieuw te laten behandelen. 

Wij voelen daar niet voor. Het 
zal leiden tot vertraging in de 
wetgeving en een nog zwaardere 
belasting van de Tweede Kamer. 
De Eerste Kamer moet de mo
gelijkheid behouden tot het ver
werpen van slechte wetten en de 
regering moet die Kamer in haar 
waarde laten ... " 

Weinig waardering uitte Bol
kestein voor de stelselherziening. 
Hij proeft aan de houding van de 
CDA-fractie in de Eerste Kamer 
dat een belangrijk deel van de 
CDA-ers - ook buiten de senaat -
het kabinetsbeleid gewoon niet 
zien zitten. Al betwijfelt hij of Ka
land (CDA-fractievoorzitter in de 
senaat) en de zijnen het vuile 
werk durven op te knappen. Twee 
keer al is de CDA-fractie in de 
senaat voor Lubbers door de 
knieën gegaan. "Ik ben benieuwd 
of ze even hard zullen bijten als 
zij blaffen," aldus Frits Bolkestein 
op de partijraad. 

Hij is van mening dat - nu ook 
de Ziekenfondsraad het kabinet 
op dit punt heeft geadviseerd pas 
op de plaats te maken - uitstel 
op onderdelen niet genoeg is. "Dit 
onzalige plan Simons moet ge
woon van tafel." 

Mini-stèlsel 
Een pleidooi om terug te keren 

tot de kerntaken van de overheid 
vormde de afsluiting van zijn 
speech. Bijvoorbeeld op het gebied 
van de sociale zekerheid zou dat 
kunnen leiden tot een mini-stel
sel. "Zo'n stelsel houdt in dat de 
overheid beperkte sociale voor
zieningen garandeert, die tot lage 
premielasten leiden. Het is dan 
aan de burger om zich particulier 
bij te verzekeren of om met zijn 
werkgever tot aanvullende over
eenkomsten te komen." 

De VVD wenst dat er steviger 
op subsidies wordt bezuinigd. 
Thans nog altijd zo'n 40 miljard. 
"En dat kan echt wel wat minder," 
meent Bolkestein. "Waarom be
steden wij 46 jaar na de Tweede 
Wereldoorlog nog altijd meer dan 
10 miljard gulden aan huisves
tingssubsidies? We subsidiëren de 
woning, en de bewoner koopt er 
een wat grotere auto van. Ver
minder toch die subsidie. Verlaag 
de belasting! Laat de burger zelf 
beslissen waar hij zijn geld aan 
uitgeeft." • 

Frits Bolkestein 
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Holland op z'n Klankbordconferentie 

Grote
stadsregio's/ 
landsdelen 

SDJ.al.st door DRS. HrLDEBRAND DE BOER, WO-raadslid sroemenda• 

Een groot probleem op een te kleine schaal willen oplossen. 
Deze gedachte komt op bij het vaststellen hoezeer de Randstad 
Holland momenteel in vervoerregio's wordt versnipperd. 
De instelling van vervoerregio's is een uitvloeisel van het 
Tweede Structuurschema Verkeer en Vervoer. In dit struc
tuurschema zijn door het Rijk maatregelen voorgenomen om 
het vraagstuk van leefbaarheid en groeiende mobiliteit in Ne
derland de komende 25 jaar daadwerkelijk te beantwoorden. 

De bestuurlijke organisatie 
hiervoor zal berusten bij vervoer
regio's, waarbinnen de overheden 
en vervoersbedrijven met behoud 
van eigen bevoegdheden moeten 
samenwerken. 

Europese 
Gemeenschap 

Voor de Randstad Holland 
vereist deze samenwerking bij- · 
zondere aandacht. Immers, de 
Randstad behoort tot de belang
rijkste gebieden binnen de Eu
ropese Gemeenschap. In relatie 
tot de Edtopese eenwording zal in 
de Randstad het vestigingsmilieu 
voor de zakelijke dienstverlening 
moeten worden verbeterd, met als 
uitgangspunten: internationaal, 
concurrerend en grootstedelijk. 

Voor het welslagen daarvan 
zijn mobiliteit en infrastructuur 
doorslaggevend. Het ombuigen 
van een stormachtige groei van de 
automobiliteit vereist grote ver
beteringen bij het collectieve per
sonen- en goederenvervoer, zowel 
kwalitatief als kwantitatief. 

Eén vervoerregio 
"De tijd dringt", dat schreven 

De Wit en Patijn, Commissarissen 
der Koningin in Noord- en Zuid
Holland begin dit jaar waar
schuwend. De tijd dringt waar het 

gaat om de afstemming tussen de 
verschillende, noodzakelijke vor
men van openbaar vervoer. Vol
gens De Wit en Patijn ligt hier 
een taak voor een op. te richten 
Randstad Transport Autoriteit. 
Dat onderschrijf ik graag. 

Maar wat gebeurt thans in de 
Randstad? Daar worden talrijke, 
soms minuscule vervoerregio's in· 
het leven geroepen. Vervoer
regio's die absoluut geen compleet 
vervoersgebied omvatten. Het ge
vaar is groot dat te kleine ver
voerregio's een te zeer lokaal ge
fixeerd mobiliteitsbeleid tot ge
volg zullen hebben. 

In feite is de Randstad één 
vervoerregio waar behoefte is aan: 

een hoogwaardig openbaar- en 
goederenvervoernet, 
forse uitbreiding van milieu
vriendelijke railverbindingen, 
afstemming tussen diverse vor
men van openbaar vervoer, 
transfermogelijkheden van in
dividueel naar collectiefveivoer 
en andersom. 

Metro 
Het lijkt erop dat de Rand

stadprovincies zich tot nog toe 
niet sterk genoeg gemaakt hebben 
om dit beleid te gaan trekken. 

Technisch gezien zijn wij er al 
lang klaar voor om het mobili
teitsvraagstuk te b~antwoorden. 

Discussienota 
Waterschapswet 
Naar verwachting zal op 1 januari 1992 een nieuwe Water
schapswet in werking treden. Ingevolge artikel 6. 7 van deze wet 
moeten binnen drie jaar de reglementen voor de waterschappen 
met het bij of krachtens deze wet bepaalde in overeenstemming 
worden gebracht. 

De partijcommissie Verkeer en Waterstaat heeft met het oog op 
deze veranderingen een discussienota gepubliceerd, waarin een 
aantal problemen aan de orde komen. Besproken worden onder 
andere de taakstelling, de bestuurssamenstelling, de relatie ze
telverdeling en kostentoedeling en de verkiezing van leden. 

Deze nota is vooral bedoeld voor de leden van de Provinciale 
Statenfracties, maar ook geïnteresseerden kunnen deze nota 
door inzending van onderstaande bon (tot 30 november a.s.) 
kosteloos toegezonden krijgen. 

Bij inzending van de bon (als drukwerk gefrankeerd) graag als 
volgt adresseren: 

VVD 
t.a.v. drs. L. H.M. Osterholt 
Postbus 30836 
2500 GV 's-GRA VENHAGE 

BON VOOR TOEZENDING 
van de discussienota Waterschapswet 

Gaarne zenden aan: 

Naam: ........................................................................................................................................................ . 

Adres: ................................................................................................................................ : ....................... . 

Postcode + woonplaats: ................................................... , .............................................................. .. 

Handtekening 

·. 

Drs. Hildebrand de Boer 

Bij zijn afscheid als voorzitter van 
het Algemeen Verbond Bouwbe
drijf gaf Frans A. M. de Vilder 
december 1990 een oplossing: 
"Zorg dat iedereen in de Randstad 
overal met de metro kan komen, 
net als in Londen, Parijs of Tokio. 
De Randstad is even groot en telt 
evenveel inwoners als die wereld
steden. Zo'n acceptabel, werk
zaam en onmisbaar nieuw ver
vaersnetwerk voor de Randstad is 
in twintig jaar te bouwen." 

Dat is technisch gezien ... 
Bestuurlijk gezien zijn wij er 

kennelijk nog niet klaar voor. De 
vervoerregio's in de Randstad be
wijzen dat: de typisch Nederland
se eigenschap om een groot pro
bleem op een te kleine schaal te 
willen oplossen. 

De Randstadprovincies en de 
rijksoverheid hadden zich voor 
een krachtige vervoerregio moe
ten sterk maken. • 

De discussie over de bestuur
lijke inrichting van Nederland 
is _weer in volle gang: Montijn, 
BoN-gebieden, Wgr+, groot
stedelijke problematiek, 
landsdelen, de regio's binnen 
Europa, om maar een paar be
grippen te noemen. 
Van de VVD mag in deze een 
voortrekkersrol worden ver
wacht. 

In Ongebroken lijnen kwam de 
problematiek aan de orde; een 
door de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden en de partijcommissie 
Binnenlandse Zaken ingediende 
resolutie geeft een nadere rich
ting. Door een werkgroep wordt 
die resolutie thans nader uit
gewerkt. 

Begin februari spreekt de Tweede 
Kamer over de problematiek. Met 
het oog op de verdere menings
vorming binnen de VVD en ten 
einde de VVD-Tweede Kamer
fractie te informeren over de ge
voelens die binnen de VVD over 
dit belangrijke thema leven, or
ganiseren de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden, de VVD en 
de Prof. Mr. E.M. Teldersstichting 
in samenwerking met de Haya 
van Somerenstichting op vrijdqg 
24 en zaterdag 25 januari a.s. een 
klankbordconferentie. Deze con
ferentie is speciaal bedoeld voor 
de liberale bestuurders van de 
grotere centrumgemeenten en 
hun randgemeenten alsmede de 
statenleden, de leden van de 

Tweede Kamerfractie, de leden 
van de partijcommissie Binnen
landse Zaken. Maar ook andere 
belangstellenden zijn van harte 
welkom. · 

Tijdens de conferentie zal in 
het bijzonder het rapport van de 
werkgroep Uitwerking resolutie 
Landsdelen/stadsregio's ter dis
cussie staan. Dit rapport zal voor
af aan de conferentiedeelnemers 
worden toegezonden. 

De conferentie zal plaatsvin
den in congrescentrum de Blije 
W erelt te Lunteren (W esthaftlaan 
2, tel.: 08388 - 4641). Het pro
gramma luidt: 

vrijdag 
17.30 uur 
18.30 uur 
20.00 uur 

aankomst 
diner 
korte inleidingen door 
vier inleiders 

21.20 uur pauze 
21.45 uur gelegenheid tot het 

stellen van vragen 
22.30 uur sluiting vrijdagavond

gedeelte 

zaterdag 
09.30 uur start discussie 
11.00 uur pauze 
11.25 uur vervolg discussie en 

trekken van conclusies 
12.30 uur lunch, waarmee de bij

eenkomst is beëindigd. 

Invulling vacatures 
partijconunissie 

De deelnamebijdrage bedraagt 
f 160,-; dit is inclusief diner, 
overnachting, ontbijt, lunch en 
toezending van genoemd rapport. 
Dit bedrag dient vooraf te worden 
overgemaakt op postbankre
kening 1687886 t.n.v. penning
meester Vereniging van Staten
en Raadsleden van de VVD te 's
Gravenhage onder vermelding 
van "klankbordconferentie 24/25-
1-'92". Door middel van onder
staande bon kan men zich voor de 
klankbordconferentie aanmelden; 
in verband met de verdere orga
nisatie wordt men verzocht dit zo 
spoedig mogelijk te doen. 

Volksgezondheid 
Het hoofdbestuur heeft in zijn 
vergadering van 16 september 
jl. de partijcommissie Volks
gezondheid en Welzijn ont
bonden en een nieuwe par
tijcommissie met een nieuwe 
taakomschrijving ingesteld, 
onder de naam Volksgezond
heid. 

Deze partijcommissie zoekt 
aanvulling voor 5 vacatures uit de 
disciplines: 
- geestelijke volksgezondheid/ 

psychiatrie 
- verpleegkunde 
- management gezondheidszorg 
- ziektekosten verzekeraars 
- universiteit/wetenschap ge-

zondheidszorg. 

Belangstellenden met (ruime) 
ervaring in tenminste één van bo
venstaande kennisgebieden kun
nen zich tot 8 december schrifte
lijk en met bijsluiting van een 
curriculum vitae aanmelden bij: 
Landelijk secretariaat WD 
t.a.v. drs. L. H.M. Osterholt 
Postbus 30836 
2500 GV 's-GRA VENHAGE 

Het is natuurlijk ook mogelijk 
een kandidaat voor één van de 
vacatures voor te dragen. Geeft u 

in uw brief dan duidelijk aan: 
- naam, adres, leeftijd en functie 

van uw kandidaat 
- reden van voordracht (professie, 

deskundigheid) 
of u de kandidaat reeds gepolst 
heeft 

- mogelijke extra informatie. • 

Gelieve deze bon te zenden aan: 
Vereniging van Staten- en Raads
leden van de WD 
Postbus 30836 
2500 GV 's-Gravenhage 

Voor nadere informatie: Andreas 
W. Dijk (tel.: 070 - 3613050). 

Aanmeldingsbon 
Klankbordconferentie 24/25-1-'92 

Ondergetekende, naam ...................................................................................... . 

adres ................................................................................................................... . 

postcode en woonplaats ...................................................................................... . 

(politieke) functie ............................................................................................... . 

telefoon ......................................................................................... man/vrouw*) 

zal deelnemen aan de Klankbordconferentie Grote-stadsregio's/landsdelen op 
24 en 25 januari 1992 in congrescentrum de Blije Werelt te Liinteren en heeft 
de deelnamebijdrage (f 160,-) overgemaakt op postbankrekening 1687886 
t.n.v. penningmeester Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD te 
's-Gravenhage onder vermelding van "klankbordconferentie 24/25-1f92". 

. Datum: ................................... Handtekening: .... , ............................................. . 

*) doorhalen wat niet van toepassing is. 
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GASTRUBRIEK Gevolgen van de Vinex 
voor de Randstad/provincie 
u "trech t door C. G. J. VAN DEN OOSTEN, EZ-gedeputeerde Utrecht 

let belang van de Vierde Nota op de Ruimtelijke Ordening, 
dtgebracht door Minister Nijpels, was dat naast ruimtelijke 
1rdening veel aandacht werd geschonken aan de toekomst van 
mze nationale economie, het bevorderen van de internationale 
:oncurrentiepositie van Nederland, vooral met het oog op Eu
•opa 92. 

i In de Vierde Nota wordt vooral 
resteld dat de Randstad inter
\.ationaal moet kunnen concur
feren met andere economische 
;entra in Europa. Dat betekent 
dat de Randstad en de vier grote 
stadsgewesten daarin verder 
moeten worden versterkt; een 
goede zaak. 

Het huidige kabinet herhaalt 
dat echter wel in de Vierde Nota 
Ruimtelijke Ordening Extra (Vi
nex), maar laat vervolgens aller
hande bedreigingen op de Rand
stad los, die de Randstad juist in 
een ongelijke concurrentiepositie 
brengen. 

Genoemd moeten worden een 
stringent lokatiebeleid, tolheffing 
rondom de stadsgewesten, het 
alsmaar uitstellen van infra
structurele werken, etc. Ook in
ternationaal dreigen wij de con
currentieslag te verliezen. Met 
Europa 92 (1-1-93) voor de deur, 
worden burgers en bedrijven met 
allerhande lastenverzwaringen 
geconfronteerd, terwijl onze col
lectieve lastendruk toch al de 
hoogste is van alle EG-landen. 

Woningbouw en 
werkgelegenheid 

De Vinex gaat uit van een forse 
groei van de woningvoorraad voor 
de Randstad en de vier grote 
stadsgewesten daarin. 

vierkante meter, recreatieve 
voorzieningen en winkels 53.500 
vierkante meter. 

Nieuw centrum Den Haag 
Investering 2,7 miljard (excl. 

uitbreiding C.S.), gereed in 2000, 
250.000 vierkante meter kan
toren, 1.400 woningen, culturele 
en winkelvoorzieningen 160.000 
vierkante meter. 

Utrecht City Project 
Investering 2 miljard, gereed 

na 2000, 650 woningen, 240.000 
vierkante meter kantoorruimte, 
20.000 vierkante meter winkel
ruimte. 

Totaal 
1990-1995 1995-2005* 2005-2015 1995-2015 

A'dam (incl. Almere) 55.000 90.000 (25.000) 70.000 160.000 
Rotterdam 22.000 45.000 (15.000) 30.000 75.000 
Den Haag 18.000 45.000 (15.000) 30.000 75.000 
Utrecht 15.000 30.000 ( 5.000) 20.000 50.000 
Randstad totaal 70.000 55.000 125.000 

110.000 280.000 (60.000) 205.000 485.000 

* mogelijkheden tot intensivering binnenstedelijk gebied (verdichting) in optiek rijk 

Blijkens de Vinex wil Minister 
Aiders een sterke concentratie 
van woningbouw en werkgele
genheid binnen de stadsgewesten, 
vooral op de A-lokaties. Dit beleid 
om verplaatsingsafstanden kort 
te houden, onnodige automobili
teit te beperken, verdient op zich 
steun. Het veronderstelt echter 
wel dat er tijdig A-lokaties be
schikbaar komen. Gemeenten en 
bedrijven in de Randstad hebben 
met steun van de Randstadpro
vincies belangrijke plannen ont
wikkeld; een korte omschrijving 
van enkele belangrijke: 

IJ-oever Amsterdam 
Investering 4,6 miljard, gereed 

in 2015, 3.375 woningen, 423.000 
vierkante meter kantoren en an
dere bedrijfsruimte, winkels 
124.000 vierkante meter, con
gresfaciliteiten 15.500 vierkante 
meter, hotels 60.000 vierkante 
meter. 

Kop van Zuid-Rotterdam 
Investering 2,3 miljard, gereed 

in 2010, 51.000 woningen, 376.000 
vierkante meter, bedrijven 51.000 

Centrumplan Amersfoort 
(stadsgewest Eemland) 

Investering 1, 7 miljard, 2.000 
woningen, 240.000 vierkante me
ter kantoorruimte, 38.000 vier

, kante meter winkels. 

Al deze plannen zorgen voor 
onder meer economische verster
king van de steden en dragen be
langrijk bij aan het zo gewenste 
"internationaal concurrerend 
grootstedelijk vestigingsmilieu in 
de Randstad" (pagina 133 Vinex). 
A-lokaties zijn echter zeer kost
baar, bestaande woningen en be
drijven moeten worden gekocht. 
De betrokken gemeenten doen 
daarmee forse investeringen, 
waarvan moet worden afgewacht 
of de opbrengsten, dus de markt
verwachtingen over vele jaren 
verspreid, . ·gerealiseerd kunnen 
worden. A-lokaties heben dan ook 
vrijwel altijd een exploitatie-opzet 
bij het betrokken bestemmings
plan, met een tekort dat onvol
doende kan worden afgedekt 
middels marktopbrengsten en re
guliere subsidies i.v.m. de hoge 
lokatiekosten. 

Een voorbeeld van een uitste
kend plan is Centrumplan 
Amersfoort; daar gaat het om een 
tekort in de gemeentelijke grond
exploitatie van zo'n 60 miljoen 
gulden. De commerciële inves
teringen zijn geraamd op 1,7 mil
jard. Ten opzichte van het inves
teringseffect is dat tekort dus re
latief laag. In de grondexploitatie 
is het echter voor de gemeente een 
substantieel tekort. Vandaar dat 
de gemeente zoveel waarde hecht 
aan toekenning van de status 
sleutelproject, omdat op basis 
daarvan gerekend mag worden op 
gecoördineerde steun middels re
guliere subsidies van de Rijks
overheid. Bedacht moet overigens 
worden dat de gemeente Amers
foort uit eigen middelen reeds 50 
miljoen bijdraagt. 

Het resterende tekort moet 
derhalve op andere wijze worden 
weggewerkt. De gemeente heeft 
daarvoor goede argumenten. Zo'n 
tekort ten laste van de algemene 
dienst brengen, dus ten laste van 
inwoners en bedrijven is echter 
niet acceptabel. 

Een dergelijk tekort zal de 
maatschappelijke weerstand, die 
toch al vaak tegen dit soort plan
nen bestaat bij inwoners, alleen 
maar doen toenemen. Het afdek
ken van dit tekort door de Rijks
overheid ligt dan ook zeer voor de 
hand, temeer omdat gemeenten 
middels deze risicoplannen na
drukkelijk ook Rijksbeleid (Vinex) 
uitvoeren. 

Het U.C.P. van de stad Utrecht 
met een exploitatietekort van 100 
miljoen t.o.v. een investering van 
2 miljard, behoort daar ook toe. 
Het Ministerie vanVromdient in 
de meerjarenramingen prioriteit 
te geven aan de tekorten van de 
A-lokaties, anders komen die niet 
of veel te laat van de grond. 

Vinex bedreigt 
werkgelegenheid 

Concentratie van werken op A
en B-lokaties kan alleen tot stand 
komen als er voldoende van die 
lokaties tijdig voorhanden zijn. In 
de provincie Utrecht konden de 
laatste 7 à 8 jaar gemiddeld circa 
10.000 nieuwe arbeidsplaatsen 
worden gerealiseerd. Voor de 
Randstad bedraagt dat cijfer circa 
50,000 arbeidsplaatsen. Daarmee 
werd bereikt dat de werkloosheid 
licht daalde; in ieder geval niet 
steeg. Stagnatie in het beschik
baar komen van lokaties of van 
feitelijke vestigingen doet de 
werkloosheid onmiddellijk 
stijgen. Dat betekent meer uit
keringsgerechtigden (wat kost 
dat?) of mensen die banen moeten 
zoeken buiten de stadsgewesten, 
hetgeen leidt tot meer (auto)mo
biliteit. Het avontuur van een veel 
te stringente toepassing van het 
lokatiebeleid behoort ook niet te 
worden aangegaan omdat de 
vooruitzichten voor onze econo
mie en werkgelegenheid toch al 
somber zijn. Blijkens de Macro 
Economische Verkenningen van 
het CPB, staat ons, mede veroor
zaakt door de lastenstijgingen 
door het kabinet, het nodige te 
wachten, zoals: 
a. de groei van het reëel nationaal 

inkomen wordt volgend jaar 

De WD-gedeputeerde van de provincie Utrecht heeft 
een uitvoerige analyse van de Vierde Nota Ruimtel_ijke 
Ordening Extra (Vinex) gemaakt. Hij stelt daarin het 
halfslachtige optreden van de regering en het gebrek 
aan democratische controle aan de kaak. "Er is wel 
geld. Het is een zaak van prioriteiten," stelt hij. 

Redactie 

gehalveerd tot 1,1 % (dit jaar Vinex en de 
2,2 %) woningbouw 

b. de groei van het bruto natio-
naal produkt belandt onder het De Vinex gaat onder meer uit 
EG-gemiddelde; 1,5% tegen -van woningbouw in hoge dichthe-
2,25 % den in de stadsgewesten. Via het 

c. voor het eerst in acht jaar da- dogma van de "Compacte Stad", 
len de bedrijfsinvesteringen bouwen tegen de centrale stad 
met 2,5 % tegen nog een stij- aan, zelfs met weglating van voor 
ging ditjaar van 3,5% (dit kan mensen belangrijke elementen als 
gezien de dalende winsten en de eerder met het Rijk overeen
de hoge rente nog optimistisch gekomen Randstadgroenstruc
zijn) tuur. (Zie voorbeeld Vleuten-de 

d. de inflatie neemt toe van 2,4% Meern/Utrecht) 
naar 3,25% in 1991 en 1992 Het is zeer de vraag of met uit-

e. voor het eerst sinds 1984 stijgt zondering van A-lokaties, derge-
de werkloosheid. lijke dichtheden haalbaar zijn. 

Het is dan ook merkwaardig 
dat al ruim een jaar, op last van 
Minister Aiders - met de Vinex in 
de hand -, de inspecteurs voor de 
ruimtelijke ordening ontwerp-be
stemmingsplannen in de PPC en 
concrete vestigingen op C-lokaties 
middels bezwaar- en beroepspro
cedures willen tegengaan. Zelfs 
als het gaat om ontwerp-bestem
mingsplannen op basis van vast
gestelde lokaties in streekplan
nen. 

Zoals geschetst is dat een di
recte bedreiging voor de werk
gelegenheid zolang er onvoldoen
de A- en B-lokaties zijn. Ook voor 
B-lokaties, die goed ontsloten 
moeten zijn door openbaar ver
voer, is te weinig geld beschikbaar 
(hoezo internationalisering). In de 
Randstad ligt dat duidelijk. Per 1 
januari 1991 was er netto terstond 
uitgeefbaar 1.530 hectare be
drijfsterrein (exclusief zeehaven
terrein). 90 % van de lokaties zijn 
C-lokaties. 

Democratische 
controle ontbreekt 

Bovendien gebeurt het optre
den van Minister Aiders al die tijd 
zonder dat de Vinex in de Tweede 
Kamer is behandeld. In dit ver
band is uiterst interessant een 
uitspraak van 6 september jl. van 
de afdeling Rechtspraak van de 
Raad van State. Daarbij werd 
door het ministerie van Vrom (de 
inspecteur) zelfs "gemillimeterd" 
terzake van een vestiging van een 
kantoorgebouw van Campina in 
Zaltbommel 'tussen een A- of een 
B-lokatie. De afdeling Recht
spraak stelde Vrom onder meer 
in het ongelijk, een beroep op de 
Vinex werd als niet-overtuigend 
beschouwd, omdat het gaat om 
een ontwerp PKB. Het is van groot 
belang dat zo'n PKB-besluit ter
zake van het lokatiebeleid niet 
wordt genomen. Eerst moet ze
kerheid bestaan dat er tijdig vol
doende A- en B-lokaties beschik
baar komen om de werkgelegen
heid veilig te stellen. Dat betekent 
zodanige prioriteiten binnen de 
rijksmiddelen dat tekorten van A
lokaties kunnen worden afgedekt 
en het openbaar vervoer ten be
hoeve van B-lokaties kan worden 
gefinancierd. 

Het "meerjarenplan woning
bouw" van Staatssecretaris Heer
ma gaat immers terecht uit van 
meer bouwen in de marktsector, 
50 % in de vrije sector. Vrije-sec
torkavels zijn bovendien belang
rijke kostendragers in het be
stemmingsplan en alleen ver
koopbaar in een aantrekkelijk 
plan. Belangrijk is ook te kijken 
naar voorbeelden uit het verleden. 
Ook toen werd bij stations in 
randgemeenten in hoge dichthe
den gebouwd. In een aantal ge
vallen blijken die wijken al na 15 
à 20 jaar aan grondige wijzigingen 
toe. 

Bouwen is, zoals bekend, meer 
dan mensen een dak boven hun 
hoofd bieden; het woon- en leef
klimaat voor mensen dient voorop 
te staan. 

Kabinet investeert 
onvoldoende in 
infrastructuur 

Op het zo belangrijke punt van 
de verbetering van de infrastruc
tuur, een levensvoorwaarde voor 
onze economie, laat het kabinet 
het afweten. Belangrijke projec
ten aan het hoofdwegennet in de 
provincie Utrecht, maar ook voor 
het openbaar vervoer zijn uitge
steld, zoals: 
- het 5 jaar naar achteren schui

ven van de centrale aansluiting 
van Nieuwegein op de A-2 

- het 2 jaar later gereedkomen 
van de uitbouw van de A-12 
(Lunetten-Bunnik) 

- het verschuiven tot na het jaar 
2000 van de verbreding van de 
A-28 (Amersfoort-Hoevelaken) 

- de zo noodzakelijke 2e Lekbrug 
bij Vianen, uitstel2 tot 3 jaar. 

Een hoofdargument voor con
centratie van wonen en werken 
in de stadsgewesten is dat daar 
hoogwaardig openbaar vervoer 
mogelijk zou zijn. Wil dat tijdig 
slagen dan zal het rijk daar tijdig 
financiën voor beschikbaar moe
ten hebben. Een voorbeeld: voor 
de totale infrastructuur in het 
stadsgewest Utrecht conform 
SVV-II- en VINEX-doelstellingen 
is een bedrag nodig van 3,2 à 3,3 
miljard, terwijl slechts 600 mil
joen beschikbaar is. 

(vervolg op pagina 8) 



Op verzoek van de redactie schreef drs. Florus Wijsenbeek, 
ELD-parlementariër, onderstaand verslag over de verga
dering die het Europees Parlement in de Haagse Ridderzaal 
hield en over de daarop volgende conferentie, die de ELD
fractie samen met de Teldersstichting organiseerde. 
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De inde 
Rj dderzaaJ. door FLORUS WIJSENBEEK, foto's: THEO MEIJEA 

Het zal weinig leden van onze 
partij zijn ontgaan dat Nederland 
dit halfjaar het voorzitterschap 
van de Raad van Ministers van de 
Europese Gemeenschap voert. 

Nu de VVD in Nederland in de 
oppositie zit, kunnen we in ons 
land slechts ons commentaar la
ten horen op de knullige wijze 
waarop de regering dit voorzit
terschap uitoefent. Maar in Eu
ropees verband en met name van
uit het Europees Parlement heb
ben wij een andere rol en moeten 
wij dat voorzitterschap zoveel 
mogelijk onze steun en wensen 
meegeveh. Daarom ook vergadert · 
het Europees Parlement ieder 
half jaar in het land dat het EG
voorzitterschap bekleedt. 

Mgelopen 1, 2 en 3 oktober ge
schiedde dat in de Ridderzaal in 
Den Haag. 

Schooljongens 
Onze fractie, onder voorzitter

schap van Valery Giscard d'Es
taing, had niet alleen een gesprek 
met premier Lubbers, maar daar
naast ook met de minister en 

staatssecretaris van Buitenland
se Zaken, Van den Broek en Dan
kert. Deze intensieve besprekin
gen betroffen het mislukken van 
de Nederlandse voorstellen op de 
Intergoevernementele Conferen
ties. In samenwerking met de 
Teldersstichting organiseerde de 
ELD-fractie een congres over de 
voor ons land zo belangrijke ver
voers- en infrastructuurvraag
stukken. 

De fractievergadering was be
sloten. Dat was te betreuren, want 
ik had het ieder graag gegund 
aanwezig te zijn bij het gesprek 
met Van den Broek en Dankert, 
die - nadat hun voorstel voor de 
Europese Politieke Unie op 30 
september in de Raad van tafel 
was geveegd - er als twee-uit de 
klas gestuurde schooljongens bij
zaten. Ze moesten tegenover Gis
card uitleggen dat ze er niets van 
begrepen, omdat ze toch niets 
fouts hadden gedaan. 

Ook Giscard zelf zat er trou
wens niet zo heel gemakkelijk bij. 
Hij had namelijk in diezelfde 
week een artikel gepubliceerd 
over immigratie. Daarin had hij 

de woorden "invasie" en "bloed
recht" gebruikt, die zacht uitge
drukt ook niet bij iedereen even 
goed waren gevallen. Naar dat 
zich nu laat aanzien, zal hem dat 
wel zijn fractievoorzitterschap 
kosten. 

Overweldigende 
belangstelling 

In tegenstelling tot de fractie
vergadering was het congres 
openbaar. Bij de openingszitting 
was de Ridderzaal tot de nok toe 
gevuld. 

Aan de bestuurstafel zaten, 
onder voorzitterschap van VVD
erelid en EG-nestor Hans Nord, 
Frits Bolkestein, Neelie Smit
Kroes, FDP-voorzitter Otto Graf 
Lamsdorff, fractiegenoot tevens 
regio-voorzitter van Poitou
Charentes, Jean Pierre Rafarin 
en Mechteld von Alemann, vice
voorzitter van de ELD-fractie. 

Dit congres, dat was georgani
seerd door dr. Klaas Groenveld, 
directeur Teldersstichting, dr. 
Luigi van Leeuwen, burgemeester 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

van Zoetermeer en onderge
tekende, had als thema: "Infra
structuur en Ruimtelijke Or
dening in Europa". 

Voordien was mij verzocht 
daarover een Teldersstudie te 
schrijven over het Europees V er
voer1J. Voorafgaand aan de frac
tievergadering werd ik herbe
noemd tot voorzitter van de ELD
verkiezingsprogrammacommissie. · 

Drie hoofdthema's kwamen 
aan de orde, die ook in afzonder-

lijke werkgroepen verder werden 
uitgediept: 

1. Infrastructuur en financiering 
- voorzitter: prof. dr. J. Simons 
- inleider: drs. P. I. T. Treumann, 

directeur van de Europese In
vesteringsbank 

- co-speaker: J. Y. Durance, di
re_cteur Credit Lyonnais 

- rapporteur: mr. H. P. Talsma, 
lid van de Eerste Kamer van de 
VVD. 

Het forum: v.l.n.r. Nee/ie Smit-Kroes, Florus Wijsenbeek (achter het bordje Bolkestein), voorzitterHans Nord, Otto Graf Lamsdorff, Jean-Pierre Rafarin en Mechteld van A/emann. 



Interregionale en grensover
schrijdende planning 

voorzitter: dr. L. van Leeuwen 
inleider: J. P. Drevet, Dir.-Ge
neraal Regionaal Beleid van de 
Europese Commissie 
co-speaker: Tom Ferris, Head of 
Planning van het Ierse Minis
terie voor Transport 
rapporteur: mr. R. Visser, lid 
van de VVD-commissie Europa. 

Europees Vervoer, kosten, toe
komst en Milieu 

voorzitter: Mechteld van Ale
mann, vice-voorzitter ELD
fractie 
inleider: Florus Wijsenbeek 
co-speaker: Gerrit Jan Wolfen
sperger, D66-lid Tweede-Ka
merfractie 
rapporteur: Annemarie Jorrit
sma, VVD-lid Tweede-Kamer
fractie. 

toad-pricing 
1 Neelie Smit-Kroes, na haar 

ministerschap co-voorzitter van 
de Europese adviesgroep "Trans
port 2000" en thans voorzitter van 
de Stichting "Nederland-Distri
butieland" en Graf Lambsdorff, 
oudminister van Economische 
Zaken in de Bondsrepubliek toon
den zich in hun bijdragen voor
stander van road-pricing. Frits 
Bolkestein zocht de oplossing van 
de toenemende verkeersopstop
pingen binnen de EG meer in ver
betering van de infrastructuur. 
Hij wil dat bereiken door private 
financiering en het herinstellen 
van de kapitaaldienst op de Rijks
en Europese begroting. Dat be
lang van een verbeterde infra
structuur, planningsmethodes en 
procedures - ook t.b.v. gecom
bineerd transport weg-rail en 
weg-water, werd eveneens aan
bevolen in de werkgroepen I en II 

en in de bijdrage van Jean-Pierre 
Rafarin. 

Overheidsingrijpen 
Tenslotte was het interessant 

waar te nemen dat in werkgroep 
III beide sprekers wèl dezelfde in
tentie hadden, namelijk de nood
zaak tot liberalisatie van het ver
voer, maar dat via verschillende 
methoden wensten te bereiken. 
D66 wenst - in tegenstelling tot de 
VVD - meer geregeld via wettelij
ke maatregelen die het openbaar 
vervoer verder subsidiëren en het 
privé-vervoer duurder maken. 

Dank zij steun van Siemens 
Nederland N.V., die tevens een 
demonstratie verzorgde van elek
tronische weginformatie in de 
auto, alsmede de gemeente Den 
Haag, werden de congresdeel
nemers de eerste congresdag ro
yaal voorzien van spijs en drank. 

Tot slot van het congres - ver
voerd door Streekvervoer Neder
land - ging het gezelschap naar 
Rotterdam. De Maasstad ver
zorgde een rondleiding door het 
Maritiem Museum "Prins Hen
drik" en deNMB-Bank inviteerde 
de congresgangers aan boord van 
het ramschip "De Buffel". 111 

1) Geschrift 75 van de Prof. Mr. B. M. 
Teldersstichting, "Vrij baan in Eu
ropa. Liberale uitgangspunten voor 
Europese vervoerspolitiek in de jaren 
negentig" is verkrijgbaar bij de Tel
dersstichting. U ontvangt het na 
overmaking van f 22,50 op postre
keningnr. 33 49 769 t.n.v. Telders
stichting, Koninginnegracht 55a, 
2514 AE Den Haag met vermelding 

m "Goeoh,;o 75". ~ 
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~**************** • * ! VLOOIEN IN ! 
~ EUROHEMD * 
~ * 
~ Het succes van de Europese * 
~ markt leidt tot een enorme * ! mobiliteit. In de economi- ! 
~ sche brandpunten kan de * 
ie infrastructuur dit niet meer * 
~ aan. * ! Teveel (vracht)auto's rijden ! 
-+c daardoor op te weinig wegen * 
~ met te hoge snelheid te * 
~ dicht op elkaar ... Sommigen * 
~ denken dat het openbaar * 
~ vervoer genoeg soelaas kan * ! bieden. Wij weten dat je je ! 
ie daarmee kunt verplaatsen * 
~ vanaf een punt waar je niet * 
~ bent op een tijd_die niet past * 
: naar een punt waar je niet ! 
~ wezen moet. * 
***************** 
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Europa, ons land nr. 9 
door DRS. JOOP DE BOER 

Een regen van Europese wet
ten en maatregelen is in de af
gelopen 30 jaar op de Europe
se burger neergedaald, eigen
lijk zonder dat 'ie er iets van 
heeft gemerkt. Hoe zit dat nu, 
zijn die wetten hier in Neder
land niet van kracht, of leven · 
we ze niet na, of zijn ze alleen 
van toepassing op grensover
schrijdende activiteiten? 
Niets van dat alles! 

De werkgebieden 
Het is bijna ondoenlijk om aan 

te geven op welke gebieden het 
leven in "ons land" door Europese 
wetten wordt beheerst. Dat de 
hele internationale handel vol
gens Europese wetten is geregeld 
zal niemand verbazen. Dat veilig
heid op de werkplek, gelijke be
loning voor mannen en vrouwen, 

·geldigheid van een groot aantal 
diploma's en dergelijke bij Eu
ropese wet is vastgesteld is min
der bekend. Bij het boodschappen 
doen za~ vrijwel niemand zich 
realiseren op welk een ingrijpende 
manier Brussel hier toezicht op 
houdt. Albert Heyn heeft geana
lyseerd dat 86 %van de wetten en 
regels waar deze kruidenier zich 
aan moet houden een Europese 
herkomst heeft. Dit varieert van 
streepjescode tot BTW, van houd
baarheidsdatum en samenstelling 
op de verpakking tot hygiëne
voorschriften in de slagershoek. 
Overheidssubsidies en grotere 
overheidsaanschaffingen zijn al
leen mogelijk na het fiat van de 
Europese Commissie in Brussel. 
En zo zouden we nog een paar 
pagina's door kunnen gaan. 

De instrumenten 
De oorzaak van het feit dat 

vrijwel niemand zich bewust is 
dat zo'n belangrijk deel van de sa
menleving geregeld is door Brus
sel ligt in de aard van de wet
gevingsinstrumenten waarover 
Europa, Commissie, Raad van 
Ministers en Parlement, beschik
ken. Volgens het verdrag van 
Rome staan vijf instrumenten ter 
beschikking: "verordeningen", 
deze zijn rechtstreeks van toe
passing; "richtlijnen", bindend 
voor elke lidstaat tot opname in 
het nationale rechtsstelsel; "be
schikkingen", deze zijn bindend 
voor degene tot wie zij uitdrukke
lijk zijn gericht; "aanbevelingen" 
en "adviezen" zijn niet bindend, 
maar nieuwe nationale regelingen 
mogen hiermee niet strijdig zijn. 
Het sterkste instrument, de ver
ordening, wordt maar zelden ge
bruikt. Veruit het meest gebruik
te instrument is de richtlijn. Deze 
vraagt om een volledige en for
mele behandeling voordat ze in de 
Nederlandse wetboeken of Ko
ninklijke Besluiten worden opge
nomen. Regering en Kamers doen 
daar erg gewichtig over. Nog on
langs stond in de pers het bericht 
over de diepgaande discussie in de 
kabinetsvergadering over de er
kenning van bepaalde diploma's 
en de aarzelingen van de minis
ters hieromtrent, mede gezien het 
standpunt van de geraadpleegde 
adviescolleges. Volslagen flauwe
kul natuurlijk want de betreffen
de Europese richtlijn was allang 
aangenomen en had op de daarin 
aangegeven datum rechtskracht 
voor iedere Nederlander. 

Nu is het voor ministers en 
parlementariërs natuurlijk niet 
leuk om te erkennen dat je over 
een belangrijk deel van de be
leidsterreinen niets meer te ver
tellen hebt. Er wordt dan ook 
naarstig in Den Haag gewerkt aan 
de indruk dat alle heil en wee daar 
vandaan komt. De kiezer zou eens 
mogen gaan twijfelen of na alle 
decentralisatie van beleidsterrei
nen naar de gemeenten en de cen
tralisatie van andere beleidster
reinen naar Brussel nog steeds 14 
ministers, 10 staatssecretarissen, 
150 Tweede-Kamerleden en 75 
Eerste-Kamerleden noodzakelijk 
zijn. 

De werking 
De vraag dringt zich op: "Is 

met al die verschillende nationale 
wetten en een uitgebreide Eu
ropese r!?gelgeving 'ons land' nog 
wel een rechtsstaat te noemen?" 
Het antwoord hierop kan ééndui
dig zijn: "Ja, zeker is Europa een 
rechtsstaat. Sterker nog, nooit te
voren is aan de 340 miljoen Eu
ropeanen een zo grote rechtsze
kerheid geboden dan sinds zij tot 
één Gemeenschap zijn verenigd." 
Voor deze rechtszekerheid is in de 
eerste plaats de nationale rechter 
verantwoordelijk. Dit geldt voor 
nationaal recht, inclusief dat deel 

Een delegatie van de WD-Tweede Kamerfractie o.l.v. fractievoorzitter Bolkestein bracht 
een bezoek aan het Europees Parlement. 
Uitvoerig werd gesproken over de macht en de onmacht van het Europarlement. 

Florus Wijsenbeek, Jessica Larive en Gijs de Vries hadden een druk maar informatief 
programma georganiseerd, waarin als een van de belangrijkste thema's de vorm van de 
Europese eenwording was opgenomen. 
Op de foto: de delegatie op bezoek bij dè voorzitter van het Europarlement Baron Crespo uit 
Spanje. V.l.n.r. Broos van Erp, Jessica Larive, Frits Bolkestein, op de achtergrond Florus Wij
senbeek, Baron Crespo, Hans Dijkstal, Gijs de Vries, Frans Weisglas,Annemarie Jorritsma, Len 
Rempt en Piet Blauw. 

Broos van Erp 

dat op grond van Europese richt
lijnen is ontstaan, maar ook voor 
Europese verordeningen en voor 
richtlijnen die al wel van kracht 
zijn maar door nalatigheid van de 
nationale regering nog niet in na
tionale regels zijn vastgelegd (en 
in sommige lidstaten, waaronder 
Nederland zijn dat er nog al wat). 
Iedere Europeaan heeft toegang 

. tot iedere rechter van een lidstaat 
onder wiens jurisdictie zijn geval 
valt, zonder enige discriminatie. 
Een probleem hierbij is wel dat de 
kennis van het Europees recht bij 
hen die bij de rechtspleging zijn 
betrokken, zoals advocaten, rech
ters en dergelijke, nog wel te 
wensen overlaat. Aan de bij
scholing wordt dan ook hard ge
werkt. De beroepsmogelijkheden 
zijn namelijk wel verschillend. 
Zijn dat voor Nederlands recht in 
civiele zaken de Hoven van Justi
tie en voor overheidszaken de 
Raad van State, voor Europees 
recht is dat het Europese Hof van 
Justitie in Luxembrg, bemand 
door 13 onafhankelijke rechters 
en 6 advocaten-generaal, voor zo
wel private als voor publieke za
ken. 

De rechtszekerheid in "ons 
land" is beter dan ooit en dat is 
een groot goed. • 
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~ ~ * • * • * • * • * • * 
• VLOOIEN IN HET * • * • EUROHEMD * • * .. * • De stroomversnelling waar- * 
• in het Europese eenwor- * 
• dingsproces is geraakt heeft * 
i' in de lidstaten geleid tot * 
i' achterstand in de imple- * ! mentatie van richtlijnen in ! 
• nationale wetten. Neder- * 
• land met zijn complex wet- * 
i' gevingsproces scoort hoog * 
~ op deze achterstandenlijst. * t Politici zien de situatie als ! 
i' ernstig, maar zeker niet * 
• hopeloos, kwestie van prio- * 
~ riteitsstelling. De grootste * 
i' boosdoener is Italië. Daar * t ziet men de situatie als : 
• hopeloos maar zeker niet * 
• ernstig. * 
• **************** 
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VAN DER HORST & VERBEEK 
HUIZENBEHEER 

Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten beheren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN èOPE~ VAN CATTENBURCH 127 M FAX 070- 3 60 29 67 
2585 EZ DEN HAAG ••• 

/r</ B.E.O. Designs b.v. 
ENGINEERS & CONTRACTORS 
Electronica - Energietechniek 

Proces- en produktie-automatisering 
Werktuigbouwkundige installaties 

Postbus 2020 - 1110 PA Diemen 
Telefoon (020) 6950536 

Gevolgen van de Vinex voor de 
Randstad/provincie Utrecht 
(vervolg van pagina 5) 

Het levensgrote risico is dus 
aanwezig dat de uitvoering van de 
VINEX-gedachten gebeurt, zoals 
woningbouw in een te hoge con
centratie, met alle gevolgen van 
dien, zonder dat er voldoende 
openbaar vervoer kan komen. 

Rijk heeft geld genoeg 
Het argument dat de rijks

overheid geen geld zou hebben, 
dient te worden bestreden. Bur
gers en bedrijven worden gecon
fronteerd met de ene lastenver
zwaring na de andere. De fiscale 
lastenverzwaringen van dit ka
binet bedragen voor 1992 1,5 mil
jard en we hebben nog meer te 
verwachten, voor 1994 4, 7 mil
jard. De collectieve lastendruk 
loopt op van 51,6 % in 1989 naar 
53,4 %van het nationaal inkomen 

in 1991. Ook daarmee wordt die 
internationale concurrentieposi
tie van onze bedrijven aangetast. 
Met het oog op Europa 92 moeten 
de lasten/belastingen omlaag, bij 
ons gaan ze omhoog. Ook de Ka
mers van Koophandel en zij niet 
alleen waarschuwen daarvoor. 
Een voorbeeld: Het kwartje bo
venop de toch al hoge benzineac
cijns (bijvoorbeeld op één liter 
Euro-loodvrij bedraagt de accijns 
f 1,31), terwijl investeringen 
worden uitgesteld. 

In 1991 ontvangt de Rijks
overheid 13,2 miljard aan ver
keersbelastingen, terwijl 
"slechts" 2,6 miljard naar wegin
frastructuur gaat blijkens het 
Meerjarenprogramma ,,Infra
structuur en Transport 1992-
1996". Er is dus wel geld. Het is 
een zaak van prioriteiten. • 

Wie heeft abusievelijk op vrijdagavond 4 oktober jl. de 
geluidsbanden van dat gedeelte van de 87ste algemene 
vergadering meegenomen? 
Verzoeke gaarne· in contact te treden met de algemeen 
secretaris 070-3613000. 



!Recentelijk debatteerde het parlement van de Raad van Euro
pa over een rapport en een ontwerp-resolutie van WD-Kamer
lid Dick Dees inzake een aantal grote wereldproblemen. 
Dees vertegenwoordigt samen met senator Ja.n Verbeek de 
WD in de parlementaire assemblee van deze Europese Ver
dragsorganisatie, die momenteel 25 landen onder haar leden 
telt (inclusief Hongarije en Tsjecho-Slowakije). Omdat het 
rapport van Dick Dees over het werk van de OESO ging namen 
ook parlementariërs uit niet-Europese OESO-landen (Japan, 
Canada, Australië en Nieuw-Zeeland) deel aan het debat van 
twee dagen waarin Dees zijn rapport verdedigde. 
Zijn rapport kreeg veel waardering van andere parlemen
tariërs; de door hem opgestelde resolutie werd unaniem aan
vaard. Reden voor Vrijheid & Democratie om Dick Dees een 
samenvatting van zijn rapport te vragen. 
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***** *EP* 
*PE* 
*** 

Vergadering 

Anne Lize van der Stoel zal 
met ingang van heden een 
vaste column in Vrijheid & 
Democratie gaan vullen. 
Anne Lize is voor de actieve 
WD-ers door haar ûele 
functies die zij binnen de 
WD en de JOVD bekleedde 
vast geen onbekende. 
Zij is thans voorzitter van de 
WD-fractie in de Amster
damse gemeenteraad en lid 
van de partijraad. Ook be
kleedt zij het voorzitterschap 
van de organisatie voor ont
wikkelingssamenwerking 
en bewustwording (SNV). 
De 36-jarige Anne Lize was 
6 jaar lid van de Emancipa
tieraad. Haar totale actieve 
levens.loop biedt een nog 
aanzienlijk veelzijdiger 
beeld. 

~OESO 
Eenmaal per jaar vergadert 

het parlement van de Raad van 
Europa over het werk van de 
OESO, de intergouvernementele 
organisatie op het gebied van eco
nomische samenwerking van 
ontwikkeling (in het Engels 
"OECD" genaamd}. 

Binnen de OESO werken de 
rijke, geïndustrialiseerde lan
den samen op het gebied van 
economie, milieu, ontwikkelings
samenwerking, onderwijs, steun 
aan de ontwikkelingen in Oost
Europa e.d. 

De OESO kent echter geen de
mocratische controle door een 
parlement. Daarom is vele jaren 
geleden afgesproken dat de Raad 
van Europa het werk van de 
OESO jaarlijks beoordeelt. Dit 
jaar had ik het genoegen om door 
de Raad van Europa als rappor
teur over het werk van de OESO 
gekozen te worden. 
Mijn bevindingen waren o.a. de 
volgende. 

1. Het werk van de OESO wordt 
door politici nogal eens onder
schat. De OESO houdt zich op een 
buitengewoon deskundigheidsni
veau bezig met grote veran
deringsprocessen in de wereld. 
Aan de lid-staten brengt de OESO 
advies uit over hoe men zich aan 
deze veranderingsprocessen kan 
aanpassen. Mijn pleidooi om de 
deskundigheid van de OESO in 
versterkte mate ten dieriste te 
brengen van ontwikkelingslanden 
en Oost-Europa werd unaniem 
gesteund. 

2. Vergeleken met de jaren tach
tig is de algemene economische 
situatie in de wereld verslechterd. 
Er is sprake van geringere econo
mische groei, hogere inflatie en 
grotere werkloosheid. Een stimu
lering van economische groei en 
een solide financieel-economisch 
beleid zijn niet alleen wenselijk 
om nationaal tal van doeleinden 
te realiseren. Zo'n beleid is ook 
nodig om vanuit de OESO-landen 
structureel te kunnen bijdragen 
aan de ontwikkelingen in armere 
landen en aan de financiering van 
een internationaal milieubeleid. 

3. Voor de ontwikkelingslanden 
en Oost-Europa is het belangrij
ker dat hun produkten toegang 
krijgen tot westerse markten (in
clusief Japan en de V.S.) dan dat 
financiële hulp wordt uitgebreid. 
Het welslagen van de GATT-on
derhandelingen over de inter
nationale handel is van vitale be
tekenis voor deze landen. De re
geringsleiders van de G7-landen 
dienen hun belofte persoonlijk te 
zullen ingrijpen als er wederom 
stagnatie optreedt, na te komen. 

4. Economische groei is noodza-

keiijk om milieuaspecten te kun
nen financieren. Economische 
groei en milieubeleid kunnen 
hand in hand gaan als aan ten
minste drie voorwaarden wordt 
voldaan: 
a. het basisprincipe van de 
"duurzame ontwikkeling" (het 
Brundtland-rapport), 
b. integratie van politieke be
sluitvorming over economie en 
milieu, 
c. krachtige internationale sa
menwerking op milieugebied met 
bindende afspraken. 
De OESO zal "rapportcijfers" 
moeten geven over het milieu
beleid in de verschillende landen 
(zogenaamde "country perfor
mance reviews"). 

5. Veel waardering dient er te 
zijn voor de aanpak van de econo
mische hervormingen in Hon
garije, Polen en Tsjecho-Slowa
kije. Financiële steun aan de Sov
jet-Unie heeft geen zin als niet 
tegelijkertijd de economie fun
damenteel wordt hervormd. 

6. De relatie tussen democratie 
en mensenrechten aan de ene 
kant en duurzame economische 
ontwikkeling aan de andere kant 
moet door de Raad van Europa en 
OESO nader onderzocht worden. 

• 

Bij het voorstel tot postume 
toekenning van het erelid
maatschap aan ing. M. de 
Bruijne is verzuimd te ver
melden dat een verzoek 
daartoe door de afdeling 
Amersfoort met instem
ming van de kamercentrale 
Utrecht is gedaan. Het 
hoofdbestuur betreurt dit 
achterwege laten ten zeer
ste. Het biedt zijn veront
schuldigingen aan. 

De algemeen secretaris 

Dick Dees 

De keuze van de redactie is 
niet alleen daarom op haar 
gevallen, maar ook omdat 
zij bij ieder die haar kent 
bekend staat om het feit dat 
zij van discussie houdt. 
Wij hopen dat haar columns 
ertoe bij zullen dragen dat 
ons ledenblad aan aantrek
kelijkheid wint. 

Redactie 

Henk van Hoof 
opvolger Henk Konlltg 
in 1\veede Kam.er 
Het vertrek van mr. Henk Ko
ning naar de Algemene Re
kenkamer leidde tot de be
noeming van een nieuw VVD 
Tweede-Kamerlid, . namelijk 
de heer H. A. L. van Hoof. 

Henk van Hoof (43), was of
ficier bij de Koninklijke Marine. 
In 1981 kreeg hij op eigen verzoek 
eervol ontslag en trad hij in dienst 
bij de NCHP, Vakorganisatie van 

Middelbaar en Hoger Personeel. 
In 1986 werd hij hoofd onderhan
delingsafdeling, tevens CAO
coördinator. 

Van Hoof is sinds 1974lid van 
de VVD, waarbinnen hij diverse 
functies vervulde, onder meer het 
voorzitterschap van de afdeling 
Alkmaar en het ondervoorzitter
schap van de kc-Den Helder. 

Wij wensen hem als Kamerlid 
veel succes. • 

Henk van Hoof, foto: Dominique v.d. Meer Mohr 
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Gefeliciteerd! 

V
ond u het ook zo jammer, 
dat we alweer geen verkie
zingscampagne voor het 

voorzitterschap van de VVD mee
maakten? Iedere keer opnieuw 
hoop ik daarop, helaas ook deze 
keer tevergeefs. Ik stel me altijd 
voor dat de twe·e of drie kandida
ten (MN, autochtooa en alloch
toon) stad en land afreizen naar 
vergaderzalen zoals politiek café 
"Libertijn". De kandidaten wordt 
het vuur na aan de schenen gelegd 
over zaken als ledenbinding en 
ledenwerving, kortom hoe zij 
denken de VVD als partij meer 
kiezersgunst te bezorgen. 

Ondanks het ontbreken van · 
zo'n spannende verkiezingsronde 
vond de VVD weer een goede 
voorzitter en kunnen we Dian van 
Leeuwen feliciteren. De media
optredens in haar nieuwe functie 
verliepen gunstig en èle aanwe
zigen in Veldhoven reageerden 
positief op haar eerste toespraak. 
Welgemoed kan het kennis
makingstomnee plaatsvinden. 
Maar ... Dit is pas de beginfase. 

Nu moeten de armen uit de 
mouwen. De voorzitter en leden 
van het Hoofdbestuur mogen niet 
comfortabel achterover gaan leu
nen. Hoe gaan zij de partijleden 
activeren tot de uitbouw van de 
inhoudelijke discussie op basis 
van het rapport-Nord? Komen de 
liberale vleugels en vlerken aan 
de bak? Van Hoofdbestuur en ge
kozen volksvertegenwoordigers 
mag u als lid natuurlijk verwach
ten, dat zij ons liberale gedach
tegoed uitdragen. Maar wat gaat 
u, partijgenoot (rnlv), nu doen? 
Rustig terug naar de huiselijke 
haard of gaat u bijvoorbeeld op 
lokaal niveau, de discussie aan
gezwengeld door Frits Bolkestein 
inzake het minderhedenbeleid 
oppakken? 

Wil de VVD een actieve, leven
dige en gezellige partij zijn, dan 
kan dat alleen kans van slagen 
hebben als de leden daar een po
sitieve bijdrage aan leveren. Het 
vraagt om leden die er voor uitko
men dat zij VVD-lid en -stemmer 
zijn. Leden die bereid zijn aan de 
slag te gaan in bijvoorbeeld 
school-, gezondheidszorg- en 
buurtbesturen. Leden die zich 
daadwerkelijk inspannen om de 
integratie tussen autochtonen en 
allochtonen te bespoedigen. Mis
schien denkt u: ach ja, daar zal 
ik eens over nadenken, voorlopig 
zijn er geen verkiezingen in zicht. 

Dat laatste weet je maar nooit, 
in ieder geval vragen succesvolle 
verkiezingen om een tijdige en 
gedegen voorbereiding door velen. 
Bovendien, kiezers steunen geen 
partij die zich alleen in verkie
zingstijd bekommert om de op
vatting en stem van burgers. De 
beste campagne voor de eerstvol
gende verkiezing begint de dag na 
de laatste uitslagenavond. 

Kortom, er is werk aan de 
VVD-winkel voor fracties en le
den. Vraagt u eens aan bestuur of 
fractie wat uw bijdrage kan zijn 
aan een goed resultaat. In Am
sterdam zijn de eerste verkie-· 
zingsborden al in orde gemaakt en 
beplakt. Alleen een wervelende en 
aansprekende VVD zorgt. voor 
meer stemmen op het liberalisme. 
Als we ons allemaal inspannen 
kunnen we elkaar bij de volgende 
verkiezingen nogmaals felici
teren. Dan zijn we door gezamen
lijke inspanning DE LIBERALE 
PARTIJ VAN NEDERLAND ge
worden!!!!!! 



REGIO 

Dag van de 
democratie in 
Waalwijk 
Afdeling 'tracteert zichzelf 
op een toekomstvisie 

Het gaat niet goed met de de
mocratie, vindt politicoloog P. 
Valkenburgh, hoogleraar in Gro
ningen. De volksinvloed op het 
bestuur is niet zoals hij moet zijn. 
De afdeling Waalwijk heeft hem 
uitgenodigd op haar "dag van de 
democratie" een inleiding te hou
den. 

De democratie staat dus onder 
druk. En wat valt eraan te doen? 
Valkenburgh is zeker van zijn 
zaak. De liberalen behoren op 
zoek te gaan naar nieuwe wegen, 
die de democratie weer gezond 
maken. 

Een hele opdracht voor de af
deling Waal wijk, die op 23 oktober 
het 25-jarig bestaan van zichzelf 
herdenkt Ze wil geen feest met 
zelfgenoegzame gezichten. De af
deling verbindt een thema aan het 
jubileum: Waar staan we met de 
democratie en waar zijn we naar 
onderweg. Niet alleen als politie
ke partij, maar als gemeenschap. 
Het bestuur heeft nadrukkelijk de 
gemeenschap in de herdenking 
betrokken. 

Tot begin november heeft de 
afdeling een tentoonstelling over 
democratie in het gemeentehuis. 
De nadruk ligt op volksinvloed in 
Nederland, uitmondend in de 
werking van de democratie in 

Waal wijk. Daar is heel wat mate
riaal van beschikbaar. 

Nestkastjes 
De inwoners kunnen ook op 

een andere manier kennismaken 
met de VVD. Ter gelegenheid van 
het jubileum zijn her en der in de 
gemeente nestkastjes opgehan
gen. Een ervan door de aan hoog
tevrees lijdende burgemeester. Zo 
worden vogels uitgenodigd in de 
gemeenschap terug te keren. En 
er is een bank van opnieuw ge
bruikt eikehout geplaatst. Die 
staat voor het kantoor van de 
VVV. Een plaatje geeft aan dat 
de VVD de bevolking tot zitten 
uitnodigt. Als dat maar geen ver
warring geeft. Een VVD-bank 
voor het VVV-kantoor. Toeristen 
zouden naar een VVD-dagtrip 
kunnen vragen. Een reisje langs 
de democratie? 

Zelfs bij het mooiste weer ziet 
een reisje langs de volksinvloed 
op het bestuur er niet mooi uit. 
Professor Valkenburgh vertelt: 
"De democratie is in wezen te 
aardig. Democratie loopt het ge
vaar zichzelf op te blazen." In een 
democratie worden geen vijanden 
ervan vervolgd, zoals in dictatu
ren gebeurt. Een dictator vernie
tigt tegenstand. Democraten dul
den tegenstand uit overtuiging. 

Waakzaamheid 
De voorbeelden liggen voor de 

hand. In eigen land werden voor 
de oorlog nationaal-socialistische 
denkbeelden geduld. Het fascisme 
maakte een tijdelijk einde aan de 
democratie. Ook nu zijn er groe
peringen, die met hun ideologieën 
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zorgen baren. Ze mogen toch 
maar. Reden om waakzaam te 
zijn. 

Ook zonder extreme groe
peringen heeft de democratie het 
niet gemakkelijk. Er zijn nog an
dere elementen van zelfvernie
tiging, aldus Valkenburgh. Enke
le ervan uit zijn betoog: waarde
oriëntaties, partijen en staats
macht. 

De waarde-oriëntaties van ons 
bestel (vrijheid, gelijkwaardig
heid en solidariteit) stammen uit 
de negentiende eeuw. Zijn de 
mensen daar op de grens van de 
21ste eeuw nog tevreden mee? 
Wat goed was voor de generaties 
van na de Franse revolutie zou 
voor de huidige mens onvoldoende 
kunnen zijn. Iets om uit te zoeken 
en zonodig aan te passen. 

En dan de neiging van kiezers 
om zich van politieke partijen af 
te keren. Is het verwonderlijk, dat 
ze zich ergeren? Verkiezingspro
gramma's staan, zo zegt Valken
burgh, bol van vaagheden en al
gemeenheden. Aldus probeert 
elke partij een zo groot mogelijke 
achterban te krijgen. Ook zonder 
programma's zouden kiezers ove
rigens ontevreden over de partijen 
zijn. Partijen vertegenwoordigen 
qua ledental nog geen vier procent 
van het electoraat. Ze maken ech
ter wel de dienst uit. 

Groeperingen 

"Bij onvrede over politieke 
partijen ontstaan extreme groe
peringen," weet V alkenburgh. 
Democratie roept anti-democra
tische krachten op. Racisme bij
voorbeeld steekt dan de kop op. 
Duitsers en Fransen hebben er 

De jubilerende afdeling 

volop mee te maken. Nederland 
draagt een kiem ervan aan de 
borst. 

Eigentijds, want uit onvrede 
met de partijendemocratie ont
staan, zijn ook de actiegroepen, de 
belangengroepen, de pressiegroe
pen. Zouden zij de voorlopers van 
een corporatieve democratie kun
nen zijn? 

En dan de macht van het be
stuur: ambtenarenapparaat, ka
binet. De overheid, maar wie of 
wat is dat precies, heeft enorm 
aan macht gewonnen. Ministers 
geven voorzetten. De ambtelijke 
machinerie rolt de bal wel tussen 
de palen. Vergeleken met de toe
genomen macht van de minis
teries heeft het controlerende or
gaan, het parlement, er niets bij
gekregen. Het verschil openbaart 
zich in informatie-achterstand bij 
het parlement. Dat kan zijn con
trolerende taak allang niet meer 
uitvoeren. Het laat zich zelfs werk 
uit handen nemen door de Alge
mene Rekenkamer. 

Charismatische 
personen 

Er wordt al gesproken over 
aanpassing van de democratie. Zo 
heeft Van Mierlo in Groningen, 
aldus Valkenburgh, gepleit voor 
een stelsel, waarin kiezers voor 
charismatische personen kiezen. 
Die zouden het democratische op
frissertje zijn en het antwoord op 
vele vragen. V alkenburgh heeft 
geen behoefte aan 150 volksmen
ners in de Tweede Kamer. Boven
dien is het idee van Van Mierlo 
niet erg liberaal. 

Zijn het niet liberalen geweest, 
die vanaf de zestiende eeuw het 
beteugelen van macht hebben ge
propageerd? Kreeg dat streven 
niet in de achttiende eeuw zijn 
bekroning in de stelling dat niet 
personen maar functionarissen, 
vuilers van stoelen, het gehalte 
van democratie bepalen? 

Volgens Valkenburgh hebben 
liberalen zich altijd, omdat zij als 
de dood zijn voor macht, sterk ge
maakt voor doorzichtigheid van 
structuren. Een doorzichtigheid 
die wordt bereikt met het ant
woord op drie vragen: Hoe komt 
iemand aan de macht, wat doet 'ie 
ermee, welke waarborgen liggen 
klaar om hem bij misbruik van 
macht weg te krijgen? 

Dictatuur 
Nu het slecht gaat met de de

mocratie zouden liberalen dus als 
eersten moeten opstaan om het 
grote goed te beschermen. Ze 
kunnen weten waar het anders op 
uit draait. De geschiedenis leert 
immers, dat telkens waar een de
mocratie ontploft een dictatuur 
ontstaat. Geen prettig vooruit
zicht voor wie gewend is te zeggen 
wat hij wil. Dank zij de democratie 
hoeft niemand achterom te kijken 
bij alles wat hij zegt. Dat stelsel 
is zonder vrees voor lijf of goed ter 
discussie te stellen. V anclaar het 
klemmende beroep van niet-VVD
lid Valkenburgh op de leden van 
de afdeling Waalwijk, en over hun 
hoofden heen op iedereen die ho
ren wil, om te zoeken naar nieuwe 
vormen van democratie. Vormen 
die een betere betrokkenheid van 
alle burgers garanderen. 

In Waalwijk is het stil in de 
zaal van Chez André bij het horen 
van de boodschap. De democratie 
in de gevarenzone op de dag van 
de democratie? Dan is het werk· 
niet gedaan! En dat is precies 
waar het huidige bestuur van af
deling Waalwijk heen wil: den
ken, praten en aanpakken. Voor
zitter Saatrübe en zijn medebe
stuursleden houden de vaart er 
wel in. 

JAN VAN DE VEN • 
foto's: PIET PULLES 

Loes Vonhoff
Luijendijk 
gehuldigd 

Kc-voorzitterArie Dees met Loes Von
hoff-Luijèndijk. 
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GRONINGEN - Op een bijeen
komst van de VVD-kamercentrale 
Groningen op 24 september jl. is 
de VVD-Thorbeckepenning uit
gereikt aan Loes Vonhoff-Luijen
dijk door kc-voorzitter Arie Dees. 
Dit gebeurde tijdens een thema
avond in het Schimmelpenninck
huis. 

Mevrouw Vonhoffis van 1978-
1991lid van de Eerste Kamer ge
weest. Zij heeft zich daar vooral 
bezig gehouden met welzijn, cul
tuur, onderwijs en de Nederland
se Antillen. 
Daarnaast maakt(e) zij zich onder 
meer verdienstelijk als: 
- lid van de gemeenteraad van 

Amsterdam 1966-1971; 
- lid van de staatscommissie voor 

de organisatie van volwassenen
educatie 1974-1980; 

- lid van de harmonisatieraad 
welzijnsbeleid 1976-1985 en 

- lid van de omroepraad 1977 tot 
heden. 

M. N. VOOGD-VAANDRAGER 1!1111 

Ontgroening & 
a• • vergnJZing 

Dertien afdelingen van 
ondercentrale Noord
Kennemerland discussiëren! 

Op 10 oktober 1991 kwamen 
zo'n 30 raadsleden, bestuursleden 
en enkele belangstellenden naar 
Heiloo, om deel te nemen aan de 
voorbereidingen van de landelijke 
themadag van 9 november a.s. 

De Amsterdamse Curaçaoe
naar drs. Hedwig Komproe, 
Statenlid (o.a. welzijn) hield een 
inleiding naar aanleiding van 
rapport 71 van de Teldersstich
ting. In het bijzonder sprak hij 
over deelaspecten van sociale ze
kerheid, gezondheidszorg, maat
schappelijke zorg, onderwijs en de 
financiële consequenties van de 
ontwikkelingen. 

Minder mensen zullen produ
ceren en meer mensen zullen pro
fiteren, gezien de bevolkings
prognoses. Opwaartse druk op 
overheidsfinanciën, zal het gevolg 
zijn. 

Wij zullen moeten streven naar 
een Sociale Liberale maatschap
pij, aldus drs. H. Komproe. 

De discussie 
Ouderen 

Moet het ouderenbeleid wor
den afgeschaft? (stelling 9 HB). 
De meningen waren hierover ver
deeld. Er werd gezegd: "Ouderen 
kunnen heel goed voor zichzelf 
zorgen." Maar wat, als zij invalide 
worden? "Voor jonge invaliden is 
een regeling, die is ook op ouderen 
van toepassing." Zij moeten ook zo 



Links: Hedwig Komproe, rechts: Fridoline Neefjes 

lang mogelijk zelfstandig blijven, 
dus meer extramurale zorg zal 
nodig zijn. Daarnaast zullen meer 
senioren weer gaan deelnemen 
aan de arbeidsmarkt, maar mo
gen niet deelnemen aan het ge
'subsidieerde onderwijs, was men 
yan mening. Immers dan bezetten 

/

zij een plaats van een jongere, die 
nog moet vechten voor een 
,plaatsje in de maatschappij. Nu 
al wijken vele jongeren uit naar 
universiteiten in België, voor 
studies met een numerus fixus 
(o.a. Geneeskunde, tandheelkun
de). Maar: hoe zit het dan met 
leeftijddiscriminatie? 

Kinderbijslag afschaffen 
(Suggestie uit rapport Telders
stichting). 

Dan is er handhaving van 
koopkracht, door belastingver
laging, zo werd geredeneerd door 
een aanwezige. Maar de lagere 
inkomens zullen hiervan de dupe 
worden. Betalen toch al weinig 
belasting en er zal minder van af 
kunnen dan van de hogere inko
mens. Conclusie: KB moet blijven. 

Meer gelegenheid voor kin
deropvang is nodig om werkgele
genheid voor vrouwen te stimu-

leren. Immers: dit is niet alleen 
de zorg voor de ouders zelf, maar 
zeker ook zorg voor de overheid 
(en bedrijven) die voorwaarden 
dient (dienen) te scheppen voor de 
werkgelegenheid van vrouwen. 

AOW 
Momenteel is het omslagstelsel 

van toepassing. Moeten we toe 
naar een kapitaaldekkingsys
teem? Deze ingewikkelde materie 
kan natuurlijk niet in een uurtje 
worden opgelost. Dit vereist 

.grondige studie. Wel is de verga
dering van mening dat AOW ze
ker zal moeten blijven oo;k al is 
daarvoor een premieverhoging 
noodzakelijk. 

Onderwijs: door de ontgroe
ning zal minder aan onderwijs 
worden deelgenomen. 

Het bovenstaande is een greep 
uit de discussiepunten, die aan de 
orde zijn geweest. Het resultaat 
van een geanimeerde en boeiende 
discussie. 

JAN VAN SCHALKWIJK/ 
FRIDOLINE NEEFJES • 

Thorbeckepenning voor Kick 
Donkersloof , 
GELDERLAND - Op 7 oktober 
werd aan Kick Donkersloot, we
gens zijn grote verdiensten voor 
de VVD, de zilveren Thorbec
kepenning uitgereikt. Als jongste 
statenlid van.Nederland werd hij 
twintig jaar geleden lid van de 
Provinciale Staten van Gelder
land. Hij heeft in die periode op 
bijzondere manier invulling ge
geven aan zijn statenlidmaat- . 
schap en kreeg veel waardering, 
ook van andere politieke partijen. 
Door zijn manier van formuleren 
in de talrijke onderhandelingen 
bracht hij het altijd weer tot een, 
voor de VVD, goede consensus. 

Hij was altijd aanwezig. Men 
kon van hem op aan. Zijn aanwe
zigheid in de Provinciale Staten 
van Gelderland had. duidelijk 
meerwaarde. Hij had een grote 
inbreng in de statenfractie. 

Wij hadden het genoegen hem 
deze penning tijdens zijn officiële 
afscheid van onze kamercentrale 

aan te kunnen bieden. Kick ver
trekt namelijk uit het Gelderse 
omdat hij directeur van de VECAI 
geworden is. Hij is dan ook ver
huisd naar Zwijndrecht. Wij wen
sen Kick veel plezier in zijn nieu
we baan maar zullen hem zeker 
missen. Zijn opvolger Hans 
Boxem wensen wij veel succes toe. 

N. H. TER HORST-VAN ECK • 

Ronde echt zilveren koektrommel met 
onderschotel 

van~ voor2650,-

Rechthoekige echt zih•eren 
koektrommel met ondersclwtcl van 
~ voor 2850,-

Bij aankoop van beide modellen, extra 
setvoordcel 250, -

van~ voor 5250, -

VERZENDING PER EIGEN BESTELDIENST DOOR 
•~••••'•'""'..-• ..-...- GE~~~ttJ~~Rils~fi.ff:~:f:fiJftJtf·so. 

VRIJDAG KOOPAVOND. 

Schoonhoven: Haven 1-13, tel. 01823-265J/582012614 
Lekkerkerk: Burg. Roosstraat 22, tel. 01805-1490 
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VVD-alternatief 1992: 

der subsidies, 
lagere belastingen, 
:meer werk doorRENYDIJKMAN 

In de zestiger jaren diende de VVD voor het eerst een tegenbe
groting in. Die werd ontworpen door onze toenmalige financiële 
woordvoerder Theo Joekes. In de zeventiger jaren werd dit 
initiatief herhaald tijdens het kabinet-Den Uyl. Gijs van Aar
denne droeg de ammunitie aan. Dit jaar heft de VVD-fractie die 
traditie weer opgepakt. Ditmaal is Rudolf de Korte de ontwer
per van de VVD-alternatieven. 

Dat begon in februari jl. met 
het VVD-correctieplan als alter
natief voor de Tussenbalans ~an 
het kabinet. Op 7 oktober aan de 
vooravond van de Algemene Be
schouwigen lanceerde de fractie 
vervolgens haar "Tegenbegroting 
1992". · Het ïs als kamerstuk 
22.300, nr. 7 bij de Staatsdruk
kerij te bestellen. Het bijzondere 
van de jongste VVD-alternatieven 
is, dat ze volledig zijn doorgere
kend door het Centraal Plan
bureau. De alternatieve plannen 
van de VVD dragen daarmee "het 
keurmerk" van onze gerespec
teerde nationale rekenmeesters. 
Het kabinet Lubbers III en de 
coalitiefracties kunnen er dan ook 
niet omheen. Bij de publieke dis
cussie over het financieel econo
misch beleid staan nu twee opties 
centraal, die van het kabinet en 
die van de VVD. 

In haar "tegenbegroting 1992" 
heeft de VVD-fractie gekozen voor 
de volgende doelstellingen: 
- de (fiscale) lastenverzwaringen 

van het kabinet moeten on
gedaan worden gemaakt; 

- de inkomensnivellerende maat
regelen moeten worden terug
gedraaid; 

- er moet een sociaal rechtvaar
diger en financieel beter ZW/-
WAO-pakket komen; · 

- de groei van de werkgelegen
heid, die in 1992 geheel tot stil
stand komt, moet nieuwe im
pulsen krijgen. 

Rijkssubsidies 

Wie dergelijke doelstellingen 
kiest moet "boter bij de vis" le
veren. Dat betekent extra bezui
mgmgen doorvoeren. Minister 
van Financiën Kok beweert dat 
met de door hem voorgestelde be
zuinigingen van 16 miljard (in 
1994) de rek er volledig uit is. De 
VVD-fractie laat echter zien dat 
op een Rijksbegroting van meer 
dan 200 miljard best nog wat meer 
mogelijk is, met name op het ter
rein van de rijkssubsidies. Alles 
bij elkaar verlaagt de VVD in de 
tegenbegroting de collectieve uit
gaven met nog eens 6 miljard (in 
1994). 

Natuurlijk doet zoiets pijn. 
Natuurlijk kun je dan een aantal 
"heilige huizen" niet ontzien. 
Maar ook na de extra VVD-bezui
nigingen blijft de collectieve sec
tor in ons land nog steeds een van 
de grootste van de geïndustria
liseerde wereld. 

De door de fractie geschapen 
financiële ruimte wordt als volgt 
benut: 
1. de nivellerende beperking van 

de inflatiecorrectie wordt on
gedaan gemaakt; 

2. het hoge BTW-tariefwordt met 
% procent verlaagd; 

3. de salarissen van de ambtena-

ren en de trendvolgers lopen 
gelijk op met de lonen in de 
marktsector; 

4. de lesgeldverhoging voor mid
den en hogere inkomens vindt 
geen doorgang; 

5. de bijna-verdubbeling van het 
huurwaardeforfait van 1,8 
naar 3,3 procent wordt on
gedaan gemaakt; 

6. de verhoging van de benzine
accijns ('t kwartje van Kok) en 
van de motorrijtuigenbelasting 
wordt teruggedraaid. 

Nivellering 
Die VVD-maatregelen hebben 

een gunstige uitwerking op de 
prijsindex. Momenteel wordt bij
na de helft van de inflatie veroor
zaakt door het kabinetsbeleid. 
Daarmee dreigt een prijs-/loon
spiraal. Die wil de VVD voorko
men. Met de maatregelen wordt 
ook het nivellerende inkomens
beleid van het kabinet gecorri
geerd. De werkenden (inclusief 
die bij de overheid of in de ge
zondheidszorg) gaan bij de VVD 
in gelijke (en beperkte) mate om
hoog. Geen achterstelling meer 
van met name de middengroepen, 
die vaak de kurk zijn waar de 
werkende gemeenschap op drijft. 
De uitkeringsgerechtigden be
houden in het VVD-alternatief, 
net als in het kabinetsbeleid, hun 
koopkracht. 

Als gevolg van de gelukkige 
combinatie van loonmatiging en 
lastenverlaging door het vorige 
CDA/VVD-kabinet is Nederland 
de laatste jaren "een banenma
chine" geworden. In vijf jaar tijd 
kwamen er 600.000 banen bij. Met 
het aantreden van dit kabinet he-

gon de banenmachine echter te 
haperen. In 1992 zal die zelfs he
lemaal stil komen te staan. Daar
om heeft de VVD-fractie naast 6 
miljard lastenverzwaring - als 
beste smeermiddel om de machine 
weer op gang te brengen - ook een 
aantal specifieke maatregelen 
voorgesteld: 
1. Individualisering van het mi

nimumloon, waardoor het 30 % 
lager komt te liggen en in 1994 
25.000 meer nieuwkomers op 
de arbeidsmarkt aan werk 
kunnen worden geholpen; 

2. Stimulering - door loonkos
tenreductie-van deeltijdbanen 
op minimumniveau, zodat er in 
1994 zo'n 45.000 meer deel
tijdwerkers aan de slag komen; 

3. Invoering van de winst
delingsregelingen conform de 
initiatiefwet-Vermeend (die 
zijn partijgenoot Kok momen
teel tegenhoudt); 

4. Doorvoering van het alter
natiefZW/WAO-pakket van de 
VVD, dat in 1994 30.000 meer 
banen oplevert dan het ka
binetsvoorstel (zie het artikel 
van Pieter Ressenaar en Robin 
Linschoten in Vrijheid en De
mocratie van oktober jl.). 

Vastkompas 

Op het terrein van de werk
gelegenheid, het inkomensbeleid, 
de lastenverlichting en de ZW/
WAO-maatregelen heeft de VVD
fractie een solide (het CPB heeft 
ervoor getekend), evenwichtig en 
constructief alternatief op tafel 
gelegd. Dat alternatief zal in de 
komende maanden een vast kom
pas voor de fractie zijn bij de be
handeling in de Kamer van de de
partementale begratingshoofd
stukken en de financiële dek
kingsvoorstellen van het kabinet. 
Zo kan iedereen weten waar de 
VVD voor staat. Vrij vertaald 
komt die aanpak neer op "minder 
subsidies, lagere belastingen, 
meer werk." • 

Rudolf de Korte 



Aanvulling 
beschrijvingsbrief 
88ste algemene vergadering 
(buitengewone algemene vergadering) 

Bij het hoofdbestuur zijn tot 18 oktober 1991 op de beschrij
vingsbrief voor de 88ste algemene vergadering (te houden op 
23 november 1991 in 't Spant te Bussum) - gepubliceerd in het 
septembernummer van Vrijheid en Democratie - de ondervol
gende moties en/of amendementen binnengekomen die in deze 
aanvulling nader worden vermeld. 

De vergadering zal beginnen op: 
zaterdagochtend om IO.OO uur 

Nota van het hoofdbestuur 
inzake PS 

I. Betreft Tijdpad PS 
Bij de· behandeling van de voorstellen 
van de Reglementen Evaluatie Com
missie (in I988) heeft de algemene ver
gadering op verschillende momenten bij 
de behandeling van voorstellen tot wij
ziging van de reglementen EP, EK, TK, 
PS en GR de wens uitgesproken, dat bij 
het opstellen van de definitieve concept
reglementen op de kandidaatstellingen 
rekening worc!t gehouden met: 
1. een zo groot mogelijke decentralisa

tie; 
2. een vergroting van de invloed van de 

kamercentrales; 
3. een zo gering mogelijk aantal be

palingen; 
4. een zo kort mogelijke procedurele 

gang in handelingen van de desbe
treffende instanties. 

Het hoofdbestuur heeft in zijn concepten 
van voornoemde reglementen getracht 
met deze wensen rekening te houden. 
De reglementen PSE en PSM onder
scheiden zich daarin niet van de inmid
dels aanvaarde reglementen EP, EK en 
TK. 
In de reglementen is uitgegaan van het 
creëren van zoveel mogelijk speetruimte 
voor afdelingen en centrales. 

IJ. Betreft: Het plaatsen van kan
didaten op de kieslijsten die 
verklaren geen zitting te zullen 
nemen in de staten 

Bij de behandeling van de reglementen 
PS op de 87ste algemene vergadering is 
de wens uitgesproken dat de mogelijk
heid om kandidaten te plaatsen op een 
kieslijst die bij verkiezing c.q. plaats
vervulling niet in de staten zitting zullen 
nemen, gehandhaafd blijft. In het huidi
ge vigerende reglement wordt gesproken 
over verkiesbare en onverkiesbare kan
didaten (zelfs over verkiesbare en on
verkiesbare plaatsen). Zoals het hoofd
bestuur eerder heeft aangegeven is het 
gebruik van deze terminologie niet juist 
en is het zeker juridisch strijdig met de 
bepalingen in de nieuwe Kieswet sedert 
28 september I989. 
Om nu toch aan de bij de algemene ver
gadering geuite wens gevolg te geven 
stelt het hoofdbestuur de volgende aan
vullende wijziging in de beide concepten 
voor: 

art. 9. PSE en PSM (laatste zin) 
... tot lid van de betrokken provinciale 
staten wel dan niet zal aanvaarden. 

art. I0.2. PSE en PSM (aanvulling) 
... hebben ingetrokken en voorts voor 
degenen, die bij de ondertekening van 
het formulier ingevolge artikel 9.2 heb
ben verklaard bij verkiezing of plaats
vervulling de benoeming tot lid van de 
betrokken provinciale staten niet te zul
len aanvaarden. 
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Nota van wijziging van het 
hoofdbestuur inzake 
Richtlijnen GR 

Het hoofdbestuur heeft van een aantal 
individuele leden en afdelingen een re
actie op het voorstel ontvangen. Mede 
naar aanleiding van die reacties acht 
het hoofdbestuur het zinvol nog enige 
wijzigingen (de meeste van redactionele 
aard) aan de 88ste algemene verga
dering voor te leggen. 

- In de handwijzer GR dienen in de 
tweede verticale kolom de woorden 
neen en ja te worden verwisseld. 
Abusievelijk is die kolom verkeerd af
gedrukt. 

In hoofdstuk I art. 3 wordt vermeld 
het indelen in de categorie kleine c.q. 
grote afdeling. Het hoofdbestuur stelt 
voor het artikel in die zin te wijzigen 
dat onder grote afdeling wordt ver
staan een van tenminste 75 leden en 
onder kleine afdeling een van maxi
maal 50 leden. De afdelingen met be
standen tussen 50 en 75 leden wordt 
dan de keus gelaten zich te verklaren 
een grote dan wel kleine afdeling te 
zijn; hetgeen overigens door de jaar
lijkse ledenvergadering van de afde
ling dient te worden vastgesteld. 

- In hoofdstuk I artikel 8 in die zin te 
wijzigen dat het overeenkomt met het 
in de nota PSE/PSM deel II gestelde 
inzake het blijven deelnemen aan ac
tiviteiten in het kader van de kan
didaatstellingsprocedure door die 
kandidaten die bij de bevestiging van 
hun kandidatuur schriftelijk nadruk
kelijk hebben verklaard bij verkiezing 
c.q. plaatsvervulling geen zitting in de 
raad te zullen nemen. Daarmee wordt 
het mogelijk dat o.a. bestuursleden 
toch actief kunnen blijven terwijl zij 
de mogelijkheid hebben om op de kan
didatenlijst voor te komen zij het op 
plaatsen waarbij het minder waar
schijnlijk is dat zij zitting zullen moe
ten nemen in de raad. Ook de hand
wijzer GR wordt dan dienovereen
komstig aangepast. 

- In hfd. I punt 6 wordt de zinsnede 
"Het bestuur van een afdeling kan een 
commissie instellen ... " vervangen door 
"In een afdeling, genoemd in hoofd
stukken IV en V wordt een commissie Daartoe zijn de meeste data die genoemd 

worden in de huidige vigerende regle
menten vervangen door periode aandui
dingen met het doel deze als minimum 
voorwaarden voor het handelen te zien. 
Iedere provinciecentrale is bij besluit 
van de centralevergadering gerechtigd 
het tijdpad zodanig vast te leggen dat 
aan de b.v. bij de desbetreffende afdelin
gen levende wensen tegemoet kan wor
den gekomen. 

Het tijdpad van het huidige voorstel van het hoofdbestuur en dat in het tussen
voorstel Leidschendam ziet er als volgt uit: 

De discussie in de 87ste algemene ver
gadering inzake het tijdpad doet veron
derstellen dat de algemene vergadering 
weer op het systeem van gefixeerde data 
wenst terug te vallen. 
Hoewel het hoofdbestuur toch gaarne 
vasthoudt aan de gedragslijn van I988 
wil het de 88ste algemene vergadering 
een alternatief bieden dat mede geba
seerd is op een tussenvoorstel terzake 
van de afdeling Leidschendam juncto 
adviezen terzake van de heer J. Bakker 
te Haarlem. (De Vereniging van Staten
en Raadsleden stemt met het voorstel 
Leidschendám in.) 
Van belang is daarbij dat in januari van 
het jaar van verkiezing PS immer de 
dag van de kandidaatstelling valt. Dan 
worden de definitieve kieslijsten inge
leverd bij het centraal stembureau. 
Voor het opmaken van de lijsten met alle 
overige formaliteiten heeft een secreta
ris tenminste I4 dagen nodig- ook bi] de 
nieuwe Kieswet. 
De maand januari is dus voor overige 
procedurele handelingen niet beschik
baar. Met andere woorden: de procedure 
moet voor I januari zijn beëindigd! 
De belangrijkste handelingen dienen 
zich dus te voltrekken in de maanden 
september t/m december daaraan voor
afgaand. 
Ook het provinciaal verkiezingspro
gramma dient in die maanden te worden 
vastgesteld, maar altijd vóór de centra
levergadering die over de definitieve 
kandidaatstelling beslist. Immers de 
kandidaten moeten zich nog kunnen te
rugtrekken als zij zich niet in het pro
gramma kunnen vinden. 
Het bijtijds aanwijzen van een lijstaan
voerder is belangrijk, maar de praktijk 
leert dat de campagne bij PS zich hoog
uit voltrekt in twee maanden, dus vanaf 
Ie helft januari - Ie helft maart, waarin 
de datum van de dag der stemming is 
gelegen. 

hoofdbestuur 
1. art. 3.I: het provinciebestuur wordt 
benoemd voor I januari (week 52) 

2. art. 5.I: de termijnen, tijdstippen en 
de procedurebeschrijving worden gepu
bliceerd voor I maart (week 9) 

3. art. 5.2: afdelingen etc. kunnen kan
didaten noemen voor I september (week 
35) 

4. art. 6.I: het provinciecentralebestuur 
benoemt een commissie voor I februari 
(week 5) 

5. art. 7: de commiSSie pleegt overleg 
met de statenfractie voor I6 mei (week 
20) 

6a. art. 8.I: de secretaris vraagt de zit
tende statenleden een kandidatuur te 
overwegen voor I6 juni (week 24) 

6b. art. 8.I: de zittende statenleden de
len de secretaris mee of zij zich kan
didaat stellen voor I augustus (week 3I) 

7. art. 8.2: de secretaris meldt de ant
woorden van de zittende statenleden 
aan de commissie en het bestuur voor I6 
augustus (week 33) 

8. art. 9.I: de afdelingen houden een le
denvergadering over de door hen voor te 
dragen kandidaten tussen I en 9 sep
tember= voor 9 september (week 36) 

9. art. IO.I: na de in art. 9.I bedoelde 
vergadering brengen de afdelingsse
cretarissen de voorlopige kandidaten ter 
kennis aan de provinciecentralesecre
taris voor I6 september (week 37) 

IO. art. I2.I en I2.2: het bestuur stelt 
zo spoedig mogelijk de groslijst samen 
na de reacties uit de afdelingen (en na 
de reacties van de zittende statenleden), 
zendt deze aan de afdelingen en staten
centrales en publiceert deze voor I ok-
tober (week 39) · 

Leidschendam 
idem 

2. art. 5.I: de termijnen, tijdstippen en 
de procedurebeschrijving worden gepu
bliceerd voor I februari (week 5) 

3. art. 5.2 afdelingen etc. kunnen kan
didaten noemen voor I mei (week I7) 

idem 

5. art. 7: de commissie pleegt overleg 
met de statenfractie voor I maart (week 
9) 

6a. art. 8.I: de secretaris vraagt de zit
tende statenleden een kandidatuur te 
overwegen voor I6 maart (week 11) 

6b. art. 8.I: de zittende statenleden de
len de secretaris mee of zij zich kan
didaat stellen voor I6 april (week I5) 

7. art. 8.2: de secretaris meldt de ant
woorden van de zittende statenleden 
aan de commissie en het bestuur voor I 
mei (week I7) 

8. art. 9.I: de afdelingen houden een le
denvergadering over de door hen voor te 
dragen kandidaten voor I6 april (week 
I5) 

9. art. IO.I: na de in art. 9.I bedoelde 
vergadering brengen de afdelingsse
cretarissen de voorlopige kandidaten ter 
kennis aan de provinciecentralesecre
taris voor I mei (week I7) 

IO. art. I2.I en I2.2: het bestuur stelt 
zo spoedig mogelijk de groslijst samen 
na de reacties uit de afdelingen (en na 
de reacties van de zittende statenleden), 
zendt deze aan de afdelingen en staten
centrales en publiceert deze voor I6 mei 
(week 20) 

ingesteld ter voorbereiding van de 
kandidaatstelling; in de afdelingen 
genoemd in de hoofdstukken III en IV 
is het instellen van een dergelijke 
commissie facultatief'. 

- Redactioneel hfd. I art 3: Te lezen ... 
wordt in januari van het jaar dat aan 
het jaar waarin de verkiezing plaats
vindt "voorafgaat" besloten ... 

- Redactioneel hfd. I art. 11: ... In dit 
"onderwerp" moet zijn "ontwerp". 

Moties en amendementen. 
van afdelingen en centrales 
opGR 

1. Motie: afdeling Tilburg 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
Voorstel van orde: 
Overwegende dat 
- het reglement eerst eind I992 defini

tief behoeft te zijn vastgesteld 
- de voorstellen zeer verstrekkend zijn 

en nog niet geheel zijn uitgewerkt 
- de voorgelegde tekst niet geheel con

sistent is 
wordt voorgesteld om 
- eerst inhoudelijk te discussieren over 

de concepttekst · 
de opstellers van de concepttekst in de 
gelegenheid te stellen om op basis van 
de discussie met een aangepast voor
stel te komen 
de definitieve vaststelling uit te stellen 
tot een volgende algemene verga
dering. 

Toelichting: 
De voorstellen houden een grote omme
keer in van de huidige procedures, zon
der dat goed is aangegeven wat de mo
tieven hiervoor zijn. 

Daarnaast zijn de consequenties nog 
niet geheel uitgewerkt: hoe handelt bij
voorbeeld het kamercentralebestuur als 
hij de taken van het afdelingsbestuur 
overneemt? Hoe komt men tot een voor
keursvolgorde, zeker als er geen voor
bereidingscommissie is ingesteld? 

Ook de tekst is niet geheel consistent: 
hoofdstuk I geeft de mogelijkheid van 
een voorbereidingscommissie (art. 6: 
" ... kan een commissie instellen ... ), ter
wijl in hoofdstuk V de aanwezigh'eid van 
zo'n commissie wordt verondersteld (art. 
I: "Het bestuur van de afdeling stelt voor 
I april de commissie in ter voorberei
ding ... ) 
de hoofdstukken II en IV enerzijds en 
III en V anderzijds behandelen gelijke 
onderwerpen voor respectievelijk kleine 
en grote afdelingen. Toch loopt de tekst 
op meer plaatsen uiteen dan alleen die 
punten waar het onderscheid kleine of 
grote afdeling relevant is. 

Al dit soort zaken zijn moeilijk in moties/ 
amendementen vast te leggen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. De richtlijnen zijn ontstaan 
uit de bij zeer veel afdelingen levende 
wens tot vereenvoudiging en tot inkor
ting van de procedure GR te komen 
waarbij de omvang van de afdeling van 
belang is, immers een kleine afdeling 
heeft minder mogelijkheden om een en 
ander te organiseren dan een grote af
deling. Dus kunnen aan een grote afde
ling hogere eisen van zorgvuldigheid en 
democratisch gehalte worden gesteld. 
V anclaar dat gekozen is voor een opzet 
waarbij uitgaande van de afdelings
situatie het ene hoofdstuk wel, het an
dere hoofdstuk niet geldt. Overigens 
komt deze opzet ook overeen met wensen 
die in I988 bij de behandeling van de 
voorstellen van de REC zijn geuit op de 
algemene vergadering. 
Teksten zijn dus ook per hoofdstuk ver
schillend om o.a. de leesbaarheid te ver
groten als het toch gaat om een zo com
plexe materie. 

2. Motie: afdeling Capelle a/d IJssel 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
Voorstel: voor de raadsverkiezingen het 
huidige reglement handhaven. 

Toelichting: 
In de toelichting op de beschrijvingsbrief 
wordt vermeld dat in plaats van een re
glement er richtlijnen worden gegeven. 
Het zou een spoorboekje moeten zijn, 
met een aantal keuzemogelijkheden. 
Bij lezing blijkt het nieuwe reglement 
een enkelspoor, zonder wissels en met 
een zeer beperkte dienstregeling: er is 
maar één treinstel, er zijn alleen maar 
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staanplaatsen en de dienstregeling kent 
maar één vertrektijd. 
Keuzes komen in het nieuwe reglement 
niet meer voor. Een aantal beslissingen 
is verlegd van de ledenvergadering naar 
het hoofdbestuur of het reglement. Het 
reglement houdt tevens het gevaar in 
dat in veel afdelingen de verantwoorde
lijkheid niet ligt bij een door de leden
vergadering benoemde instantie (be
stuur of kandidaatstellingscommissie) 
maar bij een in feite externe instantie. 
Uit democratisch oogpunt is benoeming 
door de ledenvergadering noodzakelijk: 
in het voorgestelde nieuwe reglement 
gebeurt dit niet en ontbreekt daarmee 
tevens de eveneens noodzakelijke de
mocratische controle. 
In het nieuwe reglement wordt boven
dien voorbijgegaan aan de problematiek 
rond de vulling van de kandidatenlijst, 
zoals ook besproken op de algemene ver
gadering in Veldhoven. 
Door de korte lijnen bij de kandidaat
stelling en het relatief geringe aantal 
betrokkenen, kan een opzet voor regle-
mentering die landelijk goed werkt, on
geschikt zijn voor verkiezingen op ge
meentelijk niveau. 
Daarnaast is het reglement niet op alle 
punten consistent; als illustratie: verge
lijk 11.3 en IV.4. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie toelichting onder 1. 

3. Motie: afdeling Amstelveen 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering op 23 november I99I, 
overwegende, dat 

vaststelling van de toe te passen spel
regels in een eenduidig reglement een 
waarborg is voor een goed verloop van 
de vereiste procedures, 
met een niet voor tweeërlei uitleg vat
baar reglement voorkomt, dat gebruik 
wordt gemaakt van de mogelijkheden 
om in beroep te gaan tegen vermeende 
onjuiste beslissingen, 

- daarnaast een duidelijke uitleg van de 
spelregels een goede toepassing kan 
bevorderen, 
richtlijnen met de status van een re
glement een monstrum is, dat de dui
delijkheid niet bevorderd, 

besluit, dat een vereenvoudigde bewer
king van het thans geldende reglement 
met een bijbehorende duidelijke toelich
ting voor de toepassing ervan de voor
keur verdient boven de voorgestelde 
richtlijnen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie toelichting onder I. 

4. Motie: afdeling Leidschendam 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering van 23 november 
I99I constateert dat de beoogde richtlij
nen voor de kandidaatstelling van leden 
voor de gemeenteraad zoveel mogelijk
heden bevatten die voor elk van de on
derscheiden afdelingen weer anders 
zijn, dat de voorstellen door het ontbre
ken van duidelijkheid over de indeling 
van de afdelingen in een van de catego
rieën nauwelijks een helder beeld 
scheppen. 
De vergadering stelt voor het onderwerp 
richtlijnen voor de kandidaatstelling 
voor leden van de gemeenteraden van 
de agenda af te voeren tot het moment 
waarop door middel van een duidelijke 
toelichting bekend is welke de achter
grond is van het onderhavige voorstel en 
de onderscheiden artikelen en waarom 
op deze wijze daaraan vorm is gegeven. 

Toelichting: 
Het is voor de afdeling Leidschendam 
onmogelijk geweest dit concept naar be
horen te behandelen, omdat een toelich
ting die duidelijkheid schept over de 
achtergronden voor wezenlijke veran
deringen t.o.v. het huidige reglement 
ontbreekt. Eerst nadat hierover dui
delijkheid is verkregen, is de afdeling in 
de gelegenheid dit concept in zijn totale 
samenhang te beoordelen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie toelichting onder I en de 
nota van wijziging. 

5. Motie: afdeling Leidschendam 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering van 23 november 
I99I constateert dat met name door het 



stellen van data in de r:ichtlijnen voor 
de kandidaatstelling de richtlijnen hun 
doelstelling van richtlijnen voorbij 
schieten en een onwrikbaar reglement 
worden. Daardoor wordt de afdelings
besturen te weinig ruimte geboden voor 
een eigen invulling. De richtlijnen die
nen zich te beperken tot de einddata van 
procedures die worden afgeleid van het 
bepaalde in de Kieswet. 

Toelichting: 
Richtlijnen zijn per definitie aan te mer
ken als handreikingen om handelen 
zorgvuldig te laten plaatsvinden. Van 
Dale zegt dat richtlijnen zijn: "aanwij
zingen van een te volgen gedrag of han
delwijze". De onderhavige richtlijnen 
dragen veeleer het karakter van een re
glement, hetgeen met de naamgeving 
niet beoogd wordt, waardoor de richtlij
nen volgens Van Dale in juridische zin 
bindende voorschriften worden. De 
vraag is of dit wel de bedoeling is wan
neer de "toelichting" in de beschrij
vingsbrief (pag. 7) spreekt over een 
spoorboekje. Artikel 3, laatste volzin 
wijst evenwel weer in tegengestelde 
richting. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. In de richtlijnen wordt nl. zeer 
veel ruimte geboden aan de afdelingen 
om zelf de bepalingen aan te scherpen, 
mits de essentie maar gehandhaafd 
blijft. Vandaar dat het juist niet een re
glement is, maar wel bindend is op een 
aantal cruciale momenten. 

6. Amendement: afdeling Avereest 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
De afzonderlijke artikelen doorlopend 
nummeren i.p.v. een nummering per 
hoofdstuk. 

Toelichting: 
Om een grotere uniformiteit te bereiken 
tussen deze en overige reglementen en 
ter voorkoming van misverstanden aan
gaande de aanduiding van de diverse 
artikelen, is een doorlopende num
mering gewenst. Het feit dat bepaalde 
hoofdstukken voor een aantal afdelingen 
niet van toepassing zijn doet daar niets 
aan af. 

Advjes hoofdbestuur: 
Overnemen. 

7. Amendement: afdeling 
Leidschendam 
Betreft: hoofdstuk I, punt 3 en 4 

Tekst: 
Artikel 3 wordt in die zin gewijZigd dat 
dit artikel een begripsbepaling vormt 
voor de artikelen 4.1 Urn 4.8 waar het de 
afdelingsgrootte betreft. Daarbij dient in 
elk geval niet mee te wegen het aantal 
bestuursleden dat geen kandidaat is. 

In de artikelen 4.1 Urn 4.8 worden ge
schrapt de passages die betrekking heb
ben op het aantal bestuursleden dat 
geen kandidaat is. 

Toelichting: 
Door het ontbreken van een toelichting 
op de achtergrond van het formuleren 
van de artikelen 4.1 Urn 4.8 is het niet 
mogelijk een concreet tekstvoorstel voor 
artikel 3 aan te bieden. Voor de beoogde 
begripsbepaling 'komt artikel 3 het 
meest in aanmerking omdat daar reeds 
gesproken wordt over "de hierna te noe
men categorie" en wel door toevoeging 
van een tweede lid. Dit tweede lid is dan 
een vervanging van de artikelen 4.1 Urn 
4.8 voorzover deze categorie-indeling 
kennen, onder behoud van deze artike
len voorzover zij een nadere uitwerking 
zijn van het beoogde artikel 3.2. Door de 
onmogelijkheid een tekst te formuleren, 
ware het verzoek tot wijziging van arti
kel 3 op te vatten als een motie en de 
wijziging van de artikelen 4.1 Urn 4.8 als 
een amendement. 

De ratio van het noemen van het aantal 
bestuursleden is niet duidelijk op het 
punt van het bepalen van de grootte van 
de afdeling. In de ogen van de afdeling 
Leidschendam dient het hoofdbestuur 
bovendien niet in het jaar voorafgaande 
aan het jaar van de verkiezingen te be
palen tot welke categorie een afdeling 
behoort, maar dient daarover van meet 
af aan duidelijkheid te bestaan. Daar
naast zou, afgezien van het niet bekend 
zijn van de ratio daarvan, het aantal 
bestuursleden dat wel of geen kandidaat 
is niet van invloed moeten zijn. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Overigens met het aanvaar-

den van de nota van wijziging waarin 
voorgesteld wordt de omvang van de af
deling te fixeren bij toepassing van deze 
richtlijnen en waarbij voorts de be
stuursleden die kandidaat zijn maar 
geen plaats zullen nemen in de raad, 
de mogelijkheid wordt geboden toch hun 
werkzaamheden te blijven verrichten, 
wordt aan de bij de afdeling Leidschen
dam levende wens tegemoet gekozen. 
Wel blijft het van belang om bij grote 
afdelingen het getal van vijf bestuurs
leden te handhaven en bij de kleine het 
getal drie, omdat een grote afdeling nu 
eenmaal meer heeft te organiseren dan 
een kleine! 

8. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: algemeen 

Tekst: 
Er dient vastgelegd te worden wat een 
kleine en wat een grote afdeling is. 

Toelichting: 
Voor veel afdelingen geeft dit grote on
duidelijkheid. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. Zie overigens ook nota van 
wijziging terzake. 

9. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Alnstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 2 

Tekst: 
Toevoegen: Een grote afdeling is een af
deling die op 1 januari voorafgaande aan 
de verkiezingen meer dan 125 leden 
heeft. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie echter wel nota van wij
ziging. 

10. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Alnstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 3 

Tekst: 
vervalt. 

Toelichting: 
Voorkoming onduidelijkheden en ver
warring over omvang van een afdeling 
door jaarlijkse veranderingen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie nota van wijziging. 

11. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 3 

Tekst: 
In de eerste volzin wordt na, "van het 
jaar dat", ingevoegd: "voorafgaat". 

Toelichting: 
Herstel van een omissie. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. Zie nota van wijziging. 

12. Motie: afdeling Amstelveen 
Betreft: hoofdstuk I, punt 5, 6 en 8 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering op 23 november 1991, 
overwegende dat 
- "voorlopige kandidaten niet mogen 

deelnemen aan activiteiten in het 
kader van de kandidaatstellingspro
cedure" (punt 8) vanaf een tijdstip, dat 
ligt na de aanvang van deze procedure, 

- een lid van het bestuur dan wel in punt 
6 genoemde commissie zich tot dat 
tijdstip (uiterlijk tot 18 oktober) zal 
kunnen bezighouden met de voorbe
reiding van de kandidaatstelling, 

- dit ongewenste situaties kan geven, 
zoals selecteurs/ beoordelaars, die la
ter medekandidaten blijken te zijn, 

- het ongewenst is, dat leden, die hebben 
deelgenomen aan de voorbereiding 
van de kandidaatstelling zich alsnog 
kandidaat stellen, 

- voorbereidingen van de kandidaat
stelling, zoals het onderzoek van de 
commissie kan beginnen als zekerheid 
bestaat over de bereidheid van de zit
tende leden en bestuursleden en dat 
daarbij een eerdere aanmeldings
datum dan 30 september gewenst is 
(thans resp. 21 en 23 april), 

spreekt zich uit voor een regeling, waar-
bij . 
- zittende leden en bestuursleden, die 

kandidaat willen zijn, worden uitge
sloten van deelname aan de kan
didaatstellingsprocedure en dat hier
bij een aanmeldingsdatum wordt be
paald ruim voor 1 oktober, 
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- bestuursleden en leden van een com
missie, die zich (gaan) bezighouden 
met de kandidaatstellingsprocedure 
worden uitgesloten van een kandida
tuur. 

Toelichting: 
Vergelijk artikelen 6, 7 en 15 respectie
velijk artikel 13.3, waarbij niet-verkies
baarheid beschouwd moet worden als 
niet beschikbaar voor een serieuze kan
didatuur. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Maar zie nota van WlJzlgmg 
inzake bestuursleden. Voorts mag de af
deling zelf een andere termijn vaststel
len mits deze niet later valt dan 1 ok
tober. Het zelfde geldt voor de overige 
data. 

13. Amendement: afdeling 
Groningen 
Betreft: hoofdstuk I, punt 5 

Tekst: 
... 1 februari van het jaar, dat voorafgaat 
aan het jaar waarin de periodieke ver
kiezingen ... 
te wijzigen in: 
... 1 december van het tweede jaar dat 
aan de periodieke verkiezingen vooraf
gaat ... 

Toelichting: 
Soms is 1 maart een belangrijke datum. 
Op 28 januari is het niet meer goed mo
gelijk om een planning op te zetten. De 
algemene vergadering wordt daarom 
verzocht de afdelingen wat meer speel
ruimte te geven. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. In de praktijk zal het hoofdbe
stuur eerder publiceren, maar ten laat
ste op 31 januari. Voorkomen moet wor
den dat de procedurele handelingen voor 
een zo eenvoudige kandidaatstelling als 
die van GR in een veel te vroeg stadium 
aanvangt. De verkiezingen zijn immers 
in de 1e helft van maart van het jaar dat 
volgt! 

14. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Alnstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 6 

Tekst: 
"Het bestuur van een afdeling kan een 
commissie instellen ter voorbereiding 
van de kandidaatstelling" wijzigen in: 
"Het bestuur van een grote afdeling stelt 
een commissie in ter voorbereiding van 
de kandidaatstelling". 

Toelichting: 
De hier gebruikte term "kan" in de zin 
"Het bestuur van een afdeling kan een 
commissie instellen ter voorbereiding 
van de kandidaatstelling" is verwarrend 
in relatie tot de tekst van N.1 en V.1 
welke een voorbereidingscommissie 
dwingend voorschrijft. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. Op de wijze als omschreven 
in de nota van wijziging. 

15. Amendement: KC Amsterdam 
Betreft: hoofdstuk I, punt 6 

Tekst: 
Toevoegen na laatste zin: 
De commissie zal de potentiële leden, 
voordat men komt tot een gemotiveerd 
oordeel, criteria moeten aangeven op 
basis waarvan de commissie haar oor
deel zal vaststellen. 

Toelichting: 
De commissie dient de behoefte, die zij 
in het kader van de samenstelling van de 
kandidatenlijst aanwezig acht, conform 
vast te stellen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Naar analogie van de regle
menten EK, EP, TK en PS wordt de taak 
van de commissie slechts marginaal 
aangeduid. 

16. Amendement: afdeling Zeist 
Betreft: hoofdstuk I, punt 7 

Tekst: 
De afdeling Zeist van de VVD acht het 
onnodig, dat het afdelingsbestuur advies 
inwint bij het bestuur van de KC. 

Toelichting: 
In het tot heden geldende reglement is 
slechts sprake van een "kennisgeving" 
aan het KC-bestuur, hetgeen de afdeling 
Zeist als voldoende beschouwt. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. De algemene vergadering 

heeft eerder uitgesproken dat aan de 
kamercentrales ook in het kader van de 
kandidaatstellingsreglementen een 
coördinerende en meer bestuurlijk ver
antwoordelijke taak zal worden toe
bedeeld. 

17. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: hoofdstuk I, punt 7 

Tekst: 
In de zin: "Voordat de ledenvergade-· 
ring ... " het woord "advies" vervangen 
door "mededeling te doen". 

Toelichting: 
Dè afdeling is hierin in aanleg auto
noom. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie ook het advies onder 16. 

18. Amendement: afdeling 
Capelle ald IJssel 
Betreft: hoofdstuk I, punt 7 

Tekst: 
Schrappen: Voordat de ledenvergade
ring het besluit neemt ... te vragen. 

Toelichting: 
Uitgangspunt bij de reglementering 
dient te zijn dat bestuur en ledenver
gadering weten waar zij mee bezig zijn 
en - met als ruggesteun het reglement 
op de toelichting die hoofdbestuur en 
centrales daar op de gepaste tijdèn op 
geven - verstandige besluiten nemen. 
Met andere woorden: als een bestuur al 
een onjuist voorstel zou doen, zal een 
ledenvergadering haar taak beseffen en 
het bestuur corrigeren. Een adviserende 
taak van de kamercentrale (anders dan 
een algemene) past hier niet in. Even
tuele toetsing dient achteraf plaats te 
hebben. Voorts kan de vraag gesteld 
worden of het verplicht vragen van een 
advies sec (zonder enige verdere ver
plichting) wel in deze tijd van deregu
lering past. 

Advies hoofdbestuur: 
. Afwijzen. Zie het advies onder 16. 

19. Amendement: afdeling 
Voorschoten 
Betreft: hoofdstuk I, punt 7 

Tekst: 
De VVD-afdeling Voorschoten op 26 juni 
1991 in vergadering bijeen, amendeert 
de richtlijnen voor de kandidaatstelling 
voor leden van de gemeenteraad als 
volgt: 
In punt 7 van hoofdstuk I schrappen de 
zin: 
"Voordat de ledenvergadering het be
sluit neemt ... te vragen". 

Toelichting: 
Unaniem was de afdelingsvergadering 
van mening dat de plaatselijke bestuur
ders het best op de hoogte geacht kunnen 
worden met de plaatselijke omstandig
heden. Het verplicht advies van de ka
mercentrale, zonder overigens daaraan 
gevolgen te verbinden bij niet-nakoming 
daarvan, wordt als te bevoogdend en 
derhalve niet passend in een liberale 
partij als de VVD ervaren. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie het advies onder 16. 

20. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: hoofdstuk I, punt 7 

Tekst: 
Er dient een betere verwijzing naar het 
jaar van de verkiezingen te komen, o.a. 
in hoofdstuk I, art. 7, eerste zin. Dit kan 
in bij alle genoemde data in de richtlij
nen worden gedaan, of door middel van 
een algemene eenduidige verwijzing. 

Toelichting: 
Dient de duidelijkheid. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het Vademecum voor de be
stuurders van de VVD verstrekt vol
doende informatie. Voorts zullen als ap
pendix· de relevante artikelen van de 
Kieswet worden toegevoegd (zie PS). 

21. Motie: afdeling Avereest 
Betreft: boodstuk I, punt 8 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering van 23 november 
1991, overwegende de consequenties die 
het al dan niet "voorlopig kandidaat" zijn 
met zich meebrengen, ex Hfst I art. 8 en 
Hfst VII art. 5/Hfst I art. 10, voorts het 
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voorkomen van de termen "mogelijke 
kandidaten" en "toekomstige voorlopige 
kandidaten" in Hfst I resp. art. 5 en 6 
en de daaraan verbonden g~volgen, acht 
een scherpe definitie van de gehanteerde 
termen wenselijk 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. De begrippen zijn niet iden
tiek. Bijvoorbeeld het noemen van na
men aan het bestuur van een afdeling 
houdt niet in dat de genoemde personen 
ook werkelijk (voorlopig) kandidaat zijn. 
De zekerheid wordt pas verkregen met 
het ondertekenen van de bereidverkla
ring om op de groslijst te willen voorko
men. 

22. Amendement: afdeling 
Eindhoven 
Betreft: hoofdstuk I, punt 8 

Tekst: 
De laatste zin: "De ondertekening houdt 
in ... " dient geheel te vervallen. 

Toelichting: 
De onderhavige tekst gaat verder dan in 
de Kieswet staat voorgeschreven, en zal 
mogelijkerwijs kandidaten afschrikken. 

Advies hoofdbestuur: · 
Afwijzen. Het opnemen in een groslijst 
is niet hetzelfde als het voorkomen op 
een Kieslijst waar de Kieswet over 
spreekt. 

23. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 8 

Tekst: 
In de eerste volzin wordt na, "mogen" 
ingevoegd: "afgezien van het bepaalde in 
artikel N, punt 5". 

Toelichting: 
Dit punt zou strijdigheid kunnen ople
veren met het voorgestelde artikel N, 
punt 5. Door dit artikel hier te noemen 
wordt vermeende strijdigheid uitgeslo
ten. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

24. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Alnstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk I, punt 11 

Tekst: 
derde volzin "onderwerp" veranderen in 
"ontwerp". 

Toelichting: 
verbetering van fout. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. Zie nota van wijziging. 

25. Amendement: afdeling 
Amstelveen 
Betreft: hoofdstuk 11, punt 1 

Tekst: 
Alle leden worden voor 1 november doch 
ten minste twee weken voor de kan
didaatstellingsvergadering schriftelijk 
geïnformeerd over het ontwerp. 

Toelichting: 
Bij punt 2 wordt bepaald, dat de verga
dering zal worden gehouden tussen 1 
november en 15 december (thans 16 -
30 november). In de richtlijnen is geen 
publikatietermijn opgenomen. 
Dit amendement geldt ook voor hoofd
stuk lil, punt 1, hoofdstuk VI, punt 2 en 
hoofdstuk V, punt 2. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. De richtlijnen dienen zo min 
mogelijk gefixeerde data te bevatten. 

26. Amendement: Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 
Betreft: hoofdstuk 11, punt 2 

Tekst: 
wijzigen 15 december in 20 november. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voorgestelde 
kan ertoe leiden dat pas in een laat 
stadium (en net voor het Kerstreces) be
kend is wie lijstaanvoerder wordt. Om
wille van een goede campagneopzet is 
het wenselijk dat reeds medio november 
de lijstsamenstelling bekend is. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie daartóe ook de nota PS van 
het hoofdbestuur voor de argumenten. 
Wat de Vereniging wil staat haaks op 
het niet te vroeg starten en eindigen van 
de procedure. Het vroeg aanwijzen van 
lijstaanvoerders is van zeer betrekkelij-



ke waarde. De campagne beslaat hooguit 
twee maanden. 

27. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk 11, punt 3 

Tekst: 
De derde volzin komt als volgt te luiden: 
Aan de stemming mogen uitsluitend die 
leden van de afdeling deelnemen die 
voorkomen op de ledenlijst van 1 juli. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het actieve kiesrecht in de af
deling is gekoppeld aan het ingeschre
ven staan in de desbetreffende gemeen
te. 

28. Amendement: afdeling Avereest 
Betreft: hoofdstuk 11, punt 4, hoofd
stuk 111, punt 4, hoofdstuk IV, punt 
5, hoofdstuk V, punt 5 

Tekst: 
De woorden "en stemmingen" schrappen 
in alle bovengenoemde artikelen. 
Aan deze artikelen toevoegen: "Indien 
de jaarlijkse ledenvergadering niet heeft 
besloten dat voorlopige kandidaten toe
gang hebben tot een ledenvergadering 
waarop over hun definitieve kandidaat
stelling wordt beslist, hebben voorlopige 
kandidaten onverlet dit besluit toegang 
tot de vergadering zodra het moment 
van stemming is aangebroken en mogen 
zij aan de stemmingen deelnemen". 

Toelichting: 
De afdeling 'Avereest deelt de mening 
van het hoofdbestuur dat een afdeling 
het besluit kan nemen om voorlopige 
kandidaten niet aan de beraadslagingen 
deel te laten nemen, maar is van mening 
dat zij in alle gevallen aan de stemmin
gen mogen deelnemen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het voorgestelde veroorzaakt 
organisatorische chaos in de ledenver
gadering. 

29. Amendement: Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 
Betreft: hoofdstuk 111, punt 2 

Tekst: 
wijzigen 15 december in 20 november. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voorgestelde 
kan ertoe leiden dat pas in een laat 
stadium (en net voor het Kerstreces) be
kend is wie lijstaanvoerder wordt. Om
wille van een goede campagneopzet is 
het wenselijk dat reeds medio november 
de lijstsamenstelling bekend is. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 26. 

30. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft.: hoofdstuk 111, punt 3 

Tekst: 
De derde volzin komt als volgt te luiden: 
Aan de stemming mogen uitsluitend die 
leden van de afdeling deelnemen die 
voorkomen op de ledenlijst van 1 juli. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 27. 

31. Amendement: afdeling 
DenHaag 
Betreft: ho,ofstuk IV 

Tekst: 
Indien het bestuur van de afdeling be
sluit een commissie in hoofdstuk I onder 
6 in te stellen, dient dat voor 1 april te 
geschieden. 

Toelichting: 
Het is gewenst, afhankelijk van de loka
le situatie, het bestuur te laten bepalen 
of een commissie in de kandidaatstel
lingsprocedure een goede rol kan ver
vullen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Maar zie nota van wijziging. 

. 32. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 1 

Tekst: 
"Het bestuur van de afdeling stelt voor 
1 april eventueel de commissie in ... " 

Toelichting: 
Het instellen van een commissie is niet 
verplicht, c.q. dient niet verplicht te zijn. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie nota van WIJZigmg. Een 
grote afdeling dient een commissie in te 

stellen wil er sprake zijn van een grote 
mate van zorgvuldigheid. 

33. Amendement: afdeling 
Capelle a/d IJssel 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 1 en 
hoofdstuk V, punt 2 

Tekst: 
Schrappen: Als door de afdeling ... in 
voornoemd blad. 

Toelichting: 
Overbodige bepaling. 
Conform het huishoudelijk reglement en 
de modelreglementen geschiedt de uit
gifte van een periodiek of mededelin
genblad onder verantwoordelijkheid van 
het bestuur. Uitnodiging via oproeping 
in een dergelijk blad is derhalve een re
glementaire Wijze van oproeping. De 
stelling dat ermee "volstaan" kan wor
den wekt de suggestie van het tegendeel. 
(Bij de reglementering voor "kleine" af
delingen komt de passage over een me
dedelingenblad niet voor ... ). 

Advies hoofdbestuur: 
Ovememen. Maar grote afdelingen heb
ben in de regel een afdelingsblad, terwijl 
de kleine afdeling daarvan verstoken is. 

34. Amendement: Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 3 

Tekst: 
wijzigen 15 december in 20 november. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voorgestelde 
kan ertoe leiden dat pas in een laat 
stadium (en net voor het Kerstreces) be
kend is wie lijstaanvoerder wordt. Om
wille van een goede campagneopzet is 
het wenselijk dat reeds medio november 
de lijstsamenstelling bekend is. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 26. 

35. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Anistelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 4 

Tekst: 
WIJZigen: data N.4 gelijk trekken met 
data in 1.9? 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het gaat hierbij om verschil
len tussen actief en passief kiesrecht. 

36. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 4 

Tekst: 
In de eerste volzin vervalt: "en die voor 
1 november staan ingeschreven in het 
bevolkingsregister van de gemeente". 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 27. 

37. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Anistelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 5 

Tekst: 
WIJZigen: eerste volzin na ,jaarlijkse" : 
"ledenvergadering" in "voorjaarsleden
vergadering". 

Toelichting: 
Er kunnen jaarlijks meer ledenvergade
ringen zijn. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Reglementair is immer sprake 
van één jaarlijkse ledenvergadering die 
overigens voor 1 juni dient te worden 
gehouden. 

38. Amendement: afdeling Zeist 
Betreft: hoofdstuk IV, punt 5 

Tekst: 
De afdeling Zeist van de VVD is van 
mening, dat de zinsnede "de jaarlijkse 
ledenvergadering daartoe heeft besloten 
en" kan vervallen. 

Toelichting: 
De afdeling Zeist geeft er de voorkeur 
aan ook voorlopige kandidaten toegang 
te verlenen tot de ledenvergadering, zo
dat zij kunnen deelnemen aan de be
raadslagingen en stemmingen, zonder 
dat hiervoor telkenmale door de jaar
lijkse ledenvergadering een afzonderlijk 
besluit wordt genomen. Overigens wijst 
de afd. Zeist erop, dat dit artikel niet 
aansluit bij het ontwerp reglement PSE, 
met name niet met de artikelen 10.1 en 
17.3. 
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In het kader van parallellisering van re
glementen komt de afdeling Zeist dit 
niet als logisch voor. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. De plaatselijke omstandighe
den kunnen jaarlijks wijzigingen onder
gaan. Hetgeen het ene jaar als zinvol 
overkomt, kan het volgend jaar als min
der zinvol worden ervaren. Bij PS is 
voorts geen sprake van toelating van 
kandidaten op een vergadering waarop 
kandidaten gesteld worden; een niet te 
vergelijken situatie. 

39. Amendement: Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 
Betreft: hoofdstuk V, punt 3 

Tekst: 
wijzigen 15 december in 20 november. 

Toelichting: 
Het door het hoofdbestuur voorgestelde 
kan ertoe leiden dat pas in een laat 
stadium (en net voor het Kerstreces) be
kend is wie lijstaanvoerder wordt. Om: 
wille van een goede campagneopzet is 
het wenselijk dat reeds medio november 
de lijstsamenstelling bekend is. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 26. 

40. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk V, punt 4 

Tekst: 
In de eerste volzin vervalt: "en die voor 
1 november staan ingeschreven in het 
bevolkingsregister van de gemeente 
waarvoor de kandidaatstelling geldt". 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 27. 

41. Motie: afdeling Zeist 
Betreft: hoofdstuk VI 

Tekst: 
De afdeling Zeist van de VVD adviseert 
dit hele hoofdstuk te schrappen. 

Toelichting: 
Ledenvergaderingen van afdelingen 
mogen zeer wel in staat geacht worden, 
wanneer bestuursleden - ongeacht het 
aantal - kandidaat zijn voor de gemeen
teraad, zo nodig uit eigen gelederen een 
al dan niet gedeeltelijk interimbestuur 
te benoemen. 

Elke afdeling, die uit slechts vijf be
stuursleden bestaat, dient zich volgens 
het voorstel, wanneer één der bestuurs
leden kandidaat voor de gemeenteraad 
is, te wenden tot het bestuur van de KC 
om de bestuurlijke taken over te dragen. 
Juist in het kader van het streven naar 
een minimaal tijdsbeslag op een maxi
maal aantal personen, heeft de leden
vergadering van de afdeling Zeist beslo
ten het aantal bestuursleden terug te 
brengen tot vijf. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het amendement gaat voorbij 
aan het feit dat zeer veel afdelingen o.a. 
door de teruggang in ledental in ernstige 
problemen komen om op adequate wijze 
de kandidaatst.elling te regelen. 

42. Amendement: afdeling 
Capelle a/d IJssel 
Betreft: hoofdstuk VI 

·Tekst: 
Wijzigen in bepalingen overeenkomstig 
het huidige reglement (kandidaatstel
lingscommissie). 

Toelichting: 
De ledenvergadering van de afdeling 
Capelle ald IJssel acht het niet aan
vaardbaar als een voor een afdeling zo 
essentiële zaak als de opstelling van de 
kandidatenlijst voor de gemeenteraads
verkiezingen geschiedt onder verant
woordelijkheid van een commissie die 
niet door de ledenvergadering is be
noemd en geen verantwoording schuldig 
is aan de ledenvergadering. Voorts is het 
criterium waarop beoordeeld wordt of 
het bestuur verantwoordelijk mag zijn 
onevenwichtig: er is - behalve bij afde
lingen die tevens kamercentrale zijn -
geen directe samenhang tussen de 
grootte van de afdeling en de grootte van 
het bestuur. Als een afdeling (toevallig?) 
een groot bestuur heeft, mogen bestuur 
en dus ledenvergadering wel verant
woordelijk blijven. 

Ook uit praktisch oogpunt lijkt het 
voorstel van het hoofdbestuur on
gewenst: grote kamercentrales moeten 
in korte tijd in vele afdelingen tegelijk 

en binnen een kort tijdsbestek veel zaken 
regelen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 41. 

43. Amendement: afdeling 
Voorschoten 
Betreft: hoofdstuk VI 

Tekst: 
De VVD-afdeling Voorschoten op 26 juni 
1991 in vergadering bijeen, amendeert 
de richtlijnen voor de kandidaatstelling 
voor leden van de gemeenteraad als 
volgt: 
In punt 1 van hoofdstuk VI tussen "over" 
en "aan" voegen de zinsnede: 
" ... aan een commissie van tenminste 
drie leden uit de afdeling ter voorberei
ding van de kandidaatstelling als be
doeld in hoofdstuk I onder 6 en zo deze 
niet te voorkomen is ... " 

Toelichting: 
Unaniem was de afdelingsvergadering 
van mening dat voor de in dit punt om
schreven situatie primair in eigen ge
lederen een oplossing moet worden ge
zocht. Slechts indien hiertoe geen moge
lijkheden aanwezig zijn, heeft het be
stuur van de kamercentrale een taak. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 41. 

44. Motie: afdeling Amstelveen 
Betreft: hoofdstuk VI 

Tekst: 
De VVD, bijeen in buitengewone alge
mene vergadering op 23 november 1991, 
overwegende dat 
- het bestuur volgens hoofdstuk I, punt 

6 een commissie kan instellen, 
het bestuur volgens hoofdstuk N en V 
een commissie moet instellen, 
deze commissie alleen verantwoording 
verschuldigd is aan het bestuur, 

- een dergelijke commissie zich over het 
algemeen zal bezighouden met vaak 
zeer vertrouwelijke en gevoelige za
ken, 

- de regeling voor het werken met een 
z.g. kandidaatstellingscommissie zo
als opgenomen in het thans geldende 
reglement tevens inhoudt, dat deze 
commissie benoemd wordt door de le
denvergadering en belast met de af
werking van de gehele kandidaatstel
lingsprocedure, 
deze kandidaatstellingscommissie 
thans verplicht moet worden ingesteld 
in gevallen als bedoeld in hoofdstuk 
VI, 
deze kandidaatstellingscommissie 
thans ook vrijwillig kan worden inge
steld en dan kan bestaan uit het be
stuur (eventueel) aangevuld met an
dere leden met ervaring/ vertrouwen 
van de afdeling, 

- inschakelen van het béstuur van de 
kamercentrale bij het instellen van 
een kandidaatstellingscommissie door 
de ledenvergadering overbodig is, 

- het gewenst is bemóeienis van het be
stuur van de kamercentrale te beper
ken tot gevallen van conflictoplossing, 

spreekt zich uit voor een regeling, over
eenkomstig de thans geldende regeling, 
zoals vermeld in de artikelen 8 en 9 in 
plaats van de commissie als bedoeld in 
hoofdstuk I, punt 6 en de regelingen van 
hoofdstuk VI. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 41. 

45. Amendement: afdeling Tilburg 
Betreft: hoofdstuk VI, punt 1 

Tekst: 
Indien het bestuur van kleine afdelingen 
bestaat uit slechts twee of nog minder 
leden, die geen voorlopige kandidaat 
zijn, dan wordt dit bestuur in het kader 
van de handelingen die uit de te volgen 
kandidaatstellingsprocedure voort
komen uitgebreid met bestuursleden 
van de ondercentrale waartoe de ge
meente behoort tot een omvang van drie. 

Toelichting: 
Het is wenselijk om een voor de afdeling 
zo belangrijke activiteit van kandidaat
stelling voor de gemeenteraad zoveel 
mogelijk door personen die bekend zijn 
met de lokale omstandigheden te laten 
voorbereiden. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Een verstandig KC-bestuur 
zal in veel gevallen een beroep doen op 
bestuursleden van een oe. 

· 46. Amendement: afdeling Tilburg 
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Betreft: hoofdstuk VI, punt 2 

Tekst: 
Indien het bestuur van grote afdelingen 
bestaat uit slechts vier of nog minder 
leden, die geen voorlopige kandidaat 
zijn, dan wordt dit bestuur in het kader 
van de handelingen die uit de te volgen 
kandidaatstellingsprocedure voort
komen uitgebreid met bestuursleden 
van de ondercentrale waartoe de ge
meente behoort tot een omvang van vijf. 

Toelichting: 
Het is wenselijk om voor de afdeling zo 
belangrijke activiteit van kandidaat
stelling voor de gemeenteraad zoveel 
mogelijk door personen die bekend zijn 
met de lokale omstandigheden te laten 
voorbereiden. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 45. 

47. Motie: afdeling Groningen 
Betreft: hoofdstuk VI, punt 2 e.v. 

Tekst: 
Het hoofdbestuur wordt door de 88ste 
algmene vergadering gevraagd om arti
kel 2 te vervangen door een of meer ar
tikelen, die het mogelijk maakt dat de 
leden van een grote afdeling uit haar 
midden een kandidaatstellingscommis
sie kunnen kiezen, zoals dit nu nog het 
geval is. Het hoofdbestuur krijgt het 
recht om de bijbehorende noodzakelijke 
aanpassingen van andere artikelen uit 
te voeren. 

Toelichting: 
De mondige leden, die de basis van de 
partij vormen, moeten in staat gesteld 
worden om de plaatselijke zaken zo veel 
mogelijk zelf te kunnen regelen. Het zijn 
de afdelingsleden die door de raadsleden 
worden vertegenwoordigd en het zijn 
juist de leden van de afdeling die de 
plaatselijke situatie kennen. 

Als deze motie wordt aangenomen, dan 
kan de vernieuwde regeling ten aanzien . 
van het instellen van de kandidaatstel
lingscommissies niet onder hoofdstuk VI 
GR geplaatst worden, daar grote afde
lingen de kandidaatstelling dan wel mo
gen blijven regelen. Ook de artikelen 3 
en 5 zullen dan moeten worden aange
past. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Is overbodig, want een grote 
afdeling zal in de meeste gevallen wel in 
staat zijn een commissie te benoemen. 
En is dat allemaal niet mogelijk dan is 
de situatie zo ernstig dat de KC er wel 
nadrukkelijk bij betrokken moet wor
den. 

48. Amendement: afdeling Tilburg 
Betreft: hoofdstuk VI, punt 3 

Tekst: 
Het. bestuur van de betrokken onder
centrale kan zijn uit de onder 1 en 2 
genoemde taakstelling overdragen aan 
daartoe aangewezen leden van de VVD, 
die woonachtig zijn binnen het gebied 
van de ondercentrale. Indien het bestuur 
van de ondercentrale van mening is dat 
hij niet in staat is om de bedoelde per
sonen aan te wijzen, dan worden de ta
ken overgedragen aan het bestuur van 
de betreffende kamercentrale, die op zijn 
beurt de genoemde taakstelling kan 
overdragen aan daartoe aangewezen le
den van de VVD die woonachtig zijn bin
nen het gebied van de kamercentrale. 
Eenzelfde bevoegdheid komt in voorko
mend geval toe aan het hoofdbestuur. 

Toelichting: 
De toe te voegen bestuursleden dienen 
zoveel mogelijk contact en bekendheid 
te hebben met de lokale situatie van de 
afdeling. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 45. 

49. Amendement: afdeling Leiden 
Betreft: hoofdstuk VI, punt 5 

Tekst: 
In de laatste volzin vervalt: "en voor 1 
november ingeschreven staan in het be
volkingsregister van de betrokken ge
meente". 

Toelichting: 
Het is voor afdelingsbesturen praktisch 
niet mogelijk te controleren of deelne
mers aan de vergaderingen als bedoeld 
in genoemde artikelen staan ingeschre
ven in het bevolkingsregister van de ge
meente als dit op de avond van de verga
dering dient te geschieden. 



Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Zie advies onder 27. 

50. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 2 

Tekst: 
"Voorlopige kandidaten mogen op uit
nodiging van het bestuur en!of een of 
meerdere leden hun kandidatuur toe
lichten". 

Toelichting: 
Ook leden hebben het recht een toelich
ting op de. kandidatuur te vragen. 

Advies hoofdbestuur: 
Ovememen. Hoewel in principe overbo
dig, want de meerderheid van de leden 
kan het bestuur altijd opdragen de kan
didaten uit te nodigen! 

51. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Amstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 2 

Tekst: 
wijzigen: tweede volzin "het bestuur" in 
"de ledenvergadering". 

Toelichting: 
Deze wijziging heeft een meer democra
tische gang van zaken ten gevolge. 

Advies hoofdbestuur: 
AfWijzen. Maar zie amendement 50 en 
het advies. 

52. Amendement: afdeling 
Amstelveen 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 2 

Tekst: 
"Voorlopige kandidaten mogen op ver
zoek van de ledenvergadering hun kan
didatuur toelichten". 

Toelichting: 
Waarom alleen op uitnodiging van het 
bestuur? Als de ledenvergadering erom 
vraagt moet het ook mogelijk kunnen 
zijn. De ledenvergadering moet tenslotte 
beslissen. De ledenvergadering zou te
gen het bestuur kunnen zeggen, dat er 
geen behoefte is aan een toelichting. 
Het bestuur kan altijd een voorstel doen 
aan de vergadering. 

Advies hoofdbestuur: 
AfWijzen. Zie advies onder 50 en 51. 

53. Amendement: afdeling Avereest 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 2 

Tekst: 
... mogen uitsluitend het bestuur en de 
leden, met uitzondering van de voorlo
pige kandidaten, de kandidatuur. .. 

Toelichting: 
Voorlopige kandidaten zijn ook lid en 
daarom is een nadere aanduiding nood
zakelijk. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

54. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Amstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 7.1 

Tekst: 
wijzigen: "gesteld" in "gekozen". 

Toelichting: 
De term "gesteld" kan verwarrend zijn, 
althans in samenhang met de in hoofd
stuk VII, 4 gebruikte term "verkozen". 

Advies hoofdbestuur: 
Mwijzen. De term "gesteld" voorkomt 
verwarring met het feit dat kandidaten 
pas worden verkozen op de dag van de 
verkiezing. 

55. Amendement: afdeling 
Groningen 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 7.4 

Tekst: 
Het hoofdbestuur wordt verzocht art. 7.4 
te wijzigen, zodat eenduidig vast staat 
of er met de tussentijdse stemmingen 
weer vrije stemmingen worden bedoeld 
en dit voorstel voor te leggen aan de 
88ste algemene vergadering. 

Toelichting: 
Het huidige voorstel voor artikel 7.4 van 
hoofdstuk VII GR kan op verschillende 
wijze worden geïnterpreteerd. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Tekst is overeenkomstig hui-

dig hr. Vrije stemmingen zijn bij tussen
stemmingen niet toegestaan. 

56. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Amstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 8 

Tekst: 
wijzigen: in eerste volzin "gesteld" in 
"verkozen". 

Toelichting: 
Zie wijziging hoofdstuk VII, 7.1. 

Advies hoofdbestuur: 
AfWijzen. Zie advies onder 54. 

57. Amendement: afdeling 
Haarlemmermeer/oe. Amstelland en 
Meerlanden 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 8 

Tekst: 
laatste volzin vervalt. Toevoegen nieuwe 
volzin: 
,,Als een door het bestuur voorgestelde 
voorlopige kandidaat niet door de leden
vergadering voor die bepaalde plaats is 
gekozen, dan schuiven de door het be
stuur voorgestelde voorlopige kandida
ten in het ontwerp een plaats naar be
neden op". 

Toelichting: 
Wijziging ter voorkoming van verwar
rende gang van zaken ter gadering door 
het gebruik van de term "kan" in het 
ontwerp van de ~ichtlijn GR. 

Advies hoofdbestuur: 
Mwijzen. De mogelijkheid om al dan 
niet tot opschuiving over te gaan moet 
gehandhaafd blijven. 

58. Amendement: afdeling Avereest 
Betreft: hoofdstuk VII, punt 9 

Tekst: 
... de kandidaatstelling voor de plaatsen, 
waarvan zij de kans op verkiezing of 
plaatsvervulling zeer gering acht, over 
te dragen ... 

Toelichting: 
Alle plaatsen op de kandidatenlijst bie
den per definitie een kans op verkiezing 
of plaatsvervulling, daarom is de term 
"geen kans" niet correct in dit verband. 

Advies hoofdbestuur: 
Overnemen. 

59. Amendement: afdeling 
Amstelveen 
Betreft: hoofdstuk VII, titel 

Tekst: 
"Verloop van en stemmingen in de kan
didaatstellingsvergadering" 

Toelichting: 
De procedure heeft alleen betrekking op 
de kandidaatstelling. Het lijkt daarom 
beter de betreffende vergadering even
als in het oude reglement (art. 20) aan 
te duiden met de term kandidaatstel
lingsvergadering ter onderscheiding van 
andere ledenvergaderingen. 

Advies hoofdbestuur: 
Mwijzen. In de praktijk is gebleken dat 
leden zeer veel moeite hebben met het 
onderscheid tussen ledenvergadering en 
kandidaatstellingsvergadering terwijl 
vaak die vergadering ook als ledenver
gadering wordt gebruikt, waarbij andere 
onderwerpen aan de orde worden gesteld 
dan het vaststellen van een kandidaten
lijst. 

60. Amendement: afdeling 
Roermond 
Betreft: hoofdstuk X, punt 2 

Tekst: 
"zo veel mogelijk" schrappen. 

Toelichting: 
Er dient en hoeft geen plaats te zijn voor 
afwijkingen. 

Advies hoofdbestuur: 
Afwijzen. Er kunnen wel degelijk andere 
termijnen gelden omdat bij tussentijdse 
verkiezingen de dag· van de kandidaat
stelling geen lang van te voren vastge
stelde datum is. 

NOVEMBER 1991 15 

Themadag 
,,De Stbnulerende Deinocratie" 
Op zaterdag 1 juni 1991 vond in 's-Hertogenbosch de themadag 
"De Stimulerende Democratie" plaats. 
Deze themadag was inhoudelijk voorbereid door een werk
groep, die onder voorzitterschap stond van mr. J. Drijber. Door 
deze werkgroep waren een viertal stelling~n geformuleerd. 
Deze stellingen waren in de eindrapportage van de werkgroep 
van een uitgebreide toelichting voorzien. 

Inleidingen 
Het programma van deze themadag 

bestond, na een algemene inleiding door 
werkgroepvoorzitter mr. J. Drijber uit 
inleidingen door diverse sprekers, ge
volgd door een discussie in werkgroepen 
ter voorbereiding van een plenaire dis
cussie. Mr. J. G. C. Wiebenga lichtte de 
volgende stellingen toe: 

"Vervreemding en dientengevolge 
onverschilligheid tegenover de politiek 
op alle bestuurlijke niveaus dient be
streden te worden door de overheid beter 
te organiseren en zo de kwaliteit van 
haar functioneren te verhogen. In
grijpende veranderingen van staats
rechtelijke aard raken slechts de vorm 
van ons staatsbestel en niet de kern van 
de onvrede." 

"Alle bestuurslagen dienen be
voegdheden te hebben die de belangen 
van de burgers duidelijk en herkenbaar 
raken. Volksvertegenwoordigers en po
litieke partijen dienen al even duidelijk 
voor hun standpunten uit te komen. Dan 
zullen de belangstelling voor de politiek 
en de deelname aan de verkiezingen 
weer toenemen. De communicatie tus
sen kiezer en gekozene zal verder verbe
teren door het stelselmatig betrekken 
van de burger bij het bestuur door zorg
vuldig georganiseerde inspraak en door 
participatie. De VVD dient op grond van 
haar liberale overtuiging met behoud 
van de eindafwegingsverantwoordelijk
heid van het bestuur burgers te inspire
ren tot het dragen van een zo groot mo
gelijke eigen verantwoordelijkheid." 

Hierop werd een reactie gegeven 
door prof. dr. R. B. Andeweg, die dat 
deed aan de hand van de stelling: 

"Niet de burger is van de politiek 
vervreemd, maar de politici zijn ver
vreemd van de burgers." 

Vervolgens verzorgde mr. J. M. Po
lak een inleiding rond de stellingen: 

"Binnen het publiekrechtelijk open
baar bestuur behoort in beginsel slechts 
plaats te zijn voor de centrale overheid, 
provincies, gemeenten en waterschap
pen. Andere vormen van openbaar be
stuur zijn slechts toelaatbaar als daar
voor overtuigende argumenten kunnen 
worden aangevoerd en als een wettelijke 
regeling tot stand wordt gebracht waar
in zoveel mogelijk de waarborgen die 
gelden voor de genoemde vormen van 
algemeen bestuur zijn neergelegd." 

"Bij het toedelen van adviesfuncties 
en in het leven roepen van adviesorga
nen dienen de bezwaren tegen functio
neel bestuur mutatis mutandis te wor
den meegewogen." 

Prof. dr. U. Rosenthal reageerde op 
het betoog van Polak aan de hand van 
de volgende stellingen: 
"De democratie zal aan betekenis win
nen naarmate de vertegenwoordigende 
lichamen ontambtelijkt worden." 
"De gemeenten en provincies verdienen 
alle mogelijke steun tegenover onvol
komen regionale en andere technocrati
sche bestuurlijke arrangementen." 
"Organen van functioneel bestuur mo
gen voor Liberalen moeilijk te verteren 
zijn, dat neemt niet weg dat Liberalen 
meer dan tot nu toe acte de preserree in 
het functioneel bestuur kunnen geven." 

Discussiegroepen 
Na de diverse inleidingen hebben de 

deelnemers aan deze themadag in een 
tweetal werkgroepen de stellingen van 
de werkgroep en de inleidingen van de 
diverse sprekers besproken. Omtrent de 
uitkomst van deze discussies is in de 
plenaire vergadering vervolgens gerap-

porteerd. Deze rapportages kunnen in 
het kort als volgt worden samengevat. 

Een van de werkgroepen had zich 
vooral beziggehouden met de kwaliteit 
van en de verantwoording over de po
litieke besluitvorming. Daarbij was de 
vraag gesteld in hoeverre een politicus 
dient te functioneren vanuit een alge
mene visie dan wel dat slechts op deel
belangen kan c.q. moet worden gerea
geerd. Naar de mening van deze groep 
is de praktijk te vaak zo, dat de politiek 
slechts wordt beoordeeld aan de hand 
van de mate waarin tegemoetgekomen 
wordt aan deelbelangen. Politieke par
tijen en politici zouden echter een 
schakel tussen de burger en de overheid 
moeten zijn; een schakel tussen de bur
ger en de politieke besluitvorming. Ten~ 
einde te voorkomen dat de burger zich 
afwendt van de politiek is het van belang 
dat aan die schakelfunctie optimaal in
houd wordt gegeven. Daarvoor is in ieder 
geval nodig dat de politiek zo dicht mo
gelijk bij de burger wordt gebracht. Te
gen de achtergrond van deze opvatting 
heeft deze werkgroep vervolgens vast
gesteld, dat er sprake is van een paradox 
tussen de wens tot schaalvergroting van 
gemeenten en de noodzaak om de afstand 
tot de burger te verkleinen. 

In deze rapportage werd de stelling 
te berde gebracht, dat de invloed van 
het ambtelijk apparaat te groot zou zijn, 
hetgeen impliceert dat de politiek daar
door niet naar behoren kan functio
neren. 

Aan de tweede werkgroep was ver
zocht zich te richten op de vraagstukken 
rond de inrichting van het openbaar be
stuur. Deze groep constateerde echter, 
dat de probleemstelling rond de functio
nele organisatie van de overheid veel 
meer een probleem leek te zijn van be
stuurders en politici, die dan vervolgens 
weer ondergaan in de complexiteit van 
het probleem, dan dat het een probleem 
is voor de burger. Voor hem gaat het veel 
minder över hoe de overheid georgani
seerd is, als wel over het resultaat daar
van in het functioneren. 

Vervolgens heeft ook deze groep zich 
gericht op de relatie burger-overheid. 
Vanuit een benadering, waarbij de bur
ger meer klant van de overheid is dan 
kiezer, werd vastgesteld, dat de klant 
zich de vraag stelt in hoeverre aan zijn! 
haar belang wordt tegemoetgekomen. 
Dat leidt tot tevredenheid of tot onte
vredenheid. In beide situaties zal er bij 
de klant in zijnihaar hoedanigheid van 
kiezer weinig behoefte bestaan om te 
gaan stemmen. 

Deze werkgroep had zich beraden op 
mogelijke VVD-antwoorden op dit pro
bleem en kwam tot enkele concrete sug
gesties: de problemen dienen voor de 
burger herkenbaar gemaakt te worden; 
afspraken en besluitvormingsprocessen 
dienen inzichtelijk gemaakt te worden 
en er dient terugkoppeling plaats te vin
den naar de bm:ger over hetgeen (en 
waarom) gebeurd is met zijn eerdere in
breng. 

Er blijft echter wel een spannings
veld bestaan tussen het algemeen be
lang, wat de primaire verantwoordelijk
heid van de bestuurder is en het deel
belang van de individuele burger, zo 
stelde deze groep tenslotte vast. 

Panel 
Het wekte geen verbazing, dat na de 

rapportages vanuit de discussiegroepen 
en de plenaire discussie daarover, de re
actie van de inleiders-panelleden zich 
eveneens voornamelijk richtten· op de 
relatie burger-overheid. 

In die reactie werd gewaarschuwd 
voor de opvatting dat we tevreden kun
nen zijn over de wijze waarop de verte
genwoordigende politiek functioneert. 
De verhouding tussen burger, politieke 
gezagsdragers en ambtenaren dient ook 

voor de toekomst nader en blijvend 
kritisch te worden beschouwd. Die ver
houding wordt wel degelijk beïnvloed 
door de kwaliteit van de bestuurlijke or
ganisatie. 

Vanuit het panel werd eveneenl;} 
vastgesteld, dat de individuele burger 
in steeds ruimere mate ondersteuning 
vindt ten behoeve van zijn rechten of het 
behartigen van zijn belangen. In relatie 
daarmee werd de vraag gesteld of de 
afnemende interesse van de burger 
mede daardoor zou kunnen worden ver
klaard en, veel belangrijker nog, in hoe
verre dat moet worden gezien als een 
goede ontwikkeling? Het evenwicht tus
sen het individueel belang en het collec
tieve belang lijkt steeds meer ten koste 
van de collectieve belangenbehartiging 
te gaan. Een stimulerende overheid zou, 
onder meer i1_1 dit verband, de zelfwerk
zaamheid van de burger moeten ont
wikkelen, zo stelde een der panelleden. 

Op basis van hetgeen daarover in de 
discussie naar voren was gekomen werd 
vanuit het panel, zij het voorzichtig, ge
constateerd dat de houding van de deel
nemers ten opzichte van het "midden
veld" niet steeds apert afwijzend was. 

De hiervoor vermelde stelling om
trent de veronderstelde te grote invloed 
van het ambtelijk apparaat werd in de 
reactie van het panel als onjuist gekwa
lificeerd. Met betrekking tot opmerkin
gen omtrent de kwaliteit van politici 
werd verwezen naar de majeure rol die 
politieke partijen in deze hebben. Ten 
aanzien van de vraag hoe het functio
neren van de overheid kan worden ver
beterd was een conclusie, dat het goed 
zou zijn aan dat onderwerp in een ver
volgstudie nader aandacht te besteden. 

Naar aanleidingvan de constatering, 
vanuit het panel, dat de rol van politieke 
partijen structureel kleiner lijkt te wor
den, kwam men niet verder dan de vraag 
hoe dit proces ware om te keren. 

Conclusies 
Naast hetgeen in de rapportages van 

de werkgroepen naar voren werd ge
bracht zijn op deze themadag geen na
dere conclusies geformuleerd. Desal
niettemin kan op basis van de stellingen 
van de voorbereidingsgroep, de discussie 
in de werkgroepen en de uitspraken door 
het panel worden geconcludeerd tot de 
volgende uitspraken. 

Er bestaat grote zorg over de 
groeiende vervreemding en daaruit vol
gende onverschilligheid van .de burger 
ten opzichte van de politiek. 

De houding van de burger lijkt in 
belangrijke mate te word.en bepaald door 
het individuele of deelbelang en veel 
minder door het algemene, collectieve 
belang. Politieke partijen en politici die
nen te functioneren binnen dit span
ningsveld en daarbij inhoud te geven 
aan een "schakelfunctie" tussen burger 
en overheid. De afstand tussen politiek 
en burger dient daartoe te worden ver
kleind, hetgeen overigens in strijd is met 
de ook wel gehoorde wens tot bestuurlij
ke schaalvergroting. Verkleining van die 
afstand kan onder andere worden be
reikt door de bestuurlijke vraagstukken 
en de politieke besluitvorming meer 
herkenbaar en meer inzichtelijk te ma
ken, de burger daarbij te betrekken en 
tegelijkertijd aan te spreken op een zo 
groot mogelijke eigen verantwoordelijk
heid. Volksvertegenwoordigers en po
litieke partijen dienen duidelijk voor 
hun standpunten uit te komen. 

De houding van de burger tegenover 
de overheid wordt mede bepaald door de 
kwaliteit van die overheid als leveran
cier van een produkt. Tegen die achter
grond is aandacht nodig voor de over
heidsorganisatie en het functioneren 
daarvan. Een vervolgstudie over dit on
derwerp werd aanbevolen. Ingrijpende 
veranderingen van staatsrechtelijke 
aard worden afgewezen, want zij raken 
slechts de vorm van ons staatsbestel en 
niet de kern van de onvrede. 

Voorts kan worden vastgesteld dat 
de stellingen, zoals die werden behan
deld door de heer Polak tijdens deze 
themabijeenkomst niet zijn weerspro
ken. • 



De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder· 
schrijft. 

Etnische minderheden 
Het is moedig van het echtpaar Kor

bee en van de redactie van V &D om over 
zo'n controversieel onderwerp als onder
havige te schrijven en te publiceren. Ik 
ontkom er niet aan nog te reageren omdat 
het echtpaar Korbee volhardt in een on
zorgvuldige en dogmatische benade
ringswijze. 
Citaten van hlt echtpaar Korbee: 
a. Nederland laat slechts zeer weinig 
politieke vluchtelingen toe. Binnen de EG 
staat Nederland op een der laatste 
plaatsen. Duitsland is bijvoorbeeld veel 
ruimhartiger. 
b. Nederland staat wat dit betreft in het 
buitenland niet goed bekend. 
c. Liberalen behoren overigens vanuit 
oogpunt van gerechtigheid en verdraag
zaamheid voor een ruimhartiger toe· 
latingsbeleid voor vluchtelingen te zijn. 
Einde citaten. 

ad a. Naar Duitsland komen ge
middeld 20.000 personen per maand. De 
2000 per maand naar Nederland steken 
hierbij bescheiden af Er worden evenwel 
door Duitsland 7 à 8 % toegelaten (is 
totaal 20.000 per jaar). Maar de Neder
landse bevolkingsdichtheid is twee keer 
zo groot. Geografisch is de verhouding 
1 : 9 en dat betekent dat Duitsland 140 
miljoen personen zou kunnen hei-bergen. 
Het enorme aantal van 250.000 personen 
per jaar omvat economische en politieke 
vluchtelingen. Verder zijn er per jaar zo'n 
400.000 Heimkehrer (Duitse immigran
ten en hun nazaten). In de Duitse deel
staten en gemeenten is in veel plaatsen 
een absolute opnamestop ingevoerd we· 
gens huisvestingsproblemen. Van ruim
hartig beleid is geen sprake. De druk 
vanuit de bevolking wordt steeds groter. 
40 % van de Duitse en Franse bevolking 
sympathiseert met rechts-radicalen. De 
politiek wordt gedwongen om maatre
gelen te nemen. 

ad b. Nederland staat zeer goed 
aangeschreven. Met name in Duitsland 
is men jaloers op het Nederlands toe
latingsbeleid (de politiek en in jour· 
nalistieke commentaren). Algeruime tijd 
patrouilleren soldaten aan de Duitse 
oostgrens om vluchtelingen tegen te hou
den. In de Duitse landspolitiek wordt 
voorgesteld ~ren quotabeleid te voeren 
voor economische vluchtelingen en 
daarnaast (als voorheen) apart beleid 
voor politieke vluchtelingen. De rest van 
de EG zou dan aan dit quotabeleid moe· 
ten meedoen. De USA heeft een contin
gent van 80.000 personen ingesteld 
(Texas is bijna tweemaal zo groot als 
het huidige Duitsland met 15 miljoen 
inwoners). Spoedig zullen de andere 
landen van Europa, Duitsland en 
Frankrijk voorop, strengere normen 
hanteren dan Nederland. Door de enor
me aantallen economische vluchtelingen 
en Heimkehrer zullen de normen voor 
politieke vluchtelingen alleen maar wor
den verscherpt en de beschikbare ruimte 
voor politieke vluchtelingen steeds klei
ner qua huisvesting, arbeidsmarkt, fi
nanciën. 

ad c. Waar staat geschreven specifiek 
met betrekking tot · ruimhartig beleid 
wat liberalen behoren te doen? Wie be
paalt dat? In Nederland en daarbuiten? 
Een politieke vluchteling is een politieke 
vluchteling. Punt. 

Conclusie moge zijn dat mijn voor
ganger in deze, W. L. de Vries uit Doorn, 
gewoon gelijk heeft. Ook ik ben een li
beraal. 

D. van der Helm, 
's-Grauendeel. 

Openingsfeestje 
150 parlementariërs willen bij het 

betrekken van hun nieuwe werkruimte 
een feestje bouwen. Kosten: 2 miljoen, 
ofwel f 13.333,- per geachte afgevaar
digde. Als ze het uit eigen zak zouden 
betalen kan niemand daar bezwaar te
gen maken. Zo is het natuurlijk niet. 

Dat de Nederlandse belastingbetaler 
het hen mogelijh maaht strahs in een 
betere accommodatie te verblijven is 
kennelijk niet voldoende. 

In een tijd waarin de lasten voor ieder 
méér en de voorzieningen voor velen 
minder worden, is het een schande dat 
bij monde van de voorzitter, alle grote 
partijen - dus ooh de VVD - dit durven te 
vragen. De geloofwaardigheid van onze 
politici, toch al niet groot meer, krijgt 
weer een deuh. 
Het verlanglijstje vermeldt verder: 
Extra personeel: 1,4 miljoen gulden. Ik 
dacht dat de VVD een groot voorstander 
van afslanking van overheidspersoneel 
was. 
Nieuwe apparatuur: 900.000 gulden. 
Dat worden vast zeer gemakkelijke stoe
len. Want bij Deetman zit je goed. Dom, 
dom, oliedom van Bolhestein en de zij
nen. 

Vrede 

Dr. G. H. Bonnet, 
urz. afd. Tiel. 

Gezien het echec van minister Van 
den Broeh als voorzitter van de EG en 
als hoofd van de EG-trojha bij de bemid
deling in het Joegoslavische conflict èn 
gelet op de deelname van Nederland aan 
de 45e zitting van de Algemene Verga
dering van de VN, welke momenteel 
gaande is, u raag ih mij in gemoede af of 
de tijd niet rijp is voor de vervanging van 
Van den Broek door een landgenoot die 
wèl bij machte is om de belangrijkste 
taak die een minister van Buitenlandse 
Zahen behoort te dienen, "de beuordering 
van de mensenrechten", op effectieve wij
ze vorm te geven. Iémand die de Alge
mene Vergadering zodanig enthousiast 
weet te maken voor de broodnodige reor
ganisatie van de VN, waartoe artikel 109 
van het VN-Handvest uitdrukkelijk· de 
mogelijkheid biedt, dat zij daadwerhelijh 
van de grond homt. 

Een fundamentele reorganisatie die 
de machtsverhoudingen in onze vol
kerenorganisatie teniet doet, onder meer 
door de opheffing van de Veiligheidsraad 
met zijn dictatoriale "recht van de sterh
ste" waarop het ondemocratische "recht 
van veto" in feite rieerhomt. De opheffing 
van de Veiligheidsraad die voor de Alge
mene Vergadering de weg vrijmaakt voor 
de realisatie van het gemeenschappelijk 
door alle volkeren en alle naties te berei
ken ideaal: "De verwe'rkelijking van de 
mensenrechten". Het lang gekoesterde 
vredesideaal dat simpel gesproken neer
komt op de creatie van een "Nieuwe We
reldorde" die, in tegenstelling tot de Pax 
Universalis welke president George Bush 
voor ogen staat, werhelijk hout snijdt. 
Een mondiale samenleving waarin noch 
het geweld, noch het geld mààr "het 
recht" de toon aangeeft. Kortom, een we
reldomvattende rechtsstaat waarin ui
terst waardevolle puur humane zaken 
als "de menselijke waarde en waardig
heid, de liefde voor mens en natuur of 
het eergevoel", niet voor een paar cent te 
grabbel wordengegooid en waarin tevens 
iedereen is gevrijwaard van vrees en ge
brek, zoals dat zo fraai staat verwoord 
in de preambule van de Universele Ver
klaring van de Rechten van de Mens. Om 
in bijbelse termen te spreken, de wereld 
waarin een ieder gerust woont onder zijn 
eigen wijnstok en uijgeboom, zoals in de 
profetiiin staat geschreven. 

Wouter ter Heide, 
Langenholte. 
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In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 

opgenomen van openbare 
bijeenkomsten (voor 

iedereen toegankelijk) waar 
landelijke VVD-politici het 

woord voeren. 

ALMELO - 18 november. Mr. A. H. 
Korthals. "Theaterhotel", Hofstraat, 
Almelo. Aanvang 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

AMSTERDAM- 21 november. De heer 
J. Franssen. Filmzaal, Stadhuis, Am
sterdam. Aanvang 20.30 uur. Ontwik
kelingen in het onderwijs. 

ARNHEM - 9 december. Mevr. E. G. 
Terpstra. "Musis Sacrum", Velperbui
tensingel 25, Arnhem. Aanvang 20.00 
uur. Actuele politiek. 

BALKBRUG - 18 november. De heer 
P. M. Blauw. Zaal Takens, Balkbrug. 
Aanvang 20.00 uur. Landbouwforum. 

OC BARONIE VAN BREDA/WOUD
RICHEM - 29 november. De heer R. L. 
0. Linschoten. Rest. "Het oude Raad
huis", Hoogstraat 47, Woudrichem. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 

BLEISWIJK/WASSENAAR - 3 de
cember. Mevr. mr. E. J. J. E. van Leeu
wen-Schut. "De Rank", Kerkstraat, 
Bleiswijk. Aanvang 20.00 uur. Kennis
makingsbijeenkomst. 

BLOEMENDAAL - 14 november. De 
heer H. F. DijkstaL Gemeentehuis Bloe
mendaal, Bloemendaalseweg 158, 
Overveen. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

BRUSSEL- 16 december. De heer P.M. 
Blauw. "De Nederlandse Vereniging", 
Gallierslaan, Brussel. Aanvang 12.30 
uur. Landbouwplannen van de commis
sie Mcsharry. Lunchbijeenkomst. 

DRONTEN - 25 november. De heer J. 
Franssen. Hotel café rest. "Het Gal
joen", De Rede, Dronten. Aanvang 20.00 
uur. Actuele onderwijszaken. 

EDE - 18 november. Drs. F. W. Weis
glas. Congrescentrum "De Reehorst", 
Bennekomseweg 24, Ede. Aanvang 
20.00 uur. Actuele buitenlandvraag
stukken in het licht van Europa 1992. 

EPE - 25 november. Dr. R. W. de Korte. 
Rest. "De Stern", Hoofdstraat, Epe. 
Aanvang 20.00 uur. Voorgenomen be
zuinigingen van het kabinet. 

ERMELO/HARDERWIJK EN PUT
TEN- 9 december. De heer J. Franssen. 
"De Dialoog", Raadhuisplein 4, Ermelo. 
Aanvang 20.00 uur. Thema-avond on
derwijsproblematiek. 

GIESSENLANDE 20 november. 
Mevr. drs. M. M. H. Kamp. Dorpshuis te 
Noordeloos. Aanvang 20.00 uur. Actuele 
politiek en Ouderenbeleid. 

's-GRAVENZANDE- 12 december. De 
heer H. F. DijkstaL Rest. "De Spaanse 
Vloot", Marktplein, 's-Gravenzande. 
Aanvang 20.30 uur. Asielzoekers/toe
latingsbeleid. 

GRONINGEN/VROUWEN IN DE 
VVD- 18 november. Mevr. A. Jorritsma
Lebbink. Rest. "De Radehoek", 
Herebinnensingel 39, Groningen. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

HEEMSTEDE - 2 december. Mevr. E. 
G. Terpstra. Raadhuis Heemstede, Bur
gerzaal, Raadhuisplein, Heemstede. 
Aanyang 20.00 uur. Gezondheidszorg. 

HELLEVOETSLUIS •· 25 november. 
Mevr. A. Jorritsma-Lebbink. "'t Zeegat", 
Struitse Zeedijk, Hellevoetsluis. Aan
vang 20.00 uur. Infrastructuur en ver
keersproblematiek. 

HENGELO/DELDEN - 2 december. 
Dr. R. W. de Korte. Rest. "Het Wapen 
van Delden", Langestraat 242, Delden. 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politiek. 
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OC LEIDENNOORSCHOTEN - 16 
december. De heer H. F. DijkstaL Res
taurant van de lnnovam, Rouboslaan 30, 
Voorschoten. Aanvang 20.15 uur. 
Criminaliteit. 

VELSEN - 25 november. De heer R. L. 
0. Linschoten. "De Theeschenkerij", 
Velserbeek, Velsen-Zuid. Aanvang 20.00 
uur. Herziening sociale stelsel. 

LOOSDRECHT - 25 november. Mevr. 
N. Rempt-Halmmans de Jongh. Rest. 
"Ottenhome's Capitainerie", Oud Loos
clrechtse Dijk 207, Loosdrecht. Aanvang 
20.00 uur. Sociale wetgeving en actuele 
politiek. 

OC OLDAMBT- 18 november. De heer 
R. L. 0. Linschoten. Hotel der Neder
landen, Torenstraat 1, Winschoten. 
Aanvang 20.00 uur. WAO-problematiek. 

PUTTE/WOENSDRECHT/OSSEN
DRECHT EN HUYBERGEN - 18 no
vember. De heer J. Franssen. Hotel 
Rest. "De drie Zwaantjes", Antwerpse
straat 4, Putte. Aanvang 20.00 uur. Ge
meentelijke herindeling. 

RENKUM - 25 november. De heer A. A. 
M. E. van Erp. Rest. "Klein Hartestein", 
Utrechtseweg 226, Oosterbeek. Aan
vang 20.00 uur. Actuele politiek. 

STADSKANAAL - 22 november. De 
heer P. M. Blauw. Dans- en zalencen
trum "Koning", Hunsingalaan 1, Stads
kanaal. Aanvang 20.30 uur. Actuele po
litiek. 

KC TILBURG/BREDA - 30 november. 
Drs. G. M. de Vries. Hotel "Princeville", 
Liesboslaan 57, Breda. Aanvang 10.00 
uur. Actuele Europese politiek. 

VENRAY - 9 december. Mr. J. G. C. 
Wiebenga. Hotel "De Witte Hoeve", 
Gaststraat, Venray. Aanvang 21.00 uur. 
Actuele politiek. 

VI4ARDINGEN - 25 november. Mr. 
A. H. Korthals. Rest. "De Stadskelder", 
Maassluisseclijk 2, Vlaardingen. Aan
vang 20.15 uur. Algemene zaken. 

WEST ZEEUWS VLAANDEREN/ 
OOSTBURG- 16 december. Mr. A. J. te 
Veldhuis. Hotel "Du Commerce", Markt, 
Oostburg. Aanvang 20.00 uur. Land
bouw en Milieu. 

WILLEMSTAD - 9 december. Drs .. F. 
W. Weisglas. Rest. "Het Wapen van 
Willemstad", Benedenkade, Willemstad. 
Aanvang 20.00 uur. Algemene politiek 
en buitenland. 

KC ZEELAND/GOES - 26 november. 
Mevrouw drs. N. Ginjaar-Maas. Rest. 
"De Prins van Oranje", Nieuwstraat 14, 
Goes. Aanvang 19.45 uur. Onderwijs 
met accent op de basisvorming. 

ZWIJNDRECHT - 21 november. Drs. 
F. W. Weisglas. Develpaviljoen, Park
laan 1, Zwijndrecht. Aanvang 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

• 

Ontwikkelingssamen;. 
werking en de markt 
De Prof. Mr. B. M. Teldersstichting organiseert op maandag 9 
deceniber 1991 een symposium over "ontwikkelingssamenwer
king en de markt". De bijeenkomst vindt plaats in de vergader
zaal van de Eerste Kamer der Staten-Generaal, Binnenhof 22, 
Den Haag. 

Uitgangspunt van het symposium is het in 1990 verschenen 
geschrift 72 van de Teldersstichting, "De Markt helpt mee. Ont
wikkelingssamenwerking in de jaren negentig". 

Programma 

13.30 - 13.30 uur: Inschrijving en ontvangst 
13.30 - 13.45 uur: Inleiding prof. dr. C. J. Oort 
13.45 - 14.15 uur: Inleidingen door drs. M. van den Berg, prof. 

dr. J. C. Ereman en prof. dr. C. J. Jepma 
over de vraag "Wat hebben we geleerd van de 
ontwikkelingssamenwerking in de afgelopen 
decennia?" 

14.15- 15.15 uur: Discussie 
15.15- 15.45 uur: Pauze 
15.45 - 16.15 uur: Inleiding door prof. dr. L. B. M. Mennes, drs. 

J. P. Pronk enE. G. Terpstra over de vraag 
"Hoe waardevol zijn de aanbevelingen van de 
werkgroep van de Teldersstichting voor het 
Nederlands beleid in de jaren negentig?" 

16.15- 17.30 uur: Discussie 
17.30- 18.00 uur: Aperitief 

De deelname is gratis. U kunt zich aanmelden door inzending 
van onderstaande bon. Deelnemers aan het symposium kunnen 
het geschrift "De markt helpt mee" tegen gereduceerde prijs 
bestellen. De prijs voor deelnemers bedraagt f 20,00 i.p.v. 
f 25,00. 

Deze bon vóór 26 november a.s. zenden naar: 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting 
Koninginnegracht 55a 
2514 AE Den Haag ' 

Meer informatie kunt u inwinnen bij de Teldersstichting, 
mw ir~ L. J. Kolff, telefoon: 070-3631948. 

AANMELDINGSBON 

Naam: ....................................................................................................................................................... .. 

Adres: .............. : .......................................................................................... : .............................................. . 

Postcode + woonplaats: ................................................................................................................... . 

Instelling: ................................................................................................................................................ . 

Telefoonnummer: .............................................................................................................................. .. 

neemt op 9 december 1991 deel aan het symposium "OP.twikkelingssamen
werking en de markt" en bestelt geschrift 72 wel/niet* voor f 20,00 (i.p.v. 
f 25,00) (betaling met de acceptgirokaart die wordt toegezonden). 

Datum: ............................................... Handtekening: 

* doorhalen wat niet gewenst is. 
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Genlengde gevoelens 
overheersen resultaat 

Woensdagmiddag, 11 december, Straatsburg. De redacties van de ochtendkranten hebben te 
vroeg moeten sluiten om de uitkomst van de Europese Raad in Maastricht nog te kunnen 
"meenemen". We moeten het dus doen met wat radioberichten; genoeg om ons een eerste indruk 
van de top te kunnen vormen, maar te vaag voor een eindoordeel. 
Gemengde gevoelens overheersen. Om met de positieve te beginnen: in Maastricht heeft de EG 
het belangrijkste besluit genomen sinds haar oprichting in 1957. Nog voor het eind van de eeuw 
zullen de lidstaten die daartoe in staat en bereid zijn, één gemeenschappelijke munt in de plaats 
stellen van hun nationale valuta. Daarmee zullen niet alleen hun economieën versmelten · een 
proces dat al jaren aan de gang is -, ook de lotsverbondenheid van hun volkeren zal worden 
bezegeld. 

Goedkope demagogie 
Wil dat zeggen dat de nationale 

staat wordt opgeheven, en dat 
Nederland dus verdwijnt? Nee, 
natuurlijk niet. Het is gevaarlijke, 
goedkope demagogie van sommige 
politici om die angst aan te wak
keren. Nederland, Frankrijk en de 
andere EG-landen blijven gewoon 
bestaan, met hun eigen regering, 
hun parlement, hun staatshoofd, 
met hun nationale eigenheden en 
eigenaardigheden. Op economisch 
gebied zullen zij de grenzen van 
hun nationale beleid gezamenlijk 
vaststellen. Binnen die grenzen 
blijven zij vrij te doen wat hun 
goeddunkt. Bovendien is in 
Maastricht uitdrukkelijk bepaald 
dat de EG alleen dáár een taak 
heeft waar zij beter kan optreden 
dan de lidstaten afzonderlijk. Be
stuur moet alleen aan een hogere 
bestuurslaag worden overgedra
gen als het lagere bestuur een 
taak niet (meer) goed aankan. 
Kortom: een typisch federale 
aanpak. Geheel volgens het 
standpunt van de algemene ver
gadering van de VVD, neergelegd 
in "Ongebroken Lijnen", en vol
gens het standpunt van de Eu
ropese Federatie van Liberale 
Partijen, onderschreven door de 
VVD. 

De oprichters van de Europese 
Gemeenschap, Monnet, Schuman 
en Adenauer voorop, hebben het 
goed gezien. Hun visie, zo blijkt, 
is niet door de tijd achterhaald. 
Integendeel, zij is actueler dan 
ooit. 

Op het terrein van het buiten
lands en veiligheidsbeleid zijn op 
de top in Maastricht enkele voor
zichtige, maar wezenlijke stappen 
vooruit gezet. De EG-lidstaten 
zullen nauwer samenwerken, en 
hebben afgesproken op een voor
alsnog beperkt aantal terreinen 
waar nodig met meerderheid van 
stemmen besluiten te nemen. Op 
het vlak van de defensie zal men, 
in samenspraak met de VS en Ca
nada, als EG meer met één stem 
spreken. 

Stabiliteit 

Eensgezind optreden van de 
Westeuropese landen. is des te 
noodzakelijker nu behalve in Joe
goslavië ook in de voormalige 
Sovjet-Unie de politieke stabi
liteit als sneeuw voor de zon ver
dwijnt. Belangrijk is ook, dat En
geland zich in Maastricht achter 
de nieuwe verdragstekst heeft 
gesteld. Ook Londen ziet in, dat 
een meer eensgezind Europees 
buitenlands beleid noodzakelijk 
is, en dat dit niet ten koste hoeft te 
gaan van hechte transatlantische 
betrekkingen. Integendeel. Tel
kens als ik met mijn collega's in de 
Amerikaanse Senaat en het Huis 
van Afgevaardigden praat, bena
drukken zij het belang van een 
EG die meer verantwoordelijk
heid aanvaardt voor de veiligheid 
in Europa. Een Europa dat ver
deeld optreedt, zoals in de Golf
crisis, omdat het op veiligheids
gebied geen bevoegdheden heeft, 
wakkert in Amerika alleen het 
isolationisme aan, aldus voor-

aanstaande Amerikaanse par
lementsleden. 

(On)macht EP 

Op één punt is het resultaat 
van Maastricht beneden de maat. 
Dat is op het vlak van de demo
cratische controle. "Maastricht" 
versterkt de macht van de natio
nale ambtenaren - vooral die van 
de ministeries van Financiën - en 
van diplomaten. De burger komt 
er bekaaid af. Zeker, de bevoegd
heden van het Europees Par
lement worden op een aantal be
langrijke punten uitgebreid. Maar 
dat is vooral het geval op de klas
sieke terreinen van EG-optreden, 
met name de interne markt. Op 
de nieuwe terreinen van binnen
landse veiligheid en Economische 
en Monetaire Unie (EMU) wordt 
het democratisch tekort juist ver
groot. 

Sancties 
Dit is een ernstige tekort

koming. Zaken als een asiel- en 
visumbeleid, die de binnenlandse 
veiligheid raken, mogen niet bui
ten controle van de nationale par
lementen, het Europees Par
lement en het Europees Hof van 
Justitie plaatsvinden. De par
lementen zijn er om de burger 
zeggenschap te geven, het EG-Hof 
om in laatste instantie de na
leving van de mensenrechten te 
waarborgen. Hier mogen beslui
ten dus niet intergoevernemen
teel worden genomen. Ook is voor 
mij niet acceptabel dat een land 

door GIJS DE VRIES, 
ELD-Europarlementariër 

blijkens het EMU-verdragsdeel 
sancties kunnen worden opgelegd 
(een soort strafpremie, af te dra
gen aan de EG) als het zich niet 
aan de afspraken over het econo
misch beleid houdt, zonder dat het 
Europees Parlement daarop greep 
heeft. 

Deze tekortkomingen moeten 
over vier à vijf jaar, als er een 
nieuwe intergoevernementele 
conferentie plaatsvindt, worden 
opgeheven. Het .Europees Par
lement moet uitspreken dat het 
toetreding van nieuwe lidstaten 
als Turkije, Oostenrijk en Zweden 
zal veto-ën - het heeft die be
voegdheid - zolang de bevoegd
heden van het Europees Par
lement op de genoemde terreinen 
niet aanzienlijk zijn versterkt. il 

De voormalige fractievoor
zitter van de Europese li
beralen, V aléry Giscard 
d'Estaing, is overgelopen 
naar de Christendemocra
tische fractie. Drie Fransen 
zijn met hem mee gegaan; 
de overige negen Franse le
den van de liberale fractie 
hebben dat geweigerd. 
Giscard had zich het afgelo
pen jaar reeds meerdere 
malen buiten de liberale 
consensus geplaatst. In de
cember vorig jaar had hij de 
gehele Europese liberale 
fractie willen laten toetre
den tot de Christendemo
cratische. Dat weigerde de 
fractie. In de herfst van dit 
jaar zag de fractie zich ge
dwongen afstand te nemen 
van Giscards uitspraken 
over minderheden in Euro
pa en van zijn pleidooi voor 
invoering van een "bloed
recht" voor het verkrijgen 
van de nationaliteit van een 
Europees land (d.w.z. dat 
men ouders moet hebben 
met die nationaliteit). 
Met het uittreden van Gis
card is de identiteit van de 
Europese liberale fractie als 
een groepering van het po
litieke midden versterkt. De 
Christendemocratische 
fractie, die over ehige tijd 
naar wordt verwacht ook de 
Britse Cons.ervatieven zal 
opnemen, m;1akt een. po-. 
litiek~ verschuiving naar 
rechts. a 

Î 
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David Luteijn tot premier: 

,,Pas op ntet basisprincipes 
p~~ ~BYU-
DEN HAAG - Het kon niet uitblijven dat een week na de behan
deling van de Stelselherziening Ziektekosten VVD-fractievoor
zitter in de senaat, ir. David Luteijn, de rol van de Eerste Kamer 
en haar relatie tot het kabinet nog eens onder de loep zou 
leggen tijdens de Algemene Beschouwingen. 
"De regeringsfracties in de Tweede Kamer zijn grotendeels 
monddood gemaakt door het dichtgespijkerde regeerakkoord. 
Zij kunnen niet echt tegenspel aan de regering bieden." Luteijn 
merkte op dat door het ontbreken van het dualisme tussen 
Tweede Kamer en regering de rol van de Eerste Kamer aan het 
veranderen is. 

Van oudsher acht de Eerste 
Kamer zich minder gebonden aan 
regeerakkoorden dan de Tweede. 
Haar voornaamste taken liggen 
op het gebied van toetsing van de 
zorgvuldigheid plus de uitvoer
baarheid van wetsvoorstellen. 
Maar als de regeringspartijen in 
de Tweede Kame} hun contro
lerende taak niet meer (kunnen) 
uitvoeren, zal de Eerste Kamer 
het ook tot haar taak moeten re
kenen om politiek-inhoudelijk 
naar wetsvoorstellen te kijken. 

Dualisme 

particuliere of collectieve aanvul
lende arbeidsongeschiktheids
verzekeringen. Daarna zou de 
commissie moeten bekijken of een 
verdere stap naar een echt mini
stelsel plus een particuliere (col
lectieve) aanvulling opportuun en 
mogelijk is. 

Voordat de wijzigingen op het 
gebied van de WAO-wetgeving in 
werking kunnen treden, zullen 
toch tenminste concrete moge
lijkheden voor bijverzekeringen 
moeten zijn uitgewerkt." 

Aan het eind van het debat 
werd een motie van PvdA, D66, 
Groen Links en RPF aangehou
den. Hierin werd een onderzoek 
bepleit naar de grenzen en de be
voegdheden van de Eerste Kamer. 

2 

Luteijn: "Ik wil nog eens on
derstrepen dat wij dit als part
time politici niet zoeken. Maar als 
het moet, moet het. Als de minis
ter-president tot ons zegt - zoals 
vorig jaar: 'Pas toch verschrikke
lijk op', dan zou ik tot het kabinet 
willen zeggen: 'Pas toch ver
schrikkelijk op dat een van de 
meest wezenlijke basisprincipes 
van onze parlementaire democra
tie, namelijk het dualisme tussen 
regering en parlement, niet in het 
ongerede raakt'. En dat gebeurt 
steeds waar het voortbestaan van 
de coalitie, waar afspraken in het 
regeerakkoord, voorrang krijgen 
boven een fatsoenlijke parlemen
taire toetsing. Voor mijn fractie is 
het dan ook de vraag of we met de 
discussie over de positie en functie 
van de Eerste Kamer niet veeleer 
aan symptoombestrijding doen in 
plaats van ons met de werkelijke 
problematiek bezig te houden." 

Wel zal de senaat een apart 
debat organiseren over zijn eigen 
functioneren. • David Luteijn, fractievoorzitter WO Eerste Kamer 

Loyaliteit 
Luteijn strooide nog wat zout 

in de wonde van het CDA door 
op te merken dat het hem niet 
verbaast dat zowel in de Tweede 
Kamer (zij het nog,.wat aarzelend) 
als in de senaat de CDA-fracties 
zo'n grote moeite hebben met hun 
loyaliteit aan dit kabinet. Veel 
wetsontwerpen dragen een sterk 
socialistisch karakter. Dat geldt 
voor de WAO/ZW-voorstellen, 
voor de koppeling van minimum
loon aan sociale uitkeringen, die 
volgend jaar in de praktijk al niet 
meer uitvoerbaar is, voor het 
schrappen van de inflatiecorrectie 
en voor de aanpak van het eigen 
huizenbezit. Maar vooral komt 
het tot uiting in de wetsontwerpen 
betreffende het basisonderwijs, 
waar de contouren van de mid
denschool weer bij opduiken en de 
stelselherziening in de gezond
heidszorg. 

WAO-herziening 
Voordat de WAO-wijzigingen 

worden ingevoerd wenst de VVD
fractie de instelling van een 
werkgroep of commissie, waaraan 
een tweeledige opdracht moet 
worden gegeven. Luteijn: "Die 
commissie moet de mogelijkheden 
en modaliteiten onderzoeken van 

Financiële beschouwingen in de senaat 

Van Graafeiland: ,,Kabinet kan tij 
niet keren"doorRENYDIJKMAN 
Tijdens de financiële beschouwingen in de Eerste Kamer heeft 
VVD-woordvoerder John van Graafeiland ernstig bezwaar 
aangetekend tegen het feit dat veel tijdelijke oplossingen wor
den geschapen om financiële tekorten ongedaan te maken. Die 
oplossingen vormen een wankele basis doordat zij afhangen 
van de medewerking van derden. 

"Het kabinet draait de rollen 
om en verwacht van de particu
liere sector dat deze door loon
matiging het mogelijk maakt dat 
voor de overheidsfinanciën de 
noodzakelijke aanpassingen kun
nen worden getroffen. De loon
stijging zal vrijwel zeker de 3% % 
ruim overschrijden. De CAO's die 
voor 1992 al zijn afgesloten komen 
op een gemiddelde loonstijging 
van 4%%. 

Het tweede voorbeeld: Dit ka
binet hoopt met stevige maatre
gelen op het gebied van de Ziek
tewet en de WAO 4% miljard te 
besparen. Die besparing hangt in 
belangrijke mate af van de be
reidheid van vele uitvoeringscir
cuits om mee te werken aan het 
nieuwe begrip 'passende arbeid', 
dat in de WAO moet worden inge
voerd", aldus de VVD-financieel 
woordvoerder. 

Inflatie 
Van Graafeiland wees erop dat 

de naar Nederlandse begrippen 
sterk toenemende inflatie voor 
een belangrijk deel wordt veroor
zaakt door de lastenverhogingen 
die het Kabinet vanafhet moment 
van zijn aantreden heeft doorge
voerd. Dat geldt voor de lasten
verzwaringen van het huurwaar-

deforfait, milieuheffingen, ta
baks- en benzine-accijns e.d. 
"Daardoor ontstaat in verge
lijking met onze buurlanden een 
extra verhoging van de lasten
druk die al te hoog is ... Ook is het 
tegendraads dat het kabinet de 
BTW-verlaging van 18,5% tot 
17 % niet door laat gaan en het 
gereserveerde bedrag gebruikt als 
compensatie voor tegenvallers in 
de overheidsfinanciën. Een lagere 
BTW leidt tot lagere prijzen, be
vordert de koopkracht, matigt de 
loonkosten en is bovendien nodig 
in het kader van de BTW-har
monisatie in EG-verband." 

Het tij keren 
John van Graafeiland betreurt 

het dat geen enkel kabinet van 
welke signatuur dan ook in staat 
blijkt drastische keuzes te maken 
en de bezinning op kemtaken tot 
een goed eind te brengen. "We 
hebben kennelijk niet het vermo
gen het tij te keren, hoogstens wat 
bij te stellen." Volgens hem blijven 
altijd deelbelangen spelen waar 
immer weer politieke wegen voor 
blijken te bestaan. "Dat gebeurt 
op het gebied van de Volkshuis
vesting, de subsidiesfeer, de so
ciale zekerheid. Drastisch of 
doortastend optreden is nauwe
lijks mogelijk." • 

John van Graafeiland, WO-Eerste-Kamerlid. 
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Frits Bolkestein over 1991: 

,, toont lange 
ternrl.jn visie" 
door RENY DIJKMAN, foto: THEO MEIJER 

DEN HAAG - "Ik streef naar drie elementen bij het politiek 
opereren van de fractie. 
a. Deugdelijkheid, degelijkheid, betrouwbaarheid; 
b. Lange termijn visie. Dus niet: wat is vandaag populair, maar 
wat zijn op langere termijn de consequenties; 
c. Leiding te geven aan de politieke discussie." 
Dit is de afsluiting van het vraaggesprek met politiek leider 
Frits Bolkestein over de profilering - "het gezicht" - van de VVD 
in 1991 aan het eind van dit jaar. 

Oppositie 
Tijdens vier debatten heeft de 

VVD als oppositiepartij duidelijk 
tegengas gegeven in 1991. Bol
kestein: "We hadden twee grote 
sociaal-economische debatten, de 
Tussenbalans en de Miljoenen
nota 1992. Bij beide gelegenheden 
zijn wij met financieel onder
bouwde tegenvoorstellen geko
men, die geheel zijn doorgerekend 
door het Centraal Planbureau en 
gedegen bevonden. Die correctie
scenario's zijn door de regering 
terzijde gelegd. Dat is jammer, 
want de mensen hadden volgens 
onze plannen meer geld ter vrije 
besteding overgehouden. Boven
dien was door ons plan het aantal 
inactieven per 100 werkenden la
ger uitgevallen dan volgens de re
geringsplannen. 

Als derde noem ik het Golf-de
bat in januari, toen de VVD de 
Kamer terug heeft laten roepen 
van reces. We hadden een glas
heldere opstelling, namelijk dat 
wij onze verantwoordelijkheden 
als bondgenoot van de Verenigde 
Staten en als lid van de inter
nationale alliantie in de Perzische 
Golf voor het volle pond moesten 
dragen. Dat wij dus ook op mi
litaire wijze moesten meedoen 
met die actie. Groen Links had 
ook een heel duidelijke opstelling. 
De andere partijen hingen daar 
een beetje tussen in. De PvdA 
heeft zich in dat januari-debat 
onderscheiden door het optrekken 
van mistbanken. De regering 
heeft overigens toen ons stand
punt overgenomen. 

Het vierde debat betrof de 
WAO. Daarin hebben wij ons 
standpunt verdedigd dat de re
gering bestaande WAO-ers be
treffende hoogte en duur van de 
uitkeringen met rust moest laten 
en zich moest concentreren op 
nieuwe gevallen. Wel zouden alle 
W AG-gerechtigden de komende 
jaren opnieuw moeten worden 
herkeurd om te kijken wat men
sen nog kunnen doen. In het ver
leden is te veel gekeken naar wat 
men niet meer kon doen." 

Dwarsliggen 
Niet om dwars te liggen, maar 

vanuit die langere termijn visie 
heeft de VVD-Tweede Kamer
fractie samen met de SGP als 
enige partijen de Stelselwijziging 
Gezondheidszorg afgewezen. 
Frits Bolkestein: "Het debat is 
binnen de fractie met felheid en 
kracht van argumenten gevoerd. 
Tenslotte hebben we als fractie
gezegd: "We doen het niet. De 
uitvoerbaarheid is twijfelachtig, 
de nivelleringseffecten zijn te 
groot en er zitten te weinig ele-

menten in tot kostenbeheersing. 
Ook de wet op de basisvorming 

heeft daarom niet ons fiat gekre
gen. Jan Franssen heeft namens 
de fractie verklaard dat er voor 
ons te weinig flexibiliteit in de 
plannen van Wallage zat; zowel 
voor de lbo-er als voor de gym
nasiast." 

Daamaast is de VVD op vele 
punten duidelijk naar buiten ge
treden o.a. met het mediadebat, 
de nieuwe situatie in Suriname na 
de telefooncoup en door het we
derom aan de orde stellen van de 
kwestie van de Japanse ere
schulden. 

Ook heeft de VVD in het voet
spoor van de WRR het plan gelan
ceerd het wettelijk minimumloon 
voor nieuwe banen met 30 % te 
verlagen. "Dat minimumloon is 
gebaseerd op een gezin. Mensen 
die kostwinner zijn, krijgen een 
toeslag. Dat is in overeenkomst 
met de opzet van de wet." 

Minderheden 
De meeste aandacht heeft 

fractieleider Bolkestein echter 
getrokken met het aansnijden van 
de problematiek rond de integra
tie van de minderheden. Hij heeft 
de taboesfeer doorbroken. De ver
kiezingen van 24 november in 
België tonen aan hoe broodnodig 
dat was. Daar schoven vooral in 
de grote steden de stemmen naar 
het extreem rechtse "Vlaams 
Blok", dat in Antwerpen met 
25,5 % van de stemmen de groot
ste partij werd. Wij maken ons 
grote zorgen voor het feit dat een 
politieke partij die zo onver
bloemd kiest voor het tot zon
debok maken van buitenlanders 
zo sterk is gegroeid. Het moet een 
waarschuwing zijn voor ons allen, 
dat het hier in Nederland niet zo 
ver komt. De VVD is gelukkig dat 
daarover in de Nederlandse po
litiek nagenoeg concensus be
staat. Dat bleek wel tijdens de Al
gemene Beschouwingen. 

Frits Bolkestein: "Ja, het is 
goed dat dit taboe doorbroken is 
en dat wij tot een nationaal debat 
komen met een nationale aanpak, 
waar ik om heb gevraagd. De Ka
mer heeft daarop positief gerea
geerd. De ministers verschillend. 
Lubbers houdt nog steeds vast 
aan de verzuiling. Minister Dales 
daarentegen - en zij is de belang
rijkste want dit onderwerp zit in 
haar portefeuille - heeft gezegd: 
'Dit is belangrijk. Dat debat moet 
er komen.' Nu wordt een eerlijke 
discussie mogelijk. Daar ben ik 
erg tevreden over." 

Bolkestein verzet zich tegen 
elke vorm van verzuiling. "Door 
ons wordt niet betwist dat Mos-

lims het recht hebben een eigen 
school te stichten. Maar ik zet er 
wel een paar vraagtekens bij. Ge
steld dat een dergelijke moslim
school exclusief wordt bevolkt 
door kinderen uit Marokko, wat 
wordt er dan gesproken? Neder
lands? Ik denk van niet. Ik ver
moed dat het Berbers of Arabisch 
wordt. Dat vertraagt de integra
tie. 

Maar het gaat niet alleen om 
scholen. Het kan straks ook via 
een eigen vakbond doorlopen tot 
een eigen politieke partij en uni
versiteit. Ik denk dat niemand in 
Nederland mij duidelijk kan ma
ken dat de integratie van alloch
tonen in Nederland wordt bevor
derd door Turkse jongens te laten 
voetballen in een Turks elftal. 
Laten ze gewoon meedoen met de 
andere jongens, zodat ze samen 
opgroeien en grappen kunnen 
maken in de kleedkamers." 

Corporatisme 
Een ander punt waar hij op 

blijft hameren, is de macht van 
de corporatismen. Hij hoopt die 
bolwerken samen met de PvdA te 
ontmantelen. Het gaat om ons al
ler belastinggeld waarop control~ 
moet bestaan. 

Onlangs schreef Bolkestein in 
het Financieel Dagblad daar o.m. 
over: "De grenzen van het cor
poratisme zijn in zicht gekomen. 
Zo is het veel te hoge aantal ar
beidsongeschikten mede het ge
volg van het misbruik van de 
WAO door de sociale partners. 
Diezelfde sociale partners hebben 
een meerderheidspositie in de 
SER bij het adviseren van de re
gering." 

De politiek leider van de VVD 
huldigt het standpunt dat waar 
overheidsgeld in het geding is, de 
volksvertegenwoordiging contro
leert hoe dat geld effectief wordt 
besteed. Hij zou liever zien dat de 
SER alleen bestond uit benoemde 
kroonleden en zo fuseerde met de 
Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid. 

Ondernemingen 
Tot slot. Vijftien jaar geleden 

stapte Bolkestein uit een glan
zende Shell-carrière over naar de 
Nederlandse politiek. Hij deed dat 
ondermeer uit ontevredenheid 
over het slechte ondernemings
klimaat tijdens het Kabinet Den 
Uyl. Is er nu eigenlijk iets verbe
terd in die jaren? 

"Ja," zegt hij stellig. "Destijds 
was winst maken bijna immoreel. 
Je zag ook dat ondernemingen er 
elk jaar op achteruit gingen, 
waardoor massa-ontslagen volg
den. Nu is die houding volkomen 
veranderd. Maar nog steeds heb
ben ondernemingen het moeilijk 
in Nederland. Dat wordt ten dele 
veroorzaakt door de internatio
nale conjunctuur. Daar kunnen 
we niets aan doen. Maar daar
naast zijn er oorzaken waar we 
wél iets aan kunnen doen. Ik 
noem de procedures rond vergun
ningen. Ondernemers moeten 
kunnen plannen. Als zij een ver-

Frits Bolkestein te midden van leerlingen van de Amsterdamse Leonardo Da Vinci
school, die in het "computeratelier" na schooltijd al spelend leren omgaan met 
computers. 

gunning krijgen toegezegd om uit 
te breiden en die vergunning 
wordt dank zij actiegroepen een 
paar jaar later via de Raad van 
State weer ingetrokken, dan wekt 
dat een grotere mate van on
zekerheid op. Uit eigen ervaring 
weet ik dat ondernemers het 
hoofd weten te bieden aan alle 
soorten problemen, maar waar zij 
niet tegen kunnen is onzekerheid. 

Een tweede punt is de kwestie 
van milieu-, energieheffingen en 
de binnenkort in te voeren ecotax. 
Nederland moet dat niet alleen 
willen doen, maar in Europees 
verband. Vergeleken met andere 
Europese landen heeft Nederland 
een energie-intensieve economie. 
Bovendien wordt het geld dat 
binnenkomt via de Wet Algemene 
Bepaling Milieuhygiëne (W ABM) 
voor allerlei doeleinden gebruikt 
en niet alleen om milieuschade te 
herstellen. 

De arbeidsmarktproblematiek 
is het derde punt waar de onder
nemer op vast loopt. Ondanks 
310.000 werklozen zijn er 135.000 
vacatures vooral in het midden
en kleinbedrijf. De ondernemer 
kan niet meer aan goed gekwa
lificeerde werknemers -komen. 

Daarom is het zo dom dat het lbo 
door de minister is onderge
sneeuwd. Er is een grote vraag 
naar mensen met een beroepsop
leiding vanuit de industrie. 

Punt vier: Onze universiteiten 
schijnen niet aan te sluiten op de 
vraag uit het Nederlandse be
drijfsleven. Als ik hoor dat Philips 
meer samenwerkingsovereen
komsten heeft met de universiteit 
van Leuven dan met alle Neder
landse universiteiten tezamen, 
gaat bij mij een rood (Philips) 
lampje branden. Ik zal de minister 
dan ook vragen stellen over de 
wetenschappelijke infrastruc
tuur. 

Punt vijf: Als we naar onze fY
sieke infrastructuur kijken, naar 
de invulling van ons streven: 
'Nederland - Distributieland', zal 
snel moeten worden gezorgd dat 
de transportsector kan blijven 
functioneren. Nu is de hele rand
stad verstopt. Dat kan niet zo 
blijven, tenzij we die ambitie op
geven. 

Dat alles bij elkaar brengt mij 
ertoe om te zeggen: We moeten 
oppassen dat wij de winst van de 
laatste vijftien jaar niet op het 
spel zetten." • 



door RENY DIJKMAN, foto's: THEO MEIJER 

De Eerste Kamer heeft tijdens het 16 uur durende debat over 
de Tweede Fase Stelselwijziging Ziektekostenverzekering 
staatssecretaris Simons (Volksgezondheid) het vuur aan de 
schenen gelegd. Slechts op enkele van de door hem gewenste 
onderdelen kreeg hij het fiat van de senaat om deze op 1 januari 
1992 te laten ingaan. En dat alleen nog maar na de belofte van 
Simons dat elk onderdeel - gepland voor de volgende jaren -
door de Senaat tegen het licht kan worden gehouden en worden 
aanvaard of afgewezen. De Eerste Kamer wil nu eerst zien hoe 
de stap om met ingang van 1 januari aaanstaande geneesmid
delen over te hevelen naar de AWBZ en uit de ziekenfondspak
ketten te halen plus enkele andere kleine wijzigingen in de 
praktijk werken. ·· 
De Pyrrhus-overwinning van Simons is dat hij een heel klein 
beetje mag beginnen aan zijn tweede fase om te komen tot 
een nationale volksgezondheidsverzekering. Een begin dat niet 
onomkeerbaar is. 

Tegen 
De woordvoerders van de VVD

fractie, Dian van Leeuwen-Schut 
en Leendert Ginjaar, bleven te
gengas geven. De liberalen heb
ben als enigen in zowel Tweede 
als Eerste Kamer een consequent 
stemgedrag getoond. 

D66 stemde in de Tweede Ka
mer voor het plan Simons, maar 
ging in de Senaat ook alleen maar 
akkoord met het uitgeklede en 
onttakelde stukje "Tweede Fase" 
dat tenslotte overbleef. Steun had 
Simons natuurlijk van zijn eigen 
partij, de PvdA. 

Maar wekenlang voor het op
merkelijke debat waren alle ogen 
en media gericht op de senaats
fractievoorzitter van het CDA, de 
heer Kaland. Deze had de daaraan 
voorafgaande weken de media 

briljant door een komkommertijd 
heengeholpen door nogal tegen
strijdige verklaringen afte leggen 
omtrent de houding van de CDA
fractie t.a.v. de Tweede Fase. 
Vermoedelijk kwam de rebellie 
van de heer Kaland c.s. premier 
Lubbers niet echt ongelegen. 

Duidelijk was dat de laatste 
niet van plan was het op dit punt 
tot een kabinetscrisis te laten ko
men. Lubbers zat in het buiten
land. Simons kon - bij het sneu
velen van zijn plannen - worden 
vervangen door een andere 
staatssecretaris. Uit die houding 
blijkt ook wel dat niet alleen de 
CDA-senaatsfractie grote moei
lijkheden had met de consequen
ties van de invoering van het plan
Simons, maar ook een groot deel 
van de CDA-Tweede Kamerfrac
tie en -achterban. 
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Dian van Leeuwen-Schut, WO-Eerste-Kamerlid 

Nivellering 
Waarom toch al die ophef over 

die Tweede Fase Stelselwijziging 
Ziektekostenverzekering als de 
eerste fase al achter de rug is? Met 
de invoering van de totale tweede 
fase was er geen weg terug meer 
geweest. Nu is die er nog wel; al 
zijn de marges smal. 

De VVD is en blijft mordicus 
tegen de invoering van het plan
Simons. Dian van Leeuwen ty
peerde het in de senaat als het 
"anachronisme van de eeuw". Zij 
waarschuwde de senaat ervoor 
dat met fiattering Simons een on
gedekte cheque zou krijgen, die 
vermoedelijk weer zou leiden tot 
een parlementaire enquête over 
een aantal jaren. "De voorliggen
de plannen bevatten absoluut on
voldoende prikkels voor een goede 
en verantwoorde kosten!batenaf
weging." Volgens het VVD-Eerste 
Kamerlid zou de kostenbeheer
sing worden geschaad door een 
veel te omvangrijk basispakket. 

Ziekenfondspatiënten 
"Het kabinet zegt uit twee 

systemen (ziekenfonds en par
ticulier) de beste elementen te 
combineren, maar heeft zich in de 
receptuur ernstig vergist. De 
voorgestelde marktwerking (ba
sispakket 82 % der voorzieningen, 
vrije keus 18 %, red.) is een was
sen neus. Het kabinet kiest voor 
nog meer regelgeving en een in
perking van de keuzevrijheid van 
alle particulier verzekerden. Een 

goed functionerend (particulier) 
systeem wordt opgeofferd aan een 
systeem dat vreselijk veel weg 
heeft van het huidige zieken
fondssysteem. Een systeem dat 
volgens het kabinet niet deugt 
vanwege een gebrek aan markt
werking en keuzevrijheid. We 
worden allemaal tot 'fondspatiën
ten' omgedoopt." 

Solidariteit 
Tijdens het kabinetsbesluit 

van 8 november typeerde vice
premier Kok dat het hier gaat om 
een solidariteit van rijk met arm 
en - volgens de staatssecretaris -
"van eerlijk delen". "Inkomens
nivellering dus," constateerde 
Dian van Leeuwen-Schut. Zij 
maakte in haar speech onder
scheid tussen risico-solidariteit -
volstrekt aanvaardbaar voor de 
VVD - en inkomenssolidariteit. 
"Met die laatste ligt het anders. 
Inkomenssolidariteit heeft op zich 
geen relatie met de gezondheids
zorg en zijn verzekering." 

De financiële klappen zullen 
vooral vallen bij alleenstaanden, 
twee-verdieners en kostwinners 
zonder kinderen. V oor de eerste 
twee groepen kan het een inko
mensverlies van 4,5 tot 5 % bete
kenen, wanneer de salarissen 
tussen de 50.000 en 90.000 gulden 
liggen. 

Teldersstichting 
Dian van Leeuwen wees de 

staatssecretaris erop dat hij "te 
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pas maar vooral te onpas" met het 
rapport "Een concurrerend recept 
voor de Nederlandse gezond
heidszorg" (Teldersstichting 
1986) had staan zwaaien. 

Zij zette uiteen dat de VVD in 
haar verkiezingsprogramma zich 
heeft uitgesproken voor een ver
zekeringsstelsel met een verze
keringsplicht, een acceptatie
plicht voor verzekeraars, een ba
sispakket met een inkomensaf
hankelijke premie en een 
verplicht aanvullende verzeke
ring met een verhouding van 
70/30 om de beoogde marktwer
king niet te ·frustreren. "In het 
Teldersstichtingsrapport werd 
zelfs uitgegaan van een verhou
ding van respectievelijk 60/40 bij 
een basispakket van circa 80 % 

· van het toenmalige ziekenfonds
pakket. Het is dus absoluut niet 
zo dat de VVD zich akkoord zou 
hebben verklaard niet het plan
Simons, waarin een verhouding 
van 82/18 geldt. Onder een derge
lijke premieverdeling inkomens
afhankelijk/nominaal wordt de 
beoogde marktwaarde volkomen 
gefrustreerd. De vrije speelruimte 
voor verzekeraars is dan ver
waarloosbaar. Hierdoor is de con
currentie en de motor van de kos
tenbeheersing reeds bij voorbaat 
lamgelegd." · 

Mini-stelsel 
De plannen voor de gezond

heidszorg van dit kabinet staan 
lijnrecht op de wijzigingen van 
andere onderdelen van de sociale 
zekerheid. "Op die terreinen 
wordt gedacht aan een sociaal 
mini-stelsel, aangevuld met par
ticuliere verzekeringen. In de ge
zondheidszorg zouden we dan 
precies de andere kant opgaan." 

Grote bezwaren uitte zij tegen 
het feit dat alles gebeurt over de 
hoofden van de burgers heen, 
zonder hun inspraak. Volgens een 
vlak voor dit debat gehouden en
quête blijkt dat die burgers vol
strekt niet op de hoogte zijn van 
wat hun te wachten staat en wat 
het gaat kosten. 

Dian rondde af met: "We heb
ben hier te maken met spierbal
lenpolitiek en drammerig haast
werk. De voorgestelde overhe
veling van geneesmiddelen is niet 
anders dan een uitbreiding van de 
volksverzekering AWBZ en heeft 
niets te maken met à la Dekker of 
à la Simons. De VVD beschouwt 
dit als een modern socialistisch 
experiment: denken over de 
marktwerking, praten over keu
zevrijheid en via de achterdeur 
toch een verkapte volksverzeke
ring binnenhalen. De gezond
heidszorg als nivelleringsinstru
ment! De plannen van het kabinet 
zijn dan ook goed beschouwd het 
anachronisme van de eeuw!" a 
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VVD leidt de discussie inzake veiligheidsbeleid en humanitaire interventie 

Bo1kestein: mensenrechten 
zijn interventie waard 

• door HANS VAN BAALEN, forumvoorzitter 

Frits Bolkestein heeft de leiding genomen in de discussie over 
peace keeping en peace-enforcing (militaire vredesoperaties). 
Bolkestein hield op donderdag 7 november jl. een key-note 
speech over dit thema op een forum te Leiden. Dit forum vorm
de het hoogtepunt van het 125-jarig jubileum van de Koninklij
ke Leidse Studentenvereniging "Pro Patria", onderdeel van de 
L.S.V. "Minerva". "Pro Patria" ontving organisatorische onder
steuning van de Liberale Internationale Groep Nederland 
(LIGN). Ruim 500 belangstellenden luisterden met grote aan
dacht naar Bolkestein's pleidooi waarbij de individuele men
senrechten centraal stonden en gingen met hem en de andere 
forumleden pittig in discussie. 

Bolkestein's key-note speech 
vormde het middelpunt van de 
avond; kritisch commentaar werd 
geleverd door de plv. Chef Defen
siestaf Luitenant-Generaal der 
Mariniers H. G. B. van den Bree
men, de historicus en commen
tator dr. M. van Rossem, Lui
tenant-Generaal b.d. prof. G. C. 
Berkhof en prof. jhr. dr. F. A.M. 
Alting von Geusau. 

Ongekend grote 
opkomst 

De belangstelling was dermate 
groot dat een deel van het publiek 
de tweeëneenhalf uur durende 
bijeenkomst alleen staande kon 
meemaken. 

Naast een meerderheid aan 
Leidse studenten en reünisten 
waren deputaties aanwezig van 
ondermeer de Atlantische Com
missie, het Instituut Clingendael, 
de Koninklijke Militaire Acade
mie, het Koninlijk Instituut voor 
de Marine, de Hogere Krijgs
school, de Stafscholen van de Ma
rine en Luchtmacht, de vereni
gingen "Ons Leger", "Onze 
Luchtmacht" en "Onze Vloot", de 
opleidingscentra van de Konink
lijke Marechaussee, de Cavalerie 
en de Infanterie. Ook belangen
verenigingen waren goed verte
genwoordigd via NOV (officieren), 
KVNRO (reserve-officieren) en 
A VNM (dienstplichtige militai
ren). Tevens was er ruime politie
ke belangstelling vanuit de Twee
de Kamer (Sari van Heemskerck, 
Frans W eisglas en Jan Kees Wie
benga), de Eerste Kamer (Henk 
Talsma), oud-politici waaronder 
Ad Ploeg, lokale VVD- en JOVD
afdelingen. Ook de nieuwe Presi
dent van de Algemene Reken
kamer Henk Koning had de gang 
naar Leiden gemaakt. Hij ontving 
publiekelijk een hartelijke geluk
wens met zijn recente benoeming. 

Vanwege de enthousiaste ge
dachtenwisseling tussen publiek 
en forumleden werd van een pau
ze afgezien. Na het officiële ge
deelte werd de discussie tijdens 
een informele receptie voortgezet. 
Het forum en met name Bolke
stein's bijdrage ontvingen ruime 
aandacht in de landelijke media. 

VVD: leiding in het 
politiek debat 

Het jaar 1991 mag wel om
schreven worden als het jaar van 
het liberale toekomstdenken. De 
VVD durfde in 1991 de leiding te 
nemen in het politiek debat over 
belangrijke beleidskwesties. 
Minderhedenproblematiek. Su
riname. WAO. Nederland en Eu
ropa. Oost-Europa en de NAVO. 
En nu de inzet van militaire mid
delen om de vrede te handhaven, 
het internationale recht te her-

stellen en de mensenrechten te 
beschermen. In Leiden gaf Bol
kestein een voorzet voor een 
structurele discussie over de toe
komstige taken van de Neder
landse krijgsmacht. Hiermee be
diende Oud-Minister van Defen
sie Bolkestein zijn opvolger Ter 
Beek op diens wenken. Ter Beek 
had enkele dagen daarvoor op 
maandag 4 november jl., tijdens 
een bijeenkomst van de Atlanti
sche Commissie, verklaard dat de 
ideeën over peace keeping en 
peace enforcing nog niet waren 
uitgekristalliseerd. De Minister 
zei te hopen op een fundamentele 
gedachtenwisseling. In Leiden 
werd daartoe de opening gegeven. 

Perspectief 

Frits Bolkestein plaatste peace 
keeping en peace enforcing in het 
breed historisch perspectief. 
Hierbij wees hij op de Britse li
berale staatsman William Glad
stone en de liberale filosoof J ohn 
Stuart Mill. Beiden waren voor
stander van de inmenging in de 
inteme aangelegenheden van een 
staat, niet ten behoeve van de ei
gen (Britse) onderdanen maar van 
de burgers van een andere staat. 
Individuen die bloot stonden aan 
vervolging en onderdrukking. Zij 
gaven, aldus Bolkestein, voorrang 
aan individuele (mensen-)rechten 
boven het collectieve recht van 

(staats-) souvereiniteit. Onver
vreemdbare rechten, zoals ge
noemd door Johan Loek en 
Thomas Jefferson, zijn die van het 
individu, niet die van de collec
tiviteit. De collectiviteit (de staat) 
is er voor het individu en niet om
gekeerd. 

De volkenrechtelijke praktijk 
heeft zich echter anders ontwik
keld dan de liberale theorie. Hier
bij wees Bolkestein erop dat het 
collectieve recht van zelfbeschik
king en het beginsel van niet-in
menging in de binnenlandse za
ken van een ander land sedert de 
Eerste Wereldoorlog via inter
nationale verdragen en verkla
ringen zijn verankerd. "Gaat de 
vrijheid van regeringen boven de 
vrijheid van individuen?" vroeg 
Bolkestein zich af. 

De politiek leider van de VVD 
beantwoordde deze vraag met een 
citaat van Stallley Hofinan: 
"Geen staat mag in de veronder
stelling verkeren dat de wijze 
waarop hij zijn burgers behandelt 
een zuiver binnenlandse aange
legenheid is, zeker niet wanneer 
die behandeling intemationale 
spanningen ten gevolge kan heb
ben." 

Bolkestein pleitte op dit punt 
dan ook een herziening van het 
Handvest van de Verenigde Na
ties en de "Verklaring van begin
selen van internationaal recht in
zake vriendschappelijke betrek
kingen en samenwerking tussen 
staten" van de VN uit 1970. 
Schendingen van de intematio
nale rechtsorde en van de rechten 
van het individu kunnen gronden 
opleveren om met militaire mid
delen in te grijpen. 

Bolkestein waarschuwde ech
ter voor avonturisme: "Het is ge
makkelijk zich in een wespennest 
te steken dan zich eruit terug te 
trekken". Er is dringend behoefte 

aan houvast, aan nieuwe regels 
voor militaire interventie. Bol
kestein somde een aantal voor
waarden voor militair ingrijpen 
op: (1) het moet gaan om een uit
zonderlijke en hoogst ernstige 
noodtoestand; (2) gewapende in
terventie moet de enige remedie, 
het laatste middel zijn; (3) de mi
litaire actie moet een kans van 
slagen hebben en ten slotte ( 4) de 
interventie moet in internationaal 
verband (bijvoorbeeld de VN) 
plaatsvinden. Voor de NA Va
bondgenoten en dus ook voor Ne
derland zal daarbij moeten gelden 
dat de NAVO de hoofdas van onze 
veiligheidsidentiteit blijft waar de 
belangrijkste strategische over
wegingen worden uitgewisseld. 
De uitvoering zelf kan eventueel 
plaatsvind~n onder de vlag van de 
Westeuropese Unie (WEU). 

Msluitend gaf Bolkestein aan 
dat de politiek nu reeds duidelijk 
moet maken onder welke voor
waarden Nederland kan deelne
men aan peace keeping en peace 
enforcing operaties, met of zonder 
dienstplichtigen. Een maat
schappelijk-politieke consensus 
hierover zou verwarring, zoals 
tijdens de Golf-crisis, in de toe
komst kunnen voorkomen. 

Pittige repliek en 
discussie 

De generaals Van den Bree
'men en Berkhof gaven aan dat het 
uitvoeren van vredesoperaties 
niet alleen afhangt van politieke 
en maatschappelijke consensus 
maar ook van de beschikbare mi
litaire middelen. Zij bepleitten 
een volledige krijgsmacht die de 
gestelde taken ook daadwerkelijk 
kan uitvoeren. Professor Alting 
von Geusau gaf aan Frits Bolke
stein een groot aantal vragen ter 
overweging mee. Centraal daarbij 
stond dat de binnen het CDA in
vloedrijke Alting von Geusaugeen 
rol voor de NAVO of de WEU zag 
weggelegd. Beide organisaties 
hebben een zelfverdedigings- en 
geen interventiekarakter. De rol 
van Nederland kan volgens de 
Hoogleraar Westelijke Samen
werking in Leiden en in Tilburg 
slechs een beperkte zijn (binnen 
de VN). Dr. van Rossem zag wei
nig in humanitaire interventie. 
Geen algemene voorwaarden de
finiëren, maar beslissen op ad hoc
basis, waarbij het eigen belang 
zwaar moet worden meegewogen, 
aldus de Utrechtse historicus. De 
discussie die volgde concentreerde 
zich rond de politicus Bolkestein 
en de academici Alting von Geu
sau en Van Rossem, waarbij de 
generaals Van den Breemen en 
Berkhof voor de noodzakelijke 
militaire inbreng zorgden. 

Bolkestein maakte uitgebreid 
notities en ging diep op de vragen 
in. Voor hem was het Leidse fo
rum een platform om zijn ideeën 
te toetsen aan de mening van een 
bewogen en geïnteresseerd pu
bliek en scherpe en gezaghebben
de forumgenoten. Een gelegen
heid om inspiratie op te doen voor 
het politieke debat in de Tweede 
Kamer. Een debat waarin de VVD 
in 1991 vele malen het voortouw 
wist te nemen. Ruim 500 belang
stellenden in Leiden gaven er 
blijk van dit te waarderen. B 
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Persoonlijk 

R
uim twee maanden: nu ben 
ik voorzitter. Ik heb die tijd 
volop benut om me te oriën" 

teren, kennis te maken, in te lezen 
en op bezoek te gaan, ... en niet te 
vergeten te vergaderen. Dat laat
ste doen we nogal teveel! 

In de afgelopen periode heb ik 
acht kamercentrales bezocht, 
twee (buitengewone) algemene 
vergaderingen voorgezeten, eert 
partijraad en zes hoofdbestulirs
vergaderingen. 

Uit deze bezoeken en gesprek
ken blijkt mij heel duidelijk dat 
het zelfvertrouwen in.de partij te
rug is en vooral dat men de dis~ 
cussie àan wil, ook over onder
werpen waar we het op voorhand 
nietallemaal met elkaar eens zijn. 
En dat is niet iets om uit de weg 
te gaan. Integendeel, een stevige 
discussie met kracht . vàn argu
menten zal uiteindelijk de de
finitieve richting moeten wijzen. 
We zullen in 1992 daaróril.volop 
met elkaar discussiëren. 

De statuten en reglement~Ii 
zullen we laten voor wat ze zijn 
en we zullen de tijd die anders 

. daaraan zou worden besteed nu 
invullen met onderwerpen, die op 
de politieke agenda staan of. on~ 
derwerpen die een andere liberale 
invulling behoeven. . 

Ik roep u allen op daaraan mee 
te doen, of in georganiseerd ( afde
Jings- of regionaal) verband of an
derszins. Ieder lid moet zich be
trokken (kunnen) voelen bij de 
VVD. Iedereen zal zich dàarom 
wat inspantJ.ing moeten getroos
ten en het niet op een paar men
sen moeten laten aankomen. 

Het is toch te gek dat circa een 
half miljoen mensen lid zijn van 
een politieke partij, en uog gekker 
dat onze VVD niet veel meer leden 
heeft. Mensen die langs de kant 
staan hebben nauwelijks recht op 
kritiek. 

Zo vlak voor het spannende 
jaar 1992 doe ik een beroep op uw 
aller inzet. Koestert uw jongere 
leden en zorg dat er meer van kan 
komen, koestert uw talent en zorg 
dat verborgen talenten worden 
opgespoord. Laat mij uw ervarin
gen en suggesties weten. In deze 
zin wens ik u, als leden van onze 
partij, een goed nieuwjaar en u 
persooruijk een gezond 1992. 
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Tweede-Kalllerleden 
De WD-Tweede-Kamerfractie heeft vanwege het vertrek tij
dens de afgelopen twee jaar van een aantal Kamerleden een 
nieuwe portefeuilleverdeling gemaakt. Hieronder treft u de 
commissie-indeling per Kamerlid. Geheel onderaan vindt u 
een lijst waarin de afkortingen worden toegelicht. 

Lid 

JAN DIRK BLAAUW 

PIETBLAUW 

BuZa 
EG-Zaken 
EZ 

* Buitenlandse Handel 
Defensie 

Restaurantbedrijf 
V&W 

*Landbouw 
Visserij 
Wadden/Noordzeebeleid 

Redactie 

Plv. Lid 

Rijksuitgaven 
Politie 
Wadden/Noordzeebeleid 
BiZa 
V&W 
OnS a 

Buitenl. Handel 
MKB 
EG-Zaken 
Milieubeheer 

-FRITS BOLKESTEIN -

Inl.N eiligh. dienst 
Vraagpunten 

BuZa 

DICK DEESJ ' . J 

Presidium 
Werkwijze Kamer 
Volksgezondheid 
W&C 
Gehandicaptenbeleid 
Gem. cie. Stenogr. Dienst 
Raad van Europa!W eu 
Beneluxraad 

HANS DIJKSTAL 

* Verzoekschriften 
Politie 
Minderhedenbeleid 
Jeugdwelzijnsbeleid 
W&C 
Soc. Vernieuwing 

BROOS VAN ERP 

EZ ... 
*MKB 

Adviescie. Doe. & Aut. 
Visserij 
Buitenlandse Handel 
Werkwijze Kamer 
Rijksuitgaven 

Onderwijs 
BuZa 
Soc. Vernieuwing 
Defensie 
Wetenschapsbeleid 
Milieubeheer 

Justitie 
Nat. Ombudsman 
Anti-discrim. wetgeving 
Ned.Ant.Arub.Zaken 

OORT 
Financiën 
VRO 
ISMO 

JAN FRANI3SEN . ' · . . . . · ' . ,' : · . · _ . \ · ,' , . 

Presidium 
Werkwijze Kamer 
BiZa 
Onderwijs 

* Anti-discr. wetgeving 
J eugdwelzijnsbeleid 
Ned. Ant. Arub. Zaken 

Ambtenarenzaken 
SoZaWe 
Wetenschapsbeleid 
Landbouw 
Volksgezondheid 
Politie 

NELL GINJAAR-MAAs - . . . ' . ~ .. ' ; . 

MKB 
+Onderwijs 

Wetenschapsbeleid 
Minderhedenbeleid 
Ned. Taalunie 

Jeugd welzijns beleid 

Lid 

SARI HEEMSKERCK 

BuZa 
Defensie 
Noord-Atl. Assemblee 

HENK VAN HOOF 

Ambtenaren 
SoZaWe 
Milieubeheer 
ISMO 

ANNEMARIE JORRITSMA 

Emancipatiebeleid 
Onderwijs 
Gehandicaptenbeleid 
V&W 
Wadden/Noordzeebeleid 
Bouw begl. cie. 

Plv. Lid 

OnS a 
W&C 

Defensie 
Financiën 
Gehandicapten 
OORT 
Wadden/Noordzeebeleid 
Verzoekschriften 

Jeugdwelzijnsbeleid 
Landbouw 
Visserij 
Werkwijze der Kamer 
VRO 
BiZa 

MARGREET KAMP . ' 

Nat. Ombudsman 
W&C 
Verzoekschriften 
Volksgezondheid 
Landbouw 

Soc. Vernieuwing 
Gehandicapten 
Milieubeheer 
Onderwijs 
Emancipatiebeleid 
MKB 
ISMO 
Rijksuitgaven 
SoZaWe 

' RUDOLF DE KORTE ' , ' 

Rijksuitgaven 
Financiën 
Oort 

SoZaWe 
Ambtenaren Zaken 
Volksgezondheid 
VRO 
EZ 
Buitenlandse Handel 

BENK KORTHALS -

Justitie 
Nat.C>mbudsman 
Wetenschapsbeleid 
Defensie 
V&W 
Anti-discr. wetgeving 
Politie 
Vraagpunten 

EG-Zaken 
Onderwijs 
BiZa 
ISMO 
VRO 
Ambtenarenzaken 
Werkwijze Kamer 

HERMAN LAUXTERMANN . 

Justitie 
VRO 
Soc. Vernieuwing 
BiZa 

Ambtenarenzaken 
SoZaWe 
ISMO 
Oort 

*Financiën 

Verzoekschriften 
Politie 
Nat. Ombudsman 
V&W 
Milieubeheer 
Beneluxraad 

Rijksuitgaven 
Soc. Vernieuwing 
Emancipatiebeleid 
Minderhedenbeleid 
Gehandicaptenbeleid 
Landbouw 

_ LEN REMP'f: · .; . ·· . - . . · · : . . , . 

EZ 
Emancipatie 
Anti. discr. wetgeving 
SoZaWe 
Jeugdwelzijn 
Wetenschapsbeleid 
Milieubeheer 

Justitie 
Volksgezondheid 

-
Lid 

· Rijksuitgaven 
EG-Zaken 
MKB 
VRO 

ERICA TERPSTRA 

6 

OnS a 
Volksgezondheid 
Gehandicaptenbeleid 
Ned. Ant. Arub. Z!.lkeJ 

JAN TE VELDHIDS 

Geloofsbrieven 
VRO 
Milieubeheer 
Landbouw 
Visserij 
Wadden/NoordzeehelE 
Beneluxraad 

FRANS WElSGLAS 

OnS a 
BuZa 
E"Cf-Zaken 
Buitenl. Handel 
Emancipatiebeleid 
Coördinatie BOD-blo] 

JAN-KEES WIEBENGA, 

BiZa 
Nationale Ombudsm; 
Ambtenarenzaken 

*Ned. Ant. Arub. Zake 
IPU-bestuur 
Minderhedenbeleid 
Justitie 
Politie 
Soc. Vernieuwing 
OnS a 

* = voorzitter vaste Kamer-
commissie 

+ =ondervoorzitter vaste Ka-
mercommissie 

=coördinator 

Afkortingen (in willekeurige 
volgorde): BuZa = Buitenlandse 
Zaken; BiZa = Binnenlandse Za
ken; EZ = Economische Zaken; 
V&W = Verkeer en Waterstaat; 
OnSa = Ontwikkelingssamen
werking; MKB = Midden- en 
Kleinbedrijf; SoZaWe = Sociale 
Zaken & Werkgelegenheid; 
ISMO = de commissie die zich 
bezig houdt met misbruik en 
oneigenlijk gebruik op het gebied 
van belastingen, sociale zeker
heid en subsidies; W & C = Wel
zijn & Cultuur. 



Plv. Lid 

Financiën 
EZ 
Beneluxraad 

W&C 
Jeugdwelzijnsbeleid 
Minderhedenbeleid 
BuZa 
Werkwijze der Kamer 

EZ 
V&W 
EG-Zaken 
Justitie 

Rijksuitgaven 
Defensie 
Financiën 
Ned. Ant. Arub. Zaken 
Visserij 

Werkwijze Kamer 
W/C 
BuZa 
EG-Zaken 
Anti-discr. wetgeving 

Mededeling 
hoofdbestuur 
Besluit van de 88ste algemene 
vergadering inzake behande
ling integrale herziening sta
tuten en huishoudelijk regle
ment. 

Op voorstel van het hoofdbestuur 
heeft de 88ste algemene verga
dering besloten niet in 1992 over 
te gaan tot een integrale herzie-

. ning van statuten en huishoude
lijk reglement. De hoofdreden van 
dit besluit is dat de partij na de 
afsluiting van de herziening van 
de kandidaatstellingsreglemen
ten thans meer behoefte heeft 
verder gestalte te geven aan de 
inhoudelijke politieke discussie 
binnen de partij. 
Mdelingen en centrales zullen het 
komend jaar met diverse onder
werpen worden geconfronteerd 
die voor het aandragen van bouw
stenen voor het toekomstig ver
kiezingsprogramma van wezen
lijk belang zijn. 
Ook in de 45ste jaarlijkse alge
mene vergadering zal een politiek 
onderwerp centraal worden ge
steld. 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris. 
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Reglententswijzigingen 
ntoeten leiden tot de 
beste 
door RENY DIJKMAN, foto: THEO MEIJER 

DEN HAAG - Elke politieke partij moet woekeren met haar 
talenten. Zo ook de VVD. Dat geldt voor de kandidaatstelling 
op gemeentelijk, op provinciaal en niet in de laatste plaats op 
(Euro)parlementair niveau. Zoiets gebeurt niet van vandaag op 
morgen. Daarom een kleine terugblik op de lange weg waarop 
vier partijraden en evenveel algemene vergaderingen zich uit
spraken over de voorstellen die het bestuurslid Joan van Dijk 
in nauwe samenwerking met algemeen secretaris Wim van den 
Berg ter tafel brachten. Daaraan waren in 1988 nog de voorstel
len van de Reglementen Evaluatie Commissie vooraf gegaan en 
kwam halverwege de wijziging van de Kieswet op 28 september 
1989. 

Procedures 
Alle procedures liepen on

geveer hetzelfde. De algemeen 
secretaris "Ik had al vaker met 
dat bijltje gehakt", begon met het 
schrijven van artikelen. Daarna 
ging hij met Joan in conclaaf. 
Teksten werden bijgesteld, weer 
doorgenomen en behandeld in het 
hoofdbestuur. Vervolgens ad
viseerde de partijraad. Het sluit
stuk was en blijft de algemene 
vergadering die daarin via wij
zigingsvoorstellen het laatste 
woord had en heeft. 

J oan van Dijk en Wim van den 
Berg kunnen de uren die zij sa
men en afzonderlijk hebben be
steed aan de reglementswijzigin
gen die moeten leiden tot een be
tere kandidaatstelling voor het 
Europees Parlement, de Eerste 
Kamer, de Tweede Kamer, Pro
vinciale Staten en Gemeentera
den niet tellen. Het waren er in 
ieder geval heel veel. 

"Het Tweede-Kamerreglement 
heeft de grootste problemen opge
leverd. Daarin moesten we de es
sentie van vroegere besluitvor
mingen van algemene verga
deringen verwoorden en we 
moesten- mede door wijziging van 
de Kieswet - met een totaal nieuw 
ontwerp komen," aldus Joan en 
Wim. 

Respect 
Respect verdienen ook al die 

bestuurders die in hun afdelin
gen, oc's enkc's zich keer na keer 
over de taaie materie moesten 
buigen en die vervolgens ook de 
klos waren met al die landelijke 
vergaderingen. 

Maar leidt al dit werk nu tot 
een dunner vademecum voor be
stuurders? "Dat is het interes
sante," vertelt Wim van den Berg, 
"het wordt niet dunner. Inder
daad is het artikelental van de 
reglementen van EK, EP en TK 
verminderd. Daar staat tegenover 
dat voor de samenstelling van de 
Provinicale Statenlijsten nu twee 
reglementen komen. Het onder
ling verschil tussen provincies 
wat het passief kiesrecht betreft, 
is erg groot. Zuid-Holland bij
voorbeeld is verdeeld in verschil
lende statenkieskringen en een 
provincie als Drenthe niet. Dat 
laatste kan met kortere lijnen in 
de besluitvorming volstaan dan de 
mensen in Zuid-Holland." 

Doorgewinterd 
J oan van Dijk is vol lof over 

het vele werk van de algemeen 
secretaris. "Ik zit hier als be-

stuurder te werken met een door
gewinterde beleidsmedewerker. 
Op de algemene vergadering be
stond wel eens de indruk dat ik 
als portefeuillehouder steun zocht 
bij de algmeeen secretaris. Dat 
vond men zwakte, maar ik zie dat 
als sterkte. De partij mag best 
weten dat een hoofdbestuurslid 
geen fulltime partijwerker is." 

Wim was op zijn beurt gelukkig 
over de samenwerking met Joan, 
die in een van haar vorige func
ties, namelijk die van kc-secreta
ris Zeeland, zich al behoorlijk in 
de materie had verdiept. 

Sneeuwbalwerking 
Waar de twee het meest mee 

hebben geworsteld, is dat vele 
wijzigingsvoorstellen consequen
ties hadden voor andere artikelen 
die vaak al de revu waren gepas
seerd. Men kan het vergelijken 

met wetsvoorstellen die in de 
Tweede Kamer zodanig worden 
gewijzigd dat zij onwerkbaar 
dreigen te worden. 

Alles moet logisch op elkaar 
aansluiten. Maar ook ... met ieders 
belangen moet binnen de partij 
rekening worden gehouden. 

Zo was het frappant dat vooral 
grotere afdelingen (75 of meer le
den) sterker waren vertegen
woordigd op de algemene verga
deringen dan de kleine afdelingen 
(tot 50 leden). Bij de definitieve 
reglementen om te komen tot 
vaststelling van de kandidaten
lijsten voor de gemeenteraden is 
nu wel degelijk ook met de 
"kleintjes" rekening gehouden. 
"Een grotere vrijheid voor de af
delingen was een van de vurigste 
wensen van de algemene verga
dering. Nu hebben we de richtlij
nen verdeeld in hoofdstukken, die 
niet allemaal voor iedere afdeling 
hoeven te gelden. We hebben ge
tracht dat in beeld te brengen via 
de opzet van het belastingfor
mulier in de zin van ... telt uw af
deling minder dan 50 leden ga dan 
door naar punt 5 ... etc. 

Mdelingen van twintig man 
kunnen zich niet in alle bochten 
wringen om al die ingewikkelde 
dingen te doen, die wij vroeger 
voorschreven. Dat is niet doenlijk 
voor vrijwilligers." 

Grootste Wijzigingen 
De grootste wijzigingen hebben 

plaatsgevonden in de wijziging 
van de reglementen Tweede Ka
mer. Het hoofdbestuur gaat daar
in voorop. Vroeger werd het met 
het "Modermannen" een tombola; 
daarnaast bleef de zeefwerking 
van de verkiezingsraad of kan
didaatstellingsraad. Nu komt het 
hoofdbestuur - geheel gekozen 
door de algemene vergadering -
met een advieslijst en verdedigt 
dat op de algemene vergadering. 
"Die algemene vergadering zal 
dan als hoogste orgaan binnen de 
partij de eindbeslissing nemen. 
Dat kan via stemmingen met ge
wone meerderheid." 

Wim van den Berg zal proberen 
nog het komend voorjaar het 
nieuwe vademecum uit te bren
gen. "We hebben gelukkig van de 
algemene vergadering de vrijheid 
gekregen bij het kiezen van het 
tijdpad om tot de eindredactie van 
de definitieve reglementen van 
Provinciale Staten en Gemeen
teraden te komen," zeggen beiden 
wat opgelucht. 

En daarmee is voor hen het 
eind nog niet in zicht, want in de 
toekomst kan het tweetal weer 
aan de slag met de vereenvou
diging en wijziging van de par
tijstatuten en het huishoudelijk 
reglement. • 



Johan Remkes 

LUNTEREN - De Thorbeckepenning, die de Groninger gedepu
teerde Johan Remkes in Lunteren door VVD-voorzitter Dian 
van Leeuwen kreeg uitgereikt, betekende geen echte 
afscheidspenning vobr de ontvanger. Remkes ontving de on
derscheiding bij zijn vertrek na vijf jaar als voorzitter van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden. Maar, zoals hij in zijn 
dankwoord duidelijk aangaf, hij zal gewoon doorgaan. "Ik ben 
echt niet van plan om weg te gaan", riep hij spontaan van het 
katheder. Die situatie was dan ook de reden voor zijn "licht 
gemengde gevoelens", omdat Thorbeckepenningen als regel 
aan vertrekkend volk worden overhandigd. 

Belofte 
Voorafgaand aan het moment 

waarop Johan Remkes een punt 
zette achter zijn VSR-voorzitter-

schap, nam hij het besluit om niet 
in te gaan op het verzoek een 
opengekomen fractieplaats in de 
Tweede Kamer op te vullen. De 
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Thorbeckepenning voor Remhes 

Geenechte 
afscheidspenning 
door HANS DE BIE, foto: LUUK GOSEWEHR 

vrijgekomen zetel van de naar de 
Rekenkamer vertrokken Henk 
Koning. Remkes hierover in alle 
duidelijkheid: "De voornaamste 
reden van mijn afwijzing is dat ik 
bij de laatste Statenverkiezingen 
de belofte heb gedaan om voorlo
pig gedeputeerde in de staten van 
Groningen te willen blijven. Met 
die uitspraak ben ik toen de ver
kiezingen ingegaan. Ik ben op
nieuw als gedeputeerde terug
gekomen, voor de derde periode. 
Je kunt het dan niet maken om 
nog geen jaar later die functie 
eraan te geven. Politieke functies 
zijn geen duiventillen." De mo
gelijkheid om in de toekomst toch 
nog een vrijvallende plaats in te 
vullen wil hij echter ook niet ge
heel uitsluiten. "Dat hangt van 
tijdstip en omstandigheden af." 

Nieuweling 
Als je Remkes in zijn hart kijkt 

spijt het hem op dit moment niet 
de Tweede Kamer voorlopig te 
moeten laten voorbijgaan. Tijdens 

een regeringsperiode een par
Iemeutszetel van een vertrekker 
te moeten overnemen, wordt in 
het algemeen niet gezien als de 
meest ideale start als landelijk 
volksvertegenwoordiger. In de 
verdeling van portefeuilles krijg 
je als nieuweling nog wel eens 
uitgeholde taken naar je toege
schoven. Je hebt geen enkele in
spraak gehad in de verdeling van 
de portefeuilles. Remkes wordt 
door velen als een vaste en zeer 
kansrijke kandidaat gezien bij de 
eerstvolgende Kamerverkiezin
gen. 

Zekerheid 
De Groninger die in 1975 zijn 

politieke loopbaan startte als lan
delijk voorzitter van de JOVD, 
houdt niet verborgen dat hij wel 
degelijk grote belangstelling voor 
de Tweede Kamer heeft. 

Hij hoopt dan op een kan
didaatstelling die hem van meet 
af aan zekerheid op verkiezing 

geeft. Een verdere carrière in de 
politiek daarna? 

Remkes hierover: "Als je je 
voor de gemeenteraad kandidaat 
stelt, denk je ook niet direct aan 
het wethouderschap. Als ik naar 
de Tweede Kamer ga heb ik ook 
niet direct een staatssecretariaat 
in mijn gedachten." Een toekomst 
als Europees politicus? Remkes 
weer: "De nationale politiek inte
resseert me wat meer dan de Eu
ropese." 

Johan Remkes (40) in vele po
litieke en bestuurlijke gezel
schappen nog de jongste, is het 
op basis van zijn toch al redelijk 
lange bestuurservaring volkomen 
eens met Ed Nijpels, die tijdens 
de vergadering van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden aangaf 
dat er meer uitwisseling zou moe
ten zijn tussen het bedrijfsleven 
en de politiek wat hoge functies 
betreft. Remkes' grootste wens is 
dat de politiek meer aantrek
kingskracht krijgt op jonge men
sen. • 

Gespreid bedje voor Nicolien van den Broek 
geen reden om stil te liggen doorHANSDEBIE,foto:LUUKGOSEWEHR 

Het gespreide bedje dat Nicolien van den Broek bij haar benoe
ming tot voorzitter van de vereniging van Staten- en Raadsle
den aantrof, houdt niet voor haar in, dat zij van plan is stil te 
blijven liggen. In tegendeel. Nicolien ziet haar nieuwe functie, 
na een politieke ervaring van negen jaar gedeputeerde in de 
Gelderse Staten, als een nieuwe uitdaging. Het zal wel flink 
woelen worden, omdat, zo verwacht mevrouw Van den Broek, 
er zoveel is te doen. "Ik ben verslaafd aan de politiek," biecht · 
zij ruiterlijk op. "Maar ik zie mijn voorzitterschap niet als een 
last, maar als een ware vreugde. Vreugde temidden van goede 
vrienden en vriendinnen." 

Vele functies 
Voor Nicolien van den Broek

Laman Trip zijn het VSR-voorzit
terschap en het stafenlidmaat
schap in Gelderland niet de enige 
tijdvullingen. Om enkele functies 
te noemen: bestuurslid van de 
Raad voor het Cultuurbeheer, lid 
van de Rijkscommissie voor de 
musea, bestuurslid van de Stich
ting Samenwerkingsverband Ne
derland-Polen en presidente van 
de Internationale Crematie Fede-

ratie. Juist in deze laatste functie 
worden Nicolien van den Broek 
heel veel cultuurverschillen dui
delijker dan ooit. Bovendien is zij 
regelmatig actief in werkgroepen 
van de partij. Haar werkzaam
heden slokken haar tijd zo veel op, 
dat zij thuis over een secretaresse 
beschikt. "Mijn stoppen na negen 
jaar als gedeputeerde en mijn te
rugkeer als 'gewoon' statenlid 
heeft mij wel wat meer tijdruimte 
gegeven. Want er zit in die twee 

SCHOONHOVEN 
Echt zilveren Schoonlwvense "Pilaar" kandelaar. 
met lu?t meesterteken van het Schoonhovens Silve,... 
huys en vervaardigd door onze eigen zilversmeden. 
Het grote en het kleine model zijn fraai te kombine
ren en identiek van stijl 

Pilaarkandelaa.r, hoog ca. 19 cm, van ..:l9f.K- voor 289,· ; 
per paar 550,-

L
L]ill!l;~ffi~!'i'l Klein model hoog ca. 7 cm, van~ voor 150,-; per 

paar 290,-

BEWRGING PER EIGEN BESTELDIENST. 

~ 
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functies een groot verschil in 
werktijd," zegt zij. 

Reservoir 
De nieuwe voorzitter van de 

Vereniging van Staten- en. 
Raadsleden wil diverse zaken 
gaan stimuleren. Zij denkt dat de 
VVD nog beter dan tot nu toe kan 
profiteren van de enorme kennis 
en ervaring, die bij staten- en 
raadsleden leeft. Nicolien meent 
ook dat gestimuleerd moet wor
den dat staten- en raadsleden in 
andere maatschappelijke functies 
gaan zitten. Met name op posities 
waarin de liberalen zich tot nu toe 

nog niet zo veel manifesteerden. 
"Mijn vereniging moet niet als 

een pressiegroep gezien worden, 
maar als een belangrijk reservoir 
van adviseurs. Ik ben nu uit 
hoofde van mijn nieuwe functie lid 
van het hoofdbestuur van de VVD. 
Ik heb al uit de geluiden van onze 
nieuwe partijvoorzitter, Dian van 
Leeuwen, begrepen, dat men goed 
naar de knowhow van de staten
en raadsleden gaat luisteren," al
dus Nicolien van den Broek. Zij 
prijst zich gelukkig, dat de fi
nanciën van de Vereniging goed 
geregeld zijn door het genomen 
besluit dat elk statenlid en elk 
raadslid automatisch lid van de 

vereniging wordt, uiteraard met 
contributie-verplichting. 

Nicolien van den Broek kwam 
een jaar geleden in het dagelijks 
bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden. Daar was 
een speciale statutenwijziging 
voor nodig. Zij werd een jaar ge
test en uiteindelijk goed bevonden 
om Johan Remkes op te volgen. 
Als zij over Remkes zegt dat deze 
een politiek dier is, zou dit ook 
best op haarzelf kunnen slaan. 
Met een mogelijk Eerste-Kamer
lidmaatschap in het vooruitzicht 
zal Nicolien van den Broek zich 
ongetwijfeld als zodanig gedra
gen. • 
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Op VSR-congres: 

Nijpels wil snellere 
doorstroming burge111eesters 

LUNTEREN- "Het binnenlands bestuur is sterk in beweging. 
De discussie richt zich met name op de agglomeratieproble
matiek rond de grote gemeenten. Maar ook gemeentelijke 
herindelingen, wijzigingen van de provinciegrenzen en decen
tralisatie zijn erg aktuele zaken. Ons bestuur zal in de naaste 
toekomst ook de fractievoorzitters uitnodigen voor de wethou
dersvergaderingen, die wij hierover organiseren." Aldus Johan 
Remkes, de scheidende voorzitter van de vereniging van Sta
ten- en Raadsleden, begin november op de jaarvergadering in. 
Lunteren. De 45e vergadering van de vereniging, die ook werd 
bijgewoond door partijvoorzitter Dian van Leeuwen. 

"Hoe men hierover ook denkt, 
er zal iets moeten gebeuren. We 
mogen van liberale bestuurders 
verwachten, dat zij over de eigen 
nationale grenzen heen kijken," 
aldus Remkes. Hij meende dat de 
gezamenlijke staats- en raadsle
den hierbij een prima inbreng 
kunnen hebben op basis van hun 
lokale en regionale ervaringen. 
Hij constateerde dat het kabinet 
niet het mes heeft gezet in de pro
vinciale bolwerken, die de ge
meenten vaak hinderlijk voor de 
voeten lopen. "Zo hebben we een 
kat van Lubbers in de zak van 
Kok," riep de scheidende VSR
voorzitter. Teleurgesteld toonde 
Remkes zich over de sociale ver
nieuwing. "Zowel qua resultaten 
als qua breedte begint deze 
operatie zijn geloofwaardigheid te 
verliezen. Van vele ambities is 
weinig terecht gekomen. Over de 
matige opkomst bij de laatste 
Statenverkiezingen wees Remkes 
de oorzaak bij de politiek zelf aan. 

Grotere doorstroming 
"Van minister naar burge

meester!" Dat was het motto 
waaronder Ed Nijpels de volle 
zaal wist te boeien. Over het bur
gemeestersambt zei hij dat één 
van de mooiste facetten van deze 
baan is dat je alles mag zeggen 
zonder dat je 87 afdelingsver
gaderingen moet aflopen. "Een 
minister heeft een sterkere band 
met de partij dan een wethouder 
of een burgemeester, die beiden 

zich nog wel eens aan een col
legiaal bestuur houden. Een mi
nister is echt de baas, kan beslui
ten nemen. Collegiale besturen 
kent de minister niet." Nijpels 
pleitte verder voor een grotere 
doorstroming van burgemeesters. 
Voor grotere wisselingen in het 
openbaar bestuur, ook wisselin
gen met het bedrijfsleven. "Dit 
kan vaak bevruchtend werken, 

Ed Nijpe/s, burgemeester van Breda 

waarbij de salarissen van het 
openbaar bestuur moeten worden 
afgestemd op het bedrijfsleven," 
aldus de burgemeester van Breda. 
Een aantal nevenfuncties voor 
een burgemeester noemt Ed Nij
pels goed voor zijn wereldverken
ning. Betaalde of onbetaalde pos
ten, dat maakt niet uit. Ook func
ties buiten de gemeente. "Het 
zou," volgens Nijpels, "niet goed 

zijn nevenfuncties te verbieden." 

Sneller 
Nijpels noemde het ambtelijk 

apparaat bij de landelijke over
heid een stuk sneller dan op ge
meentelijk niveau. Hij wees op de 
snellere besluitvorming en op de 
andere relatie tussen de verant
woordelijke bestuurders en de 
volksvertegenwoordigers. "Pro
beer maar eens in een kleine ge
meente greep te krijgen op het 
Hoofd Openbare Werken." Over 
de salarissen van wethouders zei 
hij dat deze in een groot aantal 
gevallen niet afgestemd zijn op de 
grote verantwoordelijkheden. 
"Daarom is de stap van raadslid 
naar wethouder vaak zo moeilijk." 
Over vertrouwenscommissies bij 
de benoeming van burgemeesters 
toonde Nijpels zich verre van en
thousiast. "V oor al in kleinere ge
meenten blijkt de VVD nog wel 
eens buiten de boot te vallen als 
een vertrouwenscommissie zich 
over de invulling van de profiel
schets van de nieuwe burgemees
ter buigt. Ik zet vraagtekens of -
vijf fractie-voorzitters in een half 
uur kunnen bepalen of een burge
meester voor hun gemeente ge
schikt is." 
VVD-voorzitter Dian van Leeu
wen tenslotte wat gekscherend 
over de benoeming van Nicolien 
van den Broek tot voorzitter van 
de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden: "De vrouwen nemen 
de macht over. In het dagelijks 
bestuur van de VVD zit nu een 
vrouw, jullie vereniging heeft er 
al twee." Aan de scheidende Johan 
Remkes, die tevoren tot erelid van 
de VSR werd benoemd reikte de 
VVD-praeses de Thorbeckepen
ning uit. • 

Dian van Leeuwen overhandigt Johan Remkes de Thorbeckepenning 



De novemberzitting van het Europees Parlement in Straats
burg zal ik niet licht vergeten. Verhitte debatten over de Po
litieke en Economische en Monetaire Unie. Zo kort voor de 
Europese Raad van Maastricht stijgt de spanning en ook de 
ongerustheid. Zien onze regeringen nu echt niet in dat de eisen 
van democratie een sterk Europees parlement vereisen? Als u 
dit stukje leest, weten we meer. 

Maar daarnaast kwam er in no-
vember een serie andere onder
werpen aan bod die mijn por
tefeuille betreft. Het Energie 
Handvest, de gigantische finan
ciële consequenties voor onze 
pensioenen van het zogenaamde 
Barher-arrest van het Hof van 
Justitie, het vrije verkeer van 
profvoetballers, de EG aanbe
veling betreffende kinderopvang 
en de mensenrechtensituatie in 
Latijns-Amerika. Bovendien kon 
ik, maandag 18 november toen ik 
om 7.30 uur op de trein stapte, 
niet vermoeden dat het Russische 
meisje Olga Bondarenko zich ein
delijk bij haar ouders in Neder
land kon voegen en dat ik de 
boodschapper van het goede 
nieuws mocht zijn. 

Het Energie Handvest: 
kennis in ruil voor 
energie 

Dit Handvest zal als politieke 
wilsverklaring het kader moeten 
scheppen voor handel en samen
werking op energiegebied tussen 
Oost- en West-Europa. De grond
gedachte van het Handvest is dat 
het Westen geld en technische 
kennis investeert in de exploitatie 
van de Oosteuropese energie
bronnen. Met dit plan wist onze 
premier iedereen - niet in het 
minst zijn eigen minister van 
Buitenlandse Zaken- te verrassen 
tijdens de Europese Top in juli '90. 
Na de ondertekening van het 
Handvest in december '91 zullen 
in de loop van de '92 de juridisch 
bindende basis- en andere proto
collen worden afgehandeld. Op 1 
november had ik samen met Eu
rocollega's een conferentie in Am
sterdam georganiseerd, omdat wij 
het belangrijk vonden de mening 
van het bedrijfsleven en andere 
betrokkenen uit Oost en West te 
horen. Het bedrijfsleven beves
tigde de dringende behoefte aan 
een gezond investeringsklimaat. 
Het handvest zou daar het kader 
voor moeten scheppen. Daartoe is 
duidelijke regelgeving gewenst. 
Anderzijds moeten we erg oppas
sen voor overregulering, een zaak 
die liberalen uiteraard goed in de 
gaten houden. De consument in 
Oost- en West-Europa heeft be
lang bij een veilige, goedkope en 
gediversifieerde energievoorzie
ning. Alle burgers zijn gebaat bij 
een betere bescherming van het 
milieu, bij produktie, vervoer en 
gebruik van energie. Op oliemoe
rassen en ongecontroleerde uit
stroom van gas zit niemand te 
wachten. Ik wees er als woord
voerder van de Europese Liberale 
Fractie op dat we geen nieuwe 
vorm van kolonialisme willen, 
maar daarentegen wel de Sovjet
Unie moeten ondersteunen bij 

. hun pogingen tot integratie in de 
wereldmarkt economie. En daar 

hangt een prijskaartje aan. De 
kosten moeten worden gedragen 
door alle deelnemers. Misschien 
weet u dat nu zo ongeveer de hele 
wereld bij het Energie Handvest 
betrokken is. Dat betekent dat 
dus ook Japan en de Verenigde 
Staten zullen moeten meebetalen. 
Op dit moment bedraagt hun 
steun aan Oost-Europa niet meer 
dan respectievelijk 8 en 9 %. De 
EG betaalt 80 %. Het mag er niet 
in ontaarden dat de EG met veel 
kennisoverdracht en geld een 
stabiel kader voor de economische 
samenwerking schept en dat be
drijven uit landen buiten de EG 
vervolgens - wanneer het inves
teringsklimaat gunstiger is - te
vreden oostwaarts trekken. 

Deze onderhandelingen vinden 
plaats op een cruciaal moment 
van Europese integratie, van 
bouwen aan die vrije markt van 
1992. De energiemarkt vormt 
daar een integraal onderdeel van. 
We moeten voorkomen dat via de 
achterdeur van het Handvest re
gels worden binnengehaald die in 
strijd zijn met de huidige EG
wetgeving of dat zonder inspraak 
van het Europees Parlement 
nieuwe regels worden aanvaard 
zoals "Third Party Access" - de 
toegang voor derden tot de natio
nale gas en elektriciteitsnetten. 
Ook daarom drong ik erop aan het 
Secretariaat van het Energie 
Handvest - dat in ieder geval klein 
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en flexibel moet zijn - in Brussel 
te vestigen. 

Brussel 
Het is volstrekt onbegrijpelijk 

dat het Nederlandse Voorzitter
schap ook hier geen initiatief 
neemt. Brussel als zetel is prak
tisch, omdat dan efficiënt de wet
geving en maatregelen in de gaten 
kunnen worden gehouden. En 
Brussel als zetel is symbolisch, 
omdat het de wil aantoont om als 
EG te handelen en niet als afzon
derlijke lidstaten. We spreken 
tenslotte over de oprichting van 
een Europese Energie Gemeen
schap. Of is dat misschien juist 
de reden waarom het Nederlands 
Voorzitterschap dat secretariaat 
graag uit de buurt van Brussel wil 
houden? 

Vrij verkeer, ook voor 
profvoetballers 

Zo ongeveer het hele Europees 
Parlement viel over Commissaris 
Bangeman heen, omdat hij een 
akkoord met de UEFA heeft ge
sloten, dat nog steeds het aantal 
buitenlandse EG-proefvoetballers 
beperkt. Het ·betreft hier een 
principiële zaak. Eén van de ba
sisbeginselen van de Europese 
samenwerking is immers een vrij 
verkeer van werknemers, goe
deren, kapitaal en diensten. Al in 
1968 is dit vrije verkeer van 
werknemers in de EG verwezen
lijkt. Toch is er een werkgevers
organisatie, nl. de voetbalbonden, 
die deze Europese spelregels met 
voeten treden en glashard een 
quotum stellen voor het aantal 
buitenlanders, ook EG-buiten
landers. Dit is in strijd met artikel 

Jessica Larive-Groenendaal 

10 

' !' 
f 

ONDER AUSPICIËN VAN DE LIB.-DEM. FRACTIE 

48, "het vrije verkeer van werk
nemers" van het Verdrag van 
Rome, de Europse grondwet. Op 
mijn vraag wat er zou gebeuren 
als een willekeurig textiel- of 
staalbedrijf in de EG dit zou doen 
had de Commissaris geen ant
woord. 

In het geval van de EUFA ech
ter ging de commissie, NB "de 
hoedster van de Verdragen", over 
tot onderhandelingen. De uit
komst is een akkoord, waarover 
het Europees parlement zeer on
tevreden is. Het verruimt het 
quotum (EG) buitenlanders iets, 
maar er blijft onveranderd sprake 
van een beperking van het vrije 
verkeer van werknemers. 

Bovendien ontkrachtte de 
UEFA de gemaakte afspraken 
door kort daarna voor de Europese 
bekerkampioenschappen een 
maximumregel van 4 buitenland
se spelers vast te stellen. Dit be
tekent een rampzalige stap terug 
voor voetballanden als België, 
Schotland en Wales, die altijd een 
liberaler beleid hebben gevoerd 
dan de minimum UEFA-regels. 
Tot dit seizoen mochten deze 
teams ook worden ingezet in in
ternationale wedstijden. Door 
deze nieuwe regel verschijnen de 
Belgische en Britse teams nu ern
stig gekortwiekt aan de stip. Een 
andere onaanvaardbare praktijk 
van de UEFA, wederom in strijd 
met het Europees Recht, betreft 
het gewraakte transfersysteem. 
Over het hoofd van de voetballer 
beslissen bonden over koop en 
verkoop. Moderne slavernij. De 
Juridische Commissie van het EP 
heeft deze praktijk in strijd ver
klaard met artikel 48 en artikel 
85 ("verboden kartelvorming") 
van het Verdrag en eist dat deze 
toestemming van de werkgever 
niet geldt binnen de EG. 

Er zijn tot nu toe een paar dap
pere beroepssporters geweest die 
dergelijke ongeoorloofde prak
tijken hebben aangeklaagd bij het 
Hof in Luxemburg. Maar zelfs 
wanneer ze in het gelijk worden 
gesteld, blijkt hen dit maar bitter 
weinig op te leveren. Onverbidde
lijk worden ze door de almachtige 
sportbonden op de zwarte lijst ge
plaatst en komen niet meer aan de 
bak. Juist omdat deze individuele 
beroepssporters zo kwetsbaar 
zijn, heeft het Europees Par
lement hun zaak bepleit. In een 
resolutie, gesteund door praktisch 
alle fracties, doen wij een beroep 
op de Commissie om een eind te 
maken aan deze flagrante schen
ding van het Verdrag. 

Olga is vrij! 
Donderdagmorgen 21 novem

ber werd ik uit de plenaire verga
dering gehaald: de ambassadeur 
van de Sovjet-Unie, Tchikvaidze, 
aan de telefoon. "Mevrouw La
rive, Olga Bondarenko mag de 
Sovjet-Unie verlaten. Binnen 
twee weken zal ze in Eindhoven 
bij haar ouders zijn." Ik danste 
door de gangen! 

Maar eerst verificatie. Na een 
ochtend ingewikkeld bellen met 
Moskou, Eindhoven, Den Haag en 
Straatsburg werd het verlossende 
woord nogmaals gesproken, in het 
bijzijn van getuigen. Toen konden 
we het echt geloven. De ouders 
van Olga wonen en werken al 2 
jaar in Eindhoven, nadat dè hele 
familie- politiek asiel had gekre
gen van de Nederlandse regering. 
Alleen hun dochter Olga, die door 
omstandigheden nog in Minsk bij 
haar grootouders was, kreeg geen 
uitreisvisum. Toen ik van deze 
onrechtvaardige zaak hoorde heb 
ik geprobeerd via de politieke ka
nalen iets voor de Bondarenka's 
te doen, zoals schriftelijke vragen 
aan de Raad, open brieven aan 
Gorbatjsov en de President van 
Wit-Rusland Sjoesjkevitsj, con
tact met de Russische Ambas
sadeur in Den Haag en de Neder
landse Ambassadeur in Moskou. 
Last but not least heeft het vol
tallige Europees Parlement zich 
in september '91 achter mijn ur
gentieresolutie geschaard die de 
autoriteiten herinnert aan de 
verplichtingen van gezinshere
niging, die zijn aangegaan door de 
landen - ook de Sovjet-Unie - die 
de slotakte van Helsinki en het 
Handvest van Parijs voor een 
nieuw Europa hebben onderte
kend. Gelukkig is het allemaal 
niet voor niets geweest. 

Olga zal snel thuis zijn bij haar 
ouders. Ik ben ervan overtuigd dat 
het uiteindelijk niet alleen hu
manitaire motieven zijn geweest 
waardoor de Sovjets overstag zijn 
gegaan. Economische overwegin
gen hebben zeker meegespeeld. 
De EG speelt tenslotte een zeer 
belangrijke rol in het hulppro
gramma voor de Sovjet-Unie. 
Zonder goedkeuring door het Eu
ropees Parlement gaan economi
sche samenwerkingsprogramma's 
niet door. De toestemming van het 
Europees Palement is vereist voor 
leningen en kredietgaranties aan 
de Sovjet-Unie. En dat weten ze! 
Tot zover de dwarsdoorsnede van 
een Straatsburgweek met een 
Happy End! • 
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Europa, ons land, nr. 10 
door DRS. JOOP DE BOER 

In het achter ons liggende jaar 
is de éénwording van Europa 
meer dan ooit in het nieuws ge
weest. Twee oorzaken zijn hier
voor aan te wijzen. Het Neder
landse voorzitterschap van de 
Raad sprak tot de verbeelding, 
Nederland aan het stuur van Eu
ropa. Bovendien, en dat is de 
tweede reden, stonden er uiter
mate belangrijke zaken op de Eu
ropese agenda, zoals de E.M.U. 
(Economische en Monetaire 
Unie), de E.P.U. (Europese Po
litieke Unie), waaronder het bui
tenlands- en veiligheidsbeleid, en 
niet te vergeten de roerselen in 
Oost-Europa met een burgeroor
log in Joegoslavië. 

Wanneer we aan het eind van 
dit jaar zoals gebruikelijk terug
blikken, dringt zich één funda
mentele vraag op: "Zijn de Eu
ropeanen, zijn de Nederlanders, 
of nog dichterbij, zijn de VVD-ers 
wel rijp voor een verenigd Europa 
in al zijn consequenties?" Wan
neer we de media volgen, maar 
ook met zorg luisteren naar 
vrienden en kennissen, is op deze 
vraag nu nog geen éénduidig ant
woord te geven. 

Het officiële standpunt 
Bij de VVD laat dit niets aan 

duidelijkheid te wensen over. Uit 
de vele gelegenheden waarbij de 
VVD zijn standpunt heeft uitge
dragen lichten we er één en ci
teren uit "Ongebroken lijnen": 
"Ons streven is uiteindelijk ge
richt op een Europese Unie op fe
derale grondslag, waarin bepaal
de staatstaken gezamenlijk wor
den behartigd die voordien aan de 

- Niets aan te geven? 
- Ja, ik ben Europeaan. 

uitsluitende soevereiniteit van de 
afzonderlijke lidstaten waren 
voorbehouden. Een federale op
bouw zoekt voor elke overheids
taak het daarbij passende niveau 
van bestuur en biedt daardoor de 
beste waarborgen voor een goede 
en doorzichtige democratische 
controle daarop. ... Daar waar 
Europese. regels/financiën nodig 
zijn, moeten deze niet aan de na
tionale worden toegevoegd maar 
deze vervangen." 

Hiermee is nogal wat gezegd. 
Federale grondslag wil zeggen dat 
Nederland bereid is voor samen 
overeengekomen beleidsterrei
nen, die we tot nu toe zelf be
stuurden, voortaan samen met 
vele anderen hiervoor de verant
woordelijkheid te dragen en ons 
naar de regels te schikken. Welke 
beleidsterreinen dit zijn zal ook 
in de toekomst stap voor stap in 
Europees overleg worden vastge
steld in vervolg op de vele al be
staande overeenkomsten. Over 
een aantal jaren zullen we onze 
boodschappen in ECU's in plaats 
van guldens betalen (E.M. U.). Dat 
zal wel even wennen wezen. 
Wanneer de E.P.U. zo ver wordt 
uitgebouwd als door vele Eu
ropeanen gewenst, zullen onze 

kleinkinderen in de rest van de 
wereld als Europeaan ·en niet 
meer als N ededander worden ge
zien. Gevoelsmatig voor veel Ne
derlanders een op dit moment on
voorstelbare situatie. Voor vele 
anderen, Schotten, Elsassers, 
Friezen (waaronder schrijver de
zes) en zo voort, een al lang ge
leden emotioneel gepasseerd sta
tion. 

De werkelijkheid 
Deze laat een geweldig verschil 

in benadering zien tussen de lid
staten, maar vooral tussen de 
woordvoerende politici daarin. 
Mrs. Thatcher zag vaak kans dat
gene te zeggen wat vele van haar 
collega's dachten. Ondanks alle 
kritiek op haar heeft haar optre
den de discussie verduidelijkt. 
Politici hebben de taak als leiders 
voorop te lopen in de optocht, 
maar lopen dan de kans dat zij, 
rechtsaf slaande, niet in de gaten 
hebben dat de optocht van het 
volk inmiddels rechtdoor is ge
gaan. Mrs. Thatcher heeft dat op 
dramatische wijze ondervonden. 
Toch worden velen, ook in de 
VVD, wat huiverig voor de toene
mende macht van Europa's cen
trale gezag. 

Ondanks de duidelijke visie op 
de toekomst van de VVD komen 
zelfs onze voormannen in "de 
waan van de dag" soms in conflict 
met hun eigen emotionele trouw 
aan het Nederlandse belang, dat 
vandaag wel eens haaks kan 
staan op het Europees getinte 
partijbeleid. Gelukkig is de kennis 
binnen de VVD over het Europese 
éénwordingsproces de laatste ja-

***' *EP* * . * *PE* 
*** ren zodanig toegenomen dat een 

vruchtbare discussie op basis van 
feiten mogelijk is. De tijd dat Eu
ro-enthousiasten de discussie be
heersten is voorbij. De tijd is rijp 
voor een brede discussie over de 
vraag: "Hoever zijn we bereid te 
gaan met de overdracht naar Eu
ropees niveau van tot nu toe na
tionale bevoegdheden?" Het on
derwerp is voor onze kinderen en 
kleinkinderen van te groot belang 
om met een paar woorden af te 
doen. Een goed gefundeerd en 
vooral liberaal-democratisch ant
woord is en blijft een punt van 
discussie, maar ook van voort
durende bijstelling. Steeds zal 
Nederlandse zeggenschap en 
vrijheid van handelen moeten 
worden afgewogen tegen alleen in 
Europees verband haalbare vrede 
en veiligheid, rechtszekerheid en 
welvaart. 

Europa in de partij 
De kennis binnen de partij over 

het wat, hoe en waarom van Eu
ropese samenwerking is de laatste 
jaren enorm toegenomen, niet in 
de laatste plaats door de inzet van 
onze Europarlementariërs. Met 
niet aflatende ijver hebben zij de 
band met de Nederlandse VVD
fractie versterkt. Op hun initiatief 
zijn in alle kamercentrales Eu
rospecialisen benoemd, waar de 
leden met hun vragen terecht 
kunnen. Een aantal keren per 
jaar komen deze Eurospecialisten 
bijeen met de Europarlemen
tariërs om bij te tanken. 

Topkadercursus 1991 door HANS VAN DEN BROEK, foto's: PETER DRENT 

De topkadercursus stond dit jaar in het teken van het thema: 
"De inrichting van Nederland als deel van Europa, de gevolgen 
voor de burgers". 

Drie weekends werd getracht 
over de grenzen van Nederland 
heen te kijken om zo te kunnen 
analyseren of de toekomstige in
richting van Nederland spoort 
met ontwikkelingen die zich bin
nen de Europese Gemeenschap 
voordoen. 

Geen standpunt 
Allereerst werd een analyse 

gegeven van trends in de mobili
teit voor wat betreft telecom-

municatie, vracht en luchtver
voer. 

Vervolgens werd door VVD
volksvertegenwoordigers aange
geven op welke wijze onze samen~ 
leving op liberale wijze het mo
biliteitsvraagstuk kan sturen. 
Annemarie Jorritsma en Johan 
Remkes gaven hun visie op rech
ten, bevoegdheden en middelen 
die landelijk en of per provincie, 
regio of stad kunnen worden toe
bedeeld. Beide inleidingen gaven 
een eerste indicatie voor het feit 

Loek Hermans, al tien jaar voorzitter 
topkadercursussen. 

dat de VVD nog geen standpunt 
heeft voor wat betreft de decen
tralisatie en regionale samen
werkingsverbanden in en buiten 
Nederland. 

Schaalvergroting 
Jan-Kees Wiebenga en Uri Ro

senthal bogen zich over de vraag 
naar de gewenste schaal van de 
(regionale) structuur gezien van
uit Europa en de burger. Schaal
vergroting is het kernwoord in 
deze discussie waarbij vaak on
voldoende aandacht wordt ge
geven aan hetgeen de burgers 
voorstaan. Het was aan U ri Ro
s enthal om de belangen van de 
burgers te verwoorden. Bij het 
vormen vàn nieuwe regio's en sa
menwerkingsverbanden beroepen 
voor- en tegenstanders zich im
mers op wat de burger wil. Uri 
Rosenthal schetste dat een objec
tieve burger niet echt gebonden is 
aan zijn stad of provincie en be
reid is, mits daaraan voordelen 
zijn verbonden, om op te gaan in 
grotere regio's. 

Het was aan de cursisten om 
opinies te inventariseren en te 
toetsen aan de liberale begin
selen, uitgangspunten en beleids
voornemens, vastgelegd in begin
sel en verkiezingsprogramma's. 
In het laatste weekend werden de 
stellingnames van een VVD-ge
deputeerde en twee VVD-bur
gemeesters, respectievelijk Frans 
Tielrooy, Bas Eenhoorn en Tcher
noff tegen het licht gehouden. 

Vanuit de verschillende func
ties en regio's wordt op andere 
wijzen aangekeken tegen de be
stuurlijke inrichting van Neder
land in Europees perspectief. De 
VVD is nog in discussie en werkt 
aan een standpunt voor een li
berale benadering. 

De Topkadercursus bevat een 
aantal elementen die worden ge
combineerd om cursisten zowel 
inhoudelijk als voor wat betreft de 
verwoording van standpunten te 
trainen. 

Theorieblokken worden afge
wisseld met trainingen in presen
tatietechniek en het verwoorden 
van standpunten in forumdiscus
sies. 

Deze afwisseling van theorie 
en praktijk scherpt cursisten in 
het zowel inhoudelijk als voor wat 
betreft opbouw en presentatie 
analyseren van inleidingen, om 

René Klaassen, meer dan vijf jaar top
kadertrainer. 

11 
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• '{l * 
: l: • . * • ~ * • * • * 
il * 
il * • * ! VLOOIEN IN HET ! 
-tt EUROHEMD * 
il * ! Nederlands denken ver- ! 
• vangen door Europees den- * 
il ken is niet eenvoudig. Bij de * 
il evaluatie van een onlangs * ! gehouden kadercursus in ! 
• Brussel gleed zelfs onze * 
il Euro-topman hierop uit. * 
il Gijs de Vries: "De locatie * 
• van de cursus was uitste- * 
• kend, want nu konden we * ! moeiteloos een aantal bui- ! 
• tenlandse politici als inlei- * 
• der krijgen". Iedereen had * 
il gefascineerd geluisterd * ! naar, en gediscussieerd met ! 
il Engelse Conservatives, * 
il Franse Liberals, etc., * 
• maar ... dat zijn toch gewoon * 
il inwoners van ons land, zij * 
il het uit een andere lid- * ! staat??? ! 
• Foei Gijs, Europees denken, * 
il weet je wel??? Niks buiten- * 
• landers, ja toch??? * 
• * •**************** 
Tenslotte heeft de partij het be
lang van het Europese éénwor
dingsproces onderstreept met de 
installatie van de partijcommissie 
Europese zaken. Het éénwor
dingsproces in Europa heeft in de 
politieke arena nog een lange weg 
te gaan. De VVD staat er voor 
klaar om daar een doorslagge
vende stem in te laten horen. 

vervolgens ook op verantwoorde 
wijze in discussie te kunnen gaan. 

Meer dan 5 jaar was René 
Klaassen, lid van de Stuurgroep 
van de Haya van Somerenstich
ting, een van de vaste trainers die 
de communicatietrainingen voor 
zijn rekening nam. Met veel en
thousiasme wist hij cursisten te 
motiveren om net zoveel aandacht 
te besteden aan de vorm als aan 
de inhoud. De VVD kan pas dan 
standpunten voor het voetlicht 
brengen als kiezers, belangstel
lenden de boodschap kunnen her
kennen. Zorg voor de presentatie 
is daarbij onontbeerlijk. Samen 
met collegatrainers zoals Jan 
Broekhuis en Nico Schraag heeft 
Réne Klaassen het communicatie 
element binnen de Topkadercur
sus vorm gegeven. 

Leiding 
De leiding van de Topkader

cursus was als vanouds in de ver
trouwde handen van Loek Her
mans. Zoals altijd slaagde hij erin 
om de cursisten tot een groep te 
smeden en hen te stimuleren om 
aan de hand van de liberale be
ginselen en materiekennis met de 
inleiders en collega-cursisten in 
discussie te gaan. 

Het is inmiddels ook een goede 
gewoonte van de voorzitter van de 
VVD-Tweede-Kamerfractie om 
met de cursisten van gedachten te 
wisselen over de politieke agenda 
voor de komende jaren. Ook nu 
slaagde Frits Bolkestein er weer 
in om kaderleden te attenderen op 
items, waarop liberalen kunnen 
scoren. Dus ook als het gaat om 
de (bestuurlijke) inrichting van 
Nederland als deel van Europa. • 
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Dr. Otto Graf Lambsdorf{-

,,EG m.oet zich zowel op het 
Oosten als op het Westen 
'I richten" 

Otto Graf Lambsdorff met naast hem discussieleider Jan Dirk 8/aauw 

BUSSUM - Met de EG-top te Maastricht in zicht hield de voor
zitter van de Liberale Internationale en van de Duitse zuster
partij F.D.P. een inleiding tijdens de buitengewone algemene 
vergadering van 23 november j.l., waarin hij zijn visie op de 
eenwording van Europa gaf. 

Sinds de Duitse eenwording -
thans een jaar geleden - hebben 
de politieke ontwikkelingen el
kaar in sneltreinvaart opgevolgd. 
Graf Lamsdorff schetste de zin
nig- en onzinnigheden waarmee 
de EG in deze overgangsfase te 
kampen heeft. "Alle twaalf lid
staten voeren hun eigen buiten
landpolitiek. Dat moet natuurlijk 
veel beter op elkaar worden afge
stemd." Hij hekelde het principe 
dat slechts besluiten kunnen 
worden genomen bij eenheid van 
stemmen. Joegoslavië is daar de 
dupe van geworden. 

1993, zal moeten worden bekeken 
welke landen verder tot de ge
meenschap kunnen toetreden. 
"We zullen de landen uit Midden
en Oost-Europa en de Baltische 
landen realistische perspectieven 
moeten bieden op het medelid
maatschap. Op den duur kan het 
't Westen niet goed gaan, wanneer 
het Oost-Europa slecht gaat." 

Lambsdorff bepleitte een ge
zamenlijke buitenlandse en vei
ligheidspolitiek, maar ook een ge
meenschappelijke economische
en ontwikkelingssamenwerkings-

David Luteijn: 

door RENY DIJKMAN, foto's: HANS VAN DIJK 

politiek. Geen protectionisme, 
doch een EG dat een vrije markt
economie voert. 

"Dat zal zeker problemen met 
zich meebrengen op het gebied 
van de landbouw, textiel, kolen en 
staal in Duitsland." 

Aan de Westeuropese Unie wil 
hij grotere bevoegdheden toeken
nen. 

Economie en 
munteenheid 

"Langzamerhand tekenen de 
contouren zich af van een ge
meenschappelijke EG-economi
sche politiek en van de komst van 
één muntstelsel. Daarover praat 
iedere Europeaan. Daartoe is een 
onafhankelijke Europese bank 

nodig. Voor de tweede fase mag 
volgens Lambsdorff geen veto
recht gelden, maar ook geen 
dwang tot deelname aan deze 
eindfase. 

Graf Lambsdorff waarschuwde 
ervoor dat de eenheid van Europa 
slechts kan groeien en niet kan 
worden afgedwongen. "Nieuwe 
kansen en mogelijkheden voor de 
ene lidstaat mogen niet ten koste 
en nadeel van de andere plaats 
hebben." 

Tot slot bepleitte hij grotere 
bevoegdheden voor het Europees 
parlement. 

Tijdens de conferentie in 
Maastricht zal volgens Lambs
dorff het doel van een federale in
richting van de Europese Unie 
dichterbij moeten komen." • 

David Luteijn: "Japan vraagt om tegenkracht" 

"De lering die wij daaruit 
moeten trekken, is dat we ons nog 
hardnekkiger moeten storten op 
het hanteerbaar maken van de 
Europese buitenland- en veilig
heidspolitiek, maar ook van de 
Europese economie en het munt
stelsel." 

EG van ideaal naar realiteit 
Verantwoording 

"Wij, Duitsers, nemen het toe
nemende gewicht van ons land na 
de hereniging op als een opdracht 
tot grotere verantwoording voor 
vrijheid, democratie en de rechten 
van de mens. Wij wensen een Eu
ropees Duitsland, dat het natio
nale staatsdenken achter zich 
heeft gelaten. Als Duitse Eu
ropeanen hebben we lering ge
trokken uit de zwarte hoofdstuk
ken uit onze geschiedenis. Wij 
willen onze bijdrage leveren aan 
een Europa dat gebaseerd is op 
verantwoording en niet op de 
machtspolitiek van het verleden." 

Samenwerking met de veran
derde NAVO acht Graf Lambs
dorff dringend noodzakelijk. "Het 
gaat om een transatlantische 
stabiliteitsbrug voor geheel Eu
ropa." 

Nieuwe lidstaten 
Nadat de Europese Gemeen

schap tot één markt is gegroeid in 

BUSSUM - De tweede spreker die tijdens het congres de Eu
ropese koe bij de horens pakte was de VVD-fractievoorzitter in 
de Eerste Kamer, ir. David Luteijn. 

"De totstandkoming van de 
Europese integratie vindt plaats 
binnen het spanningsveld tussen 
de voortstuwende kracht van de 
idealist en de remmende en bij
sturende manoeuvres van de rea
list, die de harde nationale bodem 
onder zijn voeten wil houden." 

Luteijn betoogde dat de Eu
ropese eenwording nooit een doel 
op zich kan zijn, maar een middel 
om een betere wereld voor deze en 
volgende generaties te creëren. 

EMUenEPU 
"Op dit moment gaat alle aan

dacht uit naar de besluitvorming 
rondom EMU en EPU met het oog 
op de Eurotop in Maastricht. 
Soms krijg je de indruk dat in de
cember het erop of eronder is voor 
Europa. Ik vind dat we met een 
dergelijke beeldvorming moeten 
oppassen. De Europese eenwor-

ding is een lange termijn proces, 
waarbinnen we met ultimatieve 
deadlines voorzichtig moeten 
zijn." 

Hij gaf de aanwezigen enkele 
prikkels tot de later die middag 
te voeren discussie. "Moeten we 
kiezen voor verbreden of verdie
pen van de samenwerking in de 
EG? Of ontkomen we niet aan een 
Europa van meerdere snelheden? 
Uitbreiding van de EG met EVA
landen èn landen uit Midden- en 
Oost-Europa, waardoor het aantal 
lidstaten de 20 kan overschrijden, 
betekent zonder meer dat het 
proces van de economische mo
netaire en politieke eenwording, 
zonder nadere maatregelen, voor 
langere tijd wordt bevroren dan 
wel ernstig vertraagd. Daarvoor 
zal· immers de afstand tussen de 
kop- en staartgroep binnen die 
vergrote EG te zeer toenemen." 

Nieuwkomers 
Luteijn is van mening dat voor 

alle vrije en democratische lan
den, die de gemeenschapsregels 
willen en kunnen aanvaarden, 
plaats moet zijn binnen de EG. 
"We kunnen en mogen de voor
deur van het Europahuis niet ge
sloten houden. In de nieuwe orde 
op het Europees continent kan na 
de afbraak van het ijzeren gordijn 
in het Oosten vanuit het Westen 
geen nieuw gordijn wordt opge
hangen aan de grenzen van Polen, 
Tsjechoslowakije, Hongarije en 
Slovenië... De echte bedreiging 
van vrede en stabiliteit komt im
mers meer dan ooit vanuit de ont
hechte tweede wereld. En dat 
wordt verschrikkelijk onderschat 
in West-Europa." 

Verbrokkeldbeid 
Hij hekelde de verbrokkeld

heid van de EG in de Golfcrisis en 
in de kwestie Joegoslavië. 
"Maand na maand gaat verloren 

en komt het gevaar van nieuwe 
revolutionaire omwentelingen 
nabij." Luteijn bepleitte voedsel
hulp voor de Russische staten, zo
dat de man in de straat weer enig 
perspectief ziet. 

De Europese Monetaire Unie 
beschouwt Luteijn van groot be
lang. "Met name het tempo waar
in Japan zijn plaats binnen de 
wereldeconomie blijft versterken 
is onrustbarend en vraagt om te
genkracht." 

Daarmee vergezeld moet de 
uitbreiding van de bevoegdheden 
van het Europees Parlement gaan 
en zal de besluitvorming bij ge
kwalificeerde meerderheid bin
nen de Raad van Ministers een 
onmisbaar element zijn. 

De discussie na afloop van bei
de inleidingen werd geleid door 
buitenlandsecretaris Jan Dirk 
Blaauw. 

• 
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Themadag "Ontgroening en Vergrijzing": 

Goede inhoud, 
des dige deelne1ners 
door RENY DIJKMAN 

APELDOORN- Drie voortreffelijke inleiders, twaalf prikkelen
de stellingen ontworpen door de werkgroep* en een goed door
timmerd dagprogramma hebben deze themadag op 9 november 
voor de ruim honderd aanwezigen tot een geslaagde dag ge
maakt. De dagvoorzitter, Sybilla M. Dekker, directeur van het 
Nederlands Verbond van Ondernemers in de Bouwnijverheid, 
wees er in haar korte inleiding nog even op dat veel te weinig 
wordt uitgegaan van de demografische ontwikkelingen. Pas nu 
de economische noodzaak daartoe dwingt, worden deze gege
vens belangrijk. Dit onderwerp moeten we niet te lijf gaan, 
maar in beeld brengen. 

Vacatures 
KNOV-voorzitter (en oud VVD

voorzitter) Jan Kamminga beet de 
spits af met zijn inleiding over de 
arbeidsmarktpolitiek. "Ik denk 
dat het probleem veel minder 
groot is dan nu wordt aange
nomen, maar wel met enkele mit
sen en maren." 
Jan Kamminga stelde vier punten 
centraal: 
1. Meer arbeidsparticipanten; 
2. Een beter functionerende ar
beidsmarkt; 
3. Hogere kwaliteit van arbeid; 
en 
4. Hogere kwaliteit van opleidin
gen. 
"Vandaag de dag zijn er 125.000 
vacatures in het bedrijfsleven die 
niet worden ingevuld. Tegelijker
tijd lopen 350.0000 mensen in de 
VvW. Dat is te gek voor woorden." 

De toestroom naar het be
drijfsleven moet uit drie catego
rieën komen, nl. uit de gedeelte
lijk arbeidsongeschikten, uit de 
werklozen en uit de vrouwen. De 
laatste groep is in Nederland met 
een participatie van slechts 41 % 
in Europa slecht vertegenwoor
digd. In Zweden neemt 78% van 
de vrouwen deel aan het arbeids
proces. "We laten een geweldig 
potentieel liggen," aldus Jan 
Kamminga. 

Hij stelde dat de werkgevers 
zich hebben verplicht om werkne
mers die voor tweederde worden 
afgekeurd in dienst te houden. 
Voor degenen die thans in de 
WAO zitten, worden aparte pro
gramma's ontworpen om weer op
nieuw aan het arbeidsproces deel 
te nemen en in opleiding te gaan. 

Maatschappelijk 
probleem 

Kamminga schetst de werklo
zen als "een groot maatschappe
lijk probleem. Etnische minder
heden mogen niet langer buiten 
staan. Er zullen voorwaarden 
moeten komen hen op te nemen of 
ze willen of niet". Een proef van 
het KNOV, deze minderheden op 
te leiden met de garantie op een 
baan, dreigt volgens hem te mis
lukken, want er is geen belang
stelling voor. 

Veredelde 
kaartenbakken 

"We moeten ons schamen dat 
gewestelijke arbeidsbureaus niet 
meer zijn dan veredelde kaarten
bakken," ontschoot hem bij de be
handeling van zijn tweede punt 
dat betrekking had op het beter 
functioneren van de arbeids
.. ~z..~~~- "_".ls werkg~ver~ moet je 
daar niet zijn. Er' zal moeten wor
den opgetreden om mensen die 

niet willen werken aan de slag te 
krijgen." 

Bij de bespreking van de kwa
liteit van de arbeid, ging hij nader 
in op de arbeidsinhoud, -voor
waarden, -verhoudingen en -om
standigheden. 

Wat de opleidingen betreft 
deed hij een dringend beroep op 
een betere samenwerking tussen 
politiek en werkgevers. "Die 
werkgevers zouden moeten wor
den gevraagd aan welke specia
lismen en sectoren heb je over 
drie, vier jaar de grootste behoef
te? Wij kunnen ons de drop-outs 
uit het lbo niet meer veroorloven." 

Kamminga zette dan ook grote 
vraagtekens achter het nut van 
het nieuwe basisonderwijs. 
Waarom worden er ook geen ver
ticale kolommen ingebouwd, zoals 
bijvoorbeeld een technisch ly
ceum. In Amerika zijn technische 
scholen en het bedrijfsleven als 
vanzelfsprekend verweven. 

Migratie van werk 
Tot slot legde hij nog twee vra

gen op tafel: 
a. Krijgen we in de toekomst niet 
te maken met migratie van werk 
i.p.v. mensen? 
b. Is het niet mogelijk om ook tot 
een vorm van pensioensflexibili
sering te komen. Bijvoorbeeld 
door een lagere pensioenuitkering 
van de oudere werknemer aan te 
vullen met een deeltijdbaan (bijv. 
het opleiden van jongeren). 

Sociale Zekerheid 
Dr. C. G. M. Sterks, die voor 

zijn gehoor een beeld schetste van 
de sociale zekerheid achtte bij de 
demografische ontwikkeling van 
groener naar grijzer de (on)moge
lijkheden t.a.v. AOW en de AKW 
het meest in het oog springend. 

Hij beperkte zich in zijn toe
komstvisie tot deze uitkeringen, 
maar ging voordien uitvoerig in 
op de individualisering van het 
sociaal zekerheidsstelsel. Hierbij 
wordt in sommige regelingen wel 
rekening gehouden, maar in an
dere niet. 

"Voor elke toekomstverken
ning op het gebied van de sociale 
zekerheid is een standpunt over 
individualisering en verzelfstan
diging onontbeerlijk. Naarmate er 
meer wordt geïndividualiseerd, 
lopen de kosten van de sociale ze
kerheid verder op." Sterk schetste 
dat de meest extreme variant, die 
volgens een artikel in ESB 25 
miljard gaat kosten, niet bepaald 
de emancipatiedoelstelling dient. 
"Volgens het gehanteerde ar
beidsaanbodmodel zal een groot 
aantal vrouwen "kiezen" voor een 
geïndividualiseerde uitkering 
boven een betaalde werkkring. 
Dat betekent dat door dergelijke 
goedbedoelde maatregelen de 
vrouw weer achter het aanrecht 
wordt gesubsidieerd." Hij toonde 
zich dan ook tegenstander van 
verdere individualisering van de 
minimum-uitkeringen, omdat al
leenstaanden door de dan nood
zakelijke verlaging van de uit
keringen daar als eersten de dupe 
van worden. 

Toekomst 
Gezondheidszorg 

Prof. dr. J. M. Greep, die de 
derde inleiding verzorgde, zette 
grote vraagtekens bij het nut en 
de uitvoerbaarheid van het plan
Simons. 
Duidelijk bleek uit zijn inleiding 

dat de veroudering van de bevol
king gepaard gaat met zeer veel 
ziektebeelden, want zo gezond le
ven we niet. Zo zal het aantal 
kankerpatiënten met 2 tot 3 % per 
jaar stijgen; werd 25 jaar geleden 
de eerste pacemaker ingeplant; 
thans worden er 60 - tot 70.000 
per jaar à f 10.000,- tot 
f 15.000,- per stuk geplaatst. 

Door het grondwettelijk recht 
op gezondheidszorg en het con
sumptiegedrag van patiënten zijn 
in de laatste decennia de kosten 
aanzienlijk gestegen. Dat geldt 
ook voor de voorzieningen aan de 
aanbodzij de. 

In de geestelijke gezondheids
zorg verwacht men tussen nu 
1990 en het jaar 2000 bijna een 
verdubbeling van het aantal 
cliënten. Daarnaast bestaat de 
verwachting dat het aantal men
sen dat lijdt aan suikerziekte, 
chronische repiratoire- en ge
wrichtsaandoeningen in absolute 
getallen in het jaar 2005 20 tot 
40% hoger zalliggen dan in 1990. 
Grote kostenstijgingen liggen dan 
ook in het verschiet. 

Werken aan 
Zorgvernieuwing 

Volgens professor Greep zal 
het plan-Simons weinig heil bie
den. "Het is simpel een belasting
heffing en het wordt een rotzooi
tje. Waarom dat nodig is, weet 
niemand. Alleen al het optuigen 
van de AWBZ kost 400 miljoen. 
Er wordt een soort koehandel ge
dreven door de zorgverzekeraars. 
De specialist die de meeste zorg 
tegen de minste kosten en de beste 
kwaliteit aanbiedt kan een con
tract worden gegund." 

Greep waarschuwde in een 
reeks van kanttekeningen tegen 
de invoering. Volgens hem zou het 
huidige systeem met wat aanpas
singen minder overhoop halen en 
uitstekend kunnen functioneren. 

Discussies 
De 12 stellingen van de werk

groep "Ontgroening- Vergrijzing" 
werden in de middag in drie groe
pen besproken. Plenair volgde 
rapportage en discussie. Een 
aantal stellingen hield stand; en
kele werden aangescherpt en 
sommige verworpen. 

Het hoofdbestuurslid Fransje 
Roscam Abbing-Bos sprak aan het 
eind van de middag haar tevre
denheid uit over de hartverwar
mende discussies. Zij dankte allen 
die hadden meegewerkt om deze 
dag zo te laten slagen. 

De stellingen (bijgesteld en 
herzien) gaan nu verder de partij 
in. • 

* De werkgroep Ontgroening en Ver
grijzing stond onder voorzitterschap 
van mw. C. van Berkestijn-Terlingen, 
secr. mr. W. A. Sinnighe Damsté, le
den drs. M. J. A. M. Aalders, mw. P. 
C. Krikke, Robin Linschoten, mw. W. 
Maris-Dikker, dr. K. Groenveld, prof. 
dr. C. K. F. Nieuwenburg, mw. drs. A . 
D. S. M. Nijs, prof. dr. B. M. S. van 
Praag, mw. mr. Els Veder-Smit, Erica 
Terpstra. 

'tHaasje of 
goudvink? 

Gemeenteraadsleden weten 
niet waarover ze praten." 
"Politici wekken geen verc 

trouwen." Zo luidden krantekop
pen boven artikelen over alweer 
een onderzoek* naar aanleiding 
van de slechte opkomst bij de ver
kiezingen in 1990. Alle aandacht 
van de media en politici concen
treerde zich op de rol die 
gemeenteraadsleden (niet) spelen 
in de ogen van de kiezers. Nu, ge
meenteraadsleden kunnen de ko
mende maanden extra hun best 
gaan doen het vertrouwen te her
winnen! 

Een ander ondèrdeel van het 
onderzoek kreeg - ten onrechte -
minder aandacht, terwijl dat a1le 
leden van de VVD raakte: de rol 
van de politieke partij. Volgens de 
kiezers weten politieke partijen 
absoluut niet wat er leeft in stad 
en dorp, laat staan in het land. 
Verrassend kan deze uitspraak 
niet zijn, want maar 4% (560.000 
mensen) van de Nederlanders is 
lid van een politieke partij, waar
van 10% (56.000) actief binnen 
hun partij. Geen draagvlak waar
mee een partij en dus ook de VVD, 
de toekomst met vertrouwen te
gemoet kan zien. 

Moeten we de VVD dan maar 
opheffen, zoals sommigen roepen? 
't Haasje dus! Of gaan we op de 
oude voet verder met een vleugje 
gezelligheid? De cultuur van po
litieke partijen mag verschillen, 
maar verder lijken ze op elkaar: 
bobo's, onbegrepen waterdragers, 
partijbaronnen, vergadertijgers, 
eeuwige optimisten en notoire 
zeurpieten. En niet te vergeten 
reglementen, moties en kilo's pa
pier. Toegegeven, als je de stap al 
weet te zetten naar het lidmaat
schap word je niet vrolijk van de 
zoëven gegeven opsomming. 

Toch ben ik niet voor opheffing 
van de partij, want een politieke 
thuisbasis blijft nodig voor libera
len met warme belangstelling 
voor maatschappelijke verhou
dingen en problemen. Een plek 
waar je lekker kunt stoeien over 
liberale beginselen, praktische 
oplossingen voor ingewikkelde 
problemen uitdokteren en weer 
eens kunt toetsen waarom je jezelf 
liberaal noemt. 

Redt de VVD het wanneer de 
promotiecampagnes van het re
clamebureau (u weet wel: er gaan 
steeds meer stemmen op voor het 
liberalisme) slagen? Dat lijkt me 
niet. Als we niets veranderen aan 
de structuur van de partij, de wij
ze van. werken en niet nadenken 
over wat we nu willen met het 
vervoermiddel "politieke partij", 
komen ook wij vast te staan in de 
file. Stilstand is achteruitgang! 

Laten we weer eens ons best 
doen sprankelende onderwerpen 
bij de kop te pakken: waarom is 
de VVD bijvoorbeeld tegen de ge
kozen burgemeester en het re
ferendum, terwijl VVD-stemmers 
er voor zijn? Waarom hebben wij 
zo'n moeite met de veranderingen 
in het openbaar bestuur? Baanc 
tjesangst? Hoe komt het, dat wij 
zo weinig jongeren, vrouwen en 
allochtonen in partijfuncties te
genkomen? U kunt deze lijst zelf 
wel aanvullen. Afijn, genoeg vra
gen die schreeuwen om een ver
nieuwend antwoord. Een ant
woord waardoor kiezers de VVD 
weer gaan zien als hun partij. Een 
partij, die "de straat" weer ver
bindt met gemeenteraad en 
Tweede Kamer. Zouden we daar 
de themadag "Stimulerende 
staat" eens voor gebruiken? We 
beschikken over genoeg denk
kracht om van de VVD een goud
vink te maken! 

* "Lokale democatie en bestuurlijké 
vernieuwing", Eburon, Delft, 1991. 
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WO-afdeling 
Zeewolde 
10 jaar jong 
ZEEWOLDE - Op 4 november 
vierde de VVD-afdeling Zeewolde 
haar 10-jarig bestaan op grootse 
wijze. Misschien is een 10-jarig 
bestaan voor veel afdelingen geen 
reden, maar in de jongste ge
meente van Nederland is het heel 
wat. 

Voor de oprichting in 1981 wa
ren de Zeewolder VVD-ers/sters 
"ingelijfd" bij de afdeling Almere. 
Echter enkele enthousiastelingen 
vonden het toch tijd worden om in 
Zeewolde een zelfstandige afde
ling te beginnen. Met behulp en 
advies van buitenstaanders en 
grote inzet van de eigen leden 
werd de afdeling Zeewolde in no
vember 1981 een feit. Nu kon de 
VVD daadwerkelijk meebeslissen 
over de toekomst van Zeewolde. 

Wat toen- tien jaar geleden
begon met een 10- tot 12-tal en
thousiastelingen, is nu een 
bloeiende afdeling met 153 leden 
en daarmee tevens de een na 
grootste afdeling van de provincie 
Flevoland. 

Gezien het voorgaande is het 
niet meer dan logisch dat de afde
ling Zeewolde haar jubileum uit
gebreid wilde vieren. 

Reeds geruime tijd voor de 
feestdatum begonnen bestuur en 
PR-commissie te plannen, begro
ten en regelen. Het resultaat was 
geweldig. Een fantastische avond, 
omkleed met een koud buffet en 

muziek. Mdelingsvoorzitter Fok
kema, kc-voorzitter Poppens en 
Frits Bolkestein konden hun toe
spraak houden voor een meer dan 
goedgevulde zaal. Onder de ruim 
150 aanwezigen waren . vele ge
nodigden o.a. de VVD-afdelingen 
van omliggende gemeenten, B&W 
van de gemeente Zeewolde en de 
media. 

HENK ROODBEEN • 
Zeewolde 

Dijkstal bezocht 
Luxemburg 
LUXEMBURG - Op 8 november 
jl. hield de ondervoorzitter van de 
VVD Tweede-kamerfractie, de 
heer H. F. Dijkstal, in Luxemburg 
een boeiend betoog over de huidi
ge internationale en Nederlandse 
politieke ontwikkelingen. 

De revue passeerden o.a. de 
nieuwe situatie in de Sovjet Unie, 
Oost-Europa, het Midden-Oosten, 
de Europese Politieke en Mo
netaire Unie en de discussie in 
Nederland over de WAO, Ziek
tewet, Miljoenennota en het Mi
grantenbeleid. De voor Luxem
burgse begrippen goede opkomst 
zorgden ook voor diverse vragen. 

Zo kwamen vele onderwerpen 
op deze avond ter sprake. Het was 
een uitstekende gelegenheid om 
meer achtergrond en "inside" in
formatie te verkrijgen over zaken' 
die een ieder aangaan, en om de 
Nederlanders "in den Vreemde" 
wat meer bij de Nederlandse po
litiek te betrekken. Weer werd 
bewezen dat de politiek bijzonder 
veelzijdig en interessant is. 

P. F. A. van Veen • 
Luxemburg 
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De stichting Liberale Raadsleden 
Amsterdam (LIBRA): 

In de zestiger/zeventiger jaren 
constateerden leden van het ge
meentebestuur dat een belangrijk 
deel van de ontwikkelingen in de 
stad Amsterdam aan hen ontglip
te. 

Gemeenteraadsleden, wet-
houders en mensen die actief wa
ren in politieke partijen, vonden 
steeds meer, dat zij te ver af ston
den van de dagelijkse zorgen van 
bewoners. Omdat er te veel ge
beurde in de stad, wisten zij niet 
meer alles wat er onder de mensen 
"leefde", terwijl ze dat wel dien
den te weten. 

Daarom besloot de Gemeen
teraad Amsterdam tot een gron
dige reorganisatie van het ambte
lijk apparaat en het politiek be
stuur. 

Daarmee zouden de volgende 
voordelen worden behaald: 
- verkleining kloof bestuur-bur

ger; Raad gericht op hoofdlijnen 
van ontwikkeling, samenhang 
en sturing en stadsdeelraden 
gericht op "wijk"aangelegen
heden; 

- een efficiënter en meer toege
sneden ambtelijk apparaat; 

- bestuur dichterbij de burger 
geeft meer mogelijkheden voor 
inspraak en participatie; 

- een eigen inbreng in de discus
sie over bestuurlijke reorgani
fsatie in Nederland, enz. 

Proef 
In 1981 werd gestart met een 

proef van twee stadsdeelraden in 
Noord en Osdorp. 

In 1987 werd het proces van 
binnengemeentelijke decentra
lisatie in de Gemeente Amster
dam voortgezet met vier nieuwe 
stadsdeelraden. In 1990 werden 
de laatste 10 geïnstalleerd, zodat 
het totaal nu op 16 stadsdelen is 
gekomen. Er komt er nog slechts 
één bij, de binnenstad. De kleinste 
Deelraad heeft zo'n 20.000 inwo
ners, terwijl de grootste circa 
90.000 inwoners telt. Met andere 
woorden, zelfs het kleinste stads
deel (Buitenveldert) behoort niet 
alleen qua omvang, maar ook qua 
bevoegdheden tot de middelgrote 
gemeenten van ons land. De 
stadsdelen hebben werkelijk wat 
te beslissen maar de gemeen
teraad behoudt die taken en be
voegdheden die nodig zijn om de 
samenhang en structuur van de 
stad te bevorderen 1. 

Ontstaan 
Het ontstaan van LIBRA kan 

niet worden los gezien van de bin
nengemeentelijke decentralisatie. 
De VVD in Amsterdam con
stateerde dat zij er door de stads
deelraadsverkiezingen minimaal 
zo'n 60 tot 70 volksvertegenwo.or
digers bijkreeg. De toenmalige 
voorzitter van het Kamercentra
Iebestuur Pam Evenhuis, evenals 
de toenmalige fractievoorzitter 
van de gemeenteraadsfractie Paul 
Luijten, vonden dat het nodig was 
vanuit het oogpunt van overleg, 
vorming en scholing te kijken of 
men deze mensen niet kon gaan 
"trainen" in een groter verband. 
Hiermee was de kiem voor het 
ontstaan van LIBRA gelegd. 

Echter de theorie omzetten in 
organisatorische praktijk bleek 
wat meer tijd te kosten dan men 
had gehoopt. 

Op 30 augustus 1990 werd op 
een bijeenkomst van de 67 Am
sterdamse gemeente- en deel
raadsleden besloten dat het li
beraal en dynamische "kindje" 
geboren mocht worden. De verga
dering stelde een bestuur i.o. vast 
dat LIBRA moest gaan ontwik
kelen qua organisatie en struc
tuur. Twee maanden later was de 
stichting een feit. 

Belang 
Het belang van LIBRA werd 

geboren uit de wens tot onderlinge 
afstemming van het liberale ge
luid van en tussen de Amster
damse liberale fracties. Daar-
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naast bestond de behoefte aan 
deskundigheidsbevordering door 
vakinhoudelijke scholing en niet 
in het minst de wens tot onderlin
ge informatie en uitwisseling en 
contacten verbreding. 

Structuur 
Ieder gemeente- of deelraads

lid van Amsterdam is automa
tisch lid van LIBRA, vanaf de eer
ste dag na te zijn verkozen. Daar
naast kunnen VVD-leden via het 
stichtingsbestuur verzoeken lid te 
kunnen worden van een van de 
contactcommissies. In het stich
tingsbestuur zijn twee personen 
vertegenwoordigd uit de Amster
damse stadsdeelraden, een per
soon uit de gemeenteraadsfractie 
en een uit de kamercentrale. Het 
stichtingsbestuur bevordert de 
samenhang en de structuur van 
de commissies en organiseert het 
jaarlijkse congres. 

De stichting kent zogenaamde 
contactcommissies waarvan men 
lid kan worden. Eigenlijk zijn deze 
het hart van LIBRA; daar draait 
alles om. Op dit moment zijn er 
vier commissies, nl. Seniores, 
welzijn/onderwijs, multicultureel 
en wonen/milieu en werken. In 
zo'n commissie zit naast een lid 
uit iedere deelraad ook een ge
meenteraadslid. Iedere commissie 
komt om de zes weken bij elkaar 
en krijgt een inleiding van een 
deskundige binnen het vakgebied 
van de commissie. Dit kan een 
ambtenaar of andere specialist 
zijn. Daarna discussieert men 
over het onderwerp, en indien no
dig bepaalt men een gezamenlijke 
VVD-lijn. Aansluitend heeft men 
de gelegenheid om met elkaar 
overleg te plegen over de proble
men die spelen in hun gebied. 

Toekomst 
Doordat de VVD een liberale 

partij is en dus zonder enige 
dwang functioneert, zal de start 
van LIBRA zeker niet eenvoudig 
zijn qua deelname aan activitei
ten. Iedereen kent overvolle 
agenda's en bijeenkomsten zijn 
dus moeilijk te organiseren. Ge
lukkig bevinden wij ons in een 
tijdperk waar meer begrip is ont
staan ten aanzien van de nood
zaak tot vorming en scholing. 
Echter dezelfde problemen als de 
Vereniging van Staten en Raads
leden heeft gehad om VVD-leden 
te bewegen, niet alleen lid te wor
den maar ook actief deel te nemen 
aan de te organiseren activiteiten, 
zal ook LIBRA gaan kennen. 

De Vereniging voor Staten en 
Raadsleden heeft een adviserende 
rol jegens het bestuur. De stich
ting brengt een kwartaalblad uit 
waarin verslag wordt gedaan van 
LIBRA-bijeenkomsten, inter
views staan, alsook politieke we
tenswaardigheden worden ver
meld. 

Congres 
Tevens is de stichting hard aan 

het werk voor het eerste congres 
dat op 18 januari 1992 gehouden 
zal worden voor LIERA-leden en 
belangstellenden, met als onder
werp het ROA 2 (regionaal overleg 
Amsterdam) in het Barbizon Pa
lace Hotel tegenover het Centraal 
Station in Amsterdam. 

Het congres bestaat uit twee 
dagdelen. De ochtend is besloten, 
maar vanaf 13.30 uur is het vrij 
toegankelijk. Er zal een korte sa
menvatting van de ochtend
bijeenkomst worden gegeven met 
de mening van de VVD-gemeen
teraadsfractie en van de stichting 
LIBRA over "het ROA en hoe nu 
verder". Verder zal een zeer pro
minente VVD-er (een burgemees
ter) een ie-1 !::i ding houden en ook 
.z;ullen er inleidingen worden ge
houden door sprekers van de pro-
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Jaarcongres Vrouwen in de VVD 

Europa 1992, politiek en 
P"lfeaktli -ik 14 en 15 februari 1992, .L I iJ Blije Werelt, Lunteren 

Na 1992 zullen de grenzen tussen de EG-lidstaten niet vervallen, 
maar wel veel van hun betekenis verliezen. Daardoor wordt 
vrij verkeer van personen, goederen, diensten en kapitaal mo
gelijk. De interne Europese markt zal een stap dichter bij haar 
voltooiing zijn. 

drs. Monique de Vries, Voor
zitter Organisatie Vrouwen in 
de VVD 

20.15 uur drs. G.M.V. van Aar
denne, voormalig minister van 
Economische Zaken en voor
zitter Commissie Kandidaten 
Tweede Kamer 

De interne markt is echter niet 
een doel op zich, maar slechts een 
middel tot sociale vooruitgang en 
economische groei. Alle burgers 
zullen in staat worden gesteld di
rect de vruchten ervan te plukken. 

Het tot stand komen van die 
Europese markt gaat echter niet 
zonder slag of stoot. Er zal nog 
veel overleg gepleegd moeten 
worden, voordat alle problemen 
uit de weg zijn geruimd. In ieder 
geval zullen de ontwikkelingen 
van invloed zijn op het leven van 
alle Europese burgers. 

De Europese Gemeenschap 
beoogt meer te zijn dan louter een 
economische eenheid. Ook men
selijke, sociale en culturele aspec
ten zijn van belang bij het op
bouwen van de leefgemeenschap 
"Europa". Daarbij is het niet de 
bedoeling een soort "eenheids
worst" te creëren. Europa zou een 
eenheid moeten worden met een 
rijke schakering van nationale en 
regionale culturen: een "Eenheid 
in verscheidenheid" waarin ar
moede, werkloosheid, milieuver
vuiling, criminaliteit en andere 
problemen gezamenlijk kunnen 
worden bestreden. 

Daarvoor is verdere ontwikke
ling van de politieke samenwer
king nodig. Politieke samenwer
king die berust op een breed 
maatschappelijk draagvlak. 
Daarom is het belangrijk dat de 
EG-burgers actief meedenken en 
hun stem laten horen, niet alleen 
in het stemhokje, maar bij alle ge
legenheden. 

De Vrouwen in de VVD hebben 
tijdens het congres de kans om 
hun stem te laten horen. Maak 
gebruik van die kans! 

Het congresthema Europa 
1992 zal worden belicht vanuit de 
Invalshoeken Onderwijs, Arbeid 
en Arbeidsmarkt, Sociale Zeker
heid. Aandachtspunten hierbij 
zijn: 
Onderwijs: 
- toegankelijkheid van opleidin

gen voor vrouwen 
- afstemming van beroepsoplei-

dingen tussen de lidstaten 
- uitwisselingsprogramma's 
- taalbarrières 
- opvoeding tot Europeaan 
- kinderopvang 

Arbeid en Arbeidsmarkt: 
- functioneren in een internatio

n'ale arbeidsmarkt 
- overplaatsing naar het buiten

land 
- functie-aanpassing door de 

werkende partner 
- kansen en bedreigingen voor 

met name het midden- en klein
bedrijf 

Sociale zekerheid: 
- pensioenopbouw 
- mobiliteit van werkenden 
- arbeidsbemiddeling Nederland-

Europa 
- Nederlands sociaal zekerheids

stelsel in relatie tot Europa. 

Na de inleidingen over deze 
thema's zal in workshops aan de 
hand van stellingen gediscus
sieerd worden. In die discussies 
worden vragen en aanbevelingen 
geformuleerd die zullen worden 
voorgelegd aan een forum be
staande uit leden van het Eu
ropees parlement, de Europese 
commissie en de Raad van Euro
pa. 

Kinderopvang is aanwezig (te
gen een kleine vergoeding). 

Congresprogramma 
Vrijdag 14 februari 1992 
14.30 uur Aankomst en Inschrij

ving 
15.00 uur Huishoudelijke verga

dering (uitsluitend voor aan
geslotenen!) 

17.00 uur Aperitief en diner 
20.00 uur Opening Congres door 

20.30 uur mr. Dian van Leeuwen
Schut, voorzitter VVD 

20.45 uur mr. drs. Frits Bolke
stein, fractie-voorzitter Twee
de Kamer 

21.00 uur Gelegeilheid tot het 
stellen van vragen 

21.15 uur Koffie-pauze 
21.45 uur Mevrouw A.M. Neyts

Uyttebroeck, lid Belgisch Par
lement voor de PVV. Zij zal het 
Europese raamwerk leveren 
waarbinnen de te behandelen 

. onderwerpen van zaterdag 
passen 

22.15 Lunterse kringen 

Zaterdag 15 februari 1992 
09.00 uur Heropening congres 
09.15 uur Onderwijs: dr. A.D. 

Wolff-Albers, lid WRR 
09.45 uur Arbeid en Arbeids-

Tijdens de algemene ledenvergadering van 23 november jl. 
heeft algemeen secretaris Wim van den Berg de eerste Alma
nak aangeboden aan WD-voorzitter Dian van Leeuwen. 

In deze almanak, waarvoor schriftelijk alle vrouwelijke 
WD-leden werden geënquêteerd, is het deskundigenbestand 
opgenomen van de vrouwen die op de enquête hebben geres
pondeerd. Op deze wijze hoopt de WD in de toekomst meer 
gebruik te kunnen maken van de aanwezige talenten bij vrou-

vrouwen 

markt: (nog niet bekend) 
10.15 uur Sociale zekerheid: mr. 

A.M. Huntjens,secretaris VNO 
10.45 uur Koffie-pauze 
11.15 uur Workshops Onderwijs, 

Arbeid en Arbeidsmarkt, So
ciale Zekerheid 

12.45 uur Lunch 
13.30 uur Forum met o.a. mr. Jes

sica Larive, lid Europees Par
lement, Els van Winckel, lid 
Europese Commissie, Eliza
beth Brandenburg, forum
voorzitter 

15.30 uur Sluiting congres 

Reserveren 
1. hele congres 

(2-pers. kamer) f 132,50 
2. vrijdagavond+ diner, 

logies+ ontbijt f 110,-
3. vrijdagavond+ diner f 50,-

4. vrijdagavond zonder 
diner 

5. zaterdag + lunch 
6. Toeslag 1-pers. kamer 

(na toewijzing in 

f15,
f40,-

Lunteren te voldoen) f 25,-
7. Kinderopvang op zaterdag 

(contact opnemen met Angèle 
Voets) 

Prijzen zijn inclusief koffie/thee. 
S.v.p. omcirkelen wat van toepas
sing is. 
Reservering met naam en adres 
zenden aan: 
A. Voets-de Wit 
Beukenweg 21 
6881 CK Velp tel. 085-619115 

Voor degenen die om financiële 
redenen niet in staat zijn om het 
congres bij te wonen, is er een 
speciale betalingsregeling. • 

(Foto: Paul van Vliet) 

wen. Het ligt in de bedoeling dat de Almanak elke twee jaar 
wordt geactualiseerd. 

De Almanak is voor degenen, die daarin zijn opgenomen, 
ter inzage op het algemeen secretariaat (verzoeke zich te rich
ten tot de algemeen secretaris) of na 15 januari a.s bij de 
secretarissen van de kamercentrales. 

Niet-leden van de partij kunnen zich voor inzage uitslui
tend richten tot de algemeen secretaris. 



vincie, de stadsdeelraden en na
tuurlijk het ministerie. Hierna 
volgt een openbare discussie. Men 
zal op het congres de laatste ont
wikkelingen vernemen over het 
ROA. Een syllabus met relevante 
artikelen zal aan de deelnemers 
worden uitgereikt. Na tuurlijk ko
men de consequenties voor de 
Amsterdamse stadsdeelraden die 
uit de regionalisering voortvloei
er. aan de orde. Dus noteer deze 
datum in uw agenda en komt al
len, het belooft een interessante 
dag te worden met veel korte 
sprekers. 

TON HOOIJMAIJERS I 
Voorzitter Stichtingsbestuur 
(VVD-Gemeenteraadslid Amsterdam) 

1. "Reeks" stadsdeelraden in Amster
dam; de bestuurlijke reorganisatie 
van A' dam, 3e druk 1989 projektburo 
BGD gemeente Amsterdam. 

2. Een intergemeentelijk overleg van 24 
Noord-Hollandse gemeenten. 

Fractievoorzitter 
in Peize wint 

•• perspriJS 
t 

PEIZE - VVD-Fractievoor
zitter Jozien Schrale-Oranje 
in het Drentse Peize heeft de 
jaarlijkse persprijs gewonnen 
voor het raadslid dat de po
litiek het beste bij de burger 
heeft gebracht. 

Na afloop van de begrotings
behandeling werd de prijs aange
boden door een vertegenwoordiger 
van de lokale en regionale pers. 
Een jury bestaande uit journalis
ten van het Nieuwsblad van het 
Noorden, de Drents Groningse 
Pers, de Leekster Courant en de 
plaatselijk verschijnende "Hop
bel" kende de prijs toe vanwege: 
"haar korte, krachtige, en in een
voudige bewoordingen gefor
muleerde standpunten, die zonder 
teveel omwegen doordringen tot de 
kern van de zaak ... " 

De prijs, een kunstwerkje, 
werd ter gelegenheid van de ope
ning van het nieuwe gemeen
tehuis door de VVD-afdeling Peize 
aangeboden aan de Burgemees
ter, die daarbij werd gevraagd te 
bevorderen dat dit geschenk als 
jaarlijkse wisselprijs zou gaan 
rouleren onder de "beste" raads
leden. 

J.S.I 

St. Nicelaas verrast de 
O.C. Kop van Noord-Holland 

DEN HELDER - Op 27 november 
vond in hotelirestaurant Lands 
End te Den Helder een verga
dering plaats van O.C. kop van 
Noord-Holland. 

Tijdens deze vergadering, 
waarvoor de Statenleden de heren 
H. Komproe, G. Roos en P. Zoon 
als sprekers waren uitgenodigd, 
werd tevens bekendgemaakt wie 
in deze O.C. de titel "voorzitter 
van het jaat" veroverd had. ·Daar
toe waren speciaal de voorzitters 
van de afdelingen behorende tot 
de O.C. kop van Noord-Holland 
opgeroepen toch vooral deze ver
gadering bij te wonen. Na elke in
leiding van de aanwezige Staten
leden, die ingingen op de aard van 
hun werkzaamheden in Provin
ciale Staten met daarbij speciale 
aandacht voor de problematiek in 
de kop van Noord-Holland, was 
er gelegenheid tot het stellen van 
vragen.. Een mogelijkheid waar 
goed gebruik van werd gemaakt. 

Na de pauze had het bestuur 
dan de bekendmaking van de 
voorzitter van het jaar gepland. 

Om ongeveer 20.30 uur ver
raste St. Nicolaas de aanwezigen. 
St. Nicolaas is van mening dat be
stuurders moeten besturen, en 
dat speciaal voorzitters leiding 
moeten geven. 

Vervolgens werden de Staten
leden de heer H. Komproe, G. Roos 
en P. Zoon bij hem geroepen en 
kregen als dank voor hun aanwe
zigheid en inleiding een fles bis
schopswijn overhandigd met de 

De voorzitter van Zijpe, de heer A. Dig
num, ontvangt de trofee uit handen van 
Zwarte Piet. 

woorden "hiervan krijg je een 
apart gevoel van binnen". 

Daarna moesten de voorzitters 
van de verschillende afdelingen 
bij St. Nicolaas komen. Bij elke 
voorzitter wist de Sint wel enkele 
opmerkelijke feiten te vertellen. 
Sommige moesten hem ook uitleg 
geven over hun werkzaamheden. 
Bij elke voorzitter overhandigde 
de Sint een passend presentje. 

Als laatste werd de voorzitter, 
de heer A. Dignum, van de afde
ling Zijpe-Callantsoog naar voren 
gehaald. De heer A. Dignum kreeg 
als geschenk een weekagenda 
vanwege zijn zeer drukke werk
zaamheden binnen en buiten de 
VVD. Omdat deze voorzitter zo'n 
druk bezet man was, werden daar 
meteen maar enkele bladzijden 
uitgescheurd, door de knecht van 
St. Nicolaas, bij wijze van vakan
tieplanning. Daarna bleek dat 
deze voorzitter was gekozen tot 
voorzitter van het jaar binnen de 
O.C. kop van Noord-Holland en 
hij kreeg de daarbij behorende 
trofee overhandigd. 

Door alle aanwezigen werd 
deze avond als zeer geslaagd ge
noemd en gingen er stemmen op 
om jaarlijks een dergelijke ge
beurtenis te laten plaatsvinden. 

MARLEEN VAN DEN BROEK-BROKX • 

Thorbeckepenning voor Foppe de Haan 

Bolkestein in Almere 
Fractievoorzitter Bolkestein 

heeft op 4 november jl. een werk
bezoek gebracht aan Almere. De 
VVD in Almere heeft de afgelopen 
jaren bij alle verkiezingen zeer 
goede resultaten laten zien, na
mel~jk in alle gevallen een 
stijgende lijn in tegenstelling tot 
de landelijke tendensen. Een be
zoek van de politieke leider was 
dan ook wel op z'n plaats. 

Allereerst vond een ontmoe
ting plaats met het College van 
Burgemeester en Wethouders. 
Tijdens die bijeenkomst kwam 
een aantal zaken aan de orde, 
waaronder de deelname van Al
mere aan het Regionaal Orgaan 
Amsterdam en de infrastructuur 
rond Almere. 

Bolkestein was het met het 
College eens dat het Rijk niet 
enerzijds kan zeggen dat Almere 
verder moet groeien (taakstelling 
Vinex: 30.000 woningen van 1995 
tot 2005), maar anderzijds niet 
zorgt voor een goede ontsluiting 
van de stad, zowel over de weg 
(doortrekking A6 en A27) als over 
het spoor (de directe verbinding 

per spoor van Almere naar Hil
versum (Oostboog). 

Het mag toch niet 'zo zijn dat 
één gemeente (in dit geval Weesp) 
een zo belangrijke voorziening 
(Oostboog) kan tegenhouden. Een 
aanwijzing van de minister zou 
hier op z'n plaats zijn, hetgeen 
door Bolkestein onderschreven 
werd. 

Na het College stond een in
formele bijeenkomst met de leden 
van de Vereniging Bedrijfskring 
Almere (VBA) op het programma. 
De aanwezige leden (ong. 80) 
konden Bolkestein over allerlei 
zaken aanspreken, hetgeen door 
de leden van de VBA zeer op prijs 
werd gesteld. Ook in deze ge
sprekken kwamen de problemen 
met betrekking tot de infrastruc
tuur ruimschoots aan de orde. 

Al met al een zeer informatief 
werkbezoek, waar iedereen te
vreden op terug kijkt. 

Na dit werkbezoek vertrok 
Bolkestein naar Zeewolde, waar 
de VVD-afdeling haar 10-jarig 
bestaan vierde. 

JAN WACHTMEESTER I 

DeJOVD 
congresseerde in 
Lelystad ••J 

Felle debatten, botsende meningen, luchtige conversaties en 
een hoop gezelligheid; kortom het najaarscongres van de JOVD. 
Zo'n 400 JOVD-leden waren op 16 en 17 november naar Lelystad 
gekomen om met elkaar te discussiëren, naar diverse sprekers 
te luisteren en een grandioos feest bij te wonen. 

Op 18 november 1991 nam 
Foppe J. de Haan na 9 Jaar af
scheid als voorzitter van de ka
mercentrale Friesland. Negen ja
ren waarin hij zich, zonder ooit op 
eigenbelang uit te zijn geweest, 
zoals de sprekers die avond niet 
nalieten te zeggen, ingezet heeft 
voor de VVD in Friesland. 

v.l.n.r. Foppe de Haan en Frans Steenmeijer Een weekend lang leek het Na een tweetal bestuurswis
selingen werd het geweld van de 
sprekers en de vergadering over
stemd door de moderne dreunen 
van een drive-in-disco. Politiek 
wordt bij jonge liberalen altijd ge
volgd door gezelligheid. 

Uit handen van hoofdbe
stuurslid Frans Steenmeijer ont
ving hij de Thorbeckepenning. 

Zijn opvolger Hein Dijkstra 
spelde Foppe de Haan de Gouden 
Speld op, de onderscheiding die 
de kamercentrale Friesland ieder 
jaar toekent aan een verdienste
lijk liberaal. 

Uit het dankwoord van de 
scheidende voorzitter: "Als ik na 
een avond vergaderen naar huis 
reed dacht ik soms: Is dit nu ei
genlijk nog wel echt leuk?? Maar 
de volgende ochtend was ik toch 
altijd weer enthousiast." 

Moge zijn opvolger en alle af
delings- en centralebestuurders 
telkens weer tot een zelfde con
clusie komen! 

M. BROUWER-VAN WIJK I 

doorgaans zo rustige hotel Lely
stad op een politieke kermis. 
Gedurende de zaterdag werd in 
een aantal werkgroepen de alge
mene vergadering voorbereid. 
Na het diner op de zaterdagavond 
deed Cor Schagen (voorzitter 
JOVD) een oproep om in de po
litiek weer op hoofdlijnen te dis
cussiëren. De politici lijken op dit 
moment niet duidelijk aan te 
kunnen geven waar de politieke 
keuzes liggen. Ambtelijk jargon 
en technische discussies kenmer
ken op dit moment ons parlement. 
Als voorbeeld werd het door bijna 
niemand meer te volgen debat 
over het plan-Simons genoemd. 

Disco 

Aansluitend liet VVD-politiek 
leider Bolkestein het JOVD-con
gres weten vóór de invoering van 
een verplicht identificatiebewijs 
te zijn. De Tweede Kamer-fractie
leider van de VVD vindt dit een 
goed hulpmiddel om misdaad en 
terrorisme te voorkomen. De zaal 
was er zichtbaar tevreden over. 

De zondag werd besteed aan 
een diepgaande discussie over de 
fenomenen ,jongeren-" en "min
derhedenbeleid". Het resulteerde 
in een tweetal uitgebreide resolu
ties. Tenslotte passeerden een 
groot aantal moties de revue. De 
JOVD sprak zich uit over vele 
problemen betreffende o.a. de 
winkelsluitingswet, het milieu en 
de democratisering van het maat
schappelijk middenveld. 

Voor degenen, die het volgende 
JOVD-congres niet willen missen, 
of gewoon meer willen weten over 
de JOVD, ons adres is: 

JOVD Algemeen Secretariaat 
Prins Hendrikkade 104 
1011 AJ Amsterdam 
Tel.: 020 - 6242000 

• 



DECEMBER 1991 

VVD-vice fractievoorzitter Hans Dijkstal: 

Politiek 1noet praktische 
oplossingen bieden doorRENYDIJKMAN 

BUSSUM · tijdens het congres in Bussum op 23 november jl. 
heeft Hans Dijkstal in zijn middaginleiding de drie opdrachten 
geschetst waar de politiek voor staat. "1. Het schetsen van 
idealen, het bieden van elan, van esprit en van perspectieven. 
2. Het signaleren en erkennen van problemen die de uitvoering 
van die idealen in de weg staan. 3. Het bieden van praktische 
oplossingen in confrontatie met de harde realiteit." 

zich moeten laten leiden door de 
idealen en uitgangspunten van 
hun gedachtengoed. "Keer op 
keer moeten zij die idealen weer 
verzoenen met de weerbarstige 
realiteit van alledag. Dat proces 
is altijd in beweging, net zoals de 

wereld om ons heen voortdurend 
aan verandering onderhevig is. 
Het is de taak van politici om ver 
vooruit te kijken, maar tegelij
kertijd moeten zij hun voeten 
stevig in de praktijk van alledag 
planten." • 

Hij benadrukte dat deze drie 
factoren zeer moeilijk met elkaar 
in evenwicht zijn te brengen. Nog 
in de jaren zestig en zeventig 
overheerste het idealisme in de 
politiek en dat leidde tot ontspo
ring van de overheidsfinanciën en 
de verontachtzaming van de toe
nemende criminaliteit. "De VVD 
heeft toen als eerste partij geko
zen voor een meer nuchtere be
nadering. Dat heeft ons toen veel 
kritiek opgeleverd." 

Voorbeelden 
Hij lardeerde deze stellingen 

met een aantal voorbeelden. Zo 
bleek in de zaak van het plaatsen 
van kruisraketten het VVD-ideaal 
de wapenbeheersing te zijn. Geen 
wapenwedloop, maar tegen de re
alistische achtergrond van de be
dreiging door de Sovjet-Unie. Een 
praktische oplossing leek toen 
over te gaan tot plaatsing. Maar 
het uiteindelijk resultaat- op ba
sis van langdurige onderhan
delingen- was wapenbeheersing, 
waarbij plaatsing op Nederlandse 
bodem niet nodig was. 

Ideaal, realiteit en oplossing 
gelden ook voor de sociale zeker
heid. "Het ideaal," schetste Hans 
Dijkstal, "is een goede uitkering 
voor mensen die het nodig hebben. 
De realiteit toonde een aanzui
gende werking en het ontstaan 
van misbruik. De oplossing moet 
liggen in een versobering van het 
uitkeringssysteem en een hardere 
aanpak van het misbruik. Op deze 
jaren door de VVD bepleite oplos
sing was veel kritiek, maar nu is 
zelfs de PvdA voor de bijl gegaan. 
Zie de houding van Nieuw Flinks 
t.o.v. de WAO." 

Gezondheidszorg 
Dijkstal trok deze lijn, ideaal

realiteit-praktische oplossing, ook 
door naar de gezondheidszorg. 
Het ideaal was om te komen tot 
een goede en betaalbare gezond
heidszorg voor iedereen. De rea
liteit bleek te bestaan uit een on
beheersbare kostengroei. De 
praktische oplossing van de VVD 
was overname van het plan-Dek
kers, waarin de kostenbeheersing 
kans kreeg door de onderlinge 
concurrentie van de verzekeraars 
en de patiënten keuzevrijheid 
kregen. "Maar," zo stelde Hans 
Dijkstal, "het plan-Simons leidde 
tot overdreven collectivisering en 
een overspannen solidariteit door 
fikse inkomensnivellering. De 
kostenbeheersing was geheel 
naar het tweede plan geschoven. 

De VVD heeft samen met de 
SGP als enige in de Tweede Ka
mer tegen gestemd. Kaland heeft 
het vuile werk kunnen opknappen 
voor de CDA-Tweede Kamerfrac
tie." 

Conclusie 
De vice-fractievoorzitter trok 

de conclusie dat politieke partijen 

VOORUITZIEN 
IS 

OPLEIDEN. 
Het Thorbecke Instituut is een instelling in het post hoger beroepsonderwijs, 

gespecialiseerd op het gebied van overheidsmanagement.. 

Het instituut verzorgt functiegerichte trainingen en 
cursussen voor overheidsorganisaties en instellingen. 

Voor bepaalde doelgroepen, politie, milieu, waterschappen en 
gemeente, verzorgt het instituut op maat gesneden cursussen 
op het gebied van overheidsbedrijfsvoering. 

Het instituut heeft een sterk innovatief karakter, 
wat tot uiting komt in leermethoden en uptodate lesmateriaal. 

De internationale samenwerking op gebieden van public 
policy, public administration en public aftairs met 

zusterorganisaties in Europa en de Verenigde Staten 
versterkt dit innovatieve karakter. 

Het Thorbecke Instituut, 
waar praktisch inzicht het 
academisch niveau completeert. 

CURSUSSEN VOOR 
BESTUURDERS EN MANAGERS. 

EUROPA VOOR 
BESTUURDERS 

Inhoud: 
• 

Inzicht in het Brusselse gebeuren 
• 

Gevolgen voor het Nederlandse 
openbaar bestuur 

• 
Inbedding van de gevolgen in de 

eigen organisatie 

De looptîjd van de cursus is 1 jaar. 
De cursus start medio maart '92, de 

inschrijving is al geopend. 

BEDRIJFSVOERING VOOR OVERHEIDSMANAGEMENT 
DE OVERHEID 

Inhoud: Inhoud: 
• • 

Informatie Management Beleidsvoering 
• • 

Financieel Management Bedrijfsvoering 
• • 

Human Resource Management Leidinggeven 
• • 

Organisatie Verandering Recht en openbaar bestuur 
• • 

Project Management Organisatiegedrag 
• 

De cursus start voorjaar '92 en duurt Europese eenwording 
1 jaar (6 blokken van 3 dagen). 

Totaal18 maanden. Deze cursus bereidt u voor 
op de Europese Mastersopleid ing. De cursus 
start voorjaar '92 (14 blokken van 3 dagen). 

Molenstraat 36 
INSTITUUT 8913 BC Leeuwarden 

Het Thorbecke Instituut voor Overheidsmanagement is onderdeel van de Thorbecke Academie, 
de Nederlandse Academie voor Overheidsmanagement 

Hans Dijkstal 
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Cursussen Haya van Som.eren 
stichting 
De Haya van Somerenstichting bruist weer volop! 
Cursusmateriaal wordt ontwikkeld, trainers geven hun kennis 
en ervaring door en wat minstens zo belangrijk is: u wordt 
uitgenodigd om gebruik te maken van het aanbod van de Haya 
van Somerenstichting. 

Natuurlijk kunt u zich over dit 
aanbod laten voorlichten door af
delings-, OC- of KC-functionaris 
vorming en· scholing. Maar ook 
kunt u de Haya van Someren
stichting rechtstreeks benaderen 
met uw vragen op het gebied van 
cursussen en trainingen. Ons te
lefoonnummer is 070 - 3613010. 
Op dit nummer wordt u te woord 
gestaan door Dick van Kalkeren 
of door Anita van der Helm. 

voor uw cursusprogramma kun
nen worden gesmeed. 

U wordt op deze dag tussen 
9.30 en 10.00 uur ontvangen met 
koffie. Het streven is erop gericht 
de dag met een gezamenlijke 
lunch (tot uiterlijk 13.30 uur) te 
besluiten. 

Gelet op de verschijningsda-

turn van de volgende Vrijheid en 
Democratie op 11 februari maken 
wij nu reeds melding van deze 
vormings- en scholingsdag. Om 
ook alvast een indruk te hebben 
van het aantal mensen dat wij 
kunnen verwachten, verzoeken 
wij u nu onderstaande opgavebon 
aan ons toe te zenden (postzegel 
is niet nodig!). 
Tevens zullen wij trainers plus 
vormings- en scholingsfunctio
narissen (voor zover ons bekend) 
zoveel als mogelijk persoonlijk 
benaderen. 
Reserveert u alvast de datum in 
uw agenda! U komt toch ook? B 

Naam: 

OPGAVEBON 
T.b.v. landelijke dagvormings-en scholings

functionarissen op 22 februari 1992 

Adres: ............................................................................................... . 

Postcode/plaats: .... : ...................................................................... . 

Tel.:- ............................................................................. , ................... . 

Komt met .... personen 

Retourneren. aan: WD 
Haya van Somerenstichting 
Antwoordnummer 1877 
2501 WB 's·Gravenhage 

Zo mogelijk zal in elke Vrijheid 
en Democratie dê Haya van So
merenstichting u ook vanuit haar 
richting op de hoogte houden van 
nieuwe ontwikkelingen, van cur
susdata, etc. Kortom, van al die 
zaken waarbij ons vormings- en 
scholingsaanbod naadloos aan
sluit bij uw politieke en bestuur
lijke activiteiten in de VVD. 

FPOe aan de zijlijn gezet in Liberale 
Internationale 

Cursus Public 
Relations 

Binnen een groot aantal ka
mercentrales is in het najaar van 
1991 de cursus Public Relations 
gegeven. Deze cursus, waarin van 
de cursisten veel zelfwerkzaam
heid wordt gevraagd, wordt in
middels hoog aangeslagen in het 
land. In ieder geval zijn èn cursis
ten èn trainers laaiend- enthou
siast. 
De Haya van Somerenstichting 
zal daarom in overleg met de vor
mings- en scholingsfunctionaris
sen in de kamercentrales op een 
flink aantal plaatsen in het land 
cursussen PR gaan organiseren in 
afdelingen en ondercentrales. 
Deze FR-cursus is er voor vele 
doelgroepen: voor afdelingsbe
stuurders, voor raads- en staten
leden, voor campagnisten, etc. 
Wij houden u over cursusplaatsen 
en -data op de hoogte! 

Certificering 
Zo rond het uitkomen van deze 

Vrijheid en Democratie zal in de 
kamercentrale Utrecht het eerste 
certificaat wordén uitgereikt met 
daarop de handtekening van de 
nieuwe partijvoorzitter mr. E. J. 
J. E. van Leeuwen-Schut. 

22 februari 1992 landelijke 
dag voor vormings- en scho
lingsfunctionarissen! 

Op 22 februari 1992 zal tradi
tiegetrouw de landelijke dag voor 
vormings- en scholingsfunctio
narissen worden gehouden. De 
plaats is het Postiljonmotel te 
Bunnik. Deze locatie is zowel met 
het openbaar vervoer als met de 
auto goed bereikbaar. 

Op deze dag wordt het cursus
en trainingsprogramma voor 1992 
gepresenteerd en zullen promi
nente sprekers optreden. Tevens 
kunt u "shoppen" in de vele 
kramen met cursussen en trai
ningen. 
Hier kunt u informatie verza
melen over het aanbod van de 
Haya van Somerenstichting en 
met de trainers van gedachten 
wisselen. 
Kortom een bijeenkomst waar 

=.'1i_euws te halen valt en plannen 

Reeds vele jaren stelt de VVD de FPOe aan de kaak, en wel in 
het bijzonder om de gedragingen en uitlatingen van de politiek 
leider. Gaandeweg is er meer steun gekregen voor de akties 
van de VVD. 

De VVD heeft op de verga
dering van de Liberale Inter
nationale in Berlijn op 6 juli 1991 
voorgesteld om de FPOe uit de Li
berale Internationale te stoten. 
De VVD was samen met de Folk
partiet uit Zweden . van mening 
dat de FPOe onder het leiderschap 
van Jörg Raider niet meer bij de 
liberale familie behoorde. De 
maat was geheel vol geraakt door 
uitlatingen van die leider in het 
Karinthische parlement n.a.v. het 
werkgelegenheidsbeleid van Na
zi-Duitsland. Het Executive 
Committee besloot met unani
miteit het proces van uitstoting te 
starten. 

Jammer genoeg zijn er sinds 
einde juli geen positieve ontwik
kelingen bij de FPOe waar te ne
men. De activiteiten van de FPOe 
op het gebied van de liberale ver-

antwoordelijkheid om te strijden 
tegen racisme, vreemdelingen
haat, antisemitisme of verdruk
king van minderheden zijn als 
onvoldoende te kwalificeren, heb
ben zelfs de neiging van het te
gendeel. 

Tijdens de vergadering van de 
Executive in Warschau 30 no
vember is de positie van de FPOe 
nader bediscussieerd. Sinds juli jl. 
zijn er vele gesprekken geweest 
om te bezien hoe de FPOe aange
pakt zou kunnen worden. Daarbij 
werd van vele zijden opgemerkt 
dat de statuten van de Liberale 
Internationale eigenlijk de mo
gelijkheid van schorsing van een 
lid zou moeten hebben. Statuten
wijziging zou echter geen moge
lijkheden bieden om de FPOe nu 
aan te pakken. Na zware druk 
heeft de FPOe ingestemd met een 

zelf-schorsing, door af te zien van 
haar stemrecht. De Internatio
naal secretaris Jan Dirk Blaauw 
had al aangegeven dat dit wel een 
heel erg soepele behandeling van 
de FPOe zou zijn. Tijdens de dis
cussie is er daarom een nadere 
omschrijving gemaakt van wat de 
schorsing van de FPOe zou in
houden: 
- geen stemrecht in de diverse or

ganen van de Liberale Inter
nationale; 

- geen deelname aan werkgroe
pen, commissies, delegaties van 
de LI; 

- geen recht om resoluties, ver
klaringen of amendementen in 
te dienen; 

- de FPOe mag slechts met één 
persoon aanwezig zijn bij ver
gaderingen van de Executive, en 
deze is aanspreekbaar voor alles 
aangaande de FPOe. 

De Internationaal Secretaris 
Jan Dirk Blaauw heeft namens 
de VVD, met instemming van de 
Folkpartiet, deze schorsing aan-

vaard als oplossing nu, om te
gemoet te komen aan die partijen 
in de Liberale Internationale die 
nog optimistisch aankijken tegen 
toekomstige ontwikkelingen in de 
FPOe. De motie voor uitstoting is 
niet ingetrokken, doch slechts 
niet in stemming gebracht. De 
VVD zal niet schromen om bij 
nieuwe misstappen van de FPOe 
alsnog een stemming af te dwin
gen, ook in de schorsingsperiade 
tot medio 1993 zal de FPOe hin
derlijk gevolgd blijven worden. 

Tussen de vergaderingen door 
was er gelukkig tijd over om stil 
te blijven staan bij de verschrik
kingen in Warschau in de Tweede 
Wereldoorlog. Jan Dirk Blaauw, 
mede in zijn functie als voorzitter 
van de mensenrechtencommissie 
van de Liberale Internationale, 
heeft samen met de President 
Otto Graf Lamsdorff bloemen ge
legd bij het monument voor her
denking van de opstand in het 
Getto in 1943. 

• 

Jules Maaten, directeur Liberale 
Internationale 
AMSTELVEEN- Met ingang van 1 januari 1992 wordt Jules 
Maaten directeur van het kantoor van de Liberale Internatio
nale in Londen. 

Jules Maaten (30) heeft on
danks zijn jeugdige leeftijd zijn 
sporen in JOVD, VVD en IFLRY 
duidelijk achtergelaten. 

Hij is thans vice-fractievoor
zitter van de VVD-gemeenteraad 
te Amstelveen. Een functie die hij 
door zijn verhuizing naar Londen 
zal moeten beëindigen. J ules heeft 
in de zes jaar dat hij voorzitter 
van de IFLRY was (de wereld
wijde organisatie van liberale 
jongeren) over de hele wereld ge
zworven om de interpretatie van 
het liberalisme in zeer uiteenlo
pende landen te leren kennen en 
contacten te leggen. 

De vice-voorzitter van de Li-

herale Internationale, mr. Henk 
Talsma, vindt dat de L.I. met de 
benoeming van J ules een ver
standige keus heeft gedaan gezien 
diens brede ervaring op nationaal 
en internationaal niveau. 

Jules Maaten staat het nodige 
werk te wachten, want op het 
laatste L.I.-congres is er een uit
voerige discussie geweest over de 
organisatie. De conclusie was dat 
de organisatie effectiever en ef
ficiënter moet worden. Ook zal het 
tot zijn taak behoren de contacten 
met alle L.I.-landen te onderhou
den en te verstevigen. 

Proficiat Jules, en heel veel 
succes! B 

Ju/es Maaten, foto: Hans van Dijk 
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De JOVD over jongerenbeleid 
door JAN KEES MARTIJN 
politiek secretaris van de JOVD 

De JOVD is wel een jongerenorganisatie, maar geen belangen
groep die speciaal voor de belangen van jongeren opkomt. De 
belangrijkste discussie-onderwerpen binnen de JOVD zijn de-
2:elfde als in de nationale en internationale politiek. Gedurende 
"het afgelopen jaar heeft de JOVD zich echter met een onder
werp bezig gehouden waar de JOVD-leden persoonlijk en direct 
mee te maken hebben: Het Jongerenbeleid. De projectgroep 
Jongerenbeleid heeft een resolutie voorbereid die op het no
vembercongres door de vereniging werd geamendeerd en ver
volgens vastgesteld. 

Jongerenbeleid is een veelom
vattend onderwerp. Sommige on
derdelen ervan worden als af zon
derlijke beleidsterreinen behan
deld, zoals onderwijs en dienst
plicht. Vandaar dat de resolutie 
vooral ingaat op de uitgangspun
ten en de resterende onderdelen 
van het jongerenbeleid. 

Gelijke behandeling 
van jongeren 

De JOVD gaat ervan uit dat de 
overheid alle burgers, en dus ook 
jongeren, in principe gelijk moet 
behandelen. De enige reden om 
jongeren soms toch afwijkend te 
behandelen is dat jongeren vaak 
nog een gebrek aan bekwaam
heden en aan verantwoordelijk
heidsgevoel hebben. Maar naar
mate ze opgroeien, kunnen jonge
ren in toenemende mate hun ver
antwoordelijkheid nemen. De 
wereld verandert, mensen worden 
mondiger, minderjarigen óók! En 
dat komt in veel bestaande re
gelingen onvoldoende tot uit
drukking. 

11 

I 
Een duidelijk voorbeeld is het 

Jongerenstatuut, waarin is vast
gelegd onder welke voorwaarden 
minderjarigen arbeid mogen ver
richten. Allerlei activiteiten, die 
door veruit de meeste jongeren 
worden ondernomen, zijn eigen
lijk verboden. Oppaswerk mag 
bijvoorbeeld pas vanaf het 18e 
jaar. Het tegen betaling wassen 
van de auto van de buurman pas 
vanaf het 16e jaar. Politie en jus
titie treden niet tegen dergelijke 
overtredingen op, omdat ze in
middels algemeen aanvaard zijn 
in onze samenleving. De JOVD is 
van mening dat de verouderde re
gelgeving weer in overeenstem
ming moet worden gebracht met 
de hedendaagse normen. Vandaar 
ons voorstel om bijvoorbeeld het 
verbod voor jongeren van 15 tot 

en met 17 jaar op zaterdag- en 
zondagarbeid te laten vervallen, 
evenals het verbod op avond
arbeid. Natuurlijk moet er wel een 
degelijke bescherming van jonge
ren overeind blijven. 

Onpartijdig rechter 

Een ander voorbeeld is dat vol
gens de JOVD minderjarigen 
vanaf 12 jaar de mogelijkheid 
zouden moeten hebben om een 
zaak aanhangig te maken bij de 
rechtbank. Het gaat hierbij om 
jongeren met ernstige conflicten 
met hun ouders of anderen. In een 
rechtsstaat hoort het immers zo 
te zijn dat ieder zijn of haar con
flicten kan voorleggen aan de on
partijdige rechter. We stellen 
daarbij wel de voorwaarde dat zij 
zich hierin laten bijstaan door een 
advocaat. Deze heeft onder meer 
als taak om de minderjarige- als 
de zaak onhaalbaar of onzinnig is -
ervan te overtuigen dat het ver
standiger is het probleem niet aan 
een rechter voor te leggen. Op die 
manier wordt voorkomen dat ie
dere familieruzie bij de rechter 
terecht kan komen, want dat is 
natuurlijk niet onze bedoeling. 

Het 
minimumjeugdloon 

Het uitgangspunt van gelijke 
behandeling vanjongeren was ook 
reden om het minimumjeugdloon 
onder de loep te nemen. Voor jon-

24 en 25 januari 1992 

geren geldt namelijk een lager 
minimumloon dan voor oudere 
werknemers. Het minimumloon, 
dat door de werkgever betaald 
moet worden, stijgt naarmate de 
werknemer ouder wordt en pas 
met 23 jaar heeft men recht op het 
volledige minimumloon. Op het 
18e levensjaar, wanneer men vol
gens de wet volwassen wordt, 
moet 45,5% van het minimumloon 
worden uitbetaald. 

De minimumjeugdlonen zijn in 
ons land laag ten opzichte van die 
in vergelijkbare EG-landen. Op 
grond van produktiviteitsver
schillen tussen jongeren en ou
deren zijn de bestaande verschil
len in het minimumloon dan ook 
moeilijk te rechtvaardigen. Ook 
principieel is deze discriminatie 
van jongeren op zijn minst dis
cutabel. Mschaffing van het 
aparte minimumjeugdloon stuit 
echter op een probleem: het zou 
tot hogere jeugdwerkloosheid 
kunnen leiden. 

Daamaast moet bedacht wor
den dat het gewone minimumloon 
gebaseerd is op een gezinsnorm. 
Dit betekent dat het minimum
loon voldoende is om een gezin 
van te onderhouden. Dit staaltje 
van ouderwets gezinsdenken past 
ons inziens niet meer in de huidi
ge geïndividualiseerde maat
schappij. Het afstemmen van de 
hoogte van het minimumloon op 
de behoeften van een individu be
tekent een verlaging ervan met 
zo'n 30 procent. De JOVD is, net 

als de VVD, voor een dergelijke 
individualisering van het mi
nimumloon. Maar de JOVD kop
pelt daar nog een consequentie 
aan. Na zo'n forse daling van het 
minimumloon is de noodzaak van 
een extra laag apart minimum
jeugdloon, terwille van de werk
gelegenheid voor jongeren, ver
dwenen. Vandaar dat de JOVD 
zich heeft uitgesproken voor de 
afschaffing van het afzonderlijke 
minimumjeugdloon in combinatie 
met de individualisering van dit 
loon voor alle werknemers. 

Meerderjarigen en 
hunouders 

Een ander uitgangspunt van 
de JOVD is dat de overheid jonge
ren, als ze eenmaal meerderjarig 
zijn, niet zodanig mag behandelen 
dat ze afhankelijk moeten blijven 
van hun ouders. Dit betekent dat 
jongeren vanaf hun 18e jaar in 
staat gesteld moeten worden om 
zelfstandig te leven. Dit is bij
voorbeeld van belang voor stude
rende jongeren. Het huidige stel
sel van studiefinanciering gaat 
ervan uit dat de ouders bijdragen 
in de kosten van hun studerende 
kinderen. De JOVD wijst deze ge
dwongen ouder-afhankelijkheid 
van meerderjarigen af. In de re
solutie Jongerenbeleid wordt het 
probleem opgelost door studeren
den recht te geven op een mi
nimumuitkering in het kader van 
de sociale zekerheid. • 
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Begin februari 1992 debatteert de Tweede Kamer over de be
stuurlijke inrichting van Nederland. Voorafgaande aan deze 
discussie organiseren de Vereniging van Staten- en Raadsle
den, het hoofdbestuur van de VVD en de prof. mr. B. M. Telders
stichting in samenwerking met de Haya van Somerenstichting 
op vrijdag 24 en zaterdag 25 januari 1992 a.s. een klankbord
conferentie. 

Tijdens de conferentie zal in 
het bijzonder het rapport van de 
werkgroep Uitwerking resoluties 
Landsdelen/stadsregio's ter dis
cussie staan. 

Dit rapport zal vooraf aan de 
conferentiedeelnemers worden 
toegezonden. 

De conferentie zal plaatsvin
den in congrescentrum: 
De Blije Wereldt 
Westhofflaan 2 
Lunteren 

Sprekers op de vrijdag zullen 
zijn (alfabetisch): 

drs. G. J. Fleers 
- directeur sector openbaar be

stuur van de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (VNG). 

mr. F. H. G. de Grave 
- wethouder van Amsterdam. 

J.W.Remkes 
- voorzitter werkgroep Uitwer

king resolutie Landsdelen-/gro
te stadsregio's en gedeputeerde 
van Groningen. 

drs. P. H. Schoute 
- burgemeester van de gemeente 

Wassenaar. 

In het forum op zaterdag zul
len zitting nemen (alfabe
tisch): 

mr. J. H. J. van Blommestein 
- burgemeester van de gemeente 

Voorst en voorzitter VVD-par
tijcommissie Binnenlandse Za
ken. 

mr. F. H. G. de Grave 
- wethouder van Amsterdam. 

dr. K. Groenveld 
- directeur prof. mr. B. M. Tel

rlersstichting. 

J. W.Remkes 
- voorzitter werkgroep Uitwer

king resoluties Landsdelen/ 
grote stadsregio's en gedepu
teerde van Groningen. 

drs. P. H. Schoute 
- burgemeester van de gemeente 

Wassenaar. 

De conferentie zal worden 
voorgezeten door mevrouw N. H. 
van den Broek-Laman Trip, voor
zitter van de Vereniging van 
Staten en Raadsleden van de VVD 
en Statenlid van Gelderland. 

Het programma is als volgt: 

Vrijdag 24 januari 1992 
17.30 u. aankomst en inschrij

ving 
18.30 u. diner 
20.00 u. korte inleiding door de 

vier inleiders 

21.20 u. pauze 
21.45 u. gelegenheid tot het stel

len van vragen 
22.30 u. sluiting vrijdaggedeelte. 

Zaterdag 25 januari 1992 
9.30 u. start discussie 

11.00 u. pauze 
11.25 u. vervolg discussie en af

ronding (conclusies) 
12.30 u. lunch en vertrek. 

De deelname bedraagt f 160,
inclusief diner, overnachting, 
ontbijt, lunch en toezending van 
genoemd rapport. 

Dit bedrag dient vooraf te worden 
overgemaakt op postbankre
kening 1687886 t.n.v. penning
meester Vereniging van Staten
en Raadsleden van de VVD te 's
Gravenhage onder vermelding 
van "klankbordconferentie 24/25-
1-'92". Door middel van onder
staande bon kan men zich voor de 
klankbordconferentie aanmelden; 
in verband met de verdere orga
nisatie wordt men verzocht dit zo 
spoedig mogelijk te doen. 

Voor nadere informatie: Andreas 
W. Dijk (tel.: 070 - 3613050). • 

AANMELDINGSBON 
KLANKBORDCONFERENTIE 
24/25-1-'92 
Ondergetekende, naam ...................................................................................... . 

adres: .................................................................................................................. . 

postcode ....... ...... ...... . woonplaats: ................................................................... . 

(politieke) functie .............................................................................................. .. 

telefoon: ..................................................................................... man/vrouw*) 

zal deelnemen aan de Klankbordconferentie Grote-stadsregio's/landsdelen op 
24 en 25 januari in congrescentrum de Blije Werelt te Lunteren en heeft 
de deelnamebijdrage (j 160,-) overgemaakt op postbankrekening 1687886 
t.n.v. penningmeester Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD te 
's-Gravenhage onder vermelding van "klankbordconferentie 24/25-1-92". 

Datum: Handtekening: 

*) doorhalen wat niet van toepassing is. 

Gelieve deze bon te zenden aan: 
Vereniging van Staten- en Raadsleden van de WD 
Postbus 30836 
2500 GV ~s-Gravenhage 
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Besluiten 
87ste Algemene Vergadering 
inzake statuten, huishoudelijk reglement en 
reglementen PS 

De belangrijkste besluiten inzake 
statuten en hr. zijn de volgende: 
wijziging 
art. 64.1 hr. 
"Op voorstel van het hoofdbestuur stelt 
de algemene vergadering de hoogte van 
de jaarlijkse bijdrage vast voor: 
1. aspirant-leden en gewone leden van 

18 Urn 23 jaar; 
2. gewone leden van 24 Urn 26 jaar; 
3. gewone leden van 27 Urn 64 jaar; 
4. gewone leden van 65 jaar en ouder; 
5. inwonende gezinsleden of huisge

noten van een gewoon lid, erelid of 
lid van verdienste." 

aanpassing art. 64.2 hr. 
"Op een daartoe strekkend verzoek aan 
het hoofdbestuur of aan het bestuur van 
de desbetreffende afdeling worden ge
wone leden vallende in leeftijdsgroep 3 
als genoemd in artikel 64.1 (gewone le
den van 27 Urn 64 jaar), opgenomen in 
groep 4 (gewone leden van 65 jaar en 
ouder), indien ... " 

aanvulling van art. 23.5 statuten 
" ... de overige leden van het hoofdbe
stuur worden per plaats gekozen op de 
wijze van stemming over personen voor 
de vervulling van één plaats als te re
gelen bij huishoudelijk reglement; de 
taken van de overige leden ... " 

wijziging van art. 23.7 onder 1 
statuten 
" waar binnen kandidaten kunnen wor
den gesteld, dient één week te belopen ... " 

wijziging van art. 24.2 statuten 
" ... treedt af in de jaarlijkse algemene 
vergadering waarvan het tijdstip niet 
later is gelegen dat drie jaar na het tijd
stip van zijn verkiezing." 

wijziging van art. 41.1. hr. 
" ... geeft het hoofdbestuur daarvan ui
terlijk 8 september kennis aan de bestu
ren van de afdelingen, ondercentrales 
en kamercentrales en geeft het tevens 
kennis van de bevoegdheid van het 
hoofdbestuur en van de ledenvergade
ring van elke afdeling om in een periode 
van kandidaatstelling tussen 15 sep
tember en uiterlijk 15 december ... " 

wijziging van art. 41.2 hr. 
en een korte levensbeschrijving ui

t~~lijk op de laatste dag van de kan
didaatstelling te zijn ingediend bij de 
algemeen secretaris." 

wijziging van art. 41.4 hr. 
" ... ; dit tijdstip moet tenminste drie 
maanden en een week liggen na de ver
zending van deze kennisgeving." 

wijziging art. 41.5 hr. 
" ... welke termijn niet eerder begint dan 
een week na verzending van de in artikel 
41.4 bedoelde kennisgeving ... " 

nieuw artikel 46 hr. (art. 46 hr. oud 
was door vernummering vervallen) 
46.1 Van iedere algemene vergadering 
wordt van de door de algemene verga
dering genomen besluiten een lijst door 
de algemeen secretaris, of hij die hem 
vervangt, opgesteld. Deze lijst dient te
vens een beknopte aanduiding te geven 
van de achtergronden die tot een besluit 
hebben geleid. 

46.2 De desBetreffende algemene verga
dering benoemt, op voordracht van het 
hoofdbestuur, een commissie van drie 
leden, die de desbetreffende vergadering 
bijwonen. De commissie heeft tot taak 
de in artikel 46.1 genoemde lijst op in
houd en deugdelijkheid te onderzoeken; 
de commissie stelt vervolgens de lijst 
definitief vast. De stemverhoudingen 
worden in de besluitenlijst vermeld. 

46.3 De besluitenlijst wordt gepubli
ceerd in Vrijheid en Democratie met de 
verklaring van de in artikel 46.2 ge
noemde commissie. Een besluitenlijst 
kan na de vaststelling door de commissie 
niet meer worden gewijzigd. 

Achtergronden 
In het ondervolgende genummerde 
overzicht wordt aangegeven per voorstel 
en per amendement c.q. motie welk be
sluit de algemene vergadering heeft ge
nomen, daarbij is ook aangegeven welke 
moties c.q. amendementen zijn aange
houden. 
De algemene vergadering heeft de voor
stellen - al dan niet geamendeerd - aan
vaard inzake wijziging statuten, huis
houdelijk reglement en reglementen PS. 
Voor wat deze laatste reglementen be
treft zijn enige ~oties/amendementen 
aangehouden. Het betreft hier in het 
bijzonder die t.a.v. het tijdpad van de 
procedure PS en die t.a.v. de mogelijk
heid kandidaten te stellen die verklaard 
hebben bij verkiezing of plaatsvervul
ling geen zitting in de staten te willen 
nemen. Het hoofdbestuur zal t.b.v. de 
88ste algemene vergadering voorstellen 
terzake doen. 

algemeen 
motie 1: voor kennisgeving aangenomen 

art. 64.1 hr. en op 64.2 hr. 
amen. 2: ingetrokken 
amen. 3: ingetrokken 
amen. 4: ingetrokken 
amen. 5: aangenomen met de wijziging 
zowel afdelingsbestuur als hoofdbestuur 

art. 23.5 statuten 
aanvaard 

verklaren geen zitting in de staten te 
zullen nemen, bij verkiezing of plaats
vervanging 

art. 5PSE 
amen. 23: aanvaard 
amen. 24: afgewezen 

art. 8.1 PSE 
moties 25 en 26: aangehouden (zie 88ste 
AV) 

art. 8.5 PSE 
amen. 27: aanvaard 

art. 11.1 PSE 
amen. 28: aanvaard 

art. 11.3 onder 2 PSE 
amen. 29: aanvaard 
amen. 30: aanvaard 

art. 13/14 PSE 
motie 31: aangehouden (zie 88ste AV) 

art. 14.1 en 14.2 PSE 
motie 32: ingetrokken 

art. 16.3 PSE 
amen. 33: afgewezen 

art. 16.5 PSE 
amen. 34: aanvaard 

art. 17.1 PSE 
arnen.35:aangehouden 

art. 3.1 PSM 
art. 23.7 onder 1 statuten amen. 36: afgewezen 
amen. 6: - aanvaard met de tekst "een 
week te belopen" art. 9.5 PSM 

amen. 37: aanvaard 
art. 24.2 statuten 
motie 7: afgewezen, met toezegging bij 
modelreglementen rekening te houden 
met nieuwe situatie 
motie 8: ingetrokken 

art. 12.1 PSM 
amen. 38: aanvaard 

art. 12.3.2. PSM 
amen. 9: ingetrokken 
motie 10: ingetrokken 

amen. 39: aanvaard naar analogie van 
TKart. 2.17 

amen. 11: ingetrokken 
amen. 12: ingetrokken 

art. 41.1 hr. 
amen. 13: aanvaard 

art. 17.5 PSM 
amen. 40: aanvaard 

art. 18.1 PSM 
amen. 41: aangehouden (zie 88ste AV) 

art. 41.2 hr. 
motie 14: aanvaard algemeen 

art. 41.4 hr. 
amen. 42: aanvaard, wordt vermeld in 
Vademecum 

amen. 15: aanvaard 

art. 41.5 hr. 
aanvaard 

Vastgesteld door het hoofdbestuur op 18 
november 1991. 

art. 46 hr. 
De algemeen secretaris, 
W. J. A. van den Berg. 

amen. 16: afgewezen 
amen. 17: aanvaard met de interpretatie 
dat sternverhoudingen bij schriftelijke 
sternmingen steeds worden vermeld 
amen. 18: ingetrokken 
amen. 19: ingetrokken 
amen. 20: ingetrokken 

algemeen 
motie 21: wordt onder aandacht ge
bracht van Tweede-Kamerfractie 

art.1.9 PSE 
motie 22: aangehouden met toezegging 
voorstel te doen voor kandidaten die 

ROOSTERVAN AFTREDEN 
1992 1993 1994 

regl. Aeyelts (87) Verdijk (90) v. Leeuwen* (91) 
herk. Knip (89) V. Dijk (89) 

Roscam (90) Grnelich (89) 
v. Vugt (91) 

regl. niet Vogelenz (89) Blaauw* (87) Steenrn. (88) 
herk. of Opstelten (87) 
stelt zich- Ressenaar (87) 
zelfniet 
herk. 

1995 

Aeyelts (87) 
Roscam (90) 
Knip (89) 

.. . . 
Conform uitspraak 42ste JAV in 1989 en voorts aangepast aan statutenWIJZigmg 
door de 87ste algemene vergadering in 1991. 

( ) jaar van eerste verkiezing 
* lid der Staten-Generaal 

De redactie behoudt zich het 
recht voor brieven niet te 
plaatsen of in te korten. 
Plaatsing betekent niet dat de 
redactie de inhoud onder
schrijft. · 

Criminaliteit en 
Rechtbank 

Het is altijd weer de bureaucratie die 
de criminaliteit aanwakkert: 
1. Generaal Schwartzkopf wordt door de 
bureaucratie teruggeroepen om een eind 
te maken aan de agressor om hem in de 
gelegenheid te stellen een atoombom te 
maken en het volk van Irak uit te moor
den. 
2. Van den Broek loopt Genscher voor de 
voeten, die een eind wilde maken aan de 
agressor Servië, die nu de gelegenheid 
krijgt Kroatië uit te moorden. 
3. Hebt u ook gelezen van die meneer, die 
met een stuk hout een crimineel buiten 
gevecht heeft gesteld door hem daarmee 
het mes uit de hand te slaan en ook nog 
zijn arm brak. Voor die heldendaad moet 
hij f 5000,- betalen aan die crimineel, 
volgens het oordeel van de bureaucratie. 

Wordt het niet hoog tijd dat er een 
juryrechtbank komt. Dit is al te dol. 

Wil de VVD dit in het parlement 
brengen? Die rechters zijn allemaal bang 
dat hun villa "verbouwd" wordt. Als je 
een mes uit de schede trekt ben je toch al 
een agressor? 

Het is de slappe rechtspleging in Ne
derland, die zoveel binnenlandse en bui
tenlandse criminelen de vrije hand geeft 
en veel te weinig adequate straffen. Ook 
vind ik dat de doodstraf weer moet wor
den ingevoerd voor een moordenaar, als 
alles 100% zeker is. Alleen op deze wijze 
zal de criminaliteit dalen. 

Staatsbezoek 

Ir. W. Enklaar, 
Zwolle. 

In een landelijk dagblad las ik:" Vier 
jaar geleden, in 1987, zouden Koningin 
Beatrix en Prins Claus op staatsbezoek 
gaan naar Japan, maar een onhandige 
manoeuvre van de vice-premier belette 
dat toen." 

Ik meen tegen deze mededeling be
zwaar te moeten maken. In 1987 deelde 
een adjudant van de Koningin aan vice
premier De Korte mede dat er door de 
minister-president en de minister van 
Buitenlandse Zaken in overleg met de 
regering van Japan en de hoven van Ne
derland en Japan een datum en een ar
rangement voor een staatsbezoek aan 
keizer Hiro Hito was geregeld. Dit was 
voor de vice-premier een volslagen ver
rassing. 

De vice-premier overlegde met zijn 
partijgenoten in het kabinet, met zijn 
fractievoorzitters in de Staten-Generaal 
en zijn partijvoorzitter. Deze verzochten 
de vice-premier in. een openbare par
tijvergadering bezwaar te maken tegen 
het voorgenomen staatsbezoek. Minister 
De Korte voldeed aan dit verzoek. 

De reden daartoe was dat zo'n bezoek 
aan de keizer, die medeverantwoordelijk 
was voor het gruwelijke leed dat in de 
oorlog aan de Indonesiërs, Indo-Eu
ropeanen en andere Nederlanders was 
aangedaan, voor ·de overlevenden en na
bestaanden van slachtoffers uitermate 
pijnlijk zou zijn. 

Het staatsbezoek is toen niet door
gegaan. Dit stemde de overlevenden en 
nabestaanden en ook degenen die na de 
oorlog in militaire of burgerdienst in In
donesië waren gaan werken tot voldoe
ning. 

De minister-president heeft daarna 
nog de vice-premier in het openbaar in 
de Tweede Kamer de les gelezen. 

De onhandigheid lag m.i. bij premier 
Lubbers die had verzuimd de vice
premier over de reeks gemaakte afspra
ken te raadplegen. 

Dr. A. P. J. van der Burg, 
Asperen. 

Verantwoordelijkhei 
N.a.v. "Het Capitool" d.d. 24 no 

ber jl. over de Haagse besluitvormü. 
het optreden van Frank de Grave da1 

wil ik graag aandacht voor het volge 
Vooropgesteld: ik vond de VVD (I 

goed gerepresenteerd door Franl 
Grave met de enorme positieve en a., 

tieve uitstraling van een echte win 
Desalniettemin liet Frank m.i. één 
grote kans liggen en ik hecht eraan 1 

langs deze weg op te wijzen opda 
wederom stil kunnen staan bij de n 
waarde die het echte liberalisme met 
meebrengt. 

Het CDA-Kamerlid Hans B, 
schetste zijn huidige maatschappijö 
waarin elk nieuw kantoorcomplex 
viesbureaus bevat, waarin half Ne 
land advies geeft en dus geen ver 
waardelijkheid draagt voor de beslü 
en de andere helft van Nederland 1 

verantwoordelijkheid neemt voor de 
slissing met een verwijzing naar het 
de beslissing ten grondslag liggende 
vies. In deze van oudsher verzuilde 
menleving waar de redelijkheid ho 
viert en men elk conflict vermijdt ZOL 

ook niet stoer zijn om een beslissi~ 
nemen, aldus Hillen. 

Helaas repliceerde De Grave hi 
dat hij het eens was met Hillen. 

Nu begrijp ik wel dat de maatsc, 
pij inderdaad lijkt te verschuiven 1 

ting het voorzichtige vlak maar . 
daar - hoop ik - biedt de VVD (w 
liberale mogelijkheden. Onze partij 1 

per slot van rekening voor het indivi, 
lis me. Omvat dit niet dat dit ook . 
degenen aantrekt en ook stimuleert 
wèl hun hoofd boven het maaiveld 
steken, wèl beslissingen durven ne 
en dus nemen? 

Het uitgangspunt van de VVD I 

toch dat mensen hun (eigen) vee 
waardelijkheid nemen. Dit ond, 
maatschappelijke tendensen. 

Laten we ons als VVD-ers met n 
in politieke discussies distantie·ren 
deze CDA-mentaliteit die inderdaa, 
veel de samenleving doordrenkt. Kor 
Het kan dan wel steeds moderner wo 
om verantwoordelijkheid af te sch~ 
maar de echte liberaal schuwt geel 
slissing (zelfs geen impopulaire; zi; 
zwembad in Oegstgeest en de be 
nigingen in Nederland), maar recht 
of haar rug! 

Manita Over 
Rottere 

In deze rubriek worder 
alleen aankondigingen 

opgenomen van openbru 
bijeenkomsten 

AALSMEER - 10 januari. De heel 
J. G. C. Wiebenga. Restaurant "De 
veiling", Markstraat, Aalsmeer. 
vang 20.30 uur. Minderhedenbelei 
werkgelegenheid. 
AKERSLOOT- 27 januari 1992. me 
F. Bolkestein. Motel Akersloot, ( 
terweg 1, Akersloot. Aanvang 20.00 
Actuele politiek. 
BRUSSEL - 27 januari. Mevrou" 
E. J. J. E. van Leeuwen-Schut. Gel 
van de Nederlandse Vereni. 
Gallierslaan, Brussel. Aanvang · 
uur. Lunchbijeenkomst - introducti 
KC DRENTHEIBEILEN - 4 jan 
Mevrouw mr. E. J. J. E. van Leeu 
Schut. Hotel van der Valk, Oude · 
weg 8, Beilen/Spier. Aanvang 10.30 
Nieuwjaarsreceptie. 
EINDHOVEN - 31 januari. De he 
L. 0. Linschoten. Hotel Pierre, 1 
derweg 80, Eindhoven. Aanvang ; 
uur. Financieringstekort van de 
heid. 
KC GELDERLAND/RUURLO - 2 
nuari. R. L. 0. Linschoten. Restar 
"De Luifel", Dorpsstraat 11, Ru 
Aanvang 20.00 uur. Actuele politie! 
GORSSEL - 17 februari. R. L. 0. 
schoten, Hotel "De Roskam", B 
straat 26, Gorssel, Aanvang 20.00 
Actuele politiek. 
LEIDEN - 10 februari. Mr. drs. F. 
kestein. Holiday Inn Hotel, Haag 
Schouwweg 10, Leiden. Aanvang i 
uur. Actuele politiek . 
ZWOLLE - 15 januari. Mevrouw n 
J. J. E. van Leeuwen·Schut. "De 
ton" Scheiderbergweg 27a, Z1 
Aan~ng 20.00 uur. Partijpolitiek. I 
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